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Případ generála_Gajdy a počátky českého fašismu

Nechutná a vleklá aféra,jež skončila odstraněním gen. Raduly Gajdy z 
jeho funkce podnáoelníka generálního štábu a pak i vyhoštěním z aktivní 
vojenské služby, je nesporně počátkem českého fašismu. Není pochyby,že 
bunky více méně fašistické ,nebo fašismu příbuzných, zde byly již před 
tím a že v generálu Gajdovi nalezly tyto isolované a bezvýznamné skupinky 
vůdčí osobnost.Ale až do aféry Gajdovy byly tyto skupinky dooela bezvýznam
né a fašistioké hnutí až do Mnichova neznamenalo nio ani pod vedení Gajdo
vým. Je až překvapující, jak málo extrémistů měla naše pravice,j^atiím co 
extrémisté byli velmi mocní na levioi i-potom, když se obě socialistické 
strany zbavily svých bolševických křídel.

Radula Gajda byl jedním z nejpřednějších velitelů čs. zahraniční armády 
na Rusi. Do zajetí padl jeho příslušník rakousko uherské armády v Srbsku 
a stoupil ihned do vojenské skupinky Čechů v Srbsku. Ôfflfcny Odtud přišel 
jako kapitán do Ruskaw době,kdy skoro všichni důstojníci legií v Rusku 
bvli praporčíky či poručíky , byl Gajda hned od počátku jedním z najvyš
ších vojenských velitelů.Když po revoluoi, zatím ještě demokratické, se 
čs. armáda rozrostla na armádní sbor,byl zde postup záxnautacěxagontóý přímo 
závratně ryohlý. Včerejší velitelé čet a rot se stávali najednou veliteli 
praporů, pluků, brigád a divisí, tím spíše,že ruští velitelé se stahovali 
do pozadí.Někteří odešli od legií, jiní v nich zůstali spíše jako technič
tí poradci a přenechali formální velení českým důstojníkům. A tak,vedle 
Serviriků, otce i syna, Kadlece, Medka, plukovníka $veoe a hrstky jiných 
se Gajda stal jedním z nejznámějšíoh velitelů této dobrovolnioké armády, 
představující v neklidných dobách největší a nejukázněnější vojenský útvar, 
zasahující do občanské války,jež zachvátila Rusko.

Gajda,který se kvapně stal generálem, nebyl mužem příliš poslušným 
politiokého vedení armády. Z armády dokonce vystoupil a převzal velení nad 
polní armádou ruskou,sloužící pod vrchním velením adnirála Kolčaka. Po něja
ký čas xmimrmim válčil po boku čs. legií, pak se s Kolčakem rozešel a vrátil 
se do legií, s nimiž se pak vrátil do osvobozené vlasti. Od počátku zastá
val vysoká vojenská místa.

Hned od samého počátku byl Gajda vystaven kritice a to od obou proti
chůdných směrů. Pro levici byl "bělogravdějcem”,který v tarier krvi utápěl
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slavnou ruskou revoluci, vyvolanou za německé peníze. Pro krajní pravici 
byl mužem,kt-rý zradil Knšmx Kolčrka a pomohl tak k vítězství bolševikům. 
Ruští emigranti mu nemohli zapomenout úlohu v opuštění Kolěaka, muže jistě 
ne právě sympatického.Ve sporeoh o intervenci, jež zmítaly republikou od 
jejího vzniku až skoro do posledníoh dnů předmnichovských, Gajdova ěinnost 
hrála značnou úlohu.

Umírněné veřejné mínění nebralo případ Gajdův právě tragicky.I ti,kteří 
zastávali názor,že československá zahraniční armáda měla potlačit bolševic
kou revoluci,byli ochotni připustit,že československému vojáku bylo nesnad
no podporovat trvale Kolčaka a jeho skupinu.Stoupenci intervence chtěli po
tlačení bolševiotví,ale netoužili nijak pomáhat bílému teroru,jenž by nahra
dil teror rudý. Jejich programem nebyla diktatura, ale demokracie v Rusku.

Mnohem více pochybností vzbuzoval v zasvěcených kruzích podivný postoj 
Gajdův k republikánskému zřízení va vlasti. Objevily se obavy,že Gajda má 
sklony k politisování a Československá republika nechtěla politické generá
ly. Autoři ústavy docela moudře zbavili armádu aktivního i psaivního voleb
ního práva. Chtěli mít armádu nepolitiokou. A tak se na Gajdu začaly dívat 
podezíravě i kruhy, jež byly jinak SŽÓS ho podporovat a ochraňovat. Ale 

Gajda zatím postupoval i zaujímal vždy čelnější místo v armádě.Vedle 
Kadleae,^nejdárka,Shrrového, fo jczechovského (Rsrák Rusa,který přijal českoslo
venské státní občanství a sloužil xeynhäina pootivě republice,naposledy 
jako zemský vojenský velitel v Brně),Irejčího a Prohaly, by stále jedním 
z nejp^ednějších vojenských velitelů.

Kampaň proti Gajdovi, vedená spíše šeptanou propagandou než veřejně, 
vycházela především od bolševiků a jejich pomahačů. Poměrně brzy bylo sly
šet v novinářských kavárnách, kam to nesporně zanesli bolševičtí noviná
ři, že Rsdula Gajda je fiktivní jméno a že pravé jeho jméno je Rudolf 
Geidl.Vyprávělo se,že v rakouské armádě nebyl důstojníkem,ale sikovatelem 
(rotmistrem) zdravotní služby,protože byl povoláním drogistou. Tvrdilo se, 
že si důstojnickou hodnost udělil sám,když padl do srbského zajetí.

TěSco zjistit, kolik na tom bylo pravdy, ale faktem zůstává,že at v 
Srbsku tak v Rusku se Gnjda jako vojenský velitel, stejně v subalterníra 
postavení,tak i v nejvyššíra, znamenitě osvědčil.Ani jeho rivalové v armádě, 
ani jeho nepřátelé nemohli tvrdit,že nemá schopnosti a znalosti,potřebné 
k zastávání vysokého velitelského místa.
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Veliký útok nastal až když se Gajda stal podnáčelníkem generálního štábu 

v době,kdy se francouzští členové vojenské mise začali stahovat a jejich 
místa zaujímali postupně českoslovenští generálové. I zde nutno podotknout, 
že žádný z francouzských členů vojenské mise neměl nejměnšíoh pochybností 
o Gajdově vojenských schopnostech,ač je známo,že zejména gen. Mittelhauser 
sa dovedl kousavě vyjádřit o nejedné československé vojenské veličině. fO 
jednom z nich napsal, že v míru může být zemském vojenským velitelem,ale 
za války se ho má dát do penze.)

Byl to bblševvsujíoí major ruskýoh legii Jaromír(nebo Jaroslav?) Kra
tochvíl, autor velmi zajímavé,ale přehnaně levicově orientované knihy 
“Cesta revelůoe“, v níž byla historie čs.legií na Rusi líčena s hlediska 
sympati sujícího s bolševickou revolucí, kdo vypálil první ránu. Kratochvíl 
obratně dostal Gajdu do situace, v níž těhto přehnaně sebevědomý a nesporně 
hodně domýšlivý muž neprozíravé se nechal zahnat tam, kam se zahnati neměl 
nechat.

Kaatochvíl obvinil Gajdu,že se paktoval se sovětskými vojenskými kruhy 
a že jim prozradil různá vojenská tajemství.Oa bolševika tbto obvinění by
lo opravdu podivné a dosud není známo, zda útok nevyšel od sovět skýoh armád
ních činitelů. Bylo to také poněkud podivné v době,kdy se os. ministerstvo 
zahraničí snažilo dostat se do co nejlepších styků se Sovětským svazem i 
s jeho vojenskou organisací. Mám dosud dojem,že Gajda si sám vykopal hrob 
svou domýšlivostí a neukázněností.

Pokud se mohu upamatovat, veřejné mínění nebylo ochotno věřit tomuto 
obviněni a melo od počátku velké poohýbnosti o jeho průkaznosti. Ale vojenské 
úřady musely veřejné obvinění vy/etřit a vládě, snad poněkud netaktně,místo 
aby poslala Gajdu na dovolenou, jej suspendovala z jeho místa. I ta suspense 
byla ovšem jen dočasná a Gajda se mohl ( o tom jsem alespoň přesvědčen) 
snadno rehabilitovat při předepsaném řízení.Ale Gajda v této situaci jednal 
krajně neukázněné. Uveřejnil velmi nemoudře velmi urážlivé prohlášení v 
agrárním “Večeru“ a napadl zde najen své osoěovatele, ale i vojenskou správu» 
To byl křiklavý případ nekázně, tim povážlivější,že se této nekázně dopustil 
jeden z najvyšších vojenských hodnostářů republiky. Co následovalo,bylo 
už jen věcí docela samozřejmou. Gajda byl zbaven hodnosti podnúoelníka 
generálního štábu a poslán do výslužby.
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Gejda zvedl rukavici mu hozenou a pokračoval v politioké kampani tam, 

kde se měl omezit jen na obranu své oti. Tím zavinil,že se za něho nemohlo 
postavit žádné z mocných a vlivných hnuti. Československé politické strany, 
zastoupené ve vlád?, se postavily za vládu a za kázeň v armádě, i když 
nebyly oahotny věřit Kratochvílovým ba jkára.Konečně, žádné trestní řízení 
nebylo proti Gajdovi zavedeno,ač kdyby úřady byly uvěřily Kratochvílovým 
obviněním, byly by nuceny je$ stíhat. Ale Kratochvíl na soudním projednává
ní svýoh obvinění nelpěl. Stačilo mu,že se mu podařilo zlomit Gajdovu kari
éru za účinné pomoci muže,který ač vynikajíoí voják, byl politicky děckem.

Gajda spoléhal na své přátele v armáde,ale jeho druhové, jako na př. 
Kadlec,ač mu osobně přátelsky nak^/onění,sloužili republice a nebyli 
oohotni se stavit proti ní.Gajda byl pojednou isolován a zapadl do kruhů, 
jež jej dooela zničily. Stal se obětí pokoutních politiků,kteří se nemohli 
uplatnit demokratickým způsobem a proto se přilepili na muže,který se tě
šil dosti značné,ač velmi přeceněné, popularitě.

Na periferii československého politického života byly a živořily drobné 
skupinky, velmi příbuzné fašistickým skupinám v jiných zemích. Od nich se 
lišily tím, že neměly sohopnýoh vůdců, ani jasného programu, jakým byl ve 
Španělsku falangismus a v Itálii fašismus.Oba tyto sněry,ač zrůdné a při
vádějící své země do neštěstí, měly přesně propracovanou ideologii. Naše 
fašistické skupinky - používám tohoto názvu pro zjednodušení,ač slovo 
fašismus k nám přišlo až z Itálie Mussoliniho - byly skupinky lidí holdu
jících velmi mlhavému naoionálnímu šovinismu a nejpodivnějším teoriím 
právním,politickým s sociálním.

Byly zde na příklad tak zvané Husitské ženy, jež hned v prvních měsí
cích republiky ohtěly •‘osvobodit * presidenta ze zajetí politiků.Byla 
zde "Družina československých legionářů", vedená majorem ruských legií 
Čeřenským. Byla zde skupinka okolo prof. Trantiška Mareše,slavného a vynika
jícího kdysi biologa, jemuž jeho zanícení pro Rukopisy vzalo poslední 
zbytky soudnosti a zahnaly jej do krajních politických pošetilostí. A 
byl zde ovšem příklad ze Španělska, kde generál Primo de Rivera nastoloval 
svůj korporativní stát. A ještě mocněji zde působil příklad z Itálie, kde 
Mussolini krok za krokem odstraňoval poslední zbytky parlamentární 
demokracie a strhoval tuto zemi tak veliké a vznešené tradice do ponížení 
fašistického barbarství.
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Myslím,ze to byl především advokát dr. Branžovský,kdo tyto roztříštěné 

skupiny svedl do jednoho šiku a postavil generálu G-ajdu v Selo této podiv
né směsice pošetilostí a fantasmagorií. Tak vznikla Národní obec fašistická 
jež vstoupila v život s velkým hlukem, velikými gesty, uniformovaná a 
dočasně vzbudila dokonce obavy ve vládníoh kruzích i mezi demokratick;ými 
skupinami. Ale toto rebezpečí bylo stejnou fikcí, jako byly ony, jež 
strašily v hlavách stoupenců tohoto hnutí, jež teprve po ’•kil chovu a vlastn® 
až po okupaci se stalo nebezpečným.Asi týden po založení Národní oboe 
fašistické a uveřejnění jejího manifestu konali fašisté veřejnou schůzi v 
Přerově (je ji cli hlavní baštou byla zř-jraš Mladá Boleslav) a poplašení 
tamní činitelé pokrokové souruoenství svolali hned na následující nedělí 
schůzi proti fašismu.Byl jsem tam delegován jako řeáník a po schůzi,klidné 
a ničím nerušené, jsem měl příležitost se dotazovat místních činitelů, 
jak vážné je nebezpečí fašismu.Všichni mi doznali,že to byl jen planý 
poplach. Ani v Přerově, jímá se fašisté honosili, nio neznamenali. Nezname
nali nic v republioe, i když občas dokázali, jako v případě Kobzínkově, 
vyvolat obavy, ne Štěstí docela nepodstatné.
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Drobné historky z veřejného života

Poslanci a senátoři Národního shromáždění a také jiní političtí a ve
řejní činitelé pronesli za dobu svého působeni nejednu nemoudrost a čas od 
času se stali předmětem veřejného posměchu. Nikdo z nich vžx se však nestal 
figurkou tak směšnou, jako první předseda živnostenské obchodnické strany 
středostavovskA, předseda oloumoucké obchodní komory,pmcmi poslanec Rudolf 
Mlčoch,který ač normálně rozumný a rozvážný člověk, se stal jednou ze 
svých řečí komickou figurkou. Budiž řečeno v z 'jmu spravedlnosti,že Mlčoch, 
aČ ne politik vynikájíoí, byl jedním z nejmoudřejších lidí své strany a 
že nezasluhoval odstrčení, jehož se mu dostalo.Porovnán se šarlatánem 
J. V, Na jménem,který ho vystřídal ve vedení, když jej před tím odstrčil,byl 
zrovna geniem a světcem.Na neštěstí však politické 3trany, i když netouží 
po šarlatánemh a mužích velmi pochybné pověstí mezi svými vůdci, mejí^li 
ns vybranou mezi lidmi,kteří se zesměšnili a ldimi,kteří se tomu dokázali 
vyhnout, dají nesporně přednost šarlatánůn před člověkem slušným.

Rudolf Mlčoch se stal poslancem Revolučního Národního shromáždění (jme
novaného) jako zástupce rodící se živnostenské strany. Bylo v tom uznání, 
že stranu, jež budila dosud jen trpný úsměv, representuje člověk seriosní, 
jehož hlas má být slyšen při budování státu. Nešťastná jeho první řeč,pro
ne sená v jedné schůzi Národního shromáždění,docele zastřela jeho normální 
schopnosti a vzbudila obecný posměch. Mlčoch přišel do sněmovny vybaven 
různými výrobky svého oboru ( v civilním životě byl majitelem kartáčnioké- 
ho závodu) a jeden po druhém vytáhl ze své brašny, ukázal se slovy:"slavné 
shromáždění, víte co to je?’’. Načež, když vyložil slavnému shromáždění, 
že to,co drží v ruce je kartáč, vypočítal mu, jakého materiálu a kolika 
praoovních úkonů je potřebí k jeho vyrobení. Když skončil s tím, vytrhl 
z brašny další předmět,pak třetí a tak dále. Shčmovna poslouohala udiveně, 
začala se nudit a nakonec z toho msla nezměrnou legraci. A Mlčochova řeo 
začala být považována za znamenitý šprým. Po slušnou dobu nebylo parlament
ního zpravodaje,který by nevítal některého ze svých znáraýoh slovy:" víte 
co to je? To je krabička cigaret..." načež následovalo hodně pedantioké 
vylíčení, co to jsou oigarbty,jak se vyrábějí a jak se je kouří. A po
tom přišly další předměty,až oslovený nebo oslovení požádali humoristy, 
aby si s tím dal už pokoj. Ale od parlamentních novinářů se tento zvyk 
šířil mezi novináře ostathí,poslance a všechny ostatní lidi. Mlčochovi
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přišla joho řeč draho,patrně nezaslouženě draho.

Mlčoch nebyl mezi živnostenskými politiky .jediný, jimž přišel draho 
jeden peproszíravý výrok. Poslaneo téže strany Horák přišel docela pošeti- 
le o ministerský úřad,protože sra uklouzl jazyk. Zs jedné vládní krise se 
považovalo ze docela jisté, že Horák se stane za stranu členem vlády. Dostal 
dokonce již pozvání od designovaného předsedy vlády,aby jej navštívil,stej
ně jako pozvání od kanceláře presidenta republiky, aby navštívil presiden
ta. Kdyby byl mlčel ještě jeden den, byl ministrem a snad by se nebyl jJ.V. 
Najman nikdy staví všemocným vládcem strany. Horák byl považován za člově
ka průměrných sice schopností a vědomostí, ale za jednoho z nejlepšíoh po
litických představitelů strany. Na neštěstí blížící se sláva zmátla mu hla
vu a když byl volán novináři, hlásil se u telefonu jako "ministr Horák". 
Jakmile se to rozneslo po Praze, byl konec Horákovu blížícího se ministro
vání. Nikdo nebyl ministrem, pokud ho předseda vlády nenavrhl a president 
republiky nejmenoval. Ani předsedové vlády ani president republiky nesnášeli, 
aby někdo předbíhal jejich rozhodnutí a to ani v tom případě ,když se dů
vodně předpokládalo, jaké bude. Horák narazil na výtky i na posměoh a jeho 
"přátelé" z jeho vlastní strany nevyvstali na jeho obranu. Spíše pomáhali 
jeho odpůroům mu podrazit nohy, řylo to snadné, protože náš veřejný život 
nesnášel lidi,kteří se zesměšnili,stejně jako byli v krajn neoblibě lidé, 
kteří dávali až příliš na jevo,jak touží po kariéře a jak se ze svých úspě
chů radují.

Humornou blamáží docela jiného druhu byl případ xxprtxs spisovatele 
Gammy. Gamma, pravým jménem Gustav Jaroš byl jednou z lásek mého mládí. 
Přisel jsem na něj čirou náhodou před první světovou válkou, když jssm 
měl ještě literární aspiraoe a nezměrný zájem o výtvarné umění. Docházel 
jsem na přednášky do Hnilecké Besedy a na jedné z nich mluvil Gamma o 
Ru skinovi a jeho "Koruně z plané olivy". Zamiloval jsem si Gammu a Ruskina 
a ač jsem se nezajímal o Jarošovy romány, čítal jsem vždy s velikým zájmem 
co psal o výtvarném umění.Nuže, Gamma přišel jednou do redakce "Národního 
osvobození" vzrušen a bolestně dojat a doručil kol.Fischerovi rukopis 
feuilletonu, o němž pravil, že vzbudí obecnou sensaci a trapné vzrušení. 
V tom aěl pravdu.

Gamma ve svém feuilletonu psaljŽe'vpotkal kdesi na silnici s neobyčej
ně zohátralou žakuarinkrnn tulačkou,jež mu prozradila,že po leta již spává v 
letě za mezi v polích a v zimě ve stodolách, že nemá co jíst,že nemá
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žádný příjem a že jí nikdo nechce pomoci. A jak napsal Gamma, byle to 
vzdělaná žena, původně učitelka, která nějak přišla do nešýěstí.Gamma jí 
nabídl pomoc a dohodl se 3 ní,že se s ní sejde přesně ze měsíc na témže 
místě.

Když to vyšlo, nastal výbuch především v redakci. Jako jeden muž jsme 
upozorňovali koL Fi schere,že 3e bude každý ptát,proč Gamma prodlužoval 
utrpení oné ženy o m”síc a nepostaral se,aby mohla ihned spát někde pod 
střechou a pořádně se na jíst.Dobročinných a sociálně pečovných institu
cí v republice bylo dost,každá četniotá stanice byla ochotna podat pomoc
nou ruku.A protože celý článek lpěl sentimentalitou, začali jsme vyslovo
vat podezření,ž? Gamma naletěl.V“řili jsme,že se setkal s tulačkou,ale 
měli jsme obavu,že uvěřil poněkud kvapně tomu,co mu řakla. Bylo přece obec
ně známo,že každý tulák a zejména každá prostitutka mají připravenu dojem
nou historku o tom,jak se dostali do neštěstí a že každý z nich je při 
nejmenším někdejší student,úředn'k ,Si jinak lépe sociálně postavená 
osobnost.

Fischer ovšem věřil na Gamu a Gama trval na svém.Nicméně,nebyla to 
jen re’akoe. Ozvala as čctnická stanice ono o místa,učitelská organisace, 
sooiálně pečovné instituce a všichni vyslovovali velmi vážné pochybnosti o 
tom,že Gemma skutečně narazil na tento nepředstavitelný případ nezaslouže
ného zbídačení.

Gamma napsal ještx joden nebo dva články, v nichž obhajoval svůj objev, 
ale pak nastal den,kdy so měl sejít se svou hrdinkou.Nedostavila se.Gama 
se obrátil na čctnickou stanici se žádostí o pomoc, četníci obrátili se 
ne všechny nemocnice v kraji, na jiné četniaké stanice a kriminály ,ale 
Gammova hrdinka zmizela, jako když do vody zapadne. Na nějaký čas byl před
mětem posměchu,?.le pak se na to zapomnělo.

Snad bych měl uvésti jeden případ,kdy jsem sám z nezkušenosti nebo z do
mýšlivosti, či z obojího, vystavil se docela zbytečnému zesměšnění.V Praze 
vycházel týdeník "Masarykův lid”,který pěstoval rozvodněnou mravní i ji
nou výchovu, j tento časopis se rozhodl uspořádat snketu o prohibici,to
tiž o tom, zda se má v Československu zakázat výroba,prodej a požívání 
alkoholických nápojů Či zda se to má i nadále dovolit. List poslal dotazník
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"význačným osobnostem našeho veřejného a kulturního života0 a jeden z 
teohto dotazníků byl adresován i mne. Snad jsem byl polichocen tím,že jsem 
byl připočten k "význačným osobnostem našeho veřejného a kftlturního živo
ta” a docela neprozíravě odpověděl jako jeden z prvních. Byl jsem velmi po
těšen,když hned v první fázi ank/íe:fcy se v listě objevil můj příspěvek, v 
němž jsem se postavil proti zákazu s tím,že mírné pltí nikomu neškodí.

Asi týden na to se objevila první polemika s mým pří spívkem. Napsal ji 
kdosi, kdo sice vynechal své jméno,ale jako zaměstnání připojil, označení 
’’kolovrátkář”. Tento flašinetář mi dal lekci, o kterou jsem si nepotřebo
val říkat. Mohl jsem vědět: a) ankety jsou pořádány především proto,aby 
podepřely přesvědčení a názory pořadatelů a redakce "Mggarvkova lidu” 
byla pro abstinenci naprostou a zákonem vynucovanou. A b) každý,kdo dopo
ručuje střední oestu, je vždy bit. A bit jsem byl. UŽ ten kolovrátkář 
to napsal:"známe ty pány,oni doporučují mírné pití,ale ve skutečnosti se 
v opilství válejí ve škarpě". A ovšem následovaly příspěvky jiné.Ne všech
ny byly stejně urážlivé, ale všechny zaujímaly stejně nekompromisní sta
novisko. Je-li škodlivé pít hodně, je škodlivé pít i málo a proto se lidem 
musí zakázat pít,protože mírné pití vede k nemírnému. A já ze sobectví obha
juji co přivádí lidi k zločinu, zničení vlastního zdraví, rozvratu rodin 
a zbídačení.

Dostal jsem lekci a nikly jsem již na žádnou výsvu k anketě neodpově
děl jinak, než zdvořilým odmítáním ? poukazem na to, že jaa vázán smlou
vou na vlastní list, nedomnívám se,že bych měl právo psát jinam.
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Počátky novinářské dráhy Huberta Řinky

S dr. Hubertem Ripkou jsem se prvně sešel na nějaké schůzoe příslušníků 
národně demokratioké levice, k niž jsem patřil svými sympatiemi,ač jsem se 
z vrozené nechuti k stranicko politické činnosti jejích akcí normálně ne
účastnil. Do hliaét^ř a pravidelnějšího styku s ním jsem se dostal prostřed
ni ctvím svého dobrého a dlouholetého přítele Václava Chába. Cháb byl tehdy 
ještě redaktorem "Legionářského směru" a přešel pra potom do "Äáxnáiiäiam 
redakoe "národního osvobození". Ačkoli v jsme se v mnoha věoech politicky 
rozcházeli -Cháb byl vždy velmi levioový socialista a zavrhoval intervenci 
v Sovětském svazu,kdežto já nikdy socialista nebyl a na intervenci jsem 
pevně věřil- zůstali jsme dobrými a důvěrnými přáteli skoro až do samého 
Mnichova. Cháb se odněkud znal s dr. Ripkou, tehdy ještě úředníkem archivu 
ministerstva národní obrany e horlivě ho představoval a doporučoval všem 
svým přátelům a známým.

Dr. Hubert Ripka působil tehdy mnohem lepším dojmem než později a nebylo 
na něm nio, oo v pozdějšíoh dobáoh proti němu tak mocně popuzovalo každého, 
kdo s ním přišel do strku. Shad to byla jen dovedná přetvářka, snad se zka
zil až později, když se u něho dostavil hlad po moci a úspěohu. Tehdy to 
však byl mladý muž,pří jemný .uhlazený a zdvořilý, snad až příliš uctivý k 
lidem,kteří mu mohli nějak prospět nebo uškodit.

Nikdo však nemohl popřít,že byl velmi vzdělaný a schopný. Dovedl
napsat dobrý článek, i když jeho styl byl spíše polorevuální než novinář
ský. Cháb,který jím byl od samého začátku velmi bkouzlen, vynaložil hodně 
úsilí, aby nás sblížil.Měli jsme konečně jedno volné pojítko:oba jsme 
byli národní demokraté nespokojení s politickou linií strany
a hlavně s obhroublostí některých jejích tiskovýoh orgánů. Zatím,co jsem se 
vyhýbal stranickému životu,Ripka horlivě plaval v oposiční skupině, v níž 
měl mnoho přátel.

Tak se stalo,že mne přiměl, abych přispěl několika články do "Zítřku", 
orgánu skupiny národně demokratioké levice a jednou přišel s nápadem,že 
bychom mohli získat rozhodující vliv na revui "Nové Čechy"»kterou redigova
li dva středoškolští profesoři, Kopal a Bnanuel čapek. Ripka se znal s 
Čapkem a sjednal s ním schůzku. Měli jsme ve třech dlouhý rozhovor,ale nic 
z toho nebyl. "Nové Čechy" byla revue blízká někdejší straně státoprávně 
pokrokové a tkvěly hluboce v nacionálních ideách let devadesátých. V tom 
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byla jejich sílasi slabina v době,kdy se uskutečnilo, oč ona generace zá
služně usilovala.AS nacionalista při nejmenším stejně rozhodný jako šmarakm 
Etaan Čapek, byl jsem už z jiné doby. Byl to generační problém,který byl 
překážkou, abychom si rozuměli. "Nové Čechy" promeškaly Sas,kdy se mohly 
bezbolestně omladit. Čapek byl už postaral a já byl hodně mladý a trochu 
nakloněn lámat věci přes koleno a -proč to nedoznat - začínal jsem být 
trochu domýšlivější, než jsem měl být. Chyběl zde někdo, kdo by byl mezi 
Čapkem a Kopalera na straně jedné a mnou a jinými z mé generace, aby pře
chod byl snadný a přirozený. Takhle jsme si nerozuměli. jsme v nioh vi
děli zatuchlé i když zasloužilé pozůstatky minulosti, pro ně jsme byli po
někud obrazoboreckými radikály. Ani Ripka ani já jsme však nebyli radikály. 
Ripka byl ovsem již tehdy mnohem levější mne, ale do socialismu a do své 
pozdější budoucnosti měl dosud hodně daleko.

Chábovou zásluhou se stal Ripka pravidelným spolupracovníkem legionář
ského a učitelského deníku "Národní osvobození",jakož i revuálního časopi
sti československé obce legionářské "Přerod". Oba listy ofiaiálně redigoval 
dr. Lev Sychravá,už tehdy muž mdlé energie a podivných názorů,nepatrné pra
covitosti, ale znamenitého nadání k intrice. Sychravá měl mnoho nepřátel a to 
i v obci legionářské samé,v ní^Áirál se zálibou na "Šedou eminenci*. Proti 

němu stálo nejen levé k^dlo, důrazně sooiali stické a n«kdy až bolševisu- 
jící, ale také pravice. V Obci ho na jeho význam« význačném postavení udržov 
vala především přízeň Hradu,kterou v Obci legionářské uplatňoval zejména 
její předseda národně socialistický poslanec dr. Patejdi -úředník kanoeláře 
presidenta republiky - a pak jeho mimořádná schopnost naštvávat jednotlivé 
skupiny v obci jednu proti druhé.

K rozhodným nepřátelům dr. Sychravý patřil zejména ředitel "Národního 
osvobození" ruský legionář Váolav Svoboda, jenž se snaŽf> ze všech sil 
zlomit Sychravův vliv b odstranit jej ze všeoh jeho posic. Takí oba tajemní 
ci Obce anrhal a Svatoš měli Sychravý plné zuby. Příležitost k pokusu o 
podloení Sychravovy posice se naskytla,když Cháb přišel s nápadem posílit 
oposici v redakoi "Národního osvobození" přijetím dr. Ripky do redakce, V 
novináoh se tehdy objevilii/zpráva,že vláda republiky provede z finančních 
důvodů ve sífatní správě tak zvanou restrikci, to j -st že propustí ze za
městnání určitý počet zaměstnanoů, zejména těch nedefinitivních. Dr.Ripka, 
který neměl definitivu, se cítil velmi ohrožen a hledal něco jiného. Přede
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vším toužil se dostet do novin. Přišel s tím na Chába a Cháb udeřil na 
mne,abych mu pomohl najít něco pro Ripky.

Mým prvním nápadem byl ’’Venkov", orgán re ublikánské 3trany. Smutnou 
zásluhou skrbliokého vrohního ředitele Juna byly redakce "Venkova", 
"Večera" a "Udového deníku" vybaveny velmi nedostatečně redakčním per
sonálem a to jen co do počtu,ale také i pokud šlo o kvalitu. Šéfredaktor 
Josef Vraný se tomu snažil odpomoci,ale snad jeho vliv nestačil přemoci 
Junovo pohrdáni redaktorskou praoí, snad se ani nesnažil jak mel. Pro-tě, 
nio se nestalo. Takové starosti Vraný přenechával svému zástupci,jímž tehdy 
byl můj švakr Oldřich Daněk.Udeřil jsem na Oldřicha a představil mu dr. 
Ripku. Oldřich Řinku zavedl k Vranému a s jeho souhlasem ho představil Ju
novi. Ripka by se b^l dooela ochotně stal agrárním redaktorem.Byl to první 
případ, kdy dal jasně ne jevo, že mu na zásadáoh tak příliš nezáleží a že 
mu socialismus nepřirostl k srdci-tehdy ho ostatně za socialistu nikdo 
nepovažoval,Od oposičního národního demokrata k agrárníkovi nebyl ostatně 
skok tak veliký. Niaméně, nio z inak toho nebylo a tak jsme museli učiniti 
pokus s "Národním osvobozením".

Váolav Cháb soudil,že kdyby přišel Ripka do "Nárbdního osvobození",mohli 
bychom to spojit s pokusem zlomit nezdravý Syohravůk vliv na politiku 
listu.Sychrova již tehdy přeneohával všechnu faktickou interní práol 
šéfredaktora bývalému zástupci šéfredaktora "Sasu" Otto Fisoherovi,niuŽ4 
mohutné postavy, dlouhých vlasů a mocného černého plnovousu, dobráku,ale 
těžkopádnému novináři,o němž nikdo nedovedl pochopit,jak a proč se na novi
nařinu dal. Ruský legionář major Paták, jeden ze spolupracovníků "Národní
ho osvobození!* a můj dobrý přítel, který se zálibou psal velmi vtipné 
epigramy o svrch známých, nap sel o něm jednou: "Vypadá jak Sardanapal,ale 
Sarda nenapilí. " Protože se Sychravá omezoval na to,že listu vtiskoval 
politickou linii,někdy opravdu překvspující, a Fischer vedl list jako úřad, 
potřeba reformovat "Národní, osvobození" byla až příliš patrná. Chábovi 
nešlo o to odstranit Sýchravu vůbec - to by se ostatně ani nebylo podaři
lo- ale ohtěl, aby list měl svěžejší a podnikavější redakci.Ripka, podle 
jeho plánu, měl převzít část rubriky zahraniční, to jest země západní,pro 
sebe reklamoval zahraniční politiku, týkající se zemí východních a mne 
chtěl usadit do politiky vnitřní. Tak by tři důležité rmxnnhy obory byly 
v rukou tří mladých lidi a dobrýoh přátel,kteří by mohli vynutit svou
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so]idaritou,8by se list někdy postavil proti zatuchlé politice "pětky" 
a vzrůstající korupci v některých politickýoh stranách,zejména národně 
socialistické, v níž se o moc s dr. Benešem dosud dělil Jiří Stříbrný. Byla 
to nepříjemná doba, kdy pomalu denně propukávaly Špinavé aféry, na nichž 
mla tato strana hlavní podíl. Za pomoci oboutajemníků Obce legionářské 
ohtěl podnikavý Cháb, jemuž horliví sekundoval ředitel nakladatelství 
"Pokrok" Václav Ksplický, také ruský legionář a ještě rozhodnější levi
ček, reformovat polorevuální "Přerod * tím,že bychom všichni t*i tam zača
li pravidelně psát. Nemusím připomínat,že dr. Ripke byl těmito plány nadšen.

Rozhodujícím činitelem byl ředitel "Národního osvobození" Václav Svo
boda,který měl jako hospodářský odborník největší slovo na schůzích správ
ní rady. Svoboda soudil,že je potřebí list reformovat,ale váhal přijmout 
nového redaktora. Finanční strunka podniku nebyla sice špatná, ale nebyla 
také zvláště růžová. Nezkušená původní správa přeplatila tiskárnu a zavi
nila Tnoho zbytečných výdajů.Také insertní oddělaní nebylo na výši.Napro
ti tomu, list se správ opíral o pevnou podporu Obce učitelské,jež po 
zániku svých “Československých novin" dodala pevný kádr předplatitelů. 
("Národní osvobození" vzniklo sloučením "Legionářského směru", "Času" a 
"československých novin".) Obec legionářská pak mohla podepřít tiskovou 
akci tak zvanými "doplatky", to jest podílem na penězích,jež dostali 
ruští legionáři po návratu do vlasti z Ruska, jako nedoplatek svého žoldu 
nebo platu. List byl v celkem lepší situaci, než většina jiných denních 
listů.

Když Cháb dlouho bezvýsledně hučel do Svobody,přibral mne na pomoc. 
Byli jsme na legionářské schůzi v Nuslích a zašli pak do restaurace *u 
Banzetů", kde jsme vvýill veliké množství černé kávy s rumem, což byl 
Svobodův oblíbený nápojjé, než se nám podařilo přesvědčit ho,že musí 
jednat. Svoboda nakonec opravdjt vymohl, aby dr. Ripka byl do "Národního 
osvobození "přijat jako redaktor s měsíčním platem 5000 Kč. V MNO měl 
něco kolem 1000Kč.A ne čtrnáctkráte do roka,jako tomu bylo v novinách.

Prvním výsledkem tohoto úspěchu by]o,že Cháb i já jsme přišli o dosa
vadního přítele dr.Ripku. Ten se dovedně nalepil na Sychravú a prozradil 
mu, jak o něm soudíme a co jsme mu chystali. A tak se stalo,že to byl on, 
kdo usedl snaxmtasjmá ve vnitropolitické redakci a zatlačil na druhé místo 
Josefa Dýmu, muže dobromyslného, ale poněkud prostornýsiného. Ripka se stal 
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hlavním důvěrník am Sychravovým a jeho pravou rukou v "Přerodu",který vlast
ně samostatně redigoval. Už nás nezval k sobě do bytu, už nechodil ke 
mně se svou manželkou. Ta jednou přišla sama ukázat mé manželce modřiny po 
ranách, jimiž ji oblažil její jemnooitný manžel. Byla to ovšem jeho první 
manželka,Češka, jež se s ním později rozvedla a provdala se pak za někdej
šího Ripkova přítele historika dr. Klika. (ífyslím, že se tak jmenoval.)

Potom - bylo to r. 1925“ se Ripka přičinil, aby si S^chrsva vymohl,že 
Václav Cháb dostal výpověď. Krátce před tím se oženil s milou a pracovi
tou dívkou, zaměstnanou v administraci "Národního osvobození". Jožinka 
Chábová zůstala ve svém zaměstnání, než 3e najde něco jiného a Cháb musel 
do Bělehradu, ka® ho poslal Věnceslav ČvXhovský jako zpravodaje Centropresu. 
Manželku si tam nemohl vzít -plat na to nestačil- a tak se stalo, co se v 
takovýchto případeoh už stává. Jožinky se "ujal" Chábův milý druh Váolav 
Kaplioký, dnes známý jako komunistický spisovatel.Manželství se rozbilo a 
skončilo rozvodem,ale Kaplioký si Jožinku nevzal. Protože jsem sám z "Národ
ního osvobození"odešel - dovedl jsem si na prAteoh spočítat, kdy Řinka 
vyštve i mne - nesledoval jsem tyto záležitosti. Ale o několik let později 
jsem se dozvěděl, že je zaměstnána v kanceláři AhrmymSiMcn tiskárny "lite
ra", jíž jsem zadal různé objednávky pro Volnou myšlenku. Majitel tiskárny 
Nehasil, někdejší ředitel Středočeské tiskárny, mi tehdy řekl,že se s ní 
hodlá oženit. Ale když r. 194P pan Nehasil přišel do exilu a psal mi^ z 
Německa, byl tam již s jinou slečnou. Jožinka to nebyla.

Dr. Šipka si pln'; osedlal "Národní osvobození" a za Sychravovy pomoci si 
proklestů! cestičku k velkým pánům na Hradě. Dovedl vždy pozdravit u 
pravých vrbiček a v pravý čas. A když se mu zdálo,že "Národní osvobození" 
při vší své hradnosti není tím pravým hradním orgánem,přesedlal náhle do 
"lidových novin", k jejichž kluzké bezpáteřnosti měl vždy hodně blízko.

Hradu v naději, že poslouží sobě.Neznali jsme se již a setkali se 
znova až za války v exilu.

Již v dob5, kdy působil v "Národním osvobození" so začala ve veřejnosti 
k němu probouzet nedůvěra a neohuí, jež se za války v exilu a zejména u 
armády vystupňovala až v zuřivou nenávist. Vzpomínám, že jsem nějaký 
čas po našem rozchodu mluvil v Most«- na jedné poradě tak zvaného pokroko
vého souručenství a zmínil se jakdi mimochodem,že jsem dr. Šipkoví pomohl 
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do "Národního osvobození*. Než jsem mohl vyslovit své politování nad 
tímto omylem, vskoSil mi do řeči předseda místního sdružení Volné myšlenky 
v Souši u Mostu, ruský legionář a můj dobrý přítel GenSk Kemeš,který 
schůzi předsedal a prohlásil: "A za to bys zasluhoval pár přes držku". 
Obecný smích ukázal nál3du shromáždění, v němž skoro všichni přítomní 
byli pravi dělnými odběrateli ’’Národního osvobození". Uznal jsem ihned na 
schůzi, že Kameš měl pravdu.Utěšuje mne toliko, že jsem v celé akci hrál 
úlohu podružnější než Cháb a Svoboda a že jejich vina je vestě větší 
než moje.Osobně jsem nebyl také postižen tik, jako Cháb.Nicméně,nemám z 
toho radost,že jsem RLckovi pomohl do novin, i když se dá myslit,že by 
se i bez této pomoci Tmxnsvinxrist nějak do novin dotřel , jsem si vědom, 
že je to jeden z mých politiokých omylů, snad i proviněni.Omlouvám se 
tím, Že jsem to myslel dobře a neviděl do budoucnosti. Nicméně, kaji se 
a lituji toho z plna srdce.

**■*
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Fa1ešný princ  Domela

Císařské Němeoko se zesměšnilo humornou aférou falešného setníka z 
KBpenicku u Berlína. Švec Voi^rt,který nikdy nebyl na vojně a samozřejmě nikdy 
nebyl důstojníkem německé armády, oblékl se do uniformy setníka(kepitána), 
kterou koupil někde u vetešníka, zastavil na ulioi oddíl vojáků, ujel se 
jeho velení a došel do předměstí K8penlcku,kde slavnostně sesadil starostu 
a městský úřad, dal je zatknout svými vojáky a vyvlastnil pro sebe měst
skou pokladnu.

Tato humorná historka,jel se rozletěla celým světem, byla právem pova
žována za jasný důkaz toho, jak nemyslící jsou Němci a to i volení hodnostá
ři, jsou-li postaveni nřed autoritu vojáka, i když je to voják jen hodně 
podržené hodností. A nikdo nezkoumá, raá-11 tento voják právo dávat rozka
zy civilistům, tím méně pak oprávnění na hodnost, jíž se ohání.

Výnarské Německo mělo podobnou aféru, případ fe±šr falešného prince, 
pžniiijctimanjrnih« předstíraného syna někdejšího korunního prince. Tato aféra, 
když se přihodila, nevešia v obecnou známost.Když byl podvodník Pomela 
zatčen, svět o tom mnoho nevěděl a patrn" ani v Německu nebyla obecně zná
ma. Byla však zveličena v evropskou sensaci, když Domels o svých dobrodmuž- 
stvích "vnuka císařova" a "syna dědice trůnu" vydal knížku, v níž se 
ovšem snaží stavět do příznivého světla 8 vylisuje sebe jako obět poměrů. 
Podle jeho líčení ho ctitelé monarchismu sami do úlohy prince vnutili a 
jeho vinou bylo jen, že se tomu dost nezpěčoval.

Pomela nebyl ovšem takovým neviňátkem, za jakého se ve své knize vydá
val. Nebyl ovšem ani podvodníkem velkého stylu. Nezískal svým dobrodruž
stvím mnoho peněz, ale opatřil si jím na několik měsíců příjemný a pohodl
ný život.

Domelův případ začíná v poválečném Berlíně, chaotickém půtkami mezi 
krajní levicí a krajní pravicí.Student bez náležité kvalifikace,jež by 
mu v tžžkýoh dnech po kapitulace Mše poskytla alespoň nějakou existenci, 
se ocitl docela na holičkách a dal se na všechno, co se mu naskytlo. Dal 
se naverbovat do bojůvek, tak zvanýoh Freikorpsů, jež řádily v baltických 
zemích. Ale poražené Německo nemohlo tyto bojůvky podporovat, baltické 
státy a Polsko jejich činnost potlačily a Domele se ocitl zase bez pro
středků v Berlíně, kde se mu nějakým způsobem podařilo získat nějaké 
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služné oblečení. Někde sehnal krabici na cigarety s odznakem gardového 
pantewn jednoho pluku a s tím se vydal na cesty po Německu. Zajel do jedno
ho universitního města - myslím mám dojem, že to byl Heidelberg- kde 
obsluha v hotelu shlédla u něho jeho stříbrnou krabičku na cigarety.Usou
dili, žo tu jde o mladého člena panovnického rodu a kkxk začali jej titu
lovat jako oísařská výsost. Domela se nenamáhal z klamu je vyvésti. Neřekl 
prý,že je Členem panovnického domu,ale neřekl také,že jím není. Podle je
ho tvrzení říkal toliko "to už dnes není, to bývalo kdysi za lepších ča
sů”. A tím uctivé monarchisty jen přesvědčil,že je skutečně členem panov
nického rodu a z opatrných náznaků usoudili, že je jedním ze synů někdej
šího korunního prinoe,který, stejně jako odstoupiv í císař, žil nyní mimo 
Německo.

Správa o vznešeném hostu se rozletěla po universitním městě a všechny 
honorace spěchala složit hold muži,který by snad jednou mohl zasednout 
na trůn, až. pomine ta nenáviděné republika. N- jen hodnostáři civilní,ale 
i vojenští si podávali dveře u jeho příbytku a jaksi mimochodem mu nikdo 
nedával účet za jeho pobyt, stravu a různé nákupy,jež učinil.

Pochopitelně so zpráva o vznešeném hostu,který se Anížil k tomu,aby se 
stýkal s mnohem nižšími kytm^ni bytostmi dostala i do novin, ale časopi
sy tuto zprávu neotiskly, protože "princ " Domele ,když se dozvěděl,že 
noviny mají o něho zájem, povolal si k sobŽ- velitele posádky a požádal 
ho,aby zprávu potlačil. Pan velící generál opravdu zakročil a polekaní 
němečtí novináři poslechli.

Nicméně, věc se nedala utajit. Po místním tisku dostal zprávu o tom 
tisk berlínský,stejně jako členové parlamentu a vláda byla zahrnuta dota
zy - většinou HBWVE&aDáHňHýotíi neveřejnými - co tomu říká, že v Německu je 
člen Hohenzollernského rodu, který se stýká s armádními činiteli a je 
obskakován samosprávnými hodnostáři. Republikáni byli znepokojeni a spa
třovali v pobytu "prince" ohrožení republiky ,o níž věděli,že není nijak 
zajištěna e zabezpečena. Domnívali se, že jde o intriku, jež má být počát
kem akoe pro restauraci monarchie.

Úřady začaly se dotazovat místních úřadů a neprevý princ vid*l,že jeho 
dobrodružství musí špatně skončit. Oháněje se příkazy svého rodu, aby se 
choval opatrně a nevzbuzoval pozornost, snažil se zmizet z prostředí, v
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němž se mu tak dobře dařilo. Věděl ovšem,že se v Němeoku nemůže ukrýt 8 
zmizet beze stopy a tak se rozhodl pro cestu,kterou před ním a po něm 
nastoupilo tolik jiných zkrachovaných existencí. Přihlásil se do francouz
ské cizinecké legie, ale na ssmých německo-francouzských hranioíoh byl zatni 
zatčen.

Vyšetřování ukázalo ovšem,že byl zbytečný strach z hohanzollernské akoe. 
Nebezpečí se změnilo ve frašku,ale také v překvapující ukázku, jak i 
hodnostáři republiky, civilní i vojenští, jsou načiohlí dosud monarchis- 
mem a jak by snadno směnili oddanost k republice,kdyby se naskytla příle
žitost. Ukázalo se také, jak lehkověrní jsou nejen prostí lidé,ale i činov
níci samosprávných úřadů a armády, z nichž nikomu ani ve snu nenapadlo, 
že by se měly přezkoumat nároky "prince", který se objevil náhle v jejioh 
prostředí.

Domela dostal poměrně krátký trest,protože nikdo z těch,kteří mu poskyt
li finanční podporu, 3e k trestnímu řízeni nepřipojil. Nčmooké úřady nemě
ly také zájmu na tom zveličovat ostudu. Soudy, vláda i tisk se činili jak 
jen mohli, odbýt oelý případ jako malichernost.

Ne tak Domela. Považoval celý případ za dobrý šprým a napsal o tom kni
hu, jež vyšla nejen německy, ale byla přeložena i do mnoha řečí. (Vyšla také 
česky.) Ta mu vynesla značné peníze.Válečný pxox princ se snažil vinu na 
svém dobrodružství svést na své naivní ctitele a nejednoho z nioh docela 
cynicky zesměšnil.

Světová veřejnost přijala také většinou Domelův přínad jako povedenou 
humornou historku. Ale pro každého, kdo se vážně zajímal o osudy a vývoj 
Německa to byla výstraha,že formální změna monarchie v republiku nestačí, 
aby změnila Německo a jeho lid.Masaryk prohlásil hned v prvních dneoh naší 
republiky dooela správn', že nestačí přetřít strážní budky na bílo-červeno. 
Němeoktí/ne3tačilo odstranit monarchie - což ostatně nabylo tím nejdůleži- 
tějšlm - nebo odstranit staré barvy a najít si jinou vlajku. Bylo potřebí 
změnit ducha, ale to se nestalo.I bez Hitlera by byla republika zahynula, 
i když by se nebyla musila^íši^ohroužit do bahna, jako se stalo. Ikich 

Výmaru nikdy neprodchnul celé Německo. V době, kdy Německo spadlo jako
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přezrálé jablko do Hitlerových rukou, bylo výmarské Němeoko již jen 
galvanisovanou mrtvolou. Staré Němeako výbojnosti a pošetilé víry ve 
svou nadřaděnost se probouzelo ze spánku a vyvolilo si dooela logioky 
Hitlera, protože tento maniak byl ztělesněním toho, oo v této nešťastné 
zemi dřímalo již po dlouhá desítiletí. Domelův případ měl být výstrahou. 
Neviděl-li ji a mnohé jiné svět, byla to jen jeho vina. Zaplatil za to 
krůtě.
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Za rakouských dob byl poměr Čechů a Němoů nevraživý, ne-li přímo ne
přátelský. Smutnou zásluhu na tom měli především Němci, až příliš prosy
cení představou panského národa.Jaksi se na to zapomíná,jak měřilo Rakousko 
nám - i jiným národům monarchie - a to především zá sluhou Němoů. I ne jmen- 
ší ústupek našim národním zájmům požadavkůn - i když se nijak neůotýkal 
němeokýoh zájmů - byl Němoi považován za křivdu na nich spáchanou.Dosud 
nám nevysvětlil žádný z německých karatelů republiky, čím ohrožovala ně
mecké zájmy možnost zřízení české university v Brně,abych zde uvedl příklad 
nejmarkantnější. Sxístenoe němeokého vysokého školství v onom městě tím 
přece nebyla dotčena.

Za republiky neměli Němoi ovšem možnost uplatňovat svou utkvělou a po
šetilou víru, že jsou národem vyvoleným a nesli to velmi těžce. Svou nená
vist k Čeohům a republice,jíž až do příohodu Adolfa Hitlera v Německu 
nemohli projevit činy, dávali na jevo alespoň nevraživostí.Těžko se nalezlo 
Němce, který by byl měl osobní české přátele.Nepřekvapí proto, že ani me
zi Čeohy nebyla rozšířena touha mít osobní německé přátele. Žili jsme vedle 
sebe a žili jsme oelkem odděleni jeden od druhého.

Nikdo nebude ovšem tvrdit, že česká veřejnost byla nějak zanícena přá
ním navázat nějaké zvláštní přátelství s Němoi.Vzpomínky na minulé časy 
byly příliš živé a ve svěží paměti a přítomnost nenasvědčovala,že se něco 
změnilo v německé mentalitě. Každý pomalu projev německých poslanců a sená
torů, stejně jako němeokého periodického tisku se zdál potvrzovat,že dosud 
platí Dalimilův úsudek, že "spíše se had na ledu ohřeje, než Němec Čecha 
k srdci přivine." A kdo měl kdy příležitost xk přijít do styku s Němci, 
zejména smsax s těmi v pohraničních krajioh, a především ovšem s těmi, 
kteří byli tím či oním způsobem veřejně činní, viděl, jak daleko je ještě
daleko do Spinnovy symbiosy.Tím ovšem nemá být řečeno, že mezi Něrn^oi ne
byli lidé,kteří byli nakloněni k smíru, nebo alespoň k pokojnému soužití. 
Snad jioh bylo důtnr dokonoe mezi prostým lidem většina,ale němeoké veřej
né mínění představovali skoro bezvýhradně štváči a kverulanti,kteří doká
zali terorisovat většinu. A jak čas probíhal, jejioh počet se nebezpečně 
svčtšoval. * jí .

Na české straně panoval pochopitelně chlad a nedůvěra k NšMoeím. Drtivá

Výbuch zbytečné nacionálni hysterie
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většina obyvatelstva ie prostě měla nerada a nevěřila jim. Nechtěla jim 
však ubližovat, ani se s nimi přít. Chtěla žít po svém a nestarat se o to, 
co dělají, pokud to nebude škodit národu a státu.čímž ovšem nechci tvrdit, 
že také mezi námi nebylo hlupáků, fanatiků a nesnášelivců. Ti však mezi ná
mi rozhodně nepřevládal^ a nedávali ráz našemu veřejnému mínění,ani státní 
politice.

Byly ovšem případy, kdy události v pohraničí nebo pošetilá propaganda 
XoBvířili hladinu oelkem klidného života v republioe a kdy neohul k Němcům 
se projevila hlučnou nenávistí. Kejvýznačnějšimi případy toho druhu bylo za
brání Stavovského divadla jako odvety za chebské události a pak bouřlivý 
spor o insignie pražské university.Vylíčil jsem již, jak k zabrání Stavov
ského divadla došlo a vysvětlil, že to byl čin nemoudrý.Ač to bylo Němoi 
považováno za krutou křivdu,poškodilo to nakonec nás a ne je. formálně 
jsme ovšem byli v pzxxm neprávu a čin sám nutno zavrhovat, jako každý po
kus ulice zasahovat do oprávnění vlády a parlamentu. Pokud šlo úřední odzna
ky Karlovy university, založené pro Seohy hlubooe vlastenecky založeným 
českým králem, byli jsme v právu,když jsme požadovali,aby byly vráceny 
české universitě,ale zase bylo nevhodné, aby se ulice pletla do toho,co 
měla vykonat vláda a parlament.

Občasné a nečetné drobné případy veřejného pobouření, jež se snažilo 
vykonat oo měly prov'sti úřady, byly nesporně porušením právního řádu. 
Příčilo se to demokraoii. Bylo to ostatně v rozporu se zákony republiky - 
nemluvime-li ani o slušnosti a snášelivosti - a je potřebí to docela roz
hodně odsoudit. Není omluvou, vzpomínáme-li, že jzmdmlmÉmparinnfec podobných 
příkladů bylo mnoho na němeoké straně,ač na to naši někdejší němečtí spolu
občané tak rádi úplně zapomínají. Je bolestné doznat, že v některýoh pří
padech se k takovým štvanicím proůjčil tisk národně demokratický (ač 
ovšem zde bylo ještě dost jinýoh,kteří se stejně, nebo ještě víoe prohře
šili), zejména ovšem poledník “Národní demokracie",který za málo let své
ho vyoházení natropil národu i straně víoe osýud a škod, než bylo zapotře
bí.

Poledník "Národní demokracie", jehož šéfem byl někdejší státoprávně 
pokrokový novinář Karel Policar, si velmi rychle získal smutnou pověst 
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velkohubého naoionalismu. Z jeho redakce byl to hlavně někdejší profesor 
Karel Juda - kdysi realista - jenž psal žlučí a stal se přímo prototypem 
pozdějších štvavých pisálků “Vlajky", "Polnice volá" a pod. A je bolestné 
doznat, že i Viktor Dyft, jeden z naŠioh největších básníků a jeden z našich 
nejbystřejšíoh politických publicistů ,někdy dooela ztratil rozvahu a 
podlehl dooela nerozumným záchvatům v šovinismu.V souboru jeho článků,vy
daném pro jeho předčasné smrti, je ledacos, oo si nejen v zájmu své dobré 
pověsti, ale i v zájmu duševního zdraví národa měl odpustit.

Snad nejbolestnějším případem, do něhož se Vřtótxs Viktor Dyk,společně s 
dvěma símmýjAxŤhEakíísdnxsjřátmx mými drahými přáteli, J. 8. Macharem/ a Janem 
Bavlasom zapletl, byla pošetilá kampaň proti vídeňskému filmu "Zwei Herzen 
im dreiviertel Takt" (Dvě srdoe v tříčtvrtečním taktu), jež vyústila 
v hlučnýoh pouličních demonstracích proti předvádění tohoto filmu a měla 
za následek jeho dočasné stažení z programů biografů.

Přechod od němých filmů k zvykovým způsobil,že původ filmu tyl mnohem 
zřetelnější než před tím. Do Prahy, jež viděla s naprostým klidem slušný 
počet filmů z Němeoka a Rakouska, přišlo také několik filmů s německy 
mluvícími herel a zpěváky. "Zwei Herzen" byl patrně prvním z nich -nebo 
alespoň prvním, který vzbudil veřejnou pozornost- a tak se stalo,že v 
pražských biografeoh zavznělo německá řež, mluvená a zpívaná. Na tom 
vídeňském filmu nebylo ovšem opravdu dooela nic germánsky výbojného,oo by 
se mohlo dotknout nejnedůtklivějšího via štence. Byla to prostá, líbivá 
milostná historka, nasládlá a sentimentální až ufňukaná a její zpěvy byly 
neseny líbivou melodií, jakých z Vídně k nám přlšloJ^Ék tolik již dříve 

i potom. Obsahově to bylo dokonce nezávadnější, než mnoho toho, co zvukového 
a před tím němého k nám přišlo z mnoha jiných zemí.

Nicméně, někteří nedůtklivci byli dotčeni ve svýoh vlasteneckých oi- 
tech tím, že se v několika biografeoh ozvala německá řeč,kterou mohli 
slyšet v mnoha pražských kavárnáah, divadlech,ba 1 na ulicích,aniž by je 
to nějak pohoršilo.Několik zanícenců, mezi nimi Dyk,Machar a Havlasa 
podepsalo ohnivý manifest proti této německé "invasi". Došlo k demonstra
cím, jež se na štěstí omezily jen na to, že hrstka poblouznilýoh lidí 
se srotila a povykovala.
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Protože přiznávám každému právo na hloupaíř nebyl bych se staral o demon
stranty a jejich pošetilé výkony, ale bolel mne manifest, na němž se obje
vila tři jména národu drahá a jím vážená. Mne se to osobně dotklo,protože 
jsem Dýka jako básníka a publioistu vždy miloval a Machar 1 Havla sa byli 
kromě toho, že mnoho znamenali pro naši kulturu, i moji drazí přátelé. 
Napsal jsem, proto ostrý Slánek, erixati odsuzující demonstraoe a ještě více 
manifest. Slánek jsem ukončil slovy, jež jsem si vypůjčil od Moliéra: 
"Dyku,Machare a Havle so, co u čerta hledáte na této galéře?"

Dyk na můj článek nereagoval, Havlasa,když jsem se s ním sešel,mi řekl, 
že podepsal,protože ho o to žádal Dyk a že již tenkrát byl jaksi na pochyb
nostech, jedná-li správně. Machar mi telefonoval do bytu přísnou výzvu, 
abyoh jej neprodleně navštívil.

Zajel jsem k němu a byl jsem uvítán způsobem velmi mrazivým.Machar se 
mne ptal,proč jsem to napsal.Vyložil jsem mu své stanovisko, jež jsem 
mohl vyjádřit bez jediného jeho přerušení.Když jsem skončil, řekl mi 
Machar svým rázným způsobem:* A teä vám řeknu něco já, pane redaktore. 0 
podstatu věoi se nebudeme přít. Já jsem dost starý,abych věděl oo dělám 
a také Dyk ví co dělá.5$y dva jsme mluvili k národu,když vy jste se ještě 
potýkal se slabikářem. Co jste napsal bylo kantor8ké:’žáčku Machare, co 
jste to udělal, já vás za to musím vytahat za ucho*. Na to jste moc mladý 
a tím si na mne nepřijdete. A tím s vámi jednou pro vždy kbnčím rozhovor 
a můžete jít a již se mi tady neukazujte.*

Pokusil jsem se poukázat na to,že také on psal hodně neuctivě o starých 
velikáneoh a Machar mne přerušil a ukázal na dvoř®. Odešel jsem a skoro 
celé tři měsíce jsem se u něho nesměl ukázat. Teprve když jsem mu napsal a 
vyložil,jak mne bolí tato roztržka, dostal jsem nové pozvání k návštěvám. 
Nepoohybuji,že jsem v této věoi měl pravdu já a ne on.Patrně to také sám 
uznal,protože se pečlivě vyhnul každé zmínce o Věoi a do podobných akcí 
se již nikdy nepřidal.

Celá věc byla docela zbytečná ostuda,jež nám v cizí veřejnosti škodila. 
Delší zvukové filmy z Vídně nejen že nenarazily na nějaký odpor,ale těšily 
se značné oblibě. Republika nebyla méně naSe,když jsme viděli a slyšeli v 
biografech "Soukromou sekretářku" a "Dcerušky pana dvorního raáfy" a jiné 
podobné filmy.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 24



J. S. Machar, a "Právo lidu"

Když J, S. Machar opustil úřed generálního inspektora československé 
branné moci,který přijal po odstoupení dr. Scheinera, odcházel do výsluž
by zklamán a roztrpčen. Funkci přijal 3vého času za podmínek,jež?« pro 
něho znamenaly velikou obět. Básník obecně uznávaný, vlasteneo
Rakouskem vězněný, měl před sebou veliké možnosti ve veřejném životě. 
Toho se vzdal, aby svou popularitou podepřel hodně nepopulární opatření, 
totiž zavádění a důrazné uplatňování kázně v armádě, rozvrácené nejen 
rozkladem rakouské armády, válečnou únavou a radikalisací,jež vyznačova
la první dobv po váloe, ele také naprostou neodpovědností prvního našeho 
ministra národní obrany Václava Jaroslava Klofáče a jeho státního podta- 
jemníka plukovníka Chalupy. Maohar jistě neočekával mnoho vděku,ale očeká
val podnoru a pochopení alespoň u těch,kteří do věci viděli a jeho úřední 
místo mu přímo vnutili. Této podpory a pochopení se mu nedostalo ani od ve
řejnosti, ani od politiků, ba ani od čelných osobností státu. Generál 
Podhajský,který se stal Macharovým nástupcem, mi jednou řekl:"Maohar není 
jen národní hrdina, ale je také národní mučedník."

Ve službě národu přerval Maohar plně styky s literaturou,protože si 
dobrovolně uložil mlčení v době, jež přímo volala aby mluvil»protože chá
pal, žo uniforma mu ukládá mlčet,když tolik jiných nedisciplinovaných mužů 
v uniformě tuto povinnost nechápe. Přervané styky pak po svém odohodu 
nesnadno navazoval. Tento básník, vzbuzující často dojem tvrdého a bezohled
ného rváče byl nejen velmi citový, ale také velmi citlivý a snadno zrani
telný. Protože byl zraněn, uzavřel se do sebe a uchýlil se do ústraní. Celý 
jeho dosavadní svět se zhroutil. Rozešel se s mnoha starými druhy,kteří se 
k němu obrátili zády, zejména pak se svým dlouholetým přítelem, jenž se 
stal presidentem republiky a ačkoliv nikdy nezapomněl kdo byl jeho nepří
telem, přestal se zajímat o staré přátele. A presidentovo okolí,v n^mž bylo 
přemnoho lidi,kteří kdysi vystupovali jako jeho přátelé, následovala kvap
ně příkladu svého pána a patolizalským byzantinismem se snažilo poměr 
přiostřit. Po čase Maohar přerušil své mlčení a uzavřel účty svého generální
ho inspektorování trpkou knihou "Pět roků v kasárnách",jež nejrrve vycháze
la na pokračování v týdeníku "Národní práoe", vyoházejícím po nějaký čas
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jako orgán národní strany práce,jež měla život tak krátký.

Kniha paměti "Pět roků v kasárnách" ovšem prohloubila Maoharův rozchod 
s Masarykem a jeho okolím, ’’achar o tom i o ostatních zjevech našeho národ- 
ního a státního života napsal trpké verše, z nichž mnohé nebyly podnes 
uveřejněny. Po prvé ve svém životě byl tento dříve tak vyhledávaný 
básník bez tribuny. Byla to situace pro něho nezvyklá,ale Maohar z ní nehle
dal východisko. Nedovedl se nikomu nabízet. Seděl a čekal. Bylo jen samozřej
mé, že jakmile jsem se ujal řízení týdeníku "Volná myšlenka", požádal 
jsem ho o spolupráci. A bylo jen samozřejmé, že to přijal nejen pro naši 
známost, ale také proto, že byl ještě z dob předválečných čestným předse
dou tohoto hnutí. Když jsem mu zaručil, že oo napíše bude otisknuto,posí
lal mi pravidelně 3Vé verše, některé plné starého žáru,jiné žalostně sla
bé. Ale v 'faoharovi se toho nastřádalo příliš mnoho a jeden malý týdeník 
mu nemohl postačit.

nox Někdy v tu dobu k němu zašel někdejší vedouoí redaktor "Českého slo
va" Svozil,který se v nedobrém rozešel s "Melentriehem" a národně socia
listickou stranou a začal vydávat vlastní týdeník. Machara, s nímž se znal 
z dřívějška vyzval, aby mu do listu psal a Machar pozvání přijal. Ctitelům 
Maohara se Svozilův list nezdál vhodným prostředím pro muže jeho významu. 
Svozil sám se netěšil nejlepší politické, novinářské a osobní pověsti a 
jeho odchod z "Melantricha" a strany byl ve spojení s jakousi aférou,jejíž 
podrobnosti si dnes nepamatuji. Mluvili jsme o tom často a radili je oo pod
niknout. Bylojzřejmé,že je tu jen jedna možnost: nalézti pro Machara novou 
tribunu.

Nybylo právě možné nalézti list,který by ochotně Maoharovi nabídl své 
sloupoe. Hradní listy byly vyloučeny. Z protihradního tisku byly "Národní 
listy" vázány na dr.kramáře a někdejší přátelství JtatrimMt Kramáře a Maoha
ra dávno již pohaslo a změnilo se ve vzájemnou nevraživost.Vypadá skoro 
komicky, že se oba rozešli především pro poměr k Masarykovi.Maohar se pňidi 
přidal k svému "Tomášovi", jak mu říkal jako jeden z mála, jimž I.C. Masa
ryk takovou intimitu dovolil a ve všeoh potyčkáoh mezi Masarykem a Kramářem 

stál pevně na straně Masarykově.Machar dovedl být hodně drsný a proti
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Kramářovi a mladočechům opravdu drsný byl. Někdy dokonoe i hodně nespravedli 
vý. Válka sice nepřátelství zahladila a Machar po mnohaletém boji proti 
mladočechům a "Národním listům’' se ocitl dokonoe v Revolučním národním 
shromáždění jako jeden ze zástupců státoprávní demokracie a psal také 
pravidelně do "Národníoh listů”, ale tento smír měl kratičké trvání a byl 
hodně nejistý.Kdyby byl býval dr.Kramář zdráv,mohlo snadno dojít taezi 
nimi k opětnému sblížení»protože rastivost nebyla vrozena ani Kramářovi ani 
Macharovi. Ale Kramář brzy po svém odstoupení z úřadu předsedy vlády one
mocněl a churavěl až do své předčasné smrti a byl obklopen kamarilou,jíž 
se nedalo vždy snadno pro niknout. A Machar po svých zkušenostech v armádě 
byl až chorobný zaujat proti styku 3 každým,kdo nebyl jeho starým příte

lem. Těžko navazoval styky nové a neochotně obnovoval styky jednou přerušené 
Jfriozí z mých známých věděli, že docházím k Macharovi pravidelně a proto 

na mne naléhali, abych mu domluvil. A byl to ředitel legionářského nakla
datelství "čin” Bohumil Přikryl, s nímž jsem občas sedával v kavárně 
Tůnovce, který přišel 3 nápadem;"proč to nezkusit s Právem liduVPřikryl 
měl tov.hu vydávat sebrané spisy Meoharovy, jež velmi pomalu vycházely 
v .? Avent inu", které platilo Macharovi honorář velmi nízký a velmi pomalu, 
takže Machar žil v poměrech dosti stísněných.Muhl jsem mu doporučit odbor
níka,který mu na Aventinu vymohl zvýšení honorářů a rychlejší jejich 
výplatu,ale ani to nemohlo uspokojit. Machar proto vážně uvažoval o změně 
nakladatele. Řekl jsem mu o Přikrylově zájmu- ale věc se protahovala a na
konec z ní nic nebylo, snad proto, že došlo k aféře, jež Maohara ještě 
více zatvrdila proti každému, kdo měl jakékoliv styky s "Hradem". Ale 
zatím se o věci vážně jednalo a bylo jen pochopitelné,že Přikryl měl velký 
zájem na tom, aby Machar měl publicitu v rozšířeném tisku. Soudil jsem 
také,že by "Právo lidu" bylo nejlepším řešení,. Před válkou se Mashar 
těšil u sooiálních demokratů veliké o'libě. Ve všeeh jejích literárnioh 
antologiích měl vyhrazeno čestné místo a dokonce jedna z jejloh Dělnických 
tělocvičnýoh jednot byla po něm pojmenována. Ovšem, v době,kdy byl Machar 
generálním inspektorem branné moci, byl stálým předmětem jejich útoků a 
posměchu. Mnoho z toho však s padalo na vrub přežitkům jejioh původní 
ardtmilitaristické orientace, stupidně- přenesen' do republiky a částečně 
to bvlo dílo jejich bolševisující levice a jejich dočasného vojenského 
odborníka, neblaze proslulého plukovníka Chalupy,který za stejně neblahé
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Klofáčovy éry v ministerstvu národní obrany byl jeho pravou i levou rukou. 
Sociální demokracie se však tehdy již zbavila svých bolševiků,kteří si za
ložili vlastní stranu a tisk, plukovník Chalupa zapadl někde v propadlišti 
a soudruzi přestali již usilovat o milici a chápali,že Československá re
publika musí mít armádu a když ji má, že musí být zdatná a ukázněná. Zdálo 
se mi tedy,že tu nemohou být žádné vážné překážky.

V redakci "Práva, lidu", jako ostatně i jinde, jsem měl hodně známých 
a několik přátel. Zašel jsem tedy do redakce ke kolegovi Koudelkovi a polo
žil mu otázku, zda by "Právo lidu" bylo ochotno požádat Machara o spluprá- 
ci, kdyby se mi ho podařilo přimět k tomu, aby nabídku přijal a se Svo- 
zilem se rozešel. Upozornil j3em docile jasně Koudelku,že jsem se Macharem 
o tom dosud nemluvil a že také ani mluvit nebudu, nedostanu-li od něho 
jasné sdělení, že "Právo lidu" by Machara jako spolupracovníka uvítalo. 
Připomenul jsem,že jde o mou iniciativu a jen ornou iniciativu a že bych 
také Macharovi řekl,že nápad pochází ode mne a že nejsem pověřen "Právem 
lid" vyjednávat, ale že znám situaci a že o&e-li, mohu doporučit svým 
přátelům v oné redakci, aby ho pozvali a slíbit jim, že učiní-li tak,ne
budou odmítnuti. Koudelka považoval tento postup za rozumný a projevil 
ochotu zjistit situaci,Osobně byl přesvs’čen,že "Pr^vo lidu" bude jen po
tušeno, bude-li moci Maohara získat a že jakmile jim řeknu,že by Machar

* pozvání přijal, k spolupráci ho vyzvou.
Zašel jsem k Macharovi a vyložil mu,Že Svozilův list pro něho není.Ma

char na to odpověd'1 svým obvyklým argumentem,že odpovídá jen za to co na
píše a s tím, co je jinak v listě do kterého píše,že němí nic společného. 
Svozil je ostatně stalý známý a na to, co se o něm noví dá nebo píše doce
la nic nedá.Ostatně i o něm a o mně se ledacos povídalo a psalo.A vůbec, 
proč se má pro hloupé předsudky připravit o možnost uveřejnit co napsal? 
Mekl jsem mu.,že vím docela určitě,že by "Právo lidu" bylo velmi ochotno 
ho pozvat k spolupráci a že tak učiní,budu-li moci říci,že pozvání příjme. 
Machar na to odpověděl, Že dostane-li pozvání je ochoten je přijmout za 
svých obvyklých podmínek:žádná censura a žádné politické nebo osobní zá
vazky.

Zavolal jsem ještě téhož dno Koudelku do redakce a řekl mu,že oesta 
je volná. Koudelka poděkoval, řekl mi,že o věci mluvil se šéfredaktorem 
Stivínem a šéfem kulturní redakce F. V. Krejčím,kteří oba plně souhlasili a
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že dopis %oberovi bude poslán co ne jdříve.Řekl jsem to Macharovi a čekal 
na výsledek, ale ten se nedostavil. "Právo lidu * se neozvalo -jak mi 
později řekl kolega Vojtěch Lev, někteří političtí předáci strany se proti 
tomu postavili., jakmile se o tom doslechli. Působilo by jim to potíže u pana 
presidenta a u dr. Beneše.

Věc tedy padlo do vody- jen Machar mi při každé příležitosti poněkud 
výsměšně připomenul jak jsem naivní, když věřím,že u některých lidí nená
vist nejde až za hrob a že si neuvědomuji,že by ho tak mn~zí utopili n3 
lžičce vody. A pak se stalo, že dr. Jánský, který redigoval kulturní rubri
ku Stříbrného tisku, získal Machara k spolupréoi, Sotva se však v "Nedělním 
listě" objevila první Machsrova hásmam básnička, vyšlo "Právo lidu" s úto
kem na Machara. Nepodepsaný pisatel oznamoval,že se Machar nabízel "Právu 
lidu" že když byl odmítnut, uchýlil k xihžftris stříbrníkům. Zavolal 
jsem telefonicky Koudelku a žádal ho, aby útok odvolal a opravil,protože 
musí xňáňim přece vědět,jak se věc ve skutečnosti má. Koudelka odpověděl 
vyhýbavě. On to nepsal'pcsxjxk a je to věc Martínkova a ten si od něho do 
svých věcí nedá mluvit.

Zavolal jsem tedy telefonem Machara a ptal se ho ao se má v té věci 
stát,protože jsem si byl vědom své odpovědnosti za celou záležitost a 
chtěl jsem vylíčit věc jak se ve skutečnosti měla. Machar soudil,že bych 
se ňěl o tom dohodnout s dr. Jánským. Jánského jsem neznal, protože tehčty 
jsem ještě neměl docela žádný styk s tiskem Jiřího Stříbrného. Asi za ho
dinu po tomto rozhovoru mi do redakce telefonoval dr. Jánský,abych za ním 
přisel do "Poledního listu". Zašel jsem tam a přinesl Jánskému již napsa
né plné vylíčení jak se celá věc měla a jak probíhala. Psal jsem to ve 
formě dopisu redakci a Jánský mne dlouho přemlouval,abych upustil od 
formy dopisu změnil to ve článek,psaný původně pro "Polední list."Tehdy 
jsem byl však proti tisku Stříbrného tak zaujat,že jsem odmítl a trval 
na tom, že můj prokev musí být otištěn jako dopis a ne jako přímý příspě
vek pro list.

Dopis vysel ns místě hodně nápadném a kampani učinil rázem konec. "Právo 
lidu" na projev nereagovalo a ostatní protlmacharovské listy umlkly také. 
Ze styku s kolegy z "Práva lidu-" jsem poznal, že se celkem všichni stvděli
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za Martínkovy mravy. Bylo to od nich hezké,ala hszří by bylo bývalo, 
kdyby se bylo "Právo lidu* omluvilo za své hrubé psnonŠMír prohřešení se 
proti novinářské slušnosti a tradici. Neslušelo se zneužívat důvěrných 
informaoí a neslušelo se psát vědomou nepravdu.V zájmu pravdy a spravedl
nosti musím vyznat,že se takové věci v "Právu lidu" nedaly často a obvykle 
je páchal pan Joe Martínek. Protože jsme oba měli již před tím hodně nepří
jemnou potyčku, do níž se po mé informaci vložil předseda soo. dera, strany 
Hanpl, je možné, že Machar byl bit za mne. To vře ovšem neučinilo o nio 
mravnější. Spise naopak.

**♦
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Svaz_národního osvobození

Vznik deníku "Národní osvobození” byl důležitým krokem na cestě legio
nářského hnutí stát se koncentračním bodem vlasteneckých a pokrokových 
sil v národ?. Názory na to, jakou cestou se má legionářsk? hnutí brát neby
ly ovsem docela jednotné. Pro jedny to bylo přenesení ducha legií do česko
slovenského veřejného života, duoha obětavosti a služby národu. Pro jiné 
to bylo snahou stkhnout nejen legionáře,ale pod vlivem jejich popularity, 
jistě plně zasloužení, celý národ jedním směrem. Obec legionářská bývala 
označována v pozdějších kampaních za Benešovy pretoriány. To však nemohlo 
platit o většině jejích řadových členů,ač nejeden z jejích hodnostářů byl 
ochoten být prefektem nebo alespoň centurionem pretoriánské gardy.

Legionářů bylo mnoho, ale byli přece jen mizivou menšinou v národ2 a 
bylo očividné,že se jejich počet bude průběhem let zmenšovat. Id dé umírají 

a bývalí vojáoi umírají poněkud ryohleji než ti,kteří neprošli frontami. 
Docela pochopitelně se zde objevila snaha seskupit pod legionářským ve
dením nevojáky a mládež, nejen, aby se uchovala tradice legií,ale také 
aby se mocensky podpořily cíle, u některých činitelů ušlechtilé ,u

* 
některých poněkud méně ušlechtilé. A tato potřeba byla pocitována tím 
spíše, že Obci legionářské vyvstala nebezpečná konkurenoe v Nezávislé 
jednotě legionářské, vedené gen. Me lkern a štábním kapitánem Františkem 
Turkem, jež si zřídili hned na počátku Kruh přátel Nezáviklé jednoty 
čs. legionářů z nelegionářských přívrženců tohoto hnutí, československá 
obeo legionářská se proto rozhodla založiti "Svaz národního osvobození".

Ani Obec legionářská ani Nezávislá jednota se nepokoušely změnit se v 
přímou politickou stranu a usilovat o moc ve státě. Obě tyto organisaoe 
chtěly být jen jakýmsi ideologiakým střediskem příbuzných skupin, nátla
kovými organisacemi ve veřejném životě. Zatím, co Nezávislá jednota byla 
blízká,ač docela nezávislá,národní demokraoii a republikánské straně, 
ač její generální tajemník František Turek se do poslední« chvíle pova
žoval za národního socialistu,Obec byla v t?sném styku se stranou česko
slovenských socialistů a sociální demokracií a meii jejími předními čini
teli bylo i několik republikánských politiků. Je poněkud primitivní 
používat označeni "lev’oe" a "pravice* v politice, ale příjmeme-li toto 
označení, můžeme říci,že Obec stála na levo od středu,kdežto Nezávislá
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jednota na pravo od středu.
" Svaz národního osvobození” nebyl původně myšlen jako masová organisa- 

oe. Byla mu přisouzena úloha pozdějšího "Itekrokového souručenství". Měla 
to být organisaoe jiných samostatných organisací,$ež by do této nové, rám
cové organisace vstoupily hromadně. Tenko pokus se nezdařil,protože něk
teré organisaoe,ač ochotny spolupracovat, rozhodně odmítly stát se jen 
podoítóě.leními organisace jiné. Opětovně se staly pokusy změnit "Pokrokové
souručenství", tento více méně ad hoc a neformální svazek nezávislýoh 
organisací v pevnější organisaci, jíž měl být "Svaz národního osvobození”
podle původního plánu,ale nikdy se to nepodařilo. Některé pokusy jsem jako 
zástupoe Volné myšlenky zxařiix docela rozhodně zmařil.

Zůstalo tedy "Pokrokové souručenství’’ jako sdružení několika organi- 
saoí k akcím, na niohž se xhadigr dohodly a "Svaz národního osvobození" 
byl organisován^ jako každá jiná organisace, s přímým členstvem a místními 
organisacemi s výbory. Nioméně, Svaz národního osvbození byl těsně přidru
žen k Obci, schůze členské i jednotlivých výborů byly společné a ve vedehí 
jak ústředí, tak i místním, zasedali především legionáři, obvykle funkcio
náři místních jednot Obce.

Svaz národního osvobození měl ovšem malý sekretariát a dokonce i vlas’ t- 
niho tajemníka, jímž byl víde^nský Čech František Dvořák,kdysi člen ra
kouské národní rady za českou menšinu ve Vídni. Dvořák byl sociální demokrat
a snad to byl muž velikých zásluh,ale ve Svazu národního osvobození ani 
trochu nevynikl. Byl to muž velmi mlhavý,jemuž jeho úloha neseděla a četl
jsem jednou dopis,který poslala do Prahy jedna venkovská jednota legionář
ská po schůzi, na aŽ^Dvořák mluvil. V dopisu se pravilo: "tak jsme tu zalo

žili ten Svaz národního osvobození a opravdu nevíra^ zda je to kluk nebo
holka. "

Svaz národního osvobození,ač formálně samostatná právnická osoba, ne
vyvinoval žádnou samostatnou činnost. Byl vždy a ve všem Českoslo
venské obce legionářské,jíž na všech poradách Pokrokového souručenství, 
ústředních i místních, dodával druhý hlas. Neuvádím to jako výtku, ani 
Kruh přátel Nezávislé jednoty se nesnažil o vlastní život. Ale rozdíl 
byl v tom, že myšlenková Hmzasdisämak závislost Svazu na Obci byla přílišná 
a že Svaz,ač dokázal soustředit ve svých řadách mnoho význačných osbností 
našeho národního života, nedokázal vnést do poněkud zatuchlého vnitřního
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života Oboe ani jednu novov a samostatnou myšlenku. Obeo vedla a sama byla 
vedena. Předseda, poslaneo národníoh socialistů dr. Patejdi, úředník kanoe- 
láře presidenta republiky a šéfredaktor "Národního osvobození" dr. Lev 
Sřyohrava měli organi sací pevně v rukou a pro všechen rozum si ohodili na 
Hrad.Nebylo to členstvo, jež zde rozhodovalo, ale všeohno přicházelo shora. 
V Nezávislé jednotě to byli nelegionářští členové,kteří dávali organisaci 
myšlenkový ráz.

Po vstupu do redakce "Národního osvobození" jsem byl ihned delegován 
na různé schůze místníoh jednot a stal se členem nuselské jednoty. Bydlel 
jsem sioe na Vinohradech, ale několik kroků od vinohradského nádraží,jež 
bylo na samém pokraji Nuslí. Byla to milá jednota a nalezl jsem zde mnoho 
dobrých přátel, z nichž většina mi zůstala i když jsem se rozešels Obci 
a zakotvil v Nezávislé jednotě a Kruhu jejíoh přátel. Snažil jsem se vše
možně přemoci spolkařáké sklony členů jednoty a povznést její myšlenkovou 
únoveň a to bylo jednou z příčin, proč vedení organisace, jež na počátku 
vítslo moji činnost, brzy oohladlo a začalo ji považovat za nebezpečnou.
Nikdo jistě nemohl očekávat od Oboe a Svazu nevraživý postoj k Masaryko

vi a Benešovi, ale přílišný byzantinismus nebyl také na místě. Myšlenková 
uniformita organisaci oohromovala a způsobila, že toto hnutí nehrálo v 
našem národním životě úlohu tak význačnou, jaká patřila vojákům osvobozova
cího zápasu.A přeoe, kdyby kritika nebyla potlačována, nemusela nikdy 
být tak nevraživá, jakou se nakonec stala. A možná,že bychom se byli 
uchránili katastrofy, jež na nás dolefela.
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Studijní dovolená v Německu

Za svého působení v zahraniční rubrice "Sasu" a pak "Národního osvo
bození" jsem věnoval vždy větší pozornost Německu.Zprvu to byla zvědavost, 
jak se vyvíjí poměry v zemi námi nenáviděné a nyní zkrušené v praoh. Po
tom jeem viděl opětný výskyt starých příšer 8 ohápal jsem, že,jak to na
psal Viktor Dyk "boj teprve nám nastává". Nemohu se ohlubit,že jsem viděl 
co ve skutečnosti přišlo. Me pokud šlo o Německo a naši bezpečnost,začínal 
jsem pociťovat značnou ne jistotu, jež se během doby ustavičně stupňovala.

Sledoval jsem pečlivě německý tisk, četl německou politiakou literatu
ru a jezdil do Německa prav-tdelně. Mnoho mi zde pomohlo studijní stipen
dium, jež mi udělilo ministerstvo zahraničí. Toto ministerstvo poměrně 
brzy po váloe zřídilo několik stipendii jmamiroviiiwámRm na pobyt novinářů 
v zahraničí a o udělovaní stipendií rozhodovala komise, složená ze 
zástupců ministerstva a novinářských organisaií. Podpora,kterou dávala mi
nisterstvo byla velmi štědrá a novinářská organisace vymohla na vydavate
lích, že i noviny budou platit stipendistům plný jejiah plat po dobu jejioh 
pobytu v zahraničí.

Stipendium na pobyt v Německu mi bylo uděleno koncem 1921». a nastoupil 
jsem je hned v prvních dnech ledna 1925. Posloužilo mi to převelice. Vstou
pil jsem ve styk se všemi denními listy v Berlíně ( s výjimkou komunistické
ho listu "Bote Vahne") a všude jsem byl přijat velmi přátelsky, s výjim
kou soc. dem. deníku "Vorwärts", jehož šéfredaktor Stampfer byl jediný ze 
všech šéfredaktorů, oo jich bylo v Berlíně, kdo pro mne neměl čas. V 
listech jsem se dozvěděl mnoho o politickém zákulisí, stejně jako o je
jioh novinářské technice ( v Berliner Boerserikurrieft a ve Vossisohe 
Zeitung měli zařízení,o němž se mi ani nezdálo) a laskavostí kolegů jsem 
se dostal ve styk s poslanci, kteří byli oněm listům blízcí. Tak jsem se 
seznámil především s činovníky Deutsche Demokratische Partei^Jejioh zahra
ničně politický expert poslanec prof. BergstrSsser věděl toho mnoho o 
Československu a snažil se mi dokázat, že nám od Německa nebezpečí nehrozí. 
Seznámil mne také s posl. Siemensem a posl.prof.Heussem,který se po válce 
stal presidentem nového Nčmeoka.

Velkou podporu jsem nalezl v našem vyslanectví, kde mne přijal velmi 
přátelsky vyslaneo Krofta, tiskový attaahé Kamil Hoffmann, muž velmi jem
ný a literárně založený, ale s nepatrným politickým rozhledem a dále prof.
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Kučera,který byl jeho zástupcem. Kučera, ruský Čech, mne seznámil s mnoha 
lidmi - od n3ho se znám na příklad se všemi praoovníky Němeoké ligy pro 
lidská práva, o níž mluvím na jiném místě - a pověděl mi toho mnoho, oo mi 
později prospělo. Kučera viděl snad nejlépe ze všěoh lidí na vyslanectví 
co se pomalu chystá. Zůstali jsme v přátelském styku aŽ do mého odohodu z 
republiky. Kučera byl přeložen do ministerstva a stal se přednostou tisko
vého archivu.

Navázftl jsem také styky s Helmuthem von Gerlaohem, který vydával pozoru
hodný pondělník "Die Welt am Montag". Poslal mi několik článků, jež jsem 
přeložil do češtiny a uveřejnil v "Národním osvobozeníCerlaoh otiskl 
také ve svém liste oplátkou asi tři moje články.

život jsem měl v Berlíně velmi rušný,protože jsem se dostal do styku 
s příliš mnoha lidmi, včetně úředníky němeakého ministerstva zahraničí. 
Vykonal jsem tam návštěvu u referenta pro Československo a okamžitě mne za
psali do seznamu novinářů, jež xk zve na: ministerstvo na "Bierabendy" 
(jakýsi druh tiskové konference, při níž byli pozvaní hoštěni pivem a 
zákusky). Jméno toho pána jsem zapomněl, vím jen, že byl potom v Sedmi
hradsku.

Kučerovou ochotou jsem se dostal také ku krojované němeoké organisaci
"Reichsbanner Schwarz Rot Gold*', jež sdružovala příslušníky republiK^ft^&í^v 
stran a chtěla být protiváhou silně nacionalistické organisace vysloužil
ců "Stahlhelm*, jež do vzniku S. A. a S3 byla považována ze největší ne
bezpečí pro demokratický vývoj Německa. "Reichsbanner" vedli dva socialisté, 
Noske,který na neštěstí pro Německo už dávno nebyl ministrem vnitra a který 
by byl dokázal potlačit naoismus,jako potlačil za svého úřadování bolše- 
vismus.Hlavním oficiálním vůdcem byl HSrsing, jemuž říkali jeho odpůrci 
posměšně "generál Reichsbannern". Ale Němeoko by se bylo dařilo lépe- a 
nám také - kdyby tam bylo více takových "generálů".

Nevím už jak se stalo, že jsem se někde setkal s panem Mahraumem, 
který byl hlavou velmi nacionalistické organisace "Jungdeutscher Orden". 
Byla to organisace přísně výběrová, členova byli přijímáni pečlivě vypra
covaným obřadem s schůzky byly důvěrné. Mahraum měl velký zájem o to, oo 
o Německu a zejména o jeho organisaci soudí svět a zval mne,abych za ním 
přijel do jeho sídla někde v Poruří nebo Porýní- nevím dnes již kde. Poslal 
mi také do Prahy několik brožurek,za stávajících jeho organisaci,
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Počátky nacistické organisace jsem shlédl v Mnichově, ala tom jsem 
mluvil v jiné souvislosti. Stĺkal jsem se také s některými německými lidwnnx 
B&tyn známými literáty, jako Hollitscherem s nímž jsem seděl v kavárně 
Jossy. Nepamatuji se již dnes kdo tam vŠeohno s námi seděl. Egona Ervína 
Kl sehe jsem navštívil v jeho bytě.

Vyslanectví sledovalo pozorně mou činnost a bylo překvapeno,že jsem 
tak ryohle a tak snadno navázal takové styky,ač na tom nebylo nio zvlášt
ního. Novinář mál vždy všude otevřené dveře a byla to jen jeho ohýba, 

t®4ostal-li se někam, kam ohtěl. A nebyla to jeho zásluha, jestliže se vetřel 
všude, protože, jak jsem již řekl, zahraniční novinář mohl vždy počítat, 
že k němu budou úslužní, i když mi ne vždy řeknou pravdu.

Politické styky způsobily,že jsem neměl mnoho času na divadla a jiné 
kulturní podniky. Ale s Kučerou jsem byl jednou v pozoruhodném politiokém 
kabatetu "Die Raketa" na kteroužto návštěvu se dosud pamatuji velmi živě. 
Konferenciérem byl Psul Morgan, byla zde herečka (nebo zpěvačka,už nevím 
přesně oo) Ha Rosen, známá také v Praze a vroholem vška všeho byla sati
rická hra "Quo vadis", vypracovaná * s nepoužitím Sienkiewiozova románu". 
Antické postavy zde vystupovaly v poměrech docela moderních,Nero měl na 
stolku telefon a službu u něho měl důstojník "gardového pretorlánského 
pluku S.1", jehož toga byla vyzdobena svastikami.Byl to příkrý útok na 
militarismus a na generalitu, na nacisty,kteří se pomalu začínali objevovat 
na veřejnosti a na všechnu reakci.Všiohni členové tohoto kabaretu, pokud 
neutekli do Spojených států, jako na příklad Paul Morgan, o němž jsem za 
války a po válce četl, si svou odvahu tžžce odpykali.

Z Prahy jsem měl doporučení na Darmstadtskou banku,jednu ^největších 
v Německu, jež měla pozoruhodný ústav pro zkoumání hospodářské konjuktury.a 
Navštívil jsem ten ústav a ukázali ml, jak své zprávy sbírají a sestavují. 
Bylo to velmi zajímavé, mluvil jsem o tom po návratu do Prahy s některými 
hospodářskými odborníky,ale sám jsem těchto poznatků nepoužil,protože jsem 
se čím dále tím více začal oddávat politioe.Skutečně také jsem se krátoe 
po návratu zapojil na národně demokratickou levici a s ní na národní stranu 
práae. Funkcionářem Volné myšlenky jsem tehdy již byl.
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Muž desatera přikázání

Za svých toulek po Berlíně jsem přišel v jedné postranní ulici k 
malému knihkupeckému krámu, v jehož výkladní skříni bylo několik zajíma
vých antikvárních knih za lákavě nízké ceny.Vešel jsem do krámu a byl 
obsloužen staříkem se šedivými vlasy a vousy. Neomezil s® na to,že mi podal 
oč jsem žádal,ale nabízel oo bohl. Zřejmě neměl co dělat a tak začal roz
právku. Z m ho přízvuku i volby slov poznal snadno cizince a hned zaŘale 
začal se zvědavě vyptávat co jsem zač, odkud jsem , kde se beru v Sxix 
Berlíně a vůbec co zde dělám. Když slyšel,že jsem český novinář, zrovna 
roztál. Pověděl mi, že také psával do novin a ještě více,že noviny psaly 
o něm. A tak slovo dalo slovo a zvěděl jsem, že přede mnou stoji někdejší 
sociálně demokratický a později i komunistický poslaneo Adolf Hoffmann. 
Snad byl poněkud zklamán,že jsem o něm toho mnoho nevěděl, ale nedal to 
ne jevo.Zahraniční novinář měl právo na jakousi jra-tómm« nevědomost, jež 
by u domorodoe byla urážlivá.

Dostali jsme se rychle do politiky a Hoffmann chrlil ze sebe mnoho 
zajímavých vzpomínek. Bylo jich tolik,že probudil mou novinářskou zvěda-I 
vost. Navrhl jsem mu,že si s ním přijdu ještě někdy popovídat,až bude mít 
cas. Ochotně souhlasil. Podíval se na hodinky a prohlásil,že je stejně čas 
zavřít "tu boudu* a mám-li já oas, můžeme zajít do "Stehbierhalle" o něko
lik domů dále. Mají tam dobré pivo.

Souhlasil jsem.Než zamknu^,-vytáhl z pod pultu malou červenou knížku - 
spíše brožurku -as pýchou mi ji podával. "To jsem napsal já a to vám 
přidám k vašemu nákupu". Iřijal jsem dar s díky a požádal ještě,aby mi 

tam připsal věnování. Tím jsem si jej už získal docela.
Byli jsme ve "Stehbierhalle", místu kde lidé v hlučném prostředí popí

její v stoje pivo.Byli jsme v ní pak někdéícráte, kdykoliv jsem měl večer 
čas. Můj nový znjfcný zřejmě postrádal časy,kdy byl ještě oblíbeným tribu
nem lidu, slavným a obávaným řečníkem, bojovným poslancem a dokonce i na 
kratičký oas ministrem. Myslím,že školství. Odstraněn z politického Živo
ta a bojkotován většinou svýoh někdejších dlouholetých přátel, rád vypra
voval jakou cestou šel a okolnost,že jeho posluchačem byl zahraniční novi
nář, jeho vyprávěčské zaníoeni jen stupňovala. Sied při druhém setkání,ač 
znal mé "buržoasní* smýšlení, mi začal říkat "Genosse* a "ty".Vypili jsme 
spolu více piva, něž mi bylo milo a zdrávo a nadýchal jsem se až příliš Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 37
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kouře doutníků, jež jsem po celý život nenáviděl a jež Hoffmann kouřil 
s náruživostí,ale tato kratičká známost mi byla nejmilejší ze všeoh,jsž 
jsem kdy v Berlíně navázal.

Především něoo o Hofftaannovi sáném. Brzy v äládí 3e dal k sociální demo
kracii a prožil s ní opravdu těžké časy. Od mládí pro stranu agitoval a jeho 
oblíbeným argumentem bylo citovat evangelia a desatero přikázání. Patřil 
k těm socialistiok-TB agitátorům,kteří ks ze všech sil vyhlašovali Ježíše 
KrisWza prvního socialistu a kteří ujišťovali posluchače,že kdyby Ježíš 
dnes žil, byl by sociálně demokratickým kandidátem na poslaneotví. Jeho 
mimořádná záliba v tomto druhu argumentace mu vynesla jeho přezdívku "Der 
Zehngebote Hoffmsnn- Hofftnann dasdtacxx desatera přikázání. Byl také mezi 
hrstkou prvních sociálně demokratických poslanců, zvolených do pruského 
zemského sněmu, za dávných dob počátků Vilémova panování.

Ve sněmu se Hoffmann nikterak nesnažil změnit styl svých projevů a ze 
všech socialistických poslanců byl snad nejagresivn jší. Se zvláátní zálibou 
vyrušoval a řeči odpůrců překřikoval výkřiky, často hodně jízlivými.Červe
ná knížka, kterou mi věnoval při prvním setkání zaznamenávala hlavně tyto 
jeho výkřiky -jmenovala se také "Zwischenrufe". Jednou jeden pohoršený 
ministr, jejž Hoffmann svými hlasitými rušivými poznámkami nepřetržitě 
pronásledoval, prohlásil rozhořčeně na jeho adresu:"Mlácením hubou se nic 
nedokáže!", načež Hoffmann okamžitě aóra odsekl k zděšení vládních řad a 
pobavení všech ostatních:" Tak to řeknete svému principálu". ( 0 císaři 
Vilému II. bylo až příliš dobře známo, Žo si potrpí na řečnění.)

Jednou - to také vyplavoval se zvláštním gustom-pronesl Hoffmann ve 
školské rozpravě řeč, v níž se dovolával jednoho slavného autora,aby pode
přel své vývody.Kdosi z jeho odpůroů mu do toho skočil škodolibým konsta
továním, že si to popletl a že citát patří docela jinému autoru. Hoffmann 
se tím nedal vyrušit z klidu. Pokračoval tím,že odpůrci za jeho poučení 
poděkoval a dovozoval,že jeho omyl potvrzuje jen co tvrdil,že totiž lido
vé školství za nic nestojí.On je ^»duktem tohoto školství a na něm je p~eoe 
nejlépe vidět, jaké vzděláni ty školy dají.

Za války byl Hoffmann v protiválečné skupině,pohoršené pohledem na oísaři 
věrnA sociálně demokratioké pohlaváry,kteří na počátku války slavnostně 
na jednom náměstí spálili rudé prapory,odhlasovali válečné úvery a nadšene
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vepluli do vod německého imperialismu. Tak se začal naklánět vždy více do 
leva až se nakonec dŕstal do nezávislé sociální demokracie a od ní pak i 
ke komunistům. Po pádu monarchie, když byl^v Říši i v Prusku nastoleny 
vlády pod vedením sociální demokracie, stal se Ho^fh&nn,tehdy ještě ne 
komunista, ministrem. Nevím už zda říšským či jen pruským zemským. Ministro
val však jen několik týdnů. Tento bouKLivák z táborů lidu se nehodil na 
ministerské křeslo. A z té ministerské doby nejradostnější vzpomínkou Hoff- 
mannovou bylo, jak v první den svého hodnostářství přijal první návštěvu 

svého budoucího sekčního šéfa. Hoffmann přišel do úřadu časně z rána^jtíV' 
zjistil,že kromě vrátného tam není nikdo z úředníků.Zasedl ve své úřadov
ně a čekal, co se bdde dít. Pak se ozvalo zdvořilé zaklepání a na jeho 
vyzváni k vstupu do pracovny vešel přepečlivě (formálně oděný pán,který se 
ve dveřích hluboce uklonil a řekl "pan ministr dovolí*... Udělal několik 
kroků vpřed, uk<&nil se znova a ještě jednou řekl "pan ministr dovolí", aaš 
načž s další úklonou přistekli k Hbfftiannovu pracovnímu stolku a čekal.

Hoffinann se na něho podíval a ptal se kdo je.Uhlazený pan se přeuctivě 
představil a prosil psna ministra o povolení, aby směl začít se svým re
ferátem. Tu se Hoffmann už neudržel a začal bodřes" Člověče, neklaňte se mi 
tady a neokolkujte. Sedněte si a začněte. Od toho jsem tady a za to jsme 
placěni. *

Pan sekční šéf si nesedl a začal znova "pan ministr dovolí". Hofftaann 
ho napomenul;"Člověče^dejte mi pokoj se svým ’pan ministr dovolí*.Říkejte 
mi jednoduše Hoffmanne a puslte se do toho!? Pan sekční šéf na to rozpačitě: 
"ale pan ministr je přece pan ministr..." Hofftaann ho přerušil: "To se ví, 
že jsem ministr, ale ještě více jsem*Ausmister* (vyěistovatel, vyneřáďo- 
vatel)*.

Ještě po letech u něho vzbuzovalo hlučný smíoh,když si vzpomínal na zdě
šený pohled pana sekčního šéfa, který opravdu nevěděl ci si má počít 
s takovým ministrem.

Další osudy Hoffinaniv'bvy byly pohnuté. Dal se k nezávislé sociální 
demokracii a přešel pak ku komunistům, ale ani tam nebyl doma.Když viděl, 
že komunisté nejsou tím,zač je s tolika jinými považoval, totiž jen tou 
nejradikálnější frakcí sooiální demokraoie, jež zachovávala xfcxxý starý 
program strany a jejích zakladatelů, ale že nastolují stranickou kázeň
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a nakazují sv?/m členům, aby mluvili /myslili jen jak to nakáže Moskva,tu 
se rozešel velmi ve zlém se svými soudruhy. A tak vypadl z politického ži
vota a z celé jeho slávy mu zbyl jen maličký knihkupecký krámek,který mu 
vynášel na skromné živobytí. Hoffmann byl však muž skromný a mnoho nepotře
boval. Pořád se aěl lépe, než jako dělník, nebo špatně placený agitátor v 
mládí e to mu docela postačovalo. Nezpanštěl. PovaŽoval se pořád za pravo
verného socialistu, i když měl často názory hrozně nepravoverné,Netajil se 
názorem, že * my socialističtí politikové jsme zhanobili socialismus 
stejně jako páteři zhanobili náboženství. Začali jsme utopií, sny o bratrstvy
svobodě, demokracii, osvětě a blahobytu pro všechny a podívej se,jak 
končíme. Jedni partikují, bohatnou, mění své ženy jako košile, protože 
ty steré udřené mámy nejsou už dost dobré pro ty ^Ány,kteří si udělali ze 
socialismu výhodný kšeft. A ti drvTt- jsou ještě horší. Ti končí »Stiskem,kon
centráky, tajnou policií a masakry 2 ti, co to nemohou zatím dělat,to 
alespoň obhajují a velebí. Svět nás bude jednou stejně proklínat,jako ty 
flanel áky".

Nemluvili jsme jen o minulosti,ale rozebírali jsme také přítomnost a 
budoucnost světa a zejména Německa. Hoffmann neměl o Nčmeoku a jeho budouc
nosti nejmenších ilusí. Nevěřil nikomu,at to byli teannishim socialisté, 
demokraté, katolíci, naoionalisté ,vojáci nebo odboráři."Všichni jsou 
stejná pakáž. Uvidíš,že přijde Sas nového a ještě horšího Viléma". Když 
jsem mu vy ravoval xnyýsh o svých rozhovorech s politiky výmarského reži
mu - tehdy se výmarská republika obecně považovala za neotřesitelnou - 
vybuchl: "Nedej se opít rohlíkem, nedej se napálit, tenhle národ je prokle
tý a je tu jen, aby přivolával neštěstí pro sebe a prooelý svět. Přečti 
si Hělderlinův "Hyperion" a budeš vědět na čem jseš. Pamatuj si,že Němci 
jsou bastardní národ, ta třicetiletá válka nebyla jen pro legraci a bsk 

fasasiia: nezůstala bez trvalých následků. To se pořád mstí".
Koupil jsem si "Ftyperion" a přečetl jej- teprve v Praze 2 dost dlouho 

po návratu. Potom jsem měl ve Svazu národního osvobození přednášku a nansal 
také o německé situaci článek do legionářské revue "Přerod".Ale jak 
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přednáška, tak i článek sepsuli vynikající "odborníci"»kteří viděli sxžjt 
věci vždy tak, jak je chtěli vid’t a zejména, jak je chtěl vidět neomyl
ný dr. Edvard Beneš. Opatrný pesimismus- já jsem tehdy věřil Hofflmannovým 
předpovědím a vlastnímu zraku a úsudku jen z polovice - sa jrfifcr.u nikomu 
nehodil do krámu. Neuplynulo mnobo let e všem posměváčkům a oficiálním 
vševidům zašel smích. Od Individuálních féaových vražd nebylo daleko k 
organizovaným masakrům Adolfa Hitlera a jeho poskoků.
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Němečtí pacifisté

V době svého působení v zahraničně politické rubrioe jsem jezdil pravi
delně do Německa, hlavně ovšem do Berlína, v němž se soustřeďoval všechen 
politický život.Vliv zemí, mocný ještě před válkou (Bavorsko na příklad 
mělo v několika státech vlastní diplomatické zastoupení) značně pokleál 
a jen Bavorsko kráčelo dosud cestou poněkud samostatnou,jako ostrov nej
černější reakce a nacionalismu a současně i jako asyl pro všechny teroris
tické předohůdoe Adolfa Hitlera a jeho smečky.

Kdykoliv jsem přijel do Berlína,zašel jsem na naše vyslanectví v Bauch
strasse a vyhledal tam svého přítele profesora Kučeru, ruského Čecha,jenž 

byl zástupcem tiskového attaohé Kamila Hoffhanna. Při jedné z těchto návštěv 
jsem tam narazil na muže vyslské postavy s hnědou pěstěnou bradkou,který, 
když jsme si byli představeni,pokračoval v rozprávce,přerušené mým příoho- 
dem, slovy : "Stydím se za to, že jsem Němec. Stanu se buč Francouzem ,nebo 
ještě lépe, Čechoslovákem". Tak jsem se seznámil s vynikajícím němeokým 
pacifistou Otto Lehmannem- Bussbueldtem a tak také začala naše známost, 
jež se brzy změnila v přátelství,které překonalo i druhou světovou válku, 
jejíž značnou část jsme prožili oba v Londýně.

Otto Lehmann-Russbueldt byl pacifista a republikán tělem i duši, Svému 
přesvědčení se oddával a sloužil mu se zai íoením přímo náboženským. SníWÍ/ 
bylo -přísnému atheistovi- skutečně jakousi náhražkou za náboženství. Narodil 
se v maloburžoasní rodině a měl velmi těžké mládí. Jeho robina o něho patr
ně mnoho nestála a prožil v ní mnoho ú strků. Nakonec se ho ujala jedna paní, 
která ho vychovala a po níž k svému jménu Lehmann přijpojil ještě její 
příjmení Russbueldt. Již v mládí se nadchnul pro socialismus.Nebyl však 
marxistou a jeho založení se spíše podobalo angliokámu nebo francouzskému 
radikalismu, se silnou složkou antimllitarismu,pacifismu a protiklerikalis- 
mtuJeho socialismus měl především citový podklad,mocný soucit xjt s poníže
nými. Nenáviděl každou monarchii a republikánským idejím se oddal již v do
bě,kdy nimeoký nacionalismus byl monarch!stioký aŽ do všech důsledků. Kdyby 
byl žil ve Francii, byl ty typickým představitelem směru, jemuž se tam tro
chu nepřesně říkalo "republikán".

Za první světové války sloužil v německé armádě a dotáhl to až na/[ pod
důstojníka u dělostřelectva. Na svou vojenskou kariéru nebyl ovšem ani trochu
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pyšný. Služba v armádě za míru i za války jen vystupňovala jeho pacifismus 
a antimilitarisrnus,ale probudila v něm také zájem o vojenskou organisaci, 
teorii válčení a historii vojenství,takže se stal jakýmsi odborníkem pro 
vojenské věci v kruzích, jejichž nechut k vojančení jim nedovolovala poznat 
co chtěli potírat.

Před první světovou válkou byl Lehmann-Russbueldt knihkupcem a po vál- 
ce se plně věnoval publicistice. Přispíval do mnoha menších časopisů radi
kálního směru, napsal značné množství brožurek a knih,propagujících repub- 
likánství, anitmilitarismus a antiklerikalismus. Některé z jeho knih vzbu
dily zájem i mimo hranioe Německa a byly přeloženy do nejrůznějšíoh řečí, 
Jeho “Die Blutige Internationale der Rüstungsindustrie" vyšla asi ve dva
ceti řečích, takí- japonsky. Do češtiny jsem ji přeložil společně s dr. Lubo
mírem Mildem. Jeho kAiha o německém letectvu a o něraeckýoh přípravách na 
bakteriologickou válku vyšla sspmadmůwnam anglicky s předmluvou Mckhama 
Steadají, který byl jeho dobrým přítelem a značně mu usnadnil pobyt v 
Anglii,když se tam utekl po Hitlerově uchvácení moci. Lehmann-Russbueldt 
napsal ovšem ještě mnoho jiných knih - jednou z nich byl na příklad jeho 
nadšený popis budoucjltí Evropy bez monarchií a se samými republikami. Napsal 
také knížku historických povídek,jejichž ušleohtilá tendence je jediným 
odškodněním čtenářů,kteří budou marně hledat umělecké nadání u tohoto 
autora polemických traktátů.

Lehmann-Russbueldt,ač se nerozpakoval označovat se za socialistu a 
často mi vyčítal mou "buržoasnost", nikdy se nepřiklonil k Žádné ze tří 
sooialistiokýoh stran,(Jimiž bylo oblaženo Nřmeoko. Neměl nic společného s 
oficiální sociální demokraoií, ani s komunisty. Neoohvějnš však věřil s 
Gemnettoujže "nepřítel je na pravo". Proti oficiální sociální demokraoii 
měl mnoho námitek pro její nacionalistické sklony a pro její podporu

O
"Reichswehr". Měl dokonce i velmi značnou neduvěru k polovojenská organi
sed republikánských stran t.zv. Reichsbanner Schwarz-Rot-Gold, jež měla 
být protiváhou proti polovojenské organisaoá pravice "Stahlhelm". Viděl 
v tom vojáčkování a vůdoe "Reiohsbanneru"(jůtooval se HSrsing a byl pra
vicový sociální demokrat) jinak nepojmenoval než "generál Reichsbanneru".

Hlavním působištěm Lehmanna-Russbueldta v době,kdy jsem ho poznal,byla 
N-meoká liga pro lidská práva, jež byla v těsné spoluprodi/s francouzskou 
Iddgou pro lidská prába. Proti mohutné francouzské organisaci byla německá
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liga valmi maličká, hospodářsky naprosto nezajištěná a neopírala se také 
ani o pomoc vlivných osobností, jako organisace francouzská, jež od samého 
svého vzniku byla ve Francii činitelem velmi mocným a vlivným. Antimilita
rismus a pacifismus byl pro německou ligu hlavním polem jejího působení. 
Ochrana občanských práv jednotlivců proti úředním přehmatům, jež hrála u 
francouzské ligy vždy hlavní úlohu,zůstala docela mimo rámech působnosti 
ligy německé. Částečně,alespon pokud to souviselo s bojem proti monarchismu, 
tuto úlohu plnila "republikanische Beschwerdestelle", jejíž sekretariát 
spravoval jeden bývalý hejtman (kapitán) neměcké armády. Myslím,že se jme
noval 3ohwabe,ale nemohu za to ručit. Tato "republikánská stížnostní kance
lář" zjišťovala hlavně monarchistické a protirepublikánské činy státních 
a samosprávných orgánů, ale ani ona se nezabývala normálními přehmaty by- 
rok racie. Bylo to ovšem nad síly a možnosti obou organisaaí,jež těžoe zá
pasily o svou existenci a nemohly se udržet z vlastní síly. Do značné míry 
závisely na hmotné podpoře zahraničních přátel a velmi brzy jsem
se ocitl v úloze amatérského kurýra,který Lize a podobným organisaoím vo
zil peníze srnfeakhsHmioxmnmka od československých příznivců. Tak jsem se za
pletl do jedné velmi nepříjemné aféry,jež mne zařadila do seznamu osob, 
s nimiž si nacistioký režim hodlal vyřídit svůj účet. Této aféře musím vě
novat zvláštní kapitolu,protože názorně předvádí stupidnost českosloven
ského ministerstva zahraničí, lehkomyslnost některých německých pacifistů 
a zbabělost některých socialistických tlučhubů, jako na příklad poslankyně 
němeokého říšského sněmu Heleny Stoeakerové.

V lize pro lidská práva působili*# novinářsky i organisačně Han3 Schwann 
a Karl Berger.Schwann byl můj velmi dobrý přítel, často jezdil do Prahy, 
byl ve znamenitém styku s "Reiohsbannerem" a s paoi^istickým hnutím ve 
Westfálsku,jež vydávalo SSlm^rozšířený týdeník a mělo jako jediné oporu 

v lidových vrstváoh. Schwann byl snad nadanější než Lehmann-Russbueldt, ale 
byl mnohem lehkomyslnější a snad méně opravdový.V důsledku aféry, o níž 
jsem se letmo zmínil, opustil Berlín a Ligu a uchýlil se do Mnichova k 
prof. Friedrichu Wilhelmu Foerterovi, jednomu z velikánů německé^^íaoifismu. 
Po uchvácení moci nacisty jsem slyšel, že se společně s prof. Foersterem 
odebral do ?3výoarska,ale od té doby jsem o něm neměl žádných zpráv.
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Při různých návštěvách ligy jsem se sešel s generálmajorem von 

SohíSnaichem^^enerálleutenantem von Deimlingen. Oba byli již ve výslužbě, 

oba byli přesvědčení paôifisté s oba vnášeli znslost věci a střízlivé na
zírání do někdy velmi mlhavých fantasií pacifistů,kteří neměli o vojnnčině 
a o světě vůbeo nejfcenší potuchy. Vzpomínám, jak při jedné diskusi, jíž 
jsem byl náhodou přítomen, sociálně demokratická (nebo snad nezávisle 
sociálně demokratická?) poslankyně Helena Stoeckerová doporučovala,aby 
při případné mobilised odpůrci války sice narukovali, da li se obléci do 
uniforem a vyzvrojit, ale pak aby sdsáiíhx obrátili zbraně proti velite
lům. Namítal jsem proti ternu, že narukuje-li někdo, je už pozdě,protože 
již zapadne 4o vojenské kázně,kterou je nebezpečno, ale především nesnadno 
porušit. Pronesl jsem dlouhý psychologický rozklad, opírající se o metody 
vojenské kázně, vliv prostředí a celkový způsob života na vojně a doporu
čoval jsem, aby se politikové především snažili, aby k mobilisaci nedošlo 
a aby si Německo odpustilo válečná dobrodružství»Stoeckerovou,která zna
la kasárny jen zvenčí a jako poslankyně samozřejmě věděla všechno lépe, 
ovšem nic nepřesvědčilo.V průběhu rozpravy přišli von Deimling, von 
Schoenaioh, námořní kapitán Persius a plukovník Wolf a všiohni mluvili 
celkem stejně. Nebylo to nic platné,protože nic není tak nesnadné,jako 
přesvědčit o omylu politika z profese.

Generál von Deimling byl muž velmi zajímavé minulosti.Několik let před 
válkou se stal hrdinou tak zvané savernské aféry.V Savernes v Alsasku-Lotrin- 
sku došlo ku konfliktu místního francouzského obyvatelstva s poručíkem 
Foersterem. Tento pán, prosycený sebevědomím panské kasty v panském národě, 
insultoval domácí obyvatelstvo dvojnáslobně deklasované tím,že to byli 
jen civilisté a k tomu ježAžm všemu ještě Francouzi. Došlo na facky a z to- 
ho se vyvinuly demonstrace, jež upoutaly pozornost s^ifeé světa^na místo, 
o němž do té doby sotva kdo věděl. Generál von Deimling,který velel v té 
době ve Štrasburku (před první světovou válkou měl Štrasburk obrovskou 
německou posádku) poslal do Savernes vojenské posily a z malé ostudy udě
lal. ostudu velikou. Kronprinz Wilhelm,který ovšem nesměl chybět při žádné 
ostudě ,poslal Deimlingovi na povzbuzení telegram:’’ Immer feste druf! ” (Jen 
řízně do toho!), čímž dal ostudě rozměry ještě větší.
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Válka vyléčila von Deimlings s jeho manarohismu a militarismu.Velmi 
litoval, že mu Francouzi nedovedou zapomenout tuto aféru a že jej dosud 
považují za svého nepřítele,ač své názory změnil od základu.

Velmi blízko Lize pro lidská práva byl také někdejší konservativní 
poslanec na pruském sněmu a později velmi liberální šéfredaktor týdeníku 
’Die Welt am Montagíř Hellmuth von Ge r la oh. Otiskl mi několik článků ve 
svém časopise a já jsem udal několi^jeho článků v českém tisku.

Tito němečtí pacifisté byli hodní a pootiví lidé,ala na neštěstí se 
pořád pohybovali jen na periferii německého veřejného života.Byli bez 
valného vlivu na veřejné mínění a nedokázali náležitě ovlivnit ani ty 
vrstvy,jež z mnoha důvodů mohly a měly s nimi sympatisovat a spolupra
covat. Myslím, že mé první pochybnosti o zabezpeč Smyrnarské republiky a 
demokracie v ní vznikly, když jsem viděl,jak směr mírumilovnosti se pohy
buje v téměř vzduchoprázdnem prostoru. Ovzduší nebylo jim ovšem příznivé. Ani 
kdyby byli bývali mnohem schopnější než byli, sotva by byli co dokázali.
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k.6
Němečtí paoifisté a peníze z Československa,

Jako značný po^et jinýoh německýoh pacifistickýoh a mezinárodně snáše
li vých organised závisela i Němeoké liga pro lidská práva na hmotné pod
poře ze zahraničí. Všeohny tyto organisaoe měly nepatrný počet členů a ani 
se dost nepokouXily proniknout do lidových vrstev a budovat řádnou organi
saci s mnoha členy. Socialistioká strana sice oficiálně vyznávala pacifis
mus, anitmilitarisraus a mezinárodní dohodu,byla však sama silně prostou
pena nacionalismem a její vůdci a podvůdoi se snažili čelit kvapně vzrůsta
jícímu revanšismu a nacionalismu vlastním druhem naoionalismu,nebo slaboš
ským oportunismem.Paoifistickým organisaoím se vyhýbali jako čert kříži 
a neposkytli jim žádnou podporu. Malé kroužky intelektuálů tedy vegetovaly 
smutně, i když záslužně na periferii německého veřejného života.

Jfíotná podpora přicházela především z Pranoie a z Československa. Z 
Francie jim podporu zprostředkovával ze soukromých a snad i úředních zdro
jů senátor Bernardín (myslím,že si správně pamatuji .jméno tohoto význač
ného pracovníka Srand Orient de France ),jenž byl organisátorem německo- 
franoouzsk^oh manifestací vzájemného přátelství.Jeden rok se taková mani
festace konala na francouzské půdě, druhý rok pak na půdě německé.Z Česko
slovenska šly peníze z disposičníoh fondů ministerstva zahraničí. Jedním 
z pojítsk mezi Prchou a Berlínem byl v této věci prof. Kučera,působící 
na čs. vyslanectví v Berlíně. Později se stal skró.eemdiskového archivu 

ministerstva zahraničí v Praze. 0 těchto akoíoh byl dobře zpraven prof, 
dr.Emanuel Rádi, jenž udržoval styky hlavně se známým německým pacifistou 
prof. Friedrichem Wilhelmen Foersterem, žijícím v Mhiohově«Prof.Foerster 
však pro své akce nebyl závislý na penězích z Francie a československá, 
protože měl mnoho příznivců také ve Spojených státech a ve livýoarsku a 
pravděpodobně i v jinýoh zemích. Prof. Foerster se ostatně nikdy netajil 
tím,že na své akoe dostává peníze od svých zahraničních přátel.Neviděl v 
tom nic špatného,ale naopak, považoval to za projev mezinárodni solidari
ty přátel míru a nepřátel výbojného militarismu.

Poskytování peněz z Československa působilo jakési potíže,protože 
československé vyslanectví se do věoi nesmělo vměšovat a bylo tudíž potře
bí mít prostředníky,kteří by se těšili důvěře dárců i příjemců a jejiohž 
cesty do Němeoka by nebudily podezření, ale dalo se je motivovat jako samo
zřejmý výkon zaměstnání. Mé sblížení s pracovníky Idgy pro lidská práva 
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mělo za následek, že jsem byl vyvolen za takového prostředníka,nemyslím 
ovšem,že jsem byl jediný. Mé cesty do Berlína nemohly být nápadné, byl 
jsem redaktorem zahraničně politické rubriky denního listu a psal jsem 
zejména o Němeoku.

lýto styky nabyly jakési choulostivosti dík aféře, jež propukla neopatr
ností Hanse Sohwanna a čs.ministerštva zahraničí. Schwann přijel jednou 
do Prahy žádat ministerstvo o okamžitou výpomoc pro hnutí, jež bylo zase 
jednou v hmotné tísni, jednak aby předložil návrh na zřízení denního listu 
v Berlíně,který by sloužil pacifistickým ideám a rayšlenoe sblížení národě. 
Podporu dostal okamžitě, ale neopatrností kž ministerstva zahraničí daxm 
ji dostal v podobě seku Bankovního úřadu ministerstva financí na Deutsche 
Bank v Berlíně. Kromě toho dostal slib, že se o novinářském projektu bu
de vážně uvažovat.Sekční šéf Hajek mu řekl, Že si ovšem musí vyžádat dobré 
zdání od některého odborníka a Schwannovi zřejmě musil naznačit,že dobré 
zdání bude žádati ode mne,protože mi Schwann před odjezdem dal kopivsvé- 
ho podá/ní na ministerstvo zahraničí a doplnil to ještě dlouhým ústním 
výkladem. Krátce po jeho odjezdu mne skutečně požádal sekční šéf Hajek,abych 
ho navštívil v ministerstvu a při sohůzce ml uložil,abych podal posudek 
o účelnosti pro^S$0»,který po názoru projektantů měl býti dotován částkou 

100.000 až 200.000 marek (tehdejších 800. 000 až 1,ÓOU 000 Kč.). Můj po
sudek byl odmítavý. Neměl jsem nic proti zřízení denního li3tu,který by 
propagoval mírové snahy a pokojné soužití Německa se sousedy a hlavně s 
námi, ale soudil jsem, že minimální částkou, jíž by bylo zapotřebí, by 
byl jeden milion marek (8 milionů Kč) a že ještě by byl úspěoh velmi 
nejistý.Menší částka by byla vyhozením peněz. Za navrhované peníze by 
se dalo podpořit nebo udržet při Životě několik týdeníků a měsíčníků,ne
bo organisaoí. Varoval jsem před projektem a doporučoval poskytovat lize a 
jiným organisaoím pravidelnou podporu v rozumné míře,která je sice udrží 
pEi životě, ale nezbaví je nutnosti shánět další peníze prací, protože 
dostanou-li mnoho, přestanou se snažit získávat vlastní prostředky a nové 
členy a budeme mít nakonec jen ústřední kanceláře s placenými funkcionáři, 
ale s nepatrným počtem přívrženoů mezi lidem.

Sekční 5sf Hájek nebyl nijak spokojen s mým posudkem, snad opravdu 
věřil, že by peníze, jež by ani zdaleka nestačily na založení denriáho 
listu v Praze, mohly postačit v Berlíně,kde to bylo ještě nákladnější.
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Etyl jsem propuštěn tak nemilostivě,že jsem myslil,že skončilo mé období 
důvěrného posla do Berlína.Bylo však potřebí poslst yrychleně další pení
ze do Německa a tak jsem byl asi za dva dny po rozhovoru s Hájkem sladoe 
vyzván,abych si udělal zase nový výlet do Saimstm Berlins.Všeohno je připra
veno, jen si dojít na ministerstvo pro peníze k panu ISojnohovi. Budou při
praveny peníze na jízdu a úhradu mého pobytu a také pro naše přátele, jimž 
jsem měl říoi, že mohou dostat ještě jednou tolik,kolik vezu,jakmile ozná
mí,že to potřebují.

Zajel jsem si tedy do pokladny ministerstva zahraničí v Toskánském palá
ci a s překvapením zjistil,že je to šek Bankovního uřadu ministerstva fi
nancí a ne nějaké normální československé banky, nebo ještě lépe,peníze 
Wa hotovosti. Dalším překvapením bylo,že šek,znějící na doručitele,byl na 
21.000 marek, to jest v naší tehdejší měně na více než 168.000 Kč.

Cestou jsem se rozhodl,že 3e na oelou věo musím dobře vyspat.Na xmiraitztó 
anhaltském nádraží na mne již čekali němečtí přátelé a také prof, Kučera. 
Řekl jsem jim,Že se s nimi sejdu následujícího dne a že pak vyřídíme 
"obchodní záležitosti" a šel jsem s Kučerou na večeři do Rheingoldu a po
tom do tehdy populárního kabaretu "Die Reckete". Viděl jsem tam pozoruhod
nou satiru "Quo vodis jako operata, s nepoužitím stejnojmenného románu 
Henryks Sienlciewioze", Paula Morgana,Idu Rosenovou a ostatní,jejichž jména 
jsem zapomněl. Dopoledne jsem šel na vyslanectví, vyžádal si úřední auto 
a jel s prof. Kučerou do Deutsche Bakk, na kterou byl šek vystaven. Poslal 
jsem Kučeru, aby peníze vyzvedl, jakoby byly pro vyslanectví a odejel 
jsem s ním na vyslanectví. V tu dobu jsem byl již rozhodnut, ^ekl jsem Kuče
rovi, že nedám více než 5,000 marek najednou a všechny ostatní peníze že 
nechám u vyslanectví, aby je dali přátelům, aŽ budou zase potřebovat.

V Lize jsem odevzdal 5000 marek a ujistil je,že mohou dostat další 
peníze, budou-li je potřebovat. Byli rádi,že dostali tuto částku(40u000 Kč 
nebyl zrovna pakatel) ani ve snu jim nenapadlo, že jsem mohl a vlastně měl 
jim dát mnohem více.Vyslanectví mi dalo úřední potvrzení,že jsem tam 
dmxmsmsETi deponoval 15.000 marek, jakož i že jsem vydal 5000 marek na uoe- 
ly vyslanectví známé. Potvrzenkv jsme dali do obálky, zapečetili a vyslanec
tví mi je poslalo do Prahy kurýrní poštou.Spáli/ jsem je v den, kdy nacisté 

okupovali Československo.
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Odpoledne mne k sobě pozval vyslanec Krofta a poflakoval mi,že neplýt
vám státními penězi a navrhl mi,abych se přestěhoval do Berlína jako 
zpravodaj některých pražských novin.Nabídl se, že navrhne ministerstvu, 
aby mi to zařídilo a poskytlo potřebnou peněžní podporu.(Vyjednávání v 
této věci ovšem nevedlo k ničemu,protože ministerstvo si to představova
lo docela jinak než já a konečně jsem 8e cítil v Praze lépe než v cizi
ně. ) Večer jsem byl u prftsk prof.Kučery na čedcé večeři,kterou nám připra
vila jeho neteř čl jinak příbuzná.Kučera se s ní později oženil,když byl 
povolán nazpět do ministerstva v Praze.

Byl to velmi příjemný večer- Kučeru i jeho pozdější manželku jsem 
měl velmi rád a často jsem se s nimi stýkal,když se vrátili do Prahy. Jako 
j» i Kučera soudil,že ministerstvo zahraničí vyhazuje peníze docela neúčel
né a že by se všechno mělo zařídit úsporněji a účelněji. Kučera doufal, že 
Krofttlv zákrok v Praze povede k tomu,že se skutečně usadím v Berlíně a 
že budu mít opravdu nezávislé a docela neoficiální postavení,čímž bych 
mohl naší propagandě prospět mnohem lépe, než kdybych měl nějaké úřední 
postavení. Dělali jsme plény - z nichž nic nebylo - a netušili jsme,že za 
ohvilku budeme postaveni před počátek trapné aféry,jež by byla mohla za
hubit pacifistické hnutí v Německu, kdyby nebylo se podařilo ji ututlat.

Zatím, co jsme čekali na večeři, ozval se v Kučerově bytě telefon. 
Profesor Wehberg, jeden z vůdčích činovníků ligy, jejž jsem do té doby 
osobně neznal, se ptal, jsem-li u Kučery a zda bych mohl na chvíli při
jeti do Livy,protože jde o smrtelně vážnou věc. Tušil jsem,že jde o nčoo 
hrozně nepři jemného. Kučera měl ste jnou předtuchu a proto se snažil schůzku 
odložit.Nakonec jsne museli však kapitulovat s tou podmínkou,že se musím 
vrátiť asi z« hodinu,protože mám sjednanou schůzku s jednou významnou osob
ností, jež za mnou přijde ke Kučerovi. Kačera mi jeŠ‘ě přislíbil,Že mne 
bude včas telefonem shánět,abych tam zbytečně neuvázl. A tak jsem jel s 
nepříjemnou předtuchou a co mne čekalo,bylo ještě nepři jemnější. Neopatr
nost Hanse Sohwanna a čs.ministerstva zahraničí spolu s poplašeností poslan
kyně Heleny Stoeckerové dalo počátek aféře,kterou vylíčím v příští kapito
le.

*♦»
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Neblahý šek ministerstva zahraničí

Ministerstvo zahraničí dalo nerozumně Hansu Sohwannovi šek pro Německou 
ligu pro lidská práva, vystavený Bankovním úřadem ministerstva financí na 
Deutsche Bank v Berlíně. Jakoby nebylo dost na jedné oslovině,Schwann se 
vynasnažil dokázat,že lehkomyslnost není nectností jen Čs. úřadů. Sek prošel 
řádně knihami ligy, jež jej vyinkasovala a tak v účetních záznamech figu
rovala nejen částka, jež přišla do pokladny,ale i způsob,jak se tam dostala. 
A to byl počátek nepříjemná aféry,před níž jsem byl postaven bez jakékoliv 
výstrahy. O slavném šeku jsem nic nevěděl. Věděl jsem sice,že Schwann hkhžx 

xax dostal peníze pro Ligu a nepochyboval jsem,že je pootivě odevzdal,ale 
neměl jsem ani potuchy o tom, jak se ona platba provedla.

Při jakési příležitosti prohlížela knihy poslankyně německé sociální 
demokracie Helena Stoeakerová a shlédla onen účetní záznam. Tato "revolu
cionárka* považovala za svou povinnost stron itskandál. Co jí na její dotazy 
řekli funkcionáři Ligy nevím protože jsem tmxmžkayxjasMKdHin se to nikdy 
nedověděl, ale mám dojem, že všiohni byli plní strachu a zapírali každou 
vědomost, takže všechno spadlo na chudáka Sohwanna. Ale sotva jsem dal Lize 
5000 marek, přišla na to Stoeckerová a k aféře,jež ještě neskončila,přišla 
druhá. Liga žije z peněz přioházejíohs z Československa. Mluvila hodně a oni 
jí prozradili, že jsem právě v Berlíně.A tak se stalo,že jsem byl povolán 
naléhavě do kanceláře Ligy, kde na mne čekala celá smečka funkcionářů.

8 výsleahem začal pr^dřsor Wehberg, jeden z nejvýznačnějších členů Lisy,
v 

jeritvšak s běžnou agendou smmmžmxůsmxpishKmfiňini organisace neměl nic společ
ného a jejž jsem při této příležitosti viděl prvně v životě. Ale mluvifc- 
všichni ostatní a to jeden přes druhého. Byl jsem zahrnut otázkami. Byl jsem 
trochu překvapen a hodně pohoršen,že i ti,kteří dobÄ- věděli jak se věci 
mají, se najednou tvářili jako neviňátka,jež o ničem neví. Žádný z nioh 
nepovažoval za nutné a vhodné mi předem telefonovat a připravi^mne na to, 
co bude následovat. Dostal jsem se <tak do velmi trapné situaoe a kdyby 
bylo jen na mně, byl bych prostě řekl pravdu.Nemohl jsem však kompromitovat 
československé ministerstvo zahraničí a nechtěl jsem jdna potopit své přáte
le. A tak jsem byl nucen začít s wkrucováním a wact polopravdami.Neměl 
jsem z toho radost,ale nestydím se za to,
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Když jsem se dostal k slovu prohlásil jsem po pravd?,že nevím docela nio 

o šeku,který Idga dostala na Deutsche Bank. Upozornil jsem ije,že jsem nezá
vislý novinář-, jemuž se ministerstvo, jež podezírají, ne zpovídá z toho,oo 
dělá s vlastními disposičními fondy. Doporučil jsem ji<aby, chtějí-li vě
dět, jak se věci mají, obrátili na ministerstvo, pokud jim ovšem nestačí 
vysvětlení, jež jim dal jejich zasloužilý pracovník. A hned jsem jim také 
řekl,že veřejná projednávání takovéto věci by mohlo Ligu zahubit a že proto 
jim mohu radit, aby o věci raději nemluvili.Nabídl jsem jim,že budou-li 
chtít, pokusím se u svých známých na ministerstvu zjistit,jak se věci mají, 
ale hned jsem je upozornil na to,že ministerstvo se jistě nebude mi zpoví
dat. A nokud jde o posl^ftíUiích 5^00 marek, ty jsou ode mne a od mých přátel»? 
a nikomu do toho nic není, jak jsem k těm panězůn přišel. Nechápu, jak mne 
mohou vyslýchat za mou dobrou vůli. Nechce-li liga ty peníze, nic se nesta
lo. Vršíte mi je a bude dobře. A chcete-li ty peníze, poděkujte mi a bude 
také dobře.

Vid?l jsem k svému velkému uspokojení, že tato formulace vyslýchající 
zarazila. Omlouvali se ml a opakovali,že by jen rádi věděli, odkud ty pení
ze jsou.Na to jsem odpověděl už hodn? povýšeně, že kdyby mně dal někdo pe
níze pro aäratawmsMgaKih některou z organlsaoí, v nichž působím,na nic bych 
se neptal a řekl bych,že děkuji, pokud by ten čar nabyl spojen s nepřijatel
nými podmínkami."Spatné jsou peníze jen tehdy, mají-li ně’oho přimět, aby dě
lal něco co je proti jeho přesvědčení. lWLkdy jsem nikomu v Lize neřekl oo 
mř a co nemá dělat. Jako mimořádný zahraniční Sien souhlasím s jejím progra
mem a rád jej podporuji.Kůže někdo říci, že jsem ns IAza chtěl,aby se spro- 
nevšřlla svému programu e poslání? Vždyl jsem nežádal ani potvrzení, tak 
co chcete? Tady jsou peníze bu5te rádi,že je máte.

tb>lčel jsem tím všechny, jen ne poslankyni Stoeokerovou. Siova a znova 
opakovala otázku, kde jsem ty peníze sehnal, lekl jsem jí, že nemůže očeká
vat,že jí budu předkládat seznam lidí, kteří v Soškoslovenskú přispěli na 
fond mezinárodní solidarity, určený na poduoru akcí ve prospěch míru a de
mokracie. Kdybych tak učinil, mnozí z nich by již nikdy nepřispěli ani ha
léřem a já ostatně neVárf«knihy tohoto fond’i a nevin od koho kolik přišlo. 
Mám jen novšechr.ou znalost věci. Ifaě to stačí a musiko stačit každému. V 
Česko sloven siru jsou prostě lidé,kteří považují Německou ligu za lidská 
práva za užitečnou organisaci a jsou proto ochotni ji podporovat ,bez ohle
du na to,že je to organisace německá.Já jsem peníze nesbíral, jsem jen jed-Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 52
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ním z důvěrníků a jako jsem se neptal od koho jsou ty peníze, když jsem 
je přijímal, tak se ani vy nemáte ptát kdo ty peníze dal mně. A bude-li 
nčk^lff zvědav, můžete mu klidně říoi,že jst9 peníze dostali ode mne. A kde 
jsem je vzal je mo’je a jen moje věc.

Poslankyně Stoeckerová se tím dala přesvědčit. Řekla,že jí mé vysvětle
ní postačuje, ale hned se vrátila zase k své původní starosti.V knihách 
Ligy je zasnsmanánm záznam seku od Bankovního úřadu ministerstva financí. 
To je pro ni důkazem,že někteří činovníci ligy přijímají bez vědomí poli
tických spolupracovníků ligy peníze od československé vlády.A znova kladla 
otázkusoo na to mohu odpovědět?

Odpověděl jsem jí,že nemohu dodat docela nic k tomu,co jsem řekl již 
dříve.Já o tom šeku nevím, stejně jako nevím, oo se děje v ministerstvu 
zahraničí a musel bych se nejdříve na věc poptat v Praze. To jsem oohoten 
učinit za podmínky,že budou míti rozum a nebudou tropit poplach,který by 
mohl poškodit jejich organlsaol, ’/ublížit jednotlivcům a dokonce i vyvolat 
mezinárodní aféru a nahánět vítr na plachty reakce. Pokud mohu vyslovit 
dohad,který patrně bude správný,ač za něj nemohu převzít žádnou záruku, 
tedy myslím, že šek Bankovního úřadu ministerstva financí nemusí ještě nik
terak znamenat úřední platbu.Měli by vědět,že Bankovní úřad ministerstva 
financí je dosud v podstatě státní oedulovou bankou.V Československu jsou 
dosud devisová omezení a k vývozu valut a devis je potřebí mít povolení od 
tohoto úřxSnt Bankovního úřadu. A je stejně možné získat jeho přímý šek, jako 
pevlení na šek jiné banky.Možná, že to, co se jim zdá být přímým příspěv
kem ministerstva zahraničí, byla jen pomoc tohoto ministerstva pří získá
ní vývozního povolení. Já jsem těch 5000 marek také z Československa do 
Něméoka nepropašoval a protože jsem se nemohl vykázat nějakým účtem za ně
jakou povolenou dodávku z Německa, musel jsem použiti politického vlivu. 
To se dě je jistě i v Německu. A je docela možné,že zrovna tak tomu bylo i s 
tím neblahým šekem. A znova jsem jim radil k aqjnotfc opatrnosti a zdrželi
vosti.

Protože mne v tu chvíli volal Kučera podle ujednání, že na mne někdo 
čeká v jeho bytě a abych se tedy urychleně vrátil,schůzka skončila. Měl jsem 
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dojem,že se mi podařilo věc urovnat,protože mne všichni, 1 Helena Stoecke- 
rová ujišťovali, že jsem zaplašil jejich obavy, děkovali mi že jsem přisel 
i že jsem jim přivezl peníze a všichni mne zvali k pobesedování,až zaee 
přijedu do Berlína.

Po návratu ke Kučerovi jsem mn vyložil co se stalo a
Kučera slíbil,že hned následujícího dne promluví s vjaancem, aby varoval 
Prahu a doporučil jí trochu větší opatrnost. Nebyl však ani trochu opti
mistický, pokud šlo o Ligu. "To neznáte Stoeckerovou", řekl. Měl pravdu. 
Neznal jsem ji. Opravdový tanec teprve začal.
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Profesor Wehberg vyšetřuje

Obava prof. Kučery,že poslankyni ftkanriiBBiaDnxDW Stoeokerovou neumlčí můj 
výklad na schůzoe funkcionářů Ligy pro lidská práva ,byla dooela opodstat
něná. Tato radikální sooialistka,paoifistka, revoluclnářlka a kdoví 
ještě, běžela, jakmile se vyspala, na německé ministerstvo zahraničních 
věoí se svými obavami a podezřeními. Tehdy ovšem nebyl u moci ještě Adolf 
Hitler, ba nikdo mrk ani nesnil,že se k moci dostane. Na říšském minister
stvu zahraničí do nějaké mezinárodní aféry neměli chuti. Sepsali s paní 
poslankyní protokol a řekli jí,že se ne věci nedá nio dělat,protože není 
žádným proviněním přijímat peníze na politioké akce,jež samy o sobě nelze 
ozhačit za protistátní a jinak závadní.Není to špionáž, ani velezrada ,ani 
pobuřování,ale chce-li paní poslankyně, aí to přednese v parlamentu,nebo 
al se obrátí na tisk,který se věd ochotně chopí. K tomu ovšem Helena 
Stoeckerová kuráž neměla. Vvstoupila z Německé ligy pro lidská práva a o 
několik let později, když se situaoe změnila a Idolf Hitler se svou smeč
kou vládl Nemecku, použilo se záznamu v ministerstvu zahraničí k tomu,aby 
pár lidí putovalo do koncentračního tábora.

0 věci se ovšem mluvilo hojně v p^aoifistiokých kruzích a Hans Schwann, 
kter^tvou neopatrností tolik zasloužil o to, aby se polekand jako Helena 
Stoeckerová o věoi dozvěděli, musel z Idgy a z Berlína. Zapojil se na prof. 
Friedri/oha Wilhelms Foerstera,jenž aféry tohoto druhu přehlížel s naprostým 
klidem a vůči těm,kteří si mu stěžovali, zastával názor, že peníze na dobrý 
účel jsou dobré peníze,al jsou od kohokoliv a že sám je ochoten přijmout 
peníze kdykoliv a od kohokoliv, stejně jako je ochoten pdriporovat každou 
dohrou věc peněd, jež sebral. A kdo nechce,al peníze nebere. To je věc 
každého jednotlivoe.

Na tom však nezůstalo. Prof. Kačera,který z úřední povinnosti i z osobního 
zájmu vývoj událostí pečlivě sledoval a byl zřejmě pravidelně informován 
Ottou Lehmannem-Russbueldtem, referoval jak ministerštvu,tak i mně o 
průběhu diskuse.Od něho jsem dostal včas výstrahu,že do Prahy přijede někdo 
vyšetřovat celou záležitost. Brzy pak došla zpráva,že to bude prof. Wehberg 
a že hodlá navštívit především prof. dr. Bnanuela Rádla,těšíčího se mezi 
pacifistickými Němci znammnité pověsti a neomezené důvěře.

Jednoho dne se skutečně ozval telefonicky dr. Rádi a sdělil mi,že mu 
prof.Wehberg napsal a oznámil svou návštěvu. Rádi z toho neměl nejmenší
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radost. Byl si vědom,že doznat finanční podporu našich něraeokýoh přátel z 
úředních zdrojů by znamenalo jejioh zničení. Osobně v táto podpoře nevi
děl nic spatného,Sám dokonce několikráte v ministerstvu ve prospěch těchto 
podpor zakročil a neblahý Schws^nnův šek byl patrně důsledkem jedné tako
véto intervence. Ale jako přísný evangelík nechtěl vypovídat nepravdivě a 
dokonce vyslovil pochybnosti o své sohopnosti mluvit diplomaticky vyhýba
vě. Ptal se mne na radu, jak to má všechno vyřídit. Řekl jsem mu ovšem,že 
nevidím nejmenší přičinu,proč bychom se měli zpovídat a doporučil jsem mu, 
aby si vymyslel nějaké mecenáše, od niohž peníze ve všech případeoh byly a 
aby tato jména sdělil prof.Wehbergovi, bude-li ovšem Wehberg trvat na tom, 
aby mu jména byla sdělena. Řekl jsem mu rovnou,že jako on ani já nemiluji 
lhaní, ale že jsou prostě situaoe, v niohž se pravda nedá říkat. Řekne-li 
Wehbergovi plnou pravdu, nikomu neprospěje,ale mnoha lidem ublíží,kdežto 
namluví-li něoo Wehbergovi nikomu neukřivdí,ale prospěje mnoha lidem a 
dobré věci. Prof. Rádi to uznal a slíbil,že bude podle toho postupovat. Kladl 
si však podmínku,že budu přítomen jeho rozhovoru s prof. Wehbergem.

Toto pozvání jsem ochotně přijal,již proto,že jsem stejně chtěl vědět 
co všechno Rádi Wehbergovi řekne. Netušil jsem, že budu svědkem podivné 
frašky,jež sice zvýšila mou osobní úctu k Rádlovi jako člověku docela ne- 
sohonnému lhát i když jde o dobrou věc, ale nijak nezvýšila můj obdiv k je 
ho politickým schopnostem, beztak velmi nepatrný.

Byl jsem u něho v bytě asi půl hodiny před tím, než měl přijíti Wehberg 
a projednali jsme celý postup. Dohodli jsme se, že budu dělat jen jakýsi 
chorus,potvrzující Rádlův výklad.Wehberg přišel a po krátké výměně zdvoři
lostí se půstil in media res. Vyložil, jaké starosti jim to působí a jak se 
všichni shodli na tom, že jenom prof. Rádi může zaplašit jejioh obavy. A 
probil ho,aby mu pověděl všechno oo ví a jak se na věci dívá.

Nyní byla řada na Rádlovi, aby začal. Zakoktal se,jak to míval ve zvyku, 
načež začal asi takto: "Milý pane kolego, já jsem rád, že jste ke raně 
přišel.My jsme o tom tady mluvili s přítelek Kopeokým.který je do všeho 
zasvěcen stejně jako já a protože byl přítomen na Vaší první sohůzoe a 
slyšel všechny vaše názory a obavy a protože ví všeohno stejně dobře jako 
já, bude nejlepší, když vám znova poví, jak se věci mají.Co řekne,je 
jakobych řekl já. * A po tomto lichotivém úvodu se obrátil ke mně a vyhrkl: 

"mluvte!*
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A tak celá věc spadla znova na mne,ač jsem s neblahým šekem neměl docela 

nic společného»kdežto Rádi Schwanna na ministerstvu představil.Nemohu tvrdit, 
že mi to bylo pří jemné. Neviděl jsem sice nio4>atného v tom,že Německá 
liga pro lidská práva dostávala peníze z Československého disposioního 
fondu, stejně určeného na podobné účely a sám jsem ochotně vychrlil ze sobe 
v Berlíně v nejlepším úmyslu všechny možné výmluvy a vytáčky. Ale něco jiné
ho bylo být postaven ^řed nečekaný výslech a něco jiného být dr. Rádlem po
staven do úlohy odborného lháře»který bude dělat do čeho 3e Rádioví nechtě
lo. Na neštěstí však nebylo zbytí. Buc se uhneme pravdě, nebo potopíme mnoho 
lidí , na nichž nám záleželo a poškodíme Jtátní zájem. Začínal jsem mít 
plné zuby němeokýoh pacifistů,ale neznamenalo, že jsem byl ochoten prospět 
nějak lidem,kteří v Německu snili o revanši,provedené také na naše útraty. 
A tak jsem musel začít znova s výkladem asi v tomto smyslu:

V Československu se povežuje pýacifistické linutí v Německu za věc velmi 
důležitou nejen pro Německo, ale i pro nás a pro oelý svět. Proto jsou přá
telé míru v Československu odhotni podporovat každé mírové hnutí na světě 
a zejména v N’mecku. Je-li Hfcmxsjt odněkud ohrožen mír, je to z Německa. Ne
stačí vzdychat, je potřebí jednat. Byly doby,kdy v našioh zemíah a v našem ná
rodě byla různá hnutí podporována z ciziny,jako na příklad Armáda spásy, 
socialistická strana,protestantství a pod. a nikdo v tom neviděl nic špat
ného, pokud se takové hnutí nestavělo proti národním zájmům.Nikdo jistě 
nechce na němeokýoh pacifistech,aby se stavěli proti n^meokým národním 
zájmům,pokud se ovšem za národní zájem nepovažuje co zastává na př. Stahlhelm 
a Huggenberg. Lize pro lidská práva jsme poskytli opětovně hmotnou pddporu, 
stejně jako jiným organ!sacím. Prostředky jsme získali sbírkami mezi bohatý
mi lidmi v Československu, ’friozí bankovní a průmysloví velikáni jsou z vlast
ního zájmu stoupenci našich snah^a od nich jsou ty peníze. Protože dosud 
platí devisová omezení a nelze posílat peníze z jedné země do druhé, jako 
to štmx šlo před válkou,potřebovali jsme pomoc /úředních kruhů. Je zamozřej- 
mé,že si nemůžeme podat žádost o povolení vyvézti peníze do Německa nebo 
kamkoliv jdinmkm jinam, abychom učinili dar nějaké organisaci,protože podle 
předpisů by taková žádost musila být beze všeho zamítnuta a nepochybně by 
zpráva o tom pronikla na veřejnost.Ftoužili jsme proto pomoci nám nakloně
ných politickýoh osobností a prostřednictvím m nisterstva zahraničí jsme 
dostali šeky,které se dají vyvézti.V tom není nic špatného. Byla to úsluha,
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jež nám umožnila použití našich peněz a prostě nechápeme, jak se může nad 
tím někdo pozastavovat.Když to nevadí prof. F.W. Foersterovi, o jehož šeztutói 
čestnosti nemůže být nejmenších pochybností, nemá a nemělo by to vadit 
ani komukoliv jinému.

Při celém tomto výkladu seděl prof. Rádi jako socha, jen občas vyrážel 
ze sebe xstyfaum zvuky, jež měly být projevem souhlasu a potvrzení.Nepamatu
ji se,že by byl ze celou tu dobu pronesl jednu souvislou větu. Ale jeho 
gesta byla přece jen podporou mého výkladu a přof. Wehberg se dal přesvědčit. 
Xyslím ostatně, že si ze smštEEE srdce přál býti přesvědčen. Poděkoval nám 
oběma a začal si stěžovat na posl. Stoeckerovou a na její panikářství.

Rozešli jsme se v nejlepším, ale od té doby jsem měl zvýšený dojem,že 
naše peníze jsou docela zbytečně vyhazovány, podporujeme-li organisaci,jež 
si sama nedovede udělat pořádek ve svém vůdoovském kádru a jejíž vedoucí 
činovníci nedovedli přesvědčit ani své najbližší spolupracovníky,že v boji 
proti hrozícímu imperialistickému nacionálnímu šovinismu nelze si přílišně 
vybírat odkud se dostanou ns? peníze na boj proti tomuto nebezpečí.A začal 
jsem také vážně pochybovat o schopnostech politických činitelů, jako je 
Stoeckerová, stát proti nebezpečí pevně a neutápět se v zastaralýoh ideolo
giích a v přesvědčení,že strana je důležitější než její vyhlášené cíle. Vi
děl jsem také, že všichni tito pacifisté jsou hodní lidé,kteří to dobře 
myslí a kteří později za své přesvědčeníplatili,ale jejich působení bylo 
vždy na periferii němeokého veřejného života a nezapustilo žádných kořenů. 
Vegetovali a oddávali se ilusim, že jejich hnuti má za sebou národ.Ve sku
tečnosti však byli od začátku až do konce hrstkou hodných apoctivýoh lidí,b 
bez vlivu a bez možnosti odvrátit ba i jen oddálit katastrofy,jež se v Ně
mecku připravovala pro oelý svět.

Nabyl jsem také přesvědčení, že ministerstvo zahraničí nejen provádí ne
japně správu svýoh fondů a výplatu peněz do zahraničí,ale že vydává peníze 
na podniky, na něž není valného spolehnutí. Ve svýoh akcích projevovalo po
divuhodnou i když ne obdivuhodnou neznalost poměrů v cizích zemích. Ani 
sekční šéf Hájek,ali jeho pomocník ministerský rada Butter ni neimponovali 
schopností posoudit,kde je potřebí hledat pomoc.
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O marnotratnosti ministerstva zahraničí se tehdy již začínrlc mluvit. 

Pro mne to byl první případ,kdy jsem se přesvědčil,žo stížnosti byly 
důvodné. A to jsem ještě nevěděl dobře, jakým způsobem je disposičními 
fondy plýtváno i v Československu samém,ač od případu Prášková jsem začí
nal mít i v tomto směru podezření. Později jsem se přesvědčil,ie wnxmtó 
pověsti, kolující v novinářských a politických kruzíoh mají jen jednu 
vadu: neznají ani poměrně malou č£st skutečné pravdy.
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V nemilosti ministerstva zahraničí

Nepočítám-li dobu, v níž jsem vypomáhal v zahraničně politické rubri
ce *Tribuny" pod vedením dr. V. J. Hauners , působil jsem jako samostatný re
daktor pro mezinárodní politiku od poloviny roku 1920 do poloviny r. 1926. 
V těchto upomínkách jsem se ani troohu netajil tím,jak nedostatečně jsem 
byl na tuto odpovědnou činnost připraven a jak pracně jsem si získával 
vědomosti,jež jsem měl mít nez jsem se odvážil napsat první článek o mezi
národní politice.Vím,že má průprava nebyla o nic horši než přemnohá ji
ných kolegů,působíoíoh v témŽe oboru a že v nejednom případě jsem byl při
praven lépe ,ale to na věci nic noměnxí. Byl jsem nezkušený diletant, jemuž 
bylo svěřeno dílo, vyžadujíoí oUoborniotví. Protože jsem si vědom své 
odpovědnosti (a musím říci,že snad všichni kolegové,působící v témže obe
ru měli stejný pooit odpovědnosti, i když ne týž pooit nezkušenosti) spo
lehl jsem se na autority. Touto autoritou dlouho bylo samozřejmě minister
stvo zahraničních věcí a především ovšem jeho šéf, dr. Edvard Beneš.Jako 
jiní, i já jsem věřil v odbornost tohoto ministerstva a jeho hlavy a hle
dal tam poučení. Tohoto poučení a mnohé podpory se mi zde ochotně dostá
valo. Byl jsem na ministerstvu velmi často a těšil se značné přízni 
sekčního šéfa Bájka a ministerského rady Butt era ,o jiných ani nemluvě.

Tento poměr byl ótandnm docela pochopitelný,Hnisterstvo zahraničí 
bylo jakýmsi přirozeným a docela organiokým pokračováním Národní rady 
v Paříži, jež se změnila v Prozatímní vládu a pak ve vládu uznanou bitěz- 
nými mocnostmi Dohody. Její činnost skončila dosažením všeho, po čem jsme 
toužili a nikdo nepochyboval, že to bylo její zásluhou. Pochyby přišly 
mnohem později.Nebylo sporu o tom,6e úspěoh je důsledkem záslužně dobré 
činnosti a že tato činnost dává odbornou zkušenost. A president Masaryk, 
o jehož zásluhách na vítězství a tudíž i na sohopnosti tohoto vítězství 
do sáhnout,nebylo pochyb, nám jasně řekl» "bez Beneše bychom neměli ncpzxx 
republiky". Neměli jsme důvodu považovat to za nadsázku. Spíše jsme to 
považovali za skromnost a poctivé doznání,že všechno dílo nevykonal on.

Za těchto okolností nebylo pochybnosti ani mezi politiky,ani mezi 
novináři a ovšem tím méně pak mezi řadovými příslušníky národa o schop
nostech a vědomosteoh těoh,kteří spravovali mezinárodní politiku národa 
a státu. Byly ovšem některé činy a akce, Jež vzbuzovaly v některýoh kruzích 
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nesouhlas nebo alespoň pochybnosti, ale to se snadno dalo vysvětlit tím, 
že veřejnost,politická či jen všeobeoná, postrádá nejen odborných zna
lostí, ale i přesných informaoí o spomýoh případech, jež jsou k disposici 
ministerstvu zahraničí a dr. Benešovi samotnému.

I muži,kteří poměrně brzy začali kritisovat dr. Beneše (jako na př( dr. 
Karel Kramář mezi politiky a dr.Borský a dr.Nikolau mezi novináři) dlou
ho ještě nešli proti oelkové politické linii ministerstva a dr. Beneše zstiádr 
zvláště a omezovali se na námitky proti jednotlivým akcím.I dr.Karel 
Kramář,který byl hlavním kritikem a odpůrcem dr.Beneše, řekl ještě v dub
nu 1929 na sjezdu československé národní demokraoie ve svém příkrém od
souzení dr. Beneše toto: "Jistě rádi mu přiznáme, že si získal vážnost v 
diplomatickém světě, že docílil úspěchu pro naši republiku..." Jaký div, 
že tak mnoho z nás nevidělo co jsme měli vidět,že jsme se dali zmást le
gendou, šířenou z Hradu a oslavnými projevy v zahraničí.(Tehdy jsme ještě 
nevěděli a nemohli ani vědět, že oslavné články a knihy jsou většinou 
publikovány za reníze československého ministerstva zahraničí,jehož dispo- 
siční fond, spravovaný sekčním šéfem Hájkem, byl spíše k disposici pro 
oslavu dr.Beneše než pro šíření pravdivých xmrAx informaoí o republioe .)

Nezepírám,že jsem v prvních letech svého novinářského působení VŽřil 
na dr. Beneše. Vystřízlivěl jsem snad trochu dříve, než někteří jiní a snad 
proto jsem se nestal jeho fanatickým nepřítelem,jako někteří z jeho poz
dějších odpůrců. Mé poohýbnosti začaly tam,kde šlo o osobu dr.Beneše.Ztra
til jsem víru v jeho morální kvality Byl jsem přítomen procesu, vedenému 
proti vrohním řediteli Pražské úvěrní banky Tůmovi a profesoru českoslo
venské Obchodní akademie Jirákovi a od té doby jsem se nemohl zbavit osob
ní nedůvěry a snad i nechuti k Benešovi. Na dlouho js m ovšem tuto nedůvě
ru a neohut podřizoval víře v Benešovu státnickou moudrost, v jeho schop
nost ministra zahraničí a všechny jeho zásafty do vnitřní politiky,jako 
organisování rozvratu v politických stranách a budování pretoriánských 
skupin ve všeoh stranách i vlivných organisacích, jsem připisoval jeho 
okolí.

Byly ovšem zahraničně politické akce, jež mne přiváděly do rozpaků. 
Prvním případem byl náhlý ústup ministerstva zahraničí od ohystaného 
plebiscitu na Těšínšku. Spor o Těšínsko měl být rozhodnut plebiscitem a 
dosud jsem přesvědčen,že plebiscit by byl nejen spravedlivějším rozhodnu
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tím,ale také se mohl stát základem dobrého poměru mezi námi a Polskem. 
Dr. Beneš přistoupil na to, aby velvyslaneoká konferenoe Těšínsko bez ple
biscitu rozdělila. Rozdělení považovaly obě strany za nespravedlivé. Sám 
jsem o tom napsal neprodleně příkrý Článek. My jsme se ovšem rozhodnutí 
pod’údili a ač jsme je nesli velmi nelibě, nic dalšího jsme proti němu ne
podnikli. Poláci rozhodnutí nikdy neuznali a ustavičně proti němu brojili. 
A ták ústupkem jsme nezískali nio, než že jsme ztratili část Těšínská a 
získali polské nepřátelství. Myslím,že to byl těžký omyl dr.Beneše,ale pro
tože neznám zákulisní věoi, nevím nepodrobil-li se nezměrnému nátlaku. Z 
pozdějších překvapujících kapitulaoí dr. Beneše uauzuji ovšem,že tento 
silný muž naší politiky byl velmi slabý a nestatečný a nedovedl odolávat 
nátlaku.

Nesouhlasil jsem nikdy s Benešovou politikou,pokud šlo o Sovětský svaz 
a intervenci v Rusku. Zde měl naprostou pravdu dr.Karel Kramář,Ale vinu 
na této neblahé politice zrady na Rusku, jež umowilo formování legií, 
jsem přisuzoval spíše Masarykovi a >lému duchu zahraniční akce wsíx 
prof. Maxovi.

Ačkoliv jsem tedy byl v podstatě příznivě nakloněn dr. Benešovi jako mi
nistru zahraničí, nemohl jsem po denní četbě zahraničního tisku a po styku 
se zahraničními novináři neupadat v pochybnosti o správnosti obrazu,šíře
ném ministerstvem zahraničí. Postupně jsem začínal vidět svět trochu ji
nak, než jak jej vyličovaly oběžníky ministerstva zahraničí i růžově zbar
vená exposé mnistra zahraničí v Národním shromáždění. Začal jsem pociťovat, 
že ministerstvo zahraničí vidí svět ne takový, jaký je,ale jak si jej pou
ze představuje.

Pro ministerstvo zahraničí a ministra dr. Beneše se svět točil okolo 
Společnosti národů, jež se stane jakousi světovou vládou,která zaručí atáfcx 
mír a spravedlnost ve světě a tím také naši bezpečnost.Ale víra ve Sppleč- 
nost národů začala upadat sotva tato Společnost vznikla. Velmi brzy byla 
tato společnost přezvána na ženevskou žvanímu a nemyslím,že si zasluho
vala jiného označení.

A svět nebyl poklidným místem, v němž by byla demokracie bezpečná.Ve 
Ipanělsku byla diktatura, přišla diktatura v Itálii a ovšem, byla zde nej- 
sterší ze všech, diktatura v Sovětském svazu. Přes všechna tvrzení,že 
"revoluce není na export" každodenní 3kušenost potvrzovala,že revoluce je 
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Nikoho nepřekvapovalo,že MacLarsko je nám zavile nepřátelské - v tomto 

směru jsme nemohli mnoho podniknout. Ale byli jsme v mrazivém poměru s 
Rakouskem, jehož přízně jsme mohli snsdno šmxátaantó získat upuštěním od. 
námitek proti návratu Hab/sburků.Náš poměr s Polskem se ustavičně zhoršo
val a ač hlavní vina byla na Polácích, zejména od Pilsudského státního pře
vratu, hodně viny bylo i na nás. S Rumunskem jsme měli srdečné styky 3 
spolu s ním a Äigoslávií jsme tvořili tak zvanou Malou Dohodu. Ale Rumunsko 
bylo žalostně chabý stát, diskreditovaný ve světě výstředním životem krále 
Karola a jeho milosteriky Mne. Iupescu, korupcí jeho státních a veřejných 
zaměstnanců a diktátorskými skupinami, jako na př. "železnou gardou”,jež 
odstranily poslední stopy parlamentního života. Jugoslávie se zmítala ná
rodnostním sporem mezjL Chorváty a Srby, jež vyústily vraždou ve skupštině. 
Zavražděn byl(yůScíT Čnorvatů, nesmiřitelný radikál, ale vzdělaný a nadaný, 
tyto události vodly k tomu, že i v Jugoslávii byl odstraněn tradiční demo
kratický Parlamentarismus předválečného Srbska. Malá dohoda byla tedy sku
pinou slabýoh a vnitřními rozpory zmítanýoh států, nemluvě o tom,že nezajiš
ťovala nás proti Německu, Hugoslávii proti Itálii a Rumunsko proti Sovětské
mu svazu.

Ačkoliv jsme byli ohrožováni MaSmrrakm nenávistí Maúarsk&a odmítavě 
ohladným až nepřátelským poměrem Polska,naší hlavní starostí bylo pocho
pitelně Něméoko.Vývoj v této zemi byl studenou sprohou na všeohny naděje, 
že Němeako dá pokoj a skončí se svým imperiali am snu Ministerstvo zahraničí 
skládalo své naděje ve strany tak zvané výmarské koalioe Ü'na ministra 
zahraničí Střesemanna. Ale vrvoj šel troohu jiným směrem a každá má návštěva 
Německa, spojená s denní četbou německého tisku, posilovala mé obavy.Jako 
všiohni jiní jsem věřil ještě na Francii, Británii a Spojené státy,ale i 
z těchto zemí docházely zvěsti, jež byly výstrahou, abychom nepřeceňovali 
jejich vůli a odvahu prsatsum postavit se proti Německu,kdyby se znova dalo 
na výbojné cesty.

Měl jsem dlouho dojem, že ministr zahraničí,přetížený prací, je mylně 
informován svým okolím. Po svém návratu ze studjního stipendia,stráveného 
v Německu, jsem ztratil i tuto ilusi. Podle předpisu jsem napsal memorandum 
o svých poznatcích a byl pozván k audienoi. Dr. Beneš mne vlídně uvítal, neměl 
nejmenšího zájmu o mé poznatky,ale udělal mi přednášku o Německu, nasvědču
jící,že nemá potuchy o tom,kam spěje vývoj. Beneš se mi představil jako 
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vševěd, který se domnívá, že ví všechno lépe, než kdo jiný.

Nebyla to jen moje zkušenost - každý,kdo s Benešem přišel do styku zpí
val stejnou písničku.Po novinářských kavárnách kolovala posměšné historka, 
jak k Benešovi přišla deputace prorodních asistentek, k nimž Beneš pronesl 
přednášku o tom, jak mají vykonávat své zaměstnání. Stejný poznatek učinili 
ovšem i cizinci,kteří dr.Beneše navštívili. I vůdce Labour Párty a pozdější 
socialistický ministerský předseda Velké Británie Clement Attlee vypravuje 
o podobné zkušenosti s Benešem na dvou místech svých pamětí.

Pömalu jsem se dopracovával k poznání,že moudrost ministerstva zahra
ničí a jeho šéfa není evangeliem a že je potřebí jít vlastní cestou v 
referátech o tom, co se děje ve světě. Poohopitelně to vedlo k postupnému 
ochlazení v ministerstvu zahraničí. Toto ministerstvo bylo velmi nevlídné, 
když jsem psal příkře o Mussolinim jako vrahu Matteotiho.Formálně mělo 
pravdu, Mussolini nezavraždil Matteotiho osobně. Dal j£4iypříkaz k jeho 
zavra zdění.

Když nám spojenci uložili “poplatek za osvobození*, napsal jsem o tom 
pohoršený úvodní^ v němž jsemjqHEŠfBBfflaim připomněl, že jsme prolévali krev 
za osvobození a že stanovisko dohodovýoh mocností je nepřijatelé,když 
současně slevují Německu reparace a Rakousku je odpouštějí.Doporučoval 
jsem, abychom poplatek zaplatili okamžitě, jako to učinila Francie 1871, 
k^yž jí Německo uložilo válečnou náhradu.

Když vyšel tento úvodní^ zavolal si mne sekční šéf Hájek a pari v pří
tomnosti dr.Buttera mne vyplísnil.Vyložil jsem mu,že nejsem zaměstnancem 
ministerstva zahraničí a že budu psát co choi.

Vrcholný konflikt však nastal, když jsem po svém návratu z jedné cesty 
do Německa se rozhodl napsal několik článků o naší úřední zahraniční 
propagandě. Chtěl jsem vyložit její důležitost i potřebu,aby byla náleži
tě dotována. Myslel jsem, že tím bude ministerstvo zahraničí potěšeno,ale 
nedostal jsem se tak daleko, abych přednesl své návrhy.Ve svém prvním 
článku,který vyšel jako úvodník v "Národním osvobození" jsem vylíčil 
nedostatky této propagandy,jež nemůže čelit nepřátelské propagandě a wvedl 
jako příklad těohto nedostatků, oo mi řekl zahraničně politický referent
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Deutsohe Demokratische Partei poslanec říšského sněmu prof. Bergstraesser, 
že "Prager Presse" přináší informace o oelém světě, s výjimkou Českosloven
ska.

článek vzbudil na ministerstvu zahraničí krajní nelibost a kol.Nový, 
který tehdy na několik dní řídil list za nepřítomnosti dr. Sfcrohravy mi 
sdělil, že nesmí mi již vzít pokračování.A po několika dneoh si mne zavolal 
dr.Sychravá do svého pokoje a řekl mi,že by snad bylo nejlepší,kdybych se 
odebral HsrmimsvstniiadsBSiilgnHUP ze zdravotních důvodů na delší dovolenou, 
řekněme na tři měsíce, z nichž bych poslal listu výpověď.Řekl jsem mu, 
že mu tu výpověď dám ihned písemně a půjdu na dovolenou. Sebral jsem své 
Věci a odešel z redakce. Poznal jsem,že všechny pověsti, kolující o nátlaku 
ministerstva zahraničí na tisk jsou pravdivé, že každé slovo kritiky vy
stavuje jeho autora nebezpečí, že přijde o existenoi. Měl jsem to štěstí, 
Že jsem o existenoi nepřišel, ale to na věci nemění. Ministerstvo nejen 
kupovalo duše,ale lámalo aharaktery existenčním nátlatkem.

***
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Rozhovor s dr. Benešem

Zmínil jsem se opětovně o sván rozhovoru s dr. Benešem o Německu. Vracím 
se k tomu, protože jak příležitost, za níž došlo k tomuto rozhovoru,tak 
i jeho průběh a důsledky zasluhuji podrobnějšího vylíčení.

Ani v době, kdy jsem se dosud těšil nečekaně ml prokazované přísni mi
nisterstva zahraničí, nemohl jsem předstírat,že patřím do okruhu osobních 
přátel a spolupracovníků dr. Beneše. Pokud jsem nedospěl k jiným názorům pod
poroval jsem ovšem jeho zahraniční politiku, i když jsem tu a tam měl 
jakési výhrady a ještě častěji neurčité poohýbnostl.Ale v celku jsem do
sud podporoval jeho politickou koncepci. Neměl jsem však nikdy ve zvyku 
šplhat rl u mocných tohoto světa, dožadovat se jejioh přízně a proto 
jsem se nesnažil také navazovat s dr.Benešem nějaké styky.K tomu, co jsem 
potřeboval pro svou činnost v zahraničně politioké rubrice,jíž jsem se 
třhdy téměř výhradně věnoval, postačili mi docela odborní referenti mini
sterstva zahraničí a zejména ovšem oba velcí hodnostáři ,x sekční šéf 
Hájek a ministerský rada Butter. Hájek byl nesporně hlavním Benešovým dů
věrníkem v ministerstvu a tlumočníkem jeho názorů a někdy i příkazů.Ne
pochybuji, že oba tito přední činitelé v ministerstvu o mně a o mé čin
nosti podávali referáty krajně příznivé,protože ministerstvá mi vždy a ve 
všem vyoházelo vstříc a nepochybně by tylo prokázalo mi i více přízně, 
kdybych byl dal na jevo, že něco takového potřebuji, nebo že si toho pře
ji. I tak přicházelo ministerstvo čas od času s nejrůznějšími návrhy na 

vovincítj
výhody, jež byly ovše dostupný obvykle každému ,tetane který ne
vzbudil tím či oním způsobem nelibost nebo podezření u nich, nebo u jejich 
svrchovaného pána. Alc^ie sporně byli jiní,kteří byli *ia ministerstvu ještě 

vítanější než á. To však byli novináři,kteří byli ochotni se pouštět 
do potyček s lidmi,kteří byli odpůrui dr. Beneše a vůbec šixji 1 jinak 
zasahovat do vnitropolitických sporů.To bylo ovšem něco, čemu jsem se 
vyhýbal jako čert kříži. Byl jsem prostě tak dlouho oblíbencem, pokud jsem 
nezačal sledovat poněkud samostatnější linii. Pak ovšem všechna jejich zá
liba ve mně rázem zmizela.
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A tak se stélo,že jsem s Benešem - ministrem zahraničí - měl jediný 

přímý rozhovor- výměna několika slov na různých tiskovýoh konferencích, 
nebo při podobných formálních příležitostech se nedá za rozhovor považovat. 
A s presidentem Benešem jsem nevyměnil ani slůvko, protože jsem se s ním 
nesešel ani doma, ani v zahraničí. Je ovšem pravda, že za války vzkázala 
paní Benešová mé manželce prostřednictvím manželky gen.čiháka (ten žil 
tehdy v Británii pod jménem Znamenáček a spravoval Červený kříž),abych 
si požádal o audienci u presidenta, jež by vyřešila mé tehdejší potíže s 
některými čs. úřady. K té audienoi nedošlo,protože jsem o ni nežádal. A 
tak rozhovor, o němž píši ,byl jediným,který jsem s dr. Benešem měl. Stačil 
mi, abych bvl utvrzen v názoru, k němuž jsem se již pomalu začal přiklá
nět.

Někdy na jaře 1925 jsem se vrátil ze svého studijního pobytu v Německu. 
Měl jsem stipendium od ministerstva zahraničí, jež však nebylo nějakou 
zvláštní úsluhou tohoto mini sterstva, nebo snad dokonce úplatkem.Stipendia 
byla zřízena vládou, snažíoí se zvýšit úroveň tisku, zejména pokud Šlo o 
obor zahraničně politický. Stipendia,jež udělovala komise při ministerstvu 
zahraničí, měla umožnit novinářům kratší či delší pobyt v Bizině.V komisi 
zasedali kromě zástupoů ministerstva zahraničí také zástupci Syndikátu k 

československých novinářů. Musím doznat,že jsem nesledoval praxi této komi
se, ale protože jsem nikde neslyšel stížnost na její přílišnou vybíravost 
nebo na její stranniokost, byl jsem vždy a jsem iurá dosud přesvědčen,že 
postupovala velmi korektně. Zkušenosti mna ovšem později přivedly k názoru, 
že její postup byl poněkud hebevolentn jší než potřebí.V nejednom případě 
hyknm stipendium bylo opravdu zbytečným vyhozením peněz- ale to se člověk 
dozvěděl až mnohem později. V mém případě to bylo tak, že jsem si podal žá
dost a dostal jednoho dne sdělení, že mi bylo stipendium povoleno a sděleny 
podmínky, z niohž si pamatuji!hlásit se ihned po příjezdu zastupitelským 
úřadům, být s nimi ve styku a po návratu do Prahy vypracovat obšírný 
referát a odevzdat jej ministerstvu.

Teprve když jsem přijel do Berlína zaslechl jsem na našam vyslanectví 
v humorné historky o stipendistech, kteří se omezili jen na
předepsanou návštěvu při příjezdu a před svým odjezdem a omezili své stu
dium na návštěvu divadel a zábavních místnosti poněkud méně exklusivního
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druhu. Prostě, stipendium bylo pro ně výletem na státní útraty. Doslechl 
jsem se později,že podobné zkušenosti získaly zastupitelské úřady i v 
jiných zemích.Při velkém počtu stipendistů ne jen z jfcad noviněřů,je jichž 
hlavním oborem byla zahraniční rubrika, to ani nemohlo valně překvapit. 
Dobře mín’né opatření se změnilo rychle v plýtvání penězi poplatníků.

Dokud jsem s tím nepřišel do přímého styku, neviděl jsem o tom nio a 
tak jsem byl hned v prvních dnech svého pobytu v Němeoku velmi udlwen neo
čekávanou vřelostí svého přijetí na vyslanectví. Nebyl jsem tak ješitný, 
abyoh se domníval, že mne předcházela pověst nějaké novinářské hvězdy. 
Teprve z rozhovorů s tiskovým referentem vyslanectví Kamilem Hoffmannen 
a jeho zástupcem prof. Kučerou - volynským Čechem, s nímž jsem se velmi 
rychle sblížil- poznal jsem příčinu. Byl jsem prví.1 ze stipendistů,kteří 
přibyli do Berlína, kdo bral svou úlohu vážně a nepovažoval svůj pobyt v 
Německu za výlet,ale za pracovní poslání. I vyslanec Krofta,který zřejmě 
dostával o mé činnosti referáty, se při sohůzoe na rozloučenou se mnou 
velmi srdečně loučil a sdělil mi,že o tom psal do Prahy ministerstvu a před
ložil mu návrh, abych byl vyslán do Berlína jako zpravodaj některého denní; 
ho listu, protože bych mohl zde vykonat ledacos pro čs. i>ropagandu. Po ná
vratu do Prahy mi sekční šéf Hájek sdělil, že takový návrh z Berlína sku
tečně došel a že c tom bude se mnou mluvit p. fipžmjofckrx Oplatka. Oplatka^- 
jejž jsem do té doby znal jen podle jména- byl členem redakce ’Prager 
Presse*, snad řádným snad externistou,jaké do redakcí se zálibou vysílalo 
ministerstvo zahraničí, mne pozval na schůzku a nabídl mi,abych jel do 
Berlina jako zpravodaj "R*ager Presse*'. Odmítl jsem tuto nabídku bez dlou
hého rozmýšlení. Ač fcych se byl dal snad umluvit jít do Berlína jako zpra
vodaj některého českého denního listu, nehodlal jsem opustit Prahu jen 
proto,abych se stal členem redakce listu psaného německy.A dojem z xmxmwB 
rozmluvy s p. Oplatkou byl dalším popudem k odmítnutí. Nebyl jéem zvyklý, 
aby ke mně někdo mluvil s takovou blahosklonnou povýšeností -konečně jsem 
nešel k Oolátkoví jako žadatel,ale spíše žadatelem bylo ministerstvo.A tak 
z oelého proektu sešlo,ač jsem i nadále jezdil pravidelně do Německa, mnohdy 
přímo na žádost ministerstva zahraničí. 0 některých z těchto zájezdů jsem se 
zmínil v předchozích kapitolách.
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ťrotože jednou z podmínek stipendia bylo, že stipendista má po návratu 

vypraoovat pro ministerstvo obšírnou zprávu o své činnosti a o svýoh po- 
znatoíoh, dodal jsem ministerstvu asi čtrnáct dnů po návratu požadovaný 
referát.Vypsal jsem zde zevrubně s kým jsem se sešel, oo jsem poznal a vy
slovil své názory na německou vnitřní i zahraniční politiku . Ač jsem tehdy 
ani netušil co přijde b budoucnosti, byl jsem již tehdy mnohem pesimistič
tější než naše oficiální kruhy e proto jsem také hned napsal pro legionář
skou revui "Přerod" článek,končící umírněným sice,ale docela nezastretiam 
pesimismem, pokud se budoucnosti demokracie a mlrumilovnosti Německa týče.

Asi týden po odevzdání referátu mne volal kdosi z kabinetu ministra za
hraničí, abych přišel k ranu ministrovi a dohodli jsme si přesný den a 
hodinu. Dostavil jsem se v přesný čas -podle zvyku o několik minut dříve- 
a čekal více než hodinu v předsíni. Jednou z nepříjemných vlastností dr. Be
neše bylo, že neměl smysl po čas a Že každá návštěva jan&txun se protáhla 
déle, než bylo rozpočteno.A protože návštěv u něho bylo vždy několik,doba 
čekání se ustavičně prodlužovala.

Když jsem konečně přišel na řadu - a zděsil ministrova tajemníka p. 
Szalatnaye-Szabo pohrůžkou, že odejdu,protože nemohu mařit oas čekáním - 
přijal mne dr. Beneš velmi přívětivě, ba milostivě.Zamával mým elaborátem a 
řekl,že jsem tedy byl v Německu a to že je dobrá věc.Německo je důleži
té a poznání Německa je také velmi důležité.A pak začal jako učitel poučuji- 
oí malého ž&cka vykládat,co všeohno ví o TPmecku a o poměrech -zejména 
jaammpFiMn jdsnab politických - v nčm panu jí cích, o jeho přítomnosti a o jeho 
budoucnosti. Mluvil dlouho a nedostal jsem se k slovu jinak,než že jsem 
občas mohl pronést nčoo jako "ano, pan<|aini stře", "ne,pane ministře" a 

pod. Dr. Beneš mi vyložil,že výiaarská koalice -jež se v tu dobu začínala 
bortit - je neotřesitelná, Huggeriberg (vůdce německo naaionální strany a 
jeden z největších novinářských podnikatelů Německa,jehož tisk zaplavoval 
dnnně a týdně oelé Německo) je jenom kšeftař,který jen předstírá,že má 
vliv, v Bavorsku jen^§eSp«3x- ovšem ne Hsapžsiisnartiaäiráýn nepřekonatelným - 

katolický klerikál, ministerský předseda von Kahr a ne Hitler s Iuddendorfem 
a pod. A tak mně dr. Beneš vyložil, že ví o Německu a jeho problémech
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všechno, oo lze vědět,kdežto já jsem naletěl a dal se zaslepit nadůvodným 
pesimismem s vlastně o Německu nio nevím. S čímž jsme se rozešli,když mne 
dr.Beneš ještě milostivě ujistil,že sleduje se zájmem mou činnost a že ji 
plně ooeňuje.

Musím doznat,že na mne působila tato schůzka dojmem přímo otřesným.Měl 
jsem krajne nepříjemný dojem, že jsem se tu setkal s člověkem, jejž vůbec 
nezajímá oo jiní lidé vědí a myslí,který odmítá vidět fakta- nebo alespoň 
zjistit zda to, oo je předkládáno jako skutečnost skutečností opravdu je - 
a který se spoléhá jen na vlastní moudrost. Jako aktivní ministr zahraničí 
mohl jistě mít zprávy a informeoe, nedostupné novináři a dooela poohopitel- 
ně měl právo na vlastní úsudek a nebyl povinen přijímat všeohno, oo mu 
řekne nebo napíše některý novinář. Ale úsudek novinářů mohl a měl být pod
kladem k pokusu si prověřit znova své infomaoe z jiných pramenů. Za jisté, 
že jsem se mohl mýlit - na neštěstí jsem se nemýlil,leda v tom,že jsem 
měl vidět všeohno ještě černěji než jsem viděl.Soudný člověk by se byl 
snažil alespoň otázkami zjistit, jaké důvody mám pro názory, tak odlišné 
od těoh,jež mu předkládali jeho poradol a spolupracovníci.Na nikom,ani na 
ministru zahraničí nelze požadovat,aby věděl všeohno. Jestliže si však myslí, 
že ví všechno a to lépe než všichni ostatní, pak je nutno jej považovat za 
to,čím je, totiž ze veřejné nebezpečí.

Odešel jsem s nepříjemným pocitem,že v ministerstvu zahraničí žiji 
všichni,od posledního referenta až k ministru ve vysněném světě, v němž se 
všechno děje podle jejich přání a všechno se řídí jejich docela mimořádnou 
moudrostí. Viděli světla,kde nebyly, neviděli stíny, kde byly. Honili se za 
bludičkami via siného výtvoru. Věru, nebyla to jen uražená ješitnost,ale byly 
to také a to především, vážné obavy,že správcové naší zahraniční politiky 
nevidí oo by měli vidět,protože odmítají se namáhat vidět. Hovorem s jinými, 
kteří dříve již, nebo později, učinili stejné zkušenosti jsem poznal,že 
můj případ není nikterak ojedinělý a že důvodů k obavám je vždy více a 
více.

V každém případě tato schůzkappsílila mé pochybnosti o naší zahraniční 
politice, jež je v rukou člověka, neochotného nebo nesohopného vůbeo vy
slechnout názory odchylující se od těoh, jež si sám vytvořil na základě
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informací, dodaných mu lidmi, znajícími jeho nechuí slyšet něco, oo se 
příčí jeho utkvělým představám« Od tohoto neblahého rozhovoru byl konflikt 
s ministerstvem zahraničí již nevyhnutelný. Jistě nebyl ani ani
prvníxpxášmiaíwc ani poslední a bezprostřední příčinou, ale byl popudem 
k ternu, abych považoval za svou povinnost dívat se ještě kritičtěji na 
všeahno, oo přiaházelo z ministerstva zahraničí a abych se ještě méně 
než dosud ohlížel na jeho přání, vyslovené někdy stylem příkazů. Protože 
každá kritika byla v Černínském paláci považována za urážku majestátu, 
musilo dojít ku konfliktu. Také došlo, jak již v předohozi kapitole 
uvedeno.
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Pardubický sjezd Volné myšlenky

Byl jsem po několik let jedním z vůdčích pracovníků Volné myšlenky 
československé,až jsem se nakoneo stal předsedou ústředního výboru. Bb 
hnutí samého jsem se dostal náhodou a do jeho vedení bez vlastního přiči
nění a ovšem bez zásluh, jež by to byly ospravednovaly. Ale že jsem se 3tal 
členem nebylo tak nepřirozené,! když |*=LJf^k tomu nevycházel ode mne. Do té 

doby jsem se spolkům vyhýbal jako Čert kříži, nejen proto, že jsem neměl 
zájem o spolkovou činnost,ale také proto,že jsem schůze vždy považoval 
za maření času a raději četl nebo psal, než abych někoho poslouchal, nebo 
sám mluvil.Chodil jsem sice již tehdy na různé sohůze jako přednáseč,ale 
vnitřní spolkový život mne tehdy ještě velmi nudil. Pokud šlo o Volnou myšlen; 
ku měl jsem k ní, totiž k jejímu programu velmi blízko.Bylo mi asi šest- 
náot let,když jsem přišel prvně na periodioké a neperiodické publikace to
hoto hnutí. Byly to ze jm Čila Pelantovy ’’Listy s kongresu Volné myšlenky”, 
konaného v Símě,myslím r. 1905, jež mne přesvědčily o shod^ mého nazírání 
s nazíráním mezinárodní organissae Volné myšlenky. Ale do styku 3 českoslo
venskou organisaoí jsem se dostal až u příležitosti velikého jejího vnitřní
ho konfliktu, tfenž vyvrcholil bojovným sjezdem v Pardubioíoh r. 1925 .

Ovšem, již před tím jsem se znal s některými vůdčími činiteli hnutí,jako 
na příklad se sociálna demdkratiokým senátorem a zemským školním inspekto
rem Vojtou Benešem,bratrem tehdejšího ministra zahraničí dr. Edvarda Beneše, 
stejně jako s redaktory časopisů Volné myšlenky Jaroslavem Motyčkou a dr. 
Labaciírem Mildem, s nimiž jsem se pravidelně vídal na sohůzích tak zvané
ho Pokrokového souručenství nebo na diskusích Svazu národního osvobození. 
Ä dr. Mildem jsem se veliai rychlexsáx sblížil. Byl to jemný,ostýchavý a velmi 
vzdělaný mladý mu z. Dobrý poměr jsem měl také k Jaroslavu Motyčkovi,ýšJtorä 
jehož organisátorskou a vyjednávačskou obratnost jsem obdivoval.

Motyčka,který ustavičně sháněl pro Volnou myšlenku jako organisaci i 
jako nakladatelství nové spolupracovníky, naléhal na mne,abych pravidelně 
psal do ”Vclné myšlenky",jež tehdy vycházela čtrnáctidenně a do "Havlíčka", 
který v brožurkové formě vycházel také každých čtrnáct dnů. Oba listy vy- 
oházely tak,že jeden týden vyšel jeden a druhý týden druhý. Oficiálně byl 
redaktorem listu "Volná myšlenka" Vilém eingaertner,který tuto funkci 
vykonával mimo své zaměstnání a všeohnu práci ochotně přeneohával Motyčkovi.
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"Havlíčka" redigoval dr.Milde,tahaným také pod Motyčkovým dozorem.U příle- 
žitosti^^menové reformě v Československu jsem napsal pro "Havlíčka" 

brožurku "^ipitolky o penězích a měně" a do "Volné myšlenky" jsem napsal 
také několik článků,ale jinak jsem nebyl horlivým přispěvatelem. Ač jsem 
s Volnou myšlenkou sympatisoval již od mládí,její organisace se mi v její 
tehdejší formě příliš nelíbile. Byla příliš povrchní, příliš se vázala 
na politický protiklerikální boj, místo aby jasně a důsledně řešila pa 
problém poměru k náboženství. Byla příliš jednostranně protikatolioká. Přes 
své evangelické příbuzenstvo jsem soudil, že to nejsou jen církve,jež 
ohrožují svobodu myšlení.Velmi nelibě jsem nesl zejména favorisování 
církve československé,kterou jsem považoval za naprostý paskvil. Mnohem 
větší zájem jsem měl o knižní edice Volné myšlenky a na Motyčkovo vyzvá
ní jsem začal psát knížku "Kompromis a spolupráce",ale nedostal jsem se 

daleko. Měl jsem v redakci příliš mnoho práce a napsání knihy se mi nezdá
lo spěchat -nenapsal jsem ji do dnešního dne a již nenapíši,ač jsem pře
svědčen, že Motyčka měl pravdu, když soudil, že by měla být napsána. Teprve 
když vypukl osudový konflikt ve Volné myšlenoe se má občasná a velmi 
volná spolupráce změnila ve stálou a dostala dooela jiný ráz a smřr.

Spor, který měl mnoho příčin zásadníoh i osobních, se točil hlavně 
kolem otázky, má-li se Volná myšlenka prohlásit za organisaci socialistic
kou a pojmout to i do svého názvu, či má-li zůstat jako až dosud hnutím 
na politiokýoh stranách a jejich ideologiích dooela nezávislým. Ačkoliv 
se mluvilo o sooialismu jen povšechně, v podstatě táta o to,má-li se hnutí 

stát komunistickým, nebo jen polokornunistickým,protože hlavními odpůrci 
"sooialismu" byli také staří a přesvědčení socialisté.Na předním místě 
byli mezi nimi! sociálně derookratioký senátor Vojta Beneš; někdejší člen 
redakoe "Práva lidu" a tehdy již Hamplův tajemník v nemooenské pojišťovně 
saufe KHrxýair zaměstnanců nemooenskýoh pojišťoven Julius Myslík; Vilém 
Weingaertner,který, nemýlím-li se, byl také jeden čas členem redakoe 
"Práva lidu", ministerský rada inž. P. Marek jprofesor Bernášek -staří dobří 
a věrní sooiální demokraté. Dále zde bylo několik národních socialistů, jako 
Jaroslav Motyčka,bankéř Augustin Mašek, univ. prof, ^eraóký a jiní.Byli 
zde ovšem také někteří nesocialisté, jako na př. agrárník architekt Ladi- 
ilav Kuřák,předseda Svazu stavebních živností a jeden z předáků Konfederace
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zaměstnavatelů,ale těch byla mizivá menšina mezi vůdci kampaně - snad 
proto,Že dosavadní vedení Volné myšlenky už postupně odstranilo z předních 
míst všechny ne socialisty. Potyčka byla tedy sváděna především mezi komu
nisty a nekomunistickými socialisty. Zastánci "socialisnu" ve Volné myšlen
ce byli sami komunisté, jako na přiklad dr. Theodeor Bartošek, «HTOr. Aron, 
Fhdr.Kunstovný, tajemník Volné myšlenky Zdeněk Lahůlek-Faltys a někteří 
jiní.

Baštou komunistických socialistů byl ústřední výbor»kdežto odpůrci 
komunistického socialismu se opírali o Vydavatelství Volné myšlenky,spol. 
s. r. o. ,jež vydávalo knihy a časopisy hnuti. Tak se stal o,že ústřední výbor 
byl proti časopisům hnutí a časopisy byly proti ústřednímu výboru.Konflikt 
se vyhrotil tak, že nekrylo než svolali sjezd,jenž měl rozhodnout pro ten 

či onen směr. Ústřední vvbor měl v rukou organisační aparát a odpůrai komu
nistického vedení svolali do místhostí kavárny "Badio" ve Kochově třídě na 
Vinohradech sohůzi praoovníků a příznivců hnutí. Byl jsem mezi pozvanými, 
ač jsem dosud nebyl členem. Motyčka,který všechno organisoval a dirigoval 
usoudil, že by můj podpis mohl mít jakousi agitační cenu.Na poradě byl 
ustaven výbor,který měl végti oposiční akci a přečten návrh provoláni k 
členům. Provoláhi podepsali účastníci schůze a některé jiné osobnosti a uve
řejněno ve "Volné myšlence" a v některých denníoh listech.Místní organisa
ce hnutí byly vyzbrány,aby oposiční akci podporovaly a aby zaslaly plné 
moc pro případ, že by sjezd nemohly obeslat vlastním delegátem.

Na schůzi jsem se choval celkem pasivně,protože jsem nepovažoval za 
správné se příliš plášti do všai,ale provolání jsem podepsal bez rozpaků 
a slíbil Motyčkovi,že napíši do "Národního osvobození" článek na podporu 
akce. Protože "Národní osvobozeni" mělo mezi čtenáři mnoho učitelů a proto
že to byli zejména učitelé,kteří tvořili funkcionářský aktiv hnutí zej
ména v mimopražských sdruženích,měl můj článek jakousi důležitost pro 
výsledek tažení proti bolševi sujícímu ústřednímu výboru.Když článek vy
šal, odpověděl na něj dr. Bartošek polemickým článkem, ale nemyslím, že se 
mu podařilo zmařit dojem mého článku,protože nemohl popříti některé 
skutečnosti, jež jsem v něm uvedl.
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Krátce před sjezdem mne požádal Motyčka, ansk abych jel také do Pardu

bic jako zástupce malého sdružení v obci, jejíž jméno si nepamatuji a v 
níž jsem nebyl nikdy v životě, ani před tím, ani potom. Podle stanov nrsktt 
hnutí organisaoe mohly delegovat kteréhokoliv člena hnutí, 1 když nebyl 
členem příslušné místní organi sace. Podep sel jsem tedy členskou přihlášku 
do vinohradského sdružení, jehož předsedou byl dr. Milde a které šlo 
pevně za oposiční skupinou. Protože členské legitimace, vydávala tehdy ještě 
místní sdružení, mohl jsem dostati legitimaci ihned a to dokonoe náležitě 
zpětně datovanou. Na Mildeho a Motyčkovu výzvu jsem také svolil,abych byl 
dán na kandidátní listinu,předpokládá je ovšem,že se na mně nebude žádat, 
abych hnutí věnoval příliš mnoho času,protože jsem tehdy neměl valného záj
mu o spolkovou činnost a byl plně zaměstnán prací v redakci.

Celá oposiční skupina jela z Prahy společně do Pardubic,kde jsme všich
ni byli ubytováni v témže hotelu. Při této příležitosti jsem se seznámil a 
spřátelil s architektem Kuřákem, s nímž jsem byl pak po dlouhá leta v nej- 
srdačnějaíuh stycích.

Sjezd měl v sobotu předporadu a byla to jedna z nejdivočejšíoh schůzí, 
jež jsem v životě zažil.Nálada delegátů nám nebyla nijak příznivá a v di
vokosti polemik vyniklxmxejmžn vynikali zejména učitel Jeřábek z Brna, vel
ký to činovník odbočky Československé obce učitelské, učitel 3tlík(známěj- 
ší jako spisovatel Pavel Sula, autor "Dolanky **),učitel Hanuš z Prahy,také 
jeden z vůdčích činitelů československé obce učitelské a jednonohý štábní 
kapitán Karel Zlámal z Brna,později jeden z mých nejlepších přátel a má 
snad hlavní opora v pozdějších sporech ve Volné myšlenoe.

Schůze se táhla dlouho do noci a tak jsem z ní omrzele a unuděn odešel 
do hotelu v pevném přesvědčení,že celý náš výlet do Pardubic byl docela 
zbytečný a že jsme všechno prohráli. Nevím, byl-li v naší skupině někdo 
přílišně optimistický.Hlesování se konalao následujícího dne a to tak, 
že sdružení byla vyvoválána podle ábeoedy a jejich zástupci odevzdali 
písemně hlas.Měl jsem to štěstí,že sdružení,jež jsem zastupoval, tylo 
hodně na kraji abecedy (mám dojem,že šlo o písmeno "d" a tak jsem se po 
odevzdání hlasu mohl ze sjezdu vytratit.

Hodně pozdě po poledni přišel do hotelu rozjásaný Motyčka a sdělil,že 
jsme hlasování vyhráli, sice jen rozdílem několika málo hlasů,ale většina
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byla většina. Všeohno rozhodly plné mooi, Jež Motyčka dovedl sehnat i od 
sdružení polomrtvých. Porazili jsme tedy odpůrce a tak jsem se dostal do 
ústředního výboru Volné myšlenky. Netušil jsem,že je to počátek několika
letého horečného úsilí, jez ni přineslo hodně radosti a také hodně trpkýoh 
chvil.

Tak málo jsem předvídal úlohu,kterou budu hrát v tomto hnutí,že jsem 
se po sjezdu ani Jednou nedostavil do sekretariátu v Podskalské ulioi, 
dokud jsem nebyl pozván na ustavující schůzi výboru,na níž mne k mému vel
kému překvapení zvolili druhým jednatelem. Dr. Mlde, jehož intervenoi jsem 
za to vděčil, mna ujistil, že dosud byl vždy jen jeden jednatel a že tedy 
druhý jednatel je jenom formalita,ale že by byl velmi rád,kdybych dělal 
alespoň formálně druhého jednatele. Jako první jednatel a zaměstnaneo 
Vydavatelství je v sekretariátu stále a vykoná všechnu práci s jednatelstvím 
spojenou, a’’e rád by, abych v jednatelské funkci občas vystupoval. Zvýší to 
mou autoritu v hnutí a umožní mi to, budu-li ohtít, zasáhnout do života 
hnutí oronikavěji,než kdybych zůstal členem výboru bez funkce. A Mild» se 
netajil tím,že by si přál, abychom my dva drželi v ogynaise-ei pohromadě, 
abychom jWyvedli z krise. Toto spojenectví vydrželo několik let.

Pokud se mohu upamatovat, předsedou byl zvolen Julius Kyslík, místopřed
sedy inž. Marek a prof, ^eracký, pokladníkem Jaroslav Motyčka,prvním jedna
telem dr. L. Milde, druhým já. Redaktorem "Volné myšlenky" byl ustanoven 
znova Vilém Weigaertner a redaktorem "Havlíčka" dr.Mild».Ve výboru dále 
zasedali: prof. Berná šek, wa±á senátor Vojta Beneš, bankéř Augustin 
Hašek, architekt Ladislav Kuřák, J?r.Ruffer, redaktor "Národního osvobo
zení" Václav Cháb, V. Brajer, učitel Růžička a komisař revisního odboru 
mihisterstva financí Sýkora. Když jsem se vzdával předsednictví ústřední
ho výboru a vystoupil z Volné myšlenky , byli ve výboru z této první 
skur^ry už jen Milde, Bra jer, Růžička a Sýkora.
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Ideový zmatek ve Volné myšlence

Pardubickým sjezdem z r. 1925 začal můj vetší zájem o hnutí Volný 
myšlenky.Teprve po svém zvolení do ústředního výboru tohoto hnutí jsem si 
začal řádně uvědomovat rozdíl mezi postavením, jež toto hnutí mělo před 
válkou a jaké mělo po válce.

Před vypuknutím první světové války lyle Volná myšlenka vlivnou,ale 
nepočetnou organisaci, v níž převládala inteligence a v níž většinu řado
vého členstva tvořili učitelé a středoškolští profesoři. Jména jako T. G. 
Masaryk, František Krojčí,který již tehdy si získal název "papež positi- 
vismu", František Drtino, J. S. Machar, Karel Horký,Karel Pelant, dr. Loskot, 
Julius Myalík,Ladislav Kunte, Břetislav Foustka, abych uvedl jen ty nejdů
ležitější, dodávala tomuto malému poměrně hnutí váhu a význam, zdaleka 
převyšující jeho početnost. Volná myšlenka ostatně kladUA'důraz na to,že 
je hnutím a ne pouhou organisaci. Její práoe se nesoustředila na vnitřní 
i zevní organi8ační činnost,ale na přednášky a hlavně ovšem na vydávání 
časopisů (Volný myšlenka, Volná Škola, Neruda a Havlíček) a knih i brožur. 
Válka činnost tu zastavila a poválečná doba přinesla podstatnou změnu v 
metodách práce.Vydavatelská činnost pokračovala, ač byla pozměněna.Bevue 
"Volná myšlenka” sněněna v lidový časopis,"Volná škola" nebyla již obnove
na, stejně jako nebyl obnoven "Neruda*. "Havlíček*nebyl již dvouhléřovým 
konkurentem podobných listů, ale měnil svou formu a obsah pomalu každé 
dva roky. V neperiodických publikacích měly převahu lidové brožurky.Naproti 
tomu značný důraz byla kladen na organisační růst hnutí.V době,kdy jsem 
do hnutí vstoupil, mělo již více než pět set místních organisaci, xdwnžeHýta 
sdružených v organisacích okrskových a krajských,S růs em organisační sítě 
a přírůstkem členů nastala i změna ve složení řadového členstva,stejně 
jako vůdčí garnitury. A současně nnxtafb i nastal pokles jejího vlivu a vý
znamu v našem národním životě.

To všechno mělo mnoho příčin. Ne všechny byly vytvořeny hnutím sáným. 
Obnovení naší národní a státní samostatnosti odstrarilo mnoho překážek svo
bodnému ruchu idejí a jedinečná důležitost Volné myšlenky, jako průkopníka 
této svobody se podstatně zmenšila. Přemnohým se zdálo, že není již potřebí 
takového hnutí vůbec, protože boj je vítězně vybojován.Budování státu a 
jeho institucí odčerpalo mnoho důležitých sil právě ve Vedení. Na počátku 
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byl skoro pro každého,kdo v minulosti něco znamenal , nový a bezprostředně 
důležitý úkol.Vláda i parlament, státní služba i nové university a jiné 
kulturní instituce, pohltili bezpočet sil, jimž nezbyl Sas na jiné úkoly. 
Když bylo hnutí Volné myšlenky po válce obnoveno, nezbyl zde z ideových 
vůdců hnutí ani jeden, s výjimkou Julia Myslíka. A Julius Kyslík, poctivý a 
oddaný pracovník, muž ryzího oharakteru,ušlechtilý a obětavý,nebyl nikdy 
muže"’ vůdoovského kalibru, fetali Nestačil na to, aby dal hnuti vzp/ruhu a 
nové metody uplatňování zásad,jimž byl oddán. Proto byl brzy zatlačen do 
pozadí novými vůdci,kteří mnohem větší důraz než na ideje kladli na organi- 
saoi. Organisace se jejich péčí rozrostla měrou docela nepředstavitelhou 
za dřívějších poměrů,ale jejioh nezájem o ideologickou práci (Jaroslav Mo
tyčka tomu říkával/ř "páterská hádání ")z docela nemyslitelný za dřívějších 
dob, vedl k duchovnímu úpadku a myšlenkovému zmatku. Není divu, že se najed
nou v hnutí na vůdčích místech objevilo mnoho zmatených myslí, šarlatánů a 
podivínů, pro něž nebylo místa jinde.

V demokratické republice se mohlo zdát,že pro organisaci,jejíž základ
ní body byly formálně splněny, zůstal jediný úkol, totiž energický boj 
proti řlmsko-katolioké církvi. A tento boj byl veden metodami docela poli
tickými, při čemž hlavní důraz byl kladen na stránku nacionálni. Oddanost 
katolické církve habsburské monarchii se stala jedním z hlavních argumentů. 
Nejús ěšnějáí publikací poválečné Volné myšlenky, jež byla vydána ve ysk 

více než ^gdnom stu tisíc výtisků, byla Motyčkova brožurka "Habsburkové, 
Řím a národ český". Byla napsána velmi obratně a suggestivně,měla veliký 
úspěch a to ne pouze obchodní,ale byla hodně povrchní.

Důsledky se projevily ryohleji, než se dalo očekávat.Inteligence,jež 
2a dob předválečných byla páteří hnutí, se začala organi saoi vyhýbat,ba 
značná její část,jež svým založením a myšlením do hnutí patřila,se dokonce 
stavěla poti němu. Hnutí nebylo již inspirací a povzbuzením kjí myšlenkovému 
ruohu a diskusi, ale organisací, jež svou početnosti hrála úlohu v lidových 
akcí^povahy demonstrační a schůzové,zejména v rámci tak zvaného Pokrokového 

souručenství, nebo ve spolupráci s nekatolickými církvemi.Na čas se sta
la dokonae velkou protektorkou nově se tvořící církve československé. Jinak 
ve veřejném, zejména ovšem duchovním životě mnoho neznamenala. Dovedný 
organisátor Motyčka dovedl připravit velmi účinné akoe ve prospěch 
hromadného vystupování z katolické oírkve,odhlašování d«M z výuky nábožen
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ství, zase skoro výhradně katolického, Husovy oslavy a podobně.Motyčka 
organisaoí zatlačoval záměrně da vždy více do úlohy zájmové organisace 
občanů haxx bez vyznání náboženského. Jeho snem i snahou bylo vytvořit 
sekretariát občanů bez vyznání,který by hrál v poměru k vládám a veřej
nosti asi stejnou úlohu,jako vůdčí orgány jednotlivých církví. Z jeho pod
nětu organisace obesílala pohřby občanů bez xř vyznání pohřebními řečníky, 
kteří svými proslovy, často hodně neumělými^a někdy i skoro směšnými, měli 
nahradit oírkevní obřady.

Vůdci organ! saoe nebyli tak zaslepení, aby nepoznávali,že hnutí ztráoí 
na vážnosti a průbojnosti,že ztrácí zejména vliv na inteligenci. Ne složili 
ruoe v klín,ale zkusili různé metody»Jednou z nioh bylo vystupňování orga- 
nisační činnosti ve snaze získat větší počet členů.V tom měli jakýsi 
úspěch,ale za cenu podstatné změny ve složení organisovanýoh přívrženců. 
Kromě učitelů,kteří do značné míry hnutí zůstali věrni, byli|to skoro výhrad

ně příslušníoi lidových vrstev.Ve hnutí, proti době převálečné,nebyli 
skoro žádní studenti a jen nepatrná hrstka příslušníků svobodných povolá
ní. Tvůrčí inteligence, jež kdysi v hnutí převládala, se nyní v něm skoro 
nevyskytovala. Předválečná Volnit myšlenka měla ve svých řadáoh mnoho uni
versitních profesorů, básníků, spisovatelů a novinářů,významných i málo 
významných. Po převratu největším spisovatelem,který Volné myšlence zůstal 
věrný, byl můj mil?/ přítel a člen redakce "Národní politiky” Josef Hais- 
Týnecký, autor velmi i±^jý«hxmamá»&nammáin^sdmntnýnkmjB8BEiiidBiax4káiiií®tanm 
lidově psaných a málo hodnotnýoh protiklerikálníoh románů a povídek a nej
větším básníkem byl zase můj dobrý přítel ,velmi primitivní Vítězslav 
Valenta Roštínský,který od anarchistů přešel k národním socialistům a o 
němž se dalo v nejpříznivějším případě říci, že to myslil mnohem lépe,než 
to dovedl napsat.

Někteří z vůdčích činovníků hnutí se pokusili mu dát novou duchovní 
náplň.Zapomněli dooela na starý program,vyžadující toliko nových metod v 
novýoh poměreoh a hledali nové zázračné recepty.Dr. Čapek a dr.Kunstovný 
hledali nápravu v embi jakémsi novém, neformálním náboženství, jež by 
nahradilo organisovaná náboženství.Dr. čapek se svými snahami neuspěl a 
odešel z Volné mylšenky ještě před mým příchodem a za podpory paní 
Masarykové založil si vlastní církevní společnost československých unitářů, 
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jež,jak vidím z pražskýoh novin, dosud existuje pod vedením jeho zetě 
Hašpla. Středoškolský profesor dr, Kunstovný vymyslel jakési náboženství mo
derního člověka, založené!« jen na mravníoh příkazech. Ještě než jsem se 
začal prakticky uplatňovat ve Volné myšlenoe, četl jsem jeho knížečku, 
vydanou Volnou myšlenkou a byl udiven povrohností jeho spleti mlhavé étiky 
a pochybené filosofické argumentace.

Mnohem větší vliv měli ovšem vůdoi,kteří se rozhodli obohatit program 
Volné myšlenku wnxiia socialistickým myšlením. Byli! to zejména dr. Aron, 
dr.Bartošek a Lahúlek-Faltys,kteří vedli záměrně hnutí oficiálně do vod 
socialistických a de áhkto do vod komunistických.Dr. Aron, o němž toho mno
ho nevím, byl pražský advokát, kdysi příslušník realistické strany 
Masarykovy,který ve svém mlhavém pokrokářství pokračoval tak dlouho,až 
se ocitl mezi komunisty. Také dr.Bartošek, který před válkou obhajoval 
jako advokát mnoho odpůrců církve,kteří byli pronásledováni rakouskými 
soudy pro "rouhání" se z někdejšího realisty stal přesvědčeným komunistou 
a speoialisoval se na obhajobu komunistů,kteří se ooitli před republikán
skými soudy. Zdeněk Lahůlek Faltys, naivní samouk a autor poněkud směšné 
boržurky v níž Aristotelovu logiku předkládal veřejnosti jako všelék na 
všechny společenské bědy, byl komunistickou skupinou dosazen do úřadu 
plaaeného sekretáře hnutí. Také on byl komunista a po zbolševisování republi
ky byl jeden čas v hrůzné nemilosti u strany»protože zx i za bolševického 
režimu věřil na "buržoasní logiku", jBŽ byla režimem zatraoena.

Většinu tehdejšíoh vůdců Volné myšlenky tvořili - na rozdíl od doby 
předválečné - socialisté,ač jak sooiálně demokratická strana tak i komu
nistická měli a horlivě podporovali vlastní bezvěrecké organisace, konku
rující Volné myšlence. Sociální demokraté měli svůj Svaz dělniokých 
monistů, hlásající staré a překonané již názory, s nimiž kdýei přišel 
v Německu prof.Haeckel, komunisté pak měli svůj Svaz proletářských 
bezvěrců.Ale snahy, zroaěnit Volnou myšlenku na socialistickou organised, 
vázanou přímo a dogmaticky na socialistický program,narazily na odpor těoh 
socialistických pracovníků hnutí,kteří buď chápali,že je to pokus dostat 
hnutí do komunistické sféry,nebo si uvědomovali,že hnutí,jež je vázáno 
na samospasitelnou jednu ideu není již hnutím svobodného myšlení. A tak 
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z usilování průkopníků komunistiokého socialismu vyrostl konflikt »který 
vyvrcholil bojovným sjezdem v Pardubioích,ale ovšem byl jen počátkem dal
ších tuhých potyček v hnutí, jež od té doby nepoznalo klidu a nemělo 
vnitřní jednotu.

Další kompükmHX smutnou komplikací byla akce, jež sama o sobě nebyla 
nijak závadná,ale svou nepromyšleností hnutí značně poškodila»protože se 
stala hmotnou přítěží,jež byla nad sílu organisace. Byl to nápad skupiny 
několika dam z vůdoovské skupiny zřídit 3ooiální odbor»který by zakládal 
a vydržoval sirotčince, v nichž by se sirotků« dostalo laické výchovy. By
lo to zbytečné v době, kdy republika rozvíjela soustavnou sociální péči 
a bylo to škodlivé za daného stavu organisace.Velká a bohatá organisace 
mohla s prospěohom a za pomooi odborníků pustit se i do takového díla. 
Chudá organisace, jejíž početnost nepřesahovala nějakých 25,000 členů 
s minimálními členskými příspěvky a v níž sociální práce byla svěřena sku- 

ti*ÍGove%ci -
pině diletantů, se do něčeho takévho neměla pouštět. Původně byl zálozen 
jeden sirotčinec v Praze a pak nahrazen dvěma jinými.Jeden z nich byl v 
Souši u Mostu a druhý v Chrudimi. Stálo to víoe peněz, než bylo pro hnutí 
únosné a výchovné výsledky byly docela nevalné.

Za těohto okolností byla úroveň hnutí nízká v ústředí a úroveň místních 
sdružení, až na několik šlastnějšíoh, jako bylo ono v Plzni, ještě žalost
nější. Bylo to

W>fv£&
O V) jsem byl až do svého vstupu do Volné myšlenky československé 

zaměstnán příliš jiným směrem (dosud jsem působil z zahraničně politické 
rubrice novin a sledoval mnohem soustavněji co se děje v zahraničí než co 
se děje domajneviděl jsem do poměrů ve Volné myšlence dost dobře,ač jsem 
pochopitelně nemohl nevidět nepochopitelný mi úpadek hnutí,k němuž jsem 
měl značné sympatie ne pro jeho přítomnost,ale pro jeho minulost.Pelantovy 
"listy z kongresu Volné myšlenky v Římě 1905" mi daly o tomto hnutí dooela 
jinou představu.Byl jsem zanícen pro program Internacionály Volné myšlenky, 
jak byl tam formulován a chápal jsem naše hnutí jako/ součást české 
svobodomyslnosti. Byl jsem,jako jsem dosud, proti každé neomylné doktríně, 
odmítájíoí nejen svobodu pro své odpůrce, ale i pokusy hledat ohyby a 

S|X<á<V-hZ
omyly v tom,co sám považuji za a^rvrré. Za větší/ nebezpečí pro svobodné, 

to jest rozumné myšlení považoval jsem a dosud považuji neochotu uvažovat 
o argumentech odpůrců, samolibé přesvědčení, že "pravdu mám v čepioi" a
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zaslepené podléhání předsudkům, i kjjržmxm když sebe více vžitým.

Když jsem přišel do hnutí a objevila se potřeba nahradit Kunstojného 
brožurku o úkolech Volné myšlenky,byl jsem hned po sjezdu vyzván,abych 
napsal hwammkn sám brožurku o ie-X, co je cílem a it&rfssia Volné myšlenky. 

Napsal jsem "Ideový základ Volné myžienky",který až do mého odchodu z 
Imutí byl považován za oficiální program hnutí.Mál jsem první tuhý zápas 
v ústředním výboru,než se ni podařilo probojovat Odstavec,v němž jsem 
zdůrazňoval,že žádná myšlenka nemá být potlačována a že kÄy kdyby ka
tolická církev měla být vystavena útisku, bylo by povinností Volné 
myšlenky hájit její právo na svobodnou existenci.Více než co jiného mne 
tento zápas o něco samozřejmého přesvědčil o tom,že se hnutí ocitlo 
na nesprávné cestě.

Ještě před vstup/em do aktivní činnosti v hnutí jsem mluvíval s dr. 
Míliem při příležitostných schůzkách v kavárnách o tom, oo se mi na hnutí 
zdálo divného.Milde,který se snažil získat mne pro hnuti a aktivní práci 
v něm, mi vypravoval o mnoha potížích, s nimiž musí zápasit v hnutí,ne- 
řekl mi však, že i skupinaToolševisujíoího vedení je velmi daleko správného 
pochopení úkolů hnutí. Milde se však netajil tím,že se v posledních leteoh 
hnutí dostalo na bludné cesty a že je potřebí získat nové pracovníky,kteří 
by myslili více na program než na co jiného.Milde také měl hlavní zásluhu 
na tom, že jsem prorazil se svou brožurkou a že jsem nemusil na ní nic 
měnit.

Ideová situace hnutí byla tedy hodně nevalná. V důsledku šarvátek^, vedou- 
oíoh k pardubickému sjezdu, byla situace vnitřní, to jest organi sační, chao
tická, Tfrrutí bylo i organisačně v rozvratu.
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Vleklé spory osobní i politické mezi ’’socialistickým’’ a *buržoasním” 
křídlem Volné myšlenky šsrinaslHMsntójraa československé zavinily skoro na
prostý rozvrat organiseas.Mnoho členů a zejména činovníků z omrzelostí 
zlhostejnSlo, nebo dokonoo odešlo a nejedno místní sdružení bylo ve své 
činnosti ochromeno, nebo dokonoo v ni ustalo. Slušný počet místníoh sdruže
ní existoval již jen na papíře.Nový výbor získal na sjezdu právo mluvit 
za organisací,sie jinak nezískal než místnosti, jež stejné málo najato 
Vydavatelství a kromě toho spoustu dluhů.Taje^ník hnutí odešel s poraže
ným výborem,což ovšem nebyla žádná škoda a v sekretariátu zůstaly jen asi 
dvě dooela nesamostatné písařské síly. A tak ústřední výbor a především 
jeho ťunkoionáři, jako pokladník Jaroslav Motyčka,který se stal jaksi au
tomaticky na Sas hlavou organisadního aparátu a první jednatel dr.Lubo
mír i$lk, měli plné ruoe práce, aby rozloženou organisační sít zase sklí- 
žlli. Nebylo to nijak snadné.

ústřední výbor jim v tom nebyl nijak nápomocen. Skoro lze říoi,že byl 
jednou z velkých přítěží ve snaze vykonat nějakou práci.Výbor konal své 
schůze každý týden -jednou to byla plenární schůze výboru a následujícího 
týdne pak schůze předsednictva,ale rozlišení bylo jen formální a nebylo 
nijak uplatňováno,leda v označení zápisů - a účast na těchto schůzích 
byla mařením času a přímo utrpením.AlespoS pro mne. S výjimkou Milde ho a 
Motyčky neměl nikdo ani potuchy o vnitřním životě hnutí a o tom, co je 
potřebí podniknout,aby organiseoe řádně fundovala. Skoro všechen čas byl 
mařen dlouhými proslovy o kg® věoeoh, jež neměly nio společného s nejna- 
léhavějšimi úkoly, ftiutí bylo také ve zlé finanční situaci,protože starý 
ústřední výbor zanechal prázdnou pokladnu a zůstaly po něm různé nedoplat
ky. Rechen příjem ústředí byl od sdružení a ta většinou živořila a proto 
odváděla hodně liknavě a nepořádně povinné příspěvky.Rozhodně tento pří
jem BBBtópxijafcfei nestačil a jediným východiskem bylo rozmnožit počet sdru
žení, stejně jako zvětšit počet jejioh platících členů, A co nejhoršíhot 
neměli jsme ani potuchy o tom, ktorá ze sdružení, jež hlasovala pro naše 
odpůroe ( a byla jioh skoro plná polovina) se smířila s výsledkem sjezdu, 
která z nich se bu3 rozešla v nevoli, zastavila činnost anebo dokonce 
přešla k oposičnímu hnutí, budovanému dr. Bartoškem a Lahůlkem Valtysem.

Organisační krise Volné myšlenky
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Basopis"Volný myslitel",který ne štěstí vycházel jen kratičký čas,byl 
orgánem této oposioe.

Objevila se pntmx tedy potřeba rozjeti se po republioa a snažit se získtt 
spolupráci sdružení a povzbudit je k horlivé činnost. Těch sdružení bylo 
příliš mnoho a na návštěvy nebyly ani peníze, ani lidé. S výjimkou Motyčky 
a Mildeho nikdo ze členů nového výboru nebyl osobně znám členům mimo Pra
hu a aČ všichni členové výboru zastávali rozmanité funkoe v jinýoh politic
kých, zájmových nebo kulturních organisaoíoh, nikdo neznal z přímého po
znání organisační problémy hnutí Volné myšlenky a vůdčí mimopražské praoov- 
níky. Docelajodlišná byla ovšem situace v pražském okr skus zde byl přímý 
styk velmi snadný a nečetná ira sdružení byla náležitě Informována již 
před sjezdem a na sjezdu hlasovala pro nové vedení.

Prvním organisačním opatřením bylo vyzvat všechny organisace ku práci, 
vylíčit jim plány do budoucna a připojit dotazník, z jeho zodpovědění jsme 
mohli oznat,jaký je poměr příslušného sdružení k novému vedení.Vypracování 
tohoto oběžníku a dotazníku bylo první organisační prací,kterou jsem vyko
ná 1 pro hnutí.

Současně jsme vyzvali krajské organisace, aby co nejdříve konaly jednu 
ze svých obvyklýah čtvrtletních konferencí a usnesrli se vyslat na tyto 
konference delegáty. Ústřední výbor měl právo na takovou konferenci syslat 
delegáta,který by tam přednesl jeho jménem referát. Rozhodli jsme ne využít 
tohoto oprávnění plnou měrou,ač delegace nebyla věcí právě nejsnadnější. 
Kromě Motyčky a Mildeho nikdo neznal dost situaci a praoovníky krajů a sdru
žení, aby se mohl odvážit jeti na konferenoi,aonad^«mxdMtóm«adan±BÍ« jež ne
mu sila býti právě přátelská. Aby delegáti nebyli isolováni a aby se také 
ostatní ělenř výboru zapracovali, bylo rozhodnuto,že po nějaký čas kadnas 
budou konference obesílány dvěma delegáty a to tak, že s Motyčkou nebo 
Mildem pojede některý z nových členů výboru. Bylo to sice finančně nákladněj
ší ,sle jaksi podivným způsobem se peníze najednou objevily. Sehnal je MotyčU-. 
ka a nikdo se neptal odkud a kde. Teprve později jsem zvěděl - a to bylo zase 
příčinou jedné z četných vnitřních válek ve hnutí -že finanční podpora při
šla z disposioníoh fondů ministerstva zahraničí.

První konference, jež byla svolána, byla v Brně.Jel jsem na tuto kraj
skou konferenci s Motyčkou,který mne celou cestu nabádal k opatrnosti,ij± 
protože to byl kraj ze všech nejoposicnějsi a na sjezdu hlasoval jako 
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jeden muž proti nám. Některé kraje měly kromě místního označení i jména 
význačných osobností a brněnský kraj se jmenoval kraj Bartoškův.První vý- 
prava byla tedy do vosího hnízda a na sohůzA se netěšil ani Motyčka,ani 
já.

Tfvítání, jehož se nám dostalo, bylo skoro horší, než jsme očekávali.
Nikdo nám nepřišel naproti a činovníoi kraje s námi mluvili mrazivě, ba sko
ro urážlivá. Vypadalo to, jakobyohom byli vetře-* oi, jež bohužel nemohou vyho
dit, ale s nimiž nechtějí mít dooela nio společného. Sotva předseda kraje, 
jednonohý štábní kapitán Zlámal zahájil schůzi a chystal se pronést! svůj 
úvodní projev, vskočil mu do řeči učitel Jeřábek,který již na sjezdu upou
tal mou pozornost svým divokým vystoupením proti naší skupině a prohlásil, 
že by bylo nejlepší schůzi nekonat a vystoupit z hnutí,protože s námi nikdo 
nebude spolupracovat. Bylo to velmi hezké,ale co následovalo, bylo ještě 
hezčí. Zlámal Jeřábka zarazil prohlášením, Že tohle je zbabělé.Nikdo nemá 
nám usnadňovat práci tím,že odejde a nechá nás,abyohom sidělali co chceme. 
On nám takovou radost neudělá,ale bude se xtaesc starat ze všech sil, abychom 
na příštím sjezdu byli zase my odstraněni a do té doby zmspsmiaarÉ že se 
postará,aby náš život nebyl nijak snadný. 0 sjezdu a o tom, co se stalo 
před ním, na něm a potom pronesl velmi tendenční a nenávistnou řeč a za
končil ji slovy, že když už přijeli dva zástupci ústředního výboru,dá kaž
dému z nich slovo a to na plnýoh deset minut každému.

Byl jsem opravdu rád,že jako první mluvil Motyčka. Tento obratný a dovedný 
řečník,který v těžkých situacích dovedl mluvit jakoby máslo ukrajoval,měl 
jednu chybu:snažil se být příliš chytrý a zamluvit, co se zamluvit nedalo. 
Mluvil velmi opatrně, dovolával se autorit, jako Masaryka a Beneše a snažil 
se vyložit, jak ústřední vvbor je ochoten respektovat vůli členstva,jež mu 
musí věřit.Co se stalo,bylo jen nedorozumění, jež se jisté vyjasní. Daleko 
se s tím nedostal. Zlámal mu najednou vskočil do řeči upozorněním,že mluví 
už deset minut a že nemá nejmenšího úmyslu mu povolit více času.A dodal, 
že nyní může promluvit druhý zástupoe ústředního výboru,chce-li se namáhat 
e posluchače nudit.

Nebylo to lákavé a nebylo mi ani volno,už proto, že jsem na ta
kovéto hašteření na schůzích nebyl zvyklý. Ale snad právě proto,že mi nikdy 
nezáleželo na funkcích a že jsem nikdy nebyl ochoten bojovat o nějaké posta
vení v nějakém spolku a také proto,že jsem považoval celou věc v 
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Brně za prohranou, rozhodl jsem se jít docela otevřeně proti tomu, oo se 
dělo. Položil jsem před sebe hodinky a řekl,že ai deset minut stačí. SgadsksMi 
Poděkoval jsem za ochotu mne vyslechnout a řekl,že chápu,že se jim nelí
bí výsledek sjezdu a že je mrzí, protože mně by se nelíbil a mrzel by mne 
výsledek opačný. Soudím však, že v demokratickém prostředí menšina má 
uznat rozhodnutí většiny, i když s ním nesouhlasí a i když se snaží je v 
příhodně době a oprávněným způsobem změnit. Co by říkali, kdyby byli vyhrá
li a my odmítali uznat rozhodnutí sjezdu? Nejde přece o osoby,ale o hnutí. 
A protože rozumní lidé se mohou a mají omluvit a vyjasnit své rozpory, 
prosím je, aby mysleli ne na osoby ale na hnutí, aby spolupracovali s vý
borem, i když k němu nemají důvěru, jakou zasluhuje. A s pohledem na hodinky 
jsem řekl,že vidím, že jsem vyčerpal řečnickou lhůtu a proto končím s 
díkem za vyslechnutí. A usedl jsem, nečekaje na to,že mi Zlámal aažáiftšm 
nařídí, abych si sedl.

Motyčka byl při své řeči přerušován poznámkami, mne vysleohli bez po
známek. A k mému velkému. překvapení řekl Zlámal: No, já myslím, když už 
tu máme ty delegáty z Prahy, mohl by přítel Kopecký pokračovat ve svém 
výkladu a říci nám něco o tom, jak si představuje další Činnost celého 
hnutí i v našem kra ji. (Oslovení ’’přítel" bylo ofioiálním označením, jako 
"bratr" v Sokole. Bylo to po prvé,že někdo z nás byl zde pootěn tímto 
titulem.) To,že Zlámal mluvil o mně jako o opravdovém členu hnutí a dokon
ce ml nabídl další čas k mluvení, bylo ukázkou,že situaoé není přeoe jen 
tak zlá, jak jsme myslili.

Nikdo Zlámalovi neoponoval a tak jsem vylíčil jaké máme plány ( a při 
tom jsem mluvil hodně se svého stanoviska a neohlížel se na to, co si 
myslela většina členů výboru), jak neblahá je situace hnutí po tak prud
kých sporeah a vyzýval delegáty sdružení brněnského kraje,a Vy svá sdru
žení dali do pořádku organisečně,dali jim vyšší kulturní úroveň,aby 
získávali nové členy, nové odběratele pro naše časopisecké a knižní 
publikace,aby se snažili zejména proniknout znova mezi inteligenci, jíž 
máme ve hnutí nyní takový nedostatek.

Byl to můj první žsšnlhký řečnický úspěch v životě,ač jsem mluvil roz
háraně a někdy nesouvisle. Ale protože jsem neřečnll,ale mluvil prostě a 
bez snahy někoho strhnout, navázal jsem jakýsi duševní kontakt s přítomnými.
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Potom byla diskuse a delegáti sdružení přednesli xxk referáty ze svých 
sdružení,často s hodně nevlídnými poznámkami o pardubickém sjezdu a o no
vém výboru, vznášeli dotazy a Zlámal důsledně mne vyzýval,abych na ně odpo
věděl. Motyčku při tom naprosto ignoroval. Eýlo mi to velmi trapné,ale 
Motyčka mne ujistil, Že je mu to docela jedno. Konferenci jsme vyhráli a 
on mi úspěch nezáviděl. Nebylo to v jeho povaze. Věd^L ostatně,že jako 
hlavní harcovník proti Bartoškovi nemělo mnoho vyhlídek v Bartoškově baště. 
Netoužil po tom jeti znova do Brna, nebo kamkoliv jinam. Byl raději v 
Praze a dával přednost organisování akcí s vyjednávání v aslém kroužku 
před schůzemi s větším početem lidí.

Od této konference se brněnský kraj stal mou největší a nejpevnější 
oporou v linutí. A Zlámal byl mým nejlepším a nejvčmějším přítelem v něm. 
Ve všech potyčkách v hnutí- a těch bylo mnoho - Zlámal s brněnským kra
jem, který jednoho dne na mé doporučení odložil označení ”Bartoškův 
kraj”, stáli za mnou a za mou politikou v hnutí.Když se po odstoupení 
kyslíka stal arch.Kuřák předsedou, navrhl mne brněnský kraj za místopřed
sedu a když Kuřák resignoval, byl to zase brněnský kraj,který mne navrhl 
za předsedu.

Ale to všechno bylo zatím ve hvězdách.Vraceli jme se do Prahy v dobré 
náladě a Motyčka mi ihned ř=kl, že nyní budu moci jezdit bez jeho dopro
vodu,protože když jsem stačil na Brno,stačím na každý jiný kraj.Varoval 
mne však, abych se příliš nespol/hal na to, že všude projde otevřená 
mluva.

Mt začalo období, kdy jsem po několik let byl skoro každou BObotu 
a nedali mimo Prahu někde na schůzi. Občas to byly schůze velké,jež jsem 
nenáviděl, občas porady. Ale zatím, co jiní delegáti na schůzích vý
boru referovali často o potížíoh, na něŽ narazili, mé zkušenosti byly 
docela jiného druhu.Velmi brzy jsem měl všude dobré přátele. Předseda 
plzeňského kraje a sdruženkprofesor Plava mi jednou řekl,že 
JtÄzdíl mezi mnou a Motyčkou je ten,že ač je Motyčka mnohem lepší a 
pohotovější řečník, vživ vzbuzuje dojem, ža ohce být chytřejší než 
nosluchači a tím že vzbuzuje nedůvěru.Na mně je vidět, ža myslím co říkám 
8 že nepovažuji posluchače za hlupáky, jež jo nutno nějak doběhnout. 
Proto mi důvěřují i ti,kteří se mnou v mnoha věcech nesouhlasí.
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Trvalo nám to plný rok, než jsme dali hnutí organizačně jakž takž do 
pořádku. Ale lined začaly jiné krise. Z výboru se začali vytrácet někteří 
jedinci,kteří k svému překvapení zjistili, že nemohou dirigovat, neohtějí-li 
pracovat a že je něco jiného zasedat v ústředním výboru a něoo jiného 
získávat důvěru řadového členstva,jež nehodlá se vzdát práva spolurozho
dovat. A začaly také vážnější spory o základní orientaci hnutí, o poměr 
k evangelickým oírkvím, k církvi československé, k politickým stranám a 
"Hradu". Začal jsem psát pravidelněji do "Volné myšlenky" a nakonec jsem 
převzal její redakci, vydal svůj "Ideový základ Volné myšlenky",načež 
následovala knížka "Noviny a novináři" a jiné brožurky a knížky. Byl to 
rok tvrdí' práce,ale nemohu říci, že jsem ji konal nerad. A nemyslím ani, 

že byla zbytečná.
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Sirotčince Volné myšlenky

Snad nejvážnějším z problémů,jež nám zanechal výbor,poražený na pardu
bickém sjezdu, byl tak zvaný sociální odbor a dva sirotčince, jež vydržo
val. Tento odbor byl zřízen hlavně z podnětu manželek dvou čelných vůdců 
hnutí dr. Bartoška a dr. Arona. Vedle "negativní" práce protiklerikální 
mělo to být “positivní" úsilí,pro jevu jíoí se pjfcíí o opuštěnou mládež a 
o její výchovu laickým způsobem. Akce sama byla finanoována nepatrným roč
ním příspěvkem všech členů,který sice členstvo valně nezatěžoval,ale 
stal se překážkou výšení kvóty, jež z členskýoh příspěvků připadla jednak 
místním sdružením, jednak ústředí. Organisace o asi pěti stech sdruženích 
a asi 25*000 členů dělila tak nepatrný roční příspěvek na tři části s niohjfr 
žádná nestačila.

Práce místních sdružení byla ochromována nedostatkem hmotných prostřed
ků, i když všechna práce byla konána zdarma obětavými činovníky. Také 
ústředí zápasilo s naprostým nedostatkem peněz. Personál v sekretariátu 
tyl počtem minimální a kromě toho ještě většina jeho gíátů šla z prostřed
ků Vydavatelství Volné myšlenky s r. o., jež vydávalo knihy a časopisy a 
bylo tak přetíženo výdaji za práoi,jež nebyla konána výlučně pro ně. Ochro
movalo to vydavatelskou činnost a platy zaměstnanců byly při tom žebrácké. 
Sociální odbor pak zápasil se stejnými hmotnými a administrativními potíže
mi. Pořídil si dva sirotčince, jeden z nich v Souši u Mostu postavili tam
ní horníoi ze jedné ze svých stávek a obeo Souš se snažila jak jen mohla 
dostat tuto celkem moderní budovu do svých rukou pro vlastní potřebu.

Nebyl to jen problém hmotných prostředků. Zatím,co se organisace za
krvácela činností, jež patřila obcím a státu, a oboe i stát se u nás o 
sirotky staraly vzorně, a která byla v naprostém rozporu nejen s potřebami e 
hnutí, ale i moderními zásadami péče o sirotky, jejichž výchova nepatřila 
do ústavů, ale do rodin, tato nákladná akce neměla ani Žádoucíoh výsled
ků. Sirotků byl nedostatek a sociální odbor je sháněl s největší námahou, 
protože veřejná péče nenechávala sirotky bez péče.Nakonec bylo potřebí 
zrušit xiÉffi sirotčinec v Chrudimi pro nedostatek dětí a peněz a poslední 
jejich zbytky převzal obecní sirotčinec v Chrudimi.

Pokud jde o sirotčinec v Souši, je potřebí říci, že přes modernost 
své budovy nebyl sirotčincem dobrým a nesloužil dobré poVěsti hnutí. Nebylo 
příjemné slyšet,že děti ze sirotčince utíkaly a dopouštěly se různých
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přestupků,nebo že Jejich školský prospěch je dooele nevalný. Přišel jsem 
příliš poz^ě do hnutí,abych mohl s bezpečností říci, na kom byla hlavní 
vina. Patrn“ to byla vlna správkyně sirotčince,ale je docela možné,že to 
zavinil nesprávný výběr dětí. Vím jen,že v sirotčinci nebyla nutná kázeň, 
že děti mSly špatný prospěch ve škole,že se opakovaly jejich útěky ze sirot
čince a že policie nám hlásila jejich drobná provinění.Náklady na hlavu 
byly asi trojnásobné proti tomu,nač přišlo dítě v rodině a byly rozhodně 
vyšší, než v ústaveoh vydržovanýoh veřejnými institucemi.

V ústředním výboru, zvoleném v Pardubicích, panovalo docela jednomysl
né přesvědčení, že Je potřebí likvidovat sociální odbor,zbavit se sirot
činců a soustředit se na účely, pro něž bylo hnutí založeno. Hodně dlouho 
vsak zůstaly v hnutí skupiny, sympatisující se stalým výborem a kromě to
ho, na sjezdu bylo vyprovokováno neprozíravé prohlášení vůdoů naši sku
piny,že sociální odbor bude nejen udržen,ale dokonce i rozšířen a zdoko
nalen. Jaroslav Motyčka,který dirigoval tažení proti Bartoškově skupině, 
ve snaze vyhrát vnitřní válku, se nerozpakoval dávat takovéto zániky, s 
mentální reservací ovsem. Obecně se přeceňovala láska hnutí k tomuto sooiál- 
nímu výboru a k jeho sirotčincům.

Osud sirotčinců a celého "sociálního" podnikání byl předmětem dlou- 
hýoh diskusí snad na všech schůzích ústředního výboru v prvníoh mesíoích 
po sjezdu.V názoru,žc odbor a sirotčince nutno likvidovat nebylo r o žídlu. 
Otázkou bylo jen jak na to* Ns jedné straně byli "nerozumní radikálové", 
jako Milde a já,kteří chtěli věo vybojovat na sjezdu nebo alespoň na 
sohůzi "širšího výboru", to jest na čtvrtletní schůzi delegátů krajů a na 
druhé straně byli"rozvážní a zkušení" muži, jako Motyčka,Myslík,Vojta 
Benoš, Weingaertner, tvořící větvinu výboru. TI. se obávali mluvit na plná 
ústa a chtěli, aby se věc vyřídila nějak opatrně a obratně.

Zatím, co jsme se přeli o tuto věo, či vlastně o taktiku,se hmotná 
situace hnutí tak zhoršila,že bylo potřebí jednat bez odkladu. Sirotčinec 
v Chrudimi,který v najatých místnostech, byl spojen se sirotčincem
v Souši - ač většina dětí dána do péče obce Chrudimi a když i ze Souše 
docházely ustavičnx špatné zprávy, rozhodl se výbor uňsifrn učinit pokus 
vyřešit problém tak,aby se vlk nažral a koza zůstala celá, totiž,abychom 
se zbavili sirotčinců,prodali budovu,ale aby se tak stalo pod záminkiu,
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že je to jen dočasně a členstvu aby byl dán slib,že až se nalezne budo
va ve zdravější končin?, než je Souš, bude zřízen sirotčinec nový.Clen 
ústředního výboru sekání šéf ministerstva veřejných prací inž.Marek byl 
pověřen zahájit vyjednávání s oboí Souší, zda by budovu nám neodkoupila. 
Souš nabídku nadřeně přijala a učinila nabídku na koupi, jež vyhovovala 
oběma stranám. Město Most se po zákroku soušského starosty rozhodlo nám 
nabídnout,Že převezme dsti do svého sirotčince a to bezplatně- na děti 
v sirotčinci chrudimském jdme dnpÄsBwät připláoell,ale i Chrudim byla 
ochotna nám odpustit tento příplatek.

Tak došlo k památné sohůsi širšího výboru,jež měla definitivně rozhod
nout o věci. Podle stanov byl širší výbor složen ze zástupců krájí - každý 
měl dva delegáty- a pěti zástupců ústředního výboru. Měl funkci jakéhosi 
zastupitelstva, tedy náhražky sjezdu. Soházel se čtvrtletně.

Motyčka byl docela přirozeně pověřen hlavním referátem o táto ožehavé 
věci a jakmile se ozvaly první projevy pochybností a nesovhlasu,vrátil 
se k své staré a začal slibovat velkolepou činnost sociální
ho odboru, nové a lepší slrotčlnoe e pod. v neurčité poněkud budoucnosti.

j sem toho dost, protože jsem se obával, že se takto nezbavíme tohoto 
břemene.Nemohl jsem se také udržet proto,že jsem vždy nenáviděl dvojakost, 
i když jsem chápal,že má sloužit dobré věci. Přihlásil jsem se k slovu a 
vylíčil suše,jakou hroznou přítěží pro hnutí je sociální odbor,jak mizer
né výchovné výsledky mají sirotčince v naší správě,jak je nutné, aby o 
sirotky pečoval stát s obcemi a jak je pošetilé,že se ynatérky a celkem 
neschopně pleteme do toho, co jiní konají mnohem lépe.Vyložil jsem,jak 
by bylo prospěšné, kdyby se o ty k- Kč ročně za člena, jež připadají sociál
nímu odboru a jež na jeho potřeby ani zdaleka nestačí, dělila sdružení, 
kraje a ústředí a předložil jsem návrh,aby širší výbor sohválil prodej 
domu v Souši, aby stržené peníze byly uloženy jako reserva hnutí, na níž 
by se nesmělo sáhnout bez svolení širšího výboru a aby zrušil sociální 
odbor jednou pro vždy.

Nebyl jsem nikdy strhujícím řečníkem. Jsem na to p*íliš suchopárný 
a pedantský věcný,ale měl jsem od samého počátku dojem,Že jsem tentokrá
te zapůsobil na posluchače, snad proto,Že jsem odhodil všechnu opatrnost 
a postavil je před holá fakta. Motyčka, bystrý taktik, viděl jen ten nedo
statek opatrnosti a když jsem skončil, pošeptal mi:” Hochu, tys nám 
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podrazil nohy a sám jsi ve hnutí spáchal sebevraždu*. Chtěl honem *napra- 
vit* co jsem po jeho názoru pokazil,ale předseda Širšího vvboru dr.Zadina, 
advokát z Poděbrad, prohlásil,že po jeho názoru se o věci mluvilo již dost 
a že bude nejlepšl přerušit schůzi, aby se delegáti mohli mezi sebou pora
dit, jaké stanovisko mají zaujmout.A pak se bude hlasovat, nebudou-li snad 
chtít zástupci krajů dále diskutovat.Ústřední výbor zabral času dost a 
na pořadu jsou ještě jiné vážné věci.

Schůze byla přerušena a ke mně přišel škpt.Zlámal,předseda brněnského 
kraje ( dosud se jmenoval "Bartoškův kraj"X a dosud byl nejoposičnějším 
v celém hnutí) a řekl mi s" My už dávno víme,že Motyčka to jinak nedovede, 
než jít na nás s podfukem. Těžko říci, máš-li pravdu nebo ne,ale my budeme 
pro tvůj návrh hlasovat,protože vidíme,že to myslíš opravdově,žes upřímný. 
A protože jsi u pramene vidíš do toho lépe než my. Mv to uděláme na tvou 
odpovědnost*.

Byl jsem ohromen tímto sdělením a ještě víoe mne překvapilo a dojalo, 
když po opětném zahájení schůze Zlámal prohlásil,že za brněnský kraj pod
poruje návrh,který jsem podal. A jeden kraj po druhém vyslovil slovy svých 
zástupoů souhlas se zastavením činnosti sociálního odboru a prodejem budo
vy v Souši a s rozdělením kvóty sociálního odboru mezi sdružení,kra je a 
ústředí. Vyhráli jsme to na celé čáře.Výsledek znamenal nejmn odstranění 
našich nejhoršíoh starostí,ale také vzpruhu naší činnosti. Pokud šlo o mne, 
znamenalo to nečekané posílení mého postavení ve hnutí a také v ústředním 
výboru.

Nerad bych vzbudil dojem, že Jaroslav Motyčka, jejž jsem měl vždy rád 
přes občasné potyčky, jež jsme spolu svedli, byl snad muž úskočný a ne
poctivý. Nic takového. Byl jen o mnoho zkušenější spolkař než já jsem byl 
já,prožil mnoho vnitřních sporů ve hnutí i v jiné veřejné činnosti a ne
věřil tolik jako ýá jsem věřil já, ve zdravý rozum členstva.V tom se 
mýlil, ale mýlil jsem se i já, kdvŽ jsQm myslel,že pravda mluví vždy 
sama za sehe a že není potřebí opatrnosti a diplom?tičnosti.Té opatrnosti 
a diplom?, ti čnosti jsem se nenaučil - vedlo to k různým mým prohraným 
kampaním ve Volné myšlence i jinde - ale snad hlavní příčinou mýoh neúspě
chů bylo to, že mi na funkcích a osobním postavení n^kdy ani trochu nezále
želo. T-šilo mne, když ml byla někdy projevena důvěra členstva,ale nedovedl
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jsem si tuto důvěru vybojovávat v zákulisí a taktickým postupem.Byl-li 
Motyčka příliš opatrný a ohebný, byl jsem příliš neopatrný a neohebný 
a obojí bylo vadné. I k tomuto poznání jsem došel, ale nějak jsem nedovedl 
se učit ze svých ohyb.Vždy jsem xs nastavil bez rozpaků svou kůži a ne
myslel na zadní kolečka. Někdy jsem tím slavně vyhrál, někdy dooela ne
slavně prohrál. Ale lituji-li některých svých nsrozunnosti, nelituji, 
že jsem ne smlouva vo stí taig často prohrál, stál-li jsem za správnou věcí.

***
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Jaroslav Motyčka

Znínil jsem se opětovně o Jaroslavu Motyčkovi a budu nucen se k němu 
ještě často vracet. Proto je snad na místě Üoi něco o jeho osobě. Spolupra
coval jsem s ním několik let, dostal jsem se často do půtek s ním a měl 1 
jeden veliký konflikt,který způsobil, že jsme se na čas rozešli jako osobní 
nepřátelé, než jsme se zase riniáxáidi. smířili. Ifyslírn,že je mou povinností 
říci poctivě o toriito příteli, na něhož nemohu zapomenout!,jaké byly jeho 
chyby a přednosti, abych nevzbudil nesprávný dojem.

Jaroslav Motyčka byl vyučaným sazečem a pracoval jednak v tiskárně Pa- 
lásek a Ižjrx Kraus a jednak v tiskárně Antonín Reis. Oba podniky měly nále
žitou tradici a byly pozoruhodné, každý svým způsobem. Palásek sám, byl po 
vyučení několik let na zkušenou v Německu a pracoval jeden oas v univer
sitní tiskárně v lúpsku, jež vynikala tím,že byla schopna tisknout publika- 
oe ve skoro všeoh recích světa.Když se vrátil do Prahy, snažil se zřídit 
něco podobného. Založil vlastní tiskárnu a obohacoval ji typy ▼ různých 
řečíah. Znal jsem kromě Paláskovy tiskárny ještě Procházkovu v českém Těší
ně, jež sledovala tyto cíle, ale je ovšem docela možná,že byly u nás ještě 
jiné, jež byly tak vybaveny. Pa lásko va tiskárna polyglotická byla. Antonín 
Reis pak byl- vadle Zápotockého, otce neblaze proslulého 
komunistického předáka, snad jediný neáoaialistioký majitel knitiskámy 
jako jednotlivec. Reisova tiskárna byla jeden čas útočištěm soukromých na
kladatelů a spisovatelů, kteří vydávali své spisy vlastním nákladem. Jaro
slav Motyčka se oženil s Reisovou dcerou a stal se spolumajitelem této 
tiskárny.

Od svého mládí byl členem sociálně demokratické strany, ale za války se 
s ní rozešel.Nikdy nebyl marxistou a jeho vlastenecké cítění nesneslo 
Šmeralův režim. Přidružil se k národním socialistům a v posledním rooe 
války vydával potajmu protirakouské letáky,jež sám sázel a tisknul na 
maličkém tiskařském stroji,jejž později používal pro různé drobné tiskař
ské práce v sekretariátu Volné myšlenky.

Členem Volné myšlenky se stal již před válkou a byl i členem ústřední
ho výboru. Tyl vlastně jejím obnovitelem, když padlo Rakousko, ftied po 
28. říjnu si došel na policejní ředitelství pro klíče od úředně zapečetě
ných místností v Koníčkově tiskárně na Královských Vinohradech. Stal se 
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faktickým šéfem Vydavatelství Volné myšlenky spol. s r. o.j byl hlavním 
redaktorem tohoto nakladatelství i časopisů hnutí, i když oficiálně listy 
redigovali Vfe^aertner a Milde» V hnutí samém zastával hodně nevděčnou 

funkci pokladníka, ale s výjimkou doby,kdy jeho odpůrci dosadili do sekre
tariátu jako tajemníka Lahůlka Faltyse a potom období,key jsme s Jíildem na 
sebe strhli řízení aparátu, byl po všech stránkáoh generálním tajemníkem 
hnutí,ač si tento titul nikdy Bagaárn nepřisvojil a nikdy ani o něco takovéfc- 
ho nestál. Jeho charakteristickým znakem bylo,že se nikdy netlačil do po
předí, ale dával přednost ovlivňovat organisao<; v nichž působil, z 
vnitřku. Úloha "šedivé eminence" mu nejlépe seděla.

Motyčka byl bystrý a pilný muž, velmi obratný a důmyslný organisátor, 
který se dovedně uplatňoval i ve straně národně sociální, v níž po svém 
odchodu z Volné myšlenky se stal pokladníkem ústředního výboru, zře jmě na 
zásluhy získané akci na odstranění Jiřího Stříbrného. Myslím,že bez Motyč
kovy pomoci by byla akce proti Stříbrnému vodená, probíhala mnohem nesnad
něji a snad by ani nebyla uspěla.Ale o tom v dooela jiné souvislosti.

Motyčka nebyl ideolog a diskusi o programech a teoriích,at politických, 
filosofických či náboženských viděl nerad, Říkal tomu 'páterská hádání” 
a soudil,že na všedhno má stačit prostý lidský rozum a že pro každou 
organisaci je nejlépe,aby měla jasný a nesložitý program,každému srozumi
telný. Jako všichni samoukové měl současně hlubokou,až skoro pověrečnou 
úctu k formálnímu školskému vzdělání a těm, jimž se toho vzdělání dostalo 
a současně měl trochu přezíravý poměr k "teoretikům*1 ,kteří neměli prak
tických zkušeností. Sám měl vědomosti dosti načné, i když v některých 
směrech hodně nesoustavné a nesporně měl značnou vrozenou inteligenci. 
Znamenitě dovedl organisovat akce. Několik měsíoů před Husovými oslavami a 
gdCBHxmk akcemi jim podobnými, vypracoval d cela stylem důstojníka generál
ního štábu zevrubný plán,který byl zrovna školskou ukázkou, jak se takové 
věci mají připravovat. Vypracoval plán do posledníoh podrobností.Připravil 
text plakátů, letáků a podobných tiskovin i se stanovením data,kdy 
mají být dány do tisku a rozeslány. Připravil vydání brožurky či jiné

t
publikace, sestavil seznam řečnéků, roztříděný podle jejioh oblíbenosti, 
schopnosti řečnické, pohotovosti a pod. a hned určil,kam kdo pojedejí. Měl 
seznam míst, kam řečník?^nabídl a pro všechny případy připravil i něko
lik návrhů řečí od docela lidových k poněkud odbornějším. A hotový plán
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odevzdal do sekretariátu,který podle časového určení jej počal provádět, 
takže v době, kdy se akoe rozvijela,mohl Motyčka jen kontrolovat průběh 
akce a připravovat stejným způsobem akci další.

Tato jeho organisační zdatnost a dokonalost ho vedla k tomu,že organisató 
přecenil, jako já jsem nedoceňoval dostatečně důležitost organisace. Jeho 
víra ve všemohouonost organisace způsobovala, že myslil troohu tanüwa 
příliš technokraticky.Ale byl znamenitý plánovátel,který byl velmi prospěš
ný,pokud byl vedle něho někdo,kdo myslil trochu hlouběji a nechtěl nechat 
všechno Kp probíhat podle účinnýoh hesel.

Ačkoliv jezdil často na schůze, činil tak nerad. Byl obratný řečník, 
ale nějak nedokázal zapůsobit na poslucháčstvo,jež často mělo dojem,že 
Motyčka chce být příliš chytrý. Jeho hlavním zájmem byly malé porady zástup
ců různých spřízněnýoh organisaci,kde se spíše vyjednávalo než řečnilo. 
Byl jedním ze zakladatelů a hlavníoh sloupů fekmEássraáfaa tak zvaného 
Pokrokového souručenství, sdružení organisaci jako československá obec 
legionářská, Svaz národního osvobození, Pražské župy sokolské,Dělnické 
tělocvičné jednoty, Konstnická jednota a ovšem i Volná myšlenka a některé 
jiné organisace, jež se přidružovaly nepravidelně.S nimi se pořádaly akce, 
jako Husovy oslavy, oslavy Komenského,Palaokého a pod.Zde byl Motyčka ve 
svém živlu.

Motyčka patřil k lidem přímo fanaticky oddaným Masarykovi, s nímž se
■«*

pochopitelně stýkat nemohl a Benešovi, s nímž mnoho styků měl. Tak se stalo, 
že se stal vykonavatelem Benešovy politiky a vůle v hnutí, ooŽ nakonec 
vedlo ku konfliktu, který ho z hnutí odstranil.

Hlavní Motyčkovou vadou bylo,že se snažil zlskati úspěoh všemi možnými 
prostředky (ne však nečestnými nebo zákeřnými) a že se hodně často uchy
loval k chytráctví a věřil,že je nutno postupovat velmi opatrně a že zejmé
na Širokému čle^tvu se musí pravda podávat pomaloučku a po troškách. 
Jestliže jsem ab^ybovávsl a občas svou věc prohrál tím,že jsem ze sebe 

vždy vyahrlil všechno, oo jsem za pravdu považoval a co jsem hodlal pod
niknout, Motyčkovou chybou byla,že se nepříjemným nebo riskantním diskusím 
vyhýbal a že nepopulární věci předkládal členstvu pomalu,neochotně a příliš 
zaobaleně. Vytvořil si tak mnoho nepřátel,kteří ho považovali za úskočné
ho a nepoctivého.Ale Motyčka neměl v úmyslu členstvo přelhávat.Nesnažil se 
však říkat vždy a za všech okolností plnou pravdu. Myslel,že čtvrtina také
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na Sas vy staří.. Někdy dělal dojem velmi konservativního otce,který malým 
dětem neohoe říci všechno, protože jsou na to ještě příliš mladé a hloupé.

0 to jsme měli často půtky.Neměl jsem rád tyto metody a Motyčka mne dobro
myslně varovával, že si připravuji porážky doo^la zbytečně a Že hnutí ne
prospěji, jestliže se dám porazit. Naprosto nechápal mé stanovisko,že funkce 
má pro mne cenu jen tehdy, jestliže mohu uplatňovat své názory a že nesto
jím o funkce,kdybych je měl získat nebo udržet tím, že musím dělat něco,oo 
se mi příčí.

Osobně byl Motyčka naprosto čestný, dobrý přítel a hnutí byl srdečně 
oddán,jako byl oddán i lidem, s nimiž spolupracoval. Někdy i lidem,kteří si 
jeho oddanosti ani trochu nezasluhovali. Byl loyální a dal-li slovo,plně 
mu dostál.Několik let po té, co jsme se rozešli a zase sblížili,sjednal 
jsem s ním x® v souhlasu s dr. Hodáčem ujednání, jehož ustanovení splnil 
do poslední litery. A když dr. Hodáč od svého slibu nakoneo utekl,Motyčka pe
čoval, abych nebyl vystaven útokům,jež byly vedeny proti Hodáčovi a jiným 
jeho spolupracovníků^,protože věděl, ye to nebyla moje vina,že Hodáč změnil 
své názory.

Jaroslav Motyčka byl zaníoený svobodný zednář a Často mne do této orga
nisace zval.Když jsem se přidružil k jiné zednářské organisaci často mi 
vyčítal, že jsem se dal touto c/estou a velmi nepříjemně a nemile nesl, 
když viděl, že k jeho modle Benešovi zž začínám míti vždy kritičtější 
a nevlídnější poměr.

Není pochyby,že si Motyčka získal veliké zásluhy o Volnou myšlenku 
českoslóbenskou a o pokrokové hnutí vůbec. Jeho neštěstím byla jednak jeho 
závislost na dr. Benešovi, jednak okolnost,že Volná myšlenka nikdy neměla 
silného vůdoe,který by využil jeho organisačních schopností a dovedl zabrá
nit,aby se nepokoušel dirigovat i ideový postup hnutí. Motyčka se narodil, 
aby byl šéfem štábu a ne vůdcem. Jeho porážky a neúspěchy vyplynuly z toho, 
že byl okolnostmi donuoen,aby někdy vedl.V kritickýoh chvílích na to ne
stačil. Nebyl však jediný, kdo nestačil na všechno. Sám jsem selha^ve Volné 

myšlenoe i jinde jiným způsobem.
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Dva mezinárodní podniky

Za svého působení ve hnutí Volné myšlenky československé zastupoval 
jsem toto hnutí na dvou mezinárodních sjezdeoh. První z nich se konal v Lu
cemburku a byl to mezinárodní sjezd Volné myšlenky a druhý byl jubilejní 
sjezé Německého Monlstenbundu,který se konal v Drážďanech. V Inoemburku 
jsem byl s dr. Mildem a oba jame měli referát, v Drážďanech jsem byl sám a 
pronesl jen pozdravný projev za naše hnutí.

Osobně vzato, byly to výlety velmi pří jemné,ač s hlediska pracovníka 
hnutí vzbuzovaly obě příležitosti nejednu starost.Oba sjezdy ukázaly,že 
úpadek,který bylo pozorovat na československém hnutí a jejž jsme do té 
doby připisovali osobním potyčkám,jež omrzely a odpudily členstvo, má pří
činy hlubší a jeví se na celém světě.

Smyslím, že to byl poslední sjezd Internacionály Volné myšlenky,jemuž 
předsedal stařičký předseda universitní profesor medicíny v Lovani dr. 
Tervagne (či tak nějak se jmenoval) a na němž vystupovala generální tajem
nice, jejíž jméno jsem už docela zapomněl. Byla to učitelka z Lovaně a 
brzy jsem nabyl dojem, že ona je internacionálou a všichni ostatní hodno
stáři jen příkrasou. I ona byla již postarší ^hledala za sebe náhradu.

Byl jsem opravdu zvědav na tento sjezd a velmi jsem se těšil, že mohu 
mu být pmxtsmmB přítomen.Byl to konečně římský sjezd v době před prbní 
světovou válkou,který upoutal mou pozornost na toto hnutí, jak mi je před
stavila Pelantova brožurka "Listy z kongresu Volné myšlenky Símě". A byl 

to pražský kongres internacionály,konaný krátce po skončení války v Praze, 
jemuž jsem sice nebyl přítomen,ale jehož protokol^ jsem zevrubně pročetl. 
Očekával jsem mnoho,nejen vzpruhu pro naši práci,ale poučení a nové pod
něty. Snad proto,že jsem očekával mnoho, byl jsem značně zklamán.

Především se ukázalo, že s výjimkou hnutí francouzského, rozděleného 
do dvou nebo tří skupin ne právě zaníceně bratrských, hnutí na oelém světě 
je představováno maličkými skupinkami. Nebylo by to špatné,kdyby to byly 
skupiny vlivné a hlavně intelektuálně ovlivňující své národy.Konečně, 
Volná myšlenka v době předválečné měla jen hrstku členů,ale soustřeďovala 
ve svých řadáoh velmi vlivné osobnosti a měla pronikavý vliv na náš kultur
ní život. Nio takového nebylo však pozorovat v mezinárodním hnutí a z roz
hovorů s delegáty jsem poznal,že všude mají stejné potížeyfamtómáte t zůstá
vají na periferii života, místo aby bvli jeho centrem a ovlivňovali jej.
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Jedinou mocnou oporou, v románskýoh zemích ovšem, tvořilo zednářské hnutí, 
bez jehož podpory by situace pro hnutí volné myšlenky byla ještě horší než 
byla.

Není pochyby, že není to početnost organisaoe co rozhoduje. Všechno závi
sí na jejím myšlenkovém bohatství a zde se mi zdálo,že hnutí,jež dalo mnoho 
době předválečné u nás i v mezinárodním měřítku, trpí stejným neduhem: na
prostým nedostatkem myšlenek. Iaoiný protiklerikalismus, který nedovede po
chopit, že i metody protiklerikálního boje nutno revidovat a že zápas pro
ti klerikální nadvládě je nutno vésti ne proto,Že je kleriká?ní,ale proto, 
že je to nadvláda. Před válkou jsme často slýchali, že hnutí jde proti každé
mu útisku a proti všem dogmatům. S hrůzou jsem viděl, že se snažení zúžilo 
na boj proti katolictví,jež bylo v oné době ve znatelném ústupu a že nebylo 
odvahy postavit se s naprostou rozhodností proti jiným ohrožením svobody 
projevu a svobody myšlení.Hnutí začalo samo vytvářet si nebo oohotně přejí
mat nová dogmata,stejně nepraväivá a nebezpečná,jako ta,proti nimž šlo ofi
ciálně« Byla to dogmata tak zvaná pokroková,socialistická, ba dokonce i 
marxisticko komunistická. I tam, kde nehrozilo nutaxpsmí dosud nebezpečí 
bolševické diktatury byla nebezpečím marxistická pověra,nebo laciný a překo
naný již 3trohý marxistický materialismus.

Ve svém referátu jsem nadhodil potřebu rozšířit -zápas na všeohny pově
ry, nevědeokosti a zaostalosti, i když třeba vypadají pokrokově,posta vit se 
proti každé nesnášelivosti a proti každému ústiskruMěl jsem, jako všiohni 
potlesk, myslím,že hodně zdvořilý a oelkem ne právě upřímný. V rozpravě se 
diskuse vyhnula mým podnětím.Nikdo mne nechtěl kritisovat,zastupoval jsem 
jedno z nejsilnějšíoh, ne-li snad nejsilnější hnutí internacionály. Ale 
sotva jsem někoho přesvědčil.

Na kongresu jsme ostatně ani já, ani Milde neměli valMého úspěchu.Milde 
na tom byl dokonce o trochu hůře než já.V zasedací síni bylo vyvěšeno 
pozvání lucemburské lože, aby se účastníci-zednáři dostavili do práce této 
lože. Pustili mne tam beze všeho,ani nezkoumali mé dokumenty,jež jsem si 
pečlivě připravil,ale Mildemu,který v rozhovoru u vína pronesl před tím 
několik kritických slov o zednářství, přístup odepřeli.A to byl Milde,na 
rozdíl ode mne, jenž byl členem lože,jež měla formální styky s luoemburškou 
Velikou loží a v oné době měl také hodnostně vyšší postavení než já.
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Jinak byl ovšem pobyt v Lucemburku velmi příjemný,ale jediné, uo jame 

získali zde byl jednak pohled na to,jak vypadá mezinárodní hnuti,jež by- 
ohcm byli rádi viděli v lepším organisačním a především ovšem myšlenkovém 
stavu, jednak stvk s britským hnutím, od něhož jsme získali několik brožu
rek,které jsme pak vydali v českém překladu«Já jsem se zde seznámil s předH 
šedou britského nacionalistického hnutí Bradlaughem-Bonnerem,potomkem 
slavného anglického nevěrce, kterému nebylo dovoleno zasednout v britské 
Dolní sněmovně, do niž byl zvolen,protože odmítl náboženskou přísahu. 
Bradlaugh a jeho manželka Ifypatie(či snad dcera) byli jaksi patrony 
všeho protiklerikélního a protináboženského hnutí v Británii a funkcio- 
nářství se stalo v rodině dědičné. Je jioh potomek, s nímž jsem se sezná
mil v Incemburku, byl nakladatelem a měl kanceláře na Fleet Street v 
Londýně a sešel jsem se xx s nim znova v posledních fázích války.

Jediný přítel,jejž jsme získali, byl vůdčí čínovh/^ německé organisa- 
ce monistů profesor Herrmann se Sutgartu. S ním jsem se sešel za jubilej
ním sjezdu oné organisace, založené stoupenoi prof. Haeokela.

Když Svaz monistů v Německu oslavoval- nevím už jaké- výročí svého 
založení, byl jsem vyslán do DrážSan, abyoh tam zastupoval naše hnutí. 
Od kongresu v Lucemburku se lišil nejen tím,že byl věcnější,ale také tím, 
že tam bylo «školák dokonce několik universitních profesorů. Ne prvním 
místě mezi nimi byl prof. Schmidt z Jenny,který ve svém mládí byl asistentem 
prof. Haeckele. Vou pozornost upoutal především prof. Beck z lipské uni
versity, který měl pozoruhodnou přednášku o magickém myšlení.Vyžádal 
jsem si její rukopis,přeložil ji do češtiny a vytiskl ve "Volné myšlence". 
Ta přednáška sama stála za výlet do Drážcían - alt i Drážďany xtýix stály 
za návštěvu. Kongres sám měl úroveň mnohem vyšší, než sjezd internacioná
ly,ale také prozrazoval slabiny tohoto hnutí. Celé ýadno dopoledne bylo 
vyplněno pošetilou diskusí o dialektickém materialismu,jež by nebyla měla 
konoe, nebýt zakročení prof. Bečka,který ironicky poznamenal,že nyní jsme 
slyšeli o dialektickém materialismu všechno, nikdo z nás tomu nerozumí a 
tak můžeme se zabývat něčím jiným.

V finámážx DrážSaneoh jsem se sešel také se zednáři z organisace 
"Freimaurerhund zur aufgehenden Sonne", obecně zvané FZAl Navštívil jsem 
jejich loži,jako jsem již před tím navštívil občas jejich pražskou 
loži,pracující podle téhož obřadu. Přijat jsem byl velmi srdečně nejen
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jako zahraniční zednář,ale jako ’bratr,který se zná s jejioh bratry v 
Československu. Seznámil jsem se zde s několika jejich funkcionáři, zejmén/a 
sc zastupujícím Ve?ikým Mistrem dr. Maxem Seborem, který se později,když 
zemřel tehdejší Veliký Mistr stal sám Velikým Mistrem s udržel FZaS při 
životě, když byla tato organiseoe rozvrácena akoí, o níž se zmíním při ji
né příležitosti. S dr. Seberam jsem zůstal v srdečném styku až do Htlerova 
příchodu k moci v Německu, který znamenal zánik zednářství v oné zemi. 
TShS včas přesídlil do Československa,kda vedení převzal můj přítel fa 
Rudolf freund,popravený naoisty po okupaoi čeátoslovenska.
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Nová válka ve Volné myšlence

Postupné uklidňování poměrů xk v organisaoe Volné myšlenky československá 
noznamenalo, že zde nezůstaly zárodky nových konfliktů. Jedním z nioh byl 
na příklad pokus poražené komunistioké skupiny, vedené dr. Bartoškem a dr. 
VKOjem. jakož i někdejším tajemníkem organisace Sahůlkem-Faltysem, založit 
nové hnutí volných myslitelů. Založili časopis "Volný myslitel", ale list 
brzy zanikl a celá jejioh organisace zanikla také v organisaoí "Svazu 
prolatářských bezvěrců", jež byla jednou z četných okrajových složek Komu
nistické strany česko slo”enska ( sekde T^etí internacionály), jak se tehdy 
tato strana oficiálně psala.

Jinou potíží byla skunina vedená dr. Kunstovnýn,který se znažil zalo
žit jakési "pokrokové náboženství" bez Boha. S Ujinstovným byl sdružen p. 
čapek,který si založil hnutí československých unitářů,podporované paní 
Masarykovou. Ovšem, američtí unitáři, jejímiž byla členkou, byli a dosud 
jsou sekta hodně přísná, jež by se byla zhrozila,kdyby byla viděla mlha
vost československého hnutí, jež se omezovalo spíše na hlásání jakési li
monádové mravnosti, než na jasnou teologio/kou linii.

Ale tyto natis« a jiné potíže byly snadno překonatelné,ač zabíraly 
čas a způsobovaly někdy nepříjemnou práci,stejně jako různé osobní nevra
živosti, jež zde zůstaly z dřívějších dob. Zůstaly však dva ideové spory, 
jež čas od času otřásaly hnutí velmi nebezpečně.

Jedním z nich byl poměr k náboženství a jednotlivým církvím. Většina 
vůdčích činitelů ústředního výboru zastávala názor,že spor je toliko s 
církví římsko katolickou a že Volná myšlenka má mít přátelský poměr k 
jiným náboženským skupinám, ba že má s nimi spolupracovat.Motyčka byl 
vždy ochoten podporovat církev československou a českobratrskou a disku
si o problémech náboženských povazoval za (páterská hádání". Jeho tužbou 
bylo získat pro Volnou waeim myšlenku československou stejné postavení, 
jako měly jednotlivé náboženské společnosti. Snil o mocné organisaci obča
nů bez vyznání, jimž by Volná myšlenka sloužila jako sekretarédiínebo 
jako jakási zájmová skupina. Společně s Mildem a několika jinými jsem za
stával názor,že Volná myšlenka nemá být zájmovou, ale ideovou organisaoí, 
jejíž obor se nemá omezovat jen na věoi náboženské, ale na všechny věci 
veřejné. Odmítali jsme spolupráci s církvemi,at byly jakékoliv.
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Druhou závažnou otázkou, jež náa nakoneo vedla k prudkému konfliktu, 

který vyústil v roztržce v ústředním výboru a vytlačení skupiny Motyčka, 
M^rslík,«? Marek z vedení i z hnutí, byl poměr organisace a hnutí k politic
kým stranám e zejména k tomu, čemu se v naší politice říkalo ’’Hraď'. Motyčka 
se svou skupinou považoval za ^mozře jmé, že Volná myšlenka byde vc«ty a 
ve všem podporovat Masaryka a Beneše, že se podřídí .jejich přáním a to i v 
takovém případ',že by se byli rozhodli pro něco, co by se příčilo zásadám 
hnutí a usnesení sjezdů. Bylo by docela nesprávné soudit, že proti nim stá
li odpůrci Masaryka a Beneše.Je potřebí zdůraznit,že fond důvěry a slávy 
T. &. Masaryka a v míře poněkud menší dr. Edvarda Beneše nebyl v té době ještě 
ani zdaleka vyčerpán. Masaryk byl dosud pro každého presidentem Osvobodite
lem a i když se tu a tam vyskytly námitky proti některým jeho názorům a 
projevům, námitky byly zdvořilé. Jenom ten,kdo považoval by zantini sinus za 
povinnost a reklamování práva na odchylný názor zs provinění proti presi
dentovi, mohl spatřovat něco špatného v tom,že lidé,kteří brali vážně 
Masaxykovy thése o nutnosti odpírat autoritám, jestliže nemohou přesvěd
čit o správnosti svého názoru, dívají se na některé věci jinak, než presi
dent Masaryk a nejsou ochotni považovat každé jeho slovo za evangelium.

Od kvasu, jejž do našeho života vneslo “pokrokové hnutí" let devadesátých,y 
nebylo v Seoháoh zvykem slepě přitakávat k tomu, co říkaly autority, i když 
byla třeba ochota tyto autority za autority uznávat. V národě,který se s 
takovou zálibou dovolával Husa, se nedal vytvořit “kult jednotlivce* ve 
stylu,jímž byla prováděna modloslužba 3talina v Sovětském svazu. Ale znova 
budiž zde konstatováno/, že v oné době ti,kteří ve Volné myšlence českoslo
venské ( a ostatně i jinde) odpírali slepému následování Masaryka ve všem, 
nebyli Masarykovými odpůroi, ale naopak, byli jeho opravdovými sifc ctiteli, 
Ale byl-li na příklad můj přítel, universitní profesor dr.Král z bratislav- 
ské university skandalisován pro svou věcnou a dvožílou knihu "Na okraj 
Masarykovy ’Sebevraždy’", v níž vyvrátil poněkud za vlasy přitažené úsud
ky profesore Masaryka, bylo potřebí se postavit na jeho obranu.

Mnohem povážlivější byl ovšem Byzantinismus,projovovaný vůči dr. Benešo
vi. 7>atíin co Masaryk jako president republiky nemohl zasahovat do denního 
života republiky veřejnými projevy a za každý jeho čin i za každé slovo 
nesla ústavní odpovědnost vláda, Benešova činnost měla mnohem více spaiRmBjéir 
společného s denním životem a byla proto mnohem spíše podrobována kritioe.
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Dosud bylo mnohem méně této kritiky pro jeho působení v jeho vlastním 
oboru úředním, totiž v zahraniční politice. Mnohem spíše to byly jeho 
zásahy do politiky vnitřní, jež nutně vzbuzovaly pozornost a kritiku, 
toi zde se však dosud neprojevovalo nějaké protibenešovské zaujetí naší 
skupiny ve Volné myšlenka,protože všichni jsme dosud měli k Benešovi 
úctu a sympatie. Ale bylo-li dovoleno mít námitky proti některým činům 
kteréhokoliv ministra a politika, muselo to být dovoleno i tam,kde šlo 
o Beneše. Skoro všechny konflikty mezi "Hradem* a jeho pozdějšími odpůr
ci vzn'kly tím, že ti, jimž jsme říkali "hradní panoši", nebyli ochotni 
uznat právo na odchylné názory a případně i na kritiku. Kdyby nebylo nesná- 
šelivého stanoviska "Hradu", že je potřebí přijmout všeohnu moudrost vy
cházející z "Hradu" za pravdu a moudrost neomylnou,nebylo by u nás tolik 
konfliktů a postavení "Hradu" mohlo být bezpečnější. "Hradní panoši" vytvo- 
řili z lidí, reklamujících pro sebe právo na vlastní n®£or skutečně nepřá
tele, protože se k nim chovali nepřátelsky a do této posioe^je vnutili. 

Situaci ve "Volné myšlence komplikovalo to, že »nknda^eletví hnutí

přijímalo podpory z "Hradu" ,patrně a prostředků dlsposičního fondu mini
sterstva zahraničí. Nakladatelství Volné myšlenky bylo ssmostatnoii právní 
osobou.Nepatřilo hnutí, ale podílníkům kteří tvořili"Vydavatelství 
Volné myšlenky, zapsané společenství s ručením ome zeným."( Poměrně krátkou 
dobu před velkým konfliktem jsem se stal jedním z podílníků, jiohž bylo 
rozhodně méně než deset. )

Toto Vydavatelství hospodařilo pochopitelná samostatně a jeho knihy a 
účty nebyly dostupný ústřednímu výboru,jeho bilance nebyla překládána 
sjezdům. Nezávislé na hnutí, vládlo v podstatě hnutím. Vlastnilo nejen 
nákledatelštvi,ale vydávalo i časopisy hnutí, několik členů ústředního 
výboru bylo zaměstnanci a současně i funkcionáři Vydavatelství. Sekreta
riát hnutí byl v podnájmu u Vydavatelství.V době, kdy byl ve hnuti 
klid a Vydavatelství bylo ve shodě s ústředním výborem, hmotná závislost na 
Vydavatelství nevadila. V neklidných dobách byl nejen ústřední výbor,ale 
i celé hnut ve značné závislosti na Vydavatelství a kon |likt otřásl 

vždy celým hnut;m. Ve válce mezi bolševisující skupinou Bartoškovou a 
jejími odpůrci, to bylo Vydavatelství, jež porazilo tehdejší výbor. Pochy
buji,že byohom byli zvítězili na pardubiokém sjezdu,nebýt toho, že Vydá- 
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vatelštvi mělo v rukou tisk hnutí.

Nebezpečnost a neudrčitelnost této situaoe se projevila,když v ústředním 
výboru došlo k sporu o stanovisko hnutí k dvěma opatřením vlády. Vláda se 
rozhodla sjednat s Vatikánem "modus vivendi", úmluvu,jež měla všechny pod
statné znaky konkordátu. Po aféře Mamarggiho a odstranění ne právě oblí
beného arcibiskupa Kordáče,ale provedeném/ způsobem,který vzbudil nelibost 
i u odpůrců tohoto bojovného arcibiskupa, pro "modus vivendi" ve veřejnosti 
mnoho nálady nebylo. V každém pří-adě všechna usnesení sjezdů hnutí dikto
vala stanovisko proti tomuto opatření.

Druhým opatřením, jež se přímo příčilo stanovisku hnutí bylo rozhodnutí 
vlády poskytnout církvím hmotnou dotaci. Volná myšlenka od svého vzniku 
zastávala požadavek odluky Eáxaxm státu a církve, svobody církví se samostáty 
ne spravovat,ale na vlastni útraty. Rozhodnutí vlády financovat církve bylo 
hnutí nepřijatelné, i když finanoování se nemělo omezovat jen na oírkev 
katolickou,ale na všechny církve a náboženské společnosti vůbec.

Když se o tčohto věcech jednalo v ústředním výboru, nebylo o tom mnoho 
řečí.Všichni jsme považovali za zamozřejmé,že organisace podnikne proti 
tomu veřejnou akci a zájem se soustředil spíše na praktické opatření,jak 
tuto akci provésti,než na otázku, zda se má v^bec něco podniknout. A tak 
se stalo,že se akce rozběhla a v Praze byly vylepeny plakáty,oznamující, 
že se budou konat veřejné schůze proti "modu vivendi" a dotacím církví. 
Skoro přes noc se však změnilo stanovisko některých vlivnýoh členů výboru. 
Postavili se proti rozhodnutí většiny výboru,jež bylo vlastně jednomyslné 
a akci na chvíli potlačili. Zejména potlačili akci v Praze. Volná myšlenka 
se tak dostala ďo nového vnitřního konfliktu,který se změnil ve válku 
ústředního výboru proti Vydavatelství Volné myšlenky smTJSxstamsm s. s r. o.

ti**
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Zápas o moc a zásady ve Volné myšlence

Rozhodnutí některých Slonů ústředního výboru Volné myšlenky postavit 
se proti akci, schválené již schůzí výboru, stejně jako některých krajských 
výborů, vedlo k prudkému konfliktu,který skončil odstranění některých 
předních činovníků Volné myšlenky, dokonce i některých členů předválečného 
vedení. Byla to válka velmi nepři jemná,ale bylo nutno ji probojovat.

Hnutí bylo přílišně závislé na Vydavatelství, jež nepodléhalo institu
cím hnutí a nejeden krajský výbor si stěžoval na anomálii, v níž hlavní 
propagační nástroje hnutí, totiž časopisy, mluvíoí za hnutí a ke všem čle
nům, jsou v rukou soukromé společnosti, jež může,ale nemusí zastávat postup 
na němž se usneseli volehí představitelé hnutí. V konfliktu,který byl orga- 
nisačně vyře“en pardubickým sjezdem, Vydavatelství podrazilo ústřední 
výbor. I stoupenci nového výboru,kteří schvalovali rozhodnutí pardubického 
sjezdu, byli si vědomi,že může dojiti k novému konfliktu, v němž Vydavatel
ství znova porazí ústřední výbor a v němž stanovisko Vydavatelství bude 
poněkud jiné, než jaké považuje řadové členstvo za správné. K tomuto boji 
došlo, ale tentokráte podlehlo Vydavatelství.

Protože sekretariát hnutí byl v podnájmu Vydavatelství,všechna činnost 
hivití byla možná jen v souladu s Vydavatelstvím. Jakmile Jaroslav Motyčka 
jménem svých druhů z Vydavatelství oznámil,že nestrpí akci,jež byla odhla
sována ústředním výborem, bylo hnutí úplně ochromeno.Výbor měl na vybranou: 
kapitulovat nebo probojovat věc do posledních důsledků.Rozhodli jsme se 
pro boj.

Svolali jsme ihned schůzi ústředního výboru, na níž došlo k prudkému 
utkání obou stran. Pokračování akce ^aždmvali jsme, Milde a já, jako jednáte 

lé a hned od samého počátku bylo zřejmé,že s námi jde drtivá většina 
členů výboru.Proti nám mluvili Motyčka a senátor Vojta Beneš. Kdyjc. jsme 
nemohli dospět k dohodě, podal dr. Milde svým i mým jménem návrh,aby 
se odpůroům akce vyslovila nedůvěra a aby byli vyzváni k resignaci. Po 
velmi nepříjemné rozpravě byl tento návrh schválen velkou většinou a 
Motyčka, Vojta Beneš, inž. Marek, Vilém Weingaertner oznámili,že se vzdá
vají členství ve výboru,ale že v boji budou pokračovat. Požádali nás,abychom 
se co nejrychleji vystěhovali z místností a upozornili,že tisk je majetkem 
Vydavatelství a že Milde a já nemáme se již do redakční práce plésti.
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Odešli a výbor zůstal v místnosti, z níž dostal výpověS.

Bylo to prvně,že na mne dolehla úloha vůdce, členové výboru až do této 
chvíle šli až k bojovnému usnesení,ale stáli před otázkou co dále.NaviNl 
jsem, aby byla zvolena komise, jež by jednala s Vydává telství^o převzetí 
nakladatelství a knihkupectví a ovšem časopisů. Upozornil jsem, že můžeme 
snadno od širšího výboru, jehož svolání nutno provésti okamžitě,získat 
povolení použít peněz, získaných prodejem budovy sirotčinců. Doporučil 
jsem, abychom dali Vydavatelství ultimatum: bučí nám postoupí časopisy, 
nebo založíme list nmxýx jiný a upozorníme krnngga korespondencí sdružení 
na to, že došlo k rozohodu s Vydavatelstvím. Protože listy nebyly právě 
výnosné, Vydavatelství by je stejně musilo velmi brzy zastavit.

Výbor mne pověřil, abyoh provedl jednání a tak jsem musel kousnout do 
kyselého jablka a vyjednávat s Motyčkou,který se z dobrého přítele změnil 
rázem v nepřítele. Mívali jsme se rádi ( a po skončení potyčky jsme v tom 
pokračovali) ale v tu dobu Motyčka a jeho druhové mne považovali za hlav
ního strůjce své porážky. Shad právem- nejeden z členů ústředního výboru 
dostal, k$yž to šlo do tuhého, opravdový strach ze své kuráže.

Zašel jsem za Motyčkou, vyložil mu naše stanovisko a žádal na něm,aby 
i když není již vedouoím činitelem hnutí, myslel na ně a ne na osoby, jimž 
tak pošetile slouží. Věděl jsem totiž,že Motyčka dostal pokyn od máHŮmhmrtm 
ministerstva zahraničí,aby naši akci potlačil. Co jsem nevěděl a dozvěděl 
se až dodatečně, že jako "náhradu" ministerstvo zahraničí poskytlo Vydava
telství subvenci ve výši 000 Kč.

Motyčka po chvilkovém zdráhání navrhl tento kompromis: Vydavatelství 
nám vydá časopisy Ž tím,že poněvadž se blíží konec iřoku,zůstane mu před
platné, jež až dosud došlo,takže asi dva měsíce budeme dodávat na vlast
ní útraty časopisy těm,kteří listy předplatili, což byla drtivá většina. 
Vydavatelství zaplatí naproti tomu všechny účty v tiskárně za časopisy, 
t>okud tyto účty již došly. Za časopisy, jež převezmeme, budeme od první 
chvíle převzetí platit tiskárnu a co utržíme bude naše. Z místností se 
vystěhujeme co nejdříve,Vydavatelství si ponechá koncesi knihkupeckou a 
nakladatelskou a všechny knihy,jež bychom z jeho vydání kupovali a prodá
vali, dostaneme s padesáti prooentní slevou.Vydavatelství změní >éno, 
nebude používat názvu Voln^nyšlenka pro své edice. Příští publikace Vyda
vatelství se nebudou zabývat ani politikou, ani náboženskými otázkami.
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Byly to podmínky kruté,ale byly lepší než bojas na nůž a proto jsem 

Motyčkovi řekl,že jsem oohoten jejich přijetí doporučit. Na neformální 
schůzce ve vinárně,kde na mne Sekala většina členů ústředního výboru,byla 
tato dohoda schválena a sepsán zápis, jímž se přítomní zavazovali sohválit 
to formálně na sohůzi, jež se sejde v několika dnech na neutrální půdě. 
Stejně jist® jsme provedli nové neformální rozdělení fuhkcí- Rozhodli jsme 
se svolat širší výbor,složený z pěti členů ústředního výboru a z delegá
tů jednotlivých krajskýoh výború^tahmaýmtanôbaxnByjaidiBn^xMsäámjmtaMteDohodli 
jsme se,že funkci předsedy až do sjezdu,který bude neprodleně svolán, bude 
zastávat architekt Ladislav Kuřák, jejž navrhneme za předsedu derinitiv- 
ního a že já budu pověřen funkcí místopředsedy a také na tuto funkci 
budu na sjezdu kandidován.

Zavolal jsem Motyčku,oznámil mu,že mám zajištěno sohválení výboru a 
že jakmile se sejde formální schůze»provedeme celou dohodu způsobem právnic
ky platným. Požádal jsem ho, aby časopisy vyšly a to s obsahem tak neutrál
ním, aby rozchod mohl být přátelský a ne bojovný. Ma tyčka s tím souhlasil 
a nabídl dokonce, že si budeme mooi opsat všechny adresy a to nejen pro 
časopisy, ale i pro knižní edice, budeme-li chtít v nioh pokračovat.

Vážným problémem byly ovšem peníze, jež jsme měli,ale jež byly 
vázány souhlasem sjezdu, nebo alespoň širšího výboru. PředsedAí**siršího 
výborítTdr. Milan Zadina, advokát v Poděbradech.Za jeli jsme za ním s Mildem 

a žádali o jeho podporu. Dr. Zadina ji velmi ochotně slíbil. Motyčku nená
viděl a oo se stalo, považoval za veliké štěstí pro hnutí. Já jsem se 
na to tak nedíval,ale neměl jsem důvod válčit za Motyčku. Dr. Zadina oháňal, 
že budeme mít zatím velké administrativní potíže a nabídl se,že ze své 
kanceláře pošle pozvání na schůzi širšího výboru. Půjčil nám také nějaké 
peníze (také architekt Kuřák peníze zapůjčil),abychom mohli platit 
personálxx knkmxMjoflaaaajtslsiixm sekretariátu a také Vydavatelství,pokud tito 
zaměstnanci budou oohotni jiti s námi. Z Vydavatelství odešli všichni za
městnanci až na jednoho.

Za těchto okolností jsme neměli mnoho straohu ze schůze širšího vý
boru a pozdějšího sjezdu,protože Motyčkova nepopularita - v mnohém neza- 
sloužnná-a popularita našeho stanoviska každé oposici podrážela nohy. 
Hlavní starost nám působily nové místnosti v době,kdy v Praze byla dosud 
značná bytová tíseň a velký nedostatek místností, jaké jsme potřebovali.
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A pak zde byl problém knihkupeoké a nakladatelské koncese.

Oba problémy jsme však vyřešili velmi snadno. Architekt Kuřák nalezl 
místnosti v Dřevné ulici č. 6 a v témže domě,v němž jsem bydlil, bydlil 
také tajemník gremia knihkuroů a nakladatelů. Ten mi vyložil, že můžeme 
dooela snadno dostat na spolek koncesi a že bude potřebí jen "živnostenského 
náměstka". Tím musí být někdo vyučený, ale gremium je oohotno dělat výjim
ky. Jako novinář mohu být považován za osobu dost vzdělanou,abyoh byl uznán 
za živnostenského náměstka a slíbil mi,že o tom s funkcionáři promluví. 
Tímto způsobem pak nakoneo dostali i koncesi knihtiskařskou.

Širší výbor se sešel a hladce schválil všechno, '0 jsme podnikli a s 
výhradou schválení sjezdu povolil nám použití části peněz ze sociólního 
fodnu. Sjezd,který jsme svolali do Odborového domu, byl skoro jednomyslný. 
Ač proti nám vyrukovali inž. Marek a senátor Vojta Benes,který se těšil 
neobyčejné popularitě - rozhodně větší než jeho bratr -^naše návrhy byly 
schváleny všemi hlasy proti pěti. Stalo se tak již v sobotu večer a nedělní 
schůze bvla již docela hladká. Bylo to po prvé,že jsem měl hlavní referát 
programový já. Byl to také počátek veliké odpovědnosti,kterou jsem převzal.

♦♦♦
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Antonín Hampl a válka ve Volné mvšlence

Když u příležitosti sjednání modu Vivendi s Vatikánem došlo k vnitřní 
válce ve Volné myšlence, jež skončila vytlačením většiny starých funkcio
nářů z ústředního výboru, bylo nové vedení vystaveno mnoha útokům se stra
ny fanatických ctitelů dr. Edvarda Beneše. V nevýbranosti vynikalo "Právo 
lidu" a bylo potřebí proti tomu něao ^wkrrnTt. Obrátil jsem 3e tedy na 

starého pracovníka hnutí s někdejšího člena redakce "Práva lidu" Julia 
Mýslíka, který byl Hamplovým tajemníkem v neraooenské pojištovně zaměstnanců 
nemocenských pojišťoven.(Alespoň si myslím, že se tak nazýval onen ústav.) 

Antonín Hampl byl tehdy již po neblaze proslulém dr. Bohumíru Sneralovi 
a zkostnatělém Antonínu Haocx Němcovi hlavou československé sociálně demo
kratické strany dělnické.2nxx Používám záměrně označení hlava,protože tehdy 
jsme ještě nedospěli k vůdoovskému principu a také "kult jednotlivce", s 
takovou vášní zastávaný v Sovětském svazu, ve fašistiokýoh skupinách Ně
mecka a ovšem také ve zcela již fašistické Itálii, nebyl u nás ještě domo-
v cm. Pravda, hodně sWínřní se upínalo k osobě T. Gk Masaryka a profesiou 

*
Velebitelé dr. Beneše se snažili ze všeoh sil vytvořit z ministra zahraničí 
modlu. Ale to byly výjimky a nsr naráželo to na mnoho odporu.

Pokud šlo o politioké strany, v“echny spočívaly na zásadě kolektivního 
vedení. Snad jedinou výjimkou byla Komunistická strana Československa,odboS- 
ka Třetí internacionály, jež sama tímto oficiálním označením dávala jasně 
na jevo, že není samostatnou československou stranou, ale jen nástroj«» 
cizí vlády a cizí strany. Demokratické tradice českého lidu neuznávaly ani 
Vůdce v tom smyslu, v jakém se tyto zrůdy vyskytly v totalitních systémech, 
ale ani v takovém smyslu, v jakém se dosud s tímto zjevem setkáváme v ze
mích anglo-saských. Členové politických stran byli právem přesvědčeni,že 
strany jsou jejich,na nich že je mzinadaMixA rozhodnout! jakým směrem strana 
má jiti a že volené orgány stran,od nejnižších do nejvyššlch mají plnit 
jejich vůli a jí se plně podřídit. Všechny naše strany měly pečlivě propra
cované organisační řády. Místní skupiny volily své výbory a konítolovaly 
jejich činnost. Zástupci místních organisací tvořili výbory okresní»krajské 
a zemské, sjezdy volily výb or střední a stanovily jejich politiku.A v 
mezidobí mezi sjezdy zde bylo jako náhražka sjezdu zastupitelstvo strany, 
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jež rozhodovalo jako nejvyšší instance nad vedením strany v otázkách, 
jež nemohly počkat na sejití se sjezdu delegátů.

Ze všeoh politických stran měla sociálně demokratická organisaoní řád 
nejdůkladněji propracovaný a nejpřísněji dodržovaný.Všechny instituce,od 
nejnižšíoh do nejvyšších střežily nejžárli’ěji svá oprávnění. Byla to veli
ká brzda, jež zabránila,že xs ve straně nemohl vyvstat žádný Vussolini- 
a od roztržky pak se přísnost jenom vystupňovala. Je pravda,že nemohl vyvmtatai 
vyvstat také žádný veliký politický vůdce typu dr.Karla Kramáře,ale 
sociální demokraté to nepovažovali za ohybu. Také to ostatně chyba nebyla.

Antonín Hampl (myslím, že jako Hahrman, také jeden z nejlepších zje
vů v našem socialistickém hnutí, byl původně kovodělník) představoval 
typ střízlivého a moudrého činovníka veliké politické strany. Obecně byl 
považován za muže velmi slušného^-za celou dobu svého novinářského působení 
jsem o něm neslyšel nio špatného a je málo politiků, o nichž to mohu říoi. 
Nebyl to ani veliký myslitel, nenapsal ani jednu knihu o socialistické 
terorii, nebyl to ani strhující řečník, ale každý, s kým jsem kdy o něm 
mluvil mi potvrdil, že se těší ohromné důvěře řadového členstva,ba že jej 
členové mají srdečně rádi.Viděl jsem sám oři jedné příležitosti,když 
jsem po krajské konferenci Volné myšlenky v Hradci Králové zašel do kavár
ny, kde Hampl, jenž tam byl na krajské konferenci strany, seděl s pracov
níky královehradeckého kraje a mluvil s deleg ty jako jejich druh.Mohl 
jsem poznat, kolik sebevědomé úcty k němu mají a jak srdečný je jejioh 
poměr k němu. Jeli jsme spolu do Prahy v jednom kupé a měli dlouhý rozhovor 
o politice a politických osobnostech. Nemohu tvrdit,že jsme 3e ve všem 
shodli,ale poznal jsem, že tu je politik myslivý, střízlivý a především 
poctivý a čestný,

Bylo to právě toto poznání,jež mne přimělo, abych se obrátil na něho, 
když *Právo lidu” začalo skandalisovat osoby i napadat celé naše hnutí, 
v němž bylo mnoho příslušníků sociální demokracie, (i v novém xpfaooxm 
fayi^Rmkfiiáikm ústředním výboru bylo několik hodně aktivníoh členů této 
strany.) Hampl mne přijal a měli jsme $odně dlouhý rozhovor o příčináoh 

sporji a o sporu samém. Hned na počátku Hampl uznal dvě věci. Jednou bylo, 
že každé hnutí má stát na svých zásadách a že se nemá dát svésti ohledy 
na jiné,aby zastávalo a sohvalovalo něco, co se příčí jeho zásadám. Prohlá-
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sil,že jako představitel jedné ze stran vládní koalice, jež schválila 
opatření,o němž byl spor, nehodlá diskutovat o tom,zda naše stanovisko 
je správné nebo ne,protože kdyby je označil za nesprávné mne by nepřesvěd
čil a kdyby s ním vyslovil souhlas,byl by umný neloyálním k svým druhům. 
Ale uznává naše právo postavit se proti postupu vlády, stejně jako ovšem 
mají stoupenci vlády právo postaviti se proti naší kritioe vládního 
opatření.

A v této souvislosti ovšem Hampl ochotně uznal druhou věc,že "Právo 
lidu" ve svýoh útočíoh proti Volné myšlence a jednotlivým členům jejího 
vedení zašlo dále, než je slušné a oprávněné a přislíbil,že zakročí.Ne, 
aby "Právo lidu" nás chválilo a podporovalo naše stanovisko, ale^e«^ nás 

chce kritisovat, aby tak činilo věoně a neosobně.
Když jsme se dostali až sem, řekl Hampl:" Ale pane redaktore,když 

už so zabýváme touto věoí, musíte mi dovolit jednu ot 'zku. Operujete pořád 
tím,že Motyčka se svými druhy změnili své stanovisko a upustili od ojiporu 
proti modu vivendi proto, že dostali od dr. Beneše, nebo od někoho jiné
ho z jeho skupiny 50l000 Kč pro Vydavatelství. Rád bych věděl,zda to není 
trochu podobné stížnosti člov-ka,který promarní svou mzdu, nic nedá ženě 
na domácnost a potom, když má ona i děti hlad, jde dělat prostitutku. Ne
ní vaše pohoršení nad tím, že Motyčka vzal od Beneše peníze trochu pokry
tecké? Nebylo Vydavatelství v takové situaci,že tyto peníze muselo přij
mout? A není Motyčka se svými přáteli bit za to, co byste musel udělat 
sán,kdybyste byl na jeho místě?"

Mohl jsem ovšem velmi 3nadno ujistit Hampla,že tomu tak nebylo,protože 
Vydavatelství, i když neoplývalo penězi,nebylo na pokraji úpadku a že 
by hnutí i kdyby snad Vydavatelství hrozil bankrot, mohlo je snadno zaohrá- 
nit, protože jsme měli peníze,stržené za prodej sirotčinců.(Dnes si nepama
tuji přesnou částku,ale bylo to hodně přes 100.000 Kč.)

Hampl vzal toto vysvětlení na vědomí a přislíbil, že se postará o 
nápravu. Skutečně také "Právo lidu"přestalo se svými útoky. Velmi brzy 
ostatně psalo o nás docela příznivě,protože ani mezi sociálně demokratic
kými členy nebylo mnoho nadšení pro rnoduA vinendi a mezi členy jeho 
redakce toto nadšení bylo ještě menší.
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Povrdll-li můj rozhovor s Hamplem můj názor,že je to muž přístupný 

a slunný, dal mi také jasnou představu o pronikavosti jeho myšlení. Jeho 
otázka, jíž poněkud ideologickou diskusi přavedl na půdu konkrétnosti mi 
ukázala, že tu jde o člověka,který vidí za hesla a teorie. Bylo to pro mne 
veliké poučení. Dostal jsem se opětovně do situace, v níž jsem měl soudit 
věc,jež byla s obou stran zahalena do pláštíku slov o zásadách,předpisech 
a podobně.Navykl jsem si v takovýchto případech aplikovat Hamplovy 
otázky a nejednou jsem viděl, že za krásnými slovy se skrývá mnoho pokry
tecké neupřímnosti. Škoda,přoškoda,že to nebyli muži Hamplova typu, 
kteří nás vedli v těžkých dobách, jež na nás později pOwrax přikvačily.

♦♦♦
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Ustavičné potíže

Vítězné zakončeni sjezdu Volné myšlenky,jež přeneslo všechnu moc do 
i^kou ’’mladyoh" proti starým funkcionářům,nám poskytlo možnost 
dirigovat hnutí podle našeho,Ale v životě je to už tak,že žádné vítězství 
není talýtrvalé, jak se zdá ve chvíli,kdy je dosaženo. I u nás tomu tak bylo.

ZprMvu se ovšem zdálo, že nyní máme plně v rukou hnutí a můžeme je vésti 
směrem,který jsme vyhlásili. Zdálo se nám,že máme skutečnou moc. Ůsilovná 
práoe předohozího období oživila mnoho spících sdružení a připojila dal
ší. Bylo jibh více než pět set a měli jsme hodně před 20. 000 členů. Zbave
ni přítěže sirotčinoů a vybaveni povolením použít strženýoh peněz na nakla
datelskou a vydavatelskou činnost, domnívali jsme se,že můžeme zmnožit 
činnost hnutí a dát mu mnohem vyšší úroveň, než mělo dosud. Mýlili jsme 
se. Měli jsme v rukou početnou organisaci,ale její struktura byla podstat
ně jiná, než v době jsrozmiBŽnsm předválečné.

Přehlíželi jsme především, že po každé válce, zejra'na vítězné,na stane 
únava. Ve Volné myšlenko bylo těch válek příliš mnoho a únava byla značná. 
Pravda,organisační aparát praooval víoe než kdy jindy,ale duoh z organisa- 
oe do značné míry vyprchal,protože nejmyslivější lidé se hnuti vyhýbali, 
odpuzeni nekonečnými potyčkami. Ta poslední odradila jich snad ne jméně,ale 
i tak byl ústřední výbor ochuzen o pracovníky, jichž těžce postrádal.

Optimistická organisační struktura,přijatá po skončení války a při 
obnovení činnost, byla sama příčinou hodně nehospodárného použití pracov
ních sil. ftlenové byli organisováni v místních sdruženíoh, místní sdruže
ní v okrscích,okrsky v krajích. Kra je vysílaly po dvou delegátech na schůze 
širšího výboru - ústřední výbor byl zastoupen přti delegáty- a sjezd vo
lil ústřední výbor.Kompetence ústředního a širšího výboru nebyla přesně 
stanovena,ale zde nebylo valných potíží,už proto ne,že jsme se snažili 
poskytnout širšímu výboru větší kompetenci, než naši předchůdci a kraje 
nestály již v oposioi proti ústřednímu výboru.

Tato složitá organisační struktura byla poněkud marnotratná a hubila 
hnutí právě tam,kde na jeho síle a kvalitě nejvíce záleželo, totiž v 
Praze. Praha, o jednom milionu obyvatel, so11 středěných na poměrně malé 
ploše, kde bylo snadno dostat se rychle a levně do každého jejího koutu, 
byla poměrně nejvíce organisačně zanedbána. Příčinou toho bylo nejen to, 
že všeohny vnitřní války v hnutí vypukly a byly především probojovány v
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Praze, ale také proto,že pražská sdružení musela dodat kromě činovníků pro 
sebe i činovníky pro pražský okrsek, pražský kraj a ústřední výbor. To zname
nalo, Že praoovníoi byli odsáváni ústředním výborem z kraje, krajem z hSsmbx 

okrsků a okrsky ze sdružení. Každý* otřes, taneš který znamenal ztrátu pra
covníků v ústředí, znamenal i ztrátu činovníku v nižších instancích. Výběr 
byl vždy nesnadnější a kvalita nebyla vždy dostatečná.

To jsme se snažili napravit reformou organisačni struktury,jež měla 
redhkovat počet členů ústředního výboru z Prahy. Projektoval jsem nový 
ústřední výbor, složený ze zástupoů krajů a asi pěti členů předsednictva, 
kteří by byli z Prahy nebo nejbližšího okolí. Ačkoliv to mohlo znamenat de- 
mokratisaci organisačni struktury a zmírnit zatížení pražákýoh sdružení, 
narazilo to na značný odpor právě zástupců pražského kraje.Vzali jsme ná
vrh zpět,ač to byla chyba.Ale dát si odhlasovat tuto změnu znamenalo ztra
tit všechnu oporu v Praze a za dané situace to znamenalo novou válku v 
hnutí. Soudil jsem, že eo se nedalo uskutečnit hned, bude možno provésti 
v příštích letech. I zde jsem byl na omylu. Pražská kraj,navyklý již na války 
proti ústřednímu výboru,šel i nadále proti ústřednímu výboru.Zprvu v 
maličkosteoh,později,když v ústředním výboru došlo k různým nedorozuměním, 
proti mně a některým z mých přátel. Nakonec, když dr. Milde se rozhodlý pro 
neutralitu -ač původně šel do důsledků se mnou- skončilo to mým dobrovol
ným odchodem a, výboru a později i z hnuti.

Než k tomu došlo, vynaložili jsme všechno úsilí pozvednout úroveň 
hnutí i jeho tisku.Reorganisoval jsem č ascpisecké podnikáni.Volnou 
myšlenku, jež vycházela čtrnáot^dennš, jsem změnil na lidový týdeník,Havlí
ček přestal vyoházet jako sbírka maličkýoh brožurek a stal se ještě lido
vějším čtrnýctideníkeia a založil jsem revuální "Nové obzory". Snažil jsem 
se získat spolupracovníky z nečlenů hnutí a vymohl jsem, aby nakladatelství 
přestalo se omezovat jen nu brožurky,ale aby vydávalo knihy, včetně bele
trie. Nechtěl jsem, abychom se omezovali jen na náboženské potyčky,ale 
abychom rozšířili zájem o všechno, oo souviselo s povšeohným programem 
bnutl, j k jsem jej nastínil ve svém Ideovém základu Volný myšlenky.

Největší starost působilo znatelné zkostnatění hnutí a zúžení obzoru 
jeho členů a zejména pracovníků. Nešlo o to měnit zásady,ale jejich aplika
ci. V repůblioe nebylo již nebezpečí klerikálního u^tisku,ale objevovaly 
se zde tendenoe bolševické, fašistické, etatistlcké, zejména u socialistic-
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kých stran, ale i u mnohých nekomunistů. Byl zde sklon k byzantisnisrau 
vůči Masarykovi a Benešovi a aS nikdo z nás nechtěl se stavět proti Masa
rykovi a Benešovi, zejména ne za každou cenu, bylo potřebí se postavit 
proti sklonu zakřikovat každou kritiku.Prosté, svoboda myšlení a projevu po
třebovala obhajoby na mnoha ještě jiných frontách,coí znamenalo, že se hnu
tí nemělo obávat ás zásahu do veřejného života.

Byly zde nepěkné zjevy, jako dva, jež uvádím,protože lépe vysvětlí,co 
jsem měl na mysli. Universitní profesor Král z bratislavské university 
vydal velmi zajímavou knížku "Na okraj Masarykovy ’Sebevraždy”*, v níž 
velmi zdvořilým způsobem rozebral známou knihu "Seberažda" a uká
zal na její logické i filosofioké slabiny. Ačkoliv tato vědecká kniha se 
nijak nepokoušela napadat Masaryka a uhenšovat jeho význam, přece byl 
Král napadán kruhy,pro něž byl Masaryk neomylný. Byl jsem jedním z mála,kte
ří vyvstali na obranu prof.Krále a jeho práva vyslovovat názory jaké 
chce,a to ne pouze proto,že šlo o osobního přítele. Byl bych tak uctól i 
pro nepřítele.

To ostatn* mohu dokázat dalším příkladem. Karel Horký, zeí někdejšího 
agrárního poslance Mrycha, odstaveného ve sporech v prvním odboji, byl 
v krajní nemliosti.Nedostatečně informováni jsem jej sám uv^ítal při jeho 
návratu do republiky článílEm, jehož tendenoi iqjix nejlépe oharakterisuje 
jeho nadpis:"Ty mrtvý lež a nevstávej?" Ale proti Horkému se rozvinula 
urputná kampaň a vládní rada Písecký napsal v těchto polemikách,že Karel 
Horký za války napsal,Že Zborov je nová Bílá hora. Horký za to nazval 
Píseckého hradním bídákem. 0 atřil jsem 3Í Horkého brožuru a zjistil,že 
pan vládní rada Písecký docela zfalšoval smysl toho, co Horký napsal. 
Rozepsal jsem se o tom, vylíčil, co Horký napsal a usoudil,že Píseoký by 
se měl Horkému omluvit, nechoe-li, aby nezávislí lidé uznali,že Horký má 
pravdu, když au uštědřil tuto titulaturi. (Karel Horký si můj článek 
otiskl ve "frontě",kterou tehdy již vydávala a tak začalo naše přátelství^ 
ač mi v tak zvaném pokrokovém táboře nezískal tím mnoho přátel. Spíše 
naopak.) Takovéto projevy- a bylo jich více, pobouřily proti hnutí mnohé 
jeho přátele a i v hnutí mi vyrobily nepřátele. Zejména ministerstvo zahra
ničí, jež ve mně shledalo "nespolehlivého" napomáhalo jak jen mohlo kampa
ním proti mně.
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Když předseda hnutí architekt Ksdék Ladislav Kuřák »předseda Bvazu sta

vebních živností, se vzdal sx předsednictví^, byl jsem ústředním výborem 
navržen za předsedu. Byl jsem ostatně místopředsedou a třlastně faktickým 
předsedou. Ale pražský kra j přišel s vlastní kandidaturou. Ač jsem mohl 
nechit rozhodnout členstvo »ustoupil jsem a pustil do popředí učitele Růžič
ku,předsedu kraje a spokojil se s mistopředsedniotvím. Po několika měsí- 
oích Růžička přestal do schůzí výboru docházet,protože se jeho aspiraoe 
zatím nesly jiným směrem. Následujícho roku jsem byl zvolen předsedou tak 
demonštratívne, že nikdo nemohl ani pomýšlet na protikandidaturu.

Nicméně»kampaň v pražském kraji pokračovala v zákulisí. Byl jsem varo
ván přáteli,ale místo ebyoh se rozejel po sdruženích kraje- nával práce 
v ústředí zrůsobil, že jsem do pražských sdružení docházel hodně nepra
videlně, ba že jsem ani neohodil do vinohradského sdružení, jehož jsem 
byl členem - rozhodl jsem se všeho zanechat.

Vždy jsem novažoval publicistickou činnost za hlavní obor svého působe
ní a nesl jsem oelkem nelibě,že musím příliš mnoho času věnovat činnosti 
organisační. Starosti o hnutí, cesty na schůze,někdy až na Slovensko,to 
všechno,ač jsem to konal v pocitu odpovědnosti, mne unavovalo a omrzovalo. 
Toužil jsem po tom soustředit se jen na svou publicistickou činnost,myslet 
víoe na zásady než na organisační záležitosti. A tak jsem skoro uvítal vý
skyt nové oposice. K tomu se pojilo, že na praktického politiokého a jiné
ho vůdce mám kůži příliš tenkou a nemám ve zvyku funkce, jež mi byly uděle
ny» nějak obhajovat. Jak jsem ochoten válčit až do konce za zásady,nejsem 
ochoten válčit za posice a Volná myšlenka není ani první ani poslední orga- 
nistací, v níž jsem ochotně učinil místo pro ty,kteří se na mé místo drali.

A tak k velkému pohoršení přátel,kteří chtěli tuto vojnu vybojovat,jako 
na příklad zástupai brněnského a královéhradeckého kraje, na sjezd jsem 
ani ’nešel. Poslal jsem jim dopis, že už mám všeho dost a aby si zvolili 
někoho jiného. A když noví hodnostáři, místo aby ocenili,že jsem jim 
ušetřil vnitřní vojnu a nepříjemné otřesy, mne ve "Volné myšlence" napadli, 
z hnutí jsem vystoupil. Volným myslitelem, to jest zastáno&nzásady,že 
člověk má se vždy stavět proti každému omezování svobody a že má být svo
bodný i ve své mysli, prost vášní a předsudků, jsem zůstal po dnešní den.
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S organisaci, jež kvapně zabrousila do socialistických - správněji řečeno 
sociálně demokratických vody jsem neměl již nio společného.Ač hnutí nomi
nálně vedl měkký dr. Milde, ráz mu udávali pravověrný marxista prof. 
Meissner a popletený Jaroslav Vozka, který pro Volnou myšlenku napsal 
knížku "Polsko, žalář národů,* jíž pak nadšeně vydala nacistioká propa
ganda. Ale s tím jsem už neměl nic společného.
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Dvě legionářská nakladatelství

Legionářské nakladatelství "Čin", ač oficiálně normální obchodní podnik 
a docela nepolitioké, mělo vlivem svého velmi schopného ředitele inž. Bohu
mila Přikryla ráz hodně radikální. V terminologii doby bychom je mohlo 
označiti za vzorně hradní. Jistě se "Čin" ani trochu nevyhýbal vydávání 
autorů poněkud konvenčnějšíoh, jako na př. Josefa Kopty, jenž ve své prosla
vené "Třetí rotě" zvěčnil v postavě praporčíka Jeřábka svou modlu - spisova
tele a generála Rudolfa Medka - který se netěšil ani trochu oblibě velkých 
pánů, ba ani ne Československé obce legionářské. Ale Přikrylovu vkusu vy
hovovali autoři poněkud radikálnější, ač obchodní zájem podniku mu svěřené
ho mu nedovoloval se vázat jen na "levicově pokrokovou" linii. I když odmí
tal vyložený brak, co se prodávalo to prodával. A vystupoval zde hodně 
iniciativně. Byl jsem s ním po slušně dlouhou dobu v osobním a přátelském 
styku- seznámili jsme se v kavárně - a znal jsem jeho názory i metody. 
Přikryl vlastně objevil Koptu, tehdy ještě nepatrně známého a přiměl jej, 
aby napsal "Třetí rotu" a pak, když se objevil její sensačnl úspěch,
aby napsal dvě její pokračování.

Kopta, ctitel nejen Medka, ale i Masaryka a Beneše, muž velmi mlhavé a 
hodně sentimentální "pokrokovosti", nebyl ovšem jediným Přikrylovým obje
vem. Z Přikrylova podnětu napsal major ruských legií Kratochvíl svou "Cestu 
revoluce", historii konfliktu československých legií na Rusi s bolševiky. 
Na rozdíl od oficiální historie Šteidlerovy a Kudelovy, Kratochvíl líčí 
tento konflikt jako tragické nedorozumění, na němž hlavní vinu měli 
"reakcionáři", vládnoucí Odbočce Národní rady na Rusi a ovšem ruští milita
risté, kteří měli rozhodující vliv na postup legií. Kratochvíl se netajil 
svými sympatiemi s bolševickou revolucí.

Jeho kniha vzbudila značný rozruch a mnoho polemik. Dokonce i zásadní 
odpůrci intervenční politiky nesli nelibě stranění bolševickému režimu a 
nevlídnou kritiku ruskýoh legií. Legie byly tehdy ještě něčím skoro po
svátným a veřejné mínění se shodovalo s názorem legionářských historiků a 
konečně i se známými fakty, že konflikt legií s rudou armádou byl bojem 
o sebezáohovu a zaviněn zrádností režimu, zejména Lva Trockého.

Přikryl si byl předem vědom, že vydáním ťto knihy narazí na značný 
odror ve veřejnosti a obával se poněkud pošetile, že kniha bude potlačena 
censurou. Snažil se tomu přede jít. Byl jsem tehdy jednatelem ústředního
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výboru Volné myšlenky československé, spolupracovníkem jejího tisku a auto
rem, vydávajícím své knižky v jejím nakladatelství. Přikryl mne jednoho 
dne vyhledal v kavárně,kam jsem pravidelně docházel a vyzval mne, abych šel 
s ním na procházku, protože by rád se mnou projednal něco, co nechce, aby 
někdo slyšel a abychom mohli mluvit nerušeně. Oba jsme měli v kavárně mno
ho známých, kteří by docela bez rozpaků k nám přisedli. Vydali jsme se tedy 
do postranních ulic a Přikryl vytáhl ze své aktovky Kratochvílovu knihu,
jež byla sice již obecně oznamována, ale dosud se neobjevila na knižním 
trhu. Dal mi výtisk "jeden z prvních" a žádal mne, abyoh si spis pečlivě 
přečetl a o něm něco napsal. Při tom se mi svěřil svými obavami,že kniha 
píchne do vosího hnízda,že "reakcionáři" se budou dovolávat censury a že 
je docela možné, že kniha bude přechodně zajištěna a než bude její uvolně- 
ní vybojováno, mnoho výtisků se zkazí. Aby zachránil co se zachránit dá, 
chtěl by část nákladu uložit někde, kde ji nikdo nebude hledat. Ptal se mne, 
zda bychom nevzali do našeho skladiště asi tisíc nebo dva výtisků, dobře 
zabalených a nijak neoznačených, takže nikdo by nevěděl, co v těch balíč
cích je. Není přece potřebí, abychom vytrubovali do světa, že je to "Cesta 
revoluce". Nebude to ani protizákonné,protože kniha nebyla dosud zabavena, 
neboť censura o ni neví. (Podle čs. tiskového práva se k censuře musilo 
předkládat po vydání tiskoviny menší čtyř tiskovýoh archů, to jest nepře
sahujících 48 stran. Větší publikace se dostaly do censurního úřadu jen 
na udání. ) Bude to jen úsluha jednoho nakladatelství dru- 
hému, jehož skladiště je zatím přeplněno. "Čin" si pak ve vhodný čas balí
ky vyzvedne a nikdo o tom nebude vědět. Nakladatelství Volné myšlenky ne
může být nijak postiženo.

Musil jsem ovšem upozornit Přikryla,že správcem nakladatelství je 
Jaroslav Motyčka a ne já. Bez jeho vědomí bych do skladiště, v němž jsem 
byl v životě jen jednou, když mi Motyčka po mém zvolení do výboru je 
ukázal, nemohl dát ani aktovku, protože by se každý divil,proč ji 

nenechávám v kanceláři sekretariátu a redakce, kam jsem pravidelně 
docházel a měl dokonce vyhrazený stůl se zásuvkami. Je potřebí mluvit 
s Motyčkou. Chce-li, mohu to Motyčkovi říci, ale protože se s ním zná, 
bylo by rozhodně lepší, aby s ním promluvil přímo. Pokud jde o mne, o tomto 
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rozhovoru nebudu s nikým mluvit. Přikryl řekl, že si s Motyčkou promluví 
a tím věc pro mne skončila. Nemluvil jsem o tom s Motyčkou, Motyčka mi nic 
neřekl a protože jsem se o skladiště nestaral, nevím, byla-li tam kniha 
přechodně uložena nebo ne. Přikrylovy obavy byly ostatně docela bezpodstat
né. Naše censura byla někdy hodně stupidní, ale nešla nikdy do takových 
krajností, jako se Přikryl obával. Také by censorovo opatření bylo zruše
no soudem. Proti Kratochvílově knize nezakročil nikdo, kromě některýoh 
kritiků,kteří ji zatratili a tak se kniha nerušeně prodávala a myslím,že 
"Čin" na ní neprodělal. V "pokrokových kruzíoh" založila dokonce velikou 
slávu Kratochvílovu, jež byla pak ještě vystupňována, když obvinil gen. 
Gajdu z vyzvédačství pro Sověty. Na Radulu Gajdu se dalo ledacos věřit, jen 
ne to,že by tento fanatický odpůrce bolševiků našich i v SSSR s nimi taj
ně spolupracoval. Nicméně Gajda si sám zavinil svou neukázněností, že 
přemnoho lidí uvěřilo tomuto docela nepravdivému obvinění. Ga jdova veliká 

kariéra byla zničena, ale ne proto, že by byl kdo na odpovědných místech 
považoval Gajdu za vyzvědače, nebo zrádce. Vypadl z armády pro svou přímo 
jedinečnou neukázněnost,ale nebyl stihán pro nějaký trestný delikt.

"Čin" vydávala vedle různých revuií také polorevuální literárně 
politický časopis "Čin", jehož redaktorkou byla spisovatelka Marie Majero
vá, jedna ze skutečnýoh hvězd naší levicové literatury. Majerová byla první 
manželkou Josefa Stivína, šéfredaktora "Práva lidu" a poslance sociálně 
demokratické strany. Josef Stivín, za války velmi rakušácky založený, se 
v prvních dobách popřevratovýoh nakláněl hodně do leva,ale pak se vzpama
toval a stal se snad nejúčinnějším bojovníkem strany proti bolševisujícímu 
jejímu křídlu. Marie Majerová, naproti tomu, se dala ke komunistům a zůsta
la jí. Za komunistického režimu byla poctěna titulem "národní umělkyně". 
Osobně byla velmi milá a ač při každé vhodné či nevhodné příležitosti 
mne kárala pro můj "nedostatek pokrokovosti", byla ke mně přátelskou. 
Zvala mne také pravidelně k spolupráci na "Činu". Mnoho jsem jí toho 
nenapsal. Pokud se mohu upamatovat, napsal jsem jeden článek, navazující 
na sensační jeden případ nedostatečné léčebné péče a pak jeden o svobod
ném zednářství. To bylo právě v době,kdy se v Německu rozštěpil Svaz
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svobodných zednářů u vycházejícího slunce (FZaS) s nímž jsem byl tehdy v 
přátelském styku.Na ten článek reagoval úředník ministerstva zahraničí a 
jeden z funkcionářů Národní veliké lože československé Sedmík. Odpověděl 
jsem mu a tím - myslím - byla přes naléhání Majerové a Přikryla 
má spolupráce s "Činem" vyčerpána. Byl jsem příliš zaměstnán a nemohl jsem 
rozmnožovat počet listů, do nichž jsem psal.

Když se J. S. Machar dostal do sporu se svým nakladatelem Štorchem Marienm 
(Aventinum), přišel Přikkyl s nápadem,že by "čin" mohl vydávat Macharovy 
sebrané spisy. Mluvil jsem o tom s Macharen, ale nio z toho nebylo, protože 
Štorch Marien nechtěl přijít o sv'ho nejslavnějšího českého autora a 
kvapně vyhověl oprávněným Macharovým požadavkůn. Machar byl již tehdy v 
nemilosti u hradních kruhů, ale to Přikrylovi nevadilo.

Bohumil Přikryl vedl "Čin" až do německé okupace. Krátce před odchodem 
do Polska jsem jej potkal na ulici a měl s ním krátký rozhovor.Vypravoval 
mi,koho ze známých Gestapo zatklo. 0 několik hodin později jsem se doslechl, 
že si G-estapo přišlo také pro něho. Od té doby jsem o něm neslyšel. Patrně 
zahynul, jako tak -mnoho jiných. Politicky jsem se s ním nikdy neshodl,ale 
osobné jsem jej měl rád jako milého a slušného človeka.

Ačkoliv nakladatelství "Čin" vzniklo pod patronancí československé 
obce legionářské a těšilo se její podpoře, nebylo podnikem oficiálním v 
tom smyslu,že by bylo závislí na legionářském hnutí. Člo vlastními cestami 
a tak si Obeo le 'ionářská založila vedlo něho,ale ne proti němu, když již 
měla vlastní denní list a "Národní osvobození" a tiskárnu "Pokrok" (byla 
to původně "Legiografie") tské vlastní nakladatelství "Pokrok*.Ředitelem 
tohoto podniku se stal ruský legionář Váolav Kapličky, muž mnohem vyhráně
né jší ve svém politickém radikalismu, než Přikryl.Kaplický pracoval původně 
v administraoi "Národního osvobození" 3 před tím působil v administraci 
jednoho z legionářských týdeníKft, jež zanikly při sjednocení legionářské
ho hnutí v Obec a "Národní osvobození". Kaplický zahájil svou bojovnou 
činnost již na Rusi. Za sporů v legiích v období tak zvaného druhého sjezdu 
legií na Rusi byl Štefánikem internován ne G-ornosta ji,což bylo dostatečnou 
legitimací řádného a rozhodného "levičáka". Dona byl členem "Svazu socia
listiek ch legionářů", než se tento Svaz sloučil se Syohravovefou*Jednotou" 
v Ctoec a i zde docela nerozpačitě válčil proti oficálnímu vedení. Byl/

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 122



122 
jedním ze zakladatelů osposiční "Odbočky oboe legionářské pro Prahu II". Na 
Novém aěstě měla obeo dvě odbočky, jednu oficiální a jednu neoficiální, 
v níž dominovali gornostajci z celé Prahy. Kapličky byl důvěrným přítelem 
Václava Chába, který mne s ním seznámil. Byl jeho přítelem tak důvěrným, 
že kdýž byl Václav Cháb zásluhou Huberta Řinky,jenž za své přijetí do 
"Národního osvobození" vděčil právě především 8hábovi,z "Národního osvobo
zení vyhozen a poslán Švihovským do Bělehradu jako zpravodaj Centropresu, 
Kaplioký se ujal jeho manželky Jožinky,až z toho byl rozvod. Za bolševic
kého režimu v Československu se Kaplibký stal uznaným spisovatelem -musím 
ovšem doznat,že jsem nikdy nic nečetl z jeho tvorby- a přežil blaženě 
všechny zvraty.

Jako ředitel nakladateství byl Kaplický opravdu podnikavý a velmi sohop- 
ný. Měl obchodní talent a nesporně i dobrý čich pro volbu publikací.Z jeho 
podnětu začal na příklad "Pokrok" vydávat obrázkovou kroniku života a bojů 
legií.Zapomněl jsem již jak se to jmenovalo,ale bylo to velmi živé,i 
když úroveň byla hodně nejednotná. Kaplický ji totiž neomezil jen na histo
rické úvahy norx a ida je,ale txfcž otiskoval tam také upomínky jednotlivých 
docela neznámých a někdy hodně prostornýsiných účastníků akcí zahraniční 
armády. Velký odbyt byl zajištěn nejen podporou legionářské organisace a 
tisku, ale také tím,že tato na naše poměry dost nákladná publikace vycháze
la v sešitech. I když nelze tvrdit,že to bylo skutečné obohacení naší lite- 
ratury, poklona Pokroku to obohatilo docela nesporne.

Veliký úspěch této publikace přivedl Kapliok^ho na nápad, vydávat wdate? 
rranr obdobnou sbírku příspěvků o domácím odboji a o životě národa za rakouské 
persekuce. Nabídl ml,abych přija1 redakci tohoto díla. Když jsme se dohodli 
na to, jak to má vypadat, napsal jsem na jeho přání prospekt,který vyšel 
tiskem, dokonce již s některými obrázky, jež měl Kaplický přirarveny. Ale 
pak se najednou kdesi ozvali^námitky proti mé osobě.Kdosl zjistil,že nejsem 
dost spolehlivý noliticky a v z kuliší se rozvinula kampaň proti mému 
řízení chystaného sborníku.A tak jednoho dne přišel za mnou Kaplický ve 
značných rozpaoíoh a s mnoha omluvami. Ulevilo se mu,když jsem ho ujistil, 
že nebudu dělat potíže a že se srotetanx ochotně vzdám řízení fflBinxaüaoasr1 
chystané edice. Ač jsem o to nežádal, vyplatil mí Kaplický za napsaný 
prospSttThonorář,podstatně vyšší, než jsem mohl očekávat- zřejmě to bylo
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jakési bblestné. Kaplioký mne K^xxkü déle ujistil,Že nová redakce ode mne 
velmi wide pýjjme nějaké příspěvky,ale byl zřejm" příjemně překvapen,když 
jsem mu sdélil,Že nemám v úmyslu napsat ani řádku do sborníku u vědomí,že 
by redakce měla potíže, kdyby ode mne něoo otiskla.

Kaplioký založil také knihovničku drobných publikací v kapesním formá- 
tu.Vyšly tam různé knížečky beletristické i politické a filosofioké. (Vzpomí
nám na jeden svazeček Schopenhauers.) Umne si objednal knížku o svobod
ném zednářství,ale ač byla předem ohlášena, nikdy nevyšla,protože jsem se 
k jejímu sepsání prostě nedostal.
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Cesta do "Národních listů"

Hozohod s Volnou myšlenkou československou znamenal konec mé spolupráce 
s jejími listy a jejím nakladatelstvím,jež mi vydalo několik knih.Existenčně 
to mnoho neznamenalo. Ačkoliv mi Volná myšlenka, když jsem se ujal řízení 
jejího hlavního listu a později i celého nakladatelství a ostatních 
přidruženýoh časopisů vypláoela od první chvíle měsíční plat, v posled
ních dobáoh svého předsednictví jsem se platu vzdal a přijímal jen honorá
ře za to, co jsem napsal. Většina mých příjmů byla odjinud. Ale docela pocho
pitelně mi scházel list, do něhož byoh mohl psát pravidelně a docela svo
bodně, protože jsem se také rozešel s "Národním osvobozením".

Neměl jsem vůbec v úmyslu věnovat se vnitřní politice. Hodlal jsem se 
vrátil do zahraničně politické rubriky, nebo se věnovat recensím politioké 
a filosofické literatury. Byl to právě tehdejší šéfredaktor "Národníoh 
listů" Antonín Pimpr,který mi tehto druh právě vřele doporučoval a který 
se snažil příměti správní radu Pražské akciové tiskárny,aby mne na tuto 
práci do "Národních listů "přijala. Ale vyjednávání se vleklo.

Můj švakr Oldřich Daněk, který byl tehdy zástupce šéfredaktora "Venkova" 
přišel s nápadem, abych vstoupil do této redakce a vyzval mne,abych hned 
začal do "Venkova* přispívat různými články na nepolitické náměty.Ve 
"Venkovů" mi také vyšlo několik článků o politioké teorii a o politických 
dějinách.

Toto kolísání mezi "Venkovem" a "Národními listy" nemělo nic společné
ho s nějakým kolísáním mezi politickými stranami. Byl jsem přesvědčeným, 
ale rozhodně ne fanatickým národním demokratem,s vlastním nazíráním na 
politiku strany.Nabylo strany v republice, s níž bych mohl plně souhlasit 
a národní demokracie mi byla nejblíže nejen z tradičních a citovýoh důvodů, 
ale také proto, že jsem souhlasil, s jejími zásadami, i když ne vždy s je
jich uplatňováním.

Velmi brzy jsem se seznámil se senátorem Vraným,šéfredaktorem "Venkova", 
kderý můj vstup do redakce JSísmkccrax se snažil usnadnit zákroky u vrchní
ho ředitele Juna."Venkov* byl jistě list velmi slušný, ale by ač byl 
orgánem nejmocnější naší strany a znamenitě hospodářsky zabezpečen, byl 
chudý obsahově,protože byl chudý redakčně.Vrchní ředitel Jun šetřil a to i 
tam,kde m neměl. Protestoval na příklad velmi rozhodně,když pro "Venkov" 
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vzali trochu slušnější písmo na titulky místo písma docela opotřebované
ho, protože toto lepší písmo by se použitím opotřebovalo. Měl jsem s ním 
několik rozhovorů a ač mne jednou pozval na oběd v Zavřelově restauraci, 
nemohl jsem zjistit, zda o mne skutečně stojí, či zda hledá záminku,jak 
mne dostat k tomu, abyoh sám vyjednávání ukončil.

V tom mu pomohl vedoucí redaktor "Lidového deníků Pa chrnajer,který z 
neznámých důvodů se díval nelibě ne to,že bych mohl přijít do "Venkova". 
Možná ovšem,že jeho akce nebyla namířena proti mně,ale proti senátoru 
Vranému.V různých listech, dokonce i v "Lidovém deníku” se objevily po
ťouchlá zprávičky nebo alespoň náznaky, že senátor Vraný se snaží do 
"Venkova" za každou cenu dostat svého žvakra. Mnoho lidí tomu věřilo,do
konce vrchní ředitel Jun, který mohl vědět jak se věoi mají, se mne jedno
ho dne pfei', jsem-li skutečně Vraného švakrem.

Vraný snad věděl, co je za tím, ale krčil nad tím rameny. Když jsem 
mu jednou vyslovil své politování nad tím, že je bit za svého pomyslné
ho švakra,řekl s <ímsevaínl "mně by bylo docela milé,kdybyste mým švakrem 

opravdu byl. *
Tato drobná nepříjemnost měla dva následky. Jedním bylo,že mne zavolal 

Scheinest,kterv byl tehdy šéfredaktorem "lidových listů’’ ( katolických) a 
doporučoval mi, abych uvažoval o vstupu do katolické církve a současně i 
o vstupu do "Lidových listů",kde by mne velmi rád viděl. Navrhoval mi,abych 
se sešel s některými předáky lidové strany a velmi litoval,když jsem mu 
řekl, Že ač se rád sejdu s každým, o vstupu do katolické církve a o 
vstupu do "Lidových listů" nemůže být ani řeči. 3e Soheinostem jsme zůsta
li v přátelském styku až do mlsho odchodu z republiky. Ač doaela ddlišnýoh 
názorů, měl jsem jej rád a velmi jsem si ho vážil.

Současně se však ozval také Ifechar, s nímž jsem při občasných návště
vách mluvil o svých plánech a záměrech.Machar mne zval,abych sä k němu 
neprodleně přišel.Když jsem se vypravil do jeho vily na Ořechovce, sdělil 
mi,že o mně mluvil s Holečkem,který se tehdy stal po Pimprovi šéfredakto- 
rem*Národních listů*a také s dr. Jaroélavem Preisem,který na mne upozor
nil Hodáče. Machar mi uložil, abyoh za Holečkem zašel do redakce a všechno 
s ním projednal. Po názoru Macharovu je všechno vyřízeno.Preisova inter
vence ve správní radě Pražské akciové tiskárny je rozhodující.
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Zašel jsem tedy do redakoe "Národních listů" a obnovil staré přátel

ství s Vojtěchem Holečkem, mým kdysi nejmilejŠím druhem se studentské 
organisace národní strany svobodomyslné. Holeček mi řekl,že je již opravdu 
nejvyšší čas,abych zanechal svého bloudění mimo tisk strany a že mne pova
žuje od této chvíle za člena redakce, i když bude potřebí vyčkat rozhod
nutí správní rady. Toto rozhodnutí, řekl bude kladné, ale páni si dávají 
vždy na čas. Zavolal vrchního ředitele Marica,který mi ihned nabídl tykání, 
přo mne V-covskému a Idbalovi a uložil mi, abych začal psát o čem
chci. Slánky i úvodníky, referáty o politických a historických knihách, 
prostě, co budu chtít. Platit mi budou maximální honoráře,než dostanu 
pevný plat.

Tak začala má spolupráoe s "Národními listy". Byl jsem až překvapen 
ohlasem,který v čtenářstvu mé čitó články měly. Snad největším mým úspěchem 
v oné době byl Článek,který dal podnět k Národní letecké sbírce.

Velmi brzy mi oznámil vrchní ředitel Marek,že se chystá generální 
reorgani3ace tisku Pražské akoiové tiskárny a jakmile budou plány schvá
leny, dostanu k podpisu smlouvu. Seznámil jsem se také s prof. F. X. Hodáčem, 
který za nemoci dr. Kramáře byl faktickým vůdcem strany a jako oblíbenec 
dr. Preise byl dominujíoí osobností ve správní radě.

Měsíc před tím, než jsem měl nastoupit v tisku Pražské akciové tiskár
ny jako smluvní redaktor, požádali mne Hodáč a Holeček, abyoh zbývající
ho času využil k tomu, abych zajel do liberce a reorganisoval tam tamní 
menšinářský list "Severočeský deník". Tak zaoal múj styék s tímto podni
kem, který nebyl přerván mým návratem do Prahy a zahájením pravidelné 
práce v "Národních listeoh* a v lidovétydeníku Pražské akciové tiskárny 
"Nároáhl*.
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Maginotka a československé opevnění

Opevnění,jež i druhé polovině dvacátých let xfayfiaäsma zbudovala Francie 
na svýoh hranicích s Němeokem,byla považována pomalu za jeden z divů svě
ta. Všude bylo možno čisti popisy 8 někdy i vidět fotografie tohoto pevnost
ního pásu, táhnoutího se nepřetržitě po celépélař francouzských hranic s 
neklidným německým sousedem. Těžko dnes říci,jak by se toto opevnění osvěd
čilo ve válke, jak by odolávalo německému útoku.Ironický osud tohoto systé
mu opevněni je znám. Němci si na něm nerozbijeli hlavy,protože je obešli. 
Maginotka končila u lucemburských a belgických hranic,prý na protest Bel- 
gie^proti opevnění na svých hranioíoh. Je docela možné,že Belgie nechtěla , 
aby Francie měla opevněni na belgických hranicích,ale je nepochopitelné, 
že Francie na takovéto námitky dala. Za první světové války,v níž selhaly 
pevnosti belgioké, ale znamenitě se osvědčil systém okolo Verdunu,Francie 
málem prohrála válku,protože nedbala toho, co bylo známo 
o Schlieffenovu plánu. Od let chystalo Německo útok na Francii přes neutrál
ní Belgii a Iucembursko a jen tak tak,že Francii nerozdrtilo. Bylo naivní 
si myslet,že se nepoužije osvědčené metody ještě jednou, tím spise,že 
Německo se netajilo svým zanícením pro "bleskovou válku".Jako za první 
světové války přisahala Francie na ofe-warsivu za každou cenu,tak nyní Němeo- 
ko proti francouzské touze po defensivě stavělo teorie prudkého útoku,který 
kvačně zničí nepřítele. A dooela naivní bylo si myslet,že Adolf Hitler 
bude respektovat víoe práva neutrálů,než císař Vilém TL

Ale to všechno je již jen věcí minulosti. Francie vyčerpaná a wkrvácená 
první světovou válkou, chtěla se ochránit před novým jrpádem železem a 
betonem. Ministr války ve vládě Raymonda Poincaré sloužil za první světo
vé války jako podd’stojnik na frontě a viděl,jak Francouzi,Britové a Ameri
čané hynou v útooíoh na dobře opevněné německé zákopy. Chtěl poskytnout 
vojákům na frontě,kdyby došlo k nové válac,zabezpečení tak velké,jaké mů
že jen poskytnout lidský důmysl. To, oo vy tvořil,byla jjtatrně sjjnmEhsäsnžm 
vrcholem opevňovaoí teohniky.

Válka však není věcí isolovanou od ostatního života. Bezpečí. Maginotky 
ukolébalo francouzský lid do pocitu bezpečnosti. UŽ nebudou masakry na 
frontě a pokud budou,budou masakrováni němečtí útočníci francouzskými 
vojáky, chráněnými před střelami a jinými zbraněmi neprorazitelným opevně-
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ním. Be vděčnost Francie bude možno získat bez obětí na životech, všechno 
risiko a všechny oběti budou jen na straně nepřítele. Válka,přijde-li, vyhra
je se bez námahy a obětí. ,

Není pochyby,že opevnění na franoouzskýoh hranicích ovlivnilo podstatně 
franoouzskou zahraniční politiku. Uchlácholilo to pacifismus,rozbujelý po 
válce pod vlivem krutých ztrát na životech, ľznenšilo to také potřebu a tím 
i oenu bezpečnostní soustavy spojenectví , vybudované po váloe. Jistě to ne
bylo v úmyslu Poinoaré a jeho vlády,ale ovlivnilo to ty,kteří přišli po 
tomto velikém muži. Spojenectví s československej,Polskem,Jugoslávií a 
ostatními členy francouzské bezpečnostní soustavy zůstaávalo nevvpověděno 
a čas od času francouzští politikové a státníci pronesli slavnostní slova 
o důležitosti tohoto systému a francouzském odhodlání bránit spojenoe, 
neohí se děje oo se děje. Ale vždy více se zahošíovala myšlenka:proč mírat 
za Československo, Polsko a jiné, když ^sgáwoknvaxihinxH Maginotka zadrží 
každ)y vpád a áůariá odolá každému náporu?Bude-li potřebí, spojenci budo.u 
povoláni,aby zahájili tažení na Berlín,zatím oc^Francouzi sůstanou za svými 
opevněními. Ale,kdyby byli napadeni tafcx tito spojenci -má franoouzský vo
ják vyjít ze svého bezpečného krytu a umírat za vzdálené spojence?

Tato myšlenka nebyla až do Mnichova vyslovena v oelé své příkrosti a 
brutálnosti,ale nesporně se zahoš^ovala ve francouzských myslích a to i me
zi vůdčími politikyJe opravdu překvapující,že spojenci Francie a to zejména 
malí spojenci, spoléhající se až s přehnanou důvěřivostí na francouzskou 
Čest a francouzské odhodlání dostát slovu, nepostřehli nebezpečný vývoj. 
Jejich omluvou může být,že ještě v prvních měsících roku 1938 francouzští 
státníci plýtvali krásnými sliby. Ale státníci nejsou nikdy plnými pány 
situaoe. Měli jsme vidět,že ti,kteří přišli po Cleraenoeauovi a Poincarém 
nejsou ani tak pevní, ani tak mocní, jako tito dva muži, kteří zachránili 
Francii za první světové války.

Necho4 tvrdit,že Maginotka sama byla příčinou mnichovské zrady. Byla 
jen jedním z podpůrných činitelů, něčím,co vytvářelo, nebo psnáx pomohlo 
vytvářet náladu, z níž vyrostla tato zrada. Jistě zde byly ještě jiné 
příčiny a některé podněty Jsme dodali my i Poláoi pošetilým sporem,který 
přivodil tolik neštěstí našim oběma národům.

V nepochopení situace jsme v Maginotce viděli ovšem posílení Francie 
a tím i naše. Ifa francouzskou radu jsme následovali francouzského připadli 
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a budovali opevnění na našich hranicích.Vládní propaganda líčila naše 
opevnění jako zdokonalení ífe ginotky,jako .ještě mnohem dokonalejší, než 
francouzský vzor. Naše opevnění byla opravdu dobrá,ale neměla důkladnosti 
Vaginotky. Jen v jednom měla před ní přednost. Poskytujíc kryt a ochranu 
našim vojákům, nevzbuzovala dojem,Že válku, dojde-11 k ní.,budeme mooi pro
žít za peoí.Naše opevnění měla pomoci zadržet nepřítele,zvětšit jeho ztrá
ty,ale neměla být čínskou zdi. Neochromovala proto vůli přinášet oběti,bez 
nichž se nemůže nikdo udržet proti zlovolnému sousedu.

Tak, jako Ifeginotka ochromila francouzskou vůli bojovat,naše opevnění 
dodávala odvahu a ochotu bojovat do posledního dechu. Byla vzpruhou a posi
lou. Ne neštěstí, jejich osud byl pomalu stejný,jako těch zvláště náklad- 
nýoh souvislých pevností na německo francouzské hranioi. Vydali jsme je 
nepříteli bez boje, zásluhou Francie a Británie,za nadšení Spojených stá
tů. Národ opevnění a vůli armády věřil, političtí vůdci nevěřili ani opev
něním, ani armádě, ani národu a proto kapitulovali.A spravedlnost osudu 
postihla Maginotku a Francii stejným způsobem. Němai se nenamáhali Maginot- 
ku prorážet a hynout při to^. Obešli ji prostě a Maginotka jim ze zadu 
padla do rukou, jako shnilé ovóce padá se stromu nárazem vžkx větru.Ani 
ta Maginotka, ani ta opevnění na našich hranioích nebyla k ničemu.

♦**
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Karl Kraus

Při občasných návštěvách u líaohara jsem se setkal s jinými návštěvníky, 
z nichž někteří zůstali vepsáni v mé paměti. K nim patří Karl Kraus,na kte
rého byoh ovšem pamatoval, i kdybyoh s ním nebyl seděl asi jednu hodinu v 
Maoharově bytů.

Znal jsem ovšem Kauěe - říkalo se mu obecně "Tackel Kraus*,podle jeho 
týdeníku kapesného fmsáxn formátu- podle jména i částečně z jeho novinář
ské práce. Kraus byl nesporné jedním z největš oh - ne-li vůbec největším- 
politický«/ publicistou německým z Rakouska a snad i ze všech zemí, v 
nichž se mluvilo a psalo německy. Již před válkou vydával týdeník "Tackel*, 
onen druh publikaoe, jež byla něčím mezi brožurkou a týdeníkem. Tento druh 
publikaci byl nápodobení® nejslavnějšího listu toho typu,Henri de Rooh-5- 
fortovy "Lanterne" z doby, kdy se tento veliký francouzský novinář roze
šel s "Figarem” a vedl urputné tažení proti Napoleonu IIL Nemohu dnes ří- 
oi,kolik podobných nápodobenin od té doby vycházelo. Positivně vím jen o 
Maxe Hardena "Zukunft”,jejíž jsem četl dávno po skončení války jen asi 
dvě nebo tři čísla, na něž jsem přišel v antikvariátu.W nás podobný pokus 
učinil Karel Horký se svou "Stopou* a po první světové válce Zdeněk Nejedlý 
se svým "Varem”. Hardenova "Zukunft",podle toho/, co jsem o ní četl,byla

f 
vilémovskému Německu velmi nepřijemnou štikou v zatuchlém rybníku a vyvo
lala ostudnou aféru knížete Rilenburga. Ale, všechno co vím o Hardenově 
publikaci, vím jen z druhé ruky a ne z přímého poznání."íhokel" jsem znal 
mnoéfaa lépe. Nečetl jsem ji ovšem před válkou,když vyoházela a vedla své 
kampaně. V antikvariátu Beckovského jsem však nalezl slušný počet starých 
čísel a odnesl si je domů, když mne na "Fackel" a Krause upozornil Ame 
In urin.

číst periodickou publikaci po letech uplynuvších od jejího vydáni ,je 
vždy zkušebním kamenem její kvality, Kraus neměl Rochefortův lehký sloh a 
drtivý vtip. Měl však logiku a z každé řádky jeho článků mluvilo hluboké 
přesvědčeni, zanícení pro ideje a rozhořčený hněv naxAt nad tím, co ovlá
dalo rakouský život. Hlavním terčem jeho útoků byl nejvlivnější vídeňský 
deník "Neue Freie Presse". Tento list byl původně orgánem rakouského libe
ralismu a vznikl akcí redakce listu 'Die PresseE, když rakouská vláda 
zakoupila onen deník,aby jí sloužil. Redaktoři list opustili a založili 
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si “Neue Freie Presse”, ješ však pod vlivem svého pozdějšího majitele a 
šéfredaktora Moritze Benedikta měla smutnou zásluhu na tom, že rakouský 
liberalismus se zpronevěřil všem svým zásadám a stal se mluvčím onoho 
stupidního pangemrni sinu, který zničil habsburskou monarchii,

"Neue Trnie Presse” vytvořila si zvláštní styl novinářské hantýrky, 
jehož použlvatelům se říkalo hanlivě šmok. Bylo to krasořečnictví, jež 
zastíralo myšlenky, obojakost,jež sloužila režimu, Moritz Benedikt míval 
ve zvyku připomínat svým redaktorem, že jeho list ”čte denně sám oísař 
pán”. Nakazoval jim, aby psali tak,aby se to líbilo císaři. Na pravdě, 
na reformě Rakouska nezáleželo, jen na uznání s uejvyššíoh míst. A je jen 
pochopitelné,že "Heue Freie Presse” byla jedním z nejzavilejším nepřá
tel českého národa, jeho práv a snah.

Vliv "Neue Freie Presse” v němeokém životě v Rakousku byl tak značný, 
že se sotva nalezl publicista,který by měl odvahu list kritisovat,jako se 
stěží nalezl německý politik,kíerý by šel proti němu. Karl Kraus "Neue 
Freie Presse" nemilosrdně napadal a Moritz SmradíiM Benedikt na to odpově
děl pro jeho list typickým způsobem. Jméno Karla Krause a jeho listu se ne
smělo objevit ve sloupcích "Neue Breie Presse". Al nepsal co ohtěl,pro 
"Neue Freie Presse" to neexistovalo. Pro Benediktův list Karl Kraus a jeho

✓ 
pochodeň prostě nebyli.

Karl Kraus - jak pravila legenda - ohodíval okolo budovy "Neue Freie 
Presse", aby naslouchaje rachotu rotaček "slyšel, jak lidská hloupst řve". 
A nakonec napsal svou slavnou knihu "Die letzten Tage der Menschheit", 
beletristickou reportáž o jednotlivých úsecích první světové války, v níž 
hlavní figurky mluvily stylem některých vídeňských denních üxkM listů, 
především ovšem "Heue Freie Presse" a velmi často i doslovnými citáty, 
vyňatými z tohoto listu. Mezi slavnými poleíjikami je to jedna z nejslavněj- 
šíoh, protože no jučinnčjších.

Dvě války, kromě jiných škod,přervaly nejen vývoj,sie tradici vývoje. 
Není žádné neštěstí,že je zapomenuta "Neue Freie Presse",se svým domýšli
vým majitelem a šéfredaktorem. Ale velkých novinářů a politickýoh publioistů
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nebylo tak mnoho,aby se na ty,kteří rasili cestu pozdějším generacím, za
pomínalo tak lehkomyslně, jako se to děje dnes. Kdybych měl radit mladým 
začátečníkům, vstupujícím do tisku ne aby měli plat,ale aby sloužili 
účinně a dobře svému národu a svým ideám, poradil bych jim,aby kromě hrstky 
našich velikánů , vzali si za vzor i některé jinonárodní. Vedle Henri de 
Rooheforta, nedostižného mistra polemiky, radil bych jim Karla Krause. 
Jsem rád,že jsem poznal alespoň částečně jeho dílo a mohl mu jednou 
stisknout pravici.
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Jan Havlasa

Probíral jsem se starými písemnostmi a nečekaně jsem nalezl mezi nimi 
dávno zapomenutý dopis Jana Havlasy. Četl jsem jej s údivem,protože jsem 
už dávno zapomněl,že jsem ten dopis dostal do Pra noie,když jsem vojančil 
v Agdu. Bylo to v době,kdy ještě nikdo neměl ani potuchy,že jediný náraz 
Wehrmachtu rozdrtí Francii a její pyšnou a námi tak obdivovanou armádu a 
vyžene britská vojska na dlouhou dobu z kontinentu.A nikdo tehdy netušil, 
kolik ob'ti bude přineseno nadarmo a kolik krásných nadějí přijde v niveč.

Jan Havlasa, tento kdysi velmi známý spisovatel je dnes zapomenut 
skoro úplně a proto sluší se říci o něm několik slov. Havlasa žil dlouho 
v Americe a po první světové válce byl na čas československým vyslancem v 
Brazílii a získal si tam velikou oblibu.Napsal knihu o tamníoh klimatických 
poměrech, jež mu vyhesla členství brazilské akademie věd a umění -byl to 
jediný zahraniční diplomat,který projevil větší zájem o zemi, u níž byl 
akreditován a brazilská veřejnost to hodnotila stejně vřele,jako brazilská 
vláda, československé ministerstvo zahraničí naproti tomu nemilovalo diplo
matické zástupce,kteří projevili nějakou iniciativu a dělali něco jiného, 
kromě toho, co jim bylo předepsáno z Prahy.Když pak Jan Havlasa (občanským 
jménem dr. Jan Klecanda) doporučil československé vládě dohodu o nákupu 
kávy v Brazílii, byl z oné země odbol n.

Brazílie,stejně jako ostatní producenti kávy,trpěla tehdy nadprodukoí a 
nedostatečným odbytem. Vláda, chtěla-li zabránit hospodářské katastrofě, mu
sela skupovávat přebytky. Všechna skladiště byla pxspimšmt zaplněna a přepl
něna. Brazílie nevěděla prostě co s kávou.Vláda sahala k nejzoufalejším 
opatřením. Obrovská množství kávy byla prostě naházena do moře, na železni- 
oíoh topili pod kotly lokomotiv kávou a v mnoha evropských zemích byla 
zřizována skladiště kávy,za níž se Brazilii platilo teprv,když byla se skla
diště odebrána. Ify sami jsme kupovali kávu z takového jednoho skladiště 
v Hamburku.Havlasa se dohodl s kazrak brazilskou vládou,že takovéto 
skladiště bylo zřízeno buci v Československu
přímo,nebo ve svobodném pásmu,jež nám bylo vyhrazeno v hamburském přístavu. 
Tím bychom se vyhnuli německému meziobchodu. Mohlo nám to ušetřit peníze a 
usnadnit náš vývoz do Brazílie. Mudrci v Praze však usoudili jinak. Protože
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na to nepřišli sami, nebylo to dobré. A protože vyslanec projevil inioia- 
tivu, musel pryč. Dr. Benešovi se hodili jen vyslanci,kteří byli bez inicia
tivy, slepě plnili příkazy z Prahy a o víoe se nestarali. Hlavně neměli po
měr k státu,u něhož byli akreditováni a pečlivě hlásili do Prahy přesně to, 
co jejich pán chtěl slyšet.

Havlasa se vrátil do Prahy a ministerZÄW zahraničí nemělo pro něho val
ného použití -ani na ministersvu nepoVebovalijLidí s inioiaitvou a vlast
ním sHáx úsudkem. Aby se ho bezbolestně zbavili, byl jmenován českosloven
ským zástupce^v komisi, jíž Společnost národů vyslala do Siny, aby tam pro
zkoumala obchod opiem. V komisi hýli .ještě dva jiní páni, také vyslanecké 
hodnosti a také od svých vlád odložení jako nepotřební. Jeli tedy do Siny a 
pobyli tam á» asi jeden rok. čínsky nikdo z nich neuměl,ale na tom nezále
želo. Potom měli dovolenou, aby si po té veliké práci odpočinuli,načež se 
sešli v Ženevě,kde po celý další rok sepisovali svůj referát a předložili 
jej pak slavnostně sekretariátu Společnosti.Ten dal jejich spis vytisknout 
a rozeslal jej pak nejrůznějším vládám, učeným společnostem, knihovnám a 
podobně.Není známo, čttl-li vůbec někdo tento elaborát. Stál veliké peníze, 
ale nikomu ani neprospěl,ani neuškodil. Prospěoh z něho měli jen ti,kteří 
byli nějak spojeni s touto výpravou, jednou z mnoha, jimiž nebožka Společ
nost národu mrhala penězi a Sasem. Havla soví však tato cesta prospěla nejví- 
oe,protože jŤž v Adenu se oddělil <Jd výprayy a místo ,aby se plavil lodí 
přímo do Číny, jako jeho druhové, projel si Indií,Burmou,Malajskem,Indo- 
čínou, Siamera, Ceylonem a bůhví kolika jinými zeměmi.času měl dost, nic 
ho to nestálo a tak viděl zase hezký kousek světa. Z mnoha míst mi poslal 
krásné pohledy s pozoruhodnými známkami.A zatím co se svými kolegy 
’’studoval” opiovou otázku v tempu obvyklém u komisí Společnosti národů, 
napsal i několik románů s dějem v zemích, jimiž projel a několik cesto
pisů. Tím však předbíhám, snad ne zbytečně, počátku našich styků.

Ještě než se stal vyslancem a pak jako vyslaneo vydal Havlasa několik 
knih, jež se těšily značné oblibě a odbytu. Jeho hlavním nakladatelem 
bylo Ústřední učitelské knihkupectví a nakladatelství (Rašín) a Havlasa 
se po svém návratu do Prahy z Brazílie s tímto nakladatelstvím nějak 
nmporäb nepohodl. Úiraáčkovo nakladatelství, jež tehdy vyvinovalo značné 
úsilí znova získat někdejší význačné postavení mezi nakladateli, mu 
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nabídlo, že au bude platit na účet honorářů pmaardůi pravidelnou měsíční 
zálohu- syslím,že tu šlo o 4000 Kč měsíčně. To Havlasu zlákalo. Nemusel 
sahat na ušetřené peníze v době,kdy píše novou knihu » zaručilo mu to 
pravidelný důchod.Tehdy se také na něho obrátilo nakladatelství České 
grafické unie se žádostí,aby i pro ně něco napsal.Havlasa byl velký psaveo, 
pracoval rychle a rád a rukopisy ze sebe .jen chrlil.

Věc však dopadla poněkud jinak,než si Havlasa a Sináčkovi myslelí> 
Ukázalo se,že autor, velmi úspěšný u jednoho nakladatele, může mít u jiné
ho nakladatele úspěch jen velmi průmýrný, zejména když ten nakladatel už 
dávno není tím, čím kdysi býval. Havlasa se proto brzy rozešel se Šimáčkem 
a Unií a vrátil se zase do Ústředního učitelského nakladatelství,kde měl 
zaručený odbyt a znamenité příjmy. Potřeboval to, protože se 3 minister
stvem zahraničí docela rozešel.

V Unii vydal jeden exotický román a jedno "filosofické drama’’ z biblic
ké doby, opatřené předlouhou filosofickou předmluvou. Tehdy jsem byl již 
jedním z čelných činovníků Volné myšlenky československé a do značné míry 
vyplňoval sloupce týdeníku ’‘Volná myšlenka*. Do tohoto listu jsem napsal 
recensi o onom "filosofickém dramatu'’, jehož název mi, bohužel, docela vy
padl z paměti. Pochválil jsem je vřele,zejména pro úvahu,jež dramatu před
cházela. To mělo za následek, že knihkupectví Volné myšlenky prodalo rázem 
asi 100 výtisků k nemalému údivu "Unie”.Kniha totiž měla jinak naprostý 
neúspěch a prodávala se velmi pomalu.V téže době prodala "Unie'* přímo i 
prostřednictvím jiných knihkupectví sotva tolik,jako naše knihkupectví. 
Nakladatelství ůpozornilo Havlasu na zájem,který o jeho knihu měli naši 
čtenáři a Jžisocfcx Hakla sa mi napsal velmi přátelský dopis a vyhledal mne v 
redakoi. Neměl daleko. Volné myšlenka měla tehdy již kanceláře v Dřevné 
ulici a Havlasa bydlel právě za rohem na HaSinově nábřeží. Tak vznikla 
naše známost, jež 3e rychle změnila v přátelství a naše pravidelné styky, 
přerušené občas jeho vylíčeným již výletem do činy, nebo do Ženevy.Naše 
styky skončily jeho vystějhováním se do Francie.

Jan Havlasa byl liberál nejčistšího zrna,rozhodný odpůrce každého sobot 
lanxffijBvtoíxmx autoritářství a také každého náboženství. Byl ženat s americkou 
Češkou, o níž s pýchou prohlašoval,že je prosta každé náboženské pověry, 
protone se narodila již bez vyznání a nikdy nebyla nábožensky vyohována. 
Ryla to velmi milá a vzdělaná paní, zručná písařka na stroji,která psala 
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na stroji všeohny jeho xnihy nejprve na nečisto a pak je přepsala 
na čisto. Bylo to opravdu ží&acstaiá velmi štastné a harmonické manželství 
dvou vysoce vzdělaných,ušlechtilých a čestnýoh lidí se stejnými zájmy a 
zálibami.

Havlasa mi byl opravdu dobrým přítelem a za mnohé mu vděčím. Volná 
myšlenka československá byla zmítána ustavičnými vnitřními spory a Havlasa, 
ač se nikdy nestal jejím členem, se svým vlivem vždy stavěl na mou stranu 
a často mi velmi prospěl.Ještě větší prospěch však jsem měl g hovorů s 
ním a jeho manželkou. Jako snad všichni lidé mé generaoe jsem byl franko- 
fll až do kosti, s hlubokým zájmem o všechno francouzské a s nepatrným 
naproti tomu zájmem o svět anglosaský. Havlasa však měl velikou znalost 
anglo-amerického světa,anglicky psané literatury a znal dokonce anglickou 
a americkou filosofii a politické myšlení.Mnoho prospěšného mi pověděl, 
mnohý můj názor korigoval a na mnohou prospěšnou knihu mne upozornil.

Osud nás rozvedl a aaüuamjm dlouho jsem o něm neslyšel. Až jednoho 
dne,když jsem již byl ve Francii v armádě, přišel jsem jako správce polní 
pošty a censor dopisů na to,že koresponduje s jedním příslušníkem armády 
(myslím,že to byl Zdeněk Bechyně, syn někdejšího ministra Eudolfa Bechyně) 
a nalezl také článek od něho v jednom českoamerickém časopisu. Tak jsem 
měl konečně jeho adresu a napsal mu do Paříže. Odpověď dlouho nepřicháze
la a v rušátám běhu válečných událostí jsem zase na ce"*ou věc zapomněl, 
až najednou přišel od Havlssy dopis ze Spojených států. Otiskuji jej zde, 
ne proto, co říká o raně a mýoh záležitostech,ale proto,že vrhá trochu 
zajímavého světla také na to,jak vedení zahrardčnítaí akce už tehdy odko
pávalo i ty,kteří akci mohli být užitečni svými xnknpnsmimi znalostmi, 
schopnostmi a styky,ale kteří ovšem aěli tu omamnou vadu,že dovedli myslet 

na vlastní pěst, měli pevnou páteř a také odvahu říci otevřeně co si 
myslí. Dr. Beneš milobal patolízaly a vrtichvosty a jeho okolí se podle toho 
řídilo. Dopis zněl:

*V Les Angelos, Cal. 2154 26 Place, dne 4. února 1940.
í>Milý příteli, Váš laskavý dopis ze dne 1. ledna nás nesmírně potěšil, 

a včera, když došel, žena si po celý den lámala hlavu i srdoe osudem 
Vaším i Vaší ženy, rodiny.Já ani tak ne.Všechno je lepší než zůstat v tom 
očistci, kdykoli se mohoucím změnit v peklo. A kdykoli si vzpomenu,že tam 
dona bylo bezpočet lidí,kteří sympatisovali s Japonskem proti čině, s 
Ttálií proti Iiabeši a s Francem proti španělské republice, skoro mám
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pocit,že nynější zkouška našemu národu z veliké míry patří a půjde k duhu, 
jakmile operace bude skončena a pacient ji přežije,

0 Vašich osudech jsem věděl jen z nejhrubších obrysů. A z nejhrubšíoh 
nadávek,kterých se Vám dostávalo. To se ví,hříčkou trimhsacstiímjjBtesHxdíSB 
okolnos'í jste se dostal na b*eh,kde byste nebyl tak jako tak zůstal dlou
ho. Ideově. Ale to neznamená, že hgarh býval bych okouzlen Volnou myšlenkou, 
jak byla ke konci. Volná myšlenk.8 přestává být volnou,jakmile je v podru
čí jakékoliv politické strany,ba i jakékoli sociální ideologie. Jdu dále 
a pokládám za zločin zatahování Volné myšlenky do takovvch náladových, 
nespolehlivých a strašně dočasných,rychle se měnících vxcí a věciček. 
Na jedné straně také b?ídilství,na opačném břehu zneužití volného myšlení 
k všelijakým hitleřinám a stílininám, a stojíme před možností jedné z nej
horších reakcí po vyřízení Hitlera a Stalina. A Mussoliniho ovšem.

Vaše listy mne nezastihly v Paříži. Odstěhovali jsme se do Monaca v 
březnu 1937. V květnu J9 jsme vytáhli paty a přes Panamu dopluli sem.

Že jste RSJUBßhKdiaixisK nepořídil se svými nabídkami služeb svých v Ameri- 
oe, mne nepřekvapil o. Ani já,ačkoli jsem kdysi tady žil podstatnou část své
ho mladšího věku a posud měl, jak se říká konexe. Alespoň jeden z těch/ do
pisů jsem si nechal na památku. Podle něho a?l jsem si jen pěkně jít do 
Hitlerovy Prahy,odboj nemel pro mne vůbec žádné potřeby, jinými slovy, byl 
jsem pozván,abych šel ke v em čertům. Panu presidentovi jsem ovšem nabídl 
služby pro odboj hned po zřízení Protektorátní vlády kabelografioky,ale 
posud jsem odpověď nedostal. Chápete,že jsem nekabelografoval Háohovi,ale 
přes Atlantik. A tak jsme jeli do ženina domova. Stojím. stranou a pracuji 
podle svého, česky i anglicky. Pérem, totiž psacím strojem i slovem.

0 tom Vašem krakovském Přehledu jsem nevěděl. Lituji,že nemohu vidět 
alespoň jedno jeho číalo.Nu,později uvidím.A jak do Vaší pouti přišel 
Libanon? Ten můj článek v českoamr.tisku Jste měl asi od Zdeněčka. Jak se 
vede rodině teč, a kde jsou. Sekám v dubnu rozšlápnutí ementálského sejra 
a kopnutí do papriky,legraci kolem mare nostro a vůbec začátek pěkného 
zamíchání v evropském bnojišti. Laskavě mně potvrčte,že Jste dopis dostal, 
a napište“ mně něco wíce o svýď osudedh Srdečně Vás zdraví Váš Jan Havla sa".

(Narážka na "onen břeh,kde bych dlouho nezůstal", se týkala neblahého 
paktu národní demokracie s Ligou a Mareš,o ou Národní frontou. Jako politický 
novinář v nár. dem. tisku jsem byl bit nadšenoi pro národní sjednocení,
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protože jsem ss stavěl proti této neblahé myšlence a odpůrci národního 
sjednocení,protože jsem to pochopitelně nemohl dělat veřejně.V tisku 
strany jsem nemohl uveřejnit, co jsem podnikal v redakci, v Národním 
sdružení cdhorovýoh organizací a v organisaoích strany. A moji někdejší 
přátelé v lolné myšlenky, když Jsem odstoupil ze všech funkcí, v tom skan- 
dalisování předčili všechny ostatní. )

Na dopis jsem odpověděl,ale nevím, zda Jej Havlase kdy dostal.Události 
sc začaly vyvíjet tempem příliš prudkým a kvapným.Katastrofa, jež přikva
čila tsk rychle,znemožnila, aby se někdo staral, dojde-li nijaká poštovní 
zásilka. Po pzádu Prrnole jsme přišli do Británie a první čas byla všechna 
naše pozornost obrácena jen na katastrofh, jež postihla spojeneckoti věc. 
Když jsem pak byl z armády odeslán do Londýna a začal zase navazovat 
přervané nitky, nemohl Jsem již zjistit Havlasovu adresu.Jeho dopis zapadl 
mezi všelijaké památky, s námahou převezení z Francie. Tehdy jsme všiohni 
"žili v kufreoh" a neměli Jsme kde rozložit naše skromné majetky. A tak 
ubíhaly měsíoe a roky, přišlo "osvobození",jež nebylo ničím, než počátkem 
nové poroby, nové zápasy a člověk pomalu přestal vzpomínat na lepší časy 
a své druhy z nich. Až pojednou zpráva v novináoh, že xsmx zemřela paní 
Havlasová, vyvolala zase živě v mysli minulost. A pak jednoho dne v zapome
nuté obálce se zažloutlými dopisy, jež nějak unikla dřívějším prohlídkám, 
určeným hlavně ničení starýoh písemností, pro něž není dost místa v ome
zeném bytovém prostoru emigranta, se objevil starý dopis Havlasuv a a 
ním všechny upomínky na tohoto vzácného muže a jeho ušlechtilou manželku. 
Přítel v Los Ang-’los mi zjistil jeho adresu a napsal jsem Havlasovi,ale 
nedostal již žádnou odpověď. Ani mne to příliš Muumdůtó neudivilo -od 
posledního dopisu minulo osmnáat let. Stará přátelství se těžko objevují po 
tak dlouhé době. Na mých pocitech k němu i na mých vzpomínkách to nic 
nezměnilo.

♦♦♦
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Záplava byzantinismu

(I. Kult T. G. Masaryka)

Spor mezi odbojem zahraničním a domácím,který se odehrával oelkem na po
vrchu našeho veřejného života, byl docela zbytečný, 'ikdo nechtěl popírat 
zásluhy tam kde byly,ač tam,kde šlo o akci domáoí,nesenou drtivou většinou 
národa, se takové pokusy děly. Obecně však nebylo chyti uznat,že minulé záslu- 
hv povznášejí činitele osvobozovací akce nad všeohen lid,že národ je nucen 
vždy a ve všem bez odmluvy ba i bez zkoumání přijímat všechno, co přichází 
od nich a že každý pokus svobodně kritisovat je proviněním se proti povin
ni úctě.

Byly ovšem některé skupinky,jež toto povznesené postavení reklamova
ly pro dva význačné činitele zahraniční akoe. Msaajajjikn Masarykovy zásluhy 
uznal národ bez rozpaků i zdráhání a odměnil je nejen presidentsvím republi
ky, nezměrnou autoritou, úctou a v mnoha případech i včelou důvěrou a 
opravdovou láskou, stejně jako čestným titulem "president osvoboditel".Urči
tým skupinám to nestavilo. Učitel Gustav Jaroš, píšící pod spisovatelským 
pseudonymem Gamma, pasoval Masaryka na "mladšího bratra Ježíšova",aniž 
by poohopil,£e touto blasfemií toliko zesměšnil svého oblíbence. Slovenská 
lidová píseň "Teče voda teče", o níž se tvrdilo, že je Masarykovou oblíbe
nou, byla patolízaly a po nich nerozumy povýšena na jakousi novou státní 
či alespoň presidentskou hymnu, jíž byla otravována veřejnost při každé 
příležitosti, při níž president republiky vystoupil na veřejnosti. Ale 
státiní hymny ustanovovalo Národní shromáždění a bylo nesprávné nápěv tak 
neoficiální stavět po bok národních a státních hymen.

íýto dětinskosti - a jim podobné- byly ovšem toliko směšné a celkem ne
škodné. Povážlivé byly však dooela nepřípustné pokusy umlčet všechny,kteří 
tím či oním způsobem projevili názory odlišné od těch,jež hlásal profesor 
pražské university, vůdce realistiokě strany, předseda Národní rady paříž
ské a pak Prozatímní vlády republiky dosud formálně neustavené a pak pre
sident renůblíky. Bylo stejně nepřípustné, že byli zakřikováni i ti,kteří 
i když neodmítali nebo nekritisovali,alespon k tomu,aby byli přesvědčeni 
o správnosti nebo nesprávnosti něčeho,potřebovali trochu více, než auto
ritativní "on to řekl". Masaryk, který po oelou dobu své předválečné činnosti
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nabádal ku kritioe a varoval před slepým uotív'ním autorit,byl pojednou 
povyšován na autoritu neomezenější ještě, než je neomylnost papežská. Pro 
nejednoho, kdo znal jeho dřívější stanoviska bylo překvapením,že tomu 
neučinil přítrž.

Protože není lidí neomylných a protože i největší autority mohou ohybo
vat i Ve vlastním oboru a v oboreoh jinýoh nejsou ovšem dooela žádnými 
autoritami, musil každý rozumný člověk býti oohoten připustit,že Masaryk, 
a? již mluvil o čemkoliv, mohl mít stejně pravdu jako se mýlit. lfaž,kteiý' 
zastával nejvyšší a nejváženější úřad ve státě, měl ovšem nárok na to,aby 
se o něm mluvilo zdvořile a o jeho podnětech vážně uvažovalo. ’’Hradním pre- 
toriánům» představovaným hlavně Československou oboí legionářskou a kote- 
rií, bezprostředně zapojenou na kancelář presidenta a na ministerstvo za
hraničí, to ovšem nestačilo. Nebyli oohotni uznat,že v demokraoii, jíž 
měli v ústech nepřetržitě, má každý občan právo na vlastní názory a proje
vovat je svobodně, pokud tím neporušuje zákony a společenskou slušnost. 
A jako je každý občan povinen dbát zákonů a podřídit se platným opatřením 
úředníoh činitelů, má právo je kliticky zkoumat, kritietovat a nakonec i 
projevit svůj nesouhlas s nimi a snažit se je zákonitým způsobem změnit.

Byzantinismus vydal opravdu podivné květy. Ze zahraničního tsiEmoiiá 
triumvirátu byl odstraněn mlčky sice,ale důkladně generál M. R. Štefánik, o 
němž bylo známo,že ve velmi mnohém se rozcházel s Masarykem a Benešem. 
Ostracisován uni v. profesor K Drtina, kdysi Masarykův kolega na universi
tě a jeden čas i poslanec jeho realistiaké strany. Skandalisován univ. 
prof. Král za kritiku Msarykovy knihy o sebevraždě. Když se Rudolf Medek 
rozešel s hradní skupinou,přestal být zborovským hrdinou,ale stal se 
zbabělcem,který přišel na bojiště až když bylo po boji. Machar, kdysi verný 
druh Masarykův a polobůh všech realistů, odkopnut,když nehodlal se plazit 
po břiše před mužem, dříve směl nazývat’’Tomášem". Nepřekvapí proto,
že jiní,kteří nebyli Msarykovi tak blízoí, nebo kteří ho otevřeně kriti- 
sovali- Často ovšem jen proto,že kritisovali jeho favorita Beneše- byli 
na tom mnohem hůře a vystaveni nejnenávistnějším kampaním.Přehnaně loyál- 
ní Švehla měl nakonec toho dost a jen jeho předčasná smrt zabránila jeho
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přechodu do tábora "protihradního*. Kramář,který svými penězi a svou prací 
umožnil Masarykovi vstup do politického života,byl skandalisován docela 
nestoudně. Jednou z příčin byl jeho rozpor s Masarykem a Benešem o stano
visko k bolševické revoluoi. Dnes už nemůže být nejraenšíoh pochybností o 
tom, že pravdu měl on a ne Masaryk a jeho hlavní a snad jediný rádoe Beneš.

Nemá zmenšovat Masarykův význam,jestliže si řekneme,že jako každý 
jiný člověk měl i on za svého veřejného působení někdy pravdu a někdy se 
mýlil. Někdy ty omyly byly významu docela podružného a mohou být zapomenuty. 
Jindy byly opravdu povážlivé a v některých případech i velmi škodlivé. 
Setn patří na příklad jeho neotřesitelná a zcela naivně zaslepená víra,že se 
bolševická revoluce v Rusku vybouří a zlidští a z toho plynoucí jeho odmít
nutí všech návrhů na spojeneckou intervenoi v Rusku.Tento omyl je ještě 
po desítiletích zdrojem nezměrného utrpení našeho lidu. Omylem bylo jeho 
zatvrzelé lpění na milici a zanedbání náležitého vyzbrojení,jež se pak 
po jeho odstoupení kmžtaa těžko odčinovalo. Stejným omy>*em byl jeho odpor 
proti energickým zákrokůn proti henleinovštině.Nepromyšlené bylo jeho fa
vori sování "levice" takovými projevy, jako "vývoj jde do leva* a "Tábor 
je náš program".

^■ento pošetilý kult jednotlivce přinesl i závažné problémy ústavně 
právní povahy. Ústava z roku 1920, ve snaze zabránit pokusům o doživotní 
hodnostářství, stanovila netoliko délku funkčního období presidentů,ale 
ustaho?ila takí-, kolikráte smí být president znova zvolen. Podobná Ustano
vení, omezující nepřetržitou volitelnost nositelů tohoto úřadu,mají všeoh- 
ny demokratické republiky světa.Mají je dokonce i Spojená státy,jejichž 
vládní systém se Masarýk marně snažil přenésti do Seskoslovenská. Ústava 
činí ovšem výjimku u Ma saryka,za se v uznání jeho mimořádného postavení. Je
mu dovolila, aby kandidoval a mohl býti zmo/an knižax kolikráte bude chtít 

on a pokud ovšem dostane potřebné hlasy ve společné schůzi obou sněmoven 
Národního shromáždění. Na neštěstí byls formulace tohoto ustanovení poněkud 
mlhavá a hradní kmzžaymx® kruhy se snažily dokázat, že slova "toto ustano
veni se netýká prvního presidenta republiky Jznamenají, že se Masaryk ne
potřebuje již podrobit žádné nové volbě,protože jeho funkční období není 
časově omezeno. Jinými slovy,ačkoliv každý další president republiky bude 
volen jen na přesně zákonem stanovenou dobu, bnaftaxMwh« Masaryka se to 
netýká a on je presidentem doživotním.
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Nikdo nepochyboval o tom,že Masaryk bude volen znova a znova presidentem 

a že stěží bude možno proti němu postavit protikandidáta s nadějí na zvole
ní. Nicméně tento výklad ústavy hradními juristy byl důrazně odmítnut a Mase 
ryk se musil podrobovat volbě. Protikandidatura, podle ústavy i podle duoha 
demokratického zřízení dooela přípustná, byla ovsem hradní skupinou považo
vána skoro za zločin.Nutnost, aby se Masaryk podrobil opětně volbě, byla 
jeho patolízalům znevážením jeho osoby.

Koaliční vlády nelze jistě vinit z nedbání prezidentského přání. Spíše je 
lze obvinit z přehnané ústupnosti a z nedbání úmyslu ústavodárců přesně roz
lišit mezi funkcí presidentskou a vládní. Této přehnané ústupnosti sluší 
přičvs.i značnou vinu na omylech, jiohž se předmnichovská republika k své 
škodě dopustila. Vůdčí činitelé parlamentní většiny neměli odvahu se posta
vit proti skandalisačním kampaním, zřejmě vyoházejíoíoh z okolí presidenta 
a dr. Beneše. Ošklivý případ, kdy neslušnému zesměšňování prvního ministerské
ho předsečty republiky dr.Kramáře v bytě Karla čapka, byl přítomen presi
dent republiky, byl zamluven. Pokrčením ramen přešli vládní činitelé neústav
ní projevy presidenta Masaryka, včetně pošetilého výroku bez Beneše by
chom neměli republiku"^

Ještě povážlivější bylo Masarykovo favorisování dr.Smaašíš Beneše v mini
sterském úřadě a to i tehdy, když Benešova strana byla v oposici a nakonea 
i jeho doporučení Beneše za nástupce v úřadu presidentském. Strpěním toho 
vládní činitelé přispěli přímo ku katastrofám,jež na nás dolehly.

Koaliční vlády nesporně v mnohém - někdy neochotně - ustoupily proti 
svému lepšímu přesvědčení jeho naléhání.Obávaly se konfliktu a neodvažova
ly se uplatnit svou ústavou zaručenou kompetenci. Brzdily jen nejkřiklavěj
ší výstřelky byzantinismu, zejména nepřipustily omezení občanských práv a 
svobod. Přesto však společně poskytly prvnímu presidentu
mnohem více moci, než mu podle ústavy příslušelo. Ne jednou jej nechalo roz
hodnout tam, kde rozhodovat měla vláda a parlament.Občas byly vyslovovány 
pochybnosti, není-li tato přehnaná ústupnost nebezpečná pro další vývoj 
republiky tím, že se tu vytváří tradice všemocného, ale nikomu neodpověd
ného presidenta, který může vnucovat svou vůli vládě i volenému parlamentu. 
Každý si byl vědom,že i když by Masaryk mohl být precidentem doživotním, 
nemůže být presidentem věčným a po něm by mohl přijít někdo,kdo by zneužil 
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takto vytvořené neústavní,ba protiústavní tradice. Vývoj událostí ukázal, 
jak opr«tansné byly tyto obavy a jak nemoudře jednali vůdčí činitelé před
mnichovské republiky.

Přehnaný kult Masaryka byl ovšem jen součástí "osvobozenecké legendy*. 
I když hold byl vzdáván především Masarykovi, veleknězem knitax kultu a 
hlavním jeho organisátorem a ovšem také hlavním podílníkem na prospěchu 
z něho byl dr. Edvard Beneš. Jako nelze prokázat, že Masaryk aktivně podporo
val tento byzantinismus v plném jeho rozsahu -ač není také známo,že by se 
kdy byl proti němu postavil a alespoň jeho výstřelky omezil- tak lze 
snadno prokázst aktivní Benešovu účast na tom.Velebitelé Mxat Masaryka měli 
ostatně na mysli především jeho a ne 'bsaryka, jenž jim sloužil spíše jako 
symbol a prapor.V Benešovi a ne k Masarykovi se upínaly všechny jejich 
naděje a také osobní aspirace. Masaryk byl v jejich očích jakýmsi absolut
ním vladařem, ale věděli,že kvapně státn? a podléhá neduživosti. Beneš byl 
mlád, jeho zdraví bylo natřesené a proto byl pro ně předurčeným dědicem 
trůnu. Ife sarykův kult byl jedním z prostředků, jimiž měl být vytvořen kult 
Benešův. Snad největším proviněním Masarykovým bylo,že vytváření toftoto 
kultu n:'xneraožnil,ale podpořil.
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Záplava byzantinismu

(II. Dr. Beneš nastupuje)

ÚsXék Úcta k Masarykovi jako osob«“ i presidentu republiky byla tak 
obecná i mezi jeho někdejšími politickými i názorovými odpůroi,že se brzy 
vyskytla otázka, proč ta horečná snaha po jeho ztaÄBÓ zbožnění,když je do
cela zbytečná a spíše škodí než prospívá. Odpověď byla ovšem na snadě. 
Kult T. G. Masaryka neměl vybojovat, co vybojování nepotřebovalo. Jeho úče
lem mělo být podepřít postavení dr. Beneše a umožnit splnění jeho nároků 
na kariéru,jejichž realisování nebylo nijak zaručeno.

I tato kampak však se mohla zdát zbytečnou. Ani dr. Beneš se zprvu ne
setkával s odporem, ba ani ne s kritiky. Ovšem,jeho posice ve veřejném ži
votě nikdy nebyla a nemohla ani být ani trochu podobná postavení T. G. Ma
saryka. To je docela pochopitelném Beneš nebyl veřejnosti z dřívějška znám. 
Byla to dooela nové osobnost na politiokém dějišti,jméno přemnohá lidem 
nio neříkající. Za jisté, bylo známo-alespoň v hrubýoh rysech- oo dělal v 
zahraničí,nikdo však nemohl vědět jakou cestvu hodlá kráčet doma, jak se 
uplatní a osvědčí. V den,kdy se vrátil z Rraříže do vlasti a přestal být 
generálním sekretářem zaniklé již Národní rady pařížské, byl jen jedním z 
mnoha,kteří se zasloužili na úspěšném zakončení naší akce za svobodu.

Masarykova oesta do slávy byla pochopitelná. Byl obecně znám již ze své 
předválečné činnosti. Profesor na pražské universitě, vůdce politického 
hnutí, jež ae změnilo nakoneo v malou,ale dosti vlivnou politickou stranu, 
poslanec na říšské radě a autor mnoha knih a brožurek, účastník mnoha kam
paní, byl osobností nepřehlédnutelnou, i když ne dosud obecně uctívanou 
a milovanou. Byly zde však skupinky,jako zbytky jeho někdejší strany, část 
učitelstva a dosti početná skupina studentská,kteří jej všichni uctívali 
jako skoro neomylného vůdoe. Vyneslo mu to uctivou přezdívku ctitelů 
"Pastýř* a neuctivou jeho odpůroů "bílý slon realistů". I bez formálního 
úřadu ve správě státu byl osobností, s níž se musilo počítat.Vůdčí úloha 
v zahraničáí akci vedla nadlouho k zapomenutí starých sporů a i bez pro
pagandy by byl T. G. Masaryk dožil mhx na výsluní slávy svůj život jako 
muž ctěný celým národem, 1 když by to bylo znamenalo,že by všechny jeho 
názory nebyly vždy přijímány všemi jako evangelira. Konečně,ani smangnidrermm 

evangelia nebyla u nás přijímáma všemi a po všech stránkách.
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Dr. Beneš se ovšem net-'šil této výhodě a ani se těšit^jí nemohl. Do zahrani

čí se odehrál veřejnosti dooela neznám a jen poměrně málo politioky inte- 
resovanýoh lidí vědělo,že existoval, že napsal poměrně málo známou knížku 
o dějinách dělnického hnutí, vydanou v málo známém venkovském nakladatel
ství. Ještě méně lidí vědělo, že tyl po nějaký čas pařížským dopisovatelem 
“Práva lidu“, orgánu sooiálně demokratické strany,že pro Volnou myšlenku- 
tehdy ještě ne československou - přeložil Volneyovu knížku ’’Zříceniny”, jež 
od svého vydání ve Trancii byla trvale na katolickém indexu knih zakázaných^ 
A teprve v době půtek o jeho osobu se dozvěděla širší veřejnost,že pod 
pseudonymem dr. Bělricý vydal v Paříži knížku, dokazující nezbytnost Rakousko- 
nherského mocnářství. Jeho účast na zahraniční akci byla jeho prvním činem, 
jímž vešel v širší známost.A protože se akce za osvobození, doma i za hra
nicemi, účastnili na čelném místě i jiní, dental se sioe dr. Beneš do vůdčí 
garnitury,ale jen jako jeden z mnohýoh. I tak to bylo postavení pro mladého 
muže, jenž teprve vstupoval do veřejného života, vío než výhodné.Byl uznán 
za jednoho z významných činitelů národa. Nikdo nebyl taäöi tehdy ochoten 
brát v pochybnosti iKxk jeho znalost zahraničního světe.diplomacie a mezi
národní politiky vůbec.V tomto oboru stejně nebyla konkurence nikdy veli
ká- pokud vůbec byla nějaké, zejména v prvních letech republiky. Nebylo 
námitek proti tomu,aby ookračoval ve své působnosti jako ministr věcí za
hraničních a patrní by jím byl zůstal hodně dlouho, aniž o to musil nějak 
zvláště zápasit. A i kdyby během času došlo k zrnině vlády, byl by vždy 
brán v úvahu jako jeden z vážnýoh kandidátů na ministerské k -eslo. A každá 
politická strana,do níž by se byl uchýlil, polítala by s ním jako s jedním 
ze svých význačnýoh členů,který měl možnost zaujmout! během času postavení 
ještě vlivnější. Všechno záleželo jen na něm a na jeho práoi- začínal s 
náskokem, jaký, když vstupoval do politické arény,neměl žádný z politickýoh 
v^-ůdoů doby předválečné a poválečné.To mohlo stačit 1 muži s hodně přehnaným 
sebevědomím a s velkou otižádostivostí.

Dr. Benešovi to však nestačilo. Jako Mesarvkův pobočník v zahraničí se 
vžil do úlohy první osoby po vůdci samém. Byl ochoten vzňat,že Masaryk má 
zaujímat první mí sto,nebyl však oohoten strpět nikoho jiného nad sebou. 
Hned od samého počátku se považoval za jakéhosi korunního prince,dědice 
Masarykova a všechna jeho snafca vedla k tomu být za Msarýkova presidentství 
jeho hlavním rádcem a pomocníkem a připravit si tak cestu,aby se stal jeho
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dědioem a nástuncem. Přehlížel, že v národ? politicky vyspalém, majícím 
již svou vodcovskou garnituru,do níž se může svou prací postupně včlenit, 
ale kterou nemůže xs ze své moci vyřadit, nestačí přízeň jeho protektora. 
Zásluhy ze zahraničí , stejně jako všechny zásluhy z domácího odboje i 
z doby předválečné,byly národem ochotně uznávány a odměňovány poctami,ale i 
zásluhy,byt i sebe většíj nutno v politice - a konečně i v každém jiném 
oboru lidské působnosti - vždy znova a znova získávat. V politice - jako 
ve všem ostatním - lidé vystupují do výšin 8 kleáají do ústraní,aby se 
znova saBKdü pozvedli, nebo aby se docela vyřadili. Dr. Beneš necht"1 uznat, 
že národ může a má volit své představitele podle své vůle, ľikdo nepochy
buje o tom, že národ se může mýlit a často také mýlí, že vynese do popře
dí někoho, koho neměl a nechá padnout někoho, kdo padnout neměl.Ale v de
mokracii to jinak není ani možné.

Hned v prvních chvílích po páwarstmxá. návratu do vlasti musil dr. Beneš 
k 3Vému nemilému překvapení poznat,že skončily již pařížské časy a že okol
nost, že byl kdysi na prvním místě po Masarykovi, nikterak neznamená,že na 
prvním místě zůstane i ve vlasti. President.který by se byl omezil jen na 
celkem značně omezená oprávnění svého úřadu, přehlasovaný čas od času, 
jako tomu bylo ve sporu o rpstolení presidentského úřadu,nemohl by, i kdyby 
snad chtěl, dát otižádostivci, jenž nechtěl Čekat, po čem toužil.Bylo potře
bí zvětšit jeho oprávnění,když ne změnou ústavy, tedy vytvořením nálady 
ve veřejnosti, jež by dala presidentovi moo, která by mu dovolila vykonat 
nátlak na ustavní činitele.A k tonu ještě bylo potřebí opřít se o dalšího 
činitele,který by podepřel presidentskou všemocnost. Beneš si uvědomil,že 
je podstatný rozdíl mezi francouzskými politickými stranami, docela volný
mi a nedostatečně organisovanými, v nichž se vůdce mohl vynořit náhle a 
třeba nečekaně a mezi tuze organisovanými politick'mi stranami českými a pa 
psk československými. 0 jednu z těohto stran alespoň. sc potřeboval opřít 
a mít kromě toho ještě oporu v jiných skupiněoh,jež ovlivňují veřejné 
mínění a působí tedy i na ostatní strany, nebo alespoň na jejich části. 
Tomuto poznání se nemohl uhnout již proto, že ještě než se vrátil Masaryk 
se svou Prozatímní vládou z Paří e,v Praze vznikla již vláda,jejímž před
sedou byl muž,který byl poslancem již v době,kdy se on teprve učil číst a 
psát.Ve vládě zasedali i jiní,kteří měli vůči němu podobný náskok. A byli 
členy vlády,aniž by se kdo ptal pařížské Prozatímní vlády, jež cta byla do 
pražské vládě prostě převzata. B<L zde i prozatímní rarlament,který teprve
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udělil Masarykovi presidentsví.Nikoliv Paříž,ale Praha učinila Masaryka 
presidentem. Učinila/ tak ochotně a s nadšením, ale dala na jeko,že 
zdrojem mooi je Praha,že co bylo v Paříži bylo jen provisorium, jehož 
platnost skončila, když se v Praze ujal vládní moci Národní výbor ,kědtrýx 
který se změnil ve vládu. Necht byly zásluhy zahraniční akce sebe větší- 
a nikdo je ani tehdy,ani dnes neumenšuje - všdchna moo faktioká i právní 
byla v rukou činitelů domácí osvobozovaoí akce. Mužové zahraniční akce měli 
to, oo jim domácí akoe dala. Tehdy se tyto věci tak přesně neanalysovaly, 
al zúčastnění musili to cítit a ohápat.

A tak na druhém místě po Masarykovi - nadán ústavní právomooí,jež 
se rovnala oné presidentově a v některých směrech ji převyšovala - stanul 
někdo jiný, muž s veliký’ii politickými zkušenostmi a s nezměrnou popula
ritou národního hrdiny a mučedníka. A ne dost na tom,když byla do Versailles 
vyslána československá delegace na mírovou konferenci, její hlavou se 
stal předseda vlády a ministr zahraničí byl jen jeho podřízeným pomocníkem. 
Zde začíná zavilý boj dr. Beneše proti dr. Kramářovi,v němž měl, bohužel, 
pomoc a podporu T, G. Masaryka, jenž zapomněl, čím je Kramářovi zavázán, 
ale pamatoval na to, jaké spory s ním měl. Zašlo to až k hrubému porušení 
služební podřízenosti ministra zahraničí předsedovi vlády, nejen intrika
mi na konferenoi, ale i přímým referováním presidentu republiky za zády 
předsedy mírové delegace. Stejným porušením loyality a konečně i ústavníoh 
předpisů bylo,že president tyto referáty přijímal a na ně odpovídal, ač 
ve státních mshsdKnfcíiBiijcmm záležitostech každé rozhodnutí presidentovo 
mělo být kontrasignováno předsedou vlády. Podrobnosti o tom vešly v částeč
nou známost až když vypukl veřejný spor mezi Benešem a Kramářem a na ve
řejnost se dostaly teprve po Iftiiahovu, když byla publikována o tom kniha 
memorand dr. Kramáře,odpovídajíoí na Benešovu denunoiaoi u presidenta re
publiky.

Dr.Beneš,který se nehodlal spokojit s funkcí ministra zahraničí - prosté
ho sice, ale význačného člena vlády- a s nejistými snad vyhlídkami na auto* 
matický postup,který by si byl musil vysloužit tvrdou a trpělivou prací 
pro stát a národ, nechtěl se pnátóálxrti podřídit jiným, kteří by mohli 
mít stejný a někdy i větší vliv na státní záležitosti.Viděl,že se musí 
stát členem a pokud možná vůdcem některé z koaličních stran,pokud se mu 
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nepodaří, vystupňovat Masarykovu autoritu a tím i vlastní autoritu do 
takových rozměrů,aby dominovala všem stranám. Potíž byla v tom,že každá 
strana stála o ministra se zásluhami,ale žádná 3e nehodlala stát jeho pří- 
lepkem a povolným nástrojem.

Těžko říci, byl-li dr. Beneš p*ed svým odohodem do zahraničí organisova- 
ným příslušníkem sociálně demokratické strany. Patrně Sienskou přihlášku 
někdy podepsal,protože tato strana měla svým organisačním řádem přísně 
nakázáno,že v jejím tisku mohou působit jen řádní členové strany. Při ná
vratu do vlasti byl tento někdejší pařížský dopisovatel orgánu strany 
"Právo lisu" také řádně stranickým tiskem titulován jako "soudruh". To 
však brzy ustalo,protože dr. Beneš dal jasně na jevo,že nehodlá být sociál
ním demokratem. Rakušácká éra, vystřídaná bolševisujícími záchvaty»uvedla 
stranu do nevážnosti a současně i do rozkladu. Nezdála se být vhodným ná
stupištěm k zápasu o svrchovanou mcc.Kromě toho, v republice nebylo stra
ny, jež by měla organisační řád tak tuhý, v níž by postup byl tak vázán 
na anoienitu členství a funkcionářství a v níž tak mnoho záleželo na řa
dovém členstvu. Schopný člověk se v ní mohl dostat do popředí,muž se za
hraničními zásluhami a ministerským úřadem mohl postupovat poměrně hodně 
rychle,ale přece jen mnohem pomaleji, než kde jinde. Strana lpěla na tom, 
čemu se dnes říká kolektivní vedení a nebyle ochotna nastolit kult vše- 
mooného jednotlivce .Zajisté, i soudruzi měli své modly,jež,jak to napsal 
v jedné své básničoe František Gellner "nosili v srdcioh i kravatě",ale 
to byli dávno již mrtví evangelisté "vědeckého sooialismu". Nikdo nsrnoki 
ve nemohl v sociální demokracii "přihlásit u předsedy" a zaujmout hned 
vůdčí postevení. Kariéra se dělala krok za krokem a začínala prací v 
místní organisaoi.

Dosti dlouho nebyly veřejně známy Benešovy pokusy zakotvit jinde. Poměrně 
pozdě se dozvěděla československá veřejnost,že nejprve dr. Beneš vyjednával 
s agrární stranou, přejmenovanou právě na republikánskou stranu čs. venko
va a Bo-oviny. Agrárníci neměli námitek. Byli by jej přijali a pojali 
ochotně mezi své přední muže. Oceňovali Benešovy mezinárodní styky a jeho 
schopnosti a znalosti - o nichž tehdy nebylo nikde nejmenších pochybností-
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ale i tato strana byla demokraticky organisována a nemohla vykopnout bez 
valného důvodu skaaixx staré vůdce a nastolit někoho,kdo právě přišel.Vůd
ci členové strany nebyli také jmenováni Švehlou,jenž xeasinamžm ač ve fctra- 
ně mocný, nebyl všemocný.Nikdo nebude tvrdit,že Švehla horouoně miloval 
všechny, s nimiž zasedal ve výkonném výboru strany a v jeho předsednictvu, 
že se s nimi rád dělil o moc. Ale funkce dávala strana a ne předseda,který 
svou přízní mohl postup usnadnit,ale nemohl jej nadekretovat.

Za těchto okolností nezbývali než národní sociálové,kteří se tehdy 
přejmenovali na československé sooialisty. Klofáč, tehdy ještě faktioký 
vůdce strany -ač již zatlačovaný Stříbrným a Tučným- Beneše přijal nejen 
za člena,ale hned za jednoho z vůdčích činovníků. Ve vůdcovské garnituře 
to vzbudilo hodně zlé krve, ale nejeden z vedoucích činovniků se utěšoval 
myšlenkou, že Beneš, neznámý členstvu a neznalý praktické domácí politiky, 
se soustředí na své zahraniční úkoly a nebude se plésti do stranických 
záležitostí. I národně soaiální strana měla své volené instituce a proto 
ani ona nebyla ochotna změnit se rázem v přílepek jedné osoby,člena přes
příliš nového. Kromě toho strana byla zmítána rozpory mezi křídlem tradič
ně nacionalistických a socialistickými radikály,představovanými zejména 
Vrbenského anarchisty. Ctoes se již obvykle zapomíná,že tato strana,jež 
tak dlouho dokazovala,že je sociální a ne socialistická, se pojednou hlé- 
sila do druhéfamsterodamské) socialistické internacionály a když byla 
odmítnuta, docela nerozpačitě 3e hlásila do vídeňské internacionály, 
zvané tehdy obecně dvaapůltou,protože byla někde mezi amsterodamskou a 
moskevskou, třetí internacionálou. Když ani zde nepochodili,učinili obvyklý 
a u nich ani trochu nepřekvapující přemet. Začali navazovat styky s 
francouzskou stranou "radikálně socialistickou”,jež ovšem neměla se socia
lismem v obvyklém slova smyslu docela nic společného,ale byla stranou 
buržoasního radikalismu republikánského a prctiklerikálníhofc

Dr. Beneš ovšem ani u československých socialistů nezískal rázem po 
čem toužil. Nestal se okamžitě vůdcem,ale získal nástupiště pro neveřejný 
zápas o faktické vůdcovství. Neměl ani čas ,ani chul a ovšem také ani 
schopnosti a zkušenosti k dlouholetému zápasu o moc a působit přímo mezi 
členstvem. At již poznal svou řečnickou neschopnost, tak situaci ztěžující
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ve straně, oplýva,Vol strhii jícími a demagogickými řečníky,at již si byl 
vědom své osobní chladnosti a upjatosti ve styku s neznámými, či zde u ně
ho již docela převládl jeho vždy jasněji se projevující sklon k intrikánství, 
začal budovat stranu ve straně,používaje při tom lidí na něm závislých. A 
protože jasně chápal,že ještě na dlouho se nemůže stát jeho jméno heslem a 
praporem, použil propagandy Masarykova kultu jako pláštíku pro své snahy. 
Masaryk musel být zbožněn,aby odlesk jeho glorioly mohl padnout na velekně
ze tohoto nového tak nerealistického kultu. Ma sa ryk stárnul a nebylo času 
nazbyt. Beneš spěchal a ve spěchu sahal vždy častěji k prostředkům,na něž 
jsme nebyli zvyklí, flám vyvolal proti sobě odpor, jemuž lze dnes vytknout 
jen to,že nebyl dost rázný,aby zabránil Benešovi dosáhnout po čem toužil 
a svými chybami strhnout stát i národ dvakrát po sobě do hrozné katastro

fy-
#»♦
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Záplava byzantinismu

(III. Benešovo taženi)

Ve své snaze zajistit si za každou oenu nástupnictví po Masarykovi a 
současně i za jeho života ovlivňovat pronikavým způsobem československý 
státní aparát a politioký život, měl dr.Beneš účinnou pomoo kanoeláře 
presidenta republiky. Měl však ještě něoo dnohem důležitějšího. Jako vládoe 
ministerstvem zahraničí změnil dr.Beneš toto ministerstvo ve svůj soukro
mý politický sekretariát,jehož zaměstnanci, placení republikou, byli vá
záni oddaností především doživotnímu držiteli ministerského úřadu. Co by 
se nebylo zdařilo v jiném ministerstvu, kde působili nerušeně příslušní
ci všeoh poli tidkýoh a xzsmsv.xn§? ‘směrů , šlo docela snadně v tomto mini

sterstvu, jež se svým posláním a celkovým ustrojením jedinečně hodilo k 
touu, aby bylo soukromým pašalíkem jednoho muže. Jeho působnost,především, 
byla oficiálně zaměřena na oizinu a tudíž jeho každodenní praxe nebyla 
tak pozorovatelna do lácí veřejnosti, jako jiných ústředních úřadů a jejioh 
podřízených složek,jež hyly v ustavičném přímém a bezprostředním styku 
s domácím životem a zasahovaly do něho veřejně. Jeho personál se skládal 
ze samých začátečníků v tomto oboru, ale vjsiirain většinou také v úřední 
službě a mohl být proto vybírán podle osobního vkusu ministra a jeho nej- 
bližších poradoů. Nerozhodovala tudíž odborná a úřednická kvalifikace, 
ale oddanost ministrově osobě. Hodnosti ve službě byly udělovány podle té
hož měřítka. Dominující osobností v ministerstvu byl na př. sekční šéf Hájek, 
v předválečných dobách administrátor deníku ’'Sas", jehož znalosti cizích 
řečí a ciziny i problémů mezinárodní politiky nestály za řeč ani po dlou
holeté službě v ministerstvu. Na rozdíl od jiných ústředních úřadů minister
stvo mělo obrovské nevyúčtovatelné disposiční fondy na propagandu republi
ky a nejrozmanitější výdaje, spojené s cestami do zahraničí, representací 
a pod. Z těchto fondů se dalo stejně podporovat politiky a puolicisty v 
cizině, nakloněné republice, jako politiky a publicisty ochotné pěti 
ahvalozpšvy na dr. Beneš®. Brzy začal v republice kolovat vtip,že podle 
čs. propagandy náš národ zrodil jen jednoho Xiiáxáfa filosofa (Masaryka), 
jen jednoho státníka (Beneše), jen jednoho spisovatele (Karla Čapka) a jen 
jednoho hudebníka (Bedřicha Smetanu). A ovšem z disposičníoh fondů se dalo 
vydatnou měrou podporovat také domácí 'nstituoe a jednotlivoe, což se 
také d'lo. Nio na světě nebylo snazší, než vymámit na ministerstvu zahra
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ničí peníze. Stačilo dát na jevo ochotu sloužit dr. Benešovi a jeho skupině. 

Značná část fondů, určených pro zahraniční účely,byla použita k 
nnitropolitiokým účelům. Jak známo z různých odhalení, dr. Benes poskytl

I

znečné částky straně československých sooialistů a jejím různým složkám. 
Ovšem, dr. Beneš nebyl tak fanatický straník, aby myslil jen na vlastní 
stranu. Financoval stejně ochotně z prostředků republiky nejrůznější s ním 
symnatisující skupiny ve všech stranách, s výjimkou snad komunistů,ač ani 
to není docela vyloučeno.Ve straně národně sociálhí šly podpory ovšem 
především skupinám a osobnostem, jdoucím s ním a podporujícím jeho snahu 
stranu docela onanovat. Vhodným nástrojem zde byli, kromě kariéristů a 
onortunistů zejména příslušníci n kdejší pokrokové strany (realistické) a 
moravské strany lidovo pokrokové, kteří, sa neoítili doma v národní demo
kracii, do níž vstoupili po *zjednodušení politiokýoh poměrů”, dohodnutém 
na luhačoviokýoh poradáoh. Ti se značnou měrou uchýlili do strany českoslo
venských socialisti*. Značnou posilou této frakce ve straně československých 
socialistů byli ti příslušníci národní strany prnoe, vzniklé z národně 
demokratické levice,kteří po jejím zániku přešli do Benešovy strany,ač 
proti ní o volbách za Benešovy tajné podpor' vedli nejurputnější kampaň. 
Tak se stalo,že Benešova frakce mohla podrazit nohy Stříbrnému a nakonec 
jej na nějaký čas dokonce vyřadit z veřejného života.Beneš se stal místo
předsedou strany a ■‘'aktickvm jejím pánem p majitelem.

Budiž zde uvedeno, že peníze, vynaložené na propagandu republiky a 
zneužívané pro osobní propagandu Masaryka a Beneše,byly často vydávány do
cela nerozumně. Ve Vídni byla na př. financována skupina listů docela 
'skandálních,patří cích majiteli deníku "Die Börse”. Osobně jsem poznal, jak 
přehnaně štědrá byla československá podnora říšsko-nšmeckých pacifistů a 
měl s ministerstvem zahraničí nepříjemnosti, když jsem proti přehnanosti 
podror - ne protA podporám samým - vznesl námitky. V Británii byl v česko
slovenském žoldu na př. šéfredaktor "Observeru" &arvin,káterý, když zjistil, 
že může od Hitlera dostat více peněz, obrátil na čtyráku a změnil se v 
našeho nepřítele. Podobné případy byly i ve Francii.Zkoumat archivy 
ministerstva zahraničí by vyneslo na světlo denní nejednu za jímavost. (Za 
okupace pořídil dr.Hrban, dnes v Herderovu institutu v Marburgu, pro 
úřad "Protektora” zajímavou knížku,kterou jsem četl až po válce. ) Naproti 
tomu opravdoví přátelé Československa,kteří si při všech sympatiích k nám 
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zachovali samostatný a někdy blahovolně kritický poměr,,jako na př.prof. 
Seton Watson (Sootus Viator), jenž se tak zasloužil o informaci světa o 
utrpení Slováků, byli znepřáteleni,protože ministerstvo íhžsuk zahraničí 
nesneslo ani blahovolnou a přátelskou kritiku, protože požadovalo chvalo
zpěvy. Ty pak byly přeloženy do češtiny a tiskový odbor ministerstva je 
dodával tisku a politikům jako doklad,že svět miluje Československo a jeho 
dva neomylné vůdce, Masaryka a Beneše.

Protože ministerstvo zahraničí mělo monopol zahraniční propagandy a 
převeliký tiskový odbor, mohlo snadno působit na "sdělovaoí prostředky* 
nejen v cizině, ale také- ovšem tajně- na tisk domácí, stejná jako na sla
bé politiky a novináře. Slušný počet listů v Československu byl buď přímo, 
nebo nepřímo, často prostřednictvím favorisovanýoh novinářů, podporován 
ministerstvem zahraničí a stal se tak závislým na ministerstvu, či lépe 
řečeno, na jeho hlavě. Styk s domácím tiskem měl, podle práva,příslušet 
ovšem tiskovému odboru předsednictva ministerské rady,kterýžto odbor vymá
hal ovšem službu republice a ne nějaké osobě. I když lze doznat,že podpora 
některch listů německého aktivismu v republioe- na př. velkého koncernu 
Wolffova ,nebo Stra^sovy tiskové kanceláře- nebyla zbytečná, zbytečná by

la konkurence ministerstva zahraničí tiskovému odboru presidia ministerské 
rady,který také ani trochu neskrblil penězi,ač jich tolik neměl,jako jeho 
konkurent v Černínském paláci. Tam ovšem, kde ministerstvo zahraničí nara
zilo na odpor, nebo na neoohotu slepě sloužit, následovalo nevraživé tažení, 
jež sahalo k prostředkůn hodně- nedůstojným státního úřadu, ba i normálně 
slušných lidí. Přepad Prášková "Napravo" byl snad prvním případem toho dru
hu veřejnosti známým. Po něm následovalo mnoho xtnqóái jinvoh, snad ne tak 
k iklavýoh a zjevných, ale většinou stejně neslušných.

Pomocí prostředníků financovalo ministerstvo zahraničí slušný počet 
listů, sloužících mu až do roztrhání, mezi nimi i "Přítomnost", v níž 
akandalisováni byli nejen domácí odpůrci dr.B neše, ale i zahraniční čini
telé, jako na př. polský ministr zahraničí plk. Beck. Útoky na tohoto ne právě 
moudrého ministra zahraničí neprospívaly ovšem snahám o sblížení s Polskem. 
Přispěly jen k vystupňování československo-polskýoh rozporů.

Ministerstvo zahraničí potlačovalo nejen každého, kdo o zahraniční 
politiae myslil samostatně. I ve vlastním středu zařídilo ministerští 
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myšlenkovou uniformitu a "zločin myšlení" byl mnohem přísněji tristán než 
nesohopnost , zneužívání úřední funkce a pod. Velký počet úředníků - a 
i to i na vedoucích místech - jako na př. vyslanec ve Spojených státeoh 
Štěp nek,vyslanec v Japonsku Pergler, vyslanec v Brazílii Havlasa - byl 
likvidován způsobem,který by nebyl strpěn ařdnému z ostatníoh ústředních 
úřadů. Mnoho z těchto ošklivýoh případu je vypsáno v obou memorandech dr. 
Karla Kramáře, p saných, když se nrojednával jeho spor s dr. Benešem. Doku
menty ty vešly v obecnou známost až po Zichovu,kdy o tyto věoi nebyl již 
valný zájem’Ckupace pak přišla příliš brzy po knižním vydání a zájem o ně 
docela potlačila.

Prostředky ministerstva zahraničí, rozmnožované prostředky kance
láře presidenta republiky, na níž měl dr. Beneš patrně stejný, ne-li snad 
ještě větší vliv než sám president, umožnily vznik "hradních ’*3knpin ve 
všeoh politických stranách,stejně jako rozmach organisaoí, Benešovi slep- 
sloužících. Pod vedením úředníka presidentské kanceláře dr. Patejdla, poslan
ce strany čs. socialistů, provedeno sloučení rozmanitých legionářských orga- 
nisací, jež jako "šedivá eminence" dirigoval podle Benešových přání nebla
ze proslulý dr. Lev Sychravá. Hradní skupiny by3.y v protestantských oirkvích 
ve Volné myšleno® i v katolioké lidové straně. Hlinka sám byl koupen za je
den milion Kč. a opustil Tuku. Prostředníkem byl úředník kanceláře presiden
ta republiky dr. Jaroslav Sahieszl, kdysi národně demokratioký poslanec.

Hxistenoe těchto skupin, jež z československého socialisty Beneše činiljr 
nadnárodní a nadstraníckou osobnost,hlaíčího se do pláště vykonavatele 
Masarykových myšlenek a přáni, umožňovala,že ač dr. Beneš závisel především 

na hlasech Československo sooialiatickýoh voličů a jejioh poslanců a sená
torů v Národn'm shromáždění a na rozvětveném tisku oné strany, mohl se 
opírat o všechny své souputníky v ostatních stranách a ostatním tisku.Někdy 
tato součinnost až překvapovala, nebo byla zpozorována až když bylo pozdě. 
Tak na příklad, když byla sdělávána ústava republiky, plenw schválilo 
ustanovení o volbě presidentů, ale povolilo výboru právo proveést stylistic 
kou úpravu tohoto ustanovení. Jednou ze "stylistických’změn bylo, že proti 
sohválenému ustanovení, že kandid'-tu pre sident štvi musí být nejméně čtyřicet 
let,aby byl volitelný, ve znění publikovaná« se objevila číslioe třioeti 
pěti let.
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Pozoruhodnou věcí bylo, že dr. Beneš nestál za žádnou politickou ideou, 
jež by jej mohla odlišit od jeho podporovatelů v jiných stranách,nebo 
vázat pro budoucnost. Nepodřídil se ani stranické kázni. Když na návrh 
poslankyně Fráni Zemínové se stran čs. socialistů rozhodla,že všichni 
její poslanci, senátoři a jiní držitelé beřejnýoh úřadů musí vystoupit 
z římsko katolické církve, dr. Beneš dostal povoleni,aby zůstal formálně 
katolíkem,ač přeložil kni&u, jež byla na katolickém indexu,podporoval 
Volnou myšlenku a budil dojem,že jako je nakloněn protestantství
a konečně byl zednářem. Když v jedné z koaličních vlád nebyli sooialisté 
zastoupeni, zůstal dr.Beneš s naprostým klidem ve vládě jako "odborník" 
a byl tudíž současně členem vlády i jedním z vůdců oposioe proti vládě.

Když odstupoval Masaryk, byl Beneš málo populární v národě,Jeho vliv 
však na všeohnyx strany byl tak mocný,že pro něho hlasovaly všechny ve 
vládě zastoupené strany- s výjimkou národních demokratů. Katolíci i evan
gelíci, věřící i nevěřící, agrárníci a socialisté, Šeši, Slováci i Němoi, 
všichni mu odevzdali své hlasy - v mnoha případech se značnou nechutí - 
protože všem skupinám, jež by se byly postavily proti jeho kandidatuře, 
hrozila vnitřní válka,jež by skončila rozkolem a jsmamižm protože z řad 
Obce legionářské šly hrozivé hlasy, jako předzvěst i občanské vzpou

ry.
Masaryk se stal possaxidEii presidentem z nesporné vůle národa. Beneš se 

stal presidentem, z rozpaků a proti lepšímu vědomí drtivé většiny vůdoů 
státotvorných stran. Mnozí se spolehli,že Masaryk, uctívaný pro své záslu
hy a zbožněný nevybíravou agitací,který ho/ doporučil, věděl co činí. 
Kult Masaryka, uměle vyrobený, pomohl tam kde infcnžkym by intriky ministra 
zahraničí, jeho ministerstva a jeho pretoriánů nebyly stačily.
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Ignát Herrmann

Ignát Herrmann ei získal poměrně rychle obecnou oblibu u 
čtenářů a těšil se jí do posledních chvil svého života.Pravda, 
čas od čau považoval nekterý z bohorovných kritiků,zamilova
ných do nejmodernějších pokusů, jimž normální Šlově nerozuměl,, 
za svoji povinnost ušklíbnout se nad Herrmannovým dílem,ale 
na čtenářskou veřejnost to nemělo vlivu.Herrmannovy knihy se 
prodávaly ve vždy nových vydáních a každá jeho nová kniha byla 
přijata s dychtivým zájmem a jeho pravidelné příspěvky v ne
dělních číslech "Národních listů"-podepsané mmxam jeho všem 
li&int známou značkou"Ypsilon"- byly očekávány s netrpělivostí. 
Vynechal-li některou nedeli, byla redakce neprodleně zavalena 
stížnostmi.I moje matka mne volávala k odpovědnosti za delikt, 
na němž jsem nevel nejmenší vinu.Přísně mi vždy ukládala na
kázala,abych mu domluvil a vyložil, jaké zklamání způsobil jí 
i ostatním jeho ctitelům.AŽ do konce jejího života jsem ji 
nemohl přesvědčit,že Herrmann už dávno nevysedáva v redakci 
své dny,že tam dochází hodne nepravidelně a že své příspěvky 
posílá někdy poštou, někdy po Ladislavu Tůmovi (ZevlounoviJ., 
novin*řském ensistovi,který svůj odpočinek tráví v redakčním 
pokoji, v němž pracuje jeho syn Vladimír (Nuník),třetí to již 
generace Tunu v "Národních listech". Oba byli v pravidelném 
styku,již proto,že "aevloun" mel vilku v temže místě jako 
Herrmann.A já jej vídal jen tu a tam, hlavně když mne "Zevlcun" 
pozval do svého letního sídla (myslím,že to bylo v Jevanech, 
ale po tolika letech za to nemohu ručit.Normálně ovšem Žil v 
domku, postaveném novinářským stavebním družstvem na rozhrá
ní Vinohrad a Vršovic, nedaleko ulice, v níž jsem bydlil.

Bylo by ovšem docela pochybené si myslit,že Herrmann si 
hrál na primadonu a že k novinám a zejména ovšem k "Národním 
listům" mel povýšený poměr úspěšného spisovatele, jemuž novi
ny pomohly k úspěchu a známosti mezi čtenáři,ale který nad 
nimi povzneseně ohrnuje nos,protože myslí,že jich uz nepotře-

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 157



157 
buje.Herrmann se do konce svého života s pýchou povazoval za 
novináře a honosil se řádným členstvím redakce '’Národních 
listů", jež, jak rád vzpomínal, si tak těžko vybojoval.V době, 
kdy Herrmann začínal v tisku - a ovšem ještě hodně dlouho po
tím- byly "Národní listy" nejpřednějším listem v české řeči 
a opravdovou tribunou národa, jehož zájmy zastávaly a jehož ná
zory vytvářely měrou mnohem větší, než kterákoliv jiná národní 
xnstituce. Od té doby si již žádný list nevytvořil pmshxHKiam 
takové postavení, jakému se těšily "Národní listy" v době své 
vrcholné slávy.

Ignát Herrmann působil původně v administraci listu- myslím, 
že v účtárně. Všemocný pán, majitel a šéfredaktor listu dr. 
Julius Grégr vyslechl hodně nevlídně jeho žádost,aby byk při
jat do redakce.Vyložil mu,že má redaktorů dost,ale schopných 
úředníků administrace že není nadbytek,Odmítl jej přeložit do 
redakce a Herrmann, když viděl, Že nemůže překonat tento odpor, 
odpověděl na to tím, ze dal výpověů. To bylo neslýchané,pro
tože za Grégrovy éry (a ostatně i potom) dobrovolný odchod byl 
něčím neobvyklým. Dr.Grégr tedy, hodne neochotně, kapituloval. 
Vzal Herrm^nna na zkoušku jako soudního zpravodaje a rozmrzele 
mu nařídil,že své referáty musí předkládat jjžESM k posouzení. 
Nejprve je mel dodat jemu. Nedůvěřivě přečetl jeden,poslal do 
sazárny a netřídil,že další musí číst jeden člen redakce (pokud 
se pamatuji na Hermannovo vyprávění, byl to dr.Servác Heller.) 
Při třetím nebo čtvrtém jeho příspěvku se ozvalo Grégrovo navniá 
nevrlé:" ale kolego, neotravujte s tím, cožpak netrefíte ±b sám 
do sazárny?" A tak Herrmann, zbaven redakční censury, se stal 
řádný a členem redakce, jednou z hvězd listu a při tom se po
stupne stával i uznávaným a oblíbeným spisovatelem.Přežil 
většinu svých současníků v redakci, včetně "Julka",jak redakJ* 
ční hodnostáři veřejně a ^difc&odnostáři jen mezi sebou nazý
vali svého svrchovaného pána, jehož působení v tisku i v české 
politice je dosud nedoceněno,ač nesporně patří hned vedle Kra- 
meria a Karla Havlíčka Borovského.
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V mé době v "Národních listech" byl Herrmann už dost nepraví 

dělným hostem v redakci,ač nikdy neprestal být jejím řádným čle 
nein a byl by se velmi horšil,kdyby ho někdo chtěl považovat za 
pouhého přispěvatele a ne za profesionálního novináře.Byl pyš
ný na novinářský stav a své příslušenství k němu,pečlivě zacho
vával všechny novinářské zvyky, včetně společenských forem,jak 
se zrodily v "Národních listech" a z nich přešly do ostatních 
listu. Každý novinář, od nej zelenejšího začátečníka az po nej- 
vyšší redakční autority byl "pan kolega" a když byl zvláště 
oblíben a v důvěrném styku s oslovovatelem, stal se- jako pro
jev vrcholného uznání a přátelství- "kolegáčkem". V některých 
listech, zejména po válce, se vyskytli někteří šéfredaktoři, 
kteří se dali takto titulovat od svých podřízenou,jež nepovažo
vali za rovnocenné kolegy. S většinou starých novinářů to 
Herrmann odsuzoval jako nadutost s jedné strany a podlézavost 
se strany druhé.Nepovažoval také za vhodné v novinářském vzá- 
je néia styku používání křestních jmen mk± a to ani mezi nejlep
šími přáteli.

/ tom byl ovšem Ignát Herrmann dítětem své doby a typickým 
příslušníkem tete stavu, jejž si tak vážil a miloval.AČ jsem 
do novin přisel až v únoru 1919, kdy se začala objevovat infla 
ce novin a novinářů a nastávalo značné -na štěstí celkem pře
chodné uvolnění lovinářských. tradic - vyrostl Jsem, dík styku 
s těmi staršími, vvtéto tradici.Mel jsem mezi kolegy mnoho 
dobrých přátel.S některými jsem sloužil v jednom deníku,ai s 
jinými jsem se stýkal při práci či soukromne, ale jaksi auto
maticky jsem lpěl na oslovení "pane kolego".Za celou dobu novi
naření jsem z celého množství kolegů-nepočítám-li do toho své
ho švakra, s nímž jsem se prvně sešel jako s novinářem -oslovo
val křestním jménem jen dva. S Holečekm jsem si tykal a ří
kal mu Vojto již za časů studentské organisace národní strany 
svobodomyslné, kdy se ani jednomu z nás nezdálo,že se sejdeme 
v novinách.Druhým byl Josef ^ošt,zavražděný později nacisty. 
A jen dvě^a, hodně neoblíbeným šéfredaktorům jsem říkal "pane 
šéfredaktore", ne z úcty, ale protože jsem je nehodlal považo-
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vat za své kolegy. Když pak sám jsem byl v "Severočeském 
deníku", oblačen touto funkcí, zakázal jsem si předem toto 
oslavanm oslovování. Novináři byli kolegové a ne poskoci. 
Toliko pro okolní svět byl novinář "panem redaktorem" nebo 
dokonce panem "šéfredaktorem".To byla společenská xt tradice, 
jak ji dochovával skoro všechen český tisk a nejvíce ovšem po 
této stránce přísně tradicionalistické "Národní listy".

Velmi mi lichotilo, když hned při prvním z našich ne prá
ve častých setkání mi Herrmann udelil ihned titul "kolegáčku", 
snad proto,že mi tak důsledně říkal Ladislav Tůma.sám jsem se 
ovšem neodvažoval říkat tak jemu.2 rozpaků jsem mu proto ne
říkal jinak. Kdybych mu byl řekl "Mistře",jak se u nás říkalo 
slavným, nebo za slavné se považujícím spisovatelům a jiným 
umělcům, byl bych od něho hned zaslechl uštěpačné napomenutí, 
že mistry jsou krejčí nebo ševel a těm se ovšem musí k tomu 
přidat ještě slovo "pane". "Pane kolego" bylo korektní,ale 

jsofKx po jeho mazlivém "kolegáčku" a používat jeho tak 
lichotivé formy bylo poněkud familiární a snad i domýšlivé. 
A tak jsem se tomu všemu raději vyhnul.

Ignat Herrmann,ač netrpěl nedostatkem přátel a známých, vždy 
dychtivých se s ním sejít,zřejmě poBtrádal kolegiálni život v 
redakci, nekonečné diskuse o všem božném, výměnu hodně důvěr
ných informací,jež se neobjevily v tisku a konečně i přátelské 
besedy s novináři v některé vinárně ,restauraci nebo
kavárně, ndyž se sešel s novináři, oplýval řečmi a humorem.Vy
právěl historky ze starých časů,anekdoty o novinářích,spisova
telích a politicích a každý hovor s ním oživil nedávnou a něk
dy i hodně starou politickou, novinářskou á kulturní historii. 
Skoda,že nikdo ty historky nesbíral a nezaznamenal.Pro Herrmanna 
byla naše minulost jen kusem přítomnosti a všechno co ní říkal 
bylo svěží, barvité a hodně humorné.A protože cítil jakousi 
oi/COV3kou odpovědnost vůči mladšíta novinářům, rád jim dával 
rady a napomenutí,ač vždy a při každé příležitosti zdůraznil,že 
se rady nemají dávat,protože stejně o ně nikdo nestojí a nic na
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ne nedá a každý, kdo dává radyjař je o ně žádán nebo ne, je po
važován za starého founu,který sice ničemu nerozumí,ale porád 
si myslí,že snědl všechen rozum.A po takovém úvodu vychrlil 
vždy nejakou radu.

Ac pil s rozumem, abstinenty povazoval za nižší tvory, 
stejně jako nekuřáky.Kouřil silné "viržinky" a kde mohl tam 
odsuzoval "zlozvyk" mladíků kouřit " ty páchnoucí cigarety", 
Považoval za skoro svatokrádežné rouhání,když jsem mu řakl^tmx 
hned při první schůzce řeki po takovémto napomenutí řekl,ze 
mne páchnou ty doutníky, včetně viržínek.

Jeho rady a napomenutí byly vždy plné humoru.Vypadaly asi 
takto -pokud ovšem mohu imitovat jeho břitký humorný způsob:

Když jsem doznal, jak jsem jednou naletěl s odpovědí na 
anketu "říasarykova lidu" o prohibici a jak jsem byl za to bit, 
odpověděl:

"Kolegáčku, teč vám dám radu, za kterou mi musíte být do 
smrti vděčen.Neodpovídejte na xnfrtannyin ankety, attejc když si mů
žete sednout a napsat pořádný článek.A za Boha se nepležte do 
sporů s abstinenty, vegetariány, nekuřáky a hlavně ovšem ne 
se zastánci umělé mezinárodní řeči.KdyŽ budete hájit pití jek
nou ze jste ožralka.Když pití zatratíte,řekhou o vás rozumní 
lidé, že jste jako vůl,který pije jen vodu.Když budete obhajo
vat počítání masa, řeknou o vás vegetariáni,že jste necita, 
který pojídá masa ubohých zvířat a když budete hájit vegetarián
ství, řeknou.vám lidé správně,že jen dobytek žere trávu.A kdo 
se bude hájit s nekuřáky,když nevědí co je dobré? A esperantis- 
tá? Ti jsou ze všech nejhorší. Když jste pro ne,zepsují vás 
stoupenci ida, volapüku a jak se ty různé vynálezy jmenují a 
když jste proti nim, budete je mít ustavičně na krku.Jakoby 
nám nestačila čeština.A komu nestací,až se naučí francouzský, 
anglicky anebo třeba i turecky.Těch řečí je na svete dost,tak 
naco ještě nějakou novou? Tomu se vyhněte a jinak si pište co 
chcete, jen k/dyž tomu věříte a nenechte si od nikoho mluvit 
do svých věcí. Uz jste dost starý,abyste věděl co děláte.Ale 
přestaňte žix už čudit s těmi zatracenými cigaretami a kurte
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neco pořádného,jako jsou viržíhjry.”

Při jedné příležitosti jsem se mu svěřil,jak jsem v mládí 
věřil politickým pohlavárům a jak mne život a redakci z toho 
vyléčil.Ignát Herrmann vypustil kouř ze své viržinky a začal:

"Kolegáčku, teč vám něco povím, co si musíte pamatovat do nsj 
nejdelší sarti a za co mi musíte vždy v duchu dokovat,když ai 
na to vzpomenete.Dejte si pozor na veliké pány.Jsou mezi nimi 
výjimky,jisté je znáte,ale většina z nich je stejná.Když vám 
někdo z nich řekne,že dve a dvě jsou Čtyři,spočítejte si to 
honem nu prstech.Když vám to opravdu vyjde stejně,zavolejte si 
někoho rozumného ,komu můžete opravdu věřit a požádejte ho, aby 
vám to přepočítal,protože jste se mohl splést.Když i on dojde 
k stejnému výsledku,podívejte se ještě pro jistotu do dobré po
četnice,a když zjistíte,že i ta s tím souhlasí, máte před sebou 
teprve ten veliký problém.Uvažujte co je za tím,že vám velký 
pan řekl jednou sám od sebe pravdu.Nějaký mazaný trik v tom bu
de. ’’Načež následovalo nové důrazné napomenutí,abych nechal ci
garet a dal se na pořádn&i kaíffiXEjf kouření, totiž na viržinky.

Pri vsí úctě k Herrmannovi jsem se na viržinky nedal.Vykouřil 
jsem jich asi pět za celý svůj život a to vždy s poněkud nepří
jemní -i následky a tak jsem zůstal při těch zatracovaných cigare
tách. Ale humorné doporučení,abych nevěřil politickým profesio
nálům, jsem si vzal k srdcu a pokud možhá jsem se jím řídl.Ne- 
uohu tvrdit,že jsem tak činil vŽdy,ale kdykoliv jsem nedbal této 
rady,poznal jsem brzy, jak hloupě jsem naletěl.Humorista myslí 
občas pronikavěji než politický publicista,který traktuje^ 
všechno vážně.Snad měl Ignát Herrmann psát o politice,ale pak 
bychom byli přišli o mnoho,Čím zpříjemnil živost nespočetným 
čtenářům svých knih.I ten, kdo se s ním nikdy nesetkal a zná 
jej jen z potištěného papíru, mu musí být za mnoho vděčen.

* »♦

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 162



162
Tažení proti Jiřímu Stříbrnému

Tažení proti Jiřímu Stříbrnému,jež vedlo k jeho vyloučení ze strany 
československých socialistů,jejímž byl dlouho jedním z nejpřednějšíoh vůd
ců a k jeho dočasnému ostranění z politiokého života republiky,bylo jednou 
z nejostudnčjších politických afér našeho národního života. Nebylo to ani 
tak jeho odstranění - sám jsem nikdy Stříbrného neměl rád a ani jsem k 
němu nechoval žádnou zvláštní úctu,spíše jsem se mu vyhýbal, i když se ke 
mně snažil být velmi přátelským - jako metody, jichž se použilo. Jiří 
Stříbrný jistě nebyl mužem čistých rukou a zbohatl politikou, zatím co na 
př.dr. Kramář zchudl. Ale i odpůrci Jiřího Stříbrného,pokud nebyli dooela 
zaslepeni fanatismem,museli se dívat nevládně na ty,kteří "očišťovali" náš 
veřejný život tím, že jej zatahovali do páchnoucího kalu.

Dalo se předpokládat,že tou měrou, jakou se předseda národně sociální 
strany Váalav Jaroslav Klofáč stahuje do ústraní,bude strana zmítána zápa
sem o to, kdo přijde na jeho místo.Kandidátů nebylo málo,ale nejpřednější
mi byli Jiří Stříbrný a dr. Edvard Beneš. Zprvu se zdálo,že vítězství musí 
být Stříbrného. Obratný a strhující šěčník, dovedný novinář, staiý člen 
strany,který za války svým statečným postojem a zejména svou řečí o poměrech 
v koncentračním táboru v Thalerhofu získal nezměrnou popularitu nejen mezi 
řadovým členstvem, ale i v širokých vrstvách národa, stál zde proti muži 
obestřenému sice gloriolou práce v zahraničí, ale studenému, bez schopnotí 
zapůsobit na řadové členstvo, špatnému stylistovi a nezáživnému řečníku.

Jiří Stříbrný se ov'em nikdy netěšil takové vážnosti, jako Kramář,o 
němž a o jehož osobě nemohl nikdo říci něoo špatného. Jiří Stříbrný miloval 
kartičky, byl bujarý a dovedl užívat světa. U jiné politické strany by mu 
to velmi vadilo,protože česká veřejnost měla pariitóHakň hodně puritánské 
sklony a chtěla mít politické vůdce naprosto nezávadného života,skoro jako 
světce. U republikánů na příklad hodně trpěl jeden z jejioh nejbystřejších 
členů, vůdce jejioh slovenského křídla dr. Milan Hodža tím,že o něm kolova
ly pověsti jako o muži požívačném a poněkud lehkomyslném v soukromém živo
tě. Ale národní socialisté,ať se jmenovali národní dělníci, či českosloven
ští socialisté, nebyli nikdy puritány. Tato strana "bouřlivého šlendriánu", 
jak ji mrrra-1 označil Viktor Dyk,měla mnoho společného se Stříbrném,který 
se do strany znamenitě hodil a byl vlastně typem národního socialisty.
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Co ae dělo v zákulisí strany nevím.Nebyl jsem nikdy jejím členem a s 

jejími vůdci jsem přišel do styku až mnohem později.Ale ještě v době,kdy 
jsem chodil k soudu za "Tribunu", byl jsem přítomen jednomu přelíčení,jež 
ukazovalo, jak pracuje šeptaná agitace proti muži,jehož postavení se tehdy 
zdálo docela neotřesitelném.Jeden z členů Náwdního výboru,které 28. října 
191® přejímal moc od Rakouska a byl mnohonásobným ministrem se zdál mít 
zajištěno vůdčí postavení až do smrti.

Přelíčení, o němž se zmiňuji,mělo tento podklad. Jakýsi nezletilý učed
ník z továrny na stroje (myslím,že to byla Kolbenka), řekl někde ve veřej
nosti,že pan ministr Stříbrný je karbaník a korupčník. Neměl to jistě ze 
sebe,ale šeptaná propaganda to šířila velmi vytrvale. Stříbrný se to dozvě
děl, žaloval neblahého učedníka,který ovšem při přelíčení se ani nepokou
šel nastoupit důkaz pravdy. Stříbrného kajícně odprosil. Stříbrný mu to od
pustil, ale u přítomných novinářů nastaly značné rozpaky,jak o tom refero
vat. Ten učedník jistě nestál za to,aby se jeho případ bral vážně,ale ministr 
před soudem byla věo, jíž se referáty nemohly vyhnout. A každý z nás věděl, 
že to byla půtka na vedlejší koleji, jež měla být svedena na koleji häaurfi 
hlavní. Každý z nás slyšel již o Stříbrném ledacos, co někteří považovali 
za klep, jiní za pravdu,která měla být veřejně provětrána.

V tu dobu jsem se seznámil na letním bytě v Týšelích s jedním z tajem
níků národně sociální odborové ústředny Štěrbou,který byl zaníceným stoupen- 
oem Stříbrného a obhajoval ho proti všem. Ministr a generální tajemník 
Československé obce dělnické Alois Tučný,který za čtěrbou přijel do rýšel 
a s nímž jsem se tak seznámil -byli jsme spolu na výstavě v Táboře,kde 
ohoval dokonce mou nejstarší doeru - mluvil sioe zdrželivěji a opatrněji, 
ale také on stál tehdy velmi rozhodne za Stříbrň th a o Benešovi mluvil si
oe zdvořile, ale chladně.

Nicméně pokoutní kampaň pokračovala. Stříbrný byl obviňován- ovšem ne ve
řejně- ze dvou věoí. Jednak že stojí nepřátelsky proti presidentu republi
ky, jehož knihu "Světová revoluce" přísně oensurovsl a jemuž vrátil dar, 
jejž krátce po převratu od presidenta dostal, stejně jako že má nevraživý 
poměr k Benešovi. Pověsti o poradách v Topolčiankách se množily,ale do 
dnešního dne se nikdo nedověděl přesně, co se tam mluvilo a co se připravo
valo.

Druhou věoí, přednášenou proti Stříbrnému, byla staré pověst o tom, že 
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byl kdysi nakažen příjicí a že následky této nemoci se jeví v jeho dušev
ním stavu.(Později Stříbrného nemoo písemně potvrdil brněnský profesor 
medicíny dr. Trýb, který vystavil svůj nález,aniž by byl Stříbrného někdy 
prohlížel. Tento klep měl svůj původ ji^z dob před první světovou válkou, 
kdy poněkud záškodnícky s ním přišel český denní list sociálníoh demokra
tů ve Vídni. )

I lidé,kteří nebyli ochotni uvěřit těmto pověstem, dívali se nevlídně 
a podezíravě na Stříbrného a to z jiných důvodů.Strana československých so
cialistů se od první chvíle republiky jgnsdiftamhaimBH přímo brodila bah
nem. Nebylo pomalu týdne,aby neprepukla nějaká nová špinavá aféra této 
strany - nejkřiklavější byla ovšem aféra "válečných půjček", totiž podloud
ného nákupu bezoennýcfci válečných půjček v Rakousku a jejich nostrifikace 
pro podniky, přidružené k národně sociálnímu "Melantrichu*. Generální ředi
tel "Melantrioha" Isalda byl v tom namočen až pod uši. Nikdo nemohl vědět, 
do jaké míry má v tom prsty Stříbrný,ale vůdčí jeho postavení ve straně 
vrhalo ovšem i na něho odium. Nedovedl-1i vynutit ve straně očistu,nepoku- 
sil-li se o to, nesl nutně odpovědnost za mravní úpadek strany.

?1ýslíni,ŽQ to byly volby v r. 1925, jež přispěly k tomu,aby se politická 
a snad i široká veřejnost dívala na Jiřího Stříbrného se skepsí, podezírá
ním a snad i s nechutí.Národní strana práoe vedla svůj volební zápas sice 
na všechny strany,ale především proti národním socialistům. Obrázky v "Ná
rodní práoi" znázorňovaly národně sociální stranu jako vypaseného vepře, 
který se jas s rozkoší ryje v bahnu a hnoji.At již to bylo úmyslem,či jen 
přirozeným důsledkem této akce, půda byla připravena, aby Stříbrného pověst 
byla znatelně pochroumána a aby další útoky došly spíše sluchu. Jiří Stříbr
ný dokázal ještě podrazit nohu národní straně práce tím,že xx^stasx z jeho 
podnětu byl pražský volební kraj rozdělen na dva, takže strana oráče nedo
stala žádný mandát. Velmi bryy pak Stříbrný sám na tento svůj "důvtipný" 
čin těžce doplatil.

(Měl bych dodat, jako jeden z propadlých kandidátů Národní strany práce, 
že rozdělení pražského kmanásm volebního kraje,ač logické a spravedlivé, 
bylo špinavým činem ne proto, že ten kraj byl rozdělen, ale proč byl rozdě
len a kdy se tak stalo. Před volbami se ve slušné společnosti nemění volební 
předpisy. Pražský volební kraj byl nepřiměřeně veliký a neměl být nikdy
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tak organisován.Jeho rozdělení by nebylo mohlo vzbudit námitky, kÄyx kdyby 
podnětem k tomu tcekyim byla prostá snaha, odstranit výhody voličstva 
tohoto přerozsáhlého a přelidněného volebního kraje,jež se příčily zásadám 
spravedlivého poměrného zastoupení. K tomuto rozdělení mělo dojiti nmgpisä 
nejpozději rok před volbami, nebo až po volbách.Učinit tak v předvolební 
kampani, byla nehezká věc_j_Bylo to zneužití moci zabezpečených již politic
kých stran proti nebeznačnému a hodně nepříjemnému soupeři. Doplatil-li na 
to později Jiří Stříbrný, byl v tom jen kus dějinné spravedlnosti.

***
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Počátek velké aféry

Psát o tom, oo se stalo před čtyřioeti nebo dokonce padesáti lety bez 
pomůcek,jež by osvěžily paměl, naráží na mnoho potíží.Shad největší z nioh 
je,že ani člověk nadaný dobrou pamětí nedokáže udržet v pořádku ohronolo- 
gii událostí, zejména byl-li jeho zájem o věo vzbuzen až když už příběh byl 
v běhu. Aféra Stříbrného nespadala do oboru mé novinářské práoe. Sledoval 
jsem ji jen jako divák a má pozornost se stupňovala teprve,když se již 
dostala do stadia,v němž ji nikdo nemohl přehlížet.

K tomu,že se nemohu uparaatovat na počátky aféry v tom pořádku,v jakém 
probíhaly, přispěly dvě věoi. Jednou z nich bylo, že jsem dosti dlouho, 
jako ostatně všiohni nezasvěcení, nepovažoval aféru Stříbrného za něco 
speoifioky se týkajícího Stříbrného a vnitřních bojů ve straně.Myslel jsem 
jako myslela většina československé veřejnosti,že je to jen jeden z pře
četných skandálů národně sociální strany, v čemž mne posilovalo vědomí,že 
Stříbrný byl jedním z financiérů své strany. Měl-li nekalé zisky,měla je
ho politická strana na tom podíl, jako na mnoha ostatních ostrudnýoh pří- 
padeoh korupce.'Druhým vysvětlením toho,že nemám chronologii v pořádku,je 
to,že kromě přímých a bezprostředních účastníků vnitřní války ve straně 
nikdo neví, v jakém pořádku se události vyvíjel^ alespoň? do doby, kdy 
byly zveřejněny. A tak znám aféru také jen od chvíle,kdy přišla na veřej
nost.

V tu dobu, jako většina obyvatelstva, jsem byl zaujat proti Stříbrnému 
a soudil,že se mu dostává oo si ze sloužil. Ani význační politikové,jako 
na příklad dr. Karel Kramář, nwiděli hned na počátku oč jde. Když se o 
Stříbrného případu mluvilo v poslanecké sněmovně/, zaujal dr.Kramář stano
visko k němu velmi nevlídné. "Řekl výslovně,at Stříbrný nemluví o tom,že 
o korupční stránoe věci nevěděl. Teprve pozdě ji,když bylo patrno,že nejde 
o očistu našeho veřejného života,ale o zákeřné tažení,jež má podrazit 
nohy nepři jemnému katar konkurentu, změnil dr. Kramář své stanovisko, stejně 
jako mnoho jiných. A ač jsem se nikdy nezhostil své nechuti k Stříbrnému, 
díval jsem se na mnoho věcí v jeho případu jinak, než před tím.A mohu 
říoi,že mi tato aféra otevřela oči a zaplašila úctu k tomu,čemu se v naší 
politioe říkalo Hrad a čemu se mělo říkat dr. Beneš a jeho skupina.

Podkladem oelého případu byla aféra s mutějovickým uhlím,ač jistě 
nebyla ani počátkem, ani příčinou bojů. Celá aféra byla jen vyvrcholením
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války v národně sooiální straně, utkáním skupiny Benešovy se starými národ
ními sociály, vedenými Stříbrným.Tito národní sociálové nebyli jistě okra
sou národa,ale ať byli jací byli, nebyli zákeřní a záludní.Benešova skupi
na zákeřností a záludností oplývala. Národní sociálové Stříbrného ražení 
se svými chybami netajili, Benešovci se maskovali nejodpomějším pokrytec
tvím a svatouškovstvím. Při vší nechuti k národně sociálnímu dryáéniotví 
jsen nakonec byl nucen dát mu přednost před potouohlým pokrytectvím Bene
šovy skupiny.

Kutějovická uhlí byla aféra sama o sobě dost ošklivá,ale nebyla v pod
statě žádnou novinkou a přemnoho vládních činitelů o ní dobře vědělo. 
Měla být projednána hned,když nastala a neměla být schovávána pro strýčka 
Příhodu. A zemněna činovníci národně sooiální strany se neměli pohoršovat - 
jejioh strana zmim měla z toho hmotný zisk.

Podstata této aféry byla tatos v době,kdy kjdt Jiří Stříbrný byl ministrem 
železnic, vycukla stovka,jež ohrozila zásobování železnic uhlím.Odborové 
organisaoe dovolily vývoz našeho uhlí do oiziny a oizího uhlí k nám,ale 
nedovolily dodávku našeho uhlí domácím sBissh-nshmteiK odběratelům,tedy i 
železnicím. Ministr železnic Stříbrný vyřešil problém- zřejmě za vědomí ne
jen vysokýoh úředníků ministerštva,ale i některýoh, ne-li všech ministrů, 
velmi jednoduše. Jeho bratr František byl pánem a ma jitelenjmutě joviakýhh 
uhelných dolů - není pochyby, že Jiří byl jeho společníkem - a vyvezl mutě- 
jovioké uhlí do Rakouska,kde československé označení byla nahrazeno ozna
čením,že jde o britské uhlí,jež bylo dovezeno do Československa a dodá
no česko slovenském státním železnicím.

Až sem mohl, být rozpor v nnax hodnocení, zda Stříbrný jako ministr 
železnic jednal správně e moudře v zájmu X&vého resortu,či zda Stříbrný 
jako sooialista jednal proti zájmům odborově organasovaného dělnictva. 
Ale stávka nebyla stejně populární a tak případ by nebyl stál Stříbrného 
politickou kariéru.Nanejvýše by ho připravil o jeho popularitu mezi 
odborově organisovanými horníky a železničáři,pokud by to opravdu bylo 
zde silně pociťováno.

Ale věc měla háček, který u národních sooiálů ani trochu nepřekvapil. 
Anglické uhlí bylo nejen lepší než naše uhlí, ale bylo také mnohem dražší 
a František 9tříbmý, s vědomím svého bratra, účtobal těžbu mutějovickýoh 
dolů jako těžbu dolů v Británii. I to snad bylo nuinÄj nutné,aby se dovedný
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trik neprozradil,ale rozdíl v ceně měl být v příhodné době vrácen státu. 
Místo toho šel do kapsy uhlobarona Františka Stříbrného a odtud do kapsy 
ministra železnic Jiřího Stříbrného. A z kapsy vůdčího člena národně sociál
ní strany šel ovšem do pokladny národně sociální strany, jež se tak stala 
jedním z podílníků na tomto korupčním případu.

Mezi veřejným projednáváním mntějovioké aféry s událostí samou byl velmi 
značný časový odstup. Bylo by bývalo velmi sprzvné,kdyby tento obchůdek byl 
předložen veřejnosti když k němu došlo. Na případu nebylo nechutné jen,že 
se bratři Stříbrní přiživili s národně sooiální stranou na akoi,jež sama 
o sobě byla podniknuta v zájmu státu,ale že stinné stránky věci byly pečli
vě tajeny až do chvíle,kdy se jich dalo použít k tomu,aby se nepřijemnému 
a nepohodlnému soupeři podrazily nohy. Jestl’že veřejnost nevěděla,jaké 
pozadí má obchod s rautejoviokým uhlím, věděli o tom nesporně členové 
tehdejší vlády a mlčeli a nikdy svou vědomost neprozradili.Věděli o tom 
ovšem vůdčí činitelé národně sociální strany,do jejichž pokladny přišlo ví- 
oe peněz, než kolik by jxskx byl mohl dát ze svého poslaneckho a mini
sterského platu Jiří Stříbrný,který nikdy nežil právě šetrně.

Matějovická aféra byla předložena veřejnosti a parlamentu s velkým po
vykem a to ne nepřáteli Stříbrného z jinýoh politických stran,ale právě 
z jeho vlastní.Veřejnost mohlo překvapit,že právě národně sooiální strana 
se rozhodla prát veřejně své špinavé prádlo,ale proti tomu nebylo námitek. 
Protože nikdo neznal pozadí, mnoho lidí věřilo, že jde o pokus o očistu, 
jež opravdu byla potřebná.

Stříbrný byl poražen v ústředním výboru, později pak zbaven mandátu 
v poslanecké sněmovně a vyloučen ze strany. Parlament zvolil vyšetřovací 
výbor, jehož referente*) měl být sooiálně demokratický poslanec,jehož jmé
no mi dooela vypadlo z paměti. Pamatuji se jen,že se brzy po tom vzdal 
sám mandátu a vyráběl stáložárná kamna dobré ja/kosti. (V době,kdy jsem 
byl na čas hlavním vůdcem Volné myšlenky,koupil jsem pro naše kanceláře ód 
něho ty kamna a byl velmi spokojen.) Referent vyšetřovacího výboru refe
rát vypraooval, ale parlament ji nikdy neprojednával. Byla stažena dříve, 
než byla uveřejněna. Podle toho, co jsem se doslechl od kolegů, docháze
jících do parlamentu, referát odsoudil nejen Stříbrného,ale mnoho jinýoh 
lidí a vedoucí činitelé naší politiky nechtěli nechat aféru rozrůst do 
nemožných rozměrů. Byli ochotni aféru nechat zaběhnout do písku.
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Ale skupina odpvroů Jiřího Stříbrného v národně sociální straně s tím 

nebyla spokojena. Be 2 odsouzení Stříbrného ve sněmovně byla ja jich wsAhbh 

posice ve straně velmi vratká a hrozilo jim, že s® Stříbrný znova dostane 
k mooi a bude s nimi účtovat. Naléhali na projednání případu a posloužili 
veřejnosti výkladem o syfilitické nákaze Stříbrného, jíž prokazovali lé
kařským nálezem pro. dr. Trýba, jenž Stříbrného nikdy neprohlížel.

Vyšetřovací výbor ustanovil nového referenta, tentokráte národně sociál
ního poslance dr. Jaroslava Stránského,který sněmovně předložil zprávu, 
Stříbrného krůtě odsuzující a pronesl řeč,která by byla ku oti nejvášni
vějšímu a nejbezohlednějšímu státnímu prokurátoru. Osud Jiřího Stříbrného 
byl zpečetěn a jak se zdálo na vždycky. Vyhoštěn z parlamentu a ze strany, 
byl obžalován i před soudem. Při porotním jfczení v Jihlavě byl osvobozen, 
ač Stříbrného odpůrci ve snaze zajistit jeho odsouzení, učinili dvě věci 
docela nezvyklé u nás, jež samy stačily,aby se nazírání veřejnosti na pří
pad počalo měnit.

československá veřejnost neměla nikdy sympatií k lidem,kteří zneužili 
svého veřejného postavení k tomu, aby se obohatili na úkor státu. Ale ne
snášela také, aby se vážky spravedlnosti nespravedlivě nakláněly ve 
prospěch obžaloby. Korupčníci měli přijít před soud,ale před soud spraved
livý. V tom,že případ Stříbrného nepřišel před pražskou porotu,před níž 
patřil, ale před porotu jihlavskou, musel nutně každý, kdo se na věo dí
val nepřednojatě,nebo nebyl alespoň přehnaně předpojat usoudit, Že se zde 
připravuje něco, 00 se sioe nepříčilo zákonným ustanovením,ale co mělo 
na jedné straně ztížit její situaci.A druhou překvapující věcí bylo,že 
veřejným žaloboem nebyl "funkcionář státního zastupitelství" z místa,kde 
se proces měl konat,ale že byl pro to vybrán speciální prokurátor aŽ z 
Chebu,jménem Marianko. (Nejsem si jist, zda se přesně psal, ale
jméno si pamatuji jutoažxi dobře.) íento agresivní veřejný žalobce měl 
za jistit,že prooes skončí odsouzením Stříbrného, ale ani jeho snaha 
nezmohla nic proti skvělé obhajobě, jež založila slávu dr. Ladislava Ra- 
šína, syna zavražděného prvního ministra financí dr. Aloise Rašína. (Byl-li 
dr. Alois Rašín zavražděn komunisty, byl dr. Ladislav Rašín, také posla
nec národně demokratické strany, zavražděn nacisty.) Ani ta nejzuřivější 
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ítvanioe nemátla dvanáct členů poroty,kteří jednomyslně se vyslovili 
proti obžalobě a pro obžalovaného. Jiří Stříbrný, odsouzený parlamentem a 
vedením své strany, byl osvobozen svobodným soudem republiky. Ala každý,kdo 
se na věc díval, mohl myslet,že byl definitivně zničen, na věčné Sasy 
odstraněn z politického života.Kdo tak myslil - byl jsem mezi nimi - mýlil 
se. Jiří Stříbrný se vrátil do našeho politického živote, Hebyl-li před 
tím jeho okrasou, nebyl jí ani pmotnrn potom. Do politického boje vnesl u 
nás,kde se vždycky věřilo, že slovo není sekera a proto neutne, upputnost 
a ehrhxnuhinKS obhroublost docela nebývalou. Ale i ten,kdo neschvaloval 
jeho metody musel přiznat,že Jiří Stříbrný měl důvody k nensvistnosti 
svého hoje. Bylo mu sküvmisn ukřivděno a kdo křivdilpí, neměl právo si 
stěžovat ,že sa mu oplácí stejnou mincí.

*»♦
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Válka mezi Benešem a Stříbrným

Ve válečném taženi,jež nastoupila skupina dr. Bdvarda Beneše proti 
Jiřímu Stříbrnému, jež se pak změnila v zuřivý boj Jiřího Stříbrného proti 
Benešovi , jsem byl velmi dlouho divákem nedostatečně informovaným.Ale o 
dvou příležitostech jsem měl příležitost vidět některé podrobnosti tohoto 
zápasu, který trval až do doby mnichovské.

Zmínil jsem se několikráte o svém přátelstvím s jedním z tajemníků 
národně sociální Československé obce dělnické Štěrbou a o své známosti s 
generálním tajemníkem této organisace, poslancem Národního shromáždění a 
jeden čas i ministrem Aloisem Tučným. Právě v rok,kdy vypukla aféra Stříbr
ného a začala nabývat rozměrů ohromujících,měl jsem se štěrbou smluveno,že 
s manželkami půjdeme na sylvostrovskou oslavu v kavárně Louvre.Štěrba mi 
řekl,Že bude tam s námi i Tučný se svou slečnou,jíž jsem také znal již z 
dřívějška.

Když jsme tam s manželkou přišli, byli tam již Štěrbovi i Tučného sleč
na, ale Tučný tam nebyl. Tučného milostenka si stěžovala,že Alois musel na 
Hrad,protože si ho tam povolal Beneš, jistě aby s ním mluvil o potyčce se 
Stříbrným.A společně se Štěrbovými prala Beneše a netajila se sympatiemi 
k Jiříčkovi. Býlo skoro k půlnoci, když se Tučný dostavil, rozmrzen a řekl, 
že měl s Benešem nepříjemný rozhovor o Stříbrném.Beneš si neche dát pokoj, 
řekl Tučný , ač byl varován,že to poškozuje stranu a může to znamenat jeho 
velikou porážku,protože strana stojí za Jiříčkem.Beneš se pokoušel Tučného 
získat na svou stranu.

Štěrba do toho:"přece nemůžeš nechat Jiříčka na holičkách". A Tučný na 
to:* jakobych já mohl nechat na holičkách Jiříčka pro toho skrčka". Tož, 
o několik dnů později Tučný se přidal k Benešovi a postavil se proti 
Stříbrnému a tento obrat způsobil,že Stříbrný,který se s~olehl na jeho po
moc, prohrál první utkání ve straně.

Nevím, co způsobilo tento obrat v postupuTučného,ale obecně se tvrdilo, 
že Beneš připomenul Tučnému různé škraloupky v jeho životní dráze a nazna
čil,že kdyby došlo k otevřené půtce,přišlo by na veřejnost, co by Tučný 
nerad viděl zveřejněné. To ho zastrašilo. Tučný nebyl svátý,ač nemyslím, 
že by lyl býval tím nejhorším z národně sooiálních notáblů. Byl však dost 
informován aby věděl,že Benešova skupina nezná smilování a nezastaví se 
před ničím.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 172



172
Jiný náhled do kampaně proti Stříbnému jsem získal ve své funkci 

jednatele ústředního výboru Volné myšlenky. Jaroslav Motyčka.pokladník 
ústředního vvboru a v té době faktický a hlavní vůdce Volné myšlenky byl 
členem národně sociální strany a byl také pečený vařený u dr. Beneše. Vlo
žil se do aféry jak jen mohl. Sekretariát Volné myšlenky zachoval neutra
litu, ale jako já, měl i Motyčka v sekretariátu vlastní stů/ a oba jsme 

si tam vyřizovali ledajaké písemnosti.
Jednoho dne jsem shlédl, že Motyčka sedí u psaoího stroje, odkud vy

pudil jednu z našich písařek a píše množství dopisů. Přistoupil jsem a 
shlédl, že píše polioii a státnímu zastupitelství stručná oznámení, v 
nichž hláasí úmysl vydávat nskolik nových časopisů. Překvapilo mne to,pro
tože jsme nic takového neusnesli, i to,že to píše svým jménem na soukro
mém dopisním papíru. Ptal jsem se co to podniká a Motyčka usměvavě mi strčil 
napsané již dopisy k nahlédnutí. A viděl jsem,že Motyčka hodlá vydávat 
asi destt časopisů s názvy ’’Národní socialista"JČeský sooialista^Sesko- 
slovenský socialista","Národní dělník" a pod.

Pochopil %em hned, oč běží. lyl to pokus registrovat všechny možné 
názvy, jichž by byl mohl použít Jiří Stříbrný,kdyby se pokusil založit 
n'jaký časopis. Toto registrování nebylo věcí neobvyklou. "Národní politi
ka" na příklad, náš nejrozšířenější ranní list,měla úředně regótrovaný 
název "Česká politika",a "ťolitika", aby znemožnila konkur nci použít 
názvu,který by mohl zmásti odběratele. A "Národní osvobození", jež vy
cházelo původně pod názvem "Československé samostatnost", muselo změnit 
svůj název,protože dr. Antonín Hajuvydával již "Samostatnost". To bylo 
celkem pochopitelné a nikdo se nad tím nepohoršoval. Dát však registrovat 
asi deset názvů,jichž pak nebyl úmysl použít aby se někomu znemožnilo vyn
dávat vľastní list názvu,který by otvíral cestu k určitému druhu čtenářů, 
bylo neobvyklé. To už nebylo prosté hospodářské opatření,alí důvtipná,! 
když ne právě chvalitebná politická dovednost.

Právě tato nevybíravost prostředků způsobila,že veřejné mínění začalo 
měnit svůj názor na utkání ve straně národně sociální a Že to, co bylo 
vydáváno za snahu o očistu veřejného života, bylo chápáno jako naprosto 
bezohledný boj o moc ve straně národně sooiální. Tento zápas dr. Edvard 
Beneš vyhrál na oelé čáře. Stranu opanovali jeho lidé a Václav Jaroslav 
Klofáč byl jen fpfcnálním,ale docela nic neznamenajícím předsedou strany.
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Jiří Stříbrný nezůstal však osamocen a nesložil ruce v klín.Založil si 

vlastní "Večerní list" a humoristický list ""Šejdrem", v němž na každé 
stránoe vystupovala figurka, zvaná Ben Iššeda. V našem tisku se psávalo 
někdy hodně drsně, ale nikdy v Čeohách nebyl tisk tak obhroublý a tak bru
tálně napadající a skanda lisující, jako byl tisk Stříbrného. Dr. Bdvard 
Beneš vyvolal si nepřítele, kte^ý soustavností své kampaně dokázal zostu
dit jej takovýu měrou,že to zase bylo někdy nespravedlivé.

Jiří Stříbrný ve snaze vrátit se do politického života začal organiso- 
vat via siní politioké hnutí a použil při tom některých laciných, i když 
velmi úminK»gýk účinných politiokýoh frází a heseL

Poměrné zastoupení zajistilo republioe klidný a bezpečný vývoj,sousta
vou koaličních satusanm vlád, ale znamenalo také velmi značné posílení moci 
vůdců politických stran a vystupňováni stranické kázně. Mnoho lidí tp neslo 
nelibě a zejména praxe, že politická strana mohla na svých kandidátech 
vymáhat reversy,že se vzdají na požádání mandátu,budila mnoho nelibosti. 
Bylo mnoho kritiků toho,čemu se lidověákalo "vázané kandidátní listiny" 
(správnější označení bylo "závazné") a této nelibosti se rozhodl využít 
Jiří Stříbrný založením "lidy proti vázaným kandidátkám",jež se později, 
když získala první volební úspěchy ve volbách do pražského obecního zastu
pitelstva, změnila v "Národní ligu".

"Národní liga", , na rozdíl od jiných pokusů založit novou politiokou 
organisaoi, hned o prvních volbách, jichž se zúčastnila, dostala něko
lik mandátů do poslanecké sněmovny Národního shromáždění. Jako tisk Stříbr
ného, tak i tato Liga nebyla ničím, oo by bylo znamenalo přínos do našeho 
veřejného života. Bylo to hnutí hodně vulgární,nemysllvé a žilo především 
sensacemi a nenávistí k dr. Benešovi. Ustavičné připomínalo první doby 
národního socialismu, kdy pod jménem národních dělníků vedli svůj xrjrax 
boj proti sociálním demokratům. Předmět nenávisti byl změněn,ale obhroublé 
metody zůstaly. Není pochyby,že kampaň, jež vedla k odstranění Jiřího 
Stříbrného ze steany národních socialistů, způsobila další pokles úrovně 
našeho veřejného žnunatmacn mínění.

Protože jsem byl vždy odpůrcem Národní ligy i jejího tisku, myslím,že 
jsem oprávněn říci,že při všeoh svýoh chýbáoh tato skupina byla dooela 
neprávem označována za fašistickou. Ligistioké hnutí fašistickým nebylo 
a Jiří Stříbrný neměl nikdy zkyk sklony stát se kandidátem na diktátora.
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mu křivůit. Ukřivdil si sám víc, než bylo potřebí.
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Poslanec Klein objevuje francouzskou skutečnost

Opětovně jsem uvedl,že pozornost naší veřejnosti a to i politické, se 
soustředila na domácí záležitosti, často i hodně malicherné a že drtivá 
většina národa žila v blaženém sebeklamu víry v naprostou bezpečnost. 
Ovšem,ani odpůrci dr. Beneše a jeho politiky neměli vždy a ve všem pravdu 
a ani oni ve své většině nedovedli správně předvídat nebezpečí. I oni se & 
dívali spíše na Beneše domácího činitele a přehlíželi,že jakkoliv je ne
příjemný doma, je to především jeho zahraniční politika, Jíž měli věnovat 
svou pozornost.Nicméně mnozí z nich postřehli již předzvěsti hebezpečnýoh 
časů, ale i jejich návody na novou zahraniční politiku byly obvykle málo 
prospěšné,protože ač docela správné v teorii, byly neuskutečnítelné-ales- 
po-n v navrhované formě. Růžové iluse a z nich plynoucí bezstarostnost byly 
však především dorovem ve skupináoh, jež stály pevně za tím, čemu jsme ří
kali Hrad a co představoval nám i světu především dr. Beneš.

Hlavní kritika Benešovy politiky byla zaměřena proti poměru republiky 
k Sovětskému svazu a námitky proti této kritice se opíraly hlavně i argu
menty jódeologioké a naivní spoléhání^ se na demokratický vývoj "vlasti 
socialism*. I zahraničně politická diskuse se kvapně měnila v diskusi 
vnitropolitickou, v zápas "skupin pokrokových* se "skupinami reakoionářský- 
mi*. I když byla kritika někdy nedoložená a ne dost chápající,že kromě 
nebezpečí»plynoucího ze Sovětského svazu, jež ještě hodné dlouho nebylo 
bezprostřední a z hodně dlouho podoenovaného nebezpečí z kvapně sílící
ho Německa, je zde i nebezpečí -a to především - z rozkladu a isolaoionis- 
mu států, jejichž pomocí a oohranou jsme si byli poněkud naivně jisti, 
protože nás o ton ujišťovala skoro denně propaganda ministerstva zahrani
čí,aktivní zastánci zahraniční politiky republiky byli docela nevidomí, 
protože vidět prostě nechtěli.

Bylo by ovšem naprosto pochybené si myslit,ž» i ten tak zvaný pokroko
vý tábCtbyl složen ze samých slepců. Mohu uvésti příklad,že i v socialistic
kém táboře byl muž,který prohlédl alespoň částečně mnohem dříve,než nepří
jemné skutečnosti probudily ze sna "experty" v Sernínském paláci a na Hradě. 
Snad poněkud překvapí,že tímo mužem byl právě sociálně demokratický posla
nec Robert Klein, foimmamia Klein nebyl ani specialistou na zahraniční poli
tiku, ani nepatřil k lidem, kteří tím či oním způsobem formovali politiku
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sociálně demokratické strany. ^irší veřejnosti byl skoro úplně neznám. 
^rinxřfflaxaájDKni řhtřil mezi odborářské pracovníky a ani zde nestál v první 
řadě. Byl předsedou odborové organisace soukromýoh Úředníků, to jest kan
celářských zaměstnanců obchodních a podobných podniků, prodavačů a jinýoh 
saměstanov placených měsíčně a ne týdně. (U nás byl měsíční plat mnohem 
Sbyx obvyklejší,než na př. v Británii- týdně byli placeni jen dělníci v 
továrnách a živnostech.) Tato kategorie zaměstnanců byla dost početná,ale 
nebyla ani největší, ani nejvlivnější a jejich organisace nebudila zvlášt
ní pozornost veřejnosti. Již proto ne,že jako většina jiných odborových 
organisaoí byle vedena střízlivými lidmi ,kteří nemilovali vznosná slova' 
a odmítali radikální gesta.Okolnost,že odborové hnutí bylo rozděleno na 
několik směrů, nutila vedení organisaoí k spolupráci s konkurenty,aby se 
dosáhlo společného postupu. To vtisklo odborovému hnutí v republloe zvlášt
ní rozšafhost,jíž předstihlo i vlastní politické strany, stejně navyklé 

k spolupráci s odpůroi, k čemuž je nutil koaliční systém. Vyšli z praktic
kého života e neměli zpravidla mnoho smyslu pro teotie ,ale dívali se 
prakticky na potřeby členů,

Robert Klein, i když nestál v popředí našich odborářů, již v parla
mentě Bskx či mimo něj, byl docela typickým odborářským vůdcem.Ač zvolen 
do parlamentu za politickou stranu, k níž se hlásil on i jeho organisace, 
nepletl se mnoho do politiky. Staral se o své členy a to mu stačilo. Jako 
předseda organisace, zapojené na sociálně demokratické ’’Odborové sdruženi 
československé” udržoval ovšem také jakési mezinárodní styky s příbuznými 
organisacemi v cizině.Navštívil proto různé země,aby se účastnil porad, 
týkajících se zájmů k oné kategorie zaměstnanců, jež zastupovala jeho orra- 
nisaoe. Nemyslím, že se při těchto návštěvách a na těchto kongreseoh zajímal 
o více, než o čistě odborové záležitosti.Nicméně, z důvodů mně neznámýoh, 
se najednou rozhodl pěstovat ještě jakési mezinárodní kulturní styky a ač 
organisaoí tohoto druhu bylo u nás víc než dost,založil "Mezinárodní kultur
ní ligu". Aby tomuto podniku dodal vznmhu, pozval si do výboru několik 
nečlenů své odborové organisace a dokonce i několik nečlenů sociálně demo
kratické strany. Nexim, kdo mu poradil,aby pozvol mne. Do té doby jsme se 
znali jen velmi povrchně, z mých návštěv parlamentu,kam jsem dooházel toli
ko, když se něco docela zvláštního dělo, ■’’rostě, jednoho dne mne Klein 
zastavil na chodbě sněmovny a sdělil mi,že založil svou Mezinárodní kultur-
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ní ligu a velni! naléhavě mne zval k součinnosti. Zdráhal jsem se,ale jako
obyčejně jsem považoval za pohodlnější podepsat členskou přihlášku a přij
mout třeba i členství ve výboru, než odmítat dost kategorioky a ztráoéP
čas dlouhými diskusemi o příčinách mého odmítání.Nedostatek času - docela 
pochopitelný u plně zaměstnaného novináře - poskytl vždy postačitelnou a 
ostatně i pravdivou omluvu neúčasti na pravidelné práci.Během let jsem i 

Z^^řiral tucty členství organi sací s cesto i jejich výborů. A tak jsem

Kelinovi udělal radost, stal se členem, nenamítal jsem příliš proti volbě 
do výboru, zúčastnil ípss 3e jedné nebo dvou schůzí a pak jsem zase na oelý
podnik "blažen? zapomněl.

’fyslím,žs ho to ani trochu nebolelo. Celá organisace byla
papíře, nevyvinovala žádnou zvláštní činnost-jestliže něco p®íšnibtiia ne

mám o tom sni potuchy -ale v seznamu členů výboru bylo několik lidí z ji
ného tábora a to nu postačilo.Nicméně, jednoho dne jsem dostal velmi nalé
havé pozvání na schůzi s přípisem od Kleina,že jde o věo mimořádné důleži
tosti a to ne pouze pro Ligu,ale pro oelou republiku.

Nedovedl jsem si představit,v čem je speciální a mimořádná důležitost 
pro národ a stát v něčem,oo Liga podniká,ale náhodou jsem měl troohu času a 
tak jsem se na schůzi dostavil.Klein musil zřejmě vyvinout značnou ,
protože na schůzi bylo několik poslanců sociální demokratických a několik 
úředníků ministerstva zahraničí a také několik novinářů, z niahž ne všichni 
byli sociální demokraté.

Schůze byla opravdu pozoruhodná a mohla být důležitá,k dyby^feííry tomu

přály. Klein|referoval o svém zájezdu do Paříže. Byla tam na nějaké mezinárodní 
odborářské konferenci a dostal se do rozhovoru s ne jrůznějšimi piwrsr^čfliíMfžŽy1
pracovníky francouzskými a od odborových záležitostí zabrousil i na pole 
mezinárodní politiky. A byl zděšen tím, co musel vyslechnout od 
pohlavárů, k ste jn tou politickému sm“ru jako on. Jako mnoho
jiných vňřii tak i on pevně věřil,že Francie myslí na Československo nejen 
jako ne svého spojence, k němuž má smluvní závazky,ale i jako na zemi pokro
kovou, v níž sooialisté zasedají skoro vždy ve vládách republiky a která 
musí proto být velmi drahé, srdcím všech pokrokovýoh a zejména socialistic
kých Francouzů. A z hovorů se svými francouzskými soudruhy vsak poznal,že 
jim nezáleží na ničem jiném, než na jejich hodně krátkozrakých odborářskýoh 
a politických zájmech a že odmítají všechno, co by znamenalo zbrojení a co
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dokonce mohlo Francii zatáhnout do války, 

i k^ž by to byla válka proti ohavnému diktátoru a vyplývající z francouz
ských smluvních závazků. Slyšel,že za první světové války bylo prolito ijž 
dost francouzské krve. Nyní už Francouzi nebudou bojovat za jiné. Klein vzru
šeně vykládal, jak se snažil apelovat na jejich demokratickou a socialistic
kou solidaritu a s bolestným zarmoucením sděloval, jaké pohoršení u nich 
vzbudil. A jpxgtMpoton- mol rozhovor s některými Cechy, usedlými ve Francii, 
kteří mu pověděli, oo mu patrně ušlo z četby novin - dodnes nevím, jak do
konalá byla jeho znalost francouzštiny a četl-li vůbec nááakýxifi’jm někdy 
nějaký franoouzský časopis. Od nioh slyšel o ohro ujícím mravním a duchov
ním rozkladu Francie ,o chorobném antimilitarismu a pacifismu a o xsk 

vzrůstajícím isolacionismu.
Klein se vrátil do Československa krajně znepokojen a považoval za 

/üVoti povinnost informovat své přátele a poradit se s nimi, jak informo
vat československou veřejnost,jež tolik na Francii spoléhala. Jeho výklad 
Vyl vyslechnut se zájmem, ale ani poslucháčstvo, složené z jeho přátel 
a snad i spolupracovníků nebylo přesvědčeno. Ministerský rada Butter z 
ministerstva zahraničí, jako význačný pracovník tohoto ministerštva,ujistil 
přítomné, že obraz, nastíněný Kleinem je přehnaně pochmurný. Skoro to 
vynadá jakoby byl sedl na lep nějaké nepřátelské propagandě. Dr. Ripka, 
figuru jí oí jako nezávislý zahraničně politický expert, ujistil potomně, 
že všechny obavy jsou dooela zbytečné, Franoie je zdravá, čestná a hrdinská 
a můžeme se na ni plně spolehnout.

Toliko poslaneo Modráček,který patřil vždy k lidem,kteří se nedali za
slepit lákavými frázemi a přehnanými ilusemi, pronesl několik poznámek, 
že by se tato věc měla pečlivě sledovat.Protože jsem také psal o zahranič
ní politioe, byl jsem vyzván, abych něoo řekl. Doporučil jsem přítomným, 
aby,když už nemají oas sledovat pravidelně franoouzský politioký život 
a číst pravidelně francouzské noviny,podívali se čas od času na Kérilisovu 
ĽBpoque,která je vyvěšena v každé lepší kaverně. Naleznou tam stížnosti 
toho druhu,jak ; pronesl Klein, vyslovované vynikajícím francouzským novi
nářem,který prošel frontami světové války a ví tedy co je válka,ale který 
ví také,že jsou na sv"tě ještě horší věoi,než válka proti agresoru. Ale s 
tím jsem ovšem neměl větší štěstí než měl Klnin se svou řečí.
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Po schú’i jsem řekl Kleinovi, že by měl o všci promluvit s ministrem 

zahraničí a případně vnést věo i do Národního shromáždění. Klein mi na to 
sdělil, Že s Benešem mluvil s že Beneš reagoval na to asi stejným způsobem 
jako Butter a Ripka a že ho velmi důrazně žádal, aby se svými ’’pošetilými 
obavami * nešel ne veřejnost. Neví co dělat - vedení strany mu důrazně 
připomenulo,že nesmí vyvolávat vnitropolitickou krisi,jež by mohla současně 
otřást posioí republiky u jejioh spojenců.

A tak Kleim jako dobrý straník zmlkl, ale při náhodných schůzkách 
se netajil svrhni obavami z budoucnosti a poohybnostmi, jednal-li správně, 
že se dal umlčet. Na to, oo potom přišlo, doplatil i osobně. Po okupaci 
republiky byl zatčen a zavražděn v některém z nacistických koncentračních 
táborů. Socialista, český vlastenec a k tomu ještě původu "nearijakého”, 
to by?o důvodů dosj, aby byl odstraněn. 0ne3 už patrně existuje jeho 
jméno jen v různých seznamech členů Národního shromáždění, odborářských 
pracovníků a obětí nacistického teroru.Myslím,že je nutné připomenout, 
že byl jedním z mála těch,kteří včas viděli, i když neviděli dost jasně 
a i když z obavy,aby neporušil stupidní stranickou kázeň a nespojil se 
s ”redakcionáři", se dal umlčot.
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Mémoire III

V německé propagandě proti Československu hrála vždy velikou úlohu agita
ce s tak zvaným "Mémoire ITT”. Je to dokument,připojený jako jedna z bez- 
počztu příloh k mírové smlduvě St. Crermainské a podle německého tvrzení je to 
prý přesvědčivý důkaz,jak Československo a jeho jménem dr.Beneš napálil svět 
který by jinak nebyl dovolil, aby Československo kdy vzniklo a kdyby snad 
ten souhlas dal, nedovolil by, aby mělo hranice, v jakých bylo ustaveno.V 
to to dokumentu prý dr.Beneš jménem Československa přislíbil,že renublika 
bude organisována podle vzoru Švýcarska a vítězná dohoda dovolila vznik 
Českoslowanska jen proto, že dostala tento slib a jen proto uznala republi
ku a její hranice. Československo však nebylo organisovrno podle švýcarského 
vzoru.

Je opravdu podivuhodné, i když ne pr®vě obdivuhodné, že tento dokument 
je širší veřejnosti celkem neznám. Nepřekvapí ovšem, že nikdy není odpůrci 
republiky citován celý a v přesném překladu. Sotva který Cech -a ostatně ssdtxz 
sotva kdo z t“oh,kteří za hranicemi sedli na lep této propagandě- tento do
kument četl. Patrně jej nečetli ani mnozí z těch,kteří se jej dovolávají. Ä 
pokud jej znají,četli patrný jen první odstavec a to ještě v nepřesném ně-

✓
meokém p/»ekladu, jaký bvl opětně publikován ještě po druhé světové válce. 
Zaznamenávám jejj proto v překladu, jejž jsem pořídil a autentiokého znění 
francouzského, konfrontovaného zněním angliokým.

Především ovšem je potřebí upozornit na to, že je to dokument data sronmhtó 
poněkud pozdního. Je to doplněk č.2 mírové smlouvy s Rakouskem,podepsáné 
dne 1?. září 1919 v St. Certain. Toto datum je samo o sobě důležité. V tu do
bu exltifovala Československé renublika již skoro plný rok a měla oficiální 
uznání de jure i de fsoto od všech států, o jejichž uznání stála a na nichž 
jí záleželo. Je nemyslitelné,že by některý z nich mohl pomýšlet na odnětí m 
uznání republice, či na podstatnou změnu jejího státního území.

Vznik Československé republiky lze vyvozovat z rozmanitých činů,akcí a 
právních dokumentů. Máme na vybranou, zda se tento vznik opírá o uznání de 
facto i de jure zahraniční vlády vítěznými spojenci .Hítě před skončením 
války,nebo o manifest oísaře Karla ze dne 16.října 191p, či zda je rozhodu
jící státní převrat ze dne 29. října 1919, kdy se Národní výbor v Praze ujal 
vládní moci,ři zda je rozhodující deklarace slovenskýoh činitelů ze dne 30.
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října 1911. Mírové smliuvy s Německem ( Rakouskem a Maďarskem nejsou práv
ním podkladem existence Československé republiky,ale smlouvami, jimiž sk 

Československo sjednává mír s oněmi státy,jakožto mocnost přidružená k 
Spojenoům a jimiž se upravují hraniční poměry mezi Československem a oně
mi státy. Je pravda,že se těmito smlouvami ukládají Československu- ale 
ne jen jemu - určité závazky. Pro Československo jsou tyto závazky obsaženy 
v dodatku Č. 2. mírové smlouvy. Jsou to tak zvaná ustanovení o oohraně 
práv menšin. Tento dodatek č. 2,je doplňován jako přílohou oním slavným 
"Mémoire TU. *

Zmínil jsem se již, pe protičeská a protičeskoslovenská propaganda ci
tuje vždy jen první odstavec dokumentu a to ještě zkráceně. V polemikách, 
jež vyplývají z tohoto zkráceného a "zjednodušeného" znění, se vede pak 
zpravidla diskuse pouze o slovíčka, zda totiž čs. vyjednavači slíbili zří
dit druhé švýcarsko s jeho zřízením. Už dávno je však známo,že
věta, vytržená ze souvislosti, může vzbuzovat dojem docela jiného smyslu, 
než ve skutečnosti má a že vůbec je jedině správné a poctivé citovat, 
když už ne celý dkx dokument, tedy alespoň všechno, oo má nějaký vztah 
k použitému citátu. To se v těchto polemikách nedsje.

Dokument - jemuž lze vytknout jen nemotornou stylisaci,příznačnou pro 
všechny písemnosti vyrobené dr. Benešem- má příznačný název: "Poznámky o 
národnostním režimu v Československé republioe"(tedy ne závazky ) a má 
totožnění:

1) Úmyslem československé vlády je vytvořit statní organisaci,jež při
jímá za základ národnostních práv zásady, uplatněné v ústavě švýcarské 
republiky, totiž vytvořit v Československu jakýsi druh Švýcarska,berouo 
při tom ohled na zvláštní poměry v Čochýoh.

2) Bude(zavedeno) všeobeoné pr'vo hlasovací, založené na poměrném zastou
pení, jež zajistí poměrné zastoupení všem národnostem ve státe.

5) &coly budou v celé zemi podporovány státem z veřejných prostředků 
a budou zřízeny pro různé národnosti,jakmile určité množsixí dětí,stanove
né zákonem, prokáže potřebu těchto škol.

4) Veškerá zaměstnání ve veřejnýoh službách, pro něž budou v zásadě při
jaty rovnoprávně dvě řeči, budou dostupný příslušníkům různých národností, 
jež žijí v republice.

5) Soudy budou smíšené a Němci mohou jednat před najvyššími soudy ve
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via stní řeči.

6) V místní samosprávě ( v obcích a okresech) se bude používat řeži 
většiny.

7) V(5e 3koslovenskú není náboženské otázky; proto nebude potíží po 
této stránce.

8) Úřední (oficiální) řečí bude řeč česká a stát bude na Venek vystunist 
vystudovat jako stát československý; ale v praxi musí být němčina druhou 
řečí země a bude se jí běžně používat v administrativě, u soudů a v parlamen
tu v rovnosti s řečí českou, ftnyslem československé vlády je poskytnout 
praktioky a v každodenních záležitostech uspokojení obyvatelstvu a při
tom zajistit určité zvláštní místo české řeči a živlu.

9) Jiným slovy můžeme říci, že dosavadní stav záležitostí, za něhož tet 
měli Němci drtivou přednost, bude uchován,pouze výsady,jimž se Němci těší, 
budou redukovány do správných rozměrů (na př.počet německých škol bude 
omezen,protože jsou nadbytečné).

Bude to krajně liberální režim, velmi podobný švýcarsk mu.*
Není potřebí štípad vlas a šlovíčkařifc,aby byl patrný rozdíl formulace 

"úmyslem je" a přímým závazkem, nebo neurčitosti odstavce prvního a 
odstavců dalších, konkret!sujícíoh uvozovaoí věty. I z uvedeného textu je 
jasně zřejmé,že nikdy nebyly slibovány ani kantóny,ani územní nebo národ
nostní samospráva pro jednotlivé národnosti. Dokument stanovil jen urči
té zásady, jimž se nepříčila ani tehdejší prozatímní ústava,ani pozdější 
definitivní ústava z r. 1920, ani jazykové zákonodárství republiky,ani 
povšeohná praxe, ’témoire ITL výslovně mluví o odstranění výsad, jimž se 
Němci dosud těšili a o omezení počtu němelokých škol,stejně jako o tom,že 
se české řeči a českému Živlu, zajistí zvláštní místo. To samo je jasným dů
kazem,že se ôraknxät československá delegace na mírové konferenoi nepokusila 
mystifikovat západní spojence a ostatní svět nějakými přehnanými sliby. Je 
zřejmé,že lidé,kteří se tak často dovolávají Mémoire IILbuÚ nevědí o čem 
mluví,nebo že se spoléhají na to,že o tom nemají ani potuchy jejich po
sluchači a čtenáři.

Dalo by se ovšem diskutovat o tom,zda citovaný dokument byl moudře či 
nemoudře stylisován,stejně jako lze diskutovat o naší praxi vůči menšinám, 
byla-li příliš či málo ohleduplná. Ale to sem nepatří.

***

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 183



181
Bytová tíseň a bytová politika v republice

Konec první světové války přinesl republice závažné ubytovací problé
my» jež se zvlášt křikla/vě projevily v Praze a jiných velkých městech se 
vzrůstajícím počtem obyvatel.Válka ovšem nezavinila všechny problémy,ale 
vyhrotila je a vystupňovala. Po čtyři válečné roky se skoro vůbec nestavělo. 
Ačkoliv válka se nedotkla svými zhoubami přímo zemí republiky a nebylo 
snad jediné budovy,jež by byla bývala zničena válečnou akcí,toto zastavení 
stavebního ruchu nemohlo zůstat bez následků. Nestavělo se,protože nebylo 
ani pracovních sil, ani stavebního materiálu a konečně nebylo ani valné 
chuti něco podnikat.Ne frontách sice zahynulo mniho lidí,ale přesto zde 
byl populační přírůstek, vyžadující si nových příbytků.

Válka znamenala ovšem také velký hospodářský otřes,k jehož zmírnění mu
sila rakouská vláda sáhnout k opatření,jež se pak stalo závažným hospodář
ským problémem nejen u nás,ale v mnoha jinýoh evropských státech, z nichž 
některé s ním dosud bezmocně zápasí.Je to ochrana nájemníků, jejíž podsta
tou je,že nájemník nemůže být vypověděn z bytu bez opravdu vážných důvodů, 
ale také nájemné nemůže být zvyšováno. Toto opatření bylo za válečných dob 
nutné a moudré, ale bylo v republice a dosud je v některých státech více 
než padesát let po skončení války zdrojem nezměrných potíží.

Situaci u nás priostrovalo ještě to, že došlo po válce k značným přesunům 
v zeměpisném rozmístění obyvatelstva.Nastal hromadný přesun obyvatelstva 
z vesnic - a do určité míry i z malýoh měst - do větších měst a to zejména 
do Prahy, jež se ze střediska národního života stala i střediskem vládního 
a administrativního aparátu státu.Objevila se náhlá potřeba budov pro 
oentrální úřady a jiné celostátní instituoe, stejně jako pro ubytování je
jich zaměstnanců a jejich rodin. Praha sama se kvapně změnila z města o 
půl milionu obyvatel v město s jedním milionem obyvatel. Tento početní 
přírůstek nebyl ovšem důsledkem jen hromadného přívalu přistěhovalců. 
Značná jeho část- zřejmě velká většina - byla důsledkem sloučení předměstí 
a jejich přilehlých končin s Prahou. Některá z těohto předměstí byla sama 
o sobě soběstačná a lidnatá města,jako na př.Královské Vinohrady,Žižkov, 
Karlín, 9níchov, Vršovice a Nusle. Jejich přitulení k Praze zvětšilo jen 
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dopravní problémy, ne však bytové, již proto ne,poněvadž většina z těohto 
předměstí byla stavebně modernější, než vnitřní Praha.

Čelit skutečnému přírůstku obyvatelstva, úřadů, instituoí a kvapně vzrůr- 
stajících centrál ryohle mohutnícího průmyslového,peněžního a obchodního 
podnikání, jakož i odstranění důsledků několikaleté přestávky ve staveb
nictví, naráželo na rozmanité potíže. Protože se bytová tíseň projevila 
nejkřiklavěji v Praze, vylíčím její situaci,ač problémy byly stejné všude, 
i když se neprojevovaly stejně intensivně.

Praha byla staré město a také jeho výstavba byla přes všechny moderni- 
sační snahy doby předválečné hodně zastaralá, nesporně zastaralejší,než 
předměstí a hí splýva jících. Nejeden pražský důto byl postaven před sto 
lety a byly zde budovy ještě starší. V posledním padesátiletí před válkou 
začalo horlivé úsil^modernisovat domy, aby vyhovovaly hygienickým potře
bám doby. (Narodil jsem se v poslední desítiletí minulého století v do
mě, v němž nebyla voda -služebná chodila pro ni do kašny- a samozřejmě ne
bylo koupelny. Koupali jsme se v sedací vaně, svítili petrolejem. Pozdějši 
dětství jsem prožil ve dvou bytech, v nichž také nebyla koupelna,ale vodo
vod byl na chodbě, stejně jako záchod, společný pro dva byty. Tam jsme 
svítili alespoň plynem. Teprve další byt mých rodičů byl "pod uzavřením", 
jak se tehdy říká‘Jo, měl kouknu i vlastní vodovod, jeden pro celý byt a 

také splachovací záohod a - velikou vymoženost- elektrické světlo. A ač 
jsme nebyli boháči, nikdy jsme se nepovažovali za chuďasy. A byt o kuchyni 
a třech pokojích se tehdy považoval již za přepych. ) Byly ovšem byty sknsosn 
am^šx modernější, ale rozhodně jioh nebyla většina, Některé části města by
ly ovšem docela moderní,ale větší část starších čtvrtí města potřebovala 
modernised. 8 výjimkou najhorších končin, do nichž jsem nikdy nevkročil, js 
jsž byly zbourány v akci zvané asanace, jako na příklad Josefov (židovské 
gheto, pátá to čtvrt Prahy), modernisace byla prováděna opravami v hy®ntaa 
domech. To všechno záviselo na soukromé inioiativě. Mnoho se v tomto směru 
vykonalo do války,odstraněna žalostná kanalizace a nahražena moderní,ale 
pořád bylo potřebí vykonat příliš mnoho a i bez válečného otřesu bylo by 
toho zůstalo víc než mnoho na dobu republiky.Básníky opěvovaná malebnost 
Prahy měla také své stinné stránky.

Rodinné domky byly do konce války velikou vzáaností,poněvadž byly pře
pychem, hodícím se pro lidi,kteří si mohli dovolit bydlit daleko od středu 
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města a nebyli vázáni jMKihrénx povoláním na tento st “-e d. Většina nájemních 
domů patřila jednotlivcům, stř; dalům,kteří si tímto způsobem uložili své 
úspory a žili do značné míry z výnosu nájemného. Pořídit si nájemný dům 
bylo velmi oblíbeným způsobem střádání. Majitel domu zaplatil část oeny 
svými úsporami, zbytek kupní oeny uhradil z hypotéky, půjčky poskytnutí 
peněžními ústavy. Umořování bylo dlouhodobé,protože také existence domu 
byla rozpočtena na velmi mnoho let.

Válka ovšem přinesla inflaci, znehodnocení peněz.Rakouská koruna klesla 
během války na jednu desetinu předválečné hodnoty a československá koruna 
byla stabilisována na této výši. Necháme-li stranou okolnost,Že bytová 
tíseň sama zvyšovala oenu domů, pokles hotnoty peněz znamenal i závaž
ný finanční problém pro stavbu a prodej novýoh domů. Dům musil stát deset
krát - nejméně desetkrát- tolik, kolik stál stejný dům. v době předváleč
né. Protože poklesem hodnoty peněž byli střádalové ochuzeni, byla tím 
značně zpomalena stavba domů.

A zde se objevila potíž, plynoucí z jinak moudrého a nutného opatření, 
jímž byla ochrana nájemníků,jak byla uzákoněna na počátku války. Nájemné 
doby předválečné byld nesporně přiměřené oeně domu v oné době. S inflací, 
jež zničila rakouskou měnu byl jeho výnos fakticky asi jednou destinou 
toho, čím byl v době,kdy rakouská m-'na měla svou plnou hodnotu,! když 
číselná výše zůstala nezměněna. Nové domy, stavěné za nových hospodářských 
čísel,stály nejméně desetkráte tolik, hodnoceno v nové m~ně, a je pocho
pitelné,že by nájemné v nich musilo být také číselně desetkrát tak vysoké, 
jako v domech xtxmýnk starých,aby reálný výnos -zúročení a amortisování- 
byl stejný. A tak se objevil příliš veliký rozdíl mezi nájemným,placeným 
chráněnými nájemníky a nájemníky novými. Iddé se snažili zůstat v chráně
ných bytech tak dlouho jak jen možno, vyhýbali se jak jen mohli přestě
hování do bytů lépe vyhovujících a svým lpěném na starém ubytování zdržo
vali modernisaoi. lidé potřebující byt, museli brát byty nepřiměřen“ malé, 
pokud byly k disposici »protože rozdíl v nájemném byl až příliš patrný. 
Stavělo se málo a bytová tíseň se zhoršovala.

Obce, jež se pustily do budování domů, aby odpo ohly nedostatku 
bytů a napomohly zvýšení bytové úrovně, štýly před problémem:mají účto
vat nájemné,přiměřené ceně domu, či mají ze sociálních důvodů účtovat 
nájemné nepřiměřeně nízk^? A tak se stalo,že obce doplácely na nájemné 
i lidí,kteří si mohli dovolit dražší byt. To byl problém,který brzdil
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stavební ruoh u nás,ale i v mnoha jiných zemích,z nichž některé tento 
problém nevyřešily ani po druhé světové válce.

Situaoe u nás byla ovšem po jedné stránce poněkud výhodnější,než v 
některých jiných zemích.Rakouská vláda udělila ochranu nájemníkua omezení, 
uložená majiteli domu, se týkala jen tohoto nájemního poměru a ne celé
ho domu.Uvolnil-li se byt,aí již dobrovolným vystěhováním 3e nájemníka, 
nebo jeho úmrtím, byl byt zbaven všech omezení a majitel donu mohl jaj 
pronajmout komu chtěl ( ač na počátku zvláštní bytový úřad uvolněné byty 
přiděloval osobám ubytování potřebujícím) a za jakou cenu chtěl. Je zře j- 
mé,že byt ve starém domě nemohl získat takové nájemné,jako byt v novém 
domě a čím větší byl počet takto uvolněných příbytků,tím větší byl tlak 
na příbytky doaela moderní a jejich cenu. I to bylo ovšem nedostatečné a 
tak československá vláda byla nucena sáhnout k různým opatřením,jimiž 
se jí podařilo vystupňovat stavební ruoh a zmenšit bytovou tíseň.

Především bylo provedeno rozlišení mezi ochranou nájemníkovy držby 
bytu a cenou bytu.Nájemník nemohl být i nadále vypověděn bez vážných 
důvodů - rozhodnutí bylo v rukou bytového úřadu a soudů- ale majitel do
mu mohl postupně zvyšeovat nájemné.Aby se předešlo náhlým sociálním kxsst 
otřesům, stanovila vláda určité procento, o něž majitel domu mohl,ale 
němusil, zvyšeovat postupně nájemné.Tempo bylo hodně pomalé a ještě v 
den německé okupace byl značný rozdíl mezi dvěma stejnými byty ve stej
ném místě. Volný byt byl při nejmenším pětkrát tak drahý,jako chráněný. 

(Když jsem se někdy kolem 1933 stěhoval z chráněného bytu do modernějšího 
a většího, platil jsem asi desetkrát tolik.)

Toto zvyšování bylo ovšem jen jednou z pomůcek řešení bytové krise. 
Vláda se proto rozhodla pro opatření,jež dalo stavebnímu ruchu značnou 
vzpruhu,ač nemohla bez vážných otřesů odstranit docela rozdíl mezi dvěma 
hladinami nájemného. Již Rakousko poskytovalo každému,kdo postav^il 
nový dům, nebo jej nástavbou zvětšil, desítileté osvobození od tak zva
né daně z ná jemného^z nově získanékm bytové prostory. Tato dan byla vy
měřována majiteli domu i z jeho vlastního bytu a ač byla nestejná v 
různých místech, byla velmi vysoká. Osvobození od této daně bylo značným
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povzbuzením k stavbě nových domú, ale také k zbourání domů starých a posta
vení moderních budov.československá vláda zašla ještě dále.Každá novostav
ba a každý přísavek dostal osvobození na plných dvacet let. To bylo již 
opravdu sax mocné povzbuzení. Nové domy vznikaly již mnohem rychleji a ješ
tě kvapněji se objevovaly nástavby. I když v posledníoh letech republiky 
nebyla bytová tíseň docdls překonána, přeae jen nebylo již tak nesnadné 
nalézti nový byt a také bytová úroveň se zvyšovala. Nároky na jakost ubyto
vání se zvětšovaly a také počet nezdravých příbytku klesl již na minimum. 
Nebýt hospodářské kříse*jíž Spojené státy nakazily Bvronu a jež dolehla 
velmi zle na Československo, jako na zemi převážně průmyslovou se znač
ným počtem průnyslu odkázaného na vývoz, byly by úspěchy snahy v tomto 
směru ještě větší a rychlejší.

Za republiky došlo také k značnému rozmachu stavby rodinnýoh domků. 
Na periferii města vznikaly celé kolonie takových staveb,od skromných až 
k přepychovým. Nejznámější v těohto kolonií byl Spořilov na výohodnf 
straně Prahy. Tato kolonie byla financována jednou z pražských spořitelen, 
jež zřídila vlastní stavební družstvo,která svým členům přidělilo domy 
do jejioh viastnictví. Stavební družstva byla velmi oblíbeným prostředkem 
pro budování rodinných domů, členové složili malou zálohu a upláceli po 
dlouhá leta domky,postavené družstvem aa pozemcích, jím zakoupených. 
Také tyto domky byly na dvacet let osvobozeny od daně z nájemného a aby 
se dokonale využilo možností,převzala vláda záruku za půjčky na stavbu 
a to až do sto procent dluhu. Tím bylo umaž-^io peněžním ústavům poskytovat 
půjčky v plné hodnotě domku i s pozemkem.

Nevýhodou tohoto řešení ( a konečně i ochrany nájemníků) bylo,že byla 
značně mezena pohyblivost pracovníoh sil. Rylo těžko se stěhovat z chráně
ného bytu nebo dokonce z vlastního domku a hledat ubytování nové v docela 
jiném městě.

Závěrem lze říci, že vládní politika lze v jejím postupu vytknout 
jen pomalost, s níž se odhodlávala k různým zde popsaným opatřením. Roz
hodně však Československo předstihlo mnahEinjůwKhxBtÉíkmifi svými opatřeními 
mnoho jiných států, z nichž některé s těmito problémy dosud bezradně 
zápolí.
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Neznámá Anglie,

Byla-li, jako že byla, jednou z hlavních příčin naší pozdější katastro
fy naše neznalost světa, tu naše nevědomost o Spojeném království Velké 
Británie a Severního Irska, jež jsme tradičně nazývali důsledně Anglií, 
stála nesporně na velmi čelném místě.

Vypadá ovšem podivně tvrdit, že Anglie byla pro nás zemí neznámou,když 
jsme se učili zeměpisu a dějinám celého světa a domívali se -částečně 
právem- že pokud jde o všeobecné vědomosti o okolním světě předstihujeme 
naše sousedy. Ale co jsme věděli bylo jiné, než oo jsme vědět měli. 3mutnou 
utěohou je,že mnoho národů ví také o ostatních zemích všechno jiné,než to, 
co pro jejioh bezpečnost je krajně důležité.

S Anglií jsme ovšem měli stykij, od nejstarších dob. Jedna česká králov
ská dcera byla provdána za Richarda TL a česká reformace byla podstatně 
ovlivněna myšlenkovými proudy z Anglie.Na samém jejím počátku tu byl 
"Mistr Kngliš", pravým >.énem Peter Payne. "Husitský král" Jiří Podebrad- 
áký vjdrsc vyslal jednu delegaci "z Sech až na konec světa" k anglickému 
panovnickému dvoru a konečně jsme měli i anglickou manželku "zimního 
krále" smutné postavy. A za protireformace se nejeden český emigrant uchý
lil do protestantské Anglie, nezi nimi i Jan Amos Komenký a za rakouského 
absolutismu následovali jiní, mezi nimi J. V. Přič.

Také na naše národní probuzení měla Anglie vliv. Kdyř chtěl Josef 
ÍKgHtir Jungmann dokázat, že čeština , v té době žalostně pokažená, se hodí 
pro literaturu,přeložil vedle Chateaúbriahdóvy knihy "Attala aneb láska 
dvou divochů na poušti",také Miltonův "Ztracený ráj", načež následoval bez
počet knih přeloženvoh z angličtiny. (Měli jsme dokonce dvě knižní rfnžmkpm 
edice, jež se věnovaly výhradně knihám,přeložen~ýn z angličtiny. ) I když 
počet anglických knih pokulhával za oněmi, jež byly přeloženy z francouz
štiny,přece jen předstihl značně překlady z ostatníoh světových řečí.A to 
se netýkalo jen literatury krásné,ale také filosofické, historické,vědeoké 
a jinak odborné. Sami jsme také měli spoustu knih původních o celé britské 
říši.V devadesátýoh leteoh jsme se dočkali dokonce i překladu Tabiánskýoh 
traktátů (dr. Alois Rašín přeložil jeden z nich, jednajíoí o osmihodinové 
době pracovní). První president republiky dr. T. G. Masaryk byl již jako univer
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sitní profesor velmi rozhodný anglofil,ač jeho zájem byl zaměřen -jistě 
vlivem jeho manželky - spíše na Spojené státy severoamerické. Za republiky 
pak první policejní ředitel pražský dr. Richard Bíenert organisoval praž
skou policii podle londýnského vzoru, dal jí londýnské uniformy a helmi- 
oe a vzal jí šavle, jež xfeíife po Rakousku. Ve školách jsme se učili o 
Anglii rozhodne víoe, než o jinýoh zeních, s výjimkou ovšem Tranoie a 
Ruska.

Nebyli jsme ovšem anglofilové v tom rozměru, v jakém 3e to dalo o nás 
říci o našem hodně naivním zalícení pro Rusko a Francii. K Anglii jsme 
neměli horečnou Lásku,jako k některým našim miláčkům.Byla příliš odlišná 
od kontinentálních zvyků a tradioí. Pod vlivem našeho rozhodného republi- 
kánství a protiimperiallstického založení jsme měli proti ní dokonce i 
určité předpojatí. Za války v jižní Africe jsme sympatizovali s "búrskymi 
junáky’',ač naše zanícení pro Bůry poněkud mírnila okolnost,že také Němci 
byli v tomto případě proti Angličanůju Vřele jsme však sr/mpatisovali s 
Iry a Indy. Tyto Sympatie byly ovšem stejně neinformované, jako tak, kde 
šlo o Boery.Kdybych wl charakter^ 3ovat nás tehdejší poměr k Anglii,mohl 
bych říci,že jsme si jí vážili,aniž bychom byli do ní přílišně zamilo
váni. Anglofilstvi bylo u nás spíše podivnůstkou,omezenou především na 
sportovce a na snoby. (Někdy ostatně toto anglftfilství skutečně zabí
halo do směšností. Měli jsme footbalové mužstvo Aston Villa a nejslav- 
nějšzí české mužstvo kanadského hokeje neslo jméno LTC -lawn Tennis 
Club.) Nicméně, lidové vrstvy, politikové, novináři, ba i "experti" v 
ministerstvu zahraničí, všichni byli přesvědčeni,že víme o Ajnglii všechno, 
oo je potřebí vědět.Bylo to ovšem hodně povrchní a pravdivé jen pokud 
šlo o běžnou denní potřebu. Na se noviny za znamenaly nečlivě každou udá
lost politickou, kulturní, hospodářskou a sociální v oné zemi.Neměli 
jsme však nejmenší potuchy o tom, jak myslí lid oné země a zejména jaké 
síly určují její zahraniční politiku. Překvapení, jež nám po dvaceti 
letech naší státní samostatnosti způsobilo britské stanovisko k Českoslo
vensku,bylo docela zbytečné. Btitský postup byl nemoudrý, možno říci že 
byl hanebný,ale nebyl ani trochu v rozporu s britskými tradicemi mezi
národně politického postupu.Naše byla chyba,že jsme toho o Británii 
vice nevěděli a že jsme se spoléhali na iluse docela «nxáimifac nereálné.
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Británie byla v době mezi oběma světovými válkami dominující moanosti 

světa. Vedle zemí evropských byla zemí celosvětovou a předstihovala všechny 
svou hospodářskou 3ilou i velikostí svého impéria,v němž opravdu slunce 
nikdy nezepoadalo. Spojené státy ji teprve pomalu doháněly.Když ztrátou 
kolonií, jež se změnily ve Spojené 3táty, přišla o valnou část svého impa
ria, opatřila si neprodleně kolonie další. Jejím impérium se zvětšilo a 
předčilo původní stav a kolonie, jimž dala svobodu a nezávislost, se 
změnily ve Společenství, jež šlo ruku v ruce s mateřskou zemí. Z toho vy
plynulo,že Společenství a imperium byly světem pro sebe.Británie ležela 
žŘxxtxá těsně u evropsk'ho kontinentu,patřila k němu podl£ map,ale ne
měla 3 ním mnoho společného. Ze .jména ne zvyky a metody života. Ačkoliv 
cesta na evropský kontinent byla kratičká, kontinent ji byl dále, než nej
vzdálenější kolonie, jež také byly v Anglii než kontinent. Zájem
o Evropu a to,to se v ní dělo, byl v Anglii podružný a ustupoval vždy do 
pozadí před zájmy imp’riálními.Pokud Evropa neohrožovala bezpečnost brit
ských ostrovů a jejich kolonií, nebo její obohodní zájmy, co4, Evropě 
dělo bylo pro britský lid významu docela podružného. Dávno před tím,než 
3e Spojené státy zahalily do isolacionismu, Británie v něm žila.

Jako všechny země světa prožila i Anglie a její nástupce Spojené krá
lovství mnoho válek. Války se vedly však mimo její území. Od r. 1066 ne
stanul na britské půdě oizí bojovník,leda jako spojenec nebo jako váleč
ný zajateo. Moře,jež bylo jejím přístupem k impériu, bylo zároveň bezpeč
nou hradbou proti ostatnímu světu. Za tímto mořem bylo možno žít v bezpečí 
a klidu a po svém, I když občas severní kraje Anglie byly zpustošeny 
válkami se Skoty,skotské království se stalo součástí Spojeného králov- 
ství,kdytns anglický trůn usedl skotský panovník. Nepokojný ostrov irský 
byl podmaněn a docela kolonisován. Velké války a otřesy v Evropě se Britá
nie nedotkly přímo, ani fysicky,ani duchovně. Ao v dobách překřestanškýoh by
la Anglie ns čas součástí římského imperia, nic z římských institucí nezů_ 
stalo.Římské právní a státně ádministrativní prinoipy se nedotkly brit^ 
ského myšleni. Nezůstalo po nich ani stopy,kromě několika zřícenin a eškesů 

názvů měst. "Svatá římská říše" žila vedle Británie,jež s ní neměla nic 
společného. í&k Británie také neměla skoro nic společnésho s náboženskými
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válkami kontinentu, její reformace šla docela jinou cestou než kontinentál
ní a zhoubná Třicetiletá válka ji docela minula.Ani Velká revoluce francouz
ská, jež měla a dosud má tak pronikavý vliv na vývoj ve všech kontinentál
ních zemíoh,pro Británii nio neznamenala. Ideje této revoluce iyěly přechod
ný ohlas jen v malé skupině intelektuálů, bez nejmenžího vlivu na myšlení 
lidových vrstev. Pravda, Británie vedla mnoho válek - a také nejedna z nich 
byla na kontinentě - ale všechny se opíraly o její námořní moc a pokud bylo 
potřebí vyslat někam vojsko, byli to vždy profesionální dobrovolníci,nebo 
dokonce z ciziny najati žoldnéři,či spojenci, jimž Británie pomáhala přede
vším peněžními příspěvky. Války se prostě konaly v aizině a do nich byli 
zapleteni jen ti,kteří bojovat chtěli. Z toho vyplynula zvláštní britská 
představa neporušitelného bezpečí, jež uchláoholovalo britský lid a jeho 
politiky v pošetilou víru "co tě nepálí, nehas". Británie intervenovala jen 
tehdy,když šlo o ni a její zájmy. Nikdo se neodvažoval ji napadnout. I za 
nejhroznějších válek, zmítajících Evropou, žila v klidu a v poměrném nezáj
mu o to, co se dělo kde jinde. Byla doba, kdy se toto stanovisko dalo ospra^. 
vedlnit. Vývoj válečné techniky předstihl kvapně anglické představy o světě 
a dokonalosti její isolace.

První válka, jež otřásla poněkud britskou veřejností, byla vedena v Jižní 
Afrioe, proti oběma boerským republikám. Značná část veřejnosti považovala 
válečnou výpravu, jež tyto republiky podmanila, za čin velmi neliberální a 
sobecky imperialistický.Hodně zásluhy na tom měla znamenitá propaganda,jež 
líčila tento postup jako zákeřné přepadení dvou malých a pokojných zemí. Li
berální propaganda,jež se ujímala obou boerWsýoh republik nevěděla,nebo 
nechtěla vědět, jako jsme nevěděli ani my s ahxitsm ostatním světem,že likvi
dace obou těchto malých zemích, mnohem rasističtějších,než je dnešní Unie 
Jižní Afriky,byla činem liberálnějším, než jejich odaxanaxm oohrana. Zde slu
ší hledat počátky organisovaného paaifismu, jehož postupný vzrůst až do 
nerozumných rozměrů, způsobil nespolehlivost Británie jako spojenoe a stup
ňovanou neohut postavit se včas proti agresivním mocnostem, pokud tyto 
mocnosti přímo a bezprostředně neohrožují Británii samu.Zde počíná také 
nechuí ku koloniálnímu impériu,projevující se vždy zřetelněji k britské 
veřejnosti. V tomto odporu, v zásadě správném,31e nepromyšleně ukvapeném 
v j-ho provádění »projevovala britská veřejnost stejnou nahnalo st věoi,jako 

ostatní svět a my s ním.
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®aprostýra otřesem a mezníkem v politickém myxäjÍMm myšlení širokých 

vrstev lidových v Británii byla však první světová válka. Byla to první 
válka, v níž Británie nevystačila s profesionální armádou a vlasteneckými 
ddbrotdÉiíky,ale musila po značnýoh rozpacíoh zavěsti všeobecnou brannou 
povinnost. Byly mobilisovány a na frontu vyslány stát sice mladých mužů a 
ztráty na životech byly přiměřeně veliké. Pomalu kaýdá i± rodina byla 
postižena tím či oním způsobem a nechuť k válkám a k povinnosti bojovat za 
něoo, co nebylo přímou obranou britské bezpečnosti se stala přímo nepře
konatelnou. Británie po první světové v loe kvapně zrušila brannou po
vinnost (jako to učinila ovšem také po druhé světové válce) a mpsäshsiai: 
spolehla se na moře, jež již nebylo tak nepřekočitelné JJako dříve, také 
proto,že i námořnictvo bylo omezeno, na diplomacii i na hrozby a výstrahy, 
z niohž si nikdo nio nedělal,protože bylo zřejmé,že je nelze podepřít 
mocí a že veřejné mínění je zaujaté proti každé válečné akci,ba i proti 
zbrojení vůbec.Británie ohtěla mír,chtěla jej za každou cenu. T když dávala 
Pranoii záruky,činila tak neochotně a s mnoha výhradami,aby bylo zřejmé,že 
nevěří již ve starou moudrou maximu»*chces-li mír, připravuj válku*. Dávno 
před tím, než selhaly sankce proti Itálii, útočníku v habešské válce,nebo 
akoe proti opětnému vyzbrojení Německa, nebo před doplňovaoí volbou ve 
?ulhamu,kde v tradičně konservat-vním volebním okresu byl poražen konser- 
vativní kandidát»protože doporučoval vyzbrojení proti nacistickému nebezpe
čí, bylo patrné, že se Británie rozhodla platit výpalné útočníkům a to 
obvykle obětováním jiných zemí. Británie brzy po první světové válce uvěři
la,že může žít v klidu za hradbou, jež již dávno přestala být neprostup
nou přehradou. JteaÉ Nedozrála k poznání,že je nutno dávat ochotně pomoc,aby 
byla v případě potřeby získána stejná pomoc.

Zaníceni pro mír,oceňovali jsme příklad mírumilovné Británie.Měli jsme 
tím být zděšeni a znepokojeni a čerpat z tbho poučení, že se nelze spolé- 
hat na dobrou vůli a pomoc toho, kdo se uohyluje do isolace. Měli jtj&í hle- 
dat zajištění docela Ainde.
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Cesta do svobodného zednářství.

Svobodné zednářství hrálo v mém životě úlohu docela mimořádnou. Není 
instituce ani myšlenkového hnutí,jež by mělo na můj myšlenkový a oitový 
vývoj vliv tak mocný a trvalý. A není také organisaoe, jíž bych tak těžko 
postrádal,jako je zednářství.

První zájem o toto hnuti se u mne projevil již ve věku skoro dětském, 
čítal jsem romány Alexandra Dumase a Josefa Svátka a pochopitelně mne 
zajímala tajůplná společnost, již byl připisován tak mimořádně veliký 
vliv na osudy států a lidstva vůbeo.V tu dobu jsem byl již silně proti- 
klerikálně založen a proto jsem také jaksi automaticky sympatisoval s kaž
dou organisací, jež stála v otevřeném rozporu s katolickou oírkví a zej-

✓ 
ména rrxkx církevní organisací, Zvláště mne okouzlovala postava hraběte 
?>porka,tak idealisovaného Josefem Svýtkem. Tehdy jsem pevně věřil ve 
l§porkovo zednářství a netušil jsem, že jednoho dne budu provádět důkaz, 
že Spork nikdy zednářem nebyl, protože jím nemohl být a Že tu jde jen o 
jednu z četnýoh Svýtkových historiokých nepřesností.Naproti tomu jsem 
měl nechul k obřadům, jak je autoři románů vyličovali. Zdály se mi směšné 
a zastaralé.Neměl jsem tehdy ovšem možnost zjistit,jak nepřesná jsou tato 
líčení.

Když jsem později začal čisti vážnější literaturu, narazil jsem na dva 
protichůdné názory na zednářství. J. S. Machar, jenž byl jednou z literárních 
osobností dominujících mému dospívání, měl k svobodnému zednářství poměr 
hodně přezíravý a ironisoval je. (Ač se po válce stal sám zednářem a to ve 
velmi vysokém stupni a vysoké hodnosti,nezměnil mnoho re sv^m poměru k 
tomuto hnutí. ) Ve svých vzpomínkách na Hanuše Schweigers vypravuje hu
morně a posměšně o snaze vídeňských zednářů získat tohoto slavného,ale vel
mi chudobného malíře do svého středu.Naproti tanu Jan Neruda nejen ozna
čoval své feuilletony zednářškým trojúhelníkem,ale v jednom z nich dokon
ce mluví o své návštěvě u francouzských "svobodných zedníků", což dalo 
podnět k víře, že byl jedním z nich. (Dokumenty v pařížských ložích,téměř 
úplně zachované do druhé světové války, nemají nikde zmínku o jeho jméně.) 
Seti jsem také brožurku Volné myšlenky o Tandlově švindlu, to jest o 
mystifikovaní papeže Lva XIH. a jiných hlavních představitelů katolické 
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církve Lvem Tsxilem, francouzským podarodnickým nevěrcem. Taxil se vydával 
za zednářského zasvěcenoe nejvysšího stupně,ač to v zednářství, z nhhož 
podle jedněch byl vyloučen a podle druhých dobroWne či nedobrovolně vy
stoupil, HKdákxki nedotáhl dále, než na učně. Taxil zásobil Vatikán odha
leními najmunýmamiážmicn nejšprýmovnějšího druhu, jimž mohl věřit jen oprav
du slabomyslný člověk. Nepřátelský poměr katolické církve k zednářství. 
mne ovšem nalakoval k němu sympaticky, stejně jako to,že v Rakousku (ale 
ne v Maďarsku) bylo zednářství zakázáno jako "tajný spolek".

Dlouho jsem se nedostal přes velmi neurčitou představu o zednářství, 
stejně jakc můj zájem nešel tak daleko,abych troohu soustavněji sháněl 
o něm nějaké přesnější a spolehlivější informace.Za války a zejména ovšem 
po válce jsem slýchal a četl,že válku zavinili,o porážku Rakouska a rozvarat 
Ruska se zasloužili, Si podle opa'né orientace autora, že to závinmi svo
bodní zednáři. Nebylo tajemstvlm,že generál Štefánik byl svobodný zednář a 
to dost vlivný,aby hyř pomocí sv^ch sednéřských styků pomáhal Masarykovi 
a Benešovi v jejich politické akci jak ve Francii, tak v Itálii. To mi 
pochopitolně činilo zednářství sympatickým.

První lata republiky a počátky mé nevinářské dráhy přinesly dost vzru
šení a práce, aby veškerý ncóýxsýne právě intensivní můj zájem o 
zednářství zůstal dooela nepatrný. Teprve když jsem se aktivně zapojil na 
hnutíVolné myšlenky československé a stal se jedním z jejích vůdčích čini
telů,přišel jsem ve styk nejen se zednářskou literaturou,ale i s mnoha 
zednáři samotnými. Ačkoliv jsem již před válkou četl některé publikace 
Volné myšlenky, neznal jsem ani zdaleka všechny a musel jsem mnoho dohánět. 
Když jsem byl zvolen do ústředního výboru a vstoupil také do redakčního 
okruhu tiskové činnosti Volné myšlenky,dal Jaroslav Motyčka shledat po 
jednom výtisku každé knížky a brožurky, vydané hnutím a obdaroval mne 
tímto souborem. Mezi těmito publikacemi byla maličká brožurka Alfonse 
Muchy o zednářství. Byla hodně nadšená,propagační a povrchní,ale rozhodně 
nedostatečně informativní. Krátce po pardubickém sjezdu vydala však Volná 
myšlenka další knížku o zednářství»kterou napsal Zdenek Gintl,knihovník 
Pražské městské knihovny, sám nadšený zednář,jako byli i Motyčka,prof. 
Bernášek, dr. Lubomír Milde, Julius Myslíh, Vilém Yeigaertner, August in 
Hašek a mnozí jiní pracovníoi vedeni Volné myšlenky,^Zednáři byli i mezi
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Sieny výboru, jejž jsme v Pardubicích porazili, jako na př. dr. Bartošek, dr. 
Aron a snad i jiní. ) Začal jsem se tedy docela přirozeně vážněji zajímat 
o zednářství, už také proto,že jsem brzy poznal, že i v zehraniSí jsou v 
Sele sesterských organisaoí zednáři a nemohl jsem to považovat za náhodu. 
Nepomýšlel jsem ovšem dosud na vstup do zednářské lože,ač jsem začal pova
žovat zednářství ze organickou součást povšechného myšlenkového směru,k ně
muž jsem so hlásil. 3e jsem se nemýlil jsem poznal, když jsem začal čisti 
protokoly různých mezinárodních ’'ongresíi Volné myšlenky a shledal,že něk
teré rámcové zednářské organisace,zejména francouzské a italské,sjezdy ty 
přímo svými delegáty oficiálně obesíla jí. Byl jsem velmi nadšen pro pnahara 
kedh^fmmniři program, formulovaný mezinárodního sjezdu v Římě a rozvedl 
jej, když jsem psal svůj "Ideový základ Volné myšlenky'". Byla to první 
brožurka,kterou jsem pro hnutí napsal a aŽ do nr'ho rozchodu s ním byla 
jeho oficiálním programem. Když jsem se později stal zednářem,shledal jsem, 
že celá římská resoluoe je jen parafrází úvodní programové části Velkého 
Orientu francouzského.

Jaroslav Motyčka mi často nadhazoval, že by bylo dobře,kdybych se také 
stal svobodným zednářem,ale ze dvou důvodů jsem kolísal. ScBBhOBŠ Především 
jsem měl neohut k obřadům a ceremoniím,ba přímou obavu z nich. T když jsem 
neznal zednářský obřad ledacos jsem o něm slyšel - £ bylo v tom mnoho ne
správného - a zdálo se mi to dětinský®. 5K stereotypní odpor”5 na takové po- 
zváhí byla, že mám strach,že bych se při obřadu neudržel smíchu. Druhým dů
vodem pak bylo,že jsem začínal mít nedůvěru k organisaoe samé. Líbánky 
mezi domácím a zahraničním odbojem již skončily a také politické strany, 
jednotné v akci 2$. října, se již příkře rozcházely nejen ve věoeoh poli
tických,ale i v hodnocení osob.Z různých stran jsem slyšel, že se česko
slovenské zednářství stává nástrojem politiky některých osobností a a také, 
že v něm není všechno jak by to m”lo být. Četl jsem na příklad, že Viktor 
Tyk,od let již jeden z mých nemilovanějších básníků, napsal o dr. Benešo
vi, žo "máme ministra zahraničí všeho schopného". Ač jsem tehdy nestál ještě 
proti dr. Benešovi tak příkře, jako později, měl jsem již k němu jakousi 
opatrnou nedůvěru, ale v této souvislost mne nezajímalo především kdo 
měl pravdu. Věd”l jsem,že jak dr. Beneš tak i Viktor Dyk jsou zednáři a 
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dokonoe Sieny téže rámcové organiaaoe a to otřásalo mou vírou ve všeohno, 
co jsem četl nebo slyšel o neotřesitelném bratrství mezi zednáři,jak jeden 
musí druhému pomáhat, jej ochraňovat a jemu věřit. Zdálo se mi nelogické,že 
by oba mohli býti členy téže organisace, vymáhající přísné bratrství,aniž 
by tato organisaoe zakročila v jejich sporu.Soudil jsem, že buď organisace 
měla uznat,že bratr Dyk ublížil bratru Benešovi a vyrazit s ním dveře, 
nebo uznat,že bratr Dyk správně charakterisoval bratra Beneše a pak zase 
s bratrem Benešem vyrazit dveře. Zdálo se mi nemožn;^,aby organisace toho 
druhu něco pmdmhnxiiotakového strpěla. Nebylo by to bývalo možné v žádné 
jiné, mnohem méně náročivé organisaci.

Asi v tu dobu jsem se seznámil s generálem Kamilem Holým, jenž byl nad
šeným členem Volné myšlenky. Holý mi doznal,že je také členem svobodného 
zednářství. Diskutoval jsem s ním často o zednářství a doslechl se od něho 
hodně skeptickýoh názorů? se přesvědčením,že zednářství, jak je

představuje Národní Veliká lože xmŽBx československá, je velmi daleko ideálů, 
jež oficiálně vyznává a že rozpory v této organisaci jsou tak značné,že 
pomalu každá členská lože je poněkud odlišné orientace. Některé jsou prý 
velmi "reakční", jiné velmi "pokrokové" a mnozí členové tam byli po jeho 
názoru jen z oportunismu a ze snahy výtlouci z tohoto členství co se dá 
pro osobní pro spěoh. Holý mne první upozornil na to,Že smutný stav zednář
ství vyplývá z podivného způsobu,jímž tato organisace vznikla a z její 
horečné snahy rychle vyrůst!, aby předběhla svou početností nohem starší 
organisaci německou. Od Holého jsem prvně slyšel o podivné akoi Ugo Dadona, 
o níž se zmíním na ? jiném místě.

láisím trochu odbočit a říci několik slov o Kamilu Holém. Tento syn bo
hatého velkostatkáře byl původně rakouským důstojníkem z povolání a dostal 
se do generálního štábu. Po válce byl převzat do československé armády a 
skončil jako velitel pěší divise v Brně. Byl to podivím,jakýoh bylo málo. 
Starý mládenec a hodně neúpravný -alespoň jako civilista - psal verše 
a divadelní hry a to česky i německy. Holdoval všem podivným vrtochům, 
jako nekuřáctví, abstínentství a vegetariánství i zájmu o 
nejrůznější exotické doktríny, jako na př. mazdazadan.Než se stal velitelem 
divise v Brně, velel při manévrech na Českomoravské vysočině
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skupině,jež zajala štáb a velení skupiny odpůrčí a každý mu předpovídal 
velikou budoucnost.Nesnášel se však se zemským vojenským velitelem generá
lem Vojcechovským z něhož měl přímo dětinský strach. A tak, než by pod ním 
sloužil, odešel do pense způsobem docela neobyčejným a příčícím se 
všem předpisům, ač Vojcechovský vždy tvrdil,že měl Holého rád a vždy mu dá
val nejlepší popis. Na pensi Holý zrovna okřál. Spisoval, zaplatil dokonce 
v jednom divadle,aby mu vypravili jednu jeho hru, jež žalostně propadla 
a postavil si vilu někde na Cihlářce. Po rodičích zdědil značný majetek a 
to bylo jeho neštěstím. Lapila ho jedna dáma, Holý si ji vzal a tím vypadl 
docela z okruhu svýah dřívějších přátel. Sloužil pod novým komandem,tento
kráte nesporně tvrdším, než bylo Vojcechovského.

Do Volné myšlenky docházel na táčky také obchodník dětským prádlem a 
oděvy v paláci Koruna na Václavském náměstí Bondy. Býval členem německé
Volné myšlenky, ale když ta po válce zaplavala do přísně levicově socia
listických vod, přestoupil do československé Volné myšlenky. Také on byl 
zednář s ambicí získat nové členy. Když jsem mu vyložil své námitky proti 
československému zednářství, poukázal mi na to,že je zde ještě Veliká lože 
Lessing u tří prstenů, oficiálně sice německá, ale ve skutečnosti prý 
oboujazyčná. Čeští zednáři byli prý také jejími členy až do převratu. (To 
byla částečně pravda.) On sám že je členem lože "Freilicht zu Eintracht", 
v níž je mnoho Čechů a že by mne tam velmi rádi viděli. Začal jsem kolísat a 
Bondy zdůrazňoval, že jejich lože má jen tři stupně a ne směšný prý skot
ský obřad, jako Národní Veliká.

Po několika rozmluvách jsem si dal říci a podepsal formulář, který mi 
Bondy doručil a napsal k tomu ještě předepsanou žádost. Ale do lože "Frei- 
licht zu Eintracht" ani do žádné jiné lože "Lessinga" jsem nevstoupil. 
Zmínil jsem se o věci před dr. Schacherlem, někdejším emauzským benediktinem, 
který o svém pobytu v klášteře napsal velmi úspěšnou brožurku. 
Schacherl byl také členem Volné myšlenky a byl v tu dobu asistentem na 
brněnské universitě. Když jsem mu sdělil svůj úmysl vstoupit do "Lessinga" 
přímo se zděsil. Jak mohu jako volný myslitel vstoupit do organisace, v 
níž bych při svém přijetí musel slavnostně přísahat na bibli? (Tehdy jsem 
nevěděl, že totéž musil činit Motyčka a jiní moji přátelé a známí,protože 
také v Národní Veliké se přísahalo na bibli.) Schacherl mi doporučil
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organisaci docela jinou, jež působí přesně podle zásad Velkého orientu 
francouzského. Zde, podle jeho ujištění, jsem nemohl narazit na takové 
věci.

Dal jsem si říci a vyplnil žádost za přijetí do lože Most, mateřské 
lože Svazu zednářských loží Most, který se později pře
jmenoval na Velký Orient Československa.

Ale o tom později. Nejdříve snad bude potřebí říci něco o oelkové 
situaoi československého zednářství. Jeho příslušníci byli do značné míry 
vyhlazeni nacistickou okupací a potom potlačeni komunisty, jimž k moci 
pomohl "bratr" Beneš, který ovšem své zednářství zapřil již za války. Ne- 
bude tedy zbytečné říci o tomto hnutí alespoň několik slov.
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Počátky svobodného zednářství v českých zemích

Počátky hnutí,jež nazýváme svobodným zednářstvím, jsou zahaleny nedo
statkem dokumentů na jedné straně a dooela nepravdivými legendami na stra
ně druhé. Oficiální historiografie angliakého zednářství klade počátek 
tohoto řádu do ráje, kde Bůh sám s Adamem založil první loži. 
Méně fantastičtí historikové kladou počátek svobodného zednářství do r. 
1717, kdy se ustavila první Veliká lože anglická. Nicméně tuto Velikou lo

ži ustavilo několik existujících loží, takže zednářství existovalo již 
před založením první rámcové organisace. A některé z existujících loží 
dokonce se nepřidružily, první Velikou loži označovaly za novotáře a když 
se pak spojily s "novátory", celou organi sací přeměnily po svém.

Svobodné zednářství bylo velmi brzy přeneseno do Francie a Německa, 
odkud se sířilo do ostatníoh zemí.Prošlo prudkým kvasem, mnoha zmatky, 
bylo vystaveno mnoha persekuoím,ale je jisté, že již kolem r. 17J8 bylo 
na kontinentě několik zednářškých loží. Vyšlo také již několik "zrádoovskýc * 
knih, totiž takových,které prozrazovaly celkem velmi přísně tajený obřad. 
Jednu z nich napsal Šech, nebo alespoň občaái pocházející z českýoh zemí. 
Je p.vána německy a franoouzskv a vyličuje, jak byl zlákán do lože tím, 
že sezná mnoho důležitých tajemství. Bylo to v Londýně a on za to musel 
zaplatit jednu guineu a pohostit své nové bratry. Když pak viděl,že se 
nedozvěděl žádných tajemství a reklamoval to, bylo mu řečeno, že se musí 
dát povýšit do vyššího stupně, což ho zase stálo peníze.Ale ani v Londýně 
ani v J^říži na žádná tajemství nepřišel a tak pohoršené napsal svou kni
hu, v níž vyličuje hodně podrobně primitivní dosud rituál angliokého a 
francouzského zednářství a v předmluvě,jež svědčí o jeho smyslu pro humor , 
praví: bratří, vracím vám vaše tajemství a vy mi vratte moje peníze!

Do českých zemí proniklo svobodné zednářství nějakých třicet nebo čtyři
cet let po vzniku první Veliké lože,ale nic není známo o tom, jak se 
to stalo. Pravda, J. V. Svátek,který povolání ředitele zemského archivu spo
joval s autorstvím historických románů, má o tom rozmanité historky, 
jež lze šmahem označit za naprosto vymyšlené. Ve svých románhch zacházel 
s historií mnohem libovolněji,než činí většina jiných roraánopisců,čerpa
jících své náměty z historie. A tak musím zde zaznamenat,že zednářství do 
Čech nepřenesl ani první Velmistr Anglické lože Anthony Sayer, protože 
byl velmistrem jen jeden rok a stal se pak placeným zaměstnancem
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Veliké lože ve velmi podřízeném postavení a zednářem také nebyl hrabě 
Špork, o jehož zednářství kolovalo - zase zásluhou Svátkovou - mnoho legend, 
zábavných sice, ale naprosto nepravdivých.

Protože habsburská monarchie, s výjimkou krátkého období josefínského 
libertínství, zednářství netrpěla, byly lože, pokud se na území monarchie 
vyskytly,velmi isolované a měly krátký život. Nicméně existovaly. Víme, že 
za Mozartova pobytu v Praze se zednáři scházeli na Kanálce a měl jsem v 
rukou jeden zajímavý dokument, který mi dal dr. Miloš Kratoohvíl, dnes jeden 
ze známých historických autorů v komunistickém Československu. Kratochvílův 
otec byl historikem, pracujícím v rakouském státním archivu a jeden čas 
pořádal archiv rodiny hrabat Kolovratů. Jeden z Kolovratů byl ministrem 
Josefa II. a v jeho archivu se nalezl dokument, který si Kratochvíl otec 
odnesl do svého soukromého archivu.

Bylo to obšírné, německy psané podání zednářské lože v Brně o metodách 
reformy zemědělství na Moravě. Toto podání bylo předloženo císaři Josefu II.,
který na titulní stránku napsal vlastnoručně: "Graf Kolovrat, hierüber 
ein Bericht!" A tím to skončilo,protože pan hrabě se nenamáhal o tom po
dat žádaný referát. Memorandum zapadlo v jeho archivu a bylo vyhrabáno,až 
když nebylo stopy po habsburské monarchii.

Zákaz zednářství v zemích pod habsburskou vládou trval až do posledních 
dnů monarchie, ač v Německu zednářství žilo a kvetlo a také v uherské části 
monarchie zednářské lože vznikaly a existovaly docela nerušeně.V českých ze
mích však zednářství bylo potlačeno jako "tajný spolek", což neznamená, že 
zde nebyli zednáři. Jednotlivci, kteří cestovali do Francie,Itálie,Španěl
ska a Portugalska, získali v oněch zemích zednářské zasvěcení,nemohli však 
vybudovat českou zednářskou organisací. Jan Neruda psal o návštěvě u fran
couzských zednářů a své feuilletony označoval zednářským trojúhelníkem, ale 
ač byl obecně za zednáře považován, jeho jméno se nevyskytuje v žádném 
archivu francouzského zednářství, ač do německé okupace za druhé světové 
války byly tyto archivy neporušené.

Nicméně v pohraničním území českých zemí vzniklo několik loží, podlé
hajících některé z říšsko německých Velikých loží. Protože nemohly existo
vat veřejně a nemohlv ani v soukromí vyvíjet činnost, byly jen odbočkami 
loží v Německu. Uchazeči zasvěcení a povýšení si zajeli do Německa, kde se 
jim dostalo členství, nebo vyššího stupně a v domácí skupině se scházeli 
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docela neformálně. Již před první světovou válkou,kdy můj zájem o zednářství 
byl dosud jen docela akademický,jsem přišel na existenci lože 
"Hiram zu den drei Sternen”, jež byle podřízena jedné z německých velikých 
loží. Ale o této loži jsem nevěděl o nic více, než že existuje a že jeden 
z mých známých je jejím členem.

V německých ložích v Praze bylo několik českých členů.Když jsem vstoupil 
do zednářství, seznámil jsem se s některými z nich a od nioh jsem se dozvě
děl, že nacionální rozpory se projevily i zde. Vedle dr. Baštýře,majitele 
a vydavatele ultra rakouského "Hlasn národa" a "Kurýra" bvli zde poněkud 
radikálnější členové, jako na př. Jaroslav Kvapil a tak ani trochu nepřekva
pí, že v předvečer 28. října skoro všichni češti členové německých zednářských 
loží v Praze, Plzni a jinde vystoupili a založili vlastní organisace.

Zednářskou loži nelze ovšem založit jako nějaký obyčejný spolek. Potře
buje kromě určitého počtu členů, kteří dosáhli třetího stupně, který 
zednáře činí vlastně teprve plným zednářem, ještě povolení Velikého mistra 
některé zednářské obedience.Nastal shon po takovém povolení a žádosti 
šly do Francie,Jugoslávie,tehdy ještě Srbska,kvapně se měnícího v království 
Srbů, Chorvatů. a Slovinců, a do Anglie. A současně začal i veliký závod 
jednotlivých zahraničních Velikých loží přenésti svůj systém do Českoslo
venska. České a s nimi i slovenské lože se sdružily v Národní velikou 
loži československou, jež dlouho kolísala mezi orientací francouzskou,jugo- 
slávskou, italskou až zakotvila v orientaci anglické.Německé lože se pak 
sdružily kvapně ve Velikou loži "Lessing u tří prstenů”,jíž se dostalo 
povolení od Veliké lože v Bayreuthu. To je již počátek historické doby zed
nářství v Československu, se všemi jeho krisemi a zmatky, roztržkami a 
vnitřními půtkami. Toho jsem byl po slušnou řadu let aktivně účasten.
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Svobodné zednářství v Československé republice.

Od svého zrodu prošlo svobodné zednářství ve svobodných zemích,jež 
nepřekážely jeho působení, mnoha otřesy a vnitřními boji. I původní Veli
ká lože anglická prošla mnohými zápasy, z nichž/ vyšla docela přeměněna. 

A pak nastalo období potyček mezi jednotlivými Velikými lóžemi. Bude tomu 
pomalu sto let, co anglosaské zednářství vyhlásilo 3Vé anathema nad Grand 
Orient de France a přerušilo s ním styky,že opustil symbol "Velkého sta
vitele všehcmíra" a vyložil na oltářích místo bible knihu svých konstitucí. 
A ve Francii samé po dlouhé desítiletí panoval zápas mezi Velikou loží 
francouzskou a Velkým Orientem.

Ale možnost svobodného vývoje a poloveřejné diskuse umožnil výboj a i 
když zednářství po váloe bylo velmi daleko jednoty a dosud pěstovalo mnohé 
docela malicherné spory,poměry byly ustálené. Nic takového se nedalo ř£oi 
o zednářství v Československu, jež bylo bez tradice, bez institucí posvě
cených délkou svého trvání. Bylo příliš nové a protože vznikalo z nejrůzněj- 
aíoh pramenů, vnitřní spory musela nastat co nejdříve. Také nastaly.

Některé z loží nově vzniklé Národní Veliké lože československé přijaly 
obrní a tradici Velkého Orientu, jiné čerpaly svou inspiraci z Jugoslávie 
a jiné dokonce z Anglie,jeý pak nakonec docela převládla,aniž by to půso
bilo potěšení těm,kteří dříve již optovali pro orientaci francouzskou. A 
do toho všeho zasáhla jimzsmii^^sEadnxndinKffiminimxmaiiHmwnxednámstafiBixnKRätnim 
sastai velmi rušivým vlivem Veliká lože italská, jež ve snaze v zemi,jež 
neměla dosud řádnou/ zednářskou organisaci, vytvořit sednámdttBm zednář
ství podle svého obrazu, sáhla k opatření, jež se sioe nepřičila liteře 
zednářského zákona,ale byla docela v rozporu s duchem tohoto zákona.

Velmistr Palermi vyslal do Československa jako svého emisaře italského 
novináře Ugo öedone, jenž se stal v republice italským konsulem. Dadone v 
době tezpřmmkRzpKDĎ bezprostředně předcházejícím válce až do doby,kdy 
Itálie vypověděla Rakousku válku, navázal velmi intimní styky s vůdčími 
kruhy politickými a kulturními v našem národě, ze .jména ovšem s těmi,kteří 
stáli příkře proti Rakousku a byl pochopitelně srdečně uvítán svými 
přáteli,kteří nyní po váloe zaujímali význačná postavení ve státní sprá
vě a veřejném a kulturním životě. Zde získal mnoho členů pro zednářství, 
zejména tím, že odevzdával raveu členské legitimace a nepožadoval na 
ílových zasvěcencích ani zkoušky,aiki formální zasvěcení a že pro ně nebyl
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pomalý postup od nejnižšího stupně k stupňům vyšším, ba dokonce najvyšší •>. 
J. 3. Maohar,tehdy generální inspektor branné moci a kdysi velký posměváček 
zednářství se stal ( jak mi sám sdělil) hned členem nejvyššího stupně obřa
du skotského a byl dokonce zvolen či ustanoveni Nejvyšším komturem, fife char 
si ani potom neopatřil náležité vědomosti, vážící se k jeho funkci,jíž 
se vzdal a k jeho stupni. Když jednou přišel na návštěvu do naší lože, 
musel jsem vynaložit všechen důmysl,abych zastřel jeho a^ax neznalost do- 
oela primitivních předpisů. ) Je jen pochopitelhé,že takováto záplava 
členů bez všech znalostí 3e československému zednářství nevyplatila, i když 
tu šlo většinou o osobnosti, jež mohly svou kvalitou být okrasou zednářské 
organi sace.

Neujasnnost, nedostatečná průprava vysokých i nižších činovniků,to 
všechno se mstilo a trvalo dlouho, než došlo k jakémusi vyja snění. Ale v 
tu dobu se objevily již pronikavé rozpory politické a osobní.Nejstarší 
lože byly vyhráněno naiXionální, ale rychle vznikaly lože,jež se staly 
přímou doménou ministerstva zahraničí a skuciny kolem dr. Beneše. Na jedné 
straně stály v Praze lože jako "Národ", "Jan Amos Komenský","Dílo", vý
razně občanské a nacionálni, a na druhé straně zde byly lože jako "Pravda 
vítězí", "Sibi et posteris" a pod. A tak došlo k tomu,že bratr Viktor 
Dyk mohl o bratru Edvardu Benešovi říci,že "máme ministra zahraničí 
všeho schopného". Ve všech jinýoh zemích by z toho bylo velmi přísné kárné 
řízení,jež by skončilo vyloučením jednoho nebo druhého ze zednářství. U 
nás z toho byly jen nechutné verejné polemiky.

Situaci komplikovalo áeště to,že blízkost ministra zahraničí se ädála 
pmkm poskytovat rychlejší postup úřednický nebo politický a že se do zed
nářství dostalo mnoho lidí,kteří tam rozhodně nepatřili. Výběr nebyl dost 
přísný,protože Národní Veliká lože československá nesla nelibě,že německé 
zednářství je početnější než československé a zahájila závod v náboru. 
Protože Němci měli před vznikem republiky oporu v Říši a i po vzniku 
republiky se mohli opřít o tradice r®kžx německého zednářství (rozděleného 
v asi jedenáot nebo dvanáct směrů), bylo jen přirozené,že měli náskok.Nic 
ty se nebylo stalo, kdyby se jim náskok ponechal po nějaký čas.

Anix v německém zednářství ( o materském hnutí nejsen informován a 
co jsem zvěděl jsem již dávno zapomněl) nebyly poměry ideální.Veliká
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lože "Leasing zu den drei Ringen" zdědila velikou rozmanitost v orientaoi 
jednotlivýoh loží a rozhodnutí se pro obřad a tradici Veliké lože "Zur 
Sonne" v Bayreuthu bylo kompromisem, který mnozí těžce nesli.Byla zde dvě 
extremní křídla, jež zápasila o moc a jejichž existence v jedné organÍ3aoi 
dokázala jen tuto organisaci ochromit. Na jedné straně byli fanaticky 
všeněmecky orientovaní členové,kteří duchovně patřili docela do některé 
ze "staropmskýoh" Velikýoh loží,o nichž přemnozí xndnxfeíbxáx zednářští 
autoři-, jako na př.br. Oswald '»Vir th z Veliko lože francouzské,pevně soudili, 
že nemají se zednářství® docela nic společného, než jméno.Pod jejich vli
vem byl v ložích v pohraničních městech uplatňován "árijský paragraf" 
dývno před Hitlerem. Noha zeči židovského původu nebyli pří jímání,nebo 
jen v omezeném počtu a rozhodně se nestali význačnými činovníky.(Nejlepší 
ukázkou duaha,sanujícího v této organisaci, je případ dr. Posnera. Dr. Pösner 
z Karlovřoh Varů, byl snad nejvýznačnějším členem této organisace.Jako 
Velký tajemník navázal ofioiální styky této organisace se skoro všemi 
zednářskými obediencemi a získal jí i vytoužené uznání Veliké lože anglické. 
Vypracoval obřady této organisaoe i učebnice pro nové členy.Když umřel 
první Veliký mistr Glrschik,všichni očekávali, že tato hodnost bude udě
lena dr. Posnerovi. Nebyla. Jeho židovský původ stačil, aby byl odsrmut a 
Velmistrem se stal neznámý celkem a nevýznamný lékař z Prahy, o jehož 
arijakém původu nebylo • ochybností.

Lože ve velkýoh městech, jako v Praze, Brně,Bratislavě a Plzni byly 
poněkud zdrželivější, již proto, že hned od samého počátku měly mezi čle
ny hodn? liberálů a také hodně židovských továrníků, finančníků a pod. 
Nicméně i na ně působila reakční politika loží z pohraničí, což vedlo 
ku konfliktu s reformní skupinou,které se soustředila v loži "Freilicht 
zu Eintracht", do níž mne moji někteří přátelé zvali.

Ještě jtsEKX před válkou začala do čsškých zemí pronikat reformní sku
pina, soustředěna ve Veliké lož* "Freimaurerbund zur Aufgehenden Sonne", 
obecně nazývanou žkíatkou "FZaS". Tato obedience měla od samého počátku 
velmi srdečné styky s Velkým Orientem francouzák'mi, s nímž ostatní 
německé Veliké lože styků buň vůbec neudržovaly, nebo je omezovaly jen na 
chladné formálie. Lože "Freilioht zu Eintracht" se zapojila na "Lessinga?, 
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když se jí dostalo ujištění,že v ložích nebude vyložena bible,ale nepopsa
ná kniha. Z ohledu na Velikou loži Anglie byl tento slib porušen a značná 
část členů loži opustila.

ibuhni Ti,kteří odešli, nezůstali pohromadě.Jedni,pod vedení Rudolfa
Treunda, pozdějšího Velikého mistra ?Za3 v Českoslobensku a za stu ujícího 
Velikého ministra FZáS v Německu, jejž za okupace nacisté popravili, zalo
žili vlastní loži v Praze,obřadu FZaS, na níž po nacistickém uchváaení 
moci v Německu přešly jax všechny právní tituly mateřské říšskoněmecké 
obedience. Druzí pak pod vedením br. Alta,Bondyho a Fischla založili utra
kvistickou óbedienci pod názvem "Svaz zednářškých loží Most", která se 
později přejmenovala na "Velký Orient Československa".

Aby situaoe bvla ještě komplikovanější, dr.Alexandr Batčk přenesl do 
Československa zednářství směru francouzák«' Veliké lože "Lidská práva". 
Tato obedience,jako jediná na světě, přijímala za členy ženy.

Taková byle situaoe ve svobodném zednářství v Československu,když jsem 
se značnými rozpaky uposlechl rady dr. Schaoherleho, někdejšího emauzského 
mnicha a nyní profesora ne brněnské universitě a vyplnil žádost za přijetí 
do pražské zednářské lože Most, byl do ní přijat a postupně nabýval funkaí, 
až jsem se stal zatupujícím mistrem (místopředsedou) lože v době,kdy 
Mistr sám pro naprostý nedostatek času na mne přenesl všechno břemeno 
fhnkce.Z této lože jsem odešel po neblahé aféře Merlitschek -Neumann, 
o níž se zmíním později.Tato aféra,na níž brale rnačný podíl Veliká lože 
francouzská a jež vedla k založení Symbolické lože německé v sousední 
říši, rozvratu v říaskoněmeekém FZaS a rozvratu v zednářškých skupinách, 
nezapojenýoh na Velikou loži československou i na Velikou loži Lessing. 
K tomu se však dostanu trochu později.
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Myšlenkový zmatek ve svobodném zednářství

Dvacet let existence svobodného zednářství ve svobodné československé 
republice je óbdébím třenic a zmatků. Wioho viny na tóra nese jeho novést 
a z ní plynoucí naprostý nedostatek tradice. Ale do značné míry je to také 
důsledkem žalostného zmatku v tom, oo se nazývalo mezinárodním svobodným 
zednářstvím.

Svobodné zednářství jako organisace či instituce neznamenalo v době, 
kdy jsem do něho vstupoval, svůj největší a jistě naprosto netušený rozmach. 
Ibdly zákazy, znemužňující existenci zednářství v mnoha zemích a nově 
bylo zakázáno jen v Sovětském svazu,ač za poloabsolutiského režimu car
ského mohlo nejen nerušeně existovat,ale soustřeďovalo ve svých řadách 
bezpočet příslušníků aristokracie rodu a ducha.Ale snad je to osud všech 
Ideových hnutí,že ideje začínají vyprchávat, když nastane růst a rozmach. 
Organisátoři převládnou nad ideovými vůdci.

Povážlivé příznaky se počaly ovšem projevovat již dříve.Německé zednář
ství se za války postavilo nadšeně za výbojné cíle císařského režimu 
a bylo bojkotováno na nějaký čas zednářstvím románským, zejména belgickým. 
Ve Spojených státech se stalo jedním z oněch podivných obřadných útvarů, 
jimiž tato země oplývá a také v mateřské své zemi v Británii zednářství 
se stalo spíše uzavřeným -ale ne příliš uzavřeným- spolčenským klubem, 
hlásajioím jakousi mlhavou étiku.Více než dvě třetiny zednářů žily v 

anglosaských zemích.
Nicméně zednářství románské, zejména ovšem francouzské a italské se 

těšilo dosud znamenité pověsti. I zde se však ozývaly kritické hlasy. 
Velký tajemník Grand Loge de France napsal knihu "Hiram v zahradě Olivet- 
ské" a člen nejvyšší rady této obedience Oswald Wirth se vyjádřil v dopi
su mému zednářskému Učitelj br. Bon dynu v zajímavé narážce na 
jednu ze zednářských legend,že "dnes byl Veliký Mistr Hiram znova zabit, 
ale tentokráte to bylo kladívko Velikých Mistrů*.

Je jen pochopitelné, že mladý adept zednářství,získaný 
pro toto hnutí četbou povšechně informačních knih a uchvácený ideani 
bratrství,jež mu byly suggestivně vykládány jeho přáteli,kteří toužili 
jej do hnutí uvésti,o tom všem neměl nejmenšího ponětí. Trvalo nějaký 
čas než shlédl-pokud byl schopen si to uvědomit— rozdíl mezi teorií a
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praxí. A pak se buď přizpůsobil a stal se z něho zednářský klerikal, nebo 
zklamán buď docela odešel, 81 zůstal matrikovým příslušníkem, nebo- a to 
v nejvzácnějšíoh případech- usiloval o nápravu.

Všechen zmatek ve svobodném zednářství se dá redukovat na zj£fcění,že 
toto hnutí se počalo m'nit v samospasitelnou církev, plnou nesnášelivosti 
ku kacířům, v níž klerikálové, abych to tak nazval, dominovali na těmi, 
jimž šlo o ideu a ne o formu,o zásady a ne^ o organised.

Při vstupu do lože j^em přísahal zachovat zednářské tajemství a ovšem 
i dnes, kdy jsem po dlouhé leta nevkročil do zednářské lože, cítím se vá
zán /Jihem a nehodlám zde říci nic více, než co může každý nezednář nalézti 
v seriosních knihách o zednářství, jiohž je ovšem ku 'kodč věd dowud méně, 
než propagačních chvalozpěvů, fantastických výmyslů a fanatických hanopisů.

Vedle bezduchého formalismu většina sporů,jež rozkládaly a znepřátelo- 
valy zednářské obedienoe,to jest samostatné rámcové organisace zednářství 
jednotlivých národů, byly snory o "regularitu", územní právo a obřad. Aniž 
bych prozrazoval něco ze zednářského tajemství, mohu tyto otázky zde nastí
nit,protože jsou^/íčem k poznání a pochopení sporů, jež otřásaly svobodným 

zednářstvím Československé republiky.
Svobodni zednářství se prvn# organizovalo ve vyšší útvar v Anglii(dosud 

tam trvá odděleně zednářství anglické, skotské a irské vedle sebe)r Veliká 
lože anglická docela poohopitelně stanovila předpisy pro zakládání nových 
loží, i když je nutno mít na paměti,že i po založení anglické Veliké lože 
byly zde lože, jež vznikly dříve aež ona a k ní se Hspmip.®jia±m nepřidruži- 
ly. Ve velikém zápolení mezi "modernisty" a "starožitníky" zvítězili nako- 
neo starožitníci a dnešní Veliká lože Anglie není tou, jež byla původně 
založena jako první útvar tohoto druhu.

Předpisy pro založení nové lože jsou jednak obřadní, jednak organisační. 
Z těch snad nejvíce přispělo k nekonečným sporům ustanovení,že nová lože 
může být založena jen tehdy, dostane-li se jí formálního povolení Velikého 
Mistra.Toto ustanovení by bylo docela nezávadné,kdyby nebylo přenášeno na 
mezinárodní zednářství. Začalo se požadovat,aby každá zednářské dbedience 
(Veliká lože) přímo či nepřímo odvozovala svůj vznik od Veliké lože Anglie, 
šili,aby měla něco cc bychom mohli nazvat apoštolskou, posloupností. Je jistě 
docela samozřejmé,že zednářskou loži, nebo dokonce rámcovou organisaci 
zelinářských loží nemohou založit nezednáři.Ale učinit z "apoštolské posloup
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nosti* fetiše, který uznává na příklad zřízení lože provedené podvodem 
(a jsou takové prípady,kdy i Veliká lože byla zřízena na podkladě zakládací 
listiny získané úskokem) a neuznává založení lože řádnými a poctivými 
zednáři vysoké inteligence a značných zednářských vědomostí, protože zde 
nebyl formální akt? který v jejich případě nebyl dosažitelný. Lože, bez 
formálního povolení některého Velikého Mi stra "nebyly regulérní*, a proto
že 1 regularita i tak zvaných regulérních obedienoí byla vždy brána v 
pochybnost některou jinou, je velmi sporné,která organisaeôje a která 
není regulární. Občas to vypadalo, jakoby zednářské obedience a jejich sárkrat 
církevní juristy ovládala ideologie vídenského křesťansko sociálního 
xfcss starosty z doby před/ první světovou válkou,který ač antisemita, 
ochraňoval některé židy a prohlásil, že on to rozhodne,kdd je žid.

K regularity patřilo ovšem mít repulerní obřad. Ani proti tomu by nemohlo 
býti námitek,kdyby se pod tím vyrozumívalo obřad,obsahující všechny pod
statné saský prvky, přijímané světovým zednářstvím ze podstatu hnutí. Ale 
místo toho zde byl spor o slova a některé formality a zapomínalo se zase 
na to, že není na světě zednářské obedience, jež bv používala původního 
obřadu. Ani Anglická Veliká lože ne. Obřad se vyvíjel, měnil, prohluboval 
a obohacoval. Ale kdo měnil co měnit muselo, nemá právo vymáhat,aby změna 
byle provedena jeho způsob em. Kdyby byl nějaký zednářšký papež,jako to 
vymysleli dr. Battaille a Leo Taxil, mohl vytvořit zednářství docela uniform
ní. Jak dlouho by existovalo je věc docela jiná, ale anglické zednářství 
se nikdy ani nepokusilo vytvořit jednotn; zednářství. Dlouho,předlouho ži
lo samo pro sebe a isolovaně.

Jedním ze sporných bodů o obřad byl spor o stupně zcdnářského zasvě
cení. Obyčejně se chápe jako spor mezi zednářstvím "jánským", třístupňo
vým a "skotským"(který nemá se Skotskem docela nic společného) tři .třiceti 
stupňovým. Ale anglioké zednářství má své vysoké stupně poněkud odlišného 
způsobu/, < jsou i jiné systémy vystokých stupňů, ale co hlavního: žádné 
z nich není původní,protože to zednářství, jež se ustavilo r. 1717 v 
Londýně, mělo jen dva stupně. Jestli se pak přidal jeden nebo jiný libo
volný počet,je celkem jedno.Neexistuje původní zednářství,leda ve starýoh 
knihách. Všechno je věcí pozdějšího vývoje a je správné,že tento vývoj 
nastal a změnil poněkud komickou společnost lidí málo vzdělaných v
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instituci, jež alespoň občasně byla na intelektuální výši.

Některf>Veliké lože, jakoby nebylo kšsiiX těchto sporů dost, vymyslely si 
jakési územní právo. To znamená, že v zemi,kde je již jedna zednářská Veli
ká lože, nesměla být žádná jiná. Snad i to by bylo při ja t elné,kdyby 
všechny Veliké lože následovaly příklad# Srand Orient de "France,který pěstu
je všechny možné obřady,ale jinak stoupenec třístupňového systému je 
nucen- Si lépe řečeno byl by nucen- uznávat vysoké stupně a stoupenec 
vysokostupňové soustavy by byl nucen uznávat soustavu třístupňovou. Ve 
Francii žijí vedle sebe Veliký Orient i Veliká lože po více než dvě sto
letí. Tohoto příkladu následovat dosud nikde nedokázali. A tak na obedience, 
jež porušují výlučnou koncesi je vyhlašován interdikt,interdikt ovšem 
jen částečný,protože každá Veliká lože podle svého rozhoduje koho uzná 
a koho dá do klatby.

Velkým zdrojem sporů je otázka bible na oltáři a symbol "Velkého stavi
tele Všehomíra".Veliký stavitel všehomíra je umělý pojem,mající v zájmu 
snášelivosti nahradit pojem Boha. Dovedl bych pochopit,kdyby se místo 
tohoto neurčitého a umělého po,inu použilo pravoverného označení Bůh,ač by 
to zavřelo cestu do zednářství těm,kteří na Boha nevěří. Ale požadovat 
umělý a sporný pojem a označovat za nevěreoké obedience,jež odmítají jej 
používat, je zase jen kusem podivného klerikal!srnu.Veliká lože anglická 
přerušila všechny styky s"nevěreckým " Velkým Orienten Francie,když odstra
nil bibli a nahradil ji vlastním zákoníkem a upustil od používání symbolu 
Velkého stavitele Všehomíra a motivoval to, jak praví jasně programové 
prohlášení jeho Konstituce, snahou, aby všichni členové mohli vyznávat 
víru jakou chtějí.

Je jen pochopitelné, že každé hnutí, zejména usiluje-li působit s 
celém zKitfo: světě,potřebu je jakási pořádková ustanovení a dohodnutý,všem jr 
přijatelný program.Ale převládá-li diskuse o formalitách a o jakémsi církev
ním právu nad diskusí o zásadách,vede to toliko k duchovnímu upadku. Tento 
úpadek byl velmi patrný v době po první světové váloe. Z ůsobil značnou ahtíst 
duševní únavu, v nepřiměřeně vzrostlých zednařských řadách Vzbudil také 
různé pokusy o reformu. Pokud šlo o československé zednářství tu tím, že 
se rozhodlo po určitém tápání navázat na nejkonservativnější zednářství, 
totiž anglioké,přeneslo na domácí půdu všechny bacily nákazy»postihující 
zednářské bratrstvo.
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Zednářská lože Most v Praze, v níž jsem začal svůj zednářský život ,byla 
mateřskou loží Svazu zednářškých loží Most. Ďinyslem zakladatelů bylo,aby 
všechny lože nesly název ’’Most" jako pojítko mezi jednotlivými národnostmi 
v republice. Obřad měly tyto lože utrakvistický, v Praze a v Brně česko- 
německý, v Bratislavě pak se mluvilo slovensky,němeoky a smyslím i malar sky.

Lože pracovaly podle obřadu Velkého Orientu francouzského,"moderního 
a reformovaného".Vedle tohoto hlavního obřadu sobě vlastního,měl Velký 

Orient ještě lože,pracující podle jiných obřadů. Závislost na Velkém Orientu 
byla zdôraznená ještě tím,že podle francouzských předpisů byla na oltáři 
vyložena konstituce a protože Svaz zednářskýoh loži Most se nedostal do
sud k tomu,aby vypracoval konstituci vlastní, byla to konstituce Velkého 
Orientu, na niž se přísahalo. U mnoha nových členů to vzbuzovalo dojem,že 
mezi jejich loží a Velkým Orientem je jakýsi poměr,ale byl to dojem docela 
mylný. Lože neměly uznání žádné zednářské obedience a byly v zednářském svě
tě označovány za neregulérní. Toto označení bylo sporné,ale vyložil jsem 
již,že mezinárodní zednářské právo bylo převelice subjektivní. Mohli bychom 
říci,že pro každou z^dnářskou obedienci "regularita” byla tím, co se roz
hodla za regnlaritu považovat. Můj osobní dojem byl, že regulérní tyto lo
že byly, i když tato regularita byla získána poněkud chytráoky. V každém 
případě,činovníci loží Most toho ndtoho o regularity namluvili a zbytečně 
tak vzbudili dojem zvláštní důležitosti této kvalifikace. Nepřipravili nále
žitě členy na to,že příslušníci jiných zednářškých organisací budou brati 
v pochybnost jejich regularitu a že tak vytvoří zárodek příštích krisí, 
jimž se chtěli vyhnout právě tím,že svou regularitu tolik zdůrazňovali.Ne
měli odvahu dát pojmu regularity důležitost sekundární a položit důraz na 
regularitu duoha, místo papírové formy.

Zakladatelé této obedienoe byli před vaHthsds vznikem bmšx němeoké Veli
ké lože Lessing u tří prstenu/příslušníky říšsko-němeokého Svazu svobod- 
ných zednářů u vycházejícího slunce (PZaS). Při slučování loží německé 
národnosti v tuto Velikou loži, byla lože Preilioht zu "Eintracht ujištěna, 
že nebude unlatnován ani symbol Velkého stavitele Všehomír a, proti němuž 
2 neznámých a těžko pochopitelných důvodů měli námitky,ař tento symbol 

Zednářské počátky
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připouštěl naprosto subjektivní výklad,takže jej mohl přijmout i ten 
nejzatvrzelejsi atheista, že na oltáři nebude vyložena bible a že budou 
převzati všichni členové dosavadní lože. Toto ujednání bylo porušeno hned 
na samém počátku.Nejprve byli odmítnuti dva členové,oba z řízná. Potom byl 
nastolen symbol Velkého stavitele Všehomíra a nakonec,když Veliká lože 
“Lessing" navázala styky s Velikou loží íinglie, objevila se i bible.

Ačkoliv mezitím byla v Praze obnovena již lože Svazu svobodných zednářů 
u vycházejícího slunce -tento Svaz měl již z doby předválečné formální uzná
ní Velkého Orientu francouzského a intimní svazky 3 niin a poněkud méně for
mální styky s Velikou loží Francie- nespokojenci nevstoupili již do své 
mateřské organisace. Rozhodli se jiti vlastní cestou a požádali formálním 
způsobem o povolení založit novou loži. Protože žádost podal předepsaný 
počet žadatelů v předepsaných stupních, dostali toto povolení a formálně 
loži založili. Z toho vyvozovali svůj nárok na regularitu,kterou jim nrusil 
přiznat každý,kdo byl ochoten dívat se na tuto "právní'’ otázku hodně forma
listický. Povolení měli, ale konflikt byl právě v tom, že Veliký Mistr Gir- 
sohik předpokládal, že to bude další nová lože jeho obedience. Zakladatelé 
se mu nepochlubili tím, že hodlají založit loži nezávislou. (Není to ovšem 
první případ, kdy povolení založit zednářskou organisaci bylo získáno tím 
zpťisobem,že v žádosti nebylo uvedeno všechno, 00 tam uvedeno být mělo. ) 

Úmysl založit novou zednářskou skupinu se opíral o tužbu provést jakou
si reformu v zednářství, jehož žalostný stav reformy opravdu vyžadoval.Ne
štěstím bylo, že reforma sama byla velmi polovičatá a že právní formalis
mus reformu zatlačoval příliš značně do pozadí. Ve snaze být uznánu za re
gulérní, nebylo odvaly se k reformě hlásit a konečně ji provádět. A tak je
diné novum byl utrakvismus,hodně, povrchní a akcentování hodně primitivního 
třístupňového obřadu Velkého Oriente francouzského.

Zdá se,že si činovníci nové lože neuvědomili, že se zastavili na počát
ku oesty,kterou si původně vytkli, nebo ještě na jejím samém počátku. Proto 
se snažil*, zoufale získat do svých řad inteligenci a proto jsem byl do lo
že přijat způsobem velmi lichotivým, jenž mi kvapně otevřel cestu k úřadům 
pmshspOEi tempem docela nesprávným. Nej9n Že jsem byl povyšován do stupňů ve 
Ihůtě docela minimální,ale ještě jako novic ve stupni učně jsem byl zván 
na schůze rady,jako tovaryš jsem se stal tajemníkem a sotva jsem daéáhl 
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se dostal do stupně mistra, byl jsem zvolen zastupujícím Mistrem lože 
(místopředsedou), což, protože Mistr neměl Sas, znamenalo,že jsem se stal 
hlavou lože. Bylo to hezké,že respektovali mou novinářskou a spisovatelskou 
činnost,ale předběhli poněkud Sas,jejž jsem potřeboval, abych si získal vě
domosti nejen zednářské natlky, obřadů různýoh směrů a zednářského práva, 
ala než jsem byl také pxsxs® prosyoen zednářskou tradicí a nabyl zkušeností 
v tomto směru. Být funkcionářem Hezednářskýoh organisací a funkcionářem 
organisace zednářské byl jakýsi rozdíl. Pochopitelně jsem se dopustil ohyb, 
jež se vymstily této organisací, tím spíše,že jsem od samého začátku měl 
docela nepřiměřený vliv i na záležitosti Svazu samotného. Vzpomínám, jak byl 
zděšen Mistr lože v Bratislavě, když jsem s ním jednal jménem pražské lo
že a on zjistil, že nejsem dosud ani příslušníkem třetího stupně,jenž te
prve dával nárok na všechna práva a úřady v loži. A jednání jsem vedl z po
věření nejvyšších funkcionářů Svazu.

Vysvětlení tohoto nezdravého stavu,který ovšem tehdy velmi lichotil mé 
samolibosti bylo, Že členstvo se rekrutovalo 3koro bezvýhradně z hodných 
a poctivýoh, ale ne právě přílišně intelektuální činností se zabývajících 
obchodníků. Byl jsem prvním neobchodníokým členem a teprve po mém přícho-i 
di1 začali jsme do lože získávat příslušníky svobodných Dovolání, z nichž 
nejpozoruhodnější byl zubní lékař dr. Oldřich Hlaváč, známější jako "Alarich" 
autor pozoruhodné knížky lékařských humoresek a anekdot "Medicina v 
županu". (Byl popraven za německé okupace spolu s mnoha mými přáteli z 
Umělecké besedy. ) Hlaváč do lože přivedl několik svých přátel.

Neohci vzbudit dojem, že ostatní členové byli zabedněnci. Tvořili slušný 
průměr lože,jež vedle intelektuálů měla mít příslušníky praktických povo
lání. Ne stě štíre bylo,že tito praktičtí lidé převládali a to měroujdocela nepři
měřenou. Mnozí z nich však bylí docela pozoruhodní. Hlava Svazu ředitel Alt, 
byljjedním z nejpřednějších činitelů železářského kartelu,Riohard Bondy, 
který bjř Mistrem lože v době,kdy jsem byl do ní zasvěcen, a který,po mém 
názoru,byl vlastně hlavním iniciátor-m založení táto skupiny,byl vynikajícím, 
i když hodně formalistním znalcem zednářského práv?,proktirista Anglobanky 
Rudolf Fischel, příslušník osmnáctého strunně Velkého Orientu byl vynikají
cí zednář velkých vědomostí a znal velmi dobře svět a konečně zde byl Jiří 
Herrmann,který jako nadporučík v záloze sloužil v Maoharově procesu jako
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tlumočník a do němčiny překládal choulostivé Macharovy projey tak,že 
vypadaly docela nezávadně.

Nicméně, úroveň lože byla hodná nízká, zednářské vědomosti neznačné. 
Přílišný důraz byl na formality, na zdůrazňováni regularity a byl tu i ne
dostatek odvahy jít vlastní cestou a hledat nápravu v řom, oo nápravu potře
bovalo.

Tento způsob výchovy členů (a lože ne právě rozumně přijímala členy 
trochu kvapně) způsobil,že vědomosti byly povšechně povrchní a že se i zde 
vyvíjel jakýsi druh zednářského klerikalismu. Hodně dlouho byle nepochopitel
né stanovisko k stejně isolované nové loži Svazu svobodných zednářů u vy
cházejícího slunce. Lože Most se dívaly na tuto loži přezíravě (pravda, 
intel-ektuální úroveň této lože byla ještě nižší než v Mostu) ač tato lože 
se mohla opřít alespoň o vlastní Velikou loži v Německu.Místo,aby lože 
Most získaly pro sebe a±«xx uznání alespoň této obedience, dopřály si spor 
s ní tím, že bratislavdcé lože převzaly hromadně tamní členy lože FZaS,což 
k srdečnosti poměru nepřispělo. Teprve mnohem později nastal vzá jemný 
styk, ale také ne právě nejsrdečnější.

0 tom, jak vypadaly lože v Brně a v Bratislavě mnoho nevím, protože 
několik málo návštěv neposkytlo jasnou představu.Zdá se mi,že intelektuál
ně tyto lože byly v ještě větší stagnaci než byla lože v Praze.V brněnské 
loži byli dva universitní učitelé, doo. dr. Schaoherle, bývalý amauzský 
mnich a doc.inž. Mazurek,který působil na brněnské technice a kromě toho 
na Vyšší státní průnyslové škole (v P erově ,či Prost jově),kde uči&L 
optice.V Bratislavě byl universitní profesor dr. Tvrdý,který tam přešel 
2 Brna a přednášel filosofii.
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Regularisační velkobchod.

Na vývoj poměrů v československém zednářství, českém i německém, měl 
nuc veliký vliv podivný nápad dvou německých zednářů, žijících ve Švýcarsku. 
Tito dva vynikající duchové, z nichž jeden se jmenoval Merlitschek a dru
hý Neumann, přišli na geniální nánad, jak zjednodušit poměry. Jako obvykle, 
takovýto pokus znamenal další komnlikaci.

Uvedl jsem již, jak zbytečné snory o ’’regularitu" vzniku a o územní 
právo rozvalovaly zednářské bratrstvo. Vznikl tak trpký úsudek, že pro svo
bodného zednáře jsou všichni lidé bratry, s výjimkou ovšem zednářů jiné 
orientace.Zednářský klerikalismu3 si v ničem nezadal s církevním kleríka- 
lismem,aS nedostatek moci vo státě znemožnil zednářům své kacíře a rozkolní- 
ky upalovat. Ale kdo se zabral do zednářských sponů poznal znadno, kolik 
hlasatelů všelidského bratrství by rádo utopilo na lžioce vody toho,kdo 
nosí odznaky jiné barvy a používá poněkud jiných slov k vyjádření stejných 
myšlenek. X

Německá Veliká lože Svazu svobodných zednářů n vycházejícího slunce se 
jistě podstatně odchvlila od tradičního zednářského obřadu,ač ovšem tento 
tradiční obřad sám byl odchýlením od toho, co lze považovat za historicky 
zjistitelný " původní obřad". Osobně ostřím k tradicionalistům,ale ač 
jsem obřad Svazu Svobodných zednářů u vyohýzejícího slunce (FZaS) považoval 
za zbytečná okleštěný a racionalistický, neviděl jsem důvod,proč by se s 
touto organised neměly jiné bratřit. Dovedlo-li zednářství uznávat tak 
zvané staropruské zednářské obedienoe, fanaticky nacionalistické a docela 
proti základní zednářské ideologii hrající si na rytířské řády,nebyl zde 
jistě důvod proč odmítat důsledně humanitní a mezinárodně založenBu organi
sed FZa3, jež v tomto směru předčila i jedinou duchem zednářskou německou 
Velikou loži "Zur Sonne", sídlící v Bavreuthu. FZaS vznikl ovšem lbez 
formálního povolení některého uznaného Velikého lil stra,ale po mém názoru 
myšlenka velmi formalistní "apoštolské posloupnosti" byla pošetilá.Jistě 
že musí být pořádek a že nelze strpět, aby si kdekdo zakládal organisace 
tak směšné, jaké existují ve Spojených státech,nebo některé pokoutní organi
zace ve Franoii. Ale organisaae s mnoha tisíci člen^, zaohovávající přísně 
základní zednářské princinv,neměla být stavěna na roven devadesáti ( či 
devadesáti devíti) stupňové org«nisaci ve Francii, nebo ameriaké organised, 
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insemjící, Že uděluje vysoké stupně * s hudbou a světelnými efekty".

Obě Veliké lože francouzské, Veliký Orient i Veliká lože Francie, 
nadané větší moudrostí, než obedience plné zednářského klerika lisnu,udr
žovaly více méně neformální styk s FZaS a na velmi dlouho to stačilo. 
Vždy se však nalezli v této organisaci lidé, trpící komplexem méněccnnosti 
a těžce nesouflí, že při raékniteýBkm náhodném výletu do Turecka nebo Argen
tiny nemohou zajít do tamní zednářské lože,ac pokud Ohu zjistit z vlastní 
zkušenosti, mne se nikdo neptal, v jakém poměru je moje Veliká lože k 
jejich.Když jsem chtěl někde navštívit loži, zpraviadla na někte
rého jejího člena, nebylo námitek a nikdo na mně nepožadoval mé dokumen
ty. Pošetilá exklAsivnost nebyla tak rozšířena mezi normálními zednáři, 
a byla většinou vlastností nejvyšších hodnostářů a hrstky malicherníků.

Nicméně, malicherníci bývají mnohomluvní a tak i v FZaS se ozývaly 
hlasy, volající po tom, aby jejich Veliká lože se zbavila odia "neregulér
nosti”. Diplomaté v ostatních Velikých lož'ch si lámali hlavu "složitým" 
tímto nápadem a pp. Werlitschek a Neumann nalezli východisko opravdu 
originální.Oba byli členy, kromě místní lože FZaS také členy jedné fran
couzské lože,podléhá jící Grand Txjge dr France. AmvmxBHBíexnxmsnxnsmýmxmxmm 
fistíxtnBsmýnSminTjctxÍTOii Francouzské zednářství bylo totiž po této stránoe 
velmi shovívavé. A ve snaze pomooi svým "odstrčeným" bratřím, navrhli 
Grand Loge de Tranoe tento plán: všichni členové FZaS budou přijati,s 
prominutím osobní přítomnosti ne však s prominutím zápisného a jiných po
platků, za členy loží Grand Loge de ^ance. Se stejným prominutím osobní 
přítomnosti, ale zase ne povyšovaoíoh poplatků, budou pžijati za členy 
"vysbkýoh stupňů”. Tak se stahou "regulérními francouzskými zednáři a 
budou moci vytvořit "Najvyšší radu otíčadu skotského, starého a přijatého", 
jež udělí FZaS zakládací listinu, takže se tato Veliká lože stane"regulér
ní", bez námahy, ale ovšem s nákladem několika desítek tisíoů franků.

Grand Loge de France tento plán přijala a pařížské lože byly nadšeny, 
méně přílivem nových přechodných členů,ale mnohem více přívalem nových 
příspěvků. Slušný počet členuFZaS si koupil francouzské zednářství a tato 
nabídka byla rozšířena nejen na členy FZaS v Československu,ale i na 
členy Svazu zednářských loží Most.Vedení FZaS, stejně jako vedení Mostu, 
nezakáhalo tuto srirar akci,která byla jakousi paralelou pfdd svatokupectví 
a prodávání odpustků.Následky se dostavily.
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Na valném zasedání F25aS, když již asi třetina členů s koupila francouz
ská zednářství, došlo ku konfliktu mezi "regularisovanými" a SuHngpaJgn 
"neregulérními",kterř vyvrcholil odchodem "regularir.ovaných" z jejioh ma- 
težské organissoe. Založili si novou Velikou loži pod názvem ”Symbolické 
Veliká lože Německa"»kdežto ti zbyli budova-éLi nod vedením mého milého 
přítele dr.Maxe Seebera z Dráž(?an,ktBtř který se stal Velikým ministrem, 
znova svou organisaci,

"Regular!sované" lože F2aS v československú to ovšem neměly tak jednodu
ché. Jak Národní Veliká lože československá, tak i Tossing zu den drei 
Ringen protestovaly u Grand Loge de Trance «. zdůraznily,že "územní právo" 
nepřipouští, aby v Československu byly odbočky Grand Loge de France nebo 
Symbolické Veliké lože Německa. "Regularisování" byli vyzváni,aby neprodle
ně přestoupili bu<5 do některé z loží Národní Veliké lože Československé, 
nebo do některé z loží Lessing zu den dr'-i Pingen,nebo přijdou o svou 
regularitu.A tak FZaS v Československu byl skoro bezvýhradně likvidován. 
Zůstsle jen hrstka členů, jež pod vedením mého nezapomenutelného přítele 
Rudolfa Freunds (později nacisty popraveného) obnovila loži FZaS v Praze, 
později podřízenou drážďanskému vedení.

Bezprostřední následky pro "Most" nebyla tak zlé,ač nakoneo byl výsledek 
celé akce skoro stejný. Deprimovaní vůdci obedience se nechtěli stavět v 
cestu zániku organi sace,ale oposlce proti tomu jim dodala odvahy,aby akci 
odmítli. Byl to můj první zásah do zednářská politiky. Ryl jsem prvním řeč
níkem proti návrhu, ®by "regularisace" byla povolena a svým projevem jsem 
vyvolal i další důrazné rozhodnutí pražské lože podobné počínání odsoudit. 
Byl jsem poslán do lože v Brně a v Bratislavě,abych přiměl tamní bratry k 
stejnému rozhodnutí. Dočasně jsem měl úspěch,ale počáteční kolísání vede
ní Svazu,který se potom zmínil ve Velký Orient československá,zavinilo,že 
měli "regularisované" bratry,kteří ustavičně šilhali do onou zavedených 
obediencí,jež se snažily všemožně rozvrat v našich řadách podporovat.
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Dozvuky pokoutní "regularisace"

Regulariseční velkoobchod Merlitschka a Neumanna, jakožto zástupců 
Grand Loge de 'France měl zjednodušit poměry. Jeho výsledek byl právě opač
ný. V Německu bvl počet Velikých lozí zvětšen o jednu. VZaS zůstal a při
byla Symbolická Veliké lože německá.V Československu počet zednářských 
skupin zůstal nezměněn. Vystupňoval se toliko nevraživý poměr mezi zednář- 
skými obedienoemi a v štaimxnin řadáoh těch "neregulérních" se vystupňoval 
zmatek.

Pokud mé styky s VZaS stačily k po uzování situace v jeho řadách v Ně
mecku, nemyslím, že kromě ztráty členů ( tato organisace byla nějak vážně 
poškozena. Nikdy není neštěstím, ztratí-li nějaké skupina své kolídající 
členy. Jinak tomu bylo v Československu, kde počáteční elán vůdčích čini
telů počal oohabovati pod vliv®m nepříznivých poměrů. Jak nové skupina 
VZaS v Praze, tak i tři lože Velkého Orientu Československa - v nějž^e 
změnily tři lože "Most"- byly vystaveny náporu jak se strany Národní 
Veliké lože československé, tak i Lessing zu den drei Ringen.

Cfoě uznávané Veliké lože byly nejen rozhodnutý likvidovat neuznávané 
skupiny,ale pustily se také do urputn ho závodění mezi sebou. Němeoká Veli 
ká lože, jež měla značný náskok v déloe své existence, měla nesporně vět
ší počet šätfflOK loží i členů než Veliká lože československá. Přirozeným 
vývojem by poohopitelně československá zednářská organisace musela před 
stihnout německou, protože Čechů a Slováků bylo prostě mnohem více než 
Němců. Vůdoi Národní Veliké lože československé nebyli však ochotni čekat. 
Německou Velikou loži nemohli pohltit. Rozhodli se tedy ji kvapně předčít 
počtem. Rylo to naivní a bylo jro škodlivé. Ale na tom vedení Národní 
Veliké lože nezáleželo. Moc v této obedienci přešla kvapně do rukou skupi
ny kolem dr. Edvarda Beneše,který ač ne právě zaníoený zednář, prostřed
nictvím svých přívrženců zaplnil vůdčí místa svými podřízenci. Lože jako 
Dílo, 2P. říjen, Jan Amos Komenski a Národ, politicky neutrální, byly tla
čeny do pozadí lóžemi jako Sibi et Posteris a podobnými, složenými z 
úředníků ministerstva zahraničí a politických přátel ministra zahraničí. 
V čele zůstával sioe dosud jako Veliký Mistr universitní profesor Weigner 
umírněný to národní demokrat, těšící se vážnosti mezi všemi zednáři fíz 
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ostatně i mezi nezednáři, a>e politiku Veliké lože určovali úředníci mini 
sterstva zahraničí jako Richter a konsul Sedmík. Ti dirigovali závodění a 
vyvíjeli zoufalou snahu likvidovat obě samostatné zednářské skupiny. 0 tře
tí, smíšené zednářství, jež přijímalo za členy i ženy a jemuž v čele stál 
prof. Batek, pochopitelně se nestarali.

Toto závodění vedlo především k tomu,že zednářské řady byly rozvodňo
vány přírůstkem nových členů.Neohii tvrdit,že všiohni tito noví zednáři 
do loží nepatřili,ač slušný počet jioh mohl docela dobře zůstat mimo zed
nářské řady. Ale kvapný růst znamená vždy nedostatek času vychovat nové 
členy v zednářské nauce, prodahnout je zednářskou tradicí. Lože,kvapně 
rostouc^í, mají vždy mnohem menší soudržnost, než lože rostoucí pomalu. 
Bratrství se stává formalitou a ne skutečností. Rozvodňování členstva a 
snižování úrovně v obou hlavníoh zednářškých obedienoích bylo zvláště ne
šťastné v době,kdy mnohem správnější bylo zpomalit rvst a prohloubit vnitř
ní život.

Obě zednářské skupiny, vystavené náporu obou velkýoh obedienci podlehly 
kvapně této nákaze. Početní růst se jim zdál jedinou zárukou jejich další 
existence, místo aby poohopily,že jejich další trvání může zajistit toli
ko prohloubení vnitřního života a výchova členstva k pochopení,proč tyto 
skupiny existují a proč trvají na samostatné existenoi, v čem jo jejich 
přínos k universálními zednářskérau hnutí, jehož bohatství je v rozmanitosti 
a Me v uniformitě,stejně nikdy nedosažitelné.

Rudolf Freund zachránil FZaS v a ze žalostných trosek,
jež zůstaly mimo regularisační akci, vytvořil kvapně vzrůstající novou loži. 
Tento růst byl tak kvapný, že jej lze nazvat docela naz lám»arý. Hodil se - 
snad- pro každou jinou organisaci,s výjimkou zednářské. Neohoi tvrdit o 
lidech, s nimiž jsem se pravidelně stýkal, že to byli lidé nehodní.Ale 
až na velmi nečetaé výjimky^ přišli do lože dříve, než byli připraveni, 
povýšeni do xý vyššíoh stupňů a povoláni kjúřadům v loži mnohem dříve,neŽ 
bylo radno a vhodno. Ovšem, dokud existoval v Německu FZaS, mohla se lože 
opřít o mnohem vyspělejší mateřskou organisaci, jíž podléhala a Veliký 
Mistr Seeber a jeho zástupce Walter Berendson, mohli loži dát inspiraci a 
vedení.Rok 1933, kdy k moci v Německu přišel Adolf Hitler, zničil německý
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FZaS. Sídlo této říšsko-nčmecké obedience bylo přeneseno do československá, 
aniž by do Československa přibyli někteří z vůdčíoh činitelů. Dr. Max Seeber 
zůstal v Německu a nevím, co se s ním stalo. Prof. 'Valter Berendson se uchý
lil do Dánska, odkud mi poslal několik dopisů a také o jeho dalším osudu 
nio nevím. Osudy fZaS přešly do rukou Freunda,jejž za okupace Němci popra
vili a .jeho zástupce Neumanna,vterý zem/wfc po válce v londýnská» exilu. Oba 
hodní lidé,zanícení zednáři, ale na svůj úkol nestačili.

Pokud šlo o Velký Orient Československa, situace se zde zdála zprvuJ
mnohem příznivější, ale kvapně se zhoršila.Vůdčí činitelé podcenili vliv a 
přitažlivost regulariseční horečky, jíž dooela podlehly lože v Brně a v 
Bratislavě. Z neznámých důvodů se dívali přezíravě na ísfca českoslovanskou 
odbočku ?7aStač její existence byla důležitou podporou existences jejich. 
Pro členy,kteří nesli, bolestně -ač těžko říci proč - isolaci jejichct 
obedience a kteří toužili po právu navštěvovat lože cizí,ač sami do 
vlastních docházeli dost nepravidelně, byla zde možnost mít styky s jinými 
zednáři, než vlastní obedience. byly návštěvy mezi oběma skupinami do
voleny, jen hrstka členů využívala této příležitosti. Nebylo to jen nepo
chopitelné snobství většiny členů,kteří svou «bediene! považovali za něco 
lepšího,ale také fbkt,íe^Sž každý mohl obětovat dva večery v týdny, a±xx 
kakáxářatkk^žmxaž když mnozí namohlixdciBtmfe'. vždy dostát povinnosti věno
vat loži je en den v týdnu.

V pražské loži - do značné míry mou zásluhou- jen dva slxx členové 
si koupili od Grand Loge de Prance vysoké stupně a členství v některé 
z jejích pařížských loží. V Brně a v Bratislavě nebylo powalu člena,který 
by nebyl investoval peníze do francouzského zednářství. Zanícení bylo 
tak zmaňšm značné, že když jsem jednou přijel do Brn«, nabízeli mi hodno- 
stáři lože, že za mne zaplatí poplatky do Prancie, v naději,že dostanu-li 
hodnost za darmo,pře stanu se stavět proti této invasi vysokých stupňů. Ne- 
ahápali, že nejsem zaujat proti Grand loge de SnxnMBx ^ranesjani proti 
soustavě vysokých stupňů,ale proti nepřípustné metodě, jež byla použita.

Příslušníci francouzských loží a wsokých. stupňů francouzských byli 
však brzy postaveni p~ed rozhodnutí: členství "regulérních” zednářů, v
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“neregäernioh" zednářských ložích nebude strpěno a tak dostali na vybranou: 
bučí ztratit oo získali, nebo odejít do Narodní Veliké lože československé, 
nebo do Lessing zu den drei Ringen. Snad bylo neštěstím že toto ultimatum 
nebylo krátkodobě časováno, bylo by to náhlý otřes,který by znamenal chirur
gickou operaci, po níž by paoiept buS zemřel, nebo se uzdravil.Věc se však 
vlekla a nákaza se šířila.

Ne každý vstupoval do svobodného zednářství,aby se přel o regularitu, 
územní právo a jiné problémy zednářského kleri-kalismu. ífaozí ze své rozladě
nosti vyvodili pochopitelný závěr a zvlažněli, přestali do loží docházet, 
nebo je dokonoe opustili. Jiní začali uvažovat o nápravě. Ti,kteří tak či
nili - byl jsem mezi nimi- chápali,že není naděje napravit existujíoí zed
nářské skupiny, že je potřebí začít znova a od začátku. A tak došlo k rozhoř 
voru mezi příslušníky různých zednářskýoh skupin ve vinárně u Šuterů. byl 
to náhodný rozhovor,který měl dalekosáhlé důsledky.
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Pokus o reformu československého zednářství (I)

Smutná situaae československého zednářství byla bolestné pooiíována 
mnohými jeho příslušníkv. Nespokojenost byl?, předmětem mnoha diskueí ,na 
niohž bylo vyslovováno zbožné přání,aby se něco stalo. Mc se však nesta
lo,protože náprava zevnitř byla skoro nemožná. Instituoe, vybavená složi
tým instančním aparátem je těžko měnitelná*A pokus o nápravu zvenčí,to 
jest rozchod s tím co je a založení něčeho nového, není také snadný. Zname
ná to přervání mnoha srdečných svazků a skok do neznáma. Skok velmi riskant
ní, jak jsem se sám přesvědčil.

Nioménč k pokusu došlo a na nějaký oas se zdálo,že se zdařil až překva
pivě snadno a rychle. Nicméně, úspěch pokusu byl přeoejí jen krátkodobý, 
protože nákaza až příliš pokročila. Není ovšem na místě vinit jen nákazu. 
Značná vina byla i na těch,kteří reformu podnikli a protože jsem byl mezi 
nimi a bez nějakého úmyslu stát na čelném místě, bjrl jsem okolnostmi na 
toto místo vynesen.

Pokus o refrom’- m*l svůj počátek v přátelské schůze- ve vinárně u ^ute
rů. Zabrousilo nás tam několik, čirou náhodou všiohni zednáři z Velkého
Orientu a z Národní Veliké loze československé. RmToffa® Reforma nebyla na 

pcázavi/t’
programu.Sešli jsme se, abychom popili a přátel sky se povedli. Ale Josef 
Kopta přišel se smutnou zprávou,že právě zemřel německý básník Hugo von 
Hofmannsthal a byl velmi rozrušen. No stali jsme se všiohni do sentimentální 
nálady a začali kritisovat materialismus doby a nedostatek lidí,institucí 
a organi sací, sloužících vyšším ideálům.A tak jsme se dostali ku kritioe 
zednářství a áspŔx dospěli k názoru,že my, všiohni lidé od péra, jsme pře
devším povoláni něco podniknout.Uvažovali jsme, co bychom měli nebo mohli 
podniknout a já jsem se zmínil o jednom takovém pokusu,k němuž došlo v dakx 
dobáoh, jež bychom mohli nazvat zednářským pravěkem, totiž o vzniku lože, 
jejímiž členy byli toliko zednáři ve stupni mistra. Josefa Koptu tato histo
rická vzpomínka přímo elektrisovala. Udeřil na mne, jako na činovníka lože, 
obírajícího se odborně historií a ritualistikou zednářství a š^dal mne, 
abych připravil podobný návrh. Překladatel Karel Kraus se k tomu přidal,stej
ně jako všichni ostaní přítomní,je jichž jména si dnes již nepamatuji. Dohod
li jsme se,že se asi zastři dny sejdu s Koptou a že věc prohovoříme a potom,
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na Sam se dohodneme, sdělíme stejná smýšlejíoím z našich obedienoí.

S Koptou jsem se sešel, předložil mu nejrůznější materiál a dohodli 
jsme se,že požádáme o propuštění ze svých loží a že založíme loži,jež 
by sloužila jen reformě a byla přístupna zednářům všeoh směrů. Uvažovali 
jsme o tom,že bychom tuto loži po způsobu Quator coronatis (historioké 
to lože) považovali ze společnou a pokusili se při tom zůstat členy kde 
jsme byli,ale oba jsme si byli vědomi, že by nám to nadřízené instanoe 
na’ich obedienoí nedovolili. A tak byl plánU,že asi deset nás se rozhodne 
pro dobrovolnou isolaci cholera ze svých loží a povoleném návštěvy všem 
zednářům, nakloněným reformě a očistě,budeme ovlivňovat vnitrní životov 
oficiálním zednářství. Dohodli jsme se na termímu, kdy loži založíme, 
jaký bude její obřad a kde se bude soházet.

Provedl/ jsem agitaci mezi najbližšími druhy z Velkého Orientu a získal 
pro účast také dr. L. Mildeho z Národní Veliké leže československé. Přeložil 
jsem do češtiny obřad Velkého Orientu francouzského, opatřil velmi primi
tivní zařízení lože a nalezl místnosti v bytě jednoho bankéře,člena slo
venské jedné lože. Ale když jsme se sešli, kdo se nedostavil, byli ti,kte- 
ré slíbil Kopta přivésti. Nikdy jsem nezvěděl nřičiny,proč nás neohali 
na holičkách. Patrně dostali strach z vlastní odvahy. Těžko jim to zazlívat, 
protože sám jsem pociťoval mnoho rozpaků z kroku,který mne rozvedl a v 
některých případech znepřátelil s lidmi, které jsem měl rád a o nichž 
jsem byl přesvědčen,že měli také rádi mne. Ale když jsme požádali o pro
puštění ze své lože, spálili jsme mosty. Viseli jsme tedy buň opustit 
zednářství vůbec, nebo postupovat v pokusu o reformu na vlastní pěst.

Za těohto okolností musela ovšem padnout myšlenka lože čistá reformní, 
složené výhradně z členů třetího stupně,jež by nepřijímala členy nováčky. 
Počet členů na ustavující práci byl tak malý,že by se nedalo zaručit,že 
se isaiuBsdsyin na schůzky bude dostavovat obřadem předepsaný minimální 
počet členů. Museli jsme se tedy rozhodnout organlsovat loži normální, 
prodchnutou sioe reformním dvohem a sledující určité zásady považované 
za nutné pro nápravu, ale jinak docela normální.Což znamenalo,že jsme 
se oddělili od všech čtyř směni v Československú a začali budovat 
pá ty.

3 tím byla spojena pxxxx hned první potíž, na kterou jsme narazili.
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Hr štica zakladatelů věděla dob^e,proč se oddělili od nmlarix mateřské orga- 
nisaoe.Nové členové, jež jsme museli kvapně přijímat a vyohovat v zednářšké 
nauce, to nevěděli. Museli jsme jim to vykládat a tím se stalo,že jsme mu
seli mluvit o věcech,jež jsme sami považovali za pošetilé. Museli jsme 
mluvit o regularitě a earibý&áx zednářské jednotě a o svých námitkách proti 
těmto fetišům,poškozujícím zednářství na celém světě a v Československu 
zvláště. A tak, nechtíoe, přivedli jsme je k tomu, že o tom, oo jsme zavrho
vali, mysleli více, než bylo zapotřebí a že zejména v pozdější době podlé
hali vlivům, přioháze jícím z okolních organi sací. Pro nás,kteří jsme založi
li reformní loži, byla zednářská idea mnohem více než organisace. Pro ty, 
kteří přišli, nebo alespoň pro dosti značnou část z nioh,myšlenka zednářské 
jednoty,jakási universální zednářské církve, měla jakousi přitažlivost. 
Protože neznali škody, jež natropil zednéřský legalismus, měli dojem,že se 
dostaÄf íwněČeho isolovaného, ale i do něčeho pokoutního.

Lože, založená proto, aby diskusí o refbrmě napomáhala zlepšeni poměrů 
v zednářství, musela věnovat většinu svého času výohově novýoh členů. Každý 
přírůstek znamená zatížení pro vnitřní život lože. Pý*icházejí-li přírůstky 
pravidelně a hodně často, je to zatížení zvláště veliké,protože je potřebí 
začínat vždy znova a znova. Lože,která často přijímá nové členy vystavuje 
se dvojímu nebezpečí: bua výchovu zanedbává a provádí hodně pomalu a sníží 
tak podstatně svou zednářskou úroveň.Nebo věnuje výchově všechnu předepsanou 
péci a pak nudí ty»kteří touto výohovou nebo její částí již prošli, nedo
stane se k prohloubení této výchovy,protože se stále zabývá naukami ele
mentárními a samozřejmě nemá ani čas k imtslsmiih intelektuálnímu vnitřnímu 
životu.

Protože mne lože postavila, v čelo, nesl jsem především odpovědnost za 
rozhodnutí,jakou cestou se brát.Udoudil jsem,že pečlivým výborem můžeme 
zmenšit nebezpečí,plynooí z rychlého přijímání nových členů v naději,že 
jakmile dospějeme k jakémusi nezbytnému minimu členů, budeme moci stanovit 
přesnou kvótu přírůstků, stejně jako budeme moci zpomalit tempo povyšování. 
I to bylo na 3araéci počátku hodně kvapné,protože jsme potřebovali mít členy 
ve vyšších stupních, než učňů. Viděl jsem ovšem již v obnovené loži FZaS 
jakým nebezpečím je kvapné přijímání členů a povyšování s prominutím vědo
mostí a zednář skýtat zkušeností. Spolehl jsem se na to,že bude-li naše tempo
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růstu pomalejší, než nové lože FZaS, buřte—11 náš výběr přísnější a 
omezen výlučně na lidi vzdělané^ se značnými kulturními zá.imy a budeme-li 
konečně provádět zednářskou výchovu soustavněji a důrazněji,překonáme 
toto nebezpečí. Na hodně dlouho - rok nebo dva - se zdálo,že tento odhad 
je správný a že se nám podaří vyhnout se všem úskalím, jež jsme viděli 
od první chvíle.

Tento výpočet byl však pochybený a nakoneo se ukAsalo, Že se dopouštíme 
atfjnýoh ohýb, jako ti ostetní, že kvepnost růstu zničí pokus,který po
třeboval k svému úspěchu tradici při nejmenším jednoho nebo dvou desíti
letí.
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Pokus o reformu československého zednářství (II)

Reformní loži,kterou jsme založili, nazvali jsme Anthony Sayer po 
prvním Velikém mistru anglického svobodného zednářství. Mělo to znamenat 
pokus o návrat k počátkům zednářství,ač ani ty počátky,ani jejich krátko
dobý představitel nebyly tak slavné,jako doba rozkvětu “královského umění“. 
Když jsme připravovali reformní pokus, neměli jsme v úmyslu se svým činem 
nějak tajit. Když jsme, opuštěni těmi,kteří v poslední chvíli zaváhali, 
byli nuoeni založit loži docela normální, jež měla být prodchnuta duchem 
refonny,ač již bez naděje,že ovlivníme existující již organisace, neměli 
jsme nemenšího úmyslu náš cín nějak vytrubovat. Ale nie se neutají,ani v 
zednářství a ne a sotva jsme loži za ložili, věděl o tom v zednářství. kAadttx 
kdo kdo.Nevadilo nám to,protože ač jsme se nehodlali nějak vtírat, nehodla
li jsme se ani tajit činem,za který jsme se nehanbili.

Každá z ostakiích zednářskýoh skupin k nám zaujala stanovisko odchylné, 
zřejmě podle toho, do jaké míry jsme se dotýkali jejich zájmů. Pro německou 
lelikou loži "Lessing u tří prstenů", jež byla nejsilnější a do zániku 
zednářství v československé republice nejsilnější zůstala, jsme prostě 
neexistovali.Nekonkurovali jsme jí. “Národní Veliká lože československá* 
se na nás dívala s přezíravým úsměvem,pokud nezjistila, že jmtmxhíthamxsä 
se během doby stáváme jejím velmi vážným konkurentem, protože jsme získávali 
nové členy skoro výhradně z kruhů tvůrčí inteligenoe. I kčýž mezi námi 
nebyl ofioiální s^c, členové obou obedienoí byli v těsném,často i 
pracovním styku.To uk'zalo "Národní Veliké loži československé" ohrožení 
jejího nároku být výlučným představitelem československého zednářství, 
ale také poskytlo některým jejím agresivnějším organisačním praoovníkům 
příležitost zanášet do řad dosud HÚžbeamtrí ne náležitě vyškolených členů 
pochybnosti a tak i nesouhlas.

“Velký Orient Československa" zaujal proti nám stanovisko krajně ne
přátelské od sáného počátku. Tat o nevraživost byla částečně zdůvodněna 
tím,že hlavní činitelé naší nové lože vzrr vzešli z jejich řad. Pravda,i 
základ Velkého fccktat Orientu, mateřská lože "Most" v Praze, Vznikla 
odtrhnutím se několika členů lože "Iessinga",ale co bylo dovoleno jim, 
nebylo patrně dovoleno jiným. Tato nevraživost byla nepřijemná,spíše
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osobně než organi sečně,aS znemožnila pokus,který jsme později podnikli, 
sdružit tři malé zednářské sm^ry v jednotný koordinační výbor,jehož exis
tence mohla odvrátí pohromu,jež no stihla nakonec všechny tři. 0 tom ale 
později.

Naproti tomu pražská lože FZaS projevila od první chvíle o nás zájem 
opravdu bratrský.Bratr Rudolf Freund, tehdy Mistr lože(mne pozval k schůzce 
a po rozhovoru, v němž jsme probrali naše i jejich úmysly, nabídl nám nej
prve právo vzájemných návštěv. To znamenalo v podstatě oficiální uznání, 
i když k něčemu podobnému Freund a jeho lože právo neměli,protože toto 
právo je vyhrazeno jen nejvyššl instanci zednářské obedience. Ale Freund 
psal okamžitě do DréžSan a Veliký Mistr dr.Max Seeber neměl námitek proti 
této prozatímní úpravě.

Nabídku vzájemných návštěv jsme vděčně přijali, tím spíše,že z ní 
vzešla další kelmi laskavá nabídka. Skvěle situsvaná lože FZaS měla v Kar
lině místnosti., jež sloužily jen jejím účelům a nabídla nám,abychom jich 
používali zprvu beznlatně, později za rouzmné nájemném(Později se lože 
přestěhovala do Celetné ulice a zůstali jsme tam až do doby, kdy jsme 
zřídili vlastní místnosti v Mostecké ulici na Malé Straně. Pomoc,kterou 
nám lože FZaS poskytla, byla opravdu neocenitelná.

Měla ovšem své výhody a nevýhody. Výhodou bylo,že jsme měli místnosti, 
jež nesloužily jiným účelům než zednářským a že jsme mohlijběhem několika 
minut zařízení, sloužící jejich obřadu, upravit pro potřeby obřadu našeho. 
Návštěva jejich lože i návštěva jejích členů v loži našv mohla naš/Sim 
novým členům poskytnout uspokojení,že nejsou odloučeni od ostatního zed
nářství,protože X&rSxm^TOsasmkjraaxŮHmami lože FZaS měla svazky o stát
ními lóžemi této organisaoe v Německu a fzaS sám měl formální styky s 
Grand Orient de France i 8atóx Grand Loge de Franoe. Naproti tomu návštěva 
jejich lože nás přiváděla ve 3tyk s členy Velkého Orientu československé
ho, kteří tam docházeli.Vznikla podivná situace,že na půdě FZaS se schá
zeli příslušníci všech tří směrů,ale nebylo žádné vzájemnosti mezi námi 
a členy Velkého Orientu.

Freund i já jsme se snažili překonat tuto nepříjemnou situaci,ale 
bezvýsledně. Freuňdova intervenoe u Velkého Orientu narazila na mrazivé
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odmítnutí , mé pokusy, neoficiální »protone mssi námi nebyly žádný 
formální styk, nedospěly ani k odmítnutí«Když v čelo pražské lože Most byl 
postaven dr. Hugo 3tein, pozval mne formálně k návštěvě.Sliboval jsem si od 
toho prolomení ledů, ale sltuaoe se tím spíše při.ostřils než zmírnila. Byl 
jsem přijat s mrazivou zdvořilostí a pokus jsem již neopětoval. Omezil jsem 
se na formální pczvání dr. "teina,který se omluvil nedostatkem času.Asi 
dva Členové lože "Kost" po fcžx mé návštěvě,aniž bych je byl k tomu nějak 
vyzýval, přestoupili k nám. To jen přililo oleje do ohně.

Zkušenosti z regularisačníoh kampaní a prohrom nás vedly k tomu,že jsme 
problému regularity věnovali přehnanou pozornost v naději, že tak zabrá
níme krisím,jež oas od času postihovaly nejrůznější zednářské obedience ve 
světě. Patrně jsme tím pochybili,protože jsme na prohlém příliš upozorňo- 
váli. Ale mysleli jsme,že je správnější varovat před nebezpečím,než o rubni 
něm mlčet. Z toho důvodu jsme také chtěli odstranit jednu námitku,kterou 
moh‘1 pronést každý,kdo se začal jen trochu zabývat zednářským právem:zed- 
nářství nezná isolovaných loží,nepodléhá jících nějaké ústřední autoritě. 
Požádal jsem proto br. Freunds, aby naší jménem vznesl dotaz k FZaS, zda 
bychom nemohli být přijati pod ochranu FZaS, sak ne jako jaäsmpč plnopráv
ní členové, ale jen přidružení. Poukázal jsem na praxi Grand Orient de 
France, který pod svou svrchovaností sdružuje nejrůznější směry.Odpověď 
z FZa3 byla přívětivá odmítavá. Dr. Seeber navrhoval jiné řešeni. Musíme se 
na čas spokojit právem vzájemných návštěv,ale jakmile budeme mít tři 
lože a zřídíme vlastní obedl?nci,FZaS je oahoten nás uznat v nejplnější 
formě «/vyměnit s námi "rukojmí přátelství", což je nejvyšší forma zednář- 
ského uznání, něco takového, jako výměna diplomatických zástupců mezi státy.

Krátce na to přijel do Prahy dr. Seeber a měl jsem možnost s ním o 
věci konfer/ovat. Seeber byl velmi zneklidněn vývojem věcí v Německu,kde 
nacismus začínal již velmi vážně ohrožovat dosavadní, systém ve výmar- 
ské republice. Měl proto veliký zájem na tem, aby to, oo z FZaS dosud 
zbývá v Československu bylo posíleno. Z Freudnovýoh referátů věděl,že 
získáváme kvapně příslušníky z řad akademických učitelů,mladé dooenty a 
universitní asistenty,lékaře,advokáty a snisovatale a soudil proto,že

a/pražská lože FZaS, jejíž intelektuální úroveň nehodlal přeoenovat,může, 
kdyby se něco 3talo, nalézt4 u nás oporu,ktrou dosud dostávala z Německa.
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Radil proto, abychom dlouho neotáleli a k druhé naší loži (Jan Neruda) 
připojili oo HaimymsÄK nejrychleji loži třetí, i kdyby to mělo znamenat, 
že kajfatá naše lože budou mít každá minimální počet členů a že by třeba 
dvě lože musely konat na nějaký čas společné práae. A jakmile budeme mít tři 
lože, imnxánB méme založit vlastní Velikou loži a ihned požádat o formál
ní uznání. Dr. Seebär naléhal na kvap- nebezpečí je v prodlení.

0 rozhovoru jsem referoval vůdčím činovníkůn obou našrich loží a ač 
jsem se netajil obavami,že budeme muset troohu kvapně popohnat vývoj a 
přijmout rychleji nové členy,než jsme zamýšleli a povýšit troohu předčasně 
několik členů, všiohni íxkx soudili,že mé obavy jsou wadšaunám zbytečné 
a že je potřebí kouti železo, dokud je žhavé. Založení vlastní Veliké lože, 
tak soudili, bude moonou a radostnou vzpruhou všem členům.

Tfrpraooval jsem tedi^p kvapně mtanovy nové Veliké lože,spočívající 
na ustanoveníoh Grand Orient de France. Ve snaze zpomalit dosavadní kvapný 
růst jsem do nioh pojal ustanovení, jež po přeohodné době prodlužují rok 
od roku lhůtu potřebnou k povýšení a zvolení k úřadu v ložíoh i Veliké 
loži, takže po nějakýoh pěti leteoh by byl postup stejně pomalý,jako ve 
francouzském zednářství.Ustavili jsme ryohle loži "Milan Rastislav 
Štefánik,* zřídili Velikou loži pod názvem "Dílna lidskosti" a oznámili 
toto rozhodnutí FZa 3» Neprodleně jsme dostali blahopřání, formálníuznání 
a současně i nabídku,že na znamení srdečných vzájemnýoh styků sám Veliký 
mistfclfex Seeber převezme úřad "rukojmí přátelství* mezi FZaS a námi. To 
znamenalo, že i já musím převzít tento úřad.

Zřízení naší Veliké lože se zdálo zaručovat klidný a úspěšný vývoj.Brzy 
se však na obzoru ukázaly velmi nebezpečné mraky.
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Pokus o reformu československého zednářství (III)

Zřízením ’’československé Veliké lože Bílna lidskosti* dovršili jsme 
naše osamostatnění se, stejně jako opuštění původní myšlenky vytvořit 
loži,jež by byla pojítkem mezi zednářskýmisra^ry a ovlivňovala je směrem k 
reformě.Byly to zevní okolnosti, jež nás k tomu donutily a vývoj,k němuž 
jsme dospěli, se nám nezdál výohodiskem z nouze.Koncepoi ovlivňování 
existující óbedienoí jsme nahradili vytvořením nové obedience, jež by 
svou kvalitou působila na ostatní československé a snad i na zahraniční 
obedience.

Na rozdíl od "Lessinga", "Velkého Orientu* a čs.VZeS jsme se rozhodli 
organisaoí zlidovět, ne snad v tom smyslu, že byohom snížili požadavky 
na vzdelanostní úroveň uchazečů o přijetí. Naopak,trváli jsme na tom, že na 
dlouho nemá smyslu přijímat za členy každého,proti komu není toliko spole
čenských a mravnostních námitek.Zaměřili jsme výběr na mladé příslušníky 
učitelského sboru vysokých a středních škol, na příslušníky svobodných 
povolání, novináře a spisovatele, malíře a hudebníky. Naše zlidověný se tý
kalo člonskýoh příspěvkům stejně jako poplatků za povyš/ování a hlavně 
ovšem zápisného. Členství v zadnářských ložích v Československu bylo velmi 
drahé a většinou nedostupné lidem,kteří si teprve zakládali existenči. To
mu jsme učinili konec a přírůstek členůjtf nám umožnil vytváření fondů na 
mimozednářskou činnost. Tv fondy by asi nikdy nebyly xmiáJná tak veliké, jako 
v jiných óbediencích, jež se opíraly hlavně o zámožné podnikátele,továr
níky a obchodník a pod. Ale i zde jsme zaujali stanovisko,že ač je naším 
úkolem mít prostředky, abychom mohli podporovat hmotně dobré účely,ještě 
důležitější je podprovat tytí účely pracovně. Každý člen,který koná něco 
prospěšného ve veřejném sociálním a ku turním životě, má nalézti v ložích 
spolupracovníky,kteří mu poskytnou všechnu možnou pomoc a podporu.V něko
lika případeoh jsme mohli hned od samého počátku podepřít činnost někte
rých našich Členů.

I když byl vnitřní život loží poněkud dušen častým přijímáním členů 
a z toho plynoucí povinností Věnovat sohůzky zednářské výchově,dostali 
jsme se přece jen k tomu, že jsme postupně mohli věnovat vždy více času 
diskusím o otázkách zásadních, jež nesouvisely přímo a bezprostředně se 
zednářstvím.Všeohno se zdálo nasvědčovat tomu,že nedoje-li k nečekanému
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otřesu,je existence našeho hnutí zajištěna a kgorx že mu kyne zdárná a 
úspěšná budoucnost.Nikdo z nás nemohl tušit, jaké následky i pro nás bude 
mít Hitlerovo uchvácení mooi v Němé oku.

Pro členy jsem napsal učebnici, zatím jen pro první stupen- učebnice pro 
další stupně měly následovat.Učebnici překrásně naklepal do blan dr. 
Vlastimil Matula, ohemi^íStátního ústavu radiologického. Vydávali jsme také 

maličký časopis pro členy./»který kromě úředních oznámení přinášel i články 
o zednářškýoh aktualitách ze světa.

I kčýž byly občas obavy z rychlého růstu,všichni jsme měli velikou 
radost z toho, jak rychle jsme pronik do akademického světa. V loži byl 

jeden docent,několik universitních asistentů,o nlahž jsme věděli,že budou 
v dohledné době habilitováni, několik novinářů - mezi nimi i šéfredaktor 

“Národních listů“ Vojtěch Holeček, několik spisovatelů, známí hudebníci - 
Vladimír Polívka a dirigent Češkýoh madrigal!stů Bohumil Čpidra e dva 
členové Pražského kvarteta černý a Večtomov. Tento vývoj způsobil,že se 
náhle změnilo přezíravé stanovisko "Národní Veliké lože československé" 
a že tato organisaoe zahájila proti nám kampaň jako proti nepříjemnému 
konkurentu.Na dlouho ovšem byla tato kampaň docela bezvýsledná.

Dalo se ovšem snadno předvídat,že jako “Lessing" podnikne všechno mož
né,aby likvidoval “FZaS", tak i "Národní Veliká Lože" vykoná všechno,co 
bude v jejioh silách,aby likvidovala nás. "Velký Orient", steýiě ohrožený 
dokonce z obou stran,ač nebyl považován za vážného konkurenta,se neprozíra- 
vě k těmto akcím přidával. Staažili jsme se to změnit a nabídli “Velkému
Orientu" spolupráci,jež mohla být jemu prospěšnější než nám,ač i nám by 
bylo bývalo prospěšné,kdyby zmizela tato nevraživost.Návrh na koordinační 
výbor byl “Velkým Orientem" odmítnut,ač jeho brněnská a bratislavská lože 
již povážlivě kolísaly mezi vlastní obedlencí a "Národní Velikou" a 
“Lessingem". Koordinační výbor mohl zabránit krizím, způsobeným tím,že 
zvenčí se do loží zanáší nespokojenost,Nezbylo tedy než zůstat v osamooení, 
fomálně zmírněném stykem s pražskou loží VZaS, jejíž intelektuální úroveň 
byla bohužel nevalná.

Zajisté, i my jsme se dopustili některýoh ohýb, z nichž nejvážnější 
jsem se dopustil já. Jeden z mýoh milých přátel z pražské lože Kost,jež 
byla mateřskou loží "Velkého Orientu" a jejímž členem a nakonec i význačným 
činovníkem jsem dříve byl,přišel ko mně se stížností na postup jeho
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lože při přijímání, vlestně odmítnutí jednoho uchazeče. Tento uohazec,za 
kterého se zaručil a kterého navrhl,prošel již celý® předepsaným přezkou- 
mávacím řízením a byl dokonoe podroben poslednímu formálnímu hlasování, 
masování bylo kladné a podle zednářškých zvyklostí toto rozhodnutí bylo 
neodvolatelné.'Mři se již podrobit formálnímu zasvěcení, když najednou 
pozvaní bvlo odvolán© a výbor lože zrušil bez vdání důvodů rozhodnutí ple
na lože. Můj přítel byl tím velmi pohoršen a žádal mne o posudek. Sekl jsem 
mv,že tu jde o hrubé porosení formálních předpisů a že podle mého názoru 
usnesení lože nemůže být měněno.Každá lože by mohla onoho uchazeče přijmout 
bez dalšího formálního řízení.

Můj přítel byl tím velmi potěšen, svedl mne s oním uchazečem, bývalým 
asistentem na vysokém učení teohnickém a žádal mne, abych zařídil jeho 
přijetí do některé z našich loží. Poněkud neprozíravě jsem síbil,že přijetí 
doporučím a lože, jíž jsem předložil jeho žádost, se rozhodla zkrátit 
předběžné přijímací řízení a nakonec jej přijmout.

Kdyby nebylo napětí mezi námi a "Velkým Orientem", byli bychom patrně 
odmítli hladce uchazeče,protože byl již někde odmítnut ,iil bylo bychom se 
alespoň snažili zjistit,proč byl odmítnut v tak pozdním stadiu a nevzbu
dí -li naše odlišné rozhodnutí u nich pohoršení. Ale jaksi jsme se nehodlali 
řídit názory a usneseními "Velkého Orientu" a uohzeče jsme přijali. Brzy 
jsme poznali,že v tomto případe-měli hodnostáři "Velkého Orientu" pravdu 
a ne my. Naše rozhodnutí jej pj^Aorrt,považovali ve "Velkém Orientu" za uráž

ku a jejich poměr k nám se priostril. My jsme tímto členem nic nezískali, 
ale naopak, do našich řad přišel intrikánský a rozkladný živel,který měl 
značnou zásluhu-patrně hlavní- na pohromě, jež později na nás dolehla. 
Pravda, nebýt katastrofy TZaS a všeho zednářství v Němedku, jež se dosta
lo do rukou nacistů, ani tento muž by nás nebyl zahubil. Ale v těýfcé 
situaci zde byl někdo,káo mohl právě proto, že situace je těžká a nebez
pečná, natropit značné škody.

Byla to moje ohýba a velmi brzy jsem poznal,že jsem měl v tomto pří
padě postupovat docela jinak. Ale chyba se stala, nedalo se ji odčinit. Zatím 
ani tento nový přírůstek neškodil ničím, než tím, Že vyvolával drobné 
rozmískv mezi členy.
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Pokus o reformu československého zednářství (IV)

Vítězství nacismu v Německu znamenalo obecnou pohromu pro celý svět. 
Znamenalo také koneo zednářství v Německu a později v mnoha kontinentálních 
zemích, včetně Československa.V zemích, jež padly pak pod komunistickou 
vládu se již nevzkřísilo.

Německé zednářství zaniklo způsobem,který nebyl ku cti jeho příslušníkům, 
ač by bylo nespravedlivé generalisovat.NBkteré zednářšké ob dience zacho
valy až do poslední chvíle věrnost zásadám,ač to byly akupiny menšinové. A 
lze věřit,že lanoho příslušníků zednářství,bez rozdílu zednářšké orienta- 
oe, zachovalo také věrnost zásadám i po násilném rozehnání loží.Ale čtyři 
hlavní a najpočetnejší zednářšké Veliké lože, tak zvané sta ropruské,poslaly 
Hitlerovi po jeho uchvácení moci holdovaoí telegram.Nezachránilo je to,ale 
jen to doplnilo historii jejich podivného vývoje.

Rok 1953»který byl rokem nacistického uchvácení moci, nebyl ještě po
čátkem naoistiokých výbojů a útisku lidu mimo Německo. Zednářství v soused
ních zemích mohlo dosud pokračovat ve své činnosti docela nerušeně. Nicméně, 
československé zednářství bylo dotčeno dvojím způsobem, ovšem především 
ve své německé složce.Veliká Lože ’’Lessing", jež vznikla původně pod oohra- 
nou Veliké lože "Zur Sonne" v Bayreuthu, organisace to velmi liberální, 
vyvíjela se již dlouho k podivnému konservativ!srnu v obřadu i v celkovém 
myšlení a ve sVých pohraničních ložích podléhala nacionalistickému radi
kalismu, zmocňujícímu se našich německých spoluobčanů. Po vítězství nacis
mu am»nHmxnixau3Í?otx se tento nacionalistický radikáli saus a s ním zaujetí 
proti "nearijoům" toliko stupňoval.

Katastrofálně byla však dotčena skupina FZaS v Československu. S ostat
ními něméokými Velikými lóžemi zanikla i jejich sx a malá, nevalně intelek
tuálně vyspělá lože stála zde dooela isolována. Na ni dolehla kromě toho 
odpovědnost, jež ji dooela drtila.Krátce před násilným potlačením němec
kého svobodného zednářství učinilo vedení říšsko-nčmeokého FZaS usnesení, 
jímž se všechna moc přenáší na Velikého Mistra a dr. Max Seeber přijel 
kvapně do PBahy,kde Mistra lože FZaS Rudolfa Freunda jmenoval plnomoc- 
ným Zastupujícím Velikým Mistrem FZeS,který měl převzít všechnu agendu a 
autoritu německé obedience,kdyby dr. Max Seeber a jeho nejbližší hodnostáři 
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nemohli vykonávat své funkce. Dik Prahy přeneseno sídlo FZaS a aoy nemohlo 
být poohýbností o tom,že Praha je dědicem Drážlan, byla lože v Praze 
přeměněna na Velikou Loži, jejímž Velikým MLstftcm se stal Rudolf Freund. 
Praha měla tedy uohovat odkaz i právní tituly říŠ3ko-němeoké obedienoe pro 
oasy,kdy bude moci obnovit svou činnost. A současně Za stupujío£ Veliký 
Mistr FZaS v Německu universitní profesor dr. Walter Berendasn předídlil 
do Kodaně, taktéž vybaven plnými mocemi pro případ, že by Praha selhala.

Kdyby byla lože FZaS v Praze vynikala zednářský.nA' vědomostmi a intelek
tuální kvalitou svého členstva,mohla v nově nabyté autoritě získat velikou 
posilu. Ale lože, složené z hodných, ale ne právě velmi ^dělaných obchod
níků, si nevěděla do počít s takto nabytou autoritou.Po chvilkovém nad
šení začala vždy intesivněji pocitovat svou isolaci a z toho plynoucí 
bezmocnost. Záohranou jí mohlo být opření se o fetHaírnSmiřtat naši skupinu 
a důrazný nátlak na Velký Orient Česko slovenská, aby opustil svou samovol
nou a kaáxxx hodně samolibou isolaoi. I ve Velkém Orientu byli někteří - 
zejména dlouholetý Mistr lože Richard Bondy- kteří chápali toho nutnost. 
Ale zaujetí proti nám a přehlášení FZaS u většiny příslušníků bylo tak 
mocné, že nedbali nebezpečí a šli slepě do záhuby.

Naše organisace ze zdála být za jištěna, ^ěli jame již tři lože v Praze, 
v Plcfli jsme měli zárodek lože a vznikal již zárodek v Moravské Ostravě. 
Několik polských studentů mezi nimi byl i jeden polský novinář »který byl 
v Praze jako zpravodaj jednoho z ne jrozšířeněj.šíoh polských denních listů 
(niustrowanego Kuryera Krakokowskiego) Jerzy Rohstiner, s nímž jsem pak 
spolupracoval v exilní činnosti v Polsku- chystalo se přenést naši 
orientaci dc Polska.Kvalitou členstva jsme se rownali Národní Veliké 
Loži československé -až na to,že jsme neměli v našich řadách politiky po
chybné pověsti. Mohli jsme se stát oporou ostatních skupin, ele potřebova
li sjsm jsme i jejich oporu. Jestliže stály proti sobě a celkem nevraživě 
tři malé staupinkun: skupiny,mohly být snadno zničeny. To se také stalo.

Bezradnost, jež se zmocnila vedení pražské lože FZaS vedla k diskusím 
mezi členy, zda by nebylo nejlépe lividovat samostatnost vlastní skupiny 
a podřídit se některé oficiálně uznané Veliké Loži. Ač většina členů byla 
nčnecké národnosti, byla to "Národní Veliká", jež je přitahovala. "Národní 

Veliká " také, ve své snaze předstihnout "Lessinga* početně, přestala být
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|t>íravou a podporovala toto snažení. Doha zečůri bylo však řečeno,že nemohou 
býti přijati Jako Jednotlivci. Musí přejít s loží beze zbytků. "Neregulérní 
zednářství." musí být likvidováno. A kolísávcům, kteří chtěli přejít do "Ná
rodní Veliké" dáno jasně na jevo,že se musí přičinit,aby zanikl stejně 
"Veliký Orient", jako "Dílna lidskosti".

Okolnost,že mezi námi a FZaS a mezi FZaS a "Velkým Orient an" bylo právo 
vzájemných návštěv a že se členové všech tří skupin navzájem znali a v mnoha 
případech i se sodkromne stýkali,otevřela cestu agitaoi, jež kvapně rozvrá
tila pražskou loži "Most" "Velkého Orientu". Brněnská i bratislavská lože 
téže obedience byla stejně pod nátlakem "Národní Veliké", v důsledku toho, 
že skoro všichni její členové si zakoupili ve Francii vysoké stupně.Zánik 
organisace vysokých stupňů, k níž byli přidruženi ("Symbolická Veliká 
Lože Německa") jim ponechávalo toliko přistup ku Grand Loge de France, 
jež však upozorňoval?, Že zůstanou-li v "neregulérní loži",příjdou o své 
stupně,ač členství v oné loži francouzské obedienci ani trochu nepřeká
želo jim vysoké stupně a členství v pařížských ložích prodat.

Neklid byl zanesen i flo našich řad, částečně přímo z "Národní Veliké", 
částočně z "Mostu" a ovšem především z FZaS. Učinili jsme dva pokusy tomu 
čelit.Pronesl jsem na společné schůzi loží projev, v němž jsem 3e 
snažil připomenout zásady,pro něž jsme vmsrfcift-fc vznikli. Když to nepomohlo, 
navrhl jsem, aby všichni nespokojenci se soustředili v jedné loži,Jíž dáme 
povolení, aby odešla a přestoupila tam,kam ji srdce táhna. AI9 to nebylo 
přijatelné nespokojencům, jimž "JiáxnWtaimfeiákáSm z "Národní Veliké" bylo 
řečeno,že buň přejde oelá organisace, nebo nikdo.Nebyli ochotni nás 
posílit tím, že převezmou naše slabiny.

V tu dobu se konals výroční schůze hodnostářů Veliké Lože a poněkud 
lehkomyslně jsem dal slib,že nepřijmu volbu, nebudu-li zvolen jedno
myslně. Tři volbě jsem dostal 1B delegátských hlasů proti dvěma a ač 
mne někteří přátelé nabádali, abych volbu přijal, poněkud pošetile jsem 
trval na svém slovu. Za svého nástupce jsem doporučil svého nejbližŠlho 
spolupracovníka,který společně se mnou vypracoval opatření proti, rozvrat
né činnosti členů,kteří měli být vyloučeni. Byl zvolen,ale opatření
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padlo do koše, protože můj nástupce se začal účastnit tajných porad, 
jek likvidovat organisaci, ne jejíž program a řád složil slavnostní 
přísahu.

Možná,že jsem měl se obrátit v tomto případě ku všemu členstvu,ale nikdy 
jsem nebyl sohopen vésti zápas tem, kde se mohlo zdát, že zápasím o vlast
ní podol. Když jsem jednou přišel do lože a z jistil,že hlava organisace 
je na tajné poradě, místo aby přišel do lože, vystoupil jsem. Přestal 
jsem být Členem skupiny,kterou jsem vedl od jejího založení.

Někteří členové naléhali, abychom v činnosti pokračovali.Veliký Mistr 
TZt»S Freund,který byl va stejné situaci jako já,kdyŽ se mu organisace 
zaoala bortit pod rukama, byl ochoten podepřít naši novou akci,ale jeho 
okolí ho donutilo, aby slíbenou podporu nakonec odepřel. Učinil tak nerad, 
ale učinil tak přece.Naše nová akoe zůstale mrtvé narozeným děckem.

0 několik let později zahyrjrlo československé zednářství úplně a 
definiti vně.
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Několik přátel z lože "Most"

Vzpomínky ne zednářskou episodu mého života vyžadu jí »abych vzpomněl ně
kolika přátel z oné doby. Byl jsem ve velmi přátelském poměru vlastně se 
všemi příslušníky tří loží pozdějšího Velikého Orientu československá,ale 
je jen pochopitelné,že s některými jsem byl v pravidelnějším a bližším 
styku než s jinými.

Do lože mne uvedl dr. Schacherl, někdejší člcnbeiiediktiiiského jžádu. Soha-1 
cherl byl jedním z Rpáterů vyklouzů*, k nimž jsem, s výjiiakou mého šéfre
daktora Ladislava Kvnteho neměl mnoho sympatií. Sohaoherl sám vystudoval na 
náklady svého řádu a když získal doktorát,poslal opatu ochaletnerovi svou 
kutnu s posměšným dopisem. Ač tehdy velmi rozhodný odpůrce oírkve katoliok$, 
nepovažoval jsem tuto metodu rozchodu za vkusnou, ßle Schacherl byl ostatně 
členem brněnské lože ( a také brněnské skupiny Volné myšlenky) a tak 
jsem s ním mnoho styků nemxX

Když Sohacherl dodal mou žádost za přijetí, dal ji k vyřízení Jiřímu 
Hermannovi,který byl tehdy obřadníkem lože a Jiří ^ermann zařídil všechno 
potřebné pro mé přijetí. Stýkali jsme se pravidelně a přes jeho občasnou 
jízlivost jsem jej měl rád, stejně jako jeho staršího a velmi dobromyslného 
bratra Josefa. Gba měli krám s textilním zbožím v blízkosti Wilsonova nádra
ží a s Josefem jsem se sešel ze války v Londýně,kde působil v jednom z 
četnýoh našich ministerstvech exilní vlády. Jiří Herrmann sloužil za první 
světové války jako nadporučík couské armádě a ve velezrádnéqi pro-
oesu s Maoharem působil jako úřední překladatel z češtiny do němčiny a z 
naačiny do češtiny. Jeho úkolem bylo přeložit do němčiny pro soudní potřebu 
některé ze závadných básní ’fecharov'ch.Učinil tak způsobem, který setřel vě 
všechnu závadnou podezřelvah míst.Nevím, nakolik to ’íacharovi pomohlo,pro
tože soud ho odsoudil. Mhchar Hermannovi nebyl za jeho snahu vděčen. Neměl 
rád,když z něho někdo dělal neviňátko.

V době,kdy jsem vstupoval do lože, hýl Mistrem Richard Bondy,velkobchod
ník,který za války sloužil v rakouském dělostřelectvu jako šikovatel. Něoo z 

i i
toho na něm zůstalo a ač vlí^ťtya rřívětlvý ku každému, byl námi mladšími 
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považován za "studeného jako psí nos*. Vážili jsme si jej pro jeho nezměr
nou učenost, zejména v oboru zednářského práva,ale neměli jsme jej rádi. 
Sám jsem se s ním sblížil teprvo když jsem z lože odešel a viděl, jak pžžxš 
přísné lpí sám na zásadách, jimž nás učil. Bondy také odešel z lože a 
nepřipojil se již k ž"dné,když Velký Orient začal bloudit a vzdalovat 
se zásadám,jež mu jeho zakladatelé dali do vínku.

JednJu z naj^orvhodně jších akvisioí lože byl dr. Oldřich Hlaváč,zubní 
lékař z Vodičkovy ulice, známější pod .jménem Alarioh, autor knihy lékař
ský eh humoresek a anekdot "Medicina v Županu". Byl to docela umělecký 
temperament, muž který neznal střední cesty a všeohno bul nadšeně páiijm 
přijímal, nebo stejně rozhodně a vášnivě zamítal. Alarioh, 3 nímž jsem 
jednou týdně chodil do vinárny *u Hunků", měl dv? veliké,přímo fanatické 
nenávisti. Jako zanícený člen líněleoké besedy nenáviděl foolek výtvarnýoh 
umrlců Mánes asi se stejnou horoucností, s jakou pravoverný příslušník 
některé z méně liberálních církví nenávidí kacíře, rozkolníky a jinověrce. 
Při každé příležitosti, jež se naksvtla, zahrnul tvto své odpůrce hanou, 
»0 byl vždy přiveden do rozpaků posluchači,kteří byli lhostejni k sporům 
mezi oběma uměleckými klikami a kteří požadovali sdělení,proř je tak nená
vidí. Ale Hlaváč nenáviděl "Mánes* protože to byl ’’Mánes" a nevkročil ani 
do stejnojmenné kavárny, restaurace a vinárny.

Se stejným fanatismem nenáviděl Hlaváč dr. Huberta Ripku,ač se nedalo 
zjistilo, proč jej nenávidí. Hlaváč se o politiku nestaral a zřejmě ani aaža. 
nečetl, 00 Pinka psal do novin.Jistě jeho životní dráhu nesledoval. Ale po
cházel ze stejného místa jako Šipka a znali se v dětství a to mu stačilo,«xk 

aby soptil, jakmile zaslechl jeho jméno.
Přehnaná citlivost Hlaváčova se projevovala ve všem jeho počínání. Kdysi 

jsem podensal XX ručitel jednu členkou přihlášku- dnes si již nedove
du vzpomenout komu - a po dlouhé týdny Hlaváč mi naznačoval,že tento čin 
považuje za něco přímo nepřátelského.Uchazeče měl nerad - zase jen z oito- 
výdh důvodů,jež nemohl podložil žádným konkrétnějším údajem -ale jak jsem 
mohl, když jsme jeho přítel, doporučit někoho, koho osobně nenávidí?!)!skuse 
byla zbytečná, nezbylo než r>oč*at,až Hlaváč vystřízliví.
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Bratislavské lože se mohla pochlubit jednou opravdu vzácnou akvisici.

Přijala za člena profesora filosofie na bratislavské universitě dr.Josefa 
Tvrdého,který na tuto universitu přešel z university brněnské.Měl jsem 
Tvrdého rád a rychle jsme se sblížili, i když vzdálenost mezi Prahou a 
Bratislavou znemožňovala častýAle s Tvrdým jsem zažil jednu humornou 
chvilku.Byli jsae pozváni na přátelský večer k Velikému Mistru Altovi a pa
ní Altová se snažila ze všech sil nás napájet měrou velmi štědrou. Seděl 
jsem vedle Tvrdého a ač Tvrdý prohlašoval,že nepije^lihové nápoje,paní 
Altové nám oběma dala na jeden tácek po skleničce nápoje poněkud silnějšího, 
než bylo potřebí. Tvrdý reptal,ale paní Altová nedbala. Když odešla,pokračo
vali jsme v rozpravě a Tvrdý,jakmile spatřil,že jsem vypil svou dávku,otočil 
tácek, takže prázdná sklenka stála proti němu. Zatím, co jsem pomalu usrká
val z jeho mi uštědřené sklenky,přišla hostitelka a prohlásila:* tak vidíte, 
pane profesors, že pijete a pijete dokonce rychleji, než pan redaktor,který 
se ani troohu neupejpal”. Halila mu novou dávku a Tvrdý čekal jan na příle
žitost, aby mohl znova provesti záměnu.

Jednou jsme s Hlaváčem zatáhli Tvrdého do vinárny Ü flinků, jež patřila 
k nejslušnějším a také nejdražším v Praze.Když jsme vstoupili do místnosti, 
Tvrdý spatřil,že víno roznášejí číšnice a dalo mnoho práce jej zadržet, 
aby neutekl. A dlouho trvalo,než jsme jej přesvědčili, že číšnice ještě ne
znamenají pokoutní mítsnost s obsluhou lehkých mravů. Tvrdý byl prostě muž 
mravů hodně přísných -ale ac jsae jej tím škádili,vážili jsme si jej proto. 
Jeho knihy, velmi nadšené pro Masaryka, jsou dnes potlačeny,ale Tvrdý by 
neměl být docela zapomenut.
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MRAKY SE STAHUJÍ NAD EVROPOU

V politickém závětří, v nemŽ jsme žili v naší republice,oddá
vali jsme se ilusím,že všechno je nejlepší',v tomto nejlepším ze 
všech světů.Mnichovská krise přišla na nás jako otřesná náhlá 
pohroma, jež rozvrátila náš život a byla po mnoha stránkách ne
pochopitelná. Ale tato pohroma se blížila docela nezadržitelně již 
po mnoho let,ač jsme to neviděli,či lépe řečeno,nechtěli vidět. 
Je na čase přejít k jejím předzvěstným příznakům.

Konec první svetové války vzbudil nezmerné nadeje ve svete 
rozrušeném touto hroznou katastrofou.Všichni jsme doufali,že se 
nyní splní, co bylo tak neodbytne slibováno,ze tato válka učiní 
konec válkám a "'svět že se 3tane bezpečným místem pro demokracii. 
Vytoužené millenium je už za rohem, nastane zlatý vek lidstva,v 
němž ” nesmí býti žádných běd".Tyto přehnaná nadeje se ovšem ne
splnily a svět, po prvním opojení z nastolení demokracie a poli
tických a občanských svobod v mnoha zemích, byl znova zmítán stá
le mocnějšími politickými a sociálními vášněmi.Demokratické systé
my, sotva nastolené v prvních dnech poválečných,začaly kvapně 
ustupovat systémům docela jiným.To nepostihlo jen země nově osvo
bozené,ale i nejednu zemi, o které jsme myslili,že je odolhá 
nákaze diktatur.Nejen, že byla nakažlivá nákaza z Kremlu,kterou 
jsme obvykle přehlíželi poukazem na žalostnost poměrů v někdej
ším carském Rusku a pošetilou vírou,že se marxisticko-leninská 
horečka vybouří a umoudří i zlidští,ale v některých zemích si 
vyrobili domorodou nákazu jiného sice druhu,ale stejně ničivě ne
bezpečnou. Ne,pohled na hranice nebyl ani trochu potěšitelný.

Kaš rakouský soused prošel nejprve šílenou inflací a byl 
zmítán stranickými spory, jež vyústily v krvavou občanskou válku 
mezi sociálními demokraty a křesťanskými sociály.A zemí otřásaly 
akce Heimwehr a rodící se nacistické hnutí»podporované zprvu 
ideologicky a pak,když nacismus zvítězil v Německu, i hmotně z 
této země.

výmarské Německo,k němuž jsme shlíželi s nedůvěrou vyrůstají
cí již z vilémovskych dob a ostatne z našeho tisíciletého svaru
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s Nemci, prošlo nejen hroznou inflací, jaké dosud svét nepoznaly, 
ale také mnoha vnitrními krisemi.Ale až do r. 1953 se daly obavy 
o jeho budoucím vývoji ( celkem zcela opodstatněné a viditelné již 
1925) zamlouvat vírou,že je Německo prekoná«

V Polsku, zmítaném od samého počátku politickými spory»provedl 
Pilsudský svůj státní převrat a nastolil vládu,jež ač měla velmi 
daleko do fašistických režimu, jež se začaly objevovat,prece jen 
měrou velmi značnou omezila demokraticxý 3ystém, původně zde za
vedeny./, v zemi, ohrožené velmi nebezpečne Sovětským svazem a ně
meckým revanši srně®, vzrůstalo pošetilé velikáštví a nerozumný a 
nepochopitelný imperialismus.

Balším naším sousedem bylo Rumunsko. Také zde byla velmi chabě 
zakotvená demokracie brzy vytlačena a nahrazena autoritativní 
vládou železné gardy a absolutismem krále Karola«

Mačarsko vystřídalo hodně ryphle demokratický režim hrabete 
Karolyiho bolševickou vládou Bely Kuhna, načež se dostalo pod 
docela absolutistický režim admirála Horthyho* Brzy proslulo mezi
národními aférami, jako paděláním francouzských Hranku pod vládní 
patronancí a zřizováním teroristických táborů.Ne, MaČarsko neby
lo př' emným sousedem ani pro nás,ani pro Rakousko a Rumunsko.

Jugoslávie poskytovala brzy po svém zřízení obraz velmi smutný. 
Kromě normálních politických sporů zde byl hluboký rozpor mezi 
Chorváty a Srby a demokracie,zděděná po starém Srbsku,byla brzy 
vystřídána autoritativní vládou krále Alexandra.

Sečko bylo také skoro od samého počátku mírové doby v ustavič
ném zmatku a neklidu. Docházelo k ustavičným konfliktůy>*mezi 
Venizelosovými republikány a stoupenci monarchie s tím výsledkem, 
že se poměrně brzy dostala k moci vláda docela absolutistická,ve
dená Metaxasem,jež ovšem narážela na ustavičný odpor.A Sečko neži
lo také v právě nejlepším poměru se svými sousedy.

Turecko učinilo na konci války prudký skok ze středověku a sna
žilo se to napravit paternaiistickým absolutismem Mustafy Kemala 
paši, který přijal jméno Atatürk.

Albánie byla v ustavičném chaosu a Švýcarsko bylo,stejně jako 
Československo»ostrovem míru a pořádku,ale obě tyto země nehrály 
docela pádnou úlohu v mezinárodní politice.
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Ani západ neposkytoval utešený obraz.Oběma hlavním velmocím, 

Británii a Francii musíme věnovat zvláštní kapitolu,protože to 
byly vlastně jen ony,jež dominovaly evropskému kontinentu.

Itálie, se starou parlamentní tradicí, žila velmi neklidným 
vnitrním životem. Byla ohrožena socialistickým radikalismemjroz- 
dmychávaným komunisty a zmítána také divokým nacionalismem,dáva
jícím při každé příležitosti na jevo své rozčarování nad tím,že 
spojenci z doby války nesplnili všechny své lehkomyslně dané 
kyx uzemní sliby, jimiž získali její účast na válce.žila v nevů
li se svými sousedy a nakonec se dostala pod vládu fašismu, je- 
auž dominoval Mussolini.

Ve Španělsku a v Portugalsku odstranili monarchii a nastolili 
republiky.Také tyto zem*,žalostně zaostalé kulturně, hospodářsky, 
politicky a sociálně učinily příliš prudký skok do předu a ocitly 
se v divokých a nebezpečných ziaatcích.óbě země řešily svou krisi 
nastolením vojenské diktatury, jež přežily dokonce i druhou svě
tovou válku.Byla to však občanská válka ve Španělsku,jeŽ otřásla 
klidem ostatní Evropy a hrozila se změnit v celosvětový; nebo 
alespoň celoevropský válečný konflikt.

V Evropo bylo ještě několik dalších států,jejichž poměry a me
zinárodní postavení nedávaly podnět k přehnaným starostem.Norsko, 
švédsko a Finsko stáli jaksi mimo hlavní proud evropské politiky, 
ač byly jakési obavy- jak se později ukázalo, že důvodné- že So-V
vetský svaz nebude pokojným sousedem,který se usmíří s osamostat
něním se Finska. Baltické státy (Litva,Lotyšsko a Estonsko) se 
zdály být ohroženy někdy ve vzdálené budoucnosti, v níž se ovse 
může všechno změnit k lepšímu,což optimisté považovali za samo
zřejmé, Sovětským svazem s jedné strany a Německem se strany 
druhé.Holandsko- stejně jako bánkko- nevzbuzovalo nejmenších o- 
bav,pokud šlo o vnitřní poměry a nezdálo se být také ohroženo 
mezinárodně a samo také nikoho neohrožovalo.Stejně tomu bylo s 
Lucemburskem. Belgie odložila tradiční svou neutralitu a budova
la svou brannou moc, byla však zmítána sporem mezi svým francouz
ský a holandsky mluvícím obyvatelstvem.Ani zde se nezdálo vznikat 
nejaké mezinárodní nebezpečí.
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AŽ do roku 1953 3© skutečně mohlo zdát,ze jediné nebezpečí 
může hrozit ze Sovětského svazu.Před tímto nebezpečím,stejnš jako 
před nebezpečím hrozícím ze vzrůstu nacionalismu v Německu a fa
šismu v Itálii, přivírali oči nejen naivní optimisté,ale také stát 
níci a politikové nezodpovedných nn^stech.Proti všem zkušenostem 
tvrdili,že hrůzy sovětské revoluce jsou zjevem jen přechodným, 
který bude ox odčiněn vývojem k demokracii.Fašismus v Itálii a 
vojenské diktatury ve Španělsku a Portugalsku,to byly také jen 
’’přechodné kazy" na struktuře Evropy. Rok 1933 přinesl otřes,kte
rý však na neštěstí neprobudil všechny odpovědné činitele,stejně 
jako veřejnost uspávanou chlácholivýai báchorkami, z libého spán
ku. Bylo potřebí otřesu ještě horšího,který také přišel.

Neklid, spojený s vážným nebezpečím, byl ovšem i v ostatních 
částech světa,ale omezme se jen na Evropu, JJejíž vývoj se dotý
kal našich osudů.Konečně , jsou to naše osudy, jež nám leží na 
srdci.Neuvědomovali jsme si to, ale žili jsme v neklidném a ne
bezpečném světě, v němž naše republika byla opravdu ostrovem 
klidu a pořádku. Mohli jsme být na ni plným právem pyšni.
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PROBLÉMY NAŠÍ BEZPEČNOSTI

Ve stále chaotičtějších poměrech okolního sveta jsme byli sku
tečně ostrovem klidu a pořádku.Naivně jsme při tom věřili,ze jsme 
miláčkem Evropy z doby války a to jak za výkony Úregií ve válce, 
tak i pro způsob^, jímž jsme spravovali náš stát.že ta láska ne
byla tak vřelá, ak jsme si myslili,mohli jsme poznat při různých 
příležitostech.Nicméně, nezbavili jsme se této naivní domýšlivosti, 
šířené z ministerstva zahraničí. Podceňovali jome nebezpečí,před 
nimiž jsme stáli,protože jsme velmi povážlivě přecenili naše po
stavení ve světě, v neraz jsme měli několik zavilých nepřátel a v 
němž tradičně panská láska po zajících skáče.Starali jsme se 
proste přílišné o záležitosti vnitřní a politiku zahraniční jsme 
přenechali osvědčenému a jedinému znalci mezinárodních záležitostí, 
který každou, sebe mírnější a sebe opodstatnijší kritiku považo
val za zločin proti státu.

Mezinárodní politika zeme příliš malé, aby si mohla dovolit 
isolacionismus a spoléhat se jen na sebe, nebo aby pomýšlela na 
aktivní zásah do mezinárodního dění a snad i na výboje,je nutne 
diktována potřebou zajistit se před nebezpečím, hrozícím od ne
spolehlivých nebo dokonce nepřátelských sousedů.Přes všechny vý
strahy ne právě četných kritiků naší mezinárodní politiky, přehor
livě zakřikovaných, nevenovali jsme dost pozornosti hlavním problé
mům naší mezinárodní politiky.

Naším největším a nejmocnějším sousedem,k němuž jsme měli 
největší nedůvěru a pociťovali z jeho mocenské posice největší 
obavy, bylo Ne lecko. V podivném poblouznění mysli jsme se proti 
nemu nezajišťovali jinak, nez smlouvou s Francií a se Sovětským 
svazem - s nímž jsme nehraničili, takže to byli velmi vzdálení 
spojenci- jakož i vírou ve Společnost národů.Pravda, v době,kdy 
nebezpečí bylo již očividné, venovali jsme dosud zanedbávané armá
dě trochu více pozornosti a postavil na hranicích opevnení,jez 
jsme s náležitou nadsázkou přirovnávali k Maginotově linii.Ale 
opevněnÍA jak známo z dějin a jak jsme mohli později vičiet ve 
Francii- sama o sobě nestačí.Nemají také rozhodného vlivu na 
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mezinárodní posici státu,který si je zbudoval.Mohou ztížit útok, 
ale nemohou zabránit, aby k nemu došlo.Před útokem je obranou 
jen síla armády vlastní a odhodlanost prinésti všechny oběti, 
spolu se zajištěním pomoci spolehlivých spojenců.

Hlavním pilířem a chloubou naší mezinárodní politiky byla 
Malá dohoda, jež mela být jakýmsi doplňkem Dohody z doby války 
a byla její imitací.Tou měrou, jakou chátrala jednota mezi země
mi Dohody z první světová války, upadala i víra ve schopnost zá
padních spojenců jednat. To jsme nebrali na vedomí,stejně jako 
jsme si neuvědomovali stejnou nedostatečnost Kalé dohody dostá- 
ti tomu, co jsme od ní očekávali.

Pakt Malá dohody,ač si to naše nedostatečně,ba možno říci 
chybne informovaná veřejnost neuvědomovala,byl namířen výlučně 
preti Rakousku a MaČursku.Touto smlouvou se zavázalo Českosloven
sko, SDOlečně v Rumunskem a Jugoslávií k okamžitému vojenskému 
zakročení proti každému z těchto obcu států,kdyby se odvážil ú- 
toku na kterýkmixMXEi kteroukoli? z členských zemí Malé dohody.Bylo 
to zabezpečení nadbytečné, i když ne škodlivé, protože opatrnosti 
nikdy nezbývá.

obavy z Rakouska byly ovšem zbytečné.Vojenská síla rakouské 
republiky byla docela směšná u srovnání s vojenskou silou které
koliv členské země Malé dohody. Každá z nich byla schopna odra
zit a rozdrtit případný útok se strany rakouské docela hravě a 
bez značných obetí .Maclarsko představovalo vojensky nebezpečí po
někud vetší než Rakousko^uč proto,že bylo spravováno vojenským 
diktátorem a melo více bojovného ducha,ale i ne by byla každá 
jednotlivá země Malé dohody stačila bez jakékoliv jiné pomoci.A 
i kdyby se stalo,co bylo celkem těžko představitelné,že by se 
obé# tyto země shodly na společném postupu,ač mezi nimi panovala 
nevraživost a rozděloval je také územní spor o Burgenland, i v 
tomto případě by každá jednotlivá země Malé dohody docela pohodl
né stačila na to likvidovat toto jejich dobrodružství.Nicméně, 
to není co, co sluší vytknout Malé dohodě,protože ještě nikdy 
nebylo na škodu,zajistil-li se někdo více, než kolik bylo nutne 
zapotřebí.závada Malé dohdy byla v něčem docela jiném.Nezajišťo
vala žádnou ze svých tří členských zemí proti jejich hlavnímu 
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nebezpečí »vzbuzovala však dojem zabezpečení naprostého proti 
nebezpečím všem.TÍm byla uspána bdělost veřejnosti v oněch zemích, 
zejména u nás,kde té bdělosti skoro vůbec nebylo.

Jediné vážné nebezpečí, jemuž byla vystavena Jugoslávie-její 
rozpory s Bulharskem podstatně xixbKx slabším a celkem isolova
ným nepadaly příliš na váhu -hrozilo od Itálie,zejména,když se v 
oné zemi dostal k moci Mussblini.Smlouva Malé dohody však Jugoslá
vii proti Itálii nezajišťovala.Oba druzí Členové neměli zde nej- 
menšího zájmu a nemajíce zde smluvního závazku,nemáli ani trochu 
tíhuti zakročovat v přpadném konfliktu po boku Jugoslávie.

Pokud šlo o Rumunsko, hlavní a dokonce velmi aktuální nebezpe
čí, jemuž bylo vystaveno, přicházelo ze Sovětského svazu.Nehledí- 
me-li k tomu,že tu byl značný ideologický rozpor a Že ilegální 
komunistická strsna Rumunska hledala podporu a oponu v této"vlasti 
socialismu” a také ji dostávala, byl tu vážný a nebezpečný územní 
spor mezi Rumunskem a Sovětským svazem,který se co chvíli hrozil 
změnit ve válečné utkání.Po první světové válce byla totiž k Ru
munsku připojena Besarabie, na níž si velmi důrazně činil nárok 
Sovětský svaz.AŠ již byl oprávněný nárok Rumunska či Sovětského 
svazu na toto území,ani jeden ani druhý se nehodlal svého nároku 
vzdát po dobrém a protože nebylo rozhodčího,který by mohl rozhod
nutí vnutit, dal se válečný konflikt o toto území docela důvodné 
předpokládat.Ne sice okamžitě,ale v době,jež by se Sovětskému sva
zu zdála příhodnou.Toto nebezpečí bylo stále aktuální a pochopitel
ně dominovalo ruaunské zahraniční politice.Malá dphoda nebyla vsak 
ani v nejnenším zajištěním proti němu, protože nezavazovala ostat
ní partnery k pomoci. Je možné a dokonce i pravděpodobné,že by se 
Jugoslávie byla z ideologických důvodů účastnila obranné akce 
dobrovolně.Československo vsak bylo vázáno spojeneckou smlouvouv* 
se Sovětským svazem k při nejmenším £® blahovolné neutralite a 
nemohlo by učinit nic pro svého rumunského spojence.

Také Československo nebylo smlouvou Malé dohody ani v nejmen
ším zajištěno tam,kde nu hrozilo nebezpečí největší.Nase postave
ní bylo dokonce nnohem choulostivější neŽ obou našich spojenců z 
tohoto paktu.Po celé délce našich hranic,na západě, severu a jia 
jihu,jsme míli sousedy, s nimiž jsme žili v nevůli a od nichž 
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jsme se mohli obávat nepřátelského útoku.Proti Rakouska a Maďar
sku jsme byli ovšem zajištěni smlouvou Malé dohody,bylo vsak do
cela nepravdepodobné,že by se ten či onen z obou malých států 
odvážil samostatného útoku proti nám.

Rozpory mezi námi a Rakouskem byly celkem malicherné a nehro
zily porušením míru. Rychle se měnily ve vzájemný chlad a nezá
jem. V prvních letech po válce jsme se ovšem postavili proti po
kusu o restauraci habsburské dynastie v Rakousku. 0 rozumnosti 
našeho odporu proti tomu se mohou názory velmi různit»Monarchis
tická myšlenka byla v Československu mrtva a i ti nepočetní li
dé,kteří by byli dali přednost monarchii před republikou,byli 
by rozhodne proti každému nároku se strany Habsburků. Byli fan
taste,kteří v minulosti byli pro nastolení některého člena rodu 
Romanovcm/| byli jiní,kteří chtěli někoho z britského panovnického 
rodu, žádný jiný pretendent nenalezl nejmenší podpory a zaujetí 
pro republiku bylo tak mocné,ze co by by^o snadbxx bývalo přijato 
se značnou nechutí za války, jako jakýsi poplatek za to,ze dosta
neme vlastní samostacný stát, bylo definitivně pohřbeno zřízením 
republiky.Neměli jsme se čeho bát.A ani Rakousko nebylo tak mo
narchistické, aby bylo ochotno riskovat něco pro Habsburky a roz
hodne ne aby podporovalo vojenskou mocí jejich nároky na panování 
u nás.

Stejně nemělo nejmenšího zájmu pokračovat ve sporu o rozdělení 
státního dluhu zaniklé monarchie, nebo se svářefe o maličký kousek 
území u Cmuntu, přiděleného náa mírovou smlouvou. Kdy by bylo slo 
jen o rakouského souseda, mohli jsme docela klidně spát.

Byl zde ještě jeden vážnější bod rozporu,který, ku podivu, 
jsme považovali za méně nebezpečný, než nastolení Habsburků,jež 
nám mohlo a také mělo být něčím, do čeho jsme se neměli vůbec 
plást, totiž připojení se Rakouska k Nemecku.I takovému pokusu- 
Rakousku mírovou smlouvou zakázanému - jsme zahranili a tendence 
slučovací během doby v Rakousku dohasínaly.V pozdějších letech 
se dokonce ucházelo u nás o spojenectví proti násilnému přičle
něni k Hitlerovu Ne iecku.Kdo se podívá na mapu musí si uvědomit, 
co znamenalo krytí nayich jihozápadních hranic proti nemeckemu
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útoku a musí pochybovat o zdravém rozumu těch našich správců za
hraniční politiky, kteří toto spojenectví odmítli.

Vážnějším nebezpečím bylo pro nás ovšem MaSarsko,jež si činilo 
nárok na Slovensko.Mač irská agitace mela určitou odezvu na Slo
vensku samém, stejné jako v některých západních zemích.Maďarsko 
by se však BaxQxnaciávxSxi»m nebylo samo odvážilo přímého útoku 
na nás, zejména proto ne,ze by se zde byla uplatnila naše smlou
va s Rumunskem a Jugoslávií.Dalo se však předpokládat,že by Ma
ďarsko využilo každé naskytnuvši se příležitosti, jež by Česko
slovensko zapletla do válečného konfliktu.Ten mohl nastat mezi 
námi a Polskem a především ovsem mezi námi a Německem.

S Polskem jsme měli trvalý územní spor o Těšínsko a některé 
Části severního Slovenska. Byla zde také nevraživost mezi oběma 
národy,nerozumně živená osobní nechutí mezi vůdčími činiteli za
hraniční politiky obou států. Polsko,jež se právám považovalo 
plným právem za ohrozené Sovětským svazem, vidělo v nás spojence 
Sovětského svazu a tím i stát nepřátelský, stejně jako my jsme 
mohli plným právem vidět nepřátelství v polské podpoře slovenské 
iredonty a maďarských nároků na Slovensko.Nebylo to ovšem od 
Poláků nezištné, jedním z méně rozumných hesel polské zahraniční 
politiky byla společná hranice polsko-maäarská,jež ovšem neměla 
být nikterak naprosto shodná se starou hranicí Uher.Polsko si 
prostě činilo nárok na kus Slovenska.

Nepochybně mělo být snahou naší zahraniční politiky získat 
Polsko a odloučit je od MaSarskaAale pakt se Sovětským svazem 
byl ovšem po této stránce prekážkou docela nepřekonatelnou.Po 
této stránce jsme nepodnikli docela nic opravdového,ač Poláci i 
my jsme byli součástí francouzské bezpečnostní soustavy,jež se na
ším vzájemným sporem stala docela bezúčinnou v naší části Evropy.

Hlavní ohrožení jsme ovšem mohli plným právem spatřovat v Ně
mecku, i když se na hodně dlouho mohlo zdát,Že ze všech našich 
sousedů - s výjimkou spojeneckého Rumunska - bude Nemecko sou
sedem nejpříjemnější". Zajistili jsme se proti němu - a to bylo 
zajisté povinností naší zahraniční politiky- protože nebylo 
myslitelné, že by odzbrojené Nemecko zůstalo bezbranne ve svete,
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který postupne začínal zbrojit až po zuby,na neštěstí docela ne
dostatečně vfchledem k horšící se situaci. Nemecko již svou veli
kostí i svou minulostí nás nutxalo se zabezpečit, i když v prvních 
letech po válce vypadalo jako soused naprosto mírumilovný,

V jeho vnitřní polioice bylo však mnoho zneklidňujících zjevů, 
jež důrazně varovaly před vírou^,že původní politika výraarské 
re ubliky nebude změněna a nahrazena docela jinou. ( V memorandu, 
je^ jsem r.1925 pódii ministerstvu zahraničí a jež melo pak za 
následek můj rozr.ovcr s ar.Benešem,tehdejším ministrem zahranil 
čí, jsem ne. tyto povážlivá zjevy a tendence upozorňoval a varoval 
před naivní vírou ve věčnou německou mírumilovnost.Psal jsem o 
tom na jiném místě těchto vzpomínek.) Všechno naše spoléhání spo
čívalo ve víře na Společnost národů , v důvěře ve spojenectví s 
Francií a Sovětským svazem, výstrahyyže tyto smlouvy nestačí a Že 
toto zajištění je naprosto nedostatečné; se ozývaly jiŽ před rokem 
1935, kdy v Nemecku přišel k moci Adolf Hitler a kdy se Nemecko z 
klidného souseda změnilo v souseda velmi nebezpečného a ohnisko 
válečných akcí,ohrožujících nejen nás,ale i celý svět.

R.I933 nebylo ještě pozdě učinit potřebná opatření.Neučinili 
jsme je (jako je neučinily ani ostatní státy světa) a všechno,co 
následovalo, není jen vinou zrádnosti francouzských politiků,sla- 
bosství politiků britských a pošetilosti spoléhání se na krásná 
slovu a slavnostní sliby Bovetskeho svozu.Na sve katastrofe mame 
smutnou zásluhu sami,ba lze rici,ze jsme si ji sami zavinili.

* ♦ ♦
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SPOLEČNOST NÁRODŮ -ŠIDÍTKO PRO VELIKÉ DĚTI

Prvním cílem, jejž si stanovily mocnosti Trojdohody,zatažené 
do první světové války, bylo zabezpečit,aby se podobná katastro
fa již neopakovala.Od počátku pomyslely na tvrdý mír,který by 
zlomil nemeckou moc a současné vynutil res ektování mezinárodní
ho práva a zachovávání mezinárodních smluv, jez Nemecko hrubé po
rušilo vpádem do Belgie a Lucemburska,,jejichž neutralita byla i 
.jím smluvně zajištěna. Nemá smyslu zastírat,že mravní pohoršení 
světové veřejnosti nad,tímto německým proviněním se proti meziná
rodní mluvnosti,ač §B?§M^Slf,bylo alespoň se strany státníků po
někud pokrytecky předstírané. Každý kdo se jen trochu zajímal o 
mezinárodní vztahy, musil vidět,že Nemecko má výbojné cíle a že 
německý nástupní plán (t.zv.Schlieffenuv plán) dávno před válkou 
počítal s tím,že Nemecko poruší své smluvní závazky.Není pochyby, 
že se válce dalo předejít,kdyby byl již před vypuknutím konfliktu 
vykonán na Německo rozhodný nátlak politický.Nejen Že nic tako
vého se nestalo, ale, jak bylo známo z pamětí německého velvyslan
ce Lichnowského v Londýne, Nemecko nevěřilo ve vůli a schopnost 
Británie a Francie jít do války.(Stejný omyl,plynoucí z pochyb
ností o odhodlanosti západních mocností,přispěl k vzniku druhé 
svetové války a konečně i k dnešní nejistotě)Nemoudrostí politi
ků se stalo, že se dali překvapit vojáci Trojdohody a neučinili 
Žádná řádná opatření proti vpádu přes Belgii a Lucembursko do 
Francie. A když k válce došlo a západní fronta byla v rozvratu, 
musilo carské Rusko zachránit tuto frontu sebevražednými akcemi 
proti německé přesile.Odplatou je pak západní mocnosti nechaly 
na holičkách.

Válečné cíle Trojdohody, k níž jsme se připojili spontánním 
způsobem, se postupně rozšiřovaly z pouhá obrany na pian nové 
úpravy mocenských poměrů v Evropě. Trojdohoda zdůrazňovala po
svátnost smluv a připravovala potrestání Nemecka a Rakouska.Paci
fistické skupiny, jež s velkou neochotou přijaly válku a natropily 
tolik zla tím,že v útočnících vzbudily kladnou víru,ze se je
jich útoku nikdo nepostaví v cestu, vymáhaly,aby se zajistilo,
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ze tato válka bude válkou k odstraněni válek.Carské Rusko pak 
již v prvních týdnech války vyhlásilo za válečný cíl obnovení 
České samostatnosti,jakož i rSzné změny na Balkáně ve prospěch 
tamních slovanských národu.Se vstupem - hodně neochotným a vynu
ceným bezohledným postupem Německa proti neutrálům - Spojených 
států do války, dostala válka rázem ideologický ráz.Stalo se tak 
vlivem a uraíněností amerického presidenta Wilsona,propagajíčího 
kvapně smrtícímu,ale pečlivě utahovanému, tělesnému a duševnímu 
neduhu.Trojdohoda byla na Spojených státech tak závislá,že musi
la odložit své praktické plány na budoucí úpravu mezinárodních 
poměrů a hodně neochotně přijala jeho koncepci válečných cílů, 
vrcholících ve zřízení Společnosti národů. Ta se mela stát vrchol
ným dozorčím orgánem nad svetem, jakýmsi zárodkem budoucí světové 
vlády, Wilsonovy ideje fascinovaly lidstvo válčících mocností.

Na mírové konferenci v Paříži byla skutečně založena za obecné
ho nadšení neinformované sj® veřejnosti, i když za značných rozpa
ků některých střízlivějších a zkušenějších státníků. Tato Společ
nost národů se během doby změnila v jakési opium, jež opájelo ve
řejné mínění, uspávalo bdělost a tím se také stala jednou z pří
čin toho, že se svět postupně řítil do katastrofy druhé ivštové 
války.

^ení pochyby,že se Společnost národů mohla stát, necht již ve 
chvíli svého zrodu,ale spíše zůárným a soustavným vývojem tím, 
čím ji h&tČl mít Wilson ve svém mlhavém idealismu.K tomu však bylo 
potřebí neiolika předpokladů, bez nichž však musila skončit tak, 
jak skončila.

Především bylo potřebí definovat přesně oprávnění této organi- 
sace, nadat ji výkonnou moci, určit jasne a presne zasady jejího 
postupu a definovat nedvojsmyslně zásady mezinárodního práva,jež 
měla vynáhat a dokonce i vynucovat«Autoři charty-’ ne všichni 
z nich byli naivní idealisté, oddávající se nereálným snům -byli 
nuceni pod tvrdým nátlakem neústupného a o své neomylnosti přesvěd
čeného amerického presidenta přijmout formulace,jeŽ dovolovaly 
mnohý výklafi.Příkladem toho je pojem "sebeurcení národů”,jez si
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dosud vykládá každý podle svého.Devatenáctá století -zejména ve 
své druhé polovine -vytvořilo Jistě jasné a presné predstavy de
mokracie, svobody, sociální spravedlnosti, posvátnosti smluv a 
pod., ale již první leta dvacátého století začínala vnášet do po
litické terminologie zmatek, v němž pod oblíbeným označením se 
kryly často skutečnosti docela protichůdné tomu,jak se je chápalo 
drive.Svoboda,demokracie, lidská práva a pod., to všechno zname
nalo něco- jiného v každé zemi, v každém režimu, ba i u každého po
litického teoretika.Slov, označujících pojmy považované dosud za 
velmi osvícené, používá se zvláštní zálibou i nejcernejší absolu
tis ius. Absolutističtí vládci starých dob nepředstírali že jsou 
demokraty a nehonosili se svou láskou k politickým a občanským 
svobodám.Kdejaký diktátor dnešní doby se bude vydávat za pravé
ho demokrata a totalitní režim se bude chlubit tím,že nastolil 
skutečnou svobodu.

Společnost národů trpela od samého počátku mlhavostí svých 
zásad, zejména v důsledku tohoto myšlenkového zmatku.Trpěla také 
nedostatkem jednoty i zásadovosti členských států, jichž přibýva
lo rychleji, než bylo zdrávo. AČ byla původně myšlena jako společ
nost výběrová, do níž cesta je otevřena jen státům, jež se spra
vují jejími zásadami, netrpělivost nadšenců- do značné míry pře
devším vlivem Společností pro Společnost národů 1 rozšiřovala 
své řady a otevírala přístup i státům, proti jejichž režimům mela 
vlastne vést| nesmlouvavé tažení.členem Společnosti národů dokon
ce jeden čas M Sovětský svaz Josefa Stalina! Naproti tomu členem 
se nestaly Spojené státy,jejichž president vynutil nejen zřízení 
této Společnosti, ale i její foraji a zásady, je jí přednosti i smr
telné závady.

Z výkonného orgánu demokracie a svobody a pevného mezinárod
ního šáhu se společnost národů stala rychle jen jakýmsi vznešeným 
ÄSbffiiaxmxtaiiaBffiai diskusním klubem diplomatů a vůdčích státníků. 
Ani to by nebylo bývalo neštěstím a mohlo to dokonce přinés^i ja
kýsi prospěch, kdyby toto diskusní forum nebylo vydáváno veřej
nosti v Č&Uárš-h zemích aa to, čím nebylo,ač tím mělo býti podle 
úmyslu svých zakladatelů.Neúčinná organisace se zdala zraku
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světové veřejnosti mocenským činitelem, jímž na neštěstí nebyla* 
Zvláštní spojenecké smlouvy,byly povazovány za zbytečné, ba pro
vokující , obranné zbrojení za škodlivé.Tam,kde je Společnost náro
dů,není potřebí jiného zajišťování se - tak zněla these, na kte
rou naletěla veřejnost ve většině zemí.V mnoha zemích spoléhání 
se na neúčinnou Společnost národů nahradila nutnou opatrnost.Pod 
patronancí ideologie Společnosti národů doznal šílený přímo roz
mach nerozumný pacifismus v Británii a ve Francii, o menších a v 
mezinárodní politice méně důležitých zemích ani nemluvě.

Tak došlo k tomu,že pod americkým nátlakem se Francii nedosta
lo oněch záruk bezpečnosti, jež požadovala, poněvadž touto záru
kou byla přece existence Společnosti národů.Francie se tedy uchý
lila jednak do pacifismu, jednak se schovala za Maginotovu linii 
jako za novodobou čínskou zeč.

Tím se ta é stalo,že hned na počátku pod nátlakem Společnosti 
národů a ovšem také pud tlakem svedeného veřejného mínění,západ
ní mocnosti odmítly intervenci v Rusku proti nejbarbarštejšímu 
režimu moderních dob,ač mely spojeneckou smlouvu s povalenou rmxjtasj 
ruskou vládou.

Veřejné mínění odmítalo skoro fanaticky vzít na vědomí sku
tečnosti, jež se kvapně stávaly patrnými tíovinářům a nepochybu/ 
i politikům,zabývajícím se mezinárodními záležitostmi. Politiko
vé neměli odvahu doznat skutečnosti a novináři měli odvahu a ta- 
ke možnost jen vyjimecne. .le mezi sebou mluvili o "zenevske zva- 
nírněr',jež vyrábí smlouvy a vydává'deklarace,které až příliš při
pomínají národní pohádku o slepičce a kohoutkovi.Vznikla posměš
ná parodie,že "vysoké smluvní strany se usnesly v Ženeve na pro
tokolu, jímž se zavazují plnit smlouvu,kterou se zavázaly neporu
šovat ttátdnání, podle něhož je potřebí zachovávat dohodu o tom,ze 
pro všechny případy platí neporušitelný závazek, jímž byla stano
vena závaznost smloufy atd.atd.".

Společnost národů se z krásného snu stala žalostnou fraškou a 
nakonec veřejným nebezpečím*Tu a tam dokázala sice zabránit ná
tlakem některý ', drobným -®álkímř£coŽ by byl dokázal nátlak spřá
telených velmocí nebo sousedů $ez jakékoliv zenevske společnosti.
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Nebyla však schopna zabránit konfliktům Členských států,zejména 
ne velmoci.Kdo nechtěl uposlechnout, prostě neuposlechl a íužmxmxm 
fasisticka Itálie si mohla řádit ve vlastní zemi jak chtěla ,ale 
mohla i bez ohledu na Společnost národu podniknout válečný vpád 
do Habeše. Sankce proti Itálii se staly velmi nechutnou fraškou, 
jako ostatne každý jiný čin touto společností podniknutý.

Nemá ovsem xibysi smyslu si lámat hlavu,který stát nebo který 
politický činitel způsobil především bezmocnost a směšnost Společ
nosti národu. Instituce chybně organisováná,bez pevného a důraz
ně uplatňovaného vnitřního řádu a bez jasného a nedvojsmyslného 
programu, nemohla vynutit svá rozhodnutí proti těm,kteří se pro
vincii.Od samého počátku státy,jež nenalezly ve Společnosti ono 
zajištění, jež potřebovaly, nebo o němž soudily,že je potřebují, 
hledaly je jinde a smazxnyi omezily se ve Společnosti na krásná 
slova, jež nic neznamenala.Co prošlo jednomu, musilo projít i 
druhému.

■Společnost národů, myšlená jako orgán mezinárodního práva a 
pevného řádu a světové bezpečnosti se změnila z tragické frašky, 
je^ ji uvedla v naprostou nevážnost na odpovědných místech ve váž
né hebezpeČí, zejména pro malé státy, jež byly zde ostatně docela 
přehlíženy.Neochota doznat, že orgán, kterýgť mel zajistit bezpeč
nost, se změnil v diskusní klub nevalné ceny, uspávala veřejnost 
v mnoha zemích.Pacifisté všech národů mohli vésti své tažení pro
ti různým mezinárodním závazkům a aliancím, zbytečným a škodlivým 
podle nich, protože o to všechno se postarala a postará Společ
nost národů.Pacifistická hnutí mohla vymáhat hodně hlasitě odzbro
jení svých zemí, protože války jsou přece odstraněny existencí 
Společnosti národů.Nepřipravenost západního světa u srovnání s 
německým zbrojením, byla do značné míry zaviněna touto smgmxmxmKÄ 
agitací, opírající se o slepou víru ve Společnost národů.

Státníci některých zemí, jako na př.Francie, chápali ovšem ne
dostatečnost záruk^,poskytnutých Společností národů. Budovali 
vlastní bezpečnostní soustavu,ale účinnost těchto spojenectví byla 
ochromována tím, že pošetilá víra ve Společnost národů,jejíž ža-
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lostnost nebyla odvaha odhalit»zaslepovala veřejnost, jez nechtěla 
chápat nutnost takovýchto opatření a svým odporem oslabovala schop
nost dostávat závazkům, plynoucím z těchto spojenectví.Státy,jež 
se sdružily,nemohly se spolehnout na Společnost národů,ale pro 
její existenci a hlavně pro naivní víru v ní ve veřejnosti i» 
oněch zelích, nemohly se nakonec spolehnout ani jeden na druhého, 
na slavnostní závazky vlastních spojenců.V tom bylo ono nebezpečí, 
jímž se stala Společnost národů.Bez ní by byl svět donucen tvrdý
mi skutečnostmi starat se trochu více o vlastní bezpečnost.Pošeti
lé iluse se staly překážkou solidarity alespoň služných států,jež 
nerozum jejich veřejnosti nutil k činům velmi neslušným.

Československá republika se stala- vlastní vinou- jednou z 
obětí této pošetilé víry ve Společnost národů a její zázračnou 
účinnost.V nebezpečné zeměpisné posici, v níž byla republika,Spo
lečnost národů docela nošetile byla povazována/ za jeden z hlavních 
pilířů mezinárodní politiky a soustavně ji odpovědní správcové 
nas* zahraniční politiky označovali za jednu ze spolehlivých zá
ruk naší bezpečnosti.Tato pošetilá víra zacházela tak daleko,že 
jsme v prvních letech republiky zahrávali si s myšlenkou likvidoü»! 
vat stálou armádu a nahradit ji milicí.A i když byl tento plán po
tlačen, po hodně dlouhý čas jsme zanedbávali zbrojení a co hor
šího, zanedbávána byla potřeba nalézti &mkirýni£m®šxmkmMmsáMmxmHSE» 

nejen dobrý pomer k našim sousedům,ale získat i co možná nej
větší jejich počet za spojence.MÍsto toho, spoléhajíce se na 
Společnost národů, nestarali jsme se o sousedy a vzhlíželi k xxx 
žehevě.

Je ovšem prmla,še jsme si, jaksi mimochodem, vedle Malé dohody, 
opatřili dva spojence, náležitě vzdálené,totiž Francii a Sovětský 
svaz.V době Mnichova nás nechala na holičkách Francie,stejně {Jako 
Sovětský svaz. Francie porušila s~louvu-coz nebylo tak necekane, 
protože její mravní a politický rozklad začal postupně po prvních 
letech nejistého míru. Sovětský svaz pak se mohl odvolat na to,
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že podle ustanoveni smlouvy, stejně pošetile formulované, jako 
byla smlouva o Malé dohodě - nemá k nám jiných závazku,než při
jít nám na pomoc,jestliže nám na pomoc přijde Francie,Ale to je 
již další kapitola z historie nemoudrostí naši zahraniční politi
ky.

* ★ ★
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levicové Proudy V kulturním ŽIVOTĚ

Prvotní radikalisace našeho národního života po válce se doce
la natne projevila také v našem kulturním světě.To se dalo ostat
ně předpokládat.V kulturním snažení je vždy a všude zřejmý a cel
kem přirozený skion hledat jiné cesty, než jakými se až dosud 
brala společnost.Vývoj se namůže zastavit a co bylo-až dobré či 
Špatné - nemůže být nikdy konečným stadiem vývoje.Nicméně,novo
ty obvykle nebývají přijímány s takovou ochotou a dychtivostí i 
nekriticností,jako se to stalo u nás v prVních letech republiky.

Myš opadly první vlny nadšení ze získané svobody, mohli jsme 
velmi brzy poznat, jak kvapně se vzdalujeme od náLeflidy a myšlení 
doby manifestu českých spisovatelů, divadelních slavností a národ
ní přísahy.Zajisté, i ta doba byla jen přechodnou metou na ceste 
národní pospolitosti do nové a jak jsme doufali lepší budoucnosti 
Tak,jak se změnily pomery, musely se mčniv i cíle a celý národní 
život. Proto nevadilo, že mladí- někdy ovšem hodně postarší- spi
sovatelé,malíři, hudebníci a podobně a ovšem také především li
terární a umělečtí kritikové usilovali najít nové cesty.Co va
dilo a nutně muselo vadit bylo,že tak činili mnohem naléhavěji a 
nekritičtěji, než tomu bylo v předchozích dobách,že jim nezáleže
lo ani tolik na tom, byly-li tyto nové cesty lepší oněch starých, 
jako na tom,že byly nové a docela odlišné od tech, jež mely být 
opuštěny.Prostě,že toto hledání a usilování zacházelo mnohem da
le nejen než bylo nutné, ale i dále než bylo moudré a důvodné. 
Ne vývoj, ale zlom, to bylo to, co se stalo heslem a co nutně 
pohoršovalo a zneklidňovalo a co místy naráželo na odpor,někdy 
ovšem stejně nemoudrý, jako bylo toto počínání.

onaha zavrhnout minulost, ba i samu přítomnost -obvykle bez 
náležité znalosti toho,co bylo odhazováno a bez uvážlivého hodno
cení co bylo opravdu špatné a co oylo skutečně dobré a zasluho
valo zachování - měla od samého počátku mnoho podpory, ne vždy 
nezištné a ne vždy také diktované zájmem o rozkvet naší kultury, 
přicházela od rozbujelých radikálních směrů politických a sociál
ních, zmatených pečlivě vybranými pověstmi, přicházejícími ze
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zeme,v níz byl násilne a s brutalitou do té doby nepředstavitel
nou uplatňován ”sen nové kultury". Přitažlivost "vlasti socialis
mu’, jejíž přebarvená tvářnost byla s prehnaným zanícením vštěpo
vána do naivních dusí mnohými,kteří nevideli a s rafinovanou 
prohnaností těmi,kteří nechtěli vidět, se projevila zvláště pro
nikavě u mladé tvůrci imteligence, neschopné a někdy neochotné 
poznat,jaký je rozdíl mezi jejich sny a tvrdou skutečností.

Také společenský a politický život byl vystaven stejnému nápo
ru. Zde vsak hlasatelé "nových cest" narazili-alespoň v tvůrčích 
vrstvách- na duse méně naivní a zkušenější.Proto se zde,stejně 
jako v odborovém hnutí,podařilo mohem rychleji, i když ne vždy 
snadno a dost rychle - čelit vlivu československé odbočky Třetí 
internacionály a jejích přisluhovačů. (Od svého vzniku Komunistic
ká strana Československa připojovala s pýchou k svému názvu ta
ké označení,že je odbočkou oné internacionály,aby tak zdůraznila 
svou i svou závislost na Kremlu.) Mnohem nesnadnější
to bylo ovšem v kulturním a zejména pak literárním svete, kž na 
tisk vysloveně komunistický ,vče'6t« s komunismem koketující\všechen 
náš vlivný tisk zaujal od samého počátku ku komunismu a jeho dik
tatuře v někdejším Rusku stanovisko odmítavé, nebo alespoň sdríásax 
iimx opatrně zdrželivé. Přesto v*ťk až na opravdu nečetné výjim
ky pronikli v denním tisku skoro všude do kulturních rubrik vyhro
ceně levicoví recensenti a přispěvatelé.Kritika tohoto zjevu by
la ovšem neprodleně označena za útok na svobodu přesvědčení, za
tuchlé reakcioná^ství a ovšem také za nepřípustné zatahování po
litiky do kultury a umění.Když jsem někdy r.1950 věnoval tomuto 
zjevu kapitolu ve své knize "Noviny a novináři" a poukázal na za
jímavý rozpor v názorech rubrik politických a kulturních,jediný 
souhlasný hlas se ozval v "Národních listech'1 , v nichž vsak 
recensi nepsal normální literární recensent,ale profesionální 
novinář, totiž jejich šéfredaktor Antonín Pimpr.Dokonce i v agrár
ním "Venkově ",jejž nikdy nikdo nepodezříval z nadržování moder
nistu a levičáctví, se v recensi mé knížky objevila výtka,že vec 
přeháním.Nepřeháněl jsem.Radikalismus v kulturním životě byl
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dlouho netečně přehlížen jako dětinská pošetilost,je* pomine 
sama od sebe.^kdy to bylo z nerozumu.Někdy z oportunistu a 59x93^ 
kií pošetilé nestatečnosti, neochotné se vystavit nepříjemnostem, 
plynoucím z konfliktu s vysoce agresivní a pevně solidaritou spo
jenou skupinou, uplatňující se takovou měrou v tisku, v ostatních 
rubrikách docela jinak orientovaném.

Jako ilustraci pomeru bych mohl uvesti kixtxnkm malou historku 
z prvních let republiky.Ukazuje názorně, jak se situace vyvíjela 
od samých počátků.V Akademickém dome ve Spálené ulici se konal 
diskusní večírek o moderní literatuře.Nevím již jak a proč jsem 
se tam dostavil.Hlavními řečníky byli Jiří Wolker, tehdy širší ve
řejnosti ještČ celkem neznámý začátečník a A.M.PÍša,který tehdy 
také ještě nebyl ani trochu známější.Oba mluvili s autoritatív
ností, jež by zarážela i u někoho, kdo by se byl mohl již oprav
du pochlubit dlouholetou působností a vrcholnými výkony.Oba za
tratili s naprostým pohrdáním všechno, co bylo kdy vykonáno v na
ší literatuře, ba i v celém našem národním životě.To konečně ani 
valně nepřekvapilo,ani nevzrušovalo.Stalo se přece již pomalu tra
dicí,že se každá generace dívá kriticky - někdy ovšem docela ne
kriticky odmítavé- na všechno, co vytvořily generace předchozí. 
Stalo se už zvykem,*e každá nová generace pošetile soudí,že ona 
objevila Ameriku a že jí teprve začíná všechen pokrok a všechna 
dokonalost. Go zaráželo a co zarmucovalo bylo, jak se pri této 
příležitosti chovali dospělí a uznaní již představitelé našeho 
dosavadního kulturního života, jejichž postavení bylo již tak za
jištěné, že neměli zapotřebí se před někým krčit a někomu nadbí
hat.Na přednášce jich bylo několik.Vzpomínám na tři z nich.Byli 
to universitní profesoři zvgčných jmen:Zdeněk Nejedlý, F.X.Salda 
a Emanuel Rádi. Všichni tři měli již za sebou dlouholetou činnost, 
vsicni byli obecntí uznáváni jako autority a také všichni tři byli 
považováni za sloupy pokrokového hnutí- alespoň v kulturním ži
vit? •

Zdenek Nejedlý nebyl tehdy ježte znám ve veřejnosti jako za
rytý bolševik,ač již zde byly náznaky,že prejde nxx do paměti
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veřejnosti jako "rudý dedek". Historik české hudby,přítel Masa
rykův - neznámo ovsem, zda toto pnžm±m přátelství pokračovalo 
i za republiky - vášnivý vyznavač Bedřicha Smetany,provokoval 
někdy svým jednostranným zanícením pro Smetanu a svou chorobnou 
přímo nenávistí k Antonínu Dvořákovi, Ale i ti,kteří nebyli ochot
ni jít všemi cestami, jimiž je chtěl vesti Nejedlý,byli ochotni 
uznávat, že něco znamená. Obecné opovržení přišlo až mnohem po
zději.

F.X.šalda byl v on* dobe maj® nesporně nejslavnějším jménem v 
naší literární kritice. Byl to typický představitel toho,co jsme 
nazývali pokrokovým hnutím let devadesátých.Jeho sbírka úvah 
"Boje o zítřek" má i po dlouhých letech své čestné místo v deji
nách naší kritické literatury.

Emanuel Rádi,později můj veliký přítel, s nímž jsem se zúčast
nil několika politických akcí, byl jedním z největších našich 
biologů.Ku škodě české vědy přesedlal na filosofii, jíš nijak 
zvláště neobohatil.Válčil neúnavně s "reakcionáratvím" a nacio
nalismem, zastával jakési mlhavé evangelictví a byl nesporne 
mužem "pokrokové orientace". Také zde, i když bylo možné- ostatně 
někdy i nutné - s ním nesouhlasit, vždy to byl nesporně muz, ma
jící nárok na úctu a při nejmenším na zdvořilé vyslechnutí a na 
zdvořilou odpověč.

Všichni tři zasáhli do diskuse, k níž došlo po úvodních prů
jevech Wolkera a Píši. Z těch si dnes pamatuji jen dojem, jímž 
na mne působili a nikoliv co vlastne říkali.Byl jsem dost mla
dý, abych se díval nevlídně nebo alespoň se značnou podezíra
vostí na ty "staré".Netrpel jsem sám také zvláštní skromností 
a nepožadoval ji proti na jiných.Nicméně, i tak jsem měl krajne 
nepříjemný dojem z přehnané"a každému jasně zřejmé domýšlivosti 
začátečníků,kteří sice mohli,ale také nemusili v budoucnosti 
něco znamenat a jež docela rozhodně jejich dosavadní dílo nijak 
neoprávňovalo k tónu tak povýšenému, jaký naladili.Neuráželo to 
jen postižené, ale i posluchače.
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To vsak nebylo nic proti tomu, co následovalo.Všichni tri pá
ni profesoři se -kromě Jiných- účastnili diskuse.Zdeněk Nejedlý 
podkuroval mladým přednášečům a mladým směrům,as to bylo docela 
nechutné, měl však alespoň ten úspěch,že oba reagovali na jeho 
vývody s jakousi dávkou zdvořilosti.Ovšem,on patřil konečně do 
jejich tábora a razil jim cestu.Salda, tehdy nesporně velikán 
české literární, kritiky, muč,jenž se nikdy nevyznačoval bázlivostí 
ani přehnanou skromností a pokorou^- spíše se mu dal vytknout to
ho pravý opak- a který míval tolik veřejného opovržení k lidem, 
kteří se do mívali mít ’’pravdu v čepici" - mluvil poníženě a 
odplatou musel vyslechnout slova tak posmesna a jej přímo zlehču
jící. Bylo mi ho líto, alespoň po tak dlouho,pokud nepromluvil 
znovu a to zase s takovou poníženosti,že jsem na hodně dlouho 
ztratil k němu veškerou úctu.

Ani Hadi neprojevil v diskusi mnoho odvahy.I když se nezmenil 
v patolízalského vrtichvosta, koktal - coz se stávalo vždy, 
když byl na rozpacích - a opatrně se vyhnul všemu, čím by provo
koval. Znali jsme se již tehdy a po schůzce se mne ptal, co tomu 
říkám.Vyhrkl jsem, žek kdybych se byl zúčastnil rizpravy^hyl 
bych všem účastníkům řekl, co si o nich myslím a že bych to uči
nil takovým způsobem,že by si to namatovali do nejdelsí smrti.

Tato schůzka se ovsem konala bez pozornosti veřejnosti.Pro 
mne kH byla jen ukázkou, jak se mění časy. Jeste několik málo 
let před tím by byl viditelný rozdíl mezi tím, kdo jiz něco vyko
nal a někaj^ se dostal a mezi tím, kdo teprve doufal něco v bu
doucnosti vykonat. Možná,že tehdy byli ti staří domýšlivější na 
své zásluhy, než měli být, ale ani největší nadutec mezi nimi 
by áe nebyl odvážil vystoupit proti naprostým začátečníkům tak, 
jako to činili oni proti lidem, z nichž každý měl za sebou dlou
há leta záslužné a úspěšné práce.Bylo to stejne domýšlivé jako 
neslušné.

Kult mládí a "pokroku", který byl mnohdy jen tím nejhorším 
zpátečnictvím, byl po několik let převládající naladou a vedl 
k nedůstojnému nadbíhání lidem,kteří teprve měli dok*zat,z0
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chtějí a dovedou něco užitečného vykonat.To se projevovalo 
všude a vedlo to k zkreslení našeho kulturního života.Konfus- 
ní knižní novotiny získávaly v tisku předlouhé a hlubokomysiné 
a někdy - jako byly na př. ty Goetzovy- nesrozumitelné úvahy* 
Díla známých a oblíbených autorů byla přehlížena,odbyta kra
tičkými nebo málo vlídnými posudky, někdy dokonce zahrnuta po
směškem. Karel Čapek byl povýšen na skoro div světa.Když kdosi 
navrhl, ze by Národní shromáždění mělo navrhnout Aloise Jiráska 
na Nobelovu cenu za literaturu,vífebudilo to jen posměch a rozhoř
čené polemiky, v nichž zastáncové JiJfctó&j/projevili až zahan
bující nedostatek statečnosti a důslednosti.

Touto pošetilou a škodlivou horečkou "modernosti'' a "pokro
kovosti" nebyla ovšem postižena jen litaratura beletristická 
a poesie a v poněkud menší míře i ostatní umělecká či za ume
leckou se považující činnost-. Také komentáre o literatuře 
filosofické a ovšem o literatuře historické a politické začí
naly být vystavovány stejným sklonům. Zde ovsem byla odezva 
hejrychlejsí a nejúčinnejší.Ve většina denních listů začala 
politické redakce uplatňovat s důrazem a také s úspěchem svůj 
hárok psát o tomto druhu publikací. Političtí publicisté si 
nehráli na vznešené velekněze a nepředstírali zvláštní učenost, 
nebo neutralitu tam, kde neutrálními ani trochu nebyli.Netaji
li se svým názorem na svět,ani tím, Že všechno posuzují s hle
diska svých zkušeností a svých názorů. Protože vsak vyrostli 
v soutěži programů a myšlenek a prošli mnoha půtkami, tu i 
když kritisovali a to někdy i hodně příkře, neupírali lidem 
jinak smýšlejícím právo na odchylné názory.Vypadalo to komic
ky, ale politické komentáře o knihách bývaly snášelivejší a 
objektivnější, než recense čistě literární.

Ovšem, diskuse o literatuře věnované filosofii, historii a 
jiných více méně veřejných otázkách, narážela na jednu zvlášt
ní potíž,jež se jednu dobu zdála skoro nepřekonatelnou.Po 
slušně dlouho dobu bylo nesnadné publikovat v těchto oborech 
knihu,jež by se příčila buš oficiální, nebo radikální linii. 
To platilo zejména o publikacích»věnovaných zahraniční akci,
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domácí u odboji za války a dále některým speciálním úsekům 
historie, právě tak jako o dílech o některých filosofických 
či veřejných problémech.S rozvojem nakladatelské činnosti ne
bylo jistě nesnadno vydat knihu, jez byla v souladu buč s 
oficiální linií, stanovenou pevným blokem vyznavačů T.G.Masary
ka, nebo krajne levicovou orientací. Většina nakladatelství, 
vydávajících literaturu roho druhu, se pevne vázala na ten ci 
onen směr. Z velkých a zavedných nakladatelství, neomezujících 
se pmxzsmxx jen na beletrii, pouze Ottovdf a také Neubertovo Be- 
rnědšlské nakladatelství nalezlo odvahu vydat občas knihu,jež 
byla v naprostém rozporu s převládajícími tendencemi obou smě
rů.

Odborná literatura, zejména historická a filosofická byla 
vystavena nátlaku nejen se strany literárních kritiků,ale i se 
strany kritiků politických.Zde byla uplatňována mnohá anathema. 
V historii byl zavrhnut především Goll- hodne tomu ovšem napo
mohlo pohoršení nad jeho pošetilým stanoviskem za první světo
vé války - jako zaostalý reakcionář.Goll se ovšem dc3tal před 
válkou do polemik o historii s Masarykem a pro mnohé to bylo i 
po letech neodpustitelným proviněním.Stejný osud s ním sdílel 
jeho veliký žák a nástupce Pek^ř.Oba byli vystaveni útokům 
nejen krajně radikálního křídla našeho politického a kulturní
ho života,ale také krajního nepřátelství toho, co jsme nazýva
li hradní skupinou.Pekařova neobliba vyplývala především z je
ho úcty ke Gollovi a z jeho od oficiálních představ odlišného 
stanoviska k Sizkovi, husitství a zejména k táboritství. K to
mu se družila jeho tolerantní stanovisko ku katolické církvi a 
jejímu vlivu na české tradice.A ovšem, vyvrcholila to jeho 
hodně neortodoxní obhajoba Jana Neporauckého, o jehož skutečnou 
nebo jen vymyšlenou existenci byl wa u nás ustavičný spor, 
tíhnoučí se od časů Alfonse šřastného a Jakuba Arbesa.Osud je
ho knížk;/ byl poněkud komický .Všechny úsudky o ní,pochvalné 
u katolíků a hanlivé u odpůrců katolictví byly zřejmě šmxpámgi 
načerpány ne z pečlivé Četby toho, co napsal Pekař,ale co 
o knížce same napsal lidovecký ’’Pražský večerník", jehož
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recensent se zřejmě nenamáh?l knížku pečlivá přecist-

Když prof.Král z bratislavská university -z osobního styku 
s ním vím, jak vřelý byl jeho pcmer k Masarykovi profesoru 
i presidentu- napsal svá poznámky k jeho předválečná knize 
"Sebevražda", v níž zdvořilým a vecným způsobem poukázal na 
nekterá omyly a ukvapené úsudky této knihy,činící si nárok na 
vědeckost, byiaxmx byl napaden a zrovna prohnán uličkou.Odborná 
kritika takovéhoto díla,ač bylo od kohokoliv, byla vsak nejen 
právem,ale i povinností každého vedeckého pracovníka.Na neštěs
tí, tak jako bylo skandalisováno všechno, co bylojv nesouladu 
s radikálně socialistickými (a vlastně komunistickými) teorie
mi, tak bylo i zatracováno jako hanebné reakcionářství a neúcta 
k hlavě státu všechno, co se i v sebe menším měřítku odchylo
valo od názorů někdejšího profesora Masaryka a Jeho školy, 
představa, že by se byl Masaryk mohl v nečem mýli>,byla pro 
přemnohé proste nepředstavitelná.Lidé,kteří kritisovali papež
ský nárok na neomylnost,byli ochotni reklamovat neomylnost v 
míře ježte vetší pro Masaryka.A ovsem, radikální pokrokaři 
byli ochotni věřit,že strana (komunistická ovšem) má vždy prav
du a že všechna moudrost má svůj počátek v Kremlu.

Nebylo to jen dětinské.často to bylo i škodlivé.Do^značné 
míry to bylo v posledních letech svobodné republiky překoná* 
no,ac to nebylo vždy pohodlné.Ale v zájmu spravedlnosti slusí 
doznat,že to byly spíše rubriky politické než kulturní,jež 
přispěly k návratu duševního zdraví národa.Ovšem,každý poukaz 
na pošetilost toho, co se delo v našem kulturním živote,byl 
vystaven výtce,že tu jde o pokus zatahovat do kultury politi
ku.ač to byli právě ti postižení,kteří tak činili.

Ovšem, o duchovní ozdravení se postaraly nejvíce lidové 
vrstvy.Z jejich řad vzešly stížnosti,že ty přeuČené Äritiky 
jsou stejně nesrozumitelné, jako nespolehlivá.Nejeden čtenář 
si postěžoval veřejně,že se ošidil ,když si koupil knihu jeho 
listem do nebe vychválenou, nebo že zbytečně odkládal koupi 
a četbu knihy, jeho listem zatracené.čtenáři se navykli ne-
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kupovat a nečíst, co Jim bylo v listech,Jimž jinak verili a 
na jejichž rady dali, v literární rubrice doporučeno a kupo
vali a četli, co kritika zatracovala.Někdy- dokonce velmi casto- 
i to co volil čtenář o své újmě byl brak,ale sotva byl vět
ší a horší, než to, co mu povznesení kritikové doporučovali.

Také divadelní tvorba byla postižena stejnými nesnázemi,ale 
divadla odolávala snáze.Návštěvníci divadel jednali stejně ja
ko čtenáři.Plnili hlediště, když se hrály hry oblíbených dra
matiků, zůstali doma,když se tam hrály hry přemoderních auto
rů.Snad neměli vždy pravdu,ale obvykle ji měli.

Tato lidová odezva, neorganisováná a nikým neřízená,měla 
svůj účinek.I v literárních a divadelních hlídkách listů se 
čím dále tím zřetelněji ozývaly hlasy rozumu.A nejeden zaníce- 
nec vystřízlivěl a přešel na druhou stranu.Překonali jsme tak 
nakonec i tuto horečku.

**♦
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SVĚTOVÁ HOSPODÁŘSKÁ KRISE A ČESKOSLOVENSKO

Hospodářská krise, Je* v období mezi oběma světovými válkami 
vy ukl ve Spojených státechj se kvapně přenesla Jako zhoubná 
vichřice do všech zemí světa.Evropa,Jez dosud nepřekonala vuKrnka 
pln* následky předbhozl války a s ní spojené inflace,byla po
chopitelně postižena nejvíce a nejdříve.ZeJména země, v nichž 
inflace nebyla zastavena tak brzy a tak důkladné,Jako se stalo 
u nás, neměly dost času se zotavit a posílit své hospodářství. 
i'o platí zvláště o Německu, Rakousku a Ma3arsku,kde inflace způ
sobená válkou, byla v prvních poválečných letech rozdmychána do 
rozměru přímo šílených a do té doby docela nepředstavitelných. 
Tyto země trpěly proto novou hospodářskou pohromou zvláště 
silně.
Postiženy byly ovšem všechny země sveta.I ty z nich,Jež se 

oddávaly ilusi,že odstraněním soukromého podnikání odstranily 
také vliv periodických hospodářských krisí, učinily poznání, 
že ani sebe du/klednější uplatnení marxisticko-leninského evan
gelia není postacitelnou pchranou.Stav hospodářského života 
měl ovsem podstatný vliv na nestejnost míry utrpení širokých 
vrstev lidových v různých zemích.Docela pochopitelné byly 
nejhůře postiženy země s rozvinutým a vyspělým průmyslem a znač
ným mezinárodním obchodem,ač ani zeme převážně zemědělské neby
ly zcela ušetřeny, Cím více závisela prosperita nekteré zeme 
na jejím vývozu, tím kruteji na ni krise dolehla, tím spíše, 
že všechny zeme hledaly ochranu vlastního podnikání a zaměst
nanosti svého lidu tím,že zvyšovaly cla a kladly všemožné pmkmasm 
překážky dovozu.Současně pak subvencováním vlastního vývozu se 
snažily odpeodat co se odprodat dá, třeba i za ceny podstatně 
snížené, čímž ovšem se zhoršovala situace Jiných vývozců.Dokonce 
i země vyvážející různé zemědělské produkty, narážely na toto 
ochranářství.

V důsledku 3vé hospodářské struktury patřila Československá 
republika k zemím velmi vazné postiženým.žavaznost krise nebyla 
u nás hned p.^otřeiinuta.2a^m3Enxm Nejeden národohospodársky
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odborník ji podceňoval. Tak na př. dr.Karel Engliš,který se 
tehdy v některých kruzích těšil pověsti jakéhosi národohospo
dářského orakula, vyvinul mnoho úsilí,aby přesvědčil veřejnost, 
že na nás nepřišla krise, ale jenom deprese.Je ovšem docela ne
zajímavé ,bylo-li to, co na nás dolehlo, krisí nebo jen depresí. 
Bylo to zlé a způsobilo to mnoho utrpení.I u nás bylo pak potře
bí hodně dlouhé doby, než se podařilo odstranit následky této 
pohromy.

Historické země republiky byly před válkou arsx sídlem asi 
čtyř pětin průmyslu celé monarchie.Po vzniku republiky byly ho
rečně ařizovány další průmyslové a peněžní podniky.Všechen ten
to průmysl byl značnou měrou odkázán na vývoz, jenž se také 
kvapn^ rozvíjel, i když musil překonávat různé potíže, vyplý
vající z pronikavých změn Evropy po první světové válce.Přede
vším se cizinou staly oblasti, jez nepřipadly republice při 
zhroucení se m narchie. Tvoříce nové státy, nebo jejich sou
části, usilovaly o zbudování vlastního průmyslu, jejž chránily 
cly. Jejich význam jako odbytišč nebyl omezován jen tím.Všech
ny sousední státy, vztliklé rozpadem monarchie, trpěly neurovna- 
íiymi politickými poměry, jež nevzbuzovaly valnou důvěru, bez 
níž nelze vybudovat řádný hospodářský styk.Také jejich hospo
dářství bylo žalostně chatrné v důsledku nerozumné politiky mo
narchie a pak jejich vlastních vlád. Další potíží bylo,že hned 
po válce byl na velmi dlouhou dobu ztracen vývoz do někdejšího 
Ruska,jež za carských dob bylo velni značným zákazníkem našeho 
průmyslu.Bylo také půdou pro působení našich peněžních ústavů*, 
a konečně i přitahovalo značný počet kvalifikovaných českých 
pracovních sil.Sovětský svaz, trpící stejně následky vleklé 
občanské války, jako pošetilostí vlastní hospodářské a sociál
ní politiky,byl ochoten nakupovat,ale jen určité druhy výrob
ků.Chtěl pracovní stroje a bránil se dovozu spotřebních stat
ků. Současně pak požadoval velmi vysoká a diamkmäiakmm velmi 
dlouhodobé úvěry, nekryté ničím, než sovětskými sliby,na něz 
tehdy nikdo mno&o nedal. Vyřadění někdejšího Ruska z celkového 
světového hospodářského života pgxmx přispělo vůbec k samému 
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Naší výhodou ,ješ poněkud zmenšovala naši závislost na mezi

národním obchodě, bylo získání Slovenska a Podkarpatské Rusi, 
končin to převážně zemědělských, jež jsouce bez průmyslů, nebo 
s průmyslem jen nepatrným, mohly odčerpat část naší průmyslové 
produkce.Byla to pomoc jistě důležitá,ale naprosto nedostačují
cí,protože tu šlo o končiny zanedbané a velmi ch idobné.Závislosý 
republiky na průmyslovém vývozu umenšovalo také velmi vyspělá 
zemědělství historických zemí.To však bylo tak výkonné,že i 
ono mělo ve značném počtu produktů přebytky, jako na pr. v 
cukru, líhu, obilí a chmelu.I na ne s poklesem domácí spotreby, 
doiekaia zaviněné ochuzením průmyslových končin, dolehla ztráta 
zahraničních odbytišž. Tyto ztráty nebyly ovšem tak pronikavé, 
jako tam, kde šlo o výrobky průmyslové, kde byla v onu dobu 
XQKaíšž soutěž nejurputnější.Nicméně na příklad cukr,který byl 
v prvních letech samostatné republiky přehorlivě kupován v sou
sedních zemích, byl později prodejný- již jen za ceny hluboko 
pod normální cenou cukru pro domácí spotřebitele. Krise lihu 
z brambor byla zmírněna a snad i odstraněna tím,ze automobilo- 
va doprava byla přinucena používat lihobenzinove směsi, cimz se 
také zmenšila spotřeba dováženého benzinu.

Vedle všeobecné zhoubnosti krise měla tato hospodářská po
hroma, doléhající svými následky i na produkci pro vnitrozem
skou spotřebu, nepříjemné následky ještě tím,že nepostihovala 
stejnoměrně vaecany průmyslové obory a také ne všechny kraje 
republiky .Některé průmyslové obory byly na tc>t zvláště špatně, 
což se projevilo veli krutou nezaměstnaností lidí na nich 
přímo závislých. Byla-li zde nezaměstnanost vyšší,než kolik 
činil celostátní průměr, byla také v některých končinách re
publiky podstatně vyšší, neŽ na celém území republiky.Plynulo 
to z toho,že průmysl, odkázaný na vývoz, stejně jako přebytkové 
hospodářství zemědělské, byl soustředěn v některých krajích. 
Byly to zejména končiny na severu a na západu Cech a Moravy, 
dále kolem Prahy, Brna a Moravské Ostravy. Podkarpatská Rus 
naproti tomp. byla skoro vůbec průmyslu a so zemědělstvím,
Jeí sotva stačilo krýt potřeby nejbližslho Irettž okolí.Take
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Slovensko bylo celkem málo průmyslové a jeho zemědělství,sice 
pokročilejší než Podkarpatské Rusi, bylo značně zaostalé a ne
mělo valných přebytků.

Soustředění průmyslu na určité končiny znamenalo za kříse 
soustředění nezaměstnanosti a bídy.To se pak stupňovalo tím,že 
lidé bez práce a stálého príjmu docela nutně omezovali své vý
daje na nejmenší možnou míru a přispěli tak k rozšíření okruhu 
nezaměstnanosti i na výrobní obory,jež by jinak nebyly postiže
ny. Z toho vyplynuly pak některé nepříjemné důsledky politické. 
Vzestup nezaměstnanosti a s ní spojené nouze a bídy, přivodil 
značn u radikalisaci mezi postiženými.Zejména komunisté se sna
žili využít toho krajné měrou.Začali budovat organisace nezamest
naných. Komunistická agitace byla nevybíravá a na některých 
místech vedla k ošklivým výtržnostem» Nutno konstatovat,že odbo
rové organisace i obě socialistické strany projevily celkem 
hodně rozumného pochopení,že krise nebyla zaviněna republikou, 
ani jejím vládním systémem a že snaha musí směřovat k pomoci 
postiženým a ne k rozvratu, jenž by mohl ještě více rozrušit 
hospodářský život státu.

Mnohem vážnější a trvalejší bylo nebezpečí z radikalisace 
německého lidu v pohraničí.V končinách postižených krisí se 
hospodářská tíseň stala nástrojem protistátní nemecké agitace, 
ač krise mnohem značnější měrou řádila jak v sousedním Nemecku, 
tak i v sousedním Rakousku.AŽ do vzniku mezinárodní hospodář
ské krise se poměry ve zněmčeném pohraničí počínaly uklidňovat. 
Německé politické strany načínaly seriosně spolupracovat se 
stranami československými a braly účast na vláde.Nesvedomitá 
agitace se snažila prokázat - a přemnoho Němců tomu pošetile 
uvěřilo - že krise byla zaviněna protinemeckou politikou 
Československé vlády,ač i slepý mohl vidět,že krisí byly posti- 
ženy i české kraje a české podniky»Je ovšem pravda,ze ceske 
průmyslové a peněžní podniky projevily většinou vetší odolnost 
vůči krisi, než většina podniků čisté německých a zejména 
krajně nacionalistických.To však záviselo na pevnosti jejich
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základů a prozíravosti jejich majitelů, nebo ředitelů.Nemecký 
hospodářský život v českých zemích byl postižen krutou infla
cí válečné doby, protože Nemci investovali v rakouských koru
nách ,kdežto 5esi velmi brzy prestali v ne věřit a imvestova- 
li do věcných karätastet hodnot, jež neztratily na ceně.V pová
lečné dobe pak nemecké průmyslové a hlavně finanční kruhy za
slepeno spekulovaly na vzestup nemecké marky a na pád francouz
ského franku.Frank ovsem nepadl^a ozdravení francouzského hos
podářství způsobilo spekulantům značné ztráty, jez způsobily 
váznou pohromu v pohraničních krajích.Německá marka se zřítila 
do úplné bezcennosti a pád nemecké meny způsobil značnou zhou
bu v německém sociálním a hospodářském živote a vedl primo k 
úspěchům nacismu.Obvykle se přehlíží, že katastrofa říssko- 
nemecké měfty mela velmi zhcubnéjr účinky také na znemčené kra
je českých zemí. Katastrofa nepostihla jen spekulanty samé,ale 
strhla do úpadku také širší obyvatelstvo. Kdyb^ínabyla přišla 
tak brzy celosvětová hospodářská krise, mohly se ovšertó tyto 
končiny zotavit,ale v krisi podniky, jež mely být páteří ne
meckého hospodářského Života v republice, poněvadž byly kíx 
oslabeny, podlehly snáze a rychliji nárazu,než bylo potřebí. 
A nebýt vládních sanačních zákroků, byla by bývala pohroma 
ječte horší.

Vláda republiky se snažila krisi čelit nejrůznejšími prostřed 
ky.Byly tu podpory v nezamestnanosti, stojné jako státem a ji
nými veřejnými institucemi financované nouzové investiční prá
ce, jako podpora stavebního ruchu, stavba silnic, veřejných bu
dov a pod. Ve státní a veřejné správe zavedena úspornost a pro
pouštěni nadbyteční zaměstnanci, což zase zvyšovalo nezaměstna
nost a její lavinové následky.Nebylo ovšem v moci žádného stá
tu odstranit isolované ocbBfmení hospodářského živ ta na celém 
světě.Některá opatření, podniknutá námi nebo jinými státy,byla 
moudrá, jiná mén* moudrá,ale všechno, co se dalo podniknout u 
nás i kdekoliv jinde- mohlo toliko zmírňovat krisi a hlavně 
její následky.
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Nema ovsem smyslu zkoumat zde,co se ritělo a co se nemělo pod

niknout. Všechny státy byly bezradné a ani po letech se neshod 
li odborníci -skuteční ,nebo jen za odborníky se vydávající 
na tom, jaký je správný a spolehlivý prostředek proti těmto 
periodickým krisím.Za neomylný recept se ovšem vydává plánova
né hospodářství, ale zkušenosti 4 plánováním nepovzbuzují k 
víře v tento prostředek. Za druhé světové války se mi do rukou 
dostal zajímavý elaborát hospodářské komise, ustanovené brit
skou vládou, jenž se zabývá tímto problémem.Navrhoval naprostou 
změnu dosavadní obvyklé politiky států. Dosud je zvykem za 
konjunktury zvyšovat výdaje a za krise je omezovat..Elaborát 
doporučoval pravý ofcak: v době konjunktury zvyšovat dane,ale 
omezovat státní výdaje a zejména investice, Za krise pak daně 
snižovat a zvětšovat státní výdaje a zejméfaa investice.Nezdá 
se, že by státy byly na tento recept přistoupily.Britská vlá
da po válce - když konservative! musili na čas ustoupit socia
listům - elaborát hodila proste do koše.

DÍváme-li se však s odstupem doby na to, co se dělo,musíme 
uznat,že všechny státy stály zde před problémem, jenž byl nad 
síly jednotlivých státních útvarů.Ozdravení mohlo nastat toliko 
v celosvětovém měřítku, společným úsilím všech důležitých 
států.Je však potřebí konstatovat,že krise»postihnuvší Česko
slovensko a vzniknuvší mimo jeho hranice a bez jeho provinění, 
nebyla uijakým způsobem organisována, aby postihla naše němec
ké spoluobčany.Jestliže v některých směrech trpěli více,než 
bylo potřebí,měli by konečně pochopit,že sani do značné míry 
přiapelik k tomu, co je posto-hlo.A co se nikterak nevyhnulo 
cechům.

♦ * *
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Firma Bača ve Zlíne byla jednou ?, pozoruhodností republiky 
a současně ukázkou české podnikavosti.Proto je potřebí věno
vat vzpomínku tomuto významnému, i když ne ojedinelému příkla
du kvalit našeho lidu a zejména jeho tak ostouzené podnikatel
ské vrstvy.Barové začali z ničeho a i když jejich dílo nakonec 
pro sebe uchvátila komunistická zločinnost,jejich koncern exis
tuje nadále ve svobodném světe, i když již ne jako český pod
nik.

Začalo to skoro jako v pohádce.V posledních dobách habsbur
ské monarchie před válkfeu jezdil po trzích a poutích v českých 
zemích malý, ale podnikavý obuvník ze 21 lha,jehož jméno se na- 
kohec stalo světoznámým."ebyl ovšem jediným živnostníkem z to
hoto oboru a široká veřejnost o něm dlouho docela nic nevedela. 
Nicméně tento obuvník neustrnul na kočovném obchodování.Již za 
mého dospívání,krátce před první světovou válkou, se v různých 
prodejnách obuvi objevily "bašovky",lehké polobotky se svršky 
z hněného plátna a s ne příliš silnou koženou podrážkou.Byla 
to pohodlná letní obuv,jež si získala jakousi oblibu u části 
mládeže a sportovně založených mužů,kteří se nerozpakovali 
obouti se poněkud nekonvenčně v době, kdy názory na to,co je 
slušné a přípustné v oblečení byly hodně odlišné od toho,co je 
dovoleno dnes.

Přišla první světové válka a ta přinesla Bašovi a jeho dvěma 
synům Tomáši a Janovi příležitost položit základy toho,co se 
stalo během času mamutím koncernem, rozprostřeným po skoro ce
len světě. Bašové získali dodávky pro isot armády protože dovedli 
dodávat rychle a sqs patrně velmi levně.Již tehdy měli smysl pro 
velmi účelnou organisaci práce a pro masovou výrobu.Jako uzna
ní dodavatelé dostali také kůži, jež za války byla jen na pří
děl,protože jí byl nedostatek, jako ostatně všeho jiného.Jejich 
výroba se ovšem docela nutně soustředila na neföremna "baganča- 
ta", komisní to obuv pro vojáky, využili však také každé naskyt
nuvší se příležitosti k výrobě levné, i když ne přílišně

BAŤOVO IMPERIUM
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jakostní obuvi pro civilní obyvatelstvo.válka se svými nedostat
ky v zásobování všemi životními potřebami změnila pronikavě ná
kupní zvyky naprosté většiny obyvatelstva.Do vypuknutí války se 
továrne vyrobená obuv netěšila žádné zvláštní oblibě obyvatel
stva, stejně jako konfekční oděvy neměly ani zdaleka takový od
byt, jakému se tesily za váljcy a po ní.Tehdy bývalo zvykem dát 
si zhotovit obuv na míru, právě# tak,jako si lidé dávali obvykle 
šít šaty.Obuv na míru vyhovovala nejen osobnímu vkusu,ale býva
la solidní»vzdorovala dennímu nošení za každého počasí,aniž by 
ztrácela svou formu.Cenově nemohla ovsem soutěžit s mnohem lev-*nejsi továrně zhotovenou obuví. Jako v mnoha jiných ,tak i
v obouvání a oblékání byla válka dobou pronikavého přelomu.

V době,kdy obyvatelé rukousko uherské monarchie»stejně jako 
i noha jiných válčících zemí, byli nuceni se spokojit s tím,co 
v obchodech HälBKOiX dostali a musili být vůbec rádi,že se na 
ne něco dostalo, začal rozkvétat obchod s továrně vyrobenou 
obuví, i když výrobci zatím nemohli postačit poptávce,protože 
válečné dodávky pohltily suroviny»potřebné k výrobe.Výroba pro 
civilní obyvatelstvo byla hodně dlouho jen pastorkem vedle vý
roby pro armádu. Bača pochopil,že válka jednoho dne skončí a s 
koncem války že nastane i konec válečných dodávek.Snažil se 
proto, pokud to bylo možné, zavěsti se také na trhu pro civilní 
obyvatelstvo,A tak se pomalu začaly objevovat prodejny s uniform 
ním nadpisem Bača, v písmenech zvláštního řezu.S tímto nápisem 
se setkáváme snad ve všech zemích nekomunistického světa,i když 
tu chybí háček nad T. A brzy se pod tímto firemním nápisem 
objevilo hesloť’Náš zákazník, nás pán".

XX Z malého podniku ve Zlíně se stal obrovský.Zaplavil nej
prve Československo, ale již v prvních letech po valce se za- 
č 1 objevovat jeho filiálky v nejrůznějčích zemích.Zlín se 
3t il mestem světovnámýn.Bačové začali zaujímat význačné posta
vení v podnikatelských kruzích.Stali se předmětem obdivu a po
chopitelně také i nenávisti všech nepřátel "ku italismu”.Trochu 
tomu zavdali saai podnět tím,že svůj obrovsky podnik, v nemz 
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velmi důsledně uplatnili zásady vedeckého řízení práce,vedli 
paternalistickym způsobem, jek.' a proslul v dobrém i spatném 
slova smyslu starý Henry Forl v Americe.Nespokojili se tím,že 
v podniku řídili práci,aby se nepronarnil ani kousek materiálu 
ani zlomek času,ale pletli se trochu více než bylo zapotřebí 
do soukromého života zaměstnanců.Bylo to spise na jejich pros
pěch než na jejich škodu.Ale, jak je chvályhodné vésti lidi,aby 
dbali čistoty a zdraví, aby šetřili,aby se vystříhali alkoholu 
a kouření,otázkou zůstává, do jaké míry je to úkolem zaměstna
vatele a zejména, dc jaké míry je přípustný poněkud netaktní 
poruČnický způsob, jímž Bálové prosluli.Někdy to zabíhalo do 
směšnosti,někdy to pohoršovala.Sotva lze tvrdit,*e v tom bylo 
něco jiného, než dobrý úmysl, znevážený značným nedostatkem 
taktu.

Bálové rozšířili své podnikání postupně také na některé jiné 
obory,nikterak nesouvisející s jejich výrobou obuvi,jež ovsem 
nevešly v tak obecnou známost, jako ten jejich hlavní.Obrovský 
vzrůst jejich podniku ve Zlíně způsobil,že na něm přímo nebo 
nepřímo závisela většina obyvatelstva městva a je docela pocho
pitelné, že je brzy opanovali a měli většinu v jeho samosprávě. 
V části tisku, jim ne právě přátelsky nakloněného, se začaly 
objevovat zprávy o tom,že uéto posice dosáhli nátlakem.Nemohu 
říci nic konkrétního o tom,jak vypadal život ve Zlíne, v němž 
jsem nikdy nebyl,ale pochybuji velmi vážně o tom, že by jejich 
nátlak -pokud tu ovšem byl nejaký nátlak- mohl být účinný.Za 
republiky byly volby do všech samosprávných institucí, stejně 
jako do parlamentu, opravdu tajné a svobodné a výsledek vždy 
odpovídal plně rozvrstvení obyvatelstva. Pověsti o útlaku,uplat
ňovaném firmou Bala na zlínské voliče, se kromě fa tasil komu
nistického tisku mohly opírat jen o méně taktní projevy někte
rých vedoucích činitelů podniku, o jejich trochu dětinské zdů
razňování , jak důležitý je jejich podnik pro Zlín,republiku a 
celý svět,a jak jsou moudří majitelé a ředitelé podniku.V žád
ném příp dě Zlínu to nebylo ani trochu na škodu, mel-li obchod 
ně založenou městskou správu.Zapadlé moravské mestečko učinilo
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kvapne mnohem větší pokrok, než mnoho jiných našich měst,jež 
mu mohly právem závidět jeho rozvoj.

Ukázkou nedostatku taktu a přehnané samolibosti byl pomer 
firmy Baša k tisku,zejména dennímu.AŽ na tisk komunistucký byl 
ostatní tisk firmě Baša celkem příznivý. Oceňoval, stejně jako 
celá veřejnost,hospodářské zásluhy firmy Baša,nechš jako doda
vatelé levné a dobré obuvi, tak také jako vývozce do ciziny, 
který prospívá stejně prestýši republiky,jako její platbní bi
lanci. Bylo známo,že Bašové jsou dobrými zaměstnavateli, i 
když někdy mluvili do soukromých záležitostí svých zaměstnaců 
více,než měli, nebo že jejich mzdový systém byl v některých 
směrech podstatně odlišný od toho, co bylo zvykem v republice. 
To však byly celkem zevnějšnosti,protone platová a mzdová úro- 
veň u Bašu v mnoha případech převyšovala onu v podobných podni
cích.A protože Bašové byli podnikem vynikajícím, byl tisk ocho
ten zaznamenávat každý projev jeho vůdčích činitelů a vášně o 
něm uvažovat, nechš se ix týkal již vecí průmyslových a povšech
ně hospodářských,nebo kterýchkoliv stránek veřejného života. A 
zde docházelo občas k docela zbytečným konfliktům,protože Bašové 
nesnášeli kritiku, bjiŠ i sebe zdvořilejší a věcnější,ba i jen 
drobné pochybnosti o některých bodech jejich názorů.V republi
ce, v ní* kritiky nebyl ušetřen ani president republiky,Bašové, 
navyklí diktovat zaměstnancům i Zlínu a přesvědčení,ze když 
dovedou vyrobit a prodat dobré a laciné boty, dovedou také 
všechno jiné a že všemu lépe rozumí než ti ostatní, učinili 
opětovný pokus diktovat ostatní veřejnosti a zejména ovšem tisku 
Dokázali tím jen, že si vzbudili nepřátele tam, kde toho neby
lo zapotřebí.

Firma Baša byla obrovským inserentem a každý list s jejich 
insercí počítal.Celostránkové inseráty,jejichž častý výskyt 
nediktovala ani tak obchodní potřeba, jako snaha se ukazovat a 
representovat, se staly prostředkem o nátlak.S každým inserátem 
bývala dodána krátká, někdy i náležitě dlouhá noticka,upozor
ňující na Zlín, jeho výrobky, nebo názory některého hodnostáře 
podniku, se žádostí o zavadění do redakčního textu jako názor
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redakce. Tomu tisk vyhovět nemohl a také nevyhovoval.kedakce 
vracely tyto texty svým inserthím oddelením s tím,že t^kaiurteo 
mohou být otištěny na stránkách, vyhrazených redakčnímu textu, 
Jenom budou-li zřejmě označeny jako inseráty.Firma Bača se opě
tovně pokusila vynutit změnu tohoto stanoviska hrozbou,že 
listu odejme všechnu injerci.žádný z větších listu se nepodro
bil nátlaku a firma Baša musila vždy usíou pit, i když se takovéto 
pokusy opakovaly znova a znova až do omxhzení.AČ zlínský podnik 
měl velké tiskové a propagační oddělení -firma Bača vydávala 
také různé periodické tiskoviny, jež neupoutaly právě zájem 
veřejnosti - tito tiskoví zaměstnanci si nedovedli uvědomit,že 
s tiskem je potřebí mluvit a ne mu diktovat a že je potřebí 
respektovat tradiční zásady»jejichž zachování nevynucoval jen 
novinářský smysl pro stavovskou morálku,ale také přísný dozor 
novinářských organisací.U Bačů prostě platil názor,který vzbu
zoval mnoho zlé krve v novinářských kruzích,že velký inserent 
může mluvit do obsahu listu a že úspěšný podnikatel rozumí vše
mu na světě lépe, než ti druzí.Dávali to na jevo qž příliš oka
tě.

Sam jsem měl příležitost narazit několikráte na tento boho
rovný nedostatek taktu.Jednoho dne se ozval na mém stole v re
dakci telefon a jeden z pohlavárů jejich tiskového oddělení 
mně velmi přívětivě připomenul,že podle jejich záznamů jsem 
nikdy nenavštívil Zlí-k. Odpověděl jsem,že jsem k tomu nemel do
sud příležitost a konečně ani důvod,protože nemám na starosti 
hospodářskou stránku listu a že jsem až příliš zaměstnán svým 
oborem.Na prázdniny pak jezdím pochopitelně docela jinam,než 
do průmyslových mest.Ale snad se jednou naskytne příležitost 
a dostanu-li se někdy do Zlína, rád se podívám na jejich pod
nik. Jistě mne zajímá továrna, jejíž výrobky pravidelně kupuji. 
Sladký hlas na druhé straně telefonu pokračoval:příležitost tu 
je.Udělejte si čas a přiječte do Zlína,kam jste srdečně zván. 
Je potřebí,abyste tam byl dne toho a toho, nic vas to nebude 
stát, budete pohoštěn jak se sluší a patří a firma Bača ochotně 
uhradí i ztrátu výdělku. To mne zarazilo,protože každý mohl
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vědět,že noviny platí své redaktory měsíčné a nestrhuji jim, 
nejsou-li nějaký den u svého stolku.Nelíbil se mi způsob po
zvání, ani naléhání, kdy se mám do Zlína do stavit-» Ptal jsem se 
proto,proč najednou ten zájem o mne.A dozvěděl jsem se,s čím 
měli začít.

Filiálka firmy Bača v Oránu, tehdy francouzském Alžírsku, 
navázala styky s tamními pohlaváry a sjednala s místním členem 
francouzského senátu,že navštíví na jejich útraty Zlín.Při roz
hovoru s tímto senátorem se dozvěděli,že tento pán se zná dobře 
s jedním československým novinářem.Vymámili na něm jméno a list 
a neprodleně to referovali do Zlína.A to bylo důvodem,proč mne 
firma Bača potřebovala ve Zlíne v době, kdy tam měl přijeti 
onen senátor.Musím uvésti,že pan senátor, jehož jméno jsem již 
dávno zapomněl, trochu přeháněl,když tvrdil,že se dobře známe. 
Setkali jsme se na jedné mezinárodní konferenci, vyměnili mezi 
sebou několik slov,/ a dali jsme si navzájem visitky se jménem 
a adresou.Od té doby jsem od něho a také ani o něm neslyšel. 
Byla to prostě známost hodně povrchní a nic neznamenající.Kdy
by byli Bačovi začali tím,že očekávají tuto návštěvu a že by 
snad bylo užitečné, kdybych se s ním sešel a trochu mu pomohl 
informacemi,protože ťt/inají tlumočníky, jistě by byl rád,aby 
mu vypomohl někdo známý, byl bych o cestě do klína uvažoval. 
Ale takhle to vypadalo jako pokus koupit si človeka/ tlm,že by 
si udělal výlet,který by ho nic nestál. Odmítl jsem tedy pou
kazem na nedostatek času.Cd našeho insertního oddělení jsem se 
dozvěděl,že je žádali, aby mi domluvili.To jim slíbili,ale 
neodvážili se tak učinit.

Stejným nedostatkem společenské formy se vyznačoval jiný 
jejich styk se nnouxiiaáamMxmmmkoáäteHdcáiatmlímaraimioitmiuammawMitmi 
Äa?mfmXmÄ* Firma Bača se rozhodla zřídit ve Zlíně vlastní 
denní list a sháněla tiskárnu. Někdo jim řekl, že v Karlině 
je v úpadku komunistické tiskárna ”Internacionála",která by 
se hodila pro jejich účely.Požádali mne, abych se tam šel po
dívat a řekl jim, zda se ta tiskárna hodí pro tisk denního 
listu.Upozornil jsem je,že ac se v tiskárnách vyznám,nejsem
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tiskařským odborníkem a že by si měli najít někoho,kdo je znal
cem tiskařských a sazečských strojů.Dostal jsem odpově3,že 
necht©jí,abych prohlížel zachovalost strojů,ale jen abych jim 
řekl, zda to zařízení pro denní list postačí,Zajel jsem tedy 
na pokraj Karlina, prosel zbežne tiskárnou společně s jejich 
zástupcem, jemuž jsem mohl říci,že tiskárna je moderní,pro 
denní list naprosto postačí a že ovsem je potřebí odborníka 
aby jim řekl, jsou-li stroje v pořádku nebo ne.Na žádost zá
stupce firmy jmsKia Bača jsem napsal kratičký dopis, v němž jsem 
opakoval svůj nález i doporučení, aby si stroje dali řádné 
prohlédnout. Tím jsem považoval věc za skončenou.Dofetal jsem, 
jak jsem předpokládal, poděkování za ochotu a současné -nečeka
ně - nevyžádaný honorář*za ’’odbornou exper tisu”, jež nebyla 
odborná,protože každý kdo jen zavadil o denní tisk, mohl jim 
říci co jsem jim řekl.Byl bych považoval za vkusnější a takt
nější -i když pro ně lacinější- přijmout ode mne bezplatnou 
ochotu a snad se příležitostně revažovat nějakou věcnou malič
kostí jako přátelskou odplatu.

0 úmysl BaČji zařídit si vlastné denní list jsem se valně 
nezajímal a myslil, že se již vzdali tohoto plánu, ale najednou 
přijel do Prahy ředitel čipera ,který mne pozval na rozhovor 
do kavárny.Sesli jsme 3e a čipera mne zval,abych přesídlil do 
Zlína do listu, jejž se chystají vydávat.Místo aby mluvil o 
pnogramu listu a o jeho poslájaí, začal hned rozhovor o hmotných 
podmínkách.Postarají se mi o byt a přistoupím-li na jejich 
podmínky - mezi nimiž bylo i, že v redakci nestrpím kouření a 
pití alkoholických nápojů- dostanu týdne tolik a tolik a kro
mě toho dostanu řádkový honorář za všechno co napíši.Varoval 
jsem ředitele čiperu, že tohle je v naprostém rozporu s novi
nářský i kolektivními smlouvami a všemi zvyklostmi v novinách. 
Plat je vyplácen měsíčně a to předem,řádkové hnoráře jsou 
placeny jen příležitostným přispěvatelům a pravidelní přispě
vatelé jsou honorováni pevně stanoveným paušálem.Pracovní 
podmínky jsou vůbec upraveny kolektivní úmluvou,platnou pro
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všechen denní tisk. Za navrhovaných podmínek nezískají pro sebe 
ani jednoho profesionálního novináře, již proto ne,že to nestrpí 
novinářské orj ani sace.čipera na to odpověděl,že oni mají svůj 
systém,který nebudou měnit pro nikoho,ani pro novináře ne.

Nebyl bych se stěhoval z Prahy do Zlína,ani kdyby mi byli 
učinili nabídku vyhovující zvyklostem a s platem sebe vyšším. 
Proto jsem hladce odmítl, i když jsem si mohl vypočítat,že by 
přijetí nabídky znamenalo pro mne značné hmotné zlepšení.Ale 
změna mne nelákala, Nevím ostatně, zda Bašovi chystaný denní 
list založili.řtyslím,že se jim to nepodařilo. V celé jejich 
akci jsem videi znova jejich hodně nerozumnou představu,že jsou 
tak důležití,Že pro ne neplatí zvyklosti a že všechno musí jít 
po jejich.

Tato trochu dětinská samolibost, jež je vedla k mnoha poše- 
tile netaktním cinum, jim způsobila mnoho zbytečnych nepřijem
ností.0 jejich podniku bylo napsáno ledacos,co je odsuzovalo 
jako zavilé a vyderačské kapitalisty, vydřiduchy a otrokáře.To
to hodnocení bylo a je docela neprávne a zaujaté.Bašové byli 
ve mi dobrými zaměstnavateli a myslili to dobře se svými zamest
nanci. Mel i dobře vyvanutý sociální smysl.Byli však trochu pří
lišně přesvědčeni o tom, Že všechno vědí nejlépe, což vyvozovali 
ze svých výrobních a prodejních úspěchů.Ve světě jsou však ješte 
jiné problémy, než jak vyrobit levně dobrou obuv a jak ji prodat. 
Byli jpyšni na to,že jsou "ševel", ale nedoslýchali na napomenutí, 
Se ka^'šv.cjaá .í.tat u svého kopyta.». vejpstnžm smyslu a 
záměru,ale prece jen nerozumně se něk£y snažili upravit okolní 
svět podle svých představ,aniž by přihlíželi k tomu,jak si to 
představují ti ostatní. To jim způsobilo mnoho nepřátelství, 
jehož nezasluhovali. Ty tři mé kontakty s nimi uvádím jen jako 
ukázku,že jejich šcatnou pověst zavinilo někdy jejich krátko
zraké přehlížení skutečností a nerespektování toho,ze ne každý 
se hodlá řídit podle jejich přání.Měli nejen při výrobě a pro
de i,ale i při styku s ostatním světem více dbát zásady,obsazené 
na jejich firemní tabuli "náš zákazník, náš pán".Vytvořili známe-
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nitý ;odnik,své podnikání, rozšířili na mnoho oborů.Zapomněli 
se naučit trochu taktu a ohleduplnosti,pochopit,že Zlín,ač 
důležitý, není všechno, ba* Že j3ou jeste důležitější veci než 
Zlín.

Mnichov, okupace a pak druhá svetá válka s následují cín: zbol- 
čevisováním republiky, to všechno rozvrátilo jejich koncern. 
Značná jeho část zůstala ovšem ve svobodném svete.Vrátím se 
ještě v jiné souvislosti k svým intensivnějším stykům s nimi. 
Zejména ovsem s jejich filiálkou v Ti^mry ve Velké Británii za 
války a k rozhovoru,který jsem mel po vtedlce s dnešním Šéfem 
podniku,jehož centrála je dnes v Kanadě.

* ♦ *
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JINDŘICH HOŘEJŠÍ

U úzké chodbičky, vedoucí do zadní místnosti v kavárně 
Túmovce sedával denné k večeru básník Jindřich Horejsi»Sedá
val sán. Zřídka xyxm kdy si přisedl k někomu, nebo s někým ho
vořil déle než několik minut.Většinu času stráví] zahloubán 
nad překlady z francouzštiny, někdy také tvořením vlastních 
básní.Psal tužkou a opravy neprováděl skrtáníífyale pečlivým vy
gumovaním měněného textu. Myslím,*e byl jediným z mých známých, 
kdo takto pracoval. Ale úhlednost rukopisu byla docela přiro
zená u básníka,který chodil vády oděn pečlivě a úhledně,ač ni
komu z nás nebylo žádným tajemstvím,*« trpí krutou bídou.

Jindřich Hořejší měl opravdu bídu.Byl zaměstnán u Státního 
úřadu statistického a protože to byl úřad,záleželo zde mnohem 
méně na faktické kvalifikaci a mnohem více na školských vysvěd
čeních a délce služební doby. Nevím, jaké školy měl Hořejší, 
ale zřejmě to nestačilo, aby mohl být zařaděn do kategorie 
konceptních úředníku.K tomu bylo potřebí mít doktorát práv. 
Myslím ostatně, že nebyl ani pragmatika! nltn úředníkem,ale byl 
jen ve smluvním poměru jako překladatel.Jeho plat tedy nebyl 
nijak vysoký-.Nestačil na potřeby jeho rodiny.0 té mnoho nevím, 
ale z opatrných poznámek Jindřichových a z toho, co se občas v 
kavárně utrousilo soudím,*© manželství nebylo ni^ak slastné. 
Paní Hořejší nedala mnoho na básně svého manžela.Chtěla, aby 
v úřadu nebo někde jinde udělal kariéru a aby domů přinášel 
více peněz. Dobré pxmxfc postavení cenila výše nez básnickou 
slávu.Těžko jí to zazlívat, když to konečne byla ona, jež mu
sela sestavovat rozpočet domácnosti a nakupovat za peníze,jichž 
nikdy nebylo dost.

0 soukromém životě Jindřicha Hořejšího nevím -noho.Po této 
stránce nebýval sdílný.Neměl ve zvykji 3i naříkat a to mne ho 
ještě více přibližovalo,protože jsem nikdy nestál o lidi,kte
ří netázáni vypravovali o svých soukromých záležitostech a 
jaksi jsem také nikdy nedovedl sám se lidí na jejich soukromé 
záležitosti dotazovat. Měli jsrne se osobně rádi,ač jsme
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politicky i jinak byli každý na jiném břehu.Ani za svéjfcsaAwaHHaäte 
volnomyslitelské éry jsem nebyl pro socialismus- do popředí 
v hnutí jsem ostatně přisel v kampani, má-li se Volná myšlenka 
prohlásit za sxíku socialistickou či ne a já byl velmi aktivní 
ve skupině,jez šla proti hlasatelům socialismu -náhodou samým 
komunistů®.Jindřich Hořejší byl komunista.Nevím, byl-li organi- 
sován,ale rozhodne se ku komunistické straně nepokrytě hlásil.

U básníku a člověka tag jemného to mohlý překva it,ale teh
dy byla doba, v níž mnoho básníků a spisovatelů komunismus po
važovalo za jakousi nezbytnou součást umelecké avantgardy.Netu
šili,že komunistická společnost dokáže spoutat umění a umělce 
mnohem důkladněji, než by se kdy odvážila společnost buržoasní 
a že se v komunistické společnosti vyhlásí za jedině oprávněné 
a dovolené uměni to, co oni sami xyhimxiaým vyhlašovali důsled
ně za maloměčácký kýč. Pochybuji také, že Jindřich Hořejší kdy 
četl Marxe nebo Lenina, či některého jiného socialistického 
teoretiku- leda by to byly estcitické úvahy lidí jako Teige, 
kteří byli komunistickou společností odkopnuti, jakmile se 
dostala k moci.Hořejšího komunismus byl spíše radikálním socia
lismem a vyrůstal z jeho hlubokého sociálního cítění, ze sou
citu s utištěnými a trpí čími. 2mMßjxm± Soucit a láska a ne nená
vist a závisŮbyly podkladem jeho tvorby a to nebyla přetvářka. 
Co psal také cítil - byl blíže Williamu Morrisovi a "utopistům" 
než pravoverným marxistům. Byl přímým pokračovatelem Machara 
a Šrámka a kdyby se byl narodil o několik let dříve- byl by 
patrně zapadl do skupiny,již St.K.Neumann soustředil kolem 
svého Nového kultu.

Oba jene měli velikou lásku k Viktoru Dykovi a Přistanu 
Corbiércvi, jehož některé básně Hořejší překrásně a vystižně 
přeložil,Právě hovory o těchto básnících nás svedly sblížily. 
Jinak byle těžko prolomit jeho reservu.S každým mluvil zdvoři
le a s nikým se příliš nebratřil-ale Hcrejší byl jedním z má
la lidí, s nimiž jsem si začal tykat v ktvarně.Bedaval jsem 
obvykle u nedalekého stelu, jemuž se v kavarne říkalo obecne 
"stůl zrádců proletariátu" a u něhož, kromě několika lidí,
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kteří nikdy neseli nic společného s komunisty,jako Jsem byl já, 
nebo ruský legionář Rudolf Gesl se svou manželkou, sedávalo 
několik vyhoštěnou z komunistické strany .Sedával taxis tu autor 
"Střepin" Karel Vanek, Josef Handlíř, kdysi čestný plukovník 
Rudé armády,o němž se tvrdilo,Že přivezl českým konunistum z 
Ruska část carských klenotů, bývalý komunistický poslanec Her
man Tausmk a také jeden vlažný komunista dr.Theodor Cmeral- 
bratr nechvalně proslulého komunistického předáka dr.Bohumíra- 
advokát a překladatel Marxova Kapitála a patrné jeden z mála apa 
opravdových znalců marxismu u nás.O zfcxjs této společnosti v 
jiné souvislosti. Hořejší sedával nedaleko,pil pivo a ne kávu 
jako my a své účty platil vždy až k prvnímu, když dostal plat.

Když vydal Hořejší svou fcxatk tehdy poslední khihu básní,měl 
velkou nad^ji,že dostane cenu města Prahy.Praha dávala každo
ročně cenu na knihy, vydané právě v posledním roce a dlouho 
se zdálo,že Hořejší zůstane bez konkurence, až se najednou 
vyskytla zpráva,že se o cenu uchází také Josef Hora.Horejsi, 
jemuž záleželo na poctě i na hmotné odměně s ní spojené,byl 
zděšen. AČ jinak nikdy nevyhledával pomoc svých přátel,obrá
til se na Tausika, který byl tehdy již insertním disponen/tem 
Melantricha, aby Horovi domluvil a přiměl ho, aby odvolal 
svou žádost. (Hora tehdy byl také již v "Českém slově".) ernxaptm 
mmm Hora, tak tvrdil Hořejší a co plným právem, vydá napřesrok 
další knihu, kdežto on vydává knihy jen jednou za několik let 
a proto, nedostane-li cenu nyní, nemá nadeji,že by ji vůbec 
nexdy získal.A on ty peníze kruté potřebuje.

Intervence u Hory nemela výsledku a nikdo nemůže Horu vinit- 
b; lo to příliš innoho, co bylo požadováno na jeho altruismu. 
Nezbývalo, než učinit poslední pokus.Oběhli jsme členy sboru, 
který podával návrhy na udelení cen.Intervenoval ^sem u svého 
milého přítele Josefa Jošta, redaktora "Večerních Národních 
listů"»kterého za okupace Němci zavraždili pro jeho ucast na 
akci Zdenka Hchmoranze. Jošt ochotně slíbil podporu národně 
demokratických členů komise a xáxakftm získal take podporu
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agrárníků.Sám jsem získal ještě slib učitele Krpatý, národního 
socialisty,který na obecné škole na Vinohradech postupně učil 
mé dcery a s nímž jsem se stýkal také v Národní jednotě seve
ročeské, jejímž byl funkcionářem.Krpata také při rozhodování 
hlasoval pro Hořejšího a učinil tak proti příkazu své strany, 
s níž měl pak pro to značné potíže.Na radnici rozhodl nakonec 
politický klíč.Občanské strany s jedním národním socialistou 
hlasovaly pro komunistického básníka Hořejšího, sotatní s li
dovci pro národního socialistu Horji.

v v f J f fHořejší prijal zprava o výsledky se zármutkem.Byl deprimován 
a nedovedl pochopit,že pro něho hlasovali "reakcionářští bur- 
žoasti”,kdežto socialisté s ko-anisty proti němu. Byl by bý
val čekal docela jiné seskupen*. Svou vděčnost projevoval tak 
pohnutě,že jsem považoval za nutné učinit jiný pokus.Zajel 
jsem k Machurovi a vylíčil mu Hořejšího postavení.Machar,kte
rý nikdy nezapomněl na to,ze byl kdysi také mladým a tečce se 
probíjejícím spisovatelem, zavolal okamžitě telefonem profeso
ra Gutha-Jarkovského, jednatele "Svatobora" a požádal ho, aby 
"Svatobor” Hořejšímu udělil podporu. Guth-Jarkovský slíbil,že 
udělá co jen bude moci a dodal,že dá-li Machar svůj návrh pí
semně, bude možno považovat celou věc za příznivé vyřízenu.Ma
char ihned sedl ke stolu, napsal dopis pro výbor "Svatobora” a 
dal mi ho, abych jej odnesl na poštu.

hned večer jsem vyhledal Hořejšího, dal mu přečíst Macharův 
dopis,který jsem dostal nezalepený a pak jej vhodil do poštovní 
schránky.Hořejší kolísal mezi vděčností a naději a bolestnou 
nedůvěrou.Ve "Svatoboru” byli jen "zazobaní burzousti" a ti,že 
by pomohli? Za několik dnů přišel však do kavárny rozjásán. 
Dostal Jisrpix od Gutha-Jarkovského milý dopis a oznámení,že mu 
"Svatobor" povolil hmotnou podporu.

Doporučil jsem mu,aby vyhledal Machara,který by ho mohl na
vrhnout pro cenu, nebo alespoň podporu v Akademii ved a umění, 
jejímž byl členem.Hořejší mel touhu Machara poznat,ale ostýchal 
se,že by to byla žebrota. Dal si říci,kx:y aŽ když jsem ho sqjxmk
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ujistil,že je příkazem slušnosti se jít poděkovat a když jsem 
ho před tím telefonicky Macharovi ohlásil.A pak po týdny vy
kládal každému nadšeně, jak mile ho Machar přijal.

Snažil jsem se Hořejšímu pomoci i jinak a to ne jen ze zájmu 
o něho,ale také ze zájmu o ^Národní listy".Navrhl jsem mu,aby 
se stal jejich spolupracovníkem.Ujistil jsem ho,ze nás nezají* 
má, jaké jsou jeho politické názorypc a že jsme ochotni 
mu tisknout básně,překlady a vůbec co napíše.Hořejší si vždy 
velmi vážil Šéfa kulturní rubriky "Národních listů" dr.Mirola- 
va fíutteho,ale pořád mol rozpaky a obavy, co by tomu řekla po
litická redakce. Pořád měl představu,že jsem nějakou nepřiro
zenou výjimkou mezi těmi "reakcionáři". Sebral jsem ho tedy a 
odvedl k šéfredaktoru a poslanci Vojtěchu Holečkovi a požádal 
ho, aby Hořejšího ujistil,že z něho nechceme udělat národního 
demokrata a že nám jde o básníka a ne o jeho politiku.Holeček 
se svým milým úsměvem mu dokonce navrhl,že může rukopisy 
dávat mně a že nemusí do redakce nikdy ani vkročit.Hořejší, 
tolikrát v životě odkopnutý a tak často odstrčený temi,k nimž se 
hlásil,přijal naši snahu jako veliký úspěch a jako balsám na 
staré i nové rány.Blažilo ho vedomí,že 31espoň někdo o něho 
stojí,že je uznáván tam, kde toho nejméně očekával.

Do "Národních listů" však nepřispěl ani řádkou.Tento ostýcha
vý a plachý muž,který potřeboval každý haléř,považoval rozdíl v 
nízorech za nepřekonatelný.Jeho političtí přátelé neměli k němu 
nejmenšího ohledu. V ničem mu nepomohli,ale Hořejší zůstal věr
ný svým ilusím o socialismu a sasmx socialistech,© propasti mezi 
tak zvaným pokrokem a tak zvanou reakcí. Neuvědomil si,že jeho 
pokrokáři jsou těmi nejhoršími reakcionáři.Proste,odmítl s bo
lestným srdcem a při každém setkání mne ujišťoval,jak ho to 
rmoutí a jak je nám všem vděčen.

Poslední leta před Mnichovem mi pracovní zatížení nedovolilo 
pravidelne docházet do Tůraovky.Hořejšího jsem vídal jen občas
ně a Mnichov ovšem ukončil tuto fázi mého životu.Nikdy jsem se 
s ním už nesetkal,ale nemohu na něho zapomenout.

♦ * •
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CESTY NĚMECKÉ POLITIKY V ČESKOSLOVENSKU ( I)

Konec první světové války a vznik československé republiky postavil 
německou menšinu v pohraničí a v některých velkýoh městeoh hlstoriokých 
zemí i Slovenska před nečekané úkoly. Nebyla na ně nikterak připravena, 
nebyli připraveni ani její političtí, hospodářští a kulturní vůdci. Až do 
pádu monarchie se naši Němoi považovali za součást národa,dominujícího 
nadnárodnímu státu Habsburků,kteří se také netajili svým němeotvím. Byli 
si dobře vědomi,že v poměru k ostatním národům monarchie jsou menšinou, 
ale považovali se také za něco lepšího a vyššího než ti ostatní a vymáhali 
a také získali pro sebe výšad^,na něž neměli nároku. Činili tak bez ohledu 
na to,že svým počínáním působí hrubou křivdu ostatním národům monarohie. 
Nikdy s* netajili ani trochu svou nenávistí a svým pohrdáním k "méněcenným" 
národům monarohie a svou politikou je soustavně zaháněli do nepřátelství 
k státu,který mohl být prospěšný všem jeho obyvatelům. Nikdo nebude jistě 
tvrdit,že Němci z alpských zemí oplývali nějakým zvláštním politidkým 
bystrozrakém a nějakou přehnanou snášelivostí a ohleduplností tamkde šlo 

skupAy. Nicméně byli to právě Němci z českých zemí,kteří 
tvořili nacionalisticky nejradlkálnější křídlo němeokého živlu v Rakousku. 
Jestliže Němoi zahubili monarchii- ve spolku s Maďary ovšem- Němoi z 
českých zemí mají na tom podíl docela mimořádně veliký. Snad b’ ohom mohli 
říoi ,že hlavní,aniž bychom se dopustili nějaké nadsázky.

Byla-li před válkou s našimi Němoi těžká řeč, válka a Imperialistická 
propaganda váijř&né doby jin hlavy docela pomátla. Prvotní úspěohy německých 
a rakouských armád na bojištích se jim zdály spolehlivou zárukou naprostého 
vítězství,po němž bude následovat tvrdý mír, jejž nadiktují podle svého. 
A pokud šlo o vnitřní život monarohie a nové uspořádání poměrů, tu se 
ohystali účtovat s námi a všemi ostatními neněmeckými a nemaďarskými 
Živly. Připravovali da^ší rozmach násilné germanisace,jež stejně byla v 
době války vystupňována již k pomatenosti. A obvinujíoe všechny ostatní 
národy - a zejména ovšem nás - z nelojálnosti ba nepřátelství k Rakousku, 
jež musí být jraoacrtgr potrestáno, sami šilhali docela nez-střené a neostý- 
ohavě do Německa. "Heim ins Reioh* nebylo heslem až hitlerčíků -nacismus 
se stejně zrodil v severních Čechách. Němečtí nacionalisté z Čech,Moravy 
a Slezska se ani nenamáhali zapírat své zaníoení pro Říši.
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Válka ovsem dopadla docela jinak, než jak si přáli a s takovou jisto

tou očekávali. Místo vítězství a posunttí hranic všemi směry přišla po
rážka a přehnané naděje byly dooela zklamány. Němeoko, jež tak zbožánovali- 
ač říšští Němci o své rakouské soukraenovce nikdy valně nestáli a k těm 
v českých zemíoh chovali pocity hodně posměšné - se setít zhroutilo a bylo 
rozdrceno. Rakousko se pak docela rozpadlo.! jejich malarští partneři se k 
Rakousku obrátili zády. Z panského národa, za který se považovala němeoká 
menšina monarchie, nadaná výsadami docela přehnanými, se najednou stala 
menšina v československé republice. Nejen že nezískala nových privilegií, 
ale ztratila výsady dosavadní,ač jí bylo o£ samého počátku poskytnuta 
spravedlivá míra práv. Shad by se byla německá veřejnost postupně smíři
la s tímto stavem, nebýt zaslepené a zuřivě nacionalistické agitace,ktej;
rou rozvinuli stojně političtí vůdci iwsmeke^ro^lidu u nás,jako i pokoutní 

agitátoři.,kteří se množili jako houby po dešti. V Německu a ostatním Ra
kousku nejedna pomatená hlava vystřízlivěla - i když to v některých přípa
dech bylo jen na Sas - ale u nás zaslepenost nejen zůstala, ale dokonoe 
se i množila.

Není poohýby, že na začátku byla vhodná příležitost ukončit prastarý 
národnostní svár a dospět k míru a pokojnému soužití.Ač válka se svým útírax 
útiskem vystupňovala nacionalistické pocity i v českém táboře a vítězný 
její konec zmátl nejednu ne právě střízlivou hlavu,přece jen ve veřej
nosti a především ovšem v odpovědných politických kruzíoh nebylo touhy 
ani po dalším zápasu a sváru, ani po utiskování. Od počátku ústavního 
života v habsburské monarchii včdčí muži českého života opětovně podávali 
ruku k smíru, ale jejioh nabídka byla vždy odmítnuta.Totéž se opakovalo 
i po vzniku republiky. První ministerský předseda republiky dr. Karel 
Kramář ve 3vém prvním projevu v Národním shromáždění nevzpomínal toho, 
čím se Němci provinili na českém národu a na něm samém. Nabídl jim přátel
skou ruku, zval je k spolupráoi,jež mohla rázem ukončit staletá spor. 
Němci pohrdavě odmítli.Na toto odmítnutí republika nereagovala nepřátel
stvím. Nepustila se do persekuce nerozumů, vedenýoh neodpovědnými dema
gogy. Ústava, dohodnutá bez jejich součinnosti a za jejioh nepřítomnosti,
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měřila jim dooela spravedlivě. Dala jim stejná politická a občanská práva, 
jako Čechům a Slovákům.Poměrné zastoupení ve volenýoh institucích jim 
poskytlo možnost se uplatnit na správě státu ev na jeho zákonodárství. Potom 
jsme ovšem často slýchali stížnosti,že ústava z roku 1920 byla uzákoněna 
za jejich nepřítomnosti. Ale to nebylo vinou naší,že Němci odmítli obeslat 
Národní shromáždění a místo toho učinili směšný pokus o zřízení vzdoro- 
státu, v němž by podle jejich konoepoe práva sebeurčení, byly dooela bez^ 
právně a velmi početné české menšiny.Tento nereálný vzdorostát,směšných 
hranic a rozměrů, byl ostraněn dooela hravě. Jen v Kadani,kde obyvatelstvo 
bylo dooela nerozumně poštváno nesvědomitými agitátory,zahynulo asi pět 
lidí. T chto pět mrtvých nám Něraoi ustavičně vyčítali,ale tato krev byla 
především na rukou pp. Lodgmanna,Selitera a ostatních větších či menších 
hvězd německo nacioná^ního Olympu.

Volby z r. 1920 ukončily ovšem německou absenci v Národním shromáždění. 
Drtivou většinu jrmmsiakýmh hlasů německých voličů získaly tři strany , jež 
jsme si později navykli nazývat aktivistickými. (Tehdy ovšem aktivistický
mi nebyly.) Byli to němečtí agrárníci,křestanští sociálové a sociální 
demokraté,tehdy ještě nerozštěpení na dvě strany. Ryli zde také zástupci 
maličké strany liberální, později známé jako "pracovní souručenství", 
vedené starostou města Liberec Kostkou. A byli zde ovšem také již predohůd- 
ci henleinovství a nacismu, němečtí nacionálové, vedení dr. lodgmannem^ 
von Auen a ovšem také němečtí nacionálni sociálové, jimž přísluší pochybná 
cest,že se stali prvními nacisty na světě.

Vstup německých poslanců a senátorů do Národního shromáždění neznamená 
ovšem, že se rozhodli pro loyýlní spolupráci. Parlament se jim stal tri
bunou, z níž hlásali nenávist k státu a k Čechům. (Dr-. Ferdinand Kahánek 
sebral nejšíavnatější jejioh výroky a vydal je v malé,ale velmi instruk
tivní brožurce. ) Za křivdu považovali,že byly opatrně a až příliš pomalu 
odstraňovány jejich neoprávněné výsady, zejména ve školství. Jejich stíž
nosti -psal j^em o nich v jiné souvislosti - byly z převážné většiny dooe
la umělé a nedůvodné. Obvykle byly malicherné a začasté i důcela nepravdi
vě vyrobené.

Dozvěděli jsme se z této propagandy ledacos docel? nového. Tak jeden 
jejich universitní profesor*dokázal *,že Němci jsou původními praobyva
teli Cech a my že jsme jen nevítanými přistěhovalci. Nebo na příklad,
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že Karel TV, jejž němečtí historikové tak dlouho a s takovou svorností 
odsuzovali jako nepřítele všeho německého a otčíma fe.se, byl vlastně Němec 
a universitu po něm nazvanou že založil jako *němeoký císař" a pro Němoe. 
Yypadalo to komicky,když se při tom člověk setkával v německých řadách s 
tak pragermánskými názvy jako Czech,Krzepek,Zajitschek, Kostka,Jaksch, 
Kirpalová, Sebekowský, Bzysarz a pod.

Štvavá agitace Nmoteitó Němců ( a do určité míry také komunistu,kteří se 
odštěpili 1920 od obou sociálně demokratiokýah stran) vynutila si vydání 
zákona na ochranu republiky. Stalo se tak r. 1923* I tento zákon, jak jsem 
na jiném místě podrobně vylíčil, se stal prostředkem propagandy proti re- 
publioe. Jedinou výtkoti proti tomuto zákonu, jíž však lze vznésti po právu 
a spravedlnosti, je to,že měl být mnohem důsledněji prováděn, než se dělo.

Propaganda zastřela mnoho skutečností z oné doby a hlavní vina je 
svalována na stranu německýoh nacionálů (dr. Lodgmann von Auen) a německou 
stranu národně sociální (Krebs, Jung a spol). Je však potřebí zaznamenat 
po pravdě,že zatím co si německá strana agrární,stejně jako německá 
strana křesťansko sociální ukládala určitou reservu a nepřekračovala meze 
zákonů, štvanice nejhoršího druhu prováděls v oné době také strana sociál
ně demdkratióká. Dokud byla jednotná, byl Karl Kreibich hlasatelem nacio
nalismu stejně zuřivého, jako pp. Krebs, Knír sch, Jung a Lodgmann. Po 
rozštěpení sociální demokracie se sociální demokraté příliš neumoudřili 
a komunisté soutěžili s nacistickými skupinami ve štvaní proti republice 
a Čechům. Byl to zase pan Kreibich,který se teprve za války v Iondýně 
změnil ve fanatického *protifašlstiokého Čechoslováka" a který horlil 
proti všemu, co sám tak účinně v republice rozséval.

KromČ protičeskoslovenských a zřejmě protistátních stran zde byly tři 
formálně nepolitické organisace,jež hrály značnou a můžeme říci i dominu
jící účast na protistátní a protičeskéProPaSan^''#Byl to "Schůtzenvereln" 
(střelecký svaz), "ftimverein" (sv~z tělocvičných spolků), z něhož vzešel 
neblaze proslulý Hitlerův agent Henlein a studentská organisaoe "Volkssport" 
jež se stala rámoovou organisací pro dirigování protistátní agitaoe předej 
vším mezi studentskými organisacemi, ale ovšem také i mezi nestudentským 
obyvatelstvem.
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Souhrnem lze tedy Moi,že prvních Šest až sedm let republiky bylo do

bou rozvášněné nacionalistické agitaoe v pohraničních krajíoh českých ze
mí. Na Slovensku byli Němci poněkud zdrželivější a bratislavský deník 
"Der G-renzbote*' dokonce doznal,Že vznik republiky byl záchranou němectví 
na Slovensku, protože mu hrozila maďarigace. A při chystaném plebiscitu 
ve Slezsku drtivá většina Němců byla připravena hlasovat pro republiku a 
po rozdělení Těšínská německé skupiny trpoe vyčítaly československé vládě 
její ústupnost vůči Polákům. Ve Slezsku také hlavním nebezpečím pro nás 
byli Poláci,stejně jako na Slovensku byl hlavním nebezpečím maďarský tre- 
dentismus, živený propagandou i hmotnými prostředky z Maďarska.

Sluší doznat, že až do Hitlerova příchodu k moci se Německo chovalo 
k nám korektně a že ani vláda, ani vlivné organisace si nepřisadili na 
nacionalistickou politiku československých Němců.
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CESTY NĚMECKÉ POLITIKY V ČESKOSLOVENSKU (II)

Druhé pnlmkmtr pětiletí be síto slovenské republiky bylo ve znamení na
prosté konsolidace, jež stejně překvapovala zahraniční přátele jako nepřáte
le našeho obnoveného státu.Radikálisování, způsobené válkou,jež nikdy nedo
sáhlo rozvášněnosti a nebespečnýoh zmatků, jichž jsme byli svědky v souied- 
ních zemích, docela vyprchalo. Rozštěpeni sociální demokracie, jejíž prvot
ní radikalisace způsobovala tolik obav a která zavinila tak značnou Sá.st 
počátečních potíží,mělo sice za následek vznik nové politické strany, 
oficiálně se hlásící k revoluční akci ve službách Třetí internacionály,za 
jejíž odbočku se pyšně vyhlašovala,ale přivodilo také umoudření mateřské 
sociálně demokratické strany.Ztráty na členstvu byly touto stranou rychle 
odčinovány.Take strana československých socialistů k svému nezměrnému 
prospěchu ztratila své anarohistioko komunistické křídlo, jež do ní vzneslo 
tolik zmatků a nalezla ryohle zase stsréVvlJcšfiBi§Í?x a trochu rovnováhy. 

Obě strany mohly zase hrát svou úlohu ve státní politice jako aktivní 
partneři vládní koalice.

Značné uklidnění se postupně jevilo i v německém společenství v našich 
zemích.Protistátní agitace nebyla docela odstraněna- bujela zejména na 
vysokých školách - ale ztratila již mnoho na své nebezpečnosti,zejména když 
byl přijat zákon na ochranu republiky. Oslabovala ji nejen pevnost našich 
úřadů a našeho národního společenství,ale také zřejmá beznadějnost všeho 
protistátního počínání. Nemohla 3e nadít žádné podpory ze zahraničí. Ra- 
kouáco, k němuž se původně chtěl připojit vzdorostát pánů Lodgmanna a 
Seligera, organisovaný v prvních chvílích republiky a hravě odstraněný, 
již proto,že neměl skutečné podpory v německém lidu,prožívalo samo takové 
těžkosti a prošlo tak krutou inflační a hospodářskou křísí,že nemohlo ani 
ve snu pomýšlet na spory se soudem, na němž po mnoha stránkách záviselo. 
Rakouská republika žila na dlouho z podpor a půjček, z části i námi 
garantovaných. Také Německo, jemuž se na dosti dlouho němečtí iredentisté 
vyhýbali,nepřekonalo dosud všechny následky válečné porážky. Mělo docela 
jiné starosti, než vyvolávat nějaké mezinárodní konflikty. Bylo dosud 
ostraoisováno jako původce války,zavázáno platitobrovské reparace na 
odškodnění váleonýoh nákladů a zpustošení Francie,pro'lo právě hroznou 
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inflační krisí,jež dooela zničila jeho měnu a stala se pro celý svět 
odstrašujícím příkladem.To všechno činilo Německo nadlouho docela neláka- 
vým i pro Ji&tastK naše Němce. Ačkoliv se zdálo,že výmarská republika je 
již zajištěna a že se Německo pod vedením koalice socialistů, centra a de
mokratů bude vyvíjet ve skutečně demokratický a mírumilovný stát,objevo
valy se již značné poohýbnosti, zda se tento vytoužený předpoklad splní. 
(Napsal jsem již 1925 do legionářského "Přerodu" Slánek, v němž jsem 
vyslovil značné pochybnosti a obavy. ) Fémové vraždy ve Vestfálsku,podivná 
politika bavorské vlády von Kahra, neklid v Porýní, v němž se projevova
ly značné separatistioké tendence a první akce kvapně rostoucího nacis
tického hnutí, to všechno mělo odraz v myslích prosech našich německých 
spoluobčanů,kteří při všem 3vém nacionálním založení si zachovali smysl 
pro pořádek, osobní bezpečnost, občanská práva a hospodářský vývoj. Sím 
víoe se republika konsolidovala a docházela zaslouženého pochvalného 
uznání ve světě,tím odfc menší byly vyhlídky,že za pomoci zs zahraničí 
bude možno uskutečnit cíle iredenty. Pro prostého rxxx německého občana 
bylo připojení se k tomu či onomu z obou německých států stejně nelákavým. 
A zkušenosti s revolučním pokusem o vytvoření vzdorostátu z vlastní síly, 
naznačovaly jasně beznadějnost každého takového revolučního počinu. Z 
bojovného postoje, zaujatého ve chvílích, kdy se zhroutily přehnané nadě
je, vybičované nesmyslnou válečnou propagandou,nezbylo již nic, než poše
tile bojovné řeči, nebo stejně pošatilé články v některých německých 
listech.Německá veřejnost přešla prostě od chvilkového aktivního odporu - 
o němž lze stejně právem pochybovat,že byl nesen a podporován skutečnou 
většinou německého společenství - k rozmrzelé pasivitě,jež pomalu ale 
jistě počínala ochabovat. Značná část veřejnosti dopsívala k názoru,že 
republika není ani pro Němce tak špatnou věcí, za jakou ji vydávala pro
paganda německých nacionálů, němeokých národních socialistů, komunistů a 
listů typu pražské "Bohemie1’. Střízlivější hlavy v německém táboře počí
naly hledat východisko ze situace, jež sice republice neprospívala,ale 
Němoa a jejich věc přímo poškozovala.
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Značný vliv na to měla okolnost,ie přes všechny nářky německého tisku 

a německými politiků se nesplnily obavy,jimiž stražili německý lid. Prostý 
občan mohl vidst z denní zkušenosti,že tu jde jen o vymyšlené strašáky. 
T když nelze tvrdit,že československé úřady a československá veřejnost 
jednali vždy a ve všem moudře a nedopustili se žádné malicherné nevraži
vosti, nedošlo k žádné persekuoi německého života. Německé školství bylo 
pořád v poměrné výhodě proti českému, jež musilo teprve pracně dohánět,oč 
bylo rakouskými vládami a německými obeoními správami záměrným odstrková
ním připraveno.Nedošlo také k žádnému počešťování uměle germanisováného 
obyvatelstva pohraničních krajů, nebo také měst v podstatě českých. Hospo
dářsky, politicky i administrativně se republika právem těšila mezinárod
ní dobré pověsti jako ostrov klidu a pořádku v neklidné střední Evropě a 
byla také ostrovem poměrného blahobytu. Setím co všechny ostatní státy trpě
ly dosud následky kruté inflace, jež ožebračila miliony a rozvrátila je
jich sociální složení, Československo mělo dík Hašínově reformě pevnou 
měnu.Ceny klesaly, výroba se zvětšovala a s ní i vývoz a prospěch z toho 
měl nejen český průmysl a lidé na něm závislí, ale také němeoký průmysl 
8 lidé na něm závislí. Čivot u nás byl nesporně snazší a lepší než u sou
sedů.

Ustavičně se zvětšoval počet Němců,kteří se oahotně či poněkud zdráhavé 
smiřovali s daným stavem a všechno se zdálo nasvědčovat tomu,že tento 
vývoj bude pokračovat. N^moi začali vstupovat do služeb státu a veřejnýah 
institucí, zemědělci se začali hlásit o příděl pozemků. Platili řádně daně, 
branci nastudovali docela ochotně vojenskou službu, německá veřejnost 
vzorně respektovala zákony a v obcích,v nichž se v důsledku poměrného 
hlasovacího práva jim dostalo spravedlivého zastoupení, nebo jež připadly 
docela do jejich správy, mohli pečovat o místní zájmy. ▼ mnoha oborech 
měli autonomii.V samosprávě postulovali někdy spravedlivě,někdy také se 
značnou zaujatostí proti české menšině, ale ať bylojt jako bylo,začínali 
chápat,že hlasovací lístek jim poskytuje všechny možnosti uplatnit 
speciální německé zájmy a že spolupráce je účinnější, než vzdorovité postá
vání stranou. Skutečně také čím dále tím větší část německých politiků 
začala mluvit rozumně a střízlivě. Také německý tisk se ve značné míře 
umírnil i když nejeden německý časopis zachoval svou nepříčetnost.
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Tři německé strany,představující faktickou většinu německého obyvatel

stva republiky (agrárnícl,křeslánští sociálové a s velkými rozpaky také 
sociální demokraté) vyvodily důsledky z tohoto vývoje v rozumném poohope- 
ní kutečných německých zé jmů a potřeb. Rozhodly se vyjít ze slepé uličky 

a uplatnit svůj vliv na politiku státu dohodou se stranami českými. Snad 
nejobtížnější to bylo pro sodiílní demokrati!,prptože tato strana pokra
čovala v nerozumné negativistické politice 4 agitaci i po odchodu svého 
komunistického křídla *» někdy s ním v nacionalistickém radikalismu soutěži
la. Roku 192ú došlo k dohod’ mezi vládní koalicí a těmito třemi aktivistic
kými stranami, jež vstoupily do koalice a získaly zastoupení ve vládě. 
Najednou zde byli tři němečtí ministři a zůstali ve vládách až do důsledku 
neblahých voleb z 1935>kdy nacistický režim v Německu značně napomohl no
vému radikálisovéní němeokého živlu u nás. Někteří, z těchto ministrů zname
nali více, někteří méně,ale celkem žádný z nich nebyl státu na škodu. Jeden 
z nich,prof. Spinna,získal dnkfcwn dokonce obecnou vážnost a oblibu 1 mezi 
Šechy. Z jeho úst jsme slyšeli moudrá slova o symbiose obou národů.Opravdu 
se zdálo,že se blíží konci tisíciletá válka mezi Čeohy a Nlhci a že ko
nečně dojde k usmíření,jež mohlo být toliko na prospěoh oběma stranám. 
Čkoda,že se to nevyplnilo, ale tehdy se nedala budoucnost předvídat. Ani ti, 
kteří viděli již ohmyry na obzoru, nemohli tušit,že výmarské Německo podleh
ne nacismu skoro bez odporu,že Francie bude hanebně zrazovat své spojence, 
že ostatní západní mocnosti podlehnou zmatenému a zbabělému ústupkárství a 
že nemoudrá politika dr.Beneše přivodí isolaci Československa ve chvíli, 
kdy bude nejvíce po+řebávat pomoc a podporu spojenců.

Nelze ovšem tvrdit,že vstup tří německých stran do vlády nenarazil 
na odpor fanatiků na obou stranách. Na naší straně to byla - pro starého 
mladočecha a pak národního demokrata je krajně bolestné to doznat -národ
ní demokracie,jíž v té době dominovalo křídlo vedené Františkem 31 sem a 
Františkem Hlaváčkem. Velkohubé a pošetilé heslo “Němci do vlády a my do 
revoluce* bylo příznačné pro tuto skupinu.Národní demokracie ovšem nešla 
do revoluce, ale na čas vystoupila z vlády a vládní koaliae,načež se 
pak za krátký čas do ní vrátila, když docela zbytečně poškodila svou 
pověst a současně svým pošetilým postupem napomohla agitaci německýoh
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protistátních skupin.Němečtí nacionálové, němečtí národní socialisté a 
ovšem také němečtí komunisté spustili ihned mocný povyk,že aktivisté 
zradili německý lid a jeho národní zájmy a dali sa do služeb českých impe
ti alistfi. Nicméně, na slušně dlouhou dobu neměla tato agitace valnýoh 
úspěchů.

Rozhodnutí pojmout Němce do vládní koalice bylo rozumné a je docela 
nesporné, že kdyby nebylo do’lo r.1933 k vítězství nacismu v Německu,by
la by aktivistická idea trvale převládla. Politika aktivistů přinesla němeo- 
kérau lidu v republice mnoho prospěchu a výhod.Nejen že mezi našimi Němci 
začal mizet pocit bezradnosti, ale získali mnoho praktických vymoženosti. 
Byla to opravdu situace velmi nadějná. Sluší proto litovat,že aktivistická 
veřejnost podlehla tak snadno iredentistické propagandě protistátních 
německých stran,jež se uchylovaly měrou vždy větší k nátlaku,zastřešování 
a nakonec i k hrubému teroru prostých nšmeokých občanů, zejména v pohra
ničních místeoh.Kus viněna úspěchu této agitace nese zdráhavost vládních 
činitelů čelit tomu počínání a zejméně provádět zákon na ochranu republi
ky s větším důrazem a důsledností, než se ve skutečnosti dělo.Není to ani 
první a poslední případ, v němž se ukázalo, že se nevyplácí ustupovat zlu.
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CESTY NĚMECKÉ POLITIKY V ČESKOSLOVENSKU (III)

Prvotní protistátní radikalismus německého společenství v československé 
republice byl vývojem značně utlumen. Nebyl však ani zdaleka plně potlačen. 
Nabyl toliko nových forem.By? netoliko opatrnější,aby se nedostal do 
konfliktu se zákonem na ochranu republiky,ale změnila se i jeho pôvodní 
taktika a orientace.Na místě bojovného odmítání státu a hlásání odtržení 
.se od státu za každou cenu a každým způsobem, začalo mluvení o "právu 4a 
hebeurčení", jež bylo něčím docela směšným pro každého němeokého vlasten
ce, pokud existovalo Rakousko. A začalo hledání křivd,páchenýoh státem a 
Čeohy na nevinných německých občanech. Křivdou se stala pozemková reforma, 
postihující nejen německé,ale i české kraje a z níž měli zisk nejen čeští, 
ala také němečtí malozemědčloi.Křivdou bylo vyslání čěského úředníka do 
"näneokého území",ač ovšem křivdou nebylo přeložení německého úředníka do 
českého kraje nebo do ministerstva. Křivdou bylo, že pro Státní úřední 
budovu V Liberci byle zakoupena kamna od čeaké továrny,ač křivdou nebylo, 
že pro elektrické dráhy v Liberci byly městem zakoupeny vozy až z Němeoka 
od Bayerische Motorenwerke,ač nedaleko Liberce byla německá strojírna,jež 
je také mohla dodat. Ještě pronikavější byla ovšem změna v zahraniční 
orientaci iredanty, jež byla zprvu orientována na Rakousko-zřejmě hodně 
neupřímní -ala postupem doby převládla orientace na Německo,o němž na po
čátku hlasatelé odtržení »němčeného území nechtěli mluvit.Alespoň veřejně 
ne.

V době, kdy vznikal vzdorcstát pp. Lodgmanna a Seligere, počítali iniciá
toři akce s připojením k rakouské republice.Habsburská monarchie byla z 
nepochopitelného důvodu vítěznými mocnostmi zbavena Veškeré viny na válce, 
jež byla přisuzována výlučně Německu. Objevila se dokonce vlna smkhiDBadmrx 
ttůidigř sentimentálního soucitu k ubohému zbytku monarohie a dokonoe i k 
"vznešenému starci" Františku Josefovi. Německo naproti toniu,ostraoisované, 
zbavené veškeré moci a poplatné náhradou za válečné škody,nebylo zatím 
ani trochu lákavé,ač nvnecko nacionálni a německo nacionálne socialistická 
strana zřejmě holdovala všeněmeckým ideálům. Rakousko mělo být prvním 
krokem, po němž by zřejmě musilo následovat vytvoření Velkého Němeoka. 

Ovšem, nadlouho nebylo důvodu to doznat. Doba nebyla vhodná.. Odpor ciziny 
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a žalostné poměry v Německy vysvětlovaly původní stanovisko němeokýoh 
radikálů u nás.

Vývoj přinesl překvapující změnu v situaci.Přes všěohny hrozné vnitřní 
krise, jimiž prošlo Německo s vnitřními rozbroji a šílenou inflaoi,lehko
myslně vyvolanou němeokou vládou, jež dala přednost zničení měny a milionů 
existencí před placením reparací, bylo to ono a ne Rakousko, jež se rychle
ji konsolidovalo a začalo znova zaujímat mocenské postavení. Tou měrou, 
jakou Německo sílilo, odvracely se původní naděje iredenty od Rakouska 
k Německu.Volba fflndenburga presidentem r.1925, stejně jako postupné roz
šiřování výmarské vládní koalioe o naclonalistioké složky,dodávaly nadě
ji a odvahu nacionalistickým a protistátním živlům, v německém společenství.

Z Německa samého ovšem dosti dlouho nepřicházela tomuto snažení žádná 
přímá pomoc, jež by stála za řeč^ba ani žádné povzbuzeni.Výmarská koalice 
i za Hindenburga nepomýšlela ještě ani zdaleka na válečná,ba ani ne na 
politická dobrodružství. Ministr zahraničí Stresemann mluvil jejím jménem 
na mezinárodních konferencích sladká - i když neupřímná - slova o míru. 
Looamská smlouva,jež zajišťovala nebo předstírala zajišťovat mír a přátel
ství Německa a toho, co zbylo z Dohody, musila docela nutně nabádat k 
opatrnosti a trpělivosti naše německé fanatiky, snící o odvetě.Nicméně, 
již tehdy jim musilo být povzbuzením,že smlouva, sjednané, v Locarnu, na 
požadavek Říše poskytuje záruky jen západním sousedům Německa a ne nám a 
Polsku. Záruky ve smlouvě poskytli nám Pranoouzi a ne Němci.

Opatrný postup Němečka byl poohopitelný. Německo vidělo,že ještě na 
dlouho nemá volné ruce k novým výbojům. Ne jen že mělo mocnou komunistickou 
stranu a bylo zmítáno separatismem v některých částeoh Říše, ale chápalo 
také,že neradno opakovat šílenství císařské vlády a pustit se do neroz- 
myslné půtky s celým světem. Ne "všeohno nebo nlo*,"mnoho nepřátel- 
mnoho cti*, ale soustavné usilování o změnu krok za krokem se stalo heslem 
říšsko německé politiky. Byly zde úkoly mnohem naléhavější a mnohem 
bližší nsmeokému srdci, než Rakušané a Němci z českých zemí, k nimž 
říšští Němci nelnuli ani láskou, ani úctou.Německo stálo před obecně 
uznávaným úkolem odstranit a vymazat pokovující odsudek versalllské mírové 
konference,že zavinilo válku.Byl tu úkol odstranit reparace,jež Německo 
nehodlalo platit, v čemž se shodovaly všechny německé politické strany, 
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od krajní levice až ku krajní pravící.Bak tu byla tužba, sdílená velmi 
značnou částí lidu v Němeaku, odstranit zákaz zbrojení a především ovšem 
odstranění polského koridoru, pásu území sMtauriOnn táhnoucího se přes 
Německo a rozdělujícího je na dvě části. To se zdálo být úkolem předním, 
ale těžko uskutečnitelným.

Za této situace bylo víc než předčasné a proto nemoudré myslit na 
pohlcení Rakouska, nebo na likvidaci Československa, jehož existenoe byla 
v nčmeckýoh očích zaručována nejen jeho vojenskou silou,ale mírovou smlou
vou a soustavou spojenectví. Nejen československá zahraniční politika,ale 
i německá politika na dlouho dobu přeceňovala význam mírové smlouvy a fran
couzské bezpečnostní soustavy a fikci Malé dohody. Když jsem sám někdy r. 
1925 vyslovil v budově německého parlamentu své obavy z vývoje v Německu 
zahraničně politickému expertu německé demokratické strany,za stoupené v 
koalici, vybuchl poslanec prof.Bergstrísser ve smích a dvěma koleg&a (byli 
to poslanci Siemens a prof. Heuss,pozdě jsi president Německa po druhé 
světové vílc^3 pobaveně vypravoval:"podivejte se, on si myslí,že "Reichs
banner 3ohwarz-Rot- Gold" (polovôjenská organisaoe německých demokratic
kých stran) jednoho dne pomašíruje do československá."

Vedle oficiální politiky výmaršké koalice bylý ovšem v Německu naciona
listické skupiny, jejichž moc vzrůstala a dodávala odvahy a naděje nacio
nalistickým skupinám u nás. Ale ani ty se zatím nestaraly o Československo. 
Jejich hněv byl zaměřen především proti Trancii a proti Polsku a jejich 
hlavním cílem bylo, kromě odstranění následků války,uohvácení moci v 
Německu. Iredentistické organisaoe u nás mohly čerpat jakousi inspiraci 
a naději do vmdáimoéx velmi vzdálené a proto hodně nejisté budoucnosti,ale 
nadlouho ne nějakou praktickou pomoc,jež by stála za řeč. Aktivismus měl 
proto opravdu značné vyhlídky. Proto tu byla ta fanatická nenávist radi
káli k aktivistickým stranám a jejich vůdcům.

Vystoupením aktivistů nastal xmzhtóaýwmápxsrozhorlený zápas mezi nimi 
a ire denti sty. čím více se Německo postupně nacionalistický radikalisovalo, 
tím urputnější byly akce protistátních živlů v Československu.R. 19J2 byly 
československé úřady -poněkud liknaví v uplatňování zákona na ochranu 
republika - nuceny zahájit proces proti, velezrádné skupině "Vol^sport". 

Při této příležitosti vyšlo na jevo,far jak účinně podporují protistátní 
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agitaci německé vysoké školy, financované státem. Hrdinové “Volkssportu” 
byli odsouzeni,německé vysoké školy mohly nerušeně pokračovat ve své 
činnosti. 0 rok později - to byl v Německu již Adolf Hitler říšským kanclé
řem - byla vláda nucena zakročit proti oběma protistátním politickým stra
nám německým, totiž proti německé naoionální straně a německo nacionálně 
socialistické straně.Soud, který se zabýval jejich proviněním vynesl roz
sudek, že je přípustné jejich rozpuštění a vláda se po mnoha rozpaoíoh 
rozhodla zastavit činnost Lodgmannově něiaeoko nacionálni straně a rozpustit 
německou stranu nacionálna socialistickou. Ačkoliv zákon na ochranu republiy 
výslovně zakazuje utvoření náhradní strany,jež by převzala působnost strany 
soudním výnosem a vídáním rozhodnutím zakázané,nic se nestalo,když opravdu 
došlo k hrubému porušení tohoto zákona a zákazu z něho vyplývajícího.
Několik týdnů po tomto hodně opožděném zákroku proti oběma protistátním 
stranám, bankovní úředník Konrad Henlein, do té doby širší veřejnosti 
neznámý činovník německého tělocvičného svazu a veřejnosti docela neznámé 
tajné nacistické organisace "Kcmmeradschaftsbiuid” založil čistě na oistio- 
kou ztranu, nazvanou "Sudetendeutsohe Heimatsfront”, jež se později 
přejmenovala na "Sudetendeutsche Partei”. Na počátku tato strana předstí
rala úctu k zákonům a popírala nejen iredentistické sklony,ale i totalit
ní založení, ale každý,kdo sledoval její činnost mohl vidět,že to není 
nio jiného, než maskovaná odbočka Hitlerovy strany. Byl jsem na schůzi, 
kterou tato strana svolala do Německého domu (Kasina) v Praze, na níž se 
Konrad Henlein po prvé představil širší veřejnost v Praze. Byli zde již 
"Ordneři”,prapory a celý aparát, nezbytný na schůzích hitlerovoů. Bylo to 
divadelní představení a &*úřady byly pohoršeny, když jsem ve svém refe
rátu v pondělníku "Národních listů” napsal co si o tom mydlím. A již 1. října 

1955 byl Konrad Henlein veřejně oslovován členy strany jako "Mein Tůhrer".
Henlein ovšem nebyl "FShrer", byl jon jeho zástupoe a nástrojem. Strana 
opatrně stupňovala svůj radikalismus,stupňovaný až k nepříčetnosti^Ůčin- 
nost tohoto ničím nebrzděného teroru nejlípe dokazuje okolnost,že v kacx 
kratičké době zatlačila do pozadí německé aktivistické strany. 0 kolbáoh 
z r. 1935 získala plných 62 procent německých hlasů.Aktivistické strany 
byly bezmocné, tím spí^e/zže přes v'echny důkazy o protistátní činnosti
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henleinovců,vláda nehodlala ptužít proti nim zákona na ochranu republiky. 
Dvě z aktivistických stran (agrárníci a křest, sociálové) března 1938 
zanikly v Henleinově straně.Nacisté představovali drtivou většinu německé^ 
ho lidu v republice.

Také němečtí sociální demokraté změnili pojednou svou linii. Rozšafhý 
vůdce strany dr. Ludwig Szech byl vytlačen z vedení a Jeho místo zaujal 
Wevizel Jaksch,který začal hlásat "Volks Sozialismus*. (Slovo "völkisch* 
má v n&neáké politické terminologii podivný význam,spojovaný obecně s na
cismem, jako jeho opatrnější vyjádření, asi jako "lidová demokracie" má 
zastřít slovo bolševictví. )

Tin skončilo, co bychom mohli nazývat německou politiokou činností v 
republice. Co následovalo, byly již jen velezrádné akoe Henlainovy skupiny, 
podporované již nezastřeně z Říše, jež kvapně měnily pohraniční kraje re
publiky ve stát ve státě.

Na tomto • blahém vývoji měla svůj podíl slabošská politika českoslo
venské vlády,Když jsem napsal někdy 1936 do "Národa" úvodník, v němž jsem 
varoval před ústupkářstvím a volal po energickém zákroku proti Henleinovl 
a Henleinově straně, byl článek zabaven.Vylíčil jsem v jiné souvislosti, 
jak československé soudy v přehnaném formalismu ochraňovaly Henleina a jiné 
nacisty před spravedlivou kritikou. Cesta k Sftii chovu a zahubení republiky 
byla nastoupena. Značnou část viny na tom. měla naše jrolíkttta pochybená a za
slepená zahraniční politika,ale nelze zbavit účinné spolulítny slabošství 
naší politiky vnitřní.Nejen ministerstvo zahra ničí, ale také ministerstvo 
vnitra se zasloužilo na tom, co přišlo.
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PŘÍVAL UPRCHLÍKŮ Z NĚMECKA DO ČESKOSLOVENSKA

Hitlerův nástup k moci r. 1933 v N'mecku přinesl do československá vlnu 
uprchlíků z fc ?e. Republika nebyla na nio takového připravena. Ačkoliv se 
do našioh zemí utekl značný počet uprchlíků ze Sovětského svazu a tu a 
tam se objevil nějaký uprchlík z Maďarska a Polska, nepatřili jsme k zemím, 
do niohž se tradičně uchylovaly proudy politické emigrace.Zákonné předpi
sy, většinou ještě úctyhodně starožitné z doby monarchie,nepočítaly s 
hromadným příchodem lidí,kteří přešli hranice nelegálně, bez příslušného 
visa a dokonoe i bez cestovního pasu. Mnozí z niah »mrinosdäi neměli ani 
prostředky k obživě. Skoro nikdo z nioh nedovedl česky. Policie stála zde 
bezradná a podle starorakouských předpisů byl nejeden z utečenců zadržen 
j»»ko "tulák bez domova". Nebylo to nic zvláštního.Když jsem o mnoho let 
později utíkal do Polska, měl jsem příležitost poznat,že i tam mají dosud 
přibližně stejné předpisy a že příslušné úřední orgány musily řešit neča
kaný problém podle svého, někdy lidsky a někdy i hodně nelidsky. Nioméně, 
je potřebí říci lined na začátku, že naše polioie se rshaarai chovala lid
sky a že československé úřady poskytovaly ochotně asyl,ač pro to nebylo 
zákonného podkladu.

Veškerá hmotná i právní pomoc uprchlíkům byla zprvu jen individuální. 
Nejdříve pomáhali jednotlivci a to zase jen jednotlivcům. Vzpomínám,jak 
mne jednoho dne telefonicky zavolal do redakce pražský zpravodaj "Vossische 
Zeitung" Willi Neumann (měl kancelář v budovo "Prager Tagblattu") a 
představil mne, když jsem k němu přišel, strachem skoro pološílené kole
gyni z jeho listu, která se nějak dostala do Prahy a nevěděla co počít 
a lekala se každého stínu. Zavolal jsem policii a dostal jsem od ní ujiště
ní,že se ta dáma nemusí ničeho obávat.Mají jiné starosti, než honit 
utečence z Německa a když se za ni zaručím, dají jí zatímní povolení 
k pobytu. Také dali. U nás ovšeia nezůstala,ale odjela přes Rakousko a 
Švýcarsko do Francie. A v jiném případě mne jeden n'mecký zednářský pra
covní^ z pražské lože, do níž jsem obča3 docházel,oblaž 1 seznam«! asi 
dvaceti uprohlíků, přechodně v Praze policií zadržovaných a dožadoval se 
pro ně pomoci. Zoipval jsem šéfa "tajné státní polioie", to jest politického 
oddělení policie, sídlícího někde na Perštýně a uslyšel "když mne za to
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v novinách nevyperete a když se o ně někdo postará, čím dříve se jich 
zbavím, tím lépe. "

Nebyl jsem ovšem ani sám, ani jsem nebyl jedním z nejvýznačnějšleh po
mocníků. Jiní konali mnohem víae a přímo vyhledávali osoby pomooi potřebu
jící. Individuální akce,ač prospěly některým jednotlivcům, nedostačovaly. 
V Praze vznikl proto Pomocný výbor pro uprchlíky,zprvu v rukou demokratic
kých Němou a to většinou svobodných zednářů.Ten vábor se ovšem později 
dostal do rukou komunistů,kteří,ač nepřispěli ani haléřem, rádi se při
živili na tom, oo slibovalo prospěch pro jejioh stranu. Tajemníkem výboru 
se stal pan Cřríša Spurný,manžel komunistické poslankyně Anežky Hodinové-
Spurné,který výboru despoticky vládl za pomoci jakéhosi pana Beraáška. 
Oba jsem poznal až v Polsku,kde se vetřeli do stejné funkce a uvědomil 
jsem si,že kdybych byl na ně narazil již v Československu, byl bych se 
všem pomocným akcím vyhnul patrně na sto honů.

Hlavními činiteli v původní akci byli profesor dr. 'Snanuel Rádi a praž
ský německý sociálně demokratický advokát dr. Bili, jakož i knihtiskař 
Siegrfied Neumann, s nímž jsem se znal z lože FZa S. Než se jim podařilo 
vytvořit Pomocný výbor,dát mu právní formu a oprtřit hmotné prostředky 
hlavně sbírkami mezi zednáři a židovským publikem, byla podpůrná i právní 
akce soustředěna okolo Československá ligy pro lidská práva.

Tato organisaoe měla trochu pestrou minulost.Když jsem ještě za minister
stvo zahraničí udržoval pravidelný styk s Německou ligou pro lidská prá
va, přišel dr. Lev Sychrova -aí již z vlastního popudu, či z podnětu mini
sterstva zahraničí- na nápad,že bychom měli mít také takovou ligu. Bylo 
by to dobré pro propagandu v zahraničí. Syohrava mi uložil,abych v tomto 
smyslu, zpravil své německé přátele a současně abyoh navázal styk s mezi
národním sdružením těohto lig v Paříži. Ligu jsme založili,předsedou se 
xtsčh^^fete jdk^úi&BdmítrnkanmiHfliářsmpanasdiidjiinta posl. dr. Pate jdi,úředník kance

láře presidenta republiky, místopředsedou dr. Lev Sychrava,jednatelem 
jsem byl zvolen já a také univ- prof. dr. Rádl měl nějakou funkci. Scad byl 
také místopředsedou. Založení jsme oznámili do Paříže a Berlína a jednou 
jsem jel na mezinárodní konferenci lig do Paříže a seznámil se tam s něk
terými funkcionáři francouzské ligy. Tím se naše činnost vyčerpala. Nekonali
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jsme sohůze, nevybírali Sienské příspěvky a nestarali se o získání členů. 
Dr. Sychravá»opatřen dopisními papíry a razítkem korespondoval patrně s 
cizinou sám. Podnik se stal prostě nástrojem propagandy ministerstva zahra
ničí, jako tolik jinýoh podobných institucí.

Události v Německu přiměly dr.Pádla a dr. Billa,jejž jsem přei tím ne
znal ani podle jména, obnovit činnost Ligy. Rádi mne pozval na sohůzku, na 
níž se stal předsedou, dr. Bili úřadujícím místopředsedou a mne oblažili 
znovu jednatelství-?»; jež si však dr. Blil velmi brzy připojil k své funkci. 
Nemžl jsem proti tomu najmenších námitek»protože při. nejlepší dobré vůli 
jsem neměl čas, který bych mohl věnovat této organised. Mus'1 jsem se 
proto omezit na některé individuální akce, do nichž mne zatáhli přátelé. 
Tak jsem se účastnil na přiklad akce na získání příslibu domovského práva 
(nezbytného k získání 3trtního občanství) německému spisovateli Heinriohu 
Mannovi, zprvu v Hradoi Králové a pak v Mžené u Mělníka, nebo opatření 
cizineckého pasu a pak i francouzského visa dceři jednoho zednářského 
činovníka, jejž jsem znal jenom podle jména.

Siegfried Neumann (který později uprchl do Británie a za války zde 
zemřel v Txindýně) chtěl pomoci německým spisovatelům a publicistům tím,že 
by vydával v Praze nezávislý list Siplicissimus v německém i českém vy
dání. Pro české vydání mne požádal,abych přeložil obsah německého vydání 
do češtiny,ale to už se do věci vložili komunisté. Usoudili,že jsem fašista 
a že od fašistického novináře nio nechtějí.Neumann,který věo financoval- 
a stálo ho to hezká peníze- se mi přišel s vážnými rozpaky omlouvat. Proto
že jsem hodlal překlad pořídit bezplatně, nebyl jsem sni trochu dotčen. 
Ubyla mi práce, o kterou jsem nestál,poněvadž jsem měl stejně více práoe, 
než mi bylo milo a zdrávo. Dostal jsem však poučení o to,jak si počínají 
komunisté v pomocných výborech, jichž se zmocni. Proto mne také ani 
trochu nepřekvapilo, když jsem se setkal v Polsku s opakováním tohoto 
postupu!
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MACHAROVA SEDMDESÁTKA

Asi půl roku přel sedmdesátými narozeninami J. S. Machara začali uvažovat 
jeho přátelé a ctitelé jak oslavit tuto událost. Všiohni si byli dobře 
vědomi,že oslavy se budou konat za dooela jiné situace, než ony, v nichž 
byla oslavena jeho padesátka,ač se zásluhy oslavencovy množily a ne menši
ly. Ale Maohar,kdysi miláček celého národa a zejména toho, co jsme označo
vali za pokrokové kruhy, byl nyní v krajní nemilosti právě u svých někdej
ších ctitelů.

Sotva který český autor moderní doby měl tak rychlou a úspěšnou cestu 
ku slávě.Machar měl slušně daleko do třicítky, když "Národní listy" začaly 
organisovat pro něho sbírku na "národní dar". Nebylo mu plných třioet 
let, když se mu dostalo nejvyšší pocty,jíž mohl nesvobodný národ poskyt
nout spisovateli. Býl zvolen iřtacefc členem čtvrté třídy České Akademie věd 
a umění. A Maohar mohl dokonoe, když se zapletl do prudkých polemik se svými 
některými ctiteli, vrátit národní dar a vzdát se členství Akademie. Pro 
některé politické směry byl Maohar osobou přímo posvátnou.Realisté - ač 
nikdy se nestal členem jejich strany - jej považovali za jednoho ze svýoh 
vůdců. Masarykův a Herbenův "Čas" byl nemyslitelný bez Maoharovýoh pravi
delných příspěvků pod čarou. Sociální demokraté,kteří se jinak isolovali 
od ostatního národa a věřili jen na autory, u nioh řádně organisované, 
učinili u Maohara výjimku. Jedna z jejich Dělnických tělocvičných jednot - 
nejsem si jist,že byla jen jedna - se zvala "Dělnická telocvičná jednota 
J. S. Maohar". Byl jsem, krátoe před první světovou válkou pozván,abych, 
aČ nečlen, tam přišel a recitoval Macharovy básně.

Tíacharova popularita stoupla značně za války,kdy Machar, uvězněný a 
potom internovaný, se stal jedním z národníah mučedníků a jedním z nejpřed
nějších bojovníků za osvobození národa z habsburského jařma.Přítel Masary
kův se usmířil s Kramářem a mladočechy,začal psát do "Národních listů" a 
byl za státoprávní,pozdější národní demokracii vyslán do Revolučního 
Národního shromáždění.Všichni očekávali,že se stane ministrem národní 
osvěty, nebo hlavou připravovaného ale nezřízeného ministerstva krásného 
umění.Všechno nasvědčovalo,že muž zasloužilý a obecně slavený, bude i 
nadále kráčet na výsluní slávy a obecné přízně.Nioméně,došlo k prudkému 
a nezaslouženému zlomu.
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Když se vůdce československého sokolstva dr. J. Soheiner vzdal své 

funkce generálního inspektora československé branné moci, byl touto 
funkcí k obecnému překvapení pověřen J. Ü Machar. Někteří v tom viděli Maoha- 
rovo kariernictví, jiní odsuzovali,že touto důležitou vojenskou funkcí 
byl pověřen oivilista (ač Maohar,který byl po nějaký čas c.k. rakouským 
důstojníkem, nebyl v podstatě větším civilistou, než většina naší gene
rality, jejíž xsĚhsrjx vojenské vědomosti byly až příliš mladé a obvykle 
velmi nedostatečné) s jiní- a ti převládali - viděli v tom krok k "raili- 
tarisaoi" československých branných sil. Příliš mnoho našich politických 
a jinýoh Činitelů holdovalo pošetilému pacifismu, nevhodnému, ba smrtelně 
nebezpečnému pro národ, obklopený se všech stran nenávistnými sousedy. 
Nejen socialisté,ale i kruhy okolo všemocného tehdy presidenta republiky 
holdoval^: myšlenoe mílioe. Ale republika potřebovala stálou armádu,jíž 
bylo potřebí vybudovat z rozložených zbytků rakouské amády, tří legionář
ských skupin, z niohž každá byla vychována jinou vojenskou doktrínou a z 
nováčků nově do armády zařáděných. Úkolem generálního inspektora v oněch 
dobách hjdtx nebylo učit armádu vojenským vědomostem a dovednostem. To bylo 
jtřaa přeoe úkolem ranoouzské vojenské misse. Generální inspektor branné 
moci měl docela jiný, mnohem těžší a především nepopulárnější úkoltučit 
armádu kázni^v době, kdy i ministři národní obrany (Kofáč) a jejich stát
ní tajemnici (plk.Chalupa), mnozí politikové s značná část tisku podporo
vali nekázeň. Viděli jsme, kam dovedla Rusko pošetilost Alexandra Kerenské- 
ho,který dorazil vojenskou kázeň. Ale přespříliš lidí u nás se shlédlo 
v Kerenském. Machar si kázeň v armádě vynutil a zaplatil za to svou popu
laritou.

Protože nebyl dostatečně podporován svým někdejším přítelem,ketrý byl 
tehdy presidentem republiky a protože nemohl nevidět různé stinné stránky 
našeho národního života, rozešel se ne právě přátelsky se svým "Tomášem" 
a jeho okolím. A mnohem více než nevraživost,zaměřená proti "militaristovi", 
který chtěl, aby armáda měla kázeň, tento rozchod s "Hradem" byl smrtel
nou ranou jeho popularitě.

Pět roků v kasárnách, jak Machar nazval své působerví v úřadu generál
ního inspektora, znamenalo pochopitelně značný přeryv v jeho básnické a
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spisovatelské kariéře. Maohar 3Í uložil mlčení po oelou dobu své úřední 
činnosti a vypadl jaksi z kulturního a umčledkého ruohu. A,proč to nedoznat 
za těch pět let došlo k jakémusi smrštění jeho fcásniokého a spisovatelské
ho talentu. To, oo napsal, s výjimkou pozoruhodné knihy "Pět roků v kasár
nách" a několika básní a epigramů, nedosahuje ani zdaleka úrovně jeho 
předválečné tvorby. Básník, po dlouhá lota obočně uctívaný, propadal zapo
menutí a po prvé ze oelou svou autorskou dráhu byl bez důstojného orgánu, 
do něhož by ukládal svou tvrobu. Mn char byl pasován za "reakcionáře* a za
vilého nestele presidenta Masaryka a to stačilo, aby byl zavržen.

Když jsme začali připravovat oslovy Macha rovy sedmdesátky, byli jsme 
připraveni na velmi značné potíže.K mH národní hanbě byly větší,než

jen/ 
jsme mysleli. Ale přece JMU- bylo dohodnuto,že bude uspořádán hold Macharovi 
na němž promluví gen. Rudolf Medek a prof. Miloslav Třísek. Hold se měl konat 
(a také se konal) v místnostech - dnes již nevím zdík Mčštanské besedy ve 
Vladislavově ulici ,či Umělecké Besedy.Kromě porvaných osobností měla 
publikum dodat Nezávislá jedno^eskoslovcnských legionářů, je již sekreta

riát se ujal veškeré orgeni seční práce.
Na poradách o přípravách bylo rozhodnuto,že bude potřebí vydat o Macha

rovi haně brožurku, protože se «předpokládalo (a to právem, jak se později 
ukázalo),že oficiální veřejnost zachová k Macharovi mrazivé mlčení.Vý
konný výbor Nezávislé jednoty mi uložil,abych k oslavám napsal brožurku 
o Meoharovi a jeho dílu. (Vyšla jako 19. svazek Legioná/ské knihovny,nákla
dem "Legie*.)

Když jsme oznámili Macharovi,že se budou konat jeho oslavy a že očekává 
me jeho účast na slavnostní schůzi,narazili jsme na první potíž s jeho 
strany. Přijal vlídně výtisk brožurky,kterou jsem napsal a "Legie" vydala, 
pohostil nás vínem a pak začal: "Pánové, já vám děkuji za vaši dobrou 
vůli. Ale musím vás upozornit předem, že nenávidím všechny oslavy, tedy i 
tuto.A za druhá, pánové, vy jste si to spletli. Já letos nemám žádné 
narozeniny, ale až za dva roky. (Maohar se narodil 29. února.) Tak musíte 
laskavě počkst až na přestupný rok. "

0 tom bylo mnoho řečí,ale nakonec jsme Maohara umluvili,aby nám 
přislíbil, že "snad" přijde. Tento jinak velmi rozumný a přístupný tauž 
míval chvíle podivné zatvrzelosti a vždy bylo dobře poč4jaÄ,ŽK až ho to
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přejde a až ho opustí jeho někdy škodolibý humor,jímž rád uváděl lidi do 
rozpaků.

Dali jsme tedy Maohara a jeho přítomnost na pozvánky a gen. tajemník 
Nezávislé jednoty škpt. Turek mi uložil, že v den oslav budu muset zajeti 
k Maoharovi a dostat ho na oslavu, i kdýbyoh měl použít násilí.Všichni se 
spolehli na to,že se všech jeho přátel k němu chodím nejčastěji a že se 
těším jakési jeho blahovolné protekci.

Den oslav nastal.Komorní rada Simek, ruský legionář, člen výboru Nezá
vislé jednoty legionářské a správní rady Pražské akoioné tiskárny sebral 
svůj automobil a dovezl mne k Mscharové vile na Ořechovce. Ač chtěl 
skromně zůstat před domem vzal jsem jej s sebou,protože jsem věděl,že 
přítomnost alespoň jednoho člověka, s nímž se Machar nezná, vyjednávání 
zkrátí a usnadní. Machara jsme zastihli, jak jsem se obával, v županu, Uví
tal nás, řekl nám, Že je to velmi hezké, že mu přicházíme gratulovat,ač 
stáří není ničím,k čemu sluší blahopřát.A vytáhl láhev koňaku,kterou,jak 
řekl, dostal od jednoho přítele a řekl,že to tedy oslavíme,ač není co 
oslavovat. Protestoval jsem. Řekl jsem mu,že se musíme dostat na schůzi a že 
ma«imu3 toho, co můžeme přijmout, je jeden kalíšek a dost.Machar se usmál 
a řekl Šimkovi;"Cta vzpomíná na "Zelenku" a má strach,Že se to bude opako
vat. * (Při jedné návštěvě mi Machar ukázal láhev vína, zvaného "zelenka* a 
aČ jsem se bránil, nepustil mne z bytu, dokud jsme ji nevypili. Měl jsem 
chůzi poněkud nejistot; a Machar mne propustil s posměšným prohlášením,že 
tihle mladí lidé dnes opravdu nic nesnesou.A doprovodil to vzpomínkou, 
jak někdy před válkou dostal v Hradci Králové zánět slepého střeba, 
byl nakvap operován a prožil tam rekonvalescenci a jak jej chodili navště
vovat přátelé,jež potom v novináoh zepsuli,že s tímto pacientem pijí,ač 
to byli oni a ne on,jež alkohol zmohl.)

Nezbylo, než ydeřit na Maohara trochu důrazněji. Upozornil jsem jej,že 
všichni jeho pžáÍMlá ctitelé,kteří se dostavili na schůzi,očekáváji jeho 
příchod a že by bylo od něho opravdu nehezké, kdyby je zklama. A nás by 
smrtelně blamoval,protože jsme jeho účast přislíbili.

Maahar na to;"A to bystS za sluhovali,protože kdo vám to dovolil, 
abyste mne k něčemu zavazovali".
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avrhl jsem mu,aby nás po oslavách zepsul,jak chce,ale aby nám to udě
lil k vůli a shodil ten Župan a dal se odvézti na oslavu. 'Simek mu připome
nul,že jej jednou na manévrech, jako generálního inspektora vozil a že mu 
slíbil,že se dá od něho i napříště vozit. Machar se usmál a řek^, Že dobrá, 
tedy za deset let aí pan tsimek znova přijede se svým autem a že se dá 
odvézti k oslavám za deset let,Na další naléhání Jíachar připustil,že nám 
dnes dá na to první splátku. Shodil župan,oblékl kabát ? prohlásil,že 
jede s jedinou podmínkou, že totiž vypijeme ještě jeden kalisek.

Dostali jsme konečně Maohara do auta a SoBazdciÄM dorazili skoro na 
posladní minutu na oslavu, kde pořadatelé byli již náležitě zneklidněni. 
Ale Maohar na oslavě byl milý a pří jemný. Nesnesl jen,aby se mu přímo přálo. 
Když jsem mu představil manžellcu a ona začala se svým přáním,přerušil ji 
Maohar s úsměvem: "já vím, je to od vás hezké a jakoby se stalo. " 

osmdesátá narosenii^f^írtttfr již no slavili. Byl jsem v zahraničí, mnohý z 
účastníků by oslavy byl v nacistických koncentracíob ,nebo popraven.Maohar, 
který vypravil mou rodinu za mnou do Polska byl již mrtev a JŠimek,pronásle
dovaný Němci, skončil v bídě za komunistického panství. Bylo přece jen 
dobré,že jsme tu sedmdašátku oslavili.
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BAREVNÉ KOŠILE A POŘADATELSKÉ SBORY V ČESKOSLOVENSKU.

Spatný příklad kazí dobré mravy a německý soused měl nakoneo špatný 
vliv na některé politické opor&inisty v Československu. Příklad Stahlhelmu, 
S.A.,S.S. a Reichsbanneru se zdál některým profesionálním stranickým orga
nisátorům tak lákavým,že jej musili nápodobit.

Bylo to ovšem docela zbytečné,protože v Československu nebyly nikdy 
politioké mravy tak wvlčilé, aby teror a násilí byly povýšeny na metody 
politického boje. Pravda,poslední volby do parlamentu r. 1935 byly po této 
stránce nejhorší ze všech, ale ani zde nedosáhli neurvalci míry,jíž skoro 
od samého počátku poválečného politického života ve výmarské republice 
válčily mezi sebou němeaké politické strany. Mezi Reiohsbannerem,Rote 
Wehr a S. A. byly sváděny opravdové bitvy. Tak daleko jsme se nikdy nedosta
li.

Do neblahého vlivu naoismu na naše poměry nosili uniformní kroje jen 
sokolové, střeloi, dělničtí tělocvikáři,legionáři /po převratu se k nim 
přidali také komunističtí členové "proletářské tělovýchovy”. Na venkově 
byli ještě "orlové" a členové "selských jízd". Ač s výjimkou sokolů a 
střelců všechny tyto skupiny byly politicky orientovány,jejich účast na 
politiokýoh manifestaoíah bývala minimální.Toliko komunističtí "proletář- 
Ští tělocvikáři* figurovali častěji na komunistických průvodech a shro
mážděních. Ale úloha pořadatelských sborů byla vždy docela minimální,protože 
v Československu nebylo zvykem rozbíjet schůze a terorisovat odpůroe. čss 
od času se ovšem na některý projev dostalo několik neurvalců,kteří však 
vždy byli snadno vyhoštěni účastníky, nebo přivolanou policií.

Německý příklad působil ovšem nakažlivě. B1 to můj milý pří tel, poklad
ník výkonného výboru československé strany národně sooialistické Jaroslav 
Motyčka,který se rozhodl přenésti tento nevábný příklad do československá. 
Neměl ovšem na mysli avaris kietký teror!stidký sbor,který by násilně zakro- 
čoval proti politickým odpůrcům. Znal jsem ho dost dobře i metody jeho 
myšlení,abych věděl, co bylo jeho úmyslem. Chtěl aktivistické mládeži stra
ny dát jakési povzbuzení a příležitost projevit své nadšení pro stranu. 
Krojovaní příslušníci mládeže měli dodat les4; a barvitost straniokým 
shromáž děním.

Jaroslav Motyčka si zajel do Německa a vrátil se odtamtud s plánem
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na vytvoření S. S. , to jest "stráží svobody". Neuvědomil si,že českosloven
ská svoboda nevyžaduje uniformované mládeže,ale naopak,posílení nechuti 
všeho lidu proti uniformitě. Ale Jaroslav Motyčka ni nikdy přílišně nelámal 
hlavu tím, čemu říkával posměšně "páterská hádání". Vždy a ve všem myslil 
a jednal jako obratný organisátor. Založil "stráže svobody" pro svou stra
nu a stal se hlavním velitelem tohoto sboru.

Jeho příkladu promptně následovaly dvě politické strany, jež měly mít 
více rozumu, než národní socia11sté,kteří vždy byli raději "stranou bujaré
ho šlendriánu", jak je překřtil Viktor lýk, než hnutím vážně myslícíoh 
lidi, ^ivnostensko-obchodnická strana středostavovsk si pořídila hrstku 
pořadatelů, vybavených fialovými košilemi a okolo Národní ligy, v níž se 
změnila Stříbrného Liga proti vázaným, kandidátkám, se formovalo "N'rodní 
hnutí", jež si pořídilo šedivé košile, ozdobené na levé straně písmenou 
"N" v kolečku.Když "Národní liga" společně s některými drobnými frakcemi, 
jako na příklad Marešovou "Národní frontou" se spojila s národní demokra
cií v neblaze proslulé "Národní sjednocení", staly se šedivé košile oficiál
ním krojem pořadatelských sborů této stranu. Nevím, kolik dohra straně 
přinesly. Vím jen, jakou ostudu této straně původně vzdělaných lidí natro
pil^

Ovšem ani existence barevných košil a pořadatelských sborů neohrozilju 
ani pořádek ani mír v republice,ani neohrozíIjvjejí demokratický řád.Byla 
to jen pošetilá hračka organisačních profesionálů a oportůnistiokých 
politiků,kteří - s výjimkou komunistů a Hlinkových gardistů- se nesnažili 
násilně zvrátit politický systém republiky. Hlinkový gardy ovšem velmi 
brzy daly na jevo svou chuí terorisovat občanstvo na Slovensku,ale až do 
odtržení se Slovenska od republiky pod německým protektorstvím,Českoslo
venská policie a československé četnictvo dokázali udržet pořádek a za
bránit hlinkovskému teroru. Ve "svobodném" slovenském státu se ovšem 
Hlinkový gardy 3taly nástrojem vládní politiky a Seno Mach jich použil 
plnou měrou k zastrašení všech politických odpůrců.

Nebýt Mnichova a toho, co následovalo, byly by krojované skupiny 
nezralé mládeže, dirigované neodpovědnými politickými profesionály,měly
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život jen jepicí. Za okupace bylo ovšem potlačeno všechno,co nesloužilo 
Němcům a po tak zvaném osvobození,bylo zase dovoleno jen to, co slouži
lo Komunistické straně Československa. Zmínka o tomto chvilkovém poblouzně
ní je nutná jen proto,že se čas od času objevují výtky,že Československo 
začalo podléhat fašismu dšvno před Mnichovem. Takovéto výtky jsou docela 
neoprávněné,protože to, s čím jsme se setkávali, byl jen slaboučký - 
i když stejné nechutný -odvar toho, co připravili v říši kdysi kázně a 
dobrýoh mravů.

♦*»
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Jedním z hlavníoh zdrojů půtek,jež nenávistně rozdělovaly naši politickou 
veřejnost, byla otázka: mělo se Československo účastnit intervence v Hušku, 
měnícím se v Sovětský 3Vaz a zmítaném občanskou válkou? Tento spor se vlekl 
po celý život svobodné republiky. Nikdy nebyl vyřešen věcně. Jako tak často 
před tím i potom, zvítězily líbivé fráae a neohni přemýšlet a vážně uvažovát 
o tom, že bezpečnost národa a státu nelze založit ns slepé víře,že se věoi 
budou vyvíjet tak, jak jsme si přáli, aby se vyvíjely.Většina naší veřej
nosti zaujala hodně nemyslivě stanovisko, zastávané presidentem Masarykem, 
ministrem zahraničí Benešem a jejich vášnivými stoupenci,že co se děje v 
Bnskv, se nás netýká a že se do toho nemáme vměšovat.Odmítat intervenci, 
naši i těch jiných , je věcí jedině správnou.Postavit se proti intervenci 
se stalo pomalu znakem pokrokovosti, uznáváním práva každého národa upravit 
si Život podle svého. Volat po zákroku v zemi uchvácené násilným bolševio- 
kým převratem,jejíž režim postupuje proti podmaněným občanům způsobem nej
nelidštějším, bylo označováno za projev nepolepšitelného reakcionářství, 
nebo alespoň dětinsky blouznivého velikášství a slavjanofilství. Tento spor 
se stal jednou z hlavních příčin vytlačení dr. Kramáře z význačného postave
ni v národním životě, jež původně zaujímal. Poškodil také velmi vážně i 
národní demokracii samu, protože ani v jejích řadách nebylo v této věci 
jednoty. Diskuse o intervenci rozdvojovala stranu,stejně již vystavenou 
nepřátelskému náporu se všech stran. I mezi těmi národními demokraty,kteří 
se na myšlenku intervence nedívali tak nevraživě,jako oficiální činitelé 
republiky, bylo mnoho těch,kteří v této koncepci spatřovali kus naivního 
velikášství. "Československá republika má sama o sobě udělat pořádek v 
Sovětském svazu*, nebo "máme znova nastolit carismus", to byly laoiné,ale 
účinné argumenty,jež ovlivnily nejednoho z těch,kteří nesdíleli iluse 
hradních skupin,Že se sovětská republika jednoho dne výbouří a zlidští a že 
přestane ohrožovat své sousedy, ba naopak, stana se příkladnou součástí 
civilisovaného světa.

Skutečně také byli stoupenci intervence nakoneo skoro úplně isolováni. 
Kdo dosud pamatuje na to, co se dělo v předmnichovské republice, může si 
živě připomenout s jakým povýšeně pohrdavým,nebo alespoň soucitným posměchem

SPOR O INTERVENCI
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byl přijat poslední projev dr. Kramáře v poslanecké sněmovně Národního 
shromáždění. Těžce nemooný muž, blízký již smrti, jemuž proti zvyku byla 
podána židle, aby v sedě mohl pronést svou řeč, adresoval třaslavým a 
hlubokým hlasem nechápavé sněmovně a stejně nechápavé veřejnosti svou 
výstrahu:* bez silného a slovanského Ruska se o budouonost republiky bojím, 
hrozně bojím".

Kramářova výstraha byla zesměšněna. Vedoucí činitelé státu ujistili veřej
nost,že budoucnost republiky je spolehlivě zajištěna. Po leteoh,kdy jsme 
viděli,že všeohno dopadlo jinak, než nám vůdčí garnitura říkala,můžeme 
znova uvažovat o tom, byla-li slova dr. Kramáře tak pošetilá,jak se tehdy 
tvrdilo. A můžeme také uvažovat, do jaké míry k našemu osudu přispělo 
stanovisko, jež jsme zaujali ve věci intervenoe.

Problém zamýšlené intervence nebyl ovšem nikdy jasně a přesně vysvětlen 
naší veřejnosti. To jo také jedna z příčin, proč se odpůrcům intervence 
tak snadno podařilo zmařit snahy o zákrok v Sovětském svazu v době jeho 

zrodu. "Široká veřejnost má nepochybně omluvu,že nebyla náležitě informová
na. I dr. Kramář, hlavní m-luci zastánců tohoto opatření klad: hlavní dů
ra?, ne mravní stránku. Připomínal náš závazek k Rusku a jeho lidu.Teprve v 
druhé řadě přicházel jeho odhad budoucnosti. A docela opominul vyložit 
soustavně lidovým vrstvám přístupně průběh celého jednání * intervenci,jež 
neměla být ani v nejmenším jen československým podnikem. Teprve v onemanaunÉim 
memorandech o sporu s dr. Benešem ( k němuž došlo r. 19JO) ,jež však byly 
publikovány až 1938>po mnichovské katastrofě, jsou uvedeny podrobnosti, 
jež ovšem mají již jen historickou cenu. I ty podrobnosti sotva by se 
byly tehdy 3taly předmětem zájmu široké veřejnosti,jež v dobách pomniohov- 
škých mela již docela jiné starosti.A do té doby tyto podrobnosti byly 
známt| jen malé hrstce zájemců, Prostě, zde naxxxia. narážíme znova na důkaz, 
jak draho nám přišel náš obecný nezájem o mezinárodní politiku a o to,co 
se dělo politicky za první světové války a ovšem také o to, co se dělo 
na mírové konferenci,jež měla dát Evropě nové uspořádáni.

Svádělo by to uvésti zde co jsem zvěděl po druhé svstové válce,kdy 
jsem měl možnost sledovat zahraniční literaturu »většinou publioovanou 
také až po té válce a také přehlíženou,protože svět již začal zápolit s 
problémy, jež přinesla druhá světová válka.Sešel jsem se také, nebo

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 316



75 
alespoň dostal do písemného styku s některými jinonářodními činiteli,kte
ří tím či oním způsobem měli oo činit s mezinárodními pokusy o intervenci. 
Onezím se vsak jen na to, oo jsm věděl doma, protože by bylo nesprávné 
předstírat vědomosti, jež nebyly tehdy dostupné jiným.

0 tom, oo se dělo v někdejším Rusku sa války za cara, demokratického 
režimu a pak za občanské války, jsme měli celkem bohatou literaturu,vět
šinou legionářskou. Až na málo rozšířené publikace někdejšího předsedy 
Svazu českých spolků na Rusi fcwismks Vondráka ( s nímž jsem se dostal 
do písemného styku až po druhé světové válce),který rozčarován opustil 
republiku a usadil se ve Spojených státech a na ne právě štastnou knihu 
Zemanovu, veškerá legionářská literatura se omezovala ns hledisko dobrovol
níka,který bojoval za svobodu své vlasti a myslil skoro v.ýhradně na ks ni 
a na její přímý a bezprostřední zájem. O tom, co se dělo mimo legionářské 
hnutí a jeho boje proti bolševikům,jež měly zajistit ne pád tohoto zrůd
ného režimu,ale odchod našich vojenskýoh sil ze země rozvrácené revolucí , 
autoři knih zřejmě nevěděli skoro nic a velmi Často docela nic.Nemluvím 
tu ani o knihách,jež stranily hsisž bolševikům proti legionářům.Nicméně, 
byly zde určité skutečnosti, jež měly být sděleny veřejnosti a jejichž 

znalost si měli opatřit naši politikové a publicisté. O ty však nebyl zá
jem právě v těchto kruzích a nutno doznat,že i ti,kteří věděli víoe, než 
veřejnost,neměli mnoho možností a někdy také dost odtahy je veřejnosti 
sdělit. A bylo potřebí hodně odvahy vystavit se ostouzení a také nebylo 
ani mnoho možností publikovat, co publikováno být mělo. Obvykle ta aoxnsra 
možnost byla poskytována publikacemi, do nichž se slušnému Člověku 
psát nechtělo.

Stručně řečeno: nikdo na to nepomýšlel,abychom my sami a o své újmě 
nastolili v Rusku režim přijatelnější, než ten bolševický.Ani v počáteč
ních dnech bolševické revoluce si to nikdo tak nepředstavoval. Dosud zde 
byla, vedle našich legií, jot velmi značná část ruské armády,jež byla 
sohopna a ochotna zakročit proti povátátni. Byl zde dále polácý armádní 
sbor, jehož historii a protibolševiokou orientaci nám vylíčil polský 
autor Jerzy Bendwowski. Legie,jež v oné době nebyly tak početné jako 
později, mohly ovšem samy o sobě ,nebo za pomoci jiných, poměrně snadno 
a bez velkýoh obětí zlikvidovat povstání, soustředěné zprvu kolem Petro-
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hradu. Po mém názoru legie tak měly učinit. Bylo to spojeneokou a nesporně 
mravní povinností. Byly vyzbrojeny a vydržovány ruskou vládou a měly k ní 
závazek vděčnosti - byly konečně součástí ruské armády. Nešlo o to bojo
vat za cara - ten již odstoupil a učinil místo liberálnímu režimu knížete 
Lvova a prof. H8L1 jukova, vystřídanému pozdějším soaialistiokým režimem 
Alexandra Kerenského. Za pomoci Rusku věrných vojsk to mohlo být snadné. 
Netkalo se tak, protože Masaryk,podléhájíoí radám prof. Maxy, nenáviděného 
legiemi, rozhodl se zaahovat neutralitu v ruské revoluci. Byl to omyl,ale 
ten se dalo napravit později. Ostatní spojenci byli dosud na západní 
frontě tak tísněni,že nemohli vyslat okamžitě do Ruska expediční sbor. 
Mohli tak ovšem učinit později.A spor o intervenci je sporem o druhou 
fázi intervenčního problému.

Přes snahu neutkat se s bolševiky byly legie nuceny válčit s nimi v 
sebeobraně. V té době byly na ruské půdě již spojenecké útvary.Ve Vládi- 
vostoku bylv vojenské i námořní útavry britské,francouzské a japonské. 
V Archangelsku byly oddíly britské a francouzské. Kromě toho, na Sibiři 
vedl tažení proti bolševikům idmirál Kolčak s gen. Gajdou, v jižním 
Rusku se formovaly skupiny gen. Deninkina a gen. Wrangela. Je pravda,nejeden 
ruských vysokýoh velitelů budil nelibost a nedůvěru svým "reakcionářstvím’’, 
ale i ruští reakcionáři byli vždy liberálnější, než bolševici. Ostatně, a 
o tom se u nás nikdy řádně nemluvilo a také ani v exilu se dosud nemluví: 
těžiště úvah o intervenci,jejích cílech a o budoucím uspořádání Ruska, 
bylo přeneseno do Paříže a řešení, tam nalezené, mělo odstranit všeohny 
potíže 8 důvodně ribbo nedůvodně podezíranými ruskými veliteli.Ti by již 
nebojovali na vlastní pěst,ale byli by podrobeni mezinárodnímu dozoru, 
vojenskému i politickému.

Za občanské války v Rusku bylo v Paříži nadále ruské velvyslanectví, 
jež se účastnilo i mírové konference. Představovalo spojeneckou moonost, 
k níž měly ostatní spojenci závazky smluvní i mravní. Pod patronancí 
Francie, zejména tehdejšího ministerského předsedy Clémenceaua,byla 
připraveuána mezispojenecká intervence.Vedle velvyslance byl hlavním 
zástupcem nebolševiokého Ruska jeden z vůdců strany socialistů revolu
cionářů (esserů), známý spisovatel Boris Savinkov. Z francouzského podně
tu se uvažovalo o tom, že ze 40. 000 příslušníků ruské armády,uvolněných
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ze zajateokýoh táborů v Němeoku,bude vytvořen základ nové ruské armády, 
bude odeslána do Ruska. Tato nová ruská armáda měla být doplněna dobrol- 
niokými skupinami z různých národů. Jugoslávský korunní princ (pozdější 
král) Alexandr přislíbil závazně dobrovolnioké útvary z Jugoslávie. 
Ruské vojenské síly, bojující již v evropském i asijském Rusku, se měly 
spojit s touto nově formovanou ruskou armádu ze západu. K tomu se měly 
připojit legie,polský armádní sbor z Ruska a dobrovolnioké jugoslávské 
a snad i jiné. Výzbroj měla dodat Francie, stejně jako ostatní hmotnou 
pomoc. Na Československu se žádala pouze pomoc legií,jež tedy neměly sa
my vysvobodit Rusko, ale jen pomooi tomuto osvobození. Na Československu 
se dále žádalo,aby se jeho území stalo nástupním a výcvikovým územím. 
A pokud jde o stránku politickou, v Biříži bylo dohodnuto mezi tamními 
Rusy za zřejmého souhlasu Francouzů,aby se dr. Kramář odebral k gen. Děni - 
kinovi a předložil zde návrh nové, liberální ruské ústavy.Dr. Kramář 
také - k veliké nelibosti Mradu - k Denikinovi jel a byl tam dopraven 
jako osobnost aöxü obzvláště ofioiální,francouzskou válečnou lodi.

I&řížskýah vyjednávání o akci, jež nás mohla uchránit sovětské okupace 
a patrně také již předcházející ji okupace nacistické, se účastnil také 
dr.Beneš,který jako ministr zahraničí byl členem československé delegaoe 
na mírové konferenci. Dr. Beneš ovšem ustavičně popíral,že s tímto vyjedná
váním měl co společného a také,že o něm nebyl náležitě spraven. Za svého 
sporu 8 dr.Kramářem doznal nakonec r. 1930 - na neštěstí v důvěrném memo
randu -že byl přítomen poradám, zejména se Savínkovém. Ale, dodal,xxnx on 
na sohůzkáoh nemluvil, jen poslouchal. Savinkov ovšem jeho mlčení považo
val za souhlas, tím spíše, že Beneš doznává, že mel se Ssvinkovem sám 
několik rozhovorů.

0 celém jednání referoval dr.Beneš do Prahy, většinou presidentu Masa” 
rykovi, stejně jako pozdějšímu ministerskému předsedovi Tusarovi,když 
Kramář přestal sice být ministerským předsedou,zůstal však předsedou čs. 
delegaoe na mírové konferenoi. Ani ta skutečnost,že dr. Beneš refetawa^ 

za zády svého nadradeného předsedy a že bez jeho vědomí informoval jedno
stranně pražské vládní kruhy,nebyla veřejně známa. Jeho referáty nebyly 
nikdy zveřejněny. V každém případě dr.Beneš za zády dr.Kramáře podrážel 
nohy jak jeho osobě, tak i jeho politické koncepci. Ovlivnil Masaiyka a s 
jeho pomooi ovlivnil i stanovisko vlády Československa,jež odepřela co se
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ne něm požadovalo, to jest místo pro výovik intervenčních sil. ste.sha-sitiXrfjnB 
Československo tak »ískalo smutnou zásluhu na tom, že znemožnilo akoi v je
jích projektovaných rozměrech. Za války mezi Sověty a Polskem pak strpělo 
znemožnění dopravy spojeneckých zbraní do Polska.

To jsou skutečnosti, jež naše veřejnost mohla a také měla vědět.Nikdy 
jí to nebylo pověděno soustavně.Vsadili jsme prosbě na sovětskou kartu 
a všechno co následovalo, bylo toho nezbytným následkem.

Historik,který se bude moci opřít nejen o domácí dokumenty,pokud je 
ovšem komunistický režim nezničí, ale také o obrovský materiál,dostupný 
v zahraničí, bude ovšem míti možnost opravit mnoho legend, kolujících 
dosud mezi našimi lidmi. Co byly tehdy jen předpovědi,jež mohly,ale nemu- 
sily také být správné, se stalo skutečností, jíž nelze přehlížet. Ho jné 
diskuse o příčináoh ’ánichova potřebují doplnění skutečnostmi o zmařené 
intervenci,protože oesta československá do Mniohova a do sovětského pod
ručí začíná československým odporem proti, projektu intervence. To bude 
nutno objasnit lidu,trpícími toho následky, i když to pochmurná svatozář 
některých veličin.

♦♦♦
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Týdeník ’’Přítomnost", redigovaný Ferdinandem Peroutkou, byl nesporně 
hlavním nositelem kultu Masaryka a Beneše a byl také hlevním orgánem skupi
ny, jíž se v lidové mluvě říkalo "Hrad". Skoro všechny listy psané v české 
řeči psaly s úctou a obvykle i vřelým přátelstvím o Masarykovi jako presi
dentu republiky a slušný počet listů stál více méně neochvějně za Benešem, 
jako ministfciAahraničí. Všeohny měly ovšem ještě jiné účely, než šířit 
názory obou těohto mužů a jejioh důvěrníků a propagovat neomezený obdiv 
k nim. Znaly i jiné muže, jejich působnost a názory a i když nekály přijímaly 
rozum odjinud než ze svého středu - a to český tisk tradičně činil velmi 
opatrně,ba nerad - neběžely si pro pokyny na "Hrad*. I když se některé 
listy honosně označovaly za nezávislé -trochu zbyteční,protože listů otroo- 
ky závislých na politických stranách a názorových skupinách a jejich vůd
cích bylo ttsáx u nás pomáhlu a vlastně to byl jen komunistický tisk, jenž 
si nmtosHßfßim nedovolil nejmenší úchylky od stále se měnící pravověrnosti- 
nezávislost nebyla u nás chápna tak, že noviny půjdou se svými názory 
ode zdi ku zdi.Tradicí českého tisku bylo vázat se ve svobodě na jasně 
formulované programy a netajit se tím, že podporují ten či onen směr,tu 
či onu skupinu. Úcta k vůdčím činitelům jednotlivých skupin a směrů nevedla 
k tomu, aby byli tito velikáni, skuteční nebo jen za velikány považované, 
přijímáni za jediný a neomylný zdroj veškeré moudrosti. Bylý to ostatně 
novinářské organi sace, jež si vymohly vydání zákon o služebním postavení 
redaktorů, v němž vydavatelům bylo uloženo, aby se služební smlouvou 
vydali redaktoru závazný program listu, jehož zachování a svobodné vykla-
dání bylo jim zákonem zaručeno. Novinář, fáty své oti a staré české novij; 
nářské trsdice, by? i byl sebe rozhodnějším přívAžencem některé názorové 
skupiny, nebyl ochoten se io'±í stát něčí hlásnou, trobov., změnit se v 
gramofonovou desku,z níž by mluvil hlas jeho pána.V rámci dohodnutého 
programu si zachovával vlastní rozum.

V tomto smyslu byl i stranický tisk ve své podstatě nezávislý. Toliko 
’’Přítomnost" chápala nezávislost právě opáčně. Stála zásadně mimo všechny 
politické strany, názorové skupiny a pevně formulované programy. Byla však 
vázána na "Hrad", aniž by to byla někdy jasně a nedvojsmyslně přiznala a 
žila nejen z peněz jím poskytnutýoh,ale i z jeho moudrosti.

"PŘÍTOMNOST"
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"PMtemnost" bvla určena za náhražRu deníku "Sas" a byl to tento 

plán, jenž vedl také k jeho zániku jako denního listu. Není pochyby,že 
tento deník,přes všeohry své chyby a nedostatky byl velmi hodnostný,že 
vsak nevyhovoval majitelfe listu a to z mnoha důvodů.Každý denní list 
musí docela nutně věnovat pozornost všem stránkám národního a státního 
života a nemůže se omezovat jen na některé jeho výseky. Má vždy větší či 
menši počet členů redakoe a i když jsou v zásadě shodných názorů, musí se 
nutně temperamentem, vzděláním a zkušenostmi rozcházet v ledačems, často 
třeba jen v důrazu ,či způsobem formulace.tím kvalitnější je redakoe,tím 
více je zde odstínů. (Členové redakoe "Času" patřili k různým politickým 
stranám a ač nikdo z nich nebyl slepým stoupenoem své strany,na nejednu 
otázku se každý z nich díval jinak, nebo třeba jen poněkud jinak. Lze sou
hlasit v zásadách xk a přece je možno se rozcházet v názoru na jejich 
nejvhodnější uvedení v praksi. ) A to ovšem nebylo nějakou xxmixüx specia
litou "času". Bylo to znakem všech listů, i kdfrž třeba formálně vázaných 
na některou politickou stranu, nebo názorovou skupinu.Od novinářů se prá
vem očekáva].o,že jsou mysliví lidé. Tam,kde lidé myslí,dospívají k nejrůz- 
aějším výsledkům. Denní list, i když je sebe zaujatější pro některou stranu 
nebo názorovou skupinu, nemůže nereferovat o šdhaaaKtaEfa činnosti a názoreoh 
skupenství, jež se stranou nemají nic společného, nebo j3ou jí dokonoe 
odpůrci.A list,který vychází denně, nemůže být také podroben censuře,jež 
by odstranila nejen každou úohylku od předepsaného názoru,ale i každý 
odstín v úsudku. Není to prostě ani fýsiaky možné,V •& su" -
ač mu nikdo nemohl upřít loyální stanovisko k Masarykovi a Benešovi- 
úchyljtyod fanaticky zaslepené pravověrnosti byly. Úctu a souhlas lze koneč
ně prosvit ještě jinak než podlézavým patolízal3tvím a vzdáním se práva 
na vlastní úsudek.Noviny ostatně mají sloužit především národu a teprve 
pak osobám a skupinám osob.

Postavaní týdeníku je ovšem poněkud jiné,i když se ani týdeník nemá 
odchylovat od toho, co nakazuje stará česká novinářská trsdice.Nicméně 
týdeník se může 3pecialisovat a vidět jen svůj úzce vymezený úsek. Omezuje 
se na články dávno před tím v pohodlí připravené a proto může psát jen 
o tom,co si redaktor a lidé za ním stcjíoí,ve své moudrosti či nemoudrosti
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vyvolí. Dílčím a přesně vymezeným zá jmůn může proto sloužitl mnohem sou
sta vně ji a také levněji než nákladný denní list.

Nápad vydávat politický týdeník,jakousi lidovou politickou revui,nebyl 
tedy nemoudrý. Pro takový list bylo v nás vždy místo, i když zůstává otázkou, 
nebyl-li by pro národ a jeho duševní zdraví a politickou vyspělost lepší 
list,jehož orlentaoe by nebyla tak jednostranná,tak nepřihlížejíoí k 
povšechným zásadám a problémů®, bez snahy po objektivnosti i k osobám a 
směrům, rozhodnuvší® se pro jinou oestu, než jakou zastává úzký kruh kolem 
redakoe.

Úmysl vydávat tento nový týdeník byl oznámen při krisi "času”,kterou 
ostatně Esxhyt nezpomě způsobil. Jeho realisování bylo však na nějaký čas 
oddáleno akcí redakce postiženého "Času", jež se snažila list zachránit. 
"Sas* po několik měsíců živořil jako týdeník a pak zanikl společně s 
učitelskými "Československými novinami" a "Legionářský® směrem" v "Národ
ním osvobození". Tínj byla oests pro nový týdeník uvolněna.

Veřejnosti byla "Přítomnosti? ohlášena jako naprosto nezávislý týdeník, 
který se věnuje všem zásadním otázkám veřejného života. Hned na samém 
počátku vzbudilo poohýbnosti přílišné zdůrazňování nezávislosti na všech 
stranách a názorových směrech, na všech programeoh, jak si je vytvořil 
národ běhen dlouhýoh desítiletí svého veřejného života od zavedení ústav
nosti v zaniklé monarchii. Možnost takovéto absolutní neutrality je hodně 
omezená.Je možno být objektivním a posuzovat rozvážně a svědomitě jiné a 
to i odpůrčí názory. Nelze však být dooela neutrálním. A je ovšem dooela 
nepřípustné, protože klamavé, mluvit o nezávislosti,jestliže je ve sku
tečnosti jen předstírána.Každý přece věděl hned od samého začátku,že zá- 
sadou listu není Palack‘’ho "padni komu'pww/,ale služba jedné malé sku- 
pinoe, jež ovšem nikdy nepřevzala odpovědnost za svůj orgán.Nikdo nevě
řil, Že by "Přítomnost " byla jen osobním orgánem Ferdinanda Peroutky 
a projevem jeho osobních názorů. Tento stoupenec pragmatismu, jenž byl 
ve skutečnosti velmi zřetelným oportunismem, nebyl nikdy považován za 
průkopníka a bojovníka. Na rozdíl od Karla Horkého ve "Frontě", jako 
před tím v "Národním obzoru* a "Stopě", nebo Nejedlého ve "Varu*,P£Äoutka, 
při všeoh svých nesporných sohopnosteoh a vědomostech nebyl mužem,který 
by byl ochoten válčit na vlastní pěst.
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Ve službách hradní skupiny pěstovala ‘’Přítomnost” kult neomylnosti 

Masaryka a Beneše a přísně kaoeřovala každého,kdo se nějakým způsobem 
pxmxmamů zprotivil víře v toto dogma. Zakřikovala i prosté zkoumání je
jich názorů,aí se již týkaly čehokoliv.

Tehdy ovšem nevládlo českému veřejnému životu SNB a tak "Přítomnost* 
byla přes své poměrně značné rozšíření ve vzdělaných a polovzdělaných 
kruzích jen celkem nepatrnou nepříjemností našeho veřejného života. Normál
ní příslušník národa si činil na politioké činitele,jejioh zásady a činy 
úsudek z vlastního pozorování a z listů jemu názorově blízkých.Nelze ovšem 
říci,že působnost "Přítomnosti” byla ve všech domácích záležitostech do
sela neškodná.

Ošklivým případem politiokého ostouzení bylo na příklad zveřejnění 
memoranda dr. Karla Kramáře rakouskému ministerskému předsedovi hraběti 
StŮrghovi. Po pádu Rakouska bylo dohodou mezi Československem a rakouskou 
republikou provedeno rozdělení státního arohivu,pokud se tento arohiv 
Výkal zemí českých a Slovenska. Něco jsme dostali v orginálu,něco v ově
řených opiseoh, jež pořídila zvláštní československá komise, vyslaná za 
tím účelem do Víně. (Jedním z jejích členů byl někdejší šéfredaktor 
’’Času” Ladislav Kunte. ) Dokumenty byly dány do správy ministerstva zahra
ničí, odkud se do "Přítomnosti” dostal "záhadným" způsobem zmíněný již 
dokument. Jak známo, dr. Karel Kramář byl za války zatčen, zbaven poslanecké 
immunity a pak i mandátu samého a nakonec odstouzen k trestu smrti prova
zem. Hrabě Stdrgh, tehdy ministerský předseda, zašel za Kramářem do žalá
ře,aby jej přiměl k tomu, aby 3i podal žádost o milost. Hrabě Stflrgh ne
byl jistě žádným zvláštním přítelem Čechů a patrn^ani dr.Kramáře ne,stej
ně jako nebyl žádný demokrat a liberál,Byl však rozumný dost,aby věděl, 
jak málo společného se spravedlností má vojenský soud a dovedl docela 
dobře pochopit, co by politicky znamenalo,kdyby byl dr.Kramář popraven. 
Rozahod českého lidu s Rakouskem značně přiostřil proces sám. Sněžil se 
proto napravit alespoň částečně co pokazili vojenští páni^štvaní německý
mi hurápatrioty z Čech a Moravy. Měl s Kramářem dlouhý rozhovor. Dr. Kramář 
očknítl si podat žádost o milost a v obšírném memorandu hraběti Stůrghovi 
vyložil, jakých sebevražedných chyb se Rakousko dopustilo. Na stínil svou
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předválečnou politiku, jež po jeho názoru jedjíiná mohla Rakousko zaohránit 
a zdůraznil,že usilování o uplatnění českého státního práva,stejně jako 
o práva Českého národa, nebylo namířeno proti existenci Rakouska. Uplatně
ní našich práv bylo možné v Rámci Rakouska, o jehož reformu a ne rozbití 
jsme usilovali. Jen malá a nevlivná skupina státoprávní byla zásadně proti 
Rakousku. Politika Vídně způsobila,že dnes oelý národ stojí proti Rakousku 
a že nikdo, ani on sám, nevěří již v možnost reformy Rakouska.

Tento klidný, sebevědomý ,ihixtsný důstojný a statečný elaborát Kramářův 
byl záludně dodán kýmsi "Přítomnosti" a otištěn zde s doprovodem,který 
nejen nepřipomenul dobu a poměry, v niohž byl psán, vyneohal Kramářovo 
vypovědění války již i9b5x na jaře 1915,ale vytrhával slova a pasáže ze 
3ouvi3I0sti. A Kramářovu argumentaci, že to byla politika Vídně, jež způ
sobila,že oelý národ se svorně postavil proti mocnářství,ač to bylo dří
ve programem jen nepatrné menšiny, "Přítomnost" traktovala jako Kramářo
vo ujišťování,že všichni, zejména mladočeši a Kramář byli a jsou loyálnírai 
Rakušany a jen ti zlí státoprávníci byli a jsou proti němu. "Přítomnost" 
se dokonce neostýohala konstatování politické skutečnosti,známé stejně 
StŮrghovi jako kdekomu v monarchii, vydávat za denunoiaoi státoprávníků, 
pro něž sama nikdy neměla jediného dobrého slova. A samozřejmě potlačila, 
že od svého článku v "Národních listeoh" o velikonocích 1915 Kramář stál 
v jednom šiku se státoprávniky,kteří jej ochotně přijali za svého vůdce.

Bylo to ošklivé, tím spíše, že zde bylo k boji proti dr. Kramářovi 
použito materiálu ze státního archivu, k němuž redakce "Přítomnosti" 
pochopitelně neměla přístupu a který jí tedy musil být vydán úředním čini
telem, který se obšem k svému činu nikdy nepřihlásil. Jistě to nemohl 
být podřízený nějaký úředník a ministerstvo zahraničí nikdy nezavedlo 
příslušné vyšetřování kdo a proč onen nepěkný čin spáohal. Odpovědnost 
za to nesl ovšem docela nesporně příslušný ministr .

Ačkoliv zásahy "Přítomnosti" do vnitropolitických sporů nelze nazvat 
neškodnými, mnohem povážlivější bylo její působení myšlenkového zmatku ve 
věcích, týkajících se mezinárodní politiky. Zde byla její služba minister
stvu zahraničí a jeho neomylnému šéfu rozhodně škodlivá. Ve shodě s 
přehnanými optimistickými projevy ministra zahraničí pomáhala šířit do
cela nesprávnou představu o okolním světě a o tendencích mezinárodní
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politiky, jež začínají převládat u rozhodujících velmooí. Zveličovala význam 
Společnosti národů a to v dóbě,k^nb: kdy již jen slepý mohl nevidět,že 
je to jen mafenetisobaná mumie. Ustavičně hlásala naději,Že se $ovětský 
svaz stane oivili30váným státem a naší důležitou oporou a podporou a přísně 
kárala protisovětské názory "zavilých reakaionářů".Vyhýbala se pxxxxjec 
pečlivě zmínkám o rozkladu Francie, vzrůstajícím pacifismu,jenž ochromo
val Velkou Británii a umenšovala význam vzrůstajícího isolacionismu ve 
Spojených státech.A ovšem soustavně podporovala rozmíšky mezi námi a Polskem- 
Polsko se proti nám ledačíms provinilo a poměry v něm byly velmi daleko 
ideálního stavu. Dalo sa pokrčit rameny nad polskou snahu získat uznání 
za velmoc s prábem vysílat do různých států místo *’skromýých"vyslannů 
honosné velvyslance. Bylo však potřebí se dotýkat polské citlivosti^tím,že 
tato snaha, ne práv? moudrá, byla zesměšňována? Jistě nám mohlo být lhostej
no Ijakým titulem budou opatřeni diplomatičtí zástupci Polska - vadit to 
mohlo jen přehnané ctižádostivosti dr. Beneše. A protože mezi dr. Benešem 
a polským ministrem zahraničí plukovníkem Backem byla stará a ustavičně 
živená nevraživost, vložila se do toho "Přítomnost” způsobem,jenž zřejmě 
naznačoval, že se tak děje v souladu s ministrem zahraničí, nebo alespoň 
se souhlasem vůdčích úředníků tohoto ministerstva.

V "Přítomnosti* vyšel článek, tvrdící,že plk. Beck,který než se stal 
ministrem zahraničí byl nějaký čas polským vojenským přidělencem polského 
vyslanectví v Peřlžl, byl současně také německým vyzvědaČMU Zrádně prý 
dával nepřátelům Francie vojenské důvěrnosti a maršál Foch chtěl jej prý 
dát zatknout,Z obavy před mezinárodním skandálem k tomu nedošlo,ale Beck 
pusil prý být z Paříže odvolán. (Nevysvětlitelným xpfcisbKmx zůstalo ovšem, 
jak se mohlo odvážit Polsko, jež bylo také spojencem Francie,jmenovat 
* výzvěde Se z Francie vyhoštěného* svým ministrem zahraničí,jenž spolupra
coval s francouzskou diplomacií a vojenskými kryhy,aniž by proti tomu 
Frenoie protestovala.) Z tohoto článku bylo mnoho pohoršených polemik, 
hodn" nevraživosti v polském tisku a na úředních místech a ovšem to zvět
šilo Beokovo nepřátelství k Benešovi i k nám. V době Mnichova jsme sklízeli 
ovoce tohoto pošetilého počínání.
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Pö Slohovú se ’’Přítomnost* Slnila jak jen mohla,aby hlásala důrazný 

oportunismus a nadbíhala Němcům poněkud více, než bylo zapotřebí. Po tak 
zvaném osvobození nadbíhala zase komunistů« a kárala ty,kteří předvídali 
nebezpečí. Nio jí to nepomohlo. Zanikla. Nebyla to Skočte. Spíše to byla 
škoda,že kdy vznikla.
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"fronta"

Někdy ku konci dvaoátýoh let začal v Praze pod redakcí Karla Horkého 
vycházet polorevuální^^mxmsníiQ "Fronta*.Jako mnoho Jiných důležitých a 

těžko zapomenutelných listů zanikl i on po německé okupaci Československa 
a nemohl býti obnoven za plokošiokého a ovšem pak ani za poúnorového režimu. 
0 tom,že tento list kdysi vycházel xxJčxx a byl hodné čten se dnes nemluví, 
ani doma, ani v exilu, pokud ovšem není připomínka na Jeho existenci wnžnx 
určována snahou zahrnout hanbu list i Jeho redaktora,který měl dost pev
nou páteř ,aby se i za čistě komunistického režimu občas statečně ozval 
v "Lidové demokracii" jocabam proti nejhoršímu komunistiakému tmářství.

List vycházel péčí Jednoho ze dvou pijažských nakladatelství,patříoích 
do sféry republikánské strany.Unes si neonkftx nemohu Již vzpomenout, 

o-li to nakladatelství Neubertovo, či Českomoravských tiskových podniků.
V žádném případě však "Fronta" nebyla a ani se nepokusila být listem váza
ným na republikánskou stranu. Byla nezávislá po všech směrech a to jí bylo 
ku cti. Nepochybně bylo jejím posláním stát se protiváhou "Přítomnosti",jež 
se stala pomalu oficiálním orgánem skupiny,které jsme říkali "Hrad". 
"Fronta" se také skutečně stala nejdůležitějším nositelem myšlení nezá
vislého na tom, co "Přítomnost" ve službách svých patronů se za součinnosti 
bezpočtu jiných tiskových orjgánů "Hradu* snažila naočkovat našemu veřej
nému žiVotu. Bylo by však naprostým omylem soudit,že "Fronta", řízená jed
ním z našioh nejpřednějších spisovatelů a také jedním z našich smxmfa 
nejsohopnějších novinářů, představovala nějaké zavilé reakcionářství,jež 
jí bylo připisováno jejími hanobiteli za dob její existenoe a jaké jí 
patrně přisoudí i dnešní neinformovaní nebo zlovolní pisatelé vzpomínek 
na to, oo bylo. Rozhodně nebyla ani reakční,ač toto slovo má dík xxžanx 
soustavnému manipulování v naší politické terminologii zvuk mnohem hanli
vější, než Je správné. Každý z nás reaguje přece nějakým způsobem na urči
tý zjev nebo na určitou akci a tak reakce na to, co se přihodilo,může 
být stejně dobrá jako špatná,stejně jako akce sama o sobě může být dobrá 
nebo špatná. Stejně je nesnadno pochopit,proč slovo "revoluce" vyslovováno 
je s úctou,kdežto "kontrarevoluoe" je hanlivá. Ale vedle záslužných,pros
pěšných a někdy 1 nutných revolucí bývají také velmi často revoluoe velmi 
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hanebné a škodlivé. Obvykle,zejména v posledních dobách,je těch špatných a 
škodlivýoh víoó než těch prcxpášných a dobrých. A tak protirevoluce proti revo
luci může být dobrá nebo špatná, podle toho,jaká byla ta revoluce. Skupině, 
představované "Přítomností* se ovšem podařilo náležitě zmást myšlení naší 
veřejnosti, nebo alespoň vnést zmatek do naší politioké terminologie.

"S>ronte* také skutečně nebyla hlasatelem nějakého zatuohlého zpátečnictví, 
i když se nemohla nadchnout pro to, co bylo samozvanými proroky "pokroku" 
označováno za pokrok, charakterisovaný především pošetile přehnaným kultem 
T. G.Masaryka a Edvarda Beneše. Byla proste jedním z mála našich kvalitních 
orgánů samostatného a nezávislého zásadního myšlení,jenž nemusí}.,protože nebyl 
vázáh na žádnou z našich politických stran, dělat kompromisy tam,kde byly 
šhsdimmé zbytečné a škodlivé. Pošetilý a Škodlivý kult Masaryka a Beneše,jenž 
neměl nic společného s poctivým uznáním zásluh, jiohž si ten či onen získal, 
prosákl pomalu do všech tiskových orgánů s větším rozšířením a nutil i ty, 
kteří nepodlehli modloslužbě,k opatrnosti ve vyjadřování se a k odkládání 
diskuse na doby pozdější.

Odpor ptoti tomuto přehnanému osobnímu kultu se nesporně projevoval na 
mnoha místech a někdy hodně důrazně,ale právě proto, že bylo v naši veřejnosti 
tolik opatrnioké nestatečnosti, bývala kritika zaměřována obvykle jednak na 
jednotlivé projevy a ne na základy tohoto kultu a ještě častěji ovšem na pre
hnanosti obdivných ohvalozpěvů a na vymáhání uznání neomylnosti zbožněnců. 
A velmi často byla kritika omezena na tiskové orgány, bez niahž byohom se 
byli dooela dobře obešli pro jejich žalostnost a také pro jejich neurvalost, 
jež poškozovala věc, jíž měla posloužit. Nepotřebovali jsme osobních útoků - 
i když si hradní skupina a její tiskoví drabanti v tomto směru újmy neukládali - 
ale kritického zhodnocení toho, co bylo a co je. Bylo málo listů, jež byly 
odhodlány tak činit. Zásluhou dnes již dávno zaniklé "Fro"ty" je,že tak činila 
alespoň ona.

Karel Horký - psal jsem o tom již v kapitolách o době předválečné - patříval 
původně k tomu, čemu jsme říkali "pokrokové hnutí" a nesporně byl jedním z 
neobyčejně oddaných ctitelů profesora Masaryka, Je nutno vzpomenout! jeho 
činnosti jako redaktora rokycanského "Krameria"»pražského "Národního obzoru", 

"Horkého týdeníku" a "Stopy". Protože nebyl patolízal, neutonul v hradním mo
čálu. Za války se ocitl v rozporu s vedením zahraničního odboje v Paříži -
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oož mu mohou vytknout jen ti,kteří zavrhujíce papežskou neomylnost přisuzují 
neomylnost ještě vyššího stupně hlavě tehdejší^ pařížské Národní rady. Po návra
tu do republiky byl Horký zahrnut nenávistnými útoky - myslím,že jsem doznal 
na jiném místě, že jsem byl mezi těmi,kteří se z nevědomosti k této kampani 
na jejím počátku přidali - ale velmi brzy jsem poznal, že jsem byl stejně 
mystifikován jako naše veřejnost. Zasáhl jsem do jeho sporu s prof. Pí seckým a 
k pohoršení svých přátel z řad "pokrokového" tábora, k němuž jsem se 'ssricfcfadt - 
myslím, že plným právem- hlásil, jsem vymáhal pro něho zadostiučinění. Tím, 
doufám, jsme smazal a odčinil svůj přvodní omyl.Horký mi odplatil tím,že 
nežádán vložil se do mého sporu s Karlem Čapkem a poohroumel při tom náležitě 
tuto modlu hradního kultu.Za to jsem mu vděčen, ač to neovlivňuje můj úsudek 
o jeho týdeníku samém.

"Fronta" se nikdy nedomohla takového rozšíření a vlivu jako ’’Přítomnost". 
Nevím, jak se jí dařilo hmotně,ale mohl jsem vidět, kolik lidí,kteří ji mohli 
svými příspěvky obohatit, se spolupráci s ní vyhnulo. To neznamená,že to byl 
list nedokonalý a obsahově chudý. Byl to nejlepší a nejčestnější náš polore- 
vuální týdeník, ale mohl být bohatší počtem spolupracovníků. Za jisté, měl byoh 
doznat,že jsem za oelou dobu jejího vycházení,ač k přispívání vyzván, napsal 
pro ni jen jeden nebo dva členky. Omluvou budiž,že jsem byl přetížen praoí a 
musil zásobit víoe listů, než jsem stačil.

Úkol F*onty byl těžký,těžší, než kteréhokoliv lidstu u nás vydávaného, 
protože se na ní osvědčovalo, jakou pravdu měl Masaryk, když prohlásil,že 
"myslet bolí". Příliš mnoho lidí u nás mělo strach z této bolesti a proto se 
vyhnuli této nepři jemnosti. Národ,který si ve své minulosti v dobách nesvo
body tolik potrpěl na kritický postoj a na samostatné myšlení,při jímal skoro 
bez odporu legendy,jejichž nepravdivost a dokonce i škodlivost mohla být 
každému zřejmá.

Porovnáme-11, jaký ohlas měly v devadesátýoh letech Pedelovy "Rozhledy" a 
jak opatrnioky se naše veřejnost vyhýbala "Frontě", vidíme, jak důkladně byla 
u nás ubita samostatnost myšlení a odvaha čelit nepříjemným poznáním,jak byla 
u nás utlumena kritičnost,bez níž duševní rlvot stejně jednotlivců jako národa
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žalostrT zakrní. Ku cti ’Toronty" budiž řečeno,že vytrvala a že se při tom 
nikdy neuchýlila k ošklivostem, jimž hodoval ku své škodě tisk Jiřího Stříbrné
ho. A tak je opravdu na čase věnovat této "Frontě" alespoň vzpomínku. Doma není 
svoboda tisku,ale ani v exilu není nio, co by ji nahradilo a co by šlo v 
jejích šlépějích.Naopak se 'Zdá,že se v exilu ještě více bojíme myslit, než 
jsme činili doma.
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NÁRODNÍ LETECKÁ SBÍRKA

Někdy 1935 nebo 15b: snad 1934 jsem napsal do “Národních listů" podepsaný 
úvodník, v němž jsem navrhl,aby se organisovala národní sbírka na zakoupení 
vojenských letadel.Vyložil jsem,že za dnešní napjaté mezinárodní situace - v 
Německu byl již u moci Adolf Hitler a jen naivní dušičky si mohly myslet,že 
Československo není ohroeno- válka není nijak vyloučena a že v každé válce 
bude letectvo hrát úlohu docela mimořádnou.Věnovat všechnu energii na obranu, 
to jest na pořizování stíhaček ,je pochybené,protože nejlepší obranou je 
útok a každému případnému nepříteli je potřebí dát jasně na jevo,že dojde-li 
k něčemu, bude trpět stejně jako my, snad ještě více.Na druhé straně našioh 
hranic je víc průmyslových míst než na straně naší a konečně od hranic da je 
do Prahy stejně daleko, jako do Berlína. Proto potřebujeme bombardovaoí letadla 
jako nejlepší prostředek obrany.A neraá-li stát dost peněz na jejich pořízení 
v náležitém množství, je na občanstvu, aby vlastní iniciativou odpomohlo to
muto nedostatku. Nějaké korporaoe by se měla ujmout úkolu organisovat leteokou 
sbírku.

Článek měl úspěah docela mimořádný. Sám jsem byl udiven okamžitou odezvou. 
Dokonce i československý rozhlas,který si jinak nepotrpěl na citování "Národníbh 
listů”, věnoval ve svých přehledech tisku tomuto článku mnohem víoe místa,než 
obvykle.A čtenáři "Národních listů" reagovali na to okamžitě způsobem u 
nioh již obvyklýma sami od sebe začali posílat peníze administraci listu,jež 
ovšem nevěděla co s nimi počít. Dostal jsem proto příkaz napsat další článek, 
v němž dekuji čtenářům za jejich zájem a obětavost,kvituji zaslané dary a 
prosím zároveň, aby zatím peníze neposílali, dokud nebude položen řádný základ 
k organisaci sbírky. A znova jam připomenul,že je na celonárodních organisa- 
cích, aby se ujaly této akce.

Odpoledne po vyjití článku mne zavolal do svého pokoje Vojta Holeček,šéf
redaktor "Národních listů" a starý můj přítel z dob předválečných.Když jsem 
tam přišel, řekl mi,že právě mluvil s generálním tajemníkem Nezávislé 
jednoty fatgxmuiřů československých legionářů štábním kapitánem Františkem 
Turkem, jenž usoudil ,že by se Nezávislá jednota mohla a měla ujmout tohoto 
úkolu. Protože se právě ten den večer koná schůze výboru Nezávislé jednoty, 
zve mne Turek,abych s Holečkem na sohůzi přišel a vyložil aelý plán. Předsedou
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Nezávislé jednoty byl spisovatel a generál Äidolf Medek a Holeček byl místo
předsedou. Oba byli však na schůzích vzácnými hosty. Zpravidla předsedal další 
místopředseda major ruských legií Psstyřík,. Dostavil jsem se tedy na sohůzi a 
tak začal můj intimní styk s Nezávislou jednotou a mé vřelé přátelství s 
Františkem Turkem,jež přervala teprve Železná opona, jež znemožnila další 
korespondenci, v níž jsme pokračovali hned po $eho osvobození z koncentračního 
tábora v Buchenwaldu,kde byli také Holeček a Pa styřík.

Na schůzi jsem vyložil ve stručnosti svůj plán -vlastně to byla jen 
myšlenka, vyložená již v úvodníku,který všiohni přítomní znali - a žádal,aby se 
Nezávislá jednota ujala inioiativy. Jako legionářská organisaoe je k tomu 
zvláště povolána. Pak došlo 4 rozpravě, jíž se účastnili snad všiohni přítomní. 
Námitky měl jen jeden z nioh, totiž člen předsednictva, ministerský rada 
ministerstva sahaucnimí zemědělství a šéf Pozemkového úřadu inž. Pavel, význam
ný činitel československých legií na Kuši. Ale Turek,Pastyřík efyfáĚÓÁc se posta
vili s důrazem za můj návrh,který byl nakonec přijat bez hlasování.Na schůzi 
byla zvolena tříčlenná delegaoe, jež měla navštívit tehdejšího šéfa leteotva 
gen.Fajfra a ministra národní obrany Bradáče, aby se získal jejich sahhlas a 

podpora. Delegaci tvořili Turek,Pastyřík a já. Turek mi ihned také 
dal k podpisu členskou přihlášku do Kruhu přátel Nezávislé jednoty,oož byla 
organisaoe neleglonářských stoupenoů Nezávislé jednoty, spolupracující s ma
terskou organisaoí tak těsně,že obě organisaoe konaly společné sohůze a že 
i jejich ústřední orgány zasedaly snolečně. Od té doby jsem byl jaksi auto
maticky členem Organisačního výboru 8 docházel do schůzí Ústředního výboru 
a Předsednictva a všichni to považovali za jaksi samozřejmé.Začal jsem také 
pravidelně psát to týdeníku"Legie", který oficiálně řídil Holeček a neoficiál
ně,ale ve skutečnosti František Turek. A nákladem "Legie" jsem vydal také 
svou brožurku o Sfecharovi.

Turek ihned zařídil naše přijetí u gexuFajfra a u ministra Bradáče. Ne jdří- 
ve jsme zašli k Fa jfrovi. Neměl jsem z tohoto generála dojem právě nejpřízni
vější. Byl hodně fanfSronský a z jeho řeů^ jsem nabyl dojem, že se hodně pře
zíravě dívá na politiky i ministry, včetně ovšem ministra národní obrany a 
že je již hodně načichlý vojenským a hlavně generálskym kastovnictvím. Znal 
jsem dost vysokých důstojníků,abych nebyl přílišně překvapen podobnými zjevy, 
ale považoval jsem za krajně netaktní,že to Fajfr dával tak okatě na jevo
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před lidmi,kteří 1 když kdysi sloužili na vojně, byli přece jen aivilisty a 
měli mnohem blíže k politice a politikům než TfcdÉ2 k MNQ, Ostatně, dávat na 
jevo neúctu k představeným není právě nejlopším znakem vojenské kázně. Ta jfr 
náš popud vítal, i když byl při tom hodně skeptický pokud jde o výsledek celé 
akce. Ale,při skromném rozpočtu letectva mu bvla vítána každá pomoc. Řek^že 
nám bude vděčen, i když to vynese t*eba jen na jediný nový padák.

Pak jsme se dostavili k ministru Bradáčovi. Rozhovoru s ním byl přítomen 
jeden generál, myslím, že to byl Čeček,ale nemohu za to ručit. Bradáč půsbil 
dojem unaveného, přepracovaného a snad již velmi nemocného člověka, jenž se 
cítil stísněn v prostředí,jehož nechut k civilistům zřejmě postřehl. Naši 
generálové si totiž z valné většiny osvojili mnohem dříve nectnosti generál- 
ské kasty, než potřebné odborné znalosti. Bradáč byl k nám velmi milý. Děkoval 
za iniciativu a oceňoval i její morální stránku,to jest posilování zájmu 
o obéanu v národě až příliš načichlém pacifismem a antimilĚtarismem.Slíbil 
učinit všechno na naši podporu a řekl,že ministerstvo národní obrany svolá 
schůzku celonárodních organisací, jako je Sokol,legionářské organi sace,Orel, 
DTJ, střelecké jednoty a pod.,aby vzájemnou dohodou vypracovali organizační 
statut sbírky. To bylo ostatně samozřejmé,protože sbírka tohoto druhu nemohla 
být dílem jen jedné organisace,už proto ne,že tsto organisaoe, ač nebyla 
stranicko politická,přeoe jen představovala jakýsi politický směr. Musela to 
být akce,v níž byly zastoupeny všechny státu věrné složky v republioe.

Správní sbor byl také založen a tak se věc dostala z našich rukou. Nezá
vislou jednotu v tomto sboru zastupoval major Pastyřík,j^den z našich nej- 
schopnějsíoh a nejobětavějších pracovníků. Za svou činnost pro národ a stát 
se dostal společně s Turkem a Holečkem do německého konoentráku a vrátil se 
z Buchenwaldu s podlomeným zdravím. V důsledku hrozného strádání zemřel hodně 
předčasně,ale snad to bylo jeho štěstím,protože komunistický režim se ohoval 
k národním 'praconáků stejně nenávistně, jako nacisticky. Bm jsem ji z se 
sbírkou samou neměl nic společného, kromě novinářské podpořiy,kterou jsem jí 
poskytoval v "Národních listech", v "Národě" a ovšem také v "^egii*. Z toho, 
co jsem viděl a slyšel, a co jsem také zvěděl n* schůzích Nezávislé jednoty, 
na nichž referoval Pastyřík, jsem poznal, že celá akce je zatížena byrokra- 
tlsmem, vneseným tam zástupci ministerstva národní obrany a také jlnýoh
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ministerstev, stejně jako rivalitou různých organisaoí, ve správě sbírky 
za stoupaných.Nicméně odezva ve veřejnosti byla značná, ač mohla být mnohem 
větší, kdyby akce bvla prováděla s takovým důrazem, jakého zasluhovala.

Pokud se mohu upamtovat vynesla sbírka víoe než 25 milionů KS, ooŽ jistě 
nebylo málo. To byla alespoň číslioe veřejně oznámená v době, kdy bylv letec
tvy/ odevzdány první stíhačky, zakoupené z jejího výnosu. Bombardovací letadla 
nebyla pořízena.Ministerstvo mxlo jiný rozum než civilistický novinář,který 
čerpal své vědomosti jenom z knih a zahraničních vojenských časopisů,zejména 
z říšzko-němedkého "Militfr Wochenblatt*.

Odevzdání letadel se stalo velkou oficiální slavností, na níž se dostavila 
všeohna úřední a politická honorace, i když její zásluhy o sbírku a její 
výsledek byly dooela minimální. Nepřekvapilo mne proto ani trochu,že tam 
nebylo místa ani pro mne,ani pro Turka nebo Pastýříka a že se zatvrzele mlčelo 
o zásluze "Národních listů" a "Nezávislé jednoty" jako iniciátorů akce. Neudi
vilo mne tak' ani,že '*N0 nepovažovalo za vhodné poslat sně nebo Nezávislé 
jednotě děkovný dopis, jakých poslalo mnoha jiným lidem nebo organisacím. A v 
našich poměrech ani příliš nepřekvapilo,že se "Saské slovo" pokusilo připsat 
soiě vš.echrjp zásluhu na iniciativě. Ani já,ani "Národní liaty" ani Nezávislá 
jednota jsme s věcí nepřišli pro osobní proslavení.

Někde v knihovnách však přece jen budou dosud výtisky "Národních list" s 
články, jež k akci daly podnět, výtisky "legie",jež o počátku akce refero
vala a konečně v ministerstvu nážodní obrany budou snad ještě písemné dokla
dy o tom,jak k akci došlo a oo k ní dalo popud. Nezáleží nic no mé osobě,ale 
hodně záleží na tom, aby se ostouzeným "Národním listů?, hanobené "Legii" a 
skandalizované Nezávislé jednotě československých legionářů a Kruhu jejích 
přátel dostalo spravedlivého ocenění,jež jim patří.Za republiky tyl proti 
nám všem "Hrad" se svými trabanty,dnes je proti nám komunistický režim a jeho 
exilní někdejší kolaboranti.Budoucnost se však nedá Bfciaánuc oklamat ani 
hradní, ani komunistickou nenávistí.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 335



94 
TISKOVÉ PODNIKY JIŘÍHO STŘÍBRNÉHO

Když byl Jiří Stříbrný vypuzen z parlamentu a ze strany,jejímž byl velmi 
dlouho jedním z nejpřednějších vůdoů, značná část veřejnosti pociťovala k němu 
nesporné sympatie. Nechť již byly proti němu námitky jakékoliv, způsob,jímž 
bylo proti němu vedeno tažení, jež skončilo jeho dočasným vyhoštěním z veřej
ného života, pohoršoval i přemnohého z jeho politiokýoh odpůrců.Stříbrnému zů
stal věrný značný počet příslušníků národně sociální strany a bylo 
zjevné, že dočasná jeho porážka neznamená konec jeho politické dráhy.

Jiří Stříbrný měl mnoho důvodů se hněvat na své nevybíravé odpůrce a nepřá
tele a nikdo by mu nebyl mohl za zlívat,kdyby se byl rozhodl vyrovnat si s nimi 
účty, pokud by jeho osobní zájem nebyl až příliš dominoval jeho akcím. Znívá 
se však ukázalo,že hněv je špatný rádce a že v politice není re dno klást! 
přílišný důraz na osobní zájmy.V hněvivém tažení proti odpůroům a zejména 
proti dr. Edvardu Benešovi, jejž patrně právem považoval za hlavního strůjce 
svého pádu, zašel Stříbrný mnohem dále, než bylo moudré a konečně i účinné* 
Stříbrný mohl, kdyby se byl postavil na stanovisko zásadní,se svými znalostmi 
zákulisí mnoha věcí, jež se v republioe staly, přispět k vyčištění ovzduší. 
Metody jeho boje odpudily od něho nejednoho z těch,kteří by byli jinak ochotně 
podporovali jeho kampaň -roti Benešovi a jeho skupině, pokud by tato kampaň 
<Jbyla vedena motivy jinými, než snahou o pomstu, nechť by tato snaha byla 
sebe více zdůvodněna. Byl to zase jeden případ, kdy vyhraná kampaň byla prohrá
na nedostatkem rozvahy, soudnosti a umírněnosti.

Ve své snaze xashamct získat znova mocenské postavení Jiří Stříbrný se 
chytil laoinýoh hesel, jež byly v naprostá® rozporu s tím, co do svého vyhoš
tění z ministerského úřadu, členství parlamentu a vůdčího postavení ve straně 
wásdm národně sociální, zastával.Jiří Stříbrný, na příklad, býval jedním z 
nejhorlivějších zastánců protiústavní praxe Volebního soudu,který zbavoval 
poslance a senátory jejich mandátů, jestliže se znelíbili vedení 3trany,kterou 
zastupovali.Byl to on,který zastával železnou kázeň ve stranách a který také 
vynutil stejně tiskovou novelu, jež omezovala svobodu tisku,jako i rozdělení 
pražského volebního kraje bezprostředně před volbami z r. 1925. Nyní, když 
«tratil mandát.stal se pojednou vůdcem tažení proti "vázaným" kandidátním 
listinám a právu stran zbavovat neposlušné poslance a senátory jejich členství
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v Národním rdromážňění. Tento přemet - a nebyl ojedinělý v pmkxtfc politických 
akcích Jiřího Stříbrného - znemožňoval slušným a soudný» lidem, aby sa k němu 
přidali, i když každém,kdo nebyl za slepen muselo být zřejmé,že se Stříbrnému 
stala křivda.

Novou posici StHbmého wtvoHl jeho tisk,ale tento tisk také přispěl znač
nou m'ror k tomu,aby ve velké většině odpůrců dr. Beneše k Stříbrnému vzrostl 
odpor přímo štítivý. Nikdo nebude tvrdit,že všechen český tisk byl vždy a 
ga všech okolností naprosto vzorný a že všichni novináři bylí důstojnými ná
stupci Karla Havlíčka Borovského a jinýoh tvůroů čeaké novinářské tradice. Čes 
od Sasu se stalo,že v českých zemích r'e na Sss objevil list špatný,ha ohavný. 
Ale tisk Jiřího c't“’íbrného představoval nejnižší úroveň, •’o níž mohl upadnout 
český peridieký tisk.Teprve nacistická okupace učinila "Vlajkou”
a podobnými tiskovinami další pokrok k ponořsrd se do bahna.

Nebyl jsem nikdy v tckov'm poměru k Stříbrného tirieovlnáis,abyeh mohl vědět, 
do jaké míry špína, jež se valila x ti.',kárný "Tempo" , byla inspirována Stříbr
ným,cl? nemůže být nejmenšíeh pochybností o to», že Stříbrný jako majitel o 
tom včd’1, strpěl to a schvaloval. Ovšem, Stříbrný nebyl novinář a je jen spra
vedlivé zaznamenat,že vína na žalostné úrovni cpadá především na novinářské 
hlavy jeho tiskových podniků. Jsou to lnž. Vrant. Schwarz, dr. Ferdinand. Kahánek, 
Ansobskř a Varel Kut. Jako uovíná“, žárlivý na dobrou pověst če-kého tisku jsem 
býval zaujat proti nim ještě více, než proti Stříbrnému samotnému.

TnŽ. Schwarz přišel k Stříbrnému z melantriěského tisku. Sensa ní úspěch 
"Večerního ře káho slova" bývá ohecnč připisován z? zásluhu Laňku Stránskému, 
ale byl to Schwarz »který zjrieznámáho celkem večerníku učinil list velmi rozšíře
né, Schwarz, muž bystrý a nadaný, a^l smysl pro to, čemu so u nás říkalo tisk 
boullevardní, to jest sensaoeohtivý a ne právě vybíravý. Ve "Večerním českém 
slově" byl poněkud brzděn vlivem strany & také celkem velmi seriosního ,ale 
málo se uplatňujícího sk šéfredaktora Rudolfa Kopky,který se nakonec spoko
jil a tím,že určoval politickou linii tisku a ponechal sensace Schwarzovi a po 
jeho odchodu lu^ku Stránskému.Ve Stříbrného "Večerním listu",který byl později 

ý*PÔlečnf 15.ot”, k'yž tiskové podniky doplnil "Kxpress", tištěný na růžovém 
papíře, Sehwarse nikdo nebrzdil. Když po prvním volebním úspěchu "Tágy proti
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lízaným kandidátkám"»jež se později změnila v "Národní ligu" inž Schwarz 
vstoupil do Národního shromáždění jako poslanec, vedením listu byl pověřen 
dr. Ferdinand Kahánek ,který- nemýlím-li se_^ byl původně také v "Melantrichu*, 
ale pak přešel do agrárního tisku, z něhož byl Stříbrného na čas půjčen. Za 
Kahánkovy éry tisk Stříbrného pokračoval sice v nenávistném boji proti dr. 
Benešovi, ale odhodil mnoho z toho, co znechuoovalo soudnější českou veřej
nost. Nechuť k původnímu "Večernímu listu" byla tak značná,že umožnila na 
čas existenci humoristického týdeníku "Příšerný večerník",jenž imitoval obrovsté 
a sensafiní titulky "Večerního listu" a parodoval jeho sloh.Pamatuji se na číslo, 
v němž obrovskými literami oznamovali sensační zprávu "vygumoval babičce oči* 
a pod. Stříbrný patrně sám poznal, že se jeho tiskoviny dostaly až příliš 
hlvboko do bahna a když republikánské tiskové podniky žádaly o vrácení dr. 
Ferdinanda Kshánka (hlavně proto,že zemřel můj ávakr, zástupoe šéfredaktora 
"Venkova* a "Venkov" potřeboval Kahánka jako jeho náhradu) ,Střílný docela 
nerozpačitě nabídl mně šéfredaktorství,ač věděl dobře, že styl jeho novin 
není mým stylem.

Po mém odmítnutí a po odchodu Kahánkově se stal šéfem Stříbrného tisku 
Boh. Ausobský, za jehoiiocc režimu tisk sice zachoval politickou linii Benešovi 
a jeho skupině krajně nepřátelskou,ale také se vyhýbal výstřelků« éry Schwar- 
aovy. Sažksntmm Redaktor kulturní rubriky Janský se dokonce snažil dát listu 
jakousi kulturní úroveň, ale vývoj politického dění vynesl do popředí Karla 
Kuta, který sice neměl novinářskou zkušenost inž. F.Sohwarze,ale předčil tohoto 
svého předohůdoe 3Vým hulvátstvím. Po ohvilkovém zlepšení se tisk Stříbrného 
znova ponořil do bahna tak hlubokého, jak jen možno.

Z kladných stránek ^Stříbrného tisku sluší uvéatá rubriku,kačeru jí oí použí
vání státních sut k soukromým cestám hodnostářů a jejich rodin.Nevím, kdo 
vymyslil rubriku "Státní auta na čundru",ale tato svou úplností a obeonou 

libou se stala postraohem lidí,zneužívajících svého veřejnéhi postavení.
Docela zvláštní postavení v tisku Stříbrného zaujímal satirioký týdeník 

"Sejdrem",který obohatil českou politickou mluvu o dvě slova."Šejdrea" pře
šlo do politických polemik, i když se stalo zvykem nazývat Stříbrného"lií{u" 
ligou jáéjdrem. A přezdívka Ben Eišeda pro dr.Beneše také zdomácněla.
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Závěrem ještě něco o osudech hlavních činitelů Stříbrného tiskových pod
niků« Jiřího Stříbrného po druhé světové váloe komunisté zavřeli a ve vězení 
zemřel. Nevíra,zda mu k tomu nepomohli. S dr. Xahánkem jsem byl dlouho na štíru, 
ale smířili jsme se krátce po 'ni chovu, když jsme se oba setkali u Hfechara, 
který vykonal na nás oba nátlak, abychom si podali ruo« a usmířili se. Pak 
jsme 3ö setkali v Polsku, spolupracovali na českém vysílání z Katovic,při 
vypuknutí války vydali společný projev českých a slovenských novinářů, pro 
Polsko a nakonec jsem se s ním setkal v Bukurešti po pádu Polska.Ve Jranoii 

jsein se dozvěděl,že byl v Bukurešti raněn mrtvioí a že tam zemřel.
S inž. Schwarzem jsem 3e setkal ve Varšavě, kde spolupracoval s gen. Prchá- 

lou a jako jeho zástupce jel do Londýna na porady s dr. Benešem. S Benešem se 
neshodl, byl v oposioi po celou dobu války a když se pošetile vrátil do 
"osvobozené” republiky, byl zatčen hned na hranicích a zapadl,jako mnoho 
jiných. 0 osudu ix ostatních příslušníků Stříbrného tisku nic nevím. Toliko 
o Kutovi jsem slyšel- ač nemohu tvrditjže ta informace byla docela spolehlivá- 
že se přidal k fa'-isu jícím živlům, bujícím za nacistické okupace.Nemohu tvrdit 
že mne to překvapilo.Na Kuta,jejž jsem znal jen velmi povrchně a jejž jsem 
znal jako typického představitele najhorších živlů ligistickýoh, jsem byl 
vždy ochoten věřit všechno, i to najhorší.
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CESTA K "NÁRODNÍMU SJEDNOCENÍ”

Se zhoršením mezinárodní situace nastal dosti značný a stále se flÉupňují
cí neklid v našem politickém životě.Ministerstvo zahraničí a skupiny je pod
porující zachovávali dosud blažený optimismus,který se vždy většímu počtu lidí 
zdál nedôvodný,nebo alespoň přehnaný. 0 armádě se mluvilo jako o bezvadném 
zabezpečení státní a národní bezpečnosti,ale každému, kdo se o věc jen troohu 
zajímal, muselo být zřejmé, že armáda je zanedbána a že trpí nedostatečným 
vyzbrojením a vybavením.Nadšená odezva, jíž se dostalo Národní letecké sbírce, 
k níž dnělo na podnět, jejž jsem dal svým článkem v “Národních listech" a z 
iniciativy Nezávislé jednoty československých legionářů - vypravuji o tom 
ns jiném místě - byla jedním z dokladů,že veřejnost počíná ohápat,že není 
všeohno tak krásné, jak nám to vyličuje ofiaiální propaganda.

Nebezpečí ze zahraničí, pocházející z růstu totalitních režimů, nenávidě- 
jících režimy demokratické,ovlivňovalo i vnitřní politiku, československá repub
lika byla a zůstala demokratickým státem až do posledních svých chvil před
mnichovských a také okleštěná "druhá republika" se snažila jak jen mohla zacho
vat alespoň ty zbytečky demókraoie, jež nepohorší nacistioké pány zrazeného 
a všemi opuštěného Československa. Každý,kdo žil ve vlasti v oněch dobáah ví, 
jak se vláda Háohova režimu snažila pod totalitní rouškou uohovat podstata 
demokratické minulosti. Nioraéně,na mravy politiků měl příklad ze zahraničí 
vliv velmi špatný.Jak v socialistiokýoh stranáoh, tak i ve straně republikán
ské > její přidruženou živnostensko obchodnickou stranou středostavovskou, 
zapouštěla u některých vůdčíoh politiků myšlenka "demokratické
autoritatívnosti". Jak to jednou napsal Salda o Bádlovi, tak i tyto strany 
byly přesvědčeny, že "mají pravdu v čepioi". Odchylné názory byly přijímány vel
mi nevrle a důraz na to,že vládní koalice představuje většinu,jejíž vůle musí 
převládnout, docela přehlížel,že jako je právem většiny uplatnit svou vůli, 
je právem menšiny projevit svůj odchylný názor a domáhat se,aby většina při
hlížela k těmto názorů' alespoň do té míry,Že by vážně a poctivě zkoumala 
jejich důvodnost a oprávněnost.

Důvodů k rozporům bylo mnoho, jako je tomu vždy v každé svobodné a demokra
tické společnosti. Otázka našioh Němců 8 poměrů na Slovensku byla tou nejože
havější. Dívám-li se na to s odstupem mnoha let musím říci,že každá z obou 

sporných stran byla do značné míry v právu a do značné míry v neprávu.Wdní 
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strany ( národn' demokraoie vstoupila tehdy poněkud pošetile do oposioe) 
přezíraly slabost posice tak zvaných aktivistických německých stran, stejně 
jako přeceňovaly upřímnost ujišťování hlinkovců,že jejich autonoroismus není 
namířen proti státu a že rozhodně není separatismem. Nacionálni oposice pak 
docela přehlížela důležitost pokusu jaosáiAt: podepřít německé aktivisty i 
ty loyální živly na Slovensku, jež nechtěly mít nic společného s Hlinkou a 
obnovit svou snahu po zvětšení zemské autonomie,kterou při budování republi
ky jsme tak pošetile omezili.

Dv ledken těchto poněkud stroze vyhráněných odpůrčíoh stanovisek bylo,že 
se v německém pohraničí a na Slovensku nepodniklo nic proti rozvratným živlůn 
a že akiíivistiteró^jBtoamyjxľjtóxmimKixmkvxpnmsjafcsniímxfiismnaxjsinMni!? se oficiální 
politika až přespříliš spoléhala na německé aktivistioké strany, jež mizely 
kvapně jako máslo na slunci,že na Slovensku Hlinka a jeho druzi »cli volnou 
půdu drtit své odpůrce.A nacionálni oposice začala až přílišně holdovat heslůn, 
někdy naivním, někdy zbytečně damogogickvm a vždy hodně pošetilvm.
Tak,jako v době socialistického kvasu v prvních letech republiky byl socia

listický tábor rozložen v bezpočet radikálních skupinek, předstihujících se 
ve svém extremismu a ovlivňujících značnou měrou obě oficiální strany socia
listické, tak také tábor občanský byl v oné době postižen nadbytkem drobnýoh 
skupinek přehnaného nacionalistického šovinismu, jejichž význam nespočíval 
ani v jejich početní posici v národě,ani v hlouboe jejich myšlen ,ale v jejich 
vlivu na tradiční občanské strany, jejichž věrnost demokracii a politickým 
tradioím českého národa stála nade všeohnu pochybnost.

Přehnaně konservat’vní skupiny v republikánské straně,vedene přísedíoím 
zemského výboru moravského Viktorem Stoupalem a vůdcem pěstitelů brambor 
Halíkem, ovlivňovaly v mnohém oficiální politiky republikánské strany,jejíž 
tehdejší vůdce Rudolf Beran dosud nedorostl do pravé vůdoovské velikosti. 
Mnohem hůře na tom byla národní demokraoie. Deprimována několika volebními 
porážkami,jež ji z původního jejího vedoucího místa smetly do postavení cel
kem malé, i když dosud velmi vlivné koaliční strany, zoufala hledala východisko 
ze smutné situace. Velký její vůdce dr.Kramář byl těžkou nemocí vyřáděn skoro 
úplně z veřejného života a mohl být brán vjaotaz jen v otázkách nejvážnějsíoh. 
Tím spíše,že jeho nemoc umožnila,aby jeho bezprostřední okolí se stalo
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skoro nepřekročí telrou přehradou, jíž proniknout nemohl, kdo by tomuto váže
nému a vynikajícímu muži sdělil nčoo jiného než to,co bylo fábrlkováno "ad 
usum delfíni*’. Tteuhý veliký vůdce a předurčený Kramářův nástupce dr.Alois 
$-ašín byl zavražděn komunistickým popletencem, svedeným dr, 2deňkom Nejedlým a 
jeho stejňě solčinnými společníky. Brněnský sjezd vynesl v popředí dr. T.X. 
Hbdáče, v nějž všichni slušní členové strany kladli veliké naděje a od něhož 
se doufalo,že vrátí stranu na cesty někdejí národní strany svobodomyslné. Ale 
Bodáě byl slaboch,který nedovedl odolávat nátlaku extrémistů.A t*ch extrémníoh 
skupin a skupinek bylo víos, než zapotřebí a než bylo národu prospčěno. řftněr- 
ně snadno se dalo čelit agitaci "Národní obce fašistické", vedené generálem 
Nadulou Sejdou, český lid nebyl dosud zralý pro fašismus a název sám budil 
mnoho zaslouženého odporu.Ale byly zde skupiny, jež měly snadnější přístup do 
národně demokratických řad, již proto,Že to byly odštěpky od této strany.

Prof. dr. Mareš budoval 3Vou "konservativní stranu", o níž jsem v prvních 
jejích počátMaa byl dr.Hodáčem oprávněn psát s posměchem ve sloupích "Národa" 
a "Národních listů". Byla zde jakási záhadná "Národní fronta",projevující se 
směsicí nedomyšlených hesel, kolísajících mezi jakousi pochybnou demokracií a 
stejně pochybnou autoritatívností. Bylp zde, stejně záhadné "Národní hnuti*, 
jehož členové prosluli hlavně tlm,Ža malovali na domy veliké N v kroužku, ooŽ 
mělo znamenat "nic než národ". Nebezpečnost těchto skupinek spočívala hlavně 
v tom, že nebyly řádně odděleny od strany a že jejich členové mohli působit na 
řadové příslušníky národní demokracie.

Hlavním nebezpečím však byla Stříbrného "liga proti vázaným kandidátním 
listinám", směněná později v "Národní ligu". Tato strana měla své volební 
úspěchy, měla vlastní a celkem hodně rozšířený tisk. Nedalo se ji odbýt! po- 
sněchea a pokrčením ramon.Každý stranídký funkcionář myslel s tou-
žebno3tí na to, jak by straně pro spělo,kdyby hla^r,odevzdávané pro stranu 
Stříbrného, byly získány pro národní demokracii.Neúčastnil jsem se aktivně 
stranického života a omezil se,jako před tím, na placení členských příspěvků 
a to Ještě jen v tom případě,když ke mně někdo pro ten oholus přišel. Ale byl 
jsem zván na přednášky do některých místních organisaoí - dokonce jsem byl 
přednášečem na Sbdáčem organisované politické škole v jeho volebním okresu a 
tak jsem přinel do styku s krajskými a místními sekretáři, funkcionáři organi
sed a slýchal do omrzení:"proč se nedohodnout? Jsou přece proti Benešovi a
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proti Němcům, jsou vlastenečtí, tak co?” A často j^wymirhe zdůrazňoval, 

že spojení s nimi nebude posilou,protože nám odežene slušné a myslivé lidi.
Energické vedení, rozhodně xtxx projevné stanovisko,že národní demdkra- 

oie nemůže ani v oposioi zaoházet do nerozumných a neslušných krajností,mohlo 
zabránit mnoha škodám a zejména pak tomu, co následovalo.Ale F. X Hodáo ko
lísal. Když jsem s ním mluvil, byl našen pro stranu očištěnou od všech 
extrémistů, pro stranu osvíceného nacionalismu, svobodomyslnou a demokra
tickou do všech důsledků. Když mluvil s jinými byl zřejmě docela jiného ná
zoru. Při Mř/jhovorech s kol.Vladimírem Vicovským,který nakonec zdědil mou 
nedobrovolnou funkci “Hodáčova &oebbelse", jsem mohl poznat,že Hodáč to al
ce myslí dobře,ale neví čí je.

Za těchto okolností národní demokracie nebyla ani přitažlivá pro živly 
nejkřiklavější a nejpošetilejší,ani pro ty,kteří si toužili po straně věrné 
tradicím staré národní strany svobodomyslné, z níž vzešla. Kolísání se pro
jevovalo v řadách politiků strany,stejně jako v psaní národně demokratické
ho tisku. Uvedu jeden z mnoha případů, jenž se týkal přímo mne.

Když byla pro Prahu a okolí postavena nová, veliká a na tehdejší dobu 
hodně silnáy rozhlasová stanice, objevila se otázka co se starou, strašnic
kou vysílačkou.Napsal jsem do “Národních listů” úvodník, v němž Jsem velmi 
naléhavě doporučoval,aby strašnická vysílačka byla plně věnována vysílání 
v německé řeči. Pohkázal jsem na to,že naši Němci jsou vystaveni zuřivé 
nacistické propagandě z ftlše a ne právě Československu nakloněném vysílání 
z Rakouska. Čelit protičeskoslovenské propagandě je důležitým úkolem roz
hlasu a proto musíme mít vysílání pro němeoké občany, v zájmu jejich i v 
zájmu našem.

článek vyšel v prvním vydání "Národních listů”, jež se expedovalo do vzdá
lenějších končin republiky, ale byl ve druhém a třetím vydání nahražen 
článkem jiným, jehož zařádění nebylo diktováno nějakou aktuálností krmtatnym 
jeho tématu, ale rozhodnutím odstranit "závadný článek”. Toto rozhodnutí 
se stalo na příkaz generálního tajemníka strany dr. Horáka.

Když jsem vzal ráno do ruky “Národní listy” a neviděl sůjjmám svůj 
úvodník, myslel jsem, že jako se stává často, byl zde nějaký důvod,proč 
odložit vysazený již článek a Hxxh nahradit jej jiným.Nečasovost náhradního 
článku mne ó¥šem mátla a tak jsem pe po příchodu do redakoe ptal Holečka, 
proč dal přednost tomuto článku před mjjm,aČ můj také ovšem nebyl vázán na
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určitý der. Holeček se značnými rozpaky a se svým sladkým způsobem doznal, 
že článek byl v prvním vydání, ale byl vyhozen na intervenci dr. Horáka z 
vydání následujíoíoh.Pravda, dodal Holeček, Horák nám nemá oo poroučet,ale 
bylo by zbytečné mít potíže se stranou.

Odpoledne mne vyhledal dr. Horák v mém pokoji a začal, že nikdy netušil, 
že jsem germanofll,Řakl jsem mu dooela ostře,že kdyby Četl němeoké novi
ny dozvěděl by se,že jsem považován za němoožrouta. Ptal jsem se ho, jaké 
má námitky proti tomu, aby se mezi Němoi dělala propaganda pro republiku,aby 
se vyvrátily nepravdy, šířené mezi nimi o našem národě a našem státě. Horák 
na to, že mám dooela pravdu,že by bylo dobré,kdyby vláda dala strašniokou 
vysílačku pro německé vysílání, třeba i jen částečně, ale že by bylo dooela 
nemoudré od nás to doporučovat,protože byohom se hned vystavili urputné 
agitaci Národní ligy a jinýoh skupin,ža chceme něco dát Náncům. Budeme vyhlá
šeni za germanofily a jak potom pochodíme o volbách? Řekl jsem mu velmi 
pohněvaně,že článek byl mnou podepsán, jako všechny jiné články, jež jsem 
napsal a že má bodrá jsou dost široká,abych unesl obvinění z germanofll- 
ství.Kdyby se někdo odvážil něco podobného tvrdit, jsem ochoten mu odpově
dět. Ani strana, ani "Národní listy* nenesou za mna odpovědnost,protože 
nejsem jedním z vůdců strany a na takovou funkci neaspiruji. Ale jako člen 
strany a jako politický novinář se ptám, bude naši politiku určovat strach 
z Ligy a j/iných pošetilců? Nemáme vlastní program,vlastní postup a povin
nost sloužit národu a státu fcfcx a hledat, co by jim prospělo? Horák na to, 
Že jako všichni “páni redaktoři" mám hlevu v oblacích a myslím příliš na 
zásady a málo ns praktický život.Čímž tato diskuse skončila.

Nebyl to jediný případ, kdy taktika převládla nad zásadami a kdy jsem 
viděl, že naděje, skládané v očistu strany byly zmařeny nestatčností a 
oportunismem maličkých lidí,kteří se dostali v čelo strany, vedené kdysi 
lidmi velkými, statečnými a zásadními.Tito političtí pidimůŽíoi připravili 
cestu k tomu, co se přihodilo. “Národní sjednocení", tato skvrna na cti 
národní demokracie, bylo na cestčw
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POČÁTKY NÁRODNÍHO SJEDNOCENÍ (I)

Ačkoliv jsem měl hodně oo činit s Národním sjednocením,nehyl jsem u je
ho zrodu a neúčastnil jsem se žádných porad,vedoucích k vzniku tohoto útva
ru,proti němuž jsem stál v oposici od první chvíle,kdy se vyskytla myšlenka 
na tuto politickou zrůdu. Co vím, znám jen proto,že jsem žil v samém středu 
publiois+ické činnosti s Národním sjednocením spojené,že mne moji přátelé 
přemlouvali,abyah se k akci činně přidal a že jsem se ovšem účastnil mnohých 
porad odpůroů této docela nepřirozené koalice nesourodých stran. Většinu 
toho, oo vím o počátoíoh Národního sjednocení znám jen z doslechu, z druhé 
ruky a nemohu se zaručit za to,že jsem byl Informován správně.Ale nemyslím, 
že jsem byl mystifikován a mé líčení bude mít patrně ten nedostatek,že je 
neúplné,protože jsem nevěděl tehdy všechno.

To,že jsem nebyl o akci Národního sjednooení informován tak plně,Jako , 
na příklad Vojtěch Holeček,Vladimír Vicovský a Vladimír líbal, tři 
zastánol akce y redakoi "Národníoh listů” ^t^^^jaksi samozřejmě y toho, 

že jsem byl od první chvíle považován za rozhodného,nebo alespoň pravdě
podobného odpůrce této dohody a že tudíž bylo potřebí zaohnvat jakousi opa
trnost v tom, ao se mi jaůcnsdta řeklo. To bylo pochopitelné. Do "Národních 
listů" jsem byl uveden dr. F. X Hodáče», jehož tiskovým důvěrníkem jsem byl 
po dost dlouhou dobu a s Hodáčem mne svedl dr.Jaroslav Preis,jeden z nej
skvělejších představitelů původní národní strany svobodomyslné. Freisovu 
přízeň mi pak opatřil J. S.Haohar. Byl jsem tudíž považován za tvrdého za
stánce Hodáčova směru, $ak jej představovalo jejjo vítězství na brněnském 
sjíaiit sjezdu národní demokracie,který měl ukončit přehnaný a škodlivý radi
kalismus a vrátit stranu na cesty někdejší národní strany svobodomyslné. 
Kolegy z politické redakce jsem byl považován nejen za důvěrníka Hodáčova, 
ale za jednoho z těoh,kteří se snažili udržet jej na oestě "levice". I ten 
nejméně politicky interesovaný člen redakce četl články, jež jsem napsal 
za naprostého souhlasu dr.Hodáče - ten nejostřejší Hodáč četl před vysazením 
a sám jej doručil sa zářně. Psal jsem příkře proti Lize a Marešově frakci, 
zesměšňoval jsem je a odmítal veřejně každou myšlenku na spolupráci s nimi. 
Petřll jsem tedy k lidem,jež bylo potřebí pomalu získávat,ale ne předem o 
všem informovat. Nicméně,ježte před vznikem Národního sjednocení j3em ledacos
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slyšel - jak Holeček tak Vicovský se poctivě snažili překonat můj odpor 
a získat mne pro věc,kterou považovali za dobrou.

'tasím ještě dodat, že Hodáčův režim v národní demokracii - myslím ovšem 
ten, který byl nastolen v Brne a než došlo k jeho zakolísání - netěšil se 
oblibě u Ligy, a byl příčinou toho,že se Marešova skupina odtrhle od národ
ní demokracie. Potyčky v tisku a na schůzích mezi námi těmimito oběma 
skupinami byly hodně časté a já jsem byl v podezření "levicáctví" také pro
to, Že alespoň někteří informovaní členové redakce - a také vedení Iďgy- 
vědšlí o pokuseoh, jež Hoděč,používaje mého prostřednictví, podnikl,aby 
odstranil zbytečné napětí mezi ’’Hradem* a národní demokracií, v té době 
neprozíravš v oposioi.

V nevraživosti Ligy a Marešovy frakoe nastala pojednou změna.Zaujatost 
proti nám byla nečekaně vystřídána nadbíháním a náznaky,že by se"národní 
oposice* mela sjednotit v jednu jednotnou a mohutnou politickou stranu.Mohu 
potvrdit,že Hodáč zprvu docela rozhodně tyto námluvy odmítal -poohýbuji, 
Že by mi byl dovolil, abych psal příkré články proti této myálenoe.Nioméně, 
agitace pro sjednocení pokračovala a byla vystupňována neblahým vystoupením 
jednoho s nejpřednějšíoh činitelů sociální demokracie,tehdejšího náměstka 
předsedy vlády, posl. Rudolfa Bechyně.

Bechyně na jedné veřejné sohůzi - myslím, že to bylo v Plz/hi- stigmatiso- 
val ligu a jiné drobné frakce, povykující v oposioi - jako fašistické.V 
tom neměl pravdu, protože ač snad byla mezi MareŠovoi hrstka lidí s fašistic
kými sklony, ligisté při všeoh svých dhýbách fašisty nebyli.Neměl jsem 
je nikdy rád a měl jsem s nimi mnoho potyček a Jiří Stříbrný sám se sna
žil ze všeoh sil mne existenčně zničit,když mne nemohl získat,ale nevidím 
proč bych neměl dát průchod pravdě.Velkohubý nacionálni radikalismus 
nemusí Ještě být fašismem, stejně jako socialistická velkohubost nemusí 
ještě být bolševictvím.

Na tom,Že Beohyně označil lidi Stříbrného a Mareše za fašisty by neby
lo přílišně záleželo, kdyby nebyl odpovědný politický ministr í»ehyl dodal 
něco,co vzbudilo obecný neklid mezi postiženými. Beohyně prohlásil,že proti 
tomuto fašismu bude potřebí zakročit a naznačil,že se vláda vážně zabývá 
myšlenkou použít všech možných apaájáaux pro středků, aby podobná, hnutí 
potlačila a to nejen pokud jde o jejich organisace,ale i o jejioh tisk.
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Nemohu říoi, zda to hýla hrozba zdůvodněná Si planý strašák,ale vím,že 

působila. Ačkoliv ani podle zákona na ochranu republiky nebyla Beohynova 
hrozba uskutečnitelná, nikdo nemohl kirrirx vyloučit,že by zákon na oohranu 
republiky mohl být najednou upraven tak, aby se stalo, čím Bechyně hrozil. 
Stříbrný i Mareš začali pomvšlet na to,nalézt! útočiště v řadáoh národní 
demokracie, o níž soudili,že Isjccss na ni by se vláda neodvážila. Tlak na ná
rodní demokracii se stupňoval a jak Stříbrný tak i Mareš nalezli mezi radi
kálními skupinami strany nejednoho podporovatele a příznivce. Tak se otevře
la cesta k tomu, oo dosud považuji za jednu z nejobratnějsíoh intrik, na 
něž jsem narazil za svého novinářského působení.

**♦
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POČÁTKY NÁRODNÍHO SJEDNOCENÍ (II)

^rvní náznak,že jde o něco více než o platonické námluvy drobných nacio
nálni radikálních skupin u národní demokracie jsem dostal, když mne kol. 

’»jfodimír Vioovský pozval,abych šm§Í společné s ním a Vladimírem Iďbalem na 

oběd do "XLaté husy". Mbtivoval to tím,že v redakci není klid a že je potře
bí, abychom měli vážný rozhovor. Pozvání jsem vyhověl,ač společné ohědy ne
bývaly u nás takovým zvykem, jako je tomu na západě. A pokuji Ae pamatuji, 
byl s námi na obědě i další důvěrný přítel Vioovského a líbala, Pokorný, 
člen národohospodářské redakce "Národních listů".

Jakmile jsme dojedli a dali gi přinésti Černou kávu,začal Vioovský s vý
kladem, že stojíme před neobyčejně vážnou událostí, jež může stranu i "Národ
ní listy* přivésti do nebezpečné situace. Touha po sjednooení národní oposioe 
je stále moonější a mocnější a jako tomu bylo za války, kdy spisovatelé a ji
ní intelektuálové se rozhodli jednat a nečekat na politiky, tak i nyní se 
připravuje manifest význačnýoh osobností našeho kulturního a hospodářského 
života, volajíoí národně smýšlející skupiny do houfu.Tento manifest vyjde 
asi do desíti dnů, bude otištěn především v tisku óteH&teawmkm Jiřího Stříbr
ného a "Národní listy" i ostatní časopisy strany budou stát před vážnou 
otázkou: otiskneme tenío manifest, či jej odmítneme.Otiskneme-li jej,bude 
to znamenat,že prostým otištěním věc nemůže skončit a že budeme muset akci 
podporovat a že se tím redakce dostane docela pochopitelně do rozporu s 
částí čtenářstva i členstva strany, stejně jako to bude znamenat zlom orien
tace některých členů redakce,kteří se až dosud stavěli odmítavě k snahám 
o sdružení opozičních sil. Jestliže však odmítneme, manifest neotiskneme a 
případně povedeme proti němu tažení, budeme označeni za nepřátele jednoty 
vlasteneckých živlů a budeme podezíráni z nevlastenectví,nebo alespoň z 
přílišného lpění na zájmu strany, jejž stavíme nad zájem národa.Vioovský 
annrlfet,že mi dává tuto informaci,protože je pevně přesvědčen,že mé dosa

vadní stanovisko bylo diktováno xmšmym úmysly nejčistšími,protože si mne 
váží a rád by mne viděl nejen v řadáoh jednotné oposioe Rámataí protihrad- 
nl,ale právě v předníoh řadách. Mé kvality osobní a novinářské jsou pro 
národní oposioi důležité a kdybyoh se akoe strani^způsobil bych její vážné 
poškození.
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Takto interpclován jsem Žádal o bližší informaci. Kdo jsou ti význač

ní činitelé našeho národního života,kteří manifest podepsali? Vioovský 
neznel všeohna jména,ale uvedl profesora Mareše a J. 1. Ma chara. Na to j3em 
řekl,že když je v tom Machar, sejdu se s ním, abych vyslechl jeho důvody 
a teprve potom budu mluvit závazné, tin spíše, že o tak dalekosáhlých 
věcech se nedá mluvit okamžitě, jakmile se o nich Slovek prvně doslechne.

K tomu jsem dodal,že zatím, než si mohu věc řádně promyslit, mohu 
uvésti jen nakolik poznámek k tomu,co jsem slyšel. Především myslím,že se 
nedá opakovat případ manifestu Saských spisovátelí»protože není pro to 
připravena půda, jako byla v závěrečných fázích války, ksbcxx kdy čeští spiso- 
vatelám: nejrůznějších politických i názorových směrů mluvili jednou ře
čí, aby se dosáhlo cíle, za nímž stál bezvýhradně cel}? národ.Nikdy již 
nebude nic, co by mělo stejnou váhu a stejnou autoritu.Manifest bude proje
vem malého zlomku a není ani jisto,že bude representovat většinu našioh 
přívrženců .

Druhá věc je pak tato :všeohny dosavadní pokusy o meohanickou jednotu 
skončily žalostně. Náš volební kartel s národními sociály z r. 1911 přinesl 
straně jen ostudu a národu v ničem neprospěl. Luhačovioké porady nedokáza
ly ani ze války sjednotit národní strany a vznik státoprávní demokracie 
byl žalostný omyl. Staročešl a realisté k nám nepatřili a straně působili 

jen zbytečné potíže.Národní strana svobodomyslná se obětovala,ale oběto
vala se docela zbytečně. Kdyby byla zůstala takovou, jakou byla -leda snad 
s přibráním státoporávních pokrokářů - byla by měl? mnohem klidnější a 
úspěšnější život v republice, než jaký byl usouaen.

Abych předešM|výtce, že mluvím jako zanícený straník,který myslí přede- 
ším a snad výhradně na zájmy strany, musím dodat,že jsem nik$7 nebyl 
pravověmým straníkem a že politická strana je mi jen nástrojem k uskuteč
ňování určitých snah a cílů.Neluím na straně a neúčastním se ani její práce 
a až příliš často jsem musel vyslechnout od kol. Jošta ,nebo od sekretářů 
strany výtky,že se o stranu nestarám.Ochotně bych obětoval stranu zájmu 
nadřaděnému,ale nevidím,proč bychom měli obětokat stranu něčemu, 00 není 
nndřadČné a není nikomu na prospěch.
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Naskytá se otázka, zda nám může liga společné s Marešovci přivést! tolik 
novýoh členů a voličů, aby to dalo důraz naší oposloi proti režimu. Pochybu
ji o tom. Ale Stříbrného ani Marešovi lidé nebudou doma u nás,ve straně, 
jež si tolik zakládá na tom,že je to strana lidí myslících,Aby zdomácněli 
u nás, museli bychom stranu jim přizpůsobit!, snížit nejen myšlenkovou,ale 
i společnáskou úroveň, ale to by pak znamenalo, Že vypudíme ze strany ty, 
kteří v ní jsou, kteří do ni patří a bez nichž strana nebude tím, čím má 
být nejen v zájmu svém, ale i v zájmu národním. A co platí o straně,platí 
i o našem tisku,který občasně již klesl úrovní hodně hluboko a který,kdyby 
to učinil ještě jednou, již sMxnifcdjwn by se nikdy nepozvedl. Ztratil by 
své přirozené čtenáře a nové by nezískal,protože nikdo í nňs nedovede psát 
způsobem,jaký je obvyklý v tisku Jiřího Stříbrného.

Skončil jsem tím, že ač $i vyhrazuji konečnou odpověň,až si věc ještě 
důkladněji promyslím a až se poradím s Macharcra, zatím nemohu než dát odpo
ví rozhodně odmítavou a vyslovit vážné pochvbn-sti o tom,že by se na mém 
stanovisku dalo něco změnit.

Nevím,zda kolegové Vicovský a líbal opravdu věřili,že mne získají pro 
akci,jež,jak jsem viděl,jim byla krajně sympatioká. Myslí»,že to bylo od 
nich hezké,že mne nehodlali postavit před hotový fakt a že mi naopak nabíze
li příležitost odejít od toho, co jsem až dosud s takovou rozhodností zastá
val. A musím po pravdě doznat,že když došlo v národní demokracii k bojů© o 
neblahé Národní sjednocení a když se redakce rozštěpila na dvě navzájem 
se potírající skupiny, ani jeden ani druhý neporušili kolegialitu a nepři- 
sadili si na kampaň,kterou proti raně vedli někteří jiní národně sjednocenští 
zanícenci. Konečně - i Vladimír Vicovský jednoho dne vystřízlivěl ,když 
odešel s Hodáčem,aby redigoval jeho **N'rodní noviny"»protože v Národním 
sjednocení začal dominovat, jak se dalo čekat, Jiří Stříbrný se svrhni 
přifařenoi.
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POČÁTKY NÁRODNÍHO SJEDNOCENÍ (III)

Ačkoliv mne rozhovor s Vicovskýn a Idbalem nijak nepotěšil,ani mne valně 
nevzrušil. Mhsím dozn8t,že jsem situaci neohápal tragicky vážně.Od tá doby, 
oo jsem s« začal jako novinář pěstovat politiku, slyšel jsea tolik dobro- 
družných reci o odvážnych 8 dalekosáhlých projekteoh, jež rázem změní celou 
situaci,Že jsem byl víc než skeptický. Z tohoto mračna nebude děsí - to byl 
můj odhad situace.Byl, na neštěstí, docela pochybený. Nebylo to ani prvně 
ani posledně, co jsem se zmýlil.

Nicméně, snažil jsem se zjistit jak se má věc a manifestem,o němž Vicov- 
ský s Líb a lem mluvili. Zavolal jsem Sfechara, že bych s ním rád mluvil a do
stavil se k němu v den jím stanovený. Sdělil jsem mu,co jsem slyšel a ptal 
se ho, jaké je jeho stanovisko. Maohar se dal do smíohu.On se neúčastní žád
né stranicko politioké akoe a manifesty nepodpíšuje. Posledně tak učinil v 
případě německého zvukového filmu, kdy ho k tomu dostal Dyk a kdy, jak řekl 
poněkud poaačěně, vy jste mne za to sep.sul.Na, on sioe o podobném manifestu 
slyšel něco zvonit,ala když se jej ptali, zda by podepsal, řekl jim dooela 
rozhodně,aby s ním nepočítali-On vede 3Vé kampaně na vlastni pěst a nepotře
buje jiné, aby mu pomáhali a do houfu se nijak nehrne.

Mluvili jsme pak o věci s hlediska zásadního a Machar vyslovil plný 
souhlas s tíra,oo jsem uvedl již Vicovské.mu a líbalovi o nemožnosti opakovat 
historii projevu českýoh spisovatelů z doby války. Také on byl toho názoru, 
že se historie neopakuje, protože najsou dány tytéž podmínky,jaké panovaly 
za války. Něco jiného je,mluví-li příslušníci různých směrů v® věci, týkajíoí 
se celého národa v duchu národních tradis a sa celý národ a Siní-li se pokus, 
aby jedna skupina mluvila v zájmu jedné skuoiny.Maohar se netajil tím,že 
se mu nelibí naše oficiální vnitřní politika,ale nesmidil,žex«KSJ«aasÍ3ŮcÍBrx se 
meohanickým sjednooením oposičníoh sil něco dokáže.

Od dohára juem odešel uklídwbi a posílen ve svém nazírání ,ale soudil 
jsem, že bude nutno promluvit 3 Hudéftom. Hodáč chodíval občas na večeři do 
jedné restaurace na Příkopeoh a požádal jsem jeho tajemníka,aby mne Hodáč 
po vočeři tam přijal. Nechtěl jsem s ním o té věci mluvit v jeho pokoji 
v budově "Národníoh lietů’*. Neprodlen?, jsem dostal pozvání k večeři,při 
níž Hodáč,tehr^r ještě mně velmi přátelsky nakloněný, poohvaloval mé 
články a sděloval mi,že hodlá ve svém volebním kraji uspořádat řečnický
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no 
kni's, na němž bych mři pronést Informační přednášku o programech odpůrčíoh 
politických stran. ‘Slíbil jsem mu,že přednášku připravím, a přednesl mu svůj 
dotaz o akci,Jež by mola soustředit orosíční skupiny v národě.

Hodáč mi řekl, že to všechno je Jhk po jeho názoru jen plané povídání. 
Za Marešem nestojí nikdo a je veliká škodia,že tento veliký biolog přesedlal 
na filosofii, jíž valné nerozumí a z filosofie, že se pustil do politiky, 
o níž nemá ani potuchy. Problém je ovšem s Národní ligou Jiřího Stříbrného. 
Stříbrný je vážné zneklidněn hrozbami, jež přioházejí od Hradu a socialistic
kých vůdců a snaží se dr. Kramáře přimět,aby se nějakým způsobem s ním dohodl. 
Hodáč sám tomu není valně nakloněn,protože, jak řekl,"nezahodíme práci,kte
rou jsme vyvinuli,abychom na brněnském sjezdu zbavili stranu křiklounů a ne
moudrých radikálů". Sooiélní a hlavně intelektuální složení národní demokra
cie a Národní ligy je tak odlišné,že by se tyto dvě složky těžko mianááiia 
sdružily v jeden celek.

Hodáč se ovšem netajil tím, že jsou i ve výkonném yýboru strany a zejmé
na v okolí dr. Kramáře lidé, kteří by sjednocení viděli rádi a že tudíž není 
nijak vyloučeno,že by mohlo dojiti k nějaké spolupráci, i když ne k něja
kému organi sadnímu sloučení. Stříbrný konečně, při v'ieoh svých chybáoh, je 
muž zkušený a nesporně velmi schopný a jistě by nebylo sorávné,kdybychom 
jej nechali potlačit, nebo zahnat do spojenectví s trajdou a jeho fašisty, 
protože ti by se mohli stát opravdovým nebezpečím,kdyby se jich ujal et již 
oficiálně čiv zákulisí organisátor a politik tak obratný, jako je Jiří 
Stříbrný. Sni s hlediska stranického, ani s hlediska národního nemohli 
bychom si přát,aby došlo k takovému vývoji. Gen. Gajda natropil nepříjemností 
dost,ač, je to politicky prázdná hlava. Kdyby xtái za ním stál muŽ formátu 
Stříbrného, nastala by situace velmi vážná.

S tímto odhadem jsem musil souhlasit, ale vyslovil jsem pochybnosti, 
zda by nějaká dohoda se Stříbrným,! kdyby byla sebe pečlivěji pmipxmmena 
propracována a co nejpřesněji omezena, nezašla dále, než bylo zamýšleno a 
ujednáno. Stříbrný je velmi schopný,ba velmi mazaný a podá-li mu někdo 
prst, bude ihned chtít celou ruku. Hodáč na to:" Na Stříbrného vždycky 
stačím*, Řekl jsem mu:"pane procesore, vy jste nesporně muž čestnější než 
Stříbrný,vzdělanější a moudřejští, ale nezlobte se, nevím, zda jste vychy
tralejší". Hodáč se dal do smíchu a řekl, že v rozpravě budeme »
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pokračovat a že 3amo«řejmě mne bude o vývoji situace informovat,protože 
má v úmyslu v nadcházející předvolební a pak volební kampani nejen vyřadit 
Polioara z vedení ’’Národa’*, jež byoh měl převzíti já,ale svěřit mi všechny 
volební polemiky a celou tiskovou agitaci a protože je nutné,abyoh byl o 
všem přesně informován.Velmi lichotivě dodal, že je Maoharovi a Sxesxxxo 
Preissovi velmi zavázán,že mne dohodili a ptal se mne, zda bych nechtěl o 
volbách kandidovat. Poděkoval jse® mu za důvěru a Jekl,že jsem kandidoval 
již jednou a to že mi na celý život stačí a že rozhodně netoužím po tom být 
poslancem nebo senátorem. Věřím na zásadu,že švec má zůstat u svého kopy
ta a mým kopytem jsou novina.Novinář je na tom vždy lépe než poslanec 
nebo senátor druhé garnitury a já bych se stejně do té první garnitury nedo
stal,už proto ne, že přímá a bezprostřední praktická politická činnost je 
něčím, oo mne nezajímá a pro co nemám nejmenšího nadání. Budu spokojen,když 
se mi podaří podpořit jej a ostatní kandidáty 3trany ve snaze volby vyhrát 
a světšit její zastoupení v úrodním shromáždění.
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POČÁTKY NÁRODNÍHO SJEDNOCENÍ (IV)

Rozhovor s Hodáčem a Macharem mne celkem uhklidnil a protože ani Vicov- 
ský ani Líbal ani Holeček o chystaných politických akcích nemluvili,předpo
kládal jsem,že to všechno je jen bublina, jež splakla,jeko tolik jiných. Můj 
zá^em byl soustředěn na jiné otázky. Předvolební kampaS začala hodně dlouho 
před vyhlášením voleb a všechno nasvědčovalo tomu,že tentokráte budou 
volby u nás divoké, mnohem divočejší, než kdy před tím.

Jestliže se původně kamnaň orien+ovala proti fašistům a Stříbrného Národ
ní lize, její příkrost se náhle vždy vetší měrou soustřeďovala proti národ
ní demokracii.Vždy častěji se ozývaly mezi lidmi^znalými situace, domněnky, 
že se ohystá znova "rudo-zelená " koalice, spolupráce republikánksé strany 
a strany sooiálně demokratické. Všechno tomu nasvědčovalo. Tisk 
republikánské strany soustředil své tažení proti národní demokracii a i když 
napadal národní socialisty, činil tak zdrželivěji a skoro důsledně se vyhý
bal potyčkám se sociálními demokraty. A také tisk sociálně demokratický,ač 

itnpjísZl všeohny ostatní strany, vyvinoval zvláštní zuřivot tam,kde šlo 
o nás a národní sooialisty. Řečníoi obou těohto stran,včetně jejich vůd
čích politiků, šli stejnou cestou jako tisk těchto stran, což znamenalo, 
že v zákulisí musí být nějaká nezveřejněná dohoda.

Hiěv sooiálníoh demokratů proti národním socialistům zajisté nikoho ne
překvapil. Národní sooialisté byli od svého vzniku trnem v očích sociálních 
demokratů a ač jsem se soudruhy nikdy nesymnstisoval, nedivil jsem se tomu. 
Založení "národně dělnické strany" jsem vždy považoval za osudný omyl 
národní strany svobodomyslné,ba za její přímé provinční se na národu.Není 
pochyby,že skandální kronika strany dodávala sooiálním demokratům jakési 
oprávnění k jejioh povýšenosti,ač za Benešova režimu národní socialisté 
sice pokračovali v politiokých intrikách,ale ssiá tato strana přestala přece 
být každodenním pomalu zdrojem skandálníoh historek.A nenávist sociálních 
demokratů proti "buržoasní" národní demokracii se dalo ovšem snadno vysvět
lit, i když jaksi muselo překvapit,že stejně "buržoasní"republikánská strana 
se těšila pojednou jakémusi zdrželivému A&ření.

Méně vysvětlitelný byl postoj republikánské strany,jejíž nový vůdce 
Beran dosud byl více stranickým organisátorem, než politikem,který nalezl 
svou velikost teptve za německé kupaoe. Odpůrci socialismu koketovali se
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socialističtější z ebon socialistiokvoh stran a za větší nebezpečí pro 
národ považovali národní demokracii než socialistické strany. Ovšem, národní 
demokracia byla mnohem větším nebezpečím pro stranioké jejich zájmy,než 
sociální demokraté.Voliči republikánské strany a přifařené strany živnostensko 
obchodnické patřili stejně do jejioh sféry, jako do sféry národně demokra
tické a nebyl to národní zájem, ale zájem stranický,který v oněch dneoh 
rozhodoval. Kromě toho,situace vypadala nadějně pro národní demokracii. ?o 
prvé od vzniku republiky e vlastně od let devadesátých, kdy ypty národní 
demokracie se nazývala národní strana svobodomyslná, zdál se být zastaven 
úpadek strany a organisace rostly početností i sebevědomím. Dalo se předpo
kládat, že po volbách vrátí se strana do Národního shromáždění se zvětšeným 
počtem poslanců a senátorů a její zisky musely jít nutně na úkor republikán
ské a živnostenské strany.

Prudkost útoku proti národní demokracii překvapovala i politické a novi
nářské profesionály,kteří na takové věci byli již zvyklí. Náš politioký 
život byl zvyklý na drsná slova a nepřekvapilo, že v zápasu došlo k obhrou- 
lým útokům na všech stranách. Poněkud překvapila míra osobního skandalisování. 
Tentokráte se neomezilo na exponované politiky,ale došlo i na politické 
novináře. "óeské slovo“ věnovalo i mně laskavou pozornost.(Autorem ostou
zejících článků byl hlavně synovec poslance Hudce,který od sociálních de
mokratů přešel k 5fodráčkovoů,od Modráčkovoů k národním demokratům a od 
národních demokratů k národním sooialistům. Mladý Hudec, známější jako 
písničkář Jiří Voldán, sloužil nějaký čas pode mnou v "Národě" a v té 
době předstíral ke mně nezměrnou úctu a přátelství. ) Ale i agrární tisk, 
v němž jsem měl zásluhou senátora Vraného a mého švakra Danka tolik přátel, 
začal brát mne náhle na mušku. Ne jednoho agrárního pracovníka se to nemile 
dotklo a jednoho dne mi telefonoval organisační tajemník republikánské 
strany Andrlík - který po únorových událostech přišel také do exilu- že 
zarazil v korespondenci pro organisace strany článek, v němž byly surové 
útoky na mne,inspirované šéfredaktorem "Lidového deníku" Pa chrnajera,který 
z neznámých mi důvodů vedle proti mně osobní tažení již po několik let.

0 této situaci jsme často hovořili s Hbdáoem a Hodáč jednoho dne vyslo
vil názor,jak poohýbené je toto seskupení.Válka,po ýdufam jeho názoru měla 
být mezi národními socialisty a sociálními demokraty a mezi námi a republi
kánskou stranou. Při všeoh ohybáoh národních sooialistů jim sluší dát
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přednost před sociálními demokraty a kdyby národní sooialisté měli rozum, 
dali by nám pokoj a vyřídili by svůj účet se sociálními demokraty,kteří 
začínají znova upadat do pošetilého marxismu.Ptal jsem se Hodáče, myslí-li 
na «tayí opakování karteltt z r. 1911.Hodáč kategoricky prohlásil,že kartel 
byla chyba, sprchaná s nejlepším úmyslem.Co má na mysli, je prostě rozdě
lení úloh, ne spolupráce, ale zastavení nejsurovějšího boje.Na to jsem mu 
řekl, že se dobře znám s jedním z nejvzlivnějsíoh funkcionářů národně so
ciální strany,který sice nevystupuje mnoho na veřejnost,sie má značnou 
moc v organisaci. Je to pokladník ústředního výboru Jaroslav Motyčka. Sou- 
hlasi-li s tím a dává-li mi povolení citovat jeho názor, jsem ochoten 
sejít se s Motyčkou a sdělit mu tento názor. Bodáč 3 tím souhlasil a zmocnil 
mne,abych Motyčkovi - za předpokladu,že se o tom nebude veřejně mluvit a 
že se o věci nebudu šířit ani v redakci - vyložil tuto koncapoi a ujistil 
jej,že si i národní demokracie uloží reservu ve své kampani proti národním 
socialistům, jestliže také oni jsou ochotni věsti kampaň normálním způso
ben a omezí se jen na námitky čistě politické a zásadní.

Zavdal jsera Motyčku a sešel jmaa se s ním ne nautrální půdě v kavárně. 
Vyložil jsem mu Hodáčovo stanovisko a dodal,že je považuji za moudré a pro 
obě strany velmi prospěšné. Motyčka s tím souhlasil. Řekl,že se mu nelíbí 
válka na všechny strany a že nemá rád surové kampaně a že o věci důvěrně 
promluví s nejvlivnějšími členy strany. Asi za dva dny mne Motyčka zavolal 
a sdělil mi,£é hrubý útok,který proti mmšman nám a mně vyšel ve “Večerním 
Seském slovu", vyšel ještě než mohla redakce dostat pokyn, aby hrubé ná
jezdy proti nám byly zastaveny a aby, pokud jde o nás,bylo 3 námi polemi- 
sováno ostře sioe, ale slušně a že celá předvolební a pak volební kampaň 
národně 3oaiální strany bude vedena přesně v duchu naší rozmluvy. Poděkoval 
jsem mu a řekl mu,že jeho sdělení budu tlumočit Hodáčovi,který zařídí 
všechno potřebné.

Na několik týdnů byly potyčky mezi námi a národními socialisty vedeny 
normálním způsobenu Ani jedna ani druhá strana nepřekročila míru přípust
ného. Nicméně, tento dočasný klid zbraní dlouho nepotrval-Možná,že byl 
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přííinou toho,že snahy o vytvoření jednotné oposioní strany dostaly novou 
vzpruhu. Znepokojeni ligisté,jimž původní urputnost a neurvalost zápasu 
mezi stranami dávala záruku,že se splní jejich plán,hýli poplašeni tím, 
že národní demokraoie íishx najednou není vystavena stejnému útoku jako onÁ, 
a že js tudíž nebezpečí,že by se mohla naplnit Beohyňove hrozba. Stříbrný 
se svými. stoupenci v národní demokracii se odhodlal k rozhodnému činu.
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116
POČÁTKY NÁRODNÍHO SJEDNOCENÍ (V. )

Jednoho dne jsem potkal na Václavském náměstí před budovou "Národ*, v 
níž byl ústřední sekretariát národní demokracie, tajemníka Pechara, s nímž 
jsem se znal od voleb v r. 1911,kdy jsme společně agitovali v Hradci Králové 
pro stranu. Nemiloval jsemi tajemníky strany,ele Pechar byl jednou z nečetnýoh 
výjimek. Byl to služný muž a straně oddán a rozhodně nepodléhal podivným ná
zorům, sdíleným tolika příslušníky stranického aparátu,že členové strany 
jsou podřízeni jim a ne oni členům strany. Pechar mne zastavil s řekl mi,že 
k dohodě s ligisty docela určitě dojde a ptal se mne, oo tomu říkám a jak 
se těším na soužití s ligisty. Řekl jsem mu dooela nepokrytě oo si o tom 
myslím a Pechar ml poradil,abych zašel do senátu,kde dostanu všechny infenat 
nun potřebné informace od tajamníka senátorského klubu. (Byl to mladý doktor 
práv,jehož jméno mi dooela vypadlo z paměti. Vím jen,že patřil mezi slušné 
lidi v našem aparátu a že měl nějakou funkci v československé obci sokolské. 
Občas jsme spolu hovořívali a velmi jsme se shodovali v názoru na to,že by 
se strana měla zase vrátit k minulosti, v niž byla skupenstvím slušných a 
rozumných lidí.)

Za«el jsem do senátu a vyslechl zde smutnou zvěst,že dohoda je již hoto
va a že pravděpodobně ujednání o spolupráci povede mnohem dále,než k pouhé
mu volebnímu kartelu, který přišel tak draho národní straně svobodomyslné 
v roce I9II. Bude to zase füse, z níž vzejdeme se zase novým jménem. Můj infor
mátor nevěděl mnoho přesného,ale v průb hu rozhovoru přišli do místnosti 
dva členové senátorského klubu strany, pmahrax předseda Obchodní komory v 
Brně Votruba (myslím,že byl předsedou senátorského klubu) a universitní 
profesor dr. J. Kapra». Když viděli, že mluvíme o situaci a že oba máme odmí
tavé stanovisko k tomu, co se chystá, doplnili naše vědomosti podrobnostmi 
hodně nepříjemnými.

Votruba řekl,že dr.Kramář zase jednou naletěl politickému Se jdiři. Kramář, 
řekl Votruba, je člověk tak slušný a čestný,Že si nedovede představit,že by 
politik mohl být mazaným šejdířem. Je to pochopitelné,Kramář vyrostl mezi 
velmi slušnými lidmi a stýkal se jen s nimi a neznal jiné lidi,než ze své 
společenské vrstvy.ítyslel si,že každý je jako on a v tom byl iító utvrzován 
také tím,že od svého vstupu do politiakého života se těšil obooné úctě. Vždyí,
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když byl ks války odsouzen jako velezrádoe k trestu smrti provazem,při
šel za ním do vážení tehdejší atAnAstBTfidEjm^jšodxmáa rakouský ministerský 
předseda hr. StSrgh a prosil ho, aby si podal žádost o milost,protože 
Stflrgh si nedoVedl představit,že by imiž jakoKramář mohl být popraven.Muž 
bezelstný si nedovedl prostě představit,že by někdo jej mohl záměrně obel
stít.

Votruba i Kapras shodně vypravovali co se stalo. Jiří Stříbrný,poplašený 
kampaní,kterou zahájil Beohyně, přišel ku Kramářovi,aby mu nabídl ligu 

a její voličstvo.Prohlašoval, že není zdtáv a že je unaven politikou a že se 
ohoe věnovat jen svému novinářskému podnikání.A^ dr. Kramář,uznávaný vůdce 
národní oposice převezme organised ligy a její Voličstvo, jež mu Stříbrný 
odevzdá beze všech podmínek a nároku. Stříbrný bude svým tiskem podporovat 
toto sdružení národních živlů a sám odejde z politické arény.Vzdá se mandá
tu, respektive nebude již kandidovat a doufá jen,že dr.Kramář při sestavo
vání kandidátky nezapomene na praoovníky ligy, již proto sn ne, aby hlasy, 
odevzdané posledně lize, nepřišly snad na zmar.

Jak Votruba tak Kapras se shodovali v tom, že nabídka Stříbrného vytvo
řila podivnou situaci. Kramář mohl sotva sadí odmítnout nabídku,aby národní 
demokracie převzala voliče,kteří by se nejednou ocitli bez strany,pro kterou 
hlasovali.Kromě toho, jak byla věc Stříbrným předloženo^ vypadalo to tak,že 
liga zanikne v Národní demokracii.Národní demokracie bude posílena,ale jinak 
se nic nezmění.

Sotva dr.Kramář vyslovil souhlas s touto nabídkou, Jiří Stříbrný se vrá
til ku kandidátní listině.%ádal, aby se sestavil seznam lidí,jimž se za k» ihr 
každýoh okolností (ve drtihém nebo třetím skrutíniu podle tehdejšího volební
ho řádu) musí dostat mandátu.Znova opakoval, že nebude kandidovat a že pro 
sebe nic nechce. A zde, jak oba senátoři,kteří byli přítomní rozpravě,shodně 
vypravovali, dr. Kramář se z jemnocitu dopustil osudné ohyby. Chtěje Stříbrnému 
osladit jeho odhhod z politického žrissvsjh • Života, nadhodil otázku, zda si 
"pan kolega" toto rozhodnutí odejít do ústraní přece jen nerozmyslí. Stříbrný, 
který zřejmě s touto zdvořilostní formulí počítal a byl na ni připraven,ohytil 
Kramáře za slovo. "Chtěl jsem odejít do ústraní,ale když pan předseda si 
toho přeje, z úcty k němu vezmu na sebe to břemeno a kandidaturu příjmu".
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D*. Kapra s řekl, že nikdy v životě neviděl Kramáře tak zdrceného, jako když 
vysleohl toto prohlášení.

Jakmile Stříbrný sgiatmisp zajistil, že vyklouzne ze závazku odejít z 
praktického politického života, začal vymáhat,aby sdružení národních sil ne
bylo zánikem ligy,ale jednocením národní demokracie,ligy a Marešovy Národní 
fronty v nový útvar pod novým jménem. Zde se objevila prvně myšlenka "národní
ho sjednocení". Byla také realisovéna,přes odpor význačných praoovníků stra
ny a značného počtu řadovýoh Členů.

Tento odpor se stupůoval,když se ukázalo,že to nebude Tága,jež zanikne v 
národní demokracii, ale národní demokracie, jež zanikne v Hze. Zatím jsem 
věděl jen tolik: proti sjednocení je předseda klubu poslanců Lukav-
šký a senátoři Kapras a Votruba mi řeklidooela rozhodně,že za tento slepe
nec nebudou kandidovat.
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POČÁTKY národního sjednocení (vi)

Rozhodnutí provést! sjednocení národní deraokracle,Národní ligy a Národní 
■Fronty v "Národní sjednooení" vzbudilo hned na samém počátku mezi národními 
demokraty mnoho nepokoje a odporu. Ne chul k tomuto slepenci se ustavičně stup
ňovala a byla příčinou nejen mnoha zmatků ve straně, ale také i volebního 
neúspěchu v posledních svobodných volbách v československé republice. Dr. Hodáč 
a Jiří Stříbrný,kteří za nemooi dr. Karla Kramáře vedli politiku strany, ozna
movali honosně,že stran dostane o volbách nejméně 40 mandátů a pošetile 
oznámili závazným způsobem, že dostane-li kandidátka 3trany méně mandátů 
než 40» že se neprodleně taandátů vzdá jí. Dr. HodáČ,když těch mandátů bylo 
18 (myslím,že to byla přesná číslice), tedy méně, než kolik měly před tím 
obě volební skupiny samostatně, mandátu se neprodleně vzdal. Jiřího Stříbr
ného jsme k rezignaci na mandát donutit musili.Ale to už nebyly počátky 
"Národního sjednocení*, spíše počátky jeho konce. K tomu se dostanu troohu 
později.

Ve vedení strany odpor začal nejdříve.Vážený a dr.Kramáři vřele oddaný pxd 
předseda poslaneckého klubu dr. Inkavský z Plzně stál od první chvíle proti 
této neblahé akci,ale na veřejnost nio nepodnikal.Nestýkal jsem se příliš 
s poslanci a senátory strany,ale mohu s naprostou určitostí zajíznamenat,že 
nejen senátoři Votruba a dr,Kapras se postavili proti nové fonaš strany, 
ale také poslanea Ehebort mne ujistil,že je docela rozhodně proti změně,k 
níž došlo.

Mezi tvůrčí inteligencí, jež dosud většinou stála v řadách národní demo
kracie, nastalo zděšení a hromadný útěk. Ze strany vystoupili, nebo se stáhli 
do ústraní takoví vvznační představitelé našeho veřejného Života,jako dr. 
Jaroslav Preiss,hlava živnostenské banky a Svazu československého průmyslu, 
který začal svou Životní dráhu jako národhohospodářský redaktor "Národních 
listů" a dr. Wiener, «jeden z našich nejpřednějších universitních profesorů 
a Veliký Mistr Národní Veliké lože čefůcoslobenské.

Odmítavé stanovisko zaujala také odborová ústředna národně demokratická, 
totiž Národní sdružení odborových organi sací. Předseda Raboch a generální 
tajemník Svoboda mne pozvali na důvěrnou sohůzi, na níž jednali vůdci 
organisace o dalším postupu a na níž se rozhodli,že Národní sdružení zůstane 
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neutrální, o jest,že se nezapojí na "Národní sjednocení". Později pak,za 
nezdařeného pokusu dr. Hodáče rozbít "Národní sjednocení" a svoláním nového 
sjezdu strany obnovit samostatnost národní demokracie, Národní sdružení 
odborových organisací chtělo být opěrným bodem očisty.Pokus selhal,protože 
v poslední chvíli dostal Hodáč strach ze své kuráže a odtroubil. To bylo 
posledním a rozhodujícím důvodem,že jsem se s ním rozešel a spojil s jeho 
odpůrcem a hlavním rivalem bývalým ministrem Ježkem.

V xxižtex redakci "Národních listů* a přidružených národně demokratickýoh 
časopisů bylo také nadšení pro nový útvar poměrně nepatrné. Do národně sjedno- 
oeneckýoh vod zaplavali plně pouze šéfredaktor Vojtěch Holeček,Vladimír 
Vicovšký, Vladimír líbal a Pokorný.Vedla mne se proti "sjednoceni" postavi
li s naprostou rozhodností manželé Polákovi. (Polák byl redaktorem pro za
hraniční politiku a jeho manželka,která překládala z angličtiny různé zá
bavné výpně^-byla neteří bývalého ministra financi inž. Bečky. ) Národo
hospodářský redaktor doc. dr. Klinecký z "Národních listů "odešel.

Méně agresivně se proti, novému útvaru stavěli bývalý šéfredaktor "N'rod
ních listů" Adolf Pimpr, parlamentní zpravodaj listů Vladimír Sis a šéf 
sportovní rubriky V. Heinz. Postižena byla také kulturní redakae.Dr.Vladi
mír Mflller z "Národníah listů* odešel a šéf kulturní rubriky dr. Miroslav 
Rutte se netajil ani trochu svým odporem proti nové linii strany.Z méně

tt
důležitých redaktorů se pro Národní sjednocení" nadchli kolegové Barsa, 
šéfredaktor "Národa" Karel Policar 3 jeden mladý člen kulturní rubriky, 
který do Prahy přišel z olomouckého "Pozora a jehož jméno jsem blaženě 
zapomněl. I ti členové redakce,kteří zaujali vyčkávací stanovisko,netsjili 
se mnohými rozpaky a obavami, jako mv j milý přítel Josef Ji t, jinak veliký 
bouřlivák a jeden z vůdců národně demokratické "pravice ".

Podstatně byla rozdělaná i správní rada Pražské akciové tiskárny. Proti 
sjednoceni stál' někteří členové,jako na př. inž. Bečka a komorní rada 
Šimek, můj starý a dobrý přítel. Zdrželivý odpor vyjadřoval vrchní ředitel 
Marek, také jeden z mých velkých přátel a ředitel Kroupa. V sekretariátu 
strany byl pro "sjednoceni" zanícen generální tajemník strany dr.Horák, 
ale většin* tajmuníků, starších a lépe znalýoh společenské struktury strany, 
přijala nový stav se značnou nechutí a mnoha obavami,jež se ukázaly 
správnými.
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Z kra jinakého tisku zaujímal nejzdrželivějgí stanovisko plzeňský 

*český deník" a po něm iwBraonrfso ostravský "Moravsko-slezský deník". 
Studentský časopis Národní student" naproti to^u zaplaval do národně sjedno
cen ských vod plnou perou. Jakmile zjistili,že jsem proti "Národnímu 
sjednocení", přestali za mnou chodit a požadovat příspěvky,jež na mně před 
tím velmi neodbytná vymáhali. "Národní student* se později spojôl s jiným 
listem sjednooenské mládeže "Polnice volá” v kampani proti mně,jež se 
snažila odstranit mne z tisíců strany.

Národní sjednocení bylo od samého počátku útvarem tak nesourodým,že 
se dalo od první chvíle předpokládat,že volby pro ně dopadnou neblaze a 
že jednoho dne se automaticky roz adne.Ale to už je jiná historie.

»*♦
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utkání S jiŘÍm stříbrným

Novinářské povolání přivede človeka do styku s lidmi nejrozmanitějšími. 
S některými by novinář byl velmi rád ve svém soukromém životě v pravidelném 
styku a s jiným by se vyhnul na sto honu.Ale v novinařině nemá výběru, po
volání je dooela neúprosné. A politioký novinář se setkává poohopitelně s po
li tiokými činiteli,al již s nimi souhlasí a je podporuje,nebo je příkře odmí
tá a potírá. Tak se stalo, že jsem narazil na Jiřího Stříbrného a znal jej, 
celkem povrchně ovšem, hned od prvního dne,kdy jsem vstoupil jako nezkuše
ný začátečník do našeho Revolučního Národního shromáždění ve funkci zá- 
supoe pravidelného parlamentního zpravodaje a později navštěvoval volené 
Národní shromáždění. Od samého počátku jsem měl proti němu mnoho předsudků. 
Většina z nioh byla důvodná a postupem doby se mé vědomosti zvětšovaly a xxacx 
zaujetí proti němu se stupňovalo.

Začalo to prostě tím, že jsem od počátku svého zájmu o politioký život 
neměl nejmenšíoh sympatií k straně národních sooiálů a tuto neohut jsem 
jaksi samozřejmě přnesl na její pozdější vydání, stranu oekoslovenských so
cialistů a zejména ovšem na její vůdčí činovníky, oelkem bez jediné výjim
ky. 0 Stříbrném jxaxx samém jsem věděl jednu dobrou věo- jak se statečně 
ohoval za války.Věděl jsem o něm také několik méně vábných věcí,ale to byly 
oelkem drobné a nevýznamné aférky. Sinil jsem jej prostě spoluodpovědným za 
poněkud pošpiněnou pověst jeho strany - o jeho vlastníoh aférkách a aférách 
jsem se dovídal teprve postupně.0 té nejvážnější- mutějoviokém uhlí - jsem 
psal na jiném místě.

Ovšem ani jako novinář jsem s ním neměl skoro nio oo činit a nemyslím, 
že jsem jej kdy 30m oslovil, abyoh se ho na něoo zeptal, jako jsne to činí
vali na ohodbáoh Rudolfina. Nebylo to ani tak ze zaujetí proti němu. Měl jsem 
prostě jiné pravidelné informátory,kteří mi dooela oohotně vyhověli,již 
proto,že byli blízcí listu,pro který jsem informace potřeboval.Kromě toho, 
nebyl jsem ve sněmovnáoh příliš častým návštěvníkem. Hodně dlouho bylo těžiště 
mé práce v zahraniční politioe, v niž jsem nepotřeboval hledat poučení od 
československých politiků,al patřili k té či oné straně.Zabrousil jsem však 
občas do sněmovní restauraoe a seděl někdy ve společnosti v níž si "pan rada* 
Penížek a Stříbrný vyměňoval® humorné historky z doby,kdy Stříbrný byl 
aktivním členem rakouské říšské radv ve Vídni a Penížek byl tamním parla
mentním zpravodajem “Národních listů. Byly to zejména historky o hraběti
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Vojtěchu Sterriberkovijkterý jakýmsi nedopatřením v&licstva v jednom yeebnígr 
okresu severovýchodních Čech se dostal do parlamentu, v němž hrál úlohu 
jakéhosi politického šaška.

S politikou Jiřího Stříbrného jsem dlouho neměl profesionálně co Sinit. 
I tu aféru mutějoviakého uhlí a půtku ve straně československých sooialistů , 
jež vedla k jeho vyhoštění, jsem sledoval spise ze soukromého a ne profesio
nálního zájmu. Teprve když došlo k vytvoření neblahého Národního sjednocení 
přisel jsem do troohu bližšího- i když ne právě pravidelného -styku s Jiřím 
Stříbrným, jeho politikou a jeho tiskem.

Stříbrný věděl docela dobře,že jsem proti němu, proti jeho Iáze a proti 
celému podniku národně sjednocenskému a bral to s naprostým klidem na vědo
mí. Věděl dobře, že aí dělám co dělám, jemu nohypodrazit nemohu a nemohu 
také zvrátit ujednání, na něž přistoupili Irůdčí činovníoi národní demokra
cie. Jako muž víc než obratný a zkušený nepodnikal nic, oo by mně dávalo 
proti němu zbraň. Kdykoliv jsme se setkali a nemohli se jeden druhému vy
hnout, vyměnil se mnou několik přívětivýoh slov. Ůtočnost přenechal svým 
poskok&n a je dooela pravděpodobné,že to byly jejich úkoly z pilnosti a ne 
jeho jim udělený praoovní příkaz.

Věděl jsem ovšem, že se to norakýar přemnohým nelíbí, za jména, když jsem 
ostatentativně ve volební kampani se vyhýbal označení "národní sjednooení" 
a čtenářům doporučoval volit "národně a demokraticky". Očekával jsem nepří
jemnosti,ale nio jsem se toho neobával. Dohoda o slepenci, s nímž jsme šli 
do voleb,byla sice formálně podepsána a podepřena nejčelnějsími jmény strany, 
ale ve své podstatě zůstala na papíře. Značná část národně demokratické stra
ny a zejména jejího neorganisovaného voličstva, byla vždy ochotna podepřít 
odpůroe této nemoudré a neprospěné politiky. Tisk ostatně patřil Pražské 
akciosré tiskárně a ne straně a těšil se značné svobodě. Soudil jsem proto, 
že brzy dojde zase k rozchodu, tím spíše,že yýsledek voleb potvrdil předpo
vědi pesimistů a ne optimistů.

Byl jsem proto celkem překvapen, když mi jeden z členů sekretariátu jedno
ho dne sděloval telefonicky,že by pan ministr Stříbrný chtěl se mnou velmi 
naléhavě mluvit a že mne zve večer do vinárny -myslím,že to byla nějaká 
místnost na Příkopech, poblíže Obecního donu.Byl jsem v ní asi jednou nebo 
dvakráte s Hodáčem. Pozvání bylo tak naléhavé,že jsem se tam vypravil a
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nalezl tu Stříbrného ve společnosti několika jeho najbližších spolupracovní
ků. Ti se urychleně vytratili pod nejrozmanitějšími výmluvami, což se mi 
«dálo být jasným důkazem, že ohoe Stříbrný se mnou mluvit oo nejdůvěrněji 
a beze svědků. Nasvědčovalo tomu velmi vřele přátelské uvítání, rozhodně 
přátelštější, než na jaké jsem měl nárok a než jsem také očekával. Předpoklá
dal jsem, že budu přijat s přívětivou zdvořilostí, ne však uvítání, jakobyoh 
byl jeho nejvěrnějším a nejoddanějším přítelem a pomoaniksj.

Bozhovor začal společenskými bezvýznamnostmi a teprve hodně pomalu pře- 
oházel na politiku, nejprve všeobecnou a pak stranickou. Stříbrný začal mluvit 
o tisku , nejprve povšechně a pak o našem.Vykládal, jak rád čte oo napíši, 
jak si mne váží a jak jsou vůbec vzácní v našem tisku dobří novináři.Kdyko
liv vidí mé jméno v tisku Pražské akciové tiskárny, má hluboký pocit lítosti, 
že se to jméno nevyskytuje v tisku "Tempa", jímž vládl on.A když nanesl hodně 
silně tuto chválu, přišel pojednou s velmi přívětivě formulovaným dottzem: 
"nezlobte se na mne, že na vás jdu s takovými dotazy,ale kolik vým ty 
"Národní listy" platí? Vždycky jsem slýchal,že Pražská akoiová jsou velcí 
škrobjt a že nedovedou ooenit dobrou a záslužnou práci.Sekněte mi to jako 
příteli, já s tím nepůjdu dále. To není planá zvědavost,je to zájem přátel
ský a stranický. Bylo by to hrozné, kdyby vás někdo přeplatil a vy se od nás

Ujistil jsem Stříbrného, že nehodlám odejit z Pražské akciové tiskárny a 
že nejsem ke koupení.Ale netajil jsem se tím, kolik mi Pražská akoiová 
platí. Stříbrný byl zrovna srnhnŠB pohoršen. Označil to za skandál a vyslovil 
obdiv nad tím, že tak obětavě za takový pakatel sloužím. ( Abych předešel 
nedorozumění musím uvésti,že ao bych byl ochotné přijal každé zvýšení 
platu,nepůsobil jsem v Pražské akciové za almužnu, ) Stříbrný změnil théma. 
Sdělil mi,že má veliké starosti se svrnn tiskem, dobrých novinářů je hrozný 
nedostatek a on právě ztratil toho nejlepšího,kterého má. Když začal se 
svým podnikáním,půjčili mu agrárníci laskavě Ferdáčka (dr.Kaháhka) a nyní 
ho ohtějí nazpět.A komu má svěřit řízení svého tisku? "Kde se najde někdo, 
jako Ferdáček nebo vy? Podívejte se, já platím Ferdáčkovi sedm táců, já 
vám je dám rád a budu mooi klidně spát,že ty noviny jsou v rukou".

Odmítl jsem tuto lichotivou nabídku a vyložil mu,že cokoliv jsem mu 
vděčen za jeho ocenění mých schopností, nabídka je pro mne nepřijatelná 
z několika důvodů. Především, jistě mu není žádným tajemstvím,že jsem stál
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proti národnímu sjednocení od samého počátky a že se na tomto mé® stanovisku 
docela nic nezměnilo. Ví jěátě o akcích proti tomuto skupenství,jichž jsem 
se účastnil. Nemůže očekávat,že rázem změním své názory a že přejdu nejen na 
druhou stranu,ale také hned na důležité místo v tiskovýoh orgánech této 
organisace a budu ji obhs jovst. Kromě toho pak jsou zde dvě věoi, jež přichá
zejí v úvahu v této záležitosti a to i kdybych byl oahoteh mranůtrnintíni 
změnit své názory. Předně celý způsob mého psaní a novinaření je docela od
chylný od způsob^u, jímž jsou dělány jeho listy.Byl byoh tedy velmi špatným 
a naprosto nevyhovujícím vedouaím redaktorem jeho tisku.A pak,mé stanovisko 
k Národnímu sjednocení, je obecně známo nejen mezi členstvem organi saoe,ale 
tmloéx znají je také přemnozí političtí stoupeno! jiných stran a ovšem velmi 
mnoho novinářů, nepřátelských Národnímu sjednocení. Kdýbyoh přesel na jinou 
stranu barikády a utekl od toho, co jsem psal a říkal,byla by z toho veřej
ná ostuda stejně pro mne, jako pro jeho tisk.A tak bude prskáš všeohny 
lepší,když všechno zůstane jak to je.

Jiří Stříbrný vyslovil velmi přívětivě sv' hluboké politévání nad tímto 
odmítnutím a kvapně přešel na jiné théraa. A pak jsme se rozešli a Stříbrný na 
rozloučenou mne znova ujistil, jak si mne váží a jak lituje mého rozhodnutí, 
ale že toto odmítnutí zvýšilo jen jeho úctu ke mně A ujišťuje mne svým 
přátelstvím ujistil mne zároveň svou ochotou udělat pro mne všechno, oo by 
bylo v jeho silách,kdybych snad někdy takovou pomoc potřeboval.

Tak jsme se rozešli.Nemluvil jsem o tom s nikým,ale o několik dnů pozdě
ji přišel do mého pokojíčku v redakci vrchní ředitel Stanislav Marek a 
začal dotazem, oo jsem to udělal Stříbrnému.Když jsem mu řekl,že nic a Že 
jsme spolu seděli velmi přátelsky u vína a že mně zrovna vyznával svou lásku, 
přišel Marek se zprávou,která mne přílišně nepřekvapila, Stříbrný navštívil 
dooela formálně předsedu správní rady &xa Pražské akciové tiskárny býv. 
ministra inž.Bečku a žádal ho, abacto byl ihned propuštěn z "Národníoh listů* 
a všeho ostatního tisku Pražské akoiové tiskárny,protože jsem zavilým ne
přítelem oficiální politiky strany a všech jejích vedoucíoh činovníků. Inž. 
Bečka -jeden z mých starých xáák®i příznivců - sdělil Stříbrnému,že sám 
mne nemůže propustit ani kdyby chtěl a že výpověď každého zaměstnance ve 
vyšších službách musí být usnesena správní radou a výpověď politického re
daktora je věcí mimořádně vážnou, v níž si musí správní rada vyžádat dobré 
zdání šéfredaktora, zjistit ohlas alespoň u hlavních členů redakce a že 
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by patrně taková věc musela jít 1 do akčního výboru strany. Stříbrný trval 
na svém a žádal,aby inž.Be<Sca předložil co nejrychleji věc správní radě k 
projednání, on že se už postará o stranický souhlas.

Když skončil Marek se svým výkladem,prohlásil,že když už se bude o 
věci jednat, chtěl by vědět,proč je Stříbrný na mne tak rozezlen. Pověděl 
jsem mu, že mi Stříbrný nabízel 7000Kč měsíčně za Séft-edaktorstVÍ jeho 
tisku a že jsem to odmítl. Marek byl pohoršen, zejména nad tím,že Statný 
přetahuje redaktora z tisíců jím spravovaného a ovšem také tím,když jsem 
mu sdělil, jak mne Stříbrný zahrnoval sliby přátelství a pomooi. Upozornil 
mne,že jako vrchní ředitel musí být poněkud zdrželivý při jednání správní 
rady a doporučil mi, abych celou věn sdělil některému příteli ve správní 
radě,třeba kom.radovi Šimkovi, o němž věděl,že je mým starým přítelem. Po
věděl jsem tedy Šimkovi co se stalo a správní rada se rozhodla,že mi nedá 
výpověl, ale že doporučí Stříbrnému,aby se obrátil na Výkonný výbor Národní
ho sjednooení,který by správní radě mohl dát svůj posudek,! když ne rozkaz.

Ve výkonném výboru Národního sjednooení zasedalo ovšem několik lidí Stříbr
ného a tak jsem zde docela pochopitelně neměl takovou podporu,jako ve 
správní radě,Nicméně i zde se ozvaly hlasy,že vyhodit redaktora pro jeho 
přesvědčení je veo příliš vážná a že by snad bylo dobře zeptat se dr.Kramáře, 
oo tomu říká. V tu dobu byl Kramář již velmi nemocen a omezoval své styky 
jen na hrstku najbližších přátel tx a zasahoval jen do nejvážnějšíoh stra
nických záležitostí.0 té poradě v mé věci vím ze souhlasného vyprávění 
inž. Bečky, Marka a Šimka.Kramář vysleohl všeohny stížnosti na mne, zamyslil 
se a pak prohlásil:“ Já vím, on je paličatý a není s ním řeč, ole oo s ním 
mámě dělat, když je to starý mladočeský student!“ A tím historie skončila.

Kramářovo prohlášení,pro něho tak typické,učinilo koneo akoi Stříbrného, 
vedené u autorit Pražské akoiové tiskárny. I když se neopíralo o nějaké 
zásady,nebo o uznání spávnosti mého stanoviska, nebylo to ničím, oo překvapi
lo někoho, kdo ho znal.Každý věděl,jak loyální je Kramář k lidem,kteří toho 
zasluhovali,ale obvykle ani trochu nezasluhovali.

Stříbrný ovšem neustal- Jeho špinavou práci konal tiskař mu oddaný, listy 
jako "Národní student“ a ovšem především "Polaioe volá“. Dozvěděl jsem se, 
že jsem nástrojem židozednářsksho spiknutí v národním tisku.
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Nebyla to kampaň, které mne deprimovala, ale nepříjemné ovzduší v redak- 

oi, v níž mi ovšem zůstalo mnoho přátel, a nepříjemnosti se strany sekreta
riátu, zejména jeho čelných osobností dr.Hoohmana a Horáka.Přestalo mne 
to bavit a tak jsem jednoho dne zavolal telefonicky spolumajitele "Severo
českého deníku* kapitána ruskýoh legií Iébla do jeho bytu a zaptal jsem se 
ho, zda by tento list, s nímž jsem po té,když jsem provedl jeho reorgani- 
saoi, z Prahy spolupraoovat, nechtěl mou návštěvu na několik týdnů nebo 
snad i měsíců. Lébl byl nadšen a hned druhého dne tyl v Praze a na Holečko
vi e Markovi žádal naléhavě, aby mna zase "Severočeskému deníku* na nějaký 
čes zapůjčili.Velmi ochotně jsem dostal neplacenou dovolenou ^myslím,že 
to všichni považovali za najpohodlnějŠí řešení) a přesídlil jsem kvapně do 
liberce, odkud jsem ee vrátil až když se sevmí Čechy staly příliš horkou 
půdou.

Docela pochopitelně jsem se vyhnul každému setkání se Stříbrným s jeho 
lidmi, ^usím doznat,Že^sem byl na něho velmi rozezlen, brzy jsem přestal 

na to vzpomínat. Doma jsem s ním neměl už nic co činit a do exilu jsem 
odešel za redakci "Národních listů, jimž dosud dluhuji zálohu na plat,kterou 
jsem si měl po návratu odpracovat,A v exilu jsem byl dokonce nucen Stříbrného 
obhajovat proti některým docela nepravdivým pomluvám. Stříbrný toho natropil 
dost,že není potřebí k tomu ještě přidávat. A% byl sebe horší, co na něm spá
chal režim Národní fronty s komunisty, bylo nespravedlností velmi hanebnou. 
Ale hanebnou byla ostatně i intrika, jež jej odstranila za republiky a která 
ho zahnala na jeho nepěkné cesty.Toto odstraněni jistě zasluhoval,ne však 
způsob, jímž bylo provedeno.Na jeho hříších mají podíl jiní,kteří nebyli 
souzeni,ač toho zasluhovali.

«*♦
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NÁRODNÍ SDRUŽENÍ ODBOROVÝCH ORGANISACÍ

Po oslou dobu svého veřejného působení jsem se - s krátkou výjimkou své
ho pobuty v Národní straně práoe- pečlivě vyhýbal přímému působení v organi- 
saoíoh strany.Když jsem byl pozván,aby pronesl přednášku o něčem,oo mne 
zajímalo a o čem jsem mluvit mohl,ochotně jsem vyhověl,ale nikdy jsem ne
přijal ani členství, ve výboru bez fhnkce. Jediné stranioké organismo! jsem 
se však věnoval s plným zájmem. Byla to odborová ústředna národně demokra
tické strany,totiž Národní sdružení odborových organisaoí.

Po smutných zkušenost sdj s pokusem založit nezávislou dělnickou stranu, 
jež by s ní spolupraoovala, rozhodla se národní strana svobodomyslná organi- 
sovat dělnictvo přímo a zřídit pro ně vlastní odborové organiseoe. Socia
listické strany to přijaly s posměchem a pro jeijioh odboráře byli mladočeští 
a později národně demokratičtí odboráři "žlutí* a ’‘zaprodanci kapitalistů*, 
'tasím konstatovat, že se ti kapitalisté ku své vlastní škodě ani trochu ne
pokusili "zakoupit*, totiž řádně hmotně podporovat toto odborové hnutí, 
jehož zmohutnění mohlo opravdu ovlivnit další vvvoj poměrů u nás. Podni
katelé, jako na příklad firma Dolenský a Brosche v Dolníoh Minkovicíoh u 
Liberoe, jež vyráběla tak zvané jablonecké zboří, to ja3t ozdobné předměty 
jako brože, imitaae drahokamů a pod, a který zaměstnávala kromě jiných i 
tři sta členů národně demokratické odborové organisaoe , byli vejmi vzácní. 
A znal jsem dost dobře poměry v tomto vlastenecky českém, obchodně velmi 
zdatném a sociálně stnýšlejíoím podniku,abych věděl,že těch tři sta zaměstna
ných národně demokrattokýoh dělníků tam nebylo nahnáno existenčním nátlakem, 
český dělník byl ve své zatxš zdrcujiaí většině národně cítíoí a byl přístu
pen rozumovým argumentům. Ani v Minlcovioíoh,ani kde jinde ránt nebyli dělníoi 
nahánění do strany nátlakem,jako to kdysi činili němečtí fabrikanti,aby 
naplnili českými dětmi německé školy. Spíše tomu bylo naopak. Nejeden vlaste- 
nedký, nebo za vlasteneckého se vydávající podnikatel ustoupil teroru sociál
ně demokratických nebo národně sociálníoh odborů a dával přednost socialistic
kým dělníků a národně demokratické (nebo indiferentní) zaháněl do socialistio- 
kých organisaoí. Dokladů o tom jsem viděl víc než dost- 

Strana se svxkot jala svého úkolu mezi dělnictvem likttasfě a poněkud 
pochybeně.Nedocházel jsem do místních organisaoí,abych viděl na vlastní oči, 
jak se daří dělníků^v organisacíoh, v niohž dominovala "honotace". Ale když
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jsem se zapojil na Národní sdružení odborovýoh organisací,měl isem možnost 
poznat nejen vedoucí funkcionáře v ústředí,ale i činovníky ba i prosté čle
ny místních skupin. A zde jsem vyslechl mnoho stížncátostí těchto straně a 
jejím zásadám vřele oddaných lidí. V některých skupinách byli snobsky pře
hlíženi, v jiných, což bylo ješt5 horší, ss k nim chovali s urážející blaho
sklonností. Skoro nikde však s nimi jjraAnat nejednali jako s rovnými a neposta
rali se,aby se cítili v místních organisaoíoh jako doma. Proto,ač se pova
žovali za řádné členy strany a také jimi byli,protože pro své přesvědčení 
přinesli mnohé oběti a byli vystaveni mnoha ústrkům nebo alespoň posměškům 
se strany soda listi okých svých druhů v práci, tito národní demokraté věno
vali všechen zájem svůj místním ssnžstassaoým odborovým .skupinám.Protože jsem 
od ranného mládí měl zájem o dělníky a jejich problémy, vycházel jsem s nimi 
znamenitě. Nepochleboval jsem jim a nepodkuřoval, mnohdy jsem 3e s nimi přel, 
nehrál jsem si před nimi na “pana redaktora*.Všichni, s nimiž jsem se takto 
sešel, mne přijali za svého druha. Nakonec jsem měl v Hárodnín sdružení 
odborových organised větší osobní vliv, než dr. Hodáč, v onu dobu faktický 
vůdce strany. Ctili dr.Kramáře,ale dali na mou radu.

Do styku s Národním sdružením odborových organi sací jsem se dostal docela 
neúmyslně.Když mi připadl úkol psát denně úvodník do lidového listu ftražské 
akciové tiskárny "Národ”, napsal jsem hned v prvních týdnech Slánek, v 
ncnž jsem upozorňoval na důležitost národního odborového hnutí a žádal čte
náře,aby toto hnutí všemožně podporovali. Zdůraznil jsem, že dr. Karel Kramář 
již na samém počátku své politické kariéry v přednášek k studentům v Hořicích 
připomínal, že národní strana svobodomyslná»předchůdce národní demokracie, 

je s musí být sociální a že musí věnovat zvláštní zájem dělnictvu a dělnic
kým otázkám. A dodal jsem k tomu, že strana nemůže mít vliv na veřejné zále
žitosti,který by mít měla e mít musí, nebude-li se věnovat dělnictvu a waxáx 
nezíská-li do svých řad dělnictvo a nevytvoří-li pro nx řádné odborové orga- 
nisace, jež by rozumným způsobem a ne demagogií sloužil}/ jejich zájmům.

Slánek měl překvapující účinek. Když jsem ráno přijel do redakoo,za sta
vil mne můj milý přítel a kolega Vladimír Sis a k článku mi blahopřál. Za 
chvíli se ozval telefon.Vole 1 mne ze sekretariátu tajemník Pcchar, s|iímž 
jsem se znal již z voleb r. 1911 a prohlásil>pji, že je to zase jednou po 
dlouhé době první rozumný článek,který v našem tisku četl o straniakých zá
ležitostech. Pak přišel vrchní ředitel Iferek,který svým Tíbezným způsobem
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řekl:"Hochu, tos to napsal dobře. Měl by jsi těm věoera věnovat pravidelnou 
pozornost.” A pak zase nový telefon. Geherální tajemník Národního sdružení 
odborových organised Svoboda se mne ptal,kdy by mne mohl s předsedou 
Raboohem navštívit v redakci,ale jestliže chci,že bych mohl přijít večer 
do schůze předsedniotva.

Pozvání jsem dal přednost před schůzkou v redakci - neměl jsem rád,když 
jsem byl v redakci vyrušován z práce. Zašel jsem tedy do místností sdružení 
v jeho domě v Jámě a tím začala má spolupráoe s touto organisaoí. Byl jsem 
srdečně přijat a hned mi bylo nabídnuto, abyoh se stal jakýmsi neoficiálním 
tiskovým porodoem Národního sdružení a jakousi spojkou mezi ním a listy 
Pražské akciové tiskárny. Hied jsem vyslechl mnoho stížností na to,že je re
dakce nezná a o ně se nestalá a oni potřebují podporu tisku, již proto,aby 
ostatní členstvo strany vědělo,že nejsou nějakým příživnickým přílepkem 
strany.

Redakce ochotně přijala tento můj poměr k Národnímu sdružení a listy 
strany pxxxisteteý začaly pravidelně otiskovat oznámení, jež jim Národní sdru
žení - často v mé úpravě - dodalo.Nemohl jsem se ovšem věnovat pravidelné 
činnosti v předsednictvu a výkonném výboru, do něhož jsem docházel jako ne
volený člen těohto Institucí,ale kdykoliv to bylo možné zašel jsem tam a s 
činovníky jsem se často stýkal. Poznal jsem od nich ledacos co mi bylo 
užitečné pro mou novinářskou práci, dozvěděl je ledacos o skutečné odborářské 
práti a poznal mnoho milých a dobrýoh lidí. Našel jsem tu hodně přátel.

Toto národní sdružení odborovýoh organisaoí konalo i značný kus sociál
ní práce. Pamatuji se,že zřídilo vlastní nemocenskou pojišťovnu pro nejod- 
strřenější druh praoovníků, to jest služebné v domáonosteoh. Ty byly větši
nou pojištěny u málo vyhovujících okresních nemocenských pojišťoven.Nemocenská 
pojišťovna Národního sdružení jim poskytovala mnohem větší výhody a při tam 
nebyla valně dražší, než okresní nemocenské pojišťovny. Tehdy jsem si ještě 
mohl dovolit mít služebnou a tak jsem naše děvče tam přihlásil.

Když došlo k nepříjemnému spojení strany s Národní ligou Stříbrného a 
Marešovou Národní frontou v Národní sjednooení, byl jsem v oposici proti 
tomuto osudnému omylu dr. Hodáče. Ačkoliv mi kolegové z plzenského deníku 
strany "českého deníku* udělili čestný titul "Hodáčův Goebbels”, stál jsem 
v této záležitosti příkře proti Hodáčovi. Na mou radu se Náordní sdružení 
odborových organisaoí na akoi nepřipojilo a zůstalo samostatné. Ho dáč mi to 
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dlouho zazlíval.A pak Jednoho dne ke mně přišel a sdělil mi,že má Národního 
sjednocení plné zuby a jsem-li ochoten mu pomáhat,aby se strana zase vrátila 
k starému názvu a programu. Řekl mi,abych poradil Národnímu sdružení odboro
vých organi sací,aby žádalo o 3Vol'ní sjezdu strany,který by učinil konec této 
ostudné ahybě. Národní sdružení ochotně vyhovělo a chystalo se stát opěrným 
bodem v boji proti Národnímu sjednocení, a fašisujícím vlivům, do strany 
proniká jícím. Ale Hodáč byl slaboch a podléhal vlivu svého okolí, jež ne
bylo vždy tak moudré a čestné, jak mělo být. Sotva jsme zahájili svou akci 
Hodáč odtroubil a nalezl nové zaníceni pro podnik,který pomáhal uvésti v 
život.

To znamenalo počátek mého rozchodu s Hódáčem a také počátek konce mých 
pravidelných styků s Národním sdružením odborových organisací.Spoléhajv *e na 
Hodáče vehnal jsem tyto hodné lidi do akce, jež byla nyní odsouzena k na
prostému nezdaní.Nečinili mi výtky,ale styděl jsem se před nimi tak,že jsem 
se začal stahovat. TJcinil jsem ještě pokus snaflu^mnaBzai spoluprací s býv. 
ministrem Ježkem pokračovat v oposici,ale rozklad ve straně pokročil již 
tak značně,že se dočasně nedalo nic dělat. Bylo potřebí nechat stranu zapad
nout ještě hlouběji do bahna, než by se naskytla příležitost ji z toho 
bahna výbříst. Tato příležitost již nenadešla. Na stalo mezinárodní napětí a 
nacistické nebezpečí bylo tak zřejmé, že již nemohlo se myslet na stranu, 
když bylo potřebí myslet na ohrožený národ.
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v 2
PŘÍPAD POJIŠŤOVNY FÉNIX

Úpadek pojišťovny Fénix nebyl jen hospodářskou sensaoí a poškozením veli
kého množství důvěřivých pojištěnců, většinou ze zněmčeného území republiky. 
Ač byl spojen s xé náhlým pádem mateřské společnosti v rakouské republice 
a vlastně jí vyvolán a způsoben,dostal ihned politickou příchuť. Jako vždy, 
kdy se stalo něco, oo se dotklo našich německých spoluobčanů, jaftěmeoký tisk 
a němečtí politikové rázem svalovali vinu na vládu republiky.Úpadek Fénixů 
nebyl jistě ojedinělý mezi německými finančními ústavy.Nicméně,přes různé 
jiné sreoiální znaky, jež byly u každého z těchto ústavů poněkud jiné, byl 
typickým pro situace těch z německých podniků, jimž se u nás nedařilo.

Za rakouských dob působilo na naše území mnoho rakouských a německých pe
něžních ústavů, bank, spořitelen a záložen a ovšem také několik pojišťoven. 
Jejich centrály byly vždy mimo naše kraje a také po převratu,kdy se nutně 
formálně osamostatnily, podléhaly rozhodujícímu vlivu mateřských společnosti, 
jež zůstaly jejioh hlavními podílníky a určovaly nadále jejioh obchodní poli
tiku. V důsledku toho byla před válkou většina jejich reservníah fondů i 
investovaného kapitálu mimo naše kraje, začasté uložena ve státních a jiných 
dluhopiseoh, znějících ne rakouskou nebo německou měnu.Prudká inflace,jež 
začala ve válce a pak se prudce vystupňovala v Německu, a Rakousku,zničila 
docela hodnotu těchto měn a tím i všech pohledávek, znějících na tyto měny.Je 
jen pochopitelné,že podniky, působící v Československu, byly postiženy ještě 
více, než oentrály, jež zůstaly v zahraničí. Zmizela-li značná část aktiv 
zahraničních podniků, zmizely docela i jejich hmotné závazky. Ihflaoe způso
bila,že se finanční podniky docela oddlužily, -bdniky v Československu naproti 
tomu přišly také o svůj majetek, uložený v zahraničí, ale jejioh závazky 
zůstaly a musily být honorovány v pevné měně československé.To dolehlo na 
všechny peněžní ústavy,ale pojišťovny byiy na tou nejhůře.P níže,uložené 
u bank, ze,jména pokud byly na běžných účtech, byly skoro bezvýhradně vklady 
krátkodobými a nemohly být proto vázány investicemi dlouhodobými.Kromě toho 
měly filiálky bank,působíoíoh na našem území, značnou část svých protředků 
investovánu na našem území,již proto,že jejioh posláním bylo právě obchodo
vat u nás. Měly také značnou část svých hmotných prostředků v óběživu,jež 
bylo jim stejně nostrifikováno, ^ěko podnikům českým. Tím se stalo,že ani 
peněžní hotovosti,ani pohledáypky se nestaly bezcennými. Za ji sté, i ony ztra-
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tily mnoho ve válečných půjčkách, nebo investicemi v krajích, jež se staly 
zahraničím, ale při rozumném postupu zde byla možnost ozdravění. U pojišťo
ven to bylo naproti tomu podstatně jiné.Pojistná smlouva je zpravidla 
hodně dlouhodobou úspornou akoí a st pojišťovny docela přirozeně investovaly 
dlouhodobě«áxj3thJejioh investice pak byly prováděny především centrálou, 
jež vládla také reservními fondy a tak tento majetek byl ztracen v důsledku 
inflace v Rakousku a Německu.A zase tu byl rozdíl mezi centrálou, jež pokra
čovala v činnosti na území, na němž inflace zničila měnu a odbočkou,jež byla 
nostrifikovaná a pokračovala v činnosti na našem území. Centrála přišla 
o své pohledávky,ale rázem také přišla o skoro všechny své závazky. Tv byly 
vyjádřeny v měně tak znehodnocené,že vlastně ani neexistovaly.Mohl-li si 
kdka kdo oliv koupit za československou pětikorunu balíček bankovek v nomi
nální hodnotě více než 100 milionů marek, nevyplatilo se nikomu požadovat 
vyplacení dozrálé pojistky na sebe větší částku. Poštovní známka v nové mě
ně stála více, než kolik činila pojištěná hodnota ve staré měně.Toto oddlu
žení, jež ožebračilo miliony lidí v Rakousku a Německu, nebylo pro podniky v 
Československu,kde od 3amého počátku byla inflace zastavena Rašinovou mano
vou reformou a nastolena pevná měna.Německým podnikům -stejní ovšem i češkým- 
zůstal.y všeohny závazky. Ssšx České podniky, jež investovaly skoro bzvýhradně 
v českých zemích a vyhnuly so jak jen mohly většímu upisování rakouských vá- 
lečnýoh půjček, nebyly postiženy valně katastrofou rakouské a německé měny. 
Ne proto,že byly favorisovány vládou,ale proto,že svou finanční politikou za 
války se uvarovaly finanční pahzhsni pohromy. Německé podniky, jež přišly k 
skoro o všeohno, co bylo v zahraničí, byly od první chvíle ve stavu insolven
ce, na^li dokonce zastřeného sice,ale přece jen pozorovatelného úpadku.Na 
nioh ovšem záleželo, aby provedly rozumnou sanaci. Ta byla možná,protože náro
ky na ně kladené pojištěnci, dozrávaly postupně a z přebytků příjmů moudře 
spravovaných, se dalo vytvořit náležitou revervu.

Odborné kruhy poukazovaly ovšem na tuto vážnou situaoi,ohrožujíoí tisíce 
pojištěnců. Za zvláště povážlivé se považoval nebezpečný nedostatek iBxnxMKmsfa 
náležitýoh reservních fondů cizích pojišťoven, jimž bylo dovoleno pokračovat 
v činnosti i v republice. Šoupla s k jejich činnosti byl dán proto,poněvadž 
jejich značná německá klientela by byla dooela ožebračena,kdyby byla odkázána 
se svými nároky na zahraniční centrály,jež by je honorovaly stejně,jako to
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činily pro obyvatelstvo Německa, Bakouska a Maúarska v bezcenných penězích. 
Naši Němci prišli stejně o mnoho v a. válečných půjčkách,jež upisovali s tako
vým nadšením.Neměli jsme v úmyslu je ožebračit docila.

Ovšem právo pokračovat v činnosti nemohlo být náhradou za reservy, jež 
zmizely v inflaci. Bylo potřebí zajistit,aby pojištěnci dostali nač mají ná
rok,'Bylo to možné,kdyby tomu věnovaly správy nostrifikovaných ústavů svůj 
hlavní zájem a nedaly se vyssávat svými někdejšími centrálami,jež dosud vy
konávaly neoprávněný vliv a nátlak na své formálně sice,ale ne fakticky o- 
samoststněné filiálky. Sjx Zejména o pojišťovně Fénix se tvrdilo v odborných 
kruzích,že ze svých i nadále velmi značných příjmů v Československu pomáhala 
udržovat rakouskou cenrálu, jejíž všemocný generální ředitel- myslím,že se 
jmenoval Benedikt - se pouštěl do velmi odvážných spekulací, aby Fénix 
sanoval. (Ve zněmčených končinách Československa bujela vůbec spekulační ho
rečka. Lidé sázeli na vzestup marky a na pád francouzského franku.Na neštěstí 
pro spekulanty to dopadlo právě opačně a přivodilo to mnoho bídy v pohranič
ních krajíah. Tu ovšem nČmeoký tisk a německý nacionalismus připsal na náš 
vrub. )

0 německé pojišťovny ,jiné peněžní a hospodářské podniky a jejich osudy 
jsem se nikdy valně nestaral. Nepatřilo to do mého oboru a nevěděl jsem o tom 
více,než normální čtenář denního tisku.Četl jsem ovšem v národohospodářské 
hlídce listů, zejména /v ’’Národních listech" články, dožadující se,aby všeohny 
pojišťovny byly donuceny uložit větší část sv^ch reserv v československých 
státních, zemských a samosprávných dluhopiseoh sirotčí jistoty a aby takto 
vytvořená reserva - nemýlím-li se, byl technický název pro to pojistný 
rejstřík - byla nedotknutelná a smělo se jí použít jen s úředním povolením k 
přesně stanoven-mu účelu.Nicméně,, čirou náhodou jsem se dostal k věci troohu 
blíže.

Kdesi,patrně v kávám“’, mne kdosi svedl s prokuristou pojištovny Péni3t 
Andresen, který mne smkmx okamžitě oslovil jako starého druha z vojny.lakl 
mi, že byl nadporučíkem v záloze šestého zemebreneckéhofpozději střeleckého) 
pluku a hrozně se divili, že si nepamatuji, že jsme se znali a přátelili. 
Podle starého vojenského zvyku mi ihned začal týkat a očekával,že tak budu 
činit i já. A hned projevil přání, abychom se občas sešli a popovídali 
s i o starých časech. Projevoval také veliký zájem o mé soukromé záležitosti
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a o oelou mou novinářskou činnost, o níž byl zřejmě velmi dobře informován. 
Tak dobře, že jsem hned nabiji pře svědčení, že setkání, pro mne náhodné,pro 
něho tak náhodné nebylo.

Jaki^ mimochodem jsem se o tomto setkání zmínil tehdejšímu Šéfredaktoru 
“Národních listů“ Pimprovi, s nímž jsem byl ve srdečném poměru skoro hned 
od samého počátku mého novinaření, dávno před tím, než jsem přišel do “Národ
ních listů“ a než se stal na nějaký čas mým Šéfem. Pimpr mne ihned varoval, 
abych si dal pozor, fcdxasm Anders je hodný a milý muž, al je v podezření, 
že jeho hlavní funkcí je podplácet politiky a novináře. Kdybych se s ním pří- 
liš často a příliš důvěrně stýkaj mohl bych upadnout v podezření,že jsem 

Fénixem finančně podporován.Výstrahu jsem vzal na vědomí a sešel jsem se 
s AnderAem jen tu a tam, když odmítání sohůzky by mohlo vypadat jako nedô
vodná nezvdořilost. Šestý stxin střelecký pluk mi stejně mnoho na srdoi ne
ležel, o pojišťovny jsem neměl zájem (mé pojistky byly u První české) a 
na přílišné soukromé styky, pokud nesouvisely s mým povoláním, jsem také 
neměl mnoho času.Vlastně žádný.

Anders na mne ovšem nezapomínal. Když se rozvinula akoe “Národní letecké 
sbírky", k níž jsem dal popud článkem v “Národníoh listech",přišel se 
spoustou návrhů. Doporučoval, abychom podle vzoru Červeného kříže za války, 
pořídili zvláštní čestné odznaky a diplomy pro velké i malé upisovatele. 
Jednoho dne mi však velmi naléhavě telefonoval,abych se s ním sešel,Že se 
mnou potřebuje mluvit velmi naléhavě a že bych^mohl prokázat velikou služ
bu, jež by prospěla i "Národním lis tůn*. Ujednali jsme schůzku^ zašel jsem 
k Pimprovi, který se již vzdal šéfredaktorství u/byl zase šéfem národohospo
dářské rubriky. Řekl jsem mu o tomto pozvání a Pimpr mi řekl,že to bude 
velmi za jímavé. Pověděl mi,že kampaň "Národních listů" o pojistný rejstřík, 
či jak se nazývalo zřízení nedotknutelné reservy,měla za následek, Že Fénix 
zrušil svou objednávku tak zvanýoh representačních inserátů. (Bylo zvykem, 
o němž jsem tehdy ovšem mnoho nevěděl, že kromě normálních obchodních 
inserátů veliké podniky, jako banky,pojišlovny a některé velkoprimyšlové 
podniky,zadaly listůn tak zvané reprssentační inseráty,jež vyšly o různých 
slavnostních příležitostech,pří nichž listy vydaly zvláště veliké číslo, 
ale velmi často ani nevešly.fcöcix Podnik,který sá* objednal representanní
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inseroi,zaplatil vždy celou smluvní částku, tedy i za tu,Jež nebyla vyčer
pána. Rozhodnutí Fénixů zrušit toto ujednání jež se v posledníoh
leteoh vyskytlo a potom už jenom firma Baťa učinila podobné opatření a to 
hned u několika listů. Tyl to jakýsi hodně nezstřený pokus o nátlak, jemuž 
se vzepřely redakoe všeoh denníoh listů a jemuž deníky rozhodně odolávaly 
a odolaly. )

Sešel jsem se tedy s Andersem, jenž se mne ptal, oo vím o tomto insert- 
ním konfliktu mezi Fénixem a "Národními listy". Řekl jsem mu po pravdě, 
že jsem se o inseroi nikdy nestaral a neohoi se ani xkxscfc starat,protože mi 
do toho nio není a že QatatmňmjErxašuáix byoh ostatně považoval za naprosto 
nepřípustné,aby se některý novinář pletl do obchodování svého časopisu.Mám 
sioe pochopitelný zájem, aby se "Národním listům" dobře dařilo,ale péče o 
topzufc to patří spíše obchodní správě a ne redaktorůn. Iřy pro to nemůžeme udě
lat víc, než že se budeme snažit vyrobit tak dobrý list,jak jen možno. A 
pokud jde o insertní nedorozumění mezi "Národními listy" a Fénixem, doslechl 
jsen se o tom až po jeho telefoniakém zavolání,A po mém názoru je to věc 
mého přítele vrohního ředitele a mého druhého přítele,ředitele insertního 
ředitele. Já se jim do jejich věoí nepletu a oni se nepletou do mých věci.

Anders se mne ptal, oo říkám kampani "Národních listů" pro pojistný rej
střík. Řekl jsem mu na to,že ani pojišťovny ani jiné peněžní ústavy nejsou 
V mém resortu a že se nepovažuji za odborníka, abych o tom mluvil. Co vím, vím 
jen z článků Pimprovýoh axfiipi» Pimpra že si vážím jako přítele a obbomíka 
a že pochopitelně dám na něho víc,než na koho jiného z národohodpodářskýoh 
redaktorů. Ba trne má pravdu a co dělá, dělá jistě z nejlepšíoh úmyslů. A 
že Ander soví doooručuji, aby si promluvil s Ptmpre»*.

Anders na kxa to,že právě v tom je ta těžkost. Nezná se s ním dobře a 
hrozně rád by mu vyložil jeho omyl. A současně by rád urovnal rozpor mezi 
"Národními listy" a Fénixem.Ví,že jsem v přátelském poměru se šéfredaktorem 
Holečkem, Piraprem a vrohním ředitelem Markem a zasloužil bych se stejně 
o "Národní listy" jako o Fénix,kdybych s nimi promluvil,aby mu dovolili 
přijít a pohovořit si s nimi.Na tom jsem řekl,že promluvit s nimi o jeho 
přání mne nio nestojí a že mu co nejdříve sdělím, může-li se tato schůzka 
konat. Rozhodně se však do věci nepletu a ponechávám jiným,aby sa "Národní 
listy" o této věoi rozhodovali.
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Anders mi řekl rozradostněně,že nepoohybuje o tom,že doporučim-li 
schůzku, bude se konat a naznačil,že Je vždy ochoten k protislužbám.Na to 
jsem mu odvětil,že je to od něho hezké,ale nepotřebuji odměnu za něoo, oo 
mi nepůsobí, žádnou námahu,protože, jak znova zdůrazňuji, vyřídím jeho vzkaz, 
ale jinak se do věci nebudu plést.

Zašel jsem k Pimprovi do jeho pokojíčku,podlá mu referát a žel s ním pak 
k Holečkovi. Ten řekl, že o redakčním stanovisku a o obsahu listu se nemůže 
mluvit, to je Pim.prova věc a nikoho jiného. Pokud jde o inseráty, redakoe se 
o ně stará jen do té míry, aby nevyšly inseráty nějak závadné a Jejich opa
tření je věoí insertního oddělení. Těm o tom řekneme a pak ee nás pět sejde 
s Andersem.Namítl jsem, že s tím nemám nic společného, aby si to vyřídili 
beze mne, ale Hbiteček řekl na to:"když už jsi v tom, tak v tom budeš*.

Zavolal jsem telefonicky insertního ředitele a zásěl k vrchníma řediteli 
a pak jsem telefonicky pozval Anderse na následující den do redakce.

Byla to schůzka poněkud humorná. Anders začal si stěžovat na kampaň "Národ 
nich listů" proti Fénixů a Pimpr vytáhl kartáčový otisk článku,který vyjde 
příští neděli , v němž znova požaduje zřízení oněch reserv.Ten článek vyjde, 
prohlásil,nebo on odejde z "Národních listů*.Na to oba ředitelé slavnostně 
prohlásili, že fflttlintetmx administrace a obchodní správa na redakoi nevy
konává žádný nátlak a Holeček zdůraznil,že si redakce nedá do svých věxí 
mluvit. Všichni jsme s Pimpram solidární»"zeptejte se tady Kopeckého". Po
tvrdil jsem,že tomu tak je.Anders začal,že sice nesouhlasí s naší linií, 
ale Že by rád urovnal konflikt,který nevyvolal on. To zavlnil pan vrohní 
ředitel, který bez jeho vědomí smlouvu zrušil. A ptal se,zda "Národní listy" 
přijmou obnovení smlouvy, No to Pimpr,že redakce nemá námitek proti inserá- 
tům,pokud to nebude mít vliv na její psaní. Ihsertní ředitel i vrchní ředitel 
řekli, že pochopitelně budou rádi,skončí-li konflikt a Že je to od Anderse 
hezké,že upustil od něčeho, co vypadalo jako pokus o nep5kný nátlak.Všichni 
jsme si podali s Andersem ruku a div jsme jeden druhému nevyznávali lásku. 
Věc tim skončila. A mně dalo hodně práce, abych se ubránil projevům Andmrmasy 
věčnosti Anderse,který pochopil, že stanovisko,jež původně zaujal Fénix,se 
až příliš podobalo vpsbnxmžmiBtx pokusu o vyděrač st ví. Naproti tomu jsem 
ochotně přijal pozvání insertního ředitele, abych/ŕ s ním to šel zapít.
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Gas od času jsem viděl Anders© a dostával jeho tiskový oběžník, v němž 
byl zaznamenáván vzrůst reserv Fénixů»Snad by se byl Fénix zachránil»kdyby 
se nebyla zhoršila situace ve Vídni. Vrohní ředitel,který vládl docela neome
zena Fénixem v Bakousku i v Československu, se zapletl ížřo jakési spekulace, 
z níž neviděl jimáiasmxýiahardaBka jiné východisko, než v sebevraždě. Ta vedla 
okamžitě k zhrouoení rakouského a pak i československého Fénixů, klxsxnxrtnan 
Ale o to js6m se nezjímal a dodnes nevím, co byla ta spekulace.Vím jen,že 
po úpadku Fénixů byl Anders zatčen a pak propuštěn na kauci půl milionu Kč. 
Co se dále dělo s Fénizem a Andersen nevím. Blížil se Mnichov a tato pojišťov
na rane tak nezaj mala,abych si jejími osudy lámal hlavu v době tak kritické. 
Ale ať už padla proč padla, nebylo to vinou republiky,
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VRAŽEDNÝ ATENÁT V MARSEILLES

Dne 6.říjne 193A zavraždila skupina chorvatských teroristů,školených 
v maďarském táboře Janka Pu ta jugoslávského krále Alexandra»který přijel 
do Marseilles, aby navšýívil Francii. A s ním byl zavražděn francouzský ministr 
zahraničí Baštou,který jej tam přijel uvítat. Tato vražda měla osudové 
následky, mnohem osudovější, než jsme si tehdy dovedli představit.

Zpráva o atentátu přišla do Prahy v den, kdy jsem byl zavázán dostavit 
se na zednářský banket, konaný ve francouzské vinárně na Dražického náměstí 
na Malé straně. Jel jsem autobusem a někde na Můstku jsem spatřil,že na uliai 
prodávají zvláštní vydání 5asopisů.Koupil jsem si jeden výtisk,v autobusu 
jej přečetl a když jsem dorazil do|rzestauraoe, volal jsem da redakci,potřebu
jí-li, abych se vrátil.Vojtšoh Holeček,vždy sladký a domlouvavý mne ujistil 
svou vděčností, jestliže příjdu,protože je potřebí napsat úvodník a "kdo 
jiný to dokáže tak dobře a tak pohotově?".Omluvil jsem se a přislíbil,že 
jakmile se uvolním v mxÉsnraa redakoi, přijdu znova. A v obleku,kterému 
jsme z neznámých důvodů říkali "smoking* a škrobené košili jsem přijel do 
redakce, jež byla ve stavu panického zmatku. Večer se totiž redakoe vždy kvap
ně vylidnila a ne každý ze zbývá jí oích kynk byl oohoten převzít odpovědnost 
za něco, co nakvap napsal.

Vyměnil jsem několik slov s Holečkem a zašel do tiskárny, kde jsem vyhodil 
úvodnicí náhodou také můj, polemisující s agrárníky) a začal psát inkoustovou 
tužkou na vlhké papíry, jichž se používalo na první otisky sazby. Byl byoh 
ovšem dal přednost sednout! si v redakci k svému stolu, ale faktor mne upo
zornil, že nemáme-li zmeškat pošty, není čas, abychom si s novým článkem hrá
li. Musil jsem se podřídit potřebám sazárny. Faktor stál nade mnou jako četník 
a když jsem dopsal několik řádků., vzal mi jej pod rukou a neohal mne pokračotat 
na jiném pruhu papíru, který mi zase byl odebrán, sotva jsem napsal nějakých 
čtyřicet nebo padesát slov. Ale, článek byl napsán, počty jsme nezmeškali a vy
šel i v dalších vydáních listu beze změny.Zvyk,psát denně článek vedl k poho
tovosti stylisovat rychle, beze škrtů a dávat rukopisy do tiskárny bez čtení. 
Tuto pohotovost jsem později ztratil,když jsem přestal pracovat v denním 
tisku.

Vrátil jsem se do reátAuraoe, s pMekraónou černou skvrnou tiskařské 
wemim barvy na “krobené košili a teprve dodatečně j-^em si uvědomoval celý
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dosah toho, oo se stalo.Snad je nadsázkou tvrdit,že jsem si uvědomil oelý 
dosah hanebného zločinu a velikosti ztrátjjjež postihla oelý svět. Ale i když 
jsem ani já, sni koledové, nedocenili plně co se stalo,nepotřebovali jsme, 
aby nám někdo říkal, že zločin z Marseilles bude mít ítrozné následky. Tyto 
následky byly ovšem ještě horší, než se dalo předvídat.

Roku 193k byla již evropská bezpečnost i evropská demokracie ve vážném, 
přímo smrtelném nebezpečí. Vedle nejstarší tehdy již diktatury v Sovětském 
svazu byli diktátoři v Itálii, Němeoku a ve Španělsku a demokracie byla na 
obecném ústupu.V Rakousku byla’’mezi křesťanskými sooiály a 
sociálními demokraty nastolena zastřená diktatura.V Polsku byl autoritativ- 
ní režim Pilsudského. V Jugoslávii, otřesené spory mezi dtjbrafctý,Slovinci a 

Srby, jež vyvrcholily zavražděním vůdce Chorvatů Štěpána Řadiče ve sněmovně, 
na stolil král Ale?<andr jako nutnost autoritativní režim,ač cílem královské 

vlády byla dosud obnova demokracie v příhodné době. Rumunsko pod vládou 
rozmařilého krále Karola bylo již totalitním a policejním státem.V Tureoku 
byla tvrdá, i když osvíoená diktatura Kemala Atatfirka.V baltických státeoh 
(Idtvé,Estonsku a Lotyšsky) stejně jako ve Finsku demokracie již mnoho ne
bylo a Maďarsko, toto království bez krále, žilo pod tvrdou diktaturou 
admifeála Horthyho.

Nebyla to ovšem jen demokracie, jež byla ohrožena.Nebezpečí p o mír 
a bezpečnost, zejména menších států, se ustavičně zvětšovalo. Sovětský 
svaz snil (jako dosud sní) o výbojích, jimiž by nastolil bolševickou sveto
vládu a ohrožoval nřímo a bezprostředně všechny své sousedy. Polsko se snaži
lo pohltit své baltické sousedy, zejména ovšem Litvu a vyvíjelo snahu 
mbit Československou republiku.Vyvíjelo tlak na Těšínsko a některé části 
Slovenska, jež ostatně chtělo oddělit od republiky a pohltit je,aby dospě
lo k společné hranici polsko-*naSarské,Maúarsko mělo revisionistické nároky 
proti nám,proti Rakousku a Rumunsku. Také nové diktatury zna enaly hrozné 
ohrožení míru a bezpečnost i sousedů. Poměrná ne jméně nebezpečí hrozilo ze 
španělsk8, od pádu monarchie zmítaného nepřetržitými nepokoji,jež vedly 
nakonec k fecnsmn ukrutné občanské válce. Sousedilo toliko s Portugalskem, 
jehož autoritativní režim neohrožovalo a s Francií,na kterou si netrou
falo. Všechna jeho dobrodružství byla zaměřena na domov a na severní Afriku. 
Itálie se netoliko pustila do výbojné války v Etiopii(tehdy obecně zvané 
Habeši) ale přicházela s nároky proti Jugoslávii,jíž se snažila rozložit 
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podporou chorvatské iredenty. Německo pak zaměřilo své nepřátelství především 
proti Ba kousku a proti nám.

V době vzrůstajícího nebezpečí Společnost národů, založená s tolika na
dějemi, nebyla již ničím, než žalostnou *'ž»«nírnou v fcenevě”. Od Společnosti 
národů sa nedalo očekávat nic, dooela nic,ale státníoi dosud velebili tuto 
instituci a chlácholili jí své důvěřivé národy.

Prozíravější pocitovali čím dále tím větší nutnost udržet a zdokonalit 
bezpečnostní soustavu, vybudovanou francií,ale i fcv se v oné době počínala 
hroutit,ač veřejnost nebyla sohopna a také ani ochotna vidět,Že Velká Dohoda 
je již jen na papíře,že spojenectví Dohody s Polskem a Malou dohodou a 
Sovětským svazem je stejnou fikoí, jako všeohno ostatní.

Zrekapitulujme situaci jaká byla v oné době.Spojené státy byly dosud oddé- 
ný podivnému a hrubě sobeckému isolacionismu. Počítat s nimi v nějakém 
konfliktu diktatur s demokraciemi, imperialistických států se státy míru
milovnými, bylo pošetilostí.

Velká Británie byla jfanxmx ovšem dosud velmooí prvního řádu a formálně 
spojencem Francie,ale její politika byla nevypočitatelná. Paoifismus,spoje
ný s hrubým sobectvím této politice dominoval a země ostatně jmš®t±ÍB velmi 
pošetile zanedbávala zbrojení. Pomoc Británie v nějakém konfliktu, do něhož 
by ji nezpletly její přímé zájmy,byla velmi nejistá.

Francie sama, považovaná za xmimsm vojenskou velmoc prvního řádu,byla 
zmítána politickými spory, jež značně ochromovaly její schopnost jednat a 
to jednat včas a rázně. Maginotka,(xamj»šrtíB3Ímx|iX0xíxaxBniž soustava opevnění 
na německo-franoouzských hranicích ( na ne/4ěstí pro Francii ne také na 
francouzsko-belgidkých hranicích ) ukolébávala Francouze do nedôvodného po
citu bezpečí. Pravda,alespoň někteří francouzští státníci viděli nebezpečí. 
Proto vybudovali soustavu spojenectví se Sovětským svazem, Polskem,6eskoslo
venském, Jugoslávií a Rumunskem a snažili se udržet staré spojeneotví z 
první světové války s Itálií. Ale Mussoliniho Itálie,po chvilkovém škorpení 
se s Německem Adolfa Hitlera, zaplavala dooela do nacistiokého tábora,zejmé
na, když Mussoliniho vpád do Habeše narazil na odpor států, dosud ne dikta
turou obšťastněných.

Spojenectví se Sovětským svazem mělo ovšem cenu velmi pochybnou.Nftjen to, 
že bolševická hrůzovála nebyla populární v demokratickém světě,ale také 
Sovětský svaz byl daleko od Francie a nehraničil nikde s Německem, důvodně
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považované® za hlavní nebezpečí pro světový mír. Kromě toho, ustavičné čist
ky v sovětské armádě nevzbuzovaly mnoho důvěry v sovětskon pomoc.

Potíže v Jugoslávii a Rumunsku oslabovaly ovšem i jejioh vojenskou oenu 
a nevraživost mezi Polskem a Československem ochromovala i zde oenu a sou
držnost francouzské bezpečnostní soustavy,stejně jako nemoudrá ustavovenl 
malodohodové spojenecké smlouvy a rozklad Rumunska a Jugoslávie xmafijnovixm 
zmenšovala oenu malodohodové alliance.

Když se v® Franoii 3tal předsedou vlády Doumfl^ue a ministrem zahraničí 

se stal Barthou, rozhodla se frahoouzaká vláda něco podniknout,co by upevni
lo bezpečnostní soustavu, vzniklou z první světové války. Barthou se vydal 
na cestu po všech spojoneckýah a nyní ohrožených státech a pokusil se je 
přimět k rozumu. Úspěch měl toliko v Jugoslávii,jejíž král se rozhodl navští
vit Franoii, aby zde zdůraznil věrnost své země spojenecké s .louvě s Francií. 
Ťěžko říci, jak pochodil u nás, ale to hlavní, na čem nejvíce záleželo nejen 
nám, ala celé soustavě,se mu nepodařilo.Nedokázal přimět polskou vládu i 
vládu Československou, aby přestaly se svým škorpením a aby se v přátelství 
snažily čelit nebezpečí, jež o několik let později na ně tak kruté dolehlo.

V Barthowsti Francie ztratila moudrého a prozíravého ministra zahraničí, 
jehož ztráta byla tím horší,že na jeho místo přišel neblaze proslulý Laval. 
V králi Alexandru jsme ztratili opravdového přítele, jehož ztráta byla 
tím horší,že v době neplnoletosti krále Petra vládl Jugoslávii velmi germano- 
ťllský prina Pavel.Spojenectví s Jugoslávií,na něž jame se tolik spoléhali, 
ztratilo na ceně. Neuvědomovali jsme si to ,ele výstřely v M rseilles znamena
ly, že jsme byli isolováni & bez ppravdovýoh přátel. Cesta k Mnichovu a vál- 
oe začala v Marseilles 19 3U. I když to nebyl docela první krok na oestě ku 
kat* strofě, byl to snad ten najrozhodnejší ne aestě do propasti.

Jistě je snadné po zkušenosteoh tolika let vědět,oo se mělo stát a zjistit, 
co jsme opomenuli. Pokud jen mohu,snažím se vyhnout se úsudkům,jež ze opírají 
o vědo ost toho, oo se stalo později,kteroužto vědomost ovšem nemohl mít 
nikdo za oné doby,protože to všechno bylo ještě ve vzdálené (ostatně ne pří
liš vzdálené) budoucnosti.Ale mnoho z toho mohli e měli vidět a vědět muži, 
kteří nesli odpovědnost z? zahraniční politiku našeho státu. Od r. 1933 jen 
slepí neviděli nebezpečí ve světě.V Černínském peláol neprohlédli ani 
počátkem 1958»

♦♦♦
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KONEC POLITICKÉ ÉRY DR. KARLA KRAMÁŘE (I)

Dne 26. května 1937 zemřel po dlouhé nemoci dr. Karel Kramář,první minister
ský předseda Československé republiky. Jím odešel z našeho národního a politio- 
kého života muž,který po dlouhá leta stál na předním místě české politiky 
posledních desítiletí před osvobozením a který se za války stal dooela nespor
ným představitelem národní vůle a odporu proti Vídni. Jeholsmrt nepřišla neče
kaně a neměla ani zdaleka odevzu,jakou se mohlo právem očekávat. Veřejnost si 
tehdy neuvědomovala, jak krutou ranou byl postižen celý národ. Jeho odpůroům 
se podařilo v posledních letech jeho života zastřít jeho význam i zásluhy a 
vtisknout veřejnosti o něm dooela nesprávnou představu. Na tom se, bohužel,do 
dnešní doby nic nezměnilo. Nepravdivé legendy,o něm sířené,jeho odpůrci, 
zastírají dosud skutečnosti,ač to, co se přihodilo velmi brzy po jeho smrti, 
je přesvědčivým jtókaxmqfBR důkazem,že měl pravdu on a ne jeho odpůroi a hano
bí telé. Netrvalo ani plný rok a začalo se uskutečňovat,před čím varoval a 
čeho se obával. Dokonce to dopadlo mnohem hůře, než jak to předvídal.

Dr.Kramář stál po dlouhá desítiletí na nejpřednějším místě našeho politic
kého života. Od svého odstoupení z úřadu předsedy vlády nebyl již členem 
žádné z dvaceti po sobě jdoucíoh vlád republiky. Pravda, byl dosud vůdcem 
strany,jež od jedněch voleb k druhým ztrácela na početnosti a také i na vli
vu a vážnosti ve veřejnosti. Vystavena útokům se všeoh stran,svému úpadku 
sama náležitě napomohla. Jistě k tomu přispěla Kramářova dlouhá neduživost, 
jež se změnila ve vleklou a těžkou nemoo a která znemožňovala vždy více jeho 
aktivní účast na praktické politice. Ze jména pak znemožňovala jeho přímé 
zasahování do vnitřního života strany, oož znamenalo,že se zde vždy větší 
mářou uplatňovali jeho sát zástupci, kteří se mu nemohli rovnat rozmyslem a 
vědomostmi. A tak, zejména v posledních letech svého života byl spíše jen 
symbolickým připomenutím velikého zápasu, jemuž stál kdysi v čele. Jeho 
odchod byl prostě konaem jedné slavné epochy našeho národního života. Byla 
to ztráta krutá a neodčinitelná.

Dr. Kramář se narodil 27»prosince i860. Za jištěn existenčně jako syn a 
dědio bohatého velkoprůmyslníka, nepotřeboval nikdy se starat o svou obživu 
a věnovat se nějakému zaměstnání. Mohl se plně věnovat veřejné činnosti. Stu
doval na několika universitách, oestoval po zahraničí a strávil určitý
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Č8 3 badáním ve vídeňském státním archivu. Do veřejného ž’vota vstoupil jako 
politioký publicista. V součinnosti s univ. profesorem dr. Josefem Kaizlem 
a univ. profesorem dr. T. G-, Ma sa rykem byl jedním ze zakladatelů t. zv. realistic
kého hnutí a přispíval články v týdeníku "Čas", orgánu oné skupiny. Byl vlast
ně jedním z hlavních, ne-li docela hlavním, hmotným vydržovatelem onoho 
listu. Penězi na veřejné účely nikdy ne skrblil. Masarykovi a Macharovi a patr
ně i jiným umožnil cestu do Ruska, kam sám často jazdil ä odkud si táké 
přivěsí manželku.

Společně s dr. Kaizlem a dr. Masarykem vstoupil r. 1R90 do národní strany 
svobodomyslné, tehdy skoro totální, i když ne totalitní»představitelky 
národníoh snah. Jako oba jeho druzi dostal i on (1891) od strany mandát 
do rakouské říšské rady, členem vídeňského parlamentu zůstal až do 1915»kdy 
byl z parlamentu vyhoštěn a vojenským soudem odsouzen k smrti provazem. 
Společně s dr.Kaizlem zůstal na předním místě v národní straně svobodomysl
né, i když ss po oase Masaryk od strany odloučil a založil si vlastní ma
lou stranu lidovou, později na pokrokovou přezvanou. Po bratříoh Grégrech 
stanul dr. Kramář v čele strany a zůstal jejím nesporným vůdcem do své smrti, 
i když se později měnila ve státoprávní a pak národní demokracii.V neblahém 
Národním sjednocení byl ovšem již jen nastrčenou figurkou.

Již na samém počátku svého politického působení podnikal hojné cesty do 
oziny, zejména ovšem do slovanskýoh zemí a stal se osobností známou ve 
světě, zejména ovšem mezi slovanskými národy. Stal se jedním z uznávaných a 
nejpřednějších vůdců slovanského hnutí, usilujícího o solidaritu slovanskýoh 
národů a o politické, kulturní a hospodářské povznesení Slovanstva. Také 
v politice rakouského soustátí tyl dr. Kramář uznáván za nejčelnšjšího před
stavitele českého národního snažní. Zasedal pravidelně v delegacíoh, 
společném to výboru parlamentů rakouské i uherské poloviny říše.V delegaoíoh 
se řešily společné problémy obou částí habsburské monarchie.

0 Kramářovi, jeho životě ,práoi,zásadáoh a zásluhách vyšla za jeho živo
ta několik knih -vyšlo také několik dooela nenávistných publikací o něm. 
Vyšly také jeho paměti, na niohž pracoval ještě v dubnu 1937,skoro bezpro
středně před svirtí, ale dopsal je toliko do r. 1893 “ náhodou roku, v němž 
jsem se narodil. 0 nějakém definitivním jeho životopisu nevím, patrně nic 
takového neexistuje. Sám se nemohu pokusit o něoo takového. 0 jeho politické 
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činnosti před válkou jsem informován jen povšechně - o politiku jsem se za
čal zajímat a to ještě jen hodně mírně, teprve 1911.Ve vzpomínkách z oné 
doby se zmiňuji u návštěvě u dr.Kramáře jako člena delegace studentské 
organisaoe národní strany svobodomyslné. Jinak co vím, je jen z pozdější 

Takové vědomosti nelze nazvat vzpomínkami.
Ani za republiky jsem se nedostal do přímého a bezprostředního styku s 

ním, tím spíše, že jsem většinu novinářské působnosti strávil jako redaktor 
pro zahraniční politiku.0 tom, oo v tomto směru Kramář podnikal a «a stával, 
ovšem spolehlivě vím. Jako politický redaktor v tisku národní demokraoie jsem 
se valně nezajímal o stranické záležitosti,členství strany jsem omezoval na 
placení členských příspěvků a styky s některými straniokými institucemi. 
Od Kramáře jsem dostal do redakoe několik vzkazů, jež byly v podstatě určeny 
oelé redakci, mluvil s ním několikráte telefonicky,ale to byla spíše náhoda, 
Že jsem se dostal k telefonu a ne někdo jiný. Redakční styk s Kramářem udr
žoval šéfredaktor Pimpr a potem jeho nástupce Holeček. Přímo jsem od dr. Kra
máře dostal jednu důtku, když deník ’’Národ*, tehdy dočasně pod mým vedením, 
přísně kritisoval nár. dem. senátora Bergmana. Odpověděl jsem také písemně a 
dostal od dr.Kramáře stručnou telefonickou omluvu. Byl jsem ovšem na některých 
veřejných schůzíoh, na nichž dr. Kramář mluvil a na některých důvěrných po
radách za jeho přítomnosti,ale to všechno nic neznamená. Neduživý dr.Kramář 
byl v oné době obklopen lidmi, snažícími se omezit počet návštěvníků a výbírát 
je podle svého vkusu.Nepatřil jsem k oblíbencem tohoto okolí. Stanovisko,jež 
zaujal dr. Kramář ke mně,když došlo k pokusu Jiřího Stříbrného vyštvat mne 
z redakce, jsem zanamenal na příslušném místě. Nemohu se ’'roto chlubit žádný
mi osobními vzpomínkami na dr. Kramáře.

Protože nepíši dějiny české a československé politiky - bez pomůcek něco 
podobného nelze také podniknout - mohu zaznamenat jen to, s čím jsem jako 
novinář měl co činit, to jest, o čem jsem psal, nebo o oo jsem se staral 
víc, než normální čtenář novin.Nemohu jmsrtixm proto tuto kapitolu zpestřit 
podrobnostmi o obního rázu.

Uvedl jsem již na jiném místě,že 3e dr. Kramář rozešel již r. 1915 s Ra
kouskem a že zlomil hůl nad habsburskou monarchií. Jako Palacký^před ním, 
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tak i on,který chtěl zachránit a posílit Rakousko jeho reformou, ztratil 
všeohnu víru v možnost této reformy a přijal za své vzdorné Palackého "byli 
jsme před Rakouskem a budeme i po nřa*. V květnu 1915 byl zatčen - týž osud 
postihl potom i několik jinoch osobností našeho politického a národního 
života - a po procesu, vyžádaném hlavním stanem rakouské armády a interven
cemi německých nacionclistů, většinou z českých zemí, byl odsouzen k trestu 
smrti provazem. Odmítl podat si žádost o milost, byl však amnestován po smrti 
císaře "Františka Josefa t , stejně jako ostatní čeští političtí vězni.

Dominové1-11 již před válkou české politice a to i v době,kdy jeho strana 
již dávno neměla taková mocenské postavení, jako ješt' v devadesátých letech 
minulého stolení, jeho zatčení a proces proti n~mu vedený, otřásl přímo ce
lým národem. Všichni Ueši chápali instinktivně, Že proces vedený proti němu 
je ve skutečnosti namířen proti oelému českému národu, kramář se rázem stal 
národním hrdinou a národním mučedníkem.Za války nebylo v českých zemích 
muže váženějšího a milovanějšího, než byl dr. Kramář. Jeho docela mimořádný 
význam uznávali stejně stoupeno! jiných politických směrů.Když se 28. října 
1918 ujal v Praze vládní moci Národní výbor, bylo docela samozřejmé,že se 
prvním předsedou vlády osvobozeného našeho státu stal dr.Karel Kramář.Byla 
to vláda, jež do svého středu pojala v Paříži vytvořenou Prozatímní vládu 
8 ne Prozatímní vláda, jež by byla do svého středu přijala některé domácí 
politická osobnosti. Pro národ bylo toto --ožení dooelc samozř- jmé. 0 něm se ne
diskutovalo. Teprve mnohem později začalo do politických a novinářských kruhů 
pronikat překvapující poznání, Že toto spontánní rozhodnutí politických vůd
ců domácích i celého národa, vzbudilo značnou nelibost některýoh přehnaně 
náročivýeh “initelů zahraniční akce. To se také stalo počátkem tažení něk
terých představitelů zahraniční akoe proti domácímu odboji, východiskem 
snah umenšit zásluhy národa a připsat zdářný výsledek zápasu o svobodu vý
hradně na účet akce zahraniční. Docela pochopitelně bylo toto xn5nás®ím tažení 
zamířeno především proti hlavnímu představiteli d máčí akoe,totiž proti dr. 
Kramáře’1. 0 tom se zatím nemluvilo veřejně. Ale v tom sluší spatřovat klíč k 
mnohému, oo se stslo s co na dlouho nebylo pochopitelné široké veřejnosti.

*♦*
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KONEC POLITICKÉ ÉRY DR. KARLA KRAMÁŘE (II)

Osudy dr.Kramáře v Československé republice a pokles jeho vlivu na její 
osudy lze snadno vysvětlit především změnou poměrů a úkolů, před něž jsme 
byli postaveni, stejně jako celosvětovým otřesem, způsobeným vznikem bolše- 
victví a jím podporovaném vzrůstem socialistického radikalismu,jehož jsme 
nebyli ušetřeni. Přechod národa dosud nesvobodného do samostatného státního 
života, přinesl pronikavý přelom myšlenkový a politický. Politice předváleč
né dominoval národnostní zápas. V habsburské monarchii jsme byli menšinou, 
neobyč jně vyspělou,ale přeoe jen taxi utiskovanou umělou německou většinou, 
jež ve skutečnosti byla v celé monarchii menšinou nadanou mimořádnými výsa
dami. Tato privilegovaná menšina si mohla udržet výsadní postavení podporou 
dynastie, na ní závislých vlád a úředního aparátu a také- polské delegace na 
říšské radě. Naše politické počínání ve Vídni se nutně musilo omezit na věci 
zásadní a celonárodní, stejně jako na praktickou svépomoc na domácí půdo. 
Vznik samostatného státu znamenal, že o svýoh věceoh rozhodujeme sami,nepo
třebujeme pomoci jiných národností, taktéž osamostatněných, a že nezávisíme 
na tom, co nám Němoi dovolí. Těžišt' počínání bylo přeneseno na půdu domácí, 
o všem jsme rozhodovali jen my. Politika vnitřní a stranická převládla nad 
problému celonárodními.Začala převládat sobeckost politických stran a záj
mových skupin, nevěřili jsme na výstrahu Viktora Pyká,že "boj teprve nám 
nastává*.

Od svého vstupu do veřejného života věnoval dr.Kramář jako publicista i 
jako člen naší poslanecké delegace ve Vídni zásadním problémům pozornost 
skoro výlučnou. Pyl při tom jedním z nepatrné hrstky našioh politiků,kteří 
věnovali pozornost záležitostem mezinárodním. Do vnitřní politiky zasahoval 
jen v nejvážnějších případech, zase hlavně, když šlo o problémy celonárodní 
povahy. Přišel na příklad s důraznou připomínkou potřeby soustavné a rozvážné 
práce a nutnosti dobývat posio krok za krokem. Hnutí,z něhož vzešel,říkalo to
mu realismus. Kramář to nazýval positivní politikou a jeho odpůrci se to 
snažili zesměšnit jako drobečkovou politiku. Na jiném místě jsem vyložil, 
jak nám prospěla tato politika,jež, ovšem byla národu doporučována před 
Kramářem již Havlíčkem a jinými v&lymi muži národa. Kromě úsilí o rozvoj
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českého školství a kultury vůbec, Jakož i práv českého státu (napsal na př, 
velmi poučnou studii o českém státním právu), vedl z£k zápas o denokr^fttisaci 
Rakouska a opětovně podal v říšské radě návrh na zavedení všeobecného práva 
hlasovacího, na místě dosud platného práva kuriového. Nakonec l ylo toto všeo- 
beoné hlasovací právo na Jeho návrh zavedeno, rozvodněné ovšem a pokažené 
volební g ometrií, Jež zajišťovala Němaům ".nohem větší za stoupení,než na 
Jaké měli nárok. Pro zems4/sněmy,okresy a obae zůstalo ovšem i nadále staré, 
křiklavě nespravedlivé kuriové hlasovací právo. Snad nejlépe vystihne Kramá
řovo stanovisko k politickým problémů® Jako celku,připomenerae-li si Jeho 
slaví»#« řeč,proslovenou 3» září 1892 k studentů® v Hořioíoh. Kladl Jim na srdoe, 
nejen aby pečlivě studovali, ale aby také sledovali co se děje ve světě a 
učili se z toho,aby měli plné pochopení pro potřeby dělnictva smsmamámm 
a sooiální pokrok.

Ninnémě zahraniční politika byla hlavním obolte® Jeho předválečné činnosti 
a zůstala Jím i za republiky, k zřejmé nelibosti muže,Jenž se považoval za 
Jedině oprávněného mluvit o mezinárodní politice a ji řídit. Dr. Kramář byl 
dávno před první světovou válkou znepokojen dvůna zjevy ovlivňujícími tehdej
ší evropský život. Byla to rozpínavost Nč-meoka a nesvornost slovanskýoh států 
sdružená se zaostalostí Ruska.Německo se již tehdy živilo nadějemi, jež 
tak vystižně vylíčila nacistické hymna:"dnes nám patří Němeoko a zítra celý 
svět". Hrází proti německé výbojnosti mělo být Rakousko, oprostivší se němec 
kých vlivů, stejně Jako sdružené slovanské národy. Ale Slovanstvo bylo roze- 
štváno, zejména vlivem fcr sedřu x tradiční nevraživosti mezi Rusy a Poláky,stej* 
ně jakobegzhl-idností carského režimu k ostatním slovanským 1 Jinýom národům 
ruské Dr. Kramář, jako mnoho jin'ch slovanských politiků soudil,že
Rusko by se mělo stát bratrským ochráncem slovanských národů,ohrožených 
německou výbojností.Proto Kramář (a zase ne jen on ) podporoval všeohny sna
hy o demokratisaci Ruska a o jeho kulturní a hodpodářské povznesení. Je známo, 
že nejen český průmysl společn“ s českými bankami pronikal do Ruska, ale že 
z českých zemí šel do Ruska ustavičný proud odborníků nejrůznějšího druhu. A 
Rakousko, změněné ve stát národnostně spravedlivý a na Německu docela nezá- 
vislý, mělo žít v přátelství se slovanským blokem a především vyhnout se všem 
válkám.
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V tomto smyslu se stal jeho program programem celého národa, nebo, 

ohceme-li,žA«dix můžeme říoi,že program sdílený oelým národem se stal vodít
kem jeho postupu. Dčoval také postup skoro všech ostatních vůdčích činitelů, 
mezi nimiž Antonín Švehla, dosud poměrně málo známý většině národa,začínal 
zaujímat místo vždy významnější. Za války se prostě těžiště naší politiky 
přeneslo z Vídně do Prahy a na domáoí půdu. Ústupky přišly příliš pozdě. 
Znemožnila je předohozí persekuce.Národ dohodu odmítl ještě před tím,než 
se k tomuto rozhodnutí dostali i politikové. A tak přišel 28»říjen 1918,kdy 
se dalo uskutečnit,oč usilovaly generaoe od neblahého "Obnoveného zřízení 
zemského" Ferdinanda II.

Když došlo k převratu dalo se očekávat, že je dr. Kramář svou předohozí 
působností předurčen hrát trvale velmi významnou úlohu v republice. Národ se 
ujal správy svých věoí dříve,než se do vlasti vrátili ti činitelé,kteří o 
osvobození usilovali záslužně zahraniční akcí.Vlast byla osvobozena a oni 
přišli do svobodné již vlasti s ustálenou strukturou politiokýoh stran a uzna
nými politiokými vůdci. Až na Masaryka, byli všiohni ostatní činitelé této 
akce neznámi veřejnosti. Jejioh zásluhy byly oohotně uznány. Pro Masaryka bylo 
vyhrazeno čestné místo presidenta republiky, ostatní* z nich se mělo dostat 
a také dostalo, co si vysloužili pokornou a oddanou službou národu a státu. 
Nevědělo se,že někteří z nioh přioházeli s nároky docela přehnanými. A oelkem 
dlouho fcnxmin to trvalo, než zvěděla alespoň politicky informovaná část 
veřejnosti, že někteří činitelé pařížské Národní rady se chtěli vrátit domů 
jako vláda a již tehdy měli na mysli státní zřízení podle amerického vzoru, 
se všemooným presidentem. Mužové 28»října a všiohni,kteří s nimi spolurozhodo
vali a spolupracovali,stejně jako drtivá většina lidu, byli pro republiku 
francouzského typu, v níž president není nad vládou a nad parlamentem,ale 
postupuje ve shodě s volenými zástupci lidu. Oprávnění presidenta mají být 
omezena a v úředních výkonech měl potřebovat souhlas předsedy vlády. A tím 
vlastně bez diskuse, obecným souhlasem všech se stal dr.Kramář.

Dlouholetý nevlídný poměr mezi Masarykem a Kramářem,v který se změnilo 
někdejší osobní i politické přátelství, byl v tu chvíli veřejností přehlí
žen. Nebylo ochoty se vraoet k starým sporůa. Nicméně, nevraživost dostala 
novov vzpruhu. Masarykovo okolí se snažilo ze všech sil ji přiostřit a vyhro
tit. Trvalo to dost dlouho, než si veřejnost uvědomila žárlivou nenávist 
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dr. Beneše k dr. Kramářovi , jeho nedočkavost zau^nout první místo po Masary
kovi bez ohledu na jiné,kteří sloužili národu v době,kdy on se fcaxx teprve 
učil ve škole číst a psát.

Ačkoliv byl dr.Kramář ministerským předsedou od 14.listopadu 1918 do 
8.červenoe 1919» většinu toho času prožil v Paříži, jako delegovaný tam 
předseda čs. delegace na mírové konferenoi. Zůstal tam pak ještě kratičký 
čas po odstoupení z úřadu ministerského předsedy,byl však potom zbaven i 
tohoto úřadu předsedy delegace, aby nepřekážel svému podřízenému ministru 
zahraničí.Nemohl tedy jako předseda vlády přílišně zasahovat do vnitřníoh 
poměrů v republioe a jeho nepřítomnost vysvětluje snad ještě více než jeho 
politická konoepoe snadno jeho porážky na domácí půdě.

Z jeho působnosti jako předsedy vlády mohu uvésti:
V den zahájení působnosti Národního shromáždní pronesl dr. Kramář pro

gramové prohlášení vlády, v němž oficiálně nabídl našim Němoůzm ruku k 
smíru. Zabučil jim v^eohna občanská prába, spravedlnost a oohranu jejich 
národnosti. Požadoval jejich součinnost. Odmítli, protože se nehodlali smířit 
s tím,Že skončilo jejich panství nad naší zemí.

Když začaly v tisku kampaně proti lidem,kteří se za války nepřipojili 
otevřeně k zápasu proti Rakousku, nebo dokonoe stáli či zdáli se stát na 
straně Rakouska, vystoupil proti této kampani J. S.Kaohar důrazným článkem 
v "Národních listech". Požadoval pro "rakušáky” amnestii.Kramář, dotazován 
co tomu říká, podepřel Machara svou autoritou. "Když Machar vyhlásil 
amnestii, tak tu ta amnestie je", tak nějak to vyhlásil.

Kramář se docela neroohýbně zúčastnil přípravných prací na vyprac vání 
definitivní ústavy republiky a na odmítnutí presidentského systému. Podporo
val také všechny přípravy na pomoc uprchlíkům z Ruska, rozoštvaného občan
skou válkou. Byl jejich horlivým zastánoem a byl vystaven pro toto své sta- 
novisko mnoha nepříjemným štvanicím. Naše veřejnost a&ski zapomněla,jaké 
pohostinství poskytli Rusové našim vojákům,kteří přešli do ruského
zajetí. XJprohlíoi z Ruska měli a dosud mají paměl trochu lepší. Dodnes je 
dojemné čisti jejich projev vděčnosti, vydaný v Praze r. 1937.Ruský spolek 
válečných invalidů v ČSÄ vydal krátce po Kramářově smrti boržurku "Kramář 
a Slovanstvo", sborník to jieksíI různýoh význačných slovanských osobností. 
Kramář se ovšem nikdy netajil přesvědčením, že je potřebí poskytnout
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Rusku podporu,jakou ono za války poskytlo svým spojencům. S tím odejel na míro
vou konferenci. 0 té konferenci a o sporu i intervenci mluvím v jiných kapito
lách.

V zemi, v níž by se ministerský předseda odebral na tak důležitou konferen
ci, aby obhájil životní zájmy své země, byla by takováto výprava považována 
za samozřejmou povinnost»protože by se mohl spolehnout na loyálnost státních 
činitelů za své nepřítomnosti. Tam však,kde jako v našem případě, od samého 
počátku začaly na nejvyššíoh místech státního aparátu ziákli. zákulisní intriky 
proti nepřítoranému předsedovi vlády, bylo toto opuštění Prahy činem politioké 
sebevraždy. Nepřítomen, nemohl se bránit,ba o mnoha útocích a pomluvách ani 
ne v'děl.Všichni jeho nepřátelé, zjevní a ještě více ti zakuklení, měli volnou 
ruku.Kromě toho, zemí otřásala krise socialistického tábora, postiženého 
bolševickými záchvaty. Ani v jeho straně, jež mu míla poskytnout plnou podpo
ru, nebylo jednoty. Polit ické strany, jež po luhačoviokvoh porad oh za války 
splynuly s národní stranou svobodomyslnou ve státoprávní demokracii, se s 
touto stranou nikdy náležitě nesžily a rozkládaly ji vilmi nebezpečně. Byly 
stálým předmětem sporů. Nepřítomného vůdco stran:/ zastupovali muži mnohem 
menšího formátu a někdy i značného nerozumu. Ke všemu jeho hlavní zástupce 
dr. Rašín byl zavražděn.Nepříjemný výsledek obecních voleb vedl k pádu jeho 
vlády. Protikramářov ská kampaň se mohla rozvíjet za účinné podpory politioké 
i hmotné na vysokých místech státníoh. Kramář,zabrán do vysoké politiky a 
pln starostí o zabezpečení republiky v poměrech,jež nebyly tak růžové, jak to 
do Prahy hlásil dr. Beneš, neviděl, co se dělo za jeho zády. Jeho vliv na osudy 
státu byl omezován,až byl nakonec docela zlomen.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 393



152
KONEC POLITICKÉ ÉRY DR. KARLA KRAMÁŘE (III)

Kramářova výprava na mírovou konferenci do Paříže byla počátkem jeho ústu
pu ze slávy. Nebylo to jen to, že vzdálen domácího prostředí byl také vzdálen 
styku se svými stoupenci a neměl př-íležitost sledovat, co se proti němu pod
niká. Ve svém pracovním úkol-fic v zahraničí, jemuž se plně věnoval,nemysle na 
vlastní osobu a také ani na zájmy své strany, byl odkázán na malou skupinku, 
vypravenou do Paříže čs. vládou. Byl sice předsedou vlády i předsedou delega
oe,ale tato delegace hjdsi -až na hrstku poradců z řad odborníků, na jejichž 
loyálnost se mohl-ač obvykle nemohl -spolehnout, byla složena dooela pocho
pitelně z řad zaměstnanců ministerstva zahraničí. Prostě,Kramář byl formální 
hlavou delegace,ale Beneš ji vybíral a personál delegaoe byl oddán jemu a 
ne předsedovi,který se mu do toho nepletl,protože až přílišně myslil na své 
úkoly a na styk s jinonárodními členy delegaoí jiných. Všeoheň styk delegace 
s domovem byl v rukou zaměstnanců ministerstva zahraničí, jež od samého po-

V* 
čátku bylo jafasrsi jakýmsi osobním sekretariátem ministra zahraničí, 4Ä. stanftt 
ohorobně ctižádostivého a domýšlivého. Podle toho vypadala činnost tdboto 
aparátu a zejména také informování domácí veřejnosti, stejně jako ústavních 
činitelů.

Mírová konference, porada mocností zvítězivších ve válce z let 1914-1P, 
jež měla nově upravit poměry po válce, svářela se hodně dlouho v Paříži, 
kde jí dominovaly čtyři hodně nejednotné velmoci, totiž Spojené státy, 
Brit 'nie,Francie a Itálie. Ostatní státy směly přednášet své názory,ale na 
niob nebylo rozhodování. Československá veřejnost věděla o této konferenoi 
jen tolik, co o ní proniklo do našeho tisku. A ten o konferenci mnoho nevěděl a 
z vlastního poznání skoro nic. Nebyl dost bohatý,aby mohl na ni vyslat 
na několik měsíců zkušené zpravodaje, jichž stejně neměl nazbyt a protože 
jednání bylo složité,jeden by sotva stačil na tento úkol. Obeslat náležitě 
konferenci bylo nad hmotné i osobní možnosti tisku,nemluvě ani o tom,že 
zájem o konferenci nebyl v naší veřejnosti takový,jaký měl být. Dlouholetý 
zápas o národní zájmy v Rakousku obrátil docela pochopitelně všedhnu pozor
nost k domácím věcem.Širší mezinárodní záležitosti, jejichž doáah se mohl 
projevit obvykle v mnoha případeoh až v poměrně vzdálené budoucnosti,upoutá
valy pozornost jenom v tom případě,že se přímo a bezprostředně dotýkaly na- 
šioh zájmů.Veřejnost potřebovala dlouhé a pracné výohovy,aby pochopila, že 
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oo ss děje ve svět? má svou důležitost i pro nás i pro naši bezpečnost, 1 
když to není vidět na první pohled. A nikdo veřejnosti neřekl dost důrazně,že 
výsledek jejích prací může stejně prospět, jako uškodit.

Naše neznalost mezinárodních problémů nebyla ovšem nějakou naší národní 
zvláštností.Je smutným znakem všech ostatních národů světa. Ovšem,národy se 
staVími samostatnými státy mohou mnohem znádrasnázK snáze alespoň
hrstku státníků, politiků a publicistů,kteří se těmito záležitostraizxarx 
z nutnosti nebo ze zájmu zabývali a mohou si tudíž opatřit alespoň poněkud 
spolehlivé znalosti, než ja onu u národa, který byl svou nesamostatností 
přímo donucen myslit skoro výhradně na to, oo se děje na jeho území.Kromě 
toho,povážli7osti této neznalosti přidává nebo ubírá nejen velikost a uspořá
danost státu,ale také blízkost nabo vzdálenost případných ohnisek možných 
konfliktů, ''•i zeměpisné polohy naší republikáne a nevraživosti našich sou
sedů, měla být znalost mezinárodních poměrů a tendencí politiky nejen našioh 
sousedů, ale i velmocí, rozholujíoíoh o vývoji světového dění, věoi krajně 
naléhavou. Po této stránce jsme selhali,protože snaha poznávat co se ve 
světě děje nebyla podporována,ale dókonoa i brzděné právě z míst,odkud měl 
přicházet popud k zkoumání světového dění.

Bylo by docela pochybené klást na ton vinu jen na dr.Beneše a minister tvo 
zahrartí.5í, jim opravované,a5 značná část viny je nesporná. Přes nechut tohoto 
mfarfaatoestx ministerstva, aby se někdo jiný než ono a zejména jeho samovládce 
zauj.'mal o mezinárodní problémy,měli jsme uplatnit práva,patřící občwnůa v 
demokratickém státě,Značná část viny byla ovšem na tom, že jsme od získání 
státní samostatnosti až do hrozná katastrofy, jež nás po stihla,byli zaslepeni 
poněkud ješitnou,ale ošidnou představou, že se nemátne čeho obávat,protože jsme 
"miláčky Dohody”, jak to sdělil dr. Beneš českým politikům, s nimiž se sešel 
několik dnů před skončením války,když se za ním vypravili do Švýcarska. Mohli 
jsme přece vědět ze staré zkušenosti,že panská láska po za jícídí skáče a že 
se poměry ustavičně mění a že představa "bližší košile než kabát" i za našioh 
časů působí nezměrnou přitažlivostí a svůdností.Mírová konference,kdybychom 
byli mohli sledovat její nekonečná jednání,plná janamfejiKmsŕ sporů a uskoků, 
nám mohla dát užitečnou lekci.Nedala,protože jsme o ní nebyli řádně zpraveni.

Zajisté, četli jsme pomalu denně frázovité projevy zástupoů velmocí,jak 
bude na světě zajištěn mír,mezinárodní právo, svoboda, demokracie a lidskost
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vůbec. Při tom jsme se však také dovídali,že ten či onen stát si činil nároky 
na kus území, jež jsme právem považovali za naše. Byly tu spory o státní dluhy 
jež jsme měli po Rakousku převzít a o majetek,kterž nám měl připadnout,! když 
jsme jej vlastně sami dávno Rakousku zaplatili na daníoh.-Ale o vnitřníoh bo
jích, zastíraných obo jakostí slavnostních veřejných projevu, určenýoh pro 
neinformovanou veřejnost, stejně důvěřivou jako byle ta naše^ jsme ss doví
dali - jako ti druít-velrai málo, ba skoro nic. A protože informace o konferen
ci dodávalo především naše ministerstvy zahraničí, dozvěděli jsme se jen 
to,oo toto ministerstvo chtělo,abychom věděli. Dovídali jsme se,jak xá dr. 
Beneš nese všechny tíhu tohoto zápasu, jak vzbuzuje obdiv a přízeň zahranič « 
níoh státníků, zatímco dr. Kramář překáží, protože se oddává pošetilým snům o 
intervenci v Risku a vzuzuje tak pohoršení střízlivýoh státníků,kteří chtějí 
vytvořit na světě trvalý mír a nehodlají se puttit do války proti ruskému 
národu,který se rozhodl pro režim,který se nelíbí zavilým reakcionářům.

Nevěděli jsme,jak se Dohoda, sotva porazila Srojspolek, definitivně 
rozkládá a dokonce i znepřáteluje, jak sobecké zájmy jednotlivých států 
velmocí -vytváří ne jednotný, Jemokratioký dtav,sle rozeštvanou skupinu vítě
zů,kteří se neshodli a< o rozdělaní kořisti. Objevila se fikce Společnosti 
národů,která způsobila tolik zla a tolik neštěstí těm,kteří se spolehli 

na tento výplod mozku choromyslného již amerického presidenta Wilsona,jenž 
ji s pakx pošetilou neústupností vnutil neochotným partnerům,kteří se již 
postarali o to, aby jim tento výtvor překážel co nejméně.

A jako jsme nevěděli mnoho o konferenci samé, nevěděli jsme docela nic 
o intrikách, bujejících v československé delegaci na mírové konferenci. Měly 
jediný oil: podrazit nohy dr.Kramářovi a upevnit postavení dr.Beneše.Kdyby 
předsedou československé delegace na mírové konferenci nebyl dr. Kramář,ale 
některý jiný z domáoíoh politiků, byl by so on stel terčem těchto intrik. 
Všichni však by byli patrně odolnější, nebo alespoň všímavější než dr. 
Kramář,ktorý nikdy neměl talent poznat špatnost ve své blízkosti»Dr.Beneš - 
uvedl jsem to již na jiném místě - odešel do zahraničí jako muž širší 
veřejnosti docela neznámý.V Paříži a v zahraniční/ akci za války byl ovšem 
na druhém místě ]med po Masarykovi a 3V,ým vlivem na něho a tím i na oelou 
akci,pře vládnul na Stefánikem, stejně jako nad vůdoi akae v Rusku i nad 
vojenskými vůdoi legií. Když se však vrátil do vlasti,narazil zde na ustále-
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lenou a všitou již soustavu organisaoe našeho vsSffijneütDxzixiuarti politiokého 
Živote s aparátem politických stran i jiných celonárodních organisací a insti
tucí s jejioh vůdcovskýai skupinami.Do této tradiční a velmi životné soustavy 
se mohl snadno včlenit s zaujmout zde význačné místo,rozhodne však nemohl 
ji hned od. mäŕtm samého počátku ovládnout, jen z toho titulu,že byl Masary
kovým pomocníkem v zahraničí. Dr. Kramář,který zaujal po Masarykovi nejpřednější 
místo ve státním aparátu a byl mu nadřízen,se stal poslancem již 1891, tedy 
v době, kdy dr. Beneš jako malý žáček se teprve učil číst a psát. Také ostat
ní političtí vůdci národa zaujali svá postavení dávno před tím, než on 
dospěl a někdo o něm vůbec něco xšjžkíx slyšel. Za jisté, měl náskok a nepotře
boval začínat od píky, ale bylo zde mnoho lidí, jež nemohl přeskočit. Potřebo
val se začlenit do nějaké strany a zde si získávat postupně vlivné postavení, 
ale nemohl ji rázem ovládnout a ostatní strany k tomu. Protože nehodlal čekat, 
rozhodl se pro boj se všemi,kteří se mu nehodlali rázem podřídit a protože 
nemě^lost vlastní chuti, ani odvahy jednat otevřeně, uchýlil se k zákulisním 
intrikám.'disil spěchat, protože viděl, jak Masaryk státně a stává se neduživým. 
Při vší své přehnané sebedůvěře věděl, že je to Masaryk,kdo je zdrojem jeho 
síly a dokonce i jeho hlavním Enkrnánaara* ochráncem. Je příznačné,že žádný 
z mužů,kteří stáli v popředí převratu z prvních počátků budování republiky, 
se nestal jeho význačným a soustavným HnknmEnwntiKism podporovatelem,že kažený 
z nich měl k němu určité výhrady.Beneš také dokázal podrazit nohy jen dvěma 
z nich: Kramářovi a Stříbrnému. Stříbrný si docela nesporně svůj pád zavi
nil sám - vyložil jsem to na jiném místě.Také Kramář si celkem svou porážku 
zavinil.Vychován v docela jiných mravech nebyl ani připraven svádět půtky 
o své postavení,ani nebyl ochoten uvěřit ve Špatnost ve svém okolí. Prohlédl, 
až když bylo už pozdě.

Vírová konference, o níž jsme byli naprosto nedostatečně informováni - 
a to pletí nejen pokud jde o čtenáře novin,ale i o jejich pisatele -poskytla 
Benešovi příležitost zatlačit Kramáře v očích veřejnosti a vybudovat si 
tak posici dooela neotřesitelnou až do doby, kdy zavedl národ a stát/ do 
mnichovské katastrofy. Podrobnosti o mírové konferenci i o zákulisních
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intrikách na ní panujících, jsme se dozvěděli až když byly po Mnichovu 
publikovány dokumenty o přímém utkání dr.Kramáře a Beneše v r. 1950. Publika
ce byla ovšem velmi nedostatečná, nedbale uspořádaná a po leteoh bea nále
žitého vysvetlení skoro nesro3Umitelná. Bylo vážným omylem, ba přímo provinč
ním dr. Kramáře, že svou příkrou kritiku dr. Beneše pronesl teprve v dubnu 
I929 a že dokumenty o následujícím jí sporu nepublikoval ani pak. Do rukou 
veřejnosti, jež v té dobé měla ánmäacx ovšem dooela jiné starosti, dostaly 
se až po jeho smrti a po mnichovské katastrofě.0 tom však v příští kapito
le.

**♦
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KONEC POLITICKÉ ÉRY DR. KARLA KRAMÁŘE (IV)

Skoro od samého počátku našeho samostatného státního života zmítal naší 
veřejností docela zbytečný spor o to,zda samostatnost nám získala pouze akoe 
zahraniční, či zda vůbec nějaké zásluhy měl odboj domácí. A byl tu také spor 
mezi dr. Benešem a jeho fanatickými stoupenci se značným počtem politických 
či jinak veřejní činných osobností,účastníků domáoí akce,,většinou dobře 
známýoh z dob,kdy o dr. Benešovi nebylo ani siechu^f-fruffiaioh a ne jzavilejšíoh 

forem nabyl tento spor tam,kde šlo o dr.Kamáře a náhodní demokracii. Nikdo 
nebude tvrdit,že se dr. Kramář nedokázal mýlit a že národní demokracie byla 
vždy a ve všem výlupkem moudrosti a slušnosti. Ale její ohyby a omyly byly 
vždy veřejně projednány - a strana na ně doplatila. Někdy dokonce mnohem více, 
než zasluhovala.

Příčinou těchto rozporů byly zde občasné zásahy dr. Beneše a jeho skupiny 
do vnitřní politiky státu a také do vnitřního života jednotlivej^ stran a 
celonárodních organisaoí a institucí, v nichž všude vznikla jakousi zvlášt
ní náhodou skupina,oddané dr. Benešovi. Bylo to také jeho důsledné používání 
ministerstva zahraničí a do určité míry i kanceláře presidenta republiky za 
jeho osobní a politický sekretariát. A byl tu ovšem také - a to zeýnéna v pří
padu dr. Kramáře- spor o směrnice zahraniční politiky,zejména pokud šlo o spo
léhání se na Společnost národů a o poměr k Sovětskému svazu.Tento spor začal 
ovíem již Benešovým odmítavým stanoviskem k pokusům o intervenci v ruské 
občanské válce.

Jak jsem již opětovně vyložil v jiné souvislosti, dr. Beneš se svou sku
pinou považoval pomalu za zločin proti státu a za nebezpečné se rouhání každý 
pokus vyslovit na zahraniční politiku názory i jen trochu samostatné a to i 
tam,kde nešlo o nějakou kritiku zahraniční politiky republiky.Jediným úředně 
oprávněným znalcem a posuzovatelem mezinárodního života byl dr. Beneš. Na tom 
nia reměnilo,ženini, jako dr. Kramář, se zabývali mezinárodními záležitostmi 
dávno před tím, než dr.Beneš. A pochopitelně novináři,píšicí o mezinárodních 
záležitostech,se měli vždy a ve všem omezit na moudrost,přicházející z mini
sterstva zahraničí.(Na jiném místě jsem psal o vlastních zkušenostech v 
tomto směru.) ftrostě, na hodnostáře z Černínského paláce se mohl vztahovat 
docela dobře lidový vtip Z eí^ařského Německa,že "Pánbůh ví všechno a císař 
Vilém ví všechno lépe*.
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To všechno byla ovšem příprava na chvíli,kdy Beneš přijde na místo Masary

kovo s pravomocí podstatně rozšířenou.Kramář byl největší překážkou,stojící 
v cestě změně ústavy a Benešovu automatickému nástupnictví. Proto musil být 
odstrabě« za kž každou cenu. Bylo potřebí Kramáře zlomit a ty ostatní sjt 
nespokojence a kritiky zastrašit. Těchto půtek, mírnějších i prudších bylo 
přemnoho. Zaznamenávat je by bylo nad rozměry této sbírky vzpomínek, jež ne
hodlá být skandální kronikou republiky. Oiezu ji se nroto jen na konflikt, 
který vedl k čestnému smírčímu soudu nn«m£aixrftm mezi dr. Kramářem a dr. Benešem.

Začal taktoxdne 1$. dubna 1929 uveřejnily "Národní listy" referát o dů
věrné sohůzi sjezdu strany národně demokratioké.Zaznamenaly projev.,který 
na této sohůzi dne 15. dubna učinil dr. Karel Kramář. Padle této novinářské 
zprávy řekl dr.Kramář o svém stanovisku k dr.Benešovi toto: "Jsou prostřed
ky jeho politiky,které v každém člověku, zvyklém mravnosti, budí krajní 
odpor. Nebojíme se žádných bojů,ale jedno chceme:pravdu a čistotu.To jest 
ta hluboká propast mezi námi a světem Benešovým.Jistě mu rádi přiznáme,že 
si získal vážnost v diplomatickém světě,že dócílll úspěchu pro naší republi
ku,avšak to, co zavedl ve vnitřních bojích politických, to vykopává nepře- 
klenutelnou pro^ewt mezi n4mi a jím. Zde jest mravní otázka, a té se nikdy 
nepoddáme".

Na tuto kritiku,jíž se cítil dotčen na cti, reagoval dr. Beneš způsobem, 
který byl u něho již obvyklý.Místo aby si to vyřídil,jak se to u nás do té 
doby obvykle dmteimi dílalo,polemicky v novinách,nebo aby zažaloval dr.Kramá
ře před příslušným soudem, začal si stěžovat písemně u presidenta republiky, 
který neměl do podobnýoh záležitostí co mluvit a neměl být do nich za žádných 
okolností zatahován. Dr. Beneš docílil, že byl svolán čestný, vlastně rozhod
čí soud, v němijf on i dr. Kramář měli po jednom zástupci. Benešovým zástupcem 
byl guvernér Národní banky československé dr.Vilém Pospíšil a Kramářovým 
avdokát dr. Antonín Schauer. Oba arbitři vydali dne 5. března 1930 nález, v 
němž se praví, Že dr!SS»irenebyl oprávněn použiti proti dr. Benešovi výroky, 

vitovené ve zprávě "Národních li stů" ze dne 16. dubna 192%
Mohlo by se zdát,že tím spor skončil. Dr. Kramář byl odsouzen a Benešovi 

se dostalo zadostiučinění soudem,který svědomitě rozhodl o tom, kdo byl v 
právu a kdo nebyl.Na neštěstí - a mohli bychom říci do velmi značné míry 
neprozíravostí dr.Kramáře, kák který nikdy nechtěl věřit ve špatnost lidí, 
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8 nimiž se společensky stýkal - nikdo netušil,že dr. Schauer neohá dr.Kramáře 
na holičkách a strpí hrubé porušení pxí nejen právního řádu,ale i všech zá
sad slušnosti a poctivosti, jímž se provinili oba arbitři. Projednali obžalo
bu, sepsanou dr. Benešem, odpověď dr.Kramáře, další obřalobní memorandum dr. 
Beneše, odpovídá jí oí na Kramářovu obhajobu, jež se pokoušela o důkaz prav^f. 
Toto další Benešovo memorandum podstatně pozměňuje mnohá tvrzení v původní 
obžalobě. Dr. Kramářovi bylo toto Benešovo druhé memorandum doručeno,ale páni 
arbitři již nepočkali na to, oo tomu říká. Sajrakaiů Nepočkali ani na doručení 
jeho odpovědi. Veřejrost se o její existenci dozvěděla prvně až v publikaci, 
vydané v prosinoi 193R> kdy nebyla nálada se zabývat takovými věomi. Dr.Kramář 
byl již pohřben a dr. Beneš byl v cizině.

Kramářova druhá odpověď je zajímavá z mnoha důvodů. Nejen ž« doplňuje vývody 
prvního memoranda,ale vysvětluje ještě obšírněji než v prvním memorandu, oo 
se dělo na mírové konferenci, o čemž veřejnost neměla dosud ani potuchy.A 
kromě o sporech na této konferenci, intiikáoh mezi delegacemi a v lůně dele
gaoe československé, mluví Kramář i o vnitropolitických sporech a aféráoh, 
někdy známých a někdy neznámých veřojnosti,jež všeahny kladl za vinu Benešo
vi.

tomto místě nemohu ovšem podat ani nejatruSnější obsah knihy Q 246 
stránkách hustého tisku, JCetl jsem ji stejně až po druhé světové váloe,kdy 
jsem ji pro případ,že by bylo možno ji v zahraničí vydat, velmi pracně dopl
ňoval potřebnými vysvětlivkami. Oba autoři totiž psali o událostech a osobnos* 
tech tehdy obecně známých a pro lidi,kteří byli do toho všeho za svěceni. Ne
namáhali se proto ani troahu uvésti podrobnosti, nezbytné pro čtenáře,který 
se o většině věoí dovídá poprvé. Mohu zde uvésti jen některé její oharakteris- 
tioké údaje a to zase jen pokud se týkají dění na mírové konferenci a pomě
ru bbou antagonistic Spory vnitřoplitické povahy, jež jsou vlastně podkladem 
a bezprostřední příčinou sporu a smírčího řízení, nechávám stranou.Nejde mi 
o to, soudit Beneše, ale jde mi o pravdu o Kramářovi,

Na zprávu "Národníah listů" reaguje dr. Beneš především osobním dopisem 
presidentu Masarykovi. Z dopisu je patrno,že již z mírové konferenoe,na níž 
byl podřízen Kramářovi, jako předsedovi vlády i předsedovi delegaoe,za jeho 
zády posílal přímé zprávy presidentu republiky. V jakém smyslu to činil je 
patrno z toho, že denunoiačně vypravuje na př.,že když se za války chystal 
odejeti do ciziny, vyzval prý dr. Kramáře,aby do zahraničí odejel také.fcnáx
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Kramář prý odpověděl,že nemá Sas se povalovat v zahraničí a že má úkoly doma. 
(Kramář to ve své odpovědi popřel a historie domácího odboje ukazuje,že doma 
''Zbytečný nebyl,že dokonce pobyt dona,který vedl k jeho uvěznění a odsouzení 
k smrti, byl poněkud nebezpečnější a nepříjemnější, než oesta do zahraničí, 
kdž by patrně dr. Beneš a snad i Masaryk z jeho přítomnosti zejména v Rusku, 
neměli najmenší radost.) Jinak vyliouje dr. Beneš působnost dr. Kramáře na 
konferenci asi tak, jako to na znač oval, hodně sgmcfc opatrně, hradní tisk- 
Dr. flnamáf přeneohal všechnu práoi Benešovi, tam,kde vyjednával, byl neústup
ný ( jakoby bylo proviněnín zastávat tvrdě zájmy republiky,protože ústupky 
by šly na její účet) a omezoval se prý skoro výlučně na zájem o Rusko a 
intervenci proti bolševikům.Nakonec jol k Denikinovi,ač jej xtf dr.Beneš 
prosil, aby tak nečinil.3 pýchou uvádí,že britský delegát Balfour neohtěl 
jednat s Kramářem,ale jen s ním. Dr. Beneš zde zřejmě nechápe, adr že eni tak 
nadutý muž, jako ministr Balfour,který za své politické kariéry pohoršil 
mnoho lidí nejen na konferenci,ale i v Británii samé, neměl nejmen'ího prá
va si vybírat,kdp bude zastupovat československou republiku a že rozhodně 
není úkolem ministra zahraničí této republik' a člena delegace, mu v tom 
pomáhat proti vlastnímu předsedovi vlády a delegace. (Kramář ve své odpo
vědi uvádí,jak srdečně se s ním Balfour loučil,když odoházel z konference a 
přímo naznačuje,že Beneš Balfourovi nadbíhal,aby zastínil Kramáře. ) 

Kramářova odpověS vyličuje obšírně co všechno na konferenci vykonal,ja
kých úspěchů docílil, jak byl podporován n př. americkým delegátem Baruchem, 
jak často byl u vůdčích francouzských činitelů jako na př. u ministerského 
předsedy Clémenceaua a inistra Tradieua, s nimiž intimně spolupracoval také 
v otázce ruské, jíž se ani zdaleka výlučně nevěnoval.Vyličuje, jaké potíže 
byly na konferenci, na níž splaskla bublina,že Československo je miláčkem 
Dohody.Někdy bylo potřebí tvrdě zápasit o maličký kus území (někdy také o 
velký) ,nsbo o trat železnice a pod. Pokud jde o Benešovu, výtku,že jel k 
Denikinovi uvádí,že Beneš o jeho úmyslu jeti k Denihinovi nejen věděl,ale že 
to dokonce vřele schvaloval. Uvádí také, že Beneš jednal sám se Savihkovem, 
hlavním ruským zastáncem intervence.

Benešova utíká od mnoha původních obvinění proti dr. Kramářovi.
Doznává,že dr. Kramář se účastnil úspěšně práte v mnoha komisíoh, že s 
velkým zdarem uplatnil Čs. zájmy za někdy obtížných, ba zdánlivě beznadějných
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situaoí. Připouští, že byl přítomen poradám se Savínkovém,ale dovozuje,že 
nikdy na niob nemluvil. Ale o kousek lile říká, že měl rozhovory se Savinko- 
vem a že dokonce od něho dostal písemný návrh,jejž měl,podle Savinkovova 
přání zpo úřadě s Prahou po depsat. Nikdy však pr* 'avinkovavi nic neslíbil, 
ale také nio neodřekl. A pokud jde o Kramářovu oestu k Denikinovi,Beneš do
znává, že zprvu byl pro onu oestu,ale stěžuje si,že když Kramář byl v Praze 
a chystal se na onu cestu, přišel za r.ím do bytu a žádal jej,aby do Puska 
nejen. To však bylo již všeohno připraveno pro výpravu, jíž Kramář podni^l- 
francouzskou válečnou lodí, jistě ne jako soukromý host jejího kapitána, 
nebo jako "slepý pasažér".Nesporně jako muž,jemuž tento způsob dopravy 
určila francouzská vláda.

Kramář, jak jsem již uvedl, odpověděl na tuto Benešovu dupliku dalším 
velmi obšírným memorandum,ale o to so páni arbitři už nestarali. Aniž by 
vysleohli cc namítá proti doplněné s pozměněné obžalobě, rozhodli proti 
Kramářovi. Kramář pak,obklopený podivnou skupinou poohlebníků, v níž,jak 
bylo známo,ee objevilo několik lidí, sedících na dvou židlích a slušný 
počet polekanou a neprozíravců, přistoupil na jejich radu dokumenty hkxxk 
nezveřejňovat a ve sporu nepokračovat. Teprve krátce p~ed svou smrtí je 
svěřil Jiřímu Stříbrnému,který je publikoval až po ’hichovu a to ještě 
způsobem velmi nedbalým. Veřejnost nezvěděla a patrně již nikdy nezví,jak 
to bylo na mírové konferenci a co všechno bylo podkladem sporu mezi Bene
šem a Kramářem a ostatně i značnou částí naší politické veřejnosti.

Protože jsem četl dodatečně onu publikaci, mohu, sloučím-li to s tím, 
co jsem zvěděl z dřívějška, konstatovat,že Kramář usvědčil dr.Beneše z 
intr'k a nepravodomluvnosti. Vývoj pak usvědčil x Beneše z naprosté 
neschopnosti věsti zahraniční politiku našeho státu, Nbzdější události 
daly také plnou satisfakci dr.Kramářovi. Na neštěstí to potrvá dlouho, než 
mu ji bude moci dát také veřejnost ve vlasti.

♦♦♦
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A nyní ještě stručný pokus nastínit Kremáj^Ďv význam, jeho předhosti a nedo
statky. Eývá zvykem »pH/ hodnocení veřejně činných osobností, vidět buď jen 
přednosti a zásluhy,nebo nedostatky a pochybení. Spravedlivé hodnocení se 
musí zabývat obojím, protože má záležet na pravdě a ne na osobních zálibách. 
Modloslužba není věcí, jíž bychom se měli oddávat.A tak, i atitel dr.Karla 
Kramáře,přesvědčený,že se mu stela křivda a že národ má k němu veliký dluh, 
musí doznat,že dr. Kramář nebyl neomylný a nebyl bez nedostatků, jako neomyl
ný a bez nedostatků není nikdo,a? již jde o osobu dosud živoucí, nebo dávno 
nex zesnulou.V případu dr.Kramáře- stejně jako jiných- poměry i osobní vlast
nosti vedly k úspěchům i neúspěchům. Vedly k jeho skoro přehnanému zbožnění 
za války a k jeho politioké a osobní prohře v republice, o jejíž vonik měl 
takové zásluhy.

Budiž řečeno hned na samém začátku: přes všeohno malicherně nenávistné 
zkreslování Kramářova působení a významu, zůstává nepopšrnou skutečností, 
že Kramář, jako před ním Fhlacký a potom Rieger, byl po určitou dobu nepo
piratelným vůdcem a představitelem národa. Vedle těchto svých předchůdců 
byl prostě největším mužem,který vešel do našeho veřejného života v posled
ních desítiletích habsburské monarchie a za války. Jako Palaoký a Rieger,tak 
i on dominoval našemu národnímu životů skoro bez soutěže ve své době a 
jako Riga Rieger před ním, nakoneo zapadl, do určité míry stejně nespra
vedlivě a to ze ste .iných důvodů. Přežil svou dobu. Převrat z 28. října 1918 
nebyl jen přelomem v rašem poměru k ostatním částem monarchie.Byl i přelomem 
v našem národním životě.

Dr. Kramář vstoupil do veřejného života oblažen/ statky pozemskými. Nemu
sí 1 se nikdy starat o svou obživu,zakládat pracně existenci. Nikdy na nikom 
nezávisel. To bylo nesporně pro něho obrovskou výhodou. Mohl se pln^ věnovat 
své veřejné činnosti, stejně jako si mohl před, tím opatřit vzdělání, jako 
sotva kdo z jeho druhů ve veřejném působení. A veřejné činnosti se mohl 
věnovat plně. Čas,který jiní musili věnovat svým existenčním otázkám,mohl 
klidně a bezstarostně věnovat svému studiu i cestám kamkoliv po světě. Byla 
v tom však také osudová nevýhoda,jež za oněoh časů ovšem nebyla patrna.Kdo

KONEC POLITICKÉ ÉRY DR. KARLA KRAMÁŘE (V).

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 404



163 
nmpmsjjsds neprojde existenčním zápasem a vidí život jen jako divák-třeba 
divák hodně pozorný- postrádá zkušeností příjemných i nepříjemných , bez 
nichž však je ztracen, je-li nucen k zápasům, na které není připraven. Následky 
toho se projevily právě u Kramáře,když bylo dosaženo cite,o který tak 
usiloval, totiž národní a státní samostatnosti. V době,kdy měl sklízet oo 
sil,byl postaven před zápasy,jež nepředvídal.

Dr. Kramář znal svět. Byl pootivým demokratem a hlubokým smyslem pro otázky 
sociální. Usiloval ze všeoh svýoh sil o práva národa a jeho zvelebení a 
zesílení ve světě lepším a lidštějším, spravedlivějším pro všechny. Veřejné 
působnosti zasvětil plně svůj život. Svou praoí nezbohatl,ale pomalu o všěchno 
své jmění přišel, protože se o hmotné své záležitosti ani troahu nestaral. Na 
nich mu nezáleželo. Nedovedl se však také přizpůsobit novým metodám a novým, 
často velmi nechutným mravům, jež někdy toho názvu ani troahu nezasluhovaly.

Když dr. Kramář vstupoval do veřejného Ž vota, bylo politické stranictví 
teprve ve stadiu zárodkovém. Za jistí/, politické strany již existovaly,ale 
pro veřejnost je představovaly především jejich vůdcovské skuiny. Jinak 
byly docela maličké, bez řádného aparátu a tuhé organisační formy. Teprve 
mnohem pozdější doby přinesly rozvětvenou organisační soustavu politických 
stran a jejich aparátů a tím i mnohem větši závislost vůdcovskýoh skupin 
na vůli členští. A ovšem také mnohem poranivší a soustavnější vzestup od 
instancí nejnižšímk těm nejvyšším pro kandidáty vůdaovského postavení. V 
době,kdy Kramář společně se svými druhy vstupoval do národní strany svobodo
myslné, stačilo projednat tuto záležitost s dr. Juliem Cřrágrem a několika 
málo jinými hodnostáři. Dr. Grégr jim uštědřil mandáty do říšské rady a vo
liči v oněch krajích jeho rozhodnuti prostě potvrdili.Bylo jich stejně málo, 
protože volební řády vylučovaly většinu těch,kteří později rozhodovali. 0 
dvacet let později již nic takového nebylo možné. Nebyly to také už jen 
intelektuální vlastnosti a schopnosti, co rozhodovalo.

Političtí vůdci oné doby viděli prostě život shora. Pohybovali se na 
výšinách. Jejich sfrk byl hlavně s domácími a obvykle jinonárodnimi hodnostáři 
monarchie. Jtyslili na své úkoly, na veliké plány pečlivě jaciprajOMrá propra
cované. Za ji sté, pamatovali na dobro širokých vrstev lidovýoh -Kramář přece 
varoval velmi důrazně před vzntsnými frázemi a doporučoval drobnou práci a 
snažil se pro ni vytvořit předpoklady. Vedljl,ale nebyl z těch vedenýoh. Teh
dejší vůdcovská skupina se těšila důvěře, někdy,jako tomu bylo u Kramáře, 
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opravdové slávě,ale všichni byli zranitelní,jakmile se dostaly plně k slo
vu lidové vrstvy, vedené někdy vůdci dobrými,někdy nepěknými demagogy,Mezi 
nimi a prostým voličem byl rozdíl páa podobný onomu,jaký panuje mezi prostým 
vojínem a vysokým generálem,který vede tažení z nebetycně povzneseného štábu. 
Vyrůstala podvůdcovská skupinu,jež poohopitelně chtěla vyrůst ve skupinu 
vůdoovskou.

Hodnostářská vrstva,zejména v dobách poněkud přísnějšíoh mravů než jaké 
byly po první světové válce a ovšem i v časeoh pozdějšíoh,vytváří zvyklosti, 
konvence Mm i špatné. Ze jména má zvláštní představu o tom, oo se mezi 
*lepsími lidmi” sluší a pat*í. Stává se kartou,trochu podobnou oné šlechtické, 
dokud byla nadána výsadami, nebo důstojnické. Je zde společenská solidarita 
i mezi odpůrci, představa,že se určité věoi neděla jí. Velmi snadno vzniká 
poněkud naivní představa,že i nový dorost této vrstvy přijímá konvenoe svýoh 
předchůdců. Ale demokratisace veřejného život .' drtí staré zvyklosti,aí již 
byly špatné, nebo dobré. Dr.Kramář - a ?rse ne jen on- vychován v těahto 
představách nebyl schopen pochopit,že ne každý muž,vynesený lidovým hlasová
ním do popředí, se bude řídit čím on se řídil po celý život. Nebyl připraven 
na nové sradpc mravy, jež bychom mohli s klidem nazvat nemravy.

Do osvobození byl politický zápas vlastně zápasem o ideje a národní 
zájmy. Od převratu se stal bojem o moo, o moc stran i o moc jednotlivců. Poli
tika začínala hmotně i osobně vynášet a proto byl do ní vnesen i velmi nevy
bíravý zápas o hmotný prospěch, Tvrdil-li Raším, že "a práci pro národ ae 
neplatí, nejeden účastník zapasu na politickém kolbišti počítal s náležitým 
zaplacením. Dr.Kramář,který neměl smyslu pro drobné rivality, pro zápas o 
osobní postavení, nehodlal se tomu přizpůsobit. Protože se po celý život pohy
boval mezi lidmi,kteří,aí byli jakýchkoliv názorů a v ledačems nevyhovovali 
přísným příkazům veřejné mravnosti, dbali alespoň ve styku s rovnocennými na 
své slovo, očekával, že i ostatní příslušníci naší vůdoovské garnitury se 
budou řídit stejnými předpisy. Proto opětovně naletěl.Věřil na sliby, jichž 
so mu dostalo při sjednávání neblahého volebního společenství z r. 1911 s národ
ními 30ciály,uvěřil slibům, jichž se mu dostalo na luhačovických poradáoh 
za války, jež vedly k přivtělení různýoh drobných frakcí do národní strany 
svobodomyslné,jež změnila jméno a byla od té doby rozervána spory,vnesenými 
do ní skupinami,ja do ní nepatřilý.Proto ta důvěra k podvůdcůn,kteří se na 
něho nalepili a při tom rozvraoeli stranu a zaváděli ji na bludné cesty. Proto 
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došlo i h^fo/podivnému přátelství s Jiřím Stříbrným, jejž gám nedlouho před 
vytvořením neblahého "Národního sjednocení" ve sněmovní odsoudil jako korup
čníka. A proto fcaxjjxfaErjwshuÄxmxm tu byla ta jeho nechut vybojovávat osobní 
spory,odpor vyprat špinavé prádlo,jež toho potřebovalo.

Dyly to tyto vlastnosti, jež někdo nazve předností, někdo slabostí, jež 
způsobily,že tak poměrně snadno byl odsunut a že mu zbyla jen úloha Kasandry, 
jíž veřejnost nevěřila k vlastní škodě. Jistě k to^u přispěl i jeho neduh, 
ale podstata zůstává: dr. Kramář,kterv dovedl bojovat za zásady a velké zájmy, 
nedovedl zápasit o vlastní postavení. Bylo to tragioké nejen proto,že to 
ukončilo neslavně velikou a slavnou kariéru,ale také proto,že jak se ukázalo, 
Kramář měl pravdu a kdyby byl býval vyslyšen, mohli jsme se uchránit mnoha 
pohrom, dosud neodčinených.

Snad byl zde kus smutné zásluhy na torn, jak játttf po převratu rozdělili 
veřejné úlohy.Kramář i Masaryk byli postaveni na nesprávná místa.Kramář měl 
se stát presidentem republiky, smířlivým urovnávátelem spoří a otcovským 
vůdcem, připomínající národu povinnosti,na které zapomíná.A Masaryk se měl 
stát čímkoliv jiným, kde mohl dát průchod svým bojovným instinktům,jež jako 
president musel uplatňovat potajmu. Ale, to je úsudek hodně ex post. Je potřebí 
však dodat,že na Kramářovu okolí spočívá těžká vina, že jej přimělo,aby 
dokumenty z r. 1929-1930 nepublikoval a nedobojovsl boj do konce. A jako něk
dejší člen redakce "Národních listů" musím vyslovit hluboké politování,že 
si dr. Kramář svá memoranda,před odesláním arbitrům, nedal prohlédnout a 
sloho/upravit a věcně doplnit v redakci,kde bylo mnoho lidl schopných je 
učinit čitelnými. Když jsem je opatřoval poznámkami,měl jsem pomalu při kaž
dé stránce představu,o kolik jasněji a přesvědčivěji by to vyšlo z redakce, 
aT by se tím zmhývmimtMnmžftxinsraH. byl zabýval ten či onen.

Dr.Kramář je mrtev. Je na čase se starat,aby mu národ projevil uznání, 
které si plně zasluhuje.

**♦
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POSLEDNÍ SVOBODNĚ VOLBY DO PARLAMENTU

V kvetnú 1935 se konaly volby do obou sněmoven Narodmho shro
máždění. Byly to poslední svobodné volby do našich zákonodárných 
sboru. í'o, co se konalo od té doby, nebyly «olby svobodné.Jako 
obvykle,ač se to příčilo úmyslu ústavodárného Revolučního Národ
ního shromáždění, došlo k současnému rozpuštění obou sněmoven, 
ač obě sněmovny mely odlišnou délku funkčního období.Tvůrci ústavy 
volili tuto odlišnost proto,aby zajistili případnou odlišnost 
složení obou sněmoven a zabránili tak prudkým a ukvapeným výky
vům v jejich postupu. STnápali důležitost kontinuity ve státní poli
tice a chtěli ji uchránit před zmenami v nálade voličstva,jez 
by přišly náhle a neuvážene.Ačkoliv oo bylo známo, nebyla tato 
zásada nikdy zachovávána.I když to nelze nazvat porušením 
ústavy, protože ústava současné rozpuštění obou sněmoven nezaka
zovala, bylo to nesporně nedbáním ducha ústavy.Ale,protože se to 
dělo o všech volbách do parlamentu,nejsou tyto volby tím pozoru
hodné .

Predevší ,byly to opravdu poslední svobodné volby,poesiední 
příležitostí,kdy voliči mohli podle svého projevit svou vůli. 
Pravda,o něco později, se konaly ježte v celé republice volby do 
obcí,ale ač i obecní volby mely ráz velmi politický- zejména ve 
větších obcích- na celkovou politickou situaci neměly nikdy ta
kového vlivu,jako volby do Národního shromáždění.Toliko první 
volby do obcí,jež se konaly ještě před prvními volbami do Národ
ního shromáždění, sely pronikavý vliv na další vývoj poměrů ve 
státe tin,že vedly k rozpadu koaliční vlády a tudíž 1 k změnám 
ve vládě. Dostali jsme tak první a také poslední vládu se socia- 

r * vlistickym ministerským předsedou.
Parlamentní volby z 1935 byly pozoruhodné především tím,ze to 

byly první volby, jichž se účastnila strana, nazvaná öudetendeut- 
sche Partei, vedená Konrádem Henleinem. Tato strana byla ve sku
tečnosti náhražkou za stranu nemeckých národních socialistů,jež 
byla úředně rozpuštěna a zakázána a za stranu německo nacionálni,
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dl2 byla úředně zastavena další činnost.Obojí úřední oparření se 
stalo na základě soudního výroku a podle ustanovení zákona na 
ochranu republiky»Tento zákon výslovně zakazoval vytváření náhraž
kových organisací,jež by převzaly úkoly organisací zákenem posti
žených .Existence náhražkové strany ,jez byla z docela nepochopi
telných důvodů strpěna,bylo přísně kritisováno a většina rozhor
lených vý4tk byla adresována jak ministru vnitra,tak i republikán
ské straně, jejímž byl členem.Teprve mnohem později zvěděla veřej
nost,Že k tomuto osudnému nedbání zákona došlo na přímý nátlak 
presidenta republiky,který odmítal schválit zákaz Henleinovy stra
ny. Těžko říci, podléhal-li nemocný Masaryk duševní únavě, či nátla
ku svého okolí.Zdá se,že byl svým okolím chybně informován -jisté 
ne po prvé. V každém případe Budetendeutschc Partei mohla docela 
nerušeně vyvíjet svou činnost a účastnit se voleb.Mohla dokonce 
v končinách se značným počtem německého obyvatelstva vyvinovat 
tvrdý nátlak,který mnon^j nabýval forem docela teroristických.Upo
zorňování na tento teror, vyvinovaný především proti příslušníkům 
tří německých aktivistických stran,ale také i proti indiferentní
mu obyvatelstvu a dokonce i proti tamnímu Českému obyvatelstvu, 
bývalo přijímáno místními i centrálními úřady velmi nevlídně a 
neochotně.Zmínky o tom v tisku byly potlačovány censurou,jes byla 
nesporně mnohem přísnější na odpůrce henleinovství, nez na henlei - 
novce samé. (Joden můj článek o tom v deníku "Národ” byl škrtnut 
censurou od nadpisu až k podpisu.)

Bylo docela samozřejmé,ze se henleinovci tvářili nevinně a 
popírali svou závislost na nacistickém režimu i svou myšlenkovou 
spřízněnost s ním.Popírali nejen všechny velezrádné činy,ale i 
velezrádné tendence a předstírali,Že jim jde toliko o odstranění 
"nespravedlností", páchaných na Němcích v Československu.Veril-li 
tomu někdo z naší politické veřejnosti těžko říci.Méně politicky 
vyspělé a mnohem nedostatečněji informované německé obyvatelstvo 
republiky tomu snad věřilo. Jo až udivující, jak málo věděli naši 
Němci o zrádnosti hitlerovství a jak málo věděli o tom,před čím 
je republika opětovná uchránila.Vinu na tom mel ovsem především
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nemecky risk v republice^a do určité míry i nemecké aktivistické 
strany, jimz to trvalo až příliš dlouho, než rozpačité odložily 
svou původně príkre protistátní orientaci»Kutno doznat,že pokud 
slo o hysterický nacionalismus, to byli němečtí sociální demokra
té, kt^ří až do svého vstupu do vlády velmi statečné soutěžili v 
protistátním štvaní s něm.nár.socialisty a něm. nacionály.Když 
nemectí sociální demokraté vstoupili do vlády, byli to od nich 
odštěpení němečtí komunisté,kteří svou nacionalistickou štvanicí 
ob* rozpuštěné strany skoro předčili»Tak na př. pan poslanec Karl 
Kreibich,který se za války v Londýn* tváril jako největší a naj
vášnivejší československý vlastenec, si nikterak nezadal s Kon
rádem Henleinem.

Pričteme-li k lomu u našich německých krajanů přímo zakořeněné 
přezírání Čechů, agitaci z fiíše i. ze '*sudetských" organisací a 
vliv nemeckých neněz i německého rozhlasu,můžeme říci,že půda pro 
Henleina ?? jeho skutečné pány byla opravdu náležitě připravena. 
HenleÁ^ova odbočka řířsko-německé nacistické strany získala o 
volbách, konaných r.1935 62 procent německých hlasů.Rozdrtila rá
zem všechny tři aktivistické strany, jež vystoupily z vlády a 
pasivně přihlížely k svému rozkladu a rozpadu.Postupné likvidovaly 
svoxi činnost. Henleinovci se nakonec mohli těšit úplnému mocenské
mu monopolu v německém táboře.K tomu přispělo poněkud nemoudře 
ukvapené vypsání voleb v obcích, v nichž se oposice proti henlei- 
novství skoro vůbec nemohla uplatnit.Také zde Část Čs.veřejnosti 
a tisku protestovala proti vypsání těchto voleb a před nimi varo
vala, ale na výstrahy vláda vůbec nedala.

Poslední volby do Národního shromáždění se vyznačovaly ještě 
jedním zarmucujícím zjevem: v našich politických dějinách nebylo 
voleb, v nichž by úroveň veřejné diskuse a volební agitace byla 
tak nízká a v níž by volební schůze byly tak často rušeny odpůr
ci. Bylo to zejména tam,kde 3e konaly schůze národního sjednocení, 
jež byly skoro soustavně vystaveny útokům stoupenců odpůrčích 
stran.(Protože jsem z doby svého působení v "Severočeském deníku", 
jejž jsem reorganisoval a do něhož jsem pak z Prahy přispíval a
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do Liberce casto dojížděl, mol jsem v mladoboleslavské župě mnoho 
známých,účastnil jsem se několika schůzí Vojtěcha Holečka,který 
po Hodáčovi zdědil vůdčí úlohu na tamní kandidátní listině.Viděl 

jeem na vlastní oči, co hlásily zprávy našich dopisovatelů.
dako někdejší príslušník národní strany svobodomyslné,je

jímž pokračováním byla .strana státoprávně demokratická a pak 
národní demokracie,doznávám,že mnoho smutné zásluhy ne tom 
mělo národní sjednocení samo,v němž národní demokracie na čas 
utonula.Tento volební slepenec znova přesvědčivě dokázal,ja
kým osudovým omylem může býti mechanické sjednocení a pakty 
& se živly docela nesourodými.Národní strana svobodomyslná, 
jako politický výraz mladočeského hnutí, btola a mela být hnu
tím vzdělaných, slušných a myslících lidí.Mela dávat přednost 
kvalitě před kvantitou.Volební kartel s r.1911 s národně sociál
ní stranou byl dobře sice míněným,ale Škodlivým omylem ,který 
straně a zejméba její vážnosti u vrstvy, jež byla jejím zákla
dem, přišel hodně draho. Neměl být opakován.Pokus o jednotnou 
stranu za první světové války byl již jen žalostným anachro- 
nismem. Nedalo se vážně myslit na vytvoření jednotné strany, jež 
by vyhovovala všem a mohla zastupovat celý národ.To, co vzešlo 
z luhačovických porad, jako sloučení národní strany svobodo
myslné, národní (staročeské),státoprávně pokrokové, lidovopokro- 
kové a pokrokové ( realistické) byl slepenec docela nesourodý, 
který vedl k nespočetným krisím a stranu cchkomoval a velmi 
často i znevažoval.Vůdci strany si z toho měli vžiti poučení 
a vyhnout se za každou cenu opakování stejných omylů.íía jiném 
místě jsem vyložil, jak k tomu došlo a jaké byly toho následky.

Ačkoliv bylo formálně provedeno' úplné splynutí národní 
demokracie s Národní ligou, vedenou Jiřím Stříbrným
a Národní frontou, vedenou prof.ľíaresem,sjednocení bylo prak
ticky jen formální.V místních organisacáh se příslušníci jedné 
strany skupiny stranili těch druhých, často se sobě i společen
sky vyhýbali.Do voleb vstupovat tento slepenec nejednotně a 
představoval útvar myšlenkově rozháraný a docela nelákavý. Ná
rodní sjednocení bylo za voleb -ostatně i před nimi a po nich -
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obviňováno,ze je fašistické.Při vší své nechuti k tomuto sle
penci, jíž jsem dal veřejně na jevo již za svého působení v 
'•Národních listech" ,"Národe" a jiných publikacích Pražska akci
ové tiskárny, stejně jako na schůzích různých organisaclm, 
musím říci jasně,Že toto obvinění bylo ócela Kupnxaiixá ne
spravedlivé .Ani Stříbrný ani Mareš, tím méně pak fíodáč nebyli 
fašisté a sotva kdo z předních činovníků této organisace mel 
fašistické sklony.Zajisté,že se v davové organisaci nalezla 
hrstka popletenou,kteří jí opatřovali špatné jméno,ale pomaten
ci byli i v jiných politických stranách a skupinácfc* Hnuti, 
jez Šlo do voleb s poněkud hulvátskou propagandou,představova
lo se veřejnosti jako uemyslivě frázovité a docela nelákavé,ba 
snad i odpudivé. Ale výtka fašismu priostrovala raz kampaně 
proti němu vedené a dala volebnímu zápasu ráz velmi nedůstoji 
ný.

Po volbách zůstalo zde značné rozladěni mezi politickými 
stranami a jejich vůdci.Nálada se neuklidňovala a neuklidni
la do další velké události roku,Jez se stala delítkem v našem 
veřejném živote, totiž k volbě nového presidenta republiky.A 
při rom se kvs ně blížila katastrofa, jejíž hrozbu naše zahra
niční politika postřehla až když už se stala neodvratnou.Ale 
mraky nad Evropou a nad námi se stahovaly již v onen Čas a 
byla ještě možnost učinit pokus je odvrátit.Ale do nekritič
tější fáze našeho veřejného a státního života^jsme vstoupili 
rozděleni a rozestváni. Volby z r.lQ55 mají na tom zásluhu 
mnohem vetší, než si dosud uvedomujeme.

* * A
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Koncem r.1953 zemřel někdejší ministerský předseda a dlouho
letý vůdce republikánské strany Antsbnín Švehla po dlouholeté 
Maaosráx vleklé nemoci.Jeho ztráta byla bolestným poškozením ne
jen jeho strany,ale i celého národa.V prvních chvílích jsme si 
ani neuvedomovali,jak těžká to rána nás ^Hxkřkix všechny,jeho 
stoupence i přívržence jiných stran, postihla a jak se budou 
smutné následky jeho úmrtí ustavičné zvětšovat.

Naš národní a státní život byl opětovně postižen předčasným 
odchodem význačných politických vůdců. Národ je ovsem tvořen 
mnoha generacemi, jak jdou za sebou.Jedna po druhé přejímá úko- vly,před než je staví národní život.A ĚnkB jako mizí jedna gene
race po druhé, tak také žádný z význačných mužů nezůstává trva
le při silách a na Živu.Existence národa a stžu státu nemůže 
proto spočívat na jedné osobnosti, nebo na jedné skupince lidí. 
Vládci se prostě vynořují, odcházejí a jsou nahrazováni jinými, 
jejichž působení je také jen dočasné.To je docela samozřejmé. 
Národ,který by nemohl provádět výměnu vůdčí garnitury byl by 
předem odsouzen k zániku.Nebyl by schopen se řádné spravovat.

Ovšem, jsou doby a okolnosti, kdy odchod některé osobnosti 
zvláště zasloužilé a významné, je ranou krutější, než za jiných 
dmkmxmimxůx dob a Go by v normálních dob'ch bylo docela
přirozeným i když nepříjemným zjevem, stává se v xxmkM jiných 
dobách pohromou velmi nebezpečnou.To lze říci plným právem ô 
smrti Antonína Švehly.Tento dlouholetý vůdce strany, původně 
agrární»pozdější Republikánské strany ěs.venkova a Domoviny,ne
představoval toliko nejsilnější politickou stranu našeho repub
likánského života.Byl sám také ne silnější politickou osobností 
našeho života v republice po zavraždění dr.Aloise Rasxna a po 
vyřadění dr.Karla Kramáře vleklou nemocí z praktické politiky. 
Byl činitelem, s nímž musil každý počítat a který svým výzha- 
mem zdaleka přerostl svou stranu.Byl čo on,kdo dirigoval naši 
domácí politiku a kdo dominoval našemu veřejnemu životu, v 
němž přečníval všechny své současníky.Obecně byl povazován za

ÚMRTÍ ANTONÍNA ŠVEHLY
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predurčeného a docela přirozeného nástupce Masarykova v jeho 
úřadu presidenta republiky a bylé známo,že i Masaryk s tím po
čítal,že po něm usedne na presidentském stolci švehla.Bylo tra
gedií republiky i našeho národa,že se tento předpoklad nesplnil. 
Jeho úmrtí bylo jedním z podpůrných čnitelů, vedoucích republi
ku na její ceste do zkázy.

Antonín švehla nebyl politickým šmsmkm myslitelem na jaké 
jsme byli zvyklí.Nezůstaly po nem knihy,ba ani novinářské stati, 
nezásobil náš veřejný život poučkami,jež jsou pak přežvykovány 
na pamětních schůzích. Byl to střízlivý politický praktik v nej
lepším slova sxyslu,muž,který se nestaral mnoho o politická 
hesla a filosofické doktriny. švehla viděl vždy politický ži
vot a nestaral se o teorie. Tím nemá být řešeno,Že byl mužem 
bez zásad,na jaké mezi politickými vůdci narážíme v moderních 
dobách až příliš často. 0 něm se nedalo říci,že kam vítr tam 
plášř. Mel pevnou politickou linii,vyvozenou z našich ustálených 
národních a politických tradic, žil podle těchto zásad a praco
val pro ně.Nevymýšlel nové politické koncepce,ale přijímal ty, 
jež žily v národním vědomí a podvědomí.A vynikl především tím, 
že je uplatňoval 3 rozumem, že byl střízlivý a smířlivý.

Hodně dlouho před vznikem našeho samostatného státu založil 
Švehla svou politickou kariéru na pečlivém svazku s domácí pů- 
dou. Nepochybne mohl snadno se stát poslancem na risske rade.

VNešel vsak do Vídně,ale dal přednost Praze.Odtud dirigoval po
litiku své strany i její delegace v rakouském parlamentu.A z 
Prahy ovlivňoval postupně i politiku stran ostatních,vždy v 
těsném a neotřesitelném svazku s národním celkem a jeho 
myšlením.Byli to on,který vytvořil spojenectví ostatních stran 
k soustavné součinnosti ve snažení o obnovu stacní samostatnosti 
Když pak bylo dosaženo této samostatnostíŕ, stal se po Kramářo
vi a pak po Tusarovi ministerským předsedou a dokud mu dovolil 
jeho zdravotní stav,byl docela předurčeným mužem pro tento 
úřad, švehla dovedl,co nebyl schopen vyxonat žádný z politických 
vůdců doby,před ním, za jeho časů i po jeho smrti,totiž spojo-
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vat svážející se strany k dohodě a společné práci.Byl přímo 
představitelem a symbolem koaličního systému,který umožnil 
republice klidný vývoj a uchránil ji otřesů, jež smítaly tak 
nebezpečně sousedními státy.Po této stránce byl nenahraditel
ný. Je to také on, jehož příklad má být závazný pro příští ži
vot našeho národa a státu po osvobození, jež zatím není na 
dohled.

Od r.1928 Švehla postouával a r.1933 se vázne roznemohl.Ac 
se hlásilo,ze se jeho zdravotní stav lepší a že se brzy vrátí 
zase do politiky,tyto předpovědi se nesplnily.Na podzim 1933 
zemřel, zanechávaje po sobe mezeru,jíž nikdo nedovedl zaplnit. 
Ještě v dobe, kdy žxki Švehla dlel v lázních,proskočily v po
litické veřejnosti zprávy,že po návratu do politické činnosti 

úb.'.lá provésti velmi pronikavé zmeny ve vládní politice .Podle 
těchto informaci ztratil žvehla trpělivost s är.Benešem.Chtěl 
jej odstranit z úřadu ministra zahraničí, nejen proto»ze za
čal vidět nebezpečnost politiky, sledované Benešem, ale také, 
že chápal nesprávnost výsadního postavení muže, který nepři
pustil» aby někdo jiný nabyl praktických zkušeností v oboru, 
v nšmŽ on nepřetržitě působí.ovehlova smrt učinila konec sna
hám provést výměnu osob ve vedení zahraniční politiky,Beneš 
zůstal na trvalo xmmmxito na tomto místě a i jako president 
republiky si ponechal rozhodný vliv ve správě zahraniční po
litiky. Švehlova smrt také učinila konec snahám zabránit 
Benešově volbě presidentem.Je docela nepochybné,ze kdyby^se 
byl Švehla dožil toho,aby se stal presidentem, bylo by bývalo 
mošno provésti přezkoumání zahraniční politiky republiky,jež 
vedla přímo do záhuby.Ale úmrtí uvehlovo znamenalo,ze kazdy 
pokus postavit proti Benešovi protikandidáta, byl bezvýsledný. 
Nevěděli jsme to tehdy, ale dnes to muzeae videt docela jasne: 
Svehlova smrt učinila pohromu republiky neodvratnou.

Jako novinář jsem čas od času vymenil několik slov se 
Švehlou a vlastne jen jednou jsem mel s ním delší rozhovor, 
když jsem jej na jeho vyzvání navštívil v jeho statku v knsirzKXi
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Hostivaři. Chtěl vědět podrobnosti o šetření, jez provedla 
jedna komise Syndikátu novinářů, jejímž jsem byl členem.ü tomto 
zkoumání jsme vydali zprávu hodně povšechnou a švehla chtěl 
vědět podrobnosti, o nichž jsme nemluvili veřejně.Při tomto 
rozhovoru jsem mel příležitost učinit si o nem jasnejší před
stavu. U^usl jsem nad jeho přímočarostí, bystrostí a pronika
vostí jeho úsudku.

Komunistická propaganda vyškrtla ovšem švehlu, jako jiné 
národní vůdce, z našich dejin,pokud se ® jeho jména nepoužívá 
k ostouzení naší národní minulosti.Propaganda Benešovy skupi
ny, za dob republikánských a také i v exilu,pečuje o to, aby 
se c něm nemluvilo ani v zahraničí.AŽ bude národ osvobozen, 
bude důležitým úkolem připomenout národu, co švehla znamenal.

* * *
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MASARYK ODSTOUPIL.

V prosinci r.1935 stóxi vzdal se ve veku osmdesáti pěti let 
svého úřadu president T.G,Masaryk. Jeho resignací skončila jedna 
epocha československých politických dějin.V těžké a nebezpečné 
době,kdy Československo bylo ve sjwrx spárech zlé mezinárodní 
hospodářské krise a ještě horší mezinárodní politické krise, 
došlo k zmene na nejvyšším místě státního a politického aparátu.

T.G.Masaryk se stal presidentem jako vůdce zahraniční akce 
a jeho postavení na čelné místo bylo přijato s naprostým sou
hlasem ba nadšením široké veřejnosti, i když s rozpaky,ba i 
námitkami v některých politických kruzích.Ale vůle národa byla 
docela nepochybná. Kdyby bylo došlo k přímé volbě všeobecným 
hlasováním,byl by Masaryk taká býval zvolen.Nikdo nemohl se 
mu rovnat popularitou, náhle vzbuzenou.A po celou dobu svého 
presidentství se Masaryk těěil obecné úcte i lásce, důvěře a 
obdivu,i když v poszdsjších letech jeho presidentsbgí se mno
žili kritikové a i když vývoj věcí v republice se občas bral 
docela jiným směrem, než si Masaryk přál.Ale nikdy a v žádném 
případe neb;/l Masaryk vystaven kritice příkré a nenávistné. I 
odpůrci respektovali,když už ne všechny jeho názory, tedy 
alespoň jeho věk,jeho funkci a konečně i jeho nesporné zásluhy 
vůdce zahraniční akce. n. oslabení jeho 'P&hŕu/ ue mírném 
zmenšení jeho popularity měli jeho fanatičtí stoupenci stej
nou vinu,jako jeho odpůrci.Masaryk mel až do posledních chvil 
svého úřadování větší vliv, než kolik podle ústavy presidentu 
republiky příslušelo.Zprvu byl téměř všemocný a veřejné mínění, 
představované vládou,parlamentem a tiskem se skoro ve všem 
podřizovalo jeho vůli a přáním.Později nastal pomaly ustup k 
ústavnímu stavu,ale vŽdy byl president republiky v postavení 
mnohem výhodnějším, než na příklad president francouzské re
publiky, nebo president,který by mel pouze talk tolik moci, 
kolik mu jí poskytuje Československá ústava z r.1920.

Autorita, s níž Masaryk dominoval politickému životu v 
republice vzbuzovala v politické veřejnosti mnohé obavy, joz 
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nebyly zašeřeny proti Masarykovi,ale proti jeho případným 
pozdějším nástupcům.Ústavodárci záměrně - a to proti Msaryko- 
vu naléhání -omezili podstatně presidentskou moc a rozdělili 
vládní moc záměrně mezi presidenta, vládu a parlament. Östavo- 
dárci nechtěli ani všemocného presidenta,ani všemocného před
sedu vlády a všechny naše pozdější zkušenosti dokázaly,že vi
děli nebezpečí všemohoucnosti docela správně.A nejeden z kriti
ků naznačoval,i když to neřekl nikdo naplno,že se vytváří ne
bezpečná tradice presidenta,který má více moci,než kolik mu 
podle ústavy přísluší. Ve státním živote je tradice někdy 
mnohem mocnější psaných zákonů a viděli jsme,že Masarykovi 
nástupci ze své vůle,nebo z donucení poměrů, osobují si více 
práv, než na jaká mají nárok.

Není pochyby,Že ač Masaryk vykonával své obrovské oprávnění 
většinou spravedlivě, moudře a zdrželivě, v některých případech 
zavedl naši politiku na nesprávné cesty a že by bylo bývalo 
lépe, kdyby byla převládla vůle vlády, nebo Národního shromáz- 
máždění.Ale,ač to zaslepeně dogmatičtí vyznavači neomylného 
Masaryka nikdy nebyli ochotni uznat»kritikové a snad i odpůr
ci si kladli větší reservu,neŽ skupina,které jsme říkali Hrad 
a hradní pretoriáni.Masaryk,který vychovával národ ku kritič
nosti -aČ ovšem neyl ani sám, ani první, kdo tak činil- a kte
rý vedl národ ku kritickému pomeru k autoritám, býval povyšo
ván na modlu a na muže neomylného. Nebyl jím,ale byl vždy mu
žem, který by byl zasluhoval,aby se o jeho názorech uvažovalo 
a to i v tom případě,že by nebyl býval presidentem republiky 
a tak jakýmsi symbolem naší státnosti.

I když tedy v posledních letech jeho presidentství došlo 
k podstatnému omezení jeho moci, stále ještě větší, než jakou 
mu poskytovala ústava, Masaryk se do poslední chvíle svého 
života těšil nezměrné úctě a vážnosti a ve velke části národa 
i lásce. Jeho autoritu v posledních letech jeho úřadovaní pod
porovala obecná nechuž k muži, o němž se soudilo,ze usiluje o 
to stát se Masarykovým nástupcem a o němž se obecne vedelo,ze
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bude velmi nesnadné odmítnout jeho nároky.Dr.Edvard Benes byl 
docela přirozeným kandidátem hradní skupiny, osobností a sku
pin, jez se vešily na Masaryka a které v Benešovi videli svpu 
hlavní nadeji.Snad ta nechuř k Benešovi,spojená s obavami do 
budoucna a rozpaky za situace, v níž bude nutno svésti zápas 
o nástupnictví,byla příčinou,ze Masaryk zůstal presidentem tak 
dlouho.Vědělo se,že se jeho zdravotní stav ustavičně zhoršuje. 
Byl opětovně postižen mrtvicí a zdá se,ze i jeho duševní schop
nosti začaly se povážlivou měrou zhoršovat. čas od času proje
voval stařeckou umíněnost, jež nebyla na prospech republice. 
Jestliže odmítl podepsat zákon, jímž Národní shromáždění zru
šilo předpis o zákazu prodeje alkoholu v den voleb,přijala to 
veřejnost s rozpačitým pokrčením ramen.Bylo to nepřijemné,ale 
konečně,jeden den bez piva to vydržel každý, tím spíše,že se 
nikdo nestaral o příliš přísné dodržování zákazu.Ale Masaryk, 
vůdce zahraničního odboje, v němž ozbrojená akce hrála úlohu 
tak významnou,zůstal do poslední xxk chvíle svého života 
zatvrzelým stoupencem odzbrojení a do jeho odstoupení republika 
značně zanedbávala brannou přípravu na válku, jež visela ve 
vzduchu. A byla to Masarykova zásluha či provinění,Že kjrat 
když vláda se rozhodla učiniti konec xmxdnýmbj zrádným akcím 
německo nacionálne socialistické strany a německo nacionálni 
strany, zůstala tato akce nedokončena tím,že proti ustavení 
zákona na ochranu republiky úřady strpěly,aby rozpuštěnou stra
nu nahradila strana nová (Sudetendeutsche Heimatsfront»přezva
ná později na Sudetendeutsche Partei). Masaryk však nepři
pustil její rozpuštění,ač po tom volala vetší část tisku a 
podstatná většina členů parlamentu. I německé aktivistické 
strany byly - ovšem neveřejně -pro potlačení této náhražky, 
zakázané zákonem na ochranu republiky.Masaryk to však nedovo
lil a vláda, jež provedla první opatření s náležitými rozpa
ky, neměla. odvahu trvat na svém.Nikdo nemůže říci, zda by to 
bylo republiku zachránilo.Ale toto opatření mělo být provedeno*
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Po Masarykove odstoupení slyseli jsme- a také v tisku se 

objevilo několik opatrných náznaků - ze na Masaryka byl vyko
nán nátlak,aby se svého úřadu vzdal.Je to docela možné,ač jsem 
slyšel od svých přátel z republikánské strany,že zejména jejich 
strana vykonává na Masaryka nátlak, aby se úřadu nevzdával.Ne
my šlím, že by bylo bývalo Spatné a nemoudrá doporučit nemocné
mu a přestárlému nositeli nejodpovědnějšího úřadu v republice, 
aby se odebral na odpočinek.Doživotní hodnostáři jsou vždy nej
větším nebezpečím pro demokracii,protože dosivotnost je proti
kladem demokracie.Všechny moudré ústavy států a statuty insti
tucí mají ustanovení,jeimiž se omezuje opětná volitelnost hod
nostářů. I naše ústava toto ustanovení měla a bylo mnoho spo
rů o to, zda se toto ustanovení týká prvního presidenta repub
liky a do jaké míry.Spíše myslím,že špatné a nemoudré bylo^za- 
nedbat povinnost rici nemocnému muži,ze je na case,aby se tesil 
zaslouženému odpočinku.

Dementi mých přátel z republikánské strany bylo vyvoláno 
pověstmi,že to byli republikáni,kteří tlačili Masaryka k odstou
pení .Myšlím,že toto dementi bylo pravdivé.republikáni neměli 
kandidáta na presidentský úřad.Švehla,jediný z jejich vůdců, 
který by byl měl formát potřebný k tomu a naději na úspech,byl 
mrtev.Jeho nástupce Rudolf Beran byl dosud především vládcom 
stranického aparátu a teprve mnohem později dorostl do ulohu 
politického vůdce, aČ nikdy se nemohl rovnati Svehlovi,Kramářo
vi a Šrámkovi. A Beran, který nehodlal kandidovat»netoužil po 
Benešovi na presidentském stolci.Věděl,co věděl každý,že každý 
den zmenšuje Benešovu šanci nastoupit po Masarykovi a proto se 
snažil odložit, co se odkládat nemělo. Chtěl, aby čas vykonal, 
co měl vykonat sám.

Byl-li na Masaryka vykonán v zákulisí nátlak,přicházel patr
ně ze skupiny kolem dr.Edvarda Beneše.žádný politicky vůdce 
neztratil v republice tak kvapně svou autoritu,jako dr.Beneš, 
vinou svou i svého okolí. Dr.Beneš věděl,ze cím dele Masaryk 
odkládá své odstoupení, tím je pro něho situace horší.Podle
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všeho, co jsem slyšel - a nebyl jsem sám, kdo to slyšel - 
okolí Benešovo naléhalo na Masaryka , aby odstoupil a součas
né doporučil hodne autoritativně Beneše za svého nástupce. 
Když Masaryk ohlásil své odstoupení, dodal toto doporučení 
jaksi jako soukromá osoba,když jiz odevzdal vládní mdc do ru
kou předsedy vlády,který v mezidobí podlo ústavy spojoval ve 
svých rukou oba úřady.Masaryk se odebral na odpočinek a do 
boje o osobu nástupce verejne nezasáhl.Zemřel 4.září 1957« 
Dožil se chvíle, kdy se nad republikou stahovaly těžké mraky, 
ale měl štěstí,že se nedožil katattrofy,jež zničila dílo,o 
než se i on zasloužil.

* ♦ ♦
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BENEŠOVA CESTA K PRESIDENTSTVÍ

0 tom,ze se Masaryk chystá odstoupit a že tak má hĚíkxž
učinit ve prospěch dr.Bdvarda Beneše, kolovaly u nás a ještě 
více v zahraničí již hodně dlouho před skuteěn u Masarykovou pov<řstl v v t
abdikaci, ustavične popa rane,ale vždy znova se objevující. V 
posledních týdnech před oficiálním Masarykovým prohlášením,ze 
se vzdává svého úřadu, bylo jich tolik,Že se nedalo o jejich 
pravosti podvbovat. Masarykovo rozhodnutí,o němž nikdo nemůže 
říci, bylo-li učiněno dobrovolné,či byl-li k tomu donucen nátla
kem Benešovy skupiny, bylo počátkem krise,jez nabyla prudkosti 
19.listopadu 1935»když byl předseda poslanecké sněmovny Maly- 
petr u presidenta republiky a byl jím zpraven o tomto úmyslu. 
Vláda se snažila odvrátit Masaryka od tohoto úmyslu,ale koali
ce se dostala do rozporů,protože zejména národní socialisté a 
lidovci byli docela rozhodně pro změnu na presidentském stolci. 
Fro tyto rozpory předseda vlády dr.Milan Hodža spolu s agrár
ními, Živonostenskými a něm. agrárními mistry podal demisi vlá
dy,kterou vŠak Masaryk nepřijal.Uprostřed zákulisních bojů po
dal Masaryk svou demisi formálně 15.prosince 1935« Byla to kri- 
se kratičká,ale neobyčejně prudká a otřásla naším veřejným 
Životem hůře, než kterákoliv předchozí.Bylo to ostatně docela 
pochopitelné.

Masarykovo presidentsví byla věc celkem nesporná.Proti nemu 
nebyla nikdy vážná oposice, jež by mela nějakou naději na úspěch. 
Ze všech tak zvaních státotvorných stran, to jest stran,jez 
obvykle tvořily koaliční většinu, toliko národní dxrnmkxmiuá» 
de sokraté odepřeli při posledních presidentských volbách ode
vzdat své hlasy pro Masaryka.Byla to spíše ne dobře uvážená de
monstrace, než vážný pokus Masaryka odstranit.Ve strane same 
byly vážné pochybnosti o moudrosti této akce.Zejména ta cast 
strany, jež nebyla ochotna smířit se s “Národním sjednocením”, 
považovala akci za škodlivou a snažila se ze všech sil jx za
bránit. Jako rozhodný odpůrce ’’Národního sjednocení" a take 
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odpůrce veškeré laciné demagogie jsem před tímto laciným 
gestem varoval.AČ jsem niküty nebyl vyznavačem pošetilého a 
škodlivého kultu T.G.Masaryka,považoval jsem náš postup za 
pochybený, i když jsem zavrhoval představu presidenta doživot
ního a k tomu ještě nadaného ne sice de jure,ale přece jen de 
facto právy daleko přesahujícími oprávnění, daná mu ústavou 
z r.1920.Víc než Masaryk vadilo mi vytváření tradice,která 
republiku našeho typu a naší ústavy měnila v republiku presi- 
dentskou, typu amerického.Soudil jsem,že zápas měl být veden 
především o to, aby byla respektována ústava.A ovšem,byl jsem 
velmi rozhodně proti tomu,aby rozumně kritické stanovisko k 
všem zjevu., včetně k Masarykovi a jeho presidentství,bylo za
tlačováno ligiatickým huligánstvím.Bylo zbytečné dostávat se 
do konfliktu s Masarykovou popularitou.Melo stačit klást dů
raz na ustanovení ústavy, na níž president skládal slavnostní 
slib.

Docela jinak tomu bylo ovšem tam, kde šlo »p o presidentství 
Benešovo.S výjimkou skupin bezprostředně vázaných na dr.Beneše, 
nebylo pro něho valného nadšení v politických kruzích.Důkazem 
toho bylo vleklé vyjednávání, k němuž došlo, jakmile se stalo 
zřejmým,že dosavadního presidenta bude potřebí nahradit jiným. 
Iniciativu měla skupina Benešova, jež kampaň zahájila prudký
mi, nespravedlivými a docela nedůvodnými útoky proti minister
skému předsedovi dr.Hodžovi,Že si "osobil s netaktním spěchem 
prezidentskou funkci".Ve chvíli, kdy Maaaryí formálně podepsal 
úřední zá^is o sve abdikaci, byla na úředních xíxm?fmhm sídlech 
presidentových spuštěna presidentaká vlajka a oprávnění presi
dentovo b, lo dočasně přeneseno na předsedu vlády.Toto opatře
ní nebylo ovsem ani v nejmenším projevem nějaké ještitné náro- 
čivosti dr.Milana Hodži, nebo jeho netaktnosti k presidentovi, 
který přestal být presidentem.Všechno co se stalo, stalo se 
přesně podle ustanovení ústavy z r.1920, jež výslovně pravila, 
že v mezidobí mezi odstoupením nebo úmrtím presidenta republi
ky a volbou presidenta nového a jeho nastolením po slavnostní 
xakůxi přísaze ve společné schůzi obou sněmoven Národního
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shromáždění,předseda vlády přejímá práva i povinnosti hlavy 
státu.A tak docela samozřejmě byla funkce presidentova přenesena 
z úředního sídla presidenta odstoupivšího do úředního sídla před» 
sedy vlády.Neslo tu tedy o nejakou otázku taktu nebo neúcty k 
odstoupivšímu presidentovi,který se z vlastní vůle stal prostým 
občanem,nebo o nejakou samolibost tehdejšího předsedy vlády. Bylo 
to prosté vzetí na vědomí skutečnosti,že republika nemá již pre
sidenta a že podle zákona jeho funkci vykonává ústavní činitel, 
pověřený k tomu ústavním zákonem.

0 tom, co se dělo v zákulisí v mezi< od Masarykovy resigna- 
ce až do dne volby, není mnoho spolehlivě známo.Od samého počát
ku krise potlačovala censura všechny zprávy o blížící se Masary
kově resignaci a z toho vyplývající volbě,Potlačovala i zprávy 
převzaté ze zahraničního tisku, který byl jimi zásoben-zřejme 
z Benešova okolí.I potom,kdys xx jiz se skutečnost nedalo uta
jovat, byla diskuse utlumována a průběh krise byl tak kvapný, 
že veřejnost nemohla být náležitě informována.A jakmile byl 
zvolen nový president, nedalo se v diskusi pokračovat,ac stou
penci dr.Beneše mohli skandalisovat jeho odpůrce,jako zrádce 
na demokracii, na národě a na státu.Komunisté a slovenští lu- 
Sáci se najednou stali vzorem státních a národních ctností.

Myslím,že ani novináři nebyli o mniho lépe informováni než 
veřejnost; nesporně ani prostí členové parlamentu nevěděli 
všechno, co by byli měli vedet.V každé strane byla jen nepatr
ná hrstka lidí,kteří byli zasvěceni do zákulisních jednání a 
mezi novináři zřejmě jen ti, jejichž úkolem bylo přejí
mat informace od zasvěceného vůdce a připravovat KtxmxnxiHxmn 
čtenářskou veřejnost na to, co jejich strana podnikne.AČ jsem 
byl členem politické redakce "Národních listů" a "Národa", 
nebyl jsem již dávno důvěrníkem B.X.Hodáče a stranickými zále
žitostmi jsem se již nezabýval. Vyplynulo to z mého odmítavého 
stanoviska k Národním® sjednocení.Věděl jsem jen co mi nekli 
Holeček a Vicovský.Nebylo to vždy všechno a hodne Často to 
nebylo spolehlivé.

Nevraživý útok Benešova tisku proti Hodžovi byl ve skutec-
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nosti prvním výstřelem proti republikánské 3traně,c níž bylo 
dávno známo,še není ani trochu za ilována do dr.Beneše a ze 
nese nemile jeho kandidaturu. Ačkoliv predseda vlády dr<Milan 
Hodža byl význačný® členem republikánské strany, mebyl jejím 
hlavním vůdcem.Po zesnulém a nenahraditelném švehlovi vedl stra
nu Rudolf Beran a o něm se dobře vědělo,ze k Benešovi měl ne- 
chuř a nedůvěru. Beran také skutečně podporoval,jiz než se pre- 
sidentská volební kampaň stala aktuální, snahu postavit v pří
padě ootřeby proti Benešovi protikandidáta.Podle toho,co jsem 
slyšel v redakci, měl jím být původně dr.Kramář. Tento výběr 
protikandidáta byl ovsem nešťastný, nejen proto,ze autoritou 
dr.Kramáře v národe značně otřáslo kxx neblahé Národní sjedno
cení. Mam dojem,ze dr.Kramář o svou kandidaturu nestál,ač velmi 
•?ifflžäi±iiáhorlive podporoval myšlenku,ze proti Benešovi má být po
staven protikandidát.V každém případe, bylo nesmyslné chtít 
nahradit nemocného a přestárlého Masaryka stejně nemocným a ta
ké již nemladým Kramářem. Kramář byl již několik let vážně 
neduživý a jeho zdravotní stav jej přímo vyřadil z nejaké aktiv
nější politické činnosti.Nemohl ani do parlamentu docházet pra
videlně ,nemohl se stýkat s noha lidmi a žil ve skoro naprosté 
isolaoi.I jeho nejvřelejší ctitelé si byli vědomi,že nemůže 
přicházet vážne v úvahu.

Republikáni, stejne jako národní demokraté, utápějící se 
dosud v útvaru zvaném ’’Národní sjednocení",nebyli ovšem jedi
ní,kdo měli vážné pochybnosti o tom,ze by byl dr.Beneš vhodným 
nástupcem T,G.Masaryka.Zdá se ostatně,že ani sám Masaryk, tak 
vřele oddaný Benešovi a v přemnohém na něm závislý, nebyl vždy 
tak docela přesvědčen o moudrosti postavit! dr.Beneše na první 
místo ve státe. 0 tom již dávno proskakovaly různé pověsti a 
když Karel Horký napsal svou satiru "Starosta Lišák",mezi 
zasvěcený i panovalo obecné přesvědčení,ze tato jinotajna sati
ra je přibližným, ale v podstat* vystižným vylíčením poměru 
xaim Masaryka e Beneše.

Necháme- i stra? ou stanovisko stran nemeckých, maďarských a 
komunistů, jejichž politika byla diktovaná vším jiným, jenom
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ne zájmem československého státu, státotvorné československé 
strany se hned na samém počátku rozestoupily do dvou,na neštěstí 
ne dost pevných, bloku pro tuto volbu.Za Benešem stáli xasBJím 
bezvýhradná zprvu jen národní socialisté,jejich* stranu již do
cela opanoval.Opatrně - aby to nebylo příliš vidět na veřej
nosti- za Benešem stáli Heaectí aktivisté, bez německých agrár
níků ovšem, ale tyto strany byly by bývaly ochotny dát své hla
sy kandidátu jinému,pokud by byl ochoten učinit značné ústup
ky německému aktivismu,jenž pod nárazem Henleinových nacistů, 
začínal roztávat jako máslo na slunci.živnostensko obchodnická 
strana středostavovská,jež se nikdy přílišně nezabývala otázka
mi politicko zásadními, byla ve všech závažných rozhod
nutích ovlivňována stanoviskem republikánů.Proti Benešovi 
vážných námitek neměla, ale byla odhodlána jít cestou,pro kte
rou se rozhodli republikáni.

Beneš jako socialista počítal do svého bloku stranu sociálně 
demokratickou,československou i německou. óociálně demokratic
ká strana nebyla jistě zjevně protibenešovská,ač proti němu 
měla nejednu námitku.V tom hrály značnou úlohu osobní otázky. 
Nejeden z předáků strany nemohl zapomenout,že dr.Beneš vstoupil 
do politického života jako člen soc.dem.strany a že současné 
byl i členem strany jiné,ač to organissční řád strany přísně 
zakazoval.Věděli,že Beneš po svém návratu ze zahraničí koketo
val s různými stranami, než se rozhodl vstoupit do strany národ
ně socialistické,jež pro sociální demokraty byla stále stranou 
"žlutých"»národních dělníků, vzniknuvší pod protektorátem mlado- 
českých fabrikantů.A mnozí vlivní činitelé strany nesli nelibě 
samolibý a autoritářský postup Benešův.Nechš byly chyby soc. 
dem. strany jakékoliv,její vůdci byli navyklí postupovat vždy 
ve shodě s vůlí členstva,jež se projevovala složitým instanč- 
ním postupem a aparátem s přesně vyznačenými právy a povinnost
mi. Měli nechuš k muži,který neprošel politickým postupem zdola 
nahoru,ale který,jak zněla tehdy oblíbená íixx fráze,"přihlásil 
se u předsedy",Ovšem, sociální demokraté si byli dobře vědomi, 
jak mocný je Benešův aparát a jak jsou všechny politické strany
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prostoupeny jeho prisluhovači, i .jak dovede disposiční fond 
ministerstva zahraničí h.rotně podporovat rozvratné akce ve všech 
stranách a skupinách, ječ by nějakým způsobem zkřížily plány dr. 
Beneše a jeho pomahačů.Ale při všech výhradách, vždy tu byla 
možnost socialistického bloku, lidové fronty, přimáčknutí 
"buržoustů " ku zdi.Jednotná fronta socialistů, jednotné odboro
vé organisace, to bylo něco,co činilo spolupráci obou socialis
tických str n 1 lkavou,třeba to bylo pod Benešovou patronancí.

Vedle republikánů a Národního sjednocení se zdáli být x»Hi«h±i 
spolehlivými odpůrci Benešovy kandidatury Hlin;ovci.Slovenská 
strana ludová pokročila již hodně daleko na cestě od autono
mistu k separatismu a dr.Benes byl pro ne nejen "neznaboh”,ale 
příslušník skupiny, jež hodila do koše Pittsburskou deklaraci, 
přísný centralista nemohl doufat v lušáckou podporu J»ale kdo 
by se feyl spolehl na luaácke zásady, byl by velmi na omylu.Kdo 
prodal Tuku za milion KČ, byl vuy ochoten k obchůdkům,jimiž se 
nechlubil.

Komunistická strana Československa, jež ve všech president- 
ských volbách stavěla vlastního kandidáta, rozhodla se tento
kráte upustit od této demonstrace. Buržoasie ohrožovala dr.Bene
še, komunisté budou jej proto volit.Nesporně toho rozhodnutí 
bylo schváleno Kremlem,jestliže nebylo jím komunistům v Česko
slovensku nakázáno.Účet za tuto pomoc byl v příhodném čase dr. 
Benešovi předložen a zaplacení důrazně vymáháno.Platíme za to 
po dneSm den.

Rozhodujícím činitelem se ve skutečnosti stala lidová stra
na, po prvé v dějinách republiky.Před krisí samou bylo její 
stanovisko poněkud kolísavé.V očích mnoha lidovců mel dr. Beneš 
mnoho, ba přemnoho škraloupků. Byl podporovatelem Volné myšlen
ky před válkou i hodně dlouho po ní.Podporoval Masarykovu 
politiku,zřejmě infiálnující k protestantství proti katolictví. 
Kromě toho bylo o něm známo,že je členem zednárské loze.Napro
ti tomu , Beneš sjednal s Vatikánem "modus vivendi”, nevystoupil 
z římsko-katolické církve, když na návrh poslankyně Fráni Zemí- 
nové strana národně socialistická uložila všem svým volehym
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zástupcům v parlamente a jiných důležitých institucích,aby tak 
učinili.Lidovci kolísali a dali se snadno získat -zřejmě- na ná
tlak církevních autorit.Jejich odvrat od protibenešovského tá
bora byl počátkem rozvratu tohoto tábora.

Nikdo neví, jaká sliby dal dr.Benes Hlinkovi a jeho druhů.i, 
aby získal jejich hlasy.Ale získal je a s hlasy národně socia
listickými, sociálně demokratickými, lidoveckými, maclarskými, 
komunistickými mohl snadno získat i hlasy německé.Blok republi
kánů, živnostníků a Národního sjednocení se ocitl v žalostné 
manšinč.A i tento blok se rozpadl, když se republikáni se živnost
níky rozhodli hlasovat proÄdr.Beneše a upustit od ohlásené kandi» 
datury prof.dr.Němce. V oposici až do konce a do posledních 
důsledku zůstalo jen Národní sjednocení, jež se docela zbytec+ 
ně dalo zatlačit do slepé uličky, jež akci závažnou a důvodnou 
zlehčila, ba zesměšnila.

Kandidatura prof.Němce byla vyhlášena republikánskou stra
nou. Předpokládalo se,že dr.Němec bude zvolen, nebo, bude-li 
poražen,že se tak stane .jen malým počtem hlasů.Brzy však prosko
čily klxay zprávy,že se pro Beneše rozhodli lidovci, že Hlinka 
kolísá a nakonec mu hlasy přislíbil a že v důsledku toho i re
publikáni změnili své stanovisko.Nezdá se,že to svým spojencům 
ohlásili včas,aby jim umožnili situaci řádně promyslit.Přizná
vám 3e,m^l jsem stejně pochybnosti o postupu, zvoleném protibe- 
nešovskym blokem- mel jsem dost slušné styky s kolegy z jiných 
novin, abych věděl něco o tom, jak mocná chapadla má pan ministr 
zahraničí v nejrůznejŠích stranách a věděl jsem také ledacos 
o n^31» i když jsem nevěděl to nejhorší - jako jsem měl pochyb
nosti o tom,že Beran vytrvá.Netajil jsem se tím a vzpomínám,jak 
den nebo dva před volbou jsem ve snemovní restauraci měl schjiz- 
ku s někým a na chodbě jsem shlédl kol.Vicovskéhc,který 3e velmi 
srdečně loučil s Beranem. Vicovský přiběhl ke mne a řekl: "Kole- 
go,pravě jsem mluvil s předsedou Beranem ,který mne ujistil,ze 
republikáni pujdou do všech důsledků, třeba i do porážky ''.Re
publikáni do důsledků nešli- snad nemohli,protože sami nebyli
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jednotní - a Rudolf Beran dostal od dr.Beneše o několik let 
později odplatu v podobě dvaceti let nucených prací.Možná,že 
ten trest zasluhoval,Že umožnil skoro jednomyslné zvolení dr. 
Beneše a že mu po Mnichovu poslal do zahraničí peníze na akci, 
jež vydala nakonec Československo do rukou bolševiků.

li,kteří hlasovali pro Beneše a utekli od svých prvních úmyslů, 
mají ovšem jednu omluvu: nejen že neznali Beneše - a na tom 
nese vinu i dr.Krauář a národní demokracie, jak o tom píši na 
jiném místě -jak jsme jej později všichni íoixinfiiixmksLsixmkmkóm 
poznali, ale brali také ohled na mezinárodní situaci.Nebezpečí 
z Německa vzrastalo a aby se mu Čelilo, spolehli se na muže, 
jejž neměli rádi, ale o jehož odborných zahraničně politických 
vědomostech a schopnostech nebylo dosud mnoho pochybností.Nevě
děli,že všechno co vytvořil, je jen fikce, kterou odváné prvnív 
poněkud prudší větřík.

A konečně, bylo zde vážné nebezpečí občanské války,nebo 
alespoň velmi xnKUK^Etoxnx vážných nepokojů, nebude-li Beneš 
zvolen.Hradní pretoriáni, představovaní především československou 
obcí legionářskou, zaujali stanovisko velmi výhružné. Tito 
’'demokraté” byli pro demokracii jenom do té doby, dokud se li
dová vůle projeví způsobem, jaký se jim hodí a jaký jim vyhovuje. 
Kdyby lid, zastoupený svými volenými představiteli,rozhodl jinak, 
byli připraveni národu vnutit, co je po jejich názoru pro národ 
vhodné a dobré. A tak se stalo,že Beneš byl zválen presidentem s 
mnoha rozpaky a že Msgr.Šrámek johl jásavě prohlásit: "Teč máme 
presidenta katolíka!" j

přísné zaujatý pozorovatel bj nohl říci,Že ti,kteří hlasovali 
tehdy pro Beneše, nesou vinu na tom, co se později stalo.Do 
určité míry oy měl pravdu, ale jen do určité míry.kxkzt Nikdo 
nemohl vědět co víme dnes,ač ovšem političtí vůdci měli vedet 
mnohem více, než ve skutečnosti věděli. Ale,až na ty,kteří 
prodali své hlasy,Či na ty,kteří dali své hlasy v naději na 
úspěšnou kariéru pod Benešovým režimem,všichni ostatní to mysli
li dobře, i když myslili hodně neprozáravě.
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KRÁTKÉ PRESIDENTSTVÍ Dr.EDVARDA BENEŠE

Dr.Edvard Beneš byl po odstoupení presidenta T.G.Masaryka 
zvolen druhým presidentem republiky dne 18.prosince 1935»Své
ho úřadu se vzdal po mnichovské katastrofě dne 5.října 1938. 
Byl tedy presidentem méně než tři roky.Jeho presidentství bylo 
nejosudovější dobou svobodné republiky.

K úřadu presidenta byl vynesen volbou,provedenou pod poně
kud nepěkným nátlakem skupin mu vřele oddaných.Za zvolení pla
til velmi dalekosáhlými sliby slovenským lušákům a henleinov- 
cům, jež se ukázaly býti nesplnitelné a jejichž prohnanost 
zdaleka přesahovala presidentské oprávnění,! když by bylo vy
kládáno co nejliberálneji.A cestu zvolení razila prudká a 
nevybíravá kampaň ve veřejnosti, jež se nevyhýbala hrozbám 
nebezpečným rozvratem státu.Již předchozí a značně neurvalé 
volby do parlamentu vytvořily v našem politickém životě ovzdu
ší velmi rozbouřené, jež naplnilo myšlení mnohých lidí nedůvě
rou a dokonce i osobní nenávistí.Presidentská volba nepřinesla 
uklidnění,ale naopak, nebezpečné rozdvojení jen zvětšila.Vítě
zové dávali až příliš okatě na jevo svou radost nad svým úspě
chem.Neučinili nic, co by přimělo poražené, aby zapomněli na 
svůj neúspěch a usmířili se s ním.Naopak,všechno směřovalo k 
tomu,aby svou porážku nesli co nejtrpčeji.

Nebezpečně rozvířenou hladinu našeho veřejného Života 
uhladily poněkud vlivy mezinárodní.Denně bylo patrnější kvap
ně vzrůstající nebezpečí, hrozící z nacistického Nemecka,jež 
mělo ochotný nástroj v Henleinove strane a nalezlo ochotné po
mocníky ve slovenské straně ludové, jež se dostávala do rukou 
nesvedomitých zrádců.Nechuti,spojené se vzájemnou nedůvěrou 
ovšem zůstaly,ale pozornost se začínala upínat alespoň částeč
ně k mezinárodní a pomerom a problémům obrany republiky.Na 
neštěstí toto uklidnění a tato orientace nastala příliš poma
lu. Značnou vinu na tom mela nejen nedostatečná informovanost 
naší veřejnosti , ale také přehnaně optimistické stanovisko 
vládnoucí skupiny,jež ještě více než dříve odsuzovala jako 
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panikářství a jeko provinění se proti státu každou kritiku a 
kazdy odchylný názor na vedení zahraniční politiky státu.

Na rozdíl od éry Masarykovy melo poměrné krátké období 
Benešova oresidentstvi jeden důležitý klad.Beneš nekladl po
tíže zdokonalování branných sil,jako to činil pred tím Masa
ryk. Urychleně byla budována na př. opevnení na našich hrani
cích, je* byla poněkud přehnaně vládní propagandou přirovnává
na k proslulé Maginotově linii na hranicích francouzsko-němec- 
kých.Jako tato linie, tak i toto pásmo opevnění molo stejný 
osud.Padlo bez výstřelu.

Pevnostní pásmo na našich hranicích sdílelo s ľíaginotovou 
linií ješte něco dobrého i špetného.Jako ona,tak i naše opevně
ní se staly mocným činitelem v povzbuzení sebedůvěry, víry ve 
schopnost odolávat každému útoku.Na neštěstí zaslepily však 
mysl veřejnosti představou,*e je možno se bezpečně schovat za 
novedbou čísnkou zeš.Francie, věřící na Maginotku, ztratila 
vůli a ochotu plnit své závazky k spojencům,jez považovala za 
postradatelné a ochotně je ponechala jejich osudu.Doplatila na 
to kruté.Také my jsme doplatili kruté na pošetilou víru,Že se
môžeme schovat za opevnení ajnechat ostatní svet běžet jak chce 
a kam chce.Jistě jsme se ovšem spoléhali na dva spojence»kteří 
však s námi nehraničili a kteří k nám nemohli přímo vyslat své 
posily.Nebrali jsme na vědomí»že ani nemají vôli nám pomoci.Po 
slušne dlouhou dobu jsme mohli slyšet mnoho varovných výstrah; 
že ani Francie ani Sovětský sv^z nám nepřijdou na pomoc.(xaké 
britská' politika nevzbuzovala mnoho víry,že by se ona zeme při
dala aktivně, kdybychom toho potřebovali.) Francie»ochromená 
ošidným psi pacifismem a antimiliturismem se schovala za Magi- 
notku, o níž věřila,že stačí zastavit každý útok.žkn Pokud Šlo 
° Sovětský svaz,jeho armáda mohla k nám přijít jen pres Polsko 
nebo Ruriunsko a ani jeden ani druhý z obou těchto státu nebyl 
ochouen dovolit vstup Rudé armády na svou půdu. Od aféry 
Tuchačevského byla ne právě příliš zdatná Rudá armáda ve stavu 
naprostého rozkladu.Valka sovětsko-finaká ukázali ještě potom 
vojenskou neschopnost Sovětského svazu,
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Alespoň v té době se měly otevřít oči odpovědných správců 

naši mezinárodni politiky.Pres ideologickou zaslepenost a poše
tilou stxý domýšlivost měli vidět fakta, očividná každému,kdo 
sledogal, co se ve světe děje. Všechno nasvědčovalo,ze nebezpe
čí vzrůstá a že je potřeb! revidovat pomer k sousedům ,celkem 
stejně obrozeným a zajistit si jejich součinnost.Na neštěstí i 
za Benešova presidentstvl pokračovala naše zahraniční politika 
ve svých dřívějších omylech.Lze to snadno vysvětlit tím,ze i 
když Beneš nepůsobil jiz přímo a bezprostředně v minissterstvu 
zahraničí, muž, nesoucí honosný název ministra zahraničí,nemel 
do ničeho co mluvit.hebyl v podstatě ničím,než glorifikovaným 
úřednickým šéfem ministerstva,poslušnou a bezmocnou loutku v 
rukou muže,který nikdy nestál o ničí radu a nesnesl žádnou 
kritiku..Faktickým ředitelem zahraniční politiky republiky byl 
i nadále a zůstal až do mnichovské kapitulace dr.Edvard Beneš, 
za jehož presidentstvl bylÉÍ^ dokonán«/ve skutečnosti,i kdys to 
nebylo vyjádřeno ústavně právním způsobem, přeměna republiky 
typu více li méně francouzského v republiku typu amerického. 
Bylo to usnadněno,jak se již dávno před tím mnozí kritičtí a 
prozíraví pozorovatelé našeho politického vývoje obávali, tím, 
Že přehnaná autorita prvního presidenta republiky dovolovala 
mu soustavné překročovat meze, stanovené ústavními zákony pro 
zmocnění nositele presidentského úřadu.Postupně se tak vytvori
la nebezpečná a škodlivá tradice, jež umožnila novému presi
dentu v tom pokračovat.Zhoubné toho následky se projevily 
stejně v tom, co vedlo k Mnichovu,ale i potom,za druhé světové 
války.

Vlivem dr.Beneše pokračovala československá<zahraniční poli
tika ve svém skoro detinsky zaslepeném počínání.Rakousko, 
smrtelně ohrožené nacistickou propagandou a podvratností, usilo
valo sjednat s Československem spojeneckou smlouvu.D© Prahy 
přibyl náčelník rakouského generálního štábu generálmajor Jansa, 
ale odejel s nepořízenou.Československo, jež se spoléhalo,že 
vzdálené mocnosti budou bojovat za ne, odmítlo zavázat se k 
boji za souseda,eč bylo možné- i když ne docela jisté- že by 
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vojenská dohoda obou států odvrátila válečnou akci Nemecka proti 
oběma.A i kdyby nakonec mělo snad dojiti k válce, jež by nemohla 
zůstat isolovanou, prostý pohled na mapu ukazuje,jak jiné by 
bylo strategické postavení obou ohrožených zemí a jak naobhaji- 
telnými se staly naše hranice, jakmile padlo Rakousko do spárů 
Německa,k Čemuž jsme přihlíželi s lehkomyslnou lhostejností.

Při nejmenším stejně důležitým a naléhavým se stalo vyřízení 
našich sporu s Polskem a nalezeni lepšího pomeru obou stejne 
ohrožených států.Není nejmenší pochyby,že Polsko bylo nám souse
dem velmi nepříjemným a že na mizerném vzájemném poměru obou 
států melo svůj značný podíl. Vzájemná osobní nevraživost»panu
jící mezi dr.Benešem a polským ministrem zahraničí plk. Beckem 
a jeho okolím, vytvořila ovzduší, v némŽ se vŠy obtížněji dalo 
mluvit o společných zájmech, spolupráci a dokonce i spojenectví 
na život a na smrt.Ale i v Polsku byli - dokonce i na tamním 
ministerstvu zahraničí -lidé, kteří viděli jasně hrozící nebez
pečí a kteří si byli Vědomi,že jako po Rakousku musí přijít na 
řadu Československo, tak po Československu bude na řadě Polsko. 
A Poláci věděli,ze kromě toho mají na svých hranicích naprosto 
bezohledného nepřítele, jímž je Jovětský svaz,který je již jed
nou napadl a od něhož nemohli očekávat nic dobrého.Ani jejich 
ministr zahranieš,jenž při všech svých chybách, jichž bylo víc 
než dost,byl pružnější a prozíravější a obratnejší než dr. 
Beneš, se neoddával ilusím, že by německý nebo sovětský podpis 
na nějakém ujednání mel vůbec nejakou cenu.Nápad na spojenectví 
s Polskem se zrodil v našem ministerstvu zahraničí- či lépe 
řečeno v presidentském úřadu- aŽ za Mnichova,Bahd^ jsme byli 
sakoxmm najednou ochotni obětovat i Těšínsko a museli vyslech
nout,že když hoří dům, nikdo nevystaví protipožární pojistku.kxx 
Zase se opakoval případ zoufalého dopisu Přemysla Otakara II. 
polskému králi a polské šlechtě.Také on pomáhal nepřátelům 
Polska a pak chtěl pomoc,když už bylo pozdě a slo o jeho 
bytí a nebytí.Ale když se blíží nebezpečí,je nutno podniknout 
všecnno možné,i když se to zdálo obtížné a snad i nemožne,My
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Jsme to neučínili,promeškali jsme poslední vhodnou dobu a ří
tili se do katastrofy slep© a neodvratně.

Nikdo nebude tvrdit,ze v období 1935-58 bylo postavení naší 
republiky tak snadné a výhodné, jako ještě několik let před 
tím.Začaly se mstít staré chyby a omyly naší mezinárodní poli- 
tiky,jež ojedinělí její kritikové právem vytýkali neomylnickému 
jejímu správci,který od samého počátku skoro nekontrolovane 
řídil naši mezinárodní politiku.Dr.Beneš přecenil a stále pře
ceňoval význam Československa v Evropě a přeceňoval také své 
osobní pos^-tavení ve světové politice.Nezpozoroval mravní a 
vojenský úpadek Erancie,Británie a konečně i Spojených států 
a jejich stále se stupňující nechuř dát se zatáhnout do váleč
né zápletky, jez by se přímo a bezprostředně nedotýkala jejich 
důležitých zájmů.Není známo,co a jak o vývoji v západním světě 
referovala do Prahy vyslanectví, co postřehli odborní
referentiKtohoto ministerstva,mající na starosti jednotlivé 
zeme. Bylo by jistě xmjjmmmxáx velmi zajímavé čist tyto refe
ráty,jež patrně sdělovaly to, co chtěl čisti ten,pro něhož 
byly určeny.Ale konečně i v tisku bylo nás několik,kteří jsme 
poukazovali alespoň částečně na nebezpečný vývoj v zemích,na 
nichž závisela naše bezpečnost.Je ovšem 3mutná pravda,že jsme 
nemohli psát tak otevřeně,jak bychom byli chtěli,ale pánům 
’’nahoře” by i náznaky mohly stačit,i když to nestačilo širokým 
vrstvám čtenářstva,jež by bylo potřebovalo mluvu mnohem 
otevřenější.A kdyby politický nátlak na redakce byl poněkud 
mírnější, byl by tisk z velké části mluvil mnohem otevřeněji.

^evansistické nebezpečí z Německa nemá svůj počátek až v 
dobexAdolfa Hitlera.Od té chvíle, co se Německo vzpamatovalo 
ze své porážky a xmißKBUinxnXüixmm překonalo svou šílenou infla-

v 
ci a její následky, mohlo být každému zřejmé,že zde je vážné 
nebezpečí pro mír a bezpečnost jeho sousedů.(Sovětský svaz 
ohrožoval ostatní státy svými podvratnými akcemi,jež prováděly 
na něm závislé komunistické strany,ale přímé válečné nebezpečí 
od něho dlouho nehrozilo.) Od samého počátku bylo zrejme,ze
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hrozba z Německa má dva počáteční cíle.Jedním bylo Rakousko, 
jez mělo být pohlceno, druhým pak bylo Polsko, jemuž mel být 
odebrán "korridor", rozdělující severní Nemecko na dve pásma. 
Ačkoliv výmarské Německo bylo dosud vázáno ustanoveními o od
zbrojení ,kazdtí mohl videt jak tato ustanovení mírových
smluv soustavně a skoro veřejně porušuje.Zákaz branné povin
nosti a početné armády byl obcházen tvořením "Černé Reichs
wehr", jez byla budována ne jako malá profesionální armáda,ale 
jako kádr pro příští velikou armádu.Zákaz určitých zbraní byl 
porušen ^tjadnáním mezi Německem a Sovětským svazem v Rapallu 
a spoluprací armády nemecké s armádou sovětskou.

V našem ministerstvu zahraničí panovalo několik ilusí,Jež 
je pravdepodobne nutno přičíst na vrub dr.Beneše. Předně, po
kud Šlo o Rakousko, byla zde smlouva,jez této zemi zakazovala 
jak splynutí s Německem, tak i obnovení monarchie, zejména pod 
aabsburky.Naše zahraniční politika,ač nepřála splynutí Rakouska 
s Německem, povazovala toto porušení mírových smluv za nebezpe
čí nnohem aenší, neš obnovení habsburské mon rchie.v Rakousku. 
Také jsme mobilisovali proti pokusu posledního rakouského 
císaře Karla obnovit svou vládu v Rakousku.Proti anexi Rakouska 
Německem jsme nemobilisovali,ale spokojili se "čestným slovem" 
Heřmana Goeringa.’

Pokud jde o Polsko, netajilo se naše ministerstvo zahraničí 
názorem,,že "nebudeme bojovat za koridor".Dr.Beneš vykládal na 
důvěrných tiskových konferencích (sám jsem to slyšel asi dva
kráte na vlastní uši),že Německo jistě nedá pokoj a že prvním 
jeho útokem proti stavu, vytvořenému mírovými smlouvami,bude 
válečná akce proti Polsku pro "koridor".Velmoci,podle dr.Bene
še, Polsku snad pomohou, snad nepomohou,ale v žádném případe 
není potřebí»abychom se do toho pletli a vzbuzovali německou 
nenávist.Pr*jdou-li snad velmoci Polsku na pomoc,můžeme svou 
pomoc dobře prodat.Nechají-li je na holičkách, bude ovšem 
hrozit nebezpečí i nás,ale velmoci nedovolí, aby se stejný 
útok se strany Německa opakoval.Nám na pomoc okamžité přijdou.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 435



194 
Dr.Beneš nikdy nevyložil, proc by se tak sta o v našem případě, 
když by ta pomoc nám byla obtížnější po rozdrcení Polska,nez za 
jeho účasti,protože Polsko bylo konec konců txfcá stejně jako 
my součástí francouzské bezpečnostní soustavy.A neřekl také, 
jaké je spolehnutí na spojence,který jinému spojenci pomoc 
odepřel,i když byl k tomu vázán slavnostní smlouvou o spoje
nectví.

Benešova thése byla v Polsku známa- Benešův tisk se ostatně 
nikdy netajil názorem, Že "za kori^Mť bojovat nebudeme".V poz
dějších hovorech s polskými kolegy jsem ji musil opětovně vy
slechnout jako obhajobu ošklivého polského post pu proti nám v 
době Mnichova.

Dr.Beneš spoléhal hodně také na Společnost národů,Ale již 
r.1955 se ukázala bezmocnost této společnosti v případe ital
ského vpádu do Habeše a bezmocností sankcí.Kdo bral dosud 
Společnost vázne-? a dávno před tímto jejím debaklem to byli jen 
nepolepšitelní ilusionisté-musil přestat s ní pocítit.Ale dr. 
Beneš, jak mu to později ve svých pamětích vytknul vůdce brit
ských socialistů a po druhé světové válce ministerský předseda 
Británie Clement Attlee, spoléhal přílišně na význam své osob* 
nosti a na svou diplomatickou schopnost vyřešit nejobtížnější 
problémy pějakou důvtipnou formulí.Přehlížel nebezpečí.

Viděli jsme, že jako přecenil význam Československa, tak pře
cenil vlastní význam i vlastní diplomatickou dovednost.Postaven 
před rozhodnutí bojovat nebo kapitulovat, volil kapitulaci,jako 
to činil již v předchozích případech.Neuvědomoval si,že jsou 
situace, v nichž je potřebí hledat nové cesty, v nichž je po
třebí uznat vlastní omyly a snažit se je odčinit.

Jeho zaslepením ciav lořečníci mu udělili usnesením Národního 
shromáždění chlubný titul "president Budovatel”.Historie mu dá, 
zejména za jeho výkon za druhé svetové války,titul poněkud při
léhavě jší. Svou zaslepeností a umíneností zničil,čeho vytvoření 
se kdysi účastnil.

**»
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Sovětský 3Vaz byl od svého vzniku domovem krutého politického pronásle
dování. Roku 1936 byl zaohváoen mimořádně veliou záplavou zvláště krutýoh 
čistek. Tisíce lidí zmizelo beze stopy v konoentračníoh táborech a na popra- 
vištích. I na otrlou Evropu se to zdálo mnoho. Ješýě několik let před tím byl 
Stalin lidmi, u niohž pření bylo otcem myšlenky, vítán jako muž,který postup
ně zmírní a nakonec odstraní krutý režim Lenina a Trockého a Sovětský svaz 
zciülisu je. Nyní se začínala okolního světa zmocňovat- na neštěstí pak 
opuštěná- představa, že se Stalin skutečně pominul s rozumem. Čistka pokra
čovala, nabývala stále větších rozměrů a r. 1937 vybroholila.Byla zanesena 
i do armády a zejména mezi její nejvyšší hodnostáře.Najvýznačnější důstojník 
Rudé armády maršál Tuchačevský byl náhla zatčen a pak popraven jako zrádce. 
Stejný osud postihl i jeho nejbližší podřízené.Úředně bylo do světa vyhlá
šeno,že 30 smlouval s Hitlerovým režimem - tehdy ještě ne Stalinovým milým 
spojencem- a že měl v úmyslu provést státní převrat za německé pomoci.

Zpráva o případu Tuohačevského a o čistae v Rudé armádě se zdála potvr
zoval, že se Stalina skutečně zmocnilo to, 00 profesor Quidde ve své světo
známé knížce nazval šílenstvím césarů.Nikko nepochyboval,že čistka v sovět
ské armádě, zejména v rozměrech,v niohž byla provedena, bude mít dalekosáhlé 
důsledky. Předpokládalo se - a zřejmě ne neprávem - že na dlouho ochromí 
morálku ozbrejenýoh sil & jejich vojenskou zdatnost, ne právě vysokou,ač 
Sovětský svaz vždy na své braun' síly vynakládal částky docela nepřiměřeně 
vysoké. Obecně byly vyslovovány pochybnosti o pravdivosti úředního tvrzení 
sovětského,že zde bylo opravdu spiknutí a že toto spiknutí bylo v součinnosti 
s nacistickým Německem.

Nikdo jistě nepochyboval o tom,že Hitlerovo Německo je ochotno podporovat 
vzpoury všude,kde se to hodí jeho záměrům. Nikdo také nebyl ochoten pochybo
vat o tom,že je docela možné,že oposioe v Sovětském svazu je odhodlána pou
žit vzpoury jeko posledního prostředku. Ani armáda nebyla vylučována z řad 
možných opo3ičníků, odhodlaných sáhnout k spiknutí a vzpouře. I když 3e 
Sovětský svaz výdy uzavíral světu a cesty do zahraničí byly dovoleny jen těm 
nejspolehlivějším,přeoe jen to byla právě vysoká generalita, t“šící se mnoha 
výsadám,která mohla navštívit cizinu a vidět tam, jak vynadají nejen jiné

ZÁHADNÝ PŘÍPAD MARŠÁLA TUCHAČEVSKÉHO
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armády,ale i jak se tam Žije.Je už přirozené,že diktatury všeho druhu, 
zejména ty docela totalitní, vychovávají své obyvatelstvo k vzpouře.V demo- 
kratiekýoh stéteoh se vlády mění a ohyby režimu odstraňují tlakem veřejného 
mínění a hlasovaoím lístkem.V diktaturách typu SSSR se veřejné mínění nemů
že projevit,ba nemůže ani vzniknout a hlasovaní lístek je jen kusem bezcenného 
papíru. Pokud se v takové diktatuře provádějí volby, je to jen planá formalita 
a výsledek je předem úředně stanoven. Státní převrat je v takovýoh režimech 
jediným prostředkem změny.Armády mívají zpravidla největší možnost změnu 
provést úspěšně a rychle. Proto nemohla být vyloučena možnost,že Ihohačevský 
se něčím proviniv.Měl k ruce vojenský aparát, repre rentoval SSSR a jeho 
ozbrojené síly při různých slavnostních příležitostech v cizině a mohl tudíž 
mít veřejné a případně i tajné styky s nekomunistickými a v některých rfípsntäx 
případech mírně či důrazně protikomunistickými oficiálními Si poloofioiál- 
nimi činiteli.Možnost tu byla, ale ovšem bylo nesnadno xiřitx uvěřit pravdo
mluvnosti sovětských úředních zpráv a nestrannosti a spravedlivosti sovět
ských soudů.

Diskuse o případu atac narážela na ustavičné záhady. Jaké byly cíle tohoto 
udánlivého spiknutí,kromě svržení Stalinova režimu? ’fyslil Tuchačevský na 
to,čím chtěl nahradit co hodlal povalit? iíšlnivmižSůRx Měla v SSSR vzniknout 
nijaká obdoba nacismu? Nebo snad chtěl nastolit prostou vojenskou diktaturu, 
nebo myslil na nějakou formu sooialianu "s lidskou tváří”,kterou dosud nikdo 
nikde neviděl, Si snad pomýšlel i na jakousi mírnou dávku demokracie? Odhad 
tyl těžký,protože Tuchačevský se svými druhy měl známé a snad i přátele stej
ně v Německu jako v západních demokraoiíoh,kam byli vysíláni na oficiální 
cesty.

Obecně se zapomíná,že Německo a Sovětský svaz měli až do posledních několi
ka let před druhou světovou válkou dlouholeté, velmi intimní a tajné styky, 
zejména ve vojenské sféře. Po první/ světové válce bylo Německo odzbrojeno. 
Mí rová mxüsdx smlouva zakázala Německu nejen všeobecnou brannou povinnost a 
povolila mu jen početně malou profesionální armádu,ale zakázala i různé 
zbraně,3tejně jako i jejich výrobu. Mělo dokonce zakázáno mít generální štáb. 
Německo se ovšem snažilo obejít všechny tyto zákazy íak jen mohlo. Mělo tajný 
generální štáb ( seznam jeho pří slušníků byl v rukou vojenských úřadů 
Československa a Francie již od r. 192?. ). Výmarský režim obcházel Seektovým 
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systémem "černé Reichswehr* zákaz školení záložníků. Skalouvüuv R^pallu, 
sjednX^se Sovětským svazem, uskutečnilo tajnou vojenskou spolupráci mezi
Reichswehr a Rudou armádou. Sovětský svaz si opatřil zbraně,jež byly v Němeoku 
zakázány a na jeho území se cvičili důstojníci Reiohswehr v jejich používání 
a současně i skolili ve vojančině Rudou armádu.Tato spolupráce potrvala do 
Hitlerova Ttnhsáá uohváoení raooi a pokračovala i pak nějaký čas. Skončila před 
vypuknutím čistek. Přerušil ji ffi-tler a ne Stalin.

Za těohto okolností nemůže být pochybností o tom,že sotva který z vyso- 
kýoh vojenských velitelů Sovětského svazu nebyl aktivně účasten této spolu
práce, či nepřišel alespoň ve styk s představiteli němeoké armády. To by 
ovšem potvrzovalo thesi, že vojenská spolupráce vedla k spolupráci politické. 
Je tu však jedna okolnost, jež budí pochybnosti.Německá armáda- čímž nutno 
rozumět především vysokou generalitu, měla stejnou neohúr k demokracii jako 
k bolsevictví. A nebvla také nijak zaníoena pro "českého frajtra",jak byl 
Hitler nazýván ve vysokýoh vojenských kruzích. Stěží vyohovávals své sovět
ské druhy v lásce a zálibě k muži,který byl pro ni povýšelcem, jenž se 
odvážil^ zasahovat do vojenskýoh věcí. A sovětští generálové,pokud opravdu 
pomýšleli na Šťouru, byli sotva ochotni nahradit svého civilistiokého dik
tátora,kteiý se oblékl do vojenské unifoTray a osvojil sí°s^rt*ominutím vědo
mostí a zkušeností, někým, kdo by se mu podobal. Svět také dosud nedozrál k k 
horečoe vojenských diktatur,jež jsou za dnešníoh oasu v některých dileoh 
světa spíše pravidlem a ne výjimkou.Kromě toho, je dooela možné,i když 
ne nějak zaručené,že Tuchačevský a jeho druhové načichli západnictvím,jeho 
vysokou životní úrovní a osobní bezpečností. Ovšem, ani sympatie k nacismu, 
ani sympatie k západnictví u nich prokázány nebyly a patrně nikdy proká
zány nebudou.Všechno nasvědčuje,že Tuchačevský a jeho druhové se stali obětí 
intriky.

Pro tento odhad mluví několik známých skutečností. Na spiknutí nepřišla 
Žádná ze služeb, věnovaných dozoru nad smýšlením občanů. 0'hilení udánlivého 
spiknutí bylo dílem udání, jež přišlo ze zahraničí.V zssvěoenýoh kruzích se 
velmi brzy začalo tvrdit,že informátorem byl tehdejší president českosloven
ské republiky dr. Edvard Beneš a pozdější sdh±x odhalení to potvrdila.V 
nejednom projevu dr. Beneštmůžeme nalézti až příliš makavé náznaky,že to
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ná že to byl on,kdo Stalina zaohránil před vzpourou armády ve službách 
nacistického Německa. Nelze tudíž o tom ani troohu pochybovat.V tom/ také 
sluší hledat vysvětlenínevysvětlitelné naivní víry Benešovy,že v
Stalinovi má dobrého přítele,který jej nikdy neopustí.Tato naivní víra přišla 
drs^bo Benešovi, stejně jako nám a mnoha jiným národům.

Není-li dnes pochybností o tandc tom,že to byle Benešova informace,jež
Stalina upozornila na skutečné, či jen vymyšlené spiknutí Tuchačevského, 
zůstala zde důležitá otázka,jak se dr. Beneš v Československu dozvěděl o 
udánlivém ujednání mezi sovětskou generalitou a nacistickými činiteli. Bylo 
to jistě velmi přísně střežené státní tajemství,o němž určitě nevědělo mno
ho lidí,jestliže ovšem nčcc takového existovalo. Ani v Sovětském svazu,ani 
v nacistickém Němeoku nebylo možno získat inforraaoe o takovéto věci,tím 
spíše pak nebylo možné, aby in'ormace^ jež zůstala tajemstvím pro sovět
skou tajnou policii a výzvědnou službu, byla známa v Československu. To je 
záhada těžko vysvětlitelná.

Německá oposioe proti Hitlerovi již za války soustavně zdůrazňovala, 
že "spiknutí Tuchačevského * bylo mistrovským dílem hitlerovské podryvné 
činnosti, připravující válku proti bolševickému nebezpečí.At již to bylo 
proto,že Tuchačevský odmítl nacistické námluvy a Hitler se mu za to pomstil, 
či aí to bylo vymyšleno nacisty, aby byla oslabena vojenská síla státu, s 
nímž se Hitler hodlal v budoucnosti atak utkat,vždy to přišlo 2 Berlína. 
Kdosi,kdo seděl na dvou židlích a předstíraje sloužit československé zpra_ 
vodajské službě sloužil pH. tom především nacistickému režimu, dodal tuto 
zprávu do Československa.Účelem bvlo, abv Beneš zprávu postoupil Stalinovi 
a tak jej zavedl k tornu,aby ochromil vlastní armádu.

Nacistický výpočet byl správný.Beneš Stalinovi informaci dodal a Stalin 
provedl čistku,jež mohla jej o několik let později zničit. Stalina pošetile 
zachránil důvěřivý Západ,když došlo k účtování mezi Hitlerem a Stalinem. 
Stalin potom Beneše ošálil, jako ostatně napálil každého,kdo mu kdy pošeti
le uvěřil. A tak aféra Tuchačevského, dosud jen částečně osvětlená, je 
jen novým důkazem Hitlerovy a Stalinovy ničemnosti a Benešovy n©prozíravosti.
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ZÁHUBA SVOBODNÉ REPUBLIKY (I)

Přes všeahny občasn' potíže a starosti, stranioké a jiné půtky,byle 
dvacetiletí svobodné republiky nesporně jednou z najblaženejších dob života 
našeho národa. Patrně bylo dobou nejblaženější.Na neštěstí bylo to období jen 
kratičké. A bylo ukončeno žalostnou kata strofou,horší než byla ona bělhorská, 
jíŽ jsme považovali do té doby za to nejhorší, co nás kdy postihlo. Tato 
pohroma byla zaviněna surovým útokem nacismu »hanebnou zradou ostatního 
svobodného světa a také naší lehkomyslností»přehnanou důvěrou a konečně 
i přílišnou samolibostí. Pro drtivou většinu národa to byla pohroma docela 
nepochopitelná a nevysvětlitelná. Ani lidé na vysokýoh nístech státního a 
veřejného aparátu neohápali dlouho, oo se stalo. Někteří se k tomuto poznání 
nikdy nedopracovali.

Je to pochopitelné. Velké historické události jsou v lidských myslíoh 
obvykle spojeny docela neodluSnfc s dny, v nichž se projevily a s jejioh 
vyvroholujíoím zevním znakem. 5ím otřesněji a dalekosáhleji,st v dobrém,Si rit

(0vl< v-ňujV e. H' KTeU o-W#, tí,J
zle^tJ\ skoro bezvýhradně jsou jen viditelným projevem toho,co ffnystal dlouho
dobý vývoj a že den,kdy k nim došlo, je obvykle datem docela náhedným. Co 
se stalo, mohlo nastat o něco dříve nebo o něco později. Obecný poměr k 
takovýito událostem bývá subjektivní a citový.Není nálady ohápat objektivně 
vývoj k nim vedoucí,zejména proto,že z mnoha důvodů nebyl předem obecně 
patrný, nebyl znám autuDahjr nebo nebyl brán na vědomí. Rozdrcení republiky pa
tří k událostem, o jejichž skutečných příčinách si lid doma a exil v zahrani
čí dosud neučinil jasnou představu.

Co se událo v době, jíž označujeme jako mnichovskou krisi,za naoistic- 
kou tíjKupaci a oddělení Slovenska od historických zemí, stalo se předmětem 
bezpočtu pojednání a knih.Některé z nioh jsou seriosní,jiné poněkud povrch
ní nebo dokonce matoucí.často narážíme na nčco,oo byahom mohli označit za 
"apologia pro dotno sua". Počet takovýchto úvah vzrůstá a nesporně se ještě 
zvětší, i když události, jež nás postihly,zatlačuje postupný výskyt kata
strof podobných, dolehnuvších na jiné země a národy. Nicméně, můžeme si 
dnes uoiniti obraz mnohem přesnější a nalézti vysvětlení mnohem spolehlivějšíf 
než bylo možné v oněch pohnutých dnech,

Týto události docela poohopitelně zastínily a do pozadí zatlačily všeohno,

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 441



200 
oo se kromě nich v smémišholsěxaiaii» onom čase stalo. V jejich perspektivě 
mizí také osobní osudy,pokud nejsou v přímém a bezprostředním ztahu k 
světodějným událostem a pokud na ně nemají přímý vliv. Iddé,kteří v oné 
osudové době stáli na odpovědných místech našeho st-tu a veřejného života, 
mohli s vylíčením událostí ,jak je viděli a jak do nich za sáhovali, spojit 
také vylíčení svých soukromých osudů a mnozí tak učinili. Novinář,který byl 
JakoX oelá veřejnost jen bezmooným -i když snad v některých směreoh ač ne 
zcela správně, tedy přece jen poněkud lépe informovaným divákem - by byl 

velmi pošetilý,lrin$na8Kmna±m kdyby se o to pokoušel. Konečně, výstrahou 
je mu, jak nechutným , nebo alespoň směšným dojném naň působilo,když v exilu 
četl nářky některých velikánů ne nad osudem republiky a jejího lidu,ale nad 
jejioh ztrátami a nepři jemnostmi. Osudy a zážitky šeSnatÉžiixiaM jednotlivoe 
za doby národní katstrofy nemohou nikoho zajímat,protože jsou dooela neů^ 
ležité a malicherné vedle toho, oo se stalo.Tam,kde všiohni trpěli,není 
zajímavé a důležité utrpení jednotlivcovo,zejména když tak mnozí, kteří 
to nemohli vypsat,trpěli mnohem vioe. Proto také, co následuje, je jen poku
sem nastínit příčiny pohromy, jak jsme je tehdy viděli.

Ačkoliv se mraky na mezinárodním obzoru hromadily již po dlouhá leta, 
pohroma,jež na nás dolehla se celé naší národní veřejnosti zdála něčím do
oela nepředstavitelným a nepochopitelným,Jfehyidi^smKmjariimiaitsDntaixm hrubou 
křivdou na nás spáchanou.Vypadalo to jako hrozný sen. Nebyli jsme ani trochu 
připraveni na to, oo na nás přišlo. Jistě jsme všiohni považovali Němce za 
tradiční nepřátele, od nichž se nikdy nedá čekat něco dobrého.Od Hitlerova 
příchodu k moci v Německu jsme důvodně předpokládali,že na našich hranicích 
vyrůstá hrozné nebezpečí nejen nám,ale i celému světu.Věděli jsme také,že 
naši Němci nikdy neupustili od svého nenávistného poměru k nám a viděli 
jsme také,km jak plně propadli nákaze hnědého moru,šířeného z Němeoka. Oče
kávali jsme těžké časy»věřili jsme však, že je budeme moci vítězně překonat, 
protože jsme byli pevně přesvědčeni,že nejsme sami.

Předpokládali jsme totiž - a když někdo naznačil,že tak činíme poněkud 
nedôvodné, byl za to kárán a vystaven mnohému osočování - že na naší straně 
stojí oelý civilizovaný svět. Byli jsme přece především členy Společnosti 
národů a to dokonce, jak nás o tom stále ujišíovala oficiální místa,členy 
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vysooe váženými a oblíbenými. Pochybnosti, vyslovované o této Společnosti byly 
oficiálními kruhy zatracovány a označovány za prtojev pošetilého a reakoionář- 
ského škarohlídství.

Měli jsme spojeneckou smlouvu s Francii, jež nás zapojila do své bezpečnost
ní soustavy. Po generace byla Franoie námi milována a uctívána jako vzor osví- 
oeného státu.Byli jsme zaníceni pro její kulturu a civilisaoi,obdivovali jsme 
její vojenskou čest a slávu a její účast na vítězství v první světové válce< a 
tudíž i na našem vítězném osvobození. Skoro bezmyšlenkovitě jsme přejímají 
její politickou ideologii. Pochybovat o její čestnosti a vôli plnit xámazky 
Vseohny závazky, jež dobrovolně převzala, bylo obecně považováno za hanebnou 
urážku země,o níž pravila poněkud nadsazeně,ale přeoe jen nepopiratelně v době 
oněoh naivních ilusí věta,kterou si pamatuji z učebnice, z niž jsem se učil 
francouzský:" Každý člověk má dvě vlasti, tu svou a Francii". Itaoho státníoh 
instituoí jsme budovali podle áfranoouzského vzoru,armádu dokonoe pod francouz
ským dozorem.

Byla tu dále Velká Británie, do níž jsme nebyli sice tak horouoně zamilováni 
jako do Francie,ale kterou jsme obdivovali pod vlivem dob viktoriánských, jako 
vzor mezinárodní politické a osobní čestnosti a hodnověrnosti.Británie byla 
členkou Společnosti národů a byla spojencem Francie. A tak také ona byla po na
šem názoru mravně i smluvně vázána stát věrně po našem boku.

Byla zde Malá dohoda, vydávaná za mistrovské dílo naší zahraniční politiky. 
Také od ní jsme očekávali,že se bez rozpaků a okamžitě postaví za nás,kdyby 
nastalo nějaké nebezpečí.A konečně tu bylo naše spojenectví se Sovětským sva
zem, jehož důležitost a užitečnost nám zaručovali oficiální správcové naší 
zahraniční politiky,aby tak čelili odporu značné části naší veřejnosti proti 
stykům s tímto hanebným státem.

Zdálo se tedy,že jsme zajištěni naprosto dókohale. Jak to tedy se mohlo 
stát,že se Británie postavila proti nám tak příkře a stranila našemu nepříte
li, jak to bylo možné,že Franoie porušila docela nestoudně spojeneckou smlou
vu,ač ještě krátoe před tím nás ujišťovali její oficiální mluvčí pomoci? Jak to 
bylo možné,že Malá dohoda přihlížela celkem netečně k našemu osudu a že i 
Sovětský svaz se dovedně vykroutil se svých závazků,protože nalezl v poněkud 
stupidně stylisované smlouvě příležitost k vytáčkám? (Spojenecká smlouva 
obsahovala totiž ustanovení,že Sovětský svaz přijde nám neprodleně na pomoo, 
jakmile tak učiní Francie.) A konečně, jak to bylo možné,že ani naše armáda, 
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o jejímž výcviku, výzbroji, bojovném duohu a o opevněních -o nichž jsme 
pošetile tvrdili,že předčí i Maginotku - jsme básnili, nevzala věoi do 
vlastních rukou?

Všechno, op na\ jsme se po dlouhý Sas a vlastně od samého vzniku republi
ky spoléhali,se ukázalo být ošidnou ilusi. Po dlouhá leta byla veškerá kri
tika naší zakHäuainž zahraniční politiky uml&eována zdůrazňováním,že důkazem 
její správnosti je okolnost,že jsme miláčky Dohody.Celý svět si nás, podle 
těohto tvrzení, vážil a obdivoval, všichni nám záviděli Masaryka a Beneše.A 
pak najednou přišla drsná skutečnost,jež nám připomenula zpola již zapome
nutou výstrahu Svatopluka Šecha:* Nevěřm?T nikomu na světě širém, nemáme 
jednoho přítele tam.” 0 jiných výstrahách ani nemluvě.V kritických dnech 
jsme zůstali sami, obklopeni nepřáteli se skoro všech stran našich hranic.

Pohroma přišla - pro chápání drtivé většiny veřejnosti- jako docela ne
předvídatelná a nečekaná srarš*,jež rozmetla oe"ou dlouholetou stavbu našich 
představ o tom, jak vypadá a oo si myslí okolní svět.Mnoho ilusí bylo tehdy 
navždy pohřbeno. Národ jen praoně nabýval znova vOi v sebe a svou věc.
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obecného rozradostnění nad nabytím národní svobody a státní samostat
nosti adresoval hned v dneoh převratovýoh v '‘Národních listeoh" Viktor Dyk 
svou básní "Píseň noci 29.října" nám všem důraznou výstrahu.Napsal:"boj 
teprve nám nastává". Upozornil, že "viohřioi strašnou ještě slyším skučet". 
Byla to první, ale ani zdaleka ne poslední výstražná slova,pronesená v na
šem novém státě. Všechny však byly oslyšeny. Žili jsme tehdy ve světě ilusí. 
Mohlo to jistě udivit toho,kdo si dovedl vzpomenout,jak od dob národního 
probuzení všichni mělcí vůdci našeho národního života nabádali k střízli
vosti a kritičnosti. Lze říci, Že jsme se tím celkem všeobecně řídili v na
šem životě jako jednotlivci i jako saitarfa celek, ve všefih oborech života i 
v počínáním celostátním. Jsko jiní národové měli jsme ovsem i my mezi sebou 
fanta sty,kteří své sny považovali za skutečnost. Někdy jich bylo mezi námi 
víoe, než bylo národu zdrávo.Ale bylo naší oprávněnou pýchou,že nikdy nepře
vládli. Kdo viděl, jak jsme se z národa zdánlivě odsouzeného k naprostému 
zániku povznesli ve společenství vzdělané a pokročilé politicky,iriark kultur
ně a hospodářsky, silicí,až bylo nepřemožitelné válečnou persekuoí,jež 
zdaleka předstihlo tóínahJim všechna ostatní národní společenství v habsbur- 
sáké monarchii - což nám získalo poněkud závistivé označení "slovanských 
Prušáků- musí se divit, jak se to stalo,že iluse o mezinárodních poměrech 
a našem postavení v nich tak dominovaly v našem národním životě v době státníx 
samostatnosti.

V bezmocném hněvu proti okolnímu světu nebylo v době pohromy mnoho 
ochoty zpytovat svědční a uvědomit si vlastní podíl na 
katastrofě,jež na nás dolehla.Nicméně byly zde i mimo malou hrstku xaotž 
zasvěcenců,kteří věděli více, jakési neurčité pocity ve veřejnosti, že jsme 
nebyli vždy a ve všem vedeni správnou cestou,jak jsme bývali ujišťováni. 
Zevní okolnosti nedovolovaly však veřejnou diskusi. Nicméně i široké ve
řejnosti se počínala zmocňovat nevyslovená nejistota/,byli-li jsme tak 
moudří,jak nám tvrdili naši vůdoi.

IŠiroké vrstvy lidové počínaly pomalu chápat,že jsme se oddávali klamným 
ilusím a to již od urvních chvil získáni národní svobody. Ještě před slavným 
?8. říjnem jsme věděli, že zástupcům našeho politického života bylo na 
schůzce ve Švýcarsku sděleno velmi autoritativně zástupoi naší zahraniční
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osvobozovací akce,žc jsme miláčky Dohody a že vítězné mocnosti nám dají 
všeohno, oo budeme chtít.Brzy jsme ovšem poznali k velmi nepříjemnému pře
kvapeni, že nám záhadní mocnosti odpírají ledaoos, na oo máme právo a že nám 
zadarmo nio nedá jí. Naopak, že dovedou přijít s požadavky, někýy velmi tíži
vými a nespravedlivými. To však vzbudilo vždy jen oMŠÍ^ové rozčarováni. Věři
li jsme prostě - a byli jsme nabádáni věřit - že poněvadž jsme demokraté, 
pokrokoví a svobodomyslní,všiohni stejně smýšlející nám musí dát přednost 
před těmi,kteří se nemohou tarax honosit takovýmito vlastnostmi. Pravda,již 
před válkou ná3 upozornil |>rof. Goll na to,že v mezinárodních stycíoh nerozho
dují ideologie, ale sobecké zájmy. Nevěřili jsme tornu - tento velký náš 
historik unadl stejně u nás v krajní nemilost pro 3vé politioké omyly velmi 
zestárlého člena panské sněmovny. Koneon5 , soudili jsme- a to dooela 
právem - že na našem bezpečí mají mít vítězné mocnosti a celý ostatní svět 
stejný zájem jako my,protože náš pád by znamenal i jejich hrozné poškození. 
Snad to bylo trochu domýšlivé, jestliže jsme opakovali thési,že kdo je pánem 
čeoh, je pánem celé Evropy. Ale kus pravdy na tom byl. Zapomínali jsme však, 
že jako každý jednotlivec, tak i každý národ si sám a podl9 svého odhaduje 
oo je jeho skutečným zájmem a že není nic ošidnějšího než si myslit,že náš 
odhad cizího zájmu se musí shodovat s jeho odhadem. Jako se můžeme my mýlit 
v odhadu oo je naším skutečným zájmem,tak se může mýlit i ten druhý národ. 
A jako jsme se často mýlil^ v odhadu, co je naším skutečným zájmem,tak se 
mýlili i ti,kteří nás neohali na holičkáoh.

Hu se,že se musíme nutně těšit přízni těch ostatníoh,protože ji pro způ
sob našeho Života a pro naše zeměpisné postavení zasluhujeme, přišla nám 
velmi draho. Stala se základem všech našich zahraničně politickýoh chyb,jichž 
jsme se dopustili. Jistě jsme se dopustili i chyb vnitropolitickýoh a to 
někdy hodně vážných,sejména v našem poměru k Němcům a Slovákůn,ale za nor
málních poměrů, a bez zásshu ze zahraničí, dalo se je odčinit. Psal jsem o 
nich na jiném místě, stejně jako o omylech v našem pomeru k sousedním stá
tům. V mnoha případech byly tyto omyly páchány na nátlak vládníoh činitelů 
proti nejasně projevené vůli lidových vrstev. Etiergioký a včasný postup 
proti rozvratníkům v pohraničí a na Slovensku by byl jistě předešel mnoha 
pohromám.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 446



205
Huse způsobily však největší škody v naší mezinárodní politics», jež byl*, 

ovšem celkem dooela neznámou věcí naší veřejnosti. Také o tom jsem se zmínil 
opětovně na jiném místě. Pokusy na ně upozornit a připomenout,že svět vypadá 
poněkud jinak,než jak byl naší veřejnosti líčen oficiálními kruhy,byly 
přijímány velmi nevlídně. Odchylné názory na zahraniční politiku státu byly 
pomalu považovány za protrinění se proti státu a národu a za napadání presi
denta republiky a jím favorizovaného ministra zahraničí.Kritika, pokud 
měl někdo dost odvahy ji přednést, byla proto vždy nesoustavná, obvykle 
velmi opatrná a skoro vždy nevraživě zakřikovaná.V nejkrltičtějšíah chví
lích se o ni nikdo již nwatannfaA ani nepokoušel,protože žádná kritika ne
mohla již pomoci,nebol na ni bylo pozdě.Mohla dokonce stát a národ poškodit 
v situaci, v níž bylo potřebí naprosté jednoty všech vrstev.Mohla zasáhnout 
rušivě do důvěrných jednání odpovědných činitelů xx s činiteli států jinýah, 
vedených ve snaze odvrátit pohromu, nebo ji alespoň umenšit.V2ci se 
vymknuly již z rukou lidu a jeho tisku.Výbuch nevole následoval později a patx 
posudky byly pak někdy stejně nevěcné, jako předchozí projevy naprosté dů
věry. Zase převládly oity nad klidnou a věcnou úvahou.

Bylo by nepootivé, kdybych se snažil vzbudit dojem, že jsem stál na před
ním místě mezi těmi,kteří včas varovali, nebo alespoň vyslovovali určité 
pochybnosti. Byli lidé, jako dr. Kramář a dr. Antonín Hejn mezi politiky,dr. 
Lev Bor ský, prof. Nikolau a Karel Horký a do určité míry i Ferdinand Kahánek 
mezi novináři,kteří mluvili nejdůrazněji a nejsoustavněji a kteří na vlastní 
kůži poznali, že mluvit pravdu a varovat před omyly není právě nejpř'jemněj
ším zaměstnáním. Pokud jde o mne, potřeboval jsem určitý čas, než jsem za
čal pochybovat ft i pak jsem zůstal daleko za těmito čelnými varovateli. 
I tak jsem zažil nejednu nepřijemnost,ač se to ani zdaleka nemohlo rovnat 
tomu, co postihlo jiné. Na ty nepřijemnosti si nestěžuji,ani se nehonosím 
tím, co jsemx v míře naprosto nedostatečné vykonal.Neměl jsem těch možností 
jako oni, nemsl jsem ani takové možnosti poznat, oo poznat bylo zapotřebí, ac 
abyph mohl mluvit rozhodněji. Bolí mne toliko, že jsem si po této stránoe 
nezískal větších zásluh.

Nhhodlám v této souvislosti provádětxx zevrubnou analysu chyb a omylů 
naší zahraniční politiky. 0 něktarýoh jsem se zmínil v předchozích kapito
lách. V exilu jsem o tom nepsal hodně článků. Na tomto místě bych chtěl
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připomenout dvě soustavné studie. Jednou je "Cesta do kata strofy", jež byla 
přetištěna na pokračování v některých exilních listech.Vylíčil jsem v ní ne
jen naši pochybenou politickou oestu,jež vedla do Jfriohóba,ale také její stej
ně nerozumné pokračovaní za války,jož vedla do Košio. A o tom,jakou úlohu 
hrála v naší katastrofě slovenská zrada, uveřejnil jsem v dnes již zaniklé 
rotterdamské revui "Modrá revue" také no pokračování studii "Slovenská otázke 
v německých plánech proti Československu*'. Použil jsem při torn úředníoh do
kumentu, publikovaných britskou a americkou vládou,jež mluví o stycíoh 
slovenské ludové strany s vládními činiteli nacistického Německa. Rozvádět
tyto věci v této souvislosti nemohu,již proto ne,protože jsem je tehdy neznal, 

'sice,že na Slovensku je skupina zrádci, viděli jsme jednotlivé či
ny,privoláva jící pohromu,ale nedovedli jsme si vysvětlit všechny příčiny v 
pozadí.Pobyt v exilu a četba náležitého množství knih o to , oo se stalo ve 
světě (ne jen u nás), to mi dodalo vysvětlení, jež jsem v oné době jen ne
jasně tušil. Bylo by dooela nepootivfc- podávat zde vysvětlení jako vzpomínku 
na onu dobu,protože bych tím klamně vzbuzoval dojem,že se honosím vědomostmi, 
jež jsem te&íy neměl. Omezuji se proto v dalším jen na to,co bylo patrné 
nejen mně, ale i široké veřejnosti.
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V době,kdy bylo již na obzoru nebezpečí,jež vyvrcholilo Mnichovem a 
po něm následující okupací historickýoh zemí, jsem byl 'řítomen zajímavé 
schůzce s někdejším členem redakoe "Eldovýoh novin”, s nimiž jsem snad ze 
všeoh listův v republice měl nejmenší styky. Kolega Hugo Vavrečka nebyl
tehdy již novinářem,ale přešel do diplomatické služby, jež vyvrcholila tím, 

že byl čs. vyslancem v itoaucai Bukurešti.V době krise byl odvolán do Pra
hy,aby řídil jakýsi tiskoyý stan, přidružený ministerstvu národní obra
ny. Neznal jsem se s ním valně a nevím,jak vynikl jako diplomat.V mých 
vzpomínkách žil skoro výhradně jako autor znamenité a rozmarné knížky 
"yrantišek Lelíček ve službách Sherlooka Holmesa". Napsal a vydal ji pod 
jménem Hugo Vavris,ale nějak se prozradilo skutečné jméno autorovo a Vavreč- 
kovi to velmi překáželo v jeho pozdější diplomatické činnosti^za republiky. 
Vím,že Španělsko odmítlo jej přijmout za vyslance,protože v knížce byl - 
mimo jiné- zesměšněn král Alfons. Do Rumunska ovšem za vyslance mohl.

V malém kroužku novinářů vypravoval nám Vavrečka o jedné ze svých posled
ních audiencí u krále Carola TL Měl uloženo se zeptat rumunského panovní
ka, dostojí-li Rumunsko svým smluvním závazkům,kdyby bylo Československo 
napadeno. Podle Vavrečky král Carol považoval tuto otázku zrovna za smrtel
nou urážku.Ptal se pohněvaně:” jak si můžete myslit,že když jsem dal jednou 
slovo, že je poruším?" Vavrečka tvrdil, že mu dalo hodně práce, než rumunské
ho krále uklidnil a uchlácholil.

V této drobné episode můžeme vidět klič k základnímu omylu vůdčích či
nitelů naší zahraniční politiky a našeho obecného nazírání na svět, dikem 
vše/mooný poloabsolutistickýl^ panovník Rumunska tyl docela nepochybně 
ochoten dostát závazkům,které podepsal a považoval to předevšém za otázku 
Vlastní osobní cti. Měl také možnost jednat jak za správné, nebo alespoň
za nutné povazoval. Jeho slovo v Rumusnku rozhodovalo. I když bylo v oné zemi 
něco,oo si říkalo parlament, byl to nakoneo král,který rozhodoval a který 
si do svého počínání nedal od nikoho mluvit. Na tom, co si myslil rumunský 
občan ani trochu nezáleželo. ( V zájmu spravedlnosti musím doznat,že když 
jsem se o několik měsíců později dostal za války do Rumunska a mluvil s 
různými Rumuny,viděl jsem,že k nám tam byly obecné sympatie a lítost,že 
nám nemohli pomoci.)Ale poloabsolutistický panovník byl v oné době výjimkou
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a my jsme si měli uvědomit rmtžxfr podstatný rozdíl mezi státy absolutistic
kými,poloabsolutistiokými a demokratickými.

Také z demokratických zemi jsme během republikánského dvacetiletí slýchali 
mnoho krásných slov o nás a o posvátnosti smluv a národní a státní cti, 
stejně jako o nutnosti čelit režimůn, jako je sovětský, fašistický a nacis- 
tioký. Když na samém počátku napětí, jež vedlo nakonec k Jfriichovu, mluvil v 
pražském rozhlasu k nám franoouzský ministr a socialistický vůdoe Leon Blum, 
jistě to myslil doopravdy,pokud šlo o jeho úmysly. Stejně nelhali záměrně 
ani jiní francouzští a angličtí politikové,kteří nás ujištovali přátelstvím 
své země. mýlili se však,protože prostě přeceňovali ochotu svého lidu při
nášet! oběti za něco, co tamní veřejnost nepovazovala za osudový životní 
mánoíi vlastní zájem. At chtěli nebo nechtěli, nemohli jednat proti vůli a 
náladě svého lidu -nebo alespoň té jeho nejhlasitější části.

Pr o demokrata je smutným poznáním skutečnost, že demokracie jamm jako 
spojenai jsou mnohem méně spolehlivé, než státy absolutistické,nebo polo- 
absolutistické.Nesporně mají i v demokratiokýoh xnaárii státech političtí 
vůdci značnou moc a mohou někdy zatáhnout své země i do dobrodružství velmi 
nebezpečných,ale obvykle tak nemohou učinit,leda by se jim podařilo vytvo
řit ve veřejnosti náladu k činům, jež si vyžadují značných obětí.Král Carol 
se nepotřeboval ohlížet na lid, franoouzští a britští ministři a jiní 
státní činitelé se musili značně ohlížet na lid a na jeho volené nebo samo
zvané zástupce a představitele. V demokraciích je to nakoneo hlasovaoí 
lístek a voličstvo myslí obvykle na to, co považuje za vlastní zájem.Někdy 
ten zájem chápe velmi špatně,ale vždy ra tom trvá,že jeho vůle musí být 
respektována. Postavit se proti vůli a náladě veřejnosti znuděná riskovat 
vlastní postavení.Nikdy není mezi vůdčími činiteli mnoho lidí,kteří jsou 
ochotni přinésti obět své kariéry, když mohou se podvolit a pak svést ná
sledky za pošetilosti a hanebnosti na ty,kteří převládli nad nimi.

Jed/ním z nejvášnivěji zastávaných zájmů a cílů v západníoh demokraciích 
Byla (jako je tomu docela pošetile i dnes, kdy to píši) horečná touha za
chovat mír za každou cenu,pokud tu cenu zaplatí ovšem někdo jiný. Nikdo 
nenamítal nic proti velebení demokracie, svobody a snášelivosti, mezinárod
nímu právnímu řádu, posvátnosti mezinárodních smluv a proti ztBBshám 
zatracování výbojné útočnosti.Veřejnost v oněoh zemíoh byla zanícena pro
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tyto ? jiné vznesené ideály,ale byla vždy ochotna přenechat někomu jinému 
starést o to a vlastní svědomí uchlácholit ,když se stalo něco,oo se stát 
nemělo a bylo jí odsuzováno v zásadě tím,že se v daném případě nedá nic 
dělat,že případ agrese je něčím poněkud výjimečným.(Ani to není ničím nezná
mým v dnešním čase. '

Obě hlavní mocnosti Evropy,Británie a ]?ranoie, byly unaveny a do velmi 
značné míry demoralisovány první světovou válkou a cbětmi,jichž si tento 
konflikt vyžádal. Všude se rozmohl pošetilý pacifismus,který dop ručoval zá
sadu "nehas, oo tě nepálí". Byli ovšem státníci, politikové a publicisté,kte
ří viděli pošetilost a sebevražcdnost tohoto stanoviska,kteří volali po usi
lovném zbrojení a energickém postupu proti případnému útočníku. Ale jako za 
našich dnů byli tehdy zakřikováni,odsuzováni a ostoudeni.V'Británii na př. 
popřel o volbách tehdejší ministerský předseda Bnxdram Stanley Baldwin - 
který chápal co nechápala veřejnost - svůj úmysl mírně zbrojit,protože,jak 
to doznal po volbáoh, kdyby to byl přiznal, byl by volby prohrál .A slavná 
doplíiovaoí volva v londýnském volebním okresu Fulhamu ovlivnila britskou po
litiku mnohem pronikavěji,než by příslušelo události celkem malicherné. Tento 
okres byl po dlouhou dobu považován za spolehlivě konservativní,ale konser- 
vativnl kandidát docela nečekaně prohrál proti socialistovi,protože se vy
slovil pro intensivní vyzbrojení země. Socialistická kandidát mluvil proti 
zbrojení, popíral nebezpečnost mezinárodní situace,ač Německu již vládl 
Hitler. Od Fulhamu se varovné hlasy oz 'valy jen výjimečně^ skoro všiohni li
dé závislí na lidové přízni, hjrli příliš zděšeni a neodvažovali se mluvit 
o tom, co bylo nutné.

Tr^nc'e byla ku v*emu ještě ve staVu obecné demoralisace. Ač vázána smlou
vami s námi,Polskem a Sovětským svazem, myslila jen na sebe. Zalezla za Magi- 
notovu pevnostní linii jako za čínskou ze^ a rozhodla se ponechat svět svému 
osudu.XT vědomí -jak se později ukázalo docela nesprávném- že se ji nemůže 
nio stát, kladla požadavky na své spojence,ale nehodlala pro ně docela nic 
učinit.Taká ona věřila pevně,že je bližší košile než kabát ,ač velmi často 
na kabátu záleží mnohem více než na košili.

Spojená státy,jež kvapně vyrůstaly ve světovou mocnost a rozhodujícího 
činitele, byly v křečích sobeckého a nerozumného iaolacionismu. Mezi Amerikou 
a Evropou bylo moř:,což američtí státníci považovali za přehradu dostatečnou.
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Ve všech velkých západních státech převládaly a lidi,kteří viděli blíží

cí se nebezpečí do pozadí zatlačovaly nejrozmanitější hlučné skupiny,pěstu- 
jíoí sobeoký pacifismus a nezájem o osudy těch druhých. Byly zde však také 
skupiny sympatisující otevřeně s Hitlerem a Mussolinim. Byly zde podvratné 
skupiny komunistické, jež se snažily ovládnout socialistické hnutí,odborové 
organisaoe a ovšem pacifistické skupiny. A byly tu také skupiny, jež dooela 
otevřeně pěstovaly a rozdmýchávaly nepřátelství proti naší republice. Tomu 
jsme zjejmě nemohli zabránit,ale měli jsme to vědět a podle toho se zařizo
vat. Na jiném místě jsem vyložil, jak selhávala naše propaganda v zahraničí.

Za této situaoe nemohlo překvapit -ač nás to překvapilo - že když Chamber
lain předložil Dolní sněmovně svou dohodu s Hitlerem, propadla tato sněmovna 
přímo šílenému nadšení, jež sdílela veřejnost i drtivá část tisku.V našem 
případě to nebyl jen Chamberlain a jeho nejbližší pomocníci,ale drtivá vějt- 
šina britské veřejnosti,jež byla ochotna zaplatit za mír obětováním země,na 
níž jí nezáleželo.

Francie s klidem a bez rozpaků spolkla hanbu, spojenou s poručením slav
nostní smlouvy. A také Spojené státy si omočily. Chamberlain dostal od americké
ho presidenta Roosevelta blahopřejný telegram.

Nikdo na světě nemohl předem přesně vědět co a jak se stene. Měli jsmo 
a také jsme mohli pnisz poznat,že je tu značné nebezpečí ničeho takového. 
Měli jsme vědět jaké jsou proddy a tandenoe v zemíoh, na něž jsme se spoléha
li a jež jsme potřebovali k naší bezpečnosti,jaké jsou možnosti,že by tyto 
tendence,našimi úředními činiteli bagetelisované, mohly jednoho dne převlád
nout a nás poškodit.Měli jsme varovat naši veřejnost,aby nespoléhala na vzdá
lené přátele»kteří se mohou případně k nám obrátit zády, když jioh budeme 
n jvíoe potřebovat. A měli jsme provést kvapnou revisi naší zahraniční politi
ky a hledat oporu u těch,kteří byli stejně jako my ohroženi,především Ra
kousko a Polsko.

Na tom,že jsme nevěděli co hrozí a neučinili nic proti tomu,nese docela 
pochopitelně vinu naše oficiální politika,jež odmítla polský návrh zakročit 
proti Hitlerovi v době,jak kdy jeho postavení bylo vratké a rakouský návrh 
spojenectví.Značný kus viny nese ovšem i náš tisk.Není to však pokus přesu
nout odpovědnost z vlastních řad na jiné,připomínáo-li že tisk,na neštěstí 
nemohl vykonat, oo vykonat měl. Byl mnohem méně informován, než měl býti. Z 
ministerstva zahraničí plynul jen docela nesprávný,pošetilý a škodlivý
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optimismus. Vlastní informaoe se těžko sháněly. Naše noviny nebyly dost bohaté, 
aby mohly býti řádně sestoupeny stálými zpravodaji v cizině,kteří by mohli 
náležitě studovat poměry a politické proudy a tendence v jednotlivýoh zemíoh. 
Také redaktoři pro zahraniční politiku, z nichž ne všichni byli právě na 
výši,nemohli do zahraničí cestovat tak často, jak bylo potřebné. Krátký po
byt v zahraničí nemohl nikdy dát tolik, jako delší pobyt,spojený s bedli
vým zkoumáním veřejného mínění země, na níž se zpravodaj měl specialistovat. 
Je ovšem pravda,že v našem tisku převládal tradičně nezájem o zahraniční 
politiku a že mnoho vydavatelství novin považovalo zahraniční rubriku za 
zbytečně nákladnou přítěž. Zájem byl spíše o zprávy o událostech -pokud 
možná sansačnějších - než o to, co bylo za nimi.

Byly to především zastupitelské úřady republiky, jež měly vidět,předvídat 
a do Prahy referovat a ministerstvo, jež mělo náležitě noviny informovat. 
Ministerstvo však přijímalo hodně nevrle každou skeptiokou zprávu některých 
odvážnějšíoh a prozíravějších vyslanců, jako tomu bylo v případě Osuského. 
Kromě kniacc-'. toho,ministerstvo vykonávalo přímý nátlak na listy,v nichž se 
občas objevily pochybnosti o obeoné lásce okolního světa k nám. Protože jsem 
se sám občas pokusil zdrželivým způsobem vyslovit různé poohýbnosti a obavy, 
vím, jak nesnadné to bylo a s kolika nepříjemnostmi to bylo spojeno. I v 
redakcích samých býval často nevinář,který viděl co neviděli ^statní, umlčen 
těmi,kteří neviděli,již proto ne, poněvadž se zabývali dooela jinými zále
žitostmi. To platilo i o tisku,který nebyl dooela zanícen pro dr. Beneše a 
jeho politiku.V mnoha listeoh xi seděli v zahraniční rubrice (často ostatně 
i ve vlivnější vnitropolitické) novináři,podléhá jící vlivu ministerstva 
zahraničí,někdy dokonoe i jeho přímí zaiaěstnanoi.

V době, kdy se začala povážlivě blížit mnichovská pohraná.ustaly ovšem 
i výstrahy těch,kteří byli znepokojeni a za jinýoh poměrů by byli důrazně 
varovali. Censura začala zasahovat velmi přísně a každé kritioké slovo bylo 
označováno za ohrožení zájmů republiky z nepřátelení zemí a osobností,na 
niohž nám záleže'o, protože měli v rukou nás osud.

Právě proto,že nebyla náležitě informována, byla naše veřejnost dooela 
nepřipravena na to, co přišlo a byla dooela bezradná v osudovýoh chvílíoh.
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Všiohni jsme viiWil* vinili především jednotlivé j±á± cizí státníky,veřej
nost soustředila svůj hněv na ně výlučně. U mnohých jsme tak činili plným 
právem. Neuvědomovali jsme si však,že tak přemnozí z nich byli jen výkonným 
nástrojem -někdy snad velmi neochotnýma jindy velmi ochotným - nálady ve 
veřejnosti svých zemí. Za tu nevědomost můžeme sami, stejn? jako za osudo
vé chyby e omyly našeho dlouholetého postupu v mezinárodních záležitostech. 
Hlavní vinu nesou ovšem ti,ktoří stáli na odpovědných místech státu a 
našeho veřejného života.
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ZÁHUBA SVOBODNÉ REPUBLIKY (IV)

V tragickýoh dneoh mnichovských událostí jsme v zoufalství zahrnuli 
pohoršenými výtkami především okolní svět a zejména naše zrádné nebo alespoň 
nespolehlivé zahraniční přátele. Byli jsme dokonoe více zaujati proti nim a 
proti Polsku a Maďarsku, jejichž vlády pžihEOŠxi přikvačily využít příleži
tosti se přiživit na našem neštěstí, než proti Německu samotnému. Od Němců
a od Hitlera zvláště, se nedalo čekat nic jiného, na přátelství nebo ales
poň na neutralitu těeh druhýoh jsme se spoléhali. Byl to zejména Chamberlain, 
který se stal hlavním terčem naší nenávisti. Dooela spotánně začala horečka 
dávat wim jeho jméno psům. Pro tehdejší náladu bylo příznačné,že jsem získal 
poohvalu,když jsem napsal článek, v němž jsem proti tomu protestoval se zdů
vodněním, že tím urážíme psy,jež všichni milujeme.

Chamberlain byl ov^em viditelným iniciátorem na^í pohromy a neuvědomovali 
jsme si, že jeho ústy mluvila tehdy opravdu celá Velká Británie. I bez něho 
bylo proti nám v Londýně a v celé zemi značné zaujetí a hlavně ovšem v 
úředních kruhů. Teprve mnoho let po váloe jsme se dozvěděli toho skutečné 
příčiny.

Jistě nebylo nejmenší příčiny,abychom Chamberlains a ostatní britské 
ofioiální činitele nějak uctívali a omlouvali. Nicméně, hlavním provinilcem 
byla Franoie a tu jsme, z nepochopitelných důvodů,považovali za oběl Chamber- 
lainova nátlaku a ne za mazaného uhýbače povinnostem,který se zanícením 
svaluje svou vinu na někoho jiného. Nebyl to poslední případ,kdy se Francie 
snažila za každou oenu utéoi od svých povinností»Chamberlain měl o rok pozdě
ji hroznou námahu, než ji přiměl, aby dostála svým závazkům vůči Polsku 
a to alespoň na papíře. Chamberlain byl sveden špatnými rádci a vlastní 
neschopností,Franoie jednala vědomě hanebně.

V rekriminaoíoh doby mezi Mnichovem a nastolením Protektorátu jsme se
obvykle obraceli na nesprávné adresy. Viděli jsme na př.,jak po zákazu 
němeoko nacionáoně socialistické strany a zastavení činnosti stejně zrádné 
nmeoko nacionálni strany vznikla docela protizákonně Henleinova Sudeten
deutsche Heimatsfront,jež se pak přejmenovala na Sudetendeutsche Partei. 
Této straně byla nejen povolena existence,ale strpělo se,když terorem v 
pohraničí drtila aktivistioké strany a když organisovala bojůvky,jež v 
posledních týdnech před Wiichovem byly v přímém vzbovřeneokém poměru proti 
snbsotjHm sm-inn-taft
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státu. Zřejmě byla v rukou nacistické vlády Německa. Soudili jsme,alespoň 
velmi mnozí tak činili,že kdybychom byli potlačili tuto stranu včas,nemě
lo by Hitlerovo Německo záminku k útoku na nás.

Nepochybně jsme měli zakázat Kenlelnovu stranu a každý její pokus o 
vzpouru potlačit,ačkoliv by to nebylo Kákáš: odstranilo Hitlerovu snahu zmoc
nit se Československa.Veřejné mínění kladlo však toto opomenutí za vinu 
ministerstvu vnitra,jemuž tradičně vládli členové republikánské strany» 
Neuvědomovali jsme si,ža ministerstvo vnitra mělo v úmyslu zakročit a že 
tento úmysl byl podporován oelou vládou, ale nestalo se nic.President 
republiky -tehdy ještě Masaryk- se velmi rázně postavil proti potlačení 
této strany v zárodcích. Později to již nebylo tak snadné.

Byli jsme pohoršeni tím, oo jsme považovali za sloven dcý nevděk.Ani zde 
jsme si neuvědomovali,že tu^Mo o činy několika fanatiků, ale že tu jde 

o záměrně organisované spiknutí, dohodnuté 3 Berlínem. Za se tu byl pokus 
přenésti hodná viny na republikánskou stranu, ale kdyby bylo po jejím, byli 
by měli luúáčští zrádci život mnohem těžší, než měli, (Nemusím snad, dokazo
vat,že jsem nebyl členem této strany,.ale jejím odpůrcem a že znám mnoho 
jrojmsk chyb a omylů napáchaných jejími vůdci. Ale v tomto případe měla vinu 
jen v jednom -že ustupovala nátlaku “Hradu" víoe než ms'!a, )

Mnoho hněvu, nebo alespoň hodně posměchu bylo namířeno proti naši armádě, 
kterou jsme troohu přeceňovali. Očekávali jsme od ní,že se sama postaví na 
odpor mnivhovské kapitulaci.Měl jsem to pochybné potěšení,že jsem poznal 
slyšný počet naHoh generálů a jiných vysokých vojenských činitelů. Mezi ni
mi bylo jioh mnoho, ns než platil posměšný popis jednoho generála»uštědřený 
mu francouzským generálem Mittelhausere^v době,kdy byl náčelníkem francouz
ské vojenské mise. Napsal: “V míru může být třeba zemským vojenským velite
lem, za války jej dejte do pense*. Ale mezi generalitou byli vynikající 
lidé, jako Krejčí, Prchala i Viest a jiní. Ani ten Syrový nebyl tak neschopný, 
za jakého byl později označen. Když se po Mnichovu objevil v hiaxg biogra
fech film “Neporažená armáda", vyrobený již dříve a jen poněkud pozměněný, 
lidoyý vtip jej rázem přejmenoval na "nepodařená armáda".Nevěděli jsme 
nio o prudkém odporu gmraerni/. generality a mnoha vyšších důstojníků proti 
opuštění opevnění a kapitulaci vůbec. A nedovedli jsme si uvědomit,že nic 
horšího jsme si nemohli přát,než vojenskou vzpouru v tragické situaci. 
Taková vzpoura by za některých okolností byla dooela záslužná,ale v dané
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situaci, když již kýla kapitulaoe podepsána a podepřena autoritou prei.id.auta 
a vlá^y, byla by poškodila ještě víoe to, oo ohtěla odstranit. Kdyby bylo 
došlo k vzpouře armády proti státním autoritám, od nichž veřejnost naivně 
očekávala, že zachrání co se zeohránit dá, byli bychom vedli sami a bez 
spojenců válku proti Němčím a současně i proti vládě, veřejnosti a značné čfafck 
části armády,jež by se k vzpouře nepřipojila. Občanská válka byla něco,oo 
jsme nejméně potřebovali.

Kapitulaci jsme, z nedostatku informovanosti, připsali na vrub slabošské 
vlády a obvinění bylo brzy přenášeno na některé politické strany. Byli vi
něni republikáni a také národní demokraté,které ještě krátoe před tím obvi
ňovali z nerozumného protiněmecké^zaujetí. Obvinění vlády bylo jen částečně 

správné.Vláda docela pošetile přenesla vxx vseahna svá oprávnění na presi
denta republiky. Neučinila tak nějakým formálním aktem,ale stalo se tak 
fakticky. Za války prohlásil sám dr.Beneš rozhlasovým projevem z Londýna, 
že vláda jednala jen v souhlasu s ním a podlo jeho rady. Zástupci Vrancie 
a Británie přicházeli se svými příkazy k němu a ne k předsedovi vlády nebo 
k ministru zahraničí. Ministři se proti, tomu nepostavili,protože se spolehli 
na úsudek muže,který kromě toho,že byl presidentem republiky, byl před tím 
dlouholetým ministrem zahraničí a byl dosud považován za největšího znal
ce zahraniční politiky a mezinárodních poměrů, s nímž se po této stránce 
nikdo nemohl měřit.V tom se mýlili, stejně jako většina naší veřejnosti, včet
ně jeho politických i xsk osobních odpůrců ba nepřátel,ale za Mnichova a 
potem byla také již pozdě ne přezkoumávání jeho kvalifikaoe. Politické 
strany měly prostě mnohem dříve věnovat zahraniční politioe svou pozornost w , 
a měly si vynutit ústavou zaručené práve do této věci mluvit. Jejich 

-něftási bylo,že ještě více než ti.sk, neměly vlastních znalců v oboru zahra
niční nolitiky a že přenechaly všechno jednomu muži. Bylo by to bvvalo chybné, 
i kdyby tu bylo šlo o genia. Proto je nutno říci,že jsme si do značné míry 
svou katsyfftrofb 3ami zavinili. Ani v době %ilohova,ani p/otom jsme si v dů
vodném rozbolestněnl neuvědomili, čím jsme se sami proti sobě provinili.

Byla to hrozná doba, v níž však národ^ž^čal kvapně napřimovat svou 
páteř a pozvedat hlavu. Pozdemní odbojové organisaoe se začaly rojit. Některé

'S
byly rozumné, některé nerozumné. 0 tom mluvím v příštím svazku těchto vzpo
mínek,protože jsem byl zapojen na některé skupiny. Ale doba od Mnichova
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byla především dobou zoufalého smutku a zmatku. Shrvu to byl pocit zoufhlé 
beznaděje a ponížení, v němž Benešove slova na rozloučenou "nezoufejte,mám 
plán" přímo vr.budila posměšnou pražskou parafrázi "byl tu plán a byl z toho 
eroplán".

Do této hrozné doby přišel den, kdy v časných hodících ranních se obje
vilo v rozhlasu hlášení:"Německé vojsko postupuje do Öcch a Moravy. Zacho
vejte klid a rozvahu". Slyšel jsem to , nevysplalý,protože jsem skoro 
celou noc strávil v redakci,kde jsme Sekali na zprávy o Hochově cestě do 
Berlína. Před tím jsme byli chlácholeni přehnanou sebedůvěrou nového ministra 
zahraničí dr. Chvalkcvského,který se naiwnc spolAial na své přátelství s 
Hitlerovým pomocníkem Melsaaerem a stejně důvěřivými referáty posledního 
8a. vyslance v Berlina dr. Mastného.

Přišla tedy okupace, jež znamenala konec otálení a pochybností. Přivolala 
zoufalství, ale vzbudila také touhu po odporu,stejně jako mnoho nespravedli
vého hněvu proti dr. Háchovi, který se stal obětí poměrů.

Později se nalezli hrdinové,kteří kárali národ ze zbabělosti, že nejednal 
a žo se na oko podřídil. Stejným neprávem to činili, jaRo když takovéto 
výtky adresovali náx armádě. S holýma rukama proti až po zuby vyzbrojeným 
vojskům, jež obsadila naši vlast, byl každý odnor škodlivým pokusem
o zbytečnou sebevraždu.Naším úkolem bylo zbavit se Hitlera r jeho drábů, ne- 
nechte národ vyvraždit,ale zachránit jej. Prostě, čekat na příhodnou chví
li,až bude možno přejít k činům. Lidová moudrost pochopila dříve než nero
zumové v Londýne, žrax Paříži a fofehingtonu,že přepadení republiky není kon
cem,ale začátkem."Hitler to tak nenechá", to byla obeoně sdílená vára. Lido
vý instinkt pochopil,že se Hitlerův imperialismus nezastaví za "posledním 
požadavkem",ale že cílem je, oo hlásala nacistická pochodová písen"dnes nám 
patří Německo a zítra celý svět". Hitlerův imperialianus se nemohl zastavit. 
Musil pokračovat ve svých výbojích a ti,kteří jej mohli na začátku docela 
snadno a s docela malými obětmi zničit, musili pak přinášet nejkrutější obě
ti po plných šest let.Na noštěstí-snad předbíhámysle nemyslím že je to zbyteč- 
néné- nezmoudřeli z tohoto poučeni, jehož se jim dostalo. A zase v zájmu spra* 
vedlnosti musím doznat,že ani naši n&dňžmžfctófcpiár tehdejší vůdčí činitelé 
se nepoučili a nezmoudřili,ale přivedli nás do nové kstastrofy.

**«
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DOČASNÝ EPILOG

0-3 Mnichova nastaly v naší státní organisaci a v utváření našeho veřej
ného života pronikavé změny, jež obrátily skoro všechno na ruby. Mohl jsem je 
přímo sledovat až do svého odchodu do zahraničí,k němuž došlo přesně měsíc 
po okupaci. Tyto změny byly diktovány nutností, vytvořenou skoro ve všeoh 
případech německými pány nad tím,čemu se dooela nelogioky říkalo a říká dosud 
"druhá republikaZmínka o nioh je ovšem spíše pro úplnost,než pro co jiného. 
Celkové utváření našeho zevního života bylo popsána soustavně v mnoha publi
kacích, i když nebylo vždy hodnoceno s náležitou objektivitou. Veřejnost je 
brala na vědomí s nelibostí dooela poohopitelnou, nebyla však připravena 
o nioh nějak vzrušeně diskutovat a to ani v tom nepravděpodobném případě,že 
by pootivá diskuse byla možná. Na zevních íbrmáoh státní organisaoe příliš
ně nám nezáleželo,protože pro nás všechny existovala republika předmnichov
ská a ne její paskvil, jehož jsme se hodlali zbavit,jakmile to jen bude 
možné. Jediné, na čem záleželo bylo,jak odčinit, oo se stalo.

Pokud jde o mne, již od ťnichová jsem pomýšlel na to, jak přeložit svou 
činnost do zahraničí a pochopitelně jsem od posledních fází mnichovské doby 
považoval za nutné odchod urychlit. Zmiňu,ji *>e o *>ora v kapitolách,pojedná
vá jících o naší akci v zahraničí a o přípraváoh na ni. Proto jsem také k těmto 
změnám přihlížel s nelibostí sice,ale 3 menším zájmem, než by tomu bylo za 
jiných okolností. I v dobách největších nehod s národní demokracií jsem si 
udržoval její členství, ale nyní mi ant nenapadlo pokračovat v tomto členství 
prostřednictvím "strany národní jednoty", v níž zanikla, stejně jako ostatní 
občanské strany. (Socialistické strany - s výjimkou zakázané strany 
komunistické - spojily se na čas ve"stranu práce".) U tal jsem s veškerou 
činností ve všeoh organi sacích, jichž jsem byl členem a docházel pravidel
ně jen do sekretariátu Nezávislé jednoty legionářské,jež ovsem také kvapně 
«»stavila veškeroujčinnost na Venek,ač pokračovalo ve vydávání svého orgánu 
fitg "Legie", do něhož jsem i nadále přispíval svými články. Ale to bylo, 
protože to byla důležitá cestička k podzemním organisaoím odporu.Na politické 
a administrativní utváření našeho okleštěného a pak docela podmaněného stá
tu jsem se díval, jako všiohni moji známí a drtivá většina národa,jako na
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něco vnuceného, přechodného, cizího a s námi nic společného nemstícího.Ne
bylo to už naše - bylo nám to cizí. I když jsem byl tělem doma, duchem jsem 
byl už v cizině.

I působení v tisku ztratilo pojednou všechnu přitažlivost. Již v posledních 
fázích předmnichovské krise dolehla na nás přísná censura, tak přísná,že se 
nedalo již mluvit o nějaké třeba i omezené svobodě tisku. A čím déle,tím byla 
te censura zpřísňována a doplňována i oensvrou vnitřní, nakázanou i dobro
volnou z nutnosti. Do novin byli dosazeni úřední censoři e také vedení listů 
začínalo z nezbytné opatrnosti dohlížet mnohem přísněji na obsah toho,co 
mělo být sděleno veřejnosti.

V té době jsem vzpomínal se steskem na počátky sadaat svého novinaření,kdy 
staří páni,kteří prožili doby absolutismu i rakouské válečné persekuce,nás 
poučovali ,že dobrý novinář dovede napsat všechno co ohce a co přece projde 
nesurou. Myslím,že to byl dr. Servác Heller,který v době,kdy jsem se ještě 
jako student začal ometat okolo "Národních listů” , nám vypravoval tuto 
historku: Vládce věřícíoh měl sen, že mu vypadaly všechny zuby. Zavolal si 
tedy úředního vykladače snů a uslyšel od neho: "Vládce yjSanasis^potká tě 
neštěstí. Zemřou všiohni tvoji příbuzní. " Vládce věřících se přirozeně nad 
tím rozhněval a dal vykladači aiů udělit baštonádu. Zavolal jiného vykladače, 
který poučen tím, co postihlo jeho předchůdce, sdělil svému panovníku:"Vlád
ce veříoích, potká tě štěstí. Přežiješ všechny své příbuzné". A rozradostněný 
vladař jej obšťastnil měšoem dukátů. Za Rakouska se psávalo často "mezi 
řádky", aby si čtenář mohl domyslit, oo se nedalo říci naplno. Od Mnichova 
jsme se o to také snažili,ale bylo to mnohem nesnadnější než za rakouských 
dob.Censoři dovedli mnohem lépe česky než rakouští byrokraté a byli lépe 
obeznámeni a našimi metodami, než ti rakouští.

Censura mela ovšem jedno zdůvodnění. Berlín se těšil přehorlivé pomoci 
našich německých krajanů,kteří sice nadšeně volali "Heim ins Reich",ale 
byli Hitlerem v Praze a jinýoh českých částech "druhé republiky" nucené 
ponecháni, aby i zde sloužili rozvratu, než se bude moci ujmout panování nad 
námi pan Reichsprotektor. I naši lidé na úředních místeoh- a mnozí z nich 
byli opravdu dobří vlastenci- byli nuceni potlačovat všechno, oo by mohlo 
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vzbudit nelibost Berlína nebo jeho zrádných posluhů u nás. A tuto nelibost 
vzbuzoval každý projev češství, ba i každé vyhnutí se odpornému patolízal- 
ství. Svobodu kritisovat, ostouzet a dennncovat lidi národu věrné, měly jen 
skupinky jako Národní obec fašistická a ještě zrádnější "Via jka", Ptdtřil jsem 
k těm, jimž věnovali tito zrádo! jakousi pozornost ( na př. pan Ifys-Rozsévač), 
ale na tom ani trochu nezáleží. Nebezpečným se to stalo až po okupaci a na
stolení Protektorátu, česká veřejnost na tyto zaprodance nedala, pokud si 
je ovšem nesnažila zapamatovat pro dobu,kdy bude na ně moci dolehnout spra
vedlivá odplata. Jinak se o vlastenectví příliš nemluvilo. Bvlo samozřejmé a 
pociťovalo se mnohem horoucněji, než za lepších Sasů, právě skončlvšíoh.

Na presidentském stolci usedl, zvolen okleštěným parlamentem, široké ve
řejnosti celkem neznámý president Nejvyššího správního soudu dr. Háoha. 
Všichni jsme věděli,že tu býl vybrán k tomuto tragickému úkolu muž,který 
předem nevzbuzoval odpor a zákrok se strany Německa, jemuž jsme byli vydáni 
na milost a na nemilost.Věděli jsme o něm,že je to velmi vynikající právník, 
jeden z nejvýznačnějších, které jsme měli, muž naprosto čestný a vlastaneoký, 
ač ani tato vědomost nebyla všeobeoná. V žádn/m případě Háoha nebyl však mužem, 
jehož jméno by se bylo mohlo stát symbolem národního odporu,který by byl 
veřejnou vzpruhou a povzbuzením v těžkých dobách, jež nadešly. Za "druhé 
republiky* a ještě více za Protektorátu, byl doma i v cizině zlehčován a 
viněn se všeho, co se špatného v naší vlasti stalo.

Veřejnost, doma i v zahraničí, si neuvědomovala,že muž s titulem"státní
ho presidenta" neměl k disposici ani opravdový a samostatný stát,ale byl 
správcem území obklíčeného nepřítelem a vystavený ustavičným jeho zásahům. 
Neměl ani armádu,ani opevnění, ba i samé hranice jeho státu, stejně jako jeho 
nezávislost a sama existenoe byla zajištěna jen kusem papíru, v jehož cenu 
nevěřil nikdo, ani ti,kteří jej podeps'11 a prolhaně ujišťovali svět,že sli
by a podpisy nejen Nájaeoka a Itálie, ale také Franoie a Británie mají vů
bec nějakou cenu. Příliš málo z nás si uvědomovalo, že Hacha byl hromosvodem, 
mužem,určeným plnit funkci obětního beránka, majíoího néstl odpovědnost za 
činy jiných. Háoha byl vystaven neodolatelnému nátlaku z Německa, jemuž neměl 
možnost zvdorovat, nechtěl-li přivolat pohromu ještě větší. Současně byl vysta
ven nedůvěře, podezírání ba i nenávisti národa,jemuž sloužil poctivěji,než 
sotva kdo jiný. Teprve později publikované- ale pořád ještě širší veřejnosti 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 461



naprosto neznámé donat - úřední dokumenty o této smutné době ukázaly, jak 
statečně obhajoval náš lid a kežá odporu projevil proti teroru, doléhají

címu na naši vlast. Za to byl odměněn - stejně jako jeho obětaví pomocní
ci- hrozným nevděkem se strany národa, který mu byl za mnoho zavázán.Národ 
měl ovšem tu omluvu, že dooela nic nevěděl o tom, co se dělo v zákulisí. 
Režim, nastolený po druhé světové váloe v Košicích, tuto omluvu obšem 
neměl,protože o jeho nezapomenutelných zásluháoh věděl a docela ničemně je 
zatajoval.

V zájmu spravedlnosti musím doznat,že jsem patřil k těm,kteří od samého 
počátku Háohu nenáviděli a považovali ho za zrádce dooela hanebného,za mu
že, který z chorobné ješitnosti sloužil nájezdníku proti národu.Když jsem 
se dostal do Polska a začal psát do polských novin, zmesměšňoval tas a napa
dal jsem jej velmi často.Ustal jsem s tím teprve,když do Polska na krátký 
čas přibyl můj starý dobrý přítel senátor Vojta Beneš, který mi pověděl kus 
pravdy. 0 tom mluvím na jiném místě.

Již za "druhé republiky" došlo k pronikavým změnám nejen v administrativ
ní struktuře toho, co zbývalo z našeho státu,ale také v rozvrstvení našeho 
veřejného života, pokud se v absoluti snu dalo mluvit o veřejném životu. Pod 
nátlakem z Berlína bylo provedeno "zjednodušení" našeho veřejného života tím, 
že byly sloučeny všeohny naše politické strany ve dvě. Občanské strany zanikly 
(na oko ovšem) ve straně národní jednoty a socialistické strany (bez zakáza
ný komunistů ovšem) ve straně práce. Za Protektorátu bylo změněno i to a obje
vilo se "Národní souručenství",při čemž však i nadále byla dovolena samostatná 
organisace Národní xksa: oboe fašistické a Vlajky. Tyto dovolené, či Bakázané 
nové "strany" žily ovšem jen ve svých vÄdoovských skupiněoh,protože každá 
samostatná veřejná činnost byla znemožněna. Jak sájaashtrá strana národní jedno
ty, tak i strana práce, postavily ve své čelo lidi málo známé,nebo dokonce 
zcela neznámé.V zákulisí růstaly ovšem staré vůdcovské skupiny potlačených 
stran, připravující jejich obnovu, jakmile se poměry změní a v naší vlasti 
bude znova nastolena demokracie.

Došlo k nakázanému sjednocení odborového hnuti v jednotnou a zcela tota
litní organised, jež brzy svou podlézavostí Berlínu a nacismu překonala 
vseohno, co se kmÍBÍaoj£maÉÍů’’kolaborantům podařilo u nás vytvořit. Všechny jiné 
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organisací? byly vystaveny nátlaku zastavit! činnost, sloučit se s jinými,ne
bo byly dooela rozehnány. Ale ani to přílišně nevzrušovalo, utvrzovalo to 
jen v odporu. Jako za rakouské persekuce v době první světové války,přestal 
se národ starat o to, oo smělo existovat s německým povolením a pod německým 
dozorem. Národ oitil tak intensivně svou sounáležitost , že nepotřeboval 
oficiálníoh vůdoů, ani oficiálních organisaoí.Češství bylo dostaSitelným 
pojítkem. A příprava pro budoucnost se uchýlila do podzemí.Věřili jsme v 
budoucnost netušíce, jak budeme podvedeni těmi, jimž jsme později uvěřili.
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ZÁVĚREČNÁ POZNÁMKA

Když jsem se před více než dvaceti roky pustil do psaní těchto upomínek, 
neměl jsem ani potuchy o tom, do jakých rozměrů se celý spis rozroste. Opě
tovně jsem připomenul v předchozích svazcích,že jednotlivé kapitoly nejsou 
psány v tom pořadí , v jakém jsou zařáděny. Tfyly psány jak mi i« parnej 
připomenula něco, oo by mělo být zaznamenáno. A vzpomínky vyvstávaly bez ohle
du na oasové pořadí.Nepsal jsem ostatně, jak jsem již také opětovně připo
menul, nějaké soustavné líčení, ale volný soubor jednotlivýoh vzpomínek, 
ne knihu podle pevné osnovy,ale soubor novinářských článků. Mezi sepsáním 
jednotlivýoh statí uplynulo n?k$y mnoho let a přibližné jejioh časové sou
vislosti bylo docíleno tím,že jsem kapitolu později napsanou zařadil před 
jinou, nahozenou na papír mnohem dříve. A tak se stalo,že tento svazek,kte
rý měl zachytit poslední leta svobodn' republiky,zůstával soekrnst nedokončen 
v době, kdy již dávno začaly stejným způsobm vyrůstat svazky, jednající o 
dobách pozdějších. Pomalu jsem tento svazek doplňoval,ale z praktiokýoh 
důvodů musím s tím skončit, i když ledacos důležitého není dosud obsaženo 
ani zde, ani v předchozíoh svazoíoh o republice a její době.Nemohu nechat 
svazek neukončený a kdo překročil dvaaosmdesátku, musí přestat s příliš 
složitým pracovním rozvrhem do budoucnosti.Končím proto tento svazek a 
dostanu-li se ještě k napsání toho, co jsem neúmyslně vynechal , zařadím to 
do svazku dodatků a doplňků. Obávám se ovšem, že kdybych se dožil plné stovky 
let - po čemž ani trochu netoužím- nedokázal bych vypsat všechno, co by 
mělo být zaznamenáno.Není však mou vinou, že doba, v níž jsem měl to štěstí 
či neštěstí žít, je tak pohnutá, a tak plná změn, obvykle hodně nepříjemných. 
V Londýně v září 1976
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1 
Úvodní poznámka

Když jsem se před nějakými dvaceti lety oelkem neochotně pustil do psaní 
těchto ’’Vzpomínek”, stanovil jsem si několik základních směrnic.

Především jsem nemínil psát vlastní životopis.Novinář,který se i jinak 
účastnil aktivně veřejného života,nemůže se ovšem vyhnout zmínkám o tom co 
dělal. Snažím se tak činit s náležitou skromností.

Dále: psal jsem vzpomínky a ne soustavnou historii,onírající se o všemož
né prameny, často nedostupné v době, o které píši. Nevkládám do vzpomínek 
co jsem se dozvěděl později,ale zaznamenávám všechno jak jsem to tehdy vě
děl, i když jsem někdy věci viděl nedostatečně.

Již v předchozích svazcích jsem upozornil na to,že jsem se nepokoušel o 
soustavné lícení,ale že jsem volil formu, na» níž jsem byl zvyklý z novin. 
Psal jsem jednotlivé a samostatné články o jednotlivých událostech a ne v 
tom pořadí,do nějž jsou nyní seřazeny.Nemohl jsem si sednout a začít začát
kem a končit koncem, k němuž jsem se stejně dosud nedostal. Mezi napsáním 
jednotlivých kapitol uplynula někdy velmi dlouhá doba,protože jsem při psa
ní přeoházel z jedné doby do druhé a pak vyplňoval mezery.

Tato metoda práce měla své vážné důvody. Nemohl jsem si sednout a zahlou
bat se do studia toho co se stalo- ač jsem docela pochopitelně se snažil bez 
ohledu na tyto ’’Vzpomínky" osvětlit si, co a proč se ve skutečnosti stalo 
a co jsem dříve nevěděl.Musil jsem se živit a to zabralo hodně času.A byly 
zde úkoly, spojené s účastí na pokračujíoím zápasu o skutečné osvobození. 
Konec války nebyl koncem zápasu a účast na něm - hlavně novinářskou- jsem 
považoval za důležitější,než psaní "Vzpomínek".Kdo má plné ruce práce,nemá 
čas na vzpomínání.

Tento svazek, stejně jako předchozí je tedy referátem novináře o tom, co 
viděl a čeho byl účasten. Je tas také do určité míry vyúčtováním.Když jsem 
odcházel do ciziny,řekl mi br. generál Rudolf Medek,že až se vrátím, vydám 
počet o tom, co jsem vykonal a jak jsem se choval. Dodal:"Běda tobě,jestliže 
selžeš".

Medkovi a těm,kteří byli přítomni schůzce,na níž jsem dostal své instruk
ce, se již nemohu vyzpovídáti; činím tak před těmi,kteří budou čisti můj 
referát.
V Londýně, 27. února 1975 R. Kopecký
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Chystám se do zahraničí

Mnichovská katstrofa dokázala, mimo jiné, naprostou nedostatečnost 
československé propagandy v zahraničí. Byla žárlivě střeženou doménou mini
sterstva zahraničí a starala se mnohem méně o síření pravdivých informací 
o republice a vyvráooní informací nepravdivých, než o rozšiřováni chvalozpě
vů na některé osobnosti a směry. Stála mnoho peněz, jež často byly použity 
neužitečně,ale selhala v každé velké kampani, jako na příklad,když lord 
Rothermeere vedl svou nenávistnou kampaň proti republioe,nebo v předmni
chovském zápasu. Usoudil jsem, že je nyní potřebí soukromé inviciativy a 
rozhodl jsem se odejeti do ciziny,abych se na vlastní pěst pustil do propa
gační práoe. Soudil jsem,že by se do zahraničí měl odebrat co možná největší 
počet politiků a novinářů,kteří by byli schopni navázat styky s veřejným 
míněním příslušných zemí.

Byl jsem přesvědčen - a pozdější praktické zkušenosti za mnoejm obtíž
nějších podmínek mne přesvědčily o ton, Ž9 jsem se nemýlil - že propaganda 
potřebuje schopnosti a energii a ne peníze na podpláoení. Potřebuje ovšem 
také n'jaké peníze,protože propagandista musí žít,aby se mohl věnovat svému 
poslání a nemůže svou práai zahájit pracným shánění výdělků. Jako každá 
jiná odpovědná novinářská práce vyžaduje i tato především hmotnou nezávislost 
novinářovu, jež mu umožní svobodnou iniciativu.

S ohledem na praktické možnosti uplatnění se a také z důvodů hmotných 
jsem kolísal mezi dvěma zeměmi: Spojenými státy a Francií. K Spojeným stá
tům jsem měl sympatie, protože podle informací tehdy v Praze dostupnýah, 
Auerika Mniohov zavrhovala. Teprve o mnoho let později jsem se dozvěděl, 
s čím se Amerika nikdy příliš nechlubila,že totiž president Roosevelt poslal 
britskému ministerskému předeedovi Chamberlainovi v mniohcvškých dnech 
pochvalný telegram "Good chap!" (Vy jste chlapík. ) Do Francie, na kterou 
jsem hluboce zanevřel, mne táhlo to,že jsem tam měl mnoho známých, o kterých 
jsem věděl, že mi neodepřou pomoc v mém snažení.

Nějaký čas před ?4iiohovem mne pozval k sobě sooiálně demokratický sená
tor Folber,který měl veliké styky s krajanským živlem a tiskem v Americe a 
ptal se mne, zda bych nebyl ochoten jeti do Spojených států alespoň na něja__ 
ký čas a pracovat v tamním tisku.Naznačil mi, že by ministerstvo zahraničí
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bylo rádo,kdyby do Spojených států jel sohopný novinář a zvedl úroveň tamní
ho čs. tisku a že by velmi ochotně uskutečnění tohoto plánu umožnilo štědrou 
hmotnou podporou. Tehdy jsem odmítl,hlavně proto,že jsem nechtěl záviset na 
ministerstvu zahraničí (to ostatně patrně důvod,proč se nepodařilo získat 
žádného schopného novináře,aby do Ameriky jel),ale po Mnichovu jsem změnil 
názor. Byl jsem velmi ochoten jeti do Spojencích států v nadeji,že bych
přes krajanský tisk nalezl cestu do tisku anglioky psaného.Ministerstva za
hraničí jsem se již nebál -mnoho se v něm změnilo, i když ta změna nebyla 
nijak dostatečná. Ale ministerstvo zahraničí ztratilo pojednou zájem o zahra
niční propagandu a žilo ve strachu, aby nepohoršilo mocného souseda. Oficiál
ně ji stejně dělat nemohlo e k neoficiální mělo stejný poměr jako za Beneše- 
propagandu měli obstarávat jen Benešovi lidé.

Obývala tedy mnohem bližší a známější Franoie. Přes všechno své pohor
šení proti zemi, jež nás tak hanebně zradila, jsem byl přesvědčen,že je tam 
velká část veřejnosti, jež trpoe nese mnichovskou zradu. Poněvadž Francie 
byla tehdy ještě považována za velmoc, mohla míti práce ve francouzské 
veřejnosti značný význam. Nepochyboval jsem o tom,že snadno naleznu přístup 
k francouzským politickým kruhům a k francouzskému tisku,zejména prostřed
nictvím francouzských zednářů. Znal jsem se dosti dobře se senátorem Bernar- 
dinem z Grand Orient de France a znal jsem ostatně i presidenta Conseil de 
1’ Ordre Grand Orient Atmanda Groussiera z jeho návštěvy Prahy. Byl jsem ve 
styku s některými jinými vysokými i nižšími hodnostáři této obedience. S 
některými jsem byl ve stálém korespondenčním styku a mnozí z nich byli vře
lými přáteli mého velikého přítele Velmistra FZeS dr. Maxe Sebera, jenž mi 
otevřel oestu do kruhů, do nichž byoh sám nesnadno promikl,jestliže bych 
to byl vůbec dokázal. Ve druhé veliké zednářské obedienoe Francie,v Grand 
Loge de France jsem znal především člena Nejvyšší rady Oswalds Wirtha, 
který několik let před Mnichovem navštívil Prahu a byl v pravidelném styku 
s mými nejlepšími přáteli z lože. Znal jsem také zběžně Velmistra Velkého 
Orientu Itálie Torrianiho,který dlel ve Francii v exilu. Mohl jsem fanty 
proto plným právem předpokládat,íe od první chvíle naleznu lidi,od nichž 
mohu očekávat ba přímo jnažmámsat s klidem požadovat pomoc v navazování 
styků a v propagandistické práoi. Nečinil jsem si Husí o tom, že dokáži 
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nějaké zázraky,ale byl jsem přesvědčen, že mohu přispět k mobilisaoi veřej
ného mínění proti Německu a nacistickému nebezpečí.Neaspiroval jsem na ně
jakou vůdcovskou funkci. Chtěl jsem jiti do zahraničí jen jako novinář,který 
chce sloužit svému národu tam,kde mu může být nejprospěšnější.

Ovšem, byla zde obtížná hmotná otázka. Je veliký rozdíl přijít k někomu 
a žádat na něm pomoc v práci ideové a politioké, jež je OK velmi blízka jeho 
vlastnínímv. nazírání anebo chtít na něm hmotnou podporu,aby člolrěk mohl 
žít. Od r. 1933 přibylo již do Franoie mnoho lidí,kteří si přišli pro hmotnou 
pomoc do kruhů, na něž jsem se chtěl obrátit. Nehodlal jsem rozmnožovat je
jich počet. K práci,kterou jsem chtěl konat, bylo potřebí odejeti legálně, 
s řádným pasem a rodinou, knihovnou a prostředky, jež by alespoň^na první do
bu - počítal jsem s dvěma roky - umožnily skromný život. Nepoohýboval jsem 
ani v nejmenšíra, že se po nějakém čase uživím sám novinářskou práci,nebudu-li 
ovšem nucen .shánět od první chvíle takové výd'lky,jaké se dají sehnat, nebo 
záviset na podporác’ , jež člo’éka nutně společensky vyřazují. Jeti do rázný 
ciziny s penězi znamenalo tedy především získat devisové povolení. Bylo ovšem 
dooela vyloučeno jít na Národní banku a žádat o povolení vyvěsti jen tak 
částku asi 100.000 Kč, kterou jsem považoval za dostatečné zajištění na 
dva roky.Neměl jsem sám tolik peněz,ale měl jsem ujištění přátel ze zednář- 
skýóh kruhů, že mi poskytnou hmotnou podporu tak značnou,jakou budu potře
bovat k uskutečnění záměrů, jež plně schvalovali.

Zašel jsem tedy k bývalému senátoru národní demokracie prof. dr.Janu Kapra- 
sovi a vyložil mu svůj plán. Kapras, sám zednář, třeba jiného směru, byl 
okamžitě oohoten pomoci. Plán považoval za rozumný a nabídl mi, že mi dá 
ještě, doporučení na vlastní jeho zednářské ,vědeoké a osobní přátele ve 
Francii. Stejně, jako já byl přesvědčen,že cesta před Grand Orient a Grand 
Loge bude hravá. A oohotně se nabídl, že se mnou půjde k tehdejšímu před
sedovi vlá$y Rudolfu Beranovi a potvrdí mu,že můj plán je uskutečnitelný 
a ža to není s mé strany planá chlouba,odvolávám-li se na známosti s vliv
nými lidmi ve Franoii.

Rudolf Beran vyslechl náš plán i Kapra sovo prohlášení,že zná lidi,o 
nichž mluvím i že zná mé styky s nimi.Kapras potvrdil také,že zná lidi, 
kteří jsou ochotni financovat mou oestu do zahraničí,jestliže mi Beran 
umožní získat devisové povolení. Beran vsak s plánem nesouhlasil. Prohlásil, 
že za nynější doby je každá akce beznadějná a nemá smyslu.Neprospěje,ale
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môže dokonce uškodit. Prohlásil:"Bude-li pot^sbí, pošleme vás do zahraničí 
až so toho potreba, objaví a pek vás pošleme na státní útraty. Zatím jste 
užitečnější tam kde jste, homa je práce dost pro každého schopného člověka*.

Kapra s se snažil Berana oblomit,ale Beran trval na svém. Nevěděl jsem 
tehdy,že všechno vsadil na Beneše a že se spoléhal, že někdejší president 
republiky, jemuž poslal do zshraničí značnou částku, na všechno stačí. Tehdy 
jsem jeho odmítání přičítal jen jeho úzkoprsé vnitroplitiokému zájmu. Dloufio 
jseij mu nemohl odpustit co jsem považoval za nepochopitelnou zabednčnost.

Berana jsem pak již v životě neviděl, četl jsem jen, jak se mu dr.Beneš 
odvděčil za všechno, oo pro něho vykonal. Také s Kapra sem jsem se již ne
sešel. Tři měsíce po audienci přišla německá okupace.

Zůstal jsem "kde jsem byl", ale o cestě do zahraničí jsem ustavičně 
uvažoval.Protože jsem nebyl prorok, nemohl jsem vědět,kdy přijde druhá 
část Vniohova, německý vpád do zbytku rozkládajícího se Československa. I 
v tak zvané druhé republice se však dalo žiti -i když to nebyl příjemný 
život pro toho,kdo byl zvyklý na svobodu předmnichovské republiky- a nedalo 
se ospravedlnit, aby člověk ukvapeně vytrhl svou rodinu z jejího prostředí 
a zetáahl ji do bídy a nejistoty v zahraničí, nebp aby odešel sám a nechal 
ibßKXBE rodinu v nejistotě. A tak mé rozhovory s přáteli se zednářských i 
nezednářských kruhů byly dlouho jen akademické. fedrA pak najednou vpochodo
valo německé vojsko do Československa. Pak se objevila naléhavá nutnost 
odejít bez valného rozmýšlení, bez peněz a do naprosté ne jistoty. Potom to 
už byli Němo?,kteří rozhodli,kdy je potřebí odejít a okolnosti samy určily 
kam je nutno jiti. Bylo to Polsko, země, na kterou jsem ve svýoh plénech Kxkx 
nikdy nepomýšlel.
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Počátek dlouhé cesty

Od mnichovské katastrofy jsem byl pevné přesvědčen,že pro mne i pro naši 
věc bude nejlepší, andabrmu odeberu-li se do zahraničí. Překážky však byly sko
ro nepřekonatelné.Bez peněz, jako dooela nemajetný uprchlík,který by od první 
chvíle pobytu v zahraničí,kam by se odebral kromě toho nelegálně,musel shá
nět pracně obživu a nemohl se věnovat tomu, co bylo účelem cesty do zahrani
čí, jsem prostě jít nechtěl. Nebyl jsem ostatně sám, Musel jsem myslet na man
želku a na děti. Peníze se daly sehnat,ale jak je vyvézti?Jhtervenoe u Hudol- 
fa Berana selhala. A tak,ač jsem toužil dostat se co nejryohleji do Francie, 
kde jsem soudil, že budu mít největší možnosti, zůstával jsem doma a čekal, 
až se něco vyskytne, co změní situaci.

Nepochyboval jsem ani v nejmenším,že Wiiohov není konec, ale jen počátek 
naší tacrtakatattrofy a v tomto nazírání jsem nebyl ani trochu osamocen.Obec
ně 3e věřilo,že "Hitler to tak nenechá". Každý se spoléhal na to, že mu s 
jídlem vzroste ohut, stejně již nezměrná, že přijde s dalšími požadavky a 
že jeho nájezdy na sousedy konečně donutí neochotné a zbabělé velmoci k činůn. 
A pak, až přijde válka, na níž jsme čekali a v níž jsme doufali,padne Mnichov. 
Nikdo ovšem netušil,že věci budou mít tak prudký spád a že dojde k ckupaoi 
zbytku Československa, než dojde k válce.

Ani jsme se nenadáli aoícupace tu byla. Německé vojsko pochodovalo neza
pomenutelného 15. března 1939 po pražských ulicích,prapory s hákovým křížem 
visely na mnoha budovách a Gestapo začalo se svou hanebnou činností v Praze 
i jiných místeoh našeho státu. Denně mizeli známí a již je nikdo neviděl. Po 
kavárnách se jen šeptem vykládalo,že byl zatčen ten či onen. Jeden den jsem 
na ulici potkal ředitele legionářského nakladatelství "čin” B, Přikryla »kte
rý mi sdělil, že v noci byl zatčen bývalý ministr dr. Vrbenský. Den na to jsem 
slyšel,že v noci přišli také pro Přikryla.Některé kavárny a restaurační 
místnosti začaly vyvěšovat oznámení,že židům je vstup zakázán, jiné byly 
plné němeokých vojáků a důstojníků. Sám jsem měl nepříjemné setkání s jedním 
bývalým známým z doby,kdy jsem sloužil u někdejšího šestého střeleckého 
pluku za první světové války. Nyní byl důstojníkem SS a přihrnul se ke mně 
přátelsky,kdy mne shlédl v kavárně Belcredi,kam jsem náhodou zašel. Byl byoh 
se raději propadl, než se vystavil podezíravým pohledům ostatních hostů

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 473



7 
oné kavárny,kteří mne museli nutně pasovat na Němce. Za všech veřejnýoh insti
tucí »organise •'í ovšem, také redakoí začali mizet lidé, na jejichž "arijském" 
pôvodu byly nějaké skvrny, nebo kteří, byli příliš známí jako protiněmečti. 
Sám jsem pracoval v redakci naposledy v noci ze na 15.března a pak jsem 
I?.března zašel tam již spálit věoi ze svého stolku. A pak jsem tam již do
cházel jen na návštěvu a do administrace pro peníze. Od té doby až do skon
čení války jsem nenapsal jedinou řádku pro nějaký list, vycházející v Česko
slovensku.

Věděl jsem,že těch hříšků proti Třetí říši mám na svědomí víc než dost. 
Zejména jsem vzpomínal na to,že není nijak zapomenuta neblahá aféra peněz 
pro Německou Hru pro lidské práva, jež vedla k velezrádnému procesu proti 
některém» z jejíoh činovníků. Ob jevilo se v tom mé jméno a věděl jsem,že 
Gestapo má dlouhou paměl. Tušil jsem, že jsem v nebezpečí.Nevěděl jsem však 
ani kdy m.á rána dopadnout, ani jak se vyhnout tomuto nebezpečí.

Po mnoho let jsem chodíval denně do kavárny Luxor, kde jsem hned ráno 
četl noviny, než jsem se odebral do redakce. Jistě jsem mohl noviny číst v 
redakci. Když j?em tam přišel,ležely vždy pečlivě připraveny na mém stole, 
ale jako skoro všichni novináři, jsem čtení novin v redakci považoval za 
práci, někdy hodně úmornou a nepři jemnou,kdežto četbu v kavárně za osvěžení.

Kromě toho jsem tam sedával se známými.V době po okupaci to byli zejména 
kol.Sýkora, kdysi z "českého slova" a nyní v poněkud neurčitém zaměstnání a 
kol.Hanka z "Národa*.Novinářská  solidarita bývala za oněch dob neotřesitelná. 
Mluvili jsme mezi sebou docela otevÄcn? a já se netajil úmyslem zmizet z 
Československa, jakmile budu vědět, jak to zařídit.

Kol. Hanka ni m ,že mi ukáže cestu. Do kavárny přivedl jednoho dne kol.
Píška (chudák zeměljpřl druhé emigraoi po komunistickém puči v Československa»- 
v Británii v nejžalostnějšíoh poměrech.) Píšek působil nějaký oas v "Morav
ském večerním Českém slově" a také ve Stříbrného "Poledním listu". Mám dojem, 
že tehdy byl bez pevného zaměstnání. Píšek mi sdělil,že existuje tajná oxnarax 
admmxe odbojová organisaoe, jež by ráda poslala do Polska emisaře. Řekl jsem 
mu,že se rád zapojím/ na organisací,že myslím,že nejvhodnějšl oesta do za
hraničí vede přes Polsko,Že však nevím, co byoh tam dělal,když polský nedo
vedu a nikoho v Polsku neznám. Môj plán je dostat se do Francie. Píšek mne 
ujistil, že mé rozpaky jsou zbytečné. V Polsku je už všechno připraveno, ale spon

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 474



8
v hlavních rysech a rozhodnu-li se odejít v zastoupení organisaoe do Polska, 
dostanu nejlepší doporučení, jež mi otevrou všechny dveře.

Váhal jsem,ale Písek a Hanka mne svedli s dr.J. & Augustou, s nímž jsem 
míval kdysi velmi pohnevané polemiky. Augusta, muž sklonů skoro fašistických, 
napsal jednou na mou adresu,že až jednou český národ dostane rozum, budou 
lidé jako jsem já viset na nejbližším stromě nebo lucerně. Odpověděl jsem mu 
ta předpovědí, že až českjjr národ zmoudří, budou lidé, jako je dr. Augusta, 
zavřeni do blázinců. Když jsme se však tehdy sešli, nevzpomínali jsme ani 
slůvkem starých sporů. Podali jsme si ruce a mluvili,jakobychom byli od let 
nejlepšími přáteli.Na tom nebylo ostatně nic zvláštního, to se dělo všude. 
Němci odstranili všeohna nepřátelství a všeohny spory mezi všemi Šechy.

Dr.Augusta mi řekl,že má v Polsku velmi dobrého a neobyčejně vlivného 
přítele, člena Napoleonské společnosti, generála Mariana Kukiela.Jakmile 
přijdu do Polska, mám se u něho ohlásit, odvolat se na Augustu,který ostat
ně pošle tajnou cestou aviso,že jsem na cestě. Tímto způsobem bude všeohno 
zařízeno a v nejlepším pořádku. Gen. Kukiel mi otevře všechny dveře. A s jeho 
pomooí pak mám začít s organisováním armády z lidí,jež organisaoe za mnou 
pošle. Budou mezi nimi i někteří plukovníci a snad i generálové. Thes to vypa
dá. fanta sticky,ale doba byla fantastická. Věděli jsme,že po nás je ohroženo 
Polsko a tak se nám úmysly organisovat armádu na jeho půdě nezdály ani trochu 
fantastické. Dohovořili jsme se o kódu, jímž si budeme navzájem podávat zprá
vy a zahájili jsme potřebné přípravy.

Musím doznat,že jsem bral trochu naivně za bernou minci všechno, co mi 
řekli tito dva přátelé, kteří mi na můj dotaz,proč má organisační práci za
hraniční armády provádět novinář a ne vyxský nejaký vysoký důstojník, vyslovi
li názor,že na vysoké důstojníky dává policie příliš dobrý pozor a že proto 
bude potřebí velikých a zdlouhavých příprav,aby se je dostalo ven. Pro první 
ěas je právě novinář nejvhodnější osobou,protože jeho úkolem bude především 
obstarávat styk s polskými úřady, polskou veřejnostíac a českými dobrovolní
ky. K tomu se novinář hodí lépe než důstojník z povolání.Vojensko odborná 
část počká a zde si Poláoi ostatně poradí sami.

Koupil jsem si tedMy “Tisíc slov polský*"  a oesko-polský a polsko-český 
slovník a snažil se naučit alespoň trochu polský, než se dostanu do Polska, 
odkud,jak jsem doufal,jakmile provedu počáteční práce a jříšek s Augustou a 
jinými přijdou za mnou, budu se moci nějak dostat do Francie. Ale o tuto
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učebnici,o slovník a o všechny své věci Jsem přišel při přechodu hranic, 
Píšek a Augusta za mnou do Iblska nepřišli (Písek se objevil až ve Francii 
v Agdu) a prostě všechno se vyvinulo docela jinak. To však je, abych použil 
slov Kiplingovýcb, docela jiná historie.

Kadil jsem se ovšem i s jinými přáteli.Na poradě Nezávislé jednoty legio- 
nářské, jíž byl přítomen zejména škpt. František Turek, její generální tajem
ník a předseda ústředního výboru generál Rudolf Medek, jsem dostal přesné 
politické instrukce.Byly docela jednoduché a zcela ve shodě s tehdejší ná
ladou. Neohlížet se na staré 3pory a usilovat o jednotu a o podporu všeho, 
co akci prospívá. Jít t*'eba  i s Benešem. I Medek byl toho názoru,ao o Benešovi 
mluvil s hlubokým opovržením, jež jsme tehdy všichni sdíleli. Mluvil jsem 
také s poslancem Vojtěchem Holečkem, šéfredaktorem "Národních listů" a sta
rým přítelem z dob studentské organisace. Národní strany svobodomyslné. Řekl 
mi,že o mém úmyslu odejít do Polska mluvil s Rudolfem Beranem,který mi vzkázal, 
abych se sešel s dr.Ferdinandem Kahánkem. jejž svou cestou zpraví,že ví o 
mých úmyslech a že je docela schvaluje. Halček mi dal yaké řačíst důvěrný 
referát,který Kahánek poslal Beranovi prostřednictvím polskýoh úřadů,abych, 
než bude Kahánek nějak zpraven, že jsem ve styku s jeho přáteli,a že se tě
ším jejich důvěře, se mu mohl něčím vykázat.

Je zajímavé,že o mém úmyslu odejeti do ciziny vědělo mnoho lidí,ale 
nic se neprozradilo. Kol. Vladimír Sis mi nabídl,že mi opatří pro všechny pří
pady bulharské visum, do pasu.Můj pas byl bohužel už prošlý 9 kol. Jošt se 
snažil zařídit,aby mi ho nějak na policii prodloužili se starým datem.Nepo
dařilo se to z technických důvodů,ač na policii byli ochotni to učinit. Ale 
můj pas byl již úplně zaplněn cestovními razítky a bylo potřebí jej nejen 
obnovit,ale i doplnit novými stránkami, nebo vystavit pas nový.Na neštěstí 
neměli náhradní stránky,jež by do pasu všili tak,aby se všití nepoznalo. Nové 
pasy neměli -na ty si dávalo Gestapo pozor. Sís,kterv měl znamenit/é styky 
s Bulhary, snažil se mi opatřit bulharský pas na bulharské jméno,
jež mi uštědřil a - jak jsem se později dozvěděl v Rumunsku -pas do Prahy 
opravdu došel na bulharský konsulát,ale konsul jej vrátil,protože nemohl 
nikde nalézti příslušný úřední záznam. Věc totiž byla projednána ne s ním, 
ale s tiskovým přidělencem. Prostě,každý se snažil mi usnadnit všechno jak to 
jen bylo možné.
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Jen na jednán místě jsem nařasil na neochotu a to právě tam,kde jsem to 
nejméně očekával. Chtěl jsem si v Syndikátu novinářů, jehož členem jsem byl 
od r.I919 a v jehož ústředním výboru a různých komisích jsem po leta zase
dal, vyzvednout mezinárodní novinářskou legitimaci. Bylo ovšem zřejmé,že tato 
legitimace musí být opatřena nějakým starším datem, ale to odepřel udělat 
pro mne generální tajemník Zieris.Ale to byla jediná výjimka.Když se to ně
jak dozvěděl kol.Dréman, slavnější z kabaretu "červená sedma" než ze své 
novinářské činnosti, nařídil Zierisovi, aby mi legitimaci vydal a podepsal 
ji místo něho. Byl to jediný dokument, s nímž jsem se nakonec do Polska do
stal.

Ještě v poslední chvíli se objevila diverse. Kol. Josef Jošt,kterého Němci 
popravili v aféře Schmoranzově,!Íx si dal se mnou sohůzku a oznámil mi,že 
mne vypraví do zahraničí "svou cestou". Znamenalo to ohromnou okliku,myslím, 

že jsem měl nejdříve jeti do Olomouce. Protože xžadt byly již vykonány 
všechny přípravy pro jiný směr, odmítl jsem,ale poprosil Jošta,aby se občas 
podíval na mou rodinu a pomohl jí, bude-li toho potřebí,přijiti za mnou. 
Řekl jsem mu,že jsem podobnou prosbu vznes1 na Turka a na J. S. Machara,kteří 
mi oba přislíbili udělat pro rant mou rodinu všechno,co bude v jejich siláoh.

Jošt,jeden z nejlepších lidí, jež jsem kdy znal, mně všechno slíbil (a 
poctivě slib plnil) a současně mne poslal k Vincenci Červinkovi. Červinka, 
někdejší redaktor "Národních listů",který byl za první světové války spo
lečně s dr.Kramářem odsouzen k trestu smrti a pak omilostněn, byl jeden 
čas- po Svátkově aféře- předsedou Syndikátu novinářů, než byl na toto místo 
zvolen senátor Píchl. Červinka mne čekal s ředitelem Centropressu Věnceslavem 
Čvihovským, ruským Čechem. Oba mi přáli šťastnou cestu, vtiskli mi do ruky 
2000 Kč a slíbili,Že na mou rodinu nezapomenou. A řekli mi,že National Union 
of Journalists v Londýně má nějaký fond pro novináře a že každý novinář, 
který uteče do zahraničí, dostane od ní 200 liber šterlinků.Abych tedy ne
zapomněl, šat jakmile se dostanu do Polska, napsat ,ii o tyto peníze. A abych 
také ihned vstoupil ve styk s polskou novinářskou organised. A Jošt potom 
přišel ještě jednoho dne a přinesl další peníze od vrchního ředitele "Národ
ních listů". "Marek ti vzkazuje",řekl,"že si to odpracuješ až se vrátíš. 
Je to jen ’foršus*  na plat. "
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Bylo to velmi vítané,protože jsem potřeboval alespoň nějak zajistit 

rodinu pro první dobu, než bude možno pro ni poslat. Ale zatím, oo jsme kona
li tyto přípravy, nezahálelo ani Gestapo. Jednoho dne se v mém bytě ozval 
telefon a kdosi, kdo odepřel říci své jméno, mne zval, abyoh v určenou dobu 
pmimš přišel do kavárny "Boullevard" na Václavském náměstí a abyoh o tom 
ovšem nikomu neříkal. Měl jsem tam zajít jako náhodou. Do této kavárny jsem 
dha ohodíval jen občas a nebyl jsem tam valně znám. Chodil jsem tam obvykle 
v neděli dopoledne,protože tam sedával dr. Theodor Zmeral,advokát,překládátel 
Marxova "Kapitálu" a bratr nechvalně známého někdejšího xžžsk rakušáckého 
vůdce oooiální demokracie a potom jednoho ze zakladatelů Komunistické strany 
Československa,dr.Bohumíra Šmerala. S dr. Theodorem feralem jsme měli přá
telství hodně nepolitické, mnohem častěji jsme se soházeli v kavárně Tůnovoe 
a ve vinárně. Dr. Sneral byl velmi neortodoxním členem strany, jemuž ustavičně 
hrozilo vyloučení a zdá se,že jen pohledu na sného bratra sám nevystoupil. 
Rozhodně se neúčastnil nijak její činnosti.Velmi jsem mu zavázán za mnohé 
poučení o naukách marxismu a dialektického materialismu.

Pozváním do kavárny jsem byl dosti rozrušen. Tehdy byl zneklidněn každý, 
kdykoliv se stalo něoo neobvyklého a vymokajícího se běžné každodenní rutině. 
Tři týdny německého panství nad českými zeměmi stačilo každému,aby se cítil 
jen jaksi na dovolené z kriminálu. V kavárně přišel ke mně neznámý muž,který 
mi sdělil, že je agentem pražské policie a řekl mi:" Pan rada, vy jistě víte 
který to je, vám vzkazuje,že vás v úterý nechce vidět v Praze. Opakuji,pan 
rada vám vzkazuje,že vás nechce v úterý vidět v Praze." Pozdravil a zmizel, 
než jsem se ho mohl na něco zeptat,nebo mu poděkovat za jeho ochotu.

Je opravdu příznakem jaké byly poměry v oné době,že jsem o seriaénosti 
zprávy ani trochu nepochyboval. Muž,který se mnou mluvil byl Čech a tehdy 
češství bylo ještě naprostým průkazem spolehlivosti.Čech mohl Čechu slepě 
věřit, zejména tam, kde šlo o nenáviděné Němce. Zrádců r přisluhovačů bylo 
v počátcích jen nepatrně.

Pokud jde o "pana radu" usoudil jsem a později jsem také zvěděl, že šlo 
o někdejšího člena národně demokratického studentsva. Znal jsem se s ním 
jen zběžně a nebyl jsem s ním v nejpřátelštějším poměru.Byl to příslušník 
radikálního křídla národní demokracie, u něhož jsem nebyl právě v oblibě. 
Spíše naopak. Pro ně jsem byl "přílišným levičákem", jako pro jiné jsem byl

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 478



12
"skoroft«Sista". Ve sporech mezi Hodáčovýn umírněný* 1 směrem a radikální a 
silně fašisující mladou generací, Jsem 3tál rozhodně na straně Hodáčově. Ve 
sporech o Národní sjednocení jsem byl mezi těmi,kteří se stavěli proti to
muto pochybenému spojenectví se Stříbrného Ligou a spolčoval jsem se s těmi, 
kteří je chtěli zrušit. Borkovec byl jedním z těch,kteří se pro Národní 
sjednocení nadchli, já je považoval za skvrnu na dobré pověsti strany. Ale, 
ač jsme ve straně stáli proti sobě příkře, patřili jsme do jednoho tábora. 
Josef Jošt,který byl svými názory hodně blízek Borkovoovi a byl jeho dobrým 
přítelem, byl/ také mým velmi dobrým přítelem. Snad i to mělo nějaký vliv. 
Později jsem se dozvěděl od jiného příslušníka pražské politické policie, 
že jsem nebyl jediný, koho Borkovec a jiní úředníci pražské polioie varova
li. M’ li k tomu možnost,protože jednou z oblíbenýoh metod Gestapa byla»pře
nechávat špinavou práci zatýkání českých lidí naší policii, v nadeji,že ji 
tím diskreditují.Výslech a mučení si již Gestapo obstaralo samo.

Upozornil jsem své přátele,že jsem byl varován abych z Prahy co bor junger 
nejryohleji zmizel. Stejně jako oni jsem soudil,že když nemám být v Praze 
v úterý, bude jistější, zmizím-li o něco dříve. Nechali jsme všeho a jel 
jsem s kolegy Hankou a Pískem do Moravské Ostravy,kde na nás čekal kol. 
Spáčil z Ostravského Večerního českého slova,jenž měl na starosti obstarání 
přechodu.Ubytovali jsme se v malém hotelu v zastrčené ulici.Tam za námi 
přišel respicient finanční stráže Vrána,který mne měl vésti přes hranioe. 
Ve chvíli,kdy měla v Praze dopadnout rána, byl jsem již v Polsku.Nemuseli 
mne hledat,protože při přeohodu,poněkud komplikovanějším, než jsme všichni 
mysleli, padly NěmoOm do ruky skoro všeohny mé dokument' .Věděli tedy,že 
jsem zmizel. Měli na to doklady.

♦*»
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Nepříjemné setkání

Nacistická okupace Československa měla své kruté politické a hospodář
ské důsledky.Bázem zmizela všechna osobní bezpečnost a začalo zatékání ne
pohodlných osob a odstraňování posledního zbytku občanských a polit'okých 
práv. Taoalo také rafeoxánáxSsBkáshxamá soustavné rabování Českých zemi. 
Tienně jsme mohli vidět obrovské nábytkové vozy se všech končin Třetí říše, 
naplněné nekradeným zbožím, jel odváželi do Hitlerova ráje,k němuž jsme 
byli násilím a zradou přičleněni. A ovšem, vedle úředního rabováni bylo zde 
i plenění, prováděné jednotlivci v německých uniformách.Příslušníci okupu
jící mocnosti s brli nebo nakoupili za bezcenné německé marky pro své ro
diny v Třetí říši co se jen dalo.

Vy>éd N*maů  do českých zemí a zejména do Prahy přinesl ještě jednu další 
nspříjemno-t, nepatrnou sloe v ponSru k národnímu neštěstí, jež na nás do
lehlo,ale p?,eoe jen značně rozladující. Kam se člověk podíval, Všude viděl 
nenáviděnou německou uniformu a no .mnoho, místech visel nenáviděný prapor 
s hákovým křížem. Ani restaurace s kavárny, jež byly našimi tradičními stře
disky s do nichž dříve nevkročila německá noho, nebyly ušetřeny nevítaných 
hostí.V lidovýoh místnostech bylo vddy plno německých vojáků a poddůstoj
níků, v těch lep’ich p'>k a v kavárnách byli zase němečtí důstojníci a všich
ni se přejídali,jakoby se byli v Německu nikdy do sytá nenajedli. Patrně 
se už dávno neměli tak, jako nyní.V zemi, jež dala přednost dělům před 
máslem, musol být zřejmý nedostatek všeho,čí® Pr^he ještě na krátký čas 
oplývala.

Zlobilo nás,když jam© viděli, jak se naši nepřátelé veselí a roztahují 
v zemi,kterou uvrhli do neštěstí.Rozčílilo nás vůbec, že jsme je viděli. 
Jejich přítomnost nám ustavičně připomínala naši národní katastrofu,že již 
nejsme pány ve své domovině,«le jen otroky, nad nimiž podle své libosti 
práská bičem každý Hitlerův poskok.Naše už nebyla ani naše země,sni ta naše 
Praha,ba ani ta naše oblíbená kavárna.

Za této situace každý dbal,aby se vyhnul styku a vetřelci a pohledu na 
ně a proto každý pečoval, aby nevycházel víc r.ež bylo zapotřebí. Nebyl jsem 
výjimkou. Utišil jsem však,jako ti ostatní, přece jen obstarávat různé zále
žitosti, jako zajít do redakoe a vyřídit tam finanční věd, navštívit nakla
datele Kodyma,pro nějž jsem pořizoval různé překlad? a urovnat i s nim
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některé běžné záležitosti a konečně lat jsem také potřeboval sejít se s přáte
li, s nimiž jsem hodně amatérsky začínal organisovat podzemní akci. A při 
jedné takové vyoházoe jsem měl podivně trapné setkání, jež mne rozrušilo a 
nepokojem naplnilo na hodně dlouhou dobu.

Byl jsem zase jednou u nakladatele Kodyraa a nezastihl jej v jeho kanoe- 
láři. Personál mi řekl,že musel někam odejít a že se vrátí asi za hodinu. V 
kanceláři se mi neohtělo Sekat, ohodit po ulicích nebylo Vábné - bylí» ještě 
hodně chladno - a tak jsem zašed, do nedaleké kavárny Beloredi na Stroasmayero- 
vě náměstí.

V kavárně bylo v tu dobu jen málo lidí a zdálo se,že tu nebudou nevítaní 
hosté. Usedl jsem a pojednou jsem shlédl,že ani tato místnost nebyla jioh 
ušetřena. U jednoho okna seděl muž v uniformě SS, zřejmě důstojník. Tehdy 
jsem ještě nedovedl dobře rozlišovat všeohny naše nezvané hosty.Každý 
kdo měl uniformu a nebyl očinidn”- příslušníkem normální armády, byl pro mne 
a ostatně pro všechny Socfcy prostě gostapákem. Za gestapáka jsem také onoho 
muže považoval,ale konečně, jeden gestapák v kavárně je v?c sice nepříjemná, 
ale když se tomu nmááxataániihjmimamimxpžetóíaiRanx nedá, zabránit, lze to 
přehlédnout.

Zahloubal jsem se do novin, cle pojednou jsem k svému hodně nemilému pře
kvapení - a nroč to nedoznat i k zděšení - zjistil, že se onen důstojník 33 
upřeně a s velkým zájmem dívá právě na mrA To se mi xiárlfi nezdálo předpoví
dat nic dobrého a proto jsem kvapně zaplatil a chystaí. se smxnsjijjrahiajAm 
zmizet co nejrychleji. Ale onen důstojník SS, jehož obličej se mi pojednou 
zdál povadomý, se pojednou zvedl a sledován zvědavými a hodně nenávistnými 
zraky všech přítomnýah ,zamířil rovnou k mému stolu. Napřáhl ruku a podával 
mi ji s rozradostněným úsměvem,zatím co se mi zdálo,že se pode mnou hahbou 
propadá zem. Začal:” Xlo ovšem jsi to ty. Já tě hned poznal. Co děláš? To 
jsme se dlouho neviděli*.

Ještě než to dořekl, uvědomil jsem si, odkud ho znám a on mne. Sloužil jsem 
s ním za první světové války u šestého zeměbr^neckého pluku,později přezva
ného na střelecký. Doplňovacím okresem tohoto pltiku byl C-heb a byl kdysi

v
čistě německý,ale později byly k tomuto pluku posílány odplnky od českých 
pluků,protože utrpěl příliš značné ztráty. Tak jsem i já přišel od osmého 
zeměbraneokého pluku k šestému.’íůj známý neznámý byl učitel odněkud od
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Kaplice,který do té doby, kdy jsem byl od pluku nsfrontÄ poslán do nemocnice, 
abych se již k němu nikdy nevrátil, dotáhl to na poručíka v záloze.Znali jsme 
se tehdy dosti dobře, podle předpisu si tykali a samozřejmí jsme se viděli 
denně. A když za ním do etapy v Podkarpatské Pust chtěla přijet jeho manželka, 
aby ho viděla ještě před jeho dJchodem na frontu, dělal jsem mu tlumočníka 
u tamních rusínských obyvatel vesnice Dobrůvka, kde byl farářem Vološin, 
abychom pro ni sehnali na několik dní pokoj. Během let jsem na něj docela za
pomněl, jeho jméno mi docela vypadlo z hlavy a nemohl jsem si je připomenout 
ani při tomto nevítaném setkání. Od našeho společného vojančení uplynulo již 
více než dvaoet let.A musím doznat,že ač jsem se občas pokoušel si na to jmé
no vzpomenout, nepodařilo se mi to do dnešního dne.

Za války se ovšem na^e symnatie politioké a národní ani trochu nesbí- 
halVf ale můj někdejší druh z doby války byl rozradostněn,Že v Praze,kde se 
setkává jen s nenávistnými pohledy, nalezl někdejšího druha z doby,kdy jsme 
oba byli mnohem mladší. Začal vypravovat, docela nahlas a bez ohledu na okolí 
o svých osudech. Po váloe nechtěl zůstat v dechách,kde jsme "utiskovali Němce" 
<v šel tedy učit do Tyrol a po "osvobození*  Rakouska se přidal do Eaggen S3, 
protož«/už před tím byl členem rakouské nacistické strany.A nyní přišel osvo
bozovat své německé soukmenovoe. A já jsem první známý se starých dob,jejž 
potkal v Praze. P^n zájmu se vyptával na mé osudy, jak žiji a čím se živím. 
Když jsem mu polohlasem vykbktal žádané informace, stlumil i on hlas. Nepo- 
vnioval za dobré,že jsem český politický novinář,protože strana nemá ráda no
vináře,pokud nejsou z jejích řad. A ti čeští novináři jsou ti nejhorší a on 
si vzpomíná,že jsem byl vždy takový protiněmecký fanatik a jistě jsem nebyl 
lepší jako novinář. A rozhodně by bylo nejlepší,kdybych zmizel,dokud je čas. 
Mám pas? Nejlepší bude,přinesu-li jej k němu na velitelství a on mi opatří 
povolení k odjezdu.Varoval mne, abych neotálel,protože bude potřebí,aby stra
na nastolila přísnost proti těm štváčte.On by to neměl d~lat, vlastně by mne 
měl udat,ale když už jsem byl jednou kamarád a společně s ním nosil "oísařůy 
kabát",tak mi pomůže,protože je to jeho důstojnická povinnost.

V tomto smyslu mluvil dále a mně bylo čís déle tím nevolněji,protože nená
vistné pohledy,jimiž celá kavárna sledovala mého někdejšího žjoc přítele, 
platily zřejmě i mé osobě.Nejeden z hostů si zřejmě myslel,že jsem buát> neuni- 
formovaný náhončí Gestapa, nebo alespoň Němec,což pro nás všechny bylo v té 
době něčím docela steijný®.
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Poděkoval jsem mu za nabízenou oohotu a přislíbil,že jeho laskavé ochoty 

použiji v nejbližších dneoh -ale nedoznal jsem mu sni,že si již mamě vzpomí
nám jak se jmenuje a že bych tedy ho mamě hledal, i kdybych snad opravdu 
mel takový úmysl.Samozřejmě jsem na nic takového ani ve snu nepomýšlel.

Vymluvil jsem se na neodkladnou schůzku, ujistil ho,jak jsem rád,že jsem 
se s ním po tolika letech setkal a že km dooela určitě v několika dneoh za 
ním ze jdu.Z kavárny jsem se zrovna vypotácel,protože mne podezíravé a nená
vistné pohledy přímo probodávaly.Byl jsem rád,že tam není nikdo,kdo mne zná, 
protože by to bylo stačilo,aby se to rozneslo mezi známými,že se scházím s 
gestapákem a aby všichni moji známi se mi najednou začli vyhýbat na to honů. 
Spěchal jsem ku Kodymovi a svěřil se mu se svým hrozně nemilým dobrodružstvím. 
Nakladatel Kodym byl muž oddaný okultismu a vůbec každému romantiákému směru 
a nazírání.Prohlásil,Že to nesporně byla nabídka agenta provokatéra,který 
mne ohee vlákat do pasti a přivésti do neštěstí.A proto mi radil,abych svůj 
odjezd z Československa urychlil jak jen budu moci. (Kodym byl jedním z mno
ha lidí,kteří věděli,že se chystám odejít do Polska. Bylo opravdu až přakva- 
pujíoí,jak se dalo takovéto věci zařizovat skoro veřejně a že se nenašli 
lidé,kteří by člověka danuncovali, nebo alespoň se neprozřetelně podřekli 
kde neměli.) Kodym soudil,že nepřijdu-li k onomu muži oo nejdříve, bude mne 
hledat a snadno mne najde,když už jsem tak neopatrně prozradil své zaměst
nání.

Hodně dlouho jsem věřil skálopevně,že si můj někdejší známý od šestých 
Iandwehr ohtěl přivydělat tím,že někoho udá, bez ohledu na to,že jsme kdysi 
sedávali v primitivní důstojnické jídelně.Ale čím více jsem o věci přemýšlel 
po skončení války, tím více se mi zdá, že jsem tomuto pošetilci v nacistické 
uniformě krůtě křivdíl,Nevím, zda by byl dokázal opatřit mi výjezdní povo
lení. Patrně by jeho vliv na to nestačil a možná,že bych se byl dostal jen 
proto do žaiážex. maléru,že svůj vliv přecenil. Nevím ani jakou měl hodnost, 
ani jaké bylo jeho služební postavení,protože jsem se v naoistickýoh šaržích 
a jejich odznacích nevyznal a dosud,když vidím film v němž se objevují 
němeoké hodnostní distinkce, nemohu je rozeznat. Prostě, nezkusil jsem to a 
nemohu proto vědět,jak by to bylo dopadlo,kdybych byl za ním došel.Ale jsem 
nyní přesvědčen,že to myslil doopravdy a že se v něm,ač naoistovi,probudila
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stará solidarita důstojnická, staré vojenské kamarádství. (Před několika 
lety jsem vypravovsl tento příběh jednomu ze svých nových německých přátel, 
příslušníku staré německé vojenské rodiny,ptofesoru slovanských věcí a 
literatur baronu Boiko von Riohthoffonovi,příbuznému slavného letce z první 
světové války a myslím i synovci německého velvyslance v Japonsku z doby 
druhé světové války.Když jsem vyslovil své pochybnosti,přivedl jsem ho do 
přímého rozčílení. Jak si mohu myslit,že německý důstojník, třeb« ve Ifeffen 
S3, by se mohl snížit k úloze provokatéra- to dělali jen členové Gestapa. 
A i gestapák,který byl před tím řádným důstojníkem by se za žádných okolností 
nesnížil k něčemu takovému tam,kde šlo o důstojníka, s nímž sloužil u jedno
ho pluku. Nevím, snad baron Richthoffen přaoenil důstojniokou solidaritu, 
snad jsem ji podcenil.) Škoda, že jsem si nezapamatoval jeho jméno a nemohl 
po válce učinit pokus zjistit co se s ním stalo a jaké byly jeho další 
osudy. Dnes mám pří této vzpomínce jen příjemný pocit,že stará přátelství z 
doby mládí bylo silnější doktríny nenávisti, vychásejíoí z Hnědého domu a 
Že dokázalo i paralysovat působení hnědého moru. Tehdy jsem ovšem myslel 
docela jinak.Nevěřil jsem a kromě toho jsem měl nepřekonatelný,štítivý 
odpor ku každému, kdo vůbec mluvil německy Měl jsem rozpaky i když jsem 
se sešel s uprchlíky z Německa,kteří byli rozhodnými odpůrci nacismu. 
Najednou jsem začal pochybovat o jejioh opravdovosti a podezíral je,že 
kdyby jim Hitler dovolil klidný život, byli by šli s ním. Trvalo hodně dlou
ho, než jsem překonal tento pocit a než jsem zase začal přijímat některé 
Němce za známé a přátele.
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Prvn.í kroky v Polsku

Netřeba vyličovat, s jak těžkým srdcem jx odcházel do zahraničí. Nebylo 
to jen,že tobyl náhlý krok do neznáma. Doma jsem zaneohal všechno,oo mi při
rostlo k^y^rdoi, viast,přátele, knihovnu e ovšem především rodinu. Pravda, 
přátelé z Nezávislé jednoty čs. legionářů, hlavně škpt. Turek a kol.Jošt z 
"Národních listí’]*',  stejně jako J. S. Maohar mi slavnostně slíbili,že se budou 
o rodinu starat a Že jí ve všem ^Sailía,ale jen kdo prožil takové loučení 

ví, oo to znamenalo. Ale podobným a často ještě mnohem horším osudem byli 
tehdy postiženi jiní lidé a byly jich stát-sice, ne-li miliony. Nemá proto 
smyslu mluvit o starých bolesteoh.

Ve stísněné náladě mi byla ovšem důležitou a mocnou vzpruhou jedna věc. 
Neodjížděl jsem do Polska jenom proto,abych se vyhnul zatčení,jež mi předem 
výstražn-' oznámila pražská policie. Měl jsem také koriktétní cíl,práoi přes
ně vytčenou. Crganisace, z níž jsem ovšem znsl jen dva nebo tři členy,ale 
která podle tvrzení kol. Plška soustřeďovala již mnoho civilních i vojenských 
prscovnikú,pověřila mne úkaai úkolem, jejž jsem měl a také chtěl splnit. 
Po leta jsem jMBŽDXac nesl jako křivdu osudu,že jsem neměl příležitost 
vykonat něco pro národ v prvrím odboji. Nyní se taková příležitost naskyto
vala. Doufal jsem, že budu moci činem dokázat,že jsem schopen konat oo jsem 
vždy doporučoval jin in,že myslím opravdově co jsem hlásal.

Na počátku se zdálo, že všechno klape a že i to další půjde jako na 
drátkách. Kolegové Plšek a Hanka mne dovezli do Moravské Ostravy,kde na nás 
čekal již kol.Spáčil. Ten mne svedl s respicientem finanční stráže Vránou, 
jenž mne ujistil, že všechno bude snadné a hladké. Pro mne je již všechno 
připraveno, stejně jako je připraveno i pro ty,kteřÉ půjdou nelegálně přes 
hranice v několika dnech. Za týden na příklad, převede přes hranice senátora 
Vojtěcha Beneše.(Také převedl.) Pokud jde o mne, půjdu přes hranice v jeho 
doprovodu a jeho manželka bude na mne čekat za hranicemi,kde bude také 
již auto, jež mne dopraví do Krakova.

To byl krásný plr n a překrá sná teorie. Všední skutečnost byla docela ji
ná. Při přechodu, organisovaném se vzornou lehkomyslností, dopadli Němci ce
lou naši skupinu a unikl jsem jen s námahou a mimořádným štěstím. Byl jsem 
totiž již asi tři metry na polském území,ale nevěděl jsem to.Kdyby na mne 
nebyl volal jeden rolník, pracující tam na poli,že jsem již v Polsku,
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sotva bych se byl dal správnou cestou,abych unikl německým strážím. Hranioe 
byla příliš klikatá,aby Slovek věděl, kde je svoboda a kde číhá otroctví. Ale 
zase, tolik lidí popsalo již sv' dobrodružně přechody hranic, že opravdu 
nemá smyslu mařit tím oas a nosit dříví do lesa. Přemnozí na tom byli 
mnohem hůře a museli projevit mnohem více odvahy a vynalézavosti.

Za hranicemi na mne necekalo žádné auto a také tam nebylo nikoho, kdo by 
mi řekl co a jak. Msto toho mne ihned sebrala polská pohraniční stráž a 
odvedla na strážnici do Šanova, kde po prvé, ale ne naposledy jako kouzel
ný proutek působila zmínka, že jdu do Krakova ku generálu Kukielovi. Ještě

V

ze Janova jsem z opatrnosti psal gen. Kukielovi a jak jsem ae dozvěděl,když 
jsem se do Krakova dostal oklikami a s náležitým zpožd ním a nebyl u něho 
včas, dal mne hledat polioií.0 ton jsem ovšem nevěděl. Putoval jsem pomalu 
od jedné stanice pohraniční stráže k druhé, až mne v Orlové pohraniční stráž 
předala vnitrozemské policii.Všude se chovali neobyčejně slušně a přívětivě. 
Ve Trýětátu mi dokonce náměstek ředitele tamní policejní stanice půjčil 
pjtníze, než svoje vyměním na černém trhu a dokonce mi dal adresu muže,který 
takové transakce spolehlivě provided,Z Frýštátu mne poslali do Katovic,kam 
ostatně odsunovali všechny uprchlíky z Československa, pokud je ovšem nepo
slali zpátky, což se dělo obvykle přes Petřwald. Měl jsem se v Katovicích 
hlásit na britském konsulátu.
Při tomto putování jsem měl hodně diskusí na théma:” proč jste se vy češi 

nebránili, my bychom se nedali a pod.” Hrozně jsem litoval,že jsem nemohl 
svým polským hostitelům připomenout, jak se k nám zachoval jejich stát a 
jeho vláda. Snažil jsem se zjistit,co vědí o nějaké československé zahraniční 
akci, ale policisté nevěděli nic, než že ’’někde u Lvova je gen. Hrab čík, 
který slouží jako smluvní plukovník v polské armádě”. Jiní věděli,že *u  Lvo
va je československá armáda, sáts^mím čítající 30.000 mužů”. Kde se nudúm 
tam vzala nikdo nevěděl. Nemusím snad dodávat, že v Po Heku nebyl ani gen. 
Hrabčík, ani ta armáda. A nikdy nás v Polsku nebylo 3d 000.

V Katovicích jsem .se dostavil na britský konsulát, v naději,že alespoň 
tam narazím na stopy organise ca a na předběžné přípravy v Pol3ku,ač jsem 
po rozhovorech s policejními úředníky začal mít vážné pochybnosti o tom,že 
jsem v Praze dostal spolehlivé informace. Britský konsulát mne sylmSsiifcn 
vyléčil z posledního zbytku ilusí. Jeho personál s uprchlíky přímo nejednal.
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Měl na to skupinu tak zvaných politických uprchlíků, českých i německých 
komunistů, kteří uprchlíky prověřovali, zařazovali do seznamu těoh,kteří 
budou odesláni do Británie, vydávali podle svého uvážení průkazy pro policii 
(ty ovšem Jménem konsulátu) a poukázky n3 ubytování a stravování, o oož zase 
pečovala katovické židovská náboženská obec. Nebyl jsem právě v náladě mlu
vit s někým německy, ani s komunisty z Československa a protože jsem měl tro
chu vlastních peněz, rozhodl jsem 3e, že když už se nemohu od začátku opřít 
o organisací zřejmě vybájené jen styky v Polbku,použiji jiné cesty.Využiji 
tradiční a osvědčené novinářské solidarity. Neznal jsem sice adresy novin ani 
novinářské organisace, ale zjistit to se mi nezdálo nijak nesnadným.

Když jsem vyšel z konsulátu, na němž jsem odmítl se dát xmxgimtaim re
gistrovat, ohytil mne mladý muž, podporučík dělostřelectva v další dobrovol
né činné službě Rudolf Slíva, s nímž jsem pak udržoval od té chvíle vřelé 
přátelství až do jeho smrti jako letce v Británii. Slíva se mne ptal, nemám-li 
zájem účastnit se prací na budování čs. armády v Polsku»Sekl jsem mu,že jsem 
právě za tím účelem do Polska přišel a že se chystám odejeti do Krakova,kde 
mám doporučení na polské vojenské kruhy.Slíva mi ř®kl, že v Krakově je poru
čík dělostřelectva Kaleta, který tam shání dobrovolníky pro armádu,že však 
konsulát v Krakově o akoi ani nechce slyšet a že také polské úřady se chovají 
odmítavě.

Slíbil jsem mu,že ho ještě vyhledám, nebo, dostanu-li se dříve do Krako
va, že mu napíširSlíva bydlel v hromadné noclehárně- židovské náboženské 
obce a neměl mnoho volnosti pohybu- že však musím co nejrvohleji navázat# 
styky s polskými činiteli, protože nemám žádnýoh dokumentů,jež by polské úřa
dy uznávaly a že od britského konsulátu a jeho komunistických spolupracovní
ků nic nechci.

Na ulici jsem si koupil první noviny, jež mi padly do rukou. Jmenovaly 
se "Siedm groszy*  a stá/y - trochu komicky- grošů osm. Našel jsem tam adresu 
redakce a zašel tam. lámanou polštinou- snad i to je nadsázka - jsem žádal, 
aby mne uvedli k šéfredaktorovi a uvedl jsem, že jsem český novinář. Zevedli 
mne k vedoucímu redaktoru,jehož jméno si již přesně nepamatuji,ale myslím, 
že se jmenoval Mbdelski. Přijal mne velmi srdečně, skoro jako ztraceného 
bratra. Asi dva nebo tři roky před Mnichovem byl v Praze a domluvili jsme^7
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('sq při nějaké příležitosti setkali. Znal také mé >éno z mý&h článků. Hned 
mi nabídl veškerou po^ioc,kterou by byl schopen poskytnout jeho list. "Siedn 
groszy" byl večerníkem "Polonie" a "Polonia" byla listem tehdy velmi vliv
ným. Kolega mne zavedl k řediteli listu- myslím, že se jmenoval Snotricki a 
oba mne pozvali na velmi opulentní večeří do jedné přepyohové restaurace na 
PLaou Teatrálnym.Ujistili mne,že se nemusím polioie obávat a že kdyby se 
naskytly nějaké potíže, mám jen říoi,že informace o mně podá redakce "Polo
nie".

Oba kolegové si také ode mne objednali články,jež mi slíbili honrovat a 
ujistili mne,že mohu psát s klidem česky. Překlad že si již sami docela snadno 
obstarají. V tu chvíli šel kolem našeho stolu "kierownik" policie,to jest 
místní policejní náčelník. Oba ho přivolali,představili mne a požádali ho, 
aby mi vystavil povolení k pobytu. Oahotně to přislíbil a řekl,abych k němu 
ráno zašel na policii, že mi všechno zařídí. Na kousek papíru napsal,že 
jsem předvolán na polici a že mám být k němu ihned zaveden.

Přespal jsem v hotelu,kde mi pokoj zamluvili kolegové s "Polonie*  a násle
dujícího dne jsem zašel na policii,kde jsem při čekání shlédl ledacos, co mi 
vzalo všechnu chul stýkat se s polskou policií,ač musim doznat, že se ke 
mně eŽ dosud - a ostatně po celý můj pobyt v Polsku - chovala velmi přátel
sky a zdvořile. Ředitel policejního úřadu mne požádal,abych chvíli počkal, 
než mi povolení k pobytu vystaví a zatím že chce se mnou mluvit jeden pán. 
Ten pán byl vojenský zpravodajeo,který chtěl na mně informace o rozložení 
nšmeckýoh vojenských sil, jejich vyzbrojení a pod. Nemohl jsem mu říci mno
ho. Mohl jsem mu podat jen nejvšeobecnější informaoe o náladě v české veřej
nosti. Netajil jsem se tím, že po mém názoru byli němečtí vojáci oblečeni 
mnohem hůře než naši,ale na <jlotaz jsem vyslovil obavu, nejsou-li trochu 
přehnané pověsti o nedostatečnosti výzbroje a výcviku německého vojska.Na 
dotaz, jsem-li ochoten spolupracovat s polskou zpravodajskou službou,zejmé
na při hodnooení zpráv, jsem řekl,že vždy velmi rád udělám všechno,co budu 
mooi, abych polské zpravodajské službě prospěl, už proto,že to prospěje i 
naší věci. Upozornil jsem však zpravodajoe,že jsem v Katovioíoh jen přechodně, 
protože se chci dostat do Krakova a pak do Varšavy. Zmínil jsem se také o 
úmyslu opustit hotel, v němž bydlím. Na jeho udivený dotaz "prož,vždyt je 
to velmi dobrý hotel?" jsem mu řekl, že pro mne a pro mé poměry je drahý
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a že nemohu žít na účet "Polonie*.  Zpravoodajec se usmál a řekl,že nepotře
buji žít na účet * Polonie". Střčí,když řeknu v hotelu,aby účet poslali na 
"druhé oddělení".To jsem odmítl a slíbil, že směnu adresy mu ohlásím.

Měl jsem v úmyslu čekat na zprávu od gen.Kukiela, jemuž jsem napsal 
další dopis. Od policie jsem dostal povolení k pobytu v Katovioíoh na 14 dnů 
se slibem, že toto zatímní povolení bude prodlouženo ^odle mé potřeby. Zašel 
jsem do kavárny ,kde jsem napsal první článek pro "Polonii" a šel pak do 
redakce, kde mi sdělili, že měli návštěvu kolegyně Dolly Šperkové z "českého 
slova",jež již odejela do Krakova.Neznal jsem ji tehdy ani osobně,ba neznal 
jsem ji ani podle jména.Netušil jsem,že zasáhne do dalšího vývoje mého 
exilního putování.

Když jsem večer přišel znova do redakoe "Polonie",řekli mi, že mne shání 
čs. konsulát v Krakově. Zaválali mi Krakov a k telefonu přišel muž,který se 
mi představil jako vioekonsul dr. Vladimír Henzl a žádal mne, abych všeho 
nechal a okamžitě přijel do Krakova. Řekl jsem mu, že mám v úmyslu se do
stat dobráková, ale že krčmě mezinárodní novinářské legitimace nemám žád
ných dokulwntů,protože jsem o všeohno přišel při přechodu hranic (všechno, 
co jsem měl, zůstalo u Vrány) a že nemám ani polské povolení k pobytu,pro
tože to katovické platí jen pro Katovice. Henzl na to řekl způsobem, jenž 
nutně musil budit dojem osoby neobyčejně vlivné a své věci si dooela jisté, 
abych si ničím nelámal hlavu, to že je jeho starost. V Krakově si mne vezme 
do péče konsulát a také na první noc mne ubytuje ve svých místnostech,proto
že přijedu hodně pozdě. Vylíčil mi cestu od nádraží na konsulát -celkem hodně 
jednoduohou a ustavičně zdůrazňoval, abych v Katovicích nemařil čas. Rozhodl 
jsem se tedy odejeti ihned do Krakova. Kolegové z "Polonie" mi koupili lístek 
první třídy, vaadili do vlaku a průvodčímu řekli, aby mne vysadil v Krako
vě a aby se vůbec o mne po cestě staral. Znova mi připomenuli,že se těší 
na mé články a že doufájí,Ž9 s nimi zůstanu ve stálém styku.

To všeohno ve mně vzbudilo lepší náladu. Organisace sice nebyla v té 
formě, v jaké mi ji v Praze vyličili,pokud ovšem vůbeo nějaká byla,ale 
oohota konsulátu i "Polonie" se mi zdála být zárukou,že přeoe jen jsou v 
Polsku nějaké možnosti,zejména při spolupráci s tiskem a že se tedy budu 
mít o co opřít a vykonat i něco užitečného pro naši věo.
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Československý konsulát v Krakově byl v uiioiPutookiago, nedaleko od 

hlavního nádraží. Zabíral celé přízemí v rohovém domě a na jedné straně byl 
oddělen maličkou ulicí od konsulátu francouzského. Z některých oken konsulá- 
tu bylo vidět do oken konsulátu francouzského.Netušil jsem,že mezi oběma 
konsnláty je přehrada mnohem větší, než uzoučká ulice a že nejsou vůbec v 
nijakém styku, ale konečně j3em nevěděl ani, že konsulát je vlastně již jen 
"konsulátem v likvidaci*',  trpěným polskými úřady,aby to nikdo nevěděl.

Na konsulátč na mne Sekal dr. Vladimír Henzl a můj první dojem byl velmi 
dobrý. Působil dojmem milého a neobyčejně sohopného člověka. Skutečnou před
stavu o něm jsem získal až o něco později. Zatím však jsem byl velmi rád, 
že jsem se s ním seznámil. Henzl ml slíbil všechno možné, ale nocleh mi 
nemohl poskytnout,protože na tu noo ubytoval kol.^perkovou.Radil mi však, 
abych si zašel do nedalekého hotelu ‘’Polonia* ’ a odvolal se na konsulát. Uči
nil jsem tak, ale nebylo to nic platné, protože Tině vrátný hladce odmítl. 
Byl jsem nejen bez dokumentů, ale také bez zavazadel a v žádném hotelu není 
zájem o takové hosty. Tak jsem tedy bloudil v noci po Krakově,v němž jsem 
se ani trochu nevyznal a obával se učinit pokus v některém jiném hotelu. 
Začínal jsem již trpce litovat,že jsem se dal vylákat z Katovia,nebo že 
jsem alespoň nevyčkal tak dlouho, abych přijel za denního světla. Ale náho
dou jsem narazil na jeden ušmudlaný hotel- myslím,že se jmenoval Royal • 
který, nevím z jakého důvodu na mne činil dojem, že s nimi tam bude řeč. Byla. 
Za sedm zlotých,což byla cena opravdu nekřesťanská, mne tam nechali přespat 
a ani mne nezapsali do knihy hcstů. íqrxax Upozornili mne však,že kdyby mne 
ráno předčesně vzbudili, musím ihned zmizet,protože by to bylo znamením,že 
se dostaví policejní prohlídka. Sekli mi však také,že se nemusím obávat. Oni 
budou o takovéto prohlídce předem vědět dost dlouho,aby všichni nocležníci, 
kteří se nechtějí setkat s policií, zmizeli včqJi a bezpečně. Spal jsem tedy 
v tom hotelu po několik nocí, vždy za stejnoh okolností,ale policejní 
prohlídka nikdy nebyla. Potom jsem si najal pokoj u jedné rodiny a laskavostí 
přátel, jež jsem zatím v Polsku získal, jsem se mohl přihlásit na policii a 
to na přihlašovacím listě ne oizinoů,ale polských státních příslušníků.7 
Polsku šlo všechno, mohl-li se člověk odvolat na někoho se společenským 
nebo úředním postavením.
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Hatím ovšem jsem visel ve vzduohu,protože konsulát se pomalu rozhoupával 
k tomu, aby pro mne něoo udělal. A to na mne půsóbilo Jako studená sproha. 
Viděl Jsem,že ani na konsulát není valného spolehnutí a začínal jsem se obá
vat,že ani adresa na gen. Kukiela nebude nio platná. Soudil jsem,že se musím 
postavit na vlastní nohy a opřít sa o novináře a o jejich organisaoi. Proto 
j3em také po několik dnů se nemohl rozhodnout jít za generálem Kukielem do 
Pijarské č. 6. , což byla adresa,kterou jsem v Praze dostal. Žel jsem nScolikráte 
okolo a dům, hodně paláoový, mi nepřipadal ani jako vojenský úřad,ani jako 
soukromý byt. Tehdy jsem nevěděl a na štěstí to nevěděli ani polští policis
té, před nimiž jsem se oháněl jménem gen.Kukiela,že už dávno není v aktivní 
vojenské službě,protože byl oposičník,pro něhož za dané situace nebylo v 
armádě místa.Kdybych to byl věděl, nebyl byoh opravdu za ním šel. Ale jednoho 
dne jsem si dodal odvahy, vešel do budovy a žádal vrátného, aby mne ohlásil. 
Teprve potom jsem zjistil,že jsem v budově musea knížat čartoryjakých,jehož 
je generál Kukiel ředitelem. Kukiel tetiž, než vstoupil za první světové 
války do polských legií, získal doktorát filosofie jako historik.Když pro 
politické rozpory musel opustit armádu,vrátil se k historioké práoi. Po le
tech se to opakovalo. Za války se gen. Kukiel stal nejprve velitelem armádní
ho xóboru, ministrem války v polské vládř v Paříži a pak v Londýně a když 
Polsko padlo do rukou bolševiků, stal se znova hlavou historického ustavu, 
tentekkáte ústavu gen. 'Sikorského v Londýně.

Generál Kukiel byl jedním z mála lidí,kteří nezklamali mé očekávání. Při
jal mne přátelsky,pomohl nejen mně,ale velmi mnoho i naší věci. Jeho zásluhy 
o naši věc j.-ou docela nezapomenutelné.
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Jak to bylo na počátku

Wsím začít malou poznámkou:
Po příchodu do Polska Jsem si začal denně zaznamenávat události. Tento zá

pisník jsem zapůjčil na cestě z Polska,snad ve Velkém Hlubučku nebo v Horo- 
dyšti,kde jsme se rozešli, pplk. Svobodovi. Pochopitelně jsem ani Svobodu ani 
ten zápisník již neviděl. Potom,po pádu "Francie jsem začal ve vojenském tábo
ře v Cholmondeley Park v Británii - v xraasahnraibx záchvatu poněkud přehnaného 
optimismu - s obšírným referátem pro domov, nadepsaném ”Má činnost v Polsku". 
Někde íjluboko v mém neuspořádaném archivu leží nedokončený rukopis,jejž 
pravděpodobně nikdy nedopíši.

Historii československé akce v Polsku,od jejího počátku až do konce,jsem 
vylíčil soustavně ve své studii "Československý odboj v Polsku r. 1939". Je 
to referát,který jsem na vyzvání československého ministerstva zahraničí v 
Londýně vypracoval v r. 1942 a který jsem pak, doplněný o některé zachované 
dokumenty ,vydal knižně nákladem "Modré revue" v Rotterdamu r. 195&Bhížka, 
dnes rozebraná, byla oitována a komentována v různých československých, 
knižních i časopiseckých publikaaích axilních i komunistických,stejně jako 
publikacemi polskými, vydávanými v exilu i v Polsku samém. Z pochopitelných 
důvodů nehodlám opakovati v nové stylisaci co jsem obšírně napsal již dříve, 
i když musím doznat,že poučen nepříjemnými zkušenostmi bych ledacos posuzo
val jinak. Ale již nři knižním vydání jsem se rozhodl neměnit nio na textu,jejž 
jsem napsal pro československé a polské úřady v zahraničí. Pojetí tohoto re
ferátu do těchto vzpomínek by bylo nevhodné a zbytečně obšírné.V následují
cích kapitolaoh bude tedy obsažen jen stručný nástin toho,oo se stalo- pokud 
je mi to známo - a jak se to stalo.A líčení bude samozřejmě trochu subjektiv
nější, než je v dokumentu,psaném pro úřední potřebu.

Odoházeje do Polska byl jsem si vědom, že se ubírám do země nám nevalně 
nakloněné, s níž jsme měli mnohé spory,jež čas od času nabyly povahu docela 
nepřátelskou. Nečekal jsem tam slavobrány a spíše Jsem byl připraven na mno
ho potíží i nepříjemností jak od úřadů, tak 1 od občanstva. První dny exilu 
mne proto mile překvanlly přívětivostí polské policie ke mně -ale tu jsem 
připsal tomu,že jsem se oháněl posláním ku generálu Kukielovi. (Viděl jsem 

ovšem při různých příležitostech také druhou tvář polské policie. )Potěšila
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a povzbudila mne přívětivá ochota "PoIonie" mi pomoci. I když jsem si byl 
vědom,že tu velkou úlohu hrála tradiční novinářská solidarita a byl jsem 
připraven na to,že ne v každé redakci se setkám se stejný® přátelstvím,čer
pal jsem i z toho povzbuzení. Okolnost, Že konsulát v Krakově existuje a že 
je oohoten pomoci (i když potíže s noclehem v prvníoh dnech v Krakově na 
tuto ochotu vrhly jakousi pochybnost) se také zdála
nasvědčovat, že vyhlídky nejsou tak černé, jak jsem se zprvu obával.

První dny v Krakově jsem strávil skoro výhradně na konsulátu,kde se dr. 
Henzl snažil mne ujistit,že se osobně nemám Čeho obávat,protože xaäBonaisBx 
nade mnou bude držet ochrannou ruku- Naproti tomu mne důrazně varoval před 
ukvapeným’ samostatnými pokusy navazovat nějaké styky s polským tiskem a 
s polskými činiteli. 3 Poláky není řeč a všiohni jsou naši nepřátelé,ač jsme 
se (konsulát a vyslanectví) snažili všemožně získat jejich přátelství. I 
lidé Československu naklonění se nakonec stáhli»protože byli ohroženi váš
nivým nepřátelstvím vládních kruhů,tisku a zaslepené polské veřejnosti.Va
roval mne, abyoh nechodil ku generálu Kukielovi a pokud jde o Kahánka, mám 
se mu vyhnout na sto honů,protože je úplně v žoldu polského ministerstva 
zahraničí. Radil mi, abych seděl v klidu na konsulátu a pomáhal v jeho 
práoi. Bude-li možno, konsulát sám mi postupně otevře dvsřv cestičku k rúz_- 
ným akcím.

To bylo jaksi zestručnění poučení,jehož se mi dostalo od dr.Henzla.Kon
suls Znojemského jsem shlédl až po n’kolika dnech,ač celý úřednidký per
sonál konsulátu sestával jen z konsula a "vicekonsvla", jenž mne nepřetržitě 
uxpa upozorňoval, že pan konsul je jen figufcální hlavou konsulátu a že s 
ním není řeč.Na listině zaměstnanců konsulátu figuroval tehdy ještě tajemník 
Kokštajn , ruský legionář, ale ten byl právě na "služební cestě ve Krancii". 
(Dopravoval tam totiž rodinu konsula Znojemského. ) Vrátil se mnohem později, 
k velké nelibosti Henzlově. Brzy jsme se velmi spřátelili.

Na konsulátu pracovalo za mírnou podporu několik uprchlíků - skoro vý
hradně komunistů,jako na př.pan Spurný -manžel poslankyně Hodinové-Spurné. 
Jména ostatníbh jsem zapomněl, z nekomunistů tam byl dr. Malač, někdejší 
policejní úředník z Moravské Ostravy. Komunističtí zaměstnanci konsulátu 
byli brzy z? svých ťunkoí vytlačeni,proněvadž se z jí stilo,že použili pro 
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svou pot'ebu různé poplatky, jež byly složeny na kosnulátu. Úohýlili se pod 
ochranu levicově socialistického Pomocného výboru pro uprchlíky z Českoslo
venska, s nímž pak konsulát žil ve velmi nevlídném poměru. Založili si Poli
tický výbor uprchlíků - docela komunistický - který požadoval rozhodování 
nad činností uprchlíků i konsulátu.

Nevěděl jsem dosti dlouho, jaké je ve skutečnosti právní postavení našich 
zastupitelských úřadů v Polsku. T prve mnohem později jsem 3e dozvěděl,že 
vlastně právně neexistují jako úřady s diplomatickými výsadami.Když bylo 
Československo zmíněno v Protektorát, dostaly všechny zastupitelské úřady 
republiky z Prahy a z Berlína rozkaz,podřídit se okamžitě německým zastupi
telským úřadům.Některé zastupitelské úřady na tento rozkaz nereagovaly a 
trvaly na své samostatné existenci.Úřady v Polsku se poslušně podřídily.Jen 
liknavost (nebo snad slušnost) německého velvyslance vo Varšavě von Moltkeho 
umožnila,že když ze Spojených států přišla v ty zva vyslance Bapáuka,aby zastu
pitelské úřady odepřely se vzdát, nebylo vyslanectví ve Varšavě a konsulát 
v Krakově formálně převzat N';mci. Pokus odvolat oznámení polskému minister
stvu zahraničí o likvidaci, ovšem selhal. Poláci dovolili vyslanectví i 
konsulátu - z nichž větší část personálu byla již odeslána do Protektorátu- 
funfeovnt jen jako "v likvidaoi*".  místnosti krakovského konsulátu byly polský
mi úřady o načovány jen za úřední byt bývalého konsula,Zffmtfiírnaného likvi
da oí svého úřadu. Konsulat neměl tedy přímých a oficiálních styků s polskými 
úřady a neměl ani mnoho styků neoficiálních, což jsem nevěděl. Neměl také 
skoro žádných styků s tiskem. Nepochybně Poláci byli v minulosti k nám nevlíd
ní a v -nnoha případech nám ublížili,ale /koho neplynulo,že by naše zastupi
telské úřady, nebo to, co z nich zbývalo, se jim m ly vyhýbat a ukazovat jim 
nevlídnou tvář. Ovšem, v prvních '’nech pobytu v Krakově jsem ledaoos nevěděl 
a byl nucen Hanzlovy výklady považovat za poučení, pocházející od zkušeného 
člověka,který zná pomxry v místě,na němž jsem byl sotva tolik dnů,kolik on 
tam je let.

Převzal jsem tedy bez námitek a velmi ochotně úkol přikázaný mi konsulátem, 
totiž vysedávat v místnosti mi vykázané -konsulát zbavený personálu,jenž ode
šel do F'shy, měl místností víc než dost - a zpraoovávat denní zpravodajský 
bulletin pro čs. uprchlíky, docházející na konsulát. Ubytováni byli a stravo
váni péčí židovské náboženské obce v náležité špíně.Navrhl jsem, aby
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28 
buletinu byl dán ráz denního listu a aby malé množství zpráv bylo doplně
no články, jež by informovaly o mezinárodní situaci, poměrech v Polsku a 
přinášely jakési povzbuzení v těžké jejioh situaci. Henzl na to oohotně 
přistoupil, dal mi písaře, pro oyklostil zakoupil oýklostilový panír a tak 
vznikl první exilní denní list, nazvaný "Přehled". Hedigoval jsem jej až 
do svého rozchodu s konsulátem. List jsme posílali i do zahraničí různým 
zastupitelským úřadům. Dostal jsem milý dopis od čs. vyslance v Káhyře s 
informacemi o situaci v Egyptě (vyslaneotví fungovalo nerušeně dále) a od 
jednoho úředníka také jen neofioiálně existujícího našeho vyslanectví v 
Moskvě.( SSSR uznal Protektorát i existenci t.zv. Svobodného státu slovenské
ho,který měl v Moskvě ofiaiálnČ uznané vyslanectví. )

Po několika dnech jsem usoudil,že bych měl přece jen podniknout něco, 
abyoh se dostal do styku s Poláky. Zašel jsem ku generálu Kukielovi,klerý 
mne přívětivě přijal a hned na počátku mne svedl s některými universitní
mi profesory,mezi nimiž byl i prof.Kutrzeba, president Polské akademie věd 
a umění. Z toho byl na konsulátu poprask. Dozvěděl jsem se,že takovými akcemi 
ohrožuji existenci konsulátu. Kutrzeba je muž pevně oddaný vládě a je ve 
styku s vysokými vládními hodnostáři,což jej činí dvojnásob nebezpečným. Dalo 
mi to práci Henzla uklidnit,ale pak najednou přišel aa± na to , žs by vlastně 
měl také on mluvit s gen. Kukielem.Kavštívil jej a zaslechl od něho,že 
nemá smyslu, abychom se isolovalijaxmHmnmxn a že naopak, máme néccjdělat, 

v čemž je nám ochoten pomoci. Henzl okamžitě zapomněl,že mi zakazoval zajít 
ke Kukielovi a naléhal,abych s ním byl ve styku oo nejtěsnějším a při tom 
jej poučil, že je to on, Henzl, příbuzný presidenta Beneše, kdo vede konsu- 
lát a celou naši akci a ne pasivní konsul. (Henz<l se vydával za příbuzného 
dr.Edvarda Beneše.Ve skutečnosti byl nějak příbuzný s manželkou senátora 
Vojtěcha Beneše, Edvardova bratra,)

V tu dobu došel do Krakova výtisk "Polonie" s mým č'ánkem a současně i 
dopis, s honorářem a vyzbou, abyoh pokračoval ve spolupráci.Tato "sensace" 
povzbudila Henzla k delším pokusům o nějakou oinrost.Ač mne před tím dů
razně varoval před každým pokusem navázat styky 3 polským tiskem, najednou 
mi oznámil, že je naprosto nutné,abych přešli k důrazné propagační akci. 
Jmenoval mne "tiskovým přidělencem",oznámil ml', že budu dostávat pravidelný 
plat - lituji,že nemohu již říci kolik to bylo Mohu jen uvésti, že ač by 
to byla žebrota v domácíoh poměrech, pro uprchlíka to bylo bohatství.Do-

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 495



?9 
hodli jsme se, že budu redigovat denní spravodajský bgtletin pro polský tisk 

a že budu pro polský tisk psát také články, jež budou po přeložení do pol
štiny rozmnoženy a dodány všem listům v Krakove.Varoval jsem Henzla,že je 
tu jedna veliká potíž.Na právničinou denní zpravodajskou službu nemáme z domo

va dost zpráv a pokud jde o články, psané pro všechny listy, narazíme na 
zásadní nechuí listů otiskovat články, jež by vyšly také u konkurenae. Dopo
ručoval jsem proto omezil? jednotné články na nejnutnější, ale zásobovat každý 
list články, jež by byly pro něj psány individuálně a které by přihlížely 
k jeho politické i jiné orienteoi ft, také k jeho čtenářské struktuře. To Henzl 
odmítl a trval na úřední tiskové kanoeláři. Byl to úřední podnik a tak tedy by
la tisková kancelář organisována podle jeho přání. Překlady do polštiny obsta_ 
ral Henzl, dokud jsem nebyl sohopen tak činit sám,nebo si nenalezl někoho, 
kdo by pomohl, což nebylo celkem nesnadné.

Na usnadnění akoe napsal Henzl jménem konsulátu na úředním dopisním 
papíře dopis šéfredaktorům různýoh krakovskýoh denních listů, v němž ozna
muje založení této služby a současně mne představuje jako jejího redaktora. 
Výdal jsem se takto vyzbrojen na okružní oestu po redakcíoh a hned ve dvou 
jsem nalezl vřelé osobní přátele. V L K. C. mne zavedli k dr. Hohatinerovi 
(v2nuji mu Xtdá'tní kapitolu) a v přísně katolickém Glosu naroda jsem zjistil, 
že odpovědným redaktorem je muž, s nímž jsem za první světové války ležel 
v nemocnici nejen v témže pokoji,ale jehož postel byla hned vedle mé.I 
šéfredaktor listu P. Piwowarczyk mne přijal srdečně a po celou dobu mého 
jBotahm pobytu byl mým příznivcem. Spolu jsme podnikli různé akce, o nichž se 
zmíním později.

Tisková akce měla ohlas, ale nakoneo probíhala ovšem docela jinak, než 
jak byla původně zamýšlena. Listy braly od nás zprávy, jichž jsme ovšem nemě
li mnoho a nemohli prostě konkurovat PA'Ri (polské úřední tiskové agentuře). 
Obvykle však neměly zájem o čl'nky cyklostilované,protože byly určeny pro 
všechny. Chtěly- jak jsem předvídal a jak by předvídal každý jiný novinář- 
články individuální,pro ně přímo psané. I.K.C. si na příklad potrpěl na sen
sa o o. Bylo proto pot ebí dodat mu hodně drastická líčení brutalit Gestapa v 
Československu, hrůzy Pečkárny a vtipy na Němce.Glos národu se pochopitel
ně zajímal o osudy katolické církve a o jejím pronásledování,kdežto kol. 
Gehorsam z Noweho Dzienniku (sionistického) chtěl podrobnosti o utrpení 
židů a pod. Vyřešil jsem to tak, že když jsem skončil obchůzku po redakcích,
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zašel jsem do kavárny,k^e jsem vypotil ve špatné polštině Slánek,který 
ten či onen list si objednal. Vyšlo to- tu polštinu mi všude opravili docela 
ochotně, než jsem nalezl obětavého překladatele v podob? jr. , 
o němž bude řmšra ještě řeč při jiné příležitosti. Rozhodně jsem měl důvod dě
kovat v duchu tomu filologu,který vymohl, že se na středních školách uöilo 

staré češtin”,tak podobné polštině a že se mi proto podařilo naučit se 
polský pro svou potřebu v rekordně krátkém času.

Při návštěvách redakcí jsem se poohopitelně seznámil s mnoha polskými no
vináři a viděl jsem,že všechno nebylo tak, jak mi to říkali na konsulátě. 
Viděl jsem,že na špatném poměru mezi námi a Poláky neměli vinu jen ministři 
zahraničí - ten náš a ten jejich- ale také neschopnost našich zastupitelských 
úřadů něoo podniknout, jejich nechuť čelit nepřátelské propagandě. Ovšem,ty 
úřady měly jednu omluvu- naše ministerstvo zahraničí neihilovalo žádnou samo
statnou akci svých podřízených úřadů.

Tak jsem získal známosti v novinách a poznal i jiné činitele kulturní
ho a polltidkého života - najednou jsem se stal ze všech Čeohoslováků v Kra
kově snad nejznámějším.Nebylo to mou vinou,že se v některých věoech lidé obra
celi na mne a ne na konsulát, ktaduc který žil stále v úřední povýšenosti.Tato 
má intimita s polským tiskem a některými polskými činiteli vedla však nutně 
ku konfliktu s Hen zlem,který byl ochoten přijmout mne za vykonavatele svých 
příkazů,al^nesnesl,Že jsem nechodil se ptát za každým krokem a hlavně,Že jsem 
jej docela neúmyslně zasti%cval. Jhed v počátcích akce si hrál na exilního samo
vládce a brzy získal posměšný titul krakovského Napoleona.V jeho chorobném 
velikášství byl počátek jeho konfliktů a to ne jen se mnou,ale s celou českoslo
venskou emigrací v Krakově.Akce s Vojenskou skupinou byla důležitým podpůrným 
činitelem rozporů, jež vedly k rozchodu.
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Československá vojenská skupina v Krakově.

Byl jsem jedním ze zakladatelů a prvních sedmi členů československé 
vojenské skupiny v Krakově, z níž vznikla Legie Šechů a Slováků v Polsku 
(jak byl její oficiální název,stanovený polskou vládou na rozdíl od námi 
navrhovaného "československá") a která byla zárodkem čs. branných sil ve 
Francii, na Středním východě a v Sovětském svazu. Ač jsem se účastnil 
prvních organisačních prací, byl jsem vždy zaměstnán hlavně propagandou 
naší věci a tou měrou, jak se tato činnost rozvíjela, mohl jsem čím déle 
tím méně zasahovat do denního života skupiny. I když jsem později bydlil 
se svou rodinou ve vojenském tSbore a byl v denním styku s velitelstvím 
skuliny, v mnoha věoech jsem žil vedle skupiny,snad jako samostatný 
"útvar" této formace. Přestal jsem se zabývat prověřováním hlásících se 
dobrovolníků,což jsem činil stejně jen v docela prvních týdnech a radil 
se s velitelstvím jen ve věcech, kdy jejich zájem a zájem mé propagandis
tické činnosti se sbíhal. Považoval jsem se za člena skupiny, byl jsem 
všemi za člena uznáván,ale žil jsem více méně mimo skupinu. Součinnost byla 
ovšem dokonalá a co nejpřátelštější. Což uvádím, abych předem vyznal,že 
na rozvoji skupiny nemám zásluhy. Skupina si během času vytvořila vvůj 
vůdoovský aparát a k tomu mne nepotřebovala. Vojáoi z povolání byli 
stejně mnohem lépe kvalifikováni k úkolu dirigovat vojenský útvar,než 
jsem byl já.

Československá vojenská skupina se zrodila v poradách, jež jsme kona
li v parku nedaleko konsulátu, jehož činitelé zprvu docela rozhodně od
mítali přivolit k jejímu zřízení a v nekonečných diskusích na konsulátu, 
než se podařilo zlomit odpor zastupitelských úřadů. Začala soupisem dobro
volníků,který se pomalu změnil v členský její seznam.Ustavila se formál
ně 50. dubna 1959 a zprvu amfaitaiantai se ani trochu nevázala na to,že z 
ní má vyrůsti vojenský útvar,působící v Polsku.Nebylo námitek proti 
případnému přenesení působnosti do některé jiné země, jež by byla ochotna 
dovolit samostatné českoslo/Wanké jednotky. Od samého počátku bylo zřej
mé,že se nelze oddávat nějakým fantastiokým ilusím, jaké byly rozšířeny 
mezi mnohými organisátory podzemní akce ve vlasti.Bylo však nesporné,že 
hlavní proud uprchlíků z domova šel přes Polsko, jež bylo nejbližší a 
kam se dalo uprchnout nejsnadněji a z praktiokýoh důvodů vedl přes Ketovioe 
a Krakov. Proto bylo Polsko považováno za nejvhodnejší záchytné místo,
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v němž lze nejsnáze provádět nábor dobrovolníků, Teprve později byla skupi
na - dávno již složená skoro výhradně z jiných příslušníků, než byli ti, 
kteří stáldju jejího zrodu -prosycena touhou zůstat v Polsku. Ale to se již 
mnoho změnilo jak na našich zastupitelských úřadech, tak i v poměru polské 
veřejnosti, ba i úředníoh kruhů polských k nám a k naší kvapně se rozvíje
jící akoi.

Bylo dooela pochopitelné,že stanovisko našich zastupitelských úřadů k 
oelé akci bylo krajně odmítavé.Nevraživost k Polsku a Polákůn, vzbuzená ne
dávnou minulostí, vedla vůdčí činitele toho,co zbývalo z našich zastupi
telských úřadů, k skálopevnému přesvědčení, že se v Polsku nedá pro naši 
věo nic dělat a že is to nejrnzumnější, co mohou uprchlíci udělat, je hle
dět se dostat co nejrychleji do Británie pomocí Czechoslovak Trust Fund. 
(Tento fond vznikl dotací britské vlády,jež k tomuto účelu věnovala část 
prostředků, jež si v Británii pokusem o záchranu majetku republiky před 
naoistickým záborem uložila Národní banka československá v Londýně, Sprá
vou fondu byli pověřeni někteří britští politikové,většinou příslušníci 
Labour Party a výkonným ředitelem v Polsku byl americký komunista Field, 
který měl uprohlíky prověřovat, opatřit dokutaenty a na útraty fondu poslat 
do Británie. Jako řádný komunista Field akci prováděl náležitě stranicky 
a dával přednost komunistům/ a levicovým sooialistůn.) Rozpory konsulátu 
se samozvaným Politickým výborem, ovládaným komunisty s těšícím se přízni 
Fieldov*  »měly za následek,že se skoro nikdy nedostalo na uprchlíky,kteří 
myslili více na boj proti nacistům než na pokojný útulek v Británii,nebo 
neoohotné vyznávat marxistická dogmata. A tak s příchodem nových uprchlí
ků a nezmenšujícím se počtem těch,kteří přišli dříve, konsulá.tu vznikla 
starost se stále zmnožujícím se počtem lidí,závislých na něm radou a ochra
nou. Tak vznikl soupis utečenců,kteří jsou oahotni vstoupit do branných 
sil.Z toho se pak vytvořil seznam těch,kteří podepsali přihlášku do skupi
ny, jež se měla stát zárodkem brannýoh sil kdekoliv v zahraničí.

Por.ICa leta,který přibyl do Polska nějaký čas před mým příchodem,tento 
soupis prováděl a stejně prováděl i agitaci mezi uprchlíky,pro něž konsulát, 
který se pomalu rozhoupal k činům, získal nějakým způsobem prostředky- 
hodně omezené - aby jim mohl poskytovat velmi žalostné podpory a současně 
i ubytování v Turistickém domově na Hlavním náměstí.
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Souhlas se zřízením vojenské skupiny- ne jako čistě vojenského xfax 

útvaru,jehož existence byla ostatně nemyslitelná bez svolení polských úřadů- 
jako skupiny “vojenských uprchlíků*byl  jedním z důsledků nečekaně rychlého 
úspěchu propagační akce. Přízen,kterou nám postupně začal projevovat tisk 
a ranožíoí se zájem o nás a o naši věc nejen v kruzích polské politioké 
oposioe, ale i mezi příslušníky skupin blízkých vládním kruhůn,dodal kon
sulátu odvahu. Po této stránce konsulát velmi předběhl vyslaneotví ve Var- 
aavě.

Vojenská skupina při svém založení přijala některé zásady povahy orga- 
nisační i programové. Organisační zásadou, s níž prvně přišel por. Kaleta a 
jež byla vřele přijata zejména konsulátem, sie proti níž nebylo nejmenšího 
odporu mezi dobrovolníky, bylo, že celá akce není ničím jiným, než mobili- 
saoí na vzdáleném stanovišti,že přes ddbrovolnickou povahu má jít o obnovu 
regulérní československé armády a ne o nějaké legie.Vstup znamená nouze 
plnění zákonitých občanských povinností.členové 3e musí podrobit vojenské 
kázni ajplatným vojenským řádům, nebude volby velitelů,ale budou platit řád
né vojenské hodnosti. Proto velitel era bude vždy hodnostně nejvyšší důstojník, 
jemuž se musí každý dočasný velitel neprodleně podřídit a v jeho prospěoh 
ustoupit. Tato zásada byla také pečlivě zachovávána.

Pokud jde o programové zásady, jež jsem předložil a které byly bez ná
mitek přijaty, bylo to především uznání,Že náš zápas jde o osvobození

■’S*

republiky v její územní celistvosti a že trváme na platnosti ústavy z r. 
1920. Jedinou odchylkou bylo při jetí platnosti t. zv. zákona Boranova (přijaté
ho za t.zv. druhé republiky),že československými státními příslušníky jsou 
jen Beši,-Slováci a Podkarpatští Rusíni a jen oni vně jí být přijati do 
skupiny.

Akce za obnovení československé ajcnáčty v zahraničí sc rozvíjela ovšem 
i jinde. Dohodou čs. vyslance ve Francii dr. Osuského s francouzskou vládou, 
byla otevřena cesta převozu značné části dobrovolníků do Francie. Dr Krako
va přijel mjr. Barták, který na schůzi,konané v Turistickém domov-“ oznámil, 
že dobrovolníci mohou býti přijati do cizinecké legie, z níž při vypuk
nutí války budou automaticky převedeni do čs. armády ve Francii,jež bude V 
tamtam řájtasdřm tomto případě ihned vytvořena. Z Krakova odešlo do Francie 
skutečně několik transportů do cizinecké legie. lfyslím,že dr. Malač a já 
jsme byli nakoneo posledními pozůstatku-prvního skupenství skupiny. fDr.
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SÉxlňa: Malač byl pro konsulát nepostradatelný Jako pasový a soupisový 
úředník, Já Jsem zůstal Jako činovník propagační. )

Ačkoliv Jsme o vojenské akci nemluvili veřejné a spíše se snažili ji 
utajovat a představovali ji před širší veřejností jen jako xdxnžntóm 
sdružování uprchlíků/ z Československa, věc se nedala docela utajit.Přízniv
ci naší akce o ní věděli a na širokou veřejnost se nakoneo dostala propa
gandistickým počinem, jehož důsledky předčily všechno naše očekávání. Ve 
snaze získat přízeň neobyčejně vlivných katolických kruhů, v niohž bylo 
proti nám hodně nedůvěru jako proti "husitůn", navrhl jsem, aby před odjez
dem prvního transportu do Francie byla pro odjíždějící uspořádána "polní 
mše",jež by mohla prolomit alespoň u části vlivného kléru nedůvěru a ohlad 
k nám. Již před tím jsme provedli různé drobné akce, jako položení věnce 

u pomníku,oslavujíoímu vítězství Poláků nad Křižáky v bitvě u Grunwaldu, 
v rámci těchto oslav a pod. To nám vždy vyneslo mírnou a laskavou zmínku. 
Netušil jsem, že akoe "polní mše" vzbudí obrovskou sensaoi a stane se do
konce trvalou instituoí,ač mezi dobrovolníky, nábožensky celkem netečnými, 
pro tento podnik nebylo zvláštmí nadšení.

Doporučil jsem požádat o pomoc P. Piwowarczyka,šéfredaktora Glosu saxata 
naroda, P. Piwowarozyk byl nadšen. Opatřil si povolení církevní vrchnosti a 
mše byla sloužena v kostele sv. Anny ,ve středu města. Přítomen byl také 
prelát Smetona. Po bohoslužbách měl P. Piwowarczyk nadšené kázání ,které 
vypadalo,jakoby transport šel přímo na frontu. A prelát Snetona,aby nezůstal 

pozadu, vyzval nás, abyohom se šli pomodlit ještě k obrázku našeho svátého 
patrona. Popadl mne a devedl mne před obrázek sv. Jana Nepomuokého!

Tato akoe, jež měla velmi zkrarvé skromné cíle,měla takovou odezvu, 
že zprvu vzbudilaxpaniirarm přímo paniku na konsulátě,že úřady budou donuceny 
proti nám zakročit. Na štěstí byly obavy zbytečné. Celá věc se dostala na prv
ní stránky-novin, Glos národu přinesl nadšený úvodník a všude byly foto
grafie odjíždějícího transportu. A mše na rozloučenou se staly stálou insti
tuci a o každý transport byl projevován vždy větší zájem. Nakoneo se pro
budil zájem i u polských vojenských úřadů,jež k naoemu překvapení začaly se 
dožadovat,aby transporty byly omezovány a nakoneo i za staveny. (Ně jaký čas 
před rozhodnutím úřadů s tímto požadavkem zacil přicházet tisk,blízký 
vládě.) V Gdyni byl dokonoe zsstaven jeden transport a mezi letci pué£ 
prováděn nábor pro polské letectvo. )
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Ibměrně brzy jsme mohli opustit stÍ3^něné místnosti v Turistiokém domo

vě a dostali prostorný tábor v Malých Bronovicíoh, bezprostředně na hranicíhh 
Krakova. Oficiálně to byl "skautský tábor”,ale byl to v podstatě nepoužíva
ný vojenský tábor, o čemž svědčila sama skutečnost,že jeho telefonní spo
jení šlo přes vojenskou telefonní ústřednu. Správcem tábora byl ostatně 
polský kapitán Welanyfc.

Tábor byl zprvu v žalostném stavu,ale dobrovolníoi odstranili všechnv 
nedostatky,opravili budovy a všeohno bylo ve vzorném pořádku.Na polské 
vojenské návštěvníky to učinilo velmi dobrý dojem,stejně jako ukázněnost 
nové posádky. U iflUicdu do tábora stály - neuniforraované ovsem a neozbroje
né - stráže,äs jež úředním návštěvníkům vzdávaly pooty«V táboře byl zaveden 
ihned vojenský pořádek, mírnější sice, než doma,ala znamenitě morálku 
obyvatel tábora zvyšující. Byla zde také zřízena vojenská kani&ina, vybavená 
právem prodávat i pivo a polské vojenské oigarety, nedostupné jinak civil
nímu obyvatelstvu. Nelze tvrdit,že byly vynikájíéí jakosti -kuřivo pro 
vojáky nebývá nikdy vynikající jakosti, ale má tu vchodu,že je laciné. V 
táboře byla kuchyň a po prvé v Polek” dostávali členové skupiny stravu 
chutnou, výdatnou a čistotně upravenou.

Všeohno bylo v nejlepším pořádku.Dobrovolníků bylo vždy více přes občas
né transporty do Francie, Byli uchráněni před nejhorší bídou a především, 
uchráněni před demokalisací, jíž uprchlíci tak snadno ve sné osamocenosti 
podléhají, stejně jako byli uchráněni před podrywnou propagandou našich 
komunistických nepřátel. Nastaly ovšem spory nezi vedení»skupiny,Politickým 
výborem a také i konzulátem.
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Krakovské dny (I.)

Uprohlík,který přijde nelegálně do cizí ženě, v níž nikoho nezná, bez 
znalosti její řeči a zvyků, obvykle také bez hmotných prostředků a také 
bez nezbytných úředních dokumentů,hledá dooela pochopitelně ve své nejisto
tě a craamamnvAt osamocenosti nějaké bezpečné útočiště.Konsulát v Krakově 
se proto stal dooela nezbytně takovýmto střediskem, kusem domova v cizině. 
Itivot emigrace v Polsku byl proto samozřejmě a plně ovlivňován tímto stře
diskem, zejména v prvních týdnech jejího pobytu. Na konzulátu především a zej
ména na jeho vysoce aktivním zástupci konsula závisely tóx udrží-li si tento 
úřad své dominující postavení.

Snad je namístě vysvětlit zde především poněkud překvapující okolnost, 
jak 3e stalo, že na krakovském konsulátu podřízený úředník zastiloval svého 
nadřízeného. Tehdy jsme si to nedovedli vysvětlit a většinu příčin jsme 
zvěděli teprve mnohem později. Konsulát v Krakově byl jakousi trestní kolo
nií pro úředníky,podnízené ministerstvu zahraničí,kteří z toho či onoho 
důvodu, msli být potrestáni odsunutím na místo méně vábné.Nebylo to patrně 
jediné kárné mí sto,ale volba Krakova k tomuto účelu byla dooela pochopitel
ná. SrzluM v Polsku nebylo nám nikdy příznivé a v době předmnichovské- a to 

již hezkých pár lot před Mnichovem - se stalo docela nepři jemným. Krakov
pak, ze všech důležitých míst v Polsku,patřil/místům nejvíoe protičeskoslo
vanským, takže služba tam nebyla žádný med. Jak konsul,tak i jeho zástupce 
patřili k lidem, kteří vzbudili v Černínském paláci nelibost.

Kosnul Znojemský, ruský legionář a muž osobně velmi milý a slušný,i 
když hodně zamlklý,dával si v době,kdy byl v Krakově, na sobe veliký pozor. 
Do Krakova přišel,že nebyl vždy tak úředníoký, jak na něm Praha požadovala. 
Před přeložením do Krakova,o němž věděl, že je z trestu, byl konsulem 
někde v Jugoslávii. Na kterési veřejné schůzi se dal svésti k poněkud 
taapxBauut temperamentním výrokům na théma "věrnost za věrnost". Posluchačům, 
jugoslávské veřejnosti a také úřadům se to líbilo,ne však činitelůn, roz
hodujícím na pražském ministerstvu zahraničí, T?m nenáviděli všechno, co 
vypadalo jako samostatný postup.Konsul Znojemský dostal pokárání, Vyl 
přeložen do Krakova a byl tímto případem zřejmě zlomen. Tento jinak sohopný 
úředník byl již jen stínem toho, čím býval dříve.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 503



37
Také dr. Vladimir Henzl byl přeložen do konsulámí služby v Krakově ze 

svého původního služebního určení v ministerstvu zahraničí z trestu ze různé 
neukázněné činy. Myslím,že to bylo jeho vystoupení v ícnevě,jež rozhodlo 
o jeho přeložení do konsulární služby a odeslání do Krakova. Byl to neoby
čejně nadaný a sohopný mladý muž, který dovedl,když chtěl, okouzlit 
všechny, kdo s ním přišli do styku,ale jehož osudnou chybou byla jeho na
prostá neukázněnost a nezřízená domýšlivost. Pod tvrdým šéfem mohl být uži
tečný a udělat 1 kariéru,ale na ministerstvu si zřejmě na něho netroufali, 
protože měl mocnou oohranu a odeslání do Krakova nebylo jen trestem,ale i 
pokusem o záchranu nespolehlivého úředníka, jemuž jinak hrozil vyhazov. 
Konsul Znojemský byl právě tím posledním, kdo by byl sohopen jej udržet 
na uzdě, zejména když se okupací československá ocitly zastupitelské úřady 
bez střediska, z něhož by byla jejich činnost dirigována.

Je ovšem samozřejmé, ýe i při největší moudrosti,prozíravosti a neotře
sitelném dobrém taktu, by se Řase během času objevila soutěž yýsdan výsad
nímu postavení konsulátu, že by bylo došlo k drobným i snad vážným třenicím 
a sporům. Snigrace není právě něčím, oo prospívá dobrým nerv&n a duševní rovno
váze»1 Nic není pro emigraci tak snadné, jako propadnout demoralisaoi a 
utápět se v malichernýoh -někdy ovšem důležitých- sporech,Jakmile emigrace, 
soustřeďující se kolem konsulátu, přestala být hrstkou vystrašených jedno
til voů a svou vzrůstající početností začíná se měnit ve více méně ukázněné 
skupiny, objeví se tu zárodek samostatných, někdy i podsta-faiě odlišných 
názorů na záležitosti exilu a na cestu, jíž se má akce brát a z toho pak 
vyrůstají snadno spory, není-li zde silných osobností,schopných vésti, 
aniž by potlačovaly a zejména odhodlaných místo jednoty mechanické nasto
lit jednotu ideovou, přesvědčovat a ne dütto^vat a především vštěpovat 
smysl pro toleranci. Mocenské postavení konsulátu bylo na počátku tak silné, 
že se spory daly snadno odstranit a myšlení exilu ovlivnit.Byl jen potřebí, 
aby se konsulát neuchyloval přespříliš k mocenským prostředkům, jež stejně 
existovaly sice v jeho představách neý ve skutečností,aby ve vrchnostenské 
povýšenosti neoznačoval přímo za zločin každou i sebe menší odchylku v názor 
rech.Exil by byl přijal vedení konsulátu,ale čím dál9 tím méně byl ochoten 
přijímat rozkazy. Na neštěstí nejen konsulát v Krakově,vyslanectví ve Varša
vě a zastupitelské úřady v nškterýoh jiných zemíoh, si začaly přivlastňovat 
oprávnění docela nesmyslná. Exulant z demokratické země je jistě ochoten
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lexBB&a respektovat úřady-se jména v xmknanijňfcri zahraničí, kde na nich závisí - 
a je proto ochoten jim za poměrů, v jakých jsme se ocitli,přiznat velmi 
značné rozšíření oprávnění. Nehodlá jim však dáti práva,.iaká by odmítl i 
najvyšším tiřadům ve vlasti^v dobách největšího ohrožení státu. Mnoho sporů 

v Krakově -ostatně i jinde - vzniklo tím,že si konsulát zaoal přivlastňo
vat moc, kterou nikdy neměla ani vláda republiky. V zájmu spravedlnosti nutno 
ovšem doznat,že konsulát nenosí vinu na všech sporeoh, k nimž došlo. Zavinil 
všák svým zbytečně velkopanským postupem a nedostatkem taktu jejich nená
vistné priostrení a to i když někdy měl pravdu a ne jeho odpůrci a kritiko
vé.

První velký konflikt vznikl s tak zvaným Politiokým výborem. Tento výbor 
byl myšlen dobrodinci, poskytujícími v prvních dobách uprchlíkům noclehy a 
stravování, jako jakýsi pokus o demokratickou samosprávu.Nepřekvapí,že tento 
výbor byl okamžitě opanován komunisty,kteří,jednou v popředí, nehodlali 
připustit, aby se ne složení vedení něco zmínilo. Seskupeni v pevný konšpi
rační svazek dovedli majorisovat a umlčovat na Pomocném výboru závislé 
uprchlíky,kteří stejně mysili především na svou existencií nejistotu a na 
odsun do Británie. Politický výbor dominoval ovšem skoro bezvýhradně jen to
mu, čemu se říkalo emigrace hospodářská, totiž lidem,kteří chtěli prostě 
najít v cizině nový domov,pokud možno co nejvzdálenější od Německa. Dále 
zde byla skupinka, jež si říkala "emigrace politická”, což byli většinou 
komunisté a hodně levicoví socialisté,3 těmito skupinami nechtěla mít nic 
společného a od nich se separovala, skupina lidí,kteří nepřestali myslit 
na vlast a chtěli v cizině podniknout všechno, aby republika vstala znova 
ve svobodě z trosek. Mezi těmito lidmi bylo přemnoho sociálních demokratů 
a československých socialistů,ale o straniaké politice se ve skupině nemlu
vilo. Politioký výbor ji označil za militaristickou, šovinistiokou, ba i 
za fašistickou. Chtěl tyto sklony potlačit a proto přišel s požadavkem,že 
nad konsulátem,skupinou emigrantů kolem něho a zejména nad vojenskou sku
pinou, jež byla právě ve zrodu, měl vládnout politický komisař,ustanovený 
Politickým výborem. Tímto politickým komisařem měl být jakýsi pan Bár.

Vlastenecká emigrace tento požadavek s posměchem a docela rozhodně 
odmítla. Konsulát na chvíli zakolísal,ale rozhodnost vojenské skupiny mu 
dodala odvahu. Došlo k naprosté roztržce mezi Politickým výborem a konsulatem 
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a vojenskou skupinou. Z konsulátu byli odstraněni pomocní pracovníoi,jejichž 
loyalita patřila Pomocnému výboru a ne národní věoi.

Vojenská skupina začala svou působnosý v loyálním podřízení se konsulá- 
tu a vlastně se od tohoto postoje nikdy neuchýlila. Armáda bývala v Českoslo
vensku podřízena oivilním úřadům a nebylo důvodu na tom v cizině něoo mě
nit. Vojenská skupina byla na konsulátu závislá hmotně, byla dlouho nepo
četná a nebylo zde opravdu žádnýoh neoprávněných aspiraoí. Její velitelé, 
jak po sob? šli, poručík, nadporučík, kapitán, to všeohno byli důstojníci 
dost nízkých hodnosti,aby se naódvwřli stavět se jnodEk v čemkoliv proti 
konsulátu. Nicméně, čím početnější se stávala vojenská skupina a čím vyšší 
důstojník stál v jejím b3odc čele (do Krakova přišli již pplk. ludvík Svo
boda a plk.Kratochvíl), tím častěji došlo k různosti názorů. ÍJkolů přibý
valo a jejich mnohost se prostě vymykala schopnostem i vědomostem jediné 
instituce,stejně repre4“^^brané jen jedním mužem. Na neštěstí konsulát,vlast
ně jeho jediný aktivní činitel, chtěl dirigovat všechno. Agendu konsulátní, 
péči o uprchlíky nepojaté do vojenské skupiny, propagandu, styky s polský
mi úřady úředními i neúředními činiteli a ku všemu ještě voje®skou skupi
nu v jejím denním životě. IJjt po získání «aarat tábora v Malých Bronovioíoh se 
kvapně měnila ve vojenský útvar,jenž bez uniforem a bez zbraní,žil již 
životem přizpůsobeným vojenským předpisům, značns zmírněným ovšem podle 
potřeby poměrů.Voják, i když jen v zárodku, považoval za samozřejmé,že 
dostává rozkazy od velitele a ne od "civilisty". V táboře bylo mnoho ne
spokojenosti. K přímému konfliktu ovšem nedošlo, již proto ne, že pplk. 
Svoboda (plk. Kratochvíl velitelství odmítl) konsulátu ve všem vyhověl. Nic
méně jeho zástupci v táboře nesli hodně nelibě, když se Svoboda formálně 
hlásil panu "vicekonsulovi" při každé jeho návštěvě tábora a když na 
poče t tohoto mladého muže zavzněly fanfáry, jichž se používalo jen při 
návštěvách presidenta republiky,předsedy vlády,m«4*tTa národní obrany a 
velícího generála. Zde usú-ilc posměšná přezdívka "krakovského Napoleona. "

♦»*
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Krakovské dny (II)

Růst našeho hnutí,spojený s poznáním, ýe přes všechny smlouvy a líbezná 
slova je nyní Polsko na řadě,přinesl nám postupné uznání a úspěohy v polské 
veřejnosti, ale také některé nové problémy,poněkud odlišné od taška těoh, s 
nimiž jsme se sétkávali na počátku akoe.Zprvu jsme žili jaksi v zákoutí a 
vyhýbali se přílišné pozornosti, nyní se naše akoe dostávala vždy víoe na 
veřejnost.Ale tato změna, vedoucí k dalšímu stupňování se akoe, vysvětluje 
ledacos, co se stalo a proč k tomu došlo.

Především se docela změnila struktura emigrace. První její vlna,jež se 
převalila po německé okupaci českýoh zemí do Polska, byla složena skoro 
bezvýhradně z lidí, majícíoh pochopitelnou touhu se zachránit. Byli to lidé 
s nearijským původem, komunisté, němečtí sociální demokraté a jiní lidé, 
kteří tím či oním způsobem vzbudili nelibost svýoh henleinovskýoh krajanů, 
jakož i uprchlíci z Německa, kteří hledali v Československu útočiště a 
najednou poznali,Že se dostali z deště pod okap. Ti všiohni prchali do 
Polska, ne aby tam zůstali,ale jako do nástupiště pro jejich další puto
vání svatem. Jejich cesta vedla do Katovic,kam je také z jiných míst diri
govala polská policie,pokud ovšem strpěla jejich příchod do Polska a nevrá
tila je nazpět do Protektorátu. Katovioe se tak staly střediskem této 
první vlny emigrace, protože zde byl britský konsulát, jiahozm jenž v sou
činnosti s British Czechoslovak Bund a jeho zástupcem H. 516110111 těmto 
uprchlíkům poskytl prozatímní dokumenty a nakonec je dopravil do Británie.

Za touto vlnou emigrace, jež byla polskými úřady oelkem neochotně ixx 
trpěna na záruku,že bude co nejrychleji přesídlena do Británie, následo
valy vlny další, jež neměly nejmenšího úmyslu odcestovat právě do Britá
nie. Ta byla toho času krajně neoblíbena u všeoh Čechů. Proti ní se soustře
ďovala všechna nenávist, vzbuzená Mnichovem a docela zastiňovala nechuť, 

kterou jsme plným právem měli pociťovat k Franoii,zemi, jež nás zradila 
způsobem sejhanebnějším. Tato emigrace šla do zahraničí méně se zřetelem 
na ohroženou bezpečnost -převážná většina jich ostatně ani nijak ohrožena 
nebyla - ale s úmyslem se zbraní v ruce vypudit naoistioké vetřeloe a 
jejich pomahače ze své vlasti a vybojovat svobodu svému utištěnému národu.
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Tato emigraoe se necítila dobře v Katovicích a jejioh střediskem se stal 
přirozeně Krakov, kde byl československý zastupitelský úřad a kolem něhož 
se sdružovala vlastenecká část exilu. Tou měrou,Jakou vědomost o existenoi 
tohoto druhu emigrace pronikla k polské pohraniční stráži, odlišné unifor
mou i organis* oí od normální státní policie, nastala i změna na policej
ních strážnicích.! nadále riskoval emigrant, obvykle dopadený v pohranič
ním pásmu, přísné vyšetřováni a snad i navrácení tam,odkud přišel,ale emi
granti, kteří se označili za příslušníky čs. branných sil, byli obvykle bez 
aažm mnoha řečí nosíláni do Krakova.Někdy se polioie dokonce dotázala 
telefonicky konsulátu, zda o tyto uprchlíky stojí. A tak, sotva naše akoe 
probíhala několik týdnů, Krakov dominoval exilnímu hnutí v Polsku. Polské 
úřady k tomu přihlížely mlčky, ale policie zřejmě věděla, Že určitý druh 
uprchlíků není Kamiřmim nadřízeným autoritám nevítán.

Za této situace naše hnutí rostlo i sílilo nadále.Vojenská skupina pře
stala již býti hloučkem nadšenců,kteří se tísnili v Turistickém domově a 
mohla se rozprostřít v táboře v Malých Bronovioích u vědomí, že její cíl 
není již jen zbožným přáním. Do Tranoie odcházely transporty a nově příchozí 
zaujímali místo těch,kteří odešli. Početní stavy skupiny se přes tyto trans
porty zvětšovaly. Tisk i úř<«dy začínali věnovat vždy větší a příznivější 
pozornost akai, jež si postupně dovolila i několik drobných a opatrných 
veřejných projevů.Nastala situace, na níž konsulát -prakticky jediný člověk, 
mající k ruce několik pomooných sil z řad emigrace -prostě nemohl stačit. 
Se vzrůstem Vojenské skupiny a příchodem vyšších důstojníků ,jakož i s 
přesídlením do tábora mimo vlastní Krakov, se skupina ve svxm vnitřním živo*  
tě docela osamostatnila. Všichni byli pohromadě, jejich život byl upraven 
předpisy,jež znal každý, kdo kdy prošel kasárnami.Konsulát nemohl již mluvit 
do každé nejmenší maličkosti. Také propaganda,! kěfcrž dosud oficiálně pro
váděná z konzulárních místností, se mu vymknula z rukou. Přerostla původní 
nesmělé rozměry. Hned po prvních úspěšíoh xýžaámžm vyžadovala mnohem více, 
než ao se dalo vykonat ze židle v konsulárních místnostech.Bylo potřebí 
navazovat styky,udržovat je a rozšiřovat, hledat nové přátele a ujednávat 
spolupráci a pod. To však byla činnost, do níž se korsulátu nechtělo, časteč- 
ně proto, že to byl úřad se zvyky úřadu, do něhož chddily "strany" a který 
nechodil za ’‘stranami1’. Jednak také zde bylo značné protipolské zaujetí.
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To bylo docela pochopitelné u lidí,kteří prožili těžké časy fw4>oe-skýctr 
kampaní. Obojí vedlo k tomu, že se konsulátu neohtělo "běhat za Poláky”. Ale 
kdo chtěl něco od Poláků nemohl nic podniknout bez "běhán/ za Poláky”.Nako
nec se vyvinula trapná situaoe, že v Krakově pro Poláky- tisk, veřejné pra
covníky a dokonce i pro úřadní místa- byl jen ten, kdo za nimi běhal.Podoba? 
se vyvinuly věci ve Varšavě.

Ovšem, i kdyby nebylo toho, byle by sláva Krakova jako střediska českoslo
venské akce docela nutně jen dočasná a pomíjející. Krakov byl tradičně důle
žitý], místem, ale nebyl městem hlavním. Tím byla Varšava. V ní byla vláda,vo
jenské úřady, nejmocnější tisk a zde bylo také středisko veřejného života. 
Zde byla akoe nutná a mělo ji docela samozře^ně organisovat vyslanectví. 
0 jeho činnosti - nebo nečinnosti - jsme dlouho nevěděli docela nic. Jediné 
jméno, jež bylo známo v této souvislosti, byl dr.Verdinand Kahánek, vedoucí 
redaktor "Venkova" a důvěrník Beranův. 0 jeho působnosti píši na jiném 
míst ?. V této souvislost uvádím jen několik skutečností. Podle neurčitých 
zpráv, došlých z Verš-vy od vyslanectví, Kahánek s vyslanectvím nespolupra
coval, ale naopak, byl s ním v ustavičných rozporech. (Generál Prohala nebyl 
v té době dosud v Polsku. Jeho příchod situaci zprvu komplikoval,ale pak 
zjednodušil. Vedení přešlo prostě na něho, )

Zatím ovšem byl v popředí konsulát. Upozornil jsem konsu' a a jeho zástup
ce na to,že je nevyhnutelně nutné,aby se propagační činnost v Krakově i ve 
Varšavě sdružila,Nikdo by tomu nerozuměl,kdybychom se nedohodli s Kahánkem. 
Navrhl jsem proto,že napíši Kahánkovi,aT již za konsulát nebo jen za sebe 
a navrhnu tiskovou spolupráci. Nadhodím, že bud. zajedu zs ním do Varšavy, 
nebo že jej uvítáme zde. Po určitém váhání jsem dostal povolení Kahánkovi 
napsat. Jeho odpověď byla srdečná. Iřijel ihned do Krakova, kde jej konsul i 
jeho zástupce mile přijali, uspořádali pro nás náramný oběd a Kahánek se 
s konsulátsm rozešel v nejlepším. V restauraci,patřící jeho strýci, kam 
jsme oba začli na kávu a která se pak stala ^nkýzmm jakýmsi neofioálním 
poštovním úřadem pro styky některých členů skupiny s domovem, mne Kahánek 
pozval do š&tx Varšavy.Vyložil mi při tom svůj názor na tamní poměry.Mluvil 
pohrdavě o MscinopmcsBÜ neschopnýoh lidech na vyslanectví, stěžoval si na 
jejioh neochotu 3 ním spolupracovat,ač, jak řekl, mé mnohem lepší styky s 
ministerstvem zahraničí, než ns celé vyslanectví.Sd?lil ml také,že v naj
bližší době bude zřízeno české vysílání polského rozhlasu,jehož bude redak-
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torem. Vysílat sa bude z katovické vysílačky a Kahének si vyžádal mou spolu
práci. Bude s tím spojen měsíční honorár,který bude vyplácen buď mn£,nebo 
konsulátu,podle toho, jak si budu přát.Řekl jsem předem,že sice přijímám 
honorácie za články,jež píši pro jednotlivé polská listy,ale pokud jde o 
pravidelný plat od rozhlasu, bude patřit konsulátu,protože jsem sám od 
konsulátu placen. To Kahánek vzal na vědomí.

0 něco později jsem byl poslán do Varšavy s balíčkem důvěrných písemností, 
jež jsem měl odevzdat vojenskému attache plk.Kumpoštovi. Jeho Činnost nemo
hu posuzovat, nevím o ní docela nic a xkx s ním jsem promluvil jen několik 
slov. Místo toho jsem měl rozhovor s oběma zbylými najvyššími úředníky 
vyslanectví,radou Procházkou (o němž mi řekli,že je duševně ghaným chory 
a že se nemůže nijak uplatňovat, což jsem ovšem nemohl kontrolovat) a do
časným chargé d*  affaires Zedwitzem. Byla to troska úředníka kdysi velmi 
schopného. Po celou dobu našeho rozhovoru zapaloval jednu oigarétu po druhé 
od oharku prár té právě dokouřené. Ve svém referátu pro ministerstvo zahra
ničí v Londýně, otištěnéh v knížce ,na níž jsem upozornil v úvodu k lí
čení událostí v Polsku, jsem napsal v~tu, jež snad stačí k charakteristi
ce mého dojmu. "Svým úředním postavením byl předurčen věsti akci za nepř'- 
temného vyslance,ale i nelékař by vyslovil jednu raduJčast měsíců zdravot
ní dovolené a to hned".

Tenorem iríaafa všeho, co jsem na vyslanectví zaslechl bylo: nic se zde 
nedá dělat,3 Poláky není řeč a pro každého z nás je jen jedna možnost: 
zmVzet z Polska tak rychle jak jen možno. Na mé námitky,Že jsme v Krakově 
učinili poznání docela jiné, jsem se setkal se shovívavým úsměvem; my jsme 
tu již hezky dlouho a víme co vy nevíte. Tiskový attaohé Kejret mi podal 
výklad ještě důraznější. Vypočítal mi všeohny hříchy polského tisku proti 
nám, zatratil Kahárika a mne označil za naivního ideálistu,který by se 
mnohem lépe uplatnil v Paříži,Londýně nebo Washingtonu.

Protože mi na vyslanectví odmítli obě věci, o něž jsem žádal, totiž 
aby mi potvrdili mou mezinárodní novinářskou legitimaoi a aby mne nechali 
přespat ve své ébroske a ssxat skoro liduprázdné budově, zacel jsom ke 
Kahánkovi. Ten mi opatřil nocleh v hotelu proti ministerstvu zahraničí, 
zavedl mne na ministerstvo,kde ml bývalý polský tiskový attache Kazimíř 
Wlerzbianski (sešel jsem se s ním o několik let později v Londýně) potvrdil 
na novinářské legitimaci,že jsem akreditován u ministerstva zahraničí,
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003 bylo mnohom více, než vi3um v pesu,který jsem neměl. A pak jsem navští
vil několik listů, načež jsem prožil příjemný večer s taaimggí několika kole
gy z polských novin,kteří si mi trpeí/stěžovali na vyslanectví, jež je k 
nim upjaté a naduté. Z Hejreta si učinili terč svého posměchu. A nakoneo mne 
všichni zvali,abyoh,až přesídlím do Varšavy - což považovali za samozřej
mé- se znova ukázal & spolehl se na jejich pomoc.

Brzy na to se uskutečnil plán na České vysílání z Katokio. Byl jsem pozván 
do krakovského xiáäsd sídla polského rozhlasu a požádán,abvoh nalezl kandi
dáty hlasatelství. Několik našich lidí se podrobilo zkouš/íca,ale nakonec tu 
práci dostal jeden polský profesor z Katovic,který dovedl dobře česky.Svod 
k prvnímu vysílání přečetl však do mikrofonu dr. Hanzl. ( Měl opravdu dobrý 
hlas a namohlo být jiných námitek, než že se vždy opal tam,kde mohl budit 
dojem velikána.Sám jsem na hlasatelskou poctu neaspiroval - měl jsem 
stejně potíže se zuby a nemel dost peněz, si je dát ošetřit. )

Práca s českým vysíláním byla komplikovaná.Materiál, který jsem sehnal, 
jsem musil dát přeložit do polštiny,byl pak takto odtelefonován do Varša
vy, Kahánkem upraven a doplněn,načež celý program přišel do Krakova,kde 
jsem jej přeložil do češtiny. Pak byl odeslán ně jakým způsobem do Katovic, 
odkud byl vysílán. Zabralo to mnoho času a ochotně jsem většinu této práce 
přenechal lidem na konsulátu a po svém rozchodil s konsulátem |sem přestal s 
vysíláním vfiboc spolupracovat. Varšava prostě přenesla všechno ^Katovic.

V Krakov*  žilo také několik českých rodin. Akci prokazovali drobné 
txsluhy -veliké nebyly v jejich moci- a zřejmě se naši krajané necítili 
na konsulátu doma. Mnohem rychleji nalezli poměr k Vojenské skupině.

Při návštěvách u malíře Vlastimila Hofmana,o němž jsem psal na jiném 
místě, nfjtazil jsem na jiného malíře, majora v záloze či ve výslužbě 
Mazurkiewicze. Stal sc nejen mým velmi dobrým přítelem, ale dokonoe neoceni
telným pomocníkem.Tínč.l dobře česky a ochotne se stal mým >ř«sÍB3taisim8bn 
pa^7<±Í3!i^M23hmBsixaixaxmkffiimiR stálým překladatelem do polštiny, nebo upra
vovatelem mých článků,psaných chatrnou polštinou. Mazurkiewicz se netajil 
tím, že když studoval na malířské akadimii, sblížil se s jiným adeptem 
malínské slávy, známým nyní ne jako malíř,ale jako hlavní velitel polských 
branných sil, maršál Ryáz ^nigly.Udržovali stálé styky a každý věděl o
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jejioh vzájemném přátelství.V poloabsolatistiokém Polsku a zejména u úřa
dů to platilo mnohem více, než by mohlo něco podobného pact platit v 
československú.Major Mazurkiewicz mi velmi ochotně otevřel nejedny dveře, 
vedoucí k vlivné osobnosti. Často mi to prospělo,ale jodnou jeho přízeň 
vedla mne do velmi trapné situace, o níž však v jiné souvislosti.

Nebyly to ovšem jen vládní kruhy, do nichž jsme se snažili proniknout. 
Oposice v Polsku byla nám již dříve přátelsky nakloněna a tak jsme se k flí 
dostali velmi snadno. Niománě,je jich hlavní radou bylo:op-isioe je v Polsku 
bezmooná a pomoc a podporu nutno hledat u vládních kruhů. Ä u těoh není 
radno se příliš honosit přátelstvím s oposioí. Takovou radu mi na př. dal 
vůdoe polských agrárníků Witos, k němuž jsem se dostal prostřednictvím Ka- 
háhkovým.'Altos byl nějaký ?as v exilu v Československu a byl pln obdivu k 
republice a zejména k agrárnímu hnuti.Napsal o tom zajímavou brožurku, 
kterou jsem měl v kufru, který ml čs. zpravoda jci ukradli v Marseilles.
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Krakovské dny (III)

Od naoistioké okupace Československa aŽ do n^meokého vpádu do Polska 
zachovávala polská vláda, stejně jako jeho politikové a tisk jí blízký 
ostraživou opatrnost. Za každou oenu se snažila vyhnout se tomu,co by 
mohlo pohoršit Berlín a dát mu záminku k "rangt vyprovokovanému ’’ útoku. 
Je docela možné,že na rozhodujícíoh místeoh byly i jakési pochybnosti o tom, 
že britská záruka a spojeneoký závazek Francie jsou takovým zabezpečením, 
za jaké to bylo vydáváno. Nicméně,všeohno nasvědčovalo,že válečný konflikt 
je docela neodvratný.Veřejnost na to byla připravena - a vláda ji ostatně 
na to opatrně připravovala. A tato připravenost na zápas vedla k změně sta
noviska i k nám i k vystupňování protiněmeoké a vlastenecké nálady.

Na počátku měla k nám polská veřejnost poměr souaitu poněkud povýšeného 
a často i hodně pohrdavého. "ťroč jste se nebránili?’’, nebo " míj. bychom se 
nedali”, slyšel každý z nás jak vkročil na polskou půdu. Ale tou mě
rou, jakou se ukazovalo, že netoliko je Polsko nyní na řadě,ale že zánik 
Československa znamenal obchvat Polska z jihu, měnilo se stanovisko.Hrani
ce Polska s Německem a jeho vazaly se prodloužily a obrana byla ztížena. 
Katolický "Glos národu”,který po leta se zanícením hlásal nutnost společ
nými hranio Polska a Maďarskem, ztratil pojednou všeohnu lásku k Maúarům 
a všeohno zanícení pro společnou hranici s nimi.Jednoho dne vyšel s člán
kem na první straně, opatřeným nápisem přes celou stranu a tázajícím ses 
"Na oo jsme potřebovali společnou hranici polsko-maúarskou?”.

Obecně se počítalo s tím,že válka vypukne někdy na podzim a v diskusích 
převládala naděje - či snad jen zbožné přání- aby to bylo hodnu pozdě,až 
nastanou deště. Potom, podle obecně převládajíoího odhadu, budou mít Němoi 
oo dělat s blátivým terénem, nevhodným pro tanky.Pak narazí na nepřekona
telnou polskou jízdu. lidé, s nimiž jsme se setkávali, důsledně podceňovali 
význam moderní výzbroje a přeceňovali účinnost bojovného ducha. Jezdectvo 
bylo pro ně královnou zbraní.Konečně,když vypukla válka,setkali jsme se 
zde s něčím,co se na vlas podobalo obdobnému šílenství britské armády v 
krymské válce, v níž došlo k slavnému útoku lehké brigády proti ruským 
dělům. Tentokráte útočila jezdeoká brigáda na němeaké tanky.

Malou ukázkou vášnivosti protiněmeoké nálady v krakovské veřejnosti 
bylo, čeho jsem byl svědkem při jedné z mých nečetných návštěv biografu.
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Společně 3 pplk. Ludvíkem Svobodou (s nímž a s plk. Kratochvílem a pplk. 
Benešem jsera z úsporných důvodu jeden čas bydlil v jednom pokoji v Thriatio- 
kěm domově ) jsme ae šli podívat do biografu,kde předváděli americký film, 
nazvaný "Doznání vyzvědaoe", který se stal tehdy krakovskou aensací, o níž 
každý mluvil. Byla to celkem primitivní historka o špionáži a o zločinech, 
jež páohají vyzvedači a o důvtipu a hrdinství protišpionážní služby.Američ
tí experti, riskující vlastní Životy, dopadli a zneškodnili ohavného němec
kého vyzvědače. Na děj se už nepamatuji, ale na povyk v biografu ano.Diváci 
chrlili nadávky proti Němcúa a jásali nad tím, když američtí stihači vyzvě- 
dačů dopadli toho N vace. Od té chvíle ani největší skeptik nemohl pochybo
vat o tom, že polské úřady dooela vážně počítají 3 válkou a připravují na 
ni náladu vařejnosti. Kdyby nebylo toho úmyslu, tu by censura nebyla dovolila 
promítání filmu,zejména když den za dnem výbičovával vášnivou protiněmeckou 
náladu.

S tímto obratem v nazírání se stanovisko polské veřejnosti a v zákuli
sí i polakýoh ú^jalů k nám stávalo vždy příznivější.A tu se stalo něco, 00 
bylo jen důsledkeia zdráhavosti našich diplomatiokýoh a konsulárníoh činite
lů navazovat styky 3 polskými činiteli. Poláci se začínali o nás zajímat a 
protože se krakovský konsulát halil do sví povýšenecké neprístupnosti, odaxas 
obraceli se na ty z nás,kteří jsme byli jim známi. Snažil jsem se tomu čelit- 
doznávám, že v tom bylo méně skromnosti a mnohem víoe přesvědčani,že jsou 
zde ještě jiní a že proto nepotřebuji všechno odřít. Uvedl jsem proto pplk. 
Svobodu do polské společnosti,zavedl jaj ku gen. Kukielovi,k tchyni vyslance 
Pappého, k Vlastimilu Hofman! a pod., stejně jako jsem různé jiné důstoj
níky nižších hodností svedl se svými polskými známými.Ale Svoboda,ač půso
bil dobrým dojmem na Poláky »nevzbuzoval dojem autority. Vykonal návštěvu, 
obvykle v mém doprovodu a zase nikam nešel sám od sebe. A tak se stalo,že 
většina polskýoh pokusů o součinnost s námi začínala a obvykle i končila 
u mne. Zabíralo mi to více času, než mi bylo milo.

Někdy to však vadlo ku konfliktu malicherné nedůtklivosti a žárlivosti. 
Tak na příklad známý polský dramatik a kritik Zygmunt Nowakowski mne požá
dal,abych k němu do jeho vily v Krakově zavedl ns čaj a pohovor několik 
letoů.Učinil jsem tak. Nowakowski nás přijal velmi přívětivě, 3 letoi 
měl přátelský rozhovor a napsal o této návštěvě asi dva feuilletony,nevím
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již do kterého listu. Byl to nesporně propagační úspěoh,ale na konsulátu to 
vzbudilo poprask.K návštěvě Nov/akowského jsem si nevyžádal povolení od 
konsulátu a provinil jsem ještě delšími "neopatrnostmi”. Konstilát usoudil, 
že Nowakowski je (či byl) zavilým nepřítelem Československa a dr. Beneše a 
je xsik:;iýmmeb velkým oblíbencem oficiálních kruhů, také nepřátelskýah 
Československu. Stykům s takovými lidmi je pot ebí se vylinout. A dále »publi
kováním článků o našioh lidech,odhodlaných bojovat za naši svobodu, přivolá
váme jen vládní zákrok proti nám.

Marné byly poukazy na to,že nemá smyslu zaujímat odmítavé stanovisko 
k polské vládě, když jsme v Polsku a na ní plně závisíme,že se situace 
pronikavě změnila a to, že nás polská vláda nejen trpí na polském území, 
ale dokonce nám dala tábor v Malých Bronovicích je důkazem, že se na nás 
Poláci dívají jinak, než dříve.A je-li Nowakowski oblíbencem vládníoh kru
hů, je nám jen prospěšné,je-li nám nakloněn a ochoten pomáhat.Nepřesvěd
čil jsem oba pány,pevně přesvědčené,že kromě pragmatikálnich úředníků untxtet 
ministerstve zahraničí nikdo ničemu nerozumí. Dosud mám dojem,že celý malér 
byl v tom, že Nowakowski nezašel na konsulát a nepožádal o čest návštěvy a 
že ty letce nevybíral Kenzl,který je nemohl znát, ale já,který jsem s nimi 
mluvil dosti často a mohl posoudit, kdo se dovede přizpůsobit polským ná
zorům ne dobré společenské mravy'a kdo to nedokáže.

Stala se však ještě mnohem vážnější věc. Jednoho dne mne zavolal mjr. 
Mazvrkiewicz a uložil mi velmi důrazně,abyoh se v určitou hodinu dostavil 
do jedné úřední budovy, kde bude na mne čekat.Nepamatuji se již jaká to 
byla úřední budova - nikdy jsem v ní před tím nebyl.Udivilo mne ovšem,proč 
schůzka,kterou Mazurkiewiez označil za neobyčejně důležitou pro naši 
věc, se má konat tam a ne v kavárně, kam jsme pravidelně chodilali.Byl 
jsem však v Polsku již dost dlouho, abych věděl,že v této zemi přehnané 
obřadnosti a zdvořilosti, každé sebe menší zdráhání by bylo považováno za 
nedostatek ochoty a xx zdvořilosti.

Došel jsem tedy do označené budovy a vrátnému sdělil své jméno.
Podíval 3e na papírek,který měl na stole a s uctivostí i v Polsku překva - 
pující mne požadal,abyoh si ráčil sednout. Přivolal jednoho zřízenoe,který 
mne přeuotivě dovedl do velmi zastrčené místnosti, v níž již seděl Mazurkie- 
wioz a jeden pán,který mne vřele uvítal a představil se mi jako plukovník
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Sokolowski z Italského rozhlasu. (Když jsem se s ním později sešel ve Var
šavě, zjistil jsem, Že pravdivá byla jen jeho vojenská hodnost.Nejmenoval 
se Sokolowski,ač toho jména používal a dosud nevím, jaké bylo jeho pravé 
jméno.A ačkoliv m?l kanoelářioku v budově Polského rozhlasu, neměl s roz
hlasem patrně docela nio společného. Byl t prostě příslušník druhého oddě
lení polského generálního štábu.) Začal se mne vyptával na Vojenskou sku
pinu, na poměr jejloh příslušníků k Fbláku, na jejich oohotu zůstat zde a 
bojovat společně s Poláky proti jejich společnému nepříteli, na náladu 
mezi Čechy v Protektorátu a na jejich dnešní poměr k Polsku a pod. A pak 
přišel s návrhem: náš tábor v Malých Bronovioíoh je nevhodný,protože je 
u velikého města a konečně není dost daleko od hranic Německa.českoslo
venské vojenské útvary se nebudou moci řádně formovat a vyzbrojit a vyško
lit dříve, než vypukne válka a pochopitelně musí být zprvu hodně daleko od 
fronty. Proto by bylo pro nás nejlepší,kdybychom se uiadili někde u vý
chodních hranic Polska.Spoléhaje v mou diskrétnost upozorňuje mne,že mi
nisterstvo války je oohotné nám takový tábor dát a uhradit náklady našeho 
přesídlení, (slo tu o tábor v Lešně u Baranovič, který byl skutečně poskyt
nut Vojenské skupině při její přeměně v čs. legii. )

Poděkoval jsem mu jak za důvěru,kterou má ke mně,tak i za nabídky,’’ 
kterou osobně považuji za velkomyslnou a pro nás neobyčejně výhodnou. Upozor
nil jsem jej však,že nejsem velitelem Vojenské skupiny,ani nějakým politio- 
kým zmocněncem. Jsem prostě novinářem,který se ujal propagační práce a v 
oelé této věoi nemohu podniknout nic jiného, než že příslušné autority o 
tomto rozhovoru zpravím. Ptal jsem se Sokolowskiho, nechoe-li se sám
s někým sejít.Sokolowski to odmítl.S nikým se nezná a Mazurkiewicz mne 
označil za nejvhodnější osobu pro takové vyjednávání, On svou úlohu splnil, 
když se mnou mluvil a nyní je na mně, abych věo projednal s našimi lidmi. 
Jeho najdu vždy v Polském rozhlasu a potřebuji-li s ním mluvit, mám za 
ním přijeti do Varšavy.Kdybych k tomu potřeboval peníze, m>m se bez rozpaků 
obrátit na Jfazurkiewicze,který mi ochotně pomůže.

Vyměnili jsme ještě r^ůzné zdvořilosti.Sokolowski mne připomenul,že 
budu-li něco osobně potřebovat, mám se obrátit na n ho s naprostou důvěrou, 
jako bychom byli starými přáteli. 3 tím jsme se rozešli.
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Vrátil jsem se do konsulátu,kde jsem zastihl Kratoohvíla^Svobodu.Vy

líčil jsem jim tento rozhovor a hlavně návrh na tábor na výohodníoh hra- 
nioíoh Polska. Oba byli tím nadšeni,protože v tom viděli záruku,že se usku
teční zřízení československé zahraniční armády na polské půdě s opravdu 
blahovolnou podporou polské vlády. Šli jsme s tím ku konsulovi,ale ten ne
byl přítomen a tak jsme informovali dr. Henzla. Henzl byl pohoršen a zděšen. 
Podle jeho názoru jsem naletěl nějakému němeokému vyzvedači»protože je do
cela vyloučené,že by se polské ministerstvo války obrátilo na mne,když je 
tu konsulát a vyslaneotví.

Upozornil jsem ho na to,že sohůzku uspořádal mjr. Mazurkiewioz,známý 
dobře nejen na kosulátu,ale také v nejvyššíoh polských vojenských kruzioh 
a který by byl sotva tak naivní,aby mně představil německého xyianwí špe- 
houna jako důstojníka polské armády, stejně jako je nemyslitelné,že by se 
takové schůzka mohla konat v úřední budově. Henzl trval na svém a mluvil 
kromě toho pohoršené o tom, že si zřejmě přivlastňuji autořitu,kterou ne
mám. Nepodařilo se mi ho přesvědčit,že jsem nemohl vědět s kým mi Mazurkie- 
wicz ujednal sohůzku a že rozhodně není nějakou mou vinou,že Poláci vědí 
o mně a ne o jiných,kteří se jim vyhýbají.

Rozhovor se stával vž<fy bouřlivější,až nakonec došla plk.Kratochvílovi 
trpělivost. Řekl svým bodrým způsobem,že neví, proč je to rozčilování. Jedi
nou otázkou, jíž se máme zabývat je, zda Sokolowski, o jehož existenoi a 
hodnosti v aatoradm polské armádě nepochybu je,nepřekročil meze svého oprávně
ní. Měli byohom se na to dotázat a když už nechcete Kopeckého, tak at do 
Varšavy zajede br.podplukovník Svoboda,který to může vyšetřit. Svoboda se 
ochotně nabídl, že do Varšavy zajede.

Následujícího dne ddejel do Varšavy a po třech dnech se vrátil se sdě
lením, že vyslaneotví bylo krajní měrou pohoršeno a nechtělo,aby s někým 
mluvil.Nicméně je umluvil a zašel za Sokolowskim,jejž nalezl v rozhlasu. 
Sokolowski jej zavedl na ministerstvo války, kde mu bylo potvrzeno,že So
kolowski je plukovník, že byl pověřen xffixmxowr.xlxviAxsixiiKdi aby se mnou 
mluvil a učinil mi nabídku,kterou jseij měl stejně důvěrně,jako mi byla uči
něna, tlumočit příslušným autoritám. Nabídka je s polské strany po nějaký 
čas závazná. Příjde-li něco na veřejnost, bude velmi důrazně popřena.

Když se Svoboda vrátil na vyslaneotví, byli pohoršeni^že ministerstvo
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války vyjednává se soukromníkem v Krakově bez jakéhokoliv úředního posta
vení a ne s nimi. Rozhodli se protestovat a kdosi z vyslanectví se vypra
vil na ministerstvo zahraničí,kde se mu dostalo velmi mrazivého přijetí. 
(Následující informaoi jsem dostal dd Svobody,který o tom mluvil s poněkud 
škodolibou radostí,protože,ač se podřizoval,těžoe nesl nadutost, s níž s 
ním na konsulátě a na vyslanectví mluvili. )zástupce vyslanectví musil nej
prve dlouho čekat,než ho zavedli k někomu,kdo o věoi věděl a dostal otázku: 
ohoete ten tábor nebo Sžs&áísl ^Jestliže nechcete, tak to řekněte ja sně. Na 

námitku,že jde o věc, kterou nutno projednat, dostal odpověď,že tu není 
důvodu k nějakému vleklému vyjednáváni:ahceme vám dát tábor,ale jestliže 
ho nechcete, nechte být. Neštastný sáitupce vyslanectví se znažil zdůraz
nit,že cesta,volená polským ministerstvem války byla nesprávná a dozvěděl 
se,že v diskrétníoh záležitostech je nutno mluvit s tím, komu se důvěřuje. 
Když se vy nám vyhýbáte a s námi nemluvíte, musíme si sami vyhledat ty, 
kteří se snaží s námi mluvit. A nakonec pmShsmt přišla ta nejst”denější 
sproha: a ostatně nezapomínejte na to,že jako vyslanectví již neexistujete. 
Oznámili jste nám přece,že končíte se svou činností a že se dáváte k dis
posici německému vjJžmeí^vt? A tak vlastně nevíro^za stupujete-li Němce,ne

bo svou porobenou vlast.
Po této nepříjemné lekci se vyslaneotvi rozhodlo ne sice změnit svou 

netečnou nečinnost,ale požádat konsulát, aby mi ukázal kdo je pánem. A tak 
jsem současně se zprávou,že jsem se nestal obětí německé vyzvědačáké 
služby se dozvěděl,že propaganda jede konsulátu bude roorgantsována. Zůsta
nu sioe “tiskovým attaohém",ale bude tu ještě vedle mne *tiskový přidě
lené o“ a pod. Neměl jsem nic proti dr. Zavadilovi (později jsem se dokonce 
naučil si ho vážit), ale jako dozorce nad sebou jsem ho prostě nehodlal 
přijmout. Oznámil jsem proto dr. Henzlovi,že se vzdávám zaměstnání i platu 
na konsulátu. Usídlím se v Malých Bronovicích a budu z tábora pokračovat 
ve své novinářské činnosti. Propagandu budu dělat v souladu s velitelstvím 
tábora.Konsulátu ochotně pomohu, kdykoliv budou potřebovat mé pomoci, 
ale rozhodně nebudu přijímat nějakých rozkazů.

Henzl v tom viděl vzpouru a pohrozil mi, že mne dá vrátit do Protekto
rátu. To bylo i Svobodovi i Kratochvílovi příliš mnoho. Kratoohvíl řekl do
cela rozhodně, že by se Henzl měl za své výroky stydět a že místo mondc
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ostouzení zasluhuji poděkování. Svoboda navrhl, abychom oba zapomněli na 
své výroky a pokračovali v dosavadní součinnosti. Henzl na to, že je v 
Krakově zástupoem vlády a vyžaduje na všech bezpodmínečnou a naprostou po
slušnost. Ostatně, se mnou %i]uví jako s vojákem, jemuž dává rozkaz. Na to 
jsem mu řekl; když už spolu mluvíme jako vojáoi,tož pana podporučíku,chce- 
te-li se mnou mluvit, postavte se do pozoru?" Bylo to po prvé,ité>m oo 
jsem viděl Hanzla v žalostnýnh rozpaoíoh,jež vystupňoval smíoh přítomných. 
(Diskusi byly přítomny dvě dámy z českých rodin usedlých v Krakově a ty to 
roznesly okamžitě po celém Krakově.)

Přesídlil jsem do tábora, kde mi velitel škpt. Cyril Novák velmi ochotně
✓ 

dal pokoj na velitelství.Krom# nás dvou v baráku velitelství byli ještě 
škpt. Maštalíř a škpt. Felix. Když se do Polska za mnou dostala má rodina, 
bydlila tam se mnou. Rodina, vypravená kol-Joštem ,měla svízelný přechod a 
do Krakova se dostale nejprve manželka se synem. Dcery uvázly na hranioíoh 
a dostali jsme je do tábora pomoci skupiny a na zákrok polských úřadů,Kon
sulát pro ně nehnul Hmxhsm ani prstem.

V táboře jsem pokračoval ve své činnosti a těšil jsem se podpoře polské
ho tisku.Aparát konsulátu nic nedokázal,prostě proto, že lidé jím vybra
ní, ač vzdělaní a schopní, neměli kvalifikaoi právě k tomu druhu práce,pro 
který byli konsulátem vybráni. Kromě toho, noviny nechápaly, proč by jim 
měl konsulát nakazovat, od koho brát články a zprávy. Nebylo to mou vinou, 
že se postavení konsulátu v očich polského tisku nepolepšilo,ale jenom zhor
šilo. Novináři mají tradiční nechul k úřadům.

V táboře jsem obstarával některé záležitosti skupiny a veliteli skupiny 
Svobodovi,který bydlil mimo tábor,jemuž velel Novák,jsem psával jeho pro
slovy k skupině.

V této souvislosti,ač se to přihodilo před mým přesídlením do tábora, 
potřebuji uvésti dvě drobnosti, hlavně proto,že souvisely s různými věo- 
mi v době mnohem pozdější.

Na počátku akce jsme zjistili,že nám nestačí dva psací stroje,jež 
byly na konsulátu. Vyslali jsme do československá paseráka,který měl na 
adresách, jež jsem mu dal, získat pro nás kufříkové ptroje.Přivezl asi tři 
nebo čtyři, z majetku strany práoe, a z příkazu Laušmanova.
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V době, kdy jsem byl ještě na konsulátu, přisel tam návštěvou jeden 
učitel z Ostravy na legální pohraniční propustku.Nabízel se k nejrůzněj- 
šíia službám. Dokonce se mi nabídli,Že by zajel do Prahy k mé rodině. Po pro
věření jsem mu adresu dal. Rodinu opravdu navštívil a referoval mi o tom, 
jak žijí.Když rodina přišle za mnou do Krakova, potvrdila mi jeho zprá
vu. Po neblahém roku 19^»^ mi napsal z Německa.

Když jsem přesídlil do tábora, došla zpráva o příjezdu gen. Prohaly 
do Varšavy. V3 skupině věděl každý,že je to jen otázka času, kdy bude sku
pina podřízena jeho velení. Stalo se tak, ale to jsem již nebyl ani v Krako
vě ,ani v Ronovi cích, ale u Prohaly ve Varšavě. 0 tom odchodu z Krakova 
mluvím v jiné souvislosti.
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Generál Ingr ohlašuje vojenskou diktaturu

Nuzný a jednotvárný život československých dobrovolníků v jejioh táboře 
v Malýoh Bronovioíoh u |(rakova byl öas od času zpestřen návštěvou některého 
ezilního hodnostáře. K veliké nelibosti všech dobrovolníků docházel tam 

4h.<£-krn.ytt£
často samozvaný pan ko&gul dr. Vladimír Henzl, jenž se dával ví,tat s poota- 
mi, patřícími generalite a členům vlády, ne-li snad osobnímu zástupoi pre
sidenta republiky. S Varšavy přijel jednou armádní generál Lev Prohala a 
jeho návštěva na následující den ohlášena táborový/ra rozkazem,ale v posled
ní chvíli konsulát - to jest dr. V. Henzl - zakázal vstup do tábora generá
lu, jenž ze všech důstojníků v zahraničí měl nejvšyšší hodnost. A proti těm, 
kteří, se s ním sešli, zavedeno dokonce káiné řízení. Byl jsem mezi nimi pro- 
vinileo největší,protože na Prchalovu výzvu jsem vybral důstojníky,kteří se 
s ním sešli v Krakove na večeři. 0 tóra však v jiné souvislosti.

Na dobrovolníky se přišli podívat poslanoi Rudolf Bechyně a František 
Uhlíř a s nimi přišel také známý spisovatel a ruský legionář,plukovník 
zdravotní služby dr. Langer. Ti promluvili k shromážděným dobrovolníkům a mlu
vili jim od srdce.Bechyně řekl nepokrytě,že jsme se v republice dopustili 
mnoha ohýb, jež zavinily naši katastrofu a že napříště budeme muset vío 
myslet na stát a národ, než na osobní zájmy a že budeme muset dělat politiku 
mnohem prozíravější, než dosud. František Langer vzpomínal na ruské legie a 
připomenul dobrovolníkům, že jsou jejich pokračovateli.Sekl,že mu tato 
schůzka připomíná, jak za první světové války jezdil po zajateckýah táborech 
a mluvil tam k českým a slovenským vojákům. Takové návštěvy měli dobrovol
níci rádi,protože posilovaly jejich víru,povznášely jejich mysl a utvrzo
valy je v jejich pervném odhodlání bojovat a třeba i umírat za vlast a 
národ.

Byly ovšem návštěvy,jež působily dojmem docela odlišným.K nim patřila 
i návštěva pana generála Sergěje Ingra. Jeho příchad byl očekáván s velikým 
zájmem,protože dobrovolníkům bylo známo,že je ve styku s pařížským Národním 
výborem i s odstoupivším presidentem dr. Edvardem Benešem, jehož byl hlav
ním vojenským poradoem a důvěrníkem. Dobrovolníky nezajímaly jemné a jim 
celkem neznámé podrobnosti právního stavu a nediskutovali oybom,kdo je a 
kro není nejvyšším představitelem republiky v zahraničí.aI byli doma jakéko 
li v politické nebo náboženské orientace - a přemnozí z nich bývali dříve
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příkře proti dr.Benešovi- v zahraničí všichni bez výhrady uznávali dr. Be
neše sa vůdce odboje a dívali se velmi nevlídně na každého,kdo by byl 
chtěl přenášet domácí 3pory do poměrů v zahraničí. Ze všech politických 
činitelů,kteří se odebrali do zahraničí, byl dr.Beneš nejznámějši jim i 
mezinárodní veřejnosti a byl také jimi považován za muže nejzkušenějšího 
v zahraniční politice 3 největšími mezinárodními styky. A pro přemnohé z 
nich byl i nadále presidentem a nikdo se nepozastavil ani trochu nad tím, 
kófcvž dr. Beneš pro sebe reklamoval tento úřad. Jaký div, že všichni čekali 
na jeho důvěrníka. Mnoho,přemnoho xk od něho očekávali.

Generál Sergej Ihgr dobrovolníky zklamal hned na počátku tím,že jim 
nevěnoval ani trochu času, ani trochu lidské pozornosti.Přijel,jakoby 
byl přišel v době nejhlubšího míru a za nejnormálnějších poměrů na visitu 
některé z posádek.V táboře mluvil jsem s najvyššími důstojníky.Na ostatní 
neměl čas a zřejmě ani neměl o ně nejmenší zájenu Praváa, aby v táboře 
nebyl docela zbytečně, povolal si všechny důstojníky do jednoho z baráků na 
důvěrné důstojnické shromáždění.Zde pronesl řeč o mezinárodní situaci a 
o politických i vojenských poměrech v našem exilu.<0 řekl o mezinárodní 
situaci byla jen směsice laciných frází, vyčtených z novin,ale od generála 
ostatně nikdy nikdo nečekal nějakou bystrou nebo pronikavou politickou 
úvahu. Co nám tehdy pověděl o situaci v mší zahraniční akci se tehdy ne
nadalo kontrolovat,ač se již tehdy obecně vědělo ledacos o rozporeoh mezi 
skupinou dr. Osuského a dr. Beneše a pro ntxx všechny z nás bylo záhadou,pro# 
dr. Beneš není v Paříži,když Francie byla hlavní pro;německou vojenskou 
mocností v Wropě a když tam bylo těžiště naší zahraniční a’'ce. Stejně ta
ké nikdo neohápal,proč není dr. Beneš předsedou Národního výboru a podobně. 
Každý věděl, nebo alespoň tušil, že tu něoo není v pořádku a každý ovšem 
doufal,že se mu dostane právě od gen. Ingra vysvětlení, jež by situaci 
objasnilo a znelidněné mysle uklidnilo. Generál Ingr se však nenamáhal říci 
shromáždění něco o tom, po čem nejvíce toužili. Mluvil o jednotě a svornosti 
exilu jako o něčem,čeho bylo již dosaženo a vyvozoval z toho, že si dobro
volníci nemají ničím lámat hlavu. Mají se spolehnout na své vedení,poslou
chat a všechno bude v pořádku.

Nejeden z přítomných měl vážné poohybnosti o přesnostoa správnosti 
jeho líčení a také- ač všichni byli pro vojenskou kázeň- většina přitom-

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 522



56 

ných nemínila zapomenout,že jsou také a to především občany a že je jakýsi 
rozdíl mezi rrobilisaoí armády doma a dobrovolnic tví m v zahraničí. Autori
tářská'- tón váleladu generála Ihgra so mnohým ani hooohu nelíbil a Ingr pak 
v závěru svého projevu řekl něco, o čem se do té doby v odboji nemluvilo 
•ani nemyslelo a co dalo podnět k vášnivým rozpravám v táboře. Způsobilo to 
také první vážnou roztržku mezi důstojníky samými a pak i mezi ostatními 
dobrovolníky,kteří ač nebyli uznáni za hodna cti, být přítomni zhrmmážišm 
tomuto shremá.ždění,nřeoe jen se přes všechnu důvěrnost shromáždě®! velmi 
brzy dozvěděli o čem se mluvilo.

Generál Ingr zatratil vehementně politiku a politiky, polistické stra
ny, demokraoii a parlamentní systém a přítomným,že až bude odstra
něna německá okupace a osvobozena republika, nesmějí být obnoveny staré 
poměry a tak“ obnoveny nebudou. Na dlouhá leta bude potřebí vojenské dik
tatury a armáda - a tím ovšem myslel pan generál jenom generalitu- bude 
muset převzít do vlastních rukou správu státu a řídit osudy národa.

Je pochopitelné,že po tomto projevu nebyla žádná rozprava a že nebyly 
dovoleny ani žádné dotazy. Pan generál přece vyhlásil svou vůli těm, jež po
važoval za sobě podřízené a očekával od nich, že podle starorakouského 
vzoru budou * držet hubu a poslušně sloužit”. Pan generál si své odříkal 
a odešel,ale dobrovolníci v táboře zůstali a jeho zásluhou se rozestoupili 
ve dvě skupiny. Na jedné straně stála hrstka aktivnich-včtšinou vyšších- 
důstojníků,ač v zájmu pravdy je potřebí říci,že to nebyli všichni z níoh a 
že se k nim pří.dalo i několik záložních důstojníků, načichlých duohem kasty 
a navyklých bezmyšlenkovité poslušnosti. Ti byli oohotni přijmout program 
diktatury,prováděné samozvaně "prvním" stavem ve státě. Proti him pak 
stála drtivá většina záložníků, ohromených a zděšených zanášením politiky

v
do armády a to ješté takovéto politiky.Nikdo z nich nešel za hranioe,aby 
vyháněl čerta ďáblem,aby německou diktaturu nahrazoval diktaturou nikomu 
neodpovědných generálů. Cílem dobrovolníků nebylo jen obnovení pouhé 
státní samostatnosti v nedotčených hranicích,ale také obnovení a upevnění 
starých občanských svobod a demokracie,povaleného právního řádu a vítěz
ství starých politiakýah a kulturních tradic aessidaH našeho národa.Ani ti, 
kteří v minulosti patřili k odpůrcům bývalého presidenta Beneše, he nepo
dezírali,že by s těmito plány souhlasil, a je podporoval. ^íse v tom spatřo
vali spiknutí vgts&xn vysokýoh důstojníků proti němu a politickému vedení
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akce,snahu zneužit pro vlastní nekalé zám^řy oběti, k nimž byli dobrovol
níci ochotni. Když vstupovali do vojenské skupiny, odřekli se tito civilisté 
politiky a chtěli mít celou akci postavenu na vojenské základně,ale s 
hrůzou spatřovali,že to jsou právě vojáci z povolání,kteří přicházejí s 
povážlivými politickými nápady, příčícími se nejen přesvědčení dobrovol
níků, ale i xáxngta zájmům národa a státu.

Zásluhou generála Ir.gra byl vnesen do tábora první velký rozpor. To byl 
počátek stále se zvětšující nedůvěry mezi vojáky z povolání a záložníky i 
nevojeky,kteří se přihlásili dobrovolně do vojenské služby.Okolnost,Že 
větší část profesionálů, z poslušnosti či z přesvědčení se postavila na 
stranu generála Ingre a že drtivá v tšina záložníků byla proti němu,měla 
za následek, Že se aktivní důstojníci v očích záložníků stalí kastou, do 
sebe uzavřenou a nad jiné se vyvyšující. Pro profesionály pak byli záložní
ci ubohými civilisty,kteří ani v uniformě nedovedou a ani nechtějí zapome
nout na to,že jsou jon civilisty.Během odboje se tento rozpor srxx prohlou
bil zásluhou nejen Ingrovou,nle i jiných vojenských činovníků,kteří si ne
dovedli uvědomit,Že dobrovolnická armáda v cizině ja něčím docela jiným, 
než armáda doma a že armáda doma i v zahraničí je zde jen aby sloužila 
oddané a obětavě a na aby panovala a diktovala.

Ingrův projev byl určen jen pro důstojníky,ale jeho podstatný obsah se 
rozběhl rychle po táboře mezi všemi dobrovolníky, V táboře nebylo možno 
uplatňovat úplné oddělení důstojníků od ’’mužstva’'.Všichni žili za stejně 
trudných poměrů a nedalo se vytvořit systém,nanujíd v kasárnách. Teké 
Wfcm by to ani už nešlo ve skupině, založené jen z dobrovolníků. Zejména se 
nemohli oddělit od ostatních záložní důstojníci,kteří nemohli ani nechtěli 
se rázem obráti zády k svým osobním přátelům bez pomyslných hvězdiček na 
ramenou.A tak diskutovali mezi sebou důstojníci a tyto diskuse pokračova
ly mezi všemi ostatními dobrovolníky a tato všeobecná. diskuze měla za ná
sledek něco, co bylo nemyslitelné do té doby. Mezi dobrovolníky se začínala 
zahošlovat nedůvěra k Národnímu výboru v Paříži,k vysokým důstojníků« a na
koneo i k celému důstojnickému stavu.Nejeden smutný zjev v pozdější armáj- 
dě měl svůj počátek v Ingrově projevu a v tom, co pak následovalo jako je
ho důsledky. Nikdo nechtěl politiku v zahraničí a zejména ne v armádě,ale 
každý považoval za samozřejmé,že po osvobození to bude zase lid a jeho 
volení zástupci,kdo bude rozhodovat o osudech národe a státu. Lidé byli
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oohotni strádat, "bojovat a umírat za národ a stát a na za generálskou kliku. 
Nejeden z dobrovolníků si uvědomoval,že po osvobození bude ještě práce a náro;- 
čivýni příslušníky vojenské kasty.

Věo měla ještě trapné veřejné dozvuky. Po pádu Polska a Franoie,když 
bylo v Londýně zřízeno tak zvané československé státní zřízení v zahraničí 
s presidentem, ministry,/Státní radou a úřednidkým aparátem, obvinil >,
jednou tehdejší předseda Státní rady Rudolf Bechyně ministra národní obrany 
generála Sergeje Ingra,že v táboře v Malých Bronovioíoh Hlásal nastolení 
vojenské diktatury. Generál Ingr to popřela dr. Beneš, tehdy již zase presi
dent republiky i když jen samozvaný, Beohyněho z trestu degradoval z předse
dy Státní rady na jejího obyčejného člena.Několik dní po tom, oo ks bylo 
oznámeno ítaha toto jeho potrestání, jsem Beohyněho potkal a ptal se ho,proč 
to tak neohal,proč si neopatřil svědeotví účastníků sohůzky, jichž bylo v 
Br&nii několik v armádě a v letectvu.Nabídl jsem se mu,že mu to dosvěd
čím a opatčím i některá jiná svědeotví. Bechyně nechtěl. Svým typickým způsobem 
si pohladil svou pěstěnou bradku a řeklmi :"Kolego, na starého novináře 
jste hrozně naivní.Když Beneš jednou rozhodl,že pravdu má Ingr a ne já,ani 
párem volů ho od toho nedostaneme. Už byste ho měl znát.Já ta svědectví mám, 
ale kdybych jimi před ním zašermoval, nic byoh nedokázal.Jen bych tím při
vedl do neštěstí fůru lidí.To nechci a proto s tím musíme počkat až na do
mov. Pak si můžete na tu rvačku přisadit".

Nejen v této věai,ale v mnoha jiných jsme tehdy čekali na domov. Tehdy 
jsme považovali za správné spolknout ledaoos v zájmu národa a počkat až na 
soud osvobozeného národa. Úkazu je se,že jsme se všiohni velmi tpýlili ,Že po 
váloe už bylo pozdě. Ale na neštěstí bylo pozdě už v době,kdy si samozvaný 
pan president osobil všechna práva, krámek a Bechyně,Hodža a Stránský,Feierst 
bend a Němeo a hrstka jiných,byli jediní,kteří mohli včas zabránit pohromě, 
kdyby se byli dohodli a jednali včas.Nedohodli se a mnozí z nich se o nápra
vu ani nepokoušeli.Nikdo ovšem nemůže tvrdit,že by se jim to bylo opravdu po
dařilo. A kromě Beohyněho a Hodži také nikdo neučinil vážnější pokus,který 
by vyvolal nelibost samolibého muže, jenž se sám pasoval na pána a majitele 
republiky a československého národa.
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Dr. Jerzy Rohatiner

Pblský novinář dr. Jerzy Rohatiner prokázal mně osobně e oelé naší poli
tické a vojenské akci v Polsku služby docela nezapomenutelné.Naše osobní 
styky začaly,celkem náhodne v Praze, ale zUe byly jen přechodnou episodou, 
jež neměla nic společného s tím, oo později následovalo.

Naše první setkání bylo jakýmsi důsledkem mé tehdejší funkce v zednář- 
ském hnutí. MČli jsme tři členy,pocházející z Moravské Ostravy,mladé muže, 
kteří v té době konali základní vojenskou službu $ako ’’aspiranti". Počítali 
jsme s tím, že po návratu do Ostravy se stanou základem lože,kterou bychom 
zřídili v onom městě.Kdosi z nás přišel na nápad,že by lože v Ostravě mohla 
po svém zřízení sloužit netoliko tamnímu kra ji,ale také stát se nástupiš
těm pro případné proniknutí do Polska. A tak se stalo,že bu~ oni, nebo 
některý z našich členů působících v Smxmks Saskosloven ská tiskové kancelá
ři, k nám přivedl prvního polského uchazeče. Byl to pražský zpravodaj nej
rozšířenějšího krakovského (a také ostatně polského vůbec) deníku I.K.C.
(lllustrowany Kiiryer Codzienny) dr. Rohatiner. Když sťb^ředvedli, měl jsem 
s ním krátký rozhovor,ale nepamatuji se již, jak tato záležitost nfflahitaadkana 
dále probíhala. Nevzpomněl jsem si na onen případ ani, když jsem se s ním 
sešel o mnoho let později v Polsku za dooela zmíněných poměrů. Byl to on, 
kdo měl v paměti toto naše setkání. Při tomto novém styku jsem ovšem nebyl 
již vlivným funkcionářem zednářáké- a ostatně ani žádné jiné -organisace, 
ani jsem nebyl již politickým redaktorem vvznamného denního listu.Byl jsem 
uprohlíkem, závisejícím stejně na shovívavosti polských úřadů jako na velmi 
vratké přízni česko lovenského konsulátu v Krakově,jemuž oficiálně stál v 
čele slabošský konsul Znojemský ,ale jemuž vládl agresivní a vrtkavá jeho 
zástupce dr. Vladimír Henzl, jenž se kvapně změnil z neodbytného přímo pmsiax 
příznivce a protektora ve velni zavilého nepřítele.

Když jsem se ujal propagační práce pro vojenskou skupinu,jež se začala 
tvořit při konsulátu -zprvu ovšem proti jeho vůli a úmyslům- a převzal 
vydávání cyklostilovaního deníku "Přehled”, psal jsem již do katovického 
deníku "Polonia” , s nímž jsem navázal styky za svého pobytu v Katovioíoh. 
Ůspěoh,který jsem s tím měl a který mi dokonce vynesl i první honoráře, 
jež pro mne tehdy mnoho znamenaly,přivedl dr. Henzla na nápad,abych pro 
polský tisk v Krakově vydával pravidelnou tiskovou korespondenci o našich
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záležitostech. Ujal jgem se ochotně tohoto úkolu,ač jsem soudil,že mnohem 
lepší než taková uniformní korespondenoe by bylo dodávat listům články a 
informace pro ně speciálně určené. Ukázalo se také,že každý list dal před
nost tonu, oo bylo proň speciálně vyrobeno a ne pro ty druhé. Překvapit to 
mohlo ovšem jen úředníka,ale ne novináře. Psal jsem kromě oficiální kores
pondence články přímo myšlené pro jednotlivé listy a udal jsem také mnohem 
více toho, co bylo jaksi "šito na míru", než to, oo bylo určeno,aby se to 
hodilo pro všechny a proto se to nehodilo obvykle nikami. Ale obojí činnost 
začala tím, že dr. Hanzl napsal na úředním dopisním papíře konsulátu dopo
ručující list, s nímž jsem oběhl jednotlivé šéfredaktory.

Jedním z listů, jež jsem navštívil, byl IKC, jenž nepatřil právě k našim 
největším přátelům v polském tisku.Spise naopak. V IKC nemilovali ani 
nás,ani náš konsulát. 0 jejich nevraživosti k nám jsem věděl - ne o jejich 
půtkáoh s konsulátem a o jejich příčině.

Zašel jsem do L K. C., odevzdal doporučující 11st a sešel jsem se po 
krátkém čekáni se zááfeipoem šéfredaktora dr. Jerzy RohaťLnerem,který mne při- 
jak s víoe než obvyklou kolegiálni přívěti vostí. Mluvil plyně česky,což bylo 
pro mne ohromnou výhodou v době,kdy jsem mluvil polštinou až příliš láma
nou, pozval mne do svého bytu,uvedl mne do místní odbočky Zwi^žku dzenienni- 
karsů, jež pro mne ve své klubovně uspořádala slavnostní večeři. Sídlila 
v moderní budově na Basztowe ulioi, v níž měl místnosti také tamní německý 
konsulát,který měl vyvěšenu vlajku s hákovým křížem.

Uvedení do organisaoe polských novinářů mně i mé práci pochopitelně 
prospělo mnohem víoe, než doporučující dopis našeho konsulátu,který se - 
stejně jako naše vyslanectví ve Varšavě - netešil ani najmenší přízni pol
ského tisku. Krakovští kolegové zpravili také svou varšavskou ú stře dnít, aby 
v mém případě zakročila u National Union of Journalists v Londýně.Když 
jsem totiž odcházel z Prahy, zrikAidbrni sdělili mi kolegové Červinka s Svi- 
hovšký,že podle jejich spolehlivých informací byl v Londýně u National 
Union of Journalists vytvořen zvláštní fond pro exilní novináře z českoslo
venská. Každý z nás měl dostat jako podporu £ 20(1 (informace byla správná, 
ač,jak jsem dodatečně zjistil, na' Žádného z českých nekomunistických novi
nářů sc nedostalo.Všeohno vybrali komunisté čeští, slovenští a němečtí a 
jakýsi pakatel se dostal na novináře z řad německých sociálních demokratů. )
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Varšavské novinářské středisko skutečně psalo do Londýna,ale věc zapadla, 
nevím proč. Nikdy jsem s toho fondu neviděl ani haléře.

Zásluhou a přízní dr. Rohatinera byl I. K.C. mým největším odběratelem. 
Otiskl mi slušný počat zpráv a článků a nakonec dr. Rohatiner většinu zpráv 
o Československu -aí došly odkudkoliv a třaba i z Polské tiskové kanceláře - 
připsal na mé konto.Nebylo to mnoho, ale v exilních poměrech každý pakatel 
byl bohatstvím. Pak se stalo,že když jsem přesídlil z Krakova do Varšavy, 
měl jsem za I.K. C. dokonce pohledávku asi 200 zlotých, jez jsem si tam ne
chával, abych měl zálohu na nejhorší časy. Můj poměr ku konsulátu- Si lépe 
Xečeno k dr. Hanzlovi- se ustavičně zhoršoval ,až jsem se s konsulátem do
cela rozešel. Vzdal jsem se svého platu od konsulátu,který mi umožhoval 
bydlet samostatně v městě a ubtoval jsem se v táboře vojenské skupiny v 
Malých Bronovicích.

Když za mnou přešla hranice do Krakova má rodina,pozval nás dr. Rohati- 
ner do svého bytu a hostil nás.Jeho manželka byla lékařka a pokud se mohu 
upamatovát,měli malé děcko. Tehdy se již můj poměr s konsulátem změnil v 
•^r lné nepřátelství konsulárních autorit ke mně a dr. Henzl začal vyhrožovat, 
že mne odevzdá polské policii,aby mne vrátila do Protektorátu.Dr. Rohatiner 
mne ujistil,že k mé disposici bude vliv IKC a polské novinářské organisaoe, 
což mne a mou rodinu docela určitě uchrání. Když jsem pak na žádost getu 
Prchaly odejel do Varšavy,vzal dr.Rohatiner do svého bytu mou manýelku s 
dětmi, než naleznu ve Varšavě pro ně ubytováni. Se svou manželkou o ně pečo
val a pak je se vzornou péčí vyprevil za mnou do Varšavy.

Tím naše 3tyky dočasně ustaly.Přišla válka, pád Polska a útěku do 
Francie.0 dr. Roha tinerovi a o jeho rodině jsem nic nevěděl,až pojednou 
jsem dostal od něho dopis do Agdn.Byl v polské armádě ve vzdálenénjcoetgidanu. 

Z jeho dopisu jsem se dověděl,že je v kursu pro záložní důstojníky.Když 
jsem v lednu 1940 přibyl do Paříže na několikadenní dovolenou,při níž 
jsem navšt'vil polské ministerstvo války,jemuž v čele stál můj přítel z 
Krakova generál dr.Marian Kukiel,měl jsem v raoe jeho pohled, poslaný mi z 
Thříže,ale na udané adrese jsem jej již nezastihl. Psal jsem mu do Coetgidanu, 
ale válk' dostala náhle prudký průběh a nebylo času na udržování přátelské 
korespondence.
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A tak jsem o Rohatinerovi zase dlouho nevěděl. Až když jsem byl v Londýně 
po propuštění z vojenské služby a působil na jednom ministerstvu a byl
jednatelem československé exilní novinářské organisace, dostal jsem od něho 
zase jednou dopis. Dozvěděl se o mně z polských novin,kde jsem byl uveden 
jako jeden z členů Československo-polské tiskové dohody, 
zástupců novinářskýoh organisaoí obou národů. Sešli jsme se pak v jednán 
polském hotelu na Kensingtonu. Byl pln obav a starostí o svou rodinu,kte
rou při vycuknutí války poslal do Lvova,jenž padl do rukou Sovětů. Byl již 
důstojníkem a velmi roztrpčen na to, co považoval za úřední šiml polské 
armády. Když prošel kursem pro záložní důstojníky, zjišťovaly totiž feiíraké 

vojenské úřady, jaký to má vlastně doktorát.Byl nucen jim doznat,že má z 
Prahy doktorát medioiny.Rázem byl vyřáděn ze skupiny kombatantů a přeložen 
do zdravotní služby. Medicínu vystudoval svého času na nátlak svých rodičů, 
nikdy ji neprovozoval a nebyl nijak nadšen tím, že jako vojenský lékař je 
určen pro vojenské útvary v Persii. Chtěl sloužit se zbraní v ruce a trpce 
si stěžoval na to,že nemůže bojovat.Neměl ani potuchy,jakou službu mu 
prokazuje ten úřední šiml, na nějž si tolik stěžoval.

A pak jsme se zase neviděli slušný počet let.Válka skončila,pokračoval 
však náš pobyt ve vyhnanství. 0 Rohatinerovi jsem neslyšel a on neslyšel 
o mně. Až pak jednoho dne mne pozvala polská Y.M.C. A. v Londýně k přednáš
ce o Československu a o situaci v českém národě doma i v exilu. Byl jsem 
přijat velmi vřele jako přítel Polska a bylo to tak milé prostředí,že 
jsem se stal členem a docházel celkem pravidelně na schůzky. Byly to vždy 
společné večeře, spojené s přednáškou a jedné takové příleži
tosti seděl blízko mne muž,který se mi zdál hodně povědomý,ač jsem jej před 
tím v Y. M, C. A. neviděl. Oslovil mne , a hle, byl to dr. Jerzy Rohatiner, ne 
již novinář,ale praktický lékař v Sheffieldu. Dozvěděl jsem se,že v dohled
né době přenese svou činnost do Lonýna. Skutečně také do Londýna přesídlil. 
Původně měl ordinaci v Shoreditohi,potom na Highgate.

Sešli jsme se několikráte.Jeho manželfetkahynula i s děckem v sovět
ském zajetí a Rohaťner byl znova ženáCa měl malou dcerku. Dlouhá leta, leží
cí mezi našimi původními styky nedovolila,aby naše přátelství bylo plně 
a na trvale obnoveno. Přílišně zaměstnaný praktický lékař neměl mnoho času.
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Já měl sloe Sasu poněkud více, aže můj volný čas se neshodoval s jeho,oož 
při óbrovskýohVr®šxvrásáe§hLondýně hodně překáželo a nepojily nás již 

společné novinářské zájmy. Naše manželky pak společné zájmy již vůbec nemě
ly. A tak ustaly vzájemné návštěvy,ač Sas od času ten či onen z nás učinil 
pokus styky obnovit. Nakoneo zůstala jen knrtvroaěíiK konvenční zdvořilostní 
výměna pohledů z dovolených a ovšem vánočních přání, vždy s přípiskem,že 
v novém roce se dossia musíme docela jistě znova sejít. Nesešli jsme se 
ovšem a všedhno nasvědčuje,že se již nesejdeme, nenarazíme-li na sebe zase 
nějakou nečekanou náhodou při nějaké exilní příležitosti. A tak z celého 
přátelství zbývají jen příjemné vzpomínky a pocit nezaplaceného dluhu.
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Vlastimil Hofman

Před první svatovou válkou,když jsem se ještě oddával/ literárním aspira
cím, čítal ”Modemí revui" jako evangelium a sledoval horlivě moderní vý
tvarné umění, přišel jsem na jména Vlastimil Hofman.Byl to polský malíř, 
zijíoí v Paříži a udržující pravidelné styky s českou modernou, u níž se 
těšil převeliké vážnosti a oblibě.Viděl jsem občas reprodukce jeho obrazů 
ve “Volných směrech* a jiných uměleokýoh časopisech.Nikdy jsem netušil,že se 
s nim setkám a to dokonoe za tak nepředvídaných a pohnutýah okolností.

Byl jsem již nijaký čas v Krakově, plně zabrán do práce spojené s orga- 
nisovanáním československé vojenské skupiny a propagandou naší věci v pol
ské veřejnosti, kdy mi byl propašován z domova dopis od manželky,jemuž 
byla přiložena visitka J. SUMachara s adresou Vlastimila Hofmana.Měl jsem 
k němu zajít, vyřídit mu Maoharovy srdečné pozdravy a použít tohoto doporu
čení, abych Hofmana získal pro naši věc i aby si osobně pomohl tam,kde bych 
toho potřeboval.

Vydal jsem se tedy do jeho vily za velikou plání (myslím,že jí v Krakově 
říkali Bloně), na níž se kdysi shromáždili Pilsudského dobrovolníci,aby 
podnili své tažení na Varšavu, jímž byla pak nastolena Pilsudského dikta
tura. 3yl jsem velmi srdečně přijat jak Hoftoanam, tak i jeho manželkou,pů
vodem Češkou z Malé strany, pro níž hyxäx byla Praha stále místem na světě 
nejmilovanějším.Hoftaan sám, ač vřele nacionálně cítící Polák, mohutný,se 

knírem typicky polského vzhledu byl sám také poloviční Čech -nevím 
už, měl-li českého otce nebo českou matku- ale původ jeho i jeho manželky 
vždy ovlivňoval jeho poměr k Čeohůn a Československu. Vždy měl mnoho čes
kých přátel, zejména u uměleckých kruzíoh a byl nám vždy přátelsky nakloněn 
i v dobách nejhorších pmsix protičeských štvanic,jež na neštěstí byly jfimutným 
znakem polské politiky v posledních letech před Mnichovem a jež bujely 
zvláště silně právě v Krakově. Zde byla nálada proti Čechům a Československu 
soustavně živena Illustrowanym Kurj/erem Codzienninm. Hofman se však ani
v ovzduší nepřátelském nám nikdy netajil svým přátel nám a naší vě

ci. Velmi nadšeně se proto přidal k naší akoi a podporoval ji ze všeoh sil.
V době, kdy jsem k němu zprvu docházel sám a pak s manželkou a dětmi, 

když mi je nebožtík kol. Josef Jošt propašoval do Polska,byl Hofman již

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 531



65 
obecně uznávaným malířem portrétů a proto byl situován hospodářsky vío než 
dobře

Hofman se nespokojil tím,že mně a mé rodině poskytoval velmi milé a 
štědré pohostinství.Když vznikla československá vojenská skupina,navští
vil ji v jejím původním sídle v Turistiakém domě na Hlavním náměstí a 
zaohytil při tom ohlam a tužkou na papír hlavy některých dobrovolníků,jež 
ho upoutaly.A chtěl pomoci i hmotně. Ve svém ateliéru měl již tehdy velký 
obraz uprchlíků, bloudících v krajině jim neznámé a zahalené přísným sou
mrakem. Tento obraz věnoval na fcdd na podporu čs.uprchlíků a vystavil jej 
v budově I. K.C. »proslulého do té doby protičeskými kampaněmi. Ale ovšem, 
česy se měnily.ředitel a majitel I.K.C. Dambrowski, jehož bratru, profe
soru, čs. konsulát svého času hodně ÄKnowätž nemoudře odmítl visum k návště
vě Seskoslobenska, po nšneoké okupaci kvapně zmsarfA zastavil veškeré proti
české tažení a redaktor I. K. 0. dr. Jerzy Hohatiner,jejž jsem poznal ještě 
v Praze a který žije nyní v Londýně, byl naším hlavním podporovatelem v 
onom listě. Mně osobně i mé rodině prokázal úsluhy opravdu nezapomenutel
né.

Hofman provedl také agitaci mezi profesory malířské akademie,aby i oni 
podpořili naši akci věnováním obrazů. Dary obrazů se opravdu rychle schá
zely,ale na neštěstí přišla válka dříve,než je bylo možno prodat a výtěžku 
použít k podpoře uprchlíků,žijících v táboře v Malýoh Bronovioíoh v pomě
rech velmi stísněných. Ale jaksi mimo celou akci byl prodán jeden obraz, 
věnovanýmmi jedním profesorem malířské akademie, jehož výtěžek 
byl svěřen dvěma dámám, z nichž jednou byla hraběnka Dobrzanská, tchyně 
polského velvyslance ve Vatikánu Pappého a druhou byla česká manželka 
jednoho polského majora. Obě dvě mne zavedly do jednoho obchodu a kW 

mi tam oblek aprádlo.
V době,kdy jsem se seznámil s Hofinanem sledoval již velmi horlivě 

okultní nauky a kde mohl, vkládal do tvých flgurálníoh konino sici symbolic
ký obsah. Mezi svými známými vyhledával opatrnými náznaky lidi stejných 
názorů a sklonů. Jeho náznaky byly hodně opatrné. Obával se posměchu itt 
lidí racionalistického založení, i označení za kacíře u lidí pravoverně 
římsko katolických. Při j dné takové sondovaoí zmínce jsem ho překvapil
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svou odpovědí, z níž shledal,že jsem se o tyto problémy také zajímal a že 
o nioh něco vím.Nikdy jsem ovšem nebyl stoupencem spiritismu nebo okultis
mu, vyhlížejícího jako konkurence náboženských systémů a vyžadujícího víru 
ve věci neprokázané a vysvětlení, spočívající více ma fantasii a vůli věřit, 
než na kritické zjišťování. četbou jsem však již dávno před tím dospěl k po
znání,že nelze popřít existenoi určitých parapsychiokých zjevů, i když 
jsme ještě velmi daleko toho, abychom je dovedli spolehlivě vysvětlit. 

Dostali jsme se s Hofmanem hned do dlouhé odborné diskuse,jíž se zúčastnila 
horlivě i jeho manželka, jež byla stejně jako on oddána okultním natkám.Je- 
jiah poměr k okultismu byl ovšem zcela citový. Věřili a to jim stačilo. Mé 
kritičtější stanovisko jim nevadilo,povazevalí je za pouhý počátek na 
oestě k poznání,kdy pak,až pokročím, budu věřit stejně hluboko jako oni.Ten
to společný zájem o věoi nadsmyslné naše přátelství jen prohloubil.

Krátoe před mým odchodem z Krakova do Varšavy ku generálu Prohalovi, 
na nějž kvapně přecházelo vedení čs.akce v Polsku, rozhodl se Hoftaan,že na
maluje můj portrét. Maloval jej na plátně obrovského formátu a založil jej 
v barvách hodně temných. Tvrdil,že na něj působím Mmusiakým” dojmem,že mu 
připomínám Karla Hynka Máchu a aby to zdůraznil, idealisoval hodně můj 
vzhled a do pozadí přimaloval Mariánský kostel v Krakově. Obraz ohtěl vysta
vovat v Praze po osvbbození a slíbil mi, že mi jej po výstavě daruje. Ode
šel jsem z Krakova než byl obraz dokončen v posledních podrobnostech,ale 
Hofnan tvrdil,že již mého sezení nepotřebuje.Co se s obrazem stalo za ně- 
meaké okupace nevím a patrně se nikdy nedozvím.

Ještě před odohodem z Krakova jo Varšavy jsem zašel k Hoftaanovůra,abyah 
se s nimi rozloučil a poděkoval. Za mé nepřítomnosti v Krakově projevili 
hodně péče o mou rodinu, jež musela zůstat v Krakově ještě nějaký čas, 
než jsem si ji mohl přivolat. Darovali jim dokonoe i kufry,abyohcm měli 
do čeho dát naše skromná zavazadla, k nimž ledacos přidali.Pak přikvačila 
válka a nic j3em o nich dlouho neslyšel. Teprve ve Prancii jsem zmsaHBhajmx 
se doslechl,že tomuto velkému a obětavému příteli československá a jeho 
české manželoe přislíbil konsulát dvě místa v úředních autech,ale při 
evakuaci Krakova je prostě neohal na holičkách. Starý již Hofman s nemladou
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manželkou museli pochodovat po celém Polsku, aby se vyhnuli Němcům, hrnoucím 
se do Krakova a. ostatního Polska. Ně jsk se s polským transportem dostali 
ze země a jak jsem za války zvěděl, usadili se na čas v Jerusalémě.Pak 
jsem o nich zase velmi dlouho neslyšel,ač jsem se náhodou doslechl,že se 
po válce vrátili do Polska.

Jak se k nim zachoval československý konsulát v Krakově mne ovšem ani 
trochu nepřekvapilo.Vždy mne však zarmucovalo, že dr.Vladimír Henzl, jenž 
konsulátem vládnul místo slušného, ale slabošského a zakřiknutého konsula 
aiojemského, se tak špatně zachoval k HoÄnanovi a jeho manželce, jejichž 
pohostinství se tak často těšil. Byl to hrubý nevědčk, který u nic mohl 
pošpinit dobrou pověst Československa,jež měli tak rádi. Chci věřit,že 
dovedli odlišit tohoto člověka od ostatního národa.
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Dr. Ferdinand Kahánek

Dr. Kahánek byl jedním z nejznámějších českých novinářů. Byl také jedním 
z těoh,jejiohž jméno se nejčastájí vyskytovalo v osobních polemikách. Pro 
nejednoho politika a publicistu byl bubákem, zrádcem národní věci a zapro
dancem cizí mocnosti. Nase polemické metody nevynikaly pře jcmnělostí a Ka
hánek to zažil na sobě. Pochopitelně, dával jak dostával.

Osobně jsem se s ním seznámil až v posledníoh letech republiky,ač byl 
v novinách patrně již od samýoh počátků republiky, ne-li snad ještě tro
chu dříve. Na jeho .jméno jsem nerazil již v prvních ažxttóEit dobách mého 
novinaření. V době,kdy jsem byl žalostným začátečníkem, patřil již k známým 
novinářům.Ovšem, nepatřil k lidem, o něž jsem se toÄly zajímal a proto ne

vím docela nic o jeho novinářských začátcích. Původně působil v "Ifelantri- 
chu**,hlavně  ve "Večerním Českém slovu*,  jemuž společně a pozdějším poslanoem 
inž. Schwarzem dal onen sensační ráz,který z tohoto večerníku učinil nejčte
nější a nejrozšířenější 15 st. Což neznamená,že to byl list nejhodnotnější a 
národu nsjprospěšnější.

"Večerní české slovo" mělo ovšem šéfredaktora (Rudolfa?) Kepku,staré
ho národního sooialistu, celkem seriosního a slušného a poněkud těžkopád
ného, jemuž však byla vxaka právě proto ponechána spíše rayiiHBMdnafakjan repre
sentace listu a politioká rubrika, jež byla spíše dekorací než podstatnou 
částí listu,jako jí byla u listů ostatních. Pokud šlo o "Večerní české slovo*  
byli to obratní aranžéři listu s bystrým postřehem pro to,co naláká čtenáře, 
jako byli právě Schwarz, Kahánek a po nich Luděk Stránský,kteří onomu večer
níku dávali ráz.

Kahánka jsem dlouho neznal jinak, než že jsem jej občas shlédl na ně
jaké novinářské schůzi, nebo při nějaké příležitosti,na níž se objevil 
větší počet novinářů. Nepociťoval jsem potřebu e ním nějak navázat styky. 
Měl jsem o něm představu muže nadutého,přehnaně domýšlivého a ctižádostivého. 
Co jsem četl a co jsem slyšel «ist od ostatních kolegů tuto představu jen 
posilovalo.

Ačkoliv sloužil v listě vřele oddaném dr. Benešovi, vysloužil si celkem 
brzy nepřízeň ministerstva zahraničí pro své krajně polonofilské stanovisko. 
Dokud ve straně měli značný vliv Stříbrný a Tučný, kteří Beneše nemilovali, 
nemohlo mu to vadit.Jen mu to poněkud špinilo pověst u veřejnosti,jež nebyla
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tak zaníceně polonofilská. TT nás bylo jistá hodně lidí»kteří měli k polské
mu lidu sympatie a přáli si spojenectví s Polskem, ale Kahánek byl výjim
kou v tom,že jeho náklonnost k Polsku neprýštila z kulturníoh zájmů a slo- 
v&nskýoh oitťuNevím, nešel-li se v českém tisku aosmnáž ještě jeden novi
nář,který by byl tak sympatisoval s polskou politikou,domácí a zahraniční 
a to i tam, kde její linie nejen že nebyla souhlasná s naší,ale byla přímo 
proti nám zaměřena. Kahánek pocházel odněkud z Ostravas v Polsku měl příbuzné- 
ö jedním xh z nich jsem se setkal za svého pobytu v Krakově- a jeho polono- 
filství prostě přesahovalo meze, obvyklé u českého novináře. Ani odpůroi 
Benešovy politiky a kritikovi jeho poměru k Polsku nehodlali dávat Polsku 
za pravdu proti Československu,jako to občas činil dr.Kahánek.Není divu,že 
v novinářských kruzíoh kolovaly hodně brzyniftífeaé- musím však říci že neza

ručené a nikdy neprokázané- pověsti o Kahánkově hmotné závislosti na 
Beokovi a jeho skupině.

Někdy v době Stříbrného rozchodu se stranou československých s^oialistů- 
vlastnč bych měl říci:rozchodu strany čs. socialistů se Stříbrným - Kahánek 
odešel z tisku "Melantrioha". Protože jsem se z pochopitelných důvodů více 
zajímal o orudy a cesty Stříbrného než Kahánkovy,nevím o tom mnoho. Teprve 
když se Kahánek objevil v tisíců Dtříbrného jsem se dozvěděl, že nešel 
přímo k Stříbrnému, ale že zakotvil u agrárníků,kteří jej- jak jsem o 
hodně později slyšel od Stříbrného - Stříbrnému zapůjčili,když začal budo
vat svůj tisk. Zase to byl on, vedle inž. Schwarze,kdo měl smutnou záslu
hu na hanebné přímo úrovni "Poledního list«**  a ostatníoii publika oí"?fafflsjac 
"tempa",jež účinně soutěžily s tiskem "Melantrioha” a po mnoha stránkách 
jej předčily ne kvalitou, ale jejím nedostatkem.

V tu dobu jsem se dostal do několika polemik s Kahárikem,jež bvzy na
byly i osobní ráz a nemýlím-li se, měl jsem s ním i slovní potyčku na 
jedné schůzi Syndikátu čs. novinářů. Zře jmě jsme oba neskrbllli nevlídnými

r 
slovy. Nás poměr, zprvu ohladný'a přezíravý se tak změnil v otevřenou ne
vraživost. Poměrně krátoe před Mnichovem jsem se s Kahánkem setkal při jed
né ze svýoh pravidelných návštěv u J. & Maahara.Kahánek tehdy nebyl již u 
Stříbrného,alu vrátil se do agrárního tisku,v němž převzal funkoi,kterou 
před tím zastával můj zesnulý švakr Oldřich Bančíc. Machar, který okamžitě
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postřehl, že jsme oba v nepři jemných rozpacích, udeřil na nás,abyohom si po
dali ruoe a přestali se škorpit. Machar dovedl vždy vynutit co vynutit chtěl 
a tak jsme oba zakopali válečnou sekeru.Nicméně,ač jsne odložili nepřátel
ství, nestýkali jsme se.Události se hrnuly na nás příliš ryohle.

Po Mnichovu Kahánek přenesl svou působnost do Polska.Učinil tak s Berano
vým požehnáním, snad i na jeho příkaz. Nejel tam jako uprchlík,ale jako novi
nář, vyslaný normálním způsobem do zahraničí a byl okamžitě srdečně přijat 
jak v polských novinářských kruzích,tak i úřadů,zejména v ministerstvu zahra
ničí. 3yl teh^y patrně jediným českým novinářem,formálně akreditovaným u 
tohoto ministerstva. Ifyslím,že potom jsem získal tuto výhodu toliko já - 
Kahánkovou zásluhou. Nemyslím,Že někdo jiný z šnxtaýnk četných kolegů,kteří 
prošli Polskem,se snažil vůbec toto akreditování získat. Zastupitelské áňady 
naše úřady to nikomu nedoporučovaly, ba před tím zrazovaly.

Když jsem se po okupaoi chystal do zahraničí, chtěl jsem původně jeti do 
Francie, ale na naléhání přátel z Nezávislé jednoty čs. legionářů jsem se 
nakoneo rozhodl pro Polsko.šéfredaktor "Národní listů" Holeček mi dal před 
odjezdem čisti referát,který Kahánek poslal Beranovi s tím,že mi Beran vzka
zuje, abych s Kahánkem spolupracoval a znalostí tohoto referátu se u něho 
legitimoval, že Beran o mé cestě ví a že ji schvaluje.

První dny v polský jsem měl ovšem mnoho jiných starostí. Potřeboval jsem si 
zajistit právo pobytu a pohybu a navázat styky s tiskem a úřady.Když jsem 
sdělil konsulátu v Krakově, jemuž jsem dšlalmHBfltíNcnáätó neoficiálního šéfa 
propagandy, že hodlám jeti do Varšavy za Kahánkem, vzbudil jsem přímo zděše
ní a trvalo dost dlouho, než jsem odpor přemohl.Napsal jsem Kahánkovi,JEmhánsdí 
jen dostal srdečnou odpověď a pozvání do Varšavy.Než jsem tak mohl učinit, 
přijel Kahánek do Krakova, konsulát pro nás oba uspořádal slavnostní oběd a 
Kahánek oznámil,že bude zřízeno české a slovenské vysílání z katovické vysí
lačky. Dohodli jsme se na tom, že budu dělat krakovskáu relaci.

Při této příležitosti mi dal Kahánek adresu a doporučení na svého strýce, 
majitele restaurace a kavárny v Karmelitské ulici v Krakově. Ta se stala rychli 
střediskem rodící se vojenské skupiny a současně krycí adresou pro korespon
denci z Protektorátu.

Když jsem potom jel do Varšavy,abych na vyslanectví dodal některé důvěr
né písemnosti konsulátu a vojenské skupiny, narazil jsem na vzornou neochotu
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vyslaneckýoh činovníků. Odepřeli mi potvrdit mou novinářskou legitimaci a 
ač jsem byl ve Varšave jaksi úředně,odmítli mna nechat přenooovat v obrov
ské a skoro úplně prázdné budov*  vy slané o tví, a ř hez jcnítaraůas průkazů jsem 
nejen nemohl doufat sehnat nocleh v hotelu,ale byl jsem vystaven nebezpečí, 
že mne sebere polioie. Obrátil jsem se na Kahánka,který mne zavedl do hote
lu,kde jej znali a získal mi tam nocleh.Zavedl mne na ministerstvo zahrani
čí,kde mi potvrdili v mezinárodní novinářské legitimaci,že jsem akredito
ván jako novinář u tohoto ministerstve a to platilo více, než jakýkoliv 
jiný dokument. Ministerstvo mi dokonce dalo průkazky na bezplatnou jízdu 
vlakem v první třídě. Kshrnek mne kromě toho svedl s některými polskými no
vináři,kteří o mně již věděli z mé činnosti v Krakově.

Kahánek byl od první chvíle svého pobytu v Polsku v rozporu s čs.zastupi
telskými úřady,jež se dívaly nevlídně na kaýdého nezávislého novináře a 
zejména na vyhlášeného odpůrce dr.Beneše.Vytýkal jim, do značné míry prá
vem ,nejen tuto nevraživost, ale jejich absolutní nesohopnost a pošetilou 
a nijak netajenou nevraživost vůči Polákůn. Proto odmítal se zapojit ne na
ši akoi,ač byl vždy ochoten ji podporovat všude,kdo to bude možné. Také v 
ledačems opravdu prospěl. I k Benešovi změnil poněkud svůj poměr z půjookmjttn 
původního příkrého nepřátelství v opatrný chlad a nedůvěřivost. Vytvářel 
vlastní skupinu, v níž byl na příklad Jožka Priedavok,bratr Někdejšího 
redaktora Hodžova denního listu v Praze. Znal jsem i ostatní členy této 
skupiny, ale zapomněl jsem jejich jména.

Když jsem přesídlil do Varšavy ku gen. Prchalovi, stýkal jsem se s Kahán- 
kem častěji a viděl jeho veliké styky s tiskem a úřady. 3nad jsem mu poněkud 
zazlíval, že se plně nezapojil na naši akci,ale chápal jsem^jeho nedůvěru, 
protože již tehdy bylo vidět, jak je rozrážena osobními nevraživostmi a jak 
nesnadné je mít důvěru k osobám, myslíoím na vlasttní posici v době pro ná
rod tak osudné.

Když vypukla válka, varšavské davy se srocovaly u zastupitelských úřadů 
mnohých spojenců,ale naši vynikající diplomaté čekali na příkaz, který ne
přicházel. V kavárně na placu Pilsudského jsme s Kahánkem napsali projev 
k polskému lidu, v němž jsme jménem československých novinářů vyslovili 
naši solidariku s polským národem a slíbili spojenecko” lásku a oddanost. 
Bylo to také ihned vysíláno rozhlasem a teprve potom se rozhoupalo vysla
nectví vydat podobný projev. Když jsme evakuovali Varšavu,dostal Kahánek
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jedno z aut, jež jsme vyvlastnili ve skladišti škodovky a putoval s námi 
do Brestu nad Bugem a pak do Leäna. V Lešnu mel veliký konflikt s pplk. Svo- 
vodou, když mu sdělil, žo je zástupoem Berana a že já má® jakýsi podíl na 
tomto zastupování. Do Lešna jsem přibyl krátce na to na cestě do Baranovičf 
Svoboda přišel ke mně se stížností na Kahánke a hrozil,že jej dá zatknout. 
Dalo ml to hodně práce, než jsem mu to vymluvil.

Z Baranovič jsme se dostali do Hlubučku Velkého na polské Ukrajině a zde 
se Kahánek se svými druhy od nás odloučil. Dostal se mnohem dříve než j4' 
do Mturešti a byl zde raněn mrtvicí.Když jsem 3e po příjezdu do Bukurešt? 
vydal na prooházku, zašel jsem do jedné kavárny ne hlavním boulievardu. 
Náhodou to byla novinářská kavárna (dnes nemohu říci, zda ml někdo tu ka
várnu poradil, či zda jsem tam zašel *po  čichu*.  )Kahánek tam seděl s něko
lika rumunskými novináři.Seznámil mne s nimi a sdělil, Že v najbližších dnech 
odjede do Francie.Když jsem se po bludné cestě dostal do Francie, dozvěděl 
jsem se, že Kahánek brzy po kksx našem setkání měl nový záchvat mrtvice a 
zemřel.

Vliv Benešovy skupin^ u níž nepřátelství šlo vždy i za hrob, způsobil, 
že Kahánek je bud zapomenut, nebo že jeho jméno je vyslovováno s nádeohem 
pohany. Věc není tak jednoduohá. Hel mnoho ohýb a ve svém přátelství k Polsku 
a jeho režimu zašel jistě dále, než bylo vhodné a občas stál na straně 
Poláka proti Československu, domnívaje se,že je to správnou součástí jeho 
boje proti Baser Benešovi. V nškterýoh věoech však měl pravdu a ač jistě 
nebyl nějakým novodobým Havlíčkem, byl to novinář významný dost, aby jeho 
jméno bylo pojato do dřjin novinářství. Někdy prospěl,někdy i uškodil,ale 
není dobře xk na všechno z minulosti dívat se brýlemi Benešovy skupiny,jíž 
lze ostatně také toho mnoho vytýkat.
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Generál Lev Prchala v Krakově

Návštěva,kterou v Krakově vykonal gen. Lev Prchala, sídlící tehdy ve Var
šavě,přišla v době,kdy mezi vojenskou skupinou v táboře v Bronovicích a 
Ss. konsulátem v Krakově panovalo již velmi značná napětí,mírněné jen nezměř 
nou poddajností podplukovníka Ludvíka Svobody,pozdějšího velitele českoslo
venských jednotek v Sovětském svazu. Vojenská skupina viděla poddajnost 
Svobodovu a věděla ledacos o tom, jak vypadají poměry na konsulátu, i když 
nevěděla všeohno. Ale konsulární tajemník Vladimír Henzl,který si udělil ti
tul vicekonsvla a při návštěvách tábora vyžadoval pro sebe pocty,přislušejí
cí při nejmenším ministerskému předsedovi, nebo presidentu republiky,byl 
obecně nenáviděn. 0 poměrech ve Varšavě skoro nikdo nevěděl. Kromě plukovníka 
Kratoohvíla,pozdějšího generála, který byl v Sovětském svazu docela odstaven 
ve prospěch Svobody, a mne, nikdo si nemohl do Varšavy zajeti a setkat se 
s tamními hodnostáři zahraniční akce. A nabylo v zájmu věci, abychom oba, 
Kratochvíl nebo já, vypravovali o tom, jak neutěšeně věoi ve Varšavě vypadají

Příjezd gen. Prchaly do Polska byl ovšem dobrovolníkům v táboře znám a byl 
jim velikou posilou.Dobrovolníci jistě neměli ne jnenší pokušení odpírat 
poslušnost automaticky po sobě následujícímh velitelů skupiny hodností 
celkem nízkých,ale teprve příchode«» generála ne jvyššítar hodnosti se jim 
zdál být potvrzením,že to, co se buduje, není jen pokusem lidí nadanýoh větší 
fantasií než možnostmi, ale Že budování zahraniční armády v Polsku je již 
na dobré cestě.

0 tom,že gen. Prchala hodlá navštívit bronovický tábor vědělo nakolik za
svěcených, ale podrobnost nebyly známy. A tak jsem netušil, oo se stane,když 
jednoho dne (bylo to v sobotu dopoledne) přiběhl za ranou strážný na velitel- 
st d. a oznámil iai,že před bránou jsou v autu nějaoí páni,kteří chtějí se 
mnou mluvit. Vyšel jsem ven na silnici a zde mne inž. %lamflller, předseda 
Svazu československých spolků v Polsku představil gen. Prchalovi. Prchala 
mi sdělil, že byl již na konsulátu a že navštíví v neděli po obědě tábor. 
Sekl jsem mu hned,že jej sice hrozně rádi v táboře uvidíme,ale že po obědě 
mají dobrovolníci dovolenou vycházku a že by se mohlo stát,že by nikoho v 
táboře nenalezl. Doporučoval jsem mu,aby přišel bud dopoledne, nebo aby zaří
dil na konsulátu zaražení vycházky na dobu jego návštěvy. Prchala řekl,ze

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 540



74 
to zařídí a uložil ml, abych vybral nejdůležitější a nejvlivnějsí důstojní
ky tábora a solečně s nimi přišel na večeři W jedné restauraoi na Hlavním 
náměstí v Krakově. Vyměnili jsme ještě několik přátelských slov, při čemž 
ínankaim Prchala mi sdělil, Že bude nutné, abyoh oo nejdříve přesídlil do 
Varšavy,protože mne potřebuje pro práai v místě,jež se nyní stane střediskem 
celé naší akce.

Vrátil jsem se do tábora, kde , sotva že jsem sdělil přátelům,zvědavým 
s kým jsem mluvil, že to byl gen. Prchala,jenž hodlá navštítit tábor, zprá
va se rozletěla,jakoby bvla vybubnována. Zašel jsem na velitelství,kde jsem 
sdělil veliteli tábora šknt. Cvrilu Novákovi, Škpt. Kaš talířoví, š-dcpt. Felixo
vi 3 škpt. MTOr. Wahlerovi, že ^3 zvu jménem Prchalovým na večeři. Všiohnl 
byli nadšeni, jak večeří -stravování v táboře bylo sice dostatečné,ale ne 
právě skvělé - tak i tím, že se setkají s generálem,který bude patrně ve
let československým jednotkám v Polsku, protože bylo nemyslitelno,že by 
přišel ještě jeden nebo dva z generálů nejvyšší hodnosti,kteří by měli vyšší 
služební pořadí než on. Stejně nadšeně přijal pozvání polský velitel tábora 
kpt.Welanyk,který patrně nikdy v životě neseděl s nějakým generálem u jedno
ho stolu. Z jeho kanceláře jsem zavolal podplukovníka Svobodu, velitele sku
piny a zval jsem jej i Kratochvíla na večeři. Znal jsem již dobře prestýžní 
žárlivosti/ vojenských pánů a začal s velkými omluvami,že za nimi nejedu 
do Krakova a že gen. Prchala patrně je sám pozve,ale že je předem o tom 
informuji, jest protože neznám ani jeho ani Jejioh časový rozvrh.S Kratůohvílem 
i Svobodou jsem byl tehdy ve velmi dobrém poměru a oba pozvání oohotně přija
li a neměli námitek p^oti tomu, že jimi je tlumočím sám. Svoboda také 
ihned oznámil, že pošle do tábora rozkaz, jímž se pro návštěvu gen. Prohaly 
počátek odpolední vychá dqty odkládá na dobu po jeho odjezdu z tábora.

Vydali jsme se večer na slavnostní večeři,při níž Prchalův syn Vladimír 
dělal nám jakéhosi dobrovolného číšníka. Naplňoval nřehorlivě naše sklenice 
a protože jsme všichni byli po celou dobu našeho pobvtu v zahraničí skoro 
abstinenty/nedobrovolnými ovšem) , následky byly hodně povážlivé.Když 
jsme se vraceli do tábora, najali jsme si fiakŕ a škpt.Pelix po celou cestu 
zpíval a jen s námahou jsme jej přiměli,aby při příjezdu dmxtátwsaxm k bráně 
tábora,nežádal nastoupení strále,ale aby si šel lehnout.
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Při večeři jsme projednali zásadní otázky akoe. Vsiohni yjistili gen.

Prchalu svon loválností. Prchala upozornil Svobodu,že ohce, abych co nejdří
ve přijel do Varšavy,kde se mám hlásit v jeho úřadovně v české besedě. 
Svoboda ho ujistil,Že mne odešle jakmile to jen bude možné.

Roze/li jsme se plni nadějí a hodně povzbuzeni a ovšem také rozvesele
ni,ale následující den přinesl nepříjemnou sprchu. se konsulát a to
způsobem velmi nevlídným. Rozkaz podplukovníka Svobody, jímž se ohlašuje 
Prchalova návštěva tábora a odkládá doba vyoházky byl zrušen a Prchalovi 
zakázán vstup do tábora, ffeastníkům večeře s gen. Prohalou vyslovena důtka 
a současně oznámeno,že iniciátor této schůzky bude přísně potrestán.Nikdo 
z účastníků večeře (a ovšem nikdo z dobrovolníků v táboře) nedovedl pooho- 
irft,proč armádnímu generálu a bývalému ministru se zakazuje přístup do 
tábora a proč najednou tato přísnost proti těm,kk s nimiž se gen. Prohala 
sejřel na civilní a neutrální půdě. Přímo ohromen byl polský velitel tábora 
kpt. Welanyk,která mne ujistil,že polské úřady nedovolí^ a^ySyl pronásle
dován za n°eo, co je právem každého občana.Telefonoval ihned na místní 
vojenské velitelství a za chvíli přišel za mnou a znova mne ujistil,že 
polaké úřady nedovolí, aby se ml něco stalo.

Dr. Henzl přijel do tábora a pronesl příkré napomenutí všem nám,kteří 
jsme byli na večeři. Z účastníků se krčil jen Svoboda, všichni ostatní, od 
Kratochvíla až k štábním kapitánůn dali jasně na jevo, že nesou nelibě toto 
omezováni osobní svobody. Henzl se ptal povýšeně,kdo to všechno zorganiso- 
va’’l. Řekl jsem mu,Ž9 organisátorem byl ovšem gen. Prohala,který nám proká
zal tu če"t,že nás pozval na večeři,ale já že jsem ovsem jeho pozvání vyří
dil všem,jež Prohala chtěl mít na večeří.Bůže tedy za organisátora považovat 
mne. Honzl mi na to sdělil, že budu-li se stavět na zadní nohy, dá mne vydat 
polským úřadům, aby mne vrátily do protektorátu.

M?1 jsem s Henzlem již několik konfliktů a tak jsem se rozhodl použít 
této příležitosti, abyoh mu dal na jevo,že mi na jeho názorech ani tnochu 
nezáleží. Dal jsem se do mnichu a řekl mu,že si musí pamatovat,že jsme v 
Polsku a že o tom, koho vrátí do Protektorátu, rozhodnou Poláci a ne on. 
Než začne vyhrožovat, měl by se zeptat pftt.Wolanyka,který je pánem v tábo
ře a ne on, co tomu říká. Co se mne týče,pojedu co nejdříve do Varšavy k 
Prchalovi,jemuž budu referovat o tom, jak se chová krakovský konsulát.
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Tfenzl na to, že je rád, že se mne Krakov zbaví,ale že mne předem upozor
ňuje, že do Varšavy pojedu na via slní útraty e že ovšem konsulát také nedá 
nio na úhr: du cesty mé rodiny. Ale než pojedu, budu se muset zodpovídat před 
kárným výborem. Načež nakvašen odešel.

Všiohni přítomni byli konsternováni, jen Kratochvíl mi řekl svým bodrým 
způsobem:“Tak vidíš, budeš mít rekord. První kárný výbor v odboji, Ještě než 
jsme dostali uniformy, to už je něco. A já tě budu tady s Ludvíkem f Svobodou) 
soudit, a tvoji budou přísedící. Nikdy jsem nemyslel,že budeme
mít v odboji takovou legraci. *

Bylo to hezké, ale byl jsem přece jen zneklidněn,protože jsem byl při
praven na každé záškodnictví se strany dr. Henzla. žóšel jsem za Welanykem, 
který ihned oznámil, že mne dá hlídat a že ještě upozorní na věo místní 
policii.Doporučil mi, abyoh rodinu ubytoval mimo tábor - manželka s dětmi 
byla v táboře, kde jsme měli společně malou místnost n3 velitelství.Upo
slechl jsem jeho rady a odvozí rodinu k polskému novináři dr.Jerzy Rohati- 
nerovi,který o ni pečoval až do chvíle, kdy ji mohl odeslat za mnou do 
▼arš a vy.

A3Í za dva dny jsem byl předvolán do pokoje k Novákovi,kde seděli již 
Kratochvíl, Svoboda a Maštalíř. Kratochvíl mi sdělil,že konsulát na mne vy
pracoval žalobní spis a že jako hodnostně najvyšší důstojník tóunor v 
oblasti krakovské zahajuje se mnou řízení kárného výboru. Především, co ří
kám oelé věci?

Prohlásil jsem,že předem považuji celé řízení za zmatečné a za frašku, 
příčící so všem zákonům a řádům, ala že z úcty k přítomným a z důvěry v 
jejich spravedlnost jsem ochoten se podrobit této travéstii.Nedostal Isem 
do ruky obžalobu,Jež mi byla právě přečtena a nemohl ji prozkoumat, nemám 
zde obhá jce. Uvedl jsem,že jsou ještě jiné formální závady - nebyl zde na 
příklad žádný důstojník mé hodnosti- ala nechci zdržovat věc.Nebudu mluvit 
o večeři,jíž byli všichni moji soudci přítomni a na niž,jak věděli, se 
nestalo nic,co by zavánělo osobní nebo jinou politikou, porušovalo řády 
a zájmy národa a státu. Pokud pak jde o výtku, že jsem ve své činnosti jako 
tiskový důstojník skupiny udržřoval 3tyky s polskými vládními kruhy a s 
novinami, jež v minulosti nebyly přátelské naší věci,ptal jsem se,od koho 
jsem měl Žádat pomoo a podporu,přidělení tábora? Od oposice nebo od
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vládních kruhů? Což nechápou páni na konsulátě,že styk s oposicí by znamenal) 
že by se k nám obrátily vládní kruhy zády a případně nás z Polska vyhostily? 
Mohli nám oposičnici dát tábor v Bronovioíoh? Mohli mluvit za polský generál
ní štáb? Což to nebyl sám jeden z nejpřeanějšíoh oposičníků Witos,který 
doporučoval vyhnout se oposičním kruhům a navázat styky s kruhy -tfíádnírai? 
Že to byl oposiční gen. Kukiel,který mne svedl s věrně vládním pro.Kutrzebou? 
A pokud jde o tisk,ktoré noviny stály na naší straně, když došlo k Mnichovu? 
Nebylo úspěchem pro naši věc,že jsem je získal pro naši akci?

Kratochvíl mne přerušil, že není potřebí tak dlouhýoh řečí. Požádal mne, 
abych se odebral do předsíně,že se soud poradí e současně mne napomenul, 
abych neodcházel,protože porada nebude slouhá.Asi za tři minuty jsem byl 
zavolán do místnosti a Kratochvíl mi sdělil:” Tak jsme se rozhodli,že tě 
neoběsíme... A večer to zapijeme, jestli nám na to stačí prachy*.

Historie tím nebyla skončena. Odpoledne mne zavolal Svobodův pobočník,kte
rý mi přinesl nález kárného výboru s tím, abych jednu kopii podepsal a dru
hou abych si poneohal. Přečetl jsem nález, v němž se pravilo,že se dozná
vám,že jsem v "přehnané agilnosti někdy překročil meze".Řekl jsem,že tohle 
nepodepíši, ale pobočník (zapomněl jsem jeho jméno a vím jen, že ta byl 
jedním z nově příchozích štábních kapitánů) mů domlouval,že toto pokárání 
je vlastně pochvalou a že bylo vloženo do nálezu jen po velké potyčoe s 
Henz^lem, který zepsul všeohny mé soudce, že z přátelství ke mně nedbali jtfot 
příkazů z konsulátu.Ujistil mne, že jakmile nález podepíši, dostanu pro
puštění z vojenské skupiny a peníze pro sebe i svou rodinu na cestu. Řekl 
jsem, že nepřijmu propuštění z vojenské skupiny,ale přeložení do Varšavy. 
Hádali jsme se přátelsky dost dlouho, až přišel Kratochvíl se Svobodou a 
dospěli jsme ku kompromisu: dostanu cestovní rozkafcdo Varšavy s přelože
ním k Prchalovu štábu a peníze'na cestu pro sebe a svou rodinu.Budu mít 
dost Sasu se rozloučit se svými polskými přáteli,takže odjedu až za tři 
dny a pplk.Svoboda napíše formální dopis Prohalovi,že mne na jeho přání 
odesílá do Varšavy. Trval jsem na tom, že můj odjezd tax z Krakova nesmí 
být jEnaptmtmuáix proveden tak,aby to vypadalo jako trest, ale jako vyhovění 
Prchalovu rozkazu.

Nevím, co všechno museli na kosulátu vyslechnout Svoboda^Kratochvíl,ale 

nakonec byla v táborovém rozkazu zmínka,že jsem odesílán do štábu gen. 
Prohaly ve Varšavě. Ač jsem měl ve skupině mnoho přátel,necítil jsem 
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dlouho nezůstane a že se znova setkáme. Doufal jsem,že se dostanu jen na 
důležitější působiště,kde nebude muset se potýkat s Henzlem, ač jsem z náotíHfc 
návštěvy na vyslanectví neměl mnoho Husí o tomto úřadu.

Později jsem zvěděl jednu zajímavou podrobnost, tyenzl uložil vypracování 
žaloby na mne dr. Zavadilovi,který po prozkoumání věci úkol odmítl, žalobu 
sesmolil dr. Oldřich Malač, někdejší úřadník policejního ředitelství v 
Moravské Ostravě, jeden z celkem starýoh členů vojenské skupiny,který 
se uchytil na konsulátu jako pasový úředník. Malač se dlouho vydával za mého 
přítele. Zavadil, 1b kterým jsem se znal jen docela letmo,m?l jako právník 
i Člověk odvahu odmítnout úkol vyrobit směšnou obžalobu, dr. Xalač tu odva
hu neměl. Sešli jsme se nakonec v Británii, kde Maláč sloužil v onom oddě
lení ministerstva vnitra, jež dávalo pozor na oposiční civilisty. Po tak 
zvaném osvobození se vrátil do republiky. Zavadil přišel znova do exilu a 
zmřel zde předčasně. Co se stalo s Malsčem nevím. Nikdy jsem neslyšel,že by 
byl měl notíže s novými pány. Patrně jim sloužil stejně ochotně,jako kdysi 
sloužil jiným i třeba docela maličkým pánům, kteří se považovali za velikán^
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Počátky akce generála Prchaly

Příchodem generála Jjts Prchaly dostala naše akoe konečný směr a oil. 
Armádní generál Prchala přibyl do Polska 2J. května 1959, společní se svou 
manželkou a synem Vladimírem,který byl právě po maturitě. Od samého počátku 
bylo Prchalovo postavení v exilu podstatně jiné než nás všech ostatních. Gene
rál nejvyšší hodnostní stupnice, zastiňující svým postavením všechny,kteří 
přišit' do Polska a dokonce i do jiných zemí,který byl na čas dokonce jako 
zástunoe pražské vlády ministrem vnitra v autonomní vládě Podkarpastké Rusi, 
neměl v exilu nikoho, kdo by se mu rovnal svým postavením v hodnostní stup
nici republiky. Podle toho vypadalo jeho přijetí politými úřady, jíž respekt«- 
valy jeho hodnost. Také naše vyslanectví ve Varšavě,ač nebylo ani teochu nad
šeno příohodem muže,kt»rý je po všech stránkách zastiňoval,bylo nuceno šacho
vat k němu mrazivou zdvořilost. Uspořádalo pro něho dokonce tiskovou konferen
ci, jejímž řízením tyl pověřen tiskový přldělenec Hejret-Tsto konference,horli
vá navštívená a patrně vynucená polskými novináři, měla trapné dozvuky.

AX již byl Prohala chybně poučen Hejretem o situaci v Polsku a co je 
přípustné a co není přípustné říoi,nebo al Prohala krátkozrace trval na svém, 
jeho projev nebral vůbec ohled na to, jak se mají věci v Polácu a ve světě. 
Za účel svého příchodu do Polska vyhlásil docela nerozpačitě a nedvojsmyslně 
úmysl organisovat na polské půdě československou zahraniční armádu proti Ně
mecku a to v zemi, jež měla s Německem úmluvu o neútočení a která, i když se 
na tuto úmluvu ani trochu nespoléhala, měla velmi mnoho důvodů se vyhnout 
všemu, co by sl Němeoko mohlo vzít za záminku k přepadení Polska a co by 
umožnilo Británii a Francii vyzout se ze všech 4t^oh spojenecký^závazků. Proto 

také bezprostředně po tiskové kon^ferenoá/uveřejnilo polské ministerstvo 
zahraničí velmi důrazné dementi. Polská vláda na nic takového nepomýšlí ,nio 
takového nedovolí a žádná armáda cizího státu nebude na jejím území orgsni- 
sována proti některému ze sousedů Polska.

Když jsem se po svém příjezdu do Varšavy na věc ptal Kahánka,o němž 
jsem soudil,že byl pořadatelem této tiskové konferenoe, slyšel jsem od něho, 
že s konferencí neměl docela nic společného,protože ji organisovalo vysla
nectví a jeho jménem Hejrst.Cn sám Prohalu varoval, aby sl dal dobrý pozor 
na všeohno, co řekne a zejména aby pamatoval,že není radno říci veřejně oo 
lze říoi v nejpřísnější důvěrnosti. Ale vyslanectví předem Prohalu před ním 
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varovalo a proto Prchala na jeho výstrahy a poučení nadal.Kahánek tvrdil, 
ža by byl Prchalovi sám uspořádal tiskovou konferenci. Vyslaneotví však,jež 
jinak o Prohalu ani trochu nestálo, vynaložilo všechno úsilí,aby znemožnilo 
jeho spolužáci s ním. Dotázán jaké je jeho stanovisko k Prohalovi, když mám 
na xkxx starosti jeho propagandu já, Kahánek prohlásil, že je vždy oohoten 
pomoci Prchalovi, že však musí trvat na své nezávislosti.On je zástupoem 
Berana a proto si nedá od nikoho mluvit do své činnosti.

Prchala se zřejmě nechtěl vázat ani na vyslaneotví, ani na Kahánka a 
začal soustavně budovat 3VŮj aparát.Ještě než jsem přesídlil do Varšavy 
nalezl oestu k svazu československých spolků v Polsku, jehož předsedou byl 
inž. Waldmůller. Sídlem jeho aparátu se staly místnosti Seské Besedy v ulici 
Aleja RÓž. Místnosti Besedy zabíraly celé přízemí domu, v němž první 
patro zabíral americký konsulát.V těohto místnostech měl Prohala pro sebe 
malý kumbálek jako úřadovnu a ve velké místnosti, jež dříve sloužila spo
lečenským podniků» Besedy, byla kancelář jeho stálých spolupracovníků. Pak kar 
tam byla další veliká místnost, jež sloužila za mých časů jako občasná 
hromadná noclehárna, kuchyň a jeden malý pokojík, opatřehý postelí. Ten za
bral inž. Schwarz a po jeho odjezdu do londýna jsem jej zabral pro sebe.

Původní aparát Prohalův vypadal v době mého příohodu takto: Prohala měl 
k ruoe dva politické poradoe,«, niohž ani jeden mu nebyl k valnému prospěohu. 
Byl tu především poslanec a člen Stálého výboru Národního shromáždění inž.
Pr. Schwarz, vynikající novinář,který společně s Kahánkem zajistil Večer
nímu Seskánu slovu jeho mimořádné rozšíření,i když ne vynikající pověst. 
Schwarz odešel od čs.socialistů se Stříbrným do jeho Ligy a pak do Národní
ho sjednocení.Byl to cholerický muž, zuřivý nepřítel dr.Beneše.Ač nebyl fa
šistou, neměl k nim právě daleko. Druhým byl vedouoí činovník Svazu Česko
slovensko - sovětského přátelství (myslím,že se tak tato společnost jmeno
vala), spolupracovník hradní "Přítomnosti" dr. Palkovský,který byl vřelým 
stoupencem dr. Bkecx Beneše , udržoval korespondenci s Janem Masaiykem a 
ovšem pěstoval styky s bolševiky.

Vedle této poli ické skupinky byla skupinka vojenská. Již za mého poby
tu ve Varšavě se přidružil předurčený náčelník štábu legie mjr. generál
ního štábu Zdenek Sládeoek, s nímž jsem dosud v pravidelných přátelských 
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styoíoh,kapitán Půlpitel, určený za Prchalova pobočníka, jenž později 
padl v bojích na středním východě a dále poručík Kronek,kteyý měl mít na 
starosti zpravodajství. Asi současně se mnou se v Besedě objevil polský 
plukovník Dostál, mluvíoí bezvadně česky,který byl jakýmsi neofldtálním

S'

styčným důstojníkem polského ministerstva války s námi. Nepamatuji si již, 
hyl-li synem nebo synovcem českého autora historických románů.Byl ovšem 
polským státním příslušníkem.Již na první pohled bylo zřejmé,že se od sa
mého pooátku tato organisaoe těšila hmotné podpoře polskýoh úřadů. Ochran
nou ruku ministerstva války bylo vidět při každé příležitosti.

Akoe gen. Prchaly probíhala tedy docela nezávisle na vyslanectví. Vyjed- 
návání s polskými úřady prováděl sám, někdy snad prostřednictví^,plk. Dostá
la. Prchalovou výhodou bylo krom^/č nesporné hodnosti, že dovedl mluvit ply
ne polský. Na rozdíl od konsulátu a vyslanectví v tomto aparátu nikdo nepře
kážel iniciativě a každý příslušník aparátu si mohl v mezích svého služeb- 
níhourčení zařídit všeohno podle svého. Pokud to klapalo, Prchala do malič
kostí nezasahoval a vsechnv instrukce,které dával, byly povšechné.Prchala 
měl pochopení pro dělbu práce i pro to,že úspěšnou práoi může vykonat jen 
ten, kdo má v rozumných mezích volnou ruku.

Prohalův poměr k vyslanectví a vyslaneotví k němu nebyl dobrý,ač se 
obě strany vyhnuly zbytečným konfliktům. Pří činy neshod byly ovšem mnohé. 
Byla tu ne př. otázka dr. Beneše, jejž si Prchala nevážil a za nímž vyslaneo
tví stálo. Prchala byl polonofll, vyslanectví by bylo nejraději utopilo 
Poláky na lžičce vody. A byla tu otázka prestýžní : kdo má vést a rozhodovat 
Je generál a bývalý ministr podřízen vyslaneotví, či vyslaneotví generálovi 
a bývalému ministru? Vyslanectví hledalo moudrost v zahraničí, v koresponden
ci s těmi zastupitelskými úřady, jež stýly za Benešem.Prchala hledal oporu 
v přízni polských vojenských kruhů. Pri netečnosti a naprosté neschopnosti 
činitelů vyslanectví byla jeho oesta k ministerstvu války a hlavnímu štábu 
docela otevřená.

Poměr Prchalovy skupiny ku Kahánkově akce/byl celkem neutrální. Každý 
šel svou cestou a nesnažil se druhému překážet,nebo mluvit do jeho věoí. 
Prchala kladl důraz především na akci vojenskou,Kahánek na politickc-pro- 
pagační. Kahánek měl nesporně mnoho přízně na ministerstvu zahraničí,jež 
se ovšem nedívalo na svět tak naivně,aby drželo někoho pro jeho krásné
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oři 8 vyvolávalo pro to konflikty. Řídilo se zásadou,že bližší košile než 
kabát. Bylo by ochotně dalo přednost Kahánkovi před kýmkoliv,kdyby byl soho- 
pen dodat, co ovšem dodat nemohl.Stejně jako ministerstvo války sledovalo 
pečlivě kdo převládne v naší akoi s bylo ochotno vzít to na vědomí,pokud 
se vývoj v našich řadách nebude příčit polským zájmům. Dooela pochopitelně 
při tom přihlíželo k stanovisku ministerštva války a hlavního štábu. Kahánék 
také plně chápal,že Prohala,jako voják a předurčený velitel vojenského 
útvaru,ktorý vznikne, je ve výhodě a snažil se jen oddělit akoi tiskovou 
od vojenské a uchovat nezávislost své akce.Kolem sebe soustředil malou 
skupinku lidí,kteří se svými schopnostmi a zkušenostmi mu ani zdaleka nerov
nali. Jedním z nich byl Jožka Prledavok, bratr Patra Priedavoka, někdejšího d 
redaktora Hodžova pražského listu (myslím,že se jmenoval Hlas), s nímž 
jsem potom působil v československém oddělení Britského rozhlasu po váloe. 
Díle zde byl bouřliváoký a nevypočitatelný Jiří Bertl, kdysi příslušník 
ndjradikálnějšího křídla národní demokracie a pak Národního sjednooení.

Mezi vyslanectví*^ ovšem především krakovským konsulátem a Prchalou 
byl světlen tichý, ale urputný zápas o Vojenskou skupinu. Obě strany věděly, 
že je důležitým mocenským nástrojem. Pro Prohalu zde byla hotová již orga
ni sace »kterou mohl polské vojenské správě představit jako kádr příští 
armýdy,který se mohl rázem změnit ve výchvikové xhjmdmsfc« těleso, mající 
již potřebné počty instruktorů důstojnických a poddůstojnických i pro 
značně zvětšený útvar.Vojenská skupina v Krakově byla prostě něčím jako 
mobilisační středisko,kam branci nastupovali k službě. Dostat tuto organisa- 
oi pod své velení - a při zásadě, ve skupině tvrd<£ uplatí ováné, že velení 
patří hodnostně nejvyššímu důstojníku, to bylo docela samozřejmé - znamenalo. 
Že nejtěžší počátky budování vojenské xbmqax organisaoe jsou již zdolány. Také 
zastupitelské úřady chápaly docela dobře,že v den,kdy se vzdají vlády nad 
vojenskou skupinou, budou zcela vyřáděny z celé československé exilní akoe 
v Ibišku. 3vou vzornou nečinností ztratily ovšem možnost uplatnit svůj nárok 
na politioké vedeni a kádrová organisace v Malých Bronovicíoh byla jejich 
posledním trumfem.Protože jim záleželo především na nrestýži a na jejůoh 
mocenském postavení, neohlížely se ani trochu na potřeby akoe v zahraničí 
vůbec a v Polsku vzláště, nebyly SBokot^nr ochotny nalézt! rozumný kompromis, 
ani respektovat nějakým způsobem názorj' skupiny. Udržovaly ji prostě zuby 

nehty v bronoviakém tábore.Jak jsem vylíčil na jiném místě, dokonoe zakázaly
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gen. Prchalovi ohlásenou již návštěvu tábora a považovaly dokonce za hrubé 
provinění společnou večeři několika důstojníků z tábora s gen. Prohalou.

Vojenské skupiny se ovšem nikdo neptal na její názory,ač každý mohl snad
no postřehnout kam směřuje. Dobrovolníci věděli, že gen. Prchala je v Polsku 
a nechápali, proč není jejich velitelem on, ba ani není ve se skupi
nou. Zákaz jeho návštěvy vzbudil znepokojení a pohoršení.Když se pak v tá
borovém denním rozkau objevila zmínka,že jsem odvelen do Prchalova štábu, 
chápal to každý v táboře jako počátek přechodu pod řádné vojenské velení. 
Pro dobrovolníky to bylo samozřejmé. Prchalu uznali za svého velitele, jako 
by byli uznali každého jiného generála. A protože konsulát byl v táboře 
hluboce nenáviděn, čekali tam všichni netrpělivě na to, kdfcr se zbaví 
všeho styku s ním.

Skupina důstojníků, stojící v čele skupiny a tvořící velitelství 
tábora,to ovšem neměla tak jednoduché.S výjimkou plk.Kratochvíla,který 
odmítl velitelskou funkci,protože hodlal odejeti do Francie a mohl si tedy 
dělat oo chtěl,všichni ostatní byli nuceni sedět na dvou židlích. Jejich 
sympatie, 3tejně jako jejioh smysl pro vojanskou kázeň, byly na straně 
Prchaly. Zároveň však byli po všech stránkách závislí na konsulátu a tak 
se snažili okolo tohoto rozporu chodit jako kočka okolo horké kaše. Snažili 
se neporušit kázeň a současně vyhnout se pokud možná rozporům s konsulátem, 
alespoň do té doby, dokud Prchala nepřevezme formálně i fakticky velení 
nad nimi. Svoboda, jako velitel skupiny byl jakýmsi pojítkem s konsulátem 
a vykonavatelem jeho příkazů, zajel si však >šk několikráte do Varšavy, 
aby v rozhovoru s Prachalou a jeho ofcífí'.. získal informace o situaci a 
příslušné pokyny. Nebyl ovšem mnoho platný ani konsulXtu,ani Prchalovi.

Taková byla situace, když jsem přijel do Varšavy, zaneohávaje na krátký 
čas rodinu v péči polského novináře dr.Jerzyho Bohatinera.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 550



Příchod do Varšavy

Z Krakova jsem odjížděl se smíšenými pocity. Vykonal jsem tam kus práoe, 
na kterou jsem byl hrd.Získal jsem zde mnoho přátel, jak mezi našimi lidmi, 
tak i mezi Poláky. Odchod znamenal konea jedné epochy v mém životě,etapy, 
na kterou dosud rád vzpomínám,přes všeohny nepřijemnosti,jež jsem měl s kon
sulátem. Naproti tomu jsem si byl vědom,že má práce zde byla oelkem skončena 
a že opravdu bylo potřebí začít nový list.Vojenská skupina byla vytvořena, 
pevně organisována a bylo jen otázkou, kdy se změní docela automaticky v 
řádný vojenský útvar.Všeohno nasvědčovalo, že ledy mezi Poláky a námi jsou 
prolomeny a že i autority ve Varšavě počítají s naší skupinou jako s auto
nomní součástí polských brannýoh sil.A nemohlo býti pochybností o tom,že 
velitelem bude Prchala a Varšava že se stane střediskem naší akce.Krakov 
může být jen jedním ze sběrných míst a náborovou akci provedou vojáoi z 
povolání lépe, než já. Odchod do Varšavy se stal tedy samozřejmostí- byl 
bych nucen jednoho dne tam odejít, i kdyby nebylo nepříjemností s konsulá
tem.

Ještě jedna věo mne lákala do Varšavy. Mohl jsem předpokládat,že se do
stanu do oelkem uspořádaných poměrů,kde práce bude náležitě organisována a 
cíle budou přesně vytčené. Skončí fáze romantického amatérství a individuál
ního podnikání a dojde k řádnému začlenění se do kolektivu, v němž budou 
úkoly pře smě vytčeny. K Prchalovi jsem měl d&cajm také důvěru. Mé setkáni s 
ním za návštěvy v Krakově bylo sice první příležitostí, kdy jsem jej viděl 
a s ním mluvil, ale první dojem byl víoe než příznivý.Z domova jsem o 
něm věděl,že patří k/s našim nejschopnějším vojenským vůdcům a očekával 
jsem proto,že ovzduší ve Varšavě bude klidné a pracovní a docela odlišné od 
hysteriokého přímo prostředí, na než člověk narážel v konuslární budově v 
Potockého ulioi č.8. Měl jsem také dojem,že i pro mou rodinu bude Varšava 
lepší než barákový tábor v Malýoh Bronovioíoh. Zatím se ubytovala u Rohatine- 
rů, kteří mi slabili , dodat mi ji ihned,jakmile jim sdělím,že jsem pro 
ně nalezl ubytování.

Po příjesddu do Varšavy jsem zašel přímo na udanou mi adresu Seské Be
sedy. Nalezl jsem zde Prchalu 5 jeho pomocníky, ini. Schwarze^,dr. Palkov-
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ského a kpt.Půlpitela, s nímž jsem se ihnd spřátelil.Všichni mne přijali 
velmi srdečně a Prchala mi dal pokyn,abyoh se především snažil orientovat 
se co nejryohleji ve Varšavě a seznámit se s úkoly a poměry. Vojenské a jiné 
úřady jsou starostí jeho,Palkovského a Schwarze, čistě vojenské záležitosti 
má na starosti Půlpitel a mou starostí je polský tisk a rozhlas,stejně 
jako propaganda, zaměřená do vojenské skupiny.Mám číst pečlivě polské 
noviny, navštívit redakce a prostě pokračovat ve své novinářské práoi. Potře- 
buji-li radu nebo pomoc, mám se bez rozpaků obrátit na něho, bude denně ve 
svém pokojíčku.V práoi není čas^ia společenské formality. A hned mne zahrnul 
otázkami o poměrech ve skupině v Krakově, o povaze a názoreoh jednotlivýoh 
jejích důstojníků, o náladě v táboře a zejména o stanovisko dobrovolníků k 
jeho osobě. Podal jsem mu charakteristiky jednotlivýoh vlivnýah důstojníků 
a vyložil mu,že všichni jej dooela automaticky a bez výhrad uznávají za 
svého velitele v důsledku jeho vojenské hodnosti.Všichni si přejí,aby skon
čil již dualismus mezi vojenským velením a zásahy konsulátu. Pokud jde o 
osobní poměr k němu, mnozí znají z domova alespoň jeho pověst a mají k němu 
důvěru.Na dotaz Schwarzův,jaký je poměr důstojníků a dobrovolníků k Benešovi 
a jsou-li ochotni jít za Prchalou a proti Benešovi, upzomil jsem s napros
tým důrazem,že o takové věci nikdo neuvažoval.Všiohni vstupovali do skupiny 
aby sloužili národu a republice a ne, aby podporovali nějakou osobu, nebo ji 
non potítali.V táboře je jistě hodně někdejších zanícených ctitelů dr. Bene
še, jako je tam mnoho těch,kteří Beneše měli neradi.Sám patřím k tem,kteří 
mají neradi Beneše, ale to všeohno je věcí minulosti.V táboře se o něčem 
takovém nediskutovalo a všiohni půjdou za tím, kdo bude skutečným velitelem. 
Citoval jsem Medkův příkaz, daný mi před odjezdem z vlasti,že mám jít s 
kaídým, kdo prospívá,al byl třeba nepřítel a proti každému, kdo škodí, i 
kdyby byl býval dříve přítelem. To je, po mém názoru, stanovisko skupiny, 
stejně jako drtivé většiny lidu doma. Všichni v táboře - a také doma- touží 
po jednotě zahraničil akce a nikdo by nechápal,kdyby nastaly osobní spory a 
objevily se osobní nároky. Myslím však, že zde v Polsku tyto věoi nemohou 
nikoho vzrušovat.Zde je gen. Prchala nesporně nejvyšší osobností,předurcenou 
vésti a není zde dr.Beneš. Ten nemůže zasahovat do našich věcí, jako my 
nemůžeme zasahovat do toho, co dllá jinde. A pokud jde o poměr příslušníků 

skupiny k Pollsku jsem uvedl, že Polsko má pro nás všechny zvláštní přitažli
vost. Dojde—li k váloe, budeme bojovat blízko našich hranio a je lákavé
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si myslit,že se budeme vracet přes polsko-československé hranioe a ne přes 
poražené Německo.

Prohala prohlásil,že se plně shoduje s mým názorem.Nemá jiných aspirací, 
než sloužit republice a národní věoi, jak se na čs. vojáka sluší a patří a 
že totéž očekává od všech svých nejbližšíoh spolupracovníků. Závěrem mne u- 
pozomil na to,že finanční stránku celého našeho podniku má na starosti 
polský plukovník Dostál, s nímž si mám o svýoh záležitostech promluvit. 
Nezbohatnu zde,ale neumřu hlady. 3 Dostálem jsem byl až do našeho odcho
du z Polska v nejpřátelštějších stycích.

Po rozhovoru s Půlpitlem, Paskovským a Schwarzem o situaci ve Varšavě 
a o organised práce v Besedě, jsem si zabral psací stůl a také psací 
stroj,který naší akci zapůjčil továrník Stránský,který nás občas v Besedě 
navštívil.(Byl to Šech naturalisovaný již před lety v Polsku.) Ten stroj 
se zvláště ozdobným písmem se nakonec dostal po naší evakuaci Varšavy do 
rukou pplk. Svobody,který na něm vydával v Buzuluku denní rozkazy a byly 
na něm psány různé úřední písemnosti. Zjistil jsem to po skončení
války,když jsem v různých publikacích shlédl snímky některých dokumentů 
legie v sovětském za jetí.

Přespal jsem v Besedě a následujícího dne zahájil činnost.Navštívil 
jsem především list - myslím,že se jmenoval Gon5.ec Warszawski- na jehož 
šéfredaktora Popiela jsem měl z Krakova písemné doporučení. Navštívil jsem 
ještě jiné Jisty a pak vyhledal Kaháfc^a, s nímž jsem šel na trochu opu- 
lentní oběd (on to platil) v hoifelu Bhropejskim na Placu Pilsudsiego. 
Poslední předsudky,které jsem proti Kahánkovi měl, vyprchaly v našem 
krátkém osobním styku ve Varšavě.

Pro situaci v našem hnutí bylo příznačné,že jsem o vyslaneotví ani neza
vadil. To žilo nadále v netečné isolovanosti.

Propagační možnosti byly ve Varšavě mnohem omezenější než v Krakově. 
S veřejností mimo tisk jsem neměl co dělat a pokud šlo o místní tisk, 
Kahánek zde byl dříve a protože měl s polskými novináři dobré styky již 
v době,kdy se mi ani nezdálo,že se jednou do Polska dostanu, měl proti mně 
náskok,který by se dalo jen těžko dohnat. Nebylo ostatně nejmenšího důvodu 
k soutěži. Informaoe o odporu našeho národa proti okupantům a zdůrazňování 
našeho práva n?. svobodu i významu naši svobody pro ostatní, země a zejména 
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pro Polsko,prospívaly naši akci,aT je už tisku dodal ten 51 onen z nás. 
0 organisování armády se ovsem nesmělo psát.Na pokyn Prohalův zašel jsem 
do redakcí e pod pečetí mlčelivosti jsem upozornil kolegy,Že jsem tiskovým 
zástupoem budoucí československé armády v Polsku a žádal je,aby se v každé 
věoi s tím spojené, obrátili na mne a jen nn mne.Všude jsem dostal příslib 
podpory naší akce a ujištěni,že bude potlačena každá zpráva o vojenské akci, 
pokud nebude z haší kanceláře v Besedě potvrzena a schválena.

Za účelem informování vojenské skupiny navrhl jsem gen. Prchalovi,abychom 
vydávali ve Varšavě pro skupinu a jiné příslušníky exilu něco jako v té 
době byl krakovský "Přehled". Nový oyklostilovaný deník se měl jmenovat 
"Národ" a měli jsme již natištěné hlavičky titulních stránek. Pak nastaly 
jakési potíže s opatřením cyklostilu a v návalu jiné práoe nebyl tento pod
nik realisován.Události se vyvíjely příliš prudce, mnohem rychle ji^než jsme 

si přáli.
Setkal jsem se také s plk. "Sokolowskim",který uvažoval o

tom, že bychom ve vhodný čas měli udělat veřejný projev. Chtěl to projednat 
s rozhlasem, ale zatím to bylo předčasné a pak na to nebyl 5as.Upozornil 
jsem ho, že mám sice mezinárodní novinářskou legitimaci,potvrzenou na mini
sterstvu zahraničí,ale nemám jiných dokumentmi. Má rodina je bez dokumentů 
vůbec a mohj.i bychom mít snadno veliké potíže s úřady,Protože varšavská 
policie viděla ve svém obvodu uprchlíky bez dokumentů velmi nerada. Režim 
zde byl mnohem přísnější, než v jiných místeoh. Sokolowski mne ujistil,že 
se nepotřebuji ničeho obávat.Až rodine přijede, opatří pro ni řádné doku
menty. A pokud jde o mne, má legitimace mi stačí a ostatně,kdyby se náho
dou něoo stalo, mám říci policii,aby se na mne ptali u "druhého odděleni". 
Dal mi vis/itku,s adresou na Polský rozhlas a s přípiskem,že sejtěším ochra
ně druhého oddělení. Ne visttce bylo telefonní číslo a Sokolowski mi řekl, 
že tam je ve dne i v noci někdo, kdo na dotaz odpoví.Mé jméno je v seznamu 
ohranených osob.Neměl jsem příležitost to vyzkoušet,ale když přijela rodi
na do Varšavy a Sokolowski byl o tom zpraven,zašel k nám do Besedy, vyzvedl 
si od všech fotografie , jež jsme si na jebá příkaz předem opatřili a večer 
se vrátil s bílými cestovními pasty,jeké Polsko vydávalo pro cizince,kteří 
se těšili právu pobytu.Některé údaje osobního popisu nebyly vyplněny a So
kolowski je sám do pasů vepsal,štědrost jeho úřadu šla Í£*l^claleko,že  pas 
byl vydán nejen pro mne a pro mou manželku, ale i pro každé z mých zdaleka 
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ne plnoletých d “ti. zvláště. I desítiletý Vladimír se mohl honosit samostat
ným oe st ovním pa sem. Byl na to náramně pyšný.

^j.vot v Besedě byl příjemný a družný.Nebylo zde žárlivostí,podezírání 
a sporů, i když jsme se vždy v názorech neshodli. Politické diskuse byly 
velmi časté a týkaly se především našeho poměru k Polsku v přítomnosti a 
budoucnosti, jakož i zahraniční naší akce v jinýoh zemích.0 tom, co se dělo 
mimo Polsko jsme však nevěděli mnoho. 3koro byoh mohl říci, že jsme nevědě
li docel» nic.

Jaksi automaticky jsem se stal jedním z politických poradoů Prohaly, 
jaksi šéfem politi okého a propagačního oddělení chystaného vojenského útva
ru, Schwarz i Palkovský hodlali zůstat na půdě civilní. Kromě toho,Schwarz 
odejel poměrně brzy po mém příchodu do Varšavy jako zástupce gen. Prchaly 
na porady do Londýna.Nemyslím,že to byla Slastná volbaf ale nebylo vlastně 
nikoho,kdo by byl mohl převzít! tuto úlohu. Dr. Beneš vyzval vlastně gen. 
Prohalu ,aby přijel do Londýna. Prohala to odmítl - myslím,že by se celá 
naše akoe hylg zhroutila, kdyby byl v sk oné době opustil Polsko. Bylo 
potřebí napsat vysvětlující dopis a o tom se rozvinula dlouhá diskuse. 
Schwarz navrhoval,ab;/ odpověď byla hodně drsná a odmítající všeohny nároky 
dr. Beneše. Varoval jsem před tím a připomínal Prohalovi,že dopis je potřebí 
napsat tak,aby se jej dalo po návratu do vlasti otisknout bez rozpaků v 
Národních listech. Prchala kolísal a můj návrh dopisu byl na několika místech 
opravován,ale nakonec se mi podařilo obhájit! formulace, jez jsem navrhl. V 
dopisu jsem zdůraznil,že akce v Polsku chce sloužit národu a ne osobním 
nárokům a akcentoval jsem potřebu dobrého poměru k Pbl*kůn  v dané situaci i 
v budoucnosti. ( Do\>is jsem přetiskl ve své knížce o čs. akoi v Polsku. Dosud 
má původní karbonovou kopii orlginálu,psáného na stroji,který se s legií 
dostal do sovětského zajetí. )
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Příprava na válku

Proti přímo hystericky vzrušenému ovzduší Krakova představovala Varšava 
uspořádané místo klidné a soustavné práoe, skoro bez vzrušení i bez senaaS- 
ních půtek. Pracovali jsme na přípraváoh toho, o Sem již nebylo nejmenšíoh 
pochybností,že to nas^tne. Ačkoliv se z ohledů na mezinárodní poměry, na 
Němoe a ovšem také na spojence o tom nemohlo mluvit veřejně,věděli jsme 
dooela spolehlivě,že polské úřady souhlasí s vytvořením československé le- 
gle a že její vznik dokonce po všech stránkách podporují. Pro nás již neby
lo otázkou zda tento útvar vstoupí! offtoiálně v život,ale kdy se tak stane. 
A tak, všeohno oo jsme konali, nebylo již aby se umožnil vznik tohoto útva
ru, jenž ještě poměrně nedávno nebyl ničím, než naším zbožným snem,ale aby 
legie,až bude formálně povolena, byla zde a to již plně organisována. Pomalu 
to vypadalo,jako příprwva doma na mobilisaci v datě dosud neznámén,protože 
to bude oznámeno rozhodnutím pana Adolfa Hitlera.

Ovšem, všeohno neběželo jako na drátkách. Chvílemi se objevovaly drobné 
komplikace. Jednou z nich byla deputace důstojníků, vedená pplk. Ludvíkem 
Svobodou, jež přijela z Krakova do Varšavy,aby se dotazovala gen.Prohaly na 
jeho politické úmysly.Vývoj však již pokročil tak daleko,že nebylo potřebí 
nějakých námluv. Prchala sed^lil deputaoi -nesporně inspirované konsulátem, 
protože kde by byli sehnali nmxmEsž® peníze na cestu - že legie bude 
utvořena a že vojenská skupina bude do ní pojata a že všechno bude posta
veno na základě československých vojenskýoh předpisů. A armáda zde není k 
tomu, aby politisovala.

Z Krakova se ozval také -nesporně Inspirován nějakou socialistiokou 
skupinkou, jakýsi dr.Bednář, který chtěl s Prchalou diskutovat o politic
kých cílech. £ Na dr. Bednáře jsem narazil již v Krakově,a mám dojem,po to
lika leteoh hodně neurčitý,že byl v jakémsi styku s britskou Labour Party.) 
Dostal stejnou odpověú: každý poctivý čeohoslovák má vstoupit do vojenského 
útvaru v zahraničí a podrobit se vojenské disciplině.Na vojáoíoh není dis
kutovat o politice.To je věcí národa a počká to na konec války. Pak si roz
hodne národ a jeho jeho představitelé,jež si svobodně zvolí.

Objevila se také první slovenská koraplikaoe zahraniční akoe.Vojenská 
skupina v Krakově přijímala od samého počátku Slováky, jež nijak neodlišo
vala od Čechů. 0 československé jednotě nebylo mezi námi nejmenších sporů.
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Byla pro nás všechny samozřejmostí. Na rozdíl od Krakove bylo ve Varšavě 
také slovenské vyslanectví, mnohem čilejší od československého. Slovenské 
vyslanectví 30,k našemu překvapení, nikterak nestavělo proti naší akol,ale 
chtělo dokonce mít na ní podíl, i když oficiálně nemohlo dosud přiznat 
barvu a musilo předstírat dooala jinou orientaci.Vyslanec Szatmáry zašel do-» 
konce tak daleko, že pro případ války připravoval formální prohlášení, že 
se slovenské vyslanectví jako mluvčí slovenského lidu staví s naprostou 
rozhodnuští na stranu Polska. Podle mých upomínek byl tento dopis styllso- 
ván v Besedě, přeložen do polštiny, mnou pečlivě napsán na stroji a u mne 
uložen a dán vyslanci Szatmárymu v den vypuknutí války,protože bylo potřebí 
jej utajit před zaměstnanci vyslaneotví. Podle sdělení paní Szatmáryové,jíž 
jsem v Londýně dal za války číst koncept mého referátu pro ministerstvo 
zahraničí, byl autorem prohlášení p. Szatmárv, u nás v Besed' byl jen přelo
žen do polštiny, mnou napsán načisto na stroji a dodán vyslanců, několik dnů 
před vypuknutí*>války.  Po tolika letech je opravdu těžko zjistit, jak to bylo, 
ale rozdíly v upomínkáoh se týkají nejméně důležitých podrobností.Nesporné 
je,že prohlá ení slovenské^yyslanectví bylo sepsáno a pak publikováno v 

souhlasu s námi, že jsme o tom věděli, jeho přípravě napomáhali a že tudíž 
zde byla tato součinnost. V každém případě slovenské vyslanectví předběhlo 
naše, a to nejen tím,že mělo připraveno-^a^^bez vědomí nlekterýoh nebo xžtó 

všech zaměstnanců vyslanectví- své prohlášení, ale tento projev se také 
objevil v polském tisku a rozhlasu mnohem dříve, než projev čs.vyslaneotví.

Slovenské vyslanectví provádělo soupis dobrovolníků pro legii.Nemohu 
říci, sehnalo-li jich tři nebo pět, ale jeho účast na akci způsobila 
změnu příštího vojenského útvaru.Náš návrh byl na názevtčeskoslovenská le
gie. Polské ministerstvo války 3e nakonec rozhodlo pro název"Legie Seohů a
Slováků*.Interně  se tohoto názvu mezi námi nepoužívalo.

S naší strany byl prováděn soupis dobrovolníků především mezi početnou 
skupinou studentů z Volyně, Na Volyni bylo několik vesnic a jedno malé 
městečko osídleno českým živlem, většinou to potomky původních českých 
usedlíků na ruské tcfely Volyni.Studenti ve Varšavě byli, jako jejioh rodi
če, pofíkými státními pří slušníky,nebylo však nejmenších pochybností,že 
polské úřady nebudou míti najmenších námitek proti tomu,abyohom přijali 
všechny Čechy nebo Slováky v Polsku, i kdyby byli polskými státními obča
ny. V zakládacím dekretu presidenta Mosciokého je toto povolení výslovně 
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Krátce p?ed vypuknutím války jsme dostali dopis od "Zahraničního ústředí 

československého v Londýně",podepsáný jeho předsedou dr.Edvardem Benešem. 
Tehdy jsme nevěděli skoro nic o situaci exilu v západních zorních a neměli 
ani potuchy o tom, jak se mají věci mezi Paříží,Londýnem a Washingtonem.Ne
věděli jsme proto,že toto ústředí neexistuje jinde, než v bujné fantasii dr. 
Edvarda Beneše. Dr. Beneš oznamoval,že sporné otázky s dr. Osuským a Národním 
výborem byly vyřešeny a že je pjkoto potřebí,aby v zájmu jednoty naší zahra
niční nkce byl upraven i poměr akce v Polsku k jednotné naší akoi. fDr. Beneš 
byl tehdy jen řadovým členem Národního výboru pařížského a francouzská vláda 
dala jasně na jevo, že si nepřeje jeho návštěv v Paříži, )Dr. Beneš dává 
proto gen. Prchalovi na vybranou mezi velitelstvím os.branných sil ve Tranoii 
nebo v Polsku. Rozholne-li se pro Erancii, má se odebrat ihned do Paříže a 
přenechat velení v Polsku gen. Ingrovi. Rozhodne-li se pro velení v Polsku -V
jež mu milosti# dr. Beneš je oohoten ponechat - nutno řízení naší akoe upra
vit tak, že bude vytvořen dualismus.Ve věcech politických éude rozhodovat 

vyslanec dr.Slávik,který se vrátil do Varšavy, ve shodě ovšem s gen. Prchalou, 
který bude rozhodovat ve věcech voj nských, ve shodě ovšem s vyslanoem Slávi- 
kera. Gen. Prchala podepsal prohlášení,že si ponechává velitelství v Polsku.

Přípravné práce pokročily tak daleko, že byla nutno učinit některá opatře
ní, .by bylo všechno hotovo,jakmile bude válka vyhlášena a legie nabude 
povahu formálně ustaveného vojenského ú±xx útvaru. Především zde byla otázka 
oblečení a vyzbrojeni útvaru. Docela poohopitalně jsme počítali s tím,že 
budeme mít polské uniformy, bylo pouze poťebí naše lidi nějak odlišit od 
polských vojáků. Gen. Prchala soudil, že by bylo nejlepší,kdyby příslušníci 
legie měli na čapce naši trikolóru.Bylo by to jednoduché a mělo by to také 
tu výhodu,že kdyby některý legionář padl do zajetí, mohl by stužku strhnout 
a vydávat se za Poláka.Tento velmi rozumný návrh byl odsunut a nebyl nikdy 
vyřešen problém, jak má být označen legionář. Když se návrh dostal k hlavní
mu veliteli maršálu Pydz Smiglymu, prohlásil tento někdejší malíř,že tu jde 
o věc historického významu ,kterou vyřeší tím,Že sám navrhne odznak. K tomu 
se už nedostal

Pokud jde o vyzbrojení měli jsme je dostat od armádního xakx sboru gen. 
Kleeberga, k nemuž jsme měli být přiděleni. Dr. Pfclkovský dostal nápad onatřit 
výzbroj ze Sovětského svazu(spojence Hitlerova Německa). Soudil,že byehm
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bychom mohli přebytky poskytnout polské armádě»Referoval o toi Prchalovi a 
snad i v tom smyslu psal do Moskvy, jako psával za Prchalovými zády do Londý
na Janu Masarykovi, ale nevím a nikdy jsem nezvěděl oo tomu Prohala říkal, 
V Besedě o tam ovšem všiohni věděli.

Další věcí, snad ještě naléhavější, bylo převezení vojenské skupiny z 
Jfelýoh Bronovipu Krakova do Lesná, tábora, o němž jsme věděli již dávno, 
že je pro nás určen. (Psal jsem o tom na jiném místě. ) ttenerál Prohala mi 
nařídil,abípít jeho jménem poslal rozkaz pplk. Svobodovi,aby ve shodě s místním 
polským vojenským velitelstvím skupinu vypravil do Lesná. Napsal jsem dopis, 
přihlížeje přísně k vojenským zvyklostem a podepsal jsem jej s předesláním 
formule * z rozkazu*.

Nezvěděl jsem nikdy, oo se dělo v Krakově, ale dva nebo tři dny pozdě
ji se ve Varšavě objevil pplk. Svoboda, aby protestoval stejně proti rozkazu 
samému, tak i proti tomu, že je podepsán někým, kdo je hodnostně nižší 
než on. Prohala opakoval se značným důrazem svůj rozkaz a ptal se Svobody 
hodně ironicky, zda si má do štábu opýatřit nějakého plukovníka ,nebo 
podplukovníka, aby s ním mohl korespondovat. Jak to má udělat,kč^yž jediný 
plukovník,který je k disposioi (Kratochvíl) odjíždí do Paříže a v oelé 
Varšavě není ani jediný československý podplukovník ve svazku legie?

Jako obvykle, Svoboda sklapl. V rozhovoru se mnou se mne snažil přesvěd
čit, že to nebylo namířeno proti mně a argumentoval ,že pokud není legie 
formálně ustanovena, nelze zavádět čistě vojenský režim a že za dosavadní 
situace to bylo od prchaly nezdvořilé,Že mu nenapsal sám dopis s pokyny, 
jež jsou stejně nesnadno proveditelné. Seděli jsme v kavárně, byl tam 
ještě plk. Kratochvíl a pplk.Beneš (myslím alespoň,ale nemohu zaručit,že 
to byl on) a všichni jsme Svobodová domlouváli,aby se tak nepodřizoval 
konsulátu.Nebylo to nio platné a když jsme se rozcházeli, řekl Kratochvíl 
svým bodrým způsobem: *Já  nevím, oo ten Ludvíček hledá na vojně.Von měl 
být u pražskýho majfistrátu*.

Svoboda neměl odvahu se postavit proti konsulátu,který si skupinu 
držel zuby nehty ve svém područí. Potom se o ni ovšem konsulát neposta
ral, pan "vioekonsul" musil pečovat především o sebe. Vojenskou skupinu 
zastihla válka v Krakově a ve zmatku podnikla oestu napříč Polskem. Něk
teré její části bloudily pěšky Polskem,jehož železniční doprava byla 
rozvráena nálety. Byly skupiny,které se dostaly k legii až když už byl 

evakuován tábor v Lesnu.
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Válka vypukla 1.září 1959 náhlým německým útokem na Polsko. 3pojeneo- 

kým mocnostem to trvalo do 5. září,než vyhlásily válku,když Německo nedalo 
na jejich ultimatum,. Ani to vypovědění války nebylo souca sné,Pranoie po
třebovala o několik hodin více, než se rozhoupala k tomu,aby dostála svému 
závazku. Dne 5« září byl publikován také dekret presidenta Mosčiokého, jímž 
se povoluje zřízení "Legie Šechů a Slováků" na polské půdě,jako autonomní 
součásti polskýoh ozbrojených sil,jejímž posláním bude saxofemfiatái osvobo
dit československou republiky. Pro nás to bylo vyplnění našich tužeb,pro 
polské obyvatelstvo Varšavy to byla sensace.Byli jsme praními viditelnými 
spojenci. Davy,jež přišly demonstrovat před vyslanectví britské a francouz
ské,aby vzdalv hold těmto spojencům, nakupily se také před naše vyslaneotví, 
aby provolaly slávu Československu a jeho legii.

V rozhlasu a tisku se objevilo prohlášení slovenského vyslanectví,kdežto 
naše vyslaneotví mlčelo dosud jako zařezané. Proto mne zavolal Kahánek,abyoh 
přišel ihned do kavárny hotelu Euronejski a zde jsme stylisovali nakvap 
projev za české i slovenské novináře (ve skutečnosti jsme my dva byli jediný
mi novináři z Československa ve Varšavě).vyslovující solidaritu Čechoslová
ků s Polskem a Poláky. Projev jsme napsali, Kahánek jej dodal tiskové kance
láři a rozhlasu okamžité publikaci. Jak rozhlas, ták i tisk to vřele 
ocenil.Náš projev konečně probudil čs. vyslanectví z jeho hlubokého spánku. 
I ono se nakonec přlsouralo s projevm solidarity.

Náborová akoe dostala najednou dvojí nečekanou a navítanou vzpruhu.Polská 
policie, jež byla krajně nevlídná k nelegálním uprchlíkům ve Varšavě,začala 
je najednou sbírat a dodávat k nám do Besedy. Policejní úřad nám oznámili jsou 
to vaši lidé,zařaSte si je do legie.Když jsou Poláci mobilisováni, je na 
vás, abyste mobilisovali své išHt lidi. Máte k tomu všechno právo. Policie vám 
v tom ponrůže. Bylo to od policie velmi hezké,ale drtivá většina těchto lidí 
se za vojáky nehodila pro své stáří, neduživost a pod. Někteří se nehodili 
pro své až příliš zřetelné sympatie s bclševictvím. A ti,kteří by se byli hně
dili,byli stejně na obtíž,protože jsme nemMi pro ně ve Varšavě ubytování. 
Kpt. Půlpitsl,který měl na starosti nábor, ßVs tím rady a vyžádal si mou 
pomoo při tomto soupisu nedobrovolných dobrovolníků. (V kanceláři tehdy vy
pomáhala také má starší dcera jako písařka na stroji.) Dohodli jsme se,že 
sice každého, kdo bude předveden policií, zapíšeme do našeho seznamu,ale 
že každému potvrdíme,že jsou zapsáni a budou včas povoláni k službě. S tím
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jsme ja propustili s poučením, aby hleděli zmizet.Zatím jim toto potvrzení 
stačilo,aby ji® policie dala pokoj.

Byl zde Ještě jeden druh dobrovolníků,stejně nepřijatelný,ale mnohem 
neodbytnější. Tblské vojenské úřady, jež nepředvídaly kvapnost něaeokého 
postupu, prováděly mobilisaoi postupně a tak se na mnoho lidí,ze jména star- 
ě&oh odvodních ročníků,ale ochotných bojovat proti Němcům, prostě nedostalo. 
Zaplavili příslušné vojenské úřady a domáhali se povolání na vojnu.Na 
varšavském doplňovacím velitelství, kde si s tím nevěděli rady,přišel jeden 
pan major na velmi důvtippé řešení.Sdělil uchazečům o povolání na vojnu,že 
mobilisaoi je nutno provádět podle rozkazů shora. Oni si nemohou pomoci.Ale 
je tu ještě “Československá legie", která má od pane presidenta povolení 
přijímat dobrovolníky a to 1 státní příslušnosti polské. Ti potřebují dobro
volníky, jděte tam.

Pan major vyprázdnil svou úřadovnu, ale Česká beseda byla nyní zaplavena 
neodbytnými polskými dobrovolníky.Marně jsme jim vykládali,že podle presi- 
dent^kého dekretu smíme přijímat jen ty polské státní příslušníky,kteří 
Jsou československého původu,pokud ovšem nedají přednost sloužit v polských 
branných silách. Při nejlepšl dobré vůli Je přijmout nemůžeme.Nepřesvědčili 
jsme je ovšem. Protože mi naši našili úkol vysvětlovat těmto hostům,že je 
nemůžeme přijmout, řečnil jsem k nim až do ochraptění,ale nebylo to nic 
platné. Dozvěděl jsem se od nich,že zřejmě neumím dost dobře polský. Dekret 
mluví jasně o tom,že můžeme přijímat polské státní příslušníky,tak proč 
děláme drahoty?

Abychom ukončili tuto trapnou záležitost, jež měnila naše místnosti v 
neustávající tábor lidu a hrozila popudit proti nám lidi,k nimž jsme měli 
všechny sympatie a jejichž sympatii jsme potřebovali, vyžádal jsem si na 
Prchalovi souhlas k řešení, jež mělo oplatit panu majorovi na doplňovacím 
velitelství jeho výkon i s úroky.Vylezl jsem na židli,aby mne každý viděl 
a dobře slyšel a prohlásil jsem,že vřele oceňujeme jejioh nabídku a že 
naše odmítání plynulo jen z toho, že Jako hoété na polském území musíme a 
také chceme xsas respektovat polské zákony e předpisy. Po našem názoru sáaxa 
nemáme právo přij'mat polské státní příslušníky,kteří nejsou československé
ho původu. Jsme-li na omylu, rádi přijmeme poučení a také rádi přijmeme 
dobrovolníky,ale můžeme tak učinit jen v tom případě, že nám každý uoha- 
zeč předloží úřední potvrzení,že Jej polské vojenské úřady zproslují jeho
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povinnosti sloužiti v polském vojsku a dovoluji mu vstup do naší legie.

Shromáždění kandidáti členství legie se odebrali hromadně na varšav
ské doplňovací velitelství a když "bylo toto prohlášení opakováno ještě 
několika <to£ším skupinám, jež nás navštívili, měli jsme pokoj. Co tomu říka
li na varšavském doplňovacím velitelství jsme nikdy nesvěflšli.
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Válka,kterou zahájilo Němeoko 1*září 1939 zákeřným přepadením Polska, 
byla přijata Poláky s nadšením,svědčícím ovšem mnohem více o jejioh vlaste
nectví a oohotě přinášet oběti,než o jejioh znalosti tvrdých skutečností. 
Probíhala docela jinak, než jak si to predstavovali mylně informovaná polská 
veřejnost a patrně i vojenská správa a vláda sama. Německá vojska se valila 
nezadržitelně jako povodeň přes území Polska.Ani nejpoaetilejší výkony 
polské ddvahy a statečnosti,jako byl na příklad již legendární útok jezdec
ké brigády proti němedkým tankům, nedokázaly nic, než zahubit bezpočet 
polských životů. Ukázalo se,jak nedostatečná byla polská vojenská příprava 
a jakým proviněním byla nerozumná polská zahraniční politika,jež stejně 
jako naše přehlížela co je důležité pro zajištění bezpečnosti státu.Iftied 
od počátku každý viděl, oo pro Polsko a jeho bezpečnost i možnost odolávat 
německému útoku až do příchodu spojenecké pomoci- jež ovšem nikdy nepřišla - 
znamenal pád Československa.Hranice Polska byly značně prodlouženy a polský 
stát byl obklíčen s mnoha stran.

Prudké letecké nálety dokonaly, oo začala a tak úspěšně prováděla 
pozemní armáda.Rozvraoely především železniční dopravu,což bylo ještě hor
ší, než pohroma, napáchaná «ničením bezpočtu budov.

Velmi brzy se ukázalo, že všechno, co jsme měli v Krakově, musí být 
evakuováno, bez ohledu na přání konsulátu.Ten se také přestal zajímat 
o Vojenskou skupinu a jeho činovníoi se objevili ve Varšavě na vyslaneotví. 
Nicméně, velmi brzy bylo patrno,že i Varšava sama je vážně ohrožena a že 
je potřebí ji opustit.Poláci hodlali ji bránit- a také ji bránili zoufale 
s nepředstavitelnou obětavostí a hrdinstvím. Nicméně, 1 polská vláda s 
polským generálním štábem pochopili nutnost opustit hlavní město. Také 
pro nás to znamenalo účastnit se evakuace. Tfyslaneotví se odebralo na 
Lublin, kam se uohýlila na čas polská vláda a tím se od nás oddělilo i 
místně. Vojenská skupina si to již před tím -na neštěstí hodně opožděně- 
na příkaz z Varšavy zaměřila na Lesno. Skupina gen. Prohaly pak putovala 
do Baranovič, městečka nedaleko vojenského tábora, určeného pro skupinu, 
jako základnu pro legii. Ktfakuace Varšavy byla velmi snadná.Na nádraží 
bylo slunné množství novýoh,ještě nezaježděných aut,majetku to Škodových 
závodů. Tv nám dali Poláci k disposici jako československý majetek a 
mohli jsme si jich vzít kolik jsme dovedli obsadit.

Evakuace Varšavy
96
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Ant.? byla dodána na vyslanectví a prvně a naposledy se vyslanectví 

a skupina Prohalova i Johánkova sešli bez nevraživosti. Na vyslaneotví se 
pálily dokumenty - není ovšem jistá,že bylo spáleno všeohno - a ze sklepů 
vyneseny nápoje.Každý 3i mohl nabrat na oestu tolik láhví, kolik chtěl.

Cesta z Varšavy byla oelkem hladká, ač jsme oestou narážali již na sku
pinky lidí,prchá jících na severovýohod, staráš stejně jako jsme se setkáva
li s proudem polskýoh vojáků, jdoucích na frontu.Viděli jsme ovšem již 
také zříceniny budov,jako následku náletů a učinit si představu,jaké zhou
by dokáže natropit moderní válka. Bylo to mnohem horší,hež oo jsem viděl 
za první světové války,ale byl to jen počátek. Nebylo to nio proti tomu,

V
co přišlo později,když se ničivost moderních zbraní ještě vystupňovala.

Putovali jsme přes Brest nad Bugem (známějším u nás jako Brest Litov
ský) v němž bolševici kapitulováni před císařltícým Německem. ) Než jsme do
razili do B>ranovič,kde za první světové války byl nějaký čas hlavní stan 
carské ruské armády, zajeli jsme na noc do tábora v Lešnu. Zde jsem měl po
někud pohnutý rozhovor s pplk. Svobodou, který pro mne a mou rodinu zajistil 
pokojík v jednom z početných baráků tábora.Svoboda si přišel stěžovat,na: 
že Kahánek,který s námi do tábora zajely e zde přenocoval, se mu v rozho
voru ohlásil jako päHxnonsmý zplnomocněný zástupae ministerského předsedy 
Berana a z těchto plnomooí vyvozoval určitá oprávnění. Podle toho, co ifi 
Svobodajfeícl,Kahánek mne označil za druhého Beranova zmooněnce. Svoboda byl 
tím pobouřen a žádal vysvětlení. Poměrně snadno jsem mohl uklidnit Svobodu 
pokud šlo o mé poohybné hodnostářství. Vyložil jsem mu,že jsem přišel do 
zahraničí bez osobních apsirací a že mám jedinou tužbu:vrátit se do svobod
né vis stí a usednout znove v redakci. Tak,jako jsem se začlenil do Vojen
ské skupiny,začlenil jsem se do legie a podřídil se Prchalovi. Na nějaké 
spory v exilu nemám ani pomyšlení. Všechno co bud*,  bude si musit národ 
svobodně rozhodnout sám,Svoboda to vzal na vědomí,ale nebyl smířen s Kahán- 
kem. Prohlásil,že ho dá zatknout. Trvalo dlouho, než jsem ho přesvědčil, 
aby si s tím dal pokoj.Varoval .jsem ho,že na polské půdě nemáme práVo něko
ho zatýkat, tím spíše,že Kahánek,ač s námi přijel, není členem legie a 
nepodléhá vojenské kázni.Svoboda to nakonec uznal a za chvíli přinesl nám 
do pokoje čaj a bavil se s mou manželkou a dětmi.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 564



98
Následujloiho dnes se naše skupina odebrala do Ba ran o vlč. Zde nám nezměr

né služby prokázal plk. Dostál, jehož polská uniťbtoa dělala hotové zázraky, 
zejména u místních úřadů.

Za normálních časů byly Baranovice zásobovány denním tiskem z Vilna,ale 
doprava byla tak rozrušena, žo lidé byli bez novin.Kahánek se rozhodl,že 
společná s místním předsedou Svazu legionářů a za pomoci vysílačky v Barano
vi čích zařídí vydávání lokálního denního listu. Zprávy dostával z vysílačky 
a mne vyzval k účasti na tomto podniku. list jsme tiskli v poněkud oAtat 
obstarožnější tiskárně.Vypadala tak na konec osmnáctého nebo počátek deva
tenáctého století a tiskařský lis tyl poháněn ručně, stejně javo všechna 
sazba byla ruční.Vydali jsem ovšem jen asi tři nebo čtyři čísla,protože i 
pobyt v Baranovičíoh byl krátký a náhle skončil. Jednoho večera,když jsme 
se chystali k spánku, zabouchal na okna domku, v němž jsem byl ubytován 
se svou rodinou, plk. Dostál a vyzval nás, abychom se okamžitě sebrali aimauiilfr 
usedli do drožky, v níž přijel. Pojedeme vlakem dále. A tak jsme opustili 

pohostinný dům, nechali v něm skoro všechno, co jsme si s námahou za našeho 
pobytu v Polsku opatřili a nastoupili zdlouhavou a ne právě příjemnou 
cestu měrem na Tarnopol. Zc3e jsme viděli pumami zničené vlaky,nádraží 
a jiné budovy. Byli jsme již skoro v samém Tarnopolu,ale pak jsme se vycou
vali k menší jedné stanici*v  jeho blízkosti a vystoupili. Byl to Velký 
HLubučak.Ba několik dnů jsme se zde usadili a obec docela vy jedli. I^>lk. 
Svoboda,jemuž nabídli pokoj v jednom domku, mně a mé rodině pokoj přene
chal a ubytobal se ve Školní budově.

Od počátku svého novinaření jsem projel slušný kousek Bvropy a až do 
té doby, kdy jsem se dostal na polskou Ukrajinu,považoval jsem některé 
končiny Slovenska-jaké byly za maďarského panství-a Podkarpatskou Bus za 
vrchol zaostalosti. Velký Hlubuček mne přesvědčil, že mohou být končiny 
ještě zaostalejší. Pri tom je nutno pamatovat na to, že toto místo mělo 
železniční stanici a velkou školní budovu,takže nemohlo být tím nejhorším, 
co byohom byli mohli spatřit na polské Ukrajině. Ale nám to dooela stačilo. 
Tato končina už prostě nevypadala na Svropu.

Na kiuhučutiEm Hlubuček byl jednoho dne podniknut prudký letecký útok. 
Podle tvrzení některých přátel byla útočící německá letadla opatřena polský
mi rozoznávacími značkami.Neviděl jsem je dost dobře,abych to mohl potvrdit 
nebo vyvrátit.Vím jen,že jsme při tomto náletu ztratili jednoho četaře 
aspiranta. Hýla to naše první ztráta v polské akci.
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Do Hlubučku přišla zpráva o tom,že na polské území vstoupila sovětská 

vojska. Původně zpráva zněla,že sovětčíci p’išli jako spojenci,ale velmi 
brzy se ukázalo, že přišli zákeřně přepadnout zemi, s níž měli smlouvu o 
neútočení,abyrvali, co se urvat dá a že o tom měl již pan Stalin dohodu 
s panem Hitlerem. Byla to ráda dýkou do zad,ale konečně,mělo to alespoň 
jednu výhodu.Ukázalo to alespoň části světa, jakou oenu mají smlouvy 3e 
Sověty. A ostetně,kdybýby byli přišli jako spojenoi, výsledek by byl stejný. 
Nikdo by je nebyl z Polska už dostal ven.

Múseli jsme opustit Hlubuček- měl jsem dosud k disposici auto- a hodně 
svízelnou cestou jsme se dostali do Horodyště,kde jsme hodlali přenocovat. 
Asi o půlnoci přišel do mého pokojíčku Svoboda 3 příkazem, abych se připo
jil se svou rodinou k malému konvoji ( škpt. Scheitzer,kpt.Bauer, npor.Michá
lek a snad ještě někdo. ) Měli jsme jeti na Zalešciky a zastihnout zde gen. 
Prchalu a vyslanoe Slávika a dostat od nich pokyny, má-li legie ustoupit do 
Rumunska nebo do Sovětského svazu. Legie bude pod jeho velením pochodovat 
za námi. Podali jsme si ruoe a od té doby jsme se již nesetkali.

V asi čtyřech autech jsme nastoupili nejhorší cestu,jakou vůbeo pamatuji. 
Dostali jsme se do proudu ustupující polské armády, jež se valila do Rumunska» 
Popojeli jsme vždy několik metrů, pak jsme zůstali stát zase několik minut 
a pak so to opakovalo.Někdy jsme musili opustit silnice -celkem velmi 
dobré- a jeti přes pole,ale po dlouhém putování jsme přejeli krajinu, v níž 
jsem se oaitl v ^edné fázi první světové války.Nakonec jsme dorazili k 
ÄmanBxŽEŽK řece,která tvořila hranici mezi Polskem a Rumunskem.Byl večer, 
na polské straně bylo přísně raisáián udržované zatemnění,na rumunské straně 
bylo plno světel.

Protože naše vyslaneotví nebylo již v ZalefŠčikáoh,ale v Rumunsku,přešel 
škpt. Schweizer hranice, aby vyhledal vyslanoe, noní-li v černovicíoh.Nebyl. 
Byl již v Bukurešti.Gen. Prohala byl v tu dobu xaámžfflK zajat sovětskými vojsky, 
Šajáx jež jej však po krátkém zadržení pustila na svobodu,protože chudáci 
sami nevěděli, kdo bude jejich spojencem a k lo nepřítelem. Mezi námi pak 
a legií stála již Rudá armáda, jež legii zajala.Musili jsme proto do Ru
munska, kde jsme se sešli s gtn. Prchálou. Bez překážek jsme přejeli hranice, 
vyspali se v první vesnici a teprve v Botošanech mohly rumunské úřady
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tento •'/pád polské armády do Rumunska zastavit, roztřídit a podřídit 
svému dozoru. Přešli jsme do Rumunska s valnou částí polské armády. Společ
ně přešla i polská vláda a president Mosoicki symbolicky na poslední pídi 
polské půdy se vzdal presidentství.

♦»*
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Přechod do Rumunska znamenal za so jednou smutný konec nad jné epochy. 
Poláci prohráli válku a my s nimi. Bylo to jistě jen dočasné,ale bylo to pře
ce jen tragické. Všechny naděje »kladené v naši tamní akci byly políbeny. <elá 
naše svízelná práoe,podniknutá s takovým zanícením, byla uvedena v niveč. 
Nezbývalo, než složit všeohny naděhe na vzdálený západ, v jehož opravdovost 
a dobrou vůli bylo těžko věřit po tom, jak opustil nejen nás, ale i Polsko, 
jemuž toho^f tolik slíbil. Chtěli jsme věřit, musili jsme věřit, abychom ne
uradil v zoufalou beznadějnost,ale nejistota zůstávala. A 3 mimořádnou neod- 
bytností se vracela otázka: co texl?

Po celou dobu našeho pobytu v Polsku, stejně jako za našeho prodlení v 
Rumunsku jsme trpěli naprostým nedostatkem spolehlivých zpráv o tom, co se 
děje v okolním světě, zejména pokud se týká úmyslů západních mocností a pře
devším ovšem existuje-li a jak probíhá naše akce v zemích,jež dosud nebyly 
porobeny nacistickým výbojem. Nevěděli jsne ani, do jaké míry je západní 
svět ochoten alespoň dodatečně splnit své závazky k Polsku a je-li ochoten 
vžiti na vědomí,že se nemůžeme smířit s tím, co se stalo v Mnichově a po něm.
A ovšem, byla zde docela neodsunovatelná otázka:co bude s námi v Rumusl^u? Od 
prvních chvil jame viděli,že Rumuni nemají rádi Poláky.S námi měli spojenec
kou smlouvu,ale platí i nadále za dnešníoh poměrů? Jaké bude rumunské 
stanovisko k nám, jsou zde vůbec nějaké vyhlfidky pro naši akci, budeme zde 
alespoň strpěni,Si budeme donuceni hledat co nejryohleji nějaká nová úto
čiště a pokračovat tak v bludné cestě světem?

V prvních dnech vypadala ovšem ta Sást Rumunska, do níž jsme přišli, 
jako země fakticky okupovaná polskou armádou. Botošany byly v práván slova 
smyslu zaplaveny Poláky. Rumunské úřady se chovaly nevtíravé a poshostinně. 
Maše skupinka, na př. byla zastavena na náměstí a sám náčelník polioie tam 
neprodleně přiděloval noclehy všem nečekaným hostům,(Teprve mnohem později 
jsem zvěděl od prvních rumvuiských známých,ns než jsem se vzmohl,že tyto 
noclehy byly poněkud zlomyslně přidělovány do domů, patřících občanům židov
ského vyznání, Rumuni se nikterak nesnažili za střít, že je mají neradi. My 
jsme se dostali do domu lidí celkem příjemných, ale tak fanaticky pravo
verných,že jsem si v sobotu nesměl zapálit cigaretu nejen v daně,ale ani 
ne na dvorku.Rozškrtnout zápajlku byla "práce" a tudíž hřích, za který

Rumunské dny (I)
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nese odpovědnost nejen ten, kdo tuto práci koná,ale všichni obyvatelé domu, 
v němž tak učiní. Proto nebylo dovoleno tak učinit ani na chodníku před, 
domem,ale bylo potřebí odejít o kousek děle,před jiný dům.)

Tfried první den mne na ulici zastavil jeden student,který nejprve zjišťo
val, nejsem-li Polák, ale Čech.Dělal ml průvodoe, vyložil ml, jak mizerným 
státem je Rumunsko a zavedl mne k jednomu místnímu advokátu,který ml věno
val němeoko-rumunský slovník. Oba mi pak dali doporučení na jeden týdeník 
v Bukurešti.Když jsem tam později zasel, zjistil jsem, že všichni tito no
ví známí jsou velmi blízcí - mírně řečeno - ilegální komunistioké straně. 
Tak mi tato známost nebyla nic platná,protože jsem o přátelství v tomto tá
boře nestál.

Po několika dnezéh 3e rumunské ú ;ady rozhodly něoo podniknout se zápla
vou vojenských uprchlíků. Na nárožích se objevily plakáty, jež v rumunská 

polské řeči upozorňovaly příslušníky polských branných sil,že je pro ně 
naohystáno ubytování v záchytných táborech. Byli vyzýváni,aby se přihlásili 
a bylo jim slibováno, že sa rumunská vláda bude o ně otcovsky starat. Poli- 
aie se však nenamáhala tuto výzvu vynuaovat a polští vojáci a letci se do 
internaae ani trochu nehrnuli.Chtěli do Francie,aby mohli pokračovat ve vál
ce. Aby se vyhnuli z jištění,směnili se v civilisty prostě tím,že knoflíky 
na uniformách, na nichž byl předepsaný orlíček, nahradili obyčejnými knoflí
ky. Za dva nebo za tři dny/ se nedalo v Botošaneoh koupit civilní knoflík.

V jednom z tamních biografů bylo zřízeno polské středisko,V sále byly 
dlouhé stoly, opatřené názvy jednotek -byl tam také jeden stůl pro Česko
slovenskou legii. Tam bylo poskytováno skromné sice, sie srdečně poskytova
né pohostinství z prostředků polského a snad i rumunského Červeného kříže. 
Bůh ví, kde se tam nabralo tolik mladých polských děvčat,jež nás tam obslu
hovaly. S některými z nich se mé dcery setkaly ve Trancii na školách,nebo 
na společných podnicích českosloven3ko*pol3kých  v Británii, dokud se naše 
vláda neobrátila k Polákům zády.

Při tomto středisku byla velmi čilá kancelář,která poskytovala rady 
všeho druhu a současně vydávala bez přílišného zkoumání osobní dokumenty. 
ÍSifejp Polský konsulát v Černovicích totiž okamžitě zřídil zde filiálku,
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jež vydávala se vzornou ochotou cestovní dokumenty,na nichž bylo pečlivě vy
necháno všechno,co by mohlo rflrést někoho na stopu toho,Že majitel dokumentu 
má něco společného s armádou a vojančením. Byl jsem náhodou přítomen tomu, 
když se úředník konsulátu dohodoval s generálem Zajoncem o tom,jaké zaměst
nání uvést. Ptal se:"pane generále, úředník?"

Hnotná otázka,a±spssx alespoň naší skupiny, ale nepochybně i polských 
příslušníků branných sil a dosti početných civilistů, byla vyřešena poměrně 
snadno. Rumunská národní banka byla ochotna vyměnit každému-nevím dnes již 
kolik- polských peněz za rumunské. A při tom byla tak liberální nebo lajdácká, 
že se nikdo nestaral zjistit»kolikrát kdo přišel s různými dokumenty. Stačilo, 
že měl nějaký átekasm dokument.Sám jsem měnil peníze nejdříve na pnzxi polské 
cestovní pasy celé rodiny - měli jsme přece každý samostatný pas- a jekk potom 
ještě na vůdčí list z Prahy, na mezinárodní novinářskou legitimaoi a snad 
ještě na něoo. Polské peníze jsme měli a konečn’, byl tam jeden pan major, 
který provezl pytel bankovek, určený patrně k financování naši legie v Polsku« 
Ten vypláoel "zálohy na plat".Přísně ovšem vyžadoval potvrženky,protože,jak 
prohlásil,po válce to bude musit vyúčtovat a nerad by jaůxtt to platil ze 
svého. Byl dost štědrý.Ač jsem kvapně vyměnil co se vyměnit dalo, měl jsem 
ještě ve Francii 200 zlotýoh. Hodně dlouho po válce jsem je daroval někomu 
pro jeho sbírku kuriosit.

Pan major byl i jinak podnikavý. Jednoho dne pozval nás několik na večeři 
do jedné velmi dobré restaurace.Když jsme skončili hodování, prohlásil:*  a 
nyní přijde smutná dohra". Požádal o účetní a na jeho zaplacení nabídl-polské 
peníze,Dopadlo to ovšem mnohem lépe, než jsme se obávali,Restauratér přijal 
peníze jako zástavu, vyžádal si čestné slovo,že to zaplatíme v rumunských 
penězích a když pan major jakýmsi záhadným způsobem provedl výměnu potřebné
ho množství polských peněz, vrátil mu restauratér slavnostně onu zástavu.

Všichni Poláci byli odhodláni jeti do Francie a činili k tomu přípravy. 
Byli ochotni postarat se i o nás,ale ač jsme s tím také počítali, nemohli 
jsme se zapojit na žádný z jejich transportů. Potřebovali jsme vejít ve styk 
s našimi autoritami. Rozhodli jsme se zajeti do Bukurešti,ale byli jsme 
předem s rumunské strany varováni,že nelegální přistěhovalci nesmí do Buku- 
rešti. Policie zachytí každého,kdo se o to pokusí. Na prefektúre nám dali 
povolení k cestě po Rumunsku, platné čtrnáct dnů. Podle tohoto dokumentu
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jsme měli jeti na rumunsko-bulhar ská hranice.(Jméno pohraničního města 
jsem docela zapomněl.)

Vydali jsme se na cestu a ovšem jsme se odahýlili z předepsané trati. 
Kdesi na silnici nás zastavila četnioká hlídka. Její velitel žádal, abychom 
zůstali na místě*Až  bude zastaven větší počet aut, odvede oelý konvoj do 
Ploesti,kde nás předá místní polioil. Dal se ovšem umluvit a za 100 lei 
(oož ani pro uprchlíka nebyly žádné peníze) a dopravu do Ploesti, nečekal 
na další uprohlíky,ale odejel s námi do Ploesti.

Přišli jsme na policii,kde jeden velmi slušný úředník nám vyložil,že ne
můžeme do Bukurešti. Nabídl nám však povolení k pobytu na čtmáot dnů,s prá
vem cestovat až na místo, kde opustíme Rumunsko. Dali jsme si zapsat do 
dokumentů jako místo určení pří stav^Donštasa. Na dokumentu bylo výslovně 

uvedeno,že nemáme právo cestovat do Bukurešti. Když nám tento dokument vydal, 
dodal k našemu překvapení, že ví dobře,že pojedeme do Bukurešti,at máme 
v dokumentech napsáno ookoliv. Tož,až tam pojedeme, máme se vyhnout silnici, 
kterou ukázal na mapě a vjeti do Bukurešti silnioí»kterou také ukázal na 
mapě.Na té první je četnioká hlídka a na té druhé není.V zájmu spravedlnosti 
budiž uvedeno - vzhledem k podivné pověsti, jíž se tehdy těšilo Rumunsko a 
to plným právem -že ani nežádal úplatek, ani jsme mu žádný nenabídli. Byla 
to jedna ze vzáonýoh bílých vran, na něž jsme narazili v Rumunsku.

Někde cestou telefonoval inž. Michálek,který byl v civilu zaměstnán u 
škodovky ve Varšavě, prodejně Škodovky v Bukurešti. Dohodl se s nimi, že na 
místě blízko města budeme očekáváni jejioh zástupcem,který nám pomůže, 
kdybychom se dostali do potíží.Z vlastenecké povinnosti a také proto,že 
jsme mohli vrátit Stodovoe naše,vlastně jejioh, auta,jsme byli očekáváni, 
do města se dostali a dokonoe ubytováni ve slušných hotelech na útraty 
této továrny.

ftied večer jsem telefonoval československému vojenskému attaché v Rumun
sku plukovníku Pikovi.Vyložil jsem mu naši situaci a ptal se ho, kdy ho 
mohu navštívit. "Příj$dte ráno”, zněla jeho odpověcL Ptal jsem se v kolik 
hodin a uslyšeltwTo jste voják,když nevíte,kdy je pro vojáka ráno?”.
Zeptal se ještě, co nejvioe potřebujeme a když jsem se zmínil o dokumentech, 
žádal, abych přinesl fotografie a potřebné osobní údaje. Přepadl jsem jej 
při snídaní »odevzdal fotografie a údaje a Pika mi řekl, abyoh byl v šest
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hodin večer v hotelu, v němž byl ubytován vyslanec Slávik. Když jsam taa 
přišel, vytáhl Pika z kapsy potřebné čes/koslovenské pasy, vystavené údajné 
již před vypuknutím války ve Varšavě a opatřené nejen vstupním visem do 
Rumunska s povolením k čtrnáctidennímu pobytu v Rumunsku, ale také vstupním 
visem do Francie! A Pika dodal s vojenskou stručností: o nio se nestarejte, 
všeohno bude zařízeno a vyhněte se všemu, oo by mohlo způsobit vám i nám 
napři jemnosti.

Znal jsem z domova znamenitou pověst, jíž se Pika těšil. Zde jsem měl 
příležitost poznat,že pověst, jež jej předcházela, nebyla nijak nesprávná, 
fiyl to nejvěcnější náš úřední činitel, s nímž jsem se za celou dobu druhé 
světové války setkal.Nepřekvapí proto,že byl ničemně zavražděn českoslo
venskými bolševiky.

♦ ♦♦
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Rumunské dny (II)

V Rumunsku jsme byli asi čtrnáct dnů.Náš tamní pobyt se lišil podstatně 
od našeho života v Polsku.Tam jsme žili v ustavičném napětí a ve styku s 
prostředím, v němž jsme se ocitli. I ti z nás,kteří se nenaučili řeči a nesna
žili se o to,protože jejich sdaknar úkolem nebylo navazovat styky, po obyt ili 
rychle oo jim stačilo pro kmžrimdmjiíxpnitižmlsnx jejioh každodenní potřeby. A x 
ač bylo Polsko nám kdysi značně nepřátelské,velmi ryohle se poměry změnily a 
Poláoi počali projevovat sympatie k nám a naší věoi.Tou měrou,jakou se schyloy 
válo k váloe, jejíž neodvmatnost každýsbližovalo se myšlení prostře
dí,v němž jsme žili, s myšlením naším.Z uprchlíků, zasluhujících soucit a 
podporu,jsme se kvapně stávali spojenoi, oceňovanými a zahrnovanými pocity 
přátelství.

Pro nás samé to byla doba vzrušeného očekávání a vypjatých nadějí. Pro ty 
z nás pak,kteří jsme se účastnili tím či oním způsobem akoe v n|jrozmanitěj- 
ších funkcích,at již interní organisací, nebo ve stýku s polskými úřady,ve
řejnými činiteli a tiskem, to bylo období nezměrné a horečné práce.Její roz
sah se ustavičně zvětšoval. Byly chvíle radosti z úspěchů a otřesů důvěry 
nad drobnými neúspěchy.

Příchod ůo Rumunska znamenal změnu docela podstatnou.Přišli jsme do země 
nám přátelsky nakloněné, mezi staré a věrné spojenoe.Zároveň však jsme se 
ooitli v prostředí naprosto nevzrušeném tím, oo se ve světě přihodilo. Rumun
sko mělo mír, válka byla mimo jeho hranice a veřejnost ji sledovala jako di
váci,kteří s.ymnatisovali s tím či oním,ale docela nevášnivě. A byla to polská 
tragedie a ne naše, co bylo především na rumunských fary šlích. Pokud jde o nás, 
byli jsme jen přílepkem Poláků. Problémem pro úšsctx Rjnauny a jejich úřady 
byli Poláci a ne my. A tak,stalo-li se nám Polsko jakýmsi náhražkovým domo
vem, Rumunsko bylo pro nás jen přívětivou cizinou. Počítali-li jsme,že zůsta
neme v Polsku do doby, křty společně s jejioh vítěznými vojsky vkročíme do 
vlasti přes společné hranice,Rumunsko bylo pro nás jan místem velmi přeohod- 
neého pobytu,odkud se odebereme jinam, jakmile bude naše odcestování zaříze
no. Na nás bylo nyní složit ruce v klín, čekat a odpočívat.Práoe,pokud tu 
nějaká byla, připadla zastupitelským úřadůn, s nimiž jsme neměli přímého 
styku,jež se o nás staraly,aniž by do našho života přímo zasahovaly. A proto
že jsme neznali ani řeč a neměli příležitost se jí naučit,domlouvali jsme 
se v nejnaléhavějšíoh případech denního života francouzský a německy. S nor-
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málními občany jsme se ani za pomooi těchto dvou řečí nemohli darinrrü doro
zumět a tak jsme žili v naprosté isolaoi od našeho okolí.

Ačkoliv policejní režim byl v Rumunsku smutnou skutečností,jeho působení 
vůči nám bylo celkem di3krátní. Ti z našich řad,kteří byli nuceni s úřady 
jednat, mohli jen potvrdit,že pověsti o úplatnosti úředních činitelů a zejmé
na četnictva nejsou vvmyslem nepřátelské propagandy. Proti počátkům v Polsku 
měli jsme dvě neocenitelné výhody.Naše zastupitelské úřady v Rumunsku- nebo 
oo z nich zbývalo - byly docela jiné než ty v Polsku. Měly nejen styky,ale 
také ochotu něco pro nás ánint udělat. A kromě toho,až do našeho příchodu do 
Bukurešti jsme byli malou skupinkou,pevně začleněnou do ohromého počtu 
polských branných sil. V tomto počtu jsme se utápěli a pro většinu z nás to 
bylo jediné prostředí, do něhož jsme se dostali. A polské úřady se staraly 
stejně o své, jako o nás.Teprve b Bukurešti jsme se definitivně od nich 
oddálili a zde se k nám připojilo ještě několik álÁšíoh příslušníků legie, 
kteří se tím či oním způsobem ižmsysůi po nás dostali do Rumunska.

Pobyt v Bukurešti byl velmi příjemný. Ubytováni ve slušného hotelu, v 
městě, jemuž byla udělena pochvalná přezdívka "Paříž Balkánu*,  měli jsme po- 
oit odpočinku před dalšími úkoly. Nevím, kolik vědomostí o Bukurešti si riw 
odnesli jiní z tohoto pobytu. Sám jsem z města viděl jen nepatrný kousek a 
navštívil jednu kavárnu. Zvláštní náhodou to byla "novin řská kavárna", v 
níž jsem narazil na Kahánka, který tam seděl s několika jinými novináři- 
rumunskými a z ještě jiných zemí.Bylo to naše poslední setkání,ač Kahánek 
pomýšlel na to odebrat se do ftiříže, patrně po návštěvě ještě některé jiné 
jihoevropáké země.

V hotelu,kde byl ubytován vyslanec dr. Slévik, jsem narazil na ještě 
jinou skupinku. Bylo to několik příslušníků čs. zpravoda jaké služby, s ni
miž jsem dříve měl jen velmi povrohní styky. Nyní na mne přišli s požadavkem,
abyoh jim vydal všechny
dokumenty, jež jsem zaohránil při útěkujz Varšavy a se jména, abych jim dodal 
potřebný materiál proti generálu Prchalovi. Td.dé,kteří se v Polsku před 
Prchalou zrovna plazili po břiše, chtěli nyní materiál proti němu. Petmě 
byli informováni lépe než my ostatní, co se děje v naší zahraniční akoi na 
západě a o zoufalém boji o moc nad zemi dosud nevšbudneu a ur.oudili-jak 
jsem později poznal dooela správně- že panstvo na západě nemá již potřebu 
pro Prchalu,protože kandidátů na vůdčí místa tam bylo již více než dost.
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Prohala pádem Polska prostě dohrál svou úlohu ve vedení zahraniční akoe. A 
zpravodaje! z Polska ohtěli umožnit novým pánům jeho odstavení a získat so
bě posioi,kterou jim Prchala nemohl zaručit.

Vyložil jsem jimi docela drsně,že co na mně požadují se příčí stejně všem 
předpisům, jako dobrým mravům. Služebně jsem dosud vázán ne Prchalu,právě 
tak jako oni. Prohala se může každou chvíli objevit v Bukurešti-nevěděl 
jsem ovšem, že byl zajat Rudou armádou. A vůbec jim nemohu řloi nio proti 
Prohalovi,protože nevím o ničem, v Sem by se byl provinil proti svým povin
nostem k národu a státu. Ovšem,kdyby něco takového učinil,neváhal bych sám 
proti němu učinit udání.

Huslím,že si zpravodajoi,representovaní Škpt. Klvanou, nebyli docela jisti 
a nenaléhali přílišně. Chápali dobře, že nikdo neví/, jak se věd i nakoneo 
vyvinou.Věděli,že Prchala je hodnostně nejvyšším generálem a že za normál
ních poměrů by se musil stát hlavním velitelem všech československých bran
ných sil v zahraničí.Nicméně, tento rozhovor a co se stalo v Beirutu,bylo 
počátkem všech mých potíží v axilní akci v zahraničí.

Po pohodlném celkem životě, který nám vrátil mnoho z duševní rovnováhy 
a náležitým stravováním a lenošením zahladil i fysické oslabení»způsobené 
nedostateným stravováním na počátku akoe v Polsku a pak naší svízelné cesty 
z Polska, přišel očekávaný konec.Dostali jsme rozkaz odjeti vlakem do přísta_ 
vu Constanca. Zde jsme prošli velmi ledabylou pasovou prohlídkou a nastoupili 
cestu lodí Tran saylva nie. Ze se to bylo bez přísného vojenského dozoru,spíše 
jako prázdninový výlet, než co jiného. Ubytování s® na lodi bylo v turistic
ké třídě.Navštívili jsme několik přístavů a směli vystoupat na několik hodin 
v Cařihradě a podívat se dokonoe na asijské jeho částí. Zde jsme viděli jednu 
patriotickou demonstraci a proslulé bazáry. Také v Pireu jsme směli vystoupit 
a zajeti si do Athén. Jednu noc jsme stránili v přístavu Alexandrijském,ale 
zde jsme nejen nesměli opustit loú,a^yli dokonce pod přísným dozorem britské 
policie,jež se snažila zabránit- docela zbytečně - aby nikdo z nás neuprohl 
do Palestýny!

Naše cesta skončila zatímně v libanonském Beiruty. Zde jsme byli zase uby
továni v různých hotelích -ten, v němž jsem byl se svou rodinou,měl přímý 
výhled na nedaleké moře. V jednom z přepychovějších hotelů -myslím,že se jméno 
val Exoelsioýr - jsme měli důstojnickou rutř jídelnu.V městě jsme měli Brajcunrs 
naprostou volnost pohybu- naše oestování bylo nořád jako prázninový výlet- 
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a podívali jsme se i do domorodé čtvrti.Prvně v životě jsme viděli vosy 
elektrické stókyx pouliční dráhy, v nichž první vagon byl pro bělochy a 
zadní přívěsný pro Araby a černochy. Ve středu města jsem narazil na lékárnu, 
jej ž majitelé byli z Prahy - zřejmě Němci židovského původu- byli jsme hosty 
firmy Hala a také našeho konsula,který Měl vilku za městem. Jeho manželka - 
původem Ruska - nám prozradila, ža pojedeme do Franoie a že tam je pro nás 
uchystán tábor v Agdu,kde jsou již ti dobrovolníci,xmžtaiakBjJfltJB kteří z 
Polska odešli do cizinecké legie. Ta je hned na počátku války podle ujedná
ní propustila do naší armády a tak se tam s nimi sejdeme. A paní konsulová 
nám začala vyličovat Agde jako město bez vodovodů, bez spaohovaoíoh zácho
dů a podobně. Tfýélili jsme, že je to hloupý klep,ale kdtyž jsme přibyli do 
Agdu, poznali jsme,že jsme jí křivdili a že to město je ještě zaostalejší , 
než jak je líčila. Jižní Francie byla ve skutečnosti jiná, než ct viděl 
novinář,který jezdil do Francie na redakční útraty a ubytoval se vždy ve 
velmi dobrých hotelích a stejně so omezoval na Paříž,Štrasburk a podobná 
víoe méně oivilisovaná města. Prostě,cestující s penězi nikdy nevidí, co je 
nucen vidět ten,kdo cestuje bez peněz.

V Beirutu jsme narazili na jednoho 'becha -dokonce ze Žižkova- pončkBťU 
staršího již seržána z povolání ( to je, jak jame později poználi,ohromná 
dwfežff) cizinecké legie. Francie právě zřizovala nový, sedmý,pluk cizinecké 

legie a náš krajan byl velmi pyšný na legii, na svou hodnost v ní a na 
francouzskou armádu vůbec.

Beirut sám je překrásné město, ale má jednu hroznou nepřijemnost. Jsou 
to mrňaví komáři,kteří prolezou všude. Musili jsme spát pod jemnými sílkami. 
V lékárnách prodávali jakési zelené sloupečky, jež zapáleny, vydávaly zá
pach, jemuž se komáři vyhýbali.

V Beitutu jsem se znova sešel s gen. Prchalou a jeho náčelníkem štábu 
majorem Sládečkem, nicméně oba žili poněkud odděleně od naší skupiny.Při 
jedné příležitosti,kd^ž mne zase zpravodajci začali otravovat svými poža- 
dávky dokumentů o Prchalovi,řekl jsem o tom Sládečkovi,aby o tom informo
val Prchalu. Byl bem přítomen Prchalovu rozhovoru s nimi. Prchala,který 
si zřejmě neuvědomoval, co se na něho chystá v Mříži, jim pohrozil, že až 
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se dostaneme do Franoie a on ss sectx ujme velení, si to s nimi vyřídí.
I pobyt v Beirutu mel svůj koneo.Nalodili jsme se na *bateau  de luxe*  

přepyohový parník - Champolion a nastoupili oestu do Pranoie.Ačkoliv byla 
válka,byla to má nejpřepyohovějaí a nejpohodlnějní cesta pc moM. Ale to 
už nemá nic společného s Rumunskem a Libanonem.
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Na francouzské půdě.

Když jsme vkročili na loa Champolion, ooitli jsme se formálně i když ne 
ještě faktioky na franoouzské půdě. Pravda, i Libanon sám patřil Francii ja
ko Kolonie,ale ač zde byly franoouzské úřady,uniformy a řeč,teprve nalodě
ní na francouzskou loď znamenalo pro nás příohod do země, námi kdysi tak mi
lované,pozdě ji tak nenáviděné a od níž jsme očekávali,že odčiní v boji pro
ti našemu i jejímu nepříteli hrozná provinění,jichž se na nás dopustila.

Jako na Transsylvanii, tak i na Champolionu nebylo jinýoh oestujíoíoh, 
kromě naší skupiny,jež se za našeho pobytu v Rumunsku a v Libanonu utěšeně 
rozrostla.Přírůstky přicházely z nejrůznějších stran. A jako tomu bylo od 
ohvíle,kdy jsme opustili Polsko, všechno bylo za nás a pro nás zařízeno 
příslušnými autoritami. Na Champolionu to byli již nesporně činitelé fran- 
oouzští, v jejiohž rukou jsme zůstali až do doby,kdy se nás ujali méně inte- 

f
ligentně a přívětivě českoslovenští vojenští činiteli. Pro nás prostě akoe 
v Polsku skončila a ve Franoii bude rozhodnuto, jak nás bude použito- Skon
čila doba naší iniciativy a všichni jsme se změnili v prostá kolečka v 
soukolí. A zatím jsme byli ubytováni v parníku,ač poněkud 3taromodní r,ale 
přece jen přepychovém a náš život na něm byl zařízen přesně podle fran
couzských vojenských předpisů. Důstojníci jeli v první třídě,poddůstojníci 
ve druhé a třetí a všichni ostatní ve čtvrté,opravdu ani trochu ne přepyoho- 
vé.Po prvé v zahraniční akci došlo k přísnému rozdělení podle hodností.

Pobyt v první třídě byl opravdu pohodlný.Jídelna vypadala jako obrovský 
sál v prvotřídním hotelu a protože houpavé moře působilo nepříznivě na 
choulostivé žaludky mnoha oestujících -postižena tím byla také manželka 
a jedna z mých doer -bývala skoro liduprázdná, zejména když jsme se dostali 
do náležitě vydatného mistralu. Hy,kteří jsme netrp?li .ááw nemooí,meli 
jsme se znamenitě, mnohem lépe, než od chvíle,kdy jsme opustili svou vlast. 
Zde jsem viděl denně Prchalu,který měl u svého stolu plukovníka dělostře
lectva Vysloužila,který se pxx k nám přidružil nevím kdy, mjr. Sládečka a 
ještě nevím koho. Byl zde také pravoslavný kněz z Pbdkarpatské Rusi,který 
denně sloužil poněkud složité bohoslužby a kromě toho trpěl vášnivou záli
bou k whisky,kterou jsem měl ve svých zavazadleoh. Protože jsem nikdy k 
whisky zvláště nelnul, vypot/iebova]|celou láhev,kterou jsem sebral při likvi_ 

dači našeho varšavského vyslaneotví.
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Nepamatuji se, jak dlouho jsme se plavili,ale cesta jednoho dne skončila 

a vystúpili jsme ne franovou z skon půdu v Marseilles. Dopravili nás na konsu
lát,kde jsem nalezl několik známýoh. Byl tu především konsul Voohoč, syn mé
ho dobrého známého, tvrdého realisty a přítele T. &. Masa lýka. Konsul Vochoč 
si získal velmi spatnou pověst -vož jsem se dozvěděl až mnohem později. 
Dobrovolnicijkteřé iyli z Polska odeslání do Francie,aby vstoupili do cizi
necké legie, uložili si na konsulátu své věci,jež všeohny zmizely,nebo,aby
chom si nehráli se slovy, byly rozkradeny. Byl zde také škpt. Wagner s manžel
kou, Wagner »který byl nějaký Sas před Mnichovem ve Franoii na nějakém vo
jenském kursu, prošel za mých Sasů Krakovem a odebral se do Francii,kde tnu 
uznali kapitánskou hodnost a v této hodnosti jej zařadili do koloniální pě
choty. Wagner byl v Krakově se svou manželkou a měl jsem příležitost jí pro
kázat jakési drobné úsluhy,jež mne nestály mnoho námahy,ale jež si Wagnero- 
vi, ku podivu, pamatovali. Wagner mi to opláoel po celou dobu naší známosti 
ve Francii a paní Wagnerová se rychle spřátelila s mou manželkou a toto 
přátelství potrvalo až do konce války.

Byl to Wiagner,který ke mně přišel s otázkou, choi-li být odeslán k 
Národnímu výboru, do Paříže, 51 hodlám-li jiti do Agdu k armádě. Ač mne 
všechno svádělo volit Paříž,kde byla možnost novinářského uplatnění a kde 
jsem měl různé francouzské známé, rozhodl jsem selbes váhání pro Agde. Do

sud myslím,že přes všechny trampoty, jež jsem tam měl, bylo to rozhodnutí 
moudré,V Paříži bych se byl patrně dostal do konfliktu 3 exilními autori
tami mnohem rychleji, než se stalo, když jsem šel do e rmády.

Po tomto rozhodnutí jsom nechal své kufry na konsulátu a s nejnutnějším 
vybavením jsem se odebral s jinými druhy do ponurých kasáren cizinecké le
gie Port St. Jean, odkud novářoi tohoto útvaru normálně nastupovali svou 
svízelnou esjcíih dráhu v afrických nebo asijských posádkách. 0 několik 
hodin později nás naložili do vlaku a dojeli jsme do Agdu. Bylo to prá
vě 28, října. První roo jsme přespali v žalostném baroku ještě žalostněj
šího tábora. A následujícího dne jisme byli již začleněni do čs, jednotek 
ve Francii.

Československé jednotky orělymjqnxiwtm Ve Franoii měly zprvu velení v 
Agdu,později, když byly přeměněny v poněkud fiktivní divisi, bylo veli
telství v Beziéres.0 velení v počátku se dělili plukovníci Hájek, vyni-
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kající náš zpravodajeo, o němž jsem později četl úvahu ^tehdejšího britské
ho vojenského attache a nyní vojenského redaktora Dail?, Telegraphu brig. 
Thompsons, že to byl nejlepší mozek v čs. armádě a pifaJanouch feiamkgiln Oba 
byli mýni dobrými přáteli a přátelství bylo i mezi našimi manželkami. Hájek 
byl formálně velitelem jednotek, Janouch velel táboru,při čemž IjSí také 

velitelem prvního pěšího pluku,který byl v době mého příchodu vlastně jedi
ným, který jakž takž existoval. Druhý a třetí, pluk byli na papíře. Přiohozí 
byli přidělováni podle jakéhosi klíče k všem tram plukůn,ale přee všechno 
své přidělení sloužili u prvního pluku a teprve později od něho odděleni. 
Byl jsem přidělen k šesté rotě druhého pluku,jemuž později velek plk.Sato
rie, těšící se přezdívce ’’zloděj”. (Nikdo ho neobviňoval z krádeží,ale’’zlo
děj*  byla jeho zamilovaná nadávka, jež byla pak jemujudělena jako přezdívka. ) 

0 Satoriovi se tínaMtm tvrdilo,že si Paříž podzemní cestou vyžádala příchodu 
jiného plukovníka téhož jména,ale že pozvání bylo omylem doručeno jemu a 
ne skutečnému adresátu. Ručit za to ovšem nemohu. Třetímu pluku velek pplk. 
”Ostravský”,jeho skutečné jméno vypadlo z mé paměti. Značná část důstojní
ků žila pod pseudonymy, někdy neproniknutelnými. Když mne před několika 
lety navštívil v Londýně jeden československý generál, nemohl jsem,když se 
mi hlásil telefonicky, uvěřit, že se s ním znám. Teprve když přišel do bytu 
viděl jsem, že je to jeden někdejší podplukovník, s nimž jsem se znal pod 
docela jiným jménem.

Ve Francii jsem byl malýta kolečkem v soukolí a proto mé osudy nemají 
pro nikoho zvláštní důležitost. Tedy jen tolik,že jsem byl zprvu velitelem 
čety a potom byl pověřen oensurou dopisů,což se krylo před táborovou veřej
ností tím,že jsem byl jmenován velitelem polní pošty. Byla to práae aármaxišm 
náramně otravně,ač se mi podařilo přijít na stopu dvou německých vyzve- 
dačů - spíše bych měl říci zrádců,protože to byli češi-ale «K ač jsme je 
zjistili,podařilo se jim uprchnout.

Tábor, v němž jsme byli ubytováni, byl původně určen pro uprohlíky z 
r publikánské armády ve Španělsku a podle toho vypadal. Byl nesrovnatelně 
horší než tec to, co nám dali Poláci v Malých Bronovioích a v Lešnu.Život 
v táboře byl nevalně příjemný pro důstojník'/,kteří dostávali slušný měsíč
ní plat a mohli si dovolit ubytování v městě-jestliže je našli. Prostí 
vojáoi dostávali žebráckou almužnu- jako ostatně všichni franoouzsští
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vojáci. Když jsme se usnesli věnovat část platu na přilepšení "mužstva", 
dostali jsme přísné pokárání od Vojenské správy Národního výboru v Paříži. 
Nedovedli jsme to pochopit a vyjasnilo se nám teprve,když jase shlédli na 
Vlastní OŘI blahobytné veličiny tohoto útvaru.Tam panovali generálové 
Ingr a Miroslav s oelou smečkou překrásně oděných adjutantů a jXiných je
jioh chvalořečníků a poohlebniků. 0 Miroslavové^ koloval již tehdy iáxlymx 
jizlivý vtip,že si myslí,že je dosud velitelem divise v Ceskýoh Budějovi- 
GÍoh,wahm» nebo že sedí v kanceláři v MNO. Konečně, nlo nellustruje myšle
ní této elity,jako příkaz,který jsme dostali společně s příspěvkem na oble
čení. Mimo jiné nám bylo nakázána pořídit si jezdeoké kalhoty bezvadného 
střihu. V Paříži nechápali, jak provolujíoí je takový příkaz,když ostatní 
dobrovolníci ^hodili v ošumělých uniformách, přinomínajíoíoh pomalu úbry 
armády Napoleona TU. ítaoho vojáků místo obuvi dřeváky!Pokud jde
o mne, koupil jsem si to nejnutnějšl a většiny peněz použil k oblečení své 
rodiny.

Ubytování v táboře bylo skandální a vojáoi byli nuoeni sáhnout k svépo- 
4^dcí a rozebrat zařízení (částečně i samu strukturu) jedné nepoužívané 
administrativní budovy. Byl z toho poprask a nařízeno vyšetřování. Měl jsem 
náhodou toho dne službu dozorčího táborového důstojníka a v této jednodenní 
funkoi jsem měl prohlídku provésti. Zde byl počátek jakési mé popularity V 
tváboře,protože jsem si zavolal svého výkonného rotmlstra, jemuž jsem uložil 
aby zpravil důvěrně všechny ostatní výkonné rotmistrv^'tom, že v určitou 
hodinu navštívím všdohny baráky a provedu tu nejpřísnější prohlídku a že 
předem upozorňuji,že kdo bude dopaden s kradenými věomi, bude přísně potres
tán velitelstvím a že současně bude na věčné časy vystaven mé hemilosti, 
protože byl tak Idisaný hloupý a dal se ohytit. Netřeba říoi,že se dooela nio 
nenalezlo.tyohl jsem hlásit s uspokojením plk. Janouohovi,že obviněni byla 
bezpodstatná a hrubě křivdila všem příslušníkům tábora.Janouoh vzal velmi 
formální na vědomi mé hlášení, poděkoval mi stejně formálně za svědomitou 
práci,kterou jsem vykonal a pak docela neformálě dodal polohlasem: "Já vím, 
jak jsi to zařídil a dohře jsi to udělal*.

Je potřebí dodat,že v táboře bylo mnoho důstojníků,kteří věděli,že je 
válka a že mají co činit s dobrovolníky.Byli tam ovšem také lidé dooela 
jiného druhu,kteří myslili jen na to, jak by se zalíbili vyšším pánům, &L-
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vot proto nebyl idylioký a první sa oelou dobu exilu bylo možno pozorovat 
kvapně ae šířící nechul k autoritám, zejména t^m v Pa Mži. Slovo *bourdorika “ 
(sídlo Vojenské správy bvlo v ullol Bourdonnais) mělo zvláště pohrdavý 
stuk. V Británii stejný zvuk měla "Park Street*  a *Fursecvoft*.

Vpoházky, dovolené jen po ’zaměstnáni7 mnoho příjemnosti nepřinesly. 
Agde,malebné město, nebylo městem podle našeho vkusu a k večeru řádili tam 
komáři.A všftm,prostým vojákům jak důstojníků-?, ztěžoval život příkaz,na 
němž Vojenská správa trvala neodbytně, že totiž nižší musí bezpoáteinečně 
zdravit vyššího, i k^yby jej viděl třeba desetkráte za den a v sebe kratším 
čase. V městě, zaplněném vojskem, se nedalo pomalu udolat krok,aby člověk 
nemusel nikoho zdravit, nabo děkovat za pozdrav.

♦♦♦
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Plukovník Karel Janouch, oběť režimu

Ttuský legionár Kárel Janouoh, velitel pěšího pluku ve Vysokém Mýtě a 
ve Francii velitel 1. pěšího pluku,byl jedním z ae^Qzmxnhmx nepozoruhodněj- 
šíoh zjevů zahraniční armády za druhé světové války.Do exilu jej doprováze
la nejen jeho manželka, syn Jirka a doera Eva, ale také pověst rozhodného 
vlastence.Optalo se o něm (a později to bylo potvrzeno), že když došla 
zpráva o mniohovaké kapitulaci,dal vytroubit! pohotovost a chystal se táhnottt 
na Prahu.Jen s námahou se ho podařilo přesvědčit,že se musí podrobit.Ale 
tento voják prvního odboje neváhal dlouho a zapojil se na druhý odboj.

fyjdfej/a statný, v bezvadné uniformě a snad jediný důstojník,který se do 

odboje odebral dókonoe i ae Šavlí, byl v prvních počátoíoh budování česko
slovenské armády nebryšším důstojníkem v Agdu,kde i ten první pěší pluk se 
početností sotva rovnal jednomu praporu. Druhý a třetí pluk, stejně jako dělo
střelecký pluk byly jen ve zrodu a stínové. I když velení československých 
jednotiac v agdském t boře převzal pozdějipltíkovník Hájek, než se tento fftkáta 
fiktivní útvar změnil v divisi, jejíž velitelství bylo přeloženo do Besieres 
a velitelem se stal můj přísel plk.Kratochvíl,po něm pak gen.Znaraenáček 
(Čihák) a pak nakonec i gen.Viest ( po jehož odmítnutí vésti nevycvičenou 
divisi na frontu se velitelem stal gen. Neumann, vystupující pod jménem 
Miroslav), Janouch byl stále hlavním důstojníkem v tboře,protože budování 
pluků se dělo humorným způsobem. Místo, aby byl postaven jeden pluk, pak 
druhý a potom třetí a další, nově příohozí byli přidělováni po troškách 
všem třem plukům a jiným přidružený» útvarům, ale službu konali u prvního 
pluku. A tak na příklad,ač formálně přidělen druhému pluku, sloužil jsem do
časně u prvního pluku, ne i jsem byl odvelen na poštu,abych řídil roštovní 
službu a současně prováděl eexmxn oensuru dopisů.

S Janouchem jsem dlouho nepřišel do přímého styku. Mvslim,ž> jsem s nim 
mluvil v Agdu jen třikráte. Jednou,když jsem hláiil převzetí služby táborového 
dozorčího důstojníka, vymanil se mnou několik slov. Pak jsem Hlásil skončeni 
této služby,odchod od prvního pluku, což nelze označit za rozhovor.Když jsem 
dostal od francouzské vojenské správy pochvalné uznání, byl jsem k Janouoho- 
vl povolán, abych přijal jeho poohvalu, jež se pak objevila v denním rozkazu 
čs. jednotek. A konečně, 4ídyž jsem jednou zašel za jeho pob čníkem,abych 
ho varoval před jedním pochybným živlem, zavolal mne Janouoh a stěžoval si
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na kampsn,proti němí vedenou. Pak ml zmizel z obzoru, kdys byl náhle odvo
lán z vel;telštvi pluku a dán pod dozor n dělostřeleckého odddlln v 
Iß Nouvelle. Střežil ho (oficiálně) štábní kapitán DaleWcý,přítel z Polska 
a neoficiálně, ale velmi efektivně por.Pértl, typioký zpravodaj««» 

Janouoh,kterv nesouhlasil s Wiiohovem a hodlal se proti kapitulaci po
stavit se zbraní v ruoe, se netěšil najmenší oblibě u kliky, jež se zmocni- 
lavlády nad Vojenskou skupinou Národního výboru v Paříži, zejména pak u 
skupeny, jež přisluhovala dr. Edvardu Benešovi. Janoueh si kvapně získal po
věst fanatika a "fašisty", nejen pro svůj postup dona,ale i pro svou nená
vist k Němcům a bolševikům. V armádě bylo několik němčících příslušníků, jež 
tam nahnala jednak existenční tíseň, jednak přísnost francouzské policie, 
jež s naprostým klidem mobilisovala olzí státní příslušníky do vojenské 
služba bu§ v armádách spojeneckých (československé a polské), nebo ve zvlášt
ních útvarech pro cizince. Janoueh nebyl sám, kdo nemiloval N^moe- armáda 
byla vášnivě vlastenecká, ale spon za dobu svého pobytu ve 'Francii- a jeho 
zákaz mluvit německy byl přijat s nadšením vojáky,ale s nechutí u politi su
jící generálski a Štábní kliky v Paříži. Když do armády přišli Internovaní 
příslušníoi mezinárodní brigády ze Španělska,kteří dleli v ťboře v Gursu, 
objevila se bolševická infekce, jež se pak v Británii projevila vzpourou 
v táboře v Cholmondeley. Komunisté byli v armádě nenáviděni- byla to doba 
vřelého přátelství mezi Hitlerem a Stalinem « a armáda sdílela docela Ja- 
nouohovu nechul,jež byla nemilí ovšem panstvu v Paříži, podléhajícímu vždy 
více vlivu Benešova "Zahraničního ústředí", snažícího se likvidovat Národ
ní výbor v Paříži.

Nepřekvapilo proto,že Janoueh byl odstaven již ve francii a že již nikdy 
nedostal vojenské velení.V tajnůstkářství, panujíaím ve francii,se nikdo 
nedověděl podrobnosti.

S Janouohem jsem se tedy ve Pranoil nedostal do bližšího styku a oo 
jsem o n*m  věděl, bylo,že to byl dobrosrdečný člokěk,velký vlasteneo a 
přísný zastánce vojenské kázně. Spíše jsem znal letmo jeho rodiru, s niž 
Jsem se prvně sešel na fooťbalovém utkání mezi československ-m armádou a 
mužstvem cizineokýoh útvarů ve francii.

Teprve o pádu franoie, dyž jsme dleli pod stany v parku zámku aarkýze 
z Cholmondeley přišel jsem do bližšího styku s Janouohem. Jako parta měl 
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vlastni stan, v němž isolován od všech seděl oelý den u vahodu a díval se, 
nejde-11 nehodou kolem některý známý, který by se mu nevyhýbal. Sel jsem 
jednoho dne kolem -sám jsem měl také potíže a čs. vojenskými úřady,ač ne 
tak značné jako on - a Janouch mne zavolal do svého stanu. Plil jsme černou 
kávu a hovořili. Janouoh si stěžoval,že ho vyhlásili za Antisemitu a dodal: 
Tiš přece,že jsem si za pobočníka vybral žida*.

I v táboře byl náš styk jen občasný. Po několika dneeh zahálky Jsem byl 
povolán do "Našich novin”, jež tam začaly vyoházet a byl jsem tím plná 
zaměstnán.Janouoh poslán do výslužby a usadil se dočasně v Londýně,kde byla 
také dočasně má rodina.V tu dobu oblast Paddingtonu mezi stanicemi podzem
ní dráhy Warwick Avenue a Maida Vale byla jakýmsi střediskem neprivilegova
né čs. emigrace. Ti privilegovaní byli tehdy v Putney. Zde se naše rodiny 
sblížily a Janouohovůn se narodil syn Jan.

Z tábora jame se dostali do Leamington 9pa a teprve^Jyž jsem byl pro

puštěn z armády a povolán do studijního odboru ministerstva obchodu,sešel 
jsem se a Janouohem znova. Shlédli jsme se v Sokole a když na Londýn začaly 
nejkrutější nálety»poznal mne Janouch,abych se s manželkou a dcerou uby
toval u něho.í$ydlel tehdy ve vesnici Stoke Poge s, poblíže Slough »nedaleko 
Wlndsoru,kde byl zaměstnán u starosty londýnského Sokola inž. Danka. Bydle
li jsme u Janouoha po slušně dlouhou dobu a za tohoto pobytu se naše přátel
ství prohloubilo. Když jame se vrátili do Londýna »kam jsme dosud denně do
jížděli, byla jeho dcera Eva bytem u nás,když docházela tam do školy.

I tento styk byl xžhx přerušen,když skončila válka a Janouch se s ro
dinou, k mému převelikému překvapení, vrátil do Československa.Zůstal 
však písemný styk,který s mé strany byl přerván po únorových událosteoh, 
protože jsem ze zásady nikomu ze svýah přátel nepsal,abych ho nepřivedl 
do neštěstí. Byl jsem přece již od posledních týdnů r. 19H5 označen za 
"Živel národu a státu nepřátelský*.

Janouoh si na neštěstí neuložil stejnou reservu. Sledoval pečlivě mé 
přednášky v Britském rozhlasu a protože neznal mou adresu,psal mi do 
B.B.C. dopisy velmi oposičních názorů,ač mohl vědět,že v Československu 
pod komunistickým režimem panuje přísná noštovní censura. Ale nebojácný 
Janouch si nekladl újmu v projevech a nabádal mne ustavičně,abych byl 
ještě energičtější ve svých přednáškách než jsem byl. Jednoho dne jsem
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dopis» z n'hož jsem mohl usoudit,že se chystá odejit znova do ciziny. Zřejmě 
to mohl usoudit i oensor,který dovedl číst mezi řádky,zejména k$yž narážky 
nebyly příliš zastř-né. Jediný ástupek,který Janouoh učinil situaci bylo, 
že se přestal podp^ sovět plným jménem,ale psal pod přijatým pseudonymem 
Meridienne. (To bylo vilky,kterou měl za válku najatou ve Stóke Poges. 
Ale i to jméno bylo známo zpravola jom. )

A pak ne jednou korespondence ustala. Neurčité správy z československá na
značovaly, že ho stihl osud mnoha jinýoh sluinýeh lidí. Byl zatčen a uvězněn. 
Syn Jiří utekl do Británie, navštívil nás, ale neviděli jsme jej pak po 
hodně dlouhou dobu. Doers Bva se provdala za Nora a psala mé doeři z Norska. 
Od ní jsme zvěděli.že Janouoh zapadl někde ve vězení. A teprve někdy 1966 
jsme se dostali do styku s paní Janouohovou, jež přijela za svým »’nem do 
Británie z NoSíca,kam se dostala a kde žila se svou doerou a Janem. Od ní 
jsme zvěděli jaké byly Janouohovy osudy. Po 11 let byl ve vězení a pracov
ním táboře, a mnoha jinými dobrými Českými lidmi,jako na příklad s gen. 
Kvtlvašerea, hrdinou pražského povstání proti Nčmoům r. 194-5. Pak byl pro
puštěn a XX z milosti dostal službu nočního hlídače v mlékárně.A zemřel na 
otravu ze zkažené konservy.

To byl smutný konec ^hodného a poctivého českého vojáka»který dvakrát 
šel dobrovolně bojovat za svůj národ.Není to osud nijak jedinečný. Což 
neznamená,že by to nezatěžovalo účet komunistických zrádců a oportunistů, 
kteří s nimi kolaborovali a pomohli jim k moci.
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Za "ospalé yálky" (I)

Období maxi pádem Polska s prudkou "bleskovou válkou" proti Franoii bylo 
«not Ba zváno obdobím "ospalé války". Právem - pokud ovšem jde o odpůrců na
cisti okého Německa,kterA nespalo. Odpůrci blaženě podřimovali a doufali,že 
jakýsi zázrak odstraní Hitlera a x tím i nutnost něco podnikat. A za tohoto 
lenivého dřímotu živořila v Agdn a několika jinoch posádkách zahraniční 
armáda československá v žalostné isolaoi.

Ve Franoii jsme skutečně žili v naprosté ióamias isolaoi, jakou jsme ne
poznali v Polsku,ač náš tábor byl těsná u města,které samo bylo odříznuto 
od moderní doby a jejího života. Za jisté, dalo se zajít do kaváren,hospůdek, 
nebo na prooh zku k moři, fa Šili jsme vsak v cizím a částečně nevlídné» 
prostředí a všichni jsme měli poolt naprosté áKxaxx duchovní osamooenosti. 
A kromě existenční nejistoty je pro uprchlíka ze země porobené nepřítelem 
snad nejhorší pohromou,která jej může postihnout,jeho odtržení od národní
ho celku, od prostředí, na které zvykl. I ten,kdo měl to štěstí,že mohl navá
zat styky s příslušníky národa, na jehož území se uchýlil, cítil za každým 
krckem cizotu,v níž neměl oporu národního tělesa, k němuž pat il.

Drt^ivou většinu exilu postihuje vsak osud naprosté isolace,zhoršovaný 
také odtržením od jeho zájmů, povolání a někdejšího soukromého a někdy i 
veřejného života. S příslušníky hostitelské země, s nimiž se snad náhodfcu 
dostane do styku, nemá dooela nic společného. Je odkázán na styk s ostatními 
uprchlíky,kteří jsou stejně postiženi a t«*r  pak spíše napomáhá pokleslosti 
mysli a demoralisaci, než aby jí překážel.Kdo kdy prošel uprchlickými tábo
ry, nebo je alespoň jako já navštívil,ví docela dobře,jak kvapně mizí odva
ha i soudnost u těch,kteří byli osudem nebo smyslem pro povinnost donuceni 
opustit rodnou zemi. Tak tomu byl*  i ve vojenském táboře v Agdu,kde bezduchý 
vojenský výovik hasil kvapně všechno nadšení, dosud žijící v srdcích pří
slušníků tábora.

Vojenská kázeň může jistě zabránit naprostému poklesnutí myslívala doká
že to jen částečně. Sama na to nestačí. Nálada ve vojenském táboře v Agde byla 
podstatně horší, než v Hr'novicích, i když hmotné poměry,ač žalostné, byly 
nesporní lepší, než v Bronovioíoh nebo v Lešně. Ale ovzduší bylo docela jiné, 
než v oněch předchozích táborech. Ačkoliv jsme od samého počátku budováni 
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vojenské skupiny v Polsku,jež koneo konců byla i základem toho, oo vzniklo 
v Agdu,zásadně trvali na tom,že zahraniční armáda nemá být útvarem dobrovol
níků, se všemi chybami dobrovolniotví, ale pokračováním československýoh 
branných sil, jež provedly móbilisaci ne vzdáleném st novišti,přeoe jen až 
do příchodu do Francie jsme měli dobrovolnické zanícení. Zásluhou některých 
omezených velitelů a především ovšem hodnostářů Vojenské správy Národního 
výboru v Paříži, se tábor přeměnil v ponurá kasárna v hrozně zapadlé konči
ně,kde lišky dávají dobrou noo o kde celý život neznamená nio,než jíst,spát 
a cvičit. Mezi vojáky bez hodností a důstojníky se kvapně objevovala spole
čenská propast.Každý vojenský 4t var muBÍ mít ovšem nrzhdm rozdělení hodností, 
musí být řízen kázní, rozkazů nutno docela samozřejmě uposlefohnóut bez 
odmluvy a nižší se musí podřídit vyšším. Ale, je-li i ve vlasti poohybené 
a Škodlivé vytvářet vedle služební poslušnosti i společenskou přehradu 
mezi důstojníky a vojáky bez hodností, bylo to v zahraničí nejen pošetilé a 
nepřípustné, ale přímo zločinné f zavádět to v armádě,která- at jsme se 
na to dívali jak chtěli - ve své nodstatě dobrovolnic’/ou byla. A v této armá
dě nejeden prostý vojín nebo poddůstojník, nebo záložní důstojník měl před 
vstupem do armády nejen stejné, ale často i mnohem vyšší společenské posta
vení, než mnohý z jeho nadřízených.

V zájmu spravedlnosti musím doznat, že ne každý z vysokých velitelů byl 
Btejně omezený, jako hodnostáři Vojenské správy a někteří velitelé,kteří 
nedovedli pochopit rozdíl mezi domovem a cizinou.Generál Viest na příklad, 
který Jeden čas velel čs. divisi, vydal jednoho dn<= důvěrný rozkaz,pochopi
telně čtený jen důstojníky, v němž důrazně varoval před ksstovnictvím a 
vyslovil názor,že důstojník,který myslí jen na to něco užít než půjde na 
frontu, jnnti nemá oo pohledávat v zahraniční naší armádě. Varoval ánjchjKjwíxx 
ks důstojnioký sbor,aby svou rozmařilostí neprovokoval živoříoí mužstvo. 
Ale nákaza povýšenosti se šířila a vytvořila prvně v exilu nedůvěru ba i 
nenávist k důstojnickému sboru.

Nebylo to snadné zejména pro záložní důstojníky,kteří se "provinovali" 
ne stavov skýw'chováním, za něž byli často káráni. Ale přišli ze soukromého 
života a narazili v táboře na známé, přátele, nebo dokonce na příbuzné, 
kteří pokulhávali za jejich hodnostmi, jež jim sioe přilily v táboře vhod, 
ale na které v oizilním životě dooela zapomínali. Jak s nimi mluvit mimo 
službu- ba směli s nimi mluvit mimo službu? Měl jsem v táboře bratranoe - 
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byl i nadále mým bratranoem? Ü jedné roty byl kol.Klátit z "českého slova". 
Měl jsem se mu vyhnout a i neslužebnš mu říkat "vojíne Klátile"? U šesté 
roty druhého pluku, u nífc jsem jeden čas sloužil, mel jsem jako prostého 
vojína dr. Synka, jednoho z význačných redaktorů z Melantrioha.Neměl jsem jej 
rád jako novináře, a^e mohl jsem se mu v soukromí vyhýbat a titulovat jej 
i v soukromí "vojíne Synku"? Táborem na čas prošel starý přítel ze zednářské 
lože, 3 nímž jsem měl tolik společného, Weinmannův zeí a pražský advokát, 
který mne zastupoval v několika soudníoh spoieoh, dr. Leo Kraus. Bylo to 
provinění, že jsem ho pozval do svého bytu- na Agde přep^ohového- a bavil 
se s ním stejně, jak s důstojnickými jinými hosty,kteří tím byli nemile 
dotčeni?

Nebylo to snadné uchovat staré společenské zvyky v ovzduší kastovnícke 
povýšenosti nerozumných důstojníků, nabylo to snadné ani tam, kde člověk na
razil na přítele a známého,který nepatřil do kasty. Postižení obvykle cítili, 
že i když byli přijeti sebe srdečněji, je to 3 druhé strany, i když upřímně 
míněno, ne něco samozřejmého, ale jakási laskavost, míněná jen pro ně.Přá
telství neopláceli přátelstvím - z obavy, aby se nevystavili pozdežření,že 
využívají co jim je nabízeno - ale jen zdvořilostí. Mezi vojáky bez hodností 
rostl chlad, nedůvěra a někdy i nenávist k těm,kteří měli lepší uniformy 
a mnohem lepší život kkx než oni.

To vedlo k trapným chvilkám. Do kanoeláře,když jsem již byl od roty 
přeložen do vojenské pošty, přišel ke mně s jakousi žádostí postarší již 
jeden angmst prostý vojín, v civilu advokát, se žádostí, jež neměla oelkem 
nic společného s vojančením. Přijal jsem jej,aniž bych o tom nějak přemýšlel, 
jako byoh byl za starých časů přijal každého jiného.Nabídl jsem mu Židli 
a oslovil jej"pane doktore". Nezapomenu na ten údiv člověka,jejž život 
v táboře naučil považovat za zázrak, že i na vojně může někdo respektovat 
běžné společenské formy. Později jsem se dozvěděl, že o tomto svém udivu 
nemlčel mezi svými známými.

N^gnažil jsem se vlichovovat do přízně nadřízených eni podřízených,ale 
moje "civilistické ohovájií" mně bylo několikráte vytknuto jako "honění se 
za popularitou",jež by mně nebyla nijak pomohla v onom prostředí. Snad bylo 
mým štěstím,že do mého podhiky, přijel jednou na visitu franoouzáký gene
rál a vyslovil mi písemnou pochvalu,jež byla automaticky zaznamenána v roz
kazu divise, spolu s udělením pochvaly našeho velitelství. Nicméně, s jiné 
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strany jsem byl nejednou veden do trapné situace. Zaznamenávám to jon,abych 
osvětlil, jaké byly poměry v táboře.

Když jsem byl od roty odveden, abych se stal Velitelem polní poety, oož 
bylo jakousi zástěrkou pro mé skutečná služební určení censora dopisů vychá
zejících a tábora a docházejících do tábora, odebral jsem se po vyslech
nutí přeměny mého služebního určení k rotě,abych tam oznámi^že adrsfaaá 

odcházím z tohoto působiště. Rota se právě šikovala k obřadu, jímž bylo 
přečtení "rozkazu” a výkonný roltuľajffiterý mne viděl přicházet,uvedl rotu 
do pozoru. Zamával jsem rukou na znamení, aby toho neohal a když, nařídil 
pohov, řekl jsem mu, že rozkaz čisti neburiu, protože již nejsem u rotyka 
že rozkaz musí přečíst někdo jiný.A nyní se stalo něco, oo mne ohromilo a 
co se příčilo všem předpisům,ale na oo do konce svého života nezapomenu. 
Výkonný rotmistl)četař z povolání, oznámil rotě,že odaházím, že je to bo
lestná ztráta poo celou rotu a nařídil rotě "Jřaer" na moji počest a děko

val mi za to, jak jsem se k rotě choval. Bylo mi zrovna do pláče,když jsem 
děkoval rotě za poctu,kterou mi prokázala.

Nebylo to podle předpisů, ale stala se ještě křiklavější věc. Na Štědrý 
večer byla u všeoh rot slavnostní vánoční oslava a cZd své bývalé roty 
jsem byl velmi naléhavě poz*řán,abyah mezi ně na chvilku přišel. Zašel jsem 
tam, byl jsem velmi demonstrativns uvítán, vyslechl hodně nerozumný projev 
velitele roty, hodně mladého aktivního důstojníka a potom najednou jeden 
četař zaválel "pozor”, zdůraznil,jak rádi mne všichni vidí a nařídil,aby 
všiohni mi připili.Byla to velmi provokativní demonstrace proti veliteli 
roty a opravdu hrubé porušení kýzně. Musil jsem poděkovat a kvapně zmizet. 
0 věci se hodně mluvilo v táboře a nevím, komu mám děkovat za to,že jsem 
nebyl vyšetřován za účast na něčem, oo mohlo všem účastníkům vynést slušné 
trošty.Snad jen to,že na velitele roty byly již různé stížnosti, byla 
s ohledem na fcstkx tohoto "sekáče" věc přehlédnuta. Ale od jednoho podplu
kovníka, s nímž jsem měl celkem přátelské styky, xj3em slyšel, že je to 
velmi dobře,že sedím v kanceláři a nemám, oo dělat s vlastní vojenčinou.

V táboře se nikdo nestaral o vzdělávací a osvětovou činnost, stejně 
jako se nikdo nestaral o nějakou zábavu pro příslušníky tváb or a. Znalost
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franoouzštiny byla Mezi vojáky - a také mezi důstojníky - nevalně rczšířo- 
na. Neya$$íy skoro žádné styky s obyvateli Agdu a příslušníci tábora nevě

děli v podstatě nic o tem, oo se děje ve světě, dmxn v domovině a v exilu. 
Udí »kteří četli denní tisk- francouzský ovšem- se dalo spočítat na prsteoh. 
Místo informaoí kolovaly jen divoké pověsti, zejména o poměrech ve vedení 
exilu a to zejména v pařížském vedení.

Dodnes jsem nezvěděl, odkud tyto pověsti se do tábora dostaly,ale slyšel 
jsem je pomalu denně. A nikdy jsem nezvěděl, proč v táboře,který nenáviděl 
pařížské vedení, nejvíoe nenávisti se soustředilo na dr. Huberta Ripku, s 
nímž se sotva kdo znal a s nímž tábor a jeho posádka neměli dooela nio 
co činit.

Dr. Ripka se objevil v Agdu jen jednou. Do Agdu přijela skupina hodnostářů 
pařížského Národního výboru a v biografu pronesli k nám různé oelkem málo 
zajímavé a přesvědčivé řeči.’íluvil také Ripka - rozhodně ne ne jhloupě ji. Po 
přednáškáoh zůstali jsme ve skupináoh na ®»odba*oh  biografu a jak šel Ripka 
okolo,shlédl mne a vyměnili jsme spolu několik vět jako staří známí a někdej- 
ší kolegové z novin. Když ode el, byl jsem Hněvivě interpelován několika 
mladými důstojníky,proč s takovým člověkem mluvím. A to nevěděli ani nepatrný 
zlomekfcskx toho, oo o tomto svém někdejším redakčním kolegovi jsem spole
hlivě věděl já.

Je překvapujíoí, že neobliba Ripky v táboře v Agdu se přenesla později do 
exilu v Británii. Snad troohu nespravedlivě,protože byl-li Ripka špatný, 
v exilu byli lidé ještě špatnější»
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Za "ospalé yálky" (II)

Ve snaze osvěžit troohu ducha a získat alespoň nijaké informace o tom, 
co se děje, vyžádal jsem si dovolenou do Paříže. Bylo to v lednu 19W. Doufal 
jsem se dostat ve styk se známým'', setkat se s dr. Rohatinerem,který ml psal 
že bude v Paříži. (Nesetkal jsem se s níj^protože odejel nazpět k polské 
armádě den před mým příjezdem.)

Ubytoval jsem ve v levném hotelu, jehož adresu mi dal jeden z mých podří
zených, pařížský Čech,který tam byl před odchodem na vojnu v jakémsi mně 
neznámém postavení zaměstnán. Byl to hotel velmi chudobný a když jsem v uni
formě zašel do jeho kavárny, byl jsem ihned zastaven jedním taxikářem, 
ktarv se mne ptal, jaké to jsem armády příslušníkem .Když jsem mu řekl,že 
jsem Čechoslovák, rozjasnila se onnxihváxm jeho tvář a oznámil,že je Hus a do
konce i důstojníkem ruské armády. Carské ovšem.Vytáhl z náprsní kapsy hroz
ně ušmudlanou legitimaoi s podobenkou a když jsem s jakousi námahou přečetl 
co tam bylo vepsáno (nikdy jsem se totiž nenaučí/ pořádně číst psanou cyri
liku a spokojil se s tím, že jsem Četl jen tištěné ruské písmo) a zjistil, 
že to je bývalý kapitán ruské armády, byl docela rozradostněn ,že dovedu 
něco rusky. Bavil jsem se s ním lámanou ruštinou a přišli ještě jiní jeho 
druhové, všiohni taxikáři a všichni také někdejší oarští důstojníoi. A když 
jsem jim řekl, že jsem příslušníkem strany dr.Kramáře,který, jak jsem zjistily 
byl nro ně jakýmsi národním světcem a když jsem dodal,že dosud považuji 
za osudnou chybu, že nebyla provedena intervence v Rusku proti bolševikům, 
získal jsem je všechny za přátele. Musel jsem to s nimi zapít.

Následujícího dne jsem se vydal na cesty po Paříži. První vedl> ovšem 
na Vojenskou správu Národního výboru,abyoh se podle předpisů ohlásil. Zapsali 
si mne, ale celkové přijetí bylo ohladné a kancelářští bojovníci za svobodu 
se netajili svým přehlížením ohudáka,který poskakuj- v zapadlém táboře,o 
jehož žalostnosti nesporně věděli,ač se nikdo v Paříži nestaral o to na této 
žalostnosti něoo změnit. Zjistil jsem tedy, že se nepotřebuji odhlašovat a 
odešel jsem^s přesvědčením, že ty pověsti, jež jsme slyšeli v Agdu o velkých 

i malýoh pánech v Paříži jsou správné alespoň pokud jde o ty maličké 
velikány.

Než jsem vykročil z budovy narazil jsem u samého východu na plk.Krato
chvíla,který mne uvítal se svou obvyklou srdečností a Jídřáiifluani, uložil mi,
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abych odpoledne byl v Café de la Paix,která se stala střediskem hodnostářů 
Vojenské správy. Bděli1 mi při tom,že v brzku pojede do Agdu,aby tam převzal 
nějaké veleni, protže ho ta kanoelářština ani trochu nebaví.

Dostavil jsem se včas do Café de la Paix a Kratochvíl mne představoval 
různým bezvadně oděným důstojníkům Vojenské správy,kteří se však ani trochu 
nenamáhali zastřít skutečnost, že je nezajímám a že se jaksi diví tomu,že 
se skutečný plukovník s generálskými zkouškami snižuje k bezvýznamnému zá
ložníku ,který to nikdy nikam na vojně nedotáhne a který musí být rád,že 
může žiti na samém pokraji kasty.Nemyslím,že se mně to nějak zvláště dotýka
lo,protože jak jsem rád sed-*l  s Kratochvílem, o tu společnost z. Vojenské 
správy jsem ani trochu nestál.

Měl jsem adresu jedné české restaurace a když jsem tam zašel, ujal se 
mne jeden krajan, jehož jméno jsem docela zapomněl a nabídl se,že mne pro
vede po Paříži, ^ekl jsem mu, že Paříž nevidím prvně a že se v ní vyznám,ale 
pak jsem poznal, že jeho úmyslem není ukazovat mi historické památky,ale 
levné zábavní místnosti.V jedné jsem rja^Hřil na Borina, s nímž jsem se znal 
hodně povrchně z Prahy. Borin mi dal Prchalovu adresu a také slovenské "Národ
ní rady" s doporučením, abych se tam podíval. Při tomto rozhovoru byl ve 
vinárně hluk a spatřil jsem tam jednoho příslušníka naší armády,jak hlasi
té velebí por. Opálku a proklíná všeohny ostatní důstojníky. Přišel ke mně a 
řekl,že vidí,že jsem také jedním z těch naparáděných panáků,kteří nejsou 
k ničemu jinému, než aby překáželi.Bylo to trochu hlasité a tak jsem mu řekl, 
že je mi docela jedno co si myslí o mně a o ostatních důstojníoíah,ale jako 
že nehodlám mu kazit jeho dovolenou, žádám ho, aby mi nekazil moji.Měl byoh 
ho dát sebrat,ale to by znamenalo, že ztratím spoustu času spisováním pro
tokolů a pak svědectvím proti němu a já neje£ do Paříže,abych ztrácel oas 

s ním. A tak, aí mi dá pokoj a zapomene,že jsme se potkali a já zase zapome
nu, že jsem ho kdy viděl. Eyl-li to s mé strany dobrý čin,byl jsem zan odmě
něn. Nevím, z jakých důvodů přišel o službu "puokáka" u Opálky,ale když 
se dozvěděl, že hledám ordonanci, přišel so velmi pokorně nabídnout .A mezi 
ordonanoemi, které mi vojna uštědřila, byl nejlepší a nejoddanější.

T>el jsem k Prchalovi,ale nebyl ve své kancelářičce. Zvěděl jsem- co jsem 
do té doby jen tušil- že Národní výbor Prchalu nepřevzal do armády a že 
Prohala proti Národnímu výboru pomáhá ogg-nisovat jakousi Národní radu. 
Sotva jsem vyšel na ulioi, potkal jsem jej v plné generálske uniformě. Ujed- 
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nail jsme si sohůzku a když jsem mu řekl, že bych rád vyhledal polského 
ministra války gen. Kukiela, s nímž jsem byl v Krakově v nejlepšíoh styoíoh, 
pověděl mi, že polské ministerstvo války ja v hotelu Regina. Zašel jsem tam, 
vyplnil žádanku o přijetí a čakal v hale hotelu. Za chvíli se oljjevil jeden 
kapitán, který mne odvedl do své kanceláře, abych tam počkal,až se pan 
generál uvolní. Pak jsem byl uveden ke Kukielovi, s nímž jsem měl velmi pří
jemný rozhovor. Kukiel velmi vřele oceňoval naši akci v Polsku a prohlásil, 
že jsme zakopali všeohno, co naše národy rozdělovalo a že jsme urovnali 
cestu k sblížení. Pronesl také několik laskavýoh slov o mém podílu na akci 
a vyptával se nejen na mé osobní osudy,ale také na to, oo se stalo s es.le
gií v Polsku. Prohlásil, že ministerstvo nemá žádného formálního vylíčení 
osudů legie a vyzval mne,abych pro něho tuto zprávu vypraooval a dodal a 
to pokud možná za mého pobytu v řbříži. Na kus papíru napsal několik slov, 
zavolal svého pobočníka, aby mne zavedl k náčelníku štábu plk.Klimaokému 
(pozdějšímu generálu). Rozešli jame se velmi srdečně a Kukiel mne zval, 
abych se ukázal kdykoliv přijedu ťľá Paříže a ujistil mne,že kdýbyoh kdyko
liv něco potřeboval, abych se spolehl na to, že mi moji polští přátelé po
mohou.

Také plk. Klimecki mne přijal velmi přívětivě a také on ooeňoval čím 
naše akce v Polsku přispěla k sblížení obou národů a států. I on mne zval, 
abych se znova ukázal,jakmilo se objevím, v Paříži a také on sliboval pomoc, 
kdybych ji někdy potřeboval.

Zašel jsem znova k Prask Prchalovi, kde jsem ss setkal s jeho tehdejší 
družinou. Byli v ni Borin-Ležák, dr. Karel Iocher, s nímž jsem se znal již 
z doby, kdy jsme oba byli cleny studentské organisace národní strany 
svobodomyslné a nevím již kdo ještě. Vypůjčil jsem si jejich stroj,kancelář
ský to psací stroj a českou klaviaturou a kursivovvm písmem.Na tomto stro
ji jsem napsal s dvěma průklepy (jedním pro mne a jedním pro Prchalu) 
referát o závěrečném osudu legie pro polskou vládu.Napsal jsem to česky 
a doručil do hotelu Regina. Tento referát jsem pak pojal beze změny do své 
pozdější zprávy pro čs.ministerstvo zahraničí v Londýně a otiskl jsem 
jej stejně beze změny ve své knize "Československý odboj v Polsku r. 1939”» 
která vyšla »ňidi®ÍRrax r. 1958 v Rotterdamu nákladem tamní "Modré revue".
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Na Borinovo doporučeni zašel jsem také do sídla slovenské oposioe proti 
"Národnímu výboru”, totiž Slovenské xsáyx Národní rady. Zde jsem se prvně set,; 
kal s Petrem Pridavokem. Z Varšavy jsem znal jeho bratra Jožku, který tam 
spolupracoval s kol. Ferdinandem Kahánkem. Petr by], nějaký čas- nevím jak 
dlouho- členem redakce slovenského denní*o  listu, patříoího Hodžovi a je
ho skupině a vyd váného v Praza. K své hanbě musím doznat,že jsem sioe o 
existenci tohoto listu věděl,ale že se nemohu upamatovat,že bosy bych jej 
byl někdy vzal vůbec do ruky. A Petr Prídavok byl pro mne šjnt proto jen jméno, 
jež mi ni neříkalo.

Nicméně, byl jsem velmi srdečně přijet a měl jsem ’B Pridavokem dlouhý 
rozhovor o našioh věcech. Nemohu tvrdit,že jsme se shodli. Patřil jsem k těm 
"čechúnským" centralists,kteří sioe byli pro náležitou decentralisaoi sprá
vy a zachování ba i rozšíření autonomie zemí,ale trval jsem neoblomně na 
národní jednotě. Netajil jsem se tím,že nemiluji pojem národa československé
ho a že pro mne jsou Slováci součástí národa českého.

S Pridavokem jsem se sešel až po váloe,kdy stejně jako já působil v 
československém vysílání Britského rozhlasu. Byl tehdy tvrdý separatista,^» 

pevně se skupinou "Českého Národního výboru", jehož formální/ hlavou 
se stal generál Prohala a jehož faktickým vůdcem byl Vladimír Borin-Ležák, 
jehož politioké přemety nepatří ovšem do této vzpomínky.

Návštěva u Pridavoka nepůsobila na mne právě povzbudivě.Viděl jsem,že i 
po válce budeme mít mnoho problémů a že Slovensko a Slováoi nebudou tím 
problémem najmenším. A kromě toho mi Prídavok nastínil obraz poměrů v Národ
ním výboru pařížském a v exilu v ostatníoh zemích. I když jsem byl ochoten 
přijímat jeho informace s jakousi reservou,řekl mi toho dost,abyoh si mohl 
učinit představu, jaký boj o koryta byl zahájem dávno před tím, než se ně
jaká korýía naskytla. Dalo se snadno věřit,že v popředí je bezpočet lidí, 
kteří myslí ne na porobený a trpící J.id,ale na kariéry.

Byl jsem skoro rád, když jsem se zase vrátil do Agdu.
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Za ''ospalé války" (III)

Byli jsme v Agde odříznuti od světa a to je příčinou,proč v této části 
vzpomínek nemluvím nic o tom, co se dělo ve světě,ba ani o tom, co se dálo 
v exilu. Všechno oo se dělo, běželo kolem nás a my jako bychom ani nebyli. 
0 kolísání protihitlerov ké koallae, o nepochopitelném klidu před bouřkou 
na frontě, o vnitřníoh poměreoh v exilu a hlavně ovšem v československé Pa
říži, nebylo tehdy v Agde skoro nic známo. A oo bylo známo,byly pověsti a 
dnkdat dohady,o nichž se nedalo z jistit, jsou-li spolehlivé. Všechny vědomosti, 
jež jsem si o těchto trapných událosteoh a poměreoh opatřil,pocházejí z do
by mnohem pozdější a proto nemohu o nich mluvit jako o vzpomlnkáoh z oné 
doby. A tak mohu jen zaznamenávat co jsem zažil a oo se dělo v maličkém 
ostrůvku, jímž byl tábor a jeho okolí. Proto jsou tedy vzpomínky na přešlapo
vání ve Francii mnohem afr subjektivnější, než je mi milo.

Měl byoh zde předeslat jedno vysvětlení. Opětovně mluvím zde o čs. vojen
ských jednotkách va Francii jako o jakémsi pokračování čs. vojenské skupiny 
v Krakově.Není to ovšem pokus zveličovat význam naší akce v Polsku,ač by 
okolnost,že legie padla do sovětského zajetí a uvázla tam,mohla snadno vzbu
zovat tento dojem. Nioméně, je zde skutečnost,že až do samého vypuknutí vál
ky a formálního ustavení se legie, naše vojenská skupina odesílala do Fran
cie pravidelné transporty svých příslušníků. Ti zde byli zařáděni do cizi- 
neoké legie, koloniální pěchoty a koloniálního leteotva se slibem,že jakmi
le vypukne válka, budou neprodleně uvolněni pro vznikající čs. formace. To se 
také opravdu stalo a tak se mkdsžx někdejší příslušníci vojenské skupinv 
v Krakově skutečně stali základním kádrem počátků čs. jednotek v Agde. V do
bě,kdy jsem přišel do Agde, byli to skoro bezvýhradně sami staří známí, s 
nimiž jsem se tam setkal. Tento kádr byl ovšem kvapně doplňován,až dobrovol
níci z Polska docela zmizeli v záplavě nově příahozíoh,kteří se dostavovali 
z jinýoh zemí. Mezi nimi většinu tvořili zprvu krajané, usazení ve Francii 
trvale nebo přechodně,pokud ovšem nxkrü před naší mobilisací, francouzskou 
vládou povolenou, nezískali francouzské státní občanství,v kterémžto případě 
byli mobilisováni pro francouzské branné síly. Mobilisace našich státních 
příslušníků nebyla ovšem ničím výjimečným. Francie totiž za války mobilisova- 
la na základě zvláštního zákona všechny cizí státní příslušníky do speciál
ních útvarů. Dokonce i Němci a Rakušané si mohli- vlastně musili- vybrat 
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mezi cestou do internačních táboru pro občany nepřátelských států a mezi 
speciálními útvary pro oizozemoe.

Tato zrnina složení našich vojenských jednotek měla pochopitelná pronika
vý vliv na hodnocení naší akce v Polsku. Mezi t“mi,kteří v Polsku nebyli,pa
noval od samého počátku pohrdavý a dokonce i nevraživý poměr k Polákům a 
ovšem také k těm z nás,kteří jsme chtěli válčiti proti nacistům na polské 
půdě a po boku polské armády. Kvapné vítězství nacistů,kteří za pomoci Sovětů 
rozdrtili Polsko v kratičkém Sase, se zdálo být svědeotvím, že polská armá
da nestála za nic a že bylo krajní pošetilostí se s ní spojovat a od ní ně
co očekávat. Ze jména u vyšších důstojníků bylo lze pozorovat netlidný i po
směšný poměr k Polsku a jeho armádě A u přemnohá z nich byl patrný i jejich 
nevlídný poměr k Prohalovl a z toho odvozený a někdy i podezíravý poměr 
k těm,kteří se podřídili Prchalovu vedení, nebo dokonce a Prchalou spolu
pracovali.

Nebyla to ovšem jen polská armáda,jež se těšila pošetilému přezírání. I 
profesionální vojáci- důstojníci z povolání - se opájeli pošetilými ilusemi 
našioh předků v rakouské uniformě,kteří chtěli utlouoi kdysi Prušáky čepi
cemi a dostali pak sami na frak.Znova jsme slyšeli,jak špatně je vyzbrojena, 
oblečena a i jinak zásobena německá armáda,jak špatný a nedokonalý je její 
výcvik a jak chatrná je její kázeň. Podceňována byla také hospodářská síla 
Německa a pevnost nacistického režimu v oné zemi. Jeden hovorný podplukov
ník jezdectva mne ujistil velni důrazně v kavárně,že válka skončí do šesti 
měsíců,protože Německo nemá potřebné suroviny « také nemá dost pohonných 
látek pro své tanky a letadla. Není potřebí se valně namáhat,protože konec 
přijde sám od sebe. S tím se nedalo polemizovat. Počet hvězdiček na ramenou 
dodával jejich nositeli představu,že snědl všechen rozum. Odmlouvat muřbudl- 
loý jen podezření,Že pochybovač je škarohlíd,panikář a snad i politicky ne
spolehlivý,protojře otřásá zbytečně a škodlivě morálkou svého prostředí.

Teprve i když i ta znamenitá francouzská armáda (jejíž nedostatky se za
čínaly zřetelně jevit i povrchnímu pozorovateli v táboře) se zhroutila 
stejně ryohle jako ta polská -až na to,že kladla mnohem menší odpor než 
ti přezíraní Poláci,začaly se názory měnit, ale to už hebyl ani čas ani ná
lada o tom diskutovat. Spěchali jsme zmizet z Franeíe, jako jsme museli ode- 
jít z Polska. Nicméně,ani v Británii jsenAve wyšších vojenských kruzíoh ne
setkal se seriosním ocenění mezinárodní a vojenské situace.Sím déle jsem 
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byl v této společnosti, tím víoe jsem pochyboval o tom,že se profesionální 
vojáci opravdu namáhali naučit se alespoň svému řemeslu a že ta naše předmni
chovská armáda byla tak dobrá, jak se nám říkalo. Mši jsem dojem,že byla pře“ 
oeněna,alespon pokud šlo o její velitelský sbor. 0 některých toho důkazech 
při jiné příležitosti.

Ještě v době, kdy jsem byl u roty a vodil vojáky na cvičiště,rozmohl se v 
táboře vtip,který měl svůj původ v tom, že nově příohozí nebyli zařazováni 
do zvláštního útvaru pro nově přišlé a zde vycvičeni, takže by postůjme vzni
kaly jednotky plně vycvičené. Aby vznikl značný počet jednotlivýoh útvarů,do
stávala každé jednotka skoro denně přírůstky, takže u každé z nich bylo muž; 
stvo nestejného výcviku. To způsobilo, Že se základní složky výcviku opakova
ly až do omrzení a že nebylo možno výcvik prohlubovat. A tak,pravil vtip, 
instruktor se ptal nováčka, oo by udělal, kdyby narazil r>a nepřítele. Odpově
děl, Že by provedl ovik " k poctě zbraŇ". Na wäimioMňr udivený dotaz proč, 
odpověděl,"protože nás nic jiného neučili a tak nic jiného nedovedu*.  I 
franocuzští instruktoři,přidělení táboru,aby pořádali opakovací kursy pro 
důstojníky a současně aby pozorovali jak to u našioh jednotek vypadá,nad námi 
vrtěli hlavu. Jeden major cizinecké legie mi jednou řekl:"jestli si myslíte, 
že s tímhle vyhrajete válku..." Nemohu ovšem reprodukovat tóninu jeho hlasu.

Je jen pochopitelné, že se naše divise, i když byla většinou ještě jen na 
papíře,stala předmětem vzácné pozornosti různých spojeneckých zpravodajských 
služeb. Když jsem byl přeložen na poštu a vykonával censuru dopisů, dostal 
jsem se do pravidelného a přímého styku s francouzskými zpravodaje!,ale o 
tom později.Zatím se však v táboře objevili dva francouzští Šeši, bratří 

Bessudo,kteří prováděli nad námi dozor neoficiální a nevyžádaný. Zbavili jsme 
se jioh, když jsme zjistili,že podávají potajmu písemné zprávy zpravodajské
mu oddělení ministerstva války v Paříži.

Stejně neofioiálně zastupoval v táboře britskou zpravodajskou službu 
major Idnklater - nevím ovšem, jakou měl v oné době hodnost. Sloužil právě u 
šesté roty jako prostý vojín s Vzbudil hned od první chvíle pozornost někte
rých ostražitýoh poddůstojníků roty. Nebylo to jen jeho nečeské ^néno,byl 
to také nečeský přízvuk v jeho celkem obstojné,ale příliš knižní češtině, 
fjkpt. fcrůha na doplňovacím velitelství,když jsem se mu o tom celkem mimooho- 
dem zmínil, mi řekl,že je to Cech z Anglie,student,který přišel z Británie
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jako dobrovolník. Nelámal jsem si tím valně hlavu,ale Idnklaterovl věnoval 
mnohem více pozornosti než já výkonný rotmistr četař Poledník,který mne 
jednoho dne vyzval,abyoh se z povzdálí díval na to,jak Linklater provádí 
pořadová cvičení, u armády oelkem stejná,jako v Sokole a ostatně i ve školáhh 
Viděl jsem,že tyto cviky a obraty zná,ale že je neprovádí tak automaticky, 
jako každý z nás, komu byly vtlučeny ýiž v dětství v hodinách tělocviku v 
nejnižších školských stupních.Chvílemi se neubránil tomu,aby nepřešel do parit 
podstatně odlišných pořadovýoh cviků britské armády.Zejnéma jeho reakoe na 
náhlý povel "zastavit, stát!" byla pozoruhodná a pro nás hodně komická. Bylo 
mi to velmi nápadné,protože to nasvědčovalo,že prošel již branným výcvikem v 
jiných branných službách a zdálo se mi skoro nepochopitelným proč- yyshwán 
vycvičen v jedné armádě- by šel sloužit do armády druhé. Zašel jsem tedy ne 
na náhradní těleso,ale na zpravodajské oddělení, kde mně slíbili věc vyše
třit a současně požádali,abyoh o tom nikde nemluvil. A Linklater jednoho dne 
zmizel a nikdo o něm již neslyšel, stejně jeko se o celé záhadě nemluvilo.

Teprve hezkých pár roků po válce se jeho jméno objevilo v anglických 
novinách. Byl tu rmáaátxja referát o prudkém sporu,který měl jakýsi dr. John 
Fhilip Linklater, lékař v jednom provinciálním městě, s britskou vojenskou 
správou. V novináoh bylo uvedeno, že a kde působí jako praktický lékař- byla 
dokonce uvedena jeho plná adresa - a ža spor je v souvislosti s jeho před
chozí vojenskou službou. Působil ve zpravodajském oddělení, dotáhl to 
ve službě na majora a z referátů jsem viděl,ža působil ve Francii.Mezi 
vypočtenými městy bylo také Agde. A to mi připomenulo docela již zapomenu
tou historku z Agde a ze zvědavosti jsem na napsal. Obratem pošty jsem dostal 
velmi milou odpověS, v níž humorně vzpomíná na ty časy. Po nějakém čase mi 
poslal dokonce pohled z Agde,kam si zajel se svou rodinou, aby "viděla tuto 
jedinečnou kuriositu". Ujistil mne,že se v Agde nic nezměnilo na tam,čím 
proslulo. 0 několik let později si zajel do Agde jeden přítel, usazený v 
Paříži a také on poznal,že se na sanitních opatřeních v Agde nio nezměnilo. 
Nebylo jich prostě.

*♦»
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Postupným růstem Československých vojenských jednotek v Agde došlo jednak 
k rozmístění jednotlivých útvarů,jednak k přenesení velitelství z Agde do Be- 
ziéres. Organi sace ponQcud honosně se přejmenovala na divisi,ač svou početnos
tí se ani zdaleka nemohla rovnat tomu, co za divisi je označováno v našich 
a také ve francouzských organisačních normách.Velitelem této pomyslné divise

z

se s/tal gen. Vie3t a na Velitelství,jež by pomalu stačilo pro mnohem vyšší 
vojenský útvar, než je divise, usedl velmi značný počet důstojníků,odeslanýbh 
tam z Paříže,nebo přesunutýah z tábora. Popisovali velmi statečně papír a tě
šili se celkem příjemnému životu v městě poněkud aivilisovanějším, než bylo 
Agde.

Jednotlivé útvary byly rozmístňovány do sousedníoh městeček. První pěší 
pluk,který orfcanisačně nejvíce pokročil,ač mčl daleko do početního stavu, 
předepsaného československými vojenskými předpisy,byl přeložen do Pezenasu. 
Jeho velitelem se s tal plk. Kratoohvíl,který krátce před tím přibyl se skunl- 
non důstojníků z Paříže do Agde.V tomto transportu byl také major gen. štábu 
Zdeněk Sládeček, kdysi náčelník štábu gsn. Prchaly v krátkodobé čs. legii v 
Polsku. Byli jsme přáteli v Polsku, zůstali jimi ve Francii, Británii za 
války a po válce. Sládečék,původně dčlostřeleo, byl odvelen k dělostřeloům a 
stal se později velitelem dělostřeleckého oddílu,který byl usazen v Le Bnw 
Noůveile. V tomto místě byl internován plic. Janouch, zbavený velitelství 1. pě
šího pluku. V táboře nikdo nevěděl,co bylo toho příčinou. Z Agde byly odsunuty 
ještě jiné zbraně a služby,ale ač jsem všechny tyto přespolní jednotky slu
žebně čas od času navštívil, nemohu si dnes vzpomenout na jejioh roz
místění.

Mezi nově příchozími vyššími důstojníky se v Agde a Beziéres objevil gen. 
čihák ,který ovšem po dobu války vystupoval pode jménem itosmenáček.Řídil se 
tak příkófcLem velikého počtu jiných důstojníků,zejména těch vyšších. Do zahra
ničí přišel se svou manželkou. Se Bnamenáčkovýni jsem se dostal do stým pro- 
střednictvm Kratochvílovým,který přes rozdíl v hodnosti se ke mně choval 
jako k sobě rovnému. Byl skutečně bílou vránou ve sboru důstojníků z povolá
ní,že nechoval nenávist k novinářům, ale naopak, respektoval je. Ale Kratochvíl, 
byl sluJhý a milý ku každému, sebe méně významnějšímu.Činil tak bez demagógia-

Za "ospalé války" (IV)
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Dovedl uplatnit svou autoritu,aniž by se stal protivný bezohlednou domýšli
vostí.

lei jsem s manželkou jednoho dne ulioí v Agde,když se z protějšího chod
níku ozvalo moje jméno. Kratochvíl stál sde se Enaroenáčkovými a představil 
nás jim jako staré přátele. Ve Franoii jsem ovšem ani se &Bamenáčkem,ani s 
jeho manželkou neměl valných styků, ale když jsme po porážce Francie přiby
li do Británie, starala se paní Siamenáčková, společně s manželkou plk. 
Hájka o mou manželku a děti a dokonce vypravila mé děti do internátní školy. 
Paní ZnamenáČková se dokonce pokusila v zastoupení paní Benešové připravit 
mou audienci u dr. Beneše, k níž ovšem nedošlo,protože jsem nehodlal jiti 
touto cestou, 0 tom však na docela jiném místě.

Početní stavy našich jednotek byly rozmnoženy příchodem tří skupin. Jed
nou z nich - nejmenší siae a pro mne nejzajímavější - byla malá hrstka pří
slušníků naší legie, odeslanýoh ze zajetí v Sovětském svazu. Byli to lidé, 
kteří z toho Si ono o důvodu byli nepohodlní Svobodovy režimu v tomto útva
ru a jež si komunisti'přáli odstranit. Mezi nimi byli dva blízcí přátelé, 
škpt. Felix a lékař,škpt. Máhler, jež jsem oba mohl ubytovat v jednom poko- 
ji svého bytu na Agda přepychového. Skupina budila v táboře osobnou pozor
nost svými osudy a svým zbědovaným oblečením. Jejich vyprávění o sovětském 
rájřji tak «nepokojilo naše tichošlápské velitelství,že jim bylo přísně za
kázáno vyprávět o svých osudech a o poměrech v prolet!'<řském ráji. Nám «stat
ním pak zakázáno je obtěžovat všetečnými dotazy. V soukromí mohl ovšem člověk 
vyslechnout ledacos,zejména proto,že Felii byl dobrý přítel a rozhodně ra
ději mluvil než mlčel. Reklamu Sovětskému svazu nikdo z nich nedělal.Stejně 
by s tím v táboře nnoho štěstí neměl.

Druhým takovým přírůstkem byla poněkud již početnější skupina dobrovolní
ků,odeslaná z Velké Británie. V táboře bylo často slyšet p&Jíveni nad tím, 
že právě z poměrně blízké Británie, kam se uahýlilo tolik uprohlíků,nikdo 
nepřichází, ač se v táboře objevili dobrovolníoi již i z Kanady nebo ze 
Spojených států. Zdá se,že vedení akce v Británii nehodlalo přílišně posilo
vat akoi ve Francii, s jejímž vedením bylo v rozporech. Je ovšem také ne
sporné,že mezi irprahlíky z Československa,kteří se dostali do Británie - z 
velké části také z Polska,kde odmítli vstoupit do vojenské skupiny,nebo 
byli jí odmítnuti - nebylo přílišné zanícení pro službu v branných silách. 
V Krakově jsme viděli,jak značný počet uprchlíků z československá hledal 
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v cizině především bezpečí a novou existenci a byl proto ochoten zapomenout/ 
na to,že bylo někdy jakési svobodné Československo. Mezi nově příchozími byl 
slušný počet Němců a nenávist k nacistům se velmi snadno přenášela na každé
ho německy mluvícího,! když byl členem armády. Docházelo k sporům,často hluč
ným. Dokud velel pěšímu pluku i celému táboru plk. Janouah, bylo používání ně
mecké řeči zakázáno plukovním rozkazem. Později,když už neplatilo Janouohovo 
rozhodnutí,uplatnila se nevraživost většiny příslušníků tábora,kteří němči
nu prostě nesnášeli.

Úplně rozkladným přírůstkem, jejž si mohli v zájmu věoi páni v Paříži do
cela odpustit,byla skupina někdejších československvch příslušníků tak zva
ných Mezinárodních brigád ze španělské občanské války. Po porážce republikán
ské vlády ustoupili tito dobrovolníci,sehnaní propagandou a někdy i nátla
kem jednotlivých komunistických stran, do Francie a byli zde internováni v 
různých táborech.Náš tábor v Agde byl/ vlastně jedním z těchto táborů,vykli
zených pro nás,stejně jako jinde pro Poláky, českoslovenští státní příslušní
ci ze španělské republikánské armády byli internováni v Gursu,odkud je pa
řížský Národní výbor velmi neprozíravě vyzvedl. Tato skupina vnesla do tábora 
neprodleně rozvratnou politiku a protože její příslušníci byli většinou fa
natičtí komunisté (mnóh^r němečtí komunisté),nebo alespoň krajně levicoví 
sooialisté, navyklí agitovat, objevil se tu první zárodek pozdějšího rozkla
du,který pak vedl v Británii x vzpouře v táboře v Cholmondeley Parku.Byla 
to přece doba vřelého přátelství mezi Hitlerem a Stalinem a naši i jiní ko
munisté volali do boje proti naší "imperialistické válce**.

Je pravda,že v táboře bylo již z dřívějška mnoho nedůvěry ba nevraživosti 
proti pařížskému vedení a také vůči značné části důstojnického sboru,ale to 
bylo z důvodů právě opačných t/m,s nimiž operovali komunisté a jejich sou- 
putníoi. Tábor byl dosud příkře nacionálne radikální.požadoval naprostou jed
notu exilu, upuštění od jakékoliv stranické politiky. Tábor stál velmi roz
hodně za Benešem v naivní víře v jeho nedstraniskost a moudrost.

Na rozdíl od drtivé většiny příslušníků tábora, tito někdejší příslušní
ci Mezinárodních brigád přišli do prostředí jim velmi příznivého. Město Agde 
nebylo kuriositou jen sots svou špínou a naprostým nedostatkem sanitních za
řízení,ale také svou politiokou orientací. Bylo prostě protivné po všech 
směreoh.

Již v Beirutu nás varovala manželka tamního československého konsula,
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původem Ruska, co nás čeká v Agde, městě skoro úplně bez koupelen,splachova
cích záchodů a náležité kanalisaoe. Co jsme však považovali za hloupý vtip 
a přehánění paní konsulové, jež nám líčila Agde v nějčernějšíoh barvách,před
stihlo všechno anskávaonxja naše očekávání. Nevěřili jsme tomu v Libanonu a kd^yž 
jsme po příohodu do Británie vypravovali o městě, kde derme jezdily vozy,do 
niohž obyvatelé ukládali nahr ansděné výkaly, nevěřil nám nikdo,že něco tako
vého může existovat v zarai tak civilisované, jako je Francie,! když Britové 
nehodlali přeceňovat pokročilost Francouzi/ a jiných oizozemaů.

V táboře samém budilo značné podiveni,proč bylo toto město vybráno pro 
naši tvoříoí se armádu,ač bylo známo, že za první světové války se naše 
legie formovaly v Cognacu,kde byla malá československá kolonie a tudíž i 
jakási tradice pro formování zahraniční armády.Jak jsem později slyšel,naši 
krajané v Cognacu o naše jednotky stáli a dokonce se toho dožadovali,aby tam 
byly usídleny naše formace.Kdyby se tak bylo stalo, byla by pro nás vytvoře
na alespoň jakási náhražka domácího prostředí.Mudrci v pařížské Vojenské 
správě usoudili jinak. 0 důvodech kolovaly dvě verse. Podle jedné, byl vyslán 
úředník čs. ministerstva zahraničí Sejnoha - podle vyprávění malíř - aby se 
podíval na různé tábory, jež by byly k disposici.Agde čejnohovů učaroval 
srnou malebosti. A tak Agde doporučil a patrně nevěděl nic o nedostatku koupe
len, záohodů a nadbytku komárů, nebo ho taková maličkost ani trochu nezají
mala. Podle druhé verse Vojenská správa rozhodla proti Cognacu právě proto, 
že tam byla čs. kolonie. Nechtěli styk vojáků s civilisty,zejména s čs. civilis
ty. Obávali se jejich vlivu na dobrovolníky, jež chtěli mít ve svýoh rukou 
jako bezduše poslušné loutky, s nimiž si mohou dělat co chtějí. Proto zvoleno 
Agde,kde nežil ani jeden Čechoslovák, s výjimkou hrstky manželek a dětí 
příslušníků armády.Ti však stsijžmxm stejně záviseli na Vojenské správě ja
ko příslušníci tábora.

Kromě špíny a nehygieničnosti vynikalo však staré pirátské město Agde, 
stejně jako celý departement Hérault tím,že bylo silně prolezlé komunismem 
a antimilitarismem a že se obyvatelstvo netajilo ani trochu svou neohutí 
k válce. Francouzští i naši komunisté se brzy sešli v bratrské lásce. Brzy 
jsme se dozvěděli,že jsme váleční štváči a prodluhovači války, války 
imperialistické proto, protože to byla dosud doba, v níž Hitler a Stalin 
byli rodnými bratry, takže ctitelé Stalina nehodlali věřit v ničemnost 
Adolfa Hitlera. K zvýšení morálky posádky tábora toto paoifistidko-komunistio- 
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ké prostredí města ani troohu nepřispělo.
Výslaneotví v Baříži,které působilo vedle Národního -ýboru e občas v 

neshodě s ním, umožnilo, že děti příslušníků armády mohly navštěvovat 
francouzské školy. lycsum v Angouleme udělilo několik stipendií pro děvčata 
a mohl jsem tam poslat obě doery. Navštívil jsem je jednou a viděl,že jsou 
ubytovány v rodině jednoho francouzského kapitána - mám dojem,že to byl 
zpravodajeo. Syn chodil do místíc francouzské školy v Agdu.

J^nak život v Agde probíhal bez valného vzrušení až do chvíle,kdy se 
ospalá válka změnila ve válku bleskovou.
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Za "ospalé války" (V.)

A nyní něoo o polní po’tě a o zpravodajcíoh.
Barák, v němž byla umístěna polní pošta»kterou jsem spravoval,byl poně

kud lépe vybaven zařízením, než jiné kanceláře. M‘1 jsem na tom jakousi 
mírnou zásluhu. Když se zárodky pošty stěhovaly do tohoto nového baráku,byl 
jsem vyzyán,abych pro francouzskou správu tábora vyplnil žádanku na zaříze
ní. Předpokládá je, Že mi v tom budou škrtat, žádal j em o dvojnásobek všeho, 
co jsem nezbytn*  potřeboval. K mému neobyčejnému př -kvápení jsem zjistil,že 
z důvodů docela mně neznámých, kdosi mou žádanku ve francouzské kanceláři 
podepsal a tak jsem dostal všeohno/ co jsem žádal.

Náš barák stál práv*  proti budově francouzského velitelství, u samého 
vchodu do tábora.Toto velitelství do věcí tábora přímo a bezprostředně nik
dy nezasahovalo/. Styky udržovalo jen s naším velitelství ’.Sídlilo tam také 
francouzské zpravodajské oddělení, jež vedl jeden kapitán. Jeho zástupcem 
byl jeden záložní podporučík - v civilu protestantský duchovní odněkud z 
Alsaska. Poněvadž censura dopisů souvisela se zpravodajskou činností,bylo 
toto oddělení se mnou v pravidelném styku a snad to bylo příčinou nečekané 
štědrosti franoouzské hospodářské správy. Byl to zejména ten podporučík, 
který chodíval ke mně na tácky,ač jsem m*l  občas dojem,že za jeho přívěti
vým dotazováním se na všechno možné byl také pokus dozvědět se ode mne -ob 
jsem mu říci nemohl,poněvadž jsem nic nevěd*!.

Musím doznat,že jsem dlouho považoval xxhkx celou svou činnost za celkem 
zbytečné maření času.Polní pošta, právě na opačném konci země od spící 
fronty,na pokraji města, v němž byl řádný poštovní úřad,jejž mohl použít 
každý,kdo měl na známky a kde dopisy se dalo jednoduše vhodit do jedné z 
mnoha poštovních schránek na ulicích, nemohla/ býti jediným místem, jehož 
prostřednictvím lze odeslat dopis. Pravda, my jsme odesílali dopisy nefranko- 
vané, tedy bezplatně, ale ten, kdo oht*l  napsat něoo závadného a prozradit 
snad nějaká tajemství,jistě měl těch několik centimů.V městě se pak dalo 
zase poměrně snadno najiti nějakou krycí adresu, na níž by bylo možno poslat 
odpověď. Censura, pokud by jí bylo zapotřebí, měla tedy být na hlavní poště.

Nicméně,pokud šlo o potřebu censumích opatření, byl jsem poněkud na omy
lu. Táboru věnovaly pozornost ještě jiné zpravodajské služby, než ta naše, 
francouzská a britská. Hned v prvních dnech své působnosti na poště jsem 
byl zavolán k francouzskému kapitánu ve zpravodajském oddělení a dotazován,
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vím-li n oo o vojínu, jehož jméno jsem již dooela zapomněl. Mohl 

jsem říci,že jsme jej v Krakově vyloučili z vojenské skupiny,protože byl hor
livý komunista. Dozvěděl jsem se, že byl dopaden při rozšiřování protiváleč- 
nýoh komun!stiokýoh letáků, vydanýoh ve Franoii, zatčen a dodán k potrestání 
soudu v Hnida Montpellieru. Assi za dva dny mne onen kapitán vyzval,abyoh s 
ním zajel do Montpellieru, kde ohoe se mnou mluvit vyšetřující soudoe.t , •
Dorazili jsme do budovy polioejního ředitelství,kde mně předvedli ztaěeňehrr 
«máákajc vojína, abyoh potvrdil, že je to on,koho jsme vyloučili v Polskau. 
Ačkoliv jsem nikdy nemiloval komunisty a netrpěl také najmenšími sympatiemi 
k provinilcům v armádě, bylo mi ho trochu líto. Vypadal hodně zbědované, 
nesporně zásluhou francouzské polioie,jež jemností a ohleduplností vůči 
lidem vyšetřovaným nikdy nevynikala. 2p3oaxiaimiDD»dBBa«m NevíW, oo se s ním 
stalo -k přelíčení s ním jsem nebyl povolán. Bylo mi to dooela vhod.

Jindy jsem byl povolán k rozčílené poradě na francouzském zpravodajském 
oddělení, jež bylo pohoršeno něčím, oo se mi zdálo zrovna neuvěřitelným. 
Balík písemností, soukromýoh i služebních, vypravený Vojenskou správou Ná
rodního výboru v Paříži pro náš tábor, putoval jakýmsi záhadným způsobem 
ne do Agde, ale přes Švýcarsko do Protektorátu. Zde si všeohny dopisy pře
četli, obálky zalepili znova nálepkami s hákovým křížem a s údajem,že prošly 
nacistickou oensurou a že smějí býti dále dopraveny. Balík šel pak přes 
Švýcarsko nazpět do Franoie a teprve pak dorazil do Agde. Francouzští zpra
vodaje! vinili Vojenskou správu Národního výboru,sám jsem soudil- a myslím, 
že právem- že vina byla na francouzských železnioíoh, zejména na personálu 
vlakovýah pošt. Nevím, oo se nakonec vymudrovalo, přišlo-li se na to,kdo to 
zavinil - nemohl to být ostatně jednotlivec, ale dosti početná organisaoe - 
mně bylo důrazně připomenuto, jak je to důležité,abych dával pozor oo nej
přísnější a když na něco přijdu, abyoh to hlásil nejen našim,ale také fran
couzským zpravodajoům. Každé sebe menší podezření vyžaduje co nejdůkladněj
šího vyšetřeni.

Francouzi mne také upozornili,že jeden plukovník (Brunner?) korespondu
je s cizinou, aniž by použil polní pošty,která měla zvláštní příděl poštov
ních známek poo odesílání dopisů do oiziny. Žádali mne, abych si pohovořil 
s ředitelem hlavní pošty o spolupráci. Zašel jsem na poštu a ptal se,jaká 
mají opatření, aby zabránili korespondeno^ našich lidí s cizinou. Ředitel 
pošty mi sdělil,že korespondenoe do spřátelených a neutrálních zemí nenaráží
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na překážky,protože správa pošt nic takového nenařídila a pokud jde o naše 
lidi,jak to poznat,že to psaníčko je od Čecha a no od Francouze? Poněkud 
posměšně mne uvedl k hromadě dopisů v třídírně a řekl,že si mohu vybrat 
všechny dopisy od příslušníků tábora. Byl udiven, když jsem se namátkou po
díval na dopisy a o jednom,který zvláštní slastnou náhodou byl mezi nimi, 
mohl prohlásit,že ten dopis je nepochybně od někoho od nás, protože z písma 
na adrese vidím, že je to písmo,jemuž se učí v českých školách.Šeditel 
posty přivólal několik úředníků, abych jim vyložil,že se ve školáoh každé
ho národa vyučuje poněkud odlišným formám písma, zejména písem velkých a 
že tudíž,když při třídění odloží stranou dopisy, jejichž obálky nejsou 
psány přesně tak, jak tam 36 tomu učí ve francouzských školáoh, nebudou 
často na omylu,když ty dopisy dají svým zpravodajcům. Tímto způsobem fran
couzští zpravodaje! byli zásobeni a dopadeno několik dopisů z tábore-oelkem 
neškodných. Nicméně i tato má návštěva na francouzské poště byla hlášena 
francouzského generálu,který se jednou na náš tábor a na mou poštu přišel 
podívat a zřejmě přispěla k tomu, že jsem dostal od francouzských vojenských 
úřadů pochvalné uznání,jež se objevilo pak v denním rozkazu Velitelství 
čs. jednotek.

Z tábora odcházelo a do tábora dooházelo takové množství písemností,že 
jsem mohl provádět oensuru jen namátkou.Ve dvou případeoh jsem přišel na 
povážlivé věci- o jednom ovšem nemohu říci s naprostou určitostí, šlo-li 
tu o vyzvedačství,či o pouhý nerozum. A jeden dopis,který mi proklouzl, 
uk<úzal,že také naši zpravodajoi neznají přátelství a jsou schopni všeho 
špatného, jen aby ukázali, jak znamenitými jsou zpravodajoi.

V jednot dopisu z Holandska jsem nalezl bankovku, ne právě velikou, 
ale v poměrech, v nichž žili prostí vojáci velmi vítanou.V průvodním dopisu 
jedna dáma, bývalá úřednice čs.konsulátu nebo vyslaneotví v Haagu -at jí 
již byla skjrtečně, či se za ni jen vydávala - psala vojáku z jedné oboe v 
jižních čeoháoh, jak ji zajímalo líčení života v tábore,že mu posílá jako 
krajanu maličkost na přilepšenou a žádá,aby jí sdělil,kdo všechno je v 
táboře z oné končiny.

Věo jsem docela pochopitelně hlásil na velitelství, jež to hlásilo do 
Paříže a adresáta jsem upozornil, aby přestal s takovou korespondencí. Ve
litelé rot bvli upozorněni,aby varovali své podařízené před takovými styky.
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Jinak jsem o věci nesvěří2*!  nic jiného, než že se vyšetřuje. Co se z toho vy
vinulo nevím.

Nalezl jsem však také jeden případ velmi aktivní vyzvědačské činnosti,ač 
ao na neštěstí hlavního činitele v této věoi jsme nedopadli.0 případ jsem 
měl,z dooela jinýoh důvodů ovšem, také celkem soukromý zájem,protože byl 
poněkud spojen s osudy jednoho přítele.

Jedné (myslím že to byla druhá) rotě druhého pluku, nyní již osamostatně
ného, velel mů^ přítel z Polska por. Bertejs, který hyl náramně pyšný na tuto 
funkci. Pak ale přišel k druhému pluku jeden nadporučík a Bartejs byl dooela 
pochopitelně zbaven velitelství,jež připadlo onomu nadporučíku. Bylo to dooe
la přesně podle předpisů a od Bartejse bylo hodně nerozumné,že se proti to
mu bouřil (ovšem jen v soukromí mezi přáteli) a že se dal na pití,což mu u 
jeho nadřízených ani trochu neprospívalo. Pochopitelně jsem se s oním nadpo
ručíkem sešel při různýoh příležitostech a byl značně překvapen, když jsem 
zvěděl,že je v civilu redaktorem živnostenského deníku "Národní střed",po
kračovatele to někdejší "Beformy*.  äial jsem celkem všeohny pražské noviná
ře, ale spon podle jména a v některýoh pjnxpadEak redakoíoh jsem znal všechny. 
V "Národním středu*  jsem měl dva staré přátele,Zdeňka a Hájka, znal jsem 
také kol. Ledvinku, ^afra a dohodil listu kol. Bandu. Jen toho nadporučíka jsem 
neznal ani podle jména.

Náhradní rotě velel jeden vousatý kapitán v záloze,o němž jsem věděl,ž? 
byl horlivým pracovníkem živnostenské strany v Praze. Zašel jsem k němu a 
ptal se, zda ho zná.Nikdy o něm neslyšel, ale ovšem, jako nemohl potvrdit, 
že byl členem redakce, nemohl s žádnou určitostí tvrdit,že jím nebyl. V 
kavárně jsem s oním nadporučíkem přivedl rozhovor na "Národní střed". Znal 
jména všech členů redakce, s nimiž jsem se znal, znal i jména význačných 
činovníků strany,ale to mohl vědět každý,kdo se o to zajímal, nebo kdo to 
potřeboval vědět jako krycí historii. Trochu mne ovšem překvapilo,když nevě
děl, koho myslím, když jsem se ptal na "černou Máry", což byla přezdívka 
náramně prostořeké dívky z administrace , ne právě oblíbené redaktory.

Bylo to všeohno hodně nejisté a byl jsem na rozpacích co mám podniknout. 
Podezříval jsem ho,ale nevěděl zda pro jeho chlubi/ltví,či pro něoo mnohem 
vážnějšího. Wohl to být dooela dobře někdo,kdo byl zaměstnán v obchodním 
oddělení listu, s nímž jsem neměl nic společného,nebo kdo se nějak ometal
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okolo listu a pro v^tší čest e slívu si udělil redaktorský titul, Ale,je 
někdo,kdo něco předstírá,opravdu hodnověrný? A naproti tomu, dooela dobře 
moh"o ujiti mé pozornosti v pohnutích dobáoh Mnichova a po něm,že se v re
dakci objevil někdo, koho jsem neznal.

Viděl jsem, že se těšil veliké oblibě plukovníka Satorieho, o jehož soud
nosti pochybovali i lidé,kteří znali lépe poměry v armádě doma než já.
Ale když Satorie mu dovolil při jedné příležitosti, aby při přehlídce nafil- 
mova^celou rotu, jako "historický doklad", začal jsem míti poahýbnosti ještě 
větší.Vzpomněl jsem si na poučení francouzského kapitána,že i to nejmenší 
podezření zasluhuje nejdůkladnější vyšetření.

Oznámil jsem své pochybnosti našim i francouzským zpravoda joům. Naši to 
nebrali vážně a viděli v tom přehnanou horlivost amatéra.Francouzi mi řekli, 
že to budou sledovat a radili mi, abych velmi pozorně sledoval všechno co
přichází od druhé roty druhého pluku a především ovšm od všeoh lidí z blíz^-
kosti onoho nadporučíka. A tak jsem narazil na dopis x "pucáka*  pana veli
tele roty,z nxhož jsem viděl, že pojede autem do místa poblíže švýcarských
hranice, kde se má setkat s panem nadporučíkem,který si vzal krátkou dovo
lenou. Vypadalo to pmxážžtnxm tak povážlivě,že jsem s tím zašel na příslušné 
úřady a jak naši, tak i Francouzi se rozhoupali. Onen voják byl zatčen při 
pokusu o přechod do ?!výoarska,ale pan nadopručík proklouzl. Dostal se bez 
obtíží do Protektorátu i s filmem, xsorx seznamem příslušníků armády a v 
některých případeoh i s adr^saii jejich příbuzných v Protektorátu. Pak měl 
v pražském rozhlasu přednášku (snad jich bylo několik) o poměrech v táboře, 
ve Francii a zejména v exilu a pod.

A nakonec ještě o tom přátelství mezi zpravodajci. Jednoho dne jsem byl 
volán do Beziéres, kde mně předestřeli dopis,který mně proklouzl,ale který 
se dostal do rukou Vojenské správy Národního výboru v Bsříži.Byl od 
neexistujícího příslušníka dělostřeleckého pluku; podán v La Nouvelle,odkud 
byl dodán naší poště. Adresován byl komusi v Psříži,zřejmě blízkému naší 
zpravodajské službě. Dopis mluvil neuctivě, ba urážlivě o důstojnících v 
táboře i ve Vojenské správě. Byl jsem žádán o vysvětlení,jak mohl tento 
dopis proklouznout.Dnozornil jsem,že je prostě fysioky nemožné část 
všechno co vychází nebo ddohází »předložil jsem výkaz o počtu dopisů, jež 

odahází z tábora a tekré k nám dooházejí a připomenul jsem svá
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c®Řsfci3E«HáxfaiáxEjtó předohozi hlášení, v nichž jsem je sně vyložil, že k tomu, 
»by se všechno četlo, musil by býti podstatně zvětšen počet lidí»pověřených 
censumím úkolem a v nichž sděluji,že censura je prováděna namátkou a že se 
čtou hlavně dopisy lidí, nijakým způsobem podezřelých.

Z oelé věoi ovšem nic nebylo a byl bych na to docela zapomněl,kdyby mi 
nebyl jeden ze zpravodajoů prozradil pod pečetí mlčelivosti,Ž8 ten dopis 
byl psán v naději,že proklouzne a že celou věa organisoval můj tehdejší 
přítel por. děl» Bartl, zpravodajce dělostřeleckého pluku.Když jsem jej inter
peloval, sdělil mi,že to aaabylo aby se kontrolovala moje činnost. Účelem 
nebylo prý*  mne poškodit, ale zjistit, jak spolehlivá je naše censumí 
služba.

Tož,Páfrtl to zjitil,.Ale od té doby jsem s ním nepromluvil jedno slovo, 
ani když po únorovýoh událostech přišel znova do exilu a po dlouhá leta 
žil v Londýně a pracoval dokonoe v pérnže podniku, jako jedna z mých duer. 
Později oblažil svou přítomností Kanadu.

♦♦♦
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Od našeho pobytu ve Francii uplynula již tak dlouhá doba,že bude na místě 
zaznamenat několik snad malicherných drobností našeho tehdejšího života. 
Byl to život jistě nevýznačný a sotva se dá říci,že nějakým zpwaahsm podstat 
nějším způsobem přispěl k zápasu o svobodu a o povalení naoistiokého zla. 
To je také nesporně příčinou,proč o této části naší akoe je dochováno ne
patrně písemných dokladů a proč se o ní mnoho nepsalo,nepíše a asi nebude 
psát a proč patrně začíná být zapomenuta.Rozhodně nikdo na ni nevzpomíná s 
láskou a sotva kdo s pýchou. Ale koneo konců,tento náš pobyt byl -i když jen 
velmi skromnou a pranepatrně užitečnou a důležitou-součástí tohoto zápasu. 
Proto tedy uvádím několik drobných vzpomínek na to, oo se stalo,aby bylo 
patrno,jak jsme žili,odříznuti od ostatního světa i od ostatního exilu. Bylo 
to jen ospaléj>řfdslapování na místě docela nedůležitém, v závětří, v němž 
jsme v první chiM dokonce ani nezpozorovali,že konečně jako blesk udeřil 
německý úder,který rázem rozdrtil Franoii, jejíž vojenskou a mravní sílu 
jsme po tak dlouho přeceňovali a který dal válce docela jiný ráz a na něko
lik trapných let určoval osudy celé západní části Evropy.

Nevím,kdo z našioh pml&iaiaá&r pohlavárů přišel na nápad,že když už máme 
vlastní polní poštu ,měli a mohli bychom něco udělat pro a ji
né sběratele kuriosit.Vlastní známky jsme vydat nemohli, ale z Beziéres 
přišel příkaz opatřovat v určité dny našeho historiokého kalendáře poštu, 
odcházející z tábora , zvláštními pamětními razítka. Tak se stalo, že jsme 
měli takové razítko na Masarykovy narozeniny, na výročí Štefánikovo a - 
pokud se dovedu upamatovat - ještě o jedné příležitosti. Nesporná to bylo 
jakési osvěžení a zpestření v denní rutině v níž jsme jaksi žili jen jakou
si unavenou a unudenou setrvačností.0 orazítkované obá&ř^e také o korespon
denční lístky opatřené otiskem fcflzítka, byl mezi sběrateli dosti značný zájem 
tak veliký, že po ofioiálním užití poštou-která razítka dala do úschovy 
velitelství - bylo razítek neoprávněně,ale důsledně používáno k rozmnožení 
orazítkovaných obálek,jež poštovní dopravou nikdy neprošly. Pokud jde o mne, 
musím doznat,že jsem o tyto památky zájem neměl,ač se slušný počet otisků 
dostal do mýoh zavazadel laskavou péčí mého personálu. Proto jsem mohl po 
čase -již hodně dlouho po válce - oblažit některé nadšené sběratele těch
to věcí. Musím doznat,že jsem známky sbíral toliko v dětství a upustil 

Za "ospalé války" (VI)
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postupne od toho i od mnoha ostatních sokromých zálib a vyražení proto,že 
život v novinách a účast na veřejném životě působí nepříznivě nejen na vol
ný čas, ale také na zájem o všechno jiné, než je ta politika, jíž se člověk 
upsal, A i jako censor dopisů a poněkud neoohotný správoe poštovního úřadu 
jsem myslil především a skoro výhradně na to, co bude a oo by mělo být. V 
Agde 'Bylo jis^ě dost času k disposioi,aby člověk se věnoval nejrůznějšímu 
rozptylování, ale ztratil jsem již chu£ i smysl pro každé vyražení.

Uvedl jsem již na jiném místě, že hodnostáři Národního výboru a jeho 
Vojenské správy nás,obyčejné a nedůležité příslušníky tábora nenavštěvovali 
a nesnažili se nijak udržovat s námi styk, aby nás nějak povzbudili a infor
movali o tom, co se děje ve světě, v exilu v zahraničí ,ba i třeba jen o 
taa^xmam tom ve 'Francii. Tím se také podstatně ithxiiíx lišil náš život od 
toho, ha co jsme byli zvyklí v dobách našeho prvního tábora v Malých Brono- 
vících u Krakova. Zde nás navštívili a k osazenstvu bez rozdílu hodností 
docela neformálně a hodně srdečně womulivi na př. býv. ministr a poslanec 
Rudolf Bechyně, úýv. ministr a poslanec Msgr. Šrámek a jeho věrný druh Msgre. 
Sála,spisovatel a generál zdravotnictva dr. František Langer ,býv. posl. 
Uhlíř a nevím kdo ještě. (0 formální návštěvě gen. Ingra jsem psal na ji
ném místě, ale ten promluvil jen na důstojnickém shromáždění a jeho návště
va a jeho "eS ani trochu nepřispěla k povznesení nálady. Spíše naoplak. ) Jedi
nou návštěvou, jež opravdu na chvíli zpestřila život v táboře v Agdu, byla 
návštěva, kterou u nás vykonal ?en.Feuoher, někdejší náčelník francouzské 
vojenské mise v republice. Docela uoohopitelně za francouzských poměrů a 
zvyklostí, byla to návštěva vysooe formální.Všichni důstojníci tábora na
stoupili na volném prostransví a jeden po druhém z nás se mu hlásil,načež 
Faucher každému z nás podal ruku. To bylo vše, ale by to přeoe jen příjemné 
a povzbudivé.

Jiným takovým zpestřením nudného a jednotvárného života v táboře bylo 
utkání v kopané mezi mužstvem naším a mužstvem jednoho z cizozemských 
vojenských útvarů.K utkání došlo na hřišti místního footbalového klubu a 
mezi diváky byli všichni,kteří nalezli čas se tam dostavit,i když třeba 
neměli nejraenší zájem o kousnou. Dnes se nepamatuji ani na výsledek,ba 
ani kdo vyhrál. V mých vzpomínkách na tuto podívanou na ono utkání má jen 
proto jakési místo, protože zde se má rddins prvně setkala s rodinou plk. 
Janouoha. Tyto styky pokračují dosud po tolika letech.
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Nudný život v Agde a zaostalost jeho obchodů, stejně jako touha vidět 

něco jiného, než ulice, jež nám všem už dávno ovšedněly, to všechno Vedlo 
k tomu,že jsme ve volném Sase jezdili na nákupy a pobavení v kavárnáoh a 
pod. do většího města Beziércs, kde- jak jsem slyšel, ale nikdy si nepro
věřil,- se řas od řasu konaly dokonoe býčí zápasy podle španělského vzoru. 
K oestování na tuto několika kilometrovou vzdálenost musel si člověk vzít 
s sebou nejen své srn osobní dokumenty (dosud mám z oné doby svou Carte d*  
identitě , 3 fotografií a otiskem paloe), ale také povolení k této několi
kaminutové oestě. Důstojnici povoleni nepotřebovali, jejioh rodiny,pokud 
cestovaly v jejioh doprovodechatovního povolení také nepotřebovaly,ale na 
.jiných - myslím ovšem,Že jen pokud šlo o oizince,ale mohu se mýlit - se po
volení přísně požadoválo. Zde jsme mohli vidět ukázku, jaká přísnost je ve 
Francii na chudé lidi. Četníoi prováděli přísné a důkladné prohlídky, 
však na stanovišti před odjezdem, ale počkali,aý autobus zajede hezký kou
sek cesty za městě. Zde autobus zastavil a kdo nemel povolení, musel vystou
pit a capat si cestu zpátky.

Pochybuji velmi vážně,že bylo mnoho příslušníků tábora,kteří dokázali na
vázat přátelské styky s místním obyvatelstvem. Překážkou byla řeč, ne právě 
rozšířená mezi našimi lidmi a trochu isolaoionistické stanovisko místního 
obyvatelstva. I po této stránce jsem byl na tom lépe, než drtivá většina 
ostatních.Měli jsme velmi přátelské styky s našimi domácími,kteří bydlili 
v témže domě, jako my. Majitelem domu byl továrník Maffre, původem z Alsaska, 
který za první vř světové války sloužil na vojně a dokonce upadl do nemeoké- 
ho za jetí. Nenáviděl Němec z hloubi duše a byl proto naníceným stoupencem 
války proti nim. Tím se lišil velmi podstatně od ostatního obyvatelstva 
Agde.Z Alsaska hyin byl ovšem zvyklý na docela jiný druh mest a městeček, 
zejména je.1lch sanitárních opatření a díval se proto s hlubokým opovržením 
na Agde. Tím nám byl také bližší, než ostatní obyvatelé Agde,kteří si na 
špínu a nehygienlčnost svého mŽáta již tak zvykli,že ji neviděli.U Maffro- 
vřeh bydlela také jejich dcera,Mne. T&ijalbert- její manžel byl na vojně - 
a její dvě děti Robert a Simone.Obě děti byly v našem bytě pečené vařené 
a Robert si velmi brzy vysloužil přezdívku "Robert le diable". Také jejioh 
matka tjoužíIs každé volné chvíle, aby k nám zavítala na téčky. Potrpěla si 
na to Vykládat lidem jejich budoucnost z karet a z ruky. Mně předpověděla -
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a dodala předpověS také písemně - nejen cestu přes moře,ale také že získám 
přízeň jakéhosi velmi vysokého pána »který mi možní udělat závratnou karié
ru. To se ovšem nesplnilo a už také nesplní.

S těmito pohostinnými Francouzi,kteří,když se nám za rozvratu Francie na 
Bas ztratily dcery, jež jsme měli v Angouleme, nás ujistili, že si je vezmou 
na starost a že nám je po váloe vrátí, jsme udržovali v prvních letech po 
válce celkem nepravidelný písemný styk.Továrník Maffre měl kromě domu, v 
němž jsme bydlili, ještě jeden dům ve středu města,který také pronajal celý 
našim důstojníkům a kromě toho vilu na samém pobřeží.

V jedné kavárně, do níž jsem celkem dost pravidelně večer chodil,jsem 
mohl učiniti zajímavé poznání, jak pochybená je představa,že ve Franoii - 
alespoň v maloměstské Franoii- jsou rodiče shovívaví k dcerám,jež hodlají 
ohodit s mladými muži,zejména jsou-li to neznámí muži. Majitel kavárny 
měl mladou doeru, za n£ř pravidelně dooházell někteří mladí důstojníoi. 
Největší šanci měl jeden z nich, který ji pozval na procházku 8 snad i na 
taneční zábavu v jedné restauraci na samém pobřeží. Majitelka kavárny při - 
šla ke mně a velmi důkladné’’ začala vyzvídat, je-li ten poručík důstojník z 
povolání, či má-li nějaké jiné zaměstnání,jakou má pověst a vůbeo, co mohu 
o něm povědět.Potřebovala vědět, je-li katolík, ohodí-li do kostela, 
nechodí-li s děvčaty a pod. A pak mi vyložila, že je přece docela nemožné, 
aby dovolila dceři ohodit bez doprovodu s někým,kdo není znám od dětství. 
Sama nemá čas a tak usoudila, že by snad bylo nejlépe, kdybych šel s nimi 
jako třetí a dával na ně pozor. Slyšela,že každý,kdo ohoe odeslat nějaký 
dopis, musí jej dát mně přečíst a z toho usoudila,že mám dávat na všechny 
pozor.Tož,proč bych nedával pozor na onoho důstojníka a jejich doeru?

Bylo to stejně humorné jako do jemné,alí/mně se do toho nechtělo a tak 
jsem, trochu škodolibě, navrhl, aby o tuto službu požádala škpt. Felixe, 
který, k mému převelikému překvapení, tuto funkci přeochotně přijal.Ovšem, 
šel s nimi akorát na pobřeží a neprodleně se vrátil. Jak skončila tato 
milostná historka nevím- patrně jí, jako mnoha jiným udělal konec náhlý 
pád Francie.

Vzpomínám na ještě jednu milostnou historku - samozře^ně jich bylo 
mnohem víoe, ale já se o ně nestaral. Poručík Lepařík,který zahynul při 
atentátu na Heydrioha, zasnoubil se v Agde s jednou mladou dívkou.Nemohu 
se upamatovat,že jsem ji tehdy viděl a že jsem o tom zasnoubení věděl,
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ale někdy konoem války nebo krátce po válce se ta dívka objevila v Lond- 
dýně.Nsrazili jsme na ni na nějakém podniku, který se konal ve francouz
ském institutu. Začala k nám docházet a náruživě se učila česky,ač věděla, 
že její snoubenec je již mrtev. Po nějakém čase nalezla zaměstnání v Evrop
ské službě Britského rozhlasu, sídlící v Bush House,kde bylo také i sídlo 
československé sekoe, v níž jsem působil po slušný počet let. Pracovala, 
myslím, jako písařka na stroji v některém z přečetných oddělení tohoto 
mamutího podniku. Nemyslím, že jsem kdy věděl jaké je její pří jmění, říká li 
jsme jí ’"'rantiška a mluvili s ní česky. A pak, jak již to bývá,náhle nám 
zmizela z obzoru a snad n'jakýoh dvaoet let jsme od ní a o ní ani nesly
šeli. A pak zase najednou (1974) došel k nám z jednoho letoviska na východ
ním pobřeží Anglie dopis, v němž kombinací angličtiny,francouzštiny s 
příměsíy češtiny oznamuje, že konečně nějak vypátrala naši adresu(stěhova
li jsme se několikráte od kanoe války ) a Že přijede do Londýna na weekend. 
Udala adresu hotelu, v n'mž si zajistila hooleh a když jsme ji tam vyzvedli, 
vychrlila na nás vzpomínky na časy »prožité v Agde a pozdě ji. Pořád měla ži
vý zájem o Československo, kam hodlala zajeti, aby jaksi vykonala pout do 
země svého zesnulého snoubenoe,na kterého nikdy nezapomněla.Byla provdána a 
usazena v Británii,ale s československým národem ji pořád něoo poutalo.

Je docela možné, že v Agdu budou ještě jiné upomínky, možná i nemanžel
ské děti,ale dosnám,ačkoliv jsem byl od skončení války několikráte ve 
francii, nikdy jsem si do onoho města nezajel. Těch několik měsíců váitegr za 
války mi stačilo na oelý život.

V Agde jsme živořili a čekali,až se něco stane.Nikdo z nás neměl ani 
potuchy,kdy a jak se to stane. Rozhodně jsme nepředvídali úder,kte^ý všechno 
obrátil na ruby. Ten úder přišel 10. května 1940. Když došly první zprávy,měli 
jsme všiohni dojem,že nadešel čas účtování,kdy Hitler uvidí,že se válka ne- 
vypláoí. Ale netrvalo dlouho a viděli jsme,jak důkladně jsme podoenili němec
kou vojenskou schopnost a jak jsme přecenili vojenskou schopnost Francie a 
zejména prozíravost jejíoh politickýoh 1 vojenských vůdců. Kapitulace nastala 
16. června a 22. června bylo slavnostně podepsáno příměří. Francie Jadla. Vypada
lo to jako hrozná katatsrofä,ba i všech nadějí,ale ve skutečnosti
to otřáslo světem a posílilo to odhodlání vzdorovat a přinést oběti. Možná, 
že to, co se stalo ve Francii, bylo nakonec opravdovým štěstím,jež v 
tento smutný čas potkalo celý svět.
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Drsné probuzení

Une 10. května 1940 došlo k drsnému a velmi nemilému probuzení ze snů, 
jimž se oddávala pomalu celý západní svět a my s ním. Planým se ukázaio 

očekávání,že se Německo samo od sebe vnitřními spory a nedostatkem různýoh 
materiálů zhroutí a že tudíž nastane slavní vítězství,jež všiohni očekávali, 
bez námahy a krvavých bojů, vyžadujících značných obětí. Ti,kteří varovali 
před ilusemi tohoto druhu ,měli pravdu,ač jim nikdo za pravdu nedal. Na 
dlouho ještě zůstali sýčkové pro mudroe na odpovědnýah místech nepohodlnými 
sýčky.

Němečtí generálové a jejich političtí páni se k obecnému překvapení 
odpůrců Německa nepokusili imitovat francouzské vzory z předchozí války a 
neopakovali jejioh pošetilost,s níž statisíce vojáků bylo obětováno marný
mi útoky na bezvadně vybetonované zákopy. Nevěřili také ani na proslulou 
doktrínu "udrolování sil nepřítele". Nepokusili se prolomit za neproniknu
telnou považovanou Maginotovu linii, za níž se Francie uchýlila jako za 
nějakou novodobou čínskou zeä. Obešli ji pro^stě,protože věděli, že útočit 
nutno na nejslabší místo posic nepřítele a ne na místo nejsilnější.A vědě
li také,že tímto nejslabším místem byla hranice belgicko-franoouzská,jíž 
každá historická kniha, pojednávající o válečných taženích, zaznamenává 
jako místo,kudy se braly nájezdy na Francii. A toto místo, na němž se tradič
ně mohl a měl očekávat útok,nebylo kryto Maginotovou linii. Němci zde tedy 
udeřili -překvapit to mohlo jen zaslepené politioké a vojenské "odborníky" 
franoouzské - a jako za předchozí první světové války provedli akci,jeŽ by
la na stíněna -Slavným a obecně známým Schlieffenovým plánem. Prolomili 
slaboučké posioe anglo-francouzské a měli se svým obohvatným průlomem hned 
na počátku pronikavý úspěch. Dokonoe větší, než za první světové války,pro
tože nebyli, jako tehdy, zastaveni na Mamě. Stačilo šest týdnů války, jež si 
získala označení jako blesková válka - a Francie bezmocně kapitulovala^lú. 
června. Armáda se rozběhla ve zmatku a Britové s námahou evakuovali značnou 
část své armády nazpět do Británie,když ovšem zanechali na kontinentě skoro 
všechnu svou výzbroj. Silnice, vedouoí na jih, byly přeplněny uprohlíky z 
Belgie, Lucemburska a severní Franoie a také vláda přesídlila z Paříže do 
Vichy. Příměří podepsáno 22. června, cEskakazr ostentativně na místě, na němž 
Nemecko I9IP podepsalo svou kapitulaci. Francie sama rozdělena na dvě části, 
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okupovanou^ v níž byla i Paříž) a na tu, kterou pod německým dozorem spra
vovala vláda ve Vlohy,v níž stanul na čelném xíxrtiš a vlastně diktátorském 
miste senilní již mar šál Petain, To byl prostě na slušně dlouhou dobu koneo 
Francie.

0 ton, oo se dělo, jsme v táboře zprvu mnoho nevěděli. NaZpaáaÄít nám 

ovšem říkal ti3k,že všeohno je v naprostém pořádku,že Němoi doplatí na 
pošetilý svůj útok a že franoouzská armáda vítězí na oelé čáře na všech 
místech, na nichž se utkala s Němci. Ale optimistioká nálada kvapně mizela. 
Objevily se zprávy o změnách na velitelských místech i ve vládě země, byly 
doznány různé ústupy. A pak se zprávy staly ještě povážlivějšími a kvapně 
nás připravovaly na smutnou realitu. A válka se začínala dotýkat i nás v 
zapadlých koutech nejjižnější Francie. Tábor v Agde s přilehlými posádkami 
se začínal kvapně prázdnit.Fronta,ač nestabilisovaná,či snad právě proto, 
že nebyla stabilisována, pohloovala kvapně reservy, pokud se je dalo se
hnat. I nedostatečně vycvičené čs. jednotky byly odeslány na frontu.Generál 
Viest,který jim měl velet, byl náhle a nečekaně vystřídán gen. Miroslavem 
(Neumannem). Nevěděli jsme proč, ale brzy začaly proskakovat zprávy,pozdě
ji pôtvrzené, že Viest odepřel vést do boje nevycvičené útvary a vrhnout 
je do kolísané fronty, kdy by se okamžitě srazily s nepřítelem a nebyly 
ničím, než potravou pro děla,lehkomyslně proplýtvanou.Nesporně měl pravdu, 
ač vyšší hodnosti, naši, i francouzské, se na to dívaly jinak. Naše jednot
ky byly vrženy do ohaosu a během června se do tábora začaly vracet trosky 
poreženýoh útvarů. Některé ovšem hledaly cestu z ohaosu podle vlaslaií ini- 
oiativy a zaměřily rovnou k moiÉá. na západě. To už dávno Francie přestala 
být zemí s vlastni administrativou, bylo to jen území s mnohamilionovým 
obyvatelstvem, v němž pomalu každý byl nucen jednat na vlastní pěst.

Bylo zřejmé, že pro nás není jiné možnosti, než kvapná evakuaoe všeho,oo 
zbývá z našich vojenských sil a úředního naXeho aparátu. Tak, jako Paříž 
přestala mít vliv na ostatní Francii, i naše Paříž kvapně opouštěla 
město,jež čekala němeoká okupace a proto se od naší Vojenské správy nedalo 
mnoho očekávat.

Zprvu jsme byli zahrnuti dohady a fantastickým' pověstmi.Pak přišel 
onen proslulý "rozkaz oJ ̂ apsKmix^rmády ",

Tento rozkaz, který nebyl doslovně publikován enl v pozdějších disku
sích v exilu, hrál značnou úlohu v pozdějších polemikáoh a byl hledán
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viník,který jej vydal. Nejsem si jist,že jsem ten dokument opravdu četl,či 
byl o jeho obsahu jen zpraven, ale z toho, na co si vzpomíná» mám dojem - 
o němž však nomohu říci s naprostou určitostí, že je docela správný -že 
jak kritikové tak i obhájci toho, co se stalo v této věci poněkud přehá
nějí, snad právě proto, že originál rozkazu, nebo opis jeho autentiokého 
zněmí, zůstává nedostaupný. Pokud se mohu po taaiůifc tolika leteoh upamato- 
vat, slova "rozpuštění" nebylo použito. Příslušníkům armády bylo prostě sdě
leno, že československé vojenské jednotky ve Francii budou přemístěny do 
jiné země a připraveny k boji na jiném bojišti. Jejioh příslušníkům se dává 
na vybranou, chtčjí-li podepsat znova závazek sloužit i nadále někde jinde, 
at je to kdekoliv, nebo armádu opustit.Nemyslím, že bylo mnůho příslušníků 
armády,kteř-' podpis nového závazku odepřeli,ač vím o několika případeoh. 
Šlo tu o čeohy nebo Slováky usedlé ve Francii, jejiohž rodiny nežily v 
Agde. Takovéto případy byly pochopitelné e nikoho nevzrušovaly. Pohoršovaly 
takové věci, jako když ještě před tímto opatřeníw/někteří "hrdinové" vzali 
nohy na ramena.Tak na příklad, z Krakova neblaze proslulý dr.Vladimír 
Henzl, sloužící na velitelství v Beziéres éako podporučík justiční služby , 
uprohl, společně se svým nadřízeným nadporučíkem, jehož jméno jsem dooela 
zapomněl. Pyli dopadeni jako desertéři při pokusu o přeohod do Španělska.V 
chaosu se jim nic nestalo a po příjezdu armády do Británie byla vydána 
všeobecná amnestie,jež smazala všechny hříchy, nahromaděné za dobu pobytu 
ve Francii.

Bylo pochopitelné, že jsem závazek další služby bez rozpaků podepsal. 
K Francii mne nic netáhlo a nedovedl jsem si ostatně ani představit, co 
jiného mohl kdo z nás učinit. Osobně jsem se staral toliko o to, aby společj- 
ně s armádou byla evakuována i má rodina. Pokud šlo o manželku a syna-který 
ohodil do místní francouzské školy - a kteří tedy oba byli v Agde, nebylo 
nalného problému. Hodinám příslušníků armády byla evakuace závazně příslibe*  
na.Později - již v Británii- jsme se dozvěděli^že "rodina" byl
našimi úředními autoritami v některých případech vykládán mnohem přísněji, 
než bylo lidské.

Problémem byly ovšem obě mé dcery, jež byly na studiu v Angouleme na 
tamním lyoeu. Poslal jsem jim sice peníze na cestu,ale nemohl jsem vědět, 
zda peníze dostaly a hlavně, zda se v chaosu mohou dostat do Agde a to 
včas, před naším odjezdem.Franxcuzští zpravodaje! mi umožnili zatelefonovat
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do Angouleme, což nebylo v oné době právě snadné, ale to napomohlo. Nezbý

valo než doufat,že se naše úřady v Paříži,jež žánr je ta» vyslaly, o jejioh 
evakuaci postarají.(Na stipendiích tam bylo asi 10 českýoh děvčat.) Naši 
domácí, zdrcení porážkou, nám nabídli, že se doer ujmou a že nám je po válce 
vrátí.

Záohrana přišla ovšem s docela jiné strany. Zatímco pařížské honorace 
pamatovaly jen nafsebe a ve snaze schránit všechen majetek, neohali po sobě 
spousty materiálu,který padl do německých rukou, skupina telegrafistů, 
putujících "vlastním pořádkem" z fronty,jež zmizela, si vzpomněla, že v 
Anglouleme jsou česká děvčata, s Háodxm nimiž/ůi dopisovali.A tak,předpo
kládajíce docela správně, že na takové maličkosti,jako je osud několika 
českých děvčat,honoracím v Paříži nezáleží, zabrouili tam, děvčata nalo
žili na své valníky a dopravili je do Bordeaux,odkud odjížděli do Británie*  
příslušníoi našich úřadů.Když pařížští neměli zájem o děvčata,telegrafis
té a dělostřelci je jednoduše naložili na lo\ plujíoí do Liverpoolu.Když 
jsem vystupoval z lodi v tomto přístavu, shlédl jsem je na palubě lodi, s 
níž tam připluly.

Byl jsem v té době v nemocniční péči a tak jsem byl společně se skupi
nou nemocných a zraněných dopraven do blízkého přístavu Sete a zde dopraven 
na britský torpédoborec^, který nás asi jeden kilometr od přístavu naložil 
na dopravní loa Mohamed Ali El Khebir, také pod britskou spr vou. Toto 
opatření bylo nutné,protože se objevily zprávy,že nás francouzské úřady 
chtějí zadržet a internovat jako válečné zajatoe.Nevím, kolik na tom 
bylo převor,ale od režimu ve Viohy se dalo očekávat všeohno,jen ne odpor 
proti německému nátlaku. A tak zakročilo britské válečné námořnictvo.

Vkročením na britské lodi jsme se ooitli na britské půdě,aniž bychom 
věděli, zda na delší dobu, nebo jen přechodně. V naší depresi bylo všeohno 
lepší než Franoie,jejíž neohuí k válce dooela zabraňovala, abychom zapomně
li na její mnichovskou zradu.Mnichov za našich životů učinil konec našemu 
frankofilství. Když jsme prchali z Polska »mnohého z nás osud Polska bolel.

1

Opouštějíce Francii 'ýsme si brali její osud k srdci jen do té míry, 
do jaké ovlivňoval osudy války proti Hitlerovu Němeaku.
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Británie - další etapa na bludné pouti.

LoS Mohammed Ali El Khebir, na níž jsme se vydali na oestu do neznáma, 
nebyla ani zdaleka tak pohodlná, jako Transsylvanie, na níž jsme opusti
li Rumunsko a ovšem v ničem se nepodobala přepychovému Champolionu,který 
nás dopravil do Eranoie. Nebyla to špatná loň - některé transnorty to měly 
mnohem horší,ale rozhodně nebyla stavěna pro evakuaoi početné posádky. By
la docela pochopitelně tak přeplněna, že každý kouteček byl zaplněn. To 
však nebylo tím, hlavním,co činilo naši oestu nepohodlnou a nepříjemnou, 
ba svízelnou.Válka byla již v plném proudu a Středozemní moře se stalo 
již rejdištěm němeokýoh ponorek.Bylo potřebí být ustavičně ve střehu a po
čítat s možností nečekaného a bezohledného německého útoku.

Dooela poohopitelně nebyla naše nála/da povznesená.I když jsme nelnuli 
zvláštní láskou k francii, jíž jsme opouštěli,přeoe jen její naprosté 
zhroucení musilo těžoe deprimovat každého z nás. Několika-aritir měsíční po
byt v oné zemi musil dooela nutně osvětlit každému, kdo měl oči k vidění, 
alespoň některé z četných slabostí této země, jejíž vojenská síla bývala 
do té doby tak značně přeoeňována. Nicméně, všiohni jsme skládali ve francii 
a jejího britského spojenoe své naděje. Na nio jiného jsme ostatně spoléhat 
nemohli. Kvapnost porážky byla však docela jedinečná a neočekávaná. Byla-li 
Británie považována za nejsilnější námořní velmoo, nemající po této stránoe 
žádné soutěže, Erancie byla,přes všeohny své nedostatky,obeoně hodnocena 
jako hlavní a nejsilnější vojenská síla na evropské pevnině,ne-11 na oelém 
světě. Její naprosté rozdrcení a to v čase tak krátkém, znamenalo,že nebylo 
zde již žádného vojensky významného «dmams odpůroe Hitlerova Německa,který 
by se mohl odvážit boje. Kontinent byl prostě uohváoen naoisty a oelá budouc
nost se proto nutně jevila jako naprosto nejistá, ba skoro beznadějná.Na 
evropské pevnině nebylo pro nás a pro náš zápas místa a vyhlídek*

Dooela pochopitelně se vynořila neodbytná a krajně naléhavá otázka:co 
dále a kam s námi? Sampan Kam povede naše cesta? Nikdy dosud nebyla bu
doucnost celé naší akoe v zahraničí tak v sázoe,jako v těchto ohvílíoh 
obav a njistoty, fejdanxm Nejeden z nás že je všeohno marné. Pro
hráli jsme a je konec, konec naší republiky a snad i oelé Evropy vůbec. A 
pro mne tu byl ještě jeden osudový problém, starost o rodinu. 0 manželce se 
synem jsem předpokládal,že půjdou stejnou cestou, i když jinou lodí. 0 
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doeráoh jsem prostě neměl nejmenší potuchy co se s nimi stane a mohl jsem 
jen doufat,že se nějak dostanou do Agde a k našim domácím,kteří slíbili 
o pě pečovat.

%še pomalá cesta vedla blízko severního pobřeží Afriky a tak vznikly 
pověsti, že se ubíráme do některé z afriokýoh kolonií Francie,zejména 
Alžírská a že Francie pmxmsáK povede svůj zápas z kolonií, na jejichž pů
dě stýly značné vojenské síly. Když jsme však minuli Gibraltar a dostali
se do Atlantiku a směr,pokud jsme jej mohli odhadnout, vedl jižněji,že 
by vyžadovala cesta do Británie, usoudili jsme,že se vyhýbáme nesporně 
nebezpečné oblasti mezi kontinentem a Británií a směřujeme mnohem dále na 
západ. A zde se zrodily odha<ty,že naše cesta vede do Kanady, členského to 
státu Britského společenství národů. Cesta se však najednou otočila na 
sever a dooela nečekaně jsme se objevili v liverpoolském přístavu. Nepo
dařilo se mi dosud zjistit přesné datum našeho vylodění,bylo to však do
oela určitě buá >nebo 6. července. To si pamatuji proto,že to bylo v tra
diční náš dvojsvátek - Cyrila a Metoděje jeden den a Husa v den druhý. 
Stejně positivně vím také,že to byla neděle, protože náš první pohled na 
Liverpool byl také naším prvním seznámením se s anglickým
weckendem.

Bylo to opravdu jedinečné podívání vidět milionové město s jedním z 
nejčilejších přístavů světa,jež vypadalo jakoby z pohidk^ o Šípkové Rvženoe- 
tak bylo ponořeno do hlubokého spánku za jasného a náležitě parného odpo
ledne. I ten přístav sám jevil příznaky ospalosti a v ničem se nepodobal 
našim představám o rušném mezinárodním pří stavu. Blízko naší lodi zakotvila 
jedna lo5, také z Francie a také 3 našimi lidmi. Jak jsem později zvěděl, 
vyplula z Bordeaux.čekala na vylodění cestujících a na palubě, mezi hodi
nami, jež čekaly na to,až budov moci vystoupit na pevninu, shlédl jsem 
obě dcery,jež divoce mávaly na znamení, že také ony mne viděly.Tak ml 
zmizela alespoň tato starost. 0 manželce a synovi a jejich příohodu do 
Velké Británie jsem zvěděl až mnohem později.

Z přístavu jsme poahodovali na nádraží ulicemi,jež vypadaly, jakoby 
město bylo úplně vylidněno.Nicméně, kde se vzali tu se vzali,začali se 
v hloučcích objevovat chlapci,kteří srechali shlédnout vojáky v neznámých 
uniformách. Obklopili nás a pochodovali po našem boku, nabízeli se nám,že 
ponesou za nás naše sfaimmá skromná zavazadla - všichni jsme museli nechat
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ve Francii skoro všechno, oo jsme měli, včetně ovšem zbraní,ač někteří, 
podnikavci přijeli do Británie plně vyzbrojeni- nastavovali nám papírky,na 
niohž chtěli naše podpisy, škemrali o knoflíky z uniforem a o odznaky za ča
pek, jakož i všeohny myslitelné památky, nezbavili jsme se jioh, dokud jsme 
nedorazili na nádraží, kde na nás již čekal vlak.Ten nás dovezl do stani- 
oa Beeston, odkud jsme pochodovali do stanového tábora v obrovském paritu 
zámku msrkýze z Cholmondelsy. Původně byl d tomto parku ubytován polský 
oddíl,který přesídlil a po něm jsme zdědili i ty stany, jimi postavené.

Hned první dny pobytu pod stany nám poskytly ukázky,jak odlišně se na 
všeohno dívají britské vojenské autority. Na trávníku, u samého vohodu do 
tábora, byly uloženy na několika hromadách různé nezbytnosti, jako přikrýv
ky a pod. Mi jsme okolo a každý si mohl vzít podle své libosti ®sn co 
potřeboval. Nikdo na to nedozlral, nikdo si to nezapisoval a nikdo nezjiš
ťoval oo kdo má a nemá. Obtloustlý major Svoboda - bodrý ruský legionář- 
se na to díval s nezměrným podivem a pak se obrátil ke mně s otázku:"Řekni 
mně, jak to ten chlap ( tím myslil důstojníka odpovědného za skladiště a je
ho obsah) nakonec vyúčtuje" Na to ovsem nebyla odpověď, leda snad, že 
jiná, země, jiné mravy.

Nebyl to jediný příklad toho,jak jinak se na situaci dívali britští ve
litelé ,než naši. Sotva jsme se ve stanech vyspali,již pomýšleli naši hnánart

v 
hodnostáři na nástupy, rozkazy a vůbec na zaměstnání, to jest alespoň na 
nějaký druh vojenského cvičení.Britové jim honem řekl:ncohte toho. AÍ si 
odpočinou a zapomenou na všechno, cc ve Francii zažili. Na vojančení bude 
času dost.

Také pokud jde o tábor 3ám a jeho uspořádání, byl hned na počátku 
makavý rozdíl mszi názory našich hodnostářů a britskýoh.Naši polští před
chůdci postavili stany v táboře hodně roztroušeně,pokud možná pod stromy. 
Bylo to hodně neuspořádané a rozhodně to neodpovídalo představám lidí,kte
ří mysli’i především na kasárenský dvůr. A tak byl vydán rozkaz tábor uspořá
dat/, stany postavit do řádně vyrovnaných řad a ve stejných vzdálenostech 
od fts sebe. Britové, jak se o tom doslechli, to zarazili. Upozornili,že ten
to "nepořádek" je úmyslný,protože nepravidelné rozmístění stanů, většinou 
skrytých pod stromy, není tak nápadné, jako háležitě uspořádané. Jen tak
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je možno ukrýt tábor před leteckým průskům es. Nevím, oo tomu říkali naši 
velcí páni,ale v osazenstvu tábora se začaly kvapně šířit sympatie nejen 
k Británii a Britům, ale i k britským vojenským autoritám.

To byl počátek našeho několikaletého života v zemi nám celkem nezná
mé, s jejíž řečí zápasili těžce i ti,kteří se domnívali,že anglicky dove
dou,protože výslovnost působila hrozné potíže. Britové n erozuměli nám a my 
zase jim,ač qni mluvili anglioky a my jsme myslili,že mluvíme anglicky. Do 
Británie jíme přišli jako součást poražené armády (ti z nás,kteří byli 
za války v Polsku, mohli zaznamenat dokonce porážky dvě). Hned na samém 
počátku našeho pobytu na britských ostrovech jsme však byli prosyceni neo
třesitelnou vírou v konečné vítězství. Všiahni jsme slýchali nebo četli, 
že Anglie mívá ve zvyku prohrávat všeohny své bitvy , s výjimkou té nosled- 
ní,jež o všem rozhodne. V nouzi čert mouchy lapá a tonoucí i stébla se 
chytá. V situaci, do níž jsme se dostali,utěšovali jsme se touto pověrou, 
jíž, jek jsme později poznali, když jsme se dostali do styku a britským 
ovyvatelstvem, Britové věřili ještě více, než my.Nebyla to jen tato útě
cha. Byl to pohl-d na zemi a její obyvatelstvo,na Británii, jež jako kdysi 
naši předkové, stála proti všem. Nic nemohlo pozvednout naši náladu a po
vzbudit naši víru takovou měrou, jako poznání, že jsme se ocitli v prostře
dí, v němž nebylo žádnýoh pochybností o konečném vítězství.Británie byla 
foatóy v oné době zemí docela jedinečné odvahy, sebedůvěry a pevného odhod
lání přinést obsti sebe větší, bez odmluv, nářku a rozpaků. Vedle defaitis- 
tické Francie, kterou jsme opustili, byl to svět docela jiný a lepší. Bri
tánie byla tehdy- jak to praví jedna z jejích slavnostních hymen- opravdu 
zemí naděje a slávy.
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Život v Cholmondeley Park 

Kaše exilní putování bylo opravdu plné podivných a prudkých zvratů. Z
ví.ižíměnfcn Polska jsme přišli <lo závětří nejprve rumunského a pak i fran

couzského. A když na Francii dolehla válka doopravdy a dotkla se na kratičký 
čas i nás, putovali jsme do Británie,kde jsme zase byli v závětří. Pravda, 
Británie byla ve válce a brala ji opravdu mnohem vážněji než Francie,ale hez
ky dlouhou dobu to vypadalo, jakoby se válka nás netýkala. Život v Británii, 
připravené čelit nepříteli sama a na vlsstní pěst, běžel starým způsobem a v 
první dobu jen náoisy “business as usual" a **we oan take it" připomínaly ne
ochvějné odhodlání obyvatelstva bojovat a zvítězit-cbž bylo také potěšitel
ným rozdílem od toho, s Síra jsme 3e setkávali za každým krokem ve Francii. 
Snad to byl ten obdivuhodný klid,spojený se skálopevným přesvědčením o vlast
ní nepřemožitelnosti, co působilo na nás dojmem tak uhlidnujícím a duševně 
ozdravujícím.

K pocitu,že jsme za větrem, přispívalo samo umístění tábora. Na rozdíl 
tábora v Malých Bronovicích, z něhož byla jen kratičká proaházka do Krakova 
a tábora v Agde( a ostatně také v ostatních našich posádkách ve Francii) ,kta 
který byl přímo u samého města, tábor v öholmondeley Park byl daleko 1 od 
přilehlé vesničky a hodně daleko od najbližších měst a městeček.V Británii, 
jež si tak ráda stěžuje na to, že je přelidněná, je zejména v zemědělských 
končinách,jako byla ta, do které jsme přišli, od jedné vesnice do druhé ná
ležitě daleko. Zéměk markýze z Cholmondeley byl světem pro sebe. Kromě obrov
ského parku, v němž byl tábor, byla zde ještě veliká zahrada,sloužící maji
teli a jeho personálu, s nímž jsme vůbec nepřišli do styku. Zase jsme byli 
náležitě isolováni od ostatního světa a tentokráte byla ta isolaoe ještě dů
kladnější tím,že drtivá většina našich lidí nemohla číst noviny,protože jim 
nerozuměla, neměla si kam vyjít s výýimkou do toot baráku NAAFI (Navy,Army, 
Air Foroe Institute), což byla jakási vojenská kantína, v níž bylo možno 
koppit cigarety, zápalky, čokolády a podobné drobnosti života.Zprvu jsme ani 
toho nemohli využít. Francouzské peníze, pokud je kdo měl, nebyly nám nic 
platné a na britské jsme musili čekat několik dnů, stejně jako na to,že jsme 
mohli vyměnit naše francouzské přebytky.

Život pod stany byla nepředstavitelná nuda, jíž zpestřoválji jen taková 
překvapení, jako byl objev proslulé anglické snídaně.Nikdo z nás nebyl zvyklý
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pít ráno čaj a mít k tomu uzenky a pod. Na počátku byl proti tomuto dru
hu stravování dokonca i odpor,ale to ae směnil*  dosti ryohle a čaj a výdat- 
nějši áixiinr ráno získaly oblibu. Ale o světě a o válce jsme nio nevěděli. 

V táboře byl zprvu jediný rozhlssový přijimač,umístěný někde ve vy
klizeném a vybíleném kravíně ns samém pokraji tábora. Ten by rozhodně nebral 
stačil pro oolý tábor.Na slušně dlouhou dobu ovšem postačil,protože ani my, 
kteří jsme měli již s dřívějška jakési znalosti angličtiny, jsme zprvu mlu
venému slovu valně nerozuměli. I pro nás se s přijímačů řítil proud nesrozu
mitelných nám zvuků. Přístroj okupoval prof. Törk, komicky přetlustý a děsně 
krátkozraký vojín, o němž nikdo nevěděl, jak se mohl dostat do uniformy. 
Tílrk , říkali jsme mu Turek, zaohycoval pečlivě zprávy, jež bývaly pak 
vyvěšovány ns tabuli, stíjící na cestě, vedouoí prostředkem tábora. Samozřej
mě že v šk českém překladu.

Zahálka je příjemná, pokud netrvá příliš dlouho a pokud není tak anspakata 
nepohodlná, jako jo život pod stany,kde není židle, na níž by si člověk 
sedl a kde stoly byly jen v několika málo kanoalářičkéch, v nichž se úřado
valo. Po dvou nebo třooh dnech odpočinku začal každý závidět těm,kteří si 
nalezli nějakou pravidelnou, pokud možná ne právě unavující práoi. Mým jedi
ným vyražením v prvních dnech pobytu bylo zabrousit jednou nebo dvakrát 
denně do Isolovaného stanu plk. Janouoha,který jsa v nemilosti, byl jaůcsim 
v jakési karanténě.Seděli jsme tam, pili černou kávu a proklínali naše ci
vilní i vojenské autority. Oba jsme upadli vo Vranoii v nerail*st,ale  Janouch 
byl na tom troohu hůře než já,jemuž byla soustavně nabízena pomoc,kterou 
jsem odmítal.

Dva přátelé se snažili ml usnadnit život v táboře tím,že mi nabízeli za
městnání pod jejich patronancí. Starý přítel z Polska škpt. (pozdě ji major) 
zásobovací služby Hlavenka, s nímž jsem zůstal v přátelském poměru až do 
jeho návratu do Československa, když skončila válka, ehtvl mne umístit ve 
svém oboru. Pplk. Ostravský (myslím,že se ve skutečnosti jmenova Brabovský) 
mně nabízel místo v praporní kanceláři,Obojí jsem odmítl a byl bych se 
patrně bez cíle potloukal táborem, nebýt toho, že por. dělostřelectva v 
záloze Rudolf Nékola přišel na srstný nápad zřídit v táboře cyklo st Hove
ný denní list "Naše noviny”. Jak to dokázal, že umluvil eutoriiy e kdo 
sehnal psací stroj s čeäkou klaviaturou a oyklostil i potřebný papír,je 
pro nine gáhadou.Alc jakmile to uskutečnil, byl jsem do tohoto
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podniku odvelen. A zase jednou ze záhad, jež jsem nedokázal vyřešit, je to, 
že na ten nápad přišel jeden zpravodajeo, s nímž jsem byl v nepřátelském 
poměru již v Polsku, pak ve Franoii i v Libanonu. Snad usoudil,že je v záj
mu armády,aby novinář dostal práoi oo možná nejvíce civilistickou a byl 
jako prašivá ovce oddělen poku4 to jen jde od stálého styku s ostatními. V 

asich novinách" jsem zůstal až do svého odchodu z vojenské služby a pře
sídlení do Londýna. 0 tom listě promluvíýl při jiné příležitosti,áažn Zatím 
jen několik slov o Nekolovi a o prvních dobách tohoto podnikání, jež přede
vším zvýšilo - ba mohu říci že zaohránilo - náladu v táboře.

Rudolf Nekola byl před svým příchodem do zahraniční akce redaktorem 
nakladatelství "Odkaz Komenského",jež patřilo jedné z našich učitelských 
organi sací. Pokud vím, nebyl nikdy členem redakce některého denního listu. 
Vzdělaný a podnikavý, snažil se vnésti do československých jednotek to,čeho 
nejvíce postrádaly, totiž alespoň trochu kultury.V "Našich novináoh" jsme 
od první ohvíle přinášeli kromě denních zpráv, jež z jontesim rozhlasu Vybral 
prof. Tflrk,aebo já z anglických novin, jejichž četba přišla pro mne jako 
dar z nebes, také články o životě v Británii, stejně jako připomínky na pod
maněnou republiku a na její velké muže. Pozdě ji, když jsme již byli v Learning
ton Spa a pracovali za podmínek nepoměrně přisniv2jších, vlydávali jsme i ma
léri sešitky kapesního formátu o Masarykovi,^tef dikovi a pod. a mohli- 
protože bylo již více papíru,psací stroj s drobným písmem a rozmnožovaoí 
stroj na elektrioký pmsmi pohon- rozšířit list o lepší či chatrnější po
vídky, vtipy} básničky a dokonoe i o obrázky, jež do voskové blány vryl náš 
malíř Kolařík. Nekola se vrátil do Československa, ale již před únorovými 
událostmi se dostal služebně do Kanady,kde působil v jakési misi. Za únoro
vých událostí se zapojil na exilní akci a po nijaký čas -snad až do své 
smrti - redigoval "Nový domov*  v Torontu. Naposledy jsem jej viděl, když 
hezky dlouho po válce navštívil Londýn.

"Naše noviny" byly skutečným požehnáním v trudných poměrech tábora. Říkám- 
li,Že poměry byly trudhé, nechci tvrdit,že byly trudné no stránce hmotné. 
Ubytování bylo velmi nepohodlné,ale to nostihlo stejně Poláky,Francouze a 
ovšem i Brity - Británie nebyla zařízena na tak početné armády,jaké měla 
za války. Náhodou bylo však krásné léto a brzy jsme z tábora odešli na místo 
pohodlnější. I finančně jsme na tom byli mnohem lépe než ve Francii. Británie
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totiž byla zvyklá na malé,profesionální armády a podle toho je platila, mno
hem lé^>e, než všeohny kontinentální armády. Ale i tak, na dlouho nebylo kde 
peníze utratit.V táboře jsme dostali jen cigartty a sladkosti a podnikat 
hodinové výlety pro sklenioi piva mohlo lákat jen ty,kteří bez piva nemohli 
žiti. Mimoohodem řečeno, na začátku nám anglické pivo, teplé a dooela jiné 
ohuti ani troohu nechutnalo. Obešli jsmejse bez něho dooila dobře.

Zvýšení nálady přispělo, když jsme dostali nové oblečení. Zbrusu nový 
"battle dress*  opatřený na ramenou páskou s nápisem "Czechoslovakia" změnil 
rázem dav ošumělých lidí ve skutečnou dobře vybavenou vojenskou skupinu, i 
když jsme dlouho zůstali bez zbraní, jichž byl po britském ústupu z kontinen
tu v zemi naprostý nedostatek. Rozhodně překvapil způsob vydávání oděvů,obu
vi, prádla a pod. Každý si mohl vybrat oo mu padlo a vyměnit, oo bylo příliš

f
malé nebo veliké. Takovými starostmi netrpěli naši zásobitelč've Francii, jimž 
ani trochu na tom nezáleželo, jak cizí vojáoi vypadali.

Na nudě v táboře měli slušnou zásluhu naši místní velitelé s gen. Miroslavem 
v čele. Získal si velmi rychle přezdívku "Buffalo Bill" a těšil se obecné ne- 
oblibě. Generál Miroslav - jmenoval se Neumann- se těšil z legií pověsti stay 
tečného subalterniho důstojníka. Jako velitel většího útvaru se nijak neosvěd
čil. Byl to typ hodnostáře,zahaleného do své důstojnosti/. Obecně se o něm ří_ 
kalo, že byl studený jako psí nos. Saad byl vyniká jícím vojenským odbomíMm- 
to se neodvažuji posuzovaty ale nedovedl se zhiážitn sblížit 3e svými podří
zenými a následkem toho bylo,že se mu vyhýbali.

Zahálky v táboře, v němž vlastně všechna činnost se omezila na kopání ist 
latrin ,zametáni trávníků a pod.,nebylo náležitě použito k tomu, shy oo bylo 
mimořádně naléhavé, totiž osvětová činnost a především vyučování angličtině 
a poučení o okolní Británii a jejím lidu.Pravda, nebylo učebnio,ale ty se da
ly získat v Londýně a v táboře byla hrstka lidí,kteří měli jakési ponětí o 
anglické řeči a mohli alespoň částečně napomoci po této stránoe.Nebylo ani 
potřebí mít učebnice s českým vysvětlujícím textem. Při jednán výletu z tábory/ 
jsem přišel na př. na učebnioi hodně lidovou a velmi účelnou,jež byla určena 
pro Nčrace,kteří se chtěli naučit anglicky. Totéž n-kladatelstvl (Hugovo) vydá; 
lo podobnou učebnici pro Francouze a - nemohu říci s určitostí,zda již v 
té době, ale rozhodně to bylo v prvních letech války, zásobilo knižní trh ntx 
učebnioemi češtiny,polštiny a pod. Rozhodně mohly tyto učebnice přispět k roz—
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síření alesnoň nejzákladnějších poznatků anglické řeči. Nevím, zla to bylo 
ještě v táboře,či když jsme již byli v městě Leamington 3pa,že si na nás 
vzpomněl British Council a poslal nám balíky česky psaných učebnic angličti
ny. Na neštěstí to byla učebnice "Basic Ehglish". Jak jsem později zvěděl, 
byl to sám tehdejší ministerský před, eda Mnston Churchill,který nalezl v 
záplavě válečných starostí dost času,hby se zabýval touto věcí a rozhodl 
pro tento druh učebnio, jež byly vydánj^. pro vojenské aridiÖym oddíly 
ostáních podraaněnýoh národů. Byl to první případ,kdy jsem zjistil, že poše
tilost není domovem jen u československých, polských a frsnoouzských auto
rit. Nevěděl jsem ovsem, že je vina na Churohillovi,který 3e tehdy těšil 
neomezené úctě a obdivu. To, oo se nám dostalo do rukou byla prostě nechut
ná fraška a pochybuji,že se vůbec někdo snažil použit těchto krosně váza
ných dobře upravených a na dobrém papíru pečlivě vytištěných svazků.Myšlen
ka vypracovat zjednodušenou učebnici řeči pro lidi,kteří na dlouho nebudou 
potřebovat znát řeč tak dokonale, jako lidé,kteří ji znají již od malička a 
studovali v ní po mnoho let, je nesporně rozumná,ale není ovšem nová.f U 
nás byla spousta takovýoh pokusů, od Vymazalovýoh"... snadno a rychle",až 
k Hflttlové "Tisíc slov".) Ale "Basic English" neučila základům angičtiny, 
ale docela jiné řeči, z angličtiny vyvozené. Tato metoda byla pro primitivy, 
nesohopné chápat moderní život a jeho výrazové prostředky. Její formulace 
připomínaly každému, oo čítal v různých knihách o divoších,kteří se snaži
li se domluvit se svými bílými pány nebo přáteli. Byly to komplikované frá
ze, jež měly vyjádřit co dtórnÍK dnešní člověk říká přímo a několika slovy. 
Nevím, komu to v centrálních úřadech napsalo, že příohozí z kontinentu 
jsou schopni mluvit jako hrdinové románů dr. Karla Mayc,jako Vinetou, nebo 
Hhdži Jfelef Ben Omar a pod. Obrovské balíky t chto učebnic překážely nepou
žity ve skladištích a potěšil jsem jejioh ustaraného opatrovatele,
k^yž po odohodv do Londýna jsem si vzal jeden výtisk do své sbírky 
kuriosit.

Když už o tom mluvím, musím zaznamenat ještě jeden parádní kousek 
British Councilu, jehož posláním je šířit vědomosti o Británii a jejím li
du mezi cizozemci. Jc-mdůmkmm důkazem,jak málo věděli tamní profesionálové 
o potřebách a možnostech lidí,kteří přišli do Británie s naprosto nedosta
tečnými zík znalostmi řeči -jestli ovšem měli vůbec nějaké vědomosti. Byli 
jsme již Leamingtonu, když tam pro naše jednotkjr přišla ohromná zásilka
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knih,jež musila stát vojenskou správu mnoho peněz,protože je dooela neprav
děpodobné, že by podobný dar byl uštědřen pouze nám. Nebyly to ovšem knížky 
jednoduše a přístupně psané - i mnoho vyniká jíoíoh autorů psalo za všeoh 
dob poutavě,zábavně a srozumitelně. Byly to sebrané spisy Mlliama Shakespea
ra. Je pravda, že jsme si doma vážili tohoto autora,že jsme jeho hry hrá
li na divadlech a četli je i v soukromí,že jsme měli dokonoe několik pře
kladů, ale vždy to bylo v moderní české řeči. Ani tak to nebyla vždy snadná 
četba a nebyla by to také snadná četba,ani kdyby vydání bylo upraveno pro 
moderní dobu a v běžné dnes angličtině. Ale tří svazkové vydanimxBadxmarhmsate’ 
maíánaiiíciipmavapimujý bylo -snad- modemisováno v pra vonisu,ale zůstalo do
oela takové, jak to napsal Shakespeare a jak to čtou lidé, jejiohž mateř
štinou je angličtina a kteří chodili do angliokýoh škol,kde jim Shakespeara 
vtloukali do hlavy. Pro nás to nebylo a nevím, kolika výtisků se správce 
tohoto daru zbavil.Když jsem si ty tři svazky sebral pro svou knihovnu, 
mohl jsem jich mít tolik, kolik bych otel. Zase to jen zsbíralo místo.

české knihy nebyly. Pro armádu ve Francii jich bylo sebráno mnoho- 
zvláště ve Spojených státech -ale ovšem,všechno zůstalo tam. Kromě **Našiah  
novin", tištěných v táboře, docházel tam jen loítóýnšký "Čechoslovák**,kte 
rý budil mnoho zlé krve tím,že přinášel i německé články. Občas se v tábo
ře ukázalo několik výtisků londýnských komunistických tiskovin,štvouoíoh 
zuřivě proti válce. Později se postupně objevilo několik rozhlasových 
přijímačů a bylo tak možno poslouchat československé vysílání z Londýna. 
To pobuřovalo svou skandální přímo češtinou a již z tábora a ještě více 
s Leamingtonu, kde byly lepší ubytovací poměry a snazší přístup k rozhla
sovým pči.imačům, se množily protesty, spontánně pssílané do BBC. Bylo 
jich tolik a byly někdy tak příkré,že je nakonec zakázala naše vojenská 
3práva.Protesty sioe ustaly,ale čeština původní družiny BBC se ani trochu 
nezlepšila.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 629



Počátky komunistických rozvratnýoh akcí v armádě

Ubytováni pod stany 8 k tomu ještě v táboře zéela isolovaném od ostatní
ho světa, mělo nesporné velmi nepříjemný vliv na soudržnost příslušníků tá
bora,kteří se nemohli sžíti pro nedostatek společenskéno styku. Zatím,co v 
barácích předchozích táborů žili lidé pohromadě a mohli pěstovat společen
ský styk a výměnu názorů, v táboře byl každý stan isolovaným světem pro 
seba a lidé žili v malých skupinkách.Kromě toho, během doby na vojně byli 
příslušníci jednotek formováni v pevných útvareoh,jež vytvořily také jaké
si vzájemné pouto. Přeformování armády při odchodu z Francie,kdy počet pří
slušníků se podstatně zmenšil o bylo potřebí vytvářet nové organisační 
formy, jež neměly dosud ča3t se vžiti, rozbilo i toto jednotící pouto. 
Postupný přechod na pořadové cviky mnoho nepomáhal,protože ve vojenskýoh 
formacích a pod vojenskými povely nebylo možnost rozvinout nějaký družný 
společný život, á tak tři značně různorodé složky Bodci našioh jednotek z 
Francie, jež neměly ani Sas ani příležitost srústi v jeden celek,žily vedle 
sebe a neslouoily se, ba spíše 39 duchovně ještě víc než před tím rozchá
zely.

Docela nespornou většinu, zdravé jádro armády, tvořili ti,kteří do Fran
cie přišli přes Polsko-přemaozí oklikou přes cizineokou legii- Maďarsko, 
Rumunsko,Jugoslávii a pod. Ti byli i nadále páteří čs. jednotek a byli také 
živlem nejspolehlivějším, národní věoi nejoddanějším. Jejich poměr k SSSR 
byl docela jednoduchý: Sovětský svaz byl spojencem Hitlerovým a komunisté, 
kteří se k němu hlásili, byli v jejich očíoh zrádci,s nimiž nechtěli mít 
docela nic společného. V jejiah řadáoh byla také největší vojenská kázeň, 
měli za sebou ostatně uz nejdelší čas pobytu v zahraničních vojenských jed
notkách.

Druhou skupinou byl oelkem nepatrný počet našich krajanů z Británie a 
také příslušníků exilu,kteří přišli do Francie ve skoro poslední ohvíli 
před její katastrofou. Jak už je tomu ve všeah armádách, ti,kteří přišli 
hodně pozdě, byli přijati s nedůvěrou.Musili ledacos vyslechnout co jim 
nebylo ani trochu příjemné. Mezi nimi bylo mnoho lidí,kteří z toho či ono
ho důvodu mluvili neži sebou německy a majorita příslušníků armády to ne
snášela ani ve Francii, ani v Británii.A tito příchozí z Británie za své
ho krátkého pobytu ve Francii mnoho vojenského ducha nenačerpali.
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Vetší a nápadnější složkou byla ovšem skupina někdejších příslušníků 

mezinárodních brigád se španělské občanské války. Po porážoe španělské re
publikánské vlády přešla tato skupina do Francie,kde byla internována ▼ 
táboře v Gursu. Vojenská správa Národního výboru v Paříži je hodně nepro- 
zíravě převzala pro naše jednotky a tito dobrovolníci, většinou komunisté, 
nebo alespoň velmi levicoví socialisté,byli docela pochopitelně úplně ji
nak orientováni, než většina příslušníků našich vojenských jednotek. Tím 
ovšem nepřispěli k duchovní jednotě ve Francii a ještě méně ovšem v Britá
nii. Od první chvíle byli cizím tělesem v našem útvaru a v Británii mohli 
působiti mnohem pronikavěji než ve Francii.Francouzské vojenské úřady ne
strpěly přímou komunistickou nebo protiválečnou propagandu v armádě. Neza
pomeňme, že to bylo iľ /době,kdy Stalin byl ještě nejlepším přítelem 
Hitlerov m a kdy komunisté na oelém světě zapomněli na své horoucí kdysi 
"protifašistické zanícení", ale v zájmu komunismu SxSaÄaxaJä válku západ

ních mocností proti Hitlerovi jako ’’imperialistickou válku". Byla doba, 
jíž nejlépe charakter!soval pozdější poněkud vtip,že se "komintema stala 
členkou paktu proti Kominterně*.  V Británii, v níž i za války panovala na
prostá svoboda politického projevu, se mohli komunisté mnohem snáze uplat
ňovat a mohli vydávat knihy, brožury a časopisy,útočíaí na válku proti 
Hitlerovi. Naši komunisté, dodaní do Británie Pomocným výborem, spravovaným 
p.Fieldem, nalezli okamžitě bez hledání styky se svými britskými soudruhy. 
Pod vedením Richarda Slánského (bratra Grottweldem později popraveného gen. 
tajemníka komunistické strany), Váolava Noska, Anežky Hodinové-Spuwné, Vilémy 
ma Nového, Šlinga a pod. vyvíjeli propagandu stejně mezi civilní emigrací, 
jako v řadách armády, jež ještě docela nepřekonala otřes, způsobený pádem
PranoiÉ.V armádě byl mezi nimi na čelném místě dr. Vlado Clementis,který 
to za komuništědrého režimu dotáhl na ministra zahraničí a pak na pmpnsvdbš*  

popraviště, jak se to přihodilo mnoha lidem, sloužícím komunistickému Molo- 
ohu.Komunisté, zjevní i skrytí, vydávali brožurky o "provinilýoh lideoh", 
čímž byli míněni ti, kteří šli do války proti Hitlerovi. Naši komunisté 
pak vydali publikaci o "provinilých lidech z Česko slovenská",kteří se pro
vinili týmže způsobem.Odkupace Československa a utrpení našeho lidu je 
ani trochu nebolelo. Válka za osvobození jim byla jen válkou kapitalismu *a  
zájmy kapitalistů. Trvalo to hegzky dlouho,než otdčili na čtyráku,když se 
ffi.tler rozešel se sbým milým druhem Stalinem.
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Bylo snadno postřehnutelné,že skupina z Gursu byla nejen cizím,ale i roz

kladným t'lesem V jednotce nedostatečně stmelené.Poměry byly ostatně přízni
vé pro jejioh činnost.Výsledl<y této činnosti vyšly na jevo zejména při aáiááB 
návštěvě,kterou v táboře vykonal dr. Kdvard Beneš. Došlo k ošklivé demonstra
ci komunistické složky v táboře,kterou bychom mohli nazvat bez nadsázky pří
mou vzpourou. Tehdy ovšem ještě nebylo ve svyku ustupovat před komuhisty xýí 
vždy a ve všem a tak byla akoe vzbouřenců snadno likvidována. Britské úřady 
álM svůj souhlas k energický! Vzbouřenci byli sebráni a odvezenia

tábora do britského internačního tábore. Od stud se později dostali do praoov- 
ního útvaru, zvaného Pioneer Corps. Transport měl na starosti pplk. Přikryl, 
který si to odskákal později v komunisty ovládané republice. Pan dr. Vlado
Clementis se nějakým způsobem dostal do oivilu-když jsme již byl v Londýně, 
bydlil jsem v téraže domě,v němž sídlil Clementis se svou manželkou -stal se
členem Právni rady e vlivným mužem v našem zahraničním státním zřízení,jež 
se v pozd”jšíoh letech dostávalo vždy více do £$mur^í područí a 

bylo komunisty prolezlé na všech důležitých místech.
Komunistické snahy o rozklad armády a nak o její naprosté ovládnutí po

trvá ly ovšem až do konce našeho pobytu v Británii. Hned v prvnloh dnech naše 
ho příjezdu do Británie,jsme xk mohli zvědět,že komunisté vydávají v Londý
ně několik listů, zatím cyklostylovaných, ale později dokono^/tištšnýoh.

Hlavním jejich orgánem bylo "Mladé Saskoslovansko", později přejnenované na 
"Nové Československo".šéfredaktorem byl Vilém Nový.Kómunistlcký tisk pozdě
ji dokonce velmi nebezpečně konkuroval tisku vládnímu, jejž nesohopně re
digoval Benešův synovec Is Bohouš, jejž po ostudách v Londýně musil jeho 
strýčekx zbavit jeho funkce ve vládním "Čechoslováku*  a odeslat do Spoje
ných států jako konsula v Los Angelos. I zde se proslavil některými 
ostudnými aférkami.

Benešova návštěva demonstrovala, jak daleko pokročil komunistický roz
klad našioh jednotek, jež ani po očistě, jíž bylo odvezení hrdinů z Gursu 
do b ’itské internace, nevynikaly zvláštní jednotou. Celý případ zpestřil jen 
humoristický výkon por. Poledníka. ( Nejsem si ovšem jist,že je to správné 
jméno a že se nejmenoval Podsedník, v kterémžto případě by výkonný rotmistr 
šesté roty druhého pluku, k níž jsem ve Pranoii jeden čas patřil, nesl 

Poledník. Ale myslím, že on byl ten Podsedník. )Poledník byl důstojník 
V záloze a seznámil jsem se s n?ra v Polsku,odkud byl odeslán do oizineké
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legie,v níž,jako záložní důstojník, mbit« musil sloužit jako prostý vojín, 
poněvadž jen důstojníkům z povolání byla tam uděleno hodnost poddůstojníka. 
Poledník,akademický malíř z povolání,temperamentní až bědá£ prožil v oizi- 
neoké legii hodně špatné časy,což mělo velmi značný vliv na jeho duševní 
rovnováhu,jež nebyla právě nejdokonalejší již v Polsku. Začal piti troohu 
víoe než bylo zdrávo a potrpěl si na to udivovat a do rozpaků yvádět nejen 
své nadřízené, ale i své okolí, včetně svýoh přátel. Mnozí z nás jsme začali 
vážně pochybovat o tom, že má všeohny smysly pohromadě.

V den Benešovy návštěvy konal službu táborového dozorčího důstojníka a 
jako takový vyčkával jeho přijedu u brány tábora. Zde se Benešůvi formálně 
hlá sířil. Mi sto však, aby po výkonu této formální fuknoe zmizel, nebo se ně
jak nalepil na Benešův doprovod, předběhl tuto skupinu hodnostářů a několik 
metrů od vohodu opakoval obřad svého slavnostního hlášení se. Opakoval to 
ještě několikráte a musil být energiokým zákrokem odehnán a zproštěn funkce, 
kterou ten den zastával. Protože jsem byl ji.. s "Našioh novinách" a nevě
děl již všechno, oo se v přímo vojenské části tábora dělo, nevím, jak s 
ním naložili, ale myslím,že v nadbytku důstojníků rozmnožil prostě počet 
nezaměstnaných.

Když jsme byli v Leamingtonu, Poledník se nějak dostal k "osvětové 

rotě" a pro ohystané loutkové divadlo vyřezal překrásné- někdy ovšem kari- 
katuristibké - figurky.Napsal také malou, ale neobyčejně působivou knížku 
humorných 1 dojemnýoh soén z našeho exilního vojančení.V té době jsem již 
nejen měl vlastni psaoi stroj, ale dokonoe jsem se mohl ubytovat dooela 
soukromně v jedné ulioi v blízkosti velitelství i "Našich novin". A tak jsem 
měl možnost opsat jeho rukopis a to hned s několika kopiemi.Co se s tím 
stalo, nevím. 3ám jsem měl jednu kopii,kterou jsem svěřil Karlu Brušákovi. 
Ani o osudu této kopie nic nevím.Nevím ovšem také nic o Poledníkovýoh 
dalšíoh osudeoh.
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"Naše noviny”

"Naše noviny” vznikly v stěnovém vojenském táboře,pokračovaly ve své 
činnosti v Leamington Spa a skončily pak v Doveroourt Baý. Počátky jichž 
jsem byl účasten, byly krajně nepohodlné.Psali jsme své články i zprávy 
většinou přímo do voskových blan. Jednotlivá čísla byla zprvu o čtyřeoh 
stránkách dlouhého kancelářského papíru (foolscap) a byla tištěna na pri
mitivním cyklostilu na ruční pohon.Tento přístroj i jeho mnohem dokonalej
ší náhradu obsluhoval i za lepších časů a různé expediční práoe vykonával 
se vzornou péčí a trpělivostí obstárlý již vojín Seidemann,jehož jméno 
proto také zasluhuje připomenuti.

Redakoe přistoupila k svému femix ne právě snadném” úkolu bez všech po
třebných předchozích zkušeností,jejž ovšem nemohl mít žádný z jejioh čle
nů,protože nic podobného před tím u nás nebylo.Všechny naše noviny, 1 ty 
nejskromnější a vycházející za najžalostnejších techniokýoh i politiokýoh 
poměrů, byly především názorové a teprve H druhé řadě zpravodajské. Zde 
však musila část zpravodajská naprosto převládat nad názorovou. I za nej
horších dob rakouské oensury každý list projevoval své názory, i když něk
dy hodně opatrně a věděl čemu se vyhnout,aby nebyla vzbuzena nelibost 
státních autorit. Zde však byl list pro vojáky psaný lidmi ve vojenských 
uniformách,pnáiímág podléhájícíoh vojenské kázni,který byl pod iomnamm 
někdy nevlídným dozorem vojenských činitelů,kteří sami podléhali dozoru vy 
vyšších vojenských autorit a nakonec i politických činitelů zahraniční 
akce, jejíž názorová j dnota patřila k fikcím pečlivě udržováným,ale jimž 
nikdo nevěřil. Psát ’’Naše noviny” vylučovalo proto každý projev osobního 
přesvědčení - a každý z členů této malé redakoe určité přesvědčení měl,i 
když 3e tím z moudré opatrnosti přílišně nlhonosil. Vylučovalo to také 
všeohno, co by vyznačovali individualitu pisatele.Bylo nutno nalézti onu 
jednotvárnost formulací,vedoucí k jednotnému stylu, jež by byla nezávadná 
i v očích lidí neschopných poohopit,proč mají být noviny pro příslušníky 
armády, psané příslušníky armády. Za těohto okolností nepřekvapí, jestliže 
někdy stránky “Našich novin" vypadaly jako slohové úkoly,psané opatrnými 
žáky pro přísné učitele.

To nemá snižovat cenu "Kaších novin" jako celku,ani zlehčování práoe 
jednotlivých členů redakoe,protože spíše naopak to svědčilo o praonosti 
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jejioh úkolu. Aniž jsme o tom diskutovali, nebo si to snad uvědomovali v its 
takové příkrosti,jako je zde uvedeno,všichni jsme si byli vědomi nutnosti 
nenarážet u autorit a navnášet zmatek anebo nelibost do řad našloh čtenářů 
Naším úkolem nebylo jiti ve šlépějíoh našeho tisku,ale být něším mezi novi
náři a úředníky tiskové služby. Psát tak objektivně,jak to bylo možno,povzbu
zovat a pokud se pro to vyskytlo místo, i pobavit. Proto,když jsme byli v 
Leamingtonu, velmi známém to lázeňském místě, jeS pohodlím pro nás zdaleka 
zastiňovalo všc dhno, co ným poskytlo kdysi Agde, kde jsme měli pmásiasjt 
volný přístup k anglicky psanému tisku,kde byla knihkupectví,kavárny a 
restaurace a kde konečně bezpočet óbohodů umožnil nejen nám, ale i všem 
ostatním příslušníkům armády opatřit si i jiné věci, než nezbytnosti denní 
potřeby, či zajít si do biografů, mohli jsme list rozšířit. Přibyly psací 
stroje s českou klaviaturou,objevil se rozmnožovací stroj, poháněný elek
třinou a schopný 4řaír*o^na  jednou dvě stránky texfil.i'ohli $msm se trochu- ale 

ne mnoho- rozepsat a list poněkud zpestřit.
Pravda, pořád to byl list velmi chudobný, zdaleko pokulhávající za 

polským Dziennikem žolnierža. Ten byl opravdovým denním listem v pravém 
smyslu toho slova, vyrobený normálním způsobem v normální tiskárně.Nezá
viděli jsme to - alespoň ne příliš mnoho-Polákům,protože jsme aarvěděli,jak 
nás početně předstihují. Hned na samém počátku našeho pobytu v Británii 
měli zde Poláci dva armádní sbory ze tří, zasazených ve Francii.(Ten tře- 
tíxacrsáštai přešel hranlae do Švýoarska ,kde byl poněkud nedbale interno
ván. ) Nepochybovali jsme, že proto mají možnosti nám prostě nedostupné. 
Teprve mnohem později,asi v době,kdy jsem byl propuštěn z vojenské služby 
a odcházel do Londýna, jsme zvěděli,že britské ministerstvo informací na
vrhlo i naší vládě přeložení listu do některého z^'tšíoh měst(nemýlím-li 
se, šlo o Birmingham), kde by nám byly poskytnuty všechny možnosti vydá
vat opravdový denní list , s mnohem větším obsahem a ovšem tištěný.To by 
bylo znamenalo ovšem také větší obsahovou svobodu,jíž se těšil všechen 
polský tisk,ale to byl patrně hlavní a snad i jediný důvod, proč to naše 
úřady hladce odmítly. Dávaly přednost duchovní isolaoi armády od ostatních 
spojenců,včetně Britů samotných. Ideovou nápl?-lze-li to tak nazvat- měl nám 
dodávat vládní londýnský týdeník *5eohoslovák",jenž  Ae v armádě z mnoha 
důvodů hbtěšil žádné oblibě.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 635



1Ó?
Hlavním redaktorem byl Rudolf Nekola, muž velmi rozšafný. Jako novinář 

byl spíše typem redaktora týdeníku nebo měsíčníku. W;1 však jednu důležitou 
vlastnost, jež je nezbytná k tomu, aby úspěšně mohl řídit časopis,zejména 
denní list. Nebyl psaveo,ale rozvážný pořadatel listu. Jednou z přímo samo
zřejmých potíží, vyskytujících se v každém denním listě, je totiž potřeba 
vytvořit harmonloký kolektiv z lidí,z niohž se jeden od druhého liší pova
hou, vzděláním, názory a oelkovým mysl&lkovým a povahovým založením. Jako 
heroi mají i novináři sklon -někdy skoro neodolatelný- k primadonství. U 
normálních denních listů mírní tuto potíž,stavějící se v oestu nutné mx 
souhře to,že list existuje již slušně dlouhou dobu a je jen postupně dopl
ňován novými členy redakoe. List má tedy již svou tradici,pevnou strukturu 
rozdělení práce a konečně i pevně stanovaný program, známý každému,Sk kdo 
do listu vstoupl. A pochopitelně je zde volnost výběru, vedení redakoe se 
může rozhodnout koho si vezme a ti,kteří do listu vstunují, činí tak ze 
svobodného rozhodnutí,že jdou tem a ne jinam. TJ listů nově to
těžší. Není zde tradice, ale je zde alespoň ten program a ta možnost výbě
ru. U “Našich novin” nio takového nebylo.Byla zde jen osobnost Nekolova, je
ho sohopnost ,který by se za jiných okolnosti nikdy
nesdružil.Nekola to dovedl, aniž by se byl musil tttíkat k apelůn na vojen
skou kázeň.jíž jsme byli všiohni dosud vázáni,ale kterou jsme mohli v ho
dinách redakční činnosti ve vzájemném styku docela odložit.

Nekolovým hlavním pomocníkem a jeho zástupce, jenž měl na starosti úpra
vu listů*,  vymáhání rukopisů a jejioh soustředění byl Rostislav Kocourek, 
tefcn bratr publioisty a rozhlasového pracovníka Františka Kocourka,dosti 
známého v posledníoh letech předmnichovské republiky. Jako novinář byl na
prostým začátečníkem,ale "Naše noviny" byly právě listem, v němž eačáteč- 
nictvl nevadilo, protože mnohem spíše novinářské zkušenosti byly na překáž
ku. Kocourek bvl milý mladý muž,dobrý přítel všech a měl mnoho zásluhy na 
tom, že v redakci nedošlo ku konfliktům,ač se nejdnou tam obzor zachmuřil.

Dalším členem redakce byl Ivan Jelínek,který- jako všichni členové redak
ce kromě mne - se vrátil do československá a získal tam doktorát,nevím 
ovšem čeho. Byl to muž literárních sx aspiraoí, estét a značný modernista a 
neobyčejně domýšlivý na své básnické vvkony.V redakoi představoval ono 
intelektuálistické krajně levioové křídlo, plné mlhavýoh představ ,aniž 
by za daných poměrů mohl své básnické nebo politické sklony v listě
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nějak uplatňovat. V armádě nebylo valného zájmu o básně,tím méně pak o básně 
srozumitelné. Také těžkopádné estetické úvahy našim čtenářům valně ne- 

hověly. Nekola a Kocourkem je dovedli odsunout poukazem na nedostatek místa. 
Také afektovaná šroubovanost stylu byla podrobena korekturám, za se pro nut
nost říci co nejjednodušeji a nejstručněji toho co nejvíce. Po únorových 
událostech se Jelínek vrátil do Británie a nyní působí v Britském rozhlasu. 
Napsal několik knížek básnírak, z niohž některé mám ve své knihovně s vě
nováním,ale jsou nad mou chápavost. Aniž bychom se byli znepřátelili, nestý
káme se.

Jiným členAnredakce 3 literárními sklony by^Zdena Ančík, jenž začal svou 

literárně novinářskou činnost v komunistickém časopise pro trampy a přispí
val - nomohu o tom říoi mnoho,protože jsem o jeho existenci doma patrně 
nikdy nevěděl- do komunistických Haló-ncvin. Věděli jsme,že je komunistou, 
ale byl to komunista u nás až příliš rozšířeného druhu, který o komunismu a 
marxismu docela nic nevěděl a holdoval této nauce proto,že byla " najpokro
kovejší”. Tento druh lidí charakter!soval František Gellner v jedné ze 
svých básniček slovy:"Byl pokrokářem,realistou, socialistou,anarchistou, a 
vůbec,kde byl řádný kraval, k té straně milerád se dával". Normální prá
ce mnoho nevykonal,ale napsal několik mírně humorných vyprávění. Protože jsem 
ho neměl rád, omezím se jen na konstatování,že jsem ho považoval zp muže 
mdlého rozumu a byl proto zděšen - to bylo v době, kdy jsem působil již 
v Londýně a s "Našimi novinami" neměl valného styku - když jsem zvěděl,že 
při výpravě parašutistů do Československa,aby odpravili Heydricha,byl jed
ním z jejich instruktorů, kde a u koho se mají schovat. Jak jsem slyšel - 
což mne ani trochu nepřekvapilo- jeho informace byly v tomto směru velmi 
nespolehlivé.

V redakci byli ještě dva mladí muži- myslím oVšenijŽe přišli do listu 
teprve v Leamington 3pa a možná,že až po mém odchodu- z nichž jeden se 
jmenoval Strada a jméno toho druhého mi docela vypadl o z paměti. 0 nich 
mnoho říci nemohu. Dále zde byl velmi milý a příjemný kreslíř Kolařík,kte
rý list ozdoboval různými časovými kresbami,emblémy a karikaturami. 0 prof. 
Turkovi,který dodával zjprávy sebrané z angliokého rozhla sn, jsem mluvil 
již dříve.Vám dojem,že brzy přešel do české pensionátní školy jako 
prof e sor.
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Administrativním řízením listu, teoreticky jeho velitelem^byl učitel, 

tehdy nadporučík Karel Sajdák, který nyní žije v Moravské Ostravě jako 
učitelský pensista. Byli jsme velcí přátelé, což platilo i pro naše rodi
ny a dosud vyměňujeme občasné, opatrně nezávadné dopisy.

Pokud jde o mou činnost v listě, v němž jsem byl jediným novinářským 
profesionálem, byla záměrně nenáročná. Omezil jsem se většinou na četbu 
angliokých novin a na vybírání a zpracováni zpráv z nioh.V redakci nebyla 
znalost angličtiny přílišně pokročilá a i má povrohní znalost této řeči 
vypadala v tomto prostředí jako kawlifikao? dooela mimořádná. Chápal jsem 
nutnost bezbarvosti listu a vyhnul se proto psaní článků, v nichž byoh 
byl musil vyslovit alespoň částečně nějaký úsudek. Dával jsem přednost 
tomu psát suohé referáty o tom,co jsem vyčetl. Mysí&kže to list především 

potřeboval a těšil jsem se pověsti muže velmi pilného. Tu a tam jsem ovšem 
měl úkol poněkud zvláštní, jako na pr.když armádu navštívili polští vojen
ští a političtí hodnostáři s gen. Sikorským v čele,měl jsem za úkol zabavovÉ t 
polské novináře je doprovázející a kromě toho uspořádat zvláštní slav
nostní číslo “Našich novin“, opatrné nolským textem mé výroby.Má polšti

na nebyla ovšem tehdy již ani trochu bezvadná.
Zásadníoh článků j3em nenapsal mnoho.Věděl jsem jak snadno se člověk 

dostane do potíží a neohtěl jsem je rozmnožovat pro seba,ani je opatřovat 
pro list v situaoi, v níž nemá člověk jiných možností než odložit všeohno 
účtování na dobu, kdy bude moci svobodně mluvit a psát. A tak jsem narazil 
jen jedním článkem, v němž jsem mluvit trochu ijlWtelivěji, než bylo očeká
váno od autorit, o vyjednávání mezi naší zahraniční vládou a polskou o 
ohystáné federaci. Londýnu s^fani trochu nelíbilo,ač velmi brzy udělala 

čs.vláda pravý opak toho, co původně označovala za vrcholnou moudrost.
čas od oasu jsem sedával s Nekolou a Kocourkem v kavárně. Oba se mi 

svěřili,že když jsem byl do novin přidělen,měli značné obavy. Domnívali se, 
že si budu činit nároky plynoucí z mé novinářské minulosti. Proto je příjem; 
ně překvapilo, že se s ničím takovým nesetkali. Mohl jsem je ujistit,že 
tomu tak bude i na dále,protože jsem spokojen s tím, že mohu žit normál
nějším životě než v čistě vojenském prostředí a že pokud jde o "Naše . 
hoviny" nemám dooela žádných aspiraoí. Ty jdou dooela jiným směrem.
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S Nekolou i s Kocourkem jsem zůstal v najlepších stycíoh aM do 

chvíle ,kdy nás osud rozvedl každého j in a i. Sán jsem z "Našioh novin" odešel 
do civilního života a byl povolán do studijního odboru při ministerstvu 
obohodu, v n<vnž jsem řídil samostatné "Týdenní přehled hospodářského tisku", 
lni zde jsem nmamjon ovšem nemohl a také se ani nepokusil projevovat vlast
ní názory. Na dlouho jediným místem pro to byl "Poradní sbor pro otázky 
hospodářské", jehož jsem byl docela nečekaně jmenován členem.Napsal jsem 
několik článků pro "Central European Observer", als zahraniční akce, jež 
začala pro mne novinářsky tak slibně, končila pro mne tak,že jsem se musil 
řídit I^ssaleovou radou,že novinář,který nemůže napsat co si myslí,nemá 
psát.

Na "Naše noviny", v nichž jsem se nemohl uplatnit tak,jak bych si byl 
přál,kdyby poměry byly jiné, mám prostě milou vzpomínku útočiště v těžkých 
dobách.'■’vsiím,žc mají čestné místo v dějinách naší zahraniční akce za 
druhé světové války, čestnější, než všechny ostatní per publikaoe
z oné doby,protože přes všechny své nedostatky sloužily národu a ne so- 
beokým zájmůn jednotlivců a jednotlivýoh skupin,jež přišly národu tak 
draho.

***
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Výlet do Londýna

Hned v prvních dnech nášho pobytu v Cholmondeley Park jsem dostal 
zprávu,kterou mi poslala manželka gen.fciháka,žijícího tehdy ještě pod jmé
nem Znamenáček. Vzkázala mi,že celá má rodina je sjednooena v Londýně a 
ubytována v paddingtonské YWCA. V počátečních dnech našeho pobytu v táboře 
byly dovolené a zejména do vzdálenějších míst poskytovány nelmi neoohotně. 
Vlastné to byl skoro zázrak dovolenou si vymodlit,ale pplk. Oslovský (my
slím, že se doma jmenoval Hrabovský), velký přítel plk.Hájka a jeho rodi
ny, s nimiž jsem byl tehdy také v přátelském styku, mou žádost podepřel 
dooela nežádán údajem,že má manželka postonává a že tudíž má přítomnost v 
Londýně je krajně nutná. A tak jsem k obecnému překvapení všeoh přátel do
stal povolení zajeti do Londýna na několik dnů a byl dokonoe vybaven cestov
ním rozkazem, aby mne to nic nestálo.

Byl to můj první výlet do Londýna, který již tehdy začal trpět počát
ky *blitzu w, to jest hromadných a soustavných leteckých útoků německé 
Luftwaffe. Byl to ov'em teprve poměrně skromný počátek a ač to bylo velmi 
nepříjemné*  nemluvě o tom,že to bylo také přiměřené nebezpečné - nebylo to 
dooela nic proti tomu, oo jsme zažili v Londýně za pozdějších dob.Ale,nebu
du zde vyličovat cesty do krytů a vůbeo zážitky z náletů, k nichž docháze
lo skoro vždy ve stejné hodiny, stejně jako nemíním mluvit o radosti, jíž 
působilo, že jsem se sešel s koäAhbjk manželkou a dětmi, nebo o starostech, 
jež docila nutně způsobila změna pobytu a jí způsobená změna způsobu na
šeho života,přizpůsobování se poměrům a řeči,na kterou rodina nebyla ani 
trochu zvyklá.. Hlavní potíží byl zde nedostatek peněz, což způsobilo,že 
bylo potřebí obracet každý peňák dvakrát, než byl vydán. Bylo potřebí šetřit 
i na stravě. A docela pochopitelně, velkou starost působily nám xxanr -ale 
také všem Londýňanům - nálety, jež byly novinkou v životě ©nikam dosud 
celkem pokojném.

V zájmu spravedlnosti musím zde uvésti, že naše zahraniční zřízení, 
ačkoliv mělo mnoho nedostatků a bylo právem vystaveno od první chvíle mnoha 
výtkám, fungovalo alespoň v jedné věci bezvadně. 0 lidi,převezené do Britá
nie, se staralo a ač nikdo b nich nežil v blahobytu,nikdo nastřádal více, 
než bylo přirozeným důsledkem pobytu v cizí zemi za války. Každému bylo 
obstaráno počáteční ubytování, 1 když někdy velmi primitivní a každý do
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stal podporu, umožňující,aby neměl hlad.Nemohu dnes uvésti číslice pro 
oivilisty,protože jsem byl dosud ve vojenské službě a placen tam a ostatně 
by číslice mnoho nepomohly. Cenová hladina V Británii byla roku 1940 dooe
la jiná, než v době,lnbqBÍm kdy píši tyto řádky.

Nutno ovšem připomenouti, že mezi lidmi, přišlými ?. československá byly 
značné rozdíly. Ti, které do Británie dopravil přímo z československá nebo 
z Polska Czechoslovak Trust Tund,byli podporováni tídjto fondem a měli pří
ležitost se od svého příchodu do Británie před válkou naučit alespoň troohu 
anglicky a nalézti zaměstnání. Čechoslováci,kteří byli evakuováni z Franoie 
neměli této výhody. I oni se dělili na několik kategorií. Zaměstnanoi Národní
ho výboru pokračovali ve svém zaměstnání na čs.zahraničníoh úřadech. Rodiny 
příslušníků armády byly placeny podle norem, stanovených vojenskými předpi
sy a oivilní utečenoi zase podle norem sociálního odboru rodíoího se os. 
ministerstva vnitra. Mobilisaoe, prováděná v Británii od doby těsně před- 
oházejíoí váloe, otevřela možnost zaměstnání všem, neznalost řeči byla 
ovšem na slušně dlouhou dobu značnou překážkou.

Paní Znamenáoková, jíž jsme byli neobyčejně zavázáni, na mou rodinu 
nezapomněla. P otože se tohoto nového jména přidržovala poněkud důsledněji 
než její manžel, který si na ně nemohl zvyknout a používal jej pouze v úřed
ním styku, vznikl v armádě vtip,že gen.čihák je ženat s paní Znamenáčkovou. 
Vyhledala mou manželku a sdělila jí,že se zřizuje pensionátní škola pro 
děti a velmi energicky vykonala všeohny přípravy k jejich odeslání,ač k 
tomu nedošlo tak brzy,jak se původně zamýšlelo. P&vodně bylo určeno,že 
škola bude v poetickém Camberley,ale naše úřady se tak dlouho rozmýšlely, 
až nám budovu v místě básníky opěvaném zabrali Svobodní Trancouzi pro své 
velitelství a tak šla naše škola - vlastně to byly školy dvě- do Maesfen 
Hall u ^hitohuérche a do Llanwrlyd Wells ve Walesu. V těchto místech ovšem 
o náletech a podobnýoh nepříjemnostech života za války věděli jsem z novin 
a z rozhlásil. Paní Jkiamenáčková přinesla manželoe nejen peníze na oblečení 
a vybavení dětí - při kvapném odjezdu z Francie jsme tam, jako ostatně 
skoro všiohni jiní, zanechali většinu toho, co jsme si během pobytu v za
hraničí ne právě snadno zakoupili, ale také jakousi hmotnou podporu,po
cházející od paní Benešová. Upozornila manželku,že by bylo dobře,abyoh 
požádal o audienci u dr.Beneše,který by mohl a jistě byl oohoten mi pomoci.
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Nemohl jsem přijmout toto laskavé pozvání a byl jsem proto nuoen také zdvo
řilým způsobem pn&á požádat,aby ustaly takové mimořádné příspěvky,protože 
jsem nemohl přijmout nio, než to, na oo jsem měl nárok.

V Londýně jsem se setkal, jaksi poohůpitelně, b gen. Prohalou,který 
neprodleně mne zavedl na jakousi společenskou schůzku s polskými hodnostá
ři,kdosi na Bayswateru, Od té doby jsme zůstali v osobním styku,který potr
val až do jeho smrti po váloe za "třetího odboje*

Také stétnít tajemník v ministerstvu - nevím dnes již jakéh- Sečko, 
někdejší tajemník okresní nemooenské jraýkšScvHy pokladny v Milně, sooiál- 
ní demokrat a starý známý s doby mého působení ve Volné myšlence českoslo
venské, mne pozval na sohůzku.Konala se v původním,ale později opuštěném 
sídle úřadů exilnl vlády ns Bark Street. Havětí vil jsem jej a rozhovor 
přejel velmi ryohle na gen. Prchalu,který byl soli v očích všeoh londýnských 
hodnostářů. Bečko zřejmě ohtěl, abyoh se nějakým způsobem veřejně no stavil 
proti Ikohalovi, jenž v té době lil v naprosté isolacl od naší akoe.Ne
byl převzat do amády a byl dooela závislý na wodpamžm podpoře polské 
zahraniční vlády.

vyložil jsem Bočkovi docela nepokrytě,že po mém názoru zahraniční 
naše akoe není soukromý® podnikem ani některé skupiny národs,ani nějakého 
jednotlivce, ale je věoi oelého národa. Je jim cílem je ® má býti obnoveni 
samostatnosti Československa v jeho předmnichovských hranicích a v jeho 
starém politickém utvářeni. Proto nezáleží,alespon nám za hranioemi, na tom, 
kdo bude v zápase stát na prvním místě a kdo na místě posledním. Co bude 
doma, o tom si rozhodne národ sám,jako si do Iniohova o svých věosoh roz
hodoval. Zdůraznil jsem, že al jsem měl před válkou jakýkoliv názory na 
dr.Beneše, nestavil se nijak proti němu jako proti vfidoi zahraniční akoe, 
protože J3om pře svědčen, že se poulil ze svých ohýb. To je stanovisko, jež 
jsem zastával v Polsku, jak mi může dosvědčit každý,kdo v Polsku byl a o 
tom, oo se tam dělo je náležitě zpraven. A pokud jde o Prchalu, nechápu, 
proč ten hněv k němu,když se dooela ničím neprovinil, nerozbijel jednotu 
zahraniční akce,ale neopek, na jednotu přistoupil. Připomenul jsem Bočkovi - 
oo zřekne nevěděl - že jsem měl v ruoe korespondenoi mezi Prohalcu a gen. 
Nigrern,zastupujícím zde dr.Beneše. Viděl jsem Prchalův podpis na ujednání, 
jímž se zřizuje dualismus ve vedení akoe v Pcldku, totiž společné vůdcov
ství Prchaly a vyôlanoe dr. Slávika. Připomenul jsem, že Prohala je hodnostně
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najvyšším generálem naší armády a Že je také, pokud mohu posoudit,generá
lem nejsohopnějším.Nějaké pomluvy proti němu nemohu podporovat,protož« na 
něho nevíra nio špatného.Jistě jej nepovažuji za neomylného,ale nepovažuji 
jej také za naší věci škodlivého nebo pro ni postradatelného.

Bečko nebyl mým výkladem potěšen a rozhovor ukončil prohlášením:"Dokud 
budeš o ťrohalovi mluvit jako mluvíš,nemůžeš očekávat,že se něoo změní 
na tvém postavení". S tím jsme se rozešli a již jsme se nesetkali.

Nepochybuji,že to Bečko dobře myslil, ale nemohl jsem a také jsem ani 
nechtěl zaplésťi se do zákulisních intrik a do boje o koryta, oož způsobilo, 
že v armádě pohrdavé označení "Park Street*  kvapně nahradilo stejně pohr
davé označení "bourdonka".

Snad bych měl zaznamenat jednu, malichernou sice, ale pro mne důležitou 
podrobnost z mého pobytu v Londýně. Koupil jsem si psací stroj. Byl to vel
mi primitivní přenosný stroj "Hermes",ten nejlaoinější,který jsem mohl do
stat,ale peněz na něoo lepšího nebylo.K anglické klaviatuře mi přidělali 
háčky, čárky a kroužek. Sloužil mi několik let a posloužil ml dobře, i když 
při rychlejším psaní poněkud přeskakoval. Potřeboval jsem jej a to rozhodo
valo. Od lat jsem si totiž navykl psát všeohno ns stroji a proto jsem sou
kromého psaoího stroje hrozně postrádal.

Výlet do Londýna,ač pro mne jinak velmi příjemný, vzbudil ve mně tísni
vý dojem,že ani tragedie Wxiohova,okupace, pádu Polska a nyní 1 Trancie 
nepoučila muže na vedoucích místeoh naší akce.Zatím co národ doma trpí a 
armáda v zahraničí se připravuje přinésti další oběti na životech, mezi 
hodnostáři exilu jsou tací, kteří myslí již nyní, jaký účet předložit náro
du po osvobození, jež sk ještě není ani na obzoru. Byl to pocit velmi skli
čující.

Sešel jsem se také s dr.Karlem Locherem, starým přítelem z dob student
ské organisace národní strany svobodomyslné. Od něho jsem zvěděl, že se 
proti Benešovi počíná organisovat oposioe, soustředěná kolem gen.Prohaly a 
býv. min. předsedy dr. Hodži, Byl jsem v uniformě a neměl jsem ani potuchy,že 
ji brzy svléknu. Nemínil jsem se tedy zarx>jit na tuto akci z mnoha důvodů. 
Vadila mi na příklad její přílišná závislost na Poláoích.Byl jsem velmi 
rozhodným přítelem Polska a Poláků a přál si pevné součinnosti obou 
odbojů a pak obou států. Nicméně jsem byl přesvědčen,že spojenectví nesmí 
znamenat závislost a služebnotTnaší akoe na komkoliv.’'romě toho jsem- snad 
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pošetile - odmítal podniknout něoo, oo by znamenalo rozpojování naší 
akoe a boj o posice. Doufal jsem pořád,že se během doby poměry vyjasní a 
pokud snad bude potřebí o něoo svésti půtky, bude dost času,poneoháme-li 
to na domov. V tom jsem se ovsem žalostně mýlil,ale i kdybych byl zaujal 
jiné stanovisko,na výsledku by se nic nebylo změnilo.

A tak jsem se vracel do tábora osobně uspokojen,že rodina je v bezpečí. 
(Nějakým způsobem se mi podařilo získat pro ni zatímní ubytování na farmě 
v Houghtonu, nedaleko Chesteru,kde se jí dařilo dobře. ) Byl jsem však 
velmi zneklidněn vyhlídkami naší akce do budouonosti. Z vyprávění účast
níků i četby jsem věděl,že poměry v našem prvním zahraničním odboji a v 
legiích nebyly idylou bratrské lásky a svornosti. Zkušenosti z druhého exi
lu, teprve se rozvíjejícího, zdály se již od samého počátku nasvědčovat,že 
to tentokráte bude ještě horší. Na neštěstí,ač se tento názor kvapně sířil 
v armádě, nikdo z nás si nedovedl představit o kolik horší to bude tento
kráte. Možná, Že to bylo dobře, že jsme nevěděli co nás čeká a oo nám při
praví nepolepsitelní kariéristé,kteří se dostali do popředí a kteří mysli
li jen na vlastní prospěoh a ne na národ.
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V Leamington Spa

V táboře v Cholmondeley Park jsme žili pod stany několik týdnů. Pak 
jsme byli najednou k všeobecnému našemu potěšení přeloženi do poněkud 
civilisovanějšího a pohodlnějšího prostředí,5ást nás přišla do Leamington S 
Spa a jednotky čistě vojenské byly usídleny v blízkých městeoh a městečkáoh. 
Byl to přesun skoro jako za mírových dob do našioh mirovýoh posádek. Nemo
hu mluvit o t’oh,jež byly mimo Leamington z vlastního po znání»protože 
jsem v žádné z nich nebyl - jen když k nám přijela polská návštěva,za jel 
jsen s ní k jedné z nich,ale nevím dnes již ku které. Pobyt v Leamingtonu 
a zvláštní poměry, v niohŽ žila redakce "Našioh novin" poskytovaly napros
tou volnost pohybu a také dopravní pmaatmadkai možnosti byly postačujíoí. Ale 
nepociťoval jsem nejmenší potřebu jezdit za jednotlivými skupinami,protože 
jejioh život inklinoval k Leamingtonu a v leamingtonských kavárnách,čajov- 
náoh a restauracíoh byli vždy někteří z mých přátel. Ale spon tomu tak bylo 
vždy v sobotu a v neděli odpoledne, kdy kdo jen troohu rohl, zajel sl do 
Leamingtonu. A když jsem dostal rodinu, nejprve do předměstí Lillingtonu, 
pak do několikadenního ubytování na ulici,zvané Paradt, v domě,který stál 
přímo proti pomníku královny Viktorie , a potom do bytu v jedné postranní 
ulici poblíže velitelství brigády,’; nás bylo těch návštěv tolik,že se 
dveře pomalu netrhly.

Royal Leamington Spa, jak zněl oficiální název tohoto města, ležíoíoho 
v blízkosti Coventry, Stratfordu a Warwioku, bylo vJaBsimš a vlastně je 
proslavené lázeňské město, v němž lázeňské příležitosti byli v jakési rovno
váze s normálními obchodními potřebami města i jeho okolí.Nevím,čemu slouži
ly proslavené léčsbné prameny a ani jsem se o to neza jímal. Bylo to prostě 
hezoučké, čisté, živé ale oelkem klidné město, s velikým množstvím dobrýoh 
obohodů, kaváren, čajoven a restaurací. Velitelství brigády,spolu s nejrůz
nějšími vojenskými kanoelářemi a výchovnou rotou bylo ubytováno ve velké 
budově proti rozlehlému parku v ullai,vedoucí od zednářského domu,který 
jsme na j~dnu nebo dvě noci po našem příchodu okupovali.Když jsem později 
po válce navštívil Leamington - byl jsem tam dvakráte a ovšem hodně dlouho 
po válce - viděl jsem k svému překvapení,co asi překvapilo každého z na
šioh lidí,který podnikl tuto vzpomínkovou pouť- že skoro všechno z toho 
oo znal, zmizelo beze 3topy a že se v městě nevyzná právě v místeoh,kde
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mohl kdysi chodit pomalu se savmxmnýstami zavázanými očima. Znašná část 
ulioe,v níž bylo velitelství brigády a "Naše noviny" zmizela a byla nahra
zena novostavbami.Pouze pohldd na protější stranu, kde byl a dosud je roz
sáhlý l/zenský park,přesvědčí někdejšího obyvatele, že si nezmýlil cestu. 
Také postranní ulice, vedoucí od oné ulice směrem ku kopci, na němž je 
Iňllington, je změněna k nepoznání.Nemohl jsem si být jist,že je to ta uli
ce, v niž jsem v jednom starožitném domečku bydlil se svou rodinou - v 
té budově bydlil také pceuk por. Szabo se svou manželkou, jež bývala u nás 
pečená vařená. A nenalezl jsem ani protější dóm,v němž bydlila manželka 
škpt. Wagnera, který z naší armády odešel k 8vobodným Pranoouzůn. Také pa
ní Wagnerová byla naše milá přítelkyně a zmizela z našeho obzoru až átayá 
když se po válce amráda vrátila do Československa.

Pobyt v Leamii?íonu se odlišoval od všech předchozích našioh sídlišt 
rWuz

v zahraničí tím,že naá v něm, ani v sousedních místech nebyly naše jednot
ky umístěny v nějakém více nebo méně isolovaném táboře, ale že byly ubyto
vány v budováoh, z nichž některé byly na docela živýoh Alicích. Po hodinách 
předepsaného zaměstnání mohl každý jiti kam chtěl a pro členy redakce 
"Našioh novin" ani toto omezení na "dobu zaměstnání" neplatilo.řídili 
jsme se vlastními pravidly, jež diktovala nutnost vyrobit noviny včas a 
oo jsme dělali ve volném čase, do toho niomu nic nebylo,ac takovéto výsada 
nám ovšem nikdy oficiálně nebyle udělena.Redaktoři,kteří nosili vojenskou 
uniformu, vedli život docela civilní s jak^b* jsae se docela vyhnuli plně
ní normálních vojenských povinností. Zřejmě to bylo proti všem předpisům,ale 
bylo to příjemné i užitečné a to jak pro nás, jako jednotlivoe, tak i pro 
list samý. Byla tím dána nám možnost dostat se do styku s místním obyvatel
stvem, navštěvovat nejrůznější vořejné místnosti,kde se dalo udržovat 
styky s přáteli z okolních posádek.Mohli jsme si zajít do obohodů s khi- 
hami ( v Británii bylo vžjiy možno dostat knihy ve skoro každém óbohod- 
ním domě) a dokonce i obíhat město hledáním prodavačů starých knih.Jistě 
to nevychovávalo k vojenské kázni, ale redakce začínala žít životem docela 
vlastním a čím dále tím víoe žila vedle armády a ne v ní.

Podnikl jsem různé výlety do okolí - se při tom posádkám,kde
by se třeba na naši volnost nedívali tamní hodnostáři dost příznivě-
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a byl jsem ve Warwioku,kde bylo v nemocniai několik přátel, ve Scratfordjx 
nad AvOTiem,kie jsem mohl shlédnout Shakespearovské památky a dostal se až 
k památnému dubu»který prý vyznačuje skutečný střed Anglie. Celkem velmi 
snadno bylo získat povoleni k oestě do Londýna, zejména, když byl zřizován 
Syndikát československých novinářů v zahraničí. Na počáteční sohůze jsme 
jezdili kolektivně.Potom jsem jezdil sám jako zástupce novinářů ve vojenské 
službě, ne jen těoh z "Našioh novin", ale i z ostatních útvarů. (Pokud se 
pamatuji, byli v armádě kol.Klátil a dr. Synek, oba z Českého slova, dále 
kol. Beer z "Rote Táhne". Patrně tam byli ještě jiní,ale po šaitaac tolika le- 
teoh paměl žalostně selhává.) Ta má volba byla oelkem snadno pochopitelná. 
Byl jsem nejen nestarším novinářem v armádě - a to ne jen věkem,ale také 
délkou služební doby - ale byl jsem také jediným, kdo byl aktivním členem 
pražského Syndikátu a občas i členem jeho výboru, nebo různých jeho komi
sí. Nakonec jsem se stal jednatelem tohoto Syndikátu,ale to bylo až když 
jsem opustil vojenskou službu a přesídlil do Londýna.

Leamingtonská veřejnost měla k nám přívětivý poměr. Byl zde na př. jeden 
pan učitel,který zval do bytu různé zájemce, většinou důstojníky a poučoval 
nás o životě v Británii a o anglické kultuře.Velmi brzy jsme poznali,Že 
jeho informace jsou poněkud nespolehlivé, jednostranné a dokonoe i velmi 
pokřivené jeho politickou orientací.Když jsem vykonal svou první - a také 
poslední- návštěvu, vyslýchal mne,jaké anglické autory znám. Při tom mi vy
ložil, že vlastně nevím nic o anglické literatuře, té skutečné a ne dávno 
překonané. Z mého seznamu vzal na milost jen Dickense,H, G. Weise a Galsworthy- 
ho. Ale John Buchan byl hanebný reakcionář, skoro fašista a Kipling? Toho 
dnes s Anglii vůbec nikdo nečte?

Mnohem užitečnější byl ovšem styk s jinými obyvateli města,jejichž 
nezlomné přesvědčení o konečném vítězství nad Hitlerem bylo nám největší 
vzpruhou.V té době byla Iritánie přímo zemí z pohádek. Čkoda,že jí dnes 
není.

V době,kdy byl Londýn postihován skoro denně nálety,Leamington o 
válce skoro nic nevěděl. Prožili jsme jen jednu hrozně hlučnou noo,když 
byl podniknut onen proslavený nálet na Coventry -který měl být počátkem 
akoe, jíž Hitler označil za "vygumovaní anglických měst". Při této
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příležitosti padla i na Leamington jedna puma na ulioi Parade, na níž před 
zednářským domem stála sooha královny Viktorie. Soše se dooela nic nestalo, 
jen podstavec byl mírně poškozen.Tamní obyvatelstvo to považovalo za jasný 
důkaz, že se Hitler ruanně namáhá.0 prudkosti náletu vím obšem jen z novin 
a z vyprávění. V té době jsem se ještě těšil sohopnosti usnout,jakmile 
jsem se položil a neprobudit se, a^ se kolem mne děje oo se děje, dokud 
mi do očí nesvítí světlo. Byl to jeden z mnoha náletů, jež jsem blaženě 
prospal.

V Loamingtonu vznikla brzy sokolská jednota, zprvu složená jen z přísluš
níků armády,ale zůstala i po váloe slušně dlouhou dobu s anglickými členy, 
hlavně členkami. Mnoho z někdejších příslušníků armády se do Leamingtonu 
vrátilo.Někteří se již za války oženili s místními děvčaty, jiní až po 
váloe.Dosti dlouho zde byla malá,ale čilá československá kolonie a některé
z dětí se naučily česky. Nemyslím^ovšem, že po vymření prvotníoh zakladate
lů této kolonie v Leamingtonu zůstane na nás mnoho vzpomínek.

V neklidném našem putování byl Leamington milou a poklidnou oasou, na 
níž každý,kdo tam byl.vznomíná rád a vděčně.

♦*«
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Rozčarovaná armáda (I)

Působnost v "Našich novinách* 1 a pobyt v Learaingtonu bych mo^l označit 
za poloviční návrat do oivilního života,stejně jako za poloviční návrat k 
novinářské činnosti. Obojí mělo pro mne své výhody a nevýhody,obojí uspoko
jovalo jen částečně.

Nespornou výhodou bylo, že jsem měl nezměrně větší pohodlí než v táboře, 
mnohem více raožnoslvčíst, myslit a v soukromí se stýkat s lidmi jinými,než 
ze svého bezprostředního okolí a že jsem sa alespoň částečně vrátil k prá
ci, jež po více než dvě desítiletí vyplňovala nrůj život. Nevýhodou bylo,kro
mě toho,že jakmile jsem se ooitl v něčem, co by se dalo považovat za ná
hražku novin, pociťoval jsem svou práci za primitívni- i když jsem chápal 
nutnost toho,že nemohla být jinou- a stesk,že se nemohu vrát£ plně k tomu, 
oo jsem dříve dělal. K tomu se družilo,že jsem více než kdy jindy narážel 
právě svým 3tykem s větším počtem lidí na spodní proudy nespokojenosti 
v našich jednotkách. Leamington Spa býval, zejména v sobotu a v neděli odpo
ledne, kdy měli příslušníci jednotek v okolních posádkáoh volno, zrovna 
zaplaven našimi lidmi. Ti mohli navštívit různé kavárny, jako "Pump Boom", 

"Ceděna","Polka dot" a pod. Zde se scházeli, 'rôvCi a pochopitelně
jsem mohl tam s nimi vysedávat a vyslechnout jejich názory a stížnosti, 
jež by ve vojenskýoh ubikacích nevyslovili. Tak jsem si mohl učiniti před
stavu o stupňující se nespokojenosti,nebo alespoň c rozladění a rozčaro
vání v posádkách. Skoro všichni mí známí a přátelé, s nimiž jsem se stýkal, 
byli důstojníci, většinou mnohem mladší mne a přemnozí z nich byli vojáci 
z povolání. Z jejioh nespokojenosti jsem si mohl učinit docela dobře při
bližnou představu o tom, o kolik více této nespokojenosti nebo rozladění 
je v řadách příslušníků jednotek bez hodností a xxn± výsad s nimi spoje
ných.

Na této špatné náladě nebylo zatím pozorovat nějaký vliv komunistické 
podvratnosti. Likvidace komunistického spiknutí,k níž došlo již v táboře 
v Cholmondeley Park,armádu na štim slušně dlouhý čas zbavila tohoto moru. 
Komunistické nebezpečí se šx začalo znova projevovat až když náhle skon
čilo bratrství mezi Adolfem Hitlerem a Josefem Stalinem a když Británie 
byla pošetile zachvácena obdivem "strýce Joe". Niaméně, byly zde ještě ji
né důvody k nespokojenosti.
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Jednou z méně důležitých příčin, byla nejistota v důstojnickém sboru, 

týkající se jeho sociálního a služebního postavení. To vyplynulo z přilil 
značného nepoměru v počtu důstojníků a vojáků bez hodností.Byl to zjev cel
kem pochopitelný, vyplývající z osudů armády. PH odkázán z Brande zůstalo 
v oné zemi velmi mnoho jejích prostých příslušníků,usedlých tam již slušně 
dlouhou dobu. Ne všichni z nioh vstoupili do armády dobrovolně.Nesporně vět
šina jich byla do ní nahnána všeobeonou mobilisaoí.Když Francie kapitulova
la , měli, stejně jako všichni ostatní, na vybranou buď podepsat nový zá
vazek a odejít ze země, nebo zůstat jako civilisté ve Francii. Byla většina 
V-oh,kteří se rozhodli zůstat v zemi, v níž byli již dávno usídleni a v níž 
měli své rodiny, zaměstnání a snad i majetek.Důstojnloi naproti tomu odešli 
skoro všichni s odjíždějícími troskami Československých vojenských jedno
tek, jež se po příchodu do Británie začaly velmi pomalu doplňovat velmi 
pozvolným příchodem dobrovolníků ze Spojených států, Kanady a jiných vzdá- 
lenýoh zemí. Československé jednotky v Británii měly proto stále velmi 
značný nadbytek důstojníků,pro něž nebylo normálního použití a v prvních 
počátcích byl tento nadbytek zvláště citelný. A bylo ovšem nad myslivou schop
nost vojenských hodnostářů a jejich politických vrchností, nalézti řešení 
vojensky foročpěné, lidské a moudré.

Řešení, jež bylo přijato, mělo všechny znaky duševního primitivismu,kte- 
rý nebo ohled na postižené a hledá nos jandreějěá. východisko, bez přihlížení 
k možnvm následkům v blízké nebo vzdálené budoucnosti.

Důstojnický sbor byl rozdělen do dvou skupin. Na jedné straně byli ’’zařa
zení*,  to jest ti,pro které bylo nalezeno nějaké *system!sované" místo v 
rámci normální organisace armády. Těm ponechána hodnost, funkce a plat.Proti 
nim stáli "nezařazení”,pro něž nebylo žádné vojenské uplatnění v jejich 
hodnosti a mohli působit jen jako prostí vojíni. Ač to bylo pochopitelné,pro 
postižení/to bylo prostě deklasování, jež nesli velmi těžce, tím spíše, 
že výběr byl proveden způsobem,jejž i nepostižený byl ochoten považovat za 
prctakcionázřský.

0 tom se hodně mluvilo mezi postiženými a těmi,kteří s nimi sympatisovali. 
Nelibost nezmírnil ani nábor k letectvu,k němuž odešlo několik mých přátel - 
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mezi nimi ppor. Slíva,o němž jsem se zmínil již v> vzpomínkách na počátek 
naší akce v Polsku. Slíva jako leteo zahynul. V kavárnách tylo slyšet mnoho 
návodů, moudrých i namoudrýoh, jak by se bylo dalo věo rozumněji vyřešit, 
ale Londýn si na myšlení nepotrpěl a na názory nižších hodností teprve ne
dal. Pro velké pány platilo starorakouské "hubu držet a sloužit", tam,kde 
šlo o podřízené. Stačilo vydat rozkaz a tím byla věo vyřízena, stupě&nooBDdss 
moudrosti byl jasně vyznačen parate počtem hvězdiček na rttárameníku.Kniha 
služebníoh předpisů "A-I-l*  se stale jakýmsi neomylným evangeliem, s tím 
rozdílem ovšem, jak to označil vtip kolujíc po posádkách,že "A-I-l" pla
tí tam, kde jde o povinnosti,ale neplatí tam, kde jde o práva,protože jsou 
zde mimořádné poměry.

Nespokojenost v důstojnickém sboru vedla k tomu, že došlo k "vzpouře 21 
českých pánů*.  Nebyla to ovšem vŽ&ersí^Toliko k velké nelibosti našeho mini

sterstva národní obrany v Londýně 21 důstojníků ( meA nimi byl i můj starý 
přítel šjspt. Wagner) při jalo službu v de Gaulleově armádě, jež na rozdíl 
od nás, měla důstojníků nedostatek. Nemyslím ovšem,že tento odchod naši 
věc nějak poškodil. I potom zůstal nadbytek důstojníků a zmenšení počtu ne
spokojenců mohlo být náladě v jednotkách jen na prospěch.Na neštěstí Londýn 
se postaral náležitě o to, aby důvodů k nespokojenosti v armádě bylo vždy 
vlo než zapotřebí.

Aby bylo jasno: nemyslím,že se to dělo záměrně a ze špatné vůle. Po mno
ha stránkáoh byli na tom příslušníci armády- zejména ti bez hodno3tí- 
hmotně mnohem lépe, než v Polsku nebo ve Prandi a po některých stránkách 
byli na tom lépe i než příslušníci britských branných sil. To platilo zejmé
na o jBdtotsnraáac podporách pro manželky a příslušníky rodin. Ale i mezi těmi, 
jež nepostihl problém zařádění či nezařáděn:', bylo mnoho nelibosti, vznika
jící z nepochopitelné bohorovnosti autorit. Jejich neschopnost myslit jinak, 
než ve vyšlapaných oestách, stavovská nadutost a byrokratičnost, jež nebra
la ohled na to,že nejsme v domácím prostředí,ale v cizině, to všeohno nará
želo a provokovalo. Každý sdílel názor, že branné síly v Británii nejsou 
legiemi dobrovolníků,ale prosté pokračování československé armády z domo
va, jež provedla mobilised v zahraničním stanovišti. Ale tato právní fikce 
nic neměnila na skutečnosti,že jame nebyli doma,sie v zahraničí a žo proto
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i na to nutno brát! ohled. Přitfcoše úvahy mohl být nalezen snadný kompro
mis. Nikdo se o to nepokoušel.

Vedeni v Londýně při tom provedlo jednu úohylku od československých před
pisů z domova. V naší armádě bylo dovoleno, vlastně nařízeno,aby se legio
náři i ve služebním styku oslovovali jako "bratří" a tykali si, bez ohle
du na služební pmasadm postavení a hodnost. Jedním z prvních rozkazů londýn
ská vojenské správy bylo oslovováni 'bratře" ze služebního styku odstraně
no. Rozladění z toho plynoucí, postihlo ovšem jen nevelký počet legionářů 
v armádě. Nelegionáře to nezajímalo, leda snad že v tom spatřovali další 
čůk3z kastovnictví,jež by bylo nepřijatelné doma a které v oizině mohlo 
jen pohoršovat. Zase to byla jen ukázka nemysllvosti "nahoře*.

Malou a hodně hoaornou ukázkou intelektuálních kvalit vojenské byrokra
cie ja malá knížečka, vydaná Oddělením pot vojenské propagandy, tedy podni
ku, který by se měl vyznačovat vědomostmi a myslivostí. Byl to kapesní 
kalendárik, vydaný r. 1942 na rok 1943, ob sáhující různé Informace a pokyny. 
Rhed na 3améra počátku knížečky je -pro nově příchozí do M?í země důleži
té,ač v té dobř již trochu opožděné- poučeni o hodnostech a hodnostních 
označeních britských branných sil.Vedle sloupečku s našimi hodnostmi a 
hodnostn mi odznaky, jsou tři sloupečky hodností a hodnostních odznaků 
britské armády, letectva a námořnictva. Na neštěstí mudrci v Oddělení vo
jenské propagandy dooela přehlédli, že jako většina jiných bramýoh sil i ty 
britské mají třístupňovou stupnici,kdežto naše armáda má Čtyřstupňovou 
stupnici hodností. Mechanioké postavení hodností jak jdou za sebou vedlo 
k výsledkům velmi komický^Oddělení vojenské propagandy na to nepřišlo, 
že nutno porovnávat hodnosti podle jejich funkčního poslání.

Na jiném místě uvedu jiné doklady nemyslivosti vojenských činitelů a 
úřadů, od nichž se právem mohlo očekávat,že budou mít jakési odborné zna
losti a jakousi mírnou schopnost a oohotu myslit.Ale každý pomalu styk s ve*  
děním armády v Londýně uváděl je v nevážnost a posádky byly plné posměš
ných historek -ne vždy psasjadýmh pravdivých - o vojenskýoh veličináoh. Jeden 
naporučík byl označován v posádkových legendách za genia,který se za první 
rok pobytu v Británii naučil dokonce přitakávat slovem "ves". Až bude v 
Británii další rok, naučí se dokonce říkat i *no".  Pohoršení budili zaměst
nanci kvapně se rodících a rozšiřujících ministerstev (o niohž se tvrdilo, 
že zaberou celý Londýn^, mladýoh a vojenské služby schopných "ulejváků*,
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jejiohž podivná čeština pobuřovala asi stejně,jako mizerná čeština česko
slovenského vysíláni Britského rozhlasu.

Z londýnských hodnostářů byl střediskem posměchu gen. Ingr a snad ještě 
viora jeho manželka, o níž koloval v posádkách bezpočet humovnýoh historek, 
nesporně vymyšlených. Snad byla opravdu přihlouplá- mluvil jsem s ni jen 
jednou v životě na nějakém pohřbu a to jen několik slov - o tom se nemohu 
vyslovit. Z toho,že podobné historky kolovaly o manželce plk. gen.štábu 
Fišery, jednoho to z najschopnejších našich důstojníků, mohu usuzovat,že 
byly přehnané. Olinka Fišer.vá snad nebyla geniem, ale nebyla komiokou fi
gurkou,kterou ji dělaly anekdoty,kolujíoí po posádkách. Chudák to odnášela 
za panstvo, jež tropilo pošetilosti celkem anjfnymně.

Pokud jde o velitelství jednotek, sídlící v Leamingtonu, gen. Miroslav 
(Neumann), jejž pro jeho vous přakřtili na Buffalo Billa, činil nesporně 
dojem nepřístupného důstojníka, který i za hranicemi pokračoval v životě 
velitele pěší divise v Českých Budějovicích , nebo kancelářského generála 
v Praze na MNC. Pro něho se nic nezměnilo odchodem do zahraničí. Měl jsem 
to pochybné potěšení dostat se do styku - velmi krátkého - po skončení 
války a viděl jsem, že ani v civilu se nezměnil. Jeho náčelníkem štábu 
byl plukovník Vondráček, jemuž armáda jrdělila titul 0; ičák Puk. Ten také 
nevzal na vědomi, že je válka a že jsme za hranicemi. 0 něm se vypravovali - 
a po tom, co o něm vím, jsem ochoten tonu věřit, i když vím, jak se podob
né historky vyráběly - že jednou,když byl gen. Miroslav mimo Leamington a 
on jej služebně zastupoval, vyřídil jeden služební akJ tím způsobem,že 
připsal naň návrh na příslušné opatřeni a postoupil jej písemným dodatkem 
nepH^omnému vrlitli brigády. Vyřízený ’’spis” odnesl do ’’iroslavova poko
je,položil na jeho stůl a jako jeho zástupce usedl a připBal "v zastoupení 
velitele? souhlas s návrhem a připojil příkaz, aby náčelník štábu rozhod
nutí provodí.’’Spis" s br ly odnesl do svého pokoje,kde jako náčelník štábu 
podle rozkazu rozhodnutí provedl. Alespoň dva důstojníci z velitelství se 
mi zaručili,Že tomu tak bylo,že onu písemnost měli v ruoe. A nenarazil jsem 
na nikoho, kdo by byl o pravdivosti pochyboval.

Smutnou a deprimující skutečností bylo,že vyšší hodnosti kvapně upadly 
v obecnou nevážnost. Morálku v armádě to nikterak nepozv dalo. Mnohem horší
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však bylo,že se do armády kvapně dostávaly 1 politické rozpory,jež vy
stupňovaly neohni a nedůvěru nejen k vojenským, ale i k politiekým 
autoritám zahraniční akce.Jako se ve Vrancii mluvilo pohrdavě, ba i g 
nenávistí o "bourdonce", ve vojenských jednotkách v Británii se mluvilo 
se stejným, ba ještě větším opovržením o "Park Street", jel byle v prvná^jr 
dobu našeho pobytu v Británii střediskem londýnského vedení naší akoe.

♦»»
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Rozčarovaná armáda (II)

Legendy, obecně přijaté a soustavně udržovaná, mívají dlouhý život a 
vzdorují obvykle veškeré kritice,si; Již oprávněné 51 přehnané. Použity s ná
ležitou opatrností 8 soudností, mohou mít velmi blahodárný vliv ne život 
Aároda.Ale vždy je potřebí pečovat,aby nezastíraly a nezkreslovaly skuteč
nosti a aby místo vzpruhou nestaly se obtížným e škodlivým zatížením. Legen
da o legiích z první světové války patří k těm,jež přinesly národu součas
ně prospěch i ško^y.

Nemůže býti pochyby o tom,že obecné ocenění nadšení,oběti 1 zásluh dobro
volníků,kteří nasazovali své životy ze osvobození národa a vlasti,bylo 
vždy prospěšnou vzpruhou národní vůle přinášet ninjshi 
medscijretai za stejným cílem oběti a to i za nejtěžších podmínek.Vděčnost 
byla současně připomínkou povinnosti udržet čeho bylo dosaženo,six následo
vat vzácného příkladu. To byl nesporný přínos legendy.

Legie první světové války nebyly však jen útvarem zanícenýoh a oběta
vých nadšenců. V jejich řadách bylo mnoho těch,kteří sloužili- dobře či 
špatně - z pohnutek méně vznešených. Legie měly své spory a různé kazy, 
celkem docela přirozené velikým útvarům, složeným z lidi různýoh názorů, 
vzdělání a povah. Legenda o naprosté dokonalosti legií a legionářů, o je
jich přímo nadpřirozené mravní kvalitě byla peenbená. Škodlivou se stala 
tfcjqf tam,kde podepřela sóbeoké nároky některýoh jednotlivců a některých 
skupin a to i v tom případě,že šlo o jednotlivce a skupiny zasloužilé. 
Spory mezi domácím a zahraničním odbojem, vlekoucí se u nás plných dvacet 
let státní samostatnosti, byly důsledkem toho,že jsme legendy převzali 
nekriticky. Tyto spory ovšem korigovaly, na neštěstí jen částečně, tuto 
škodlivou zkresleninu. A do zahraniční akce,předcházející druhou světo
vou válku a za ní,vnesls stará legenda jednu nebezpečnou závadu.Nadcenění 
první zahraniční skce a její povýšení nad akci daxástí oelého národa ra
zilo oestu přesnadnýra a závratným kariérám. A bylo jen na snadě,že na pře
mnohá účastníky nové zahraniční akce dolehlo pokušení hledat prospěch 
tam, kde mělo jít jen o oddanou a nenáročnou službu. Ještě než vypukla 
válka a zahraniční akce byla dosud ve stadiu prvních příprav,mohli jsme 
vidět,jak se účastníci rozestupovali do dvou skupin.Byla tu většina, 
naplněná nadšením,jež bylo znakem legií z legendy. Ti byli ochotni přinášet
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oběti,aniž by myslili na to,e JW učet předloží rodné semi.A byla zde sku
pina druhá,početem sice nepatrné,ale rychle k mod se dostávší,Jež více 
než na národ myslila na vlastní prospěoh a povýšení.

Neblahý "krakovský Napoleon", který fe^hned na saraém počátku toho 

tragikomickým příkladem, nedokázal ovšem nio víoe,než způsobit troohu po
tíží a rozladění. Wiohem víoe potíží, rozladěni a škod způsobily polltlcké- 
a vlastně především osobní-spory va skupin-', Jež se ujala politického ve
dení akoe 4 náročlvostí přímo nepochopitelnou. Pařížský Národní výbor byl 
hned od samého počátku zmítán spory ve svém středu i půtkami s akčními 
vřbory v jiných zemích, jež neměly docela nio společného s ideami a zájmy 
vlasti, ale všeohno s osobní náročivostí. Co se dělo v Paříži- a také v 
jlnýoh střediscích rozvíjející se akoe - nebylo ovšem řádně známo drtivé 
vstšině řadových účastníků akoe, ale ovšem, ani legie z první světové 
války nevěděly všeohno, co by je bylo mohlo důvodně deprimovat.V tomto 
případě ovšem, i když všechno nebylo známo, ledacos proskočilo na veřej
nost. Nebyjo to nic, co by bylo vzbuzovalo povznesenou náladu.

Dobrovolníci byli ve svém celku ochotni uznat nárok dr. Beneše na vůdčí 
postavení, i když nesoudili, Že budou bojovat za něho a ne za vlast a národ. 
Nmmymlidixnrákmsránň Myslili výhradně na národ e ne na staré spory.V tom ne
bylo rozdílu mezi jeho dřívějšími ctiteli a odpůrci. V'ichni soudili, že z 
účastníků akce je osobou ve světě nejznám'jší, s největšími osobními sty
ky na rozhodujících místech. Předpokládali, že jako oni, tak i on je v za
hraniční akci aby sloužil společné věoi, prostě,že mu jde o osvobození 
republiky a ne o presidentství. Teprve v Británii se začaly objevovat mezi 
řadovými příslušníky pochybnosti, ani na tak o schopnostech, jako o nená
ročnosti dr. Beneše a jeho skiroiny. Pochybovači věděli ovšem tak málo o tom, 
co se dělo "nahoře", že všBchnu vinu přisuzovali Benešovu okolí, na něž 
se dlouho soustřeďovala všeohna nechut. Dr. Hubert Pinka, jistě ne nejvý- 
znaěnsjší muž z této družiny,byl již ve Francii v očích přísluš
níků armády tím,čím Je červený šátek v očích býka v aréně. Značná část 
podezření a hněvu byla soustřeďována i na odpůrce dr. Beneše. Ale během foot 
jst doby i Benešov? vážnost e oblib? se začala zmenšovat v armádě, hlavně 
z údivu nad tím,že nezakročil proti zjevům, Jež pobudovaly. A postupně se 
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šířila po posádkách cynická otázka! kdyby letadlo se zahraniční vládou 
na cestě do vlasti spadlo do moře, kdo bude zabráněn? Někteří odpovídali: 
RLpka, ala tato slovní hříčka byla brzy nahraŽena odpovědí jinou: národ.

Poměrně pohodlná a h’wmtnmTfctý hmotně bezstarostný život armády v 
Británii umožnil společenský život mimo vojenské ubytování a otevřel ústa 
těm,kteří dosud opatrně mlčeli.Byl-li výlet do PrříŽe něčím možným jen 
pro nepatrnou hrstku privilegovaných, oesta do Londýna byla něčím poměrně 
snadno dosažitelným. A v Londýně byl Národní důn, s klubovnou a restaura
cí,kde byl možný styk s příslušníky československé kolonie,kteří ledaoos 
věděli, nebo se domnívali vědět.(Nakonec byla příslušníkům armády zakázána 
návštěva tohoto klubu. ) A tak začala diskuse, protože už to nebyly jen ne
zaručené pověsti, přijímané s nedůvěrou, ale věoi, jež mohli přemnozí vidět 
na vlastní oči.Návštěvníci Londýna viděli na příklad, jak se množlXy rozma
nité úřady, zaplněné mnoístvím lidí,kteří se vyhýbali vojenské službě jako 
čert kříži,ale kteří se při tom dívali s uatra na ty,kteří po jejioh ná
zoru pošetile oblékli uniformu. Stížnosti se množily a počalo se vytvářet 
jakési veřejné mínění.A do armády se kvačně dostávaIs politika.

Odsunutí značného počtu komunistů do praoovního tábora pod britskou 
správou, provedené v táboře v Cholmondcley řhric, očistilo na dlouho armá
du od komunistické propagandy. Až do konfliktu mezi Hitlerem a Stalinem 
byl Sovětský svaz pro všechny příslušníky awnády nepřátelskou mocností, 
stejně nenáviděnou, jako Německo. Komun! sté, pře vzatí pošetile ve francii z 
tábora v Gursu do Č3.jednotek, byli v nich stejně cizím tělesem, s nimž 
nesrostli a na něž neměli vlivu.Ale do posádek docházely londýnské česky 
psané komunistické tiskoviny,jež se netěšily ani oblibě, sni vlivu. Ale ani 
ten vládní "Čechoslovák*  se netěšil oblibě a okolnost,že po nějaký čas 
přinášel i německy psané čláhky, vzbuzovala hodně nevlídné komentáře. Vo
jáci. nep#ohopovali,proi5 je v čs. úředním Londýně tolik záliby v Nřnoíoh z 
Československa.

K tomu se pojilo,že z Londýna dooházela do jednotek propaganda plná 
nevraživosti k politickým směr&n, na něž již doma zanevřelo okolí dr. 
Beneše.Znepokojeni tím nebyli jen bývalí nánPdní demokraté,agrárníci, 
živnostníci a lidovci, nebo slovenští stoupenci# dr. Osuského a dr. Hodži, 
ale dokonce i sociální demokraté,kteří dosud žili v tradicích, formovenýoh
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Bechynčm,Habrmanem,Fampl0m a jinými. I ti oítili 3Ílně nacionálni.Nemysli
li mnoho na stranu, k níž se doma hlásili a kterou ani v zahraničí nehodla
li opustit. Názor,že dr. Beneš má vždy a ve všem pravdu,že ji mil také vždy 
doma a že každá odchylka v názorech od těch jeho je zradou na národe a 
sklonem k fašismu, se netěšil v armádě nejmenšíau souhlasu. Příslušníoi ji
ných stran< než čs.socialistů, byli pohněváni a pochopitelně i znepokoje
ni to’ to kampaní, vedenou z Londýna a jejich podezření se stupňovalo tím, 
že viděli,jak pracovníci jejioh 3tran,kteří se ocitli v zahraničí, jsou 
vylučováni z vedoucíoh míst zahraničního odboje, nebo je jím jejich posta
vení značně ztěžováno. Začaly se objevovat obavy, že po osovobození zápas 
nebude skončen,protože i pak bude ohrožena demokracie toho/ druhu,na 
který jsme byli zvyklí a jemuž jsme dávali přednost,protože plně vyhovoval 
našim národním tradicím a sklonům. Množily se pověsti,zejména po rozvinutí 
se války nacistů proti 3ovětům,že se chystají pronikavé ústavní změny a 
to již v zahraničí. Brzy se roznesly zprávy,že se ohystá úřední úprava počtu 
stran a že to bude vládě, jež rozhodne o tom,které strany budou dovoleny 
a které ne. A zákaz měl postihnout především strany nesocialistické.

Musím doznat,že jsem se dlouho v exilu nestaral o to, kdo je nebo 
byl příslušníkem národní demokracie. Od samého počátku jsem byl proti zataho
vání stranické politiky do armády,ba i do zahraničního snažení vůbeo, 
stejně jako jsem byl proti každému uplatňování osobních zájmů. Dlouho jsem 
věděl jen o dvou národních demokratech v armádě i to proto,že Tol. fořt 
byl zaměstnán v jednán nár. dem listu a že koL Martínek byl synem význač
ného redaktora nár. dem.*Moravsko-slezského  deníku*  a byl také členem oné 
redakce.Ale příslusníoi strany a čtenáři’Národních listů’ a "Národa*  o 
mně věděli a tak se postupně přívrženoi a příslusníoi strany začali obra
cet na mne se žádostmi o informace, jež jsan|po jejioh názoru jako člen 
redakce vojenského deníku a člen výboru zahraniční organisaoe novinářů měl, 
nebo mohl míti. Soudili,že mám možnosti zasahovat,jež jsem ovšem neměl. 
Zájem také budilo stanovisko gen. Prohaly s nimi, jak známo, jsem byl v ja
kémsi stý ni.

Gen.Prchala,který nebyl převzat do čs. armády ve Francii,nebyl převzat 
ani do armády v Británii. Neznal jsem příčiny a vlastně ani dnes neznám 
formální toho zdůvodnění,ač jsem si dovedl velmi snadno domyslit skuteč-
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né důvody. Me soudil Jsem,že se musím řídit v tomto směru názory našeho 
zahraničního vedení a proto jsem při každém zájezdu do Londýna zasel do 
střediska Prohalovy skupiny.Nalezl jsem zde mnoho známých.Byl tu dr.Karel 
Locher, kdysi přítel z doby studentské organisace národní strany svobodo
myslné. Byl tu Jiří Bertl, také kdysi Sien mladé generace národně demokra
tické, bouřlivák,který patřil ku krajně pravicovému křídlu strany, s nímž 
jsem se nemiloval. Byl zde někdejší komunista Vladimír Borin Ležák, muž víoe 
než hysteriaký,k němuž jsem nikdy neměl nejmenší důvěru. Objevili se zde, 
zejména poněkud později, ještě jiní lidé, bvň benešovským režimem odstrče
ní, nebo ze zásadnloh důvodů protibenešovští,Jako někdejší ředitel Národ
ní banky československé Malík a pod.

Byl jsem a jx dosud jsem přesvědčen,že se Prchalovi stala křivda,když 
nebyl přijat do armády a nebyl pověřen vedoucí funkcí »kterou ví o než ne
schopně zastával gen. Ihgr. Ale při všem přátelství, jež jsem choval k Prcha
lovi a pJÓ/všem obdivu, jejž jsem měl k jeho vojenským. mökoanmiarat vědomos
tem a schopnostem, nemohl jsem se k jeho organisad připojit. Nebylo to jen 
proto,že jsem byl dosud v uniformě a nemohl proto vstupovat do žádných 
organisací , s výjimkou Sokola,který se kvapně v armádě a v letectvu roz
růstal. Jako jsem neohtěl zatahovat do armády politiku, tak jsem také neměl 
zvláštní důvěru v politickou prozíravost gen. Prchaly a jeho nejbllžšíoh 
poradci Zdál se mi příliš podléhat nemoudrým radám svého okolí,přeoenovat 
svou důležitost a vadila ml také jeho tehdy naprostá závislost na polské 
zahraniční fréídě. Byl jsem jistě velmi rozhodný polonofll, ale něoo jiného 
je být pro přátelskou součinnost obou národů a států a mezi tím dostat se 
do naprosté, přímo služebné závislosti na Polácích.

Snažil Jsem se proto své přátele uklidňovat a radil Jsem jim k trpěli
vosti. Soudil Jsem, bohužel mylně, jak jsem se uřesvěděil,že jako po první 
světové válce,tak i po skončení tohoto válečného konfliktu si národ zaří
dí své věci podle svého.Když jsem přesídlil do Londýna a ztratil tak 3tá- 
lý osobní styk z příslušníky armády, Jejž Jsem měl v Leamingtonu, nabádal 
jsem k trpělivosti různými oběžníky, jež kolovaly mezi přáteli. V jednom 
z nioh jsem dokazoval, že nic na tom nezáleží, že nemáme čůzmjmxftáxl ani 
členy vlády, ani členy Státní rady,protože nebudeme musit nést odpovědnost 
za ledaoos nepěkného, oo se v zahraniční akci stalo. Všjfcshno si vyřídíme
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Byl to můj omyl, ostatně ne Jen můj. V každém případě byl pochopitelný. 

Hodně dlouho nemohl nikdo pnsdvádMt předpovídat, co přijde později a když 
s? ne/bezpečí ptávalo zřetelnějším, byle již pozdě.A většina mýoh známých 
nechtěla xěžtfc je vidět,ani kčfcrž jsem již viděl a ne hrozící nebezpečí 
upozorňoval-Nemohl jsem jim to zazlívat. Stál tu můj odhad situace proti 
slibům a slavnostním závazkům vládních činitelů.

Naše zahraniční akoe a naše demokraoie byla postižena několika osudo
vými nehodami,proti nimž se nedalo nic dělat. Potlačení původní oficiální 

demokratické koncepce a bexnocnost demokratů, to vssohnOumožnil pád
Posla a pak Brancie a nakonec to podepřelo nekritické zanícení západních 
mocností pro návle nalezeného sovětského spojence.Bez těchto katastrof 
byli bychom mohli Selit pokusům o diktaturu,i když nikdo rremÄžmx nemůže

XOljWi, y,

zamčit,že by tento zpeaa skončil naším vítězstvím.
Bylo by omylem si myslit,že nespokojeni byli jen někdejší příslušnníci 

stran »potlačených pozdějším košiokým režimem. Politika našla cestu do ce
lé armády a zneklidňovala ji. Mohli byohom říci,že ji do značné míry demo
ralizovala. A nic necharakterisuje tak dobře duševní stav armády, jako 
okřídlený výrok jednoho neznámého vojína,který býval opakován se všeoh 
stran:"Až se budeme vracet, půjdu ze humny,ale mne nikdo neviděl*.
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Cesta z armády

Na příslušníky armády v Británii počínal doléhat stále se stupňující mě
rou pooit marnosti všeho našeho počínání.Nemohu tvrdit,že jsem také nepodlé
hal šířící se skleslosti ducha. Viděl jsem zklamání druhů z jednotek i jejibh 
nespokojeno st, často velmá důvodnou, i kčferž někdy přehnanou a nesprávnou. V 
tomto ovzduší jsem se nemohl ubránířzklamání vlastnímu.Vzrůstal ve mně po
oit, že jsem se ocitl ve slepé uličoe, jež nikam nevede a Že pobytem v armádě 
zbytečně mařím čas, jsti jejž bych mohl a měl použít prospěšněji pro naši 
věc a pro sebe povzbudivěji.

Do armády jsem jistě nešel,abyoh dělal kariéru. Již slušně dlouhý čas 
p“ed Mnichovem jsem byl omrzen veškerým praktickým působením ve veřejném 
životě a funkce, jež mi byly Často nabízeny a někdy přímo vnuoovány jsem 
odmítal jak jen jsem mohl. Všechny mé aspirace byly čistě publicistické. A 
když jsem šel do zahraničí,bylo to z pocitu povinnosti sloužit národu v 
těžké ohvíli.Pro zapojení 30 do armády-tehdy vlastně ještě neexistujíoí a 
praoně tvořené-jsem se rozhodl proto,poněvadž jsem soudil,že celá akce má 
mít vojenský rámec. Proto jsem také neohtěl-ač by to bylo bývalo velmi snadné- 
stát mimo vojenskou skupinu a pozdější 6s. legii v Polsku jako přidružený 
oivilistióký spolupracovník a pomooník. Kromě tohoto zásadního stanoviska 
byl zde ještě jeden důvod. Odedávna jsem měl hlubokou nechuí k lidem,kteří 
na jiných ožadováli oběti a 3ami se jim v pohodlí a v bezpečí vyhnuli. Ne
chtěl jsem se vystavit výtce, že sám činím, co u jinýoh zatracuji.Vývoj akee 
ovšem vedl k tomu,že se naše organisace rozrostla a vedle přímých vojenskýhh 
jednotek vznikly -dooela nutně, i když v míře poněkud přehnané - útvary 
nevojenské povahy.Konečně i já jsem se dostal na vojně během času do posta
vení jakéhosi vojenského úředníka, zaměstnáno© vojenské tiskové služby.Jistě 
to bylo poněkud příbuzné s novinařením, ale nebylo to novinaření,jaké jsem 
mohl provozovat ještě na příklad v Polsku. Dokud zde nebylo nio jiného,musilo 
i to stačit a na první chvíli uspokojit.Ale jak vývoj a rozvoj naší zahra
niční akoe pokračoval, musil jsem si vždy častěji klást otázku: jsem na 
správném místě, je to, co konán, tím nejlepším a nejužitečnějším,co muho 
prokázat naší věci? Viděl jsem, že při svém věku s zdravotním stavu nemohu 
počítat s nějakou aktivní službou.Až v době hodně vzdálené půjdou naše 
jednotky do boje, nebudu mooi jiti s nimi.Sekalo mne,že zůstanu sedět v 
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nějaké zatuchlé vojenské kanceláři,protože do boje půjdou mladší a vojen
sky zdatnejší příslušníci armády.A tento/ konec mé působnosti v zahraničí 
mne ani troohu nelákal.

Vznik "Našich novin" vzbudil proto u mne docela pochopitelnou tužbu 
vrátit se k vlastni opravdové novinářské práci -armáda mne již opravdu ne
potřebovala. "Naše noviny" konaly ji ctě užitečnou práci,ale koneo konců to 
byl poloúřední orgán,spoutaný mnoha předpisy, jež znemožňovaly skutečnou 
myslivou a tvůrčí činnost. Styk s náhražkou novin stupňoval jen tužbu po ně
čem opravdovějším.V Londýně se začal rozvíjet politický a publicistický 
ruch. Soudil jsem,že tam by bylo pro mne lepší uplatnění. Vznik novinářské 
organisaoe tuto mou tužbu jen posílil.

Odejít z armády znamenalo ovšem vyřešit mnoho složitých otázek. Byla 
tu především otázka jak a kam se začlenit. Doma těch problémů nebylo,ale v 
cizině, v níž jsem se dosud dobře nevyznal, to bylo docela jiné. A tak jsem 
kolísal, zápasil v duchu a nakonec dospěl k názoru,že bude nejlepší, vyžá- 
dám-li si zdravotní dovolenou, jež mi umožní v klidu promyslet všeohny 
možnosti a zjistit při pravidelných oestáoh do Londýna, zejména na schů^ 
ze Syndikátu čs. novinářů, jaké jsou možnosti pro užitečnou činnost svobod
ného publicisty.

Neměl jsem obav, že by získáni zdravotní dovolené mohlo narazit na hšx 
jjrinsuxHxm nějaké zvláštní překážky.Od počátku mých rozporů s Vojenskou 
správou Národního výboru v Paříži, navrhovali mi přátelé- vojenští lékaři - 
že by mne navrhli k supererbitraci e poslali dox civilu, oož by mi umožni
lo přenést působnost do Paříže. Ale nechtělo se mi z armády a netoužil jsem 
po I^říži,už proto,že ač jsem nevěděl všechno o poměrech ve vedení, věděl 
jsem toho dost,abych se tomu rsději vyhnul na sto honů.

Věděl jsem, že i v Británii bylo mnoho nadřízenýoh, kteří z přátelství 
ke mně nebo z nepřátelství, by mne raději viděli všude jinde, než v Learning 
tonu. Neměl jsem proto nejmenších pochybností o to,že dovolenou získám 
snadno a rychle. A hned počáteční odezva na můj náznak,žo bych chtěl zdra
votní dovolenou, mi ukázala,že jsem se ani troohu nemýlil.Když jsem se 
přihlásil k zdravotní prohlídce a sdělil lékaři,že bych chtěl dovolenou, 
slyšel jsem ihned ochotný návrh, že budu poslán před příslušnou komisi, 
jež rozhodne o doporučení, abyoh tu dovolenou dostal. Hned se mne však 
ptal, nebylo-li by pro mne kepošá ne jlepší,kdybyoh požádal o úplné propuště; 
ní z vojenské služby z důvodů zdravotních. Odmítl jsera to s mnoha diky
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a prohlásil,že raně dovolená dooela mmatmíac postačí.

Věc měla kvapný průběh, rozhodné rychlejší, než jsem očekával.Po něko
lika dnech jsem byl předvolán před komisi. Hned jsem viděl,že průběh jed
náni bude poněkud odlišný od toho, oo bylo až dosud zvykem. Především byla 
překvapující skutečnost,že komise je mnohem početnější, než předepsáno a 
že v ní převládajiarx vysooí důstojníci leamingtonské posádky,kteří se až 
dosud takovýmto formalitám vyhýbali. Pyl tu plukovník Novák, velitel po
sádky, podplukovníci Nekole a Kokrda, dva nebo tři štábní kapitáni- mí 
osobni dobří přátelé- a lékař,který mne měl prohlédnout a podat doporučují
cí návrh, byl starý přítel z Polska škpt. Hack dr. Mahler. Písař - vojín inž. 
Pilát - byl zřejmě deprimován tímto nezvyklým počtem hvězdiček na ramenou.

Lékařská prohlídka byla velmi zběžná.Dr. Mahler prohlásil, že mne pro
hlížel opětovně již dříve a že proto nemusí jednání komise zbytečně pro
dlužovat. Ohlásil, že jsem stejně již postarší, délkou služby v zahraničí 

y
zřejmě tělesné, vyčerpán a pe proto navrhuje, aby mi byla udělena dovolená, 
nebo abych byl usnesením komise propuštěn z vojenské služby vůbec,Plk. No
vák se saně na to zeptal způsobem co nejpřátelštějším, co vlastně ohoi, 
abych to jen bez rozpaků a ostýchání se řekl.Sekl jsem tedy,že prosím o 
zdravotní dovolenou na dobu asi jednoho měsíce. "Ne superarbitraci?" zeptal 
se kdosi z přítomných členů komise. Sekl jsem, že na nic takového nepomýšlím. 
Jeden z členů komise pokynul písaři, aby zmizel * místnosti a jakmile se 
za ním zavřely dveře, začaly domluvy. Podivej se,už nejseš mladík,vykonal 
jsi toho dost v Polsku a ve Pranoii, máš nárok na odpočinek. Sekni,že choešj 
abychom tě propustili a my ti rádi vyhovíme, bude to pro tebe najlepší a 
nikdo ti nebude moai vyčítat,že se uhýbáš vojenské službě a pod.Byly to 
velmi dojemné domluvy, ale snad proto, že bylo až příliš patrno, že je 
to všeohno předem šnmáHMEBiara smluveno, opakoval jsem vytrvale,že mně měsíc 
zdravotní dovolené postačí.

Nakonec jsem byl vyzván,abyah na chvíli opustil místnost,ale abych 
neodcházel z předsíně. Pak byl za chvilku povolán písař,aby se vrátil, 
načež jsem byl povolán i já nazpět a vy/slechl jednomyslný nález komise, 
že mi uděluje zdravotní dovolenou na neurčitou dobu.Budu zpraven,,kdy se 
mám dostavit k nové prohlídce.Odešel jsem spokojen,ale hned odpoledne jsem 
viděl, že komise věděla co dělá. Přišel za mnou náčelník hospodářské správy 
škpt. Hlavenka, také starý přítel z Polska a z Srandě - a blahopřál mi k
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tomu,že jsem se rozhodl si odpočinout.A hned mi připomenul,Že poněvadž 
budu ohodit v amvm občanském obleku,mám odevzdat uniformu a obuv,kterou 
jsem dostal při příohodu do Británie. Protože jsem měl jeden oblek a kromě 
toho ještě vycházkovou uniformu,kterou jsem si dal ušít ve Vranoii,odevzdal 
jsem všechno, oo jsem měl od vojenské správy. Mělo to poněkud komickou 
dohru. Hlavenka, bezvadný vojenský úředník,přiběhl se stížnostíxneodevzdal 
jsi šle. Musil jsem jej dlouho poňaiížÉĚsHiSsdi přesvědčovat,že jsem "nevyfaso- 
val" šle,protože zásadně chodím již po dlouhá leta beze šlí.

Pak jsem dostal z velitelství potvrzení,Že si mohu koupit občanský 
oblek a svrohník - v Británii bylo tehdy oblékání a obouvání na příděl 
a dotvrzení od našeho velitelství nahradilo příslušné "kupony".A pak jsem 
byl předvolán na velitelství,kde íoí dali do rukou úřední potvrzení o to^u, 
že mi byla udělena zdravotní dovolená "do doby, kdy bude provedeno jak mé 
propuštění z vojenské služby". Protestoval jsem proti tomuto textu,ale mu
sil jsem vyslechnout,že je to usnesení komise a že sa na tom nedá nic 
změnit. A současně jsem dostal přísnou připomínku,Že se mám jít ihned hlá
sit na pmimsi místní policii,abych zde získal britský průkaz totožnosti 
pro oizince. (ža války měli i Britové osobní průkazy, ovšem mnohem jedno
dušší než cizinci. )

Zašel jsem na policii a zvěděl,že ten průkaz dostanu tepr^ve až předlo
žím formální potvrzení -jež dostanu v Londýně - Že jsem byl tam registrován 
jako cizinec,příslušník spojeneckého národa. Zašel jsem znova na velitelství 
kde mi vystavili průkaz na cestu do Londýna.Za jel jsem tam a zašel na 
naše ministerstvo národní obrany, kde mne posílali od jednoho k druhému, 
až se mne nakonec ujal plk. Chodský (pravým jménem Boček,pozdější generál 
a náčelník poválečného generálního štábu a pak popravený komunisty)»který 
mi řekl,že tohle je nejlepší řešení a Že mám být rád,že to takhle skončilo. 
Ujistil mne svým přátelstvím, prohlásil,Že mne zná z mé činnosti doma, 
že byl členem Nezávislé jednoty čs. legionářů a že mi radí,abych byl spoko
jen s tím,že jsem znova získal svobodu od vojenské kázně a dělat něoo 
prospěšného v naší akoi.V Londýně budu užitečnější než v Leamingtonu nebo 
v některé jiné posádke,kde,podle jeho názoru,byoh stejně jen překážel.

Viděl jsem, že jsam se dostal do občanského života at jsem chtěl nebo 
neohtěl a zašel tedy na britský úřad,kde prováděli evidenci cizozemců. 
Velmi ochotný policista mne zavedl na jiný úřad v ulici Old Jewry (od té
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doby jsem se do té ulice nedostal ), kde mi na základě os. dokumentů vysta
vili povolení "při stát na půdě Británie’’. S tímto povolením, vypadajíoím 
poněkud komicky po několika měsíčním pobytu v Británii bez jeho potřeby, 
jsem zašel v Leamingtonu na poliol^jkde jsem dostal konečně osobní legiti- 
maoi, opatřenou fotografií. Teoreticky jsem ovšem byl dosud na vojně,ale 
věděl jsem, že jsem byl z ní velmi přívětivým způsobem vyhoštěn.

Ze sociálního odboru ministerstva vnitra jsem dostal sdělení,že mi bu
dou vyplácet odpočivné, alespoň do doby, než si naleznu nějaké zaměstnání. 
A kol. Píšek,který mne kdysi vypravoval do Polska a nyní působil na Červeném 
kříži v Londýně, mi sdělil,že ministerstvo národní obrany vydalo oběžník 
pro všechny Čs. zahraniční úřady, podepsaný plk.Chodským, aby mi poskytly 
zaměstnání, odpovídající mým vědomostem a sohopnostem.

Než jsem se vrátil z Londýna do Leamingtonu, zašel jsem ještě k dr. Lo- 
oherovi,který mne vyzýval jménem skupiny gen.Proha]y, abych přesídlil ás 
oo nejrychleji do Londýna a abyoh odmítl hmotnou podporu od čs.úředníoh 
míst.Nabídl mi, že bych mohl mít od Prchalovy skupiny měsíční plat -nevím 
dnes již kolik to mělo být -vyplácený z fondu,který pro tuto skupiny zřídil 
před svým odjezdem do Spojených států býv. ministerský předseda dr.Milan 
Hodža.Nemohu ovšem říoi z vlastního poznání,zda to byl pravdivý údaj a zda 
tu nešlo ve skutečnosti o peníze z podpory, udělované polskou vládou v 
zahraničí. Tuto nabídku jsem odmítl.Sdělil jsem dr. Looherovi,že zatm hodlám 
zůstat v Leamingtonu a že se bezdůvodně nehodlám dostat do půtek s našimi 
zahraničními úřady. Potřebuji se rozhlédnout,než se rozhodnu co podniknu a 
jak se budu uplatňovat. A zatím si chci odpočinout.

V Leamingtonu jsem ovšem dlouho nezůstal. Byl jsem vyzván,aby přijal 
placenou funkci jednatele Ústředního výboru Syndikátu novinářů v zahra
ničí a pŽKX přesídlil oo nejryohleji do Londýna.Sebrali jsme tedy zava
zadla a usadili se v ^boarding house” v Sutherland Avenue, v končině,jež 
byla tehdy jedním ze středisek čs. emigrace v Londýně. Ten pensionát patřil 
jedné postarší dámě, fanatické Vrancouzoe,jež demonštratívne označila 
svůj dům francouzskými barvami.Na nějaký čas jsem zde měl zajímavého sou
seda. Sídlil tu se svou manželkou dr.Vlado Clementis,který v té době zastá-
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val fünkoi člena Právní rady, jakési^to náhražky Nejvyššího správního sou
du. Pu váloe byl jako dobrý komunista zprvu zástupcem Jana Masaryka v úřadě 
ministra zahraničí, pak se stal sám ministrem zahraničí a nakoneo byl 
svými komunistiokými druhy popraven jako zrádoe. Neměl jsem ho nikdy rád
ná neohut byla stejně politická jako osobní - ale mohu mu dosvědčit,že 
komunismus nezradil,Zradil ovšem republiku a národ svou službou pánům v 
Kremlu.A tak, bylo-li zdůvodnění trestu,který ho postihl, nepravdivé, 
trest sám byl zasloužený.

♦♦♦
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Novinářská organisace v zahraničí

laskavostí Czechoslovak Trust Fund, jemuž dominoval americký komunista 
Meld, dostali se do Británie zprvu pouze komunističtí a leviooví němečtí 
novináři a publicisté. Pten Field je odeslal v době pomniohovaiké z Českoslo
venska a po okupaci je odesílal z Polska. Poněvadž Sovětský svaz a nacistic
ké Německo se stali spojenci, tito představitelé "československého tisku" 
o naši akci pochopitelně neměli nejmeniího zájmu.Naopak, vydali proti 
ní,kromě jedovatých polemik v České řeči, také anglickou brožurku,Seškých 
novinářů v Británii téměř nebylo. Byl zde dr. Přemysl Papírník,který byl 
spolupracovníkem "Národní politiky" a Stříbrného tisku, dále dopisovatel 
"lidových novin" Janče a spolupracovník "Prager Presse" Walter Kolarz. 
Kromě toho zde byl Bugen Prděly, maďarský novinář z 5eskoslovenská,láma
jící žalostně čestínu,který byl ve styku s čs. vyslanectvím v Londýně a 
brzy se uplatnil v československé propagandě.

Teprve pád Francie přivedl do "Británie skupinu čs. novinářů z nichž 
někteří působili v tlskovýoh podnioíoh Národního výboru v Paříži,jiní 
pak sloužili v armádě.Novináři z Ibříže, dr. Ripka,František Klátil, Feigl, 
tiskový attaohé čs.vyslaneotví ve Varšavě Hejret a jiní, zaujali vyšší 
nebo nižší místa v úřední propagandě nebo v jiných odděleních pomalu 
zřizovaného československého státního zřízení v zahraničí. Vojáci novináři 
zůstali u armády,? níž se na čas ocitl také Frantisek Klátil.

Když jsem byl od přímé vojenské služby přidělen, dosud jako příslušník 
armády, do eyklostilovaného Vojenského deníku "Naše noviny", oznámil nám 
jednoho dne nohouš Beneš, synovec pana presidenta a redaktor o^lcálního 
"Čechoslováka", který byl převzat od kol. Šperkov?, jež se z Polska dostala 
do Londýna, že se rozhodl obnovit novinářskou organiseci. Bohouš Beneš 
vymohl několika z nás na ministerstvu národní obrany dovolenou,abyohom 
mohli přijeti do Londýna na ustavující schůzi.Konala se v místnostech 
Státní rady, jež zatím zasedala v residenci dr. Bdvarda Beneš v londýnském 
městě P/tney. President Beneš neměl ještě zámek v Aston Abbots a 3tátní 
rada neměla dosud přepychové místnosti na Wilton Crescent. Pokud sa pama
tuji, v naší výpravě byli Rostislav Kocourek,dr. Ivan Jelínek, Zdena Ančík 
a já, ale je doaela možné, že nás bylo více.

Syndikát byl ustaven, předsedou se stal Bohouš Beneš, jednatelem Jiří
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Hronek, pokladníkem Evžén Klinger»Jako zástupce novinářů v armádě jsem 
byl zvolen do výboru. Zprvu to byla funkoe jen na papíre,protože Syndikát 
nio nedělal a byl zřejmě založen proto, aby jako představitel svobodných 
československých novinářů se stal nástrojem československé propagandy a 
aby jeho předseda a jednmfl/měli titul a razítko spolku. Proti tomu nebylo 

oelkem námitek. Na počátku,po pádu Pranoie a organizování akce z Londý
na/neměl nikdo obav z toho, co mu nachystá režim.

Syndikát se dostal ovšem ihned na počátku do potíží s byrokratismán 
zahraničního zřízení československého.Slávikovo ministerstvo vnitra po
žadovalo, aby Syndikát, jako všechny ostatní československé organisace, 
předložil mu k schválení spolkové stanovy,ač anglioké zákonodárství nic 
takového nepožadovalo, ale již tehdy se českoslovenští hodnostáři ani 
troohu neohlíželi na zákonný stav v hostitelské zemi. Syndikát neměl 
stanovy,protože na valné hromadě bylo usneseno, Že je má vypracovat vý
bor s přihlédnutím k starým stanovám Syndikátu doma a Že je má upravit 
jen,aby vyhovovaly podstatně změněným poměrům za války. Jako služebně 
nejstarší novinář a jediný člen pražského Syndikátu,který se aktivně 
účastnil jeho činnosti a byl dokonáš po několik let členm jeho výboru, 
byl jsem pověřen,abych ty stanovy ze své paměti zrekonstruoval. To jsem 
učinil, ministerstvo vnitra nám je potvrdilo,ale ozvalo se Ministerstvo 
národní obrany. Vojenské osoby,po názoru ministerštva,nemá jí práva být 
členy civilních organisací.

Na sohůzi výboru,jež byla nakvap svolána,bylo vysloveno mnoho názorů, 
jak to zařídit, aby se MNO oblomilo. Behouš Beneš soudil,že by měl promlu
vit se svým strýcem, jiní doporučovali,aby členové státní rady podnikli 
intervenci u generála Ingra. Doporučil jsem, aby se s tím počkalo a aby 
se učinil jiný pokus, totiž »abychom připojili do stanov jednu větu,jež 
pravila, že Syndikát je pokračováním Syndikátu pražského, do něhož byl 
výnosem MNO povolen vstup vojenským osobám. Kolegům,kteří o Syndikátu a 
novinářských organi sací nevěděli docela nic, jsem řekl,že členem 
Syndikátu byl na příklad ředitel tiskové služby MNO Alexander a že jsem 
pevně přesvědčen, že tato věta odstraní všechny námitky MNO, Také odstra
nila. Pan ministr generál Ihgr nám sdělil, že jsme na tak důležitou 
věc neměli zapomenout a že je to naše vina, že byly potíže.
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^toezřejmě výnos, o němž jsem so zmiňoval, patrně nikdy neexistoval, 

protože vojáci z povolání se namohli stát členy Syndikátu,poněvadž nebyli 
novináři z povolání a nebyli by byli námi přijati za členy. Vojáci v základ 
ní službě nebyli ještě novináři a novináři záložníci nepodléhali po této 
stránce ministerstvu.Ale věděl jsem, že vysocí důstojníci nemají nemenší
ho ponětí o takových věcíoh a že nemají ani zájem ani možnost takovéto 
tvrzení přezkoumávat. Jestliže legionářská tradice vzbudila ve mně úctu k 
armádě, rok na vojně v zahraničí mne přesvědčil,že měl pravdu anglický 3pi 
sovatol Ian Hay (Sir Ian Hay Beith, za této války ředitel tiskové služby 
ministerstva války), který jako subalterni důstojník napsal, že jsou dva 
druhy důstojníků generálního štábu.Ve vzácných případech, jako je zemětře
sení, zttměni slunce a ještě jiné nehody současně, se stane,že potkáme to
ho dobrého. Jinak vždy toho špatného.

Měli jsme tedy novinářskou organisaci,ale samozřejmě,nebyla ani na 
prospěch ani ku škodě, leda snad, Že mi existence této organisaoe umožnila 
občasné výlety do Londýna. Jeden z nich potvrdil dooela můj názor o vysoké 
inteligenci důstojníků vyšších hodnosti, zejména těah z generálního štábu. 
Považuji tu historku za tak zábavnou,že musím přerušit vzpomínku na čin
nost Syndikátu,abych ji zvěčnil.

V době, kdy jsme přešlapovali v Leamington Spa, přinesl anglický obráz
kový časopis ’’Picture Post" nadšený článek Torna ,kdysi přísluš
níka Mezinárodni bmxdím brigády ve španělské občanské válce,o
československém nadporučíku Mikschovi, jenž sloužil s ním ve španělské 
válce.Miksehe sloužil již po svém odchodu z československé zahraniční 
armády u Svobodných francouzů a napsal knížku o moderní válce.Bázam byl 
považo án za zvláštního odborníka na tankovou válku.

Major generálního štábu T>eda, jeden z nejhloupějšíoh a po mém názoru 
nejprotivnějších důstojníků je^ jzem kdy poznal, redigoval tahdy právě 
založen^é "Důstojnické listy" a požádal Mikscheho,áby mu poslal pro list 
článek. Miksehe,původem Němec, poslal článek němeoky a připojil žádost, 
abyoh ten článek proložili do češtiny já,protože choe mít dobrý překlad, 
íteda, jemuž jsem se vyhýbal jak jsem jen mohl od nepříjemného rozhovoru, 
jejž jsem s ním měl jednou v Beyrutu,požádal mne, abych ho navštívil na 
velitelství náhradního tělesa v leftmingtonu , dal rai rukopis k překladu 
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a začal si stěžovat na nedostupnost anelloké vojenské literatury. Řekl 
jsem mu,že snad nejlepší by bylo, kdyby si redakoe předplatila nějaký 
vojenský časopis anglický a řídila se recensemi 8 inseráty v tomto listě. 
Šeda se tvářil, jako bych byl objevil Ameriku.Ano, to je správné,ale kde 
sehnat seznam anglických vojenských časopAs^Nepřekvapilo mne,že důstojník 
generálního štábu a redaktor českého vojenského časopisu neítě*  anglické 
odborné listy a tak jsem mu s vyžnou tváří řekl,že jedu asi za tři dny 
do Londýna na schůzi Syndikátu a mohl bych mu ty adresy opatřit. Ovšem, 
Syndikát mi zabere mnoho času a tak by bylo dobré,kdyby mi opatřil prodlou
žení mého povolení na cestu do Londýna. Šeda ochotně souhlasil a místo 
třídenního cestovního rozkazu jsem dostal oestovní rozkaz na týden,abych 
měl opravdu čas provésti tento "nesnadný"průzkum.

Samozřejmě jsem se o věc začal starat,až když se blížil návrat do 
Leamingtonu. Zašel jsem na oddělení vojenské propagandy,kde jsem žádal o 
seznam listů a zaslechl udivenéJ"Tohle je nápaďftaky bysme měli něco 
takového Číst.Až to seženeš, dej nám ta jména". Jak vidět,přeoenil jsem 
dokonce moudrost vojenskýoh hodnostářů. A tak jsem učinil, na co žádný 
z vysokých vojenskýoh odborníků nepřišel. Zašel jsem do knihkupectví firmy 
Bumpus na Oxford Street a vyložil jim, že potřebuji pro československé 
vojenské úřady seznam odborných časopisů. Dostal jsem několik seznamů a 
několik ušmudlaných ukázkových čísel různých vojenských revtí a mohl 
tak oblažit nejen majora Itedu, ale i oddělení vojenské propagandy v 
Londýně.

Krátoe po této události jsem byl propuštěn z vojny na dovolenou , 
jež byla rázem přeměněna v superarbitraci,Od československých úřadů jsem 
dostal zaopatřovací požitky, jež mi msňntitxm umožňovaly existovat v 
Leamingtonu,ale neměl jsem v úmyslu lenošit. Chtěl jsem něoo dělat a pro 
akci se dalo něco dllat jen v Londýně.Kolegové z armády napsali Laušmano- 
vi, členovi Státní rady, jenž se připravoval již na převzetí předsednictva 
Syndikátu pro Bohouši Benešovi,který hlodal něco vyššího pro svou cti
žádost, r aby pro mne něco podnikl. Laušman se také přičinil. Mini steratvo 
národní obrany vydalo oběžník Č3. zahraničním úřadům, aby ml nabídly
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204. 
nějaké zaměstnání.(Ukázal mi je kol.Písek,působ oí v Červeném kříži.) 
Ale než se někdo rozhoupal, přišel Ieušman a novým nápadem. Bude se konat 
valná hromada Syndikátu, na níž se stane předjedou a v dohodě s minister
stvem zahraničí (t. j. Ripkou), budu nsvržen za jednatele a dostanu od 
ministerstva zvláštní příplatek 25 liber šterlinků měsíčně za tuto činnost 
a pomoc v propagandě.

Tak jsem přišel do Londýna a stsl se jednatelem Syndikátu, jemuž jsem 
se plně věnoval i v dob5,kdy jsem přešel do přímých služeb ministerstva 
obohodu, jako člen jeho studijního oddělení, Poradního sboru pro otázky 
hospodářské a redaktor “Přehledu hospodářského tisku". A tak také začala 
má v;'elá spolupráce a přátelství s Bohumilem Laušaanem.
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Syndikát československých novinářů v zahraničí

Opravdových československých novinářů, z povolání nebylo v zahraničí 
právě mnoho a většina z nich šla rovnou do armády.Mimo armádu zůstali 
komunisté a potom tací hodnostáři,jako dr. Hubert Ripka a několik jiných, 
kteří se vojenské službě se zvláštní obratností vyhnuli. Ale Syndikát 
československých novinářů nedostatkem členů netrpěl.V prvním roce působení, 
kdy mu vládli Bohouš Beneš a Jiří Hřonek, bvl do Syndikátu přijat každý, 
kdo se přihlásil. Členy byli skoro všichni ministři,zaměstnanci minister
stva zahraničí a byli i tací českoslovenští novináři, s nimiž se člověk 
těžko domluvil česky a kteří se Syndikátem koresnondeovali němeoky.

Když jsem se stal jednatelem, snažil jsem se to napravit tím,že jsem 
žádal, aby členské přihlášky byly znova přezkoumány. S tím jsem nepochodil, 
ale uplatnil jsem alespoň zásadu, že další přihlášky budou přísně přezkou
mávány a přijati budou jen lidé,ktšř kteří doma již byli členy novinář
ské organisace, nebo kteří jsou zde zaměstnáni v opravdu novinářském po
stavení, jako ne příklad členové redakce “Našich novin”, armádního deníku, 
vydávaného v Leamington Spa při velitelství čs. brigády.

Hned na počátku jsme měli problém co si počít s komunistickými noviná
ři, skutečnými či jen předstíranými. Komunisté hodně dlouho o zahraniční 
akoi nechtěli ani vědět a rozhodně nechtěli s ní mít nic společného.Proti 
akci vydali brožurku “Guilty men of Czechoslovakia" a odmítali "imperia
listickou válku", ovšem ne Německa a jeho spojence Sovětského svazu, ale 
Británie.Ovšem,když se oba drazí přátelé Hitler a Stalin rozešli ve zlém, 
otočili na čtyráku ,začali se tvářit jako vlastenci a cpali se kam se jen 
mohli dostat,aby ovládli,co se ovládnout dalo. A tak jsme jednoho dne do 
Syndikátu dosteli dopis,podepřený asi patnácti jmény komunistiokých har
covníků,kteří se hlásili za členy.

Když jsem měl o jejich přihlášce referovat výboru, upozornil jsem na 
to,že je přece docela samozřejmé,že každý žadatel o přijetí musí vyplnit 
řádnou členskou přihlášku za svou osobu a sdělit všechny potřebné úůxjjjqi 
osobní údaje, zejména o svém nároku být novinářem ve smyslu zákona o 
služebním postavení redaktorů. Zde musím doznat,že najúčinnejší podporu 
mi v tomto odmítnutí hromadné komunistické přihlášky poskytl Jiří Hronek, 
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který tehdy ještě ani trochu neplaval v bolševiokýoh vodáoh.
Komunisté podali individuální přihlášky a přijali jsme většinu z nioh. 

Podařilo se mi vymoci odmítnutí některých sekretářů, nebo poslanců, i fit 
když počet přijatýah byl poněkud větší, než bylo správn'. Na počátku jsme 
si na nové komunistické členy nemohli stěžovat. Když jsem vznesl námitky 
proti přijímání Němců nebo NacLarů za členy s poukazem,že Syndikát nebyl 
nikdy organisací pro všeohen tisk,ale jen pro český a slovenský, komunistič
tí novináři jako jeden muž se postavili za toto stanovisko. Později ovšem 
začali důsledně uplatňovat své názory a v Syndikátu vystupovali ne jako 
jednotliví členové,ale jako pevně organisovaná skupina, jež si předem při
pravila všeohno pro schůzi, aby její rozhodnutí ovlivnila svým způsobem.

Okolnost,že Syndikát měl za členy skoro všeahny ministry a několik 
členů 8tátní rady, učinila z něj organisací velmi vlivnou.Podařilo se nám 
získat několik důležitých ústupků od vlády, jako na příklad zvláštní dota- 
oi na poskytování stipendií pro mladé novináře,aby byď mohli něoo studo
vat, nebo aby něoo mohli napsat. A vymohli jsme si,že jsme mohli požádat 
ministerstvo národní obrany,aby stipendistovi, slouzíoímu na vojně,udělilo 
studijní dovolenou.Několik intervencí, jež sis jsme, Laušman jako předseda 
a já jako jednatel provedli u ministra gen.Ihgra a jeho náměstka gen.Viesta^ 
stačilo,abychom tyto věci pak vyřizovali s nižšími hodnostáři ministerstva.

Ve věci studijních stipendií jsme se ovšem dopustili velmi osudné 
ohyby, plynoucí z tradiční novinářské neohuti spravovat nějaké fondy.Ač 
jsme při troše rozhodnosti mohli vymooi,aby fond byl dán do našiah rukou, 
přijali jsme celkem bez námitek,že peníze budou pro nás složeny u minister
stva vnitra, školského odboru,jímž vládl Patzak. Pan Patzak začal penězi 
disponovat podle svého a z prostředků pro novináře začal podporovat své 
oblíbence, na příklad německé heroe. Chtěl-li školský a osvětový odbor 
ministerstva vnitra podporovat kohokoliv, byla to jeho věc, ale měl si na 
to opatřit svou dotsoi. Neměl práva sahat na naše peníze. Bylo z toho mnoho 
sporů a nakonec Laušiaan i já jsme odepřeli podepsat za Syndikát vyúčtování’

Ačkoliv jsem zásadně vymáhal, aby nebyli za členy přijímáni novináři 
němečtí,protože jsem soudil,že tisk nepatří státu,ale národu a že nemá 
smyslu organisaoe různých národností,ač může kkfc dooela těsně spolupracovat 
s příbuznými organisaoemi jiných národností,neměl jsem námitek,aby
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podpory z našeho fondu se dostalo tě® německým novinářům,kteří by toho po
třebovali. Měli jsme tu na příklad němeokého sociálna demokratického novináře 
a poslance de Mtta,který trpěl nouzí a jemuž nepomáhal nikdo,ani Jaksoho- 
va skupina, ani státní zří zení. Ibtzak odmítl mu poskytnout podporu a 
tak jsem přiměl Sfemdikát,aby o podporu pro něj Patzaka požádal. Protože 
to bylo z našioh peněz, podporu dostal ajtk a pak mi napsal dopis,jak je to 
divné, že soudruh mu podporu odmítl,ale český nacionalistický novinář mu 
ji vymohl. Nepovažoval jsem to za zásluhu. Vždy jsem věřil na solidaritu 
novinářů z povolání. V rep^blioe jsem měl vždy mnoho přátel mezi německými 
novináři a neměl jsem nic proti demokratickým a státu věrným německým 
novinářům ani za války. V poměru k Němcům jsem nebyl rasista. Má nenávist 
neprýštila z toho, že byli Němci, ale že byli imperialisté a nacisté. Na 
ty,kteří takovými nebyli ,to neplatilo.

Těžiště práce Syndikátu však bylo ve snaze vypracovat nové tiskové 
zákonodárství, jež by zajistilo tisku v osvobozené republice větší 
ještě svobodu, než se jí těšil v republice předmnichovské. Mnoho z našeho 
zákonodárství o tisku a oboreoh s ním spřízněných, bylo žalostně zasta
ralé. Navrhl jsem proto hned na počátku svého působení jako jednatel,aby 
Syndikát tose věnoval tomu plnou péčí a aby před skončení války měl dohoto
vený vlastní návrh.Kolegové nooc velmi laskavě mne pověřili touto prací a 
hezky dlouho jsem se jí zabýval. Ale věci tak důležité musím věnovat 
zvláštní kapitolu.
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Mezinárodní působnost Syndikátu novinářů za války

Přemíra organisaoí nejrůznějších druhů, jíž se -vyznačoval českosloven
ský Londýn za války, objevila se až v druhé polovině válečné éfaby. Zprvu xx 
vzniku spolků a společků nebyla příznivá ani doba, ani zahraniční vláda. 
V prvních dobách akoe byla ostatně touha po naprosté jednotě akce drtivá. 
Sadoví příslušníci toho, čemu jsme si dnes navykli říkat druhý odboj, mysli
la jen na jednu věc: dostat se do boje s Němci a osvobodit vlafrt. Všechno 
ostatní mohlo a m<lo počkat. Ä proto každý,kdho nevyžadoval věk nebo ne
duh, spěchal do armády. Do armády se ostatně hrnuli i lidé starší již i 
neduživí. Pokud pak šlo o vůdčí Činitele, ani oni nebyli přízniví nějakému 
spolčování. Politikové mysleli příliš na to, jak se ujmou již v sahnsnimmn 
zahraničí vlády a pokud zde bylo štěpení,jako mezi Fhříží a Londýnem a v 
Tbříži mezi skupinou Národního výboru a Národní rady, byl to boj o moc a 
ne o něco jiného. Obě skupiny ohtěly všechnu moc pro sebe a od těch ostatních 
poslušnost.Pokud pak šlo o vojáky,to jest o generalitu a její přisluhova- 
3e,byl zde úmysl dostat všechen exil pod vojenskou kázeň,aby pak jednoho 
dne byla postavena republika šatna a její lid pod tutéž kázeň.

Syndikát novinářů byl jednou z prvních, ne-li snad docela první orga
nisaoí, jež byla vyňata z tohoto anathema na spolčování. Popud k jeho 
obnovení nevzešel z řad novinářů, sloužících na vojně. Ti dosud nepociťovali 
pmtnhm potřbu se orgzanisačně nějak odlišit od svýoh druhů. Ať sloužili u 
rot nebo v cyklostilovaném deníku xsx armády, myslili dosud na boj se zbra
ní v ruce a ne na pokračování sjoKkKářBkáxojEseiaadtsa®® ve své civilistické 
činností .Popud k zřízení novinářské organi sace v zahraničí vzešel na najvyš
ších místech politického vedení.Obnovení se ujal Bohouš Beneš, muž v novi
nářských kruzíah celkem neznámý,který také ni’ dy nehrál nějakou úlohu v 
novinářském životě v republice. Jeho kvaliííkaoí bylo,že byl syioaa*  synov aem 
presidenta republiky a redaktorem oficálního týdeníku vláčty "Čechoslovák".

Obnovení ^yndikátjr se nestalo ovšem z nějaké zvláštní lásky vlády k 
novinářům, či ze zvláštního zájmu o novinářské problémy.Novinářská organi- 
saoe měla sloužit jako podpůrný orgán propagačním zájmům režimu,který si 
ovšem JEEŠmk veškerou propagandu vyhrazoval pro sebe.Je však mnoho míst,kam 
neponikne úřední propagandista a kam se snadno dostane novinář,ze jména 
pak takový,který je opatřen razítkem novinářské organisace. Poláci a jiní
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měli hned od samého počátku novinářské organi sace v exilu. Bylo docela 
logioké,že v oddělení propagandy ministerstva zahraničí přišli na nápad, 
že také my potřebujeme novinářskou organisaoi,

Syndikát, jejž jsme- obnovili r. 19U1, nebyl určen konat mnoho vlastní 
iniciativní práoe a také toho mnoho nevykonal,ač byl od druhého roku své 
existence za Laušmanova předsednictví a mého jednatelství mnohem aktivněj
ší, než bylo vládními protektory předvídáno. Ne vštó$na naše činnost byla 
v

ttfak pozorována nevlídně. Tři z našich akoí byly dokonce vládou přehorlivě 
podporovány. lýla to účast na obnovení Mezinárodní federace novinářů, 
obnovení Polsko-československé tiskové dohody a navázání styků se sovětský
mi novináři,když přestalo spojeneotví mezi Hitlerem a Stalinem.

Mezinárodní federaoe novinářů byla jednou z obětí válečného konfliktu.
Okupace valné časti Evropy zničili ji skoro úplně. Aškoliv její sídlo bylo 
v Londýně -nebo snad proto, poněvadž angličtí novináři nebyli ani zdaleka 
prodchnuti duchem mezinárodní novinářské solidarity,jako novináři kontinen
tální - tato organisaoe přestala působit,když vypukla válka. Ostatně, ani 
před tím mnoho nekonala. Sám jsem o ní nevěděl skoro nic než to,že existuje 
a že jednotlivé národní svazy jsou oprávěny vydávat svým, členůn mezinárodní 
legitimace této federace.Než jsem odešel z Československa do exilu, dal 
jsem si od našeho Syndikátu vystavit tuto legitimaci,jež mi hodně prospěla 
v Polsku. Pomáhala mi mnohem více než můj propadlý již oestovní pas, 
zejména, když mi do ní dal Kazimirz M er zbian ski,kdysi polský tiskový 
attache v Československu a tehdy již jeden z referentů polského ministerstva 
zahraničí pro československé záležitosti, razítko ministerstva na důkaz,že 
jsem akreditován u polské vlády.

Myslím, že to bylo právě zásluhou exilních novinářských organised,že 
se National Union of Journalists ujala úkolu federaci obnovit a svolala 
schůzi do zasedací síně London County Counicl.Vývozuji to z toho,že nejčilej— 
aim mužem na schůzi, který ji dominoval,byl právě polský novinář Kazimirz 
Smogorzewski,kdysi velký důvěrník Beokova režimu a po nějaký čas berlínský 
zpravodaj listu vládu podporujícího.(Myšlím,že to byla Gazeta Pblska,ale 
mohla to být také Polska Zbrojná.) Československý tisk zastupovali 
Bohouš Beneš, Jiří Hr onek, Rostislav Kocourek,Zdena Ančík a já. Byli jsme

\
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Sieny širšího výboru. V užším výboru byl, nemýlím-li se, Jiří Hronek.

Federace , jako dříve, mnoho práoe nevykonala a neměl jsem s ní mnoho 
3tyků. Dokud jsem byl na vojně, neměl jsem k tomu příležitost a když jsem 
přesídlil do Londýna a stal se jednatelem Syndikátu, byla jednatelská 
agenda rozdělena ve dví. Mezinárodní agendu měl na starosti Hronek. To bylo 
docela ve stylu celé zahraniční akce. Mezinárodní činnost směli vyvinovat 
jen přímí zaměstnanci ministerstva za hraničí,působící v oddělení 
propagandy.Na ostatní novináře se úřady dívaly Velmi nevlídně, pokusili-li 
se navážet nějaké mezinárodní styky a kde jen mohly,to překazily. Volnost 
pohybu měli jen komunisté a socialisté,kteří se mořili stýkat se svými ko
munistickými nebo labouristickými druhy.

Teprve konec války a odcestovaní vlády a s ní i většiny hodnostářů 
Syndikátu do Československa poskytl mi možnost jednou zasáhnout do jednání 
této feáeraoe. Byl jsem pověřen likvidací agendy Syndikátu, jako poslední 
zbylý člen předsednictva a v té době svolala federace naléhavou schůzi 
výboru,poslední, jež se konala v Londýně,Příčinou byla stížnost francouz
ských novinářů na sasnxa censurní opatření, zaváděná ve Francii režimem 
generála de Gaulle. Podali resoluci, v níž Federace se měla vyslovit pro 
naprostou svobodu tisku ve stós všech osvobozených zemích a odsoudit 
všechny snahy usměrňovat totalitním způsobem tisk,nechl již periodický, 
nebo neperiodický.

Smyslel jsem, že oelá schůze bude jen formali ta,ale mýlil jsem se. Když 
jsem přišel na sohůzi,přišel za mnou jeden ruský novinář, s nímž jsem 
se občas setkal na různých společenských schůzkách s cizími novináři a ktsx 
který mne vždy srdečně zval, abych po váloe přijel do Sovětského svazu. 
Vyložil mi,že jde o důležitou věc a žádal mne, abych navrhl změnu resoluce 
v ten smysl, že se odsouzení censury a požadavek svobody tisku zúží na 
Francii.Tam se to děje, řekl,tam to musíme odsoudit.Namítl jsem mu,že 
dávám přednost franoouzské formulaci všeobecné a že budu tedy hlasovat pro 
francouzský návrh. Buský kolega byl nemile dotčan,snažil se mne přesvědčit, 
ale když viděl,že mne nemůže umluvit, nechal toho a chytil se jediného 
zástupce Jugoslávců-jak jsem později slyšel,fanatického komunisty.
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Rozprava o resoluci byla velmi rozhořčená. Jugoslávec mluvil ostře 

proti fašistickému prý režimu ve Franioii,netjail se tím,že jsou země,kde 
oensura musí být a kde se o svobod? pro"antisociální živly" nadá ani mluvit. 
Nespokojil se tím,že mluvil ostře,až urážlivě,ale mluvil dlouho a při kaž
dé příležitosti mluvil znova.

Francouzští novináři nebyli ochotni přijmout navrhovanou změnu.Doznali,že 
je nejvíoe bolí, co se děje ve Franaii, ale de Gaulle aení jediným potla- 
čovatelem svobody tisku a po jejich názoru je potřebí vydat generální de
klaraci pro tuto svobodu. Přihlá sil jsem se k slovu a řekl,že kdyby Francouz
ští kolegové podali resoluci,odsuzující to,oo se děje ve Francii,hlasoval 
bych s klidem pro ni.Když však předložili resoluci zásadní»povážuji to za 
mnohem lepší a budu hlasovat jménem Syndikátu československých novinářů 
pro jejich resoluci,protože nevidím,proč odsuzovat jednu totalitu a schvalo
vat druhou. Nejen bezpečnost,ale i svoboda je nedělitelná.

Resoluce byla přijata, po mnoha řečích s hodně zloby tak, jak ji navrhli 
francouzští kolegové.Když jsem odcházel,obrátil se ke mně zády můj pohostinný 
ruský známý.Už mne nezval, abych si zajel do Sovětského svazu a byl hostem 
v jeho chatě a učil se od něho lovit ryby.

Federaoe byla přeložena do Prahy a asi po roce byla již docela v komunis
tických rukou.Generální tajemník, australský novinář (sxxixgt myslím,že se 
jmenoval Dean) byl vystřídán osvědčeným již kolaborantem s komunisty Jiřím
Hronkem.Po návratu do Londýna svolal schůzku, zase do Allied Club,kde vy
kládal o svých smutných zkušenostech s komunisty.

Další osudy této federace mi nebyly známy.fecilní organisaoe novinářů 
byly z federace vyloučeny a můj zájem se soustředil na shahu vybudovat Mezi
národní federaci novinářů z porobených zemí. Tuto organisacl se mi podařilo 
vytvořit až po únorových událo rtech z r. 19L-8.
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Národnostní otázka v druhém odboji

Mnichov a okupace znamenají přelom v poměru československého lilu ne
jen k sousedím nám nepřátelským,ale i k národnostním menšinám,žijícím v 
našich zemíoh. Dvacetiletí republiky odstranilo zaujetí z první světové 
války a jestliže jsme se nenadchli láskou Kx k Němcům z fe.se a k Maďarům 
a dívali se podezíravě na Poláky, bylo to stanovisko spíše pasivní. Přáli 
jsme si, aby se ten poměr zlepšil alespoň v korektní soussAferí. Pokud jde 
o menšiny, až na hrstku nepoučitelných fanatiků,kteří byli bez vlivu ne
jen na vládní politiku, ale i na veřejný žálcufcx život vůbec, všichni jsme 
se snažili dohodnout se s nimi na spravedlivé a důstojné úpravě.Naše zá
konodárství měřilo jim spravedlivě a budilo spíše zármutek než nenávist, 
jestliže přes to všeohno naši Němci a MaSaři šilhali za hranice a ódpláoeli 
státu nevděkem za to, že se jim u nás vede mnohem lépe než jejioh soukme- 
novoům v kterémkoliv jiném státě, včetně jejich mateřského státu.Neměli 
jsme konoentráky, ani gestapácké mučírny. Mnichov vzbudil nenávist a oku
pace ji vystupňovala.

Pochopitelným odrazem toho bylo stanovisko těch,kteří se odebrali do 
zahraničí, aby zde připravovali návrat se zbraní v ruae. Rozhodnutí považovát 
za odpůrce Němce s Maňary z Československa bylo posilováno tím, že se 
emigrace hned po překročení hranic rozestoupila kh dva tábory. Na jedné 
straně byli ti,kteří tím či oním způsobem chtěli napomoci osvobození oku
pované republiky a na druhé straně byli ti,kteří se k republice obrátili 
zády a pomýóláä/ toliko na založení nové existence. Byl jsem jedním ze zakla
datelů vojenské skupiny v Krakově,z níž se zrodila pozdější československá 
legie v Polsku.Nepamatuji 3e,Že by se byl jediný/ Němec z Československa, 
nebo jediný Maňar pokusil nějakým způsobem zapojit na acatašt naši akci. Naopak^ 
8 jejich řad vzešly naše první potíže.

Voj nšká skupina v Polsku zaujala proto velmi brzy jasné stanovisko v 
otázoe národnostní. Program akce,který byl dohodnut a z usnesení prvních 
členů skupiny mnou formálně stylisován,prohlásil ja sně,že do našich řad 
patří jen češi, Slováci a pa Podkarpatští Rusové a nikdo jiný. Tímto rozhod
nutím vojenská skupina v Krakově předešla akoe v jiných zemích,stejně jako 
byla první čs. organisovanou akcí na světě vubeo. Pařížský Národní^ýior se 

teprve pomalu rodil jako středisko akce diplomatické v soupeřství s pomalu
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se organist:jící politickou skupinou, sdruženou okolo dr. Edvarda Beneše.

Po pádu Polska byla Francie jediným místem,kde vedle politické skupiny 
kandidáti vůdcovství stála oelkem početná armáda. Tato armáda svým duohem 
stála na stanovisku,jež zaujala skupina polská. Akcentovala stejně demokra
cii a svobodu, jako naaionálni ráz oelé akce. Pro všeohny z nás -až na malou 
skupinku vysokýoh vojenských hodnostářů okolo gen.Ingra, jež snila o vojen
ské diktatuře^ byla programem ústava z roku 192C.4 tou jedinou změnou,že 
odpadnou všechna ustanovení o menšinách. Menšiny si nedovelly vážit toho, 
co jim ústava zaručovala, tož nebudou to miti a pokud zůstanou v republi
ce, nebude pro ně žádnýoh výsad.

Ovšem, armáda nemohla veřejně politisovat.Neměla k tomu ani prostředků. 
Jediným časopisem, kolujícím v táborech, byl orgán Národního výboru v Paří
ži a tento výbor se ani trochu nesnažil armádu nějak informovat. Pro Národní 
výbor byla armáda prostě nástrojem,jsmuž jehož jediným posláním bylo 
misahamujt poslouchat, afaoho potíži, vzniklých v armádě ve Francii a pak ve 
Vslké Británie pramenilo z toho,že ač všiohni příslušníci armády uznávali, 
že plni svo” národní a státní povinnost,přece jen byli v podstatě dobro
volníky a vojenské úřady nedovedly nalázti rozumný kompromis mezi regulér
ní armádou doma a dobrovolnickou armádou v zahraničí.

Přesto však v aamádě došlo k národnostním třenicím.Francouzský zákon 
stanovil, že za války musí cizí státní příslušníci, sídlící ve Francii, 
vstoupit do armády.Bul museli do zvláštních útvarů,přímo Francouzi zři
zovaných, nebo do národních vojenskýoh skupin,jako byla naše, polská a 
pod. Francouzské ministerstvo války docela nerozpačitě dodalo čs. armádě 
slušný počet německých uprohlíků z československá a poskytlo jí dokonce 
danajský dar v podobě internovaných příslušníků Mezinárodní brigády ze 
španělské občanské války. Tyto přírůst^ý z tábora v Gursu byly silně ko

munistické a bylo mezi nimi mnoho Němců z československá.Vojáci je neměli 
rádi a opětovně došlo v Ägdu k třenicícm,když tito nedobrovolní dobrovolni
ci mnluvili německy, nebo hlásali bolševiotví. Několik bolševiků bylo 
zatčeno a dodáno vojenským soudům francouzským.Sám jsem jednou dal zatknout 
jednoho vojáka,který již v Polsku byl z vojenská skupiny vyloučen pro 
bolševiokóu agitaci. V Agdu rozšiřoval podvratné letáky.
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Plukovník Janouoh,který tehdy velel prvnímu pěšímu pluku,zakázal rozka

zem vojákům mluvit německy. To bylo počátkem jeho^pádu a po návratu do re
publiky byl brzy po únorových událostech zatčen, vězněn a nakonec umřel 
jako hlídač v mlékárně. Janouoh byl dobrý vlastenec, můj milý přítel a za
sluhoval docela jiný osud, než jaký ho postihl.

Armáda viděla se znepokojením, že v Británii se akce vyvíjí poněkud 
jinak, než bylo podle jejího názoru správné. Armáda ovšem nevěděla o osob
ních sporech mezi Londýnem a Paříží,a1« věděla,že v Británii je hodně 
československých příslušníků, že však Žádný z nich nepřichází do armády. 
Armáda také dostávala časopis "Čechoslovák",který se později stal oficiál
ním orgánem zahraniční vlády. Tento časopis budil pohoršení tím,že přiná
šel vedle českého a slovenského textu také články v německé řeči.Když 
reptání mezi vojáky bylo příliš hlasité, zmínil jsem se o tom veliteli 
československých jednotek v Agdu plukovníku generálního štábu Hájkovi, 
také jednomu z dobrých a vlasteneckých velitelů, ftekl mi- byl jsem tehdy 
oficiálně správnen pošty a neoficiálně censorem dopisů docházejících do 
tábora a z něho vycházejících- "proč to nezabavíšT^Zabavili jsme’čechoslo- 
váka*  několikráte, stejně jako bolševické a německé demokratické
ti sk oviny. v

Po pádu Francie se dostala armádaznačně oslabená, do Británie 
a zde se nevraživost)^ armády proti vedení jenom vystupnovsla. Vojákům se 
dařilo mnohem lépe, než ve Francii. Byli lépe placeni,lépe ubytováni ,lépe 
stravováni a oblečeni a těšili se svobodě, jaké se těšili vojáci britští, 
i když tato svoboda byla našimi vojenskými úřady velmi neroztEině potlačo
vána. Vznikly vojenské časopisy,den'ík "Naše noviny*  v jehož redakci jsem 
byl, různé jiné publikaoe, jako na př. "Třetí prapor" a přísně katolická 
"Kritická poradna". Vojáci mohli poslouchat československé vysílání 
britského rozhlasu a jakmile se naučili jen trochu anglicky, mohli číst!
anglické noviny a stýkat se s civilisty. Vohli docházet do čajoven a ka
váren a diskutovat. Zase tu byla nespokojenost- o čistě vojenské nemluvě - 
s němčícími přírůstky a bolševickou propagandou,jež za návštěvy presidenta
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Beneše v táboře v Cholmondeley Park vyústila ve vzpouru bolševisujících 
vojáků.Slušný počet jich byl zatčen a dodán do britského internačního 
tábora,odkud odešli do Pioneer Cortps.

Sautnou zásluhou Czechoslovak Trust Fund, jehož vedení so zmocnil ameria- 
ký bolševik Heřman Meld, byl z Československa a později z Polska do Bri
tánie dodán slušný počet uprohlíků,skoro výhradně německé národnosti a 
skoro úplně bolševické nebo alespoň polobolševiaké orientace. Tito páni - 
tehdy byl ještě 3ovětský svaz spojencem naoistiakého Německa- do armády 
nešli a stavěli se proti naší akci na schůzích i ve svěm tisku,stejně jako 
v anglicky psaném tisku bolševickém. 'ínozí z nich však vstoupili jako za
městnanci do tvořících se úřadů československého státního zřízení v zahra
ničí a dostali se ovšem také do Britského rozhlasu,aT již do čistě 
britského vysílání pro Československo, nebo do vysílání, jež bylo v rukou 
československých zahraničních úřadů. Vojáci a důstojníci se dostali poměrně 
snadno šta na dovolenou do Londýna a zde narazily na úřady, na nichž se 
často se zaměstnanoi namohli česky dorozumět.Z toho bylo mnoho nespokojenos
ti v armádě.

Oficiálním stanoví skám československé akce v onu dobu bylo, že je to 
akoe pro všechny československé státní občany a protiněmecká orientace byla 
označována za fašismus.Když v Národním domě v Londýně odmvtli prod/vat 
pivo německy mluvícím ’’Čechoslovákům'’,byl armádě na čas zakázán přístup 
do Národního domu. Na jiném místě jsom vylíčil,jak vláda postupovala proti 
tťffl československým oivilnim organi3aoím,jež se rozhodly přijímat za členy 
jen Čechy a Slováky. Když pod patronanoí lorda Vnnmit^Ktu. Vansitarta 
byla založena organisaoe "Never Again",požadující energický postup prčti 
Němcům, byla její československá odbočka,jejímž jsem byl iniciátorem, 
československými úřady zakázána příslušníkům armády,ač většina řhrst. 
důstojníků v ministerstvu národní obrany se do organisace hromadně při- 
hlá sila. Jako ukázka toho, jak i v této věci seděli někteří lidé na dvou 
židlích, uvádím tuto poněkud humornou podrobnost.Když se československá 
odbočka ustavila(po ní pak následovala polská a jugoslávská) zavolal si 
mne dr. RLpka a sdělil mi,že této organisaci povoluje(»dporu £ 25 měsíč
ně na její administrativní účely.Když pak tato organisaoe podnikla něoo
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(nevím již oo), oo se naprosto Ripkovi nelíbilo, zavolal si mne,aby mi 
sdělil, že tuto podporu za stavu je. Byl velmi překvapen, když jsem mu řekl, 
že jsme ji ani jednou nevyzvedli a že všeohny ty peníze leží dosud v poklad
ně ministerstva zahraničí.

Oficiálním stanoviskem vlády bylo, že válka je proti nacistům a ne proti 
Němcům. Vládní zástupe*/  dooházeli do organisaoí "sudetskýoh Němců*,  Beneš 
dlouho vyjednával s Jakschem o jeho vstupu do Státní rady.K dohodě nedošlo, 
protože ani jeden ani druhý to nemyslel poctivě.

Stanovisko československé vlády se pronikavě změnilo,když Adolf Hitler 
napadl svého drahého spojence Josef Visarionoviče Stalina-Džugašvilliho a 
všichni komunisté - včetně těoh němeokýoh - najednou v sobě probudili zuřivé 
československé vlasteneotví. Najednou se všichni Němoi- s výjimkou kustusoksů 
komunistů ovšem - změnili v očíoh vládních kruhů v nacisty a válka nebyla 
již jen proti aazmztxůam nacistůu, ale proti všem Němcům -s výjimkou 
ovšem bolševiků^. Vedení československé akoe se tak najednou s£alo naoionál- 
ně radikálnější, než byla armáda, v níž kromě bolsevisujíoích Němců, nemá- 
viděných všemi, bylo i několik hodnýoh a poctivých Němců,kteří měli kladný 
poměr k republice a kteří si jistě nemohli stěžovat, že mezi svými druhy 
nenalezli přátelství a ocenění.

Mezi aaosiá armádou a civilistiokým vedením-ostatně také vojenským 
vedením- bylo mnoho nedůvěry a nevraživosti. Nacionálni zaujetí armády bylo 
od samého počátk' jednou z hlavníah příčin tohto rozporů. Armáda nebyla 
šovinistická,ale byla vlastenecká a vedení jí nevyhovovalo,al si hrálo na 
internacionalismus, nebo na nacionalistický fanatismus.Voják měl důvodný 
pooit,že ani jedno ani druhé není upřímné.

»**
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Tisk pro zahraniční vojáky

Příslušníai československých jednotek za druhé světové války byli větši
nou dobrovolníci přišlí z Saskoslovanská s výslovným úmyslem vstoupit do 
armády.V Polsku, ve Francii i ve Velké Británii žili v zemi, jejíž řeč 
neznali a a jejíž tisk jim byl proto nesrozumitelný. Byla zde naléhavá po
třeba dát jim do rukou alespoň náhražku, něoo, co by jim poskytlo alespoň 
najnutnejší informace o tom, co se děje doma a v zahraničí. Pravda,vycháze
ly krajanské časopisy v Americojve Francii vycházel "Česko-Slovenský boj" a 
v Londýně "Čechoslovák v zahraničí", ale to byly listy, jež nepřinášely 
právě potřebné zpravodajství.

První pokus, vyhovět naléhavé potřebě uprchlíků byl učiněn na šx českoslo
venském konsulátu v Krakově,kde 3e jeden kolega z jednoho německého listu 
v Ostravě ujal iniciativně úkolu napsat na stroji 3 několika kopiemi 
"nástěnné noviny". Na jedné stránce bylo zaznamenáno několik zpráv, ne prá - 
ve nejdokonalejší češtinou.Když jsem přišel do Krakova,požádal mne konsul 
Znojemský,abyoh si to vzal na starost.Navrhl jsem, abychom z toho udolali 
normální cyklostilované noviny, vycházející denně ve větším počtu výtisků. 
Konsulát měl psací stroje a cyklostil, koupil cyklostilovýá papír a tak se 
zrodil deník "Přehled",který jsem řídil skoro až do svého odchodu do 
Varšavy ku generálu Prchalovi. Prchala mne pověřil připraveni vydávání denní
ho listu pro zřizovanou Československou legii. Měl se jmenovat "Národ",hla
vičky byly už natištěny, ale spád událostí zabránil realisování tohoto plác
nu.

"Přehled" jsme posílali na všechny zastupitelské úřady v zahraničí a 
dostali jsme velmi přátelské ooenění z Moskvy, kde velvyslaneo Vierlinger 
odejel do Washingtonu a jeho zástupce si mně velmi stěžoval na potíže,jež 
jim působí sovětské úřady. S překvapujícím dotazem přišel čs. vyslanec v 
Sáhyžam Egyptě Szalatnay--Stacho. Ptal se ,nepú>třebu jeme-li peníze. Nebyl 
jsem v zahraničí ještě dlouho, ale již jsem poznal situaoi dost dobře,abyoh 
si učinil představu,že vyslanec Szalatnay- Staoho je unikátem mezi českoslo
venskými diplomaty. Zkušenosti ukázaly,že když člověk přišel na někoho tak 
špatného nebo nesohopného,že si myslel, že už nic horšího nemůže existovat, 
rychle nalezl někoho,kdo byl ještě horší nebo neschopnější.Narazit na 
někoho rozumného bylo něčím překvapujícím.
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Pád Polska učinil koneo nejen varšavskému pokusu,ale i "Přehledu",jejž 

po mém odchodu redigovali dr. Malač a dr. Zavadil, pod vrchním dozorem samo
zvaného vioekor.sula dr. Via dimíra Hanzle. Přišli jsme do Francie,kde 
ovšem nebyly žádné možnosti samostatné iniciativy.Vojenští hodnostáři by 
se byli zděšili,kdyby k nim přišel někdo s návrhem vydávat noviny pro 
vojákv. Národní výbor- vojenské správa v Paříži se o tekové"nosmysly" ne
zajímal. Vojáci nepotřebovali nic vědět,všeohen rozum byl rozdělen podle 
počtu hvězdiček na nárameníoíoh. Důstojnioký sbor měl po Němcíoh nejvíoe ne
rad novináře a dával to při každé příležitosti tak okatě na jevo,jak
jen dovedl. ,

?a této situace mřálky, v armádě se horšila den ze dne. Kdo uměl fran
couzský a mohl si to dovolit -voják bez hodnosti si to nemohl dovolit ani 
kdyby uměl francouzský sebe lépe- mohl si koupit francouzské noviny.Kdo 
neměl peníze nebo neuměl franoouzsky,neměl nio a žil ve vzduchoprázdně 
prostoře duševní. Sám jsem odebíral z Paříže L’Epoque Henri de Kérillise 
a později jsem objevil Airus Polski z Lilie.

V posledních dnech našeho pobytu v Agde učinil npot. dělostřelectva 
Rudolf Nekola pokus vydávat buletin alespoň pro náhradní rotu. Daleko se 
s tím nedostal,protože podle názoru Vojenské správy voják nepotřebuje 
číst. Stačí, když poslouchá.

Při. evakuaci armády z Franoie učinil Nekola další pokus.Na lodi, jež 
dopravovala jeho skupinu,začal podle zpráv z britského rozhlasu vydávat 
denní buletin,který,když jsme se dostali do Británie a byli ubytováni 
v Cholmondeley Parku, vydával pod stanem jako počátek "Našich novin". 
Zprvu to byly jen vyvěšované jednostránkové buletiny,ale rychle se změ
nily v několikastronkový cyklostilovaný deník. Nelze tvrdit,že vojenští 
velitelé se na to dívali příliš příznivě,ale v táboře byli přítomni 

ávŽt:
britští styční důstojníci,kteří se na mtfc» a na postavení vojáka dívali 
poněkud jinak, než českosloven tí vojenští hodnostáři. Bylo to jejioh 
zásluhou,že "Naše noviny" zůstaly uohovány,že se jim dostalo lepšíoh 
psacích strojů a dokonce že jim vojenské správa opatřila obrovský elektrio^ 
ký cyklostil,který tiskl hned dvě stránky najednou.

Britské úřady se na tuto tiskovou akci dívaly velmi příznivě. Pro 
francouzské vojáky a pro polské byly již tištěné deníky a britské mini
sterstvo informací bylo ochotno umožnit tisk deníku pro československé 
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vojáky.Československá prozatímní vláda to odmítla. Samostatný deník by 
znamenal poněkud větší volnost pro redakci a Členové redakoe by nebyli 
pod ustavičným daxoxnx přímým dozorem vojenských nadřízených. I kčýž neby
lo potřebí ohovat obavy,že by redaktoři ’Našich novin" pěstovali osobní, 
nebo straniokou politiku, ministerstvo národní obraly trvalo na tom,že 
"Naše noviny" musí zůstat v dosavadním skromném rozsahu a že členové redak
oe musí býti začleněni jiřímo do vojenského útvaru,k němuž byli přiděleni. 
Nemuseli chodit na cvičiště, ale museli se účashiit mnoha čas zabírajíoíoh 
pošetilýoh parádiček, dekazujícíoh,že pan generál Miroslav nevzal dosud 
ne vědomí že je válka a že velí dobrovolnickému útvaru v Británii a ne 
pěší oivisi v Českých Budě jovicíoh.

Krátce po příchodu do Británie jsem byl přidělen do "Našich novin" a 
zůstal v nich aŽ do své zdravotní dovolené a pak přesídlení do Londýna, 
list získával zpravodajství jednak z britského rozhlasu,angliokého i z 
českých relací, jednak z anglickýah novin. Zpracování angliokého tisku bylo 
především mým úkolem. List se omezoval na zpravodajství a informace. Zásadně 
jsme nediskutovali o ideologiokých otázkách,již proto ne,že by to vrchnost 
nebyla dovolila. I články byly ve své podstatě informačními výklady toho, 
co sa děje.Každý pokus vybočit z této přísně zaohovávané zásady by byl 
znamenal potlačení "Našioh novin"»

Hlavou, redakční i vojenskou byl Rudolf Nekola,původně učitel,který byl 
před válkou redaktorem Učitelského nakladatelství (myslím,že se jmenovalo 
Dědiotví Komensého). Nekola měl hlavni xxáaů. zásluhu na tom, že "Naše novi
ny" vznikly a Že se udržely v prostředí, ne právě příznivém četbě a novinám. 
Po válce se Nekola přestěhoval do Kanady a redigoval "Nový domov". Byl 
jsem velmi potěšen,když jsem se s ním jednou setkal za jeho náxtň návštěvy 
v Londýně.

Nekolovým zástupaera byl Rostislav Kocourek,bratr tehdy známého a oblíbe
ného rozhlasového hlasatele "Františka Kocourka. (Myslím alespoň,že se jme
noval 'František. ) Koaourek měl na starosti uspořádání listu a jeho vydání, 
tedy byl jakýmsi "nočním redaktorem". Mnoho nepsal,ale pečlivě se o list 
a o redakci staral a urovnal mnoho sporů.A.č novinářský začátečník,každým 
svým činem projevoval veliké novinářské nadění. Žili jsme v dobré shodě. 
Nechal mne pracovat podle mé vůle a v různých obtížných situaoich,jež
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Sas od času na členy redakce dolehla, většinou zásluhou omezených hodno
stáři', dhodlval xk za mne a osftatně i za jiné intervenovat a potíže urovná
vat.

Ualšíiai členy redakce byli dr. Ivan Jelínek a Zdena Anoík. Jelínek,vyso
ce estetický básník nejmočernějšího ražení, jehož básnická tvorba mi zůsta
la dosud nesrozumitelnou, nebyl právě nejpříjemnějším druhem. Jako všiohni 
estéti byl vysooe povznesen nad nás ostatní a dával nám to na jevo.Když 
jsem odešel z "Našich novin", byl to on, jehož společnost jsem nejméně 
postrádal. Ale ani s ním jsem nežil v nevůli.

ftofx Treoným případem byl někdejší redaktor komunistického orgánu tram
pů Zdena Ančík. Jeho komunismus byl ovšem v době,kdy jsem působil v "Našioh 
novinách" hodně utlumen - Stalin se dosud bratřil s Adolfem Hitlerem. Ale 
měl jsem dojem,že tento muž, mladší mne, podléhá, již beznadějné senilitě.

Nerad bych vzbudil dojem,že život v redakci byl plný sntáž svárů a 
bojů.Nebyl. Tu a tam padlo ostřejší slovo,někdo pokrčil rameny nebo ohrnul 
nos,ale všichni jsme si byli vědomi, že "Na/e noviny" při vší své nedoko
nalosti jsou duševní oasou v duchovní pustině Cholmondeley Parku a pak 
Leamington Spa. I když jsme byli často odlišných názorů, mohli jsme alespoň 
mezi sebou disk.utovat, mohli jsme číst nejen noviny,ale i ’íinihy a žili 
ptostě v prostředí mnohem více vyhovujícím, než bylo to<4colní.

Administrativním správoem listu byl poručík,později nadporučík Karel 
Sajdák,učitel z Moravské Ostrany. Byl to můj velmi milý dobrý přítel a přá
telství panovalo i mezi našimi rodinami. V Británii se jim narodila doera 
Blanka a syn Karel -ale to už Sajdák učil na české pensionátní škole.

Noviny jsme si sami psali do blan-každý vyklepal sám co njnxm sepsal- 
a časonis tiskl stacrŕx bodrý jeden voják, jménem Seideman. Později,když 
již JSfaše noviny" měly větší náklad, umožněný elektrickým rozmnožovacím 
strojem, byl přibrán ještě jeden starší voják,aby pomáhal při expedioi. Znaj, 
jsem jej dobře,ale jeho jméno mi docela vypadlo z paměti.

"Naše noviny" vycházely až do invase,ale to jsem je již jen četl jako od
běratel a ne jako spolupracovník. Nebyly špatné,ele mohly být >epši.že 
nebyly, bylo vinou režimu a ne »idmkns redakce.
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Obnovení polsko-československé tiskové dohody

V období krátkodobých líbánek mezi zahraničními vládami polskou a 
československou došlo k obnovení Polsko-československé tiskové dohody. 
Založena za časů svobodné republiky byla jedním z mnoha nezdařnýoh pokusů 
sblížit oba národy, ohrožené stejným nebezpečím zvenčí i stejně neprozíra- 
vou zahraniční politikou.Nebyl jsem tehdy jejím členem a nevím oo vykona
la. Patrně uspořádala několik banketů a několik schůzek, ale dodání ne
zasáhla. Nevraživost mezi oběma národy a státy se jevila také v tisku obou 
zemí.V zájmu spravedlnosti nutno konstatovat,že po této stránoe se Poláci 
přičinili ještě víoe než my,aby vzájemný poměr byl tak špatný,jak se to 
dalo dokázat.

Za války byla ovšem heslem vlád v Londýně dohoda mezi státy, národy a 
především tiskem a tak byla dohodou Syndikátu čs. novinářů a Zwi^zku dzienni- 
karzu polskioh obnoven^tato dohoda. Tentokráte jsem bvl členem tohoto útva
ru jako jeden z českých zástupoů a těšil jsem se dokonce té výhodě,že 
jsem kromě někdejšího tiskového attaché čs. vyslanectví ve Varšavě Hejreta 
byl jediným z českých zástupců,který dovedl trochu polský.Měl jsem ještě 
jednu výhodusHe jret,úředník ministerstva zahraničí a referent^ pro polské 
záležitosti, byl již z doby svého působení v Polsku u polskýoh novinářů 
krajně neoblíben - mnoho jsem o tom zaslechl,když jsem sám v Polsku působil. 
Proti mně polští kolegové námitek neměli,protože mne -jistě právem -pova
žovali za rozhodného polonofila. S některými jsem se znal již z Polska, 
jako na př. s velmi vlivným členem polské novinářské organisace Kazimierzem 
Smogorzewskim a s význačným spolupracovníkem Illustrowanego Kuryera 
Codzienniho a známým dramatickým spisovatelem Zygmutem Nowakowskiin,který 
mne opětovně hostil ve své přepychové vile v Krakově.

Na neštěstí, ani tato obnovená polsko-československá tisková dofchoda 
mnoho nevykonala a k nějakému sblížení mezi novináři obou národů nedošlo. 
Dohoda sama měla velmi krátký život,jako mžiy oelý přátelštější poměr mezi 
oběma národy. Sám jsem ovšem z této organisace měl dosti značný osobní pro
spěch. Jednak jsem se seznámil s mnoha dlašlmi kolegy a měl velmi otevřený 
přístup k ministerstvu informací v Stratton House. A podle dohody dostali 
všiohni zástupci v Dohodě výměnou publikace druhé strany. Získal jsem tak 
nejen polské periodické tiskoviny,ale i různé knifaym knížky, z nichž 
některé si zasluhovaly,aby ještě dnes zůstaly v mé knihovně.
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Jako ölen Polsko-československé tiskové dohody jsem byl účasten zájezdu 

polského ministerského předsedy geh,Sikorského k československým vojen
ským útvarům a dělal jsem tlumočníka a informátora pro některé důstojní
ky jeho doprovodu. Náčleníka štábu gen.Klímeokého jsem znal již z Paříže.

0 oelé Dohodě se nedá mnoho říci, leda snad to, žo tentokráte bylo ' 
mnohem víoe dobré vůle na straně polské, nez na naší.Jako nevlídný poměr 
mezi námi a Polskem byl za republiky zaviněn především Poláky,ač i my na 
tom měli smutnou zásluhu, tak tentokráte vinu na nevraživosti jsme měli 
především my.Ovšem,když jsme obnovovali spoluprěoi československého a 
polského tisku, neměli jsme ani potuchy jak se věci vyvinou a skutečně 
jsme věřili,že ve vzájemném poměru nastala trvala změna k lepšímu.

Jak se samo sebou rozumí»činnost musela být zahájena hostinou,kterou 
financovalo československé ministerstvo zahraničí.Kromě členů dohody, 
jichž bylo,jestli se nemýlím, pět z každé strany,byli hostině přítomni 
ministři obou vlád,aby tak zdůraznili nejen důležitost tisku,ale také 
důležitost,kterou přisuzují nově nalezenému dobrému poměru mezi vládami 
i národy.

Jako hostiel pronesl první řeč státní ministr v ministerstvu zahraničí 
dr. Hubert Ripka. Mluvil velmi sladce a velmi nám všem kladl na srdce,abychom 
zapomněli na staré spory a abychom se vyhnuli každé šmince o nich.

S polské strany mu odpověděl Zygmunt Nowakowski,který doporučoval,abychom 
mluvili o minulosti. "Pohádejme se", řekl,"řekněme si všechno do očí,třeba 
hodně ostře, abychom jednou pro vždy zaplašili všeohna nedorozumění a 
odstranili všechny zárodky dalšíoh sporů*.  Myslím,že jsem byl na českoslo
venské straně jediný,kdo s ním souhlasil- a také jsem v různýoh rozhovoreoh 
při alkoholu a i jindy,polským kolegům vyčetl všeohny jejich hříaky a 
omyly, netaje se ovšem omyly a hříchy našimi. RLpka mi po schůzce řekl, že 
má veliké obavy,že jsou Poláai nepoučitelní. ífriozí byli. Ale jsem dosud 
přesvědčen,že oetvřená mluva ha obou stranách mohla zabránit tomu, k čemu 
došlo.Nemyslím,že tajná diplomacie a zamlouvání toho, oo bylo, vede k 
něčemu dobrému. Zejména se to však nesluší pro novináře. Jeho posláním a 
úkolem je mluvit a nevyhýbat se diskusi. Novinář nemá ohytračit jako politi
kové,ač i politikové by učinili lép -,kdyby přestali chytračit.
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Výboj exilní politiky vedl nakonec k roztržoe a československá zahranič

ní vláda byla první - po vládě sovětské ovšem- jež přerušila diplomatické 
styky se zahraniční vládou polskou a přenesla své uznání na polské xx&ékk 
ítótao zrádce v sovětském z^foldu,tak zvaný lublínský výbor. To byl ovšem ko
nec Dohody novinářů,jež se od té doby prostě nesešla. Nicméně,jako člen 
tisícové dohody jsem byl pověřen úkolem poněkud komickým.

Sotva bylo oznámeno přerušení diplomatických styků mezi oběma zahranič
ními vládami, telefonoval mi prof. Nigrín,který byl jakýmsi Šipkovým důvěr
níkem pro věci spolkové.žádal mne,abyoh jej neprodleně navštívil v mini
sterstvu. Zašel jsem k němu a Nigrín mi řekl,že si Ripka přeje se mnou na- 
léhavě mluvit. Telefonicky zařídil mé přijetí u Ripky a tak jsem zašel k šéfu 
československé zahraniční propagandy. Ripka mne přijal velmi sladce a jako 
přítele i novináře mne žádal,abyoh to, oo mi řekne, po važoval za redakční 
tajemštvi.Sekl jsem mu poněkud rozmrzele,že dovedu mlčet,řekne-li mi někdo 
něco důvěrného a že tedy ochotně slibuji,že bez jeho souhlasu nikomu nio 
neřeknu.

Ripka poněkud rozpačitě a hezky mnohomluvně začal vykládat,jakou tra
gedií je to, co se stélo mezi námi a Poláky a že je potřebí učinit všechno, 
aby opatření, jež patrně je jen přeohodné, nevytvořilo nové nepřátelství 
mezi námi a Poláky. Ví,kolik mám přátel mezi polskými novináři a to i mezi 
těmi,kteří jsou přímo ve vládních službách.Žádá mne proto,abyoh zašel na 
ministerstvo informací,kam stejně často docházím ,a řekl tam někomu hodně 
vysoko,že on, Ripka, je velmi rozhodně proti tomu,co se stalo a že se při
činí,aby toto rozhodnutí bylo změněno.Mám své jtsx polské přátele ujistit, 
že on, Ripka, je v^řele oddán polsko-československé spolupráci a že s ním 
mohou vždy počítat,jako se svým vřelým přítelem.

Byl jsem poněkud na rozpacích.Ripka nepatřil k lidem,jimž jsem byl 
ochoten věřit.Mši jsem s ním již nejen politické,ale i osobní xkumsdmnxtim 
zkušenosti.Kromě toho, nebyl to první případ,kdy mne někdo poslal,abych 
jeho jménem mluvil politicky a pak od toho utekl a mne neohal v nepříjem
né situaci. Ale věc byla tak vážná,že jsem se rozhodl vzkaz vyřídit,aniž 
byoh se nějak za upřímnost vzkazu zaručoval. Zašel jsem do House,kde
můj příohod vzbudil jakousi sensaci,protože nepočítali s tím,že se tam 
ještě někdy objevím. Protože byli bolestně dotčeni tím, oo se stalo,přijali
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mne všichni, a nimiž jsem se tam setkal, zvláStš přívětivě. Požádal jsem 
jednoho z přednostů tiskové služby -mamě dnes vzpomínám jak se jmenoval- 
o soukromý rozhovor. Zašli jsme do jeho pokoje a tam jsem vyřídil svůj vzkaz. 
Můj přítel byl ohromen a prohlásil,že to je věo tak závažná a důležitá,že 
musím mluvit s ministrem. Zavolal zřízenoe jemuž uložil,aby požádal ministra 
Stronskiho, aby jej přijal se mnou,že mu máme sdělit něoo krajně důležité
ho. Stronski nás neprodleně přijal a já znova opakoval vzkaz,při čemž jsem 
dů zdůrazňoval,že ’’pan státní ministr dr.Ripka mi uložil abych svým polským 
přátelům sdělil". Stronski, jejž jsem zběžně znal z dřívějška se zamyslil 
a pak řekl asi toto:" Prané redaktore,vy máte pověst dobrého novináře,rozum
ného a čestného člověka a přítele Poláků. Sekněte mi na svou čest, kolik 
je na tom pravdy.• Odpověděl jsem mu,že nemám svědka na svůj rozhovor s 
Ripkou a že jsem oohoten mu dát Čestné slovo,že jsem si nic nevymyslel a 
nio k tomu, co mi Ripka řekl,nepřidal. Stronski na to,že nepoahybuje ani 
v nejmenším o tom,že mu vypravuji přesně to,co se odehrálo mezi Ripkou a 
mnou. Jeho otázka má jiný smysl: myslí to Ripka doopravdy? OdmlMčel se a 
pak se mne pták:jste opravdu tak naivní,že tomu věříte? Jaké máte důvody, 
abyste ternu věřil?

Odpověděl jsem mu, že věo je příliš vážná,abych se odvažoval svým osob
ním úsudkem nějak ovlivňovat jeho úsudek.Zdůraznil jsem,že jsem mluvil jako 
posel,jako jakási gramofonová deska,že mým jediným úkolem je vyřídit vzkazj 
ale ne jej hodnotit, zaručovat se za jeho upřímnost, nebo ji uvádět v po- 
chýbnsst.Neberu žádnou odpovědnost kromě té, že jsem poctivě vyřídil,oo 
mi bylo uloženo vyřídit.Nio více a nic méně.

Stronski znova mne ujistil, že věří, že jsem mu sdělil oo mi bylo řeče
no a že chápe,že se do věci nechci dále plésti. Ze jména bere na vědami,že 
se neohoi ani zaručit za poctivost Ripkových úmyslů, ani tuto poctivost 
brát v pochybnosti.A po chvilce odmlky se mne ptal:" a oo byste odpově
děl na mém místě, protože se dr.Ripka bude ptát,jak jste pochodil?" Řekl 
jsem na to, Že bych poslu uložil, aby RLpkovi vyřídil díky za jeho vzkaz 
i jeho dobrou vůli a že o věci zachovám přísné mlčení,kromě toho,že o 
vzkazu samozřejmě pod pečetí mlČelivosti zpravím některé xiany z členů 
vlády a snad i presidenta republiky*.Stronski na to,Že to je návrh velmi 
moudrý,který k ničemu nezaváže a nio nepokazí pro případ,že by to Ripka
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opravdu myslel upřímně. Zmoonuje mne tedy,abyoh v tomto smyslu Ripkovi 
odpověděl.

Rozešli jsme se velmi přátelsky e ministr Stronski mi na rozloučenou 
řekl,že vždy věděl,že jsem přítelem Poláků a dnes jsem to svým jednáním 
znova dok ' za 1. Nezapomene mi to.

Odešel jsem a zašel k Nigrínovi do ministerstva zahraničí a řekl mu, 
že byoh potřeboval s Ripkou znova mluvit o jedné důležité a celkem důvěr
né novinářské věci. Nigrín zavolal Ducháčka,Ripkova tajemníke,který zjistil, 
že mne Ripka ihned příjme.Zašel jsem k Ripkovi a pověděl mu,Že jsem vzkaz 
vyřídil předevšeím vysokému úředníku mini ster štva,který mne ihned zavedl 
k ministru Stronskimu, co jsem Stronskimu řekl a co ml od odpověděl. Ripka 
byl velmi potěšen,zejména mu lahodilo,že o jeho vzkazu se dozví polský 
president.I’jistil mne, že je mým velkým přítelem a kdykoliv budu něoo po
třebovat, jen abych se na něho obrátil.

Je ovšem samozřejmé,že Ripka v této věci nic nepodniknul a ač víra,jak 
rád seděl na dvou židlích, nemohu si domyslet, co touto akcí vůbeo sledo
val. Ale o jednu intriku víoe nebo méně, na tou Ripkovi nikdy ani troohu 
nezáleželo.

***
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V ministerstvu obchodu

Když jsem přesídlil do Londýna,měl jsem se podle původního plánu vě
novat výhradně záležitostem Syndikátu. Dostával jsem podporu od sooiálníý 
j^éflce^mimkokm p£če,jako každý,kdo byl propuštÄ^ vojenské služby a kromě 
toho jsem měl dostávat 25 liber šterlinků od ministerstva zahraničí,jako 
podporu,poskytnutou Syndikátu,aby se jeho jednatel mohl věnovat agendě 
této organisace. Ale velmi brzy jsem přešel do služeb studijního oddělení 
ministerstva obohodu, živností a průmyslu,jež spravoval ministr Němeo,který 
však právě v tu dobu odjížděl do Spojených států a jeho místo převzal 
ministr Václav Majer.

Před^od do služeb ministerstva vyplynul z nápadu přednosty knihovny mi
nisterstva inŽ.Gůrtha, jenž ohtěl vydávat oběžník, v němž by byly registro
vány a stručně popsány knihy, jež si ministerstvo pořídilo, řízením toho
to buletinu jsem byl pověřen a vzdal se současně podpory od ministerstva 
sooiálni péče. Pokud šlo o dotaoi Syndikátu na jednatele,výřešili jsme to 
na schůzi předsednictva (a pojali do zápisu), že sioe budti i nadále pení
ze každého prvního vybírat,ale ihned je odevzdám pokladníkovi,který mi na 
ně dá potvrženku.Jaksi jsme soudili,že by bylo škoda nechat ty peníze mi
nisterstvu zahraničních věoí,jehož marnotratnost byla již tehdy obeoně 
známa,ale ministerstvo zahraničí nebylo v tomto směru žádnou výjimkou ve 
slavnám"zahraničním zřízení československém".

Do služeb ministerstva jsem vstoupil rád,protože,ač jsem nikdy nechtěl 
být státním zaměstnancem,mé postavení v ministerstvu mne neuvedlo ve styk 
s normální úřední agendou. Gúrthův buletin jsem změnil v cyklostilovaný 
týdeník "Přehled hospodářského tisku", v němž jsem kromě literatury kniž
ní sledoval články britského a amerického tisku o otázkách hospodářských 
a sociálních. Původně byl určen jen pro vnitřní úřední potřebu,ale velmi 
brzy se o list začali zajímat činovníci jiných ministerstvy,jakož i 
Členové státní rad .Vyšší úředníci ministerstva - s výjimkou sekčního 
šéfa Ploskala - se na "Přehled" zprvu dívali jaksi nevlídně,ale později 
byl považován za jakousi okrasu ministerstva a dostal jsem potom i vlastní 
místnost a vlastní písařku na stroji.

V ministerstvu jsem nalezl několik dobrých přátel,jako podporučíka 
Šimka,jejž bohužel zabila "létající puma", poručíka inž.Vránu a několik
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jinýoh mladých důstojníků,přeložených tam od armády. Velkou podporou mi 
byli tři národní demokraté v tomto ministerstvu. Především to byl sekční 
šéf £si Ploskal,který přišel z Indie,kde řídil odbočku Vývozního ústavu 
československého,ředitel Steidler a ještě jeden pán s titulem ředitele, 
jehož jméno mi však již dooela vypadlo z paměti.Administrativní správou 
ministerstva byl pověřen advokát dr. Kafka,který doma proslul jako vel’ký 
obhájce "sexuální menšiny”, to jest pederastů.

Brzy jsem byl taká povolán také do Poradního sboru pro otázky hospo
dářské. Pro tento podnik, vynikající hrozným diletantismem,jsem vypracoval 
několik memorand o nutných hospodářských opatřeních a nakonec mi uložili 
vládci nad "Poradním sborem", abych vypracoval návrh zásad nové daňovxé 
soustavy.Nemusím příliš zdůrazňovat,že všechna ta memoranda padla do ko
še,už proto, že byla až příliš "reakční", to jest vyoházela z dooela pra
voverných národohospodářských zásad. Ani mne to příliš nepohoršovalo. Věděl 
jsem, že v ministerstvu panuje "pokrokový*duch",i  když dosud ne čistě ko
munistický a spokojil jsem se tím,že mám možnost v "Přehledu*  zaznamenávat 
názory lidi poněkud rozumnějších, než byli ti,kteří vládli ministerstvem. 
A kromě toho jsem měl možnost na schůzích vyjadřovat docela nepokrytě své 
názory. Schůzím předsedal ministr Majer, nebo v jeho zastoupení komunistic
ká poslankyně Anežka Hodinová-Spurná,fáfaxžxixsi jíž jsme obecně říkali 
Anežka Hrůzová. Jim působilo vyražení,když uprostřed diskuse o nějakém 
hospodářském problému, mohli říci : "a nyní nám řekne náš reakcionář,oo 
on o tom soudí. " Po takovém vy«vání jim to ten reakcionář vždyoky ř«kl.

J8ká moudrost bylo čepována v tomto "Poradním sboru", lze posoudit 
z diskuse o finanoování obnovy průmyslového podnikání po osvobození.Bylo 
zřejmé, že obnova si vyžádá značných peněžitých částek,jež nebudou k dis
posici. Ale pan ředitel Bělský, velký to finanční odborník režimu- nevím 
ovšem kde k svému odbornictví přišel - předložil cýklostilobanou zprávu, 
jež začala prohlášením,že nedostatek peněz nebudoblpix^l^xíí^x potíže, 

protože se peníze dají natisknout.
Nebo kterýsi mudro přišel na nápad,že je potřebí zjistit přesně 

množství perleti na knoflíky, jež bude potřebí zakoupit,abychom to do domo
va přivezli. Jiný,který se nechtěl dát zahanbit, navrhl ve výboru,abych 
byl pověřen vypraoováním zprávy,kolik tiskařského olova hude potřebí 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 694



928
zakoupit pro tiskárny v Československu. Byl překvapen,,když jsem mu řekl, 
že nemám o tom ani potuchy,protože nevím, kolik tiskáren v ČSH bude,ja
ké mají zásoby a pod. Jindy mne zavolali jako tiskařského odborníka, 
abyoh posoudil připravené již nákresy orgamentů, jimiž měly být přetištěny 
bankovky, obíhající v Československu, aby tak byly nostrifikovány. (Měla 
to být jakási obměna "kolkování",jež provedl v předmniohovské republioe 
po převratu dr.Alois Rašín.) Experti ministerstva finanoí byli zděšani, 
když jsem jim řekl,že tyto nákresy dokáže každá maličká zinkografle foto
graficky přenést na štočky a že každá pokoutní tiskárnička bude moci pře
tiskovat jimi ony bankovky. Připomenul jsem jim zkušenosti s kolkováním 
a doporučil jim,aby si pořídili ryté formy,případně použili nepouživanýoh 
již forem jinýoh států, j9Ž s malou úpravou na řádném bankovkovém papíru 
mohou nám dát nové a těžko padělatelné peníze. Nevím, bylo-li to v důsled
ku knkn mé rady,nebo že jim britští odborníci řekli asi totéž,ale dr. 
"Feierabend skutečně dal v Británii natisknout slušné bankovky.

Jednou z mých povinností bylo připravovat pro ministra Majera podklad 
pro jeho rozhlasové projevy. Majer mi řekl^o čem ohtčl mluvit a já mu do
dal lidově odborný výklad o tom. Ujednání'bylo,že zůstanu při odborné 
stránoe věci,kdežto Majer,jak to zásadně říkal, "si to sám upraví na 
hubu". Jak si to upravil nevím,protože jsem sepikdy nepokusil to poslou
chat.

V ministerstvu jsem zůstal až do skončení války. Pak jsem dostal rozkaz, 
abyoh odletěl do Československa, kde jsem měl nastoupit v některém mini
ster štvu, pa trne jako tiskový referent ministerstva obchodu. Poděkoval 
jsem ministerstvu i velvyslanectví, jež mi doručilo příkaz,abych na
stoupil cestu a sdělil jim, že tím končí naše spolupráce. Přestal jsem 
být státním zaměstnancem.

***
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Naši sovětští "přátelé"

Hitlerův vpád do Sovětského svazu vzbudil velké nadšení v našioh vlád
ních kruzích. Dozvěděli jsme se ihned, že to byl ten proslulý Benešův 
plán, jimž v těžkých dobách Mnichova utěšoval zoufalou naši veřejnost. 
Beneš věděl - tak jsme to slyšeli a také mohli číst ve vládním Central 
European Observer- že dojde k váloe, v níž stane Sovětský svaz po boku 
západních mocností a aby to umocnil,rozhodl se kapitulovat,abychom nemu
seli bojovat sami a případně i proti. Británii a Trancii po boku Wmeoka. 
Ve válečné psychose se sotva kdo odvážil pochybovat o tomto důmyslném 
plénu a jistě se nikdo neodvážil své pochybnosti vyslovit veřejně.Konečně, 
lidé skeptičtí, jichž nebylo mnoho,ale kteří se přeoe jen vyskytovali, 
nrněli možnosti své pochybnosti vyslovit. Mohli jo projevit jen v soukro
mých rozhovorech se stejně svrýšlejícími.

Ministerstvo zahraničí projevilo ovšem velikou hybnost ve snaze pode
přít tuto thési a prokázat,že vstupem do válečné koalioe Sovětský svaz 
se stal nejen naším přítelem,ale vlastně hlavním a nejspolehlivějším 
spojencem. Diplomatické styky byly kvapně navázány,nikdo již nemluvil o 
tom,že Sovětský svaz měl diplomatické styky se 'Svobodným státem slovenským, 
čímž vlastně uznal zánik československé renubllky. Všechno bylo zapomenu
to a vyhrabána stará slavná, ale docela neúčinná smlouva mezi námi a Sovět
ským svazem.Každý,kdo n”jakým způsobem něoo znamenal v československém 
státním zřízení v zahraničí, se snažil dostat se do oo možná největší 
blízkosti sovětských činitelů v Londýně, To platilo 1 o Syndikátu novinářů,

Podnikavý Jiří Hronek,který kvapně začal odkládat své protikomunistické 
zaujetí, zřejměji na pokyn z ministerstva zahraničí navázal styky s tisko
vými orgány sovětského velvyslanectví, a sjednal s nimi hostinu,jíž měli 
být přítomni zástupci sovětského tisku a naši novináři. Dostal jsem jedno
ho dne pozvánku pro sebe výslovně a pro všechny členy výboru. Hroněk mi 
řekl,že nejlepší by bylo, kdybych Ksxpsjižfewa za pozvání poděkoval písem
ně a abyoh zašel na velvyslanectví si prohovořit věc s tiskovým attaohé. 
Nabídl se,že schůzku telefonicky sjedná.

Tak se stalo, že jser^prvně a naposledy v životě vstoupil na půdu,podle 
mezinárodního práva podléhající sovětským úřadům. Velvyslanectví bylo v
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tak zvané ftilionářské ulioi na Ken singt onu. Zabíralo asi dva noho tři 
domy,před nimiž stáli vrátní v dlouhýoh kabátech uniforem a na hlaváoh 
mě1! vysoké klobouky, jimž se u nás říkalo oylindr, ozdobené zlatým 
stužkovým pruhem.

Vesel jsem do velvyslanectví a žádal reoepoioni ?tku,?.by élen ohlásila. 

Musel jsem vyplnit předtištěnou formu a zůstal stát, Sekaje na rozhodnutí 
shora. Zřejmě jsera byl očekáván,poněvadž reoepoionistka najednou přišla ke 
mně, přinesla židli,požádala mne abych odložil a velmi úslužně svrohník 
a kloboul^ode mne vzala a odnesla do šatny. Musím doznat,že to na nne půso
bilo hodně nepříjemně. Starý reakcionář ve maě nesl jaksi nelibě být obslu
hován ženou, když v hale stáli dva zřízenci, jejichž úkolem nebylA patrně 
obsloužit návštěvníky, ale hlídat je, aby vysokým pánům nahoře neublížili.

Po krátkém čekání mne jeden z nich uvedl do druhého patra k tiskovému 
referentu,který mne přijal s přesládlou zdvořilostí a sdělil mi,že ohoe 
se mnou mluvit tajemník velvyslanectví. Zavedl mne k němu a zde zase ta 
nasládlá přívětivost,která tak amamsaě zřetelně naznačovala, že je vy- 
umělkovaná.

Měli jsme dost dlouhý rozhovor. Ta jetuník velvyslanectví se mne vyptával, 
jak jsem se dostal do Londýna a byl hodně překvapen když '•lyšel,že jsem 
sloužil v armádě zde,ve Franiii a před tím vfflšfeim byl i v ča. legii v 
Polsku.Ptal se mne na mou působnost v Českém tisku a na mé sdělení,že jaem 
byl v rozhodně protikomunistickém denním listě, odpověděl 3 přesládlým 
úsměvem,že tea to všechno není aktuální. Máme jen jednoho r.epřítele,Němoe 
a všichni vedeme velkou vlasteneokou válku.Ujistil mne,že Sovětský svaz 
vykoná všechno 00 bude v jeho silách pro Československo*  a on i jeho druzi 
vykonají všeohno pro Sýnd kát a jeho snahy a že také já osobně se mohu 
na něho kdykoliv obrátit a mohu vždy spoléhat na jeho ochotu udělat pro 
mne všechno, co bych potřeboval. Nevím, byla-li to jen předepsaná forma 
přívětivosti, Či zda tu byl pokus někoho nachytat,ale neuvažoval jsem o 
tom.Náhlý přechod od přátelství s Hitlerem v nepřátelství jsem chápal,

■s 
protože konečně Hitler Sovětský svaz napadl a nikdo nemiluje nmxÄ9nn®n 
Habest nájezdoe. Ale náhlý předhod od velebení diktatury k akoenžování 
slovanství a demokracie byl troohu příliš rychlý pro mou podezíravost.
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Míli jsme slavhostní oběd, jehož náklady »splatilo sovětské velvysla

nectví s množstvím pltí a přípitků. Sovětští mluvčí nás ujistili věčný» 
přátelstvím a naši mluvčí, «myslím že to byli Šipka a Hronek, toto uxfcxkž 
ujištění opakovali.Překvapilo,že Laušman byl při této příležitosti hodně 
zdrželivý,ale protože se Laušman do posledních dnů války nenaučil dost 
anglioky, aby mohl pronést! sebs kratší řeč,bylo to celkem vysvětlitelné. 
Nevím, sda se někdy naučil rusky.

Protože mcsinárodní agendu Syndikátu spravoval Hronak,nedostal jsem 
se již do dalšího styku se sovětskými činiteli. Zře jračltaké po první době 

ďthUUÍp 1
pokory jim »tnulo a nestáli již o nikoho, než o ty nejvýše postavené. 
Některé ze sovětských novinářů jsem ještě za různých příležitostí pbtkal 
a mluvil s nimi, ale jak se válka vyvíjela, sovětští muži byli vždy náro- 
čivější a vybíravější. Jen hodní vysoko postavení lidé nebo jen nejpravo- 
věmější komunisté jim byli dobří dost,aby s nimi mluvili.

Poahopiteln?, nelitoval jsem toho, Nikdy jsem neposiloval potřebu 
být ve styku se sovětskými komunistv. Naši komunisté mi stačili víc 
než dost.

•e**
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Slovanská maska bolševictví

Když se Adolf Hitler rozhodl likvidovat svého milého druha spojence
Josipa Visarionoviče Stalina, učinili bolševici v Sovětském svazu a na celém 
světě prudký přemet. Přestalo mluvení o "imperialistické válce*  a "kapita
lističtí výbojnící" na Západě přestali být, alespoň dočasně, výlupkem 
všech špatností. Sovětský svaz ochotně od nich přijímal pomoc, nabídnutou 
mu poněkud ukvapeně a neprozíravě beze všech pocknínek Winstonem 
Churchillem. Náboženství přestalo být, ovšem jen dočasně, opiem národů, 
ale pravoslavná církev se stala národní institucí, mající světit zbraně 
"vlasti socialismu". Ani vlastenectví nebylo již anathema. Přestalo velebení 
internacionalismu a Sovětský svaz proklamoval svou "velikou vlasteneckou 
válku". A ovšem, ani panslavismus nebyl již reakčním bubákem. Sovětský svaz, 
vedený Gruzíncem Džugašvillim-Stalinem, najednou začal hrát úlohu carského 
Ruska, přirozeného to ochránce všech slabších slovanských národů. V Moskvě 
se pojednou zrodil Všeslovanský výbor, jemuž v čele stál sovětský generál 
a každý bolševik na celém světě měl plnou hubu slovanské so
lidarity.

Při myšlenkové závislosti vůdců československé zahraniční akce na nově 
nalezenýoh přátelích a ochráncích v Moskvě nemůže ovšem ani trochu překva
pit, že tento vlastenecký a slovanský přemet byl kvapně nápodoben. Dr. Edvard 
Beneš, který tak dlouho vedl tažení proti všem exponentům slovanské myšlenky - 
a dr. Karlu Kramářovi zvlášť - se stal najednou zaníceným přívržencem slo
vanské ideje. Napsal dokonce knihu "Úvahy o slovanské politice" a vydal ji 
jako soukromý tisk. Ta kniha později vyšla jako tisk normální, ale to už, 
podle starého Benešova zvyku, byla upravena, aby se hodila do měnící se si- 
tuace. A je jen poohopitelné,že poslušná Státní rada, v náhlém zanícení pro 
slovanské ideje, se rozhodla založit i pro Británii všeslovanský výbor.

Organisátorem akce, vybraným k tomu režimem, byl předseda Státní rady 
prof. Maxa,který vzbudil tolik nenávisti mezi ruskými legionáři v době bolše
vického převratu svým otroakým přisluhováním Leninovi a Trockému. Maxa měl 
na svědomí mnoho legionářských životů, protože myslel mnohem více na zájmy 
revoluce,než na zájmy armády, kterou měl diplomatioky zastupovat. Byl to 
jistě muž nad jiné povolaný organisovat slovanské hnutí ve službách 
bolševického imperia.
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Profesor Maxa nebyl ovšem jediný podivný výtečník,který se ujal tohoto 

díla. Mezi předními jeho pomocníky byli muži, zasluhující zaznamenání, 
Byl tu na příklad chameleonský Jiří Hronek, který se začal točit do leva, 

až se ocitl mezi komunisty. Byl tu Vilém Nový, vedoucí redaktor "Nového 
Československa" a novinářská hlásná trouba směru,který ještě několik 
týdnů před tím protiněmecké zaujetí exilu označoval za fašismus, protesto
val proti "imperialistioké válce", obhajoval sovětsko-nacistický pakt a 
napadal československou zahraniční akci, ať politiokou, ať vojenskou. A 
byli zde dva velicí bolševičtí Slované, pan Otto Šling, syn německo-ži- 

dovského fabrikanta, který se stal okresním pohlavárem komunistické stra
ny po únorovýoh událostech a nakonec byl popraven v procesu s odpůrci 
Slánského (také později popraveného) a pan Lieben, jehož zanícení pro slo
vanství nevedlo k tomu,aby se naučil alespoň pořádně česky. (Za své služ
by bolševiotví byl v období velkých procesů proti Marii Švermové a Šlin- 
govi a proti Slánskému, po zásluze potrestán těmi, jimž tak nadšeně v 
zahraničí sloužil.)

Pan profesor Maxa zahájil akci s velkým aplombem. Do zasedací síně 
Státní rady pozval zástupce všech přepočetnýoh již československých 
spolků a instituoí a pronesl předlouhou řeč, která by se byla mnohem více 
hodila do zasedání některého ze zesměšňovaných slovanskýoh kongresů doby 
před první světovou válkou, než do doby druhé světové války. Protože pře
mnozí z novýoh Slovanů znali slovanské otázky jen z toho, co se dočetli 
v pozvánce na sohůzi a celému problému slovanské vzájemnosti rozuměli 
jako koza petrželi, moudře vypočítal všechny slovanské národy světa a po
věděl, co se pro každý z nich musí vykonat. Byl poněkud konsternován, když 
jsem se přihlásil k slovu - byl jsem na schůzi jako zástupce Syndikátu 
čs. novinářů - a řekl, že jako starý přívrženec slovanské myšlenky vítám 
každou akci, jež by oživila slovanské hnutí a rehabilitovala tak snahy dr. 
Karla Kramáře, že jsem však zarmoucen, vidím-li, že se docela vyneohává 
malý slovanský národ, který byl vždy nám Čechům ze všech najbližší a nej
dražší. Poněkud zlomyslně jsem si zase sedl a neřekl jméno tohoto vynecha
ného národa. Věděl jsem,že pro všechny přítomné je slovanská idea naprostou 
novinkou a čekal škodolibě, jestli na ten vynechaný národ přijdou.
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Nepřišli. Pan vyslanec Maxa, ne právě nadšeně, mne vyzval, abych jim 

sdělil, na koho zapomněli. Řekl jsem jim tedy, že Lužičtí Srbové jsou ze 
všech slovanských národů nejdéle a nejhůře utiskováni, že jim naše národní 
snahy věnovaly za všech ostatních slovanskýoh národů nejvíce zájmu 
a že také pro ty a především pro ně potřebujeme něoo vykonat.

Nestalo se často v mém životě, že jsem na některé sohůzi posluchače 
dooela ohromil. Tentokráte se to docela jistě stalo. Možná, že většina 

přítomných slyšela prvně ve svých životeoh o lužických Srbech a o jejich 
slovanství i o tom,že jsme o ně měli jakýsi zájem. Ale pan profesor Maxa 
překonal překvapeni a prohlásil, že tu šlo opravdu jen o trapné opomenutí 
a že Všeslovanský výbor docela pochopitelně Lužické Srby pojme do seznamu 
slovanskýoh národů, jimž se musí dostat ochrany a podpory. Vyzval mne 
dokonce, abych o potřebách tohoto národa vypracoval memorandum s přísluš
nými návrhy.

Byl jsem přítomen ještě jedné schůzi tohoto výboru.Konala se tento
kráte již v místnostech docela komunistického Klubu britsko-českosloven- 
ského přátelství, sídlícího tehdy v domě docela komunistického svazu 
československé mládeže. Zde dominovali docela páni Šling a Lieben, za pod
pory Viléma Nového a ráz celého shromáždění byl již dooela komunistický. 
Byl jsem tam znova za Syndikát a seděl vedle zástupce londýnského Sokola 
bratra Leoše Mileče. Vyslechli jsme dlouhé řeči, pronesené žalostnou češti
nou - ani pan Šling, ani pan Lieben se nemohli pochlubit, že by
čeština byla jejich mateřskou řečí. S Milečem jsme se shodli na různých 
jízlivých poznámkách, ale dokázali jsme jimi jen jedno. Ani on, ani já 
jsme již nebyli pozváni na schůze tohoto podniku, jehož slovanství nebylo 
ničím, než pláštíkem pro propagandu Sovětského svazu, jeho imperialismu a 
mezinárodního bolševictví.
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Přípravy na zlepšení poměrů v tisku po válce

Za Ieuänanova předsednictví a za mimořádných poměrů, v nichž Syndikát 
československých novinářů v zahraničí působil, ooitla se velmi ryohle ce
lá agenda spolku v mých rukou. I ty mezinárodní úkoly, byly původně vy- 
hraženy Jiřímu Hronkovi,mně vlastně bez řečí připadly,protože se Hronék 
věnoval vždy víoe své práci v rozhlasu os. vlády a stykům s úředními so
větskými činiteli, Do tohé jsem mu docela pochopitelně nemohl mluvit, 
protože to byla agenda vyhrazená oddělení propagandy při ministerstvu 
zahraničí. I tak styky se sovětskými novináři rychle utuchly,ne proto,že 
by Tfronek o ně nebyl stál, ale obě vlády dávaly přednost stykůn ofioiál- 
ním. Jako doma,tak i v Londýně naše ministerstvo zahraničí vidělo dooela 
nerado, stýksl-li se někdo s činiteli -iných národů a sovětské velvysla
nectví hlídalo své lidi stejným,ba vlastně ještě přísnějším a účinnějším 
způsobem. Iniciativa nebyla v oblibě ani u našich úřadů, ani u sovětských.

Má práce v Syndikátu byla tedy převážně administrativní povahy. Dopi
soval jsem si s členy v posádkách, udržoval jsem styky se Státní radou a 
s našimi úřady, hlavně abych pro jednotlivé členy vymáhal různé úlevy a vý
hody,zejména pak stipendia pro členy v armádě, a čímž bývalo spojeno 
vleklé vyjednávání s ministerstvem národní obrany o stipendijní nebo stu
dijní dovolenou. Byly tu tahačky se školským a výchovným odborem ministerstva 
vnitra, to jest s p. Hitzakem a docela výjimečně styky s novinflřři jiných 
národů, zejména s polskými, jež skončily po katynské aféře a polským kon
fliktem se Sovětským svazem a s novináři jugoslávskými. Byly zde nejrůz__ 
nejsi intervence, jako na př.když kol. dr. Synek z Melantridha psal z inter
načního tábora a žádal o pomoc. Našim úřadům se do toho nechtělo,ale 
Laušman kdesi zakročil a tak se Sýnek dostal na svobodu.V internačním 
táboře byl také kol.Vladimír Borin Ležák,ale jeho propuštění na svobodu 
vymohl nějakým způsobem gen. Prchala,patrně ponocí svých britských vojen
ských přátel Prchala byl ve velmi dobrýoh stycích zejména se známým vojen
ským teoretikem gen, Pullerem.

Organisovali jsme také - z podnětu školského a výchovného odboru mini
sterstva vnitra přednáškový cyklus o novinářství v rámci jakési lidové 
osvětové školy,organisované tímto odborem. Mluvili dr. Str ánský, Telgl Nový 
atd, Sám jsem měl zahajovaoí přednášku "Jak se dělají noviny". Jako všechny 
ostatní vyšla rozmnožena oyklosčilém.
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Nejdůležitější akcí»kterou jsem jako jednatel Syndikátu vykonal,byl 

ovsem můj pokus přimět naši organisaoi,aby se starala o budoucnost a při
pravila oficiální soubor návrhů návrhů na novou úpravu zákonhýoh předpi
sů o tisku.Naše republika převzala,jak známo,po Rakousku všechny zákony, 
platné v době převratu a reformovala je obvykle jen po Sásteoh a jak se 
potřeba ob jevila. Pokud jde o periodický tisk,byly provedeny pronlkabé 
změny jen v ustanoveních o ochraně oti, to jest v předpisech o soudním 
postupu proti, případům poškození na oti tiskán.V praxi to znamenalo,že tyto 
prooesy nepřišly již před porotu, jako tomu bylo zvykem za Rakouska*a sa 
prvních let republiky. Byly zřízeny tak zvané kmetské soudy, v nichž 
předseda, soudeez povolání, soudil za pomoci dvou laických přísedících.

„ přísedících
Protože jeden z byl vyvolen žalobcem a druhý obžalovaným, ve 
skutečnosti stál novinář před samo soudcem. A ne keždý soudoe dovedl přes 
bezduchou literu zákona vidět podstatu věoi.Zažil jsem sám roztomilé příkla 
dy stupidního formalismu.

Byly zde ovšem dva jedinečné a tisku nezměrně prospěšné zákony nové, 
jimiž českoslovansko zdaleko předběhlo všeohny tehdejší a dokonce i nynější 
úpravy ve všeoh státech světa. Byl to především zákon o služebním poměru 
redaktorů (spojený se jménem min.předsedy dr.Hodži) a stejně jedinečný 
dosud ve světě zákon o starobním pojištění novinářů.

Soudil jsem, že reforma zákonnýoh předpisů, jež byly zastaralé jak po 
stránce trestní, tak i soaiální a živnostenské, je hlavním úkolem pro 
novinářskou organisaoi v zahraničí, jež nemá vlastně mnoho jinýoh praktioký 
úkolů,doléhajících na ni ve vlasti Chtěl jsem,aby novinářská tradice, 
jdoucí od Krameria a Havlíčka až po naši dobu, byla podepřena opatřeními, 
zajištujícími tlaku plnou svobodu po všech stránkách. Doznávám,Že jsem se 
při některých svých praktických návrzíah dal hodně ovlivnit tím,co jsem 
viděl v Británii a že jsem si při tom neuvědomil,že britský tisk za váleč
ných poměrů vypadá podstatně jinak, než jaký ve skutečnosti byl před vál
kou a jakým se kvapně stal zase po válae. Ne jeden z bodů tehdejšího návrhu 
bych po pozdě jšíoh zkušenostech již nedoporučoval. Prinolpu se to ovšem 
nedotýká.

Head na samém počátku své jednatelské činnosti jsem již 1941 předloží] 
výboru obšírné memorandum, v němž jsem vylíčil neuspokojivý stav zákono
dárství, týkajícího se tisku a jeho svobody. Poukázal jsem na příklad na
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Jaroslav Stránský, reagovalo jen na jednu věc. Vyslovilo pochybnosti o potře
bě a účelnosti tlakové komory, pro níž a jejíž působnost nebylo dosud 
spolehlivýoh vzorů a zkušeností,

0 celé záležitosti byli zpravováni členové na různýoh členskýdh schůzích 
i na volné hromadě Syndikátu, na níž byla jednomyslně 30hválena zásadní 
část návrhu, v níž jsem připomínal závaznost české novinářské tradioe a 
zdůraznil,že novinářská působnost je především veřejnou činností a ne ře
meslem a že požadavek svobody tisku nelze ohápat jako požadavek výsad pro
fesionální oh novinářů. Svoboda tisíců je součástí občanských svobod všeoh 
občanů. Tak jako má každý občan mít právo projevit své názoiy slovem mluve
ným, tafcx má je mít i tam, kde jde o slovo psané nebo tištěné a to jako 
pisatel i jako vydavatel.

Po celou dobu projednávání návrhu jsem se těšil - stejně jako v jinýoh 
věoeoh - horlivé podpoře předsedy Laušmana. Musím ovšem připomenout,že 
jsem nikde nenarazil se svými návrhy v tomto směru na nejmenší odpor,ba 
že dokonoe - alespoň v prvním čase - i komunističtí novináři projevovali 
veliké zanícení pro svobodu tisku.Ovšem, když se válka začala ohýlit ku 
konci a oelá naše zahraniční akoe se začínala dostávat do sovětskýoh vod, 
zaě^a mizet tato záliba komunistických členu Syndikátu pro svobodu tisku 
a ostatně i pro svobody jiné, jimi dosud přehorlivě zastávané. A jednoho 
dne mi řekl v soukromí Vilém Nový,který byl jejich ofioiálním mluvčím, 
že byoh si měl oelý návrh schovat do archivu,protože nemá nejmenší naděje 
na uskutečnění. Jejioh strana vypracovala návrh vlastní a ten bude uskuteč
něn,protože nastalo konec buržoasního liberalismu.

Nový si dal ovšem pozor, aby nic podobného neřekl na některé schůzi 
a také proti jednání o jednotlivýoh částech mého návrhu neprotestoval. Při
šel toliko s opatrnými poznámkami, jako, není-li usnášení se na takových
to opatřeních předbíháním projednání těchto otázek doma a nezasahujame-U 
vlastně do práv kolegů dma a zákonodárných sborů, jimž bude příslušet 
rozhodování.Nicméně, ani v podivné náladě, již oelá eksex naše akce již 
propadla, tyto námitky,přednesené velmi opatrně,neměly vlivu na stanovisko 
sohůzí. Ani také nevzbudily znepokojení nebo zvláštní pozornost,protože, 
až na nečetné výjimky, i novináři v exilu podléhali dosud pošetilým ilusím, 
že ty mráčky na obzoru jsou jen zdánlivé a zmizí sány od s3be.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 704



?39
Pokračoval jsem tedy v propracovávání praktiokýoh úkolů a současně jsem 

byl postaven před další a oelkem velmi naléhavý úkol. Celé zahraniční zří
zení se horečně začalo připravovat na přesídlení do vlasti,ač válka v 
Evropě dosud zuřila. Porážka Němeoka byla však as® již neodvratná a presi
dent Beneš oficiálně vyhlásil,Že doma budeme již o Va/nooíoh 1944. Jako 
obvykle ve svýoh. předpovědíoh, mýlil se i v tomto prorootví,ale bylo nutno 
se připravit na návrat,který mohl nastat velmi kvapně.

V plné činnosti byl již zvláštní úřad pro repatriaci a tak bylo potřebí 
uvažovat o zvláštníoh potřebáoh novinářů,neohí již v /oivilním postavení noc 
nebo - a to sraqjáx zejména - v armádě. Předložil jsem výboru návrh, aby 
naše návrhy na úpravu poměrů v tisku byly doplněny zvláštním požadavkem, 
aby totiž při repatriaci exilu bylo pamatováno na zvláštní potřeby tisku, 
jež jsou ostatně zvláštní potřebou domova.Navrhoval jsem, aby vojáoi- novl^ 
náři,pokud jioh nebude zvláště potřebí v branných silách, byli předčasně 
demobilisováni a odesláni jako první do domova,kde jioh bude zvláště za
potřebí. Zatím, co ministerstvo spravedlnosti bude wcvárířt převádět naše 
návrhy do právnické formy a bude musit pečovat o jejioh uzákonění předepsa- 

pro novináře v zahraničí byle učiněna zvláštní opatření,aby ihned po ná
vratu nalezli zaměstnání jim vyhovující- oož je ostatně v zájmu nejen 
jejioh,ale i našeho tisku a celého veřejného života vůbec. Přinesou totiž 
do domova znalost svobodného světa,od něhož byl národ okupací oddělen.Na 
nich také bude provést! obnovu svobodných novinářskýoh organlsaoí,přezkou
mání působnosti kolegů ve vlasti, aby se zjistilo, kdo se provinil proti 
své stavovské a národní povinnosti a kdo trpěl za svou věrnost.Bude potře
bí obnovit a sanovat novinářské pojištění i dobrovolné podpůrné fondy, a 
pod.

I tento podnět byl přijat skoro bez rozpravy. Pozměněn byl toliko můj 
návrh na zřízení zvláštní komise,protože koledové na valnéX hromadě usou
dili,že to všechno má provést! jednatel,jemuž neprodleně přidali funkoi 
zvláštního sociálního referenta. Jemu připadne úkol lividovat Syndikát v 
zahraničí a přenést jeho působnost a archiv do vlasti.
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S poli t/ováním musím konstatovat,že j gem v celé této záležitosti 

ni«-nevykonal,protože jsem vykonat nemohl. A k^yž jsem odmítl se vrátit, 
osiřel jsem v Londýně se Syndikátem bez členů a oelým jeho arohivem,který 
dosud zabírá raného místa v mém arohivu. Jinak, oelá akce,které jsem věnoval 
mnoho času a práoe, byla marná.Všechno se zařídilo podle návrhů,jež 
si připravili bolševici.
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Zahraniční Sokol za války

Sokolské hnutí »založené Týršem a Pflgnerem, se stalo ryohle nositelem 
vlastenectví a svobodomyslnosti. Bylo také nezlomným pojítkem mezi třídní
mi a názorovými skupinami. V národě nebylo prostě organisaoe nebo institu- 
oe, významem se rovnající tomuto bratrstvu,jež se stalo neodlučným od pojmu 
českého vlastenectví. Právem jsme říkali "oo čeoh, to Sokol”. Kvapně se roz
rostlo po všech českých zemích, proniklo na Slovensko a současně se rozší
řilo do všech slovanškýoh zemí. Zprvu v těoh zemích bylo formováno jen 
tamními českými usedlíky,ale brzy sokolská myšlenka zachvátila všechny slo
vanské národy bez rozdílu.Vznikly samostatné svazky sokolskýoh jednot, 
jako na př. Polský Sokol, Ruský íokol a pod. Ale i v neslovanských zemích, 
jako na př. ve Spojených státech a v Kanadě vznikly sokolské sva^r, nezá
vislé sice,ale v bratrství sdružené s českou a později Československou obol 
soko’skou. A v zemích, v nichž byly jen ojedinělé jednoty českýoh a sloven
ských usedlíků, zůstaly tyto jednoty v rámci Obce sokolské v Praze.Byla 
pro ně zřízena zvláštní zahraniční župa sokolská, sídlící v Praze při 
ústředí. Za obou světovýnh válek byly tyto zahraniční jednoty v popředí 
při budování zahraniční akce. Totéž sluší saxnait uznat o samostatnýah sokol
skýoh svazeoh ve Spojených státech a v Kanadě.

Při vypuknutí války byly ve Velké Británii dvě jednoty sokolské. Jedno
ta v Londýně měla za sebou již asi padesát let působnosti a skoro do samého 
počátku války vyvinovala i tělocvičnou činnost, jež však za války docela 
ustala.Neměla vlastní tělocvičny -na postavení sokolovny nebylo peněz- a 
vhodnou místnost pro oviěení měly vlastně jen školy,podléhá jíoí krajské 
radě londýnské. Za války bylo těchto těloovičen ootřebí k jiným účelůn. Kro
mě Jícho, v Londýn^ nebvlo tehdy již mnoho mladýoh cvičenců - jako všech
ny ostatní československé krajanské organisaoe i Sokol měl v důsledku 
velmi omezeného příohodu mladýoh lidí z Československa členstvo většinou 
věku hodně Vlna emigrace z doby pomnichovské pak většinou
o Sokol a jiné československé organisace nezavadila. Pomooná akce, dirigova
ná americkým komunistou Vi Idem vůbec o dobré Čechy a Slováky nestála. Zů
stal tedy jen ^rostý spolkový život, ne právě čilý.Tu a tam se konala ně
jaká národní manifestace a oslava,ně jaká zábava. Wržžm Udržování společen
ského života a národního uvědomění, to bylo, nač jednota stačila. A to 
také konečně za válečných poměrů docela stačilo.
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Druhou jednotou,podstatně mladší a také s členstvom většinou mnohem 
mladším, byla sokolská jednota v Tilbury.V tomto městě byla továrna,patříoí 
firmě Baía,zamestnávající slušný počet českých lidí.členstvo jednoty se 
skládalo skoro bezvýhradně*  ne-li dooela bezvýhradně- ze zaměstnanců fir
my BaT>a a jejich rodin. Proti londýnské jednotě měla mnoho výhod. Tilbury 
je město mnohem menší než Londýn a vzdálenosti jsou v něm nesrovnatelně 
monší neŠ v Londýně. Kromě toho, skoro všichni zaměstnanci firmy Bata bydle- 
lix ve skupině domů, postavenýoh za pomooi tohoto závodu. A nedaleko jioh 
stála zvláštní budova, určená za společenské středisko zaměstnanců závo
du, jež se stala poohopitelným střediskem československé kolonie v Til
bury. V tomto Společenském domě byly nejen normální klubovní a restaurační 
místnosti, ale byla zde i pěkně zařízená prostorná tělocvična. A tak,ač 
vliv jednoty v Tilbury na naši akci byl samozřejmě podstatně menší, než 
jednoty v Londýně, středisku »její vnitřní život byl mnohem či
lejší. Byl jsem tam opětovně hostem a pronosl jsem zde několik přednášek. 
Znal jsem se proto s jjeáásnuaňijBHji mnoha jejími členy a zejména ovšem s či
novníky Jednoty. Zrovna osudovou nevýhodou této jednoty bylo ovšem to, oo 
jí po dlouhou dobu dodávalo možnosti čilého života,totiž její závislost 
na firmě Ba la. Když skončila válka a změnilo se stanovisko pražské vlády k 
Sokolu a jeho samostatnosti,jednota prostě zanikla,protože se firma Bela 
snažila vyhnout se všemu, oo by mohlo vzbudit nelibost Prahy.Chtěli získat 
nazpět závody ve Zlíně» Každý ví,Že se jim to nepodařilo a lze se jen divit, 
že si to nedovedli sami vypočítat.

Nemohu říci,kdy vznikla pozdější třetí sokolská jednota v Británii, 
totiž ona v Leamington Spa. Rozhodně to bylo po mém odchodu z armády a přesí
dlení do Londýna. Význačným znakem této jednoty, jež na rozdíl od jednot 
vytvořených za války v armádě a v letectvu, přežila blaženě konec války 
a uplatňovala sa po slušně dlouhou dobu i po válce, bylo,že měla kromě 
členů československého původu i členy (nebo lépe řečeno členky i děti)sngMm 
anglické,či cesko-anglické. Slušný počet aažmsh?: příslušníků našioh jedno
tek, sídlíoích v Leamingtonu a jeho okolí, se oženil s Angličankami a pře
mnozí se neprodleně po skončení války do oné končiny vrátili.Jednota byla 
prostředkem,který zabránil kvapnému zániku našeho živlu v pohostinném 
živlu anglickém. I některé děti se nejen naučily česky,ale zapojily se ia 
na naše exilní hnutí po válce.
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R? svém přesídlení do Londýna jsem vstoupil do londýnské sokolské 

jednoty - jako jsem o něco později vstoupil i do československé odbočky 
Britih Legion - a brzy se uplatnil ve výboru.K tomu nabylo ovšem potřebí 
nějakého zvláštního úsilí nebo zásluh,jednota prostě potřebovala každé
ho,kdo vůbec chtěl něoo dělat. Ačkoliv v armádě i v leteotvu bylo mnoho 
členů Sokola - zvláštní náhodou jích nebylo mezi civilními zaměstnanci 
kvapně zřizovaného a prudce se rozrůstávajícího Státního zřízení v zahra
ničí - vojenské naše síly byly docela pochopitelně mimo Londýn a členy 
dodat nemohly. To znamenalo,že nejen u armády, ale hlavně u letectva vzni
kaly samostatné sokolské jednoty. Pbměr československých leteckých perutí 
k československé vládě byl hodně neurčitý.Všechny tři peruti,složené z 
československých letců, byly totiž přímou součásti královského britského 
letectva a podřízeny jeho předpisů», tanoham liberálnějším, než byly naše 
a než je pak v stupidním byrokratismu uplatňovaly naše úřady. Současně 
však -alespoň teoreticky - naSl letci podléhali i nadále čs. leteckému 

inspektorátu -velitel gen. Janoušek - ale jejich denní život upravovali 
místní britští velitelé,

3tyk mezi všemi těmito jednotami udržovala Zahraniční župa sokolská. 
Prvním starostou této zahraniční župy se stal na čas ministr vnitra dr. 
Juraj Slávik a jednatelem župy byl jmenován zaměstnanec ministerstva 
vnitra Rudolf Loká štik, britský státní občan^cterý se dal zlákat, aby se 

nadějně vrátil váloe do Československa aÄrnfcbänR krůtě na to doplatil, 
jako všichni dobří sokolové.

Slávik byl ovšem jen figurální "parádní*  hlavou župy a poměrně brzy byl 
odstraněn ze starostenstvi,poněvadž se jednak tomuto úkolu ani trochu ne
věnoval, jednak se prostřednictvím na něm služebně a. tudíž hmotně závislého 
jednatele snažil uplatnit v župě naprostou benešovskou pravověrnost. V žu
pě, v jejímž výboru většina členů byla v uniformě,nebylo nikdy protibene- 
šovskýoh nebo protivládníoh tendencí,ale nebyla zde ani nálada k patolízal- 
ství. Leteaké jednoty měly majoritu a byly celkem nejméně závislé na naší 
lodnýnšké vládě. Byly také nejvíce načichlé angliokýra individualismem a 
zvykem bezohledně kritisovat vrchnost. Novým starostou župy byl zvolen 
Wing Commander (podplukovník letectva) íhajdr,jednatele^župy byl nějaký 
čas.br.Brož a na čas i já.
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Sis d nejdůležitější akcí»kterou podnikla zahraniční župa, v níž jsem 

tyl po skoro celé její trvání jedním ze zástupoů jednoty londýnské,byl 
její podnět na obnovu sokolského hnutí ve vlasti a na udržení nezávislosti 
Sokola v rámci jeho programu a tradioe. Župa jednomyslně odmítala ustavičně 
se množící náznaky, že tělovýchovné hnutí má být v republice úředním nátla
kem sjednoceno a že nemá být rozdílu mezi Sokolem,Orlem, Dělnickými tělo
cvičnými jednotami a Federací proletářské tělovýohovy. Přímo za urážku se 
považovalo,že by tento slepeneo měl nésti slavné a každému poctívánu 
Cechu drahé jméno Sokola.Z mého podnětu podala Župa memorandum v tomto 
smyslu, jež jsem vypracoval,presidentu Benešovi a vyslala k němu dqputaci - 
většinou příslušníků leteckýoh jednon, na londýnském vědění méně závislých. 
0 tom mluvím na jiném místě.

Konec války znamenal ovšem konec i zahraniční župy v Londýně a přene
sení jejího majetku do Československa.Stavěl jsem se proti tomu a vymohl 
jsem dočasně,aby bylo vyžádáno stanovisko předválečných činovníků zahra
niční župy.Vyměnil jsem několik dopisů s posledním svobodně zvoleným sta
rostou župy Frydryohe^a a poslední svobodně volenou náčelnicí.Oba mi mé 
stanovisko rozhodně schvalovali a zejména ohtěli,aby pro všechny případy jnt 
pro potřebu opravdu svobodné zahraniční župy,jakožto zárodku b^douoího 
svobodného Sokola, byl uchován její majetek. Nicméně, ve vrboru převládl 
názor,že je nutno se podřídit sjednooovací horečce.Župa byla rozpuštěna, 
peníze odeslány do Československa. A tak zanikly jednoty u armády a u 
letectva, firma Baía rozpustila jednotu v Tilbury. Jednota v Leamingtonu 
byla na áas ze všeho vyřazena, než se zase vrátili někteří/ aktivní členové, 
kteří ji oživili. Zůstala toliko londýnská jednota s vrtkavým a slabošským 
vedením. Nová etapa této jednoty,jež dokázala ještě po únorových událostech 
pozvat si na oslavu narozenin Masarykových za slavnostního řečníka čs.vel
vyslance dr.Kratochvíla a z oslavy poslat hodlovací telegram nejen dr. 
Benešovi,ale i Klementu Gottwaldovi, nastala,až několik týdnů po umhmáiisní 
meškanémamsá komunistickém uohvácení veškeré taooi v Československu. To se 
však jednoty po prvních záchvatech věrnosti k tradici zmocnilý politické 
vlivy,jež měly za následek,že jsem ve vzdal veškeré činnosti v jednotě. 
To je však už docela jiná kapitola.
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Vvjednávání mezi zahraničními vládami polskou a československou

Neblahý počátek války přinesl potěšitelnou,na neštěstí jen dočasnou , 
začnu ve sttt starém nevraživém poměru mezi Polskem a Československem. 
Čs. vojenská akoe v Polsku připomenula oběma stranám, jak draho jim přišly 
jejioh různioe a jak se navzájem potřebují. Proto je docela poohopltelno, 
že i po pádu Polska pokračovaly diskuse o sblížení obou národů a států. 
Přenesením sídla polské vlády do Franoie a vytvořením Národního výboru v 
Paříži, dostaly se tyto snahy,jež byly původně omezeny jen na českosloven
skou akoi v Polsku, na širší základnu.

0 tom, jak ve skutečnosti probíhaly porady- jestliže se ovšem vůbeo ko
naly- mezi polskou vládou 8 Národním výborem v Ibříži není mnoho známo.V 
armádě o tom nikdo nevěděl. Sám jsem o nioh nevěděl a dosud nevím. V četné 
literatuře, již jsem po odchodu z Franoie přečetl o naší oelkem kiáfeodobé 
akoi ve Franoii, jsem nenalezl spolehlivých údajů,ač ovšem nemohu zaručit, 
že mi něco neušlo.Nenašel jsem také nic v polské literatuře, pokud se mi 
za pobytu v Británii dostala do ruky.

0 vývoji češkoslovensko-polského poměru v jeho počátečníoh stadiích 
mohu tedy z vlastního přímého poznání říci jen málo.Naše akoe ♦> Polsku byla 
na počátku - na n rozdíl od polských činitelů - našimi činiteli politic
kými i vojenskými soustavně bagatelísována. Stejně byl ostatně znevažován 
a zesměšňován/ polský vojenský odpor proti němeokému vpádu.K změně v nazírá
ní došlo po této stránoe až po pády Franoie, kdy se vojenským hodnostářům 
(k těm politiokým jsem se zatím nedostal) poněkud rozbřesklo v hlaváoh. 
Náhlá katastrofa Francie ukázala přesvědčivě, jakým omylem bylo soustavné 
podoeňování němeakýoh ozbrojených sil,jež dokázaly nejen zlomit polský 
oáprox branný odpor, ale dovedly také hravě rozprášit ty tak značně přeoe- 
ňované Francouze 8 jejioh nedobytným prý pásmem pevností.

Politioky byl náš Národní výbor v Paříži ve velké nevýhodě vůči Polákům. 
Vedle hrstky našioh vojáků pod jeho velením stály zde tři armádní sbory, 
jež ze své armády dokázali Poláoi zachránit a převézt do Francie a ze 
postavit do pole.Kromě toho, vedle rozháraného Národního výboru , zmítaného 
osobními spory a nejrozmanitějšími ambicemi,k čemuž se pojily ještě rozmíš*  
ky s československým vyslanectvím v Paříži, majícím mnohem větší styky a 
snadnější přístup k francouzské vládě a tisku, stála tu ustavená již 
polská vláda. Ta byla od první chvíle nejen Francouzi,ale oelým světem,
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pokud nebyl spojen s Hitlerem,uznávána za legální vládu Polska,která toliko 
přesídlila na Sas na francouzské území. Do Jaké míry zacházelo toto uznání 
ukazuje skutečnost,Že aá tato vláda z pochopitelných důvodů sídlila a půso
bila se všemi svými úřady v Paříži,francouzská vláda vyhradila jí (myslím, 
že v Angers) zámeček,který byl na dobu války prohlášen za polské území a 
nadán naprostou si exteritorialitou, zdaleka převyšující normální výsady, 
poskytované uznaným zastupitelským úřadům.

Za pobytu ve Franoii jsem měl jen jednu příležitost vejít v přímý styk 
s polskými úředními autoritami,když jsem navátí-vil generála Kukiela v jeho 
ministerstvu války v P/aříži. Při návštěvě jsem získal poněkud nepříjemný 
dojem,že mezi naším a paši polským vedením není valných styků.Měl jsem do
jem, že k polským vojenským a politickým činitelům měl gen. Prchala mnohem 
blíže, než Národní výbor. Mohu se ovšem mýlit.

Dá se tudíž soudit,že se Národní výbor, přílišně zamssýnaný spory o 
pochybnou moc, valně nestaral o to, jak by navázal nějaké důkladnější sty
ky s Poláky. ZÄejraě podceňoval jejich posici a význam a zaměřil všechny své 
snahy na Francouze, jejichž vojenský i politický potenciál přeoenil.Za 
těchto okolností ani troohu nepřekvapí,že se polská vláda v zahraničí 
rozhodla favorisovat dr. Beneše a podporovat jeho snahu stát v čele českoslo
venské akce. Polské doporučení ostatním spojencům mělo pro dr.Beneše zvlášt
ní význam. Neodvažuji se říci,byla-li to nějaká zvláštní koncepoe tehdejší
ho polského ministerského předsedy gen.Sikorského, či působily-li zde jiné 
vlivy. Skutečností zůstává,že když do Británie přibyla poslká vláda se 
skoro úplnými dvěma armádními sboryý třetí ustoupil do Švýcarska,kde byl 
internován) dostalo se dr. Benešovi a jeho "zahraničnímu ústředí" veškeré 
podpory od polské vlády.

Dr. Beneš a gen. Sikorský vydali’ již r. 1940 společné prohlášení o společ
ném postupu a příští spolupráoi obou států v boji proti nacismu a o spo
lečném postupu po osvobození obou zemi.Vyjednávání pokračovalo a vyvrcholilo 
snolečným a závazným prohlášením o pevném úmvslu obou vlád vytvořit po váloe 
federaci obou států.

Za mimořádných poměrů, kdy není možná veřejná diskuse, je velmi nesnadno 
spolehlivě zjistit,jaké je ve skutečnosti nazírání vežejnosti,jež je nemů
že vyjádřit. Snadno lze podlehnout pokušení považovat za stanovisko celku, 
nebo jeho drtivé většiny, vlastní názory,zejména jsou-li sdíleny nejbliž- 
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ším okolím. Nechtěje upadnout toho tak rozšířoného omylu, musím při
pomenout, že jsem v té době- to jest v počátku vyjednávaní mezi oběma 
vládami - byl ve styku jen s velmi omezeným počtem přátel v uniformě a ještě 
omezenějším počtem pnnósbašníhů civilních příslušníků akce v Londýně. Z 
mých přátel nebyl nikdo zasvěcen do tajuplného průběhu vyjednávání a 
rohhodně nemohl do něho aktivně zasahovat.Nicméně mám dojem,že zde byla 
naprostá shoda v názoru,že spory mezi námi a Poláky mají konečně přestat a 
že je potřebí připravit lepší poměr a trvalou součinnost nejen pro tuto 
válku,ale i pro budoucnost. Pochybuji, že bylo nikoho, kdo by byl proti 
pevnému spojenectví mezi námi a Poláky,alespon pokud šlo o lidi,mající 
zájem na zabezpečení lepší budoucnosti našeho státu.

Nepochybně bylo potřebí rymeäaiit vyřešit některé staré spory mezi námi 
a Poláky, jako o Těšín a Javorinu,ale v optimismu tehdejší doby se to zdálo 
včoí ne právě neřešitelnou. Pochybuji,že v té době vůbeo někdo vyslovil 
námitky proti dohodě, nebo poohybnosti o její možnosti. Mém dojem,Je jen 
někteří, hodné ojedinělí lidé, poněkud ssmsz^a^i^yslíoí, než horliví 

čtenáři "Čechoslováka v zahraničí*  soudili, Že by cesta měla být pomalej
ší,aby se spolehlivěji dospělo k cíli. Sám jsem soudil,že měl pravdu kol. 
Nowakowski, který na banketu, jímž jsme oslavili obnovení polško-českoslo
venské tiskové dohody, důrazně doporučoval, p.by jednání o součinnost bylo 
zahájeno pokusem o řešení všech sporných otázek, aby již v budovonosti 
nepřekážely. Oficiální stanovisko na obou stranách 8 zjevně sdílené většinou 
příslušníků zahraniční akce bylo, odsunout řešení sporných otázek až ne 
dobu hodně pozdější.

Je ovšem víc než pravděpodobné,že komunisté a jejich krajně levicoví 
socialističtí druzi měli od samého počátku nechuí k spolupráci s "reakčním" 
Polákem,ale veřejné námitky se objevily až když ns politiku čs. vlády se 
začal plně uplatňovat sovětský vliv. Pod jeho ochranou bylo možno věsti 
kampaň proti chystané dohodě.

Wyr.lín’., že jsem - uznávaný a často odsuzovaný polonofil- vzbudil 
údiv i nepříjemné pocity,když jsem v ""ašich novinách", v nichž jsem v 
té době dosud působil, uvítal sice jednání o shlížení ,ale vyjádřil někte
ré pochybnosti o vhodnosti postupu jednání o federaci. Postup se mi zdál 
trochu uktwpený. Soudil jsem,že rozhodnutí o federaci, ba i její samu pří
pravu, je nutno poneohati národůn doma a že zatím je nutno spokojit se 
s oo možná nejtěsnějším sblížením a srdečnou spoluprací.Netajil jsem se 
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názorem,že cesta k federaci bude svízelní s měla by jít rozhodni přes 
spojenectví a pak konfederaci. Není dobře budovat dúm od střechy, místo od 
základů a není dobře jít od jednoho extrému do druhého.

Ač jsem se vyjadřoval velmi opatrné, narazil jsem s tím a dostal přísnou 
důtku,stejné jako jl dostal Nekola,jako vedoucí redaktor listu,který můj 
Slánek otiskl. Nicméně,ani tato událost nezmínila nlo na tom,že jsem byl i 
nadále vrchnostmi považován za nepolepšitelného polonofila. A snad největší 
část pohoršení nebudila opatrnost vůči polským podnětům, ale to,že vyslovu
ji odohylné názory o metodách vyjednávání,jsem vlastně krltlsoval postup 
naší vlády,což bylo proviněním se proti viř*  v její naprostou neomylnost.

Vyjednávání o federaci narazilo celkem hodně brzy na dvě základní 
překážky,přes něž se nedostalo. Jednu z nloh se dalo ovšem snadno předvídat. 
Každý federatívni stát, 1 když nonechásé svým Sienským částem největší 
myslitelnou míru samosprávy, dooela nutně ji v některých směrech omezuje. 
Naskytá se stámkrn tu na příklad otázka*  kde má být sídlo centrální vlády 
a centrálních úřadů, jaká bude úřední řeč, jak vyřešit poměr mezi členem 
mnohem početnějším, jímž jsou Poláci a členem sáně početným, jako jsou 
Čechoslováci a pod.Je zde problém celkové organisaoe státní, zájmů průmyslo
vých končin česko sloven ífcýeh a zemědělských, ele s průmyslem se pomalu 
rozvíjejí®, končin polských. Jakou eohranu poskytne federaci, čs. zeměděl
ství a polskému průmyslu,ohroženému ve svých nočátcíoh naší konkurencí? 
čí vnitrostátní zákonodárství bude vzato za sáklad?Podobnýoh otázek bylo 
mnoho a jistě se zde naskytly 1 otázky osobní prestýže. Bude stát v čele 
federace Polák, nebo Čechoslovák, což znamenalotdr. Beneš? A ovšem jsou 
zde všechny problémy vnitřního uspořádání- bude stejné a podle jakého 
vzoru, nebo- což bývá ve federaoi krajně obtížné- hmot budou mít obě části 
podstatiě odlišnou vnitřní strukturu?

federace, jež chce přežiti nárazy doby a zájmů svých jednotlivých částí, 
musí to všechno vyřešit a vhůýným způsobem k tomu je jen zdlouhavý a 
často svízelný vývoj částí dosud nesourodých.Cesta k federaci vede přes 
součinnost a sbližování^federace,která má obstát, může být jen výsledkem 
vyvrcholení vývoje • ne jeho počátkem. Dům se opravdu nedá stavět od 
střechy,ale od základů.Jinak se to nepodaří, ani kdyby na obou stranách 
byla ta nejlepší vůle. Na obou stranách bylo někdy té dobré vůle dost, někdy
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vsak velmi málo -k na šé-hanbě budiž řečeno,že jí bylo u nás mnohem méně 
než u Poláků,ao v polských krusích se často dalo postřehnout záchvaty velmo- 
oenské povýšenosti i sklon k imperialismu docela nesmyslnému.

Nicméně, tohle nebylo hlavní a rozhodnou příčinou selhání celého našeho 
vyjednávání, vedeného tak důvěrně,že o jeho průběhu, úspěších a potížíoh 
veřejnost nevěděla skoro nic. Rozhodující příčinou bylo stanovisko Sovět
ského svazu,jehož vliv na naši vnitřní i zahraniční politiku se stával 
vždy mohutnější, tím spíše,že mu sloužily některé skupiny v našich řadách. 
Sovětský svaz byl proti všem dohodám mezi státy s ním sousedícími,protože 
jejioh součinnost by byla ztížila nebo dakonoe znemožnila jejich podmanění. 
Pod sovětským nátlakem - těžko říci zda ochotně či neochotně- naši vyjednáv 
vači začali jednání protahovat, vnášet nové a nové, rozumné i nerozumné 
požadavky,až vyjednávání nakonec uvázlo na mrtvém bodě. Problémy svízelné, 
ale řešitelné,se stávaly postupně neřešitelnými,protože mezi oběma stranůmi- 
začínalo vzrůstat podezření,že ten druhý partner to nemyslí upřímně,

A pak,po uváznutí, došlo ku konfliktu polské vlády pro Katyn s vládou 
sovětskou a československá vláda, v té době již poslušný vazal Kremlu, 
následovala příkladu svého pána a přerušila diplomatioké styky s vládou 
polskou.Vrátili jsme se tak k staré roztrpčenosti a je smutné pomyšlení, 
že tentokráte im bylijPoláci v právu a my v neprávu. Tak, jako nám za Mnicho
va Poláoi vrazili záškodnícky dýku do zad, tak jsme jim tentokráte my 
vrazili dýku do zad. Nemylme se,vzpomínky na to budou ještě po letech otra
vovat náš vzájemný poměr.

Velmi nerozumně jsme v osudových chvílíah podrazili Polákům nohy. Tímto 
činem jsme podrazili nohy saai sobě a stali se snadnou obětí Sovět
ského svazu, v jehož zájmu jsme se dopustili tohoto ošklivého činu.Je 
opravdu na čase uvažovat o tom,do jaké míry nerozumná politika naší zahra
niční vlády přispěla k našim pozdějším pohromám.
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Podzemní akce v domovině

Fronty nás oddělovaly od domoviny stejňě důkladně, jako to dnes Siní 
železná opona. Zprávy z domova pronikaly jen velmi nepravd.dělně,byly nesou
stavné a skoro nikdy nebyly zcela spolehlivé. Představy o tom, jak žil,smýšlá 
a cítil náš lid,jsme si činili většinou instinktivně. A tento instinkt,ply
noucí 2 duchovní spôjitosti s národním myšlením, byl vodítkem spolehlivěj
ším, než oficiální inťormaoe.

Stejně jako ceký ostatní svět jsme byli přímo ohromeni v květnu 1942 zprá
vou o atentátu na Heydrioha a o následující brutální odvetě naoistiokého 
režimu.Jména dvou dosud naproste neznámých osad,Iddio a Ležáků,se rázem roz
letěla světem q/stala se symbolem utrpení i odhodlání všeho lidu podmaněnér 
ho nacisty.

0 tam, jak k atentátu na nenáviděného Peiehsprotektora došlo a jaké toho 
byly hrůzné následky,je dnes již obrovská a stále vzrůstající literatura v 
nejrůznějšíoh řečích. Bylo to zpracováno seriosními i méně seriosními histo
riky, stejně jako propagandisty všech možných směrů a dokonoe si událost vy
půjčili autoři sensačních románů. iyto popisy a hodnocení nepatří ovšem do 
rámce těchto vzpomínek,Mohu zde zaznamenat jen jak se to jevilo nám,kteří 
jsme nebyli ani trochu zasvěceni do tajemství činnosti vládních činitelů i 
československých. Ovšem,je nutno připomeňout,Žejako obvykle nedovedli tito 
hodnostáři svá tajemství náležlttě střežit. I nezasvěoenoi vědělilůnoho z 
toho, co mělo být tajeno a co je nutilo přijímat se značnou dávkou opatrnos
ti a nedůvěřivosti všechna tvrzení oficiální propagandy.

Atentát byl zprvu označován za dílo domácího odboje a věřila-li tomu 
zprvu široká veřejnost, byly zde od samého počátku jakési poohybnosti mezi 
lidmi,kteří,ač nepatřili k zasvěcencům, přece jen věděli ledaoos, co mdámšům 
ubádělo v pochybnosti úřední informace. Především bvlo veřejným tajemstvím, 
že po slušně dlouhou dobu byli někteří příslušníci armády cvičeni jako 
parašutisté a také,že počínajíc rokem 1941 byli i odesíláni tajně do Pro_ 
tektorátu. Přaranozí z nás znali i jména alespoň některýoh z nioh,což bylo 
dooela pochopitelné.Kebylo totiž možné odeslat od útvarů, do nichž byli 
zařadčni, několik důtkajníků »poddůstojníků a vojínů hez hodnosti, z nichž 
mnozí byli velmi známi (sám jsem jáshsm jich znal osobně slušný počet), 
aniž by to vzbuzovalo zájem a dohady, co se s nimi stalo a kam byli odveleni,
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Docela primitivním příkazem opatrnosti bylo, vymyslit pro ně/ nějaký kurs, 
nebo odeslání do některé vzdálené zem? a pod. Vojenské autority sice nikdy 
formálně nssdělily,žs jsou povoláni na parašutistický výovik zvláštního 
druhu,ale každý,koho to zajímalo, to věděl. Bylo sloe obecně známo,že Bri
tové wvičí zvláštní výsadkové jednotky jako přípravu na bojové akce v 
uoa^áa^útvare oh, ale naše jednotky v Bik Británii byly tak nepočetnéjže 

nikdo nevěřil ve formování nějakého zvláštního bojového útvaru tohoto druhu. 
Nebylo jej také ani zapotřebí. Málo se vědělo ovšem- ač i o tom pověsti 
proskakovaly - že kromě tohoto druhu jakési zvláštní kategorie úderných od
dílů, jsou cvičeny v britské, amerioké a franoouzské armádě i lidé pro 
"zvláštní úkoly", někdy jako špionáž, sabotáže a pod. Ti však byli náležitě 
odděleni od těch ostatníoh. 0 jejioh akcíoh se nemluvilo. 0 těch našich ano.

Prvně jsem zvěděl,že jsou jmžtxnanBaňuttsiBéxKX cvičeni naši parašutisté 
pro zvláštní úkoly,al již výzvědné nebo sabotážni,prostě pro úkoly,jež se 
provádí ne v uniformě, ale v civilním přestrojení,když mne jednoho dne 
zastavil na uliai jeden můj známý, plukovník z našeho ministerstva národní 
obrany/jehož jméno jsem zapomněl, ale mám dojem,že se jmenoval Vrzáoek) a 
tázal se mne, mám-li dosud civilní obleky z domova.Řekl mi,že je musím 
prodat ministerstvu, jež je potřebuje pro jQsarašuti stý,kteří budou shození 
do Protektorátu.Nebudou-li moje obleky vhodné (velikostí a pod.), bude 
potřebí alespoň nášivek se jménem kajčího. Nepovažoval jsem toto vyzvání 
za zvláštní projev důvěry v mou mlčelivost,ala za zrovna skandální neopatr
nost a byl jsem tím přímo zděšení

Při návštěvách restauračních místností Národního dorau na Bedford Plaoe 
i jinýoh místností, kam ohodili naši lidé a zejména příslušníci armády, 
jsem mohl vyslechnout mnoho náznaků,z nichž bylo patrno,že se o akoíoh,jež 
měly být přísným tajemstvím a jejichž znalost měla být omezena jen na 
nepatrný počet lidí pečlivě vybraných, vědělo přemnoho lidí,kteří o nioh 
neměli míti ani potuchy. A ti si bohužel neuvědomovali,co jim ustavičně 
připomínaly plakáty, jež v oné době visely pomalu kam se člověk podíval, 
že totiž i stěny mají uši.V Británii,přes všechny snahy zabránit naoistioké 
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špionáži získat informace, měla německé výzvědná služba oelkem snadnou 
práci. Nepotřebovala se příliš namáhat dostat do Británie své agenty něja
kým dobrodružným! a riskantním způsobem,kteří by se teprve praaně musili 
seznemovzat s válečnými poměry a z nioh plynoucími opatřeními.Kohli se do
cela pohodlně aklimatisovat v ELre,kam se dostali bez valnýoh potíží a 
jimxněmecké zastupitelské úřady mohly poskytnout veškerou pomoo v Jejich 
počínání.

Když se Jižní Irsko oddělilo dd Spojeného království,byla mu oelkem po
šetile poskytnuta výhnds výsada (na níž doplácí i po váloe akoemi IRA),že 
totiž obyvatelé Jižního Irlska mohou přicestovat do vlastní Británie,usa
zovat se zde bez jakýchkoliv překážej a žít jako domorodci,nepodrobení 

policejnímu dozoru,jemuž podléhal každý jiný oizineo,i když třeba ze spo- 
jeneoké země,jíž Jižní Irsko nikdy nebylo. Irská republika nepřerušila 
diplomatické styky s nacistiokýcm Německem a stala se tak sídlem německé 
vyzvědáčské činnosti nejen v Severním Irsku,ale i v Británii samé.Vyzveda
či mohli tedy velmi snadno zjistit předem, že se chystají nebo dokonce 
již protádějí sabotážni akoe na území Protektorátu, aniž by bylo potřebí, 
aby zde došlo k nějaké přímé zradě s naší strany.

Jaké byly znalosti a odborné schopnosti naší "tajné služby" dokazují 
ještě dvě podrobnosti,o niohž jsem věděl kromě toho,že aniž byoh po tam 
pátral,byl jsem informován o organisování sabotážni služby a o jméneoh ita 

několika lidí vybraných, nebo alespoň cvičenýoh pro tajnou cestu do 
Protektorátu. Především zaslechl jsem někde,že s parašutisty je také jako 
poradce člen redakce "Našich novin*  Zdena Ančík,který jim dává informace o 
tom, kde a u koho hledat v domovině pomdc a kde mají získat potřebné další 
styky. 0 Ančíkovl terim jsem věděl, že je komunista,ale ovšem, v té době 
komunisté již nebyli tak zamilováni do Hitlera jako dřive,takže parašutÍ3<á 
kteří by byli navázali styky s lidmi Ančíkem vybranými, nebyli vystaveni 
nebezpečí přímé a záměrné zrady. Ale Ančík zřejmě znal především,nebo snad 
výhradně komunisty a tak byli parašutisté vysíláni na adresy lidí předem 
agentům Ke etapa známých jako komunisté. Prvním předpokladem rozumného výbě
ru lidí,určených pro styky se shozenými parašutisty, měli být lidé v očích 
okupačních úřadů nezávadní. Ty Ančík pochopiteln' neznal a na tuto primi
tivní moudrost naši zpravodajští velikáni nepřišli.K tomu se dále pojilo, 
co mne udivilo a znepokojilo ještě více,že jsem totiž z doby,kdy jsem s 
ním společně seděl v "Našich noviněoh", jej dobře, znal a pochyboval stejněRudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 718
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o jeho schopnosti mlčet,jako o jeho schopnosti soudně uvažovat. Ač byl 
mnohem mladší mne,měl jsem od samého počátku trapný dojem,že začíná podlé
hat předčasné senllnostl. Rozhodně jsem, joj nepovažoval za osobu vhodnou 
za informátora lidí,kteří měli nasadit život na základ*  rad a informací, 
jež jim poskytl.

Další věoi bylo, že ještě před atentátem na Heydrioha jsem se v době 
ustavičných náletů na Londýn pohyboval ve Stoke Poges.Něl jsem byt v Lon
dýně,ale jezdil jsem do této malé osady mezi Nlnlsorera a Slough,kde měl 
plk. Janouoh- dámno již vyřaděný z vojenské služby - najatý domek. Bydlili 
jsme u něho a dojížděl jsem se tam vyspat a ráno se vracel vlakem do Lon
dýna. Mezi nádražím ve 31ough a Janouchovým sídlem byla cesta asi desíti 
minut, vedoucí vzornou silnici a kolem zámečku, stojícího v sadu, obehna
ného vysokou zdí, takže nebylo vidět,kdo se tam pohybuje. Bylo to sídlo

9
velmi isolované a slyšel jsem, nevím již od koho,že tam sídlí našil para
šutisté, vysílaní do Protektorátu. To všechno jsem věděl dávno před Heydri- 
chiádou a nemohu tvrdit,Že se to týkalo těch,kteří byli vysláni,aby jej 
odpravili. Možná,že se to týkalo jiných našich akcí tohoto druhu.Nemohl 
jsem zjistit- a sni jsem se o to nesnažil- co je na tom pravdy,protože jsem 
vždy soudil,že o takovýchto akcích nemá vědět nikdo nepovolaný a kdo s tím 
přímo nemá co dělat. Ale co jsem slyšel, musili slyšet patrně přemnozí jiní. 
Což všechno nasvědčovalo, jak všechny tyto akce byly špatně a lehkomyslně 
připravovány,protože nebyly organisovány s náležitou diskrétnosti.

Pověst o tom,že akce byla provedena domácím odbojem, měla ovšem život 
jen velmi krátký.Dopadeni parašutistů, uvedení jejich jmen a zejména pak 
bitva v pravoslavném kostele v Resslově ulici, ji docela vyvrátila.Okázalo 
se prostě, že vládní propaganda byla docela nepravdivá. Pomalu každý den 
nás však poučoval o tom,že nelze věřit tomu, co nám a světu sděluji vůdčí 
činitelé naši zahraniční vlády.

Také o slovenském povstání v r. 19A4 jsme toho věděli velmi málo,kromě 
toho, co nám řekla oficiální propaganda.Zde jsme měli již od samého počátku 
mnoho pochyb a podezření, že povstání bylo předčasné a ostatně i dooela 
zbytečné,protože vrižx válečná situace takových zoufalých činů nepotřebova
la, Všechno nasvědčovalo tomu,že k akci došlo jen na sovětský nátlak a pro 
ýssfcfi sobecké cíle a účely Kremlu. Jako kdysi hnali staří Římané před svými 
vyovičenými legiemi houfy *baW5arů",na  jejichž životech jim ani troohu ne-
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záleželo,tak také Rudé armádě,jež nešetřila vlastními lidskými Životy, 
nezáleželo ani troohu na tom, kolik zahyne příslušníků bojůvek partyzánů 
z jinoch národů. Stejně jim nezáleželo ani troohu na utrpení a životech 
civilního obyvatelstva zemí, Jež přišli amvntaMk. ’’osvobozovat".

Někdy 1943 nebo 1944 přibyla do londýna delegace tak zvané Slovenské 
národní rady. Delegáti byli přijati s pootami,ale neprodleně isolováni od 
všech neúředních osobností.Věděli jsme,Že jsou v Iondýně,ale jako oni ne
slyšeli nic o tom, jak se zde věoi mají, neslyšeli jsme ani my nic od nich, 
jak věci vypadají na jejioh straně fronty.Byli zřejmě pečlivě vybráni a 
je dooela možné,že bychom si nebyli navzájem ani tóWzÉabbi

0 podzemnloh akoíoh v Protektorátu a na Slovensku (na rozdíl od akoí, 
dirigovaných z Londýna) proskakovaly zpráy občasně si velmi odporující.Vě
děli jsme ovšem o zatýkání, popraváoh a whwat ukrutnostech naoistiokého re
žimu, věděli jsme i o domácím odporu. Občas nám bylo naznačeno, že londýnská 
vláda, vláda protektorátní i podzemní skupiny postupují ruku v ruoe « v 
naprosté shodě -obecně bylo žnár'rrcs , Že ministerský předseda Rudolf Beran 
uvolnil hned na pošúfen samém počátku Protektorátu ze státních prostředků 
ěástku75»000 liber štrlinků na podporu akce, vedené dr.Benešem. Později - 
zřejmě když již začal převládat sovětský vliv, byla protektorátní vláda 
viněna ze zrady a proti ní stavěno podzemní hnutí. Ale to všechno bylo jen 
hodně neurčité. 3 důrazem byla obvinění proti domovu vznášena teprve v po- 
sledníoh ohvílích války, v souladu s komunistickou a sovětskou politiakou 
linií.

Nesporně by bylo bývalo nerozumné prozrazovat styky mezi zahraničím a 
domovem, ale zřejmé bylo,že postupně docházelo k oohlazení a rozporům mezi 
Londýnem a dolovinou. Londýn upíral sbůj zrak vždy víoe na Moskvu a Ku jbyšev 
než na Prahu. Tou měrou, jakou pokračovala cesta do sovětského područí, 
stávaly se neurčité a nespolehlivé zprávy ještě neurčitějšími a nespolehli
vě jšími. Dostávaly však vždy výraznější komunistické zbarvení a tak vzbuzo
valy obecně zmatek, nedůvěru a obavy stále se zvětšujíoí mezi řadovými pří
slušníky akoe. Současně budily i vzrůstající pooit beznaděje u jedněch a mrit*  
naivního spoléhání v náhlý zázrak,který by všechno obrátil k dobrému u těch 
druhých.K zázraku nedošlo,ale ku katastrofě nemuselo dojít,nebýt zrady těch, 
kteří íitekli od zásad,v jejichž jméně se dostali k mood*
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Na šikmé ploše

Naše zahraniční akoe, politická i vojenská, neohi již byla organisována 
v kterékoliv zemi,byla v jednom od prvního ávého počátku v naprostém sou
hlasu s domovem.Všude stála neoblomně na stanovisku,že to,oo se stalo,prostě 
neuznáváme a nikdy neuznáme. Odmítali jsme nejen násilnou okupaci,ale i vžeb 
všeohno, oo předcházelo. Odmítali jsme Mnichov a to zase ne pouze pro odně
tí pohraničníoh území a z toho vyplývajíoí závislost na Německu,ale také 
pro vnuoení změny našeho vnitřního státního života a nastolení umělého 
autoritativního režimu. Všechny naše projevy ve svobodném 
ně. AÍ již byly v ráraoi naší akce jakékoliv osobní a zásadní rozpory, v 
tomto stanovisku byla naprostá jednota.

Ve své studii ’’Cesta do katastrofy", přetištěné v několika exilních 
listech, jsem vylíčil a oitáty doložil,že nikdo z politiakýoh vůdců zahra- 
niční/ akce nevyjádřil toto stanovisko, sdílené celým národem, tak kategoric
ky a tak nedvojsmyslně, jako právě dr. Edvard Beneš. Nikdo také neřekl tak pftm 
přesně a závazně, že Mnichov pro nás neexistuje,ale také,že trvá nezměněně 
"stará","Nesarykova" republika a to nejen ve avýoh starých pranicích,ale i^ve 
svém právním řádu a že bude obnovena tak, jaká byla. Tato důra z no st a závazná 
jasnost jeho projevů byla také příčinou,proč i ti,kteří za dob přeftnnichors 
skýoh nepatřili do jeho tábora a měli proti němu osobní nebo politidké 
výhrady a námitky, se nerozpakovali uznat,že mu patří důležité,význačné ne
bo dokonce vůdčí postavení v akci, vedené za tytéž cíle.

Není poohyby,že na vedouoíoh místech akoe byli zprvu někteří činitelé, 
kteří neměli mnoho chuti a ochoty se podřídit dooela automatioky neomezenému 
vůdcovství dr. Beneše.V Polsku - pokud neodejel do Británie- byl neúprosným 
nepřítelem dr.Beneše poil.inž Sohwarz a pod jeho vlivem k Benešovi mnoho 
sympatií nechoval gen. Prohala .Nevím,v jakém poměru k němu doma byl,rozhodně 
nepatřil k protibenešovské skupině, protože o Prchalovi je známo,že byl vel
mi blízek sohiélně demokratioké straně. Ale konečně i on podepsal stejňě do
pis, jehož koncept jsem mu navrhl a který jsem otiskl ve své knize "česko
slovenský odboj v Ibišku r. 1939” ,jako pozdější prohlášení, jímž přijímá 
(mnou v téže knize oitované) uspořádání,podle něhož vedení akce v Polsku 
má být ve společných rukou vyslance dr. Jura je Slávika a gen. Prohaly. Podle 
tohoto uspořádání, politické věol patřily Slávikovi,jenž mš± však měl jednat 
ve shodě s Prohalou a vojenské věoi patřily Prohaloví,jenž zase měl jednat
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ve shodě se Slavíkem. V obojím uspořádání je obsaženo podřízení se obou 
autoritě dr,Beneše.

Ve Franoii došlo ovšem k mnoha sporům o postavení dr.Beneše. Podrobnosti 
o tom nebyly známy široké veřejnosti akoe.Co jsem o tom zvěděl, je z doby 
mnohem pozdější a rozhodně z druhé ruky. Ne každá informace,kterou jsem 
získal, je tak spolehlivé,že bych se mohl za ni zaručit. Pokud o těohto
sporech věděli,považovali jsme to za malicherné osobní spory, nebo za ne
přípustný zásah francouzské vlády, jež se Benešmvi mstila za vlastní zradu 
na nás. Věděli jsme ovšem obecně,Že dr. Beneš je prostým členem pařížského 
Národního výboru.Nevěděli jsme, bylo-li to jen na oko před Tranoouzi,kteří 
s ním nechtěli mít nio společného, či byl-li ve skutečnosti odstaven z prv
ního místa a přinuoen přijmout postavení rovného s rovnými.

Po pádu Francie bylo středisko akce přeneseno do Velké Británie a Bene
šovo vůdcovství bylo uznáno všemi bez odmluvy. Mám dojem,že i ta oposioe 
skupiny Prohalovy, jež teprve později nabírala na příkrosti a nesmiřitel
nosti, mohla být odstraněna, kdyby na straně dr.Beneše byla ochota uznat, 
že se akoe wsdt nevede pro osobní postavení některé politické osobnosti 
a její skupiny, ale v zájmu národa a že v demokracii,pro níž dr.Beneš tak 
důrazně horoval, je stejně přípustné jako samozřejmé,že lidé mají samostat
né a proto různíoí se názory na věci a že nesouhlas s něčím není ještě 
zradou.

Tato solidarita zahraniční akce - a přse drobné osobní spory,jejichž ne
bezpečnost jsme poznali až mnohem později, solidarita tu byla- nepretrvala 
bohužel příliš dlouho první měsíce přenesení akoe do Velké Británie.Každý 
politický úspěch naši akoe byl ihned doprovázen nějakou zprvu drobnou a 
později čím déle tím větší úchylkou od původního programu,tak závazně 
formulovaného. Nionén’,ústava z r. 1920 byla dosud oficiálním programem 
akoe a opětně bylo oficiálně 4tiíírazněno,že po váloe lid svobodni a podle 
svého rozhodne oAxb o své budoucnosti. Nicméně, krok za krokem byla tato 
ústava odsunována a opouštěna a měněn nejprve ústavní řad a systém,aby do
šlo k pronikavým dalším zásahům do práv národa o něčem vůbec svobodně 
rozhodovat.

Toto stanovisko mela podepřít a dát mu právní formu teorie o “právní 
kontinuitě“. Vyrobil ji tajemník dr. Beneše dr. Táborský za spolupráoe dr. 
Jaroslava Stránského, ministra spravedlnosti v londýnské zahraniční vládě.
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Tsto teorie je jakousi obměnou starého státoprávního programu,uanávrného po 
dlouhá desítiletí českou politikou.Ve svýoh hlavních forraulacíoh potvrzuje 
neochvějné lpění na taa,že československá republika právně trvá i nadále. 
Obsahuje však body,jež se nakoneo staly zdrojem všeoh pohrom,jež dolehly na 
snahy obnovit republiku v její naprosté nezávislosti a současně obnovit i 
všechna občanská práva a politické svobody v ní.

Touto teorií jsem se zabýval zvláštní studií ještě za války a dávno 
před tím, než se dostavily její neblahé následky,jež jsem již tehdy začínal 
předvídat.Ve stručnosti lze o této teorii říci totoi Teorie o první konti
nuitě zdůrazňuje platnost starého právního řádu,ale připouští dočasné jeho 
změny, vynucené okupací Československa a válečnou dobou.Podle této doktríny 
svrchovanost v českoslobensku je nesena lidem,parlamentem jím voleným,vlá
dou, parlamentu odpžvědnou a konečně i presidentem republiky.V zahraničí 
není ovšem lid a není zde ani parlament,protože není lidu,který by jej zvo
lil, finama: Protože zde není ani parlamentu,nemôže zde být ani vlády,jež by 
mu byla odpovědná.Ze všeoh ústavníoh činitelů je v zahraničí toliko presi
dent, jehož abdikaoe je podle této teorie neplatná.Jako jediný legální či
nitel je tedy dočasně nositelem veškeré autority on,Vláda nemůže být ničím, 
než vykonavatelem jeho rozhodnutí a BtOsmxrWäá, jejíž zřízení dr. Beneš 
slíbil britské vládě,když se ucházel o její uznání, může být toliko porad
ním sborem bez veškeré korapetenoe.Vzhledem k mimořádným poměrům je president 
oprávněn vydávat dekrety s mocí zákona, dokonce i dekrety, jimiž se dočasně 
mění ústava.

Těžko říci, jak se mohl exil postavit proti této doktríně, jež
ix v hlavních rysech city všech příslušníků zahraniční akce,kteří rozhodně 
odmítali uznat zánik předmnichovské republiky a nehodlali as v zahraniSÍ 
pěstovat nějakou politiku,otevírala cestu nebezpečným novotám. Exil chápal, 
že vedení akoe musí mít autoritu a nepochopil, že přílišná autorita je vž^y 
nebezpečná. Ale vésti kampaň proti táto teorii znamenalo vyslovovat podezře
ní,že dr.Beneš zneužije autority mu poskytnuté v míře za republiky nepředsta
vitelné. A tak bylo skoro všemi přehlédnuto,že již touto doktrínou byl v 
zahraničí nastolen presidentský systém,který byl zamítnut nejen první,pro
zatímní ústavou,ale i ústavou z r.1920, jejíž platnost byla dosud důsledně 
zdůrazňována a z níž vlastně všiohni hodnostáři Státního zřízení zahranič-* 
ního odvozovali svou autoritu.( Kromě toho, až na politické profesionály
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nebylo V /zahraničí pomalu nikoho,kdo by si byl vzpomínal na záhadné pora
dy v Topolčiankách a na výstrahu jimi danou. Ovšem,ani doma si veřejnost na 
tyto porady nevzpomínala - jejioh průběh a úmysly byly stejně pečlivě stře
ženým tajemstvím,jímž sotva kdo z těoh,kteří nebyli přítomni, spolehlivé 
pronikl.)

V zahraničí se jistě nedalo pomýšlet na nějaké volby a proto uplatněni 
doktríny o legální kontinuitě nemusilo nezbytně přinést nebezpečí,jež se 
později dostavilo. Události, jež pozdě ji ipUledovaly, dokázaly však znova, jak 
je hebezpečné udělit komukoliv oprávnění bez pevných předpisů,závazků a 
kontrolních opatření. Také ostatní exilní vlády,usídlené v Londýně, musily 
v zahraničních a válečných poěměreoh činit rozhodnutí, jež by dema samy o 
sobě a bez schválení parlamentů činit nemohly. I ony byly nuceny soustředit 
do svých rukou větší oprávnění,než měly doma. I ony sledovaly zásadu,že co 
okupanti nakázali, neplatí.Žádná exilní vláda nezašla však tak daleko,jako 
československá, v přisvojování si skoro naprosté všemoonosti. Poláci na 
příklad uplatnili princip kontinuity dooela jiným způsobem než my.Měli 
presidenta - dokonoe nastoleného nesporně podle ústavních předpisů a od 
první chvíle spojenci uznaného- měli vládu s plnou kompetencí opravdové 
vlády a jejioh Rada Narodowa měla v podstatě všeahna práva vi voleného je
jioh parlamentu.V této Äddá byly zastoupeny všechny poWLké politické stra
ny a tek tam byla nejen skupina vládní, ale i oposiční. Také tisk byl vládní, 
oposlční a nevázaný na tu či na onu skupinu.Js pravda,že na britské půdě 
nemohla žádná exilní vláda zakázat oposiční tisk,protože ani britská vláda 
neměla právo potlačovat oposici na vlastní půdě. Pro všechen tisk,anglicky oi 
v některé kontinentální řeči psaný, platily stejné svobody, formované záko
ny a tradicí. Ale za válečných poměrů bylo k založení nového periodického 
tiskopisu- anglicky či jinak psaného - potřebí úředního povolení, vlastně 
povolení k odběru papíru,jehož byl nedostatek. Exilní tisk potřeboval k 
získání přídělu podporu a doporučení od své národní vlády. Polská vláda si 
pro oposiční tisk příděl vyžádala,československá vláda nejen tuto podporu 
odmítla, ale dokonce v případě ’’Věstníku” kolonie,organi sace to britských 
státníoh příslušníků , britské úřady na ten list upozornila a způsobila jeho 
zánik. Tak vznikla situace,že vedle tisku vládního a na vládě bezprostředně 
závislého,byl na dlouho jen tisk českých komunistů,kteří si své tiskoviny 
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založili dříve, než byl papír dán na příděl. listy zřízené piod tímto 
opatřením dostaly papír, i když množství bylo přísně kontrolováno.

Velmi povážlivé a neklid vzbuzující bylo složení nejen vlády,ale i Stát
ní rady.Ve vládě nebyl ani jeden národní demokrat, ani jeden živnostník a 
republikánská strana, doma nejsilnější a zastoupená na vedouoíoh místeoh 
ve všeoh vládáoh republiky, byla zde zastoupena toliko dr. Feierabend an, jejž 
sotva kdo považoval za skutečného representanta republikánské strany.Byl 
však Benešovým osobním přítelem.K agrárníkům býval někdy přičítán i ministr 
vnitra dr. Juraj Slavik, ale ten již od let byl členem diplomatické služby 
(posledně byl vyslanoem v Polsku) a nedalo se jej také považovat za před
stavitele agrarismu. I on byl jedním z najpevnejších sloupů Benešovy skupi
ny. Velmi žalostné bylo zastoupení lidové strany,ač Msgr. krámek byl formál
ním předsedou vlády. ■‘■’ento kdysi velmi ksyts bystrý a vynikajíoí politik 
byl již velmi neduživý a všeohno nasvědčovalo,že začíná podléhat senilitě. 
Ze sooiálně demokratiokýoh politiků se ve vládě ooitli jen iaužové druhé 
garni tury »kdežto mnohavnásobný ministr a dokonce i náměstek předsedy vlá
dy Rudolf Bechyně a nesporně jeden z nejpřednčjšíoh vůdoů této strany, do 
vlády nebyl pojat.Dostalo se mu ovšem bezvýznamné funkce předsedy bezvýznam
ného a bezprávného sboru, jímž byla Státní rada. I z tohoto místa byl dr. 
Benešem jcdw-o dne prostě sesazen, když se dostal do konfliktu s gen. Ingrem, 
jejž obvinil, právem,že propaguje a snad i připravuje vojenskou diktaturu. 
Všechna důležitá, místa byla obsazena příslušníky Benešovy strany českoslo
venských sooialistů a ovšem jeho nejbližšíoh důvěrníků.Ministerstvo zahra
ničí spravovali Jan'^a««^ a dr. Hubert Ripka, národní obranu gerulngr za 

pomooi gen.Vieste, vnitro (jež dozíralo na příslušníky exilu) dr.Juraj 
Slávik.Všeohne ostatní minister dtá místa byla podružní a bez politického 
vlivu a nebyla ničím, než dobře placenou sinekuroujttéž lze říci i o 
členství ve Státní radě.1 pro ni platil stejný klíč a i zde sociální demo-♦
kraté pochodili špatně,ač lépe, než ostatní strany s výjimkou čs.socialis
tů. I v tomto čistě poradním sboru,který směl jednat jen o tom, co mu k 
úvaze předložil president republiky a který směl odpovídat toliko doporuče
ními a byl bez práva jakékoliv iniciativy (ač byl jednoho dne povolán,aby 
znova zvolil dr.Beneše^Smasx^Sntri^x, nebylo jediného národního demokrata, 
živonostníka a zastoupení republikánů bylo docela směšné. Vše ohna jednání 
končila jednomyslně. Odchylné názory nebyly projeveny ani v diskusi. Nebylo
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nejen oposioe,ale ani nezávislých členů. Ozval-li se někdy opatrný kritický 
hlas,přijel od některého z odvážnčjšíoh socialistů,jako byli soo. děnu Bechy
ně, nebo čs. socialisté Uhlíř a F lfíi . Když byl Beohyně degradován z funkce 
předsedy na prostého člena,byl na jeho místo postaven z doby války legií 
proti bolševik&i neblaze proslulý prof. Maxa.

Tohle byly jen viditelné znaky, jež znepokojovaly hrstku politicky uvědo
mělých jtžixx příslušníků exilu. Dostavila se však opatření,jež začala znepo
kojovat i mnohé z těch,kteří nebyli jinak sohooni nebo oohotni postřehnout 
Vzdálené,ale blížící se nebezpečí.Ministerstvo vnitra,společně s minister
stvem zahraničí, jež mělo také svůj spolkový odbor, vedený prof. Nigrinam 
(mužem velmi příjemným a vzdělaným,který mne při každé příležitosti ujišťo
val, Že je také via sně národním demokratem,ač to nesmí za danýah poměrů dát 
na jevo), začalo vykonávat nátlak na snolky a organisace stejně krajanské, 
jako nov? vzniklé. Snaha usměrnit všeohny organisace v jednotnou frontu 
(jakýsi to zárodek pozdější Národní fronty) vedla k usilování nepřipustit 
žádnou názorovou odchylku. Sem/ patřilo tažení proti Spolku československých 
žen, který se zdál vládě nebezpečným a škodlivým vedle komunisty ovládané 
Rady čs.žen a pod.

Došlo ovšem k dalším, ještě povážlivějším zjevůn. Vláda nadšeně podporo
vala kampaň za neprostou jednotu odborového hnutí,jež,později vynucena, 
postavila odbory pod komunistické vedení. Začala propaganda sjednooení tělo
výchovného hnutí, osvětovýoh organisací a pod. Naprosto odmítavě se stavěla 
vláda k pokusům vytvořit, v zahraničí odbočky někdejších politiokýoh stran z 
domova, ač neměla odvahy se postavit proti tomu, že si komunisté,aniž by 
se koho ptali o dovolení,svou stranickou odbočku zřídili.V posledních fázích 
akoe vznikly organisaoe soc. dem. a čs. socialistů.

Dr.Beneš, který s takovým důrazem mluvil o nedotknutelnosti ústavního 
zřízeni z r. 1920, učinil postupně několik veřejných projevů pro zmenšení 
počtu politických stran a stanovil,že tři politioké strany je maximům toho, 
co republika snese, nebo oo se dovolí.Vs své knize "Democracy Today and 
Tomorrow", vydané již 19U0,kterou však tehdy sotva kdo z řadovýoh příslušní
ků exilu četl - uŽ proto, že jejich jazykové sohopnosti skoro ve všech 
případech na takovou četbu nestačily - předpověděl, že po válce Iminxiaonuot 

budou demokraoia nuoeny učit se v některých směreoh od komunistů
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a fašistů,protože stát bude musit zasahovat mnohem hlouběji &z nejen do 
hospodářského života,ale i do života politiokého a soukromého.

Vypuknutí války mezi nacistickým Německem a Sovětským svazem přineslo 
pronikavou změnu v opatrn4ém postupu přeměny parlamentní republiky v re
publiku preside ntskou. Komunisté,kteří dosud stáli rozhodně a velmi nepřá
telsky proti naší akci, se k ní rozhodně přidali a začali vymáhat své 
uplatnění.Podporovali Beneše,zprvu proti jeho opravdově demokratiokým 
kritikům, prolezli úřady,vládní rozhlas a získali vliv na bezpočet orga
ni sací, vládou usměrněných. Někdy r. 1944 pokročil tento vývoj tak daleko, 
že bylo zřejmé,že národ půjde z jedné diktatury do druhé. A nejeden z nás, 
kteří jsme byli znepokojeni vývojem, začal dospívat k názoru,že to nebude 
diktatura Benešova, jíž jsme se obávali, která na republiku čeká,ale dik
tatura Moskvy,jež Beneše využije a pak odkopne. Nebyli to jen staří odpůroi 
drxásuvjTs., kteří tak soudili. Také někteří z jeho dosavadních vfcelýoh 
ctitelů zakolísali. Na neštěstí,těch,kteří prohlédli,bylo málo a cesta na 
šikmé ploše už příliš pokročila.

V»«'
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Anglické dny

Vzpomínky na osudy našeho zahraničního usilovaní za války ve Velké 
Británii nelze uzavřít bez vzpomínek na náš oelkový život v oné zemi a na 
to,jak na nás působilo prostředí dooela odlišné od toho,00 jsme poznali 
před tím. Je to nutné už proto, že ta Británie, 3 kterou jsme se tehdy setka
li, byla dooěla jiná, než jak jsme si ji představovali podle lícení z rozma- 
nitýoh knih, jí hanobíoíoh, nebo velebíoích.A také proto,že dnešní Británie 
je zase docela jiná, než jaká byla tehdy. A kromě toho, je na oase zmínit se 
o některých událostech, jimž nebylo možno věnovat oelou kapitolu.

Především je potřebí uvésti,že Británie nebyla nikdy místem,do něhož 
od nás putovala obvykle početnější emigrace, jež dávala přednost jiným ze
mím. Byly zde však z dřívějška přeoe jen poměrně početné skupiny krajanů,zde 
usedlých.Mnozí z nich se v této zemi již narodili a Československo znali 
jen z vyprávění, četby a náhodných návštěv u příbuzných. Bylo zde také ně
kolik äasfax starýoh krajanškýoh spolků.Značný příliv nové emigrace nastal 
až po Mnichovu,kdy péčí Czechoslovak Trust Fund, dotovaného britskou vládou 
z prostředků, jež si v Británii uložila Národní banka československá,vznikl 
pomocný výbor pko uprchlíky z Československa.Formální správou tohoto fondu 
bylo pověřeno několik politiků,většinou socialistických,kteří núžsmm spíše 
representovali fond před veřejností a do vnitřních záležitostí nezasahova
li. Skutečná správa fondu i ponočného výboru připadla placeným zaměstnancům, 
kteří zase byli vybíráni z řad osob náležitě levicově založených.Ve skuteč
nosti v Jemu vládl amerioký komunista Hejfctian Field, jemuž za jeho zásljthy o 
podporu komunistického hnutí odplatili po válce komunisté za železnou opo
nou několikaletým žalářem,? otože o něm usoudili,že byl ameriokým vyzveda
čom. Jistě jim nebyl, ale jako jeho bratr platil za přátelství s některými 
českoslovenakými a polskými komunistickými pohlaváry,kteří měli to neštěstí, 
že upadli v nemilost.

Jak jsem již na různých místech uvedl, Field poskytoval pomoc skoro vý
hradně komunistům a naneokým sooiálním demokratům a odmítal ji i ^eskoslo- 
venšký«X sooiálním demokratům,kteří podle jeho úsudku,trpěli nacionalistic
kými a fašistiokými sklony.To mělo za následek, že vlna emigrace z
Československa, jež přišla do Británie, byla zásadně nepřátelská naši akci 
za svobodu, nebo alespoň k ní chladná a většinou zůstala trvale mimo naše
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řady i sa války samé. Strsnickost tohoto postupu vedla k tomu,že byla zří
zena druhá pomocná akoe, jíž stála v čele paní Benjaminové v Leamington 
Spa, funkcionárka ženského odboru labour Party» lato akoe se vyhýbala stra- 

niokosti, ale omezovala so většinou na to,že do Británie dodávala mladé 
dívky jako pomocnice v domácnosti. S pí. Benjaminovou jsem se 3ešel v Krako
vě a později narazil na ni v Leamingtonu. Ač záslužná, neměla tato akoe tako
vou důležitost na utváření našeho emigračního života, jako ona, kterou di
rigoval Field, už proto ne,Že neměla k disposiai tak značnýoh prostřed
ků, jako měl po ruoe Field a jeho partneři.Ještě dlouho po váloe nebyly 
tyto prostředky vyčerpány.

Mimo pomooné akoe se dostala do Británie jBNmhms*ka  ještě hrstka osob, 
jež se bez nich obešly.Byli to většinou příslušníci diplomatické naší služ
by, zpravodajci, zejména ze skupiny plk. Moravce, o jejichž dramatickém 
odletu z Praby jsme věděli ještě doma a dále ještě někteří zvláště prozí
raví podnikatelé a pod., kteří se do bezpečí dostali na vlastaí pěst,nebo 
s pomocí jiných úředních nebo poloúředních činitelů.

Hlavní vlnou nové emigraoe byla ovšem armáda, jež v červenci 1940 byla 
dopravena z poražené Francie. S ní do Británie přibyla pař-ížská složka 
akce, vyslanectví, Národní výbor a hrstka civilistů.Armáda zůstala v Bri
tánii do Června 1944, kdy začala invase do 3vropy a československá brigáda, 
odeslaná na frontu, byla včleněna do kanadského vojenského útva rvu Značná 
část příslušníků armády zůstala však 1 nadále v Británii a zůstala zde 
i vláda, Státní rada , jakož i nadměrně rozrostlý úřcdniaký aípaet Státního 

zřízení československého, lidé na něm závislí, rodiny, školy a ovšem i kra
jané v Británii trvale usazení. Teprve v polovině r.1945,po návratu vlá
dy do Československa, začala hromadná evakuace nejen zbytků armády,ale i 
aivilních zaměstnanců úřadů, stejně jako ostatních čs. občanů a ovšem také 
i značné části krajanů - britských státních příslušníků- jež se sice nedalo 
považovat za emigraci,ale jež naše zahraniční vláda velmi naléhavě zvala 
k návratu do vlasti, mnohým z nich již neznámé. Kře janské řady opravdu 
značně prořídly a z emigrace samé, politické i vojenské, zůstaly v Britá
nii jen nepatrné zbytky.

Velká většina pozdějšího exilu & zejména armády přišla do Británie 
oklikou přes různé země po krátkodobém pobytu. Polsko dodalo nejen trosky
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čs. legie, ale taký ty příslušníky vojenské skupiny,kteří byli před vypuk
nutím válkv odesláni do Franoie. Pozdější skupina příslušníků legie v Pol
sku přišla do Francie za války.Jednotky z Francie se přeplavily do Británie 
i s určitým počtem nevojáků, zejména příslušníky rodin a skupinou kolem 
pařížského Národního výboru a vyslanectví. Přišli ovšem také někteří,kteří 
se do Británie dostali jinak, než s hlavním proudem. Nicméně, všichni měli 
za sebou jen velmi krátkodobý pobyt v hostitelské zemi. Naproti tomu drti
vá většina íičastníků akce zůstala v Británii čtyři až pět let. To byl po
byt dO3t dlouhý, aby měl značný vliv na tuto emigraci samu. Kromě toho, v 
žádně zemi dřívějšího přeohodného pobytu nebyl přístup k tamnímu obyvatel
stvu tak snadný, jako zde.

Civilní uprchlíci se ovšem dostali do přímého a bezprostředního styku 
s místní veřejností vlastně ihned po svém příchodu.Žili mezi ní a musili 
se s ní nějakým způsobem sžíti. Mnoho tomu napomohla ovšem pomoc,poskytnu
tá krajany v zemi usedlými, ač civilisté první vlny většinou o tyto krajan
ské kruhy nestáli. Rychle se sdružili do skupinek, organizovaných Pomocným 
výborem,pod jehož uátatmahfdi obvykle do Británie přišli. Poroto^e Pomooný 
fond měl velmi vyhráněné stranické měřítko, bylo vedeni těchto skupinek 
skoro bezvýhradně v rukou komunistů a velmi levicovýoh socialistů. S těmito 
skupinami většina exilu neměla dooela žádných styků,Nemohu také o jejich 
činnostvmnoho říci. Stalo se, že jsem byl pozván jednou z těhhto skuninek, 
abych tam proslovil přednášku- nevím již o čem- a zjistil jsem při tom, 
že nředsedou byl bratr Rudolfa Slánského Richard,také skelní komunista a 
také nozdější obět čistek v komunistické vládnoucí kastě v poúnorovém 
Československu. Také ostatní funkoionáři byli komunl stá.Ýimeo tom nemohu 
říci, protože nesporně mne měli dost po jedné návštěvě a já také jich 
měl dost.

Armáda měla ovšem možností k styku se svým okolím dooela značné.I v 
době,kdy jsme dleli pod strany v táboře v Cholmondeley Park, odvážili se 
již po několika prvních dnech někteří jednotlivci a podnikli asi půlhodi
novou oestu do sousedních osad i do města Whitchurch,kde byla později 
škola, na níž má doera maturovala. Pokud vím, vydal se jeden odvážlivec až 
do Chesteru a vrátil se náležitě pozdě,docela zničen dvěma dlouhými pochody.
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Veřejných dopravních prostředků se nepoužívalo pro nedostatek peněz, a 
snad ještě více pro neschopnost se dorozumět. Přesídlení do Laamingtonu 
Spa a do jeho okolí ovšem docela odstranilo fysickou námahu stýků-byli 
jsme právě uprostřed místního společenství, růstala ovšem ta hlavní pře
kážka, totiž neznalost řeči. Znalost angličtiny nebyla u nás nikdy ani sda- 
leka tak rozšířena,jako francouzštiny, ruštiny a němčiny. Ale i ti z nás, 
kteří jsme přibyli do Británie v blahém přesvědčení,že anglicky dovedeme, 
byli jsme velmi r .e vyvedeni z této iluss.Většinou jsme prošli doma 
krátkým kursem,v němž angličtině nás učit obvykle ne Angličan,ale nešineo, 
který,al již jinak uměl anglicky sebe lépe, obvykle nám vtloukal do hlav 
výslovnost hodně přibližnou,jež v našem podání byle ovšem ještě vzdáleněj
ší skutečné mluvě.A tak, kdo se domníval, že mohl-li číst 3 větší nebo 
menši námahou anglické knihy a noviny, zjistil k svému překvapení,že ani 
trochu nerozumí tomu, co mu říkali Angličané a Že oni také nerozumí tomu, 
oo jim říká on.Nebyla to jen výslovnost setna,ane také fraseologie a přízvuk. 
Trvalo hezky dlouho, než jame si unsyx přivykli rozlišovat to,xo se nám 
zdálo být shlukem nesrozumitelných skřeků a než si domor<*>4ii.  zvykli na naši 
docela neobyčejnou výslovnost a přízvuk.

Ovšem, byli jsme v Británii dost dlouho, aby si každý z nés mohl opatřit 
alespoň obstojnou znalost řeči.V armádě vedli dlouho nešťastný pokus brit
ských výchovných institucí oblažit nás "Basic English". (0 tom jsem psal 
na jiném místě) ”ezi civilisty, kteří se sekupilů kolem československých 
úřadů a kteří měli vlastně největší možnosti a příležitosti se neučit 
anglioky docela dokonale, byl slušný počet těch,kteří se obešli docela 
bez angličtiny. V Londýně, v blízkosti našich úřadů, byly dvě české restau
race ( v jiných místech byly další), v úředních budovách byly kantíny a 
konečně v Lenině byl tehdy již bezpočet prodejen pokrmů se samoobsluhou. 

Londýn byl tehdy zaplaven BÄJEÔRafci cizozemci a zařídil se podle toho. 
Velké obchodní domy si opatřily tlumočníky. Protože jsem jioh nepoužíval, 
vím jen od přátel, že na př. ve známém obchodním dome Selfridgos Čechoslo
vákům při nákupech pomáhal pan Kos. A kolem úředních budo^fse pohyboval 
bodrý pan Steinitz,který míval velký obchod v Praze, na Václavském náměstí 
a nyní se velmi dohře živil tím,že opatřoval hodinky,prstýnky,plnicí pera 
a pod., většinou již z druhé ruky. Znal jsem ho a jednou mne vzal s sebou 
na nákupní cestu. Ža jeli jsme do londýnského"ghets" (Whiteohapel a Shore- 
ditoh byly v onu dobu tak žiůovské,že všechny obchody byly v sobotu zavřenyRudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 731
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a otevřeny místo toho v neděli.) Zde prodávali v obchodech i na ulioíoh 
všeohno možné, potraviny, oděvy, nábytek, ozdoby a šperky všeho druhu, 
plnicí pera a pod. Pan Steinitz zakoupil několik ostarožníoh plnicíoh per - 
v obohodeoh jich byl tehdy nedostatek^ paní Steinitzová je vyprala,že vy
padaly jsko dooela nové, koupil nějaké ozdoby a paní Steinitzová je vylešti
la a zákazník byl spokojen. Platil sice za nákmxpkmisnk nákup trochu víoe, 
než kdyby šel do obahodu a koupil předmět dooela nový,ale ne každý měl k 
tomu odvahu. Z toho,že pan Steinitz byl zaměstnán od rána do večera jsem 
mohl usoudit,že měl zákazníků dost,i když jsem sám k nim nepatřil.

Mohlo by se zdát,že troohu karikuji náš život v Londýně,ale na podobné 
zjevy se dalo narazit také mezi jinými národními skupinami. Zejména to platí 
o Polácích,jichž bylo mnohem více než ná3 a důsledkem toho bylo,že i po 
skončení války mohli po dlouhá lota v některých střediscích žít docela mezi 
sebou. Tomu ostatně napomáhalo,že oivilní emigraci britské úřady z praktic
kých důvodů soustředily tak, aby pří.slušníci jedné národnosti byli pokud 
možná v téže části Londýna.V Londýně jsou dosud polské obchody,mají 
vlasthí kostely, spolkové domy, zábavní podniky a dosud zde vychází polský 
psaný denní list. Mladí Poláci,narození v Británii, prošli již anglickými 
školami,ale skoro všiohni navštěvovali také školy dopInovací,kde jim 
vštípili znalost jejich řeči a historie. Znám slušný počet Poláků,jejichž 
znalost angličtiny jim stačí na to koupit si lístek na podzemní dráhu ne
bo v autobusech a na různé nákupy,pokud možná v podnicích se samoobsluhou. 
Nesporně tako skupina dnes kvapně vymírá,ale rozhodně dosud existuje^pribt: a 
prosta je a vždy byla větší než naše, ujÉ proto,že polské skupiny byly vždy 
podstatně větší než naše. Také dnes je jich v Londýně více než nás.

Dalo by se to vysvětlit tím,že drtivá většina našich lidí považovala po
byt v Británii za dooela přeohodný. Chtěli se vrátit domů a moudře či nemou
dře usoudili, že se bez angličtiny docela dobře obejdot^ve evém dalším ži
votě. Nemohli vědět,že by nejeden z nich byl učinil lépe v Británii zůstat 
a že se mnozí budou také skutečně s velkými nesnázemi vracet do země,kterou 
v naivní důvěře ve sliby režimu zbytečně opustili. Povážlivé však bylo,že 
značný počet osobností vysoce postavených,členů Státní rady a úředníků, se 
nesnažil opatřit si alespoň takové znalosti anglič4iny,aby se mohli odvá
žit do společnosti nebo do obchodů bez tlumočníků. Ze ýnéna lidé,za stáva jící 
politioké funkce, ffiěli pamatovat na to,aby mohli vejít ve styk s politioký-
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zdmi a novinář&ými knihy. Značná část na Sloh politickýoh činitelů neměla 
žilných styků toho druhu a státní Činitelé se ostatně dívali nevlídně na 
každého našeho člověka,třeba nolitika a novináře,který by takové styky 
vyhledával. 0 té neznalosti,Jež oohotně přeneohala representaci naší 
akoe komunistům a jejioh pomocníkům, kolovalo mnoho humornýoh historek, 
většinou spojených se jménem paní Tngrové. Mohu zde uvésti jeden případ, 
opravdu typický,jehož jsem byl přímo účasten.

V době,kdy jsem již žil v Londýně a armáda byla přeložena do Doveroourt 
Bay, Poblíže moře, vyzval mne jednou Bohumil Laušman, abyoh s ním zajel na 
návštěvu armády. Měl tam jakési jednání s aoudil, že i mně bude prospěšné 
sejdu-11 se so starými kamarády a poznám-li, jak žije armáda.A protože je 
přetížen praoí, žádal,abyoh všechno, včetně jízdence opatří&Fytáhl z kapsy 
peníze a řekl, že mne to pochopitelně nebude nic stát.

Myslil jsem,že Laušman potřebuje společníka, ale brzy jsem poznal,že 
potřeboval tlumočníka. Ale ani jedno ani druhé mnS nevadilo.Vzal jsem si 
v ministerstvu dovolenou a zasel na oddělení vojenské propagandy s dotazem, 
•Jfení-li Doveroourt Bay "restricted area", to jest oblast, do níž v době 
války bylo potřebí zvláštního úředního povolení k příjezdu. Bylo to opatření, 
diktované zprvu nebezpečím invase do Británie a pak nutností utajit spoje
necké přípravy na invasi do Evropy. Mu drei na tomto oddělení mně sdělili,že 
povolení nenotřebujfene, pokud ovšem máme v povinné občanské legitimaci 
povolení vzdálit se z místa pobytu bez zvláštního povolení.To jsme měli a 
tak jsem koupil zpáteční lístky a jeli jsme. Jaksi automaticky jsem vyřizo
val různé věci,jako oběd ve vlaku a pod. A když jsme dorazili do Doveroourt 
Bay a zašli do hotelu Alexandra, narazili jsme na první potíž. Informaoe 
oddělení vojenské propagandy byla nesprávná -Dovercourt Bay byla končina, 
do níž příjezd byl zakázán kaŽdwrm osobám, nemajícím zvláštní povolení. 
Měli jsme štěstí,že nás nechytila vojenská policie hned na nádraží.Rozhodně 
nám však odepřeli nocleh,pokud si nepřineseme od místní policie povolení 
k pobytu. Protože Laušman měl dokumenty člena Státní rady, jež mu poskytovaly 
různé výhody, žádal jsem ho, aby šel se mnou na policii a aby svým výsadním 
postavením kryl mne. A tu jsem slyšel k svému překvapeni,ž si tento jinak 
inteligentní a jistě dosti vzdělaný muž netroufá pustit se do vyjednávání. 
Velmi mne to překvapilo,protože každý člen Státní rady měl volného času 
vío než dost,aby se naučil anglicky a konečně,bylo přeoe nepochopitelné,že 
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by někdo povolaný dělat politiku , nesnažil se hodně ölst a s Brity se stý
kat. Ale, nezbylo než dojít na polici. Vzal jsem i Laušmanovy dokulnenty a na 
cizineckém oddělení vyložil, že jsme byli mystifikováni. Policista,který se 
na dokumenty zběžně podíval, řekl, že by nás mohli zatknout a poslat nazpět, 
ale "kdo si bude přidělávat zbytečnou práci", a vepsal do dokumentů, že 
jsme přijeli a přihlásili svůj příjezd, načež se ptaé”, jak dlotoho ohoeme 

tam zůstat. Řekl jsem mu, že bychom rádi tam zůstali plně dva dny a třetího 
dne ráno odejeli. Policista na to:"Ono by se mohlo něoo přihodit,oo by vás 
zdrželo a tak oelé tři dny tu můžete zůstat a já vám potvrdím,že jste 
třetího dne hlásili odjezd ranním vlakem následujícího dne." A vepsal to 
do dokumentů, že jsme se řádně z Dovercourt Bay odhlásili.To mi dodalo odva
hy a žádal jsem jej,aby náš výlet bez povolení nehlásil do Londýna.Poli
cista na to:*  To by vás stálo pokutu a mně by to způsobilo zbytečnou prá
ci. Ale pmatujte si, napříště si opatřte spolehlivější informace".

Odešel jsem uspokojen z policie a viděl, jak pravdivý je plakát,vyle
pený u vdhodu do tohoto policejního úřadu, adresovaný "našim zahraničním 
přátelům" (V místě byl také slušný počet uprchlíků z Belgie),který jim 
radil, xter pot^ebují-li nějakou pomoc nebo radu,aby se obrátili na poli
cii.

Přenocovali jsme v Dovercouttu,ale Laušmana pobyt velmi nebavilOznámil 
mi,že ráno sdsi odjede axa-dttBjrkn abych všechno zařídil v hotelu, včetně 
zanlacení jeho i mého účtu.On se tím nechce zdržovat.

0 té návštěvě není potřebí jinak referovat. Zmiňuji se o ní jen proto, 
abych ukázal, že i význačný člen naší zahraničí akoe,který v politice její 
hrál význačnou úlohu, se nesmažil opatřit si alespoň základní znalosti řeči. 
Laušman mezi vOdoovskou -snad bych měl říoi podvůdoovskou-skupinou nebyl 
tím nejhorším. Ale žalostná jejioh neschopnost vidět,co se děje ve světě 
a kam se řítí naše akce, byla jen důsledkem jejioh nezájmu sledovat z 
vlastní píle co se děje. Byla to jejioh škoda,ale také a to především škoda 
naš.Xávislí na informacíoh "shora",z vládního tisku a rozhlasu,nebyli 
schopni si učinit rozumný úsudek a učinit pokus zabránit sebevražednému po- 
ohodu do kats strofy. Tcfje také jediný důvod,proč uvádím případ Laušmanův ja
ko ukázku msMŠáHmxtů nevědomosti,jež přišla nám všem draho a která nebyla 
nijak ojedinělá.
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Anglické dny (II)

lined po příchodu do Británie jsem si uvědomil,že oficiálni kruhy střeží 
přeŽárlivě co povezu jí za své výlučné oprávnění udržovat styky nejen s ci
zími úředními kruhy,ale i s tiskem a lidmi veřejně činnými. Neohápal jsem si
ce důvody pro to a považoval jsem to nejen za pošetilé,ale i za škodlivé, 
protože kam re nedostane kulhavá úřední iniciativa,často pronikne obvyklé 
přičinění jednotlivcovo, jež může podepřít úřední akoi. Ale toWo stanovisko 
našich vůdčích činitelů mne příliš nepřekvapilo. T doma sl naše ministerstvo 
zahraničí docela pošetile činilo nárok na monopol styků s cizinou a uplat
ňovalo toto nazírání i vůči novinářům.A tak, jako všiohni ostatní, pokud ne
byli pojati do kasty privilegovaných, znal jsem zprvu jen lidi, na něž jsem 
čirou náhodou narazil a s nimiž jsem oelkera neměl mnoho společného.Náhoda, 
kteří mi však v životě již tak často pomohla,umožnila mi,že jsem bez vlast
ního přičinění navázal styky celkem rozsáhlé a pro mne neobyčejně užitečné.

Když jsem ještě bydlil v Sutherland Avenue, kde jsem se uaadil hned po 
svém příjezdu do Londýna, docházel jsetn s rodinou do nedalekého Czechoslovak 
Centre v Clifton Gardens. Bylo to něco mezi klubem a restauraoí a prodávali 
tam dcbrou českou stravu za oeny přijatelné uprohlíku s příjmy dooela skrom
nými. Mohli jsrae si tam posedět a sejit se se znvmýni. Zde na mne narazil 
jednoho dne pan Sušický, jejž jsem neznal,nebo se alespoň na něho vůbec ne
pamatoval. On však o mně věděl z doby, kdy jsem byl jedním z vedoucích činov
níků Volné myšlenky československé. 0 něa samém nevím mnoho,rozhodně jsem 
nevěd?!, jak se dostal do Británie- jistě ne s armádou-a kdy sem dorazil a 
co zde dělá.(*)  Sušický byl ve styku se zdejšími volnými mysliteli a pova
žoval za svou povinnost mne s nimi svésti. Internacionála Volné myšlenky, 
jež od svého založení sídlila v Bruselu, byla za války přenesena do Londýna 
a v jejím čele byl nyní poslední voleVý místopředseda p.Bradlough-Bonner, 
potomek slavného autora protináboženských borožurek.(Některá z nich,stej
ně jako některé spisy stejně slavné jeho manželky Hypathie, byly přeloženy 
do češtiny. ) Jeho slavný předek sa vepsal do britských politických dějin 
tím, že když byl zvolen do poslanecké sněmovny, byl z ní vyhoštěn,protože 
odpíral složit náboženskou přísahu. Teprve mnohem později bylo dovoleno 
besv“růc!ii,aby dali jen čestné slovo. Pan Bradlough-Bonner byt předsedou
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Svazu racionalistů a nakladatelem knih asi téhož sněru,jako Nakladatelství 
Volné myšlenka. Protože se Volnit myšlenka československá těšila v interna
cionále znamenité pověsti jako jedna z nejčilojších a nejsilnějěíoh orga- 
nisaoí,byl jsem jako její někdejší předseda uvítán vekmi srdečně a sezná
mil jsem se na jejích schůzkách i na schůzkách Sienských organisaoí s mno
ha lidmi veřejně činnými. Schůzky se konaly v budově ns Bed lion Sonare, 
Byl tu především velmi známý profesor filosofie na londýnské universitě 
0. E.M.Joad, socialista velmi individualistický,autor mnoha zajímavých knih 
o filosofii, veselý stařík, vždy s květinou v knoflíkové dírce»humorný 
rozprávěč s pronikavým kritickým smyslem. Jbad docházel velmi pravidelně na 
nedělní dopolední schůzky Ethical Society, na nichž shromáždění zpívalo na 
nápě v oblíbených kostelních zpěvů písně s modernísovaným"pokrokovým" obsa
hem. Kle zde byl tajemník této orgnnisaoe dr.Blackham»který vládnul 
"Ethical Church" na Queensway, nedaleko Bayswateru, kde sekonalo mnoho 
přednášek a schůzí různýoh pokrokových organised.Brsdlough-Bonner i Black; 
ham mi mnohem později podepsali záruční a doporučující listiny, jíž jsem po
třeboval, když jsem byl nucen přijmout britské státní občanství. Byli tu 
také zástupci drobných liberálních skupin, z nichž některé měly i málo zná
mé tiskové orgány, clo nichž jsem mohl později přispět občasnými články.

V této společnosti narazil jsem také na jednoho španělského emigranta, 
zubního lékaře a srn osobního přítele exilovaného španělského ministerského 
předsedy Negrina. Když zvěděl, že jsem byl doma příslušníkem svobodného zed- 
nářství a dokonce zastával v něm vysoké funkce, uvedl mne do exilnl španěl
ské lože, což mi při mé neznalosti španělštiny ani trochu neprospělo. Ale 
tento můj náhle nelezený zědnářský bratr docházíval také do francouzské 
lože,stojící pod ochranou Velkého Orientu fr«ncovzškého.Te konala obřadné 
schůzky v prvním patře nad restaurací Pinoliho na Wardour Street. Zavedl 
mne tam a byl jsem neprodleně přijat nejen za hosta,ale i za řádného čle
na. Polovina členů v této loži byli Francouzi»usedlí v Londýně již z dří
vějška a ostatní byli buř noví uprchlíci, nebo Angličané,kteří nechtěli 
mít nic společného s anglickými lóžemi."Grand Orient de France*  a anglické 
zednářství žili v tradičně chladném vzájemném poměru.V oné loži byl také 
jeden Šech z Paříže »ktelgý příslušel vlastně do "Grand Loge de France",ale 
ta v Londýně neměla žádnou loži. A tak br.Votioký chodil do lože konurenč-
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ní obedienoe - "Garter Orient de Trance" a "Grand Loge de Ttanoe" zakopali 
válečnou sekeru již hodně dlouho před první světovou válkou.V loži jsem na
lezl mnoho dalších známýoh, ba dobrých přátel, ochotných mi ve všem pomo
ci, jak se konečně na zednáře slušelo a patřilo. Zejména jeden z angliakých 
členů, novinář z povolání, mně v mnoha případech pomohl a byl také jedním 
z mých garantorů při jednání o naturalisaci.

Moji známí jak z racionalistické společnosti, tak i z lože měli pocho
pitelně mnoho známýoh a tak se okruh mých známých kvapně mzátaraisni zvět
šoval a také rozšiřoval. Dostal jsem se tak do kruhů uplatňujíoíoh se tím 
či oním způsobem ve veřejném životě, i když nebyli právě nejváznačnějšiml. 
To bylo již za války a po válce mi to ovšem pomáhalo ještě víoe,když jsem 
začal podnikat akce na vlastní pěst. Za války jsem ovšem neohtěl podnikat 
něoo proti vládním směrnicím, ale tyto styky položily základ k akcím pozděj
ším.

Dostal jsem se ještě do jedné další vrtvy,ač bych měl vlastně říci,Že 
příslušníci této vrstvy přišli za mnou.Bylo to ještě v Leamlngtonu,když za 
mnou do redakoe "Našich novin", přijel z Londýna slavný německý paoifista 
Otto Lehmann-Russbueldt, o němž jsem se zmínil při vypravování o mých náv
štěvách Němeoka. Lehmann-Russbueldt se dostal jako uprchlík do Británie,tě
šil se všem výsadám uprchlíka, jemuž bylo přiznáno právo asylu.Vydal zde do
konce knihu, k níž mu předmluvu nspsal někdejší šéfredaktor "Times*  Wickham 
Steed.Byl ve styku s našimi vládními kruhy a zde zvěděl,že jsem v Británii. 
Sehnal mou adresu a vyhledal mne.Zůstali jsme již v písemném styku,který se 
po mém přestěhování do Londýna změnil v pravidelné vzájemné návštěvy. Leh- 
mann-Russbuelt mne uvedl do střediska říšsko-němeoké emigrace, jíž vévodil 
ve společnosti Hanse Jaegera,který na rozdíl od Lehmanna- se ani po válce 
nevrátil do Nemecka a vydává v Londýně již po mnoho let "Bulletin on Ger
man affairs",po mém názoru přímo neocenitelnou a nepostradatelnou pomůcku 
pro každého,kdo ohoe něoo vědět o vývoji a poměrech v dnešním Německu. S 
Jaegerem mne pojí přátelství, trvající již víoe než třicet pět let.Býva
lý německý socialista je dnes britsk,ým konservativoem.

V této společnosti, politioky hodně různorodé, jsem 3e občas účastnil 
diskusí a narazil jsem zde na "nakladatele linka % o němž plši v jiné 
souvislosti. Naproti tomu jsem se zúčastnil jediné schůzky,pořádané našimi
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němeokými krajany, protože,doznám to dooela upřímně, mezi nimi jsem se ne
cítil ani trochu dona. Jistě byli mezi nimi mnozí,kteří to myslili s repub
likou i s námi poctivě,ale většinou to byli socialističtí ortodoxové,kte
ří měli mnohem blíže k Seligerovi, než k někdejším aktivistům. A mnozí se 
lišili od henleinovoů jen svou láskou k Marxovi a byli stejnými separatis
ty, jako henleinovd. Rozdíl byl v podstatě v ten,že zatímco Henlein milo
val Hitlerovu Třetí říši, oni toužili po splynutí s jakýmsi socialistickým 
Velkým Německem. I mezi těmi loyálními Němci jsem navázal některé styky, 
ale jako za dob republiky tak i nyní jsem se shodl spíše s Němci z Německa, 
než od nás.

Ryla to také náhoda, jež mi otevřela cestu ještě do jiných vrstev brit
ské společnosti. Na Baker Street jsem jednou zahlédl krám, na jehož oknech 
byly vylepeny letáky, zvoucí do organisace "Never again". Leták varoval 
před tím, abychom se nedali znova oklamat Němci.Vesel jsem do místnosti a 
ptal se, berou-li za členy dzozemce. Dvě dámy, jež tam seděly, jedna z 
nich byla paní Tennantová, manželka známého velkoprůmyslníka a druhá 
"Hon. Mrs. * Ryder, se na sebe podívaly a souhlasně potvrdily,že nemají ängoaä 
docela nic proti oizincům,kteří jsou proti Němcům. Podepsal jsem přihlášku, 
zaplatil členský příspěvek, zřejmě jen uznávaní a sebral kromě členské 
legitimace několik letáků s přihláškami a řekl jim,že jim seženu českoslo
venské členy a že založíme, pokud s tím budou souhlasit, československý 
odbor. Dámy 3 tím souhlasily a tak jsem zašel na ministerstvo národní obrany 
a z dů.tťbjníků, na než jsem narazil, všiohni podepsali přihlášku,včetně 
plk. Chodského (Bočka). Později ovšem musili z orgsnisace na oko vystoupit, 
protože MNO členství v této organised zakázalo. Na Baker Street měli veli
kou radostxs z našeho ús-ěohu a kvapně se rozdoli založit také skupinu pol
skou a pak ještě nějaké jiné. Na ustavujíoí schůzi naší skupiny přišly ne
jen obě dámy, ale také Indy Hellen Notting a ještě někteří páni,jejichž 
jména si nepamatuji. Předsedou jsme zvolili soc. dam. odboráře Bělinu, já

ŕ
jsem převzal jednatelství a pokladnicUjf byla jedna dáma z našeho aduaistaaiSitir 
ministerstva vnitra. Měla 3 tím veliké potíže s panem ministrem Slavíkem.

Organisace Never Again získala patronand Sir Roberta Vansittarta (tehdy 
ještě ne lorda) a podporovali ji někteří konservafvní členové parlamentu. . 
0 svých cílech vydala brožurku,jež doznala značného rozšíření. Na jedné 
cocktail party »pořádané na Vansittartovu počest, seznámil jseta se s ním a 
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také s bývalým kanadským ministerským předsedou vikomtem Bennatem, velkým 
to podnikatelem novinářským.Nabídl mi hned, abyoh po váloe přijal do Kana
dy a slíbil mi místo v některém ze svých denních listů. Při rozhovorussxx^ 

Bennet pochlubil,že zná jednoho Čechoslováka a to pana švestku. Když jsem 
mu řekl,že to jméno je až příliš běžné u nás, doplnil svůj údaj sdělením, 
že jde o presidente československého golfového klubu.To mi zase nic nepomoloj 
protože jsem ani nevěděl, že takový klub existuje. Teprve,když mi řekl,že 
ten pan švestka prodává kanadské psací stroje, byl jsem doma. Mohl jsem mu 
říci,že jsem měl doma ^vestkovu "miřsloku*  a že to byl velmi dobrý psací 
stroj. (M.Čve stká po váloe přibyl do Kanady, kde organisoval živnostenskou 
stranu v exilu. Byli jsme dosti dlouho v čilé korespondenci, jež pak z nezná
mého mi dnes již důvodu docela ustala.)

Ač jsem čím déle tím více viděl nebezpečí, hrozíoí svobodě a demokracii 
naší republiky po jejím osvobození, neviděl jsem jak účinně proti tomu ně
co podniknout. Doznávám, že jsem hodně dlouho podceňoval neodvratnost toho, 
co se stalo.N»byl jsem zasvícen do vládních plánů a viděl jen to,co mohl 
shlédnout pozorovatel, díva jíní se s nedůvěrou a podezřením na vývoj. Očeká
val jsem těyké oasy, ale nedovedl jsem si představit,že bude možno nastolit 
režim tak úplného útisku a umlčení oposioe tím,že se oposici prostě vezmou 
všeohna občanská smámx i politická práva.Myslil jsem, že se v nejhorším 
případě dostaneme tam,kde jsme byli za rakouské persekuoe v době první 
světové války. A doznávám,že jsem měl vážné obavy, že by každý pokus o ve
řejnou akci proti vládě a jejím záměrům znamenal poškození celé osvobozova
cí akce. Hodně naděje jsem skládal v englo-americký plán Amgotu. Netušil 
jsem, že se obě anglosaské mocnosti obrátí nakoneo zády k nám i k ostatním 
osvobozeným zemím.

V zájmu pravdy musím doznat,že to byla skupina gen. Prchaly,jež jediná 
stála tehdy dooela rozhodně proti naší vládě a neměla s ní a její akcí do
oela nic společního.Ač jsem měl s gen. Prchálou a členy jeho českého národ
ního výboru pravidelné osobní styky a občas äorihámSmm docházel na tácky do 
jejich místbostí v Thurloe Place, nemohl jsem přijmout nab^ídnuté mi šisnsn 
smivm členství ve výboru a nemohl jsem ani sdílet jejioh cíle a metody 
postupu. Měl jsem vždy dojem, že celá jejioh akce je do přílišné míry ovliv
ňována příkladem francouzského národního výboru gen. dr Gaullea. Vadil mi 
duch autoritářství, patrn;? na oelé struktuře organiseoe, jejioh příliš 
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rozhodné uznávání slovenského separatismu a konečně i jejioh naprostá zá
vislost na polské vládě v zahraničí.Neměl jsem také mnoho důvěry v pnimkksn»' 

politickou prozíravost a předvídavost skupiny, v níž gen.
Prohalovi dodávali rozum dr.Karel Locher a Vladimír Borin Ležák,za přizvuko
vání Jiřího Bertla. Ve výboru byli také lidé rozvážnější,ale jejioh vliv byl 
minimální u srovnání s těmito třemi, u niohž bylo vždy přání otoem myšlenky. 
Generála Prchaly jsem si vážil jako vojáka,o jeho politiokém důmyslu jsem 
měl vždy značné pochybnosti.Vzpomínám, jak jsem jednou s ním sádel na lavič- 
oe v Hyde Paritu. Politi sova li jsme, a na mé obavy z toho, co kk ohystá režim, 
reagoval Prohala prohlášením, že lined po váloe národ dr. Beneše vypráská. 
Namítl jsem mu proti tanu,že nevěřím, že národ bude vědět, eo se zde děje 
a oo se naň ušilo a dodal jsem,že se dr. Beneš vrátí domů s armádou,cizími 
diplomaty, sádlem a moukou.Bude uvítán jako osvoboditel a zápas nám teprve 
nastane a bude velmi těžký.

Zajisté,že jsem nesložil ruce v klín. Soustředil jsem se na opatrný- někdy 
i náležitě neopatrný- zápas v rámoi oficiální akoe.V Syndikátu čs.novinářů 
jsem vedl usilování o vytvoření nové soustavy tiškovýoh zákonů, jež by xaádx 
zajistila svobodu tisku i jeho nezávislosy na vládáoh. Podařilo se mi také 
přimět Syndikát, aby při jednání o vytvořeni jednotného odborového hnutí 
odmítl úžast s poukazem,že postavení novinářů je jiné, než ostatních zaměst
nanců, že jsme "svobodným povoláním”, jehož postavení je upraveno srótaamnni 
zvláštním zákonem o služebním postavehí redaktorů a /é nás tedy nelze zařa
zovat do skupiny ostatních zaměstnanců v námezdním poměru.

V londýnské a tylburské jednotě sokolské a především v zahraniční župě 
sokolské jsem vedl akci proti nucenému sjednocování tělesné výohovy a vypra
coval memorandum,jež bylo předloženo presidentu dr.Benešovi.V různýoh před
náškách jsem připomínal sokolské tradioe, jdoucí od dob Tyrše a Pflgnera. A 
účastnil jsem se práue v česle o slovenské odbočoe British Legion. Kromě toho 
jsem byl ve stálém osobním a písemném styku s přáteli v armádě, jimž jsem 
se snažil vyložit situaci a současně je nabádal,aby se vyhnuli nepředlože
ných činů. Ve volných ohvilíoh jsem pak psal pro sebe úvahy e nejrůznějšíoh 
problémech s úkolech,jež nás čekají po návratu do osvobozené vlasti,kdy 
národu, odříznutému od dění na západ" a nesporně zmatenému ofioiální pro
pagandou z Londýna,budeme musit podat informace i radu.
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Kromě toho pmlnnsmim&iHmmm podnikl jsem ovšem 1 některé akoe přímo v 

ofloiálním pmBratŘsdr středisku našeho zahraničního usilování, přímo v 
institucích, zHzených režimem. 0 tom na jiném místě. (*)

(*) Dodatečná oprava; Po napsání této kapitoly jsem zjistil,že jsem 
neúmyslně ublížil p. Sušickému. Sloužil v čs- armádě jako důstojník v hod~ 
nosti štábního kapitána a byl pro nemoc 3Uperarbi±rován,než jsem se s 
ním setkal. Můj omyl vyplynul z toho,že jsem se s ním na vojně nikdy nese
šel.
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Anglické dny (III)

Myslím, že je potřebí vyložit troohu soustavně ji, proč jsem odmítal s 
naprostpu rozhodnosti postavit se mimo oficiální akoi a proti ní,jako to 
učinila skupina gen. Prohaly, v níž ustavičně vzrůstal vliv dvou chorobných 
přímo h^steriků, totiž dr. Karla Lochera a Vladimíra Borina Ležáka. Možná, 
že Borin nebyl ohorobným vznětlivoem typu Looherova, ale že již tehdy byl 
úskočným darebákem, jakým se osvědčil v dobách pozdějších. Za tak zvaného 
"československého jara" v r. 1968 jsem Četl v pražském "Reportéru’’ íäs o- 
hodnocení Borina-Ležáka, jež svou přiléhavostí oharakterisovalo tohoto po
litického chameleone mnohem lépe, než bych to kdy byl dovedl napsat.

Příčiny mých rozpaků nebyly ani v nejmeněím nějaké obavy o osobní zájmy. 
Po stránce hmotná jsem mohl velmi snadno získat slušnou finanční podporu 
od Poláků a osobní bezpečnost ml mohly zajistit osobní styky, stále se zvět
šující. Při všem svém přátelství k Polákům jsem však vždy docela rozhodně 
odmítal každé pomyšlení ns peněžní podporu od nich,jako bych je byl odmítl 
od každé čita jiné cizí vlády. S závislostí je totiž vždy spoje
na jakási politická závislost a novinář,zejména za boje o osvbození vlasti, 
musí za každých okolností zachovat naprostou nezávislost.Být ve službách 
oizí mocnosti a vésti zápas proti legálně uznané vládě vlastní,! když s ní 
naprosto nesouhlasím, se mi zdálo nejen nevhodným, ale docela nepřípustným.

Byl zde však ještě jeden důvod,který byl především rozhodu jioíjif pro 
můj postup.Tím byl stav britského veřejného mínění,k němuž bylo potřebí 
vznésti výzvu o pomoc a podporu,protože jen cizí zásah mohl změnit postup 
naší zahraniční vlády. Ale britské veřejné mínění, v souladu s názory brit
ských státníoh i politickýoh autorit, včetně tisku, šlo souběžně s veřej
ným míněním ve Vš«oh svobodných státeoh protinacistické koalioe a bylo by 
každou naši akci odmítlo co nejdůrazněji jako rozbiječskou. Veškeré úsilí 
bylo tehdy zaměřeno na jediný sáta úkol a cíl,totiž na porážku Německa,žfcánH 
Itálie a Japonska. V tomto pevném odhodlání hrály všechny jiné úkoly a probW 
my,vlastní i cizí, úlohu velmi podružnou, i když ovšem probíhala ustavičná 
diskuse o tom, jak zařídit budoucnost.Nezměrná tehdejší popularita Churohil- 
la a Roosevelta vedla k tomu, že veřejnost ve všech válčících zemích jim 
docela slepě důvěřovala a jejich plány na budouoí uspořádání byly přijímány 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 742



jako vroholná moudrost e neměnitelné směrnice. Oba tito polobohové západního 
iAvěta věřili - nebo alespoň předstírali věřit- a při každé příležitosti to 
veřejně osvědčovali v naprostý zvrat v politice Sovětského svazu. Stalo se 
zrovna dogmatem,že Sovětský svaz nemá výbojných úmyslů, že nikomu nebude 
brát svobodu,že bude pevným sloupem nového uspořádání mezinárodních pomě
rů, v niohž se zbrojení stane naprostou nezbytností.tyalé státy budou žiti 
vedle států velkých bez všelikých obav o svou bezpečnost. ovšem všude - i 
v tom Sovětském svazu, jemuž se tolik křivdilo - bude nastolena naprostá 
svoboda, vzorn« demokracie a sociální spravedlnost. Prostě,jakmile porazíme 
Hitlera,ifussoliniho a iürohitha,okamžitě nastane na zemi pozemský ráj.

Ve světle pozdějšího vývoje to vypadá jako dětinské blouznění a byli 
ovšem lidé, kteří již za války £o dovedli pochopit. Tu a tam se ozvaly mírné 
a opatrné hlasy, nabáda jící k střízlivosti a opatrnosti. Obvykle je veřej- 
noxst, ovlivňovaná lidmi,kteří měli vidět lépe, přijala velmi nevrle. Rozhod
ně na ně nic nedala. Při jít s názorem, že leopatd nemůže změnit své skvrny 
a že Stalin se svým režimem zůstane stejným zločincem jakým je,bylo oprav
du nebezpečné a každý takovýto projev byl nutně jen hlasem volajícího na 
poušti. A skoro nikdo se neodvážil tvrdit veřejně a s náležitým důrazem - 
patrně by také ani k tomu nenalezl příležitost v některém alespoň trochu 
vlivném a rozšířeném tiskovém orgánu- že nejen Sovětský svaz přelhává svět, 
ale že také československá vláda, vedená ’’osvědčeným demokratem" Benešem, 
připravuje omezení těch svobod, jež veřejně s takovým zaníoením vyznává a 
že tak připravuje cestu k tomu, že Sovětský svaz toho vychytrale využije 
hejen proti ní, ale i proti svým ostatním sousedům. Co nemohl učinit Brit, 
bylo nad všeohny možnosti cizozemce,neznámého široké britské veřejnosti.

Je opravdu potřebí pj^tit se myslí do oněoh dob,aby se dalo pochopit, 
jak zmatené bylo západní veřejné mínění a jak pod vlivem nerozumné glori- 
fikaoe Sovětského svazu a Stalina se západní politika dostala na bludné 
cesty. Západ zaohránil sovětský stát a tím i sovětský režim a krok za kro
kem ustupoval Stalinově tu úlisné, tu výhrůžné politice,až na Taltě dooela 
odepsal jižní a střední Evropu. A veřejnost, zaslepená nesmyslnou politikou 
a propagandou svých vlád, začala dokonae vykonávat pošetilý a sebevražedný 
nátlak na své vlády,aby Sovětskému svazu vycházely ještě více vstřío,než 
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tak dosud činily.Byla tu vášnivá propaganda pro "druhou frontu",ač již xáns*  
západní mocnosti samy bojovaly na při najmenších dvou jiných frontáoh v 
Asii a v Africe. Voláni po invasi do Evropy v době,kdy západní mocnosti ne
byly na tento úhašL předčasný útok dostatečně připraveny,bylo sice vyvoláno 
a živeno ze Sovětského svazu,ale podporováno nejen sovětskými agenty v zmraM. 
západníoh zemích,ale i nerozumnou veřejností, jíž propaganda vyličovala 
S. S. S. R. za oběl sobedkosti jeho západníoh spojenců, jako jedinou zemi, jež ve 
skutečnosti bojuje proti fašismu.Kritikové vždy zapomínali, že tento protifa
šistický hrdina byl s fašisty spojen a umožnil jim jejioh počáteční obrovské 
úspěchy a že se nepustil do války 3 nimi ze svého náhle nalezeného demokra- 
tiokého pře svědčení,ale že se jen bránil,když byl napaden svým milým druhem. 
Mocné skupiny socialistů a tak zvanýoh liberálů byly hlasitou ozvěnou toho, 
co se ozývalo z Kremlu. Vlády se musily nakonec s obtížemi bránit proti obvi
nění, Že neplní své závazky - tak lehorayslně přijaté- k režimu,který již 
tehdy připravoval jejioh postupné pokoření a zničení.

Nakonec se sdítusraa ovšem situace vyvinula tak,ze^ápadní vlády začíhálý 

alespoň trochu vidět skutečnost, jaká byla, po této stránce xáx« se dosta
ly do naprostého rozporu se x® značnou a velmi hlučnou částí veřejnéhqmín^ní 
vc svých zemích.Bylo to jejich,Západu a evropské pevniny neštěstím,že si 
tuto hroznou a nebezpečnou situaci samy připravily. Co jsme mohli proti tomu 
činit my, bez prostředků a známosti v západním světě?

Jak mocné a dlouho trvající bylo toto zmatení myslí i mezi lidmi,zabýva
jícími se politikou a majícími možnostmi zjistit skutečnosti, ukazuje něko
lik příkladů z doby krátce po válce. Huse byly dosud v plném rozkvětu,ač 
Truman mluvil již o nutnosti zabraňovat šíření komunismu a nabízel Marshallo— 
vu pomoc a Churchill objevil existenci železné opony.

Od skončení války vedl jsem kampaň nejen proti komunismu,ale i proti 
pokošiokemu režimu. Většina mých známýoh mne považovala za pošetiloe,ale 
byli někteří ,kteří začínali postupně vidět - už proto,že se ozývali také 
příslůšníci jiných postižených národů a Že i nekritický tisk byl nucen při
nášet zprávy,jež byly ve značném rozporu s růžově zbarvenou propagandou. 
Přátelé mne uvedli do kroužku,který se každé pondělí večer scházel v bytě 
hraběnky Judity z Listowelu,rozvedené manželky tehdejšího ministra pošt. 
Hraběnka z Listowelu, pocházející ze staré maňarské šleohtické rodiny,byla 
sloupem matlarské propagandy v Británii a společně s jedním polským plukov-
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níkem vydávala malý tištěný časopis, věnovaný otázkám střední Evropy.Na 
schůzky v jejím domě se dostavovali nejen čelní představitelé protikomu
nistické emigrace,ale i britského veřejného Živeta.Yykái Vykládal jsem tam 
jednou,jak nepravSfivé jsou informace, dodávané jůns pokošiokou českosloven
skou vládou a öznacll za pridrta prolhanost fcotx tvrzení,že československý 
lid nastolil režim Národní fronty v vlastní vůle a demokratiokým způsobem. 
Itekl jsem důrazně, že není pravda,že by byla v Československu svoboda a 
demokracie. Námitky proti mému líčení vznesla lady Violet Bonham-Carter» 
(ledy Violet byla doera někdejšího britského ministerského předsedy a 
vůdoe liberální strany ŔSquitha, osobní přítelkyní mnoha význačných poli
tiků a zejména Churohilla, o němž napsala nadšenou,ač místy nediskretní 
knihu. 0 několik let později byla povolána do sněmovny lordů s udělením 
osobního šleohtiotví jako Lady Oxford. Vždy byla jedním ze sloupů liberál
ní strany.) ledy Violet ni položila otázku: "vy tedy tvrdíte,že president 
vaší republiky a ministr zahraničí jsou lháři?*.  Odpověděl jsem na to:"ano, 
to tvrdím*.  Na to Indy Violet rozhořčeně:*To  se přece nesluší*.  Když jsem 
jí poslal elaborát, v němž jsem se pokusil prokázat svá tvrzení,dopověděla 
mi dopisem, jehož hlavním argumentem bylo:*  my dear friend Jan Masaryk 
told me..." K její cti musím 07Šem dodat,že když došly první zprávy o 
únorovýoh událostech a o smrti Jana Masaryka, poslala mi dopis, v němž 
se mi omluvila.

Podobných případů z doby, kdy i ofloiální kruhy začaly mluvit jinak, 
by se dalo uvést bezpoečt. Posloužím jedním, z doby ještě pozdější.

Známý liberální deník Manchejj/ter Guardian (nyní vychází v Londýně pod 
prostým jménem Guardian) si asi dva roky po únorovýoh událosteah objednal 
u mne článek o persekuci v Československu.Vrátil mi jej se žádostí,abyoh 
změnil první odstaveo, v němž jsem uvedl několik příkladů toho,že perse- 
kuoe zuřila již před únorovými událostmi.Manohetter Guardian trval na 
tom,Že persekuce začala až po únoru. Na to jsem mohl jim odpovědět jen 
pohoršeným dopisem, jímž jsem je poslal k kxbx čertu.

Příklady z doby, když už i slepí mohli vidět, mohou poskytnout jakou
si představu o tom, v jakém ovzduší jsme žili za války a jakým potížím 
by se vystavil každý, kdo by veřejně vystoupil s výstrahami v době,kdy
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oelá oficiální 3truktura a s ní veřejné mínění žili v blahé® domění,že 
všeohno je v pořádku a kdy se pevně věřilo,že všechno, co kdo snad řekl 
nevlídného nebo alespoň podezíravého o Stalinovi, jeho režimu a o
jejioh naivních nebo záškodnickýoh pomahačích z jiných zemích, je jen pro
jevem fašistiokýoh sklonu a zrádnou pomocí nacismu.Nenalezl by ani forum, 
na němž by mohl pronést tyto výstrahy a napomenutí. Pro Brita to bylo sko
ro nepřekonatelné,pro emigranta nepřekonatelné docela.

Za těchto okolností jedinou možností a také jedinou nadějí jak získat 
alespoň částečný úspěch, bylo účastnit se akcí,organisovaných režimem a 
vnášet do jednáni alespoň trochu střízlivosti. Mohl jsem v Poradním sboru 
pro otázky hospodářské varovat před pošetilými hospodářskými ilusemi a 
současně se dovolávat slavnostních vládních opsi prohlášení,že o všem roz
hodne lid doma. Zdůrazňovat, že nemá smyslu připravovat zde presidentské 
dekrety o soclalisaci,když prdtK přece všechno musí nejdříve projednávat 
svobodně zvolený parlament.V tak zvaném "Slovanském výboru" se dalo klást 
nepříjemné otázky,jak to bude se slovanskými národy v Sovětském svazu.Býlo 
možno sledovat diskuse ve Státní radě a reagovat na projevy tam učiněné 
ústně nebo písemně se členy rady. A když pod patronanoí několika ministrů 
se konala porada "demokratických sudetskýoh Němců", dalo se na pozvánku 
odpovědět námitkou, že název jejich or'ganisaoe je pochybený,protože Němce 
z Cech a Moravy nelze nazývat sudetakými a doporučit jim,aby se podívali 
ne horopisnou mapu republiky,aby viděli, jaký je to nesmysl. A když naléhavě 
trvali na tom, abyoh přišel, mohl jsem jim říci do očí, co si myslím 
rjAnh7®áraTO-<ni$3®i nejen o jejich názvu,ale i o jejich statečnosti v boji 
proti henleinovství. Dalo se jim připomenout, oo říkali a jak ze chovali 
než zakotvili ns chvíli v aktivismu.

Nabylo toho mnoho, oo se dalo tímto způsobem vykonat. Stačilo to,abych 
si kvapně získal pověst rebelants a ne spolehlivému sím ově-m doznat,že 

režim mne alespoň nepraná sledoval,ale naopak, dal přednost tomu,abyoh 
se nerušeně pohyboval jako neškodná,protože isolovaná oposice v jeho řa
dách,než aby mne zatlačil k Prchalovi a Hodžovi. V oddělení pro propagandu 
v ministerstvu zahraničí věděli dobře- každý krok každého příslušníka 
exilu byl pečlivě sledován nejen aiaaáíjpýale také zvláštním oddělením 
ministerstva vnitra- že jsem postupně nasbíral známosti,jež zdaleka
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převýSlly to, oo získal?, pro sebe celá skupina Prchalova. Nechali mns 
tedy být,asi tak, jako mne před tím neehala na pokoji vojenská správa. 
Ministerstvo se mnou dokonce udržovalo jakési poloúřední styky,hlavné 
prostředníotvím prof.Nigrina,který v tom ministerstvu měl po jedné stránce 
velmi podobnou té,kterou měl v pražském ministerstvu sekční šéf Hájek. Pří
větivým osobním stykem se pokoušelo ne"nokojenoe ovlivnit a získat,když už 
ne pro ministerstvo a celý režim, tedy alespož pro dr. Mpku. Při vyjedná
váni o sblížení s Polskem objevily na př. čs. úřady najednou zájem o to,oo 
se dělo do vypuknutí války v Polsku a v naší akoi zvlášL Ač na ministerstvu 
zahraničí seděl někdejší tiskový attsohé vyslaneotví ve Varšavě Hejret, 
tento velikán o ničem nevěděl,protože úřadoval a do ničeho nezasáhl ani v 
dobrém, ani ve zlém. A tak ministerstvo mne vyzvalo, ab jroh pro ně vypracoval 
referát tak obšírný, jak to jen mohu učinit. Dali mi dokonce několik balí
ků papíru,abyc měl na čem psát. Dodal jsem jim za čas dva exempláře referá
tu a dr. Rinka mi blahosklonně dal šek na 30 liber 3 tou ovšem podmínkou, 
že po dobu války zprávu nepublikuji. Tomu jsem dostál. Jednu kopii jsem ovšem 
poslal polskému ministru války gen. Kukielovi a jiný exemplář jsem nechal 
číit různým přátelům.Když jel Ieušman do Sovětského svazu, vzal jednu ko
pii s sebou a dal ji číst pnlk. Svobodovi,který, jak mi laušman po návratu 
sdělil, plně souhlasil se vším, 00 jsem napsal.Knižně ten referát vyšel 
r. 1958 v Rotterdamu nákladem "Modré revue*'  pod názvem "československý odboj 
v Polsku r. 1939. "

Mohl jsem se tedy stýkat s některými ministry a členy Státní rady a ku 
podivu,to byli Jtomunisté,kteří byli ke mně ne jpřátelštější,ač dobře věděli, 
jak rozhodně ijsensfEKStimMitaip jsem nejen proti nim, ale i proti Sovětskému 
svazu a všemu sooialismu vůbec. Dokonoe mi nadbíhali. Snad si myslili,že kdo 
je v oposioi proti režimu, může se stát jednoho dne alespoň na čas a v ně
čem jejich vědomým či nevědomým spojencem.

Vilém Nový, jejich hlavní novinářský mluvčí, mne tahal do hostinců na 
posezení u piva.Členka Státní rady,poslankyně Anežka Hodínová-Spurná,jež 
mne v Poradním abo”u pro otázky hospodářské jinak neoznačila, než "náš 
reakcionář*  byla ke mně vždy velmi líbezná a když mne jednou potkal ve 
společnosti mé manželky,byla i tat k ní tak přelíbezná,že ji docela zmátla. 
NOvý i Nosek mi dooela soustavně nadhazovali,že doma budu pod jejioh 
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ochranou,«?, se vítězně vrátíme a nabízeli mi,že se o mne postal** Jí.Mohl 
bych se na příklad stát zástupcem šéfredaktora "Rudého práva" a obstará
val bych uspořádání listu a vnitřní službu v redakci. A jednoho dne- to 
bylo již v posledních fázích války, kdy jsem se netajil tím,že nemíním se 
vrátit do Československa - pozval mne Nosek na oběd do Státní rady,kde 
s námi seděli také Nový a Hodinová Spurná.

Mluvili jsme o všem možném , o mezinárodní situaoi,o válce, o poměrech 
v exilu a brzy jsme se dostali k mému celkem obeoně známému úmvslu zůstat 
v zahraničí. Nosek mně znova přislíbil svou protekoi i možnost působit v 
tisku a učinil najednou toto překvapujíoí prohlášení:"Beneš ohoe jen tři 
strany, my to však zařídíme, aby byly čtyři. Tak když neohoeš k nám,budeš 
mít možnost si vybrat.Vždy říkáš,že jsi nebyl fanatickým straníkem g že si 
nedovedeš představit, že bys mohl s nějakou stranou souhlasit vždy a ve 
všem. Tak si mezi čtyřmi stranami můžeš dooela dobře vybrat. "Opakoval jsem, 
že zásadně odmítám režim,v němž by někdo měl možnost předpisovat které 
strany budou a které nebudou a že si chci svobodně vybrat oo se bude líbit 
mně a ne někdjni jinému.Když na to přijde, musím mít možnost třeba si stranu 
sám založit, i když bych to dělal hrozně nerad,protože chci psát a ne honit 
se po schůzích. Nosek znova zdůraznil,že ty strany jsou už vybrané a že oo 0 
budu moci, je rozhodnout se pro některou z niob. Na to jswn mu řekl,že eö 
neměním své stanovisko a rozhodně odmítám právor^ídy úředně regulovat po- 
Sot politických stran a jejioh výběr, ohol pro dobrou vůli se podřídit. 
Rjkračoval jsem:"Uděláme to tedy tak: v budoucnu bude národní demokracie, 
republikánská strana, lidová strana a živnostenská strana a ty ostatní 
prostě zakážeme". Nosek vybuchl: "Tý jsi se zbláznil!" Upozornil jsem 
ho, že prostě aplikuji jeho koncepci politické struktury a když on může 
rozhodovat o tom,které strany budou, proč bych to nemohl činit já?

Tím diskuse skončila a oběd skončil mírným rozladěním. Nicméně, námluvy 
pokračovaly a při různých příležitostech jsem byl upozorňován,že se dopou
štím velikého "omylu". Krátoe před vládním odjezdem do Československa 
jsem se náhodně 'otkal s Noskem,který mi řekl; "Toho všeho budeš litovat. 
Je to tvá škoda,ale také naše. Já si tě jako reakcionáře více vážím,než 
všech novopečených soudruhů,kteří otočil^ na čtyráku a předstírajíce 
jdou s námi. Tobě bych věřil, jim nevěřím".
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V rámoi neverejných ak odvedených na perifeaii zahraničního ffláknimmm 

počínání, ale ne mimo ně, povahuji za nejdůležitějěí projev,jímžjsem 
prvně ohlásil své oposioní stanovisko. Je to memorandum,jež jsem 24.května 
r. 1942 poslal některým politickým činitelům Státního zřízení českosloven
ského v zahraničí. Toto memorandum,jímž jsem netajené sdělil vrchnosti, 
že s ní v mnohém nesouhlasím a proč, uvádím na jiném místě.

*<♦
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Anglické dny (IV)

Pětiletý pobyt ve Velké Británii v pohnuté době, jakou byla válka,přivedl 
nás, někoho více, někoho méně, do bezprostředního styku s anglickým lidem, 
jeho zvyky, tradioeni a politickým zřízením, prostě s oelým životem,pod
statně odlišným od všeho, na oo jsme byli zvyklí. Jistě byoh měl věnovat i 
tomu vzpomínky a nadhodit alespoň letmo, on bylo rrxwxa nejpozoruhodnější. 
Ale záměrně sa omezuji nn to, co se dotýkalo přímo a bezprostředně ná-sa nás 
a naaioh sfaah, co mělo přímý vliv na naši akci. Vzpomínky na onu dobu se 
tak rozrostly,že je opravdu nemohu rozmnožovat o dojmy ze Spojeného káxäaa 
království.

Kromě toho, ač jsme žili mezi anglickým lidem, nešili jsme s ním.Naše 
my e jejich se shodovaly jen ve společné snaze vyhrát válku. Jte dováli jsme 
se s nimi z válečnýoh úspěchů a s nimi truchli^had neúspěchy,jiohž bylo až 

do závěrečnýoh dob války skutečně mnoho. Ale jinak zůstaly naše styky hodně 
povrchní a to i těch,kteří btt?. svlékli uniformu, nebo ji nikdy neoblékli a 
jež jejich denní život uváděl v pravidelný styk s domáo'm obyvatelstvem.! 
to byla mezi ná .i jen nepatrná menšina. Lidí,kteří měli mnoho britských zná
mých nebylo mnoho. Za znamenal jsem již, jak málo našich lidi vyvinulo oprav
dovou snahu naučit se řádně anglicky. Ještě méně jich bylo,kteří se snažili 
poznat o Británii a jejím lidu jejich charakteristické znaky,jejich tradioe 
a kulturju

Je ovsem pravda,že to nebylo tak snadné proniknout hlAuběji než byl pmxanŕ 
povroh a to i tehdy, nsjyyla-li překážkou anglická řeč. Z domova jsme si při
nesli o anglické literatuře, způsobu života a celkové kultuře vůbec předsta
vy po mnoha stránkách velmi nesprávné.U nás vyšlo mnoho překladů z angličti
ny a znali xg jame a milovali nejdnoho britského autora. Ala po příchodu do 
Británie jsme viděli,že výběr,který nám pořídili naši překladatelé,řídil 
se jejioh vkusem a úsudkem a ne vkusem a úsudkem britského publika. Kdo z 
nás neměl štěstí,še nalezl informovaného poradce,těžko se orientoval v zá- 
plavě knih a autorů, o nichž nikdy neslyéel.Kupoval, nebo si vypůjčoval ku? 
knihy náhodně a ne vždy docela síastně, nenarazil na autory,kteM repre
sentovali a ovlivňovali britské myšlení.A dále,nejenže se rozcházely naše 
speoiální zájmy- my jsme myslili přece především na naši přítomnost a bu
doucnost a Britové na svou přítomnost a budoucnost- je známou skutečností,
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že národy se od sebe liší především svými tradicemi a způsobeL myšlení, My 
jsme neznali jejioh tradice a oni neznali tradice naše. Proto byly dooela 
odlišné- a často i navzájem nepochopitelné - metody našeho myšlení jim a 
jejioh myšlení nám.

■^rli jsme přátelé,ale nerozuměli jsme si vždy a v tom nejpodstatnějším, 
i když v době, kdy jsme žili pospolu, pro dočasný oil tohoto soužití a spo- 
lupráoe to nevadilo. A proto,ač nerad, upouštím od úvah o Británii, v níž 
mi bylo souzeno zůstat.

Nyní ještě některé podrobnosti, jež by snad zasluhovaly zevrubnějšího 
komentáře, ale jež z praktických důvodů musím redukovat na zmínku co nej“ 
stručnější.

Uvedl jsem již opětovně - a budu nucen se k tomu vracet v kapitolách 
o poválečných událosteoh, že proti akci, vedené dr. Benešem, stála v jáikř 
příkrém odporu a dooela mimo ni, skupina,kterou vedl nominálně generál 
Lev Prchala. To musím doplnit tím, že vedle ní b^la i skupina Slováků,trva
jící na tom,Že Slováci jsou samostatný a od Čeohů dooela se odlišující 
národ,mající plný nárok na státní samostatnost. Byli zde ovšem Slováci, 
kteří s touto separatistickou skupinou souhlasili jen v tom,že Slováci jsou 
samostatný národ,ale kteří byli ochotni vytvořit s Čechy společný stát 
česko-slovenský. Prchalova skupina souhlasila s oběma v tom,že uznávala 
samostatnost slovenského národa a jeho plnou nezávislost na národ^ceském. 
Neměla však pevného stanoviska v otázoe, má-li být republika obnovena ve 
formě dvalistioké, na způsob staré habsbur-ko-lotinské monarchie,či mají- 
li býti zde dva docel? na sobě nezávislé státy.Nutno dodat,že koncepci 
slovenské nezávislosti plně podporovali Poláci.Nevím ovšem,do jaké míry 
za tím stéla polská vtxiar zahraniční vláda,rozhodně tu však zasahovaly 
velmi vlivné polské kruhy, jako na př. vblvyslaneo Tilipovio. Tato tendence 
byla patrně značně posílela rozchodem čs. zahraničí vlády s polskou zahra
niční vlády.

Je samozřejmé, že naše oficiální akce odmítala jak samostatný sloven
ský stát, tak i oddělení Slovenska od jednotné a nedílně Československé 
republiky. Pod komunistickým nátlakem v závěrečných fázích akce připustil 
dr. Beneš v jednom ze svých vždy náležitě mnohomluvných a hodně neurčitých 
projevů »existenci samostatného slovenského národa, i když dosud s napros
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tou rozhodností odmítal pomyšlení na samostatný slovenský stát. Jeho stano
visko k dualismu bylo hodná neurčité,ale zřejmě odmítavé. Ze všech jeho pro
jevů bylo však patrno, že je osobně mnohem spíše pro utužení centralismu, 
než pro jeho uvolnění.

Se separatistickými Slováky jsem měl nepatrné, čistě náhodné styky. Znal 
jsem ovšem některé z jejioh čelných představitelů -čs. Londýn byl příliš 
malý,abyohom se všichni neznali a na sebe při různých příležitostech nena
razili. Ne souhla sil jsem s nimi a netajil jsem se tím a docela pochopitelně 
jsem nestál o styky s nimi a oni nestáli o styky se mnou.

Společenský život našeho exilu 3e soustřeďoval do některých instituoí. 
Vládní Czechoslovak Institute byl střediskem pro přednášky a podniky hodně 
oficiální povahy, zejména pro podniky mezinárodní. Ksajanské spolky sídlily 
v Národním domě, tehdy ještě na Bedford Place a temní restaurační místnosti 
byly vždy plné příslušníků brannýoh sil. Převládali tam letoi,kteří byli 
přímou součástí britského královského leteotva a nepodléhali kázeňsky čs. 
vojenským úřadům. Pozdmní armáda měla na čss naším ministerstvem národní 
obrany zakázáno navštěvovat Národní dům, ale po čase tento zákaz,ač neod
volán, upadl docela v zapomenutí. Menší význam měly n které jiné podniky. 
V ulici, zvané na jednom konci Clifton Gardens a na druhém Clifton Road, 
byly tři místnosti, kde se mohli sejít krajané a hlavně příslušníoi exilu. 
Byl zde především C'echoslovak Centre,o němž jsem se již zmínil dříve. 0 
kousek dále byl jakýsi záhadný klub bývalých příslušníků našich brannýoh 
sl, v němž panovala nálada značně oposiční. A o několik domů dále,byl po
dobný podnik,který však hostil spíše německé a maďarské příslušníky exi
lu, než české a slovenské. Do Czechoslovak Centre jsem chodil,zejména na 
počátku pobytu v Londýně, celkem často, do obou dalších jsem zašel jen 
jednou nebo dvakráte,vždy na pozvání někoho, s nímž jsem se měl sejít. 
Bylo zde ještě několik podniků plně pod komunistickým vlivem,jako na pří
klad Czeohoslovek-British Priendrhhp League. Do těch jsem však docela po
chopitelně nechodil ammirtism a zavítal tam jen když jsem tam musil jiti v 
zastoupení S>ynd kátu novinářů.

Mluvil jsem v těchto vzpomínkách výlučně o armádě a Londýnu,což by však 
mohlo vzbudit nezprávný dojem. Byly zde za války ještě celkem malé českoslo
venské kolonie v některýoh větších místech a vznikly v nich různé společky.
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Na naši akoi vlivu namely, 3 výjimkou snad Tilbury,kde Baňův závod poskytl 
zaměstnání většímu počtu našich lidí a kde sokolská jednota vytvtřila dosti 
čilý národní a společenský život v místě a také se uplatňovala plně v za
hraniční župě sokolské. Byly zde ještě rozmanité organisaoe, jako sdruženi 
lékařů, advokátů, "čs. válečné úsilí*,  jež se snažilo celkem bezvýsledně 
získat pracovní síly pro válečný průmysl, organisaoe studentů, žen,skautů 3 
pod. Tyto organisace byly bu3 docela bezbarvé,nebo pod plným komunist'okým 
vlivem. Jenom v ženském hnutí byly organisaoe dvě, jedna národní, úřady do
nucená k nečinnosti a komunistioká,jež se plně uplatňovala.Bezbarvé organi
saoe na naši akci neměly xžiiw. nejmenšího vlivu a ty pod komunistiokým 
vlivem doplňovaly jen působení komunlstloké strany.

Přes poměrně značný nočet rozmanitých organ!sací představoval exil du
chovní pustinu. Žil z opakování starých fcael, někdy hodně pošetilých,ale 

vyhýbal se všemu uvažování o problémech dne a jejich řešení.Vývoj,který 
vedl k tomu, že stítak všechno rozhodování se soustředil o v rukou dr. Beneše 
a že každý odchylný názor byl prohlašován za porušení národní jednoty a 
skoro za zločin proti státu, nebyl sohopen vytvořit veřejné mínění.Vedení 
akoe tomu nepřálo a mělo možnost uplatnit svou vůli v tomto směru. Již v 
Londýně panovala mezi námi duchovní totalita, i když se ještě nemohla opí
rat o SNB, Zvláštní poiněry, v nichž žil exil, umožnily úspěch tohoto tlaku 
na myšlenkovou lenost.A mnoho z událostí a nálad posledních měsíců akoe, 
první doby poválečné a pak i poúnorové doby v novém exilním usilování,lze 
vysvětlit tím, že mysliví jinak lidé se odnaoučlli myslit na úřední příkaz 
a nátlak.

Jednou ze zarmucujících ukázek chudoby sbt našeho duchovního života v r 
exilu byla jedinečně chudobná publikační činnost, jež byla docela soustře
děna jednak v rukou vydrvatelštva vládního "Čechoslováka v zahraničí", 
jednak propagačního ministerstva zahraničí. Je jioh publikační činnost se 
omezila na propagační brožurky a na knihy,zaznamenáva jící rozhlasové 
i jiné projevy dr. Beneše,dr. Stránského a Jana Masafcyka, kromě sbírek vy
braných úředních dokumentů a popisů utrpení našeho lidu ve vlasti.Kromě 
toho vyšlo několik velmi výběrů z básní Bezruče a Nerudy,
zpěvník, a asi dva nebo tři svazečky básní a próz pochybných exilních básní
ků. 7.a se jsme měn další důvod dívat se závistivě na činnost Poláků. Je jioh 
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publikační činnost byla opravdu veliká. Pravda,bylo jich mnohem více,ale 
za války exilní vlády nepotřebovaly šetřit a také nešetřily. Také "Naše no
viny” vydaly několik drobných taxhameta cyklostilovanýoh brožurek,jež se 
většinou do Londýna nedostaly.

Tento nezájem o literaturu ani troohu nepřekvapil, když jsme mohli vi
dět jaké veličiny rozhodovaly. Měl jsem s tím sám drobnou zkušenost.

Když mne kolegové a československo-nolské tiskové dohody zavalili spauxw 
spoustou knih, nalezl jsem mezi nimi pro Poláky právě posvátnou knihu 
Miokiewiozovu, totiž "Knihy národa polského a putování polského". Pro osvě
žení své polštiny jsem svou četbu této knihy, jíž jsem znal dosud jen 
podlejámunm jména, 4oplnil tím,že jsem si ji přeložil do češtiny. (Tento 
překlad leží dosud v mém archivu. ) Dal jsem překlad číst kolegům z "Našioh 
novin",kteří soudili, že by to mělo vyjít. Neměl jsem do toho mnoho chuti, 
ale kol. Kocourek při jedné své cestě do Londýna překlad sebral a nabídl 
jej našim vydavatelským hodnostáři)?^ několik dnů svazeček přišel nazpět 

s poznámkou J. Hejrete, někdejšího os. tiskového attaché ve Varšavě, Hejret 
soudil,že by rozhodně bylo lepší přeložit něco modernějšího. Protože mi na 
publikaci knihy právě nezáleželo - stejně jsem ji překládal pro sebe a no 
pro vydání- založil jsem ji mezi své písemnosti. Jednoho dne však, když 
jsem sed?l s polskými kolegy, zmínil jsem se o tom,že jsem tu knížku přelo
žil a zmínil jsem se také,že mně bylo doporučeno,abych přeložil něco moder
nějšího, což by bylo pro Poláky vítanější.

Toto sdělení VizJřudilo výbuch přímo hurónského smíchu a jeden z kolegů 
se mne ptal,který ohytrák( použil při tom výrazu velmi drsného a v meziná
rodních styoíoh nepoužívatelného) na to přišel.Když jsem prozradil,že to 
byl pan Hejret, musil jsem slyšet, že je to jediný Bech, od něhož by se 
dala taková moudrostí zase to bylo trochu drsnější) docela spolehlivě očeká
vat. Protože jsem věděl, co polští novináři soudili o Hejretovi a celém 
našem varšavském vyslaneotví, nemohl jsem být jejich usudkem překvapen. 
Byl jsem jen zarmouoen tím,ž? ve všeoh exilníoh národních skupin jsme 
byli po této stránce na tom nejhůře.
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Ůtěk od závazných slibů

Do zahraniční akce .isme vstupovali s jasným programem,že jejím cílem 
je obnovení Československé republiky v její staré ústavní formě,lada snad 
se ’měnou ustanovení o ochraně menšin. TH ohni vůdčí činitelé akoe se závaz
ně postavili za tento r)rogram,ač v otázce menšinových smluv nabylo této 
naprosté jednoty. Wioho nrostvnh příslušníků akoe, ze jména t^ch,kteří vstou
pili do branných sil,nechtělo mít nic společného s národními menšinami,jež 
se renublioe odměnily takovým nevděkem za to,že ze všech evropských států, 
postiženýoh menšinami, jsme se k nim chovali nejslužnáji. a nejohleduplněji. 
V této otázce byl však dr. Beneš zase nejdůrazněji pravoverný a nejvíoe 
lpěl na zachování ištesy ústavy z r. 1920 a ostatních ustanovení v totnto smě
ru. Odmítal prostě každou změnu národnostního zákonodárství •raE^o/tóaijrcDsAx 
a uspořádání. Akce, jak si ji nřed&avoval, alespoň před veřejností, měla být 

nesena i příslušníky národních menšin z republiky. Dr. Beneš současně tské 
doo-'la kategoricky odmítal každé pomyšlení na uznání slovenské odlišnosti 
od Čeohů.

Na samém počátky akoe se objevila nutnost i možnost změny poměru česko- 
slovensko-polského. Nebyla to jen akce v Polsku,jež volala po sblížení s tou
to s námi sousedíoí slovanskou zemí, jakožto nezbytností pro svobodu a 
bezpečnost Československa i Polska. Také dr. Pivard Beneš,který jinak ne- 
proslul jako polonofil,poiel velmi brzy dohodu českoslovansko-polskou do 
svého programu a již r. l%0 byla publikována společná deklarace českoslo- 
vensko-polská, ohlašující nejen spojenectví v boji proti nacismu,ale také 
i přípravy k vytvoření federace z obou států. Toto vvjednávání (o jehož 
průběhu a osudu píši na jiném místě) skončilo r. 19L-5 přerváním diploma
tických stvků mezi oběma vládami a pozdějším československým uznáním 
komunisty zřízeného a jimi ovládaného lublínského vébom ze legální vládu 
Polska.(0 federaoi s nimi ovšem vyjednáváno nebylo.)

Původní projekt československo-polského sblížení byl přijímán s napros
tým souhlasem britskou a americkou vládou a jeho opuštění s obecným poli
továním z padních mocností.Tento projekt byl Však od samého počátku 
sledován s krajní nedůvěrou ba nevraživostí vl'dou sovětskou.Tou měrou, 
jak sílil sovětský vliv na politiku čs. vlády v zahraničí,zmenšoval se
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její zájem na federaci, ba i na spolupráci s Poláky, Tento vliv byl celkem 
nepatrný dokud byl Stalin spojencem Adolfa Hitlera.

✓
Plielomem ve vývoji naší akce,jak jsem již opětovně připomenul, byl 

vznik války mezi Německem a Sovětským svazem. V tom jsme nebyli sami,kdo 
prohloupil. Západní mocnosti docela zapomněly na poučení posledních dvaoeti 
let. Jistě lze chápat,že západní monnosti, tísněné němeokými válečnými úspě
chy, vítaly tento konflikt,který jim přinesl značnou úlevu na bojištíoh. Ten
to pocit úlevy byl však velmi neopatrně přehnán dětinským přímo nadšením a 
nadbíháním Sovětskému svazu,jeho uznáním za plného spojence v boji za 
svobodu a demokracii. (Když se Itálie, i za fašistického režimu ač odpor
ná, ale přece jen v odpornosti nijak nedostihujíoí Sovětský svaz,připojila 
aktivně k západním spojenoůa, nebyla jimi uznána za plnoprávného spojence, 
ale jen za "spoluboju jícího".) Stalin byl v Británii i ve Spojených státech 
glorifikován a všechny stinné stránky sovětského režimu zamlouvány,omlou
vány a zastírány. Churchill a Roosevelt se předstihovali v podlézání Sta
linovi. Západní státníky lze ovšem omluvit (pokud to lze ovšem za omluvu 
považovat) jejich zarážejíoí sioe ale celkem známou a u nich ostatně ani 
trochu nepřekvapující nevědomostí. Dr. Beneš,který se přidal k těmto chvalo
zpěvům, nevědomý nebyl a jak zřejmo z mnoha jeho důvěrných projevů z oné 
doby, byl si vědom velmi dobře,v jakém rozporu se skutečnostmi mu známými, 
jsou jeho veřejné chvalozpěvy na sovětského diktátora a jeho režim.

Rozchod obou spojenců, Hitlera a Stalina měl pro dr. Beneše jeden zvlášt
ní a potěšivý význam. Dr. Beneš byl totiž od samého počátku rozmrzen na zá
padní státníky nejen pro Mhichov, jejž více než za pohromu Československa 
považoval za hrubou urážku na něm spáohanou, ale také proto,že západní 
státnici mu kladli podmíriky,když se dožadoval uznání.Viděl,že nejsou ochot
ny mu vyhovět ve všem a byl proto od první chvíle rozhodnut opřít se o 
Sovětský svaz. Spoléhal při tom, že kdyby se dostal do potíží se Sověty»budou 
to západní mocnosti, které jej podepřou.Bylo to typioké opakování jeho 
zahraničně politické konoepoe,jež již jednou přivedla Československo do 
kata strofy.

Válka mezi N meckern a Sovětským svazem začala 22. června 19hl a již 18. 
července sjednal dr. Beneš spojeneokou smlouvu se Sovětským svazem,po níž 
následovalo několik dalšíoh smluv, z nichž každá nás vázala těsněji k So
větskému svazu,až se toto spětí ukázalo smnbcmisaBjým pro nás smrtonosným.
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československý diplomatický zástupce v Sovětském svazu Fierlinger 3e xtadt 
dal plně do služeb Moskvy a také pplk. Svoboda, z milosti Sovětského sva
zu náčelník kvapně zřizovaných československých branných sil ns půdě so
větské, nebyl ničím, než výkonným orgánem sovětských autorit.Není pochyby, 
že zde bylo mnoho důvodů, aby někdo do Sovětského svazu zajel a udělal tam 
rázným způsobem pořádek. Otá zkou je, byl-li dr. Benes k tomu osobou vhod
nou a nebylo-li by mnohem opatrnější a účelnější vyjednávat z londýnského 
bezpečí se sovětskými držiteli moci. Alespoň v prvních dobách byl Kreml 
oohotn zastírat své úmysly a vyhýbat se v-emu, co by odhalilo jeho faleš
nou hru. Ale jako mnoho jiných, kte/tí doplatili ns svou samolibost,byl i 
dr.Beneš přesvědčen o tom, že i kdyby b^la jeho protistrana sebe ničemnější 
a úskočnější, jej nenapálí,ba ani áe z úcty k němu nepokusí jej napálit.

Nutno zde dodat, oo sice nebylo známo široké exilní veřejnosti,ale 
mohlo a mělo také být známo každému , kdo četlxaimvpm pozorně alespoň 
anglicky psaný denní tisk,že dr. Beneš podnikl svou oestu do Moskvy proti
vůli britské vlády a dokonce proti jejímu značnému odporu. Nemohu potvrdit 
z vlastního spolehlivé^poznání, oo se později v Londýně šeptalo,že brit

ský odpor zašel tak daleko,že odepřela dr. Benešovi dát k cestě letad
lo a že ustoupila teprve až když Sovětský svaz nabídl Benešovi letadlo vlast 
ní,takže spor s Benešem by se byl stal sporem mezi Británií Sovětským 
svazem. V každém případě však upustila britská vláda od svého odporu neo
chotně, dala to veřejně na jovo a od této výpravy se distanoovala. Svědčí 
o tom jasn*  a nedvojsmyslné prohlášení tehdejšího ministra zahraničí 
Anthony Bděna v Dolní sněmovně,že tato cesta nebyla podniknuta se souhlasem 
britské vládv»sle přímo proti její radě.Britská vláda totiž (a hodně dlou
ho také i Vláda Srojen-ioh států), byla rozhodně proti tomu, aby některá 
z exilníoh vlád sjednávala separátní smluvní úmluvy s n ‘kterM/velmocí, 

vedoucích válku proti nacistickému Německu. 7> iniciativy britské vlády se 
také exilní vlády dohodly na slavnostní deklaraci, jíž se mimo jiné zava
zovaly zachovat svou nezávislost a přenechat všechny úpravy až pozdějšímu 
jednání konference valčících mocností, k němuž mělo dojít až po váloe. V 
tom nebyla rivalita velmocí,ale netajená nedůvěra k exilním vládám - v mnoha 
případech skutečně zdůvodněná - a v jejich poválečné úmysly,zejména pokud 
jde o uspořádaní vnitřních poměrů v jejich zemích. Nejedna z exilníoh
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vlád měla znatelné sklony k poněkud autoritářským úmyslů záměrům (snad nej- 
víoe v tomto směru provokoval Francouzský Národní výbor generála de Guallea, 
jemuž kaká se také nedostalo plného uznání za vládu). Anglo-americká před
stavena podmaněným národům je potřebí zachovat a zaručit možnost rozhodnout 
svobodně o svých osudech a vyvolit si podle svého své vlády,byla vyjádřena 
konoepoí AMGOT. (Allied Military Government). Podle toho plánu měly být 

osvobozené země - i když se tací vrátí zahraniční vlády - postaveny pod 
vojenskou spxáxa okupační správu spojenců do té doby, dokud nebude možno v 
nioh provésti řádné a svobodné volby. Mimořádná ^ipa Verrí , za války nutně 

zahraničním vládám poskytnutá,měla automatioky skončit koncem války.Vládám, 
vracejíoím se do jejich zemí,mÄla zůstati fukkoe representativní a správní, 
ale to všeohno se mělo dít pod dozorem mazispojenecké vojenské správy, 
jež měla bdít nad tím,aby všude byl nastolen de okratioký režim a aby lidu 
nebylo vnucováno něoo, co si sám nevyvolil. Prostě,mezíspojenecká vojenská 
správa měla bdít nad tím,aby nedošlo k zneužití moci. Tato konoepoe Aragotu 
byla důležitou, snad rozhodující příčinou, proč se dr. Beneš hodlal opřít 
o 3ovětský svaz proti západním mocnostem, jež uznaly sice jeho president- 
ství na dobu války,ale nehodlaly je vnucovat československú na všechny 
časy. Benešova konoepoe přesidentského systému,v němž by byl samozřejmě 
prendentem, nadaným mimořádnou mocí^f, byla ohrožena možností, ba i pravdě
podobností, že by se domov znova rozhodl pro uspořádání podle zásad ústavy 
z r. 1920. Dr. Beneš by byl musil znova zápasit nejen o funkci,o níž soudil, 
že mu patří na doživotí a kterou by mu lid také patrně bez rozpaků udělil 
alespoň na jedno správní období.Rozhodni bý to však bylo znemožnilo 
likvidaci odpůrců a kritiků, jimž dr. Beneš nehodlal odpustit,že v tom či 
onom jej kritisovali , nebo proti n mu stáli. Díváme-li se na to ve 
světle zkušeností, jež následovaly, můžeme říoi,že opu'tční myšlenky 
AMGOTu byle snad hlavní příčinou všech pozdějšíoh pohrom velké části 
zemí, válkou osvobozených.

Dooela pochopitelně zahrnul Sovětský svaz,který byl proti tétokoncep- 
oi, dr.Beneše .-libý, stejně falešnými,jako byly jeho sliby komukoliv 
jinému.Na územích, do nichž se dostane Rudá armáda, m la rozhodovat jen 
ona a ne kdo jiný.Ač i dr. Beneš měl občas různé pochybnosti,přeoe jen se 
nepokusil jít opatrně a československý vládní tisk,stejně jako to činili
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různí vládní činitelé, předstihl zdaleka britský tisk ve chvalozpěvech na 
Sovětský svaz a "velikého" Stalina. Každá kritika komunismu a Sovětského sva
zu,každá sebe opatrněji a zdrželivěji vyslovená obava,že by se Českosloven
sko mohlo dostat do područí Sovětského svazu, byla označována za projev 
fašistických sklonů a pomáhání nacistům. Tak byla uspáv'na opatrnost veřej
nosti a otevřena cesta pro komunisty a jejich kolaboranty do státních úřadů , 
do propagandy a do vedení většiny organizací exilu. Prudký přesun*do  leva*  
byl toho důsledkem.

Tento přesun se projevil i v radikalisaci sociálních demokratů,kteří 
hodně» dlouho byli pevnými sloupy demokratického usT~ořá'ání věoi a věrnosti 
ustaví.^éf školského odboru ministerstva vnitra Patzak,který raěl za sebou 
Velmi čestnou minulost jako faktická hlava výchovné organisaoe soo,dem. stra
ny "Dělnická akademie" - obecně se tvrdilo,že jeho obrat se stal pod vli
vem jeho velmi radikální manželky - získal povolení vydávat velmi levicově 
zaměřený list "Nové svoboda". Patzak získal vliv na Beohyněho, roztrpčeného 
: kopnutím, jehož se mu dostalo a tak:' na Bohu ila Laušmena,člena Státní ra
dy a postupní se zmocňujícího vedení sociální demokracie v zahraničí. I tento 
dosud velmi umírněný socialista se dal na bol'evis jící víru. R. 1%2 navští
vil Sovětský svaz a vydal potom brožurku "Co jsem vid2l v Sovětském svazu", 
jež naivním velebením požehnání režimu předstihla všechny předchozí chvalo
zpěvy u nás vydané, včetně přímo humorně naivní publikace Ivana Olbaaiohta 
z prvních let republiky. Ze jména získání Loušmana,který postupně zatlačoval 
nejen nevýznamn ministry, jako byli Majer,Němec a Neč»s,ale i zlobivého 
Bechyněho, bylo důležitým ziskem pro souputnidkou skupinu.

Ačkoliv o Laušmanovi mluvím obšírně na jiném místt, měl bych snad vsu
nout o němí několik poznámek. Sešli jsme sa v táboře v Sholmoňdeley a navá
zali osobní p átalstvi. Po přesídlení do or dýna, na němž měl Laušman veli- 

t
kou zásluhu, jsme byli v stálfim styku. Spolupracovali jsme v Syndikátu
čs. novinářů. Lausmán býval často hostem v mém byte- jako v Leamlngtonu tak 
i v Londýn-' měla má manželka funkci jakési hostitelky přátel,kteří dávali 
přednost vysedávat jinde, než v hostinských mí3tnostech. Ačkoliv jsme se ne- 
znepřáteliy^když se Laušman dal do skupiny*Nové  svobody", naše styky se 
značně menšily. I nadále jsme spolu mluvili přátelsky 3 LeuŠman mne podpo
roval v Syndikátu a hlavně ve věcích povahy soukromé, ale jeho pravidelné 
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návštěvy v m°m bytě přestaly. Mně to ušetřilo mnoho rozpaků.
Tento vývoj nemohl zůstat nepostřehnutelný příslušníkům exilu,ale pro

tože drtivá většina našioh lidí v Británii byla v uniformě a tak vázána vo
jenskou kázní a nemohla také sledovat události tak, jako lidé mimo branné 

síly,nedalo se nic dělat. Pokusy založit nezávislý list byly marné- po
kusil jsem se získat povolení k vydávání takového měsíčníku a ministerstvo 
zahraničí,jemuž jsem předložil svou žádost, slíbilo,že ji doporučí. Pak 
jsem dostal sdělení,že příslušné britské ministerstvo tuto žádost zamitlo. 
Když jsem si na to postěžoval sv'mu jednomu britskému příteli,nakladateli 
Bradlough-Bonnerovi, zašel tento předseda Svazu raoionalistů na příslušný 
britský úřad a vrátil se s ne příliš překvapujícím sdělením:žádná má žádost 
tam nebyla naším ministerstvem zahraničí dodána. Kdyby byla doporučena, byl 
bych bez řečí dostal povolení. Když jsem v této věoi interpeloval vyslance 
Jaroslava Krause, starého známého z domova,který měl věc na starosti,pokr
čil toliko rameny.

Všechny pochybnosti, kam vede cesta, mohly být zaplašeny čtvrtým posel
stvím dr. Beneše k Státní raáě ze dne 5»února 1944- Nemohu e oitovat oelé, 
ale musím uvésti alespoň dva krátké výňatky, jež mohly a měly být výstrahou. 
Dr, Beneš prohlásil:

"Nedbejte tudíž u nás doma, v Praze, v českvch zemích a na Slovensku té 
štvavé nacistické propagandy,která tak hloupě hlásí,že nás Sovětský svaz 
chce pohltit,neberte však ohledů na tuto propagandu ani s hlediska vnitro
politického. Nás stát, který si kacr hned po této válce vytvoří dooela svo
bodně svůj politický systém, se zoela omezeným počatém politiokýoh stran- 
já osobně byoh si přál jen tři - bude státem demokratickým a skutečně li
dovým, bude míti ihned po pádu Německa svou novou vládu,která bude represen
tovat také oelou naši náxodmm domácí frontu národní- jen fašisté,naoisté 
a všiohni zrádní viníoi z této války budou z ní a z jejích výhod vyloučeni...'

*edy už neplatí stará ústava a lid si o všem rozhodne, bude vytvořen 
nový systém, připravený v Londýně, nebo snad, jak se pak ve skutečnosti 
stalo, nadiktovaný někde jinde. Závěrečná v?ta pak má již přízvuk Košioké 
deklarace,jež paušálně a nespravedlivě odsuzovala veškerou oposioi jako 
fašismus, nacismus a zrádoovství.
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Pokračujme však dále v citátu:
"Náš stát hospodářsky a sooiálně provede řadu směn: příjme pro svou 

politiku a své hospodářství systém plánování,jak už před válkou někteří 
naši národohospodáři o to usilovali; já sám očekávám a budu usilovat o to, 
aby oelá poválečná rekonstrukce politioká, hospodářská a sociální - a 
zejména národnostní - našeho nového státu (tak už ne té "staré" a "Masa
rykovy" republiky, jež nezměněně trvá, jak to bývalo zdůrazňováno z jeho 
dřívejšíoh projevech) byla provedena velmi rychle, ale nejméně podle pře
dem připravovaného programu naší dobře promyšlené a vědecky připravené 
pětiletky".

Mnoho lidí prohlašovalo po válce, že nevěděli a nemohli vědět,kam 
zahraniční akoi a tím i republiku vede dr. Beneš. Tato omluva může snad pla
tit pro příslušníky branných sil, kteří neměli možnost sledovat celkový 
vývoj "fiši zahraniční akce.Kdo byl v Londýně a měl možnost číst noviny a 
pozorovat vývoj z blízka, vidět mohl a měl. S pmütaiBmi politováním konstatu
ji po tolika letech bolestnou skutečnost,že kdykoliv někdo z těch,kteří 
viděli, mluvil o tom, oo se ve skutečnosti děje, narazil na skoro obecný 
odpor poznat skutečnosti, často až vášnivě prohevovaný těmi,kteří neviděli 
nebo neohtěli vidět*,Lidi ,kteří měli odvahu se postavit proti přípravám na 
zbolševisování republiky a kteří vznesli alespoň apsrtnmým velmi opatrný 
projev protestu, bylo hrozně málo. A skoro nikdo z nioh nebyl na nějaké vý
značném místě režimu,který zatahoval republiku a její lid do neodvratné 
katastrofy.

Když se pak r. 194-P dostavilo to, co bylo zřejně patrné nejméně od r. 
1944, ale o Čem se od r. 1945 vůbec nebylo možno pochybovat,vrátil se do 
zahraničí nejeden xtíds z těoh,kteří přikyvovali zhoubné politice zhraniční 
vlády,nebo se dokonoe na jejíoh přípraváoh a uplatňování aktivně podíleli. 
Ani jeden z nich neměl odvahu a poctivost doznat svůj podíl na tom, co se 
stalo.Každý jiný mohl za to, co zavinili ve skutečnosti oni.
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Memorandum o poměrech v naší zahraniční akci

Poměry mne zatlačovaly do oposioe, nebo alespoň do kritiokého stanoviska. 
Považoval jsem to za dooela oprávněné, i když shorj^byly zřejmé náznaky,že 
každý odchylný názor je hrubým proviněním. Jako k<yši na Viléma IL , tak i 
na Beneše se dal aplikovat starý vtip,že Pánbůh tri všechno,ale dr.Beneš ví 
všechno lépe. V republioe, jejíž systém byl v zahraničí tak dlouho označován 
za nedotknutelný,pokud jej i s posvátnou ústavou z r. 1920 nebylo možno ho
dit do koše, měl každý právo projevit své kritické názory. Soudil jsem,že 
toto právo mám i za války a v zahraničí a proto jsem napsal memorandum,je
hož text zaznamenávám podle původní kopie z mého archivu. Poslal jsem je 
dr. Hubertu Ripkovi, jako novináři i členu vlády, dále poslancům Davidovi, 
Uhlířovi, laušraanovi a Noskovi, dále dr. Křížoví, někdejšímu členu politic
ké redakce "práva lidu",Bohouši Benešovi, redaktoru vládního "Čechoslováka 
v zahraničí",prof. Nigrínovi, úředníku ministerstva zahraničí a taj. Bělino- 
vi. Kromě toho jsem ovšem poslal různé kopie některým neoficiálním pracovní
kům zahraniční akoe a docela samozřejmě také některým svým přátelům v 
armádě.

Předesílám dopis, jímž jsem memorandum doprovodil,když jsem je poslal 
dne 14.května 1942 dr. Ripkovi.

"Pane ministře,
prosím za prominutí, že Vás obtěžuji dopisem a jeho přílohou. Soudím^ 

však, že první, komu mám přednést! názory,obsažené v této příloze,je stát
ní činitel,který zastává místo eminentně politické a který má v důsledku 
avé novinářské x±KnasBtei minulosti určité rolitické znalosti, jež chybí, 
bohužel , mnoha jiným, kteří by je měli mít.

P^ím Vás, abyste věnoval příloze svou laskavou pozornost a znova 
si dovoluji připomenout,že to,oo jsem Vám poslal, není ani žádost o něja
ké zaměstnání, nebo o ookoliv, ale pouhé vysvětlení určitých věoí.Nepochy
buji, že dovedete poznat, že tu nejde o věci bezvýznamné.Budu míti snad pří
ležitost s Vámi se sejiti a zacuki zaslechnout! co o věci soudíte.
Jsem, Vám uctivě oddaný RKopecký".

Na memorandum reagovali adresáti rozličně.Někteří nrostě^otvrdili 
příjem, jiní mně pozvali na schůzku, na níž vyslovili názor,že ač mám v 
něčem pravdu, mé stížnosti a obavy jsou přehnané. Ale memorandum mne 
ovšem dooela samozřejmě zařadilo do kategorie nespolehlivých nespokojenců.
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Po letech mohu řci,že chýboval-li jsem v něčem, byla to přehnaná umírně
nost,ale r. 19U2 nebyly věci ještě tak zlé, jako 19^5, nebo dokonce 19AA.A 
hrozně rád bych viděl toho Člověka»který 19W mohl spolehlivě předpovědět 
Košice a všechno, co potom následovalo. Možná,že mezi námi byl takoxm i ta
kový jasnovidso ,ale neměl jsem to potěšení se s ním setkat.

Doslovné znění memoranda je toto:
"V poslední době se stalo opětovně,že při úvahách o mé účasti na nepla

cené práci pro naši akci, byly ranaazsn předneseny proti mé osobě námitky 
politické povahy. Tyto námitky se netýkají mé činnosti v dob« odboje samotné - 
ho,ale doby dřivějši,předmnichovské.

Nevím, zda v dnešní době je vůbec vhoýné se zabývat! věcmi tak starými 
a neča ovými. Soudím,že staré spory dnes žádného smyslu,leda byohom

snad - a to již s jakýmsi oprávněním - chtěli rozlišovat mezi těmi,kdož 
byli vždy a do všech důsledků pro stát a národ a mezi těmi,kdož pěstovali 
činnost namířenou proti státu. Pochybuji,že by 30 někdo odvážil připočítáti 
mezi živly protistátní novináře ,ktsxx který vždy zastával zájmy státu s 
plným důrazem, který založil Národní leteckou sbírku a volal po leta po wx 
uplatnění státní autority v pohraničí a po likvidaoi protistátníoh směrů. 
Nic takového se zatím nestalo. Slyším jen,že jsem "protihradní".

I kdyby to byla pravda, bylo by pošetilostí vytahovat takové věci. Je to 
poškozování jednoty, dnes tak potřebné. Ale, jsem kdykoliv oohoten mluvit 
o všem, oo jsem dělal a neuhýbám se ani rozhovoru o této věoi. Neuznávám 
sioe ničí právo, aby mne zpov-vdal, ale dobrovolně/ se hlásím k své odpověd
nosti v naději, že také nikdo jiný nebude utíkat od toho,co bylo. Diskusi 
o tom, kdo měl a kdo neměl pravdu v minulýoh dobách, doporučuji ponechat 
na dobu pozdější. Nepochybuji, že až se bude klidně a věcně mluvit o minu
losti, ukáže se, že nikdo nebyl neomylný, že část pravdy měla ta strana 
a část pravdy zase strana druhá. A ovšem,že se každá v něčem mýiáiiax zmýlila. 
Nehodlám však zatím rozpoutávat polemiku,tak lehkomyslně zahajovanou 
některými lidmi a některými skupinami a soudím,že jedním z nejnaléhavějších 
úkolů prozíravých vládních činitelů je zabrániti obnovování dooela nečaso
vých vnítfaypolitiokých sporů. k»hlo by to zavěsti jen tam, kam necheeme do
stat náš boj o obnovení republiky.

Aby se však nezdálo,že dovolávaje se svornosti, chvi přikrýt pláštěm 
milosrdenství svou působnost, neváhám říci toto:
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Byl jsemx vychován v ideáah Saské svobodomyslnosti. Zůstal jsem jim věren, 

protože je považuji za správné a nehodlám od nich upustit ani v budoucnosti 
po tak dlouho, pokud nebudu poučen o lepším.Neuznávám,že by byla zde nějaká 
autorita,která by mi mohla nakázat změnu názorů.

Po celou dobu sv-' veřejný činnosti, jako novinář i jako funkoionář 
různých organisaoí, jsem zastával důsledně^ zásady svflbrnr'yriaá demokracie a 
vždy se při tom hlásil k stanovisku v^íaiw národnímu.Nebyl jsem při tom 

hlásnou troubou nějakých výkonnýoh výborů,jako jsem vůbec nikdy nebyl pra
voverným členem nějaké strany. Ifyslil jsem na vlastni pěst,nepotrpěl jsem si 
ani na sány anonymitu, na ukrývání se za nějaký redakční nebo spolkový ce
lek. Mluvil jsem a jednal jsem výdy na vlastní odpovědnost a za sebe. listy, 
do nichž jsem psal a korporace, v nichž jsem působil,považoval jsem vždy za 
prostředek a ne za samoučel a celkem mi stačilo,když jsem mohl s nimi soou- 
hlasit alesnoň z poloviny. Požadoval jsem na nich,aby mi byla poskytnuta svo
boda slova a právo kritiky i do vlastních řad. Jsa liberálem,neohtěl jsem se 
vzdáti vlastní svobody,ale nechtěl jsem ji bráti ani jiným. Nikdy mi nevadi
lo, jestliže vedle mne byl někdo, kdo měl odchylné názory,pokud jsem mohl 
své odohylné názory pronášeti stejně hlasitě jako on.

Náhodou to byla národní d^mokraoie a její tisk, kde jsem nalezl nejvíce 
této svobody. V mnoha věcech jsem s národní demokracii ne souhlasil,ale jednak 
jsem nikdy nebyl nucen obhajovat! věoi, jež jsem zamítal, jednak jsem nalezl 
zde často možno stxprmnriwiijh projevit dooela zřetelně svůj nesouhlas.Ve velmi 
mnoha vřoeoh Jsem se rozcházel s názory četných vedoucích činitelů Nezávislé 
jednoty a Kwrhu jejích přátel,ale,protože to nevadilo této organisaci,byl 
jsem až do poslední chvíle svého pobytu v republice elčnem jejího vedeni a 
stálým spolupracovníkem Iiegieľ^TmSmxllši^3^ÄramSmž"ý^némdnýmámÄ±dmi a neuznár 

vaje papežů, nechci ani sám býti papežem. Dovedu žiti jen mezi svobodnými 
lidmi.

Můj poměr k tomu, čemu se u nás říkalo *hrad*  nebyl tak primitivní,aby jej 
bylo možno označit slovem •hradní*'  nebo "protihradní*.  Býti pro ”hrad" nebo 
proti němu, se mi nikdy nezdálo dostatečným politickým programem. Byly věoi, 
v nichž jsem souhlasil s "hradem". Byly věci,v niohž jsem s nim nesouhlasil. 
K tomu jsem měl právo svobodného občana a myslícího člověka a toto právo si 
vyhrazuji i pro přítomnost a budoucnost.A jako jsem měl doma, tak i zde mám 
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soucitný poměr k lidem, duševně chudým,kteří soudili nebo soudí,že všeohno 
zlo nebo všechno dohro pocházelo z "hradu",V tomto směru jsem patrně víoe 
masarykovským,než mnozí,kteří ohánějíce se jeho jménem, nemají dost dobré 
vůle nebo schopnosti poznat a pochopit metody jeho myšlení.

Poněvadž jsem byl vždy pro s$át a jeho zákony, neporušil jsem nikdy úcty 
ani k prvnímu, ani k druhému presidentu republiky. Nepěstoval jsem byzanti- 
nismus, ale nepěstoval jsem také neslušných kampaní. Ne soulithlas, pokud jsem 
soudil, že je nutno jej projevit, jsem projevil jasně,jak se sluší na svo
bodného člověka, ale slušně, jak se sluší na člověka dobře vyohovaného.Ne
mohu tvrdit,že sám jsem se potkal vždy jen se slušnými odpůrci.

Ovšem -a na to se rwdo zapomíná - byly případy,kdy jsem neprojevoval jen 
námitky, ale také souhlas, i když to bylo někdy trochu riskantní pro mou 
vlastní osobu. Při poslední volbě Masaftyka presidentem jsem se exponoval 
velmi důrazně, k velké nelibosti mnoha svých přátel, aby národní demokracie , 
když už nechce příčno volit Masaryka, dala svhn členům volnost hlasování.A 
při volbě dr. Beneše proseidentem, vyvinul jsem veliké úsilí v jeho prospěch, 
ačkoliv proti volbě se postavili právě nejlepší moji osobní přátele. (0 této 
kapitole by mohli l daoos říoi red. Laurin,red. Motyčka a bohužel už nic 
nemůže říoi dr.Bouček.) Podobně v době vzniku Národního sjednooení jsem byl 
jednou z hlavních překážek vítězství Stříbrného , o čemž se možno přesvědčit 
jak z projevů Polnice volá i z usnesení Mladého národního sjednocení a 
předsednictva Národního sjednooení, vetovaného opětovně dr. Kramáře,který, 
ač nerad videi mé odchylné stanovisko, nikdy nedovolil, abyoh byl pro ně 
odstraněn a nesouhlasil asi s mým dobrovolným odbhodem. I t> tom by mohli 
ledacos říci red. Iaurin a red. Motyčka.Ovšem, tohle neříkám,Že bych snad 
chtěl předkládat nějaké účty. Nepodávám účtů.Prostě, řídil jsem se svým 
rozumem a uvádím-li to, tedy jen proto,abych inkm ukázal,že můj postup byl 
řízen určitými zásadami a ne sympatiemi nebo antipatiemi.

Jsem prostě příliš málo čldKěkem strany, abyoh dovedl uvěřit,že kteráko
liv strana má všeohnu pravdu, že v "naší" straně jsou jen dobří lidé a ti 
druzí nemají pravdu nikdy a jsou jen darebáoi. Poznal jsem,že se vlastní 
strana dovede snadno zmýlit,že má značný počet darebákůp hlupáků ve vlast- 
níoh ř9dáoh a nepovažoval jsem nikdy za svou povinnost dávat za pravdu 
hlupákům z vlastních řsd proti moudrým lidem z druhého tbora a krýti da
rebáky se stejnou legitimací proti čestným lidem odjinud. Nemohu však při- 
pustiti,aby někdo vnášel do akxaýa odboje primitivní názory,že jeho strana
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má vždycky pravdu a že s legitimací jeho strany jsou spojeny všechny občan
ské a lidské otnosti, zatím, co my ostatní jsme hlupáci a dmrmhrnnú zločinci.

Po 21. květnu 1938 ztratila pro mne všechna vnitřní politika veškerý smysl*  
Byli jsme postaveni před docela jiný tĺkol. Akceptoval jsem plné slova Ladi
slava Rašína, že když jde o obranu státu, není mezi námi rozdílu.Kdyby zá
leželo na mně,tedy by vnitřní politika spala nadále-Až se vrátím,budu asi 
zase psáti o politice, ale zatím jsem v sobě neprobudil nejmenšího zájmu o 
vnitřní politiku. A ne ve vlastním zájmu,sie v zájmu celku hovořím o věoech, 
jež zavádějí nás všechny do sféry politiky vnitřní a jejioh polemik.

Do ciziny jsem jel z pověření svých politických i osobních přátel a úko
lem přesně vymezeným. Jel jsem do Polska na přání Národních listů a Nezá
vislé jednoty, jež v této věci zase učinila dohodu s některými činiteli 
tehdejší protektorátní vlády a Národního souručenství. Byl jsem opatřen do
poručeními na polské činitele a jasnými příkazy, jak postupovat.Což uvádím 
proto, že je to skutečností a ne proto, že bych snad ohtěl přednášet něja
ké nároky,jako zástupce určitých skupin, jež nabyly doma bez vlivu a které, 
jak doufám, nebudou po váloe zase bez vlivu. MShodlám se ghánětl nějakými 
plnomocenstvími, jako to učinili ü lidé,kteří ne* «tupují nikoho,ale či
ní tak hodně dryáčnicky.

Direktivy byly docela jasné a jednoduché: je nutno republiku.
Je nutno jiti s každým, kdo je pro tento cíl, i kdyby byl včera nepřítelem. 
Je nutno jiti proti každému, kdo překáží, i kdyby by( včera přítelem. S 
těmito direktivami jsem souhlasil a souhlasím, podle nich jsem jednal »jed
nám a budu jminatam jednat.

Po příchodu za hranice jsem nalezl situaci podivuhodně jednoduchou. Byly 
tu jen dvě osoby a dvě koncepce, mezi nimiž jsem se mohl rozhodovat.Na 
jedné straně dr. Beneš a koncepce republiky předmnichovské, na druhé stra
ně dr. Osuský a republika pomni chov ská. Rolahodnuti nevyžadovalo vůbec přemý
šlení. Doznám docela upřímně,že kdyby situace byla opačná^kraimhireiixiiýraxäxBÄk 
a dr.Beneš byl pro republiku pomniohovskou a Osuský pro republiku předmni
chovskou,byl bych býval asi pro Osuského. Od první chvíle jsem zastával v 
Polsku úspěšně názor,že je nutno podřídit! se vedení dr. Beneše a přijmout! 
zásad# jednotné republiky a jednotným národem československým. Tento pro
gram jsem vtiskl vojenské skupině v Krakově,pro tento program jsem získá
val dr. Kahánka a později jako poradce gen. Prchaly jsem mu radil stejným 
směrem.
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Po odchodu z Polska jsem byl vyřáděn z politické a publiciatické čin

nosti. Sloužil jsem v armád? a mohu říol,že jsem sloužil dobře. AlespoS mi to
to vysvědčení dávají všiohni moji velitelé.Neomezil jsem 3e mechanicky přes
né konání povinnosti, snažil jsem se posilovat! duoha jednoty a nadšení mezi 
kamarády. Mohl bych ledacos povědět o tom, kolikrát jsem uhladil hladinu,roz
vířenou nešikovností vysokých nebo i malých úřadů,kolik lidí roztrpčených 
křivdami, na nioh spáchanými, jsem uklidnil a přiměl,aby zatnuli zuby táhli 
dále.

Mezi námi bylo a je mnoho stížností.Ne všechny lze odbýti laciným rčením, 
že český člověk není nikdy snokojen.Mnoha lidem bylo krůtě ublíženo,mnoho 
bylo zanedbáno. Nemusel by to být! ani demagog, aby vyvolal akce ,
které by měly veliké následky. Nesvědomitému demagogu by to bylo ovšem velmi 
snadné. Přičítám si za zásluhu,že jsem znemožnil nejednu akci,jíž by se 
mohli chytit demagogové. Což zase neuvádím, abych předkládal nějaký účet,ale 
aby jedxmxbL pravda byla plně konstatována.

Trval jsem na názoru,který jsem hlásal již v Krakově,Že odboj je jen 
jeden,že naše hnutí musí b^ti jednotné a že není možno rozestupovat! se v 
politické strany. Již v Polsku jsme se potkali se stranou,která nechtěla do
volit tvoření srm?dy.Ve Francii jsme viděli nokusy rozeštvati armádu po
liticky a ve Velké Británii jsme svědky únlného zpolitisování našeho hnutí. 
V kampu začal vyoházeii klerlkální (nikoliv katolicko náboženský,ale poli
ticky kl?rikální)list, docházely tam listy komunistické a socialistické. 
Vojáci,kteří se dosud vyhýbali politice, začali přirozeně vzpomínat na sta
ré strany, k nimž patřili.A zdálo se jim podivnou věoí, že se objevují jen 
některé strany (t^eba sl tak naříkaly) a že s největším důrazem agituje 
strana,která ještě před dobou poměrně krátkou byla nroti válce a odvodům.

V armád?- to ví každý,kdo tam byl- je mnoho socialistů,kteří si však v 
nacionalismu většinou nezadají s příslušníky někdejších občanskýoh
stran.Je tam také velmi mnoho lidí,kteří patřívali k stranám občanským a ti 
si většinou zase nezadají ve svém pochopení pro sooiální spravedlnost se xftx 
socialisty. Snad jich tam bude právě proto tolik,že to nejsou emigranti, 
kteří utekli do ciziny,aby si nalezli novou existenci a kteří byli do armá
dy nějakým způsobem zatlačeni,ale že to jsou lidé,kteří šli za hranicí s je
diným účelem: vstoupit do armády. Jsou tu lidé,kteří prošli strádáním Polska 
a ruského za jetí. Lidé,kteří prošli peklem francouzské oitinecké legie. Lidé,
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kteří prošli maďarskými kriminály,vlekli se přes mnohé hranicu, jen aby se 
za Uejhroznějšího strádání dovideli do armády. Lidé,kteří živořili ve Francii 
a šli ta® na frontu,kde neohali nejbližší kamarády. Tito lidé (a je to tra
gické, že tak mnoho lidí v Londýně to nedovede pochopiti) nechtějí nic pro 
sebe a myslí jen na domov. Tito lidé se dívají s despektem ne mladé a zdra
vé civilisty,kteří jsou hluší k příkazu doby ans a nejdou do armády,která 
jim ovšem není ochotna stav?t slaVobrény. A jsou trpoe zklamáni úřady,které 
to trpí, nebo dokonoe tyto lidi zamestnáva jí. Tito lidé jsou,až na malé vý-

* 
jimky,národně rad:k'lni. Jdou proti hitleritsrau a fašismu, ale také proti 
všemu, co je německé.Nevíra,jak o tom soudí naši doma, ale mám dojem,že asi 
stejně.Vím,že jsou nohé důvody, z nichž naše vládní kruhy^nemohou zaujmou- 
ti stanovisko stejně národně přímočaré,jako voják v kampu. Ale není dobře 
zapomíná ti na to ,jak myslí ten vo^ák,protože tak asi myslí národ doma. Ne
ní vždy dobré dělat! z nouze ctnost.

Když přišel příval stranictví do armády, obrátili se na mne opětovně 
přátelé,kteří zaujímali v někdejší národní demokracii, nebo v nacionálnych 
organisaoích nestrannických činovnioká místa. Chtěli, aby vedle seskupují- 
aíoh se jinýoh stran a mezinárodních skupin, objevil se i blok nacionálni, 
aby se objevil i naoiónální časopis. Znova a znova bylo zdůrazňováno vo
jáky, důstojníky i civilisty, že tam, kde jde o boj za osvobození národa, 
nesmějí čeští a slovenští lidé býti zatlačeni do úlohy bezprávné nebo pře
zírané menšiny,ačkoliv jsou ve většině, alespoň tam, kde se dělá skutečný 
odboj.

Nemohu říci,že by tito lidé neměli nerravdu. Se stounenci nát nacionálního 
tábora se nikde nepočítá, jakoby ani nebyli.A to v době,kdy ve státní ra
dě jsou i zástupci němeokýoh komunistů a sionistů.N? vedoucích místech 
státních úřadů je tomu stejné. S mnohými úředníky se český Člověk skoro ani 
česky nedomluví. Není divu,že je roztrpčen.

Ačkoliv jsem s tím vším souhlasil, brzdil jsem a brzdím dosud každou 
8kci,kter' byla navrhována.Neříkám to zase pfcoto,abych si vysloužil něja
kou pochvalu. Mám pomalu pochybnosti o tom,zda budu za to jednou pochválen 
od našich doma. Ale neohtěl jsem a nechci učiniti nic, co by z našeho odboje 
učinilo obdobu ruské emigrace pro světové válce.

Ovšem, jednotu len-re udržet! jen tím způsobem, že si uloží újmu jen jed
na strana. Také na těch druhých je nutno žádat zdrželivost,takt a poohope- 
ní.Je nutno, aby došlo k rozhodnutí, zda tu jde opravdu o boj národa,nebo 
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jednoho stranického bloku.

A tak z malicherného podnětu, hloupých řečích o mé protihradnosti, dosta
neme sa k věoi zásadní, o níž se mělo mluvit již dávno. V boji národa o ži
vot není místa na drobné rivality doby předmnichovské. Ti,kteří přišli první 
do odboje,kteří oblékli uniformy a strádali po všech zemích kontinentu a v 
Africe, nežádají pro sebe výsad.Chtějí jen,aby si je neosobovali ti,kteří 
přišli poslední,když před tím v Polsku, ve Franoii a ve V. Británii překá
želi tvoření armády a jednotného celku.Pro lidi národní orientace,kteří se 
oohotně podřídili vedení dr. Beneše, bez ohledu na to, jaký byl jejich poměr 
k němu dříve, je docela nepřijatelná myšlenka, že by měl český a slovenský 
Člověk, národně zanícený, sloužit pod olitickým polírstvím lidí,kteří ne
našli oesty do armády, nebo až velioe pozdě a to zase jen na chvilku.Opoz
dilci motíbou být vždy bráni na milost,ale nemohou býti přijati jako vůdci 

a dozorci. Mi že jim býti dovoleno jiti 3 sebou,ale je nutné jim nakázat zdr
želivost, samozřejmou u těch,kteří přišli pozdě a neprošli dobou zkoušek. 
Ano, je to věc taktu. Soudím,že je v moci vlády, aby vynutila uplatnění nut
ných ohledů, aby nacionálni lidé nebyli stále znovu a znovu provokováni.

Nejsou mi známy důvody, z nichž byla sestavena vláda a státní rada jedno
stranně a neptám se ani po nich. Snad to určily vážné důvody,které až budou 
objesněny doma, budou moci býti předmětem veřejné diskuse. Snad je národ 
doma uzná bez diskuse, snad je také zavrhne, s diákusí nebo bez ní. To všeohro 
není důležité,alespoň pro tuto chvíli. Možná, že se to všechno stalo jen 
proto,že se o místa hlásili jen ti,kteří měli k tomu dost času,protože 
nepospíchali do odboje s do armády tolik,jako ti druzí a že ti drultí. pama
tovali až příliš na to, že je potřebí sloužit a nic nechtít. Nevadí,jestliže 
nacionálni složka odboja zůstane i nadále při této nenáročnosti. A tyto 
řádky rozhodně nejsou ohlášením nároků ani mých, ani kteréhokoliv z mýoh 
přátel.

Nejdi tu o nic jiného, než o připomenutí,že není nadále snesitelné po- 
ručníkování provozované lidmi,kteří nejsouce ničím, nezastupující nikoho 
a nemajíoí za sebou žádné práce pro národ,hra jí si na veřejné mínění,jímž 
nejsou. Soudím,že je povinností politicky prozíravých lidí ve vládníoh kru- 
zíoh,aby zasáhli. Nebo říci Htaeianániňx nacionálne smýšlejícím lidem,že mají 
stejné právo se organisovati, jako ti druzí a že jim to nebude vykládáno 
za rozbíjení odboje,když to nebylo tak vykládáno tě® druhy
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Věřím,že vláda zaschne a zlikviduje mravnostní policii lidí,kteří by 

patřili sami pod dozor takovéto policie. Ne dovolávám se ochrany pro sebe, 
ale pro všechny,kteří jsou vystaveni stejným ústrkům a hlavně ovšem pro 
myšlenky,jež není dovoleno vyslovovat,protože je pojednou předpisována jed
notná víra.Když už je situaoe takové,že až dojde k boji, budou umírat zase 
jen nacionáoní lidé (socialisté i nesocialisté), zatím oo ti druzí si bu
dou hrát na politiky, nebo sedět na úřadech,al alespoň ti čeští a slovan
ští lidé mohou umírat s klidem v duši a bez hořkosti ve víře,že jejich 
smrt má nějakou cenu.Nemohu však smlčet siré pevné přesvědčení, že m&jx 
odboj má míti národní ráz a že ti,kdož mluví tak hlasitě v londýně, by si 
měli vyzískat právo otevřít ústa především službou v armádě.

Závěrem ještě tolikrnehledal jsem pro sebe v odboji nic, než klid svě
domí. Stejně ochotně jsem dělal propagandu v $>lsku,jako službu u roty a 
ve vojenské úřadovně ve Francii, jako jsem zametal^rávnik v kampu v Anglii 

v době,kdy se různí lidé drali do popředí. Nezávidím nikomu ani jeho posta
vení,ani jeho odpovědnost. Pro svou osobu vydržím docela dobře, budou-li 
míti přednost lidé protistátní ještě včera,před těm’,kdož sloužili státu 
vždy. Jde mi jen o toto:

Jako nepotřebujeme sporů dnes, nebudeme jich potřebovat! ani až se vrá
tíme. Kdo má oči k vidění, vidí,jak jsou již připravovány. Patnáct
let otravovala republiku aféra Dfiryohova. Docela zbytečně.A my jsme si již 
opatřili v přínadu gen. Prohaly nešikovností některýoh činitelů novou afé
ru DCryahovu. Kdo ví,kolik jiných, menších číxjwä většioh,jsme si již při
pravili a připravíme? 0 hlubokých rozporech mezi oelými skupinami ani ne
mluvě.

Lidé nejsou andělé. Ani ti nacionálni lidé ne. ^vangelítlm trpělivosti a 
obětavosti není lákavé. Kdo neohoe jednat s rozumnými a smířlivými lidmi, 
dočká se dne,kdy tito lidé budou bez vlivu, protože výhrajou nesvedomití 

. Nevíra, nemohu vědět, zda právě v tééo chvíli se nepokouší o 
duši racionáln ch lidí nějaký svůdce. Nemy šlím, že ne jvhočně jším
prostředkem v tomto případě by byl apel na druhé oddělení. Znemožnit mu 
práoi je možno jen odstraněním hlavních závad.

Bible soudí, že na nebesích je větší radost nad jedním obráceným hříš
níkem, než nad devadesáti devíti spravedlivými.Nemyslím,že pro účelnou 
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výchovu občanů k občanských ctnostem, je tato obsadě nejvhodnřjší,ža by 
bylo účelno dávat přednost tonu, kdo se obrátil, (je jisté, že se obrátil?) 
z konjunktury a patrn? jen ne dobu této konjunktury,před tím, kdo byl re- 
publioo vždy věrný. Otřásá to totiž morálkou občanstva, Hadí jim to,aby by
li napříště spíše hříšníky, než věrnými, fpíevsé obrácení bude hodnoceno výše 
než věrnost celého života.

Ne ve vlastním zájmu, ale v zájmu celého odboje přicházím s těmito při
pomínkami. Možná,ža přijdu s nimi nevhod, že vzbudím někde 1 nelibost.Jistě 
by bylo pro mne pohodlnější a snad osobn? výhodnější, kdybych mlčet a čekal, 
až přijde čas. Není to v mé povaze. Provinil bych se proti své povinnosti, 
kdybych mlčel.Netoužím po tom,abych měl příležitost k úspěšným polemikám 
doma. Dal byoh přednost -jnajctampa tomu, kdybych tímto dopisem je mohl odstra
nit a mohl doma vystupovat jen jako svědek dobré vůle.
V Londýně, 24.května 194-2 R. Kopecký *

Opisy tohoto memoranda jsem poslal po válce různým přátelům,spíše jako 
historický doklad o tom, co jsem za války dělal.Když r. 19^4 zažal v Novém 
Yroku Miloslav Brouček vydávat ’’čin*,  otiskl memorandum na pokračování. 
Učinil tak bez mého vědomí,ač ne proti mé vůli, zřejmě jako náhražku za 
články mu při slíbené. Ty jsem nemohl dodat,protože jsem před vyjitím prv
ního čísla a splněním svého slibu ulehl v nemoonioi jako oběí těžkého úra
zu. Tak se stalo,že jsem memorandum nemohl opatřit vysvětlivkami, jež by je 
učinilo srozumitelným. A tak se stalo také,že pí. Osu ská dopisem redakoi 
•Sinu" upozornila ns to,že na jednom míst? charakter!suji stanovisko 
dr. Osuského, jako "zastánce pomnichovské republiky*.K  tomu mohu jen dodat, 
oo jsem napsal jí a uveřejnil v"Cinu*,že  memorandum bylo psáno 1942 na 
základě toho, co jsem teh*v  věděl o 
o názorech jednotlivých vlivných činitelů naší akoe. Zde jsem závisel na 
informacích,získaných na krakovském konsulátu a od různých oficiálních 
činitelů akce. Neměl jsem dlouho ,’iných informací a ani možnosti je získat. 
Je docela pochopitelné,že kdybych ^yl psal o tom, co se dělo,podle vědo
mostí z r. 1964, byl bych ledacos v?3?l přesně ji. Memorandum bylo sloe pře
tištěno 1964,ale psáno 1942.Nemohl jsem na něm nic měnit, nebo opravovat. 
A pro jistotu připomínám, že jako jsem tebdypievěděl přmxhšst pféíUnš v čem 

se dr.Osuský rozcházel s dr. Benešem,že jsme tehdy obecně viděli jen pů
sobnost "našich" komunistů v Londýně a neviděli, co tropí komunisté z
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Československa a sovětská vláda v Moskvě. Náx Nevěděli jsme takí, nic o je
jich osudném vlivu na vývoj naší akce. P”oto jsem také na to nemohl reago
vat a nutně jsem se omezil na to, oo bylo vidět. 0 rok později bylo vidět 
ledacos Mwákfflm jiného, ale musím snová dodat: nejsem prorokem.

»**
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Zárodky oposice v zahraniční akci

Cesta k sjednocení československé zahraniční a politické ekce v době 
předcházející vypuknutí druh-4 světové války a v prvníoh e’sic leh tohoto 
konfliktu byla velmi nesnadná. To věděl každý,kdo měl jen trochu příleži
tosti sledovat 3nahy o vytvoření Národního vúboru v Paříži s pak Provi
sorní vlády československé v Londýně, i když s výjimkou nepttrné hrstky 
zasvěcených nikdo neznal, co nám prozradila v roce 1966 vydaná komunistická 
publikace z Prahy. Ale sjednocení bylo dosaženo vlivem různých »'ssbfrnsdn 
okolností, jež přály obnovené dominaci dr. Edvarda Beneše. Nikdy to vsak ne
bylo sjednocení úplné. Zůstaly některé oposiční skupinky a některé se vy
tvořily a všechny působily po nějaký Sas zápasu,případně po celou jeho 
dobu.

Nojmoanějčí ze všech orosičníoh skupin byla komunistická, jež v době, 
dokud platil pakt Hitlera se Stalinem,označovala válku za imperialistic
kou, vydávala proti československé akci štvavé letáky české i anglické 
a sorgani3ovaia vzpouru mezi československou armádou v Cholmondelye Park. 
Když se oba drazí spojenci Hitler a Stalin rozešli, tato skupina ovšem 
zaplavala do protinámeokých vod. Komunisté prolezli ú*ady,  dostali se do 
Státní rady, opanoval4 postupně československou propagandu a stali se na
konec dominujícím živlem ve vedení odboje. Zmínka o nich je zde proto jen 
pro úplnost.K vlastní oposici nikdy nepatřili.

Naproti tomu skupina Sl ováků, za stáva jících odlišnost slovenského náro
da od českého a odmítajíoich pojem národa československého, vyvinovala 
činnost od samého počátku a přetrvala válku i podivné období doby před- 
únorové. Nebyla jednotná. Na jedné straně stáli stoupenci jakéhosi dualis
mu, revubliky dvojdílná, z níž by jedna část byla česká a druhá slovenská. 
Vedle nich byla vždy mohutníoí skupina, jež ,öe rxk rozhodla nemít nadále 
dooela nic společného s íeohy. Ne již Československá republika, ba ani 
5esko-Slovenská, ale samostatný stát íeohů a samostatný stát Slováků. Tato 
orientace nakonec ve slovenské emigraci převládla po skončení války a 
přijala ji jsk naprosto radikálni a silně fašisující,no-li docela fašis
tická 3kup 'na dr. Tíurčanského, tak i poněkud umírněnější skupina Sidorova. 
Jistě to byla oposioe,ale těžko ji počítat do československé oposioe.
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Sluší jen dodat,že sč ofioiálni politika polské vlády v zahraničí uznáva
la československou akci a československou vládu v zahraničí.neoftciálně 
mnohé vlivné polské kruhy (na př. velvyslanec Filipovia) tuto orientaoi 
všemožně podporovaly.

Vlastní oposici tvořili nespokojenoi z Národního výboru v iůrrř Paříži, 
zejména po jeho likvidaci, jež byla následkem pádu Francie a přesunutí 
těžiště akoe do Velké Británie,kde se vedení ujal autoritativně dr. Edvard 
Beneš. Tato oposioe se ovšem nemohla veřejně projevit. Těšila se podpoře 
dr. ’’ilana Hodži,který však poměrně brzy přesídlil do Spojenýoh států a 
nemohl se uplatňovat ve střediskx^akce.

ífrsohem radikálnější a podstatně větší důležitosti pro to,oo nastalo v 
závěrečné fázi Války a v době po skončený války byly tři na sobě v podsta
tě dooela nezávislé skupiny nespokojenců, jejichž zbytky se pak po skončení 
války slily v různé akoe, posílené,po původním oslabení odchodem mnoha 
příslušníků akoe do Československa, příchodem nových, ještě předúnorov^ah 
utečenců.

Především tu býl" ustavičně se stupňující nespokojenost v armádě a v le
tectvu. V armádě a v letectvu byla nespokojenost již ve Franoii, kde mezi 
vojáky a Národním výborem v Paříži panovalo značné nedorozumění a nedůvěra. 
V Anglii,kromě nespokojenosti s vojenským vedením, jehož pohlaváři v Londý
ně a velitel československé brigády gen. Miroslav (Neumann) neměli nejmen- 
ší porozumění pro pocity vojáka- dobrovolníka, daleko od vlasti a přešla
pujícího v mizerném ubytování v prostředí mu docela cizím,byla i nevraži
vost k němčícímu živlu v armádě, k oivilistúm, kteří okupovali úřady,ač 
přemnozí z nio mohli dooela dobře sloužit v armádě.Vojáci se cítili odstr
čení. Ale vázáni vojenskou kázní nemohli a neohteli ani něco většího pod- 
biknout. Zatím, co komunisté organisovali vzpouru v ammástm táboře v Chol- 
raondeley Jbrk,vlastenečtí vojáci toliko reptali. Jaký byl duoh armády ukazu
je na příklad jedna maličkost. Když se synovec presidenta Váolav Beneš, pod
poručík v záloze, dostavil do armády,měl život velmi těžký a mnoho důstoj
níků mu dalo způsoben velmi nepříjemným na jevo,že mu to trvalo troohu 
dlouho, než se do armády dostavil.V zájmu spravedlnosti musím dodat,že \ 
Václav Beneš byl neduživý člověk a neměl uniformu vůbec obléknout. Trpěl 
za mnoho jiných, jimž by splnění jejioh vojenské i národní povinnosyi lépe 
slušelo, než povalování se v Londýně.
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Armáda xbk se nemohla projevit,ale skupina okolo gen. Prchaly měla jakési 

možnosti. Těšíc se podpoře a přísni Poláků,mohla budovat zárodky pozdějšího 
Národního výboru. Vydala několik letáků,učinila několik pokusů vydávat časo
pis, oož bylo znemožněno nařízením britské vládyfnamířeném ovšem ne proti 
oposioi v Československém týboře, ale proti všem pokusů’'., vydávat nové žnx 
BEsrisym periodické tiskoviny. Důvodem bylo šetřit papírem,který byl dovážen 
z ciziny. ) Ale nejen potíže tiskové, nýbrž i osobní brzdily její činnost. 
Každý Čechoslovák,Humr který nepřijel do Británie na cestovní pas - a to se 
netýkalo ovšem snad nikoho z emigrace - závisel v době války na záruce spo
lehlivosti, vystavené čs. zahraniční vládou. Stačilo označit někoho za nespo
lehlivého, nebo dokonce za přívržence nacismu a postižen;? putoval do inter
načního tábora, kde zůstal, dokud jej britské úřady neprověřil*. A protože 
internovaných bylo přemnoho, nejeden Čechoslovák si poseděl v internaci 
hezky dlouho. Pokud se mohu upamatovat,postihlo to dva české novináře,Vladi
míra Borina-Lbžáka, velmi aktivního ve skunině gen. Prchaly a dr. Snila 
Sřvnka. Oba se ovšem dostali na svobodu, bez přičinění čs. z a hraniční oh úřadů.

Nejvíoe možnost4/msly tžixfarmfcawshé ovšem československé spolky, xomsimn 
wmkn®dšnŔ soustře3ujíoí starousedlé krajany, většinou, nebo snad úplně 
získavší již před válkou britské státní občanství. Ti nepodléhali jiným ome
zením, než jaká dolehla na ostatní britské občany a byli na československých 
zahraničníoh úřadech docela nezávislí.

Byly to tři staré spolky. Jedním z nich byl Klub československé kolonie, 
který byl hlavním majitelem Národního domu,původně na Gloucester Place a 
potom na Bedford Place. Spolunajiteli Národního domu bylv pak Tělocvičná 
jednota Sokol, jedna z nejstarších zahraničních jednot sokolských a česko
slovenská odbočka British Legion,organisace to bývalých příslušníků brit- A- 
ských branných sil.

Poměr těchto organisaoí k zahraniční vládě se měnil.Na počátku byl velmi 
příznivý. Spolky podporovaly sxks osobu dr. Beneše a byly Podporovány i jím. 
Když byl původní Národní dům zničen náletem, daroval dr. Beneš z prostředků 
zahraniční vlády značnou Částku na získání a vybavení šhsocc nového domu na 
Bedford Plaoe. Tento Národní dům byl zlatým dolem^ když do Anglie přibyla 
čs. armáda a letectvo a peníze, darované dr. Benešem se staly později předmě^ 
tem sporů mezi těmito třemi organisaoemi.

Krajanskému živlu dominoval velkobchodník a majitel velikého statku
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Bečvář, muž velmi inteligentní,který za první světové války dosáhl hodnostV 
kapitána v legiích (nevím již zda francouzských či ruských)_ Svým intelektem 
zdaleka přesahoval londýnské krajany, většinou malé živnostníky,ale na ne
štěstí je přesahoval také svou ctižádostivostí. Když se nestal členem Stát
ní rady za "zahraniční živel", zanevřel na zahraniční státní zřízení a hnal 
spolky pod jeho vedením do oposioe a tiakoneo do hodně nevraživého poměru k 
vedení zahraniční akce. Jako gen. Prchala, zaujal i on stanovisko hodně polo- 
nofilské a navázal styky s některými polskými skupinami, jež nebyly naší 
akoi tak přátelské,jak měly být.

Nevraživost krajanských spolků k vládě byla vládou plnou měrou opláoena. 
Národní dvm byl střediskem vojáků a letců,kteří se dostali na dovolenou do 
Londýna. To bylo ostatně dooela přirozené,protože kam měl jít voják nebo le
tec,který nedovedl anglicky a nikoho v Londýně neznal? V Národník?^omě naleží 
za nízký poplatek nocleh, společnost • níž se domluvil a dobrou českou 
stravu. A tak se Národní dům stal střediskem nespokojenoů nejen z Londýna, 
ale i z armády. Když pak v Národním domě došlo k třenicím mezi Čechy a Slo
váky na straně jedné a německy mluvíoími příslušníky armády na straně dru
hé,vojenské úřady československé vojákům zakázaly přístup do Národního do
mu. Letcům to zakázat nemohly,protože českoslovenští letci byli přímou sou
částí královského britského letectva.Měli nejen britské uniformy,ale i 
britské hodnosti, začasté velmi odlišné od jejioh hodnosti v československém 
letectvu a měli také odlišné hodnostní odznaky. A ač museli přísahat repvbli- 
oe, v britském letectvu přísahali také britskému králi. Do Národního domu 
tedy ohodili nadále čs.leJÍci a z armády tam šel každý,kdo měl odvahy dost 
nedbat zákazu.Nakonec zákaz přestal být uplatňován,protože jej nikdo neres
pektoval.

Zahraniční vláda organisovala -snad aby paralysovala vliv krajanských 
spolků - veliké množství organisací, jež byly skoro bezvýhradně závislé na 
vládě. Byla na příklad zřízena Rada československých žen, jíž dominovala soo. 
dem. pnisna poslankyně Jurnečková-Vorlová a komunistická poslankyně Anežka 
Hodinová-Spurná. Rada byla orientována hodně levicově a měla hodně německého 
členstva. Proti ní vznikl Spolek československých žen,který přijímal za 
členky jen ženy české nebo slovebské národnosti. Předsedkyní byla pí. Běla 
Erbenová a mezi členkami byly manželky nejpřednějších důstojníků armády.
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Bxistenoi tohoto spolku brala čs. vláda na vědomí s krajní nelibostí a 
Ir. Beneš pozval dokonoe k audienci předsednictvo spolku,aby je přiměl k 
sloučení s Radou. Když to neuspělo,byl vykonán existenční nátlak na manžele 
členek. Vyslanec Erban.ktertf měl být jmenován vyslancem, nevím již zda 
dánské nebo holandské vlády, byl zpraven,že bu5 se jeho manželka vzdá 
veškeré činnosti v tomto spolku,nebo nebude jmenován vyslancem. Paní 
Erbanová se musila podrobit. Rada triumfovala.

Tyto drobné projevy oposičního duoha mohly být při troše dobré vůle 
vládních činitelů snadno likvidovány k obapolné spokojenosti Na straně 
vlády však dUbré vůle nebylo a tak oposioe živořila sice, ale přeoe jen 
zapustila kořeny a zatvrzovala se.Když pak v poslední fázi války bylo 
zřejmé, že londýnský režim žene akci .áměrern zoela se příčíoím tomu,oo 
bylo původně označováno za cíl, byla zdejriř připravena půda, aby se začala 
organlsovat oposioe proti tomu, oo režim ohystá. Zárodky akce, jež začala 
v době předúnorové a vystupňovala se v době poúnorové, sluší hledat v 
nejasném tápání nespokojenců v době válečné.
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Poslanec Smetánka mění barvu

Major generálního štábu Rudolf Smetánka patřil dome od sváho vystoupe
ní z vojenské služby k nejpříkřejším a nejnenávidtnějším kritikům a od
půrcům dr. Edvarda Beneše a Jeho politiky. Spolupraooval nadšeně s nejradlkál- 
nějšími naoionalisti okými skupinami a blaženě zakotvil ve Stříbrného lize 
proti vázaným kandidátním listinám, jež byla později pifajmenována na Národ
ní ligu.S ní pak přešel do Národního sjednooení, za něž kandidoval a také 
dostal poslanecký mandát. Kdy a jak přišel do Franoie a oo tam politioky 
dělal nevím. Nikdy jsem se o to valně nezajímal. 0 tom,Že je v zahraničí, 
jsem 36 dozvěděl až kčtyž jsem ho zahlédl ve skupině hodnostářů pařížského 
"Národního výboru" a jeho "Vojenské správy", s níž cestoval lodí Mohamed 
Ali| El Kebir do Anglie. Tato loci, mimo jiné, dopravovala i nemoonišní 
oddělení armády, v jehož nominálním ošetřování jsem tehdy byl.

Nehlásil jsem se k Sknetánkovi a sni on ke mně. Znali jsme se spíše podle 
jména a podle vidění.AS oficiálně členové téže strany, stáli jane každý 
na jiném jejím křídle. Když jsme dorazili do Británie a usadili se pod 
stany v parku sÄkjc zámktí Cholmondel^, svedl mne s ním můj staiý dobrý 
přítel Kozelka, stavitel z Karlina, bratr ze zednářské lože a toho Sasu 
nadporučík dělostřelectva v záloze. Kozelka byl dobromyslný a hovorný 
vŠudýbyl,který se s každým znal a koho snad náhodou nsot dosud neznal, s 
tím se neprodleně seznámil. Politické rozdíly u něho nehrály roli. Byl věr
ným sooiálním demokratem, ale měl přátele ve všeoh stranách.Když zjistil, 
že jsem v táboře a dosud nemluvil ani se Snetánkou ani s Ieušmanem, ihned 
mne k nim zatáhl. Iaušman ovšem a naše styky patří do docela jiné kapitoly.

Smetánka mne přijal jako rodného bratra a zahrnul mne trpkými výčitka
mi, že jsem se k němu nehlásil již na lodi nebo ještě dříve a nabízel se, 
že pro mne udělá všeohno oo bude mooi. Od Kozelky slyšel o mýoh sporech s 
vojenskými úřady a ujišloval mne,že se přičiní,aby všeohno urovnal k mé 
úplné spokojenosti^Nevědšl jsem trnáh tehdy, jak si Smetánka ve skutečnosti 
stojí s politickým/ a vojenským vedením naší zahraniční akoe a měl jsem 
při tom nejistý pooit nedův-ry, vzbuzovaný hlavně jeho přehnanou oohotou 
a sladkostí.
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Pobyl jsem dost dlouho pod stany v Cholmondeley a pak v Leamingtonu, 

ale protože jsem poměrně brzy byl služebně přidělen do redakoe vojenského 
deníku "Nase noviny", byl jsem alespoň v nepřímém -tyku s tím, oo se po
liticky dělo v londýnském vedení. Občas jsem si zajel také do Londýna,za
sel do vládního "Čechoslováka", na schůze Syndikátu novinářů, do jehož 
výboru jsem byl delegován novináři,sloužíoími v armádě a také ku gen. 
Prohalovi, dr. Locherovi a kol. V. Borinovi-Ležákovi. Byl jsem tedy oelkem in
formován o tom, co se v Londýně děje.A viděl jsem, že někdejší zuřivý 
oposičník zaplaval do vládníoh vod.

Od žes® toho Sasu,kdy vojáci plně věřili svému vedení uplynulo do moře 
mnoho vody. Jíž ve Francii byla v armádě značná nedůvěra k "Paříži" a uli
ce , v níž sídlil "Národní výbor" ,měla velmi špatnou pověst.
Po pádu Francie zdědila tuto pověst "Perk Street" v Londýně,v níi se zprvu 
usídlily naše úřady, než se rozlezly po celém Londýně. Měla dokonoe pověst 
ještě horší.

Armáda v Británii byla zmítána ustavičným neklidem. IfejiMmam Nejprve zde 
vypukla komunistická vzpoura, jež značnou část vojska převezeného z Franoie 
přivedla na čas do koncentračního tábora a odtud do’Pioneer Corps".Když 
hýla z armády vyeliminována krajní levice,jež na rozkaz xx z Moskvy, dosud 
spojené s Hitlerem, odsuzovala válku proti nacistickému Německu, bylo 
na pravioi, aby byla znepokojena.Z občasnýoh n'vštěv,jež jednotliví pří
slušníci čs. jednotek vykonali v Londýně,proskočila armádou vědomost^o tom, 
že nové úřady, budované v Londýně, jsou vybaveny především německy mlu
vícím personálem a lidmi,kteří se pečlivě vyhnuli vojenské službě.Armáda 
byla nacionalistická - jinak tomu ostatně ani nemohlo být - a měla krajní 
nedůvěru k Němcům z československa,kteří se dostali do Británie hned po 
Mnichovu jako "Čechoslováci", ale ani se nesnažili mluviti česky,ani se 
až na nečetné výjimky nenamáhali splnit svou občanskou povinnost a přijít 
do Franoie konat vojenskou službu. Režim,který později Němce z českosloven
ská vyhostil, tehdy 3Í velmi potrpěl na jazykový utrakvismus, "čeohoslovák", 
patřící vládě, dlouho přinášel německé články a české spolky,jež neohtěly 
za členy přijímat Němce, byly v krajní nemilosti. Odpor proti němčení, tak 
pochopitelný u armády, jež měla bojovat proti Němcům a která si byle 
vědoma, oo Němci tropí v její vlasti, byl označován za fašismus.Nebylo 
v tom ov'em ani troohu fašismu,
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Nová vláda»kterou (Jrganisoval dr. Bone? a státní rada, .jež měla být 

náhražkou parlamentu, byla složena jan z národních sooialistů, sooiálníoh 
demokratů, Slováků a asi dvou Podkapatorusů, Komunisté byli do státní rady 
pX’ibrán’ až po skončení přátelství mezi Jfitlerem a Stalinem. Vši ohni byli 
lidé Benešovi stoporcentně oddaní. Pravda, ve Státní radě byli také dva 
čeští agrámíoi, dr. Feierabend, který veřejné popřel, že by byl kdy býval 
agrárníkem a dr. Juraj Slávik,který se již tehdy lepil na národní socia
listy. A v tomto seskupení blaženě plaval někdejší ligista Snetánka,jedi
ný oposičník, kterého vzal režim na milost,protože od oposioe utekl a ne
chal ji na holičkách.

Dokud jsem žil v Leamingtonu scházíval jsem se s mnoha přáteli z armá
dy každou sobotu odpoledne v Pump Boom, kde byla jedna z málo hezkých 
kaváren v onom městě. Na pohovor přicházeli kamarádi ze sousedních posá
dek a byli plni stížností. Itaoho výtek bylo namířeno proti bezduchému re
žimu, nastolenému 7 brigád? generálem Ni oslavem (Neumannem) a jeho nej- 
blišším okolím, stejně jako ministerstvem národní obrany, jež blaženě za
pomínalo,že jsme v cizině a že je válka, v níž není radno pěstovat manýry 
nijaké zapadlé posádky ve Vystrkově.Přátelé si stěžovali také na politioký 
vývoj,který budil v armádě značné znepokojení. Ode mne, jako od novináře, 
jenž dojížděl do Londýna a měl jakési styky - do té doby ovšem nevalné- 
ohtěli informace 8 členové národní demokracie a republikánské strany,kkxox 

nesouce těžce nepřízeň vládních činitelů k svým stranám,požadovali na mně, 
abyoh něco podnikl. To se ovšem lehčeji řeklo než udolalo. I v *Našich  no- 
nách**  jsem byl v uniform? 3 nemohl proto veřejns vystupovat. Ale potom jsem 
byl poslán na zdravotní dovolenou a ryahle propuštěn z vojenské služby a 
povolán do Tondýna, abych zde dělal jednatele Syndikátu novinářů.Nepodlé
hal jsem již vojenské kázni a tak jsem mohl slíbit kamarádům,že se podí
vám na politiky ~ zejména že vyhledám ffeeí^nku a připomenu mu jeho povin
nost k programu, na který byl zvolen a k vfliěům,kteří mu dali svou dů
věru 2 své hlasy.

Krátce po přesídlení do Londýna jsem zašel za ním do jeho bytu v 
Randolph Avenue v londýnském městě Bsddingtonu. Bvdlel sem v téže části

Londýna, jen několik kroků od něho. Vvložll jsem mu, že se suchou 
cestou zavádí pronikavá změna politické a právní ^ÄTreruhllky ,že je
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nastolováno panováni jedné politické skupiny a že složky,představujíoí 
více než polovinu českého s slovenského voličstva, jsou úplně vyřáděny z 
vlivu na vedení akoe, Že nemají najmenší možnosti se účastnit rozhodování 
o přípravách na rekonstrukci nejen hospodářskou,ale 1 polltiokou a admi
nistrativní. Vyložil jsem mu, jak hluboké je znepokojení v saSUtifž a pouká

zal jsem na to,že není přijatelný stav, v němž vládní kanceláře a rozhlas 
obsadili jen zarytí levičáci,takže nakonec na frontu půjde po
malu jen pravice,protož*  všichni levičáci jsou zaměstnání^ posíláním ji
ných na tu frontu.

ftaetánke s jakýmisi rozpaky připustil zdráhavé,že není všechno v pořádktj, 
ť

ale soudil, že vína je na nás. Pravice si o to všechno sama řekla,protože 
doma presidenta ustavičně napadala,sc ostouzela a špinila a nyní není schopp 
na poohopit,že se mýlila a veřejně to doznat. Když jsem se ho ptal,v Sem 
se mýlila, když se přece bohužel vyplnily její ohavy z důsledků Benešovy 
zahraniční politiky a když došlo k tomu, co prorokoval dr.Karel Kramář ve 
své poslední řeči v poslanecké sněmovně Národního shromáždění,namítl Sme
tánka, že Benešovy úsněohv za války, jako na příklad uznání jeho vlády 
zánadními mocnostmi a pod. dokazují jeho prozíravost a velikost. Beneš prý 
není proti kritice a tvrdit to je jenom další nepravda. 3ám mu řekl:"Pane 
kolego,já nemám nic proti kritice, ale musí to být kritika věoná a vážná. 
Takovou jste dělal vy a proto si vás vážím". A ftnetánka pokračoval,že po
vinností každého je podřídit se panu ^residentovi,který nejlépe ví oo je 
pro národ dobré a oo není a přijímat takové úpravy, jaké on uzná za dobré. 
Sekl jsem na to, už hodně podrážděně, že republika není Benešova,ale ná-

/
roda a že ani zahraniční armáda, ani zahraniční statni zřízená/ nejsou 
jeho, ale národa. Národ nebude dělat co chce Beneš,nebo někdo jiný,ale 
Beneš a každý jiný bude dělat co ohoe národ, nebo budou odstraněni z vů
le lidu a jejioh místa zaujmou ti,kteří chtějí sloužit národu a ne mu 
panovat. A velmi rozhorleně jsem upozornil Snetánku, že jednoho dne bude 
konec války.Vrátíme se do domova a lidé se nás budou ptát,co bylo,jak 
to bylo a proč to bylo a jsk se kdo choval. Jeho někdejší političtí přáte
lé a voliči by se strašně divili,kdybych byl nucen jim říci- a bylo by to 
mo/u povinností tak učinit -jak utekl od toho, oo doma hlásal, jak mlčel 
k odstrkování a ostouzení stran a skupin, s nimiž doma spolupracoval a 
bez jejichž přízně a podpory by nebyl ničím, než majorem ve výslužbě.
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Smetánka mne chlácholil a varoval, že můj "zbrklý radikalismus" mne 

přivede do ještě větších potíží, než jaké jsem dosud měl a ujišťoval mne", 
že promluví s Benešem a poradí mu, aby dal agrárníkům a národním demokra
tům náležité zastoupení ve státní radě. Slíbil mi,že do týdne od něho usly
ším, jak pochodil. Neozval se ovšem ,anl když jsem mu poslal dopis,v němž 
jsem opakoval své stížnosti a znova připomenul vyhrůžku, že po návratu do 
domova zpravím jeho voliče, jak se choval.

Režim se postupně posunoval vždy více do leva.Komunisté,společně, s le
vicovými xndoaffldnmm sociálními demokraty a národními socialisty udávali 
prim. Snetánka sloužil a sloužil,ač 3e proti tendencím režimu postavili již 
Hodža a Osuský a Rudolf Bechyně byl pro kritická slova,jel pronesl,sesazen 
z předsednictví státní rady. Se Jtaetánkou jsem se již nesešel,ale zaslechl 
jsem, že si na mnoha místech stěžoval,že proti němu štvu v armádě.Narážel 
tím na to, že jsem několika přátelům poslal vylíčení naší rozmluvy a kopii 
svého závěrečného dopisu mu poslaného.

Všechno dopadlo jinak, než jsme mysleli, ’bietánka se vrátil, ale já 
zůstal za hranicemi a nemohl jsem tedy snlnit slib nebo hrozbu,že zpravím 
jeho voliče. Za poměrů, jež doma zavládly by to nebylo možné a ty poměry 
byly také příčinou,proč jsem domů nejel. Saet^nska se ovšem dočkal očtaěny 
za své služby. Byl povýšen na generála. Nebyl jím však dlouho. Přišel únor 
1%8 a Smetánska se vrátil do Londýna,kde se přidržoval skalníoh Benešov- 
oů, k nimž ostatně plně patřil. Za celou dobu exilu jsem se s ním nesešel, 
protože jsem o seticání nestál.A v Londýně také Smetánka zemřel,zapomenut 
a nelitován.
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Pokus získat polskou pomoc

V závěrečných měsících války,kdy se osud střední a jižní Evropy zdál 
býti dooela spečetěn,hledej se» zoufale oporu pro akoi,kterou bud= nutno , 
podniknout. Vzpomněl jsem na to,že jsem kdysi,na počátku zahraniční akoe v 
Polsku, získal značnou pomoc a podporu od tehdejšího ředitele musea knížat 
Czartorjrjských generála dr.Mariana Kukiela. T za války měl jsem 3 ním občas
né styky. To již gen.Kukiel, velký důvěrník generála Sikorského, byl zase 
ve vojenské službě.Velel polskému armádn mu sboru ve Francii,v Británii 
se stal ministrem války a ještě v době,kdy osud polské vlády byl na vážkách, 
byl ministrem. Soudil jsem, že ze všech polských činitelů, s nimiž jsem se 
znal, mohl by být mně a naší akci nejvíce nápomocen.

Požádal jsem jej o audienci a zašel za ním do jednoho hotelu,který v 
blízkosti nádraží Victoria byl zabrán pro vojenské účely pnUftré polská. 
Gen.Kukiel mne přijal velmi přátelsky a ryohle jsme se dostali do politické 
rozprávky. Na Taltě se právě rozvíjela konference vůdčích činitelů protina
cistické válečné koalice, jež tak osudovým způsobem zasáhla do pozdějšího 
utváření Evropy a potvrdila bolševické výboje ve střední a vý chodní 
Evropě.

Vyložil jsem gen.Kukielovi jak se dívám na situaci a na výsledek konfe- 
renoe, o níž zatím nebylo známo nic jiného, než že se koná.Řekl jsem mu,že 
po mém názoru Poláoi, stejně jako my a všeohny ostatní porobené národy, jsme 
prohráli válku a že se musíme připravovat na to,že budeme pokračovat v zá
pasu za svobodu a nozávislost našich národů a států. Řekl jsem mu,že nežádám 
na něm nvo pro vlastní osobu a zejména že se netlačím na nějakou výplatní 
listinu polské vlády,nebo některé polské instituoe, již proto ne,že vím,že 
i oni uaítí velmi brzy hmotný nedostatek. Ale mým plánem bylo navázat pro
pagační spolupréoi. Poláoi mají značný počet vlivných přátel v tisku a mezi 
politiky, z nichž ne všiohni jsou ochotni přijmout Stalina za představitele 
demokraoie a oohránoe malýoh národů a kteří jsou oohotni se postavit proti 
zradě ideálů, v jejiohž .jméně šly západní státy do této kruté války a opuště
ní slibů, jimž byly kumrnm krmeny nodraaněné národy. Znám sám několik takovýoh 
osobností a jsem vždy ochoten podepřít/ u nich polskou věc a byl bych ne
změrně vděčen,kdyby pnsl polští činitelé poskytli mi pomoc a podporu tím 
způsobem,že by ml svým doporučením otevřeli dveře k svým přátelím.
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Generál Kukiel mne rysleohl velmi pozorně a přednesl pak své námitky, 

pokud se týkalo mého odhadu politické situace. Popustil,že naše situaoe je 
katastrofální, zásluhou vedení československé akce,ale Poláci jsou na tom 
docela jinak. Není myslitelno,že by je Západ neohal na holičkách. Řekl do
slovně:” Pane redaktore, my Poláoi spoléháme v Boha a Spojené státy*.  Na 
to jsem odpověděl poněkud cynloky: "Pane generále, můžete spoléhat na Boha, 
<ale spoléháte-li na Spojené státy, brzy poznáte svůj omyl*.  Z toho byla dis
kuse o idealismu Ameriky a její čestnosti.Nemyslím,že jsem generála Kukiela 
pžessdái přesvědčil, jako on nepřesvědčil mne.

Generál Kukiel však pomoo neodmítl. Ač byl přesvědčen, že přes nesnadnost 
ba i nebezpečnost situace Poláci nebudou opuštěni a nepotřebují mé pomoci, 
nepoohyboval ani v nejmenším, že je v polském zájmu pomoci Československu. 
Tuto pomoo byl oohoten poskytnout,ovšem takovým způsobem,aby se nedostal 
do konfliktu s československíu zahraniční vládou,k níž ovšem neohoval nej- 
menších sympatií a jejíž postup považoval za velmi škodlivý.Nesoudil,že 
je potřebí podniknout něoo okamžitě, bude při nejmenším potřebí vyčkat na 
výsledek konferenoe na Yaltě. Ale připurstil,že je potřebí myslet ta všechny 
eventuality a připravit spolupráoi,kdyby jí bylo zapotřebí.

Sdělil mi, že jednou potíží je pravidelný styk,který je ztížen jeho 
úředním postavením. Těžko by se dalo utajit,kdybych ho pravidelně navštěvo
val a musel takovou návštěvu vždy formálně připravovat žádostí o audienci, 
čím méně formální bude takový styk,tím lépe pro důvěrnost jednání a pruž
nost celého počítání. Usoudil proto,že bude nejlépe, ustanoví-li jednoho 
ze svýoh důstojníků, eby byl se mnou ve stálém styku a který by byl prostřed
níkem mezi námi.

Myslím,že to byl velmi dobrý a praktioký nápad a živě jsem s jeho podně
tem souhlasil. Generál Kukiel přivolil majora Sumoviče ( myslím,že si dobře 
pamatuji jeho jméno), jemuž vyložil,že se má se mnou stýkat a přijímat ode 
mne vzkazy, jež mu pak má důvěrně a neprodleně vyřídit. S tím mne propustil 
a odešli jsme s majorem do čajovny,kde jsme si dojednali všechny podrob
nosti našeho vzájemného styku.

Major Sumoviř mi dal svou adresu do jednoho z čelných polských vojenských 
úřadů nedaleko polského ministerstva války.(Jak jsem později zvěděl,bylo 
to sídlo polské zpravodajské služby.) Když jsem však po nějakém čase se 
dostatil do oné budovy,nebyl jsem přijat oním majorem a v reoepci mi
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sdělili,Že pan major ta® neúřaduje a že nepřijímá nikoho, kdo s nlta nemá 
již přelem sjednanou schůzku. Napsal jsem gen. Kuklelovi o této věoi,ale 
nepamatuji se již zda mi odpověděl.Konference na Yalt’ již skončila a 
Poláci viděli, že s<|mohon spoléhat již jen na Boha a ?tst na sebe. Jejich 
spoléhání na Spojené státy a jejich čestnost bylo marné.

Dlouho mi bylo záhadou co se stalo a proč ujednání s generálem Kukielem 
skončilo takovým fiaskem. Ale pak jsem svedči,že mjr. ^omovič hyl vc stá
lém styku s československými zpravodajoi a pověděl jim o mé návštěvě u 
generála Kukiela.Když pak byla nastolena nová polská vláda a válečná 
polská vláda slavnostně oduznána, vrátil se pan major,jako jeden z nečet- 
ných Poláků,kteří tak učinili, do zholčavigovanáho Polska. A to mi hylo 
dostatečným vysvětlením toho co se stalo.

***
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Rozhovor s dr. Hubertem Ripkou

Koncem roku 19W- vypadala již politická situace v exilu docela neutěše
ni a vzbuzovala největší obavy. Všechno na svědčoválo,že podezřeni,jež jx se 
ještě před rokem zdála mnohým hodně nedůvodná a přehnaná, nevystihovala ani 
zdaleka ve skutečnosti co hrozí národu a jeho svobodě od vůdčíoh činitelů 
londýnské zahraniční vlády a od moskevských komunistů. Tehdy ovšem nebylo 
ještě nikomu spolehlivě známo, co se dělo v zákulisí. To věděli jen ti,kteří 
seděli u pramene, ale i tak toho bylo dost známo, Že každý, kdo se nevzpí- 
ral b^át na vědomí nepříjemné skutečnosti, musel vidět,kam spěje cesta. 
V tšina lidí však dosud věřila slepě,že z toho mračna nebude déšt a raději 
zavírala obě oči před tím, co bylo již patrno prostému zraku.Typickým 
příkladem toho byl rozhovor,který jsem měl se svým přítelem, štábním kapi
tánem Hejlem,který tehdy působil jako pokladník ministerstva zahraničí. 
Ve volnýoh chvílíoh jsem docházel k němu do pokladny a politisovali jsme 
zde po celé hodiny.Když jsem dostal do rukou první znění Košioké deklara
ce, jak ji zaznamenala odposlouchací služba londýnská- československé vlá
dy, prohlásil jsem, že je všechno na leta ztraceno.A Hejl na to: "Pane 
xndakAsniJÍii redaktore,vidím že jsme v rejži,ale neohoi tomu věřit". S tímto 
názorem nebyl nijak ojedinělý. Mnoho lidí se vrátilo domů v naději,že se 
ta polévka nebude jisti tak horká, jak byla uvařena. Přemnoho z nioh na to 
t’žoe doplatilo.

Poměry v zahraničním exilu nebyly nikdy utěšené,ale od vstupu Sovětského 
svazu a zejména pak od obnovení spojenectví mezi československou vládou 
v zahraničí a Kremlem se situaa*  kvapně a pronikavě zhoršovala. Komunisté 
a kolaboranti s komunismem kvapně opanovávali v^eohny československé úřa
dy a pronikli i do vedení československých organisaoí, s výjimkou dosud 
tří krajanských axgxai spolků (londýnské jednoty sokolské,Klubu českoslo
venské kolonie a československé odbočky British Legion. ). Tyko organisace 
byly však záměrně odstrkovány vládními činiteli,jako "fašistické". Mezi 
komunistickým "Novým Československem*  a oficiálním "Čechoslovákem" panovaly 
vřelá spolupráce a nakonec je bylo óbtížno od sebe rozeznat.Vládni rozhlas 
byl obsazen komunisty a jejich souputníky,jakož i zbabělými oportunisty, 
kteří se kvapně točili jako větrníčky podle toho, jak zavanul vítr. Odboro
vé ústředí volalo již veřejně po jx. povinné jednotě odborového hnutí. Ozý^
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valy se již vždy hlasitěji požadavky,aby došlo k povinnému sloučení těles
né výohovy a Syndikát československvoh novinářů, jehož js«n byl jednatelem, 
byl pod tlakem shora přinucen, aby upustil od své snahy připravit reformu 
československého tiskového práva,jež by novinám a novinářům zaručila větší 
míru svobody,než kolik jí bylo v předmnichovské republice. Bvl jsem- na 
svůj návrh- již r. 1941 pověřen, abych připravil návrhy a první část návr
hu nového tiskového zákona byla již schválena valnou hromadou Syndikátu. Pak 
však nadešel čas,kdy Vilém Nový, tehdy hlavní redaktor komunistického 
"Nového Československa" mi mohl říci:" Kolego, snraidišm neohte toho a ne
mařte čas,my už máme své návrhy připraveny a všechno bude jiné, než 
bylo a než jak si to představujetel. Ani Nový, ani kdo jiný mi nemohl 
ovšem zakázat další práoi na těchto osnovách,ale mohl mi poskytnout jasnou 
představu, jak sí^onunistioká strana představuje. VMěl jsem již,že je 

v odboji všemooná,ač xxm se proti zahraniční skcáxmtaivplmxvxsmim naší 
akci stavěla všemi prostředky, dokud byl ovšem její pán a majitel Stalin 
spojencem a přítelem Adolfa Hitlera.

I když exil podléhal nezdravému a dooela nedůvodnému optimi snu,nebyl 
jsem tehdy již sám,kdo byl znepokojen.Zahraniční župa sokolská,sídlící 
v Londýně a jejímiž hlavními ámámsrsamtmkuri jednotami byly jednoty vojenské 
a pak jednota v Tilbury- byl jsem jejím jednatelem,pokud mne vládní zásah 
z toho místa nevypudil - ochotně a vlastně bez rozpravy přišla můj návrh, 
aby se vypracoval program obnovy a očisty sokolského hnutí a současně 
aby se dr. Benešovi, jako presidentu i jako členu Sokola, předložilo memo
randum, vyslovujíoí se proti nucenému sjednocování tělesné výchovy. Memoran
dum i návrhy jsem vypracoval z pověření lupy a luna je pak rozmnožené 
cyklostilem vydala,spolu s referátem o rozhovoru deputace s dr. Benešem. 
Dr. Beneš ji odbyl hodně kulatými slovy.

Organisovaná a veřejná, nebo alespoň poloveřejná oposioe byla skoro 
nemožná.Až na starousedlíky a na skupinu kolepl generála Prchaly každý 
závisel na zahraniční vládě když ne hmotn':-ale drtivá většina na ní hmotně 
závisela - tedy alespoň jako na ručlteloe vůči britským úřadům, jež za 
války byly dooela pochopitelně podezíravé vůči každému cizinci a proti ystkx 
takovému,za něhož se nezaručila jeho vláda, tím víoe. Jedině starousedlíci, 
skoro bezvýhradně již britští státní občané se zajištěnou existenci mohli
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n^oo vykonat, ale překážkou byle jejioh naprostá politická nevědomost, 
obvykle i nízká vzdelanostní úroveň a konečně, i do jejioh řad pronikl 
rozklad, ^hraniční vláda, jež ochotně umožnila rozvoj komunistického tisku 
e usnadnila i vx vznik levicově socialistické "Nové svobody", znemožnila 
každý pokus o vydávání nezávislého časopisu. Na udání vlády byl potlačen 
časopis krajanskýoh spolků, Prchalův tisk vycházel pomalu pokaždé pod ji- 
rým jménem a muj pokus získat povolení vydávat časopis skončil naprostým 
nezdarem.

Vláda zřídila při ministerstvu obchodu, průmyslu a živností a minister
stvu pro rekonstrukci Poradní sbor pto otázky hospodářské. Jako redaktor 
týdenního Přehledu národohospodářského tisku jsem se stal z úřední povin
nosti jeho členem a zprvu vypraooval návrh na reformu daňové soustavy»kte
rý ovšem padl docela do ko~e.V tomto výboru se čím dále tím častěji ozý
val" slova soclalisace a plánované hoépodářství a každý z členů nadšeně jde 
přitakával. Jedinou oposlei tvořili sekční šéf Ploskal,ředitelé Wimmer a 
!3tajdler a moje maličkost. Na schůzích,na niohž obvykle dominovala komu
nistická poslankyně Hodinová-Spurná a jimž někdy předsedával ministr 
obchodil Václav Majer, udělovali mi slovo s příznačným posměškem:" a nyní, 
oo tomu říká náš reakcionář..."

Orientace na Sovětský svaz byla vždy zřejmější. Politikové,generálové a 
publicisté Benešova režimu si mohli upsat ruce chvalozpěvy na Budou armá
du a na Sovětsk’r svaz. Vyjednávání o sblížení s Polskem bylo zastaveno 
s ohlod^ať na Stalinovo přání a pak přerušeny diplomatické styky a polskou 
vládou v Londýně, ač jí byl Benešův režim především zavázán vděčností za 
to , že se mu dostalo mezinárodního uznání. Mí sto ní byl uznán lublínský 
komitét polských zrádců. Mrazivý chlad zachováván i vůgrči britské vládě, 
ačkoliv Benešův režim žil z jejích finančních příspěvků a bez nich by 
byli jeho hodnostáři pomřeli hladem.

Pokud šlo o vnitropolitické uspořádání republiky po osvobození,Benešův 
režim utíkal neostýchavč od původních slibů a pokoušel se vytvořit nadito- 
vanou soustavu tří. stran: levice (komunisté & sooiální demokraté), středu 
(Benešovi národní soaialisté a snad i lidovci) a konzervativní (ti ostatní, 
pokud by byli dovoleni). O násilném potlačení občanských stran, k němuž 
došlo v r. 1945 se tehdy ještě v Londýně nemluvilo, alespoň veřejně ne,ale 
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se sležení Státní rady,Benešovy to náhražky parlamentu, se to dalo před
vídat, jako se dalo z bezmocnosti této společnosti,jež měla být jen ozvěnou 
hlasu vlády, odhadovat, kolik asi práva bude mít parlament, bude-li moci 
londýnský režim nastolit doma systém,který za války připravoval.

Za této situace jsem se dohodl s Jiřím Bartlem,že zajdeme společně k 
státnímu ministru zahraničí dr. Hubertu Ripkovi,jako k starému známému,Že 
mu vyložíme obavy naše 1 našioh přátel a že si vyžádáme informace o vlád
ních úmyslech a zám’rech. Předložili jsme mu dotazník o několika bodech. 
Chtěli jsme vědět, můžeme-li počítat s tím,že politická svoboda bude po 
válce obnovena alespoň v plném předmnichovském rozsahu, můžeme-li počítat 
s další existencí národní de~okracle, jíž se nedostalo docela žádného za
stoupení ve Státní radě a ovšem také ne ve vládě samotné a bude-11 obnove
na svoboda tisku a vydavatelské činností, spolčování a shromažďování..

Rlpkovy odpovědi byly hodně vyhýbavé a obojaké. Ač byl účasten aktivně 
na všech pláneoh, směřujících k potlačení občanských a politických svobod, 
Ripka se tím nikdy nepochlubil,ale podle svého zvyku snažil se sedět na 
dvou židlích. Pro všeohny případy si chtěl uchovat dobré styky a přízeň i 
na druhé straně. Djišíoval nás proto,že to nebude tak zlé, jak se nám zdá a 
že se všechny potíže urovnají a vyřeší v kratičké době po osvobození.A 
na mou adresu dodal :*Vy  se pane kolego vrátíte a uvidíte*.  Odpověděl jsem 
mu na to:*  Pane kolego, zaručte ml svobodu jako za Baoha a já se vrátím, 
ale jinak ne*.  Ripka na to řekl poněkud pohněvaně:"Pane kolego, to je 
hloupý vtip. *

Rozešli jsme se u vědomí,že žádná odpověď je také odpověS a že nám 
tento rozhovor musí stačit, abychom věděli na čem jsme.Společně s Berllem 
jsme o rozhovoru napsali zápis a někde mezi starými papíry bude zahrabán 
můj exemplář, podepsaný Bertlem a mnou. Domů jsem se ovšem nevrátil, 
protože to, co jsem vidxl a tušil koncem r. 194k (rozhovor byl někdy v listo
padu nebo prosinoi onoho roku) potvrdily ještě následující měsíce a dovr
šila Košloká deklarace.Dr. Ripka se ovšem do Československa vrátil a po 
krátkém ministrování v lidově demokratickém režimu,jehož zkomunisování 
statečně pomáhal, vrátil se zase do západního svsta jako statečný bojov
ník za svobodu a demokracii, jež pomáhal zašlapávat. Nepoučil se ani troohu 
a spolupracoval s ostatními kolaboranty s komunismem a pomáhal nastolovat
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jejioh autz-okr3cii v exilu pokošickém.Měl jsem příležitost mu náš rozhovor 
připomenout,ale vyhnul jsem se mu i při takovýoh příležitostech,kdy nás 
náhoda posadila tak,že mezi nárai bylo jen několik židlí.Posledně jsem ho 
shlédl na zasedění liberální internacionály v Oxfordu. 0 několik let později 
zemřel, ncřslen žádným z těch,kteří zůstali věrni zásadám svobody a demo
kracie.
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"Nakladatel" Link

V závěrečných fásíoh války se k mým enečným politickým starostem přidru
žily ne méně veliké 3tarosti existenční. Již od druhé poloviny roku 1944 
jsem měl vážné pochybnosti o torn, bude-li v osvobozeném Československu 
opravdu obnovena politická a osobní svoboda,jíž naše zahraniční vláda usta
vičně národu dona rozhlasem slibovala. Den ze dne se naše zahraniční akce 
Minule víoe e víne do bolševických vod. A od chvíle,kdy se mi dostala do 
rukou neblaze proslulá Košická deklaraoe jsem věděl,že nacistický teror 
bude neprodleně vystřídán terorem socialistů, spolčených s komunisty» což 
pak musí skončit tak, jak to v roce 194R skutečně dopadlo. Soudil jsem,že 
bych se dopustil nebezpečné chyby, kdybych se vrátil do domova, Nvl jsem 
nřesvčdšen, že po ještě neskončeném odboji druhém nadchází dob» připravo
vat odboj třetí. 4 to ovšem znamenalo mnoho potíží a nadhazovalo velmi váž
né nroblémy osobní.

Neměl jsem přílišných obav ze stanoviska britských úřadů,ač ani zde ne
bylo jisto, že povolení zůstat v Británii dostane ten,kdo se z emigrace ne
bude chtít vrátit do "osvobozené*  vlasti. Doufal jsem však, že se mi do
stane pomoci od Institute of Journalists, s nímž jsem vešei ve styk a od 

některých konservativníeh poslanců, s nimiž jsem se seznámil. Nnohem větším 
a skoro neřešitelným problémem byla pro mne otázka existenční. Potřeboval 
jsem naléztl zaměstnání, jež by poskytlo alespoň skromnou obživu,až opustím 
ministerstvo.

Začal jsem vyjednávat s ftet firmou Bela, jež má velikou továrnu v Tilbu
ry a pro své zaměstnance vydávala dokonce týdenní časopis "Beta Record*.  
Znal jsem s« velmi dobře s jejím ředitele« Tušou nejen z Poradního sboru 
pro otázky hospodářdté při ministerstvu obchodu,ale hlavně ze Sokola.Tuša 
byl starostou velmi čilé sokolské jednoty v Tilbury,kterou jsem několikrát 
na její pozvání navštívil,abyoh tam vykonal přednášku. Tuša mi byl nakloněn, 
ale vyjednávání se protahovalo a nebylo žádné jistoty. Ještě než skončila 
válka jsem poznal,že si^irma Bela nechce pohoršit s držiteli moci v Praze 

a že si nechce situaci komplikovat tím,že by dala samčetnánl "reakclonářiT. 
Když jsem se sešel s londýnským představitelem Batova koncernu dr. černým a 
kanadským Bslou, imxizn^dosleohl jsem se od nich,že jejich hlavním a jedi
ným cílem je "dostat nazpět Zlín*.  Předpověděl jsem jim,že Zlín nedostanou. 

Také nedostali.
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V tu dobu nejistoty a obav pozval mna můj miV přítel,německý emigrační 

novinář Fans Jaeger, abyoh v kl^bv německé protlhltlerovské emigrace pvsxx 
mimvéů promluvil o slovanství p slovanském hnutí. Komunisté se totiž jižV
hezky dlouho oháněli ve své propagandě "slovanstvím" a ve všech zemích za
kládali "slovanské výbory", jež pod touto nezávadnou rouškou měly býti 
pláštíkem pro jejich dobyvačné a rozvvatnické záměry.Tím byl ovšem o xiovah 
slovanství vzbuzen veliký zájem v západní veřejnosti, jež si obvykle do- 
oela ohybné vykládala sovětskou agitaoi jako náhlý návrat k starému ruské
mu nacionálísmu^a odklon od komunismu, Podle naivníoh představ, vychytra
le e soustavně moskevskou propagandou podporovaných, mslo to vésti k 
Uberalisování a demokratisaci sovětského režimu.

Pozvání jsem ochotně přijal, protože jsem znal komunisty příliš dobře, 
abyoh jim sedl na lep, jako naivní Angličané a Američané. Byl jsem ocho
ten podniknoutl cokoliv, abyoh alespoň v nepatrném měřítku čelil zhoubné 
bolěevloké propagandě. AS jsem nebyl nikdy germanofil, s Jaegerem a některý
mi z jeho druhů, mezi nimiž byl na příklad můj starý nřítel Otto Lehmann- 
Rusnbueldt,jejž jsem znal od r. 1925 z Němeoké ligy pro lidská práva a o 
němž jsem mluvil v jiné souvislosti,jsem byl ve velmi srdečných styoíoh, 
jež v některých případeoh potrvaly až po dnešní den.

Ve své přednášce jsem vyslovil důrazně přesvědčení,Že komunistické
slovanství je jen bohupustým uodvodem, páchaný» ne sovětském lidu, na slo
vanských národech i na ostatním světu. Po přednášoe došlo k diskusi a byl 
jsem zahrnut dotazy nejen o komunistickém "slovanství", ale také o slovan
ském hnutí vůbec, jak se jevilo v politice íeohů a ostatních slovanskýoh 
národů, o "panslavismu" a slovanském rusofilství. Mezi dotazovateli byl nej
horlivějším muž s bujarou černou kšticí a pečlivě do špičky střiženouV
bradkou. Po přednášce se mi představil. Pozval mne na sohůzku do svého bytu 

ť*l

v postranní ulici, vedouoí s KnigWhsbridge do Wilton Crescent nedaleko 
Jfyde Parku a tam mi nabídl,abych pro něho napsal knížku o českých nebo 
československých politickýoh tradicích.

Tento nápad mne přirozeně okouzlil a to z mnoha důvodů. Již po několik 
l't jsem měl takový úmysl a sbíral materiál, ale nikdy jsem se k tomu ne
dostal,abyoh poznámky, jež jsem spálil s mnoha jinými včomi,když byla 
Praha okupována Němci, svedl v soustavnou formu.A velmi svůdná byla ovsem 
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hmotná strunka vřel. Na jednou se mi v mých starostech o to, oo bude,až 
odejdu z ministerstva, naskytla možnost se uchytit něč m Ippším, než mytia 
nádobí v některé z londýnsk'ch restaurací.

Wßj nový přítel, jménem Link, mi vyložil, že kniha, jíž jsem měl napsat 
anglicky a kterou hodlal wdat anglicky, bude také neprodleně přeložena do 
němčiny a francouzštiny a v těchto řečfch vydána.Ujistil mne,že zejména 
německý knižní trh/x trh bude velmi výhodný a výnosný,protože pro N^rueoko 
bude potřebí vydávat knihy,jež by nahradily starou nacistickou a jinak zá
vadnou literaturu. Ta půjde do stoupy a bude zde místo pro mnoho nových 
knih. Podle Linková tvrzení mají spojenci v vmyslu udělovat nakladli Hun 
zvláštní k-ncese pro "mecko e on již takovou koncesi získal. Koná tedy pří- 
pravý wo chvíli, kdy bude mocipačít s vydáváním k■■•••h pro N mačko. Za angll 
ké vydání mi nabídl 200 liber štrlinků a za překlady dostanu honorář podle 
norem, obvyklých pro takové edice.

Nabídka ml přišla opravdu jako nečekaný dar 3 nebes. Zdála se mi přímo 
zázračnými vyřešením mého hlavního problému,ještě obtížnějšího, než získat 
povolení zůstat v Británii a nalómti opravdu nějakou důstojnou obživu.

Umožňovalo mi to také přesvědčit rodinu, že se uživím
v novém prostředí i za mírových podmínek. Smlouvou,kterou mi Link «sim 
ochotně dal, jem mohl umlčet doma všechny námitky a dokazovat,že si vydě
lám nenízc nejen u Linka,ale tím, že vydám anglicky knihu, že si otevřu 
cestu, nebo alespoň oestlSku i k jiným angliokým nakladatelstvím a k. 
některým časopisům,což si umožní alespoň skromné živobytí,takže budu moci 
vyčkat,až se bude léne vidět, kdo odhaduje budoucí vývoj správněji a lépe - 
já, či moje rodina a moji přátelé,kteří mé úmysly považovali za šílenství. 
Link mi svou smlouvou ušetřil mnoho starostí, a domácích nepříjemností.

Měli jsme ujednáno, Ž<^#u dodám první část knížky, rspočtené na 15 
tiskových arhhů, dostanu od něho polovinu honoráře a druhou polovinu pak 
limed po vytištění knížky. Do práce jsem se pustil s velkým nadšením a hor
livostí. Chtěl jsem ji nazvat "Czechs between the West and East*.  V psaní 
jsem se dostal až k době husitskýah válek,ale pak jsem uvázl,protože 
uvázl také pan Link. V práci na knize jsem pokračoval až ze se po hezké rádce 
let,ale to již česky,protože o ni žádný šn anglický nakladatel neměl 
nejmenší zá jem.Je to "Seská cesta!*,  na níjE pracuji jf’t' v době,kdy píši 

tyto řádky.
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Link, jemdž jsem dodával rukopis po kapitolách, tvrdil,že je velmi spo

kojen, ba dokonoe nadšen tím, co jsem napsal a dal hned*»to  jsem tehdy jestS 
neviděl a doslechl jsem se o tom až mnohem později - můj skript kolegovi 
Tritzu Beerovi, kdymm kd’’si dleny redakce komunistického listu "Rote Fahne" 
a později vojínu č.armády ve Francii a v Británii,který se vsak také ne
vrátil do Československa - aby jej přeložil do němě "ny. Když jsme se pozdě
ji ob8 sešli v Britském rozhlasu, domluvil jsme se,že jsme oba učinili stej^ 
nou zkušenost, Link mnoho mluvil, mnoho sliboval, ale nikomu nio nedal. 
Beer ostatně u Linka pochodil ještě hůře než já.Kromě překladu si totiž 
Link u něho objednal ještě jeho vlastní knížku a tak chudák Beer psal a 
psal a nio z toho nebylo.

Link na mne naléhal, abych psal ryohleji, ale k plaoení se neměl. Odklá
dal den ze dne, při návštěvách mne hostil najrozmanitejšími nápoji, jiohž 
měl vždy značné množství ve svém přepyohově zařízeném bytě,ale do tahaným 
kapsy se mu sáhnout nechtělo, A pak se mi zacel vyhýbat. Když jsem za ním 
došel do jeho bytu nebyl n4$dy doma, dnad doma nebyl, snad se mi dal zapřít- 
nemohl jsem jota nikdy přesně zjistit jak to bylo. A když jsem se snažil 
stihnout jej telefonicky, bylo to stejné. Pan Link není dona, neohte mu 
vzkaz. Zanechal jsem vzkazy, napsal několik dopisů, ale všechno jakobyoh 
hrách na stěnu házel. Pan Link prostě zmlkl a zmizel z mého obzoru.

Pokusil jsem se přimět některého ze svýoh nčmeokýoh přátel,aby u Linka 
intervenoval,ale narazil jsem vžčty- na převeliké rozpaky. Nebyl jsem totiž 
jediný, koho Link nachytal na své sliby a v Londýn*  bylo hodně lidí,kteří 
ho hledali ale nenaíli a pracovníoi němeoké emigrace v Londýně právem či 
neprávem soudili,že Linkovo počínání vrhá nepěkné světlo na všeohny Němce 
v emigraoi. Ale link zapadl jako když ho do vody hodí a tsk nezbylo, než 
udělat kříž nad oelou věcí.

Na štěstí jsem nalezl zaměstnání v Britském rozhlasu. I kdjrž to bylo 
zprvu jen příležitostné, stačilo mi to na skromné živobytí a tak mi hmcstutí. 
mfcnánkmzMKi na hmotné stránce věoi ani trochu nezáleželo. Bylo mi ovšem líto, 
že celá vše padne do vody a že nebudu moci vydßt knihu, jež mi, čím déle 
jsem na ní pracoval, tím V'ce přirostle k srdci.Znal ‘sem už dost dobře 
poměry v Británii,abych se neoddával ilusi,že bych mohl pro ni nalézti 
jiného nakladatele.Anglie neměla nikdy nějaký zvláště intensivní zájem o
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Čechy s Československo a po váloe pod socialistickou vládou prožívala do- 
zvyky líbánek se Sovětským svazem. Každý pokus upozornit na to,že dnešní 
režim v Československu nemá, nio společného s českým lidem a jeho národními 
tradicemi,že lidová demokraoie je jen ošidný název pro nelidový absolutismus 
nejhoršího razení a že komunismus je nebezpečím nejen pro nás,ale i pro oelý 
svět, byl přij r-á$i víoe než nevrle. Kdo se rozešel s režimem dr.Beneše 
nemohl doufat,že ho bude v Anglii někdo brát vážně. Spíše byl považován za 
kverulanta, zarytého reakcionáře, jenž z nerozumu či ze sobectví kalí 
přátelství mezi národy a ohrožuje mír. Teprve únorové události z r. 1948 
změnily poněkud názory veřejnosti, ale pak zase byla největší pozornost a 
přízeň věnována do zahraničí přišlým lidovým demokratům,kteří pomáhali 
nastolovat komunistický absolutismus a byli jím nyní odkopnuti.Včerejší 
utiskovatelé, jakmile se sami stali pronásledovanými, byli najednou na 
Západě přijímáni jako áejstatečnější, nejzásadnější a nejvšmější zastán
ci demokracie s svobody a kdo byl proti diktatuře od samého začátku,byl 
zase odstrčenu

A tak jsem se smířil s tím, že musím pohřbít zase jeden plán,který 
ni přirostl k srdci a rukopis uložil mezi staré písemnosti.Vrátil jsem 
se k němu až hodně později, když jsem znechucen zanechal veškerou žinnost 
v emigračních o^ganisaoíoh.

0 íinkovi jsem neslyšel mnoho let a tmkmxm také jsem naň ani nevzpomínal. 
N>’kdy počátkem roku 1959 jsem však měl v kavárně Regent Palace Hotel 
sohůzku s lansem Haegerem, který se právě vrátil z cesty po Německu a 
chtěl mi sdělit své dojmy a poznatky. Když jsem vešel do místnosti, viděl 
jsem,Že tam již je smanfar a s ním že je muž,který se mi zdál být povědo
mým. %el jsem k Jaegerovu stolu a onen muž, který se sním ptfat právě loučil, 
spustil na mne ktsěht velmi přátelsky. Vykládal, jak dlouho už mne neviděl 
o vyntával se mne, jak se mi daří.Nemohl jsem si vzpomenout, kdo to je a 
kde jsem se s ním sešel a odpovídal proto hodně neutrálními frázemi,abyoh 
neprozradll,ža jsem ho nepoznal.Když odešel,ptal jsem se Jaegera,kdo to 
vlastně je. J&flym Jaeger,trochu udiveně, mi oznámil,že je to link.Ale hned 
dodal,že mám-li za ním nějaké pohledávky, abych nemátil čas pokusy je 
vymáhat,Od linka nikdy nikdo nic nedostal, kromě slibů.

Nesnažil jsem se ani z linka něco vyrazit, ani obnovit staré styky. Své
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nároky jsem odepsal dávno a jedním i mých zvyků je,že rozejdu-11 se s 
někým, nesnažím se ani trochu se s ním znova sblížit. Machar,který mi 
vždy tuto zásadu doporučoval, měl pro to zvlýčtrí ^ormul'scl.Uha slou cigare
tu se nemá znova zapalovst,Ale na Linka se nehněvám. Myslím,že mezi mnoha 
lidmi,kteří. mne v životě napálili a nakrmili falešnými sliby, on je vlastn*  
jediný, jemuž mám být vděčen. V těžké deibě existenční nejistoty ml- jistě 
neúmyslně - prokázal službu, jež měla pro mne nakonec větěl cenu,než kdyby 
byl opravdu zaplatil, k čemu se smluvně zavázal.Poskytl mi fiktivní 
zabezpečení a tato fikríce ml umožnila,že jsem mohl zůstat kde jsem byl. 
Ukazuje se,že planý slib může mít také někdy cenu pro toho, komu je dán. 
V mém případě tomu jistě tak bylo. A tak ml Tjlnk pomohl,ač nehnul prstem, 
aby tak učinil.
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Jednání Sokolské župy zahraniční s presidentem ČSR

Na schůzi Sokolské župy zahraniční, konané v Londýne dne 5»února 1945,na 
níž byly projednány a schváleny mé návrhy na obnovu ČOS, bylo usneseno vy
siati deputaci k presidentu republiy br. dr. Bdvardu Benešovi a předložití mu 
memorandum o stanovisku Sokolské župy zahraniční. Cyklostylovaný zápxis,po
řízený br. Jaroslavem Novákem, jako zapisovatelem a ovšřený br. Josefh Snajdrer. 
jako starostou, o tom praví:

"Br. Hrbáč navrhuje, aby i bratr president Beneš byl požádán,jaký má ná- 
zo,<t na věo a jak by šla uskutečnit v souladu s jeho přípravami na obnovení 
čs. republiky. Br. Koutný myslí,že by bratru presidentovi tento náš zájem při
šel vhod.Bylo by ale třeba jednat rychle, neboí president odjede již brzy 
na osvobozené území.

Návrh bratra Krbáče na vyslání sokolské delegace k bratru presidentovi x 
republiky byl pak jednohlasně přijat. Bratří P. Kopecký, J.Koutný, L.Mileč, 
K. Mrázek a J.Hrbáč vypracují písemný návrh, který bude předem zaslán kance
láři presidenta rejxíbliky, načež zúčastní se v určený den návštěvy u bratra 
presidenta spolu se starostou župy br. "Žnajdrem,který k tomu účelu přijede 
do Londýna."

Ve smyslu tohoto usnesení vypracoval jsem a b. února předložil návrh memo
randa presidentu republiky. Každý člen komise dostal jednu kopii návrhu.

Pne 1,5.února doručil členům komise br. škpt. let. K. Mrázek protinávrh,obsa
hující v podstatě základní myšlenky mého návrhu. spočívaly hlavně v ze-
stručenční a zmírnění některých formulací.

Téhož dne se konala porada komise,která schválila kompromisní formulaoi 
mezi oběma návrhy a pověřila mne, abych podle jejího usnesení vypracoval 
definitivní text memoranda, jež bude předloženo dr.Benešovi.

Následujícího dne jsem odevzdal br. škpt. let. K. Mrŕ zkovi návrh definitivní
ho textu k přepsání a pozdějšímu rozmnožení.

Br.vyslanci Smutnému byla odevzdána neprodleně kopie memoranda, memorandum 
podepsané v/emi funkcionáři a členy komise a deputací odevzdáno při audienci. 
Audience jsem se nezúčastnil a memorandum jsem také nepodepsal.

Ve smyslu předchozího usnesení bylo memorandum rozmnoženo cyklostilem a 
rozšířeno mezi členy a jednotami župy. 0 průběhu audience 3epsán zápis,který 
byl také rozmnožen.
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bratra presidenta republiky dr. Edvarda j£2£3£-

členové delegace:
Místostarosta župy br. Milec Leoš
jednatel župy br. Hrbáč Josef
náčelník župy br. Koutný Jan
starosta jednoty 310 perutě br. škpt. let. Doležal

František 
člen předsednictva župy ’’br. škpt. let. Mrázek fc
vzdělavatel župy br.Kotas Jinlřa9^"

Vzdělavatel t J. Jll. perutě br. Jiroušek František

Deputace byla přijata dne 23» února 1945 ve i 50 hod.na 9. Grosvenor Pla
ce. Fana presidenta oslovil br. místostarosta,který v krátkém proslovu objas
nil účel tohoto slyšení. Na to br. president tMídaJbžri uvítal deputaoi vřelými 
slovy a bylo vidět,že byl skutečně rád,že měl příležitost nám říoi několik 
slov ještě před jeho odjezdem.

Ve své řeči zdůraznivše byl členem Sokola již od svých 6 let, že jím 

stále je a že jím zůstane. To, že je zárukou, že nám bude nápomocen při 
znovuvybudování Sokola.Ubezpečil nás,že nemusíme mít o Sokol straoh,že má 
velmi dobré zprávy z domova a že jest to Sokol,který nejvíoe praouje v 
podzeaníoh organisaoioh s kterými jest br. president v úzká® přesvědčení,že 
SokoI v příhodnou ohvíli ukáže,že jeho existence jest nutná a že stojí za 
ideály Tyršovými.

hmitauje se o podzemní činnosti br.president doslovně řekl: "Vím,že to 
byl Sokol,který nejvíoe trpěl a ztratil a souhlasím s vámi,jak to navrhuje^ 
te v memorandu, aby se začalo s budováním 3okola od spodu.Ono to přijde 
samo a jednoty porostou jako houby po dešti,jakmile se pro to ukáže vhodný 
oas. "

Bratr president promluvil k jednotlivým bodůn našeho memoranda a ve všech 
bodeoh ho sohvá^il. Souhlasil s našim názorem,že vše nepůjde od počátku tak, 

jak si to představujeme,ale Že vývojem se dospěje jistě tam,kam my směřu
jeme. Snad se budeme muset trochu přizpůsobit poměrům,ale to nebude na úkor 
zásad,spíše jen forma. Sokol si jistě v novém státě zaohcvá to postaveni, 
které měl před jeho zrušením.
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Upozornil, že ani nebude potřebí popudu zvenčí, nýbrž že Sokol se začně 

obnovovat automaticky sám 10 sv'ho vlastního popudu a nutnosti.
Btatr pres/idcnt jest pro zachování tělocvičných spolků, jak byly dříve, 

pokud to nebude v rozporu s novvmi saěry.
Bratr pres/ident rovněž uznává zahraniční župu sokolskou a v jejím za

stoupení župní předsednictvo jako jedinou existující sokolskou instituci 
právoplatnou, mluvit a jednat za ?. 0. 3. dokud tato nebude znova zřízena.

Audience trvala xsimkß oelkem asi 10 minut , v kterážto krátké době ne
bylo možno hovořit o detailech. Br. president nás ale vjistil,že naše memo
randum důkladně prozkoumal a že pomůže tam, kde bude moci.

Před odchodem delegace br. president přál všem nejlepší a dal nám neději 
ne dobré ukončení díla, započatého zahraniční župou.

Br. místostarosta poděkoval br. presidentovi jménem předsednictva župy, 
jménem všech bratří ze zahraničí a jm-'nem delegace a přál mu ěíastbý návrtt 
do osvobozené vlasti.

zapsal škpt. Mrázek.
Memorandum_ Sokolsk~ župy zahraniční.

’’Memorandum o přípravě obnovení Sokola v osvobozené vlasti, sestavené 
předsednictem Sokolské župy zahraniční v Londýně a předložené zástjrpci 
župy panu presidentu republiky při osobní audienoi v únoru 194!>

Bratře president«,
Sokolská župa zahraniční předkládá Ti z usnesení širšího předsedniotva 

memorandum o budoucím postavení Sokola v osvobozená «lastí a o metodáoh 
obnovení sokolské organisace.
t' el memoranda.

Sokolťxs. župa zahraniční považuje za svou povinnost i odpovědnost zajásat 
;a jistit rychlé obnovení sokolského hnutí v osvobozené vlasti tak,aby se 
sokolstvo mohlo hned od začátku pln? účastniti budování našeho nového národ
ního života, svobodně a v duchu lýršových zásad.
Odpovědnost sokola4 župy zahraniční.

Tato povinnost a odpovědnost župy nejen k sekolstvv doma,ale k celému 
národu p*«*  z těchto skutečností:

a) Sokolská župa zahraniční je jedinou pozůsta ou legální sokolskou 
instituní,instancí, jež vzešla ze svobodných voleb a representujíc sokolské
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bratrstvo na celém szňhň svobodném sv^tě, jest oprávněna i povinna zastu
povat! sokolstvo po tak dlouho, pokud nebude možno obnoviti sokolskou orga- 
nisaoi způsobem předepsaným v sokolském řádu.

b) Sokolská župa zahraniční sleduje vnitřní xtxxt situaoi ve vlasti a 
zná nesmírně oběti,které přinesli členové Sokola za němeoké okupaoe v boji 
za práva národa a cítí proto odpovědnost vůči těmto bratřím a sestrám za to, 
aby jejioh oběí nebyla marná.

o) Zastupujíc/ organisaci, jsoucí od svého vzniku útvarem naprosto ne
politickým, založeným na «ajmiá nejčistšíoh zásadáoh demokratiokýoh,neznají
cí u svých členů rozdílů náboženských, hospodářských nebo sooiálníoh,oítí 
odpovědnost za její sakrování, aby se mohla státi platným činitelem mezi 
národně výchovnými a tělovýchovnými organisaoemi.

Sokolská župa zahraniční si při tom neosobuje žádných práv diktovati 
nějakým způsobem sokolstvu dona.Chce býti jen pomocníkem při budování nové 
organisaoe a strážcem zájmů sokolských, jakož i platných řádů,jež mohou 
být měněny a doplňovány jen na řádném sjezdu ČOS.
Sokolská idea

Není jistě potřebí dokazovati důležitost sokolské idey a její životnost 
a význam pro národ.Národ potřebuje dnes sokolstva neméně než v době jeho 
vzniku, poněvadž se stalo pevným tmelem národního tělesa. At byl kdy národ 
rozdělován jakkoliv a čímkoliv, sokolstfco bylo vždy organisaoí jednotíoí. 
Sokol stál vždy nad všemi spornými skulinami v národě a jeho členové byli 
a jsou bratry bez rozdílu přesvědčení a vyznání, bez ohledu na to, jaké ]|e 
jejioh společenské nebo hospodářské postavení.Takovým Sokol byl a takovým 
zůxitsaaan vždy zůstane.

Nebylo vinou Sokola, jestliže v národě vznikly ještě jiné tělocvičné 
organisaoe,Sokol ovšem nebyl nikdy organisací jen tělocvičnou,ale v duchu 
Tyršových ideálů vychovával národ e své členy především k demokracii,sná
šelivosti a vlastenectví. Těmito ideály Sokol stojí a padá.
Vztah Sokola k ostatním tňinsmingýn tělovýchovným organisaoím.

Není v úmyslu Sokola nadnášeti se nad tělocvičné organisaoe,připnuté k 
politickým stranám a není ani jeho úmyslem zasahovat! do jejich organisaoe. 
Hespektuje jejich zvláštnosti. Sám však zůstane takovým,jakým byl,nezištným 
a nezávislým na všech směrech, aby vždy a všude sloužil jen národu jako
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celku,podle Tyršova" Naše věc není ani pro jednotlivoe,ani pro strany,ale 
pro národ veškerý".

Jako nebylo v minulosti na straně sokolské nenávisti a povýšenosti k 
ostatním tělocvičným organi saoím, nebude jí jistě ani v budouonu.Všude,kde 
to bude možné bez vzdání se sokolskýoh zásad,podáme oohotně ruku k spoluprá
ci s organisaoemi starými i novými. Spolupráce s ostatními snolky bude možn 
zejména tam, kde půjde o stránku tělocvičnou,souvisejíoi s problémy branné 
yrchovy. Sledujeme proto všechny nové tělovýchovné metody a směry, jak tomu 
bylo již před rozpuštěním Sokola a bude i v budoucnosti snahou sokolstva jití 
s duchem doby a pokroku.
Tělesná výchova v osvobozené vlasti.

Předpokládáme, že v osvobozené vlasti bude tělesná výchova zreorganisová- 
na, věnováno více jtížx času školní xísíiehi tělesné výohově a snad i zavedena 
povinná tělesná výohova v době po opuštění školy. Domníváme se,že správným 
řešením tohoto problému bude, jestliže bude ponecháno jedincům po opuštění 
školy, aby se svobodně rozhodli pro organised, kde se jim tito výohovy 
dostane.V Sokole nebylo místa pro ty,kdož tam přišli z donucení,poněvadž 
Sokol není a nemůže býti organisací, které je tělocvik samoúčelera, neboj 
tělesná výohova byla Tyršovi prostředkem k jasně danému cíli.Naproti tomu 
je v Sokole vždy místo pro každého příslušníka národa československého,kte
rý je oohoten vžiti na sebe závazky, jež ukládá sokolská tradice a sokolský*  
řád.

Potřebné sjednocení tělesné výchovy nejen v zájmu brannosti,ale i v 
zájmu jednotnosti a usměrnění tělesné výohovy lze docíliti snadno bez 
spoutání a usměrnění tslouviěnýoh organisací samotných a to vytvořením 
buS "Národního výboru pro tělesnou výchovu", nebo "Tělovýchovné ná
rodní rady", nebo "Kuratoria tělesné výchovy" při ministerstvu pově
řeném touto agendou. V tomto útvaru by zasedali zástupci ministerstev 
spolupraoujích na tělesné výchově s pověřenými zástupci těloovičných 
organisací,poměřených prováděním této výohovy.Výbor by koordinoval je
jich úsilí v tomto oboru jejioh působnosti. Organisaoe by jinak zůsta - 
ly ve všen ostatním svobodny a byly by na sobě i na výboru nezávislé..
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Výbor tělesné výohovy by mohl vyřešit! mnoho problémů,nedořeše- 

nýoh za dřívějších časů. Kohl by sreorganisovati a říditi již dříve 
projektovaný *Týršůbí  tělovýchovný ústav*  kde by byli ovičeni instruk- 
toí všeoh organisací tělovýchovných, instruktoři předvojenšké vý- 
ohovy, speciálních sportů, instruktoři vojenské tělesné výohovy, 
profesoři tělocviku a pod. Doma bude jistě zkoumáno,jak vyřešit! 
tyto problémy oo nejúčinnšji a nejlépe.Na sokolstvu bude,aby zaujalo 
satá k nim své konečné stanovisko. Znajíoe jeho smýšlení víme dobře, 
že 1 když je nemůžeme k ničemu zavazovat!, můžeme s bezpečností před
vídat! jeho dobrou vůli a poctivou snahu pomooi účinně při řešení 
těohto otázek.

Úkoly sokolské župy zahraniční jašte zde v zahraničí.
Nejnaléhavčjším úkolem Sokolské župy zahraniční je dnes přímá příprava 

obnovení sokolské organisaoe a navzázání styků se sókolstvem dona. 
Způsob obnovení 5. & 3»

Z mnoha důvodů nelze se spoléhat! na to,že by obnovení mohlo být! pro
vedeno prost« někdejšími činovníky Ú. 0. S. dude proto nutno obnovit! oelou 
organisaci demokratickým způsobem zdola. It' dní členové Sokola z doby před oku
pací obnoví své jednoty. Jednoty obnoví župy a celek vytvoří $03 tak, jak to 
předpisují sokolské řády a stanovy.

Sokolská župa zahraniční si při tom neohce osvojovati ani na dobu pře
chodnou kompetenci předsednictva,ÚOS Choe býti pouze pomocníkem a styčným 
orgánem mezi obnovenými jednotami a župami, s kolstvem zahraničním a prí
slušnými úřady a při tom střežit! přesné zachování platnýoh řádů. Aby mohla 
dostát tomuto úkolu, hodlá ze svých členů,kteří se vrátí do vlasti, vytvo
řit na přeohodnou dobu zatímní sekretariát Ú03, který by vykonal všechny 
přípsavné práoe a odevzdal svůj úkol co nejrychleji znovu smolenému před
sednictvu ÚOSL
Zajiš tční sokolského majetku

Současně se chce župa domáhat! také toho, aby byl zajištěn sokolský ma- 
jetekxnodtax a odevzdán jí k věrné ruce,nebo alespoň právní tituly na tento 
majtek, aby mohl býti v době oo nejkratší odevzdán právoplatným majitelům. 
St^k. s domovem

Aby mohla plnit! tento úkol, potřebuje Sokolská župa zahraniční možnost 
informovat pravidelně rozhlasem bratry a sestry v domovině o metodách zamý
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šleného postupu. Potřebuje také, aby někteří členové jejího předsednictva, 
jež by pověřila úkolem zastupovatl ji v nastíněné práci, byli posláni do 
vlasti urychleně - snad v jejioh úředním postavení - aby zde mohli plnit svij 
úkol, jehož zdárné vyplnění je v zájmu nejen sokol štva, ale i oelého národa.
Závěrem

Jo v minulosti, tak i v budoucnu bude sokolstMo plniti své povinnosti k 
národu tak, jak to předpisuje sokolský slik

Zs Sokolskou župu zahraniční: 
W/Cdr. Josef Snajdr ,DPC, v. r. 

Leoš Mileč,v. r 
úřad, náměstek starosty
Jan Koutný v. r. .
náčelník

Josef Hrubáč v. r.
jednatel
Jindra Kotas v. r. 
vzdělavatel

W/Cdr. Karel Mrázek DSO,D?C 
člen předsednictva.

Memorandum je práoe bratra Rudolfa Kopeckého. Konečné znění bylo upraveno 
předsodnictevm SŽZ. *

K věci samé je potřebí dodat jen toto: v den, kdy se konala audienoe 
zástupců zahraniční župy u dr. Beneše a kdy se jí dostalo slibů, jež ukonej
šily skoro všechny účastníky tohoto desítininutového rozhovoru,byl již 
připraven plán na nucené sjednocení všech tělovýchovných organi sací pod 
k-munistoickým vlivem, ale při ponechání názvu Sokol pro docela nesdkolskou 
organi saoi. Br. Beneš nepovažoval za nutné a vhodné přiznat barvu. Konečně, to 
namohlo nikoho překvapit. Po této stránce byl dr. Beneš důsledný.

«e»
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Tápavé kroky do oposice

Nebyly to ovšem jen zevní potíže, jež se stavěly v oestu vytvoření jaké
hosi organisovaného odporu proti tomu, co národu a státu chystala zahraniční 
vláda v Londýně, nyní již docela pod vlivem kujbyževské a moskevské kemu- 
nistioké skupiny, jež dávala přísné instrukce svým londýnský® poskokům. Byl 
to především docela nerozumný a nepochopitelný optimismus,který dosud pané- 
val v kruzích československé emigrace a to i t té její části,jež se dívala 
se znepokojením na to, jak se vyvíjela politika vlády, Státní rady a celého 
Zahraničního zřízení československého, včetně rozhlasové propagandy tak 
zvaného “Hlasu svobodné republiky“. Za jisté, ještě někdy 1943 jsem sám vě
řil, že všeohno není ztracené a že až se vrátíme domů, národ po počátečním 
kolísání si udělá pořádek a vrátíme se na oesty svobody a demokracie. Ale 
již jen několik měsíců později mohlo být každému jasno kam vývoj spěje. 
Královská vláda jugoslávská a generál Mihajlovič byli opuštěni a zrazeni 
ve prospěoh Josipa Brože-Tita, Poláci,pro n^ž šel Západ oficiálně do války, 
byli prodáni Moskvě a lublínskému výboru, sovětská nsxý vojáka začala na 
okupovaných územích nastolovovat ne svobodu a demokracii,ale tuhou dikta
turu. Kdo neviděl ve druhé polovině r. 1944 co přinese bvdouonost, byl slepý, 
nebo záměrně zavíral obě oči. I pomatený britský tisk,plný zanícení pro 
"strýce Joe", jak byl lichotně nazýván zločinný buganvilii, kryjící se pod 
jménem Stalin, přinášel tu a tam 4 zprávy o tom, oo se děje na druhé 
straně protinacistické fronty. Kdo četl noviny musel vědět co se děje.

Nicméně, sotva kdo byl oohoten věřit vlastnímu zraku.Kolik pochybovačů 
se vrátilo do Československa, aby pak kmtě na to doplatili! Ti z nás, 
kteří viděli - a nebylo nás mnoho - musili si připadat jako Kasandra. I 
dobří známi nás považovali za pošetilce.Když jsem Juliu Kirtovi a posl. 
Uhlířovi, dvěma členům Státní radjr,kteří občas měli trochu odvahy varovat 
před cestou do katastrofy, předpověděl dopisem co bude a prorokoval jia, 
že se ocitnou v konoentr-'ku, vzbudil jsem jen jejich posměch. Mýlil jsem se 
ovšem jen v jednom. Oni nešli do koncentráku,ale vías se dostavili do 
Londýna, než je jejich druhové ze Sttání ra^r do toho koncentráku dostali.

Přirozenou základnou oposice mohly býti krajanské spolky. Podařilo se mi 
na příklad přimet Zahraniční župu sokolskou,aby přijala můj návrh na
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obnovu sokolského hnutí ve vis stí a vyslala deputaci k presidentu Benešovi s 
protestem proti snahám postátnit a uměle sjednotit tělesnou výchovu. Dr.Beneš 
deputed přijal - o oelé akci Zahraniční župa vydala oykiostilovanou sprá
vu - nakrmil je obojetnými sliby a ov'em,pokračoval ve své katastrofální 
politioe.Ale vláda, jej neviděla nebezpečí pro republiku a národ, viděla 
velmi dobře, jakým nebezpečím pro její snahy by mohly býti krajanské spolky. 
Proto vynaložila všechno úsilí tyto spolky likvidovat,aby po jejím odchodu 
z Londýna zda nezbylo nio, co by mohlo se stát oporou opozice.

Především podnikla vláda akci na sjednoceni všeoh krajanských organi- 
sací v jednu, jež by ovšem byla pod vládním a ještě spíše komunistickým 
dozorem. Za války zde vzniklo několik nových organised, jež byly postupně 
rozpouštěny a zůstala z niob nakoneo jen kryptokomunistioká Liga rmskramlem 
Československo- britského přátelství. S touto ligou byl sloučen ofioiální 
československý institut. Tato Liga byla vždy doménou krajní levice a na 
sklonku války byla již docela k nerozeznání od organised čistě komunis
tických. Když byl v Československu zaveden plně komunistický režim,hemu- 
sela nijak přeorientovávat. Stala se přehorlivým zastáncem komunistického 
zločinu na národu,jako před tím velebila "lidovou demokracii" a "lidové 
soudy" a obhajovala předúnorový režim a vyvracela všechny zprávy o komunis
tickém hebezpečí.

Nezdar, částečný ovšem, měla vláda ve své snaze zlikvidovat českosloven
ské krajanské organisace. lýto organisace zůstaly a zaohovaly si existenční 
nezáv/lslost,ač se nepodařilo zachránit Československý národní dům na Bed
ford Place, ve středu Londýna. ZaVinil to hlavně oportunismus tehdejšího 
starosty inž. Danka,kterž myslil především na svůj majetek v Československu, 
který stejně nedostal. Daněk měl na čas vliv a moc v krajanském hnutí,když 
dosavadní neomezený vůdoe krajanského hnutí Bečnář, původně hlavní oposič- 
ník, se s režimem pojednou smířil, aby navázal výnosné obchodní styky s 
Československem. Bečvář odkázal své postavení v Národním daně a Klubu čs. 
kolonie krejčímu Švehlovi,který byl za první světové války internován brit__ 
skou vládou pro protiválečnou propagandu.Zásluhou krejčího Josefa Kučery, 
předsedy čs. odbočky British Legion a vlivného člena T-looviČné jednoty 
Sokol,který podepřel snahu nás několika odpůroů režimu Čvehlova, se podařilo 
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alespoň zachránit Národní důn tím, že pokračoval ve své činnosti,ac v budo
vě velmi nešťastně situované.V této budově od skončení války do r. 1948 
dominovali levičáci a po příchodu nové politické emigrace národní socia
list". 0 tom však v Jiné souvislosti.

Zahraniční vládě se podařilo oslabit krajanské spolky ještě jiným způ
sobem. Přsdevším nejednomu malému Živnostníčku bylo nabídnuto podřízené za
městnání ve státních úřadeoh pod pensí. Kdo přijal, musel poslouchat a v 
dané chvíli se vystěhovat do Československa.Nejeden z nich měl brzy mnoho 
důvodů litovat svého rozhodnutí,ale to již bylo pozdě.

Tato vládní akce stála krajanské spolky mnoho starých, osvědčených a zku
šených činovníků.Nicméně,zřejmě z úředního popudu, sokolská jednota provedla 
z popudu svého tehdejšího starosty Danka jakýsi druh čistky. Na valně hroma
dě přišel inž. Daněk s návrhem, aby do výboru - byl jsem v něm jednatelem - 
nebyl volen nikdo z těoh,kteří do Londýna přišli za války,protože se vrátí 
po skončení války domů a Sokol by byl postižen náhlou ztrátou svýoh funkoio- 
nářů. Opatrní •zsram bylo samo o sobě moudré a nezávadné, vada byla jenom v 

jeho provedení.Valná hromada měla zjistit, kdo se vrátí a kdo neví, zda se 
vrátí a uplatnit opatřeni i na ty starousedlíky,kteří přijali zaměstnání u 
vlády. Práv-” pokud Ao o jednatelství, jehož ztráty Jsem ani trochu nelito
val, nastala komická situace tím,že já jsem zůstal,ale můj nástupoe,staro
usedlík a britský státní občan, do Československa jel, aby toho později 
litoval co mel vlasů na hlavě.

Již fcíiítk tehdy bylo patrno,že to nebyl zájem o osud jednoty,ale starost, 
aby si inž. Daněk a Jeho druhové zajistili přízeň panstva u moci.Když se 
pak vláda odebrala přes &>v<”tský svaz do vlasti, nastala hromadná reemigra- 
oe a ironií o smidu to bylo několik starousedlých členů výboru,kteří se 
vrátili do Československa a Sokol se ocitl téměř bez činovníků. To i okol
nost,že inž. Daněk zjistil, že se k majetku v Československu nedostane,způ
sobilo,že mi Jednoho dne kajícně telefonoval,že jednota je v naprostém 
rozvratu a abych se proto v zájmu sokolské věci vrátil do výboru a znova 
se stal jednatelem. Při jal jsem tedy kocptaci dc výboru i volbu jednatelem 
a v potu tváře jsem zjišťoval, kdo z člsnů nám zůstal a kdo vyemigroval.
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Ztratili jsme víoe než dvě třetiny členstva a převážnou většinu výboru. 
Jakmile vŠHhx však československá vláda zorganisovala náležitě velvyslanec
tví a konsulát, nahrnuli se do Bokola zaměstnáno! zastupitelských úřadů a 
na žádost tehdejšího konsula jsem nebyl zvolen znova jednatelem,protože,jak 
to konsulát osvědčil - je to v zápisu o schůzi černé na bílém - jsem osobou 
národně i státně nespolehlivou.

Od samého počátku bylo však patrné,že krajanské spolky,jako klub česko
slovenské kolonie, československá odbočka British Legion a Sokol se nedají 
získat k nějaké oposiční akoi.Krajané byli většinou prostí lidé,bez poli- 
tiokého smyslu a politiokýoh vědomostí, slepě věřící vládě. Nebyli ani 
schůpni ani ochotni postřehnout! nebezpečí, hrozící svobodě československého 
lidtuVo vedení byli oportunisté, nebo, jako tomu bylo v případě Svehlově, 
kryptokomunisté. A personál velvyslanectví byl pro všechny velikou autori
tou. Ovládal spolky nejen pro sbé úřední postavení,ale i pro větší zběhlost 
ve spolkových a veřejných záležitostech.

Nespoléhal jsem proto na tyto organisaoe,ač jsem se stále snažil je 
přimět k rozumu a plnění vlastenecké povinnosti. Chápal jsem,že je potřebí 
politické akce,kterou by tyto organisaoe mohly siae podepřít finančně - 
všechny české spolky v Londýně měly v tu dobu dokonce nadbytek peněz- a 
kromě toho se mohl Národní důn stát střediskem akce. Zvláštní poměry v 
Londýně byly překážkou akoe již po té stránce, že zde nebylo spolkových 
místností v kaváanáoh (jež tu nebyly) nebo v restauraoíoh.Organisaoe,jež 
si nemohla najmout stálé nebo alespoň dočasné místnosti za značný poplatek, 
neměla kde sohůzovat. Národní dům mohl zde být pomocí docela jedinečnou, 
ale nebyl.

Za toohto okolností každý,kdo na nějakou akci pomýšlel, musel uvažovat 
o skupině generála Prohaly, jež se počínala měnit v Český národní výbor. 
Předsedou byl generál Prohala,s nímž jsem byl ve stálém styku od naší 
spolupráoe v Polsku a k němuž jsem měl vždy dobrý poměr.Místopředsedou 
byl kol.Vladimír Rorin-Ležák,generálním tajemníkem dr.Karel Looher,pří
tel již ze studentských časů.1 mezi ostatními členy jsem měl mnoho sfit 
dobrých přátel.Byl zde nejen major generálního štábu Zdeněk Sládeček, 
Jiří Bertl, někdejší člen státní rady agrárník Míšek, učitel a podporučík 
Krahulec a ještě někteří jiní, na něž dnes nevzpomínám.Všiohni mne zvali
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k vstupu do výboru a byl jsem tomu hodně nakloněn a to ne pouze z osob
ního přátelství k vedoucím činitelům táto organisace. Čím víoe Jsem si uvědo
moval situaci, tím víoe Jsem 3Í byl vědom, s jakými potížemi se setká každý 
pokus o oposici a jak pošetilé by bylo tříštit síly. Nebylo potřebí mnoho 
důvtipu, aby si ftíověk jasně představil, jak nesnadná bude každá akoe i 
pro Národní Výbor,který byl tehdy hmotně zajištěn a měl k disposioi dům, 
kanceláře a všechny potřebné pomůcky, jakož i různé prospěšné mezinárodni 
stykv.Neměl jsem proto nejmenší touhu se pouštět do nějaké samostatné 
akce.Bpolupráce s jinými se mi zdála samozřejmým příkazem doby. Nicméně, k 
vstupu do Národního výboru jsem se nikdy nedostal, protože se nedalo pře
konat zásadní a organisační potíže. Mvám-li se po letech nazpět na tu dobu, 
lituji,že k dohodě nemohlo dojít, ale ani dnes bych nemohl po všeoh zkumnuncn 
zkušenosteoh učinit jiné rozhodnutí. Cesta musela jít ne proti Národnímu 
výboru, ale vedle něho a nezávisle na něm.
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343
Válka se chýlí ku konci

Sátím, oo se výhledy do naší budoucnosti ve vlesti po jejím vyproštění 
z nacistické okupaoe st'vály ustavičně neutěšenějšími, nálada v britské ve
řejnosti byle vždy povznesenější a optimističtější. Zprávy z bojiště potěšo
valy. Po p/du fašistického režimu v Itálii dostala vmánňx válka mnohem prud
ší spád a porážka Německa byla již neodvratná. A s porážkou Německa blížil se 
i konec nacistického režimu.Konec hrozného zápolení se dal již předvídat.A 
lidé,kteří viděli, že větší část evropské pevniny je postupně osvobozována, 
nebyli ochotni si uvědomit,že značné části tohoto stále se zvětšujícího 
pásma (SjBvhB osvobození, hrozilo nové nebezpečí v podobě otrootví pod Stalinem.

Britská veřejnost - a nesporně také americká e jiné - to, co hrozilo 
mnoho zemí postihnout a co je také postihlo,prostě nebrala na vědomí. Pro 
ni zde bylo toliko slavné vítězství nad ohavným nepřítelem, konec strádání 

a obětí, návrat k mírovému a pokojnému životů. Jak spojenecké, tak 1 sovět
ské armády se šinuly nezadržitelně k linii, na níž se měly se tkát. Sotva kdo 
byl ochoten věžůt uvěřit, že ta linie, lehkomyslně stanovená, se stane také 
hranioí mezi svobodou a porobou, jež nebude ani troohu lepší, než byla ta, 
kterou tam zanesl Hitler. Sláva a dobrá pověst Stalina a jeho Rudé armády 
stála na vroholu a víra v sovětské sliby byla docela neotřesitelná.

Již tehdy ovšem dooházely zprávy,jež dokazovaly, že všeohno nebude tak 
krásné, jak se to snažily naznačovat přehnaně optimistické projevy vedou
cích státníků. Z nejednoho území, osvobozeného a "jen přechodně" Rudou armá
dou obsazeného, došly zprávy hodně poplašné,ale nikdo a zejména ne státníai, 
politikové a pobiloisté se tím nevzrušil. Komunistická propaganda, jíž se 
dostalo podpory jako nikdy před tím, byla v oněch dnech velmi čilá a 
účinná.

Je ovšem pravota,že se tu a tam nalezl některý tiskový orgán,který své 
zanícení pro sovětské sliby a jejioh opravdovost začínal mírnit,ale to byly 
výjimky t8k vzácné,že vůbec nepadaly na váhu. Nebyla to jen socialistická 
složka v britské koaliční vládě,kter- nechtěla vidět,ani když nový teror 
postihoval i její soudruhy ve víře. Také konservative! a liberálové zavírali 
oči a zaopávali si uši. Ani oni nechtěli podniknout, ba i jen připustit nic, 
co by mohlo kazit a ohrožovat přátelství se "strýcem Joe", o němž soudili,
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že zajistí nyní pozemský ráj,Všiohni se dívali hodně nevlídně na aKarohlídy 
a kazimíry,kteří,podle jejioh násoru, žili duohem v minulosti a neviděli, 
jak se všeohno změnilo a Sovštsk;^ svaz se svým zmodernisovaným komunismemxxx 
zvlášl. Sovětofilská nálada posledních mssíců války se měnila skoro v 
nepřičetnost. A kromě opuštění mnoha zemí měla 1 v Británii samé nemilé ná
sledky. Podporovala totiž, oo je již tradičním zjevem v každé zemi, jež vedla 
válku, totiž nezměrnou radikalisaoi lidových vrstev a obrovské posílení sooia^ 
listlokého hnutí a to ne práma® právě jeho nejumírn-nějšího a nejrozumnější
ho směru. Ukázaly to Házmxmž velmi názorně volby do parlamentu r. 1945,když 
ještě pokračovala válka s Japonskem, jejichž výsledek se zdál světu neuvě
řitelným. Válečná koalice se rozpadla a mocné konzervativní většina v této 
koaliční vládě zmizela,jako máslo , jež roztálo na prudkém slunoi. Churchill, 
jeden den ještě zbožněný válečný vůdce a miláček svobodného světa, se vrátil 
z postupimských porad, aby byl přítomnn vyhlášení konservativního volebního 
vítězství, k němuž nedošlo. Do Postupiral se již nevrátil,protože labour 
Party smetla konservativní vládu a ministerským předsedou,který jel do Postu- 
plmi, byl labouristický vůdce VI ement Attlee. V tu dobu se Churohillovi 
ne čas rozbřesklo v hlevě, ne heěmíi neštěstí ne^^ost dlouho.Byl zdrcen po

rážkou,kterou si do značné sedne míry připravil sám svým cynismem, s nímž 
organisoval a podporoval kult Stalina. O’ jevil - na ohvíll- Železnou oponu. 
Nebyl sohopen pochopit,že k ní kladl základy svým nadbíháním a ustupováním 
Sta línovi.

V době, kdy se armády protinacistické válečné koalice valily po "Evropě, 
byli nacisté vytlačováni z různých částí území jimi během let okupovaného. 
Pa stupně byly osvobozeny tábory válečných zajatců a také různé koncentrač
ní tábory. O hrůzách těchto nacistických koncentráků jsme již dávno ledsoos 
věděli,ao do vypuknutí války zde bylo příliš mnoho za slepenců na místech, 
ovlivňujících státní politiku mnha mocností i veřejné mínění v oněoh ze
mích,kteří o tom, co se dělo, nechtěli nic vědět.Nvnl však přišla ta nej
horší a nejdíkladněji doložená svědectví, jež se nedalo ani popřít,ani 
bagatelisovat. Hrozná pravda,která se dostala do svobodných zemí, vzbudila 
bouři pohoršení a vystupňovala mocně nenávist nejen k nacistům, ale i k 
Němcům samotným.Toto pohoršení,jist? velmi oprávněné, mě|o na neštěstí 
také jeden škodlivý následek. Za stíralo^totižj oo bylo známo ve světě již
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345 
od nastolení sovětského režimu na území někdejší ruské veleří e, o hrůzách 
sovětskýoh koncentráků a o brutalitáoh sovětské/ tajné policie,jež během 
let opětovně změnila své přílišně kompromitované jméno. A zastiňovalo to 
a zatlačovalo také všechny pomalu pronikájíoí zprávy o hrůzáah, natropenýoh 
tou tak vmtehM velebenou Nudou armádou na všeoh územích, jimiž prošla,jež 
zdánlivě osvobodila a ve skutečnosti podmanila pro Kreml. Ještě hezkých pýr 
let po válce nejeden list,považovaný za seriosní, odmítal přojímat zprávy 
o sovětská« teroru a utiskování jako nepravdivé pomluvy.

Když byl osvobozen koncentrační tábor v Buchenwaldu, došel do Londýna 
seznam vězňů,pocházejících z československá, kteří v tomto táboře čekali na 
odsun do domova. Měl jsem možnost do seznamu zběžně nahlédnout. JBkx Nalezl 
jsem zde přemnoho jmen mi známých a nalezl jsem zde také jména starých 
osobníoh i politických přátel. Byl tam na příklad přítel ze studentských 
dob 8 studentské organisace národní strany svobodomyslné a později šéfre
daktor "Národních listů*,  poslanec Vojtěch Holeček. Byl tam kol.Vladimír 
Viaovský,také člen redakce "Národních listů" a později šéfredaktor Hbdáčo- 
Vých "Národních novin*.  Našel jsem tam jméno škpt.Trantiška Turka, do roz
puštění Nezávislé jednoty čs. legionářů a Kruhu jejích přátel generálního 
tajemníka obou těchto organisaoí. A s ním hyimtm tam byl mjr. Pastyřík, 
místopředseda ústředního výboru obou organisaoí. Nemohl js m seznam prostudo
vat zevrubněji. Nesporně tam byla jména ještě dalších osobních přátel.

Použil jsem úřední cesty,abych s přáteli navázal styk. Psal jsem Holečko
vi, aby mi neprodleně sdělil, oo potřebuje on i ostatní moji přátelé a oo 
bych mohl pro ně učinit.Úřední cestou jsem dostal neprodlenou odpověď,že 
nio nepotřebují, protože se o ně československé úřady postaraly a že oo 
nejdříve budou odesláni do domova,kde doufají se mnou se sejít.Byl to posled
ní dopis,který jsem od Holečka dostal.

Když byl navázán poštovní styk mezi Prahou a Londýnem, dostal jsem již 
z domova dopis od Turka a později i od Vioovského. Ačkoliv tím již předbí
hám době po skončeni války, musím zde uvésti, že již v těch chvílích nastal 
rozhhod mezi nimi a Holečkem.

Z Prahy jsem také dostal do Londýna sdělení Novinářského oddělení 
Všeobeoného pensijního ústavu, že reaktivovsli mé pojištění, že mi hodlají 
započítat válečná leta do pense,dále vvpoSet, kolik by byla činila má 
pense bez nové úpravy/ a propočtu s ujištěním, ze bude provedena nová
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úprava, která ji podstatně zvýší. Také Turek a Vicovský psali a sdělovali 
své plány.Zárodek národního svazu novinářů mne jmenoval svým záatupoem v 
Británii s pověřením, sehnat na podpůrnou akci oo se dá. Spolek uvězněnýoh 
a internovaných mi sdělil, že za mou zahraniční činnost mne přijal za svého 
člena a žádal o zaslání podobenky. To všeohno ovšem skončilo, jakmile se v 
Praze ujala moci vláda, ustavená v Košicíoh. A tak se nepodařil Turkův po
kus založeit s některými přáteli týdeník, do něhož jsem měl pravidelně při
spívat. T n týdeník měl být přípravou na obnovení "Národních listů", ctž 

se podle optimistických odhadů mělo stát hned po volbáoh. Vicovský se zatím 
usadil v "Rozmaohu", listu Svazu obchodních a průnyslových komor a vyzval 
mne k spolupráoi. První oas čldfnky vyoházely pod mým jménom,Když začlo přitu
hovat, Vicovský mi mé jméno poangličil.Po únorovýoh událosteoh jsem ovšem 
zastavil stejně spolupráci s Rozmachem, jak vůbec i veškerou korespondenci 
s domovem. Nechtěl jsem je vystavit nebezpečí, že se dostanou znova do koncen
tračního tábora. Lituji, musím-li doznat, že má opatrnost jim nepomohla,
"lidově demokratioký režim" jim poskytl stejné pohostinství v konoentračním 
táboře,jako před tím režim nacistický.
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347 
Poslední dny "druhého odboje"

V roce 1945 dostaly události prudký spád. Na bojištích 1 v diplomatické 
aréně bylo všeohno již předurčené a neodvratné. Také v naší zahraniční akci 
bylo všeohno již rozhodnuto, ne právě k našemu prospěchu. Rozhodovaly vyšší 
síly, než byly národy protinacistické koalioe, než byl náš exil a ovšem také, 
než byla naše zahraniční vláda. Wy i západ jsme sklízeli ovoce^ nejen obětí, 
přinesenýoh aby ve světě zavládla svoboda a spravedlnost,ale také pošetilosti 
vládců,kteří promarnili a zradili důvěru v ně kladenou národy svobodného svě
ta a také našeho exilu. Přicházelo opojení z vítězství a zároveň i konec všeoh 
nade jí. Byl konec zápasu,ale také konec Husí a počátek nového zápolení a 
utrpení.

V únoru se odebral dr^ Beneš se svými hlavními pomocníky do Československa. 
Jeho cesta nevedla přes západní Evropu,od níž se neprozíravě odklonil,ale 
přes Sovětský svaz,který kvapně odkládal líbivou škrabošku a začal docela ne- 
ostýchavě ukazovat svou pravou tvář.Již před tím byl československý vládní 
delegát ministr Němec, vyslaný na Podkarpatskou Rus,sovětskými úřady odsunuty 
protože Podkarpatská Rus byla docela bezohledně určena pro jednu z prvníoh 
anexí, jimiž Kreml oslavil vítězství ve válce.Před svým odjezdem promluvil 
16. a 17.února dr.Beneš v "Hlasu svobodné republiky", vládním to rozhlasu

z Londýna k československému lidu.Znova mu přisliboval plnou svobodu,demo
kracii a naprosté právo lidu svobodně o všem rozhodovat,ale ohlašoval již 
také docela autoritatívni množství podstatných změn, jež ve své podstatě zna
menaly naprosté odstranění ústavy z r. 1920, o jejíž trvalou platnost opíral 
dr. Beneš od počátku zahraniční akce svůj nárok na vůdcovství a na níž opětov- 
ně přísahal, Před svým odjezdem promluvil dr. Beneš také ve Státní radě. Svým 
projevem v této jím na jmenované instituci prozradil ještě důkladněji kolik 
uhodilo. Jeho posluchači to ovšem mohli již dávno vědět.

Po válce se postupně objevilo mnoho úvah, vyslovujících údiv na tím ,že 
tak málo lidí v exilu vidělo nebezpečí,hrozící svobodám a deniókraoii naší 
země, jak málo lidí se postavilo proti tomu, oo hrozilo a jak málo v tomto 
směru vykonali.Na jiném místě jsem vyložil,jak nemožné bylo i těm,kteří jsme 
viděli kam vývoj spěje - a nesporně nás byla jen dooela směšná menšina- pod
niknout něoo účinného. Nehodlám psát naši apologii. Je však potřebí říci také 
něco o tom, proč nás bylo tak málo a proč bylo tak mnoho těoh,kteří nevidě
li a do poslední chvíle se utěšovali, zmoonil-li se jioh přeoe jakýsi 
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neklid a pochybnosti, slavnostními sliby a nadějemi, jež je zaslepovaly. 
Nechrne stranou naprostou závislost, hmotnou i právní, skoro všeoh nás, 

kteř/í jsme byli v zahraničí, na exilním státním aparátu. To platilo zejména 
na příslušníky brannýoh sil,kteří byli početně nejsilnější složkou exilu. Ta
to závislost byla jistě mocnou brzdou všech počinů,jejidhž riskantnost si 
těžko dovede představit ten,kdo tam nebyl. Hlavním důvodem však- jehož se 
mohou pxáxvx dovolávat plným práv m ti stateční i ne stateční,kteří neprohléd
li, je něoo jiného. Neměli jsme v zahraničí svobodný tisk, který by náležitě 
informoval exilní veřejnost a formoval její veřejné mínění. Jediným zdrojem 
informací byl vládní týdeník "Čeohoslovák v zahraničí" a "Hlas svobodné 
republiky*,který  na rozdíl od československého vysílání Britského rozhlasu, 
byl dooela v rukou zahraniční naší vlády a zejména oddělení propagandy mini
sterstva zahraničí. Po této stránce bylo naše postaveni docela odlišné od na 
příklad polského exilu. Poláci měli v Británii dva denní listy, jež pečlivě 
zaznamenávaly všeohno, oo se dělo na vysokýoh místech a protůže tyto listy 
byly tištěné, každé jejioh číslo vydalo více, než byl celkový obsah málo 
rozšířených "Našich nottn" podrobených místní vojenské censuře, za celý tý
den. Kromě toho měli Paláci několik dalších imzásiixäýntx dooela nezávislých 
listů,jež přicházely i s kritikou. U nás byly jen komunistické "Nové Česko
slovensko" a levicově socialistická "Nová svoboda", kromě malé hrstky listů 
nepolitiokých. Všechny listy však byly vázány podporovat vývoj, jímž proohá- 
zela akoe vlády.Kritika byla i jimi adsoazm odsuzována jako hrubé provinění 
se proti předepsané jednotě myšlení a konání. Pouze ti z nás,kteří jsme měli 
možnost sledovat z blízka oo se dělo a číst, oo se nedostalo do rukou většině 
exilu, měli jsme jakousi představu o vývoji.I to,co jsme věděli, bylo až 
příliš nedoststečné.

Poměry se nedají srovnávat s tím, na co jsme byli zvyklí z domova.Ani za 
časů svobodné republiky nečetl nikdo "Stenografické zápisy Národního shromáž- 
dění",protože zde byly denní listy, jež přinášely své zestručněné,ale posta^ 
čitelné referáty o tom, oo se dělo v parlamentu,komentovaly jeho práoi a 
kritisovalv ji, nebo alespoň vysvětlovaly.0 každém opatření vlády se psalo

K
a zkoumalo se je v tisku po všech stránkáoh,takr.e čtenář byl informován o 
všem důležitém i nedůležitém. Kdo nevěděl co se děje, mohl to přičíst! sobě 
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za vlastní vinu.Mo takového ovšem nabylo- ani "Naše noviny” nepřinášely 
referáty o schůzích !|Státní*rady".

Kromě hrstky lidí bezprostředně blízkých středisku politiokého vedení,jsem 
nenarazil na nikoho, kdo by byl četl-třeba nepravidelně- nezajímavou a hrozně 
opožděně o všem referující publikaoi, jež přinášela,bez komentáře ovšem,pro
tokoly o jednání a rozpraváoh Státní rady. Exil slyšel jsen vládní stanoviska 
a nevyznal se v podivných protikladech v projevech lásky a věrnosti k starému 
právnímu řádu a vyhlášení úmyslů pronikavých změn, jež budou provedeny, v 
rozporu mezi hlásaným a zaručovaným právem lidu o všem rozhodnout a součas
ným dokretováním toho, o čem vlastně podle těch slibů mohl národ rozhodnout 
buc! přijetím nebo zamítnutím těohto projektu.Ani poslední - po této stránce 
docela pozoruhodné- projevy dr.Beneše V rozhlasu a ve Státní radě nebyly 
známy široké exilní veřejnosti,leda ve značnýoh zkráoeninách. (V souborném 
vydání Benešových projevů zaujímá každý slušný počet tištěních stran. ) Exil 
byl tedy nejen jednostranně informován,ale současně byl také velmi nedosta
tečně informován,takže nevěděl skoro nio o ton, oo má očekávat.

Totéž bychom mohli říci na výtky, činěné později národu doma,že neviděl, 
co se nan chystá.Byli jistě lidé,kteří se značnou odvahou nnslocuanii
československému vysílání z Londýna,aí již to bylo britské vysílání v české 
a slovenské řeči, nebo "Hlas svobodné republiky".Jejioh informace o cíleoh 
československé akce byly ještě nedokonalejší a omezenější,než nás,kteří 
jsme žili v Británii.Všeohny mhám ohlašované změny byly zastírány velmi 
slavnostními přísliby,ze po skončení války bude v Československu svoboda 
a demokracie a že lid si o všem rozhodh? svobodně podle svého.Ještě víoe 
než exil, byl domov krmen propagandou, jež nemluvilapt pravdu. Na šentu lidu 
v Protektorátu lze právem vytknout ledaoos.Ne však to,že neviděl za války 
ani v r. 1945 jaké to osvbození mu přivezli z Londýna.

Za poměrů, jež panovaly tehdy v exilu za oné doby, nemůže ani troohu pře
kvapit,že ani Košická deklaraoe, to jest Program vlády Národní fronty,usne
sený 5. dubna v Košioich, nezpůsobila poplaoh ani v exilu, ani v domovině. 
Doma byla svoboda t;sku,spolčování a shromažäování potlačena již nacisty 
a vláda, jak se ustavila v Košicíoh, obnovení těchto svobod nedovolila. Lid 
potřeboval docela nutně určitý čas, aby viděl, oo se naň v Košicíoh ušilo 
a jak byl podveden sliby, o jejichž splnění se zahraniční činitelé ani nepo

kusili.
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Do Londýna sc ovšem deklarace dostala,aS nikde nebyla doslovně přetištěna 

Odposlouohávací služba Britského rozhlasu ji zachytila v jejím celku,doslovně 
opsala a doručila přesný opis tomu, co zde zbývalo z čs.ministerstva zahrani
čí. Nevíra, co se tam s ní dělo, ale mám dojem, že důvěryhodné písařky na 
Furseoroftum obrovské to budově na rohu George Street a Brown Street,okupova
né několika našimi ministerstvy, byla najednou hodně zaměstnány jejím opi
sováním a rozmnožováním. Den nebo dva dny po vyhlášení tohoto programu Národ
ní fronty, zavolal mne domácím telefonem do pokojíoku,který jsem měl v oné 
budov?, prof-Nigřin,abych neprodleně přišel k němu.Nigrín vytáhl jeden z krt- 
těchto opisů (mám jej dosud ve svém archivu) a nabídl mi jej se žádostí, 
abyoh všho jiného nechal a přeložil jej do angličtiny. Apeloval při tom na na
še přátelství a zdůrazňoval, jak spoléhá v mou mlčelivost. Vyložil mi, že 
potřebuje ten překlad pro britského velvyslanoe Nžahmixaui u čs. vlády 
Nicholse,který se chystá odletět do Prahy. K překladu mám přičinit komentář, 
hodnotit! jednotlivé body programu a případně i je kritizující.

Byl jsem tím hodně překvapen. Ministerstvo zahraničí mělo nadbytek schop
ných překladatelských sil, jež mohly provést překlad mnohem rychleji než jý 
a patrně i v dokonalejší angličtině, než bych to byl tehdy dokázal. Když 
jsem na to Nigrina upozornil, řekl mi,že nezáleží na uhlazenosti překladu,ale 
na jeho politioké přesnosti a že ještě důležitější než ten překlad sám ,je 
komentář a zde se musí spolehnout na mé sahopnosti čisti mezi řádky a zachoj; 
vat naprosté mlčení p tom, oo bylo napsáno v tomto komentáři a komu byl do
dán.Není potřebí, aWysi při psaní komentáře kladin^jakou politickou nebo 
zásadovou újmu,potřebuji se jen vyhnout příkrým formulacím, z nichž by 
byla patrna moja zaujatost. Ministerstvo nemůže docela pochopitelně kritisovét 
oo bylo usneseno v Košicích, ale jaksi soukromou cestou a soukromou ini
ciativou lze velvyslance varovat,že všechno není tak krásné,za jaké se to 
vydává. A to dokáži lépe, neŽ^x^^^Mzx z úředních překladatelů, na jichž 

mlčeliV08t se těžko spolehnout a kteří by ostatně těžce mohli zatajit co džx 
děla jí,kdyby překlad psali v ministerstvu zahraničí. Já naproti tomu sedím 
sám ve svém pokojíčku a ostatně, mám psací stroj také doma.

Řekl jsem Nigrínovi,že dooela oohotně tu práoi podniknu,ale že bych ze 
zvědavosti rád věděl, jde-li o jeho soukromou a po mém názoru velmi zásluž
nou iniciativu, či zda je to podporováno některým z vedcuoich činitelů mi
nisterstva, vlády, nebo Státní rady.Nigrín mi na to sdělil, že nápad na to 
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pooházl od Ripky a že to byl také on, kdo mne k tomuto úkolu vybral.

Po tomto vysvětlení jsem Nigrina ujistil, že úkol,který mi svěřil,provedu 
tak ryohle, jak jen možno a že dooela pochopitelně se postarám,aby se nikdo 
nedověděl, oo hodláme učinit. Zaručil jsem se, že nikdy a nikomu nio neřeknu, 
Nigrín mi ještě dor^ručil, abych se nemařil s čistopisem.Stačí, napíši-li 
překlad a komentář se značnými mezerami mezi řádky, takže bude možno v ru
kopisu provéati opravy,pokud jioh bude potřebí. Rukopis mám doručit jemu pří
mo a to takf aby to nikdo neviděl.On jej dá opsat své písařce,jež dovede 
mlčet a umí znamenitě anglicky.

Překlad jsem provedl, poznámky jsem připojil. Nemohu tvrdit, že jsem tu 
práci konal s klidem. Viděl jsem ten hrubý podvod na nás spáchaný. Ač jsem 
si již dávno nečinil ilusí o vládníoh záměreoh a o tom, oč usilují komunisté, 
byl jsem zděšen, když jsem viděl, že opravdu došlo k tomu, čeho jsem se 
obával a že je to dokonce horší, než jsem předpokládal. Setba "Košické dekla
race*  jen posílila mé rozhodnutí se nfvracet. Dovedl jsem si vypočítat na 
prstech, jak "svobodné" budou ty slíbené volby,až se jednou budou konat. 
Co se stélo s mým překladem a vysvětlivkami nikdy n svěděl.

Ko ickou deklarací skončila naše jednotná akce za osvobození vlasti.Zde 
se naše cesty rozešly. Těch několik měsíců mezi formálním ukončením akoe v 
zahraničí axažasEum přenesením celého aparátu do vlasti,bylo jen dobou likvi^ 
dace všech nasioh naději.Apsrát běžel na prázdno v přípravách na cestu ze 
svobody do otroctví.Pro mne a pro hrstku jinýoh to znamenalo počátek příprav 
na novou akci.

Jednoho dne jsem dostal sdělení od repatrlačniho odděleni našeho velvy
slanectví, že mám v letadle reservováno místo pro sebe i nro celou mou 
rodinu. Sdělil jsem jim, že dekuji, ale že do "lidové demokracie"nejedeme. 
A- tak začalo období nové práoe, dosud neskončené.

***
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VZPOMÍNKY STARÉHO NOVINÁŘE

VIII.

(Exil od. konce války v Evropě)
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Tento osmý a poslední díl Vzpomínek mého otce 
zůstává nedokončen - rakovina a stáří ho 
přemohly. Po osmnácti měsících nemoci a 
neustálých návštěv do nemocnice zemřel
v Londýně v Royal Marsden Hospital 25. 11. 1981.

Posledních sedm kapitol tohoto nedokončeného 
díla měl připraveno v náčrtu. Přiložila jsem 
je k jeho spisu ač nevím zda by to byl udělal 
v tom pořadí ve kterém jsem to učinila já.

Taktéž přikládám dvě básně, které měl připraveny. 
Nevím přesně co měl v úmyslu, ale předpokládám, 
že báseň S. Čecha chtěl použít jako výstrahu a 
připomínku národu, že se má spoléhat jen sám na 
sebe, zatím co báseň J. S. Machara byla bez 
jakýchkoliv pochyb jeho rozloučením s vlastí 
kterou tak vroucně miloval.

Eva  /dcera/

l. 9.  1982. Anglie.
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Úvodní poznámka

Proti všem mým předpokladům se tento soubor "Vzpomínek" 
rozrostl během času tak, že sotva kdo se bude prokousávat jimi 
od počátku do konce. Proto musím znova připomenout, že jsem 
se nepokoušel napsat soustavnou knihu podle přesného plánu. 
Seřadil jsem zde pouze soubor statí, na sebe více nebo méně 
navazujících.

Jako profesionální novinář od února 1919 jsem si navykl 
psát až když na můj rukopis čekal s náležitou netrpělivostí 
sazeč. Neměl jsem ve zvyku psát do zásoby a čekat, až se naskyt
ne příležitost to vydat, tím méně pak psát v nejistotě, zda 
to vůbec někdy vyjde. Neměl jsem na to ani čas - denní list je 
nenasytným Bumbrlíčkem.

V exilu jsem se zapletl do tolika akcí a půtek, že ani zde 
jsem neupadl v pokušení psát něco do zásoby. Zejména pak ne 
něco, co by se mohlo zdát apologií pro domo sua. Když jsem se 
pustil - hodně neochotně a jen na velmi důrazné naléhání svých 
přátel - do sepisování těchto vzpomínek, přidržel jsem se do
cela přirozeně starých zvyků, jež se mi staly druhou přiroze
ností. Psal jsem tyto vzpomínky jako serii článků, psaných, jak 
to diktovala paměž a nálada. Dbal jsem při tom zásady, aby 
každá stať pokud možná vyčerpala plně látku, o níž 
pojednává. To mělo za následek,že se tu a tam v některých 
místech opakuji. 

Pečlive jsem se snažil 
nevkládat do líčení nic, co jsem zvěděl později. Považoval 
jsem to a dosud považuji za nepoctivé předstírat, že jsem v urči
té době věděl, co jsem poznal až mnohem později-

Tím se řídím i nadále. Tam, kde jsem nucen přidat, co jsem 
zvěděl později, jasně to poznamenávám.

Tento soubor vzpomínek si nečiní ani v nejmenším nárok, aby 
byl přijímám jako nejaká dogmatická a autoritativní historie. 
Jsou to jen vzpomínky, povšechná informace pro čtenáře, jimž 
se dostanou do rukou. Stati, jež vznikaly na sobě nezávisle a
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2 
byly pak jen seřaděny do povšechné chronologie, mají poslou
žit jen jako vodítko, o čem by si měli zájemci opatřit další 
informace, pokud budou někdy v budoucnosti nefalšovaně dostup
ný. Je to prostě jen výpově®7účastníka velkých událostí,někdy 
více a někdy méně dobre informovaného, čtenáře mohu jen ujistit,

■V

že jsem si nic nevymýšlel,že se snažím říci pravdu tak,jak 
jsem ji viděl.Nepokouším se také vyřizovat si nějaké staré účty. 
Nesmiřitelným zůstávám toliko tam,kde jde o prpvinění se proti 
národu a jeho zájmům.

Mé líčení je docela pochopitelně někdy v rozporu s tím, co 
napsali nebo ještě napíší jiní.Nežádám na nikom, aby slepě vě
řil tomu, co jsem napsal.Radím toliko,aby se každý snažil si 
zjistit kdo má pravdu a nedal se mýlit ani mnou, ani někým ji
ným. Prožili jsme takové katastrofy,že je na čase znát pravdu 
o jejich příčinách, podívat se na to, co bylo, střízlivě kri-\z 
tickým zrakem a ne brýlemi mámení. Nejde o to stavět pro něko
ho slavobrány a pro jiného šibenici, ale poznat pravdu a vě
dět, čemu se vyhnout,až národu zase zasvitne svoboda.A to je 
hlavní a vlastně jediná pohnutka, jež mne svedla k tomu,abych■v 
věnoval tolik času a energie k vypsání toho,čeho jsem byl 
svědkem.
V Londýně, 11. ledna 1977

A ještě stručné upozornění:

Ku kapitolám o tom, co se dělo od konce války, musím připo
jit něco, co jsem vynechal v předmluvě. Vzpomínky z této doby 
jsou subjektivnější, jednají častěji o mé maličkosti a někdy 
vzbudí dojem polemik. Není to proto, že jsem propadl víře v 
důležitost své osobnosti,nebo ža mám v úmyslu pokračovat v po

lemikách z oné doby. Je to proto, že až do konce války jsem byl 
spise kritickým divákem než aktivním činitelem, i když jsem 
byl někdy do aktivní činnosti zapleten. V exilním životě, i k 
když těžiště mé práce bylo v tisku, musil jsem mnohem častěji 
do exilní činnosti a sporů aktivně zasahovat. Bylo by falšova
ním skutečnosti,kdybych to neuvedl. Úsudek je na čtenáři.
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Smutný vývoj, následující po tom, jak žalostně skončila 
pro nás druhá světová válka, způsobil,že si dnes jednotlivé 
složky exilu i národa doma často navzájem nerozumí. Velmi 
často se rozcházíme tak značně, že místo nezbytné součinnosti 
zavládá mezi námi nevraživost až chorobná.Nehodlám zde pokra
čovat v půtkách, do nichž jsem byl, stejně jako každý veřejně 
činný,čas od času zapleten,ale protože to všechno ná své ne
příjemné následky, je potřebí to zaznamenat a vysvětlit. Všech
ny tyto potyčky, bětší či menší, jsou prostě jasným důkazem,že 
mezi skupinami národa vznikla přehrada, docela nepředstavitel
ná za dřívějších dob. Pomalu denně vidíme, jak se stává skoro 
nepřekročitelnou a {jak je mocnější než všechno,co nás kdy 
dřúve rozdělovalo.A rozdělení je ještě značnější tam,kde jde 
o vzájemný poměr exilu a národa ve vlasti.

Od dob národního probuzení až do blažených a nezapomenu
telných dob republiky, byla mezi jednotlivými generacemi náro
da, {jak šly po sobě, naprostá kontinuita v myšlení. Vývoj vná
šel ovšem docela pochopitelně do národního myšlení nové myšlen
ky a podněty, často se navzájem potírající,ale v základních 
vecech navazovala každá generace na odkaz generací předchozích.

v

Všichni jsme xyxmxibim vyrůstali ze stejných podnětů.Tradice, 
myixmífflKmm vytvořené věky nebyly nikdy přervány,ani Emm když 
jsme si někdy vybírali, oblíbili a případně i přetvářeli podle 
svých zálib a přesvědčení/^některé jejich složky a jiné pak 
moudře či nemoudře zavrhovali. Na tom docela nic nemohly změ
nit zevní vlivy nebo otřesy. Spíše to utvrdilo ízzájemne du
chovní společenství,jako to na příklad učinila krutá perseku- 
ce za první světové války.Mezi těmi, kteří zemřeli a těmi, 
kteří postupně přicházeli na jejich místo, byl tu prostě stálý, 
pevný a nerozborný svazek. Tak je tomu ostatně u všech civili- 
sovaných národů světa.

Dvacet let svobody tento duchovní svazek toliko utužilo a 
prohloubilo.Vedle nezbytných politických a názorových sporů, 
jež přinášel život ve svobodě, vždy tu bylo jako pojítko

Osudový přelom
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4 
společné národní cítění a myšlení.To vždy převládlo,kdykoliv 
toho bylo zapotřebí.Tento duchovní svazek s minulostí byl 
tak pevný,že jím nemohla otřást a pronikavě jej rozrušit ani 
brutální nacistická okupace a ®á pak následující válka,přiná
šející potřebu tolika obětí. Co zde bylo řečeno o národu,pla
tí povšechně i o exilu z oné doby. Také exil v zahraničí žil 
týmiž ideami, jakým se oddával tradičně národ doma. Vzdálen 
vlasti, zůstával jeho neodlučnou součástí.

Nacistický režim mohl ovšem docela pochopitelně svým bru
tálním útiskem pokřivit nejednu slabošskou duši a způsobit 
hrozná škody na životech.Nemohl se však dotknouti smýšlení 
národního celku.Spíše je ještě utvrdil a upevnil.Šest let, 
poskytnutých nacistické nadvládě, bylo ovšem dobou příliš krát

kou,aby cizí ideje mohly zakotvit v českých duších.Ve svém po
nížení a utrpení zůstal národ ve svém celku tím, čím byl po 
věky.I pod hrúzovládou mohli nespočetní jedinci, z nichž se 
skládá národ,přechovávat ve svém nitru staré tradice a vštěpo
vat je svému bezprostřednímu okolí.Rodina mohla napravovat a 
také napravovala, co kazila škola, podřízená dozoru nových 
pánů.Okolnost,že nositeli hnědého moru byli Němci a jen výji
mečně odrodilí Češi,usnadňovala tuto okolnost.

%r'

Doba o<j skončení druhé světové války dokázala však do velmi 
značné míry přervat svazky národa a jeho příslušníků s národ
ní minulostí.Dokázala to způsobem velmi pronikavým a pro dušev
ní jeho zdraví dokonce smrtelné nebezpečnýn. V této době byl

v Z _ Z , _ >Z Z Z ^3a dosud je umele isývsen a národu násilné vnucován novy druh 
národního myšlení.Je objevována nová tradice a nová civilisa- 
ce,pokud lze ovšem marxistickému barbarství dát toto označe
ní.Vyrůstají nové věkové skupiny,jež nepoznaly již ve svém 
dětstvá a ani potom skutečné národní tradice v jejich nepo
skvrněné ryzosti,jež dokonce neznají ani národní minulost,zej- 
ména pak období jdouóí od časů národního probuzení.A co vědí, 
bylo jim vštípeno jen záměrně pokřivené.

Proti dřívějším dobám nesvobody a útisku je situace pod
statně pozměněná.Generace, odchovaná svpbodně a v pravém národ
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ním duchu skoro úplně vymřela.Brzy jí ani nebude.Nemůže tedy 
přechovávat a novým generacím odevzdávat neporušený odkaz před
ků, již proto ne,že úkol rodiny, snažící se napravit zlo,pácha
né školami,prostředím, četbou a pod.,nemůže tak snadno plnit, 
protože i její svazek s minuiEmiz lepší minulostí je většinou 
již hodně nepřímý a mnohdy i velmi chatrný.Není to vinou je
jích příslušníků.Neměli možnost prožít své Životy v prostředí
prosyceném dosud plně neporušenými národním tradicemi. Nema
jí také již k disposici, co bývalo zdrojem poučení a posily 
jejich předkům.Není zde veřejný tisk, duchem opravdu národní, 
i když, jako to bývalo v dobách opravdu zlých, jež čas od času 
na národ dolehlyt náležitě opatrný. Knihy, jež bývaly tak důle
žitým nositelem a vlastně spolutvůrcem národního myšlení,jsou 
zcela vyřáděny z knižního trhu i z veřejných knihoven a postu
pem doby vymizely přirozeným způsobem i ze soukromého vlast
nictví. Národní tradice prostě přezimují v podvědomí národa.(Jak 
živé jsou zde přechovány se ukázalo za explose v nezapomenutel
ném roce 1968.Je ovšem otázkou, na níž nelze spolehlivě odpo
vědět, zda a kdy se naskytne nová příležitost,aby se veřejně 
projevily plnou silou.Národ se prostě vrátil a my všichni s 
ním do dob,než se buditelé mohli ujmout své práce.)

Toto přervání kontinuity tradic je zřejmé nejen doma,ale ta
ké v dnešním exilu, jehož situace je podstatně jiná, než za 
dob dřívějších. Exil za první světové války,ač územně oddělen, 
zůstal duchovně spojen s národem doma,s jeho obecným myšlením, 
stejně jako s minulostí a jejím odkazem.Národní instinkt vedl 
národ ve vlasti i v zahraničí jedním směrem a k témuž cíli. 
Také za druhé světové války bylo stejně. Řadoví příslušníci 
se kojili většinou stejnými nadějemi a starostmi v plném sou
ladu s národem doma. AŽ na hrstku zrádců a lehkomyslníků nikdo 
neporušoval tuto duchovní jednotu.Po druhé světové válce se 
však exil ocitl v poměrech docela odlišných.Od národa byl 
náhle oddělen nejen tím, co Churchill nazsral "železnou oponou", 
ale také duchovním odcizením na obou stranách,jez se ustavič
ně zvětšuje.
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Zprvu nebylo tu značného rozporu a oddělení.Zejména v 
prvních měsících pochybného osvobození zůstala v hrubých ry
sech shoda mezi názory a tužbami národa a těch,kteří pokračo
vali v exilním životě,protože prohlédli léčku, do níž byl la
pen lid v domovině.Exil však byl isolován od národa zevními 
vlivy,vystaven rušivým vlivům prostředí, do něhož se uchýlil 
a je smutnou skutečností,že odnárodňování podlehlo více 
jeho příslušníků, než kdy před tím. Exil se vsak docela při
rozeně dmsibxiiXmxmxmHmpmrM dostal také do rozporu s tím,co 
bylo pod falešnou rouškou a klamavým předstíráním národu 
předkládáno a vnucováno a co xákisí zmátlo značnou měrou veli
kou část lidu v domovině, neinformovaného o tom,co se naň 
chystá. Zmatek v myslích národa doma byl pak soustavně vnášen 
do exilu novými jeho přírůstky.Od r.19^8 přicházejí do exilu 
postupně skupiny, jejichž príslušníci do velmi značné míry 
podlehli již vlivům a názorům,jimž byli vystaveni.A Čím déle 
trvá uvěznění našeho lidu za Železnou oponou, tím patrnější 
je vliv marxistického jedu na lidi, do exilu přicházející. 
Mnozí z nich se ze všech sil snaží vymanit se z tohoto vlivu, 
ale hroznou a někdy nepřekonatelnou překážkou je jim mnohdy 
jejich předchozí nedostatečný styk s minulostí, zaviněný je
jich neznalostí toho, co bývalo v dobách svobody naším společ 
ným duchovním pokladem.Jistě není jejich vinou,že nepoznali 
již doma, co se snaží rečim ze všech sil odstranit,ale tou 
měrou, jak vymírají staří príslušníci exilu, tím dále od pů
vodních národních tradic a národního způsobu myšlení se do
stává také exil.Ve své tradičhí orientovanosti je ustavičně 
rozřeěován stále přicházejícími novými příslušníky exilu, 
kteří již podlehli ještě většímu zmatku, než ti,kteří přišli 
před nimi. Prostě, vzniká tu přehrada mezi generacemi i mezi 
exilem a národem doma.Narážíme na to za každým krokem.Zmatek, 
jejž se podařilo marxistům vytvořit v národě, byl přenesen 
do exilu,jehož úkolem je zachovat ryzost národního myslení.

Nemusím zde zdůrazňovat,že ač se neuzavíram novým myšlen
kám a podnětům, vycházím ze starých a obecně v dobe svobody 
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přejímaných tradic. Celým smyslem všeho co píši, je snaha 
uchovat pro lepší d® časy paměť toho, co bude potřebí znova 
znát a na co musíme navazovat.Opětovné jsem zdůraznil v 
exilním tisku,že nám nastala nová doba buditelská a že naším v
předním úkolem je převzít a plnit úlohu nových buditelů.Za
jisté, musíme se snažit napomoci osvobození našeho lidu,ale 
za daných poměrů je to nad naše síly a možnosti.Buditelé

v
konečne také nemohli doufat,že se^jim a jejich snaze podaří 
obnovit plně starý a slavný český stát.Napomohli tomu velmi 
účinně a i jejich zásluhou je,že jednoho dne mohla vzniknout 
nezapomenutelná naše republika. Také uiy tak musíme učinit, 
připomínáním tradic a zjišťováním, co vedlo do katastrof a do 
dnešního nebezpečného zmatku nejen doma, ale i v exilu,jehož 
každé oslabení a xn®přáihsimMiá znepřátelení poškozuje národní 
věc.
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Británie a konec války

Kapitulací nacistického Německa skončila fakticky, i když 
ne dosud právně druhá světová válka v Evropě, válka v Asii ovšem 
ještě pokračovala, i když ne dlouho. Byla však pro britskou ve
řejnost příliš vzdálena a nebyla pro ni zvláště zajímavá.Vý
sledek nebyl ostatně ani trochu pochybný.A tak se pro britskou 
veřejnost stal 7. květen 1945 počátkem nové doby.Snad bychom 
jí křivdili,kdybychom to omezili jen na ni.Všechny země tehdej
ší protinacistické koalice propadly horečné radosti nad kon
cem obětí,jež musily až dosud přinášetrA by^y zmítány horečným 

optimismem, vzbuzujícím dojem,že nadešel Čas vybájeného a vy
touženého milénia a že je definitivně konec všem starostem a 
utrpením.

Ve svém rozradostnění západní veřejnost docela zapomínala 
na to,jaké cíle si vytkla,kdy# šla do války.Rozhodně zapomněla 
na své závazky k menším spojencům a spolubojovníkům a k lidu 
kontinentálních zemí, jež slíbila osvobodit a jimž tak soustav
ně slibovala jejich svobodu.Všechno bylo psínxxhx přenecháno 
Postupimšké konferenci,jež měla nově upravit poměry v Evropě. 
Ta se sešla 12.července 1945«

V teto důvěřivé náladě došlo v Británii k vnitropolitické 
události,jež měla také osudovou důležitost pro vývoj nejen 
britské, ale i světové mezinárodní politiky.Vládní koalice, 
vytvořená za války, se rozpadla a jak labouristé, tak i libe
rálové volali důrazné po volbách do parlamentu.Churchill se 
Djarně snažil tomu zabránit,udržet koaliční vládu a dddalit 
volby do doby,kdy skončí válka v Asii.A tak byla vláda nuce
na vypsat volby do parlamentu,jehož funkční období skončilo 
již za války a bylo dohodou tří rozhodujících stran prodlou
ženo až na dobu po skončení války.K volbám došlo právě za ko
nání se Postupinské konference^výsledek je znám.Byl docela 
nečekaný.Churchill,který odletěl z Postupimi do Británie,aby 
byl přítomen volebnímij/vítězství své strany, byl toliko svěd
kem její drtivé porážky. Do Postupimi se již nevrátilwVystří
dal ho tam Clement Attlee, jak ve funkci předsedy vlády, tak 
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i jako hlavní delegát Británie na oné konferenci.Na celkové za
hraniční politice Británie to mnoho nezměnilo,aČ zde byl pře

ce jen jakýsi nebezpečný odstín v poměru k Sovětskému svazu. 
Churchill byl nepoměrně zkušenější než Attlee,znal mnohem lé
pe zákulisí mezinárodních styků a netrpěl socialistickými 
sklony,protože, ač dovedl mluvit hodně suggestivně o zásadách, 
sám na ně mnoho nedal.

Pravda, dokud byl ministerským předsedou, ustupoval Stalino
vi, teší čímu se soustavné podpoře Rooseveltově*Činil tak ne z 
víry v Sta&áovy sliby,ale ze svého oportunistického stanoviska- 
NechtěláZ si válku s Hitlerem komplikovat konfliktem se Stali
nem a potížemi s Rooseveltem.Pri svém sklonu k jednostrannosti 
byl také přesvědčen,že za války nezáleží na ničem, než na po
rážce nepřítele, sám to prohlásil ve sněmovně, když se ozvaly 
pochybnosti o účelnosti příxi přátelství s Kremlem,že kdyby
se sax do války s Hitlerem vložil sám čábel, pronesl by ssx o 
něm nerozpačitě několik vlídných slov. Nedovedl si představit, 
že odstraňuje-li jédno nebezpečí, může docela dobře svým po
čínáním vytvořit nebezpečí nové, trvalejší a ještě nebezpeč
nější. Churchill však měl ve svém bezprostředním okolí něko
lik prozíravějších lidí.Byl to zejména Anthony Eden, pozděj
ší Lord Avon,jeho zahraničně politický nxxĚEi odborník,pova
zovaný za jeho přirozeného nástupce, muž, jenž se soustavně
snaŽif brzdit jeho jednostrannost.

Clement Attlee, jenž na několik let vystřídal Churchilla 
v úřadu předsedy vlády, patřil nesporně k umírněnějším a 
demokratičtějším vůdcům britského socialismu.Při vší své 
autokratičnosti nebyl ani zdaleka tak neomezeným vůdcem své 
strany, jakým za války byl Churchill ve straně konservativní. 
Nebyl v zemi tak znám,jako jeho předchůdce a ve svém okolí 
měl dva vlivné vůdce socialistické pravice, Herberta Horriso
na a Ernesta Bevina. Oba byli ovšem bez zkušeností zahraničně 
politických.Nicméně i ti umírnění socialisté,kteří nebyli 
ochotni podporovat tota/litní socialistický režim-zejména 
ne v Británii samé- měli přece jen jakési ideologické sympa

tie k socialistické zemi, jejíž nedostatky,jako ta& mnozí
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jiní pochybní experti,vysvětlovali ne zločinností leninské 
frakce,ale zaostalostí Ruska a jeho lidu.Nedostatky se zlep
ší vývojem, o kter^ se alespoň Stalin poctivě snaží.A tak 
nová britská vláda věřila ještě více než předchozí vláda koa
liční sovětským slibům.Ve své nezkušenosti sedla na lep ještě 
důkladněji než její předchůdce.K tomu byla ostatně tlačena 
labouristickou stranou samou, jíž její volební vítězství sko
ro úplně zbavilo rozumu.věřila, nebo alespoň předstírala vě
řit,že nyní nastane ráj na zemi, alespoň v Británii,když ne 
snad všude jinde.

Co se dělo na konferenci v Postupimi nespadá ovšem do rámce 
těchto Vzpomínek.Stejně sem nepatří xejb rozbor příčin, z nichž 
voliči země,jež prokazovala Churchillovi přímo modloslužebnické 
pocty, zavrhli tak důkladně jeho vládu a poslali ho na čas do 
výslužby,v níž měl v zájmu své pověsím, trvale zůstat.Bylo by 
to svůdné se o tom rozepsal, ale zde se musím omezit na zazna
menání jedné blahodárné stránky události, jinak nepříjemně 
postihující a v dalším průběhu poškozující všechny národy,jež 
se postupně dostaly do sovětských spárů.Porážka konservativců 
měla ostatně škodlivé následky i pro celý svobodný svět v je
ho mezinárodní politice a stala se pocátkpm jeho ustavičného 
zmenšování a oslabování.Volební pohroma měla vsak jednu dobrou 
stránku:Winston Churchill se z ministerského předsedy stal 
vůdcem oposice.Jako válčil proti Hitlerovi, neohlížeje se při 
tom na nic, tak začal nyní potírat socialistickou vládu a 
všechno co počínala.A najednou objevil, že na jeho milovaném 
"strýci <Joe" jsou přece jen jakési chyby.

Svatozář, vtisknutá za válkyjdocela nerozumně Churchillovi 
a pak pdržovaná pečlivě ještě po ní, byla jen částečně zaslou
žená.Nekritický poměr k němu zastíral některé jeho nepříjemné 
vlastnosti, z nichž ukvapenost, malichernost,přehnaná domýšli
vost a neústupná samolibost začaly být zaznamenavany histori
ky velmi opatrně až v dobách pozdějších,Churchill byl veliký 
muž.O tom nemůže být sporu.Měl^ však veliké chyby.Svou poráž
ku považoval především za osobní urážku a za hrubý nevděk.Sna
žil se proto ze všech sil znepříjemnit ba xmKffinaštmxi znemožnit 
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život labouristické vládě. Není jistě nejmenších pochybností 
o tom,ze tato vlada nebyla požehnáním ani pro Británii,ani pro 
ostatní svět,ac po ní přišly vlády dokonce ještě mnohem horší. 
Niciaéně Churchill potíral i ledacos z toho, k čemu dal sám 
podnět.Churchill,který na Yaltě a jinde s naprostým klidem obě
toval- zase ovšem do určité míry pod nátlakem se strany Roose
velta- středná a východní Evropu,včetně Balkánu, sovětskému 
imperialismu, objevil pojednou tento imperialismus a jeho bez
ohlednost. Z té doby pochází jeho dnes obecně používané označe
ná "Železná opona".

Churchillův obrat nebyl ovšem znamením,ze se odříká sxxxýizk 
starých chyb a staví se v čelo zápasu za osvobození národů 

porobených Sovětským svazem. Jeho akce byla čistě vnitropolitic
ká, součást zápasu o moc ve státě. Protože byl v oposici,kri- 
tisoval vládjz,že Sovětům ustupuje .Nebylo v tom ani trochu snahy 
odčinit, co pod jeho vedením a mnohdy na jeho nátlak natropila 
koaliční vláda a v čem labouristická vláda pošetile pokračova
la.Nedokázal také co by bylo zabrzdilo sovětskou rozpína
vost, ač v Americe v té době,když zemřel Roosevelt,začal Truman 
pomalu chápat nebezpečí- tehdy snad jako jediný z vůdčích či
novníků západního světa. Churchill,když se později stal znova 
předsedou vlády,změnil znova svá stanoviska a když pod Truma- 
novým vlivem začínal růst odpor proti sovětské výbojnosti,při
šel se svým škodlivým nápadem na pořádání vrcholných schůzek 
hlav států,jakožto receptu na udržení míru.Sovětský svaz při
bal nadšeně tento nápad jako velmi účinný prostředek k dalšímu 
vyděračství,nebo alespoň matoucí propagandy.

Toto velmi dočasné a stále se měnící stanovisko Churchillo-
vo k Sovětskému svazu a jeho bloku protektorátů a kolonií, 

mělo ovšem nakonec alespoň jednu prospěšnou stránku.V tisku,v 
němž za původního zanícení pro"demokratisující se a zlid-
ššující se " Sovětský svaz jenom s krajními nesnázemi uplat
nila nějaká kritická zmínka o poměrech v zemích Kremlem podma
něných, se pojeřítlou začaly trochu častěji objevovat kritiky,

v v v v# znebo alespoň trochu vecnejší zprávy o " casti sveta"
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Neda se ovsem tvrdit,že se všem lidem v Británii, nebo 
alespoň tisku a politikům, rázem rozbřesklo.Nic takového se 
nestalo- ostatně take ne v jiných zemích západního světa- pro
tože ani po slušné dlouhé době po skončení války nedostala 
veřejnost rozum.Ale období Churchillovy oposice proti zahra
ničně politické linii Attleeho vlády učinilo drobný sice,ale 
přece jen skutečný průlom do zatvrzelého mlčení britského 
tisku a britské politické veřejnosti.Bylo to ovšem i nadále 
pozvolné a xeíx zůstalo nesnadné říci alespoň kus pravdy o 
tom,co se děje v zemích za Železnou oponou.Churchill sám,když 
na čas přišel znova k moci, na to okamžitě docela zapomněl. 
I nadále bylo víc než obtížné mluvit o chybách anglo-americké 
politiky za války a o nebezpečí, jež z těchto omylů vyrůstá 
Británii a Spojeným státům. Gloriolä, zahalující postavy 
Churchilla a Roosevelta, byla překážkou skoro nepřekonatelnou. 
Nicméně,přece jen tu a tam se objevil náznak opatrné kritiky. 
Bylo potřebí dalších otřesů,aby se tato kritika stala častěj
ší a pronikavější.

Takovým otřesem -ač ne tak mocným, jak by to melo být- byl 
pád koaliční vlády Mikolajczykovy, vnucené Polsku a Mikolaj- 
czykiůvnávrat do zahraničí. V únoru 1948 přišly události v
Československu. I potom zde byla na dlouho ještě skoro neotře
sitelná víra v Stalinovy sliby,podporovaná stejně dovednou 
propagandou Kremlu,ale i jeho satelitů.Socialistický a libe
rální tisk-často také tisk konservativní - nebyl ani trochu 
ochoten odložit vlastní naivní a škodlivé předsudky a doznat 
vlastní omyly.Vyžádalo si ještě slušné doby a množství otřes
ných událostí,jež se nedalo popřít,aby alespoň některé skupi
ny mluvily soustavně o skutečnostech.

Pomalu, hrozně pomalu se šířila znalost toho, co se dělo v 
impériu Kremlu.Nejvíce k tomu přispělo,že některé části 
Německa a Rakouska byly postaveny pod společný dozor čtyř 
velmocí, z nichž každá měla vyhrazeno své pásmo. Přes všech
no sovětské úsilí se nepodařilo docela znemožnit alespoň 
povrchní styk pásem amerického, britského a francouzského s 
pásmem sovětským.Úřední činitelé, vysocí i nízcí,kteří měli
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tento styk, začínali otevírat své oči a uši a někdy dokonce 
i svá ústa.A po jejich boku byli neúřední činitelé,kteří si 
neukladali vždy takovou újmu a byli ochotni veřejně dosvěd
čit, o čem úřední činitelé raději mlčeli, nebo co zamlouvali.

Ä tomu přispělo značnou měrou i porazené Německo samo,jež 
mělo k pásmu Sověty obsazenému blízko a jehož obyvatelé neby
li ani trochu ochotni mlčet,nebo dokonce podporovat nepravdi
vé legendy.Odtud také přišly v západních zemích hodně utajo
vané podrobnosti o Norimberských procesech proti válečným 
provinilcům,této ostudné justiční frašky, jež se v některých 
případech změnila v justiční zločin.A za Adenauerovy éry sjedno
cení tří pásem Německa, nastalo v tomto Německu značné posí
lení stížností na Sovětský svaz. Stěžovatelé se mohli opřít 
o úřady a místní tisk a ranhli proto mnohem snáze neŽ národní 
emigrace provádět hodně účinnou propagandu,jež pomohla práci 
národních emigrací,jež neměly nejmenších důvodů milovat Němce 
a Německo.

Trvalo hodně dlouho, než se poměry změnily alespoň částeč
ně,rozhodně ne do té míry, jaké by bylo toho zapotřebí.Ale v 
prvních letech po druhé světové válce bylo zmatení světové 
veřejnosti tak značné,že jsme byli blaženi, jestliže mohla 
alespoň částečná pravda proniknout maličkou skulinkou.
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Konec války a počátek nové akce

Zahraniční vláda československá se vrátila do vlasti přes 
Sovětský svaz. Nastal konec nejistotě.Vláda odešla se svými 
úřady,armádou a letectvem, uprchlíky a také se značnou částí 
starousedlých krajanů,do značné míry britských státních pří
slušníků, zůstala zde ovšem početná skupina těch,kteří se vy
stěhovali z Československa z těch či oněch důvodů,aby v ci
zině nalezli bezpečí a novou existenci.Ty ovšem k Českoslo
vensku už docela nic nevázalo.Mnozí z nich dokonce po krát
kém čase emigrovali ješte dále a nepřicházeli nikde v úvahu 
pro nějakou naši akci.A tak tu zůstala, kromě docela desorien- 
tované skupiny starousedlíků,jen malá hrstka těch,kixsx kte
ří odmítali se vrátit z důvodů zásadních a kteří vypověděli 
režimu, nastolenému Kremlem,válku,jež dosud trvá.

Pražský režim měl od samého počátku značné úspěchy,podstat
ně ztěžující každou akci proti němu.Nejen že se mu podařilo 
přimět k návratu drtivou většinu protihitlerovské emigrace,
ale dokázal strhnout svou akcí značný počet emigrace dřívěj
ší, většinou bezpečně existenčně z dřívějška zajištěné.To 
znamenalo,že zanikly netoliko všechny organisace vytvořené za
války,ale byly také docela amfemaim ochromeny organisace,tvo
řící již z dob předválečných střediska československé kolo
nie v Británii.Z nových organisací zůstal jen Klub Českoslo
vensko- britského přátelství,který byl v posledních měsících 
války zcela ovládnut komunisty a změnil se vládní podporou 
a nátlakem v Ligu československo-britského přátelství.Ta 
se smutně proslavila svou protibritskou činností a propa
gandou. Jeden z jejích vůdčích činovníků ( myslím,že se jme

noval Hampl) byl dokonce vypověděn z Británie.A koho něco po
dobného postihlí, musil se o to hodně přičinit,protože, až uz 
lze britským vládám něco vytknout, opravdová péče o britské 
zájmy to není.

Zanikl i československý institut, jejž převzala Liga do 
své moci a vláda učinila ještě v poslední chvíli pokus pře
vzít do si?é moci zbývající tři krajanské spolky a sloučit je 
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s Ligou. Totalita měla být zavedena nejen ve vlasti,ale i v 
zahraničí. Zabránit tomu se podařilo jen s největší námahou.

Neorganisovaná oposice se nemela oč opřít,kdežto velvysla
nectví s konsulátem měli k disposici prostředky všeho druhu.
Měli především peníze a budovy, propagační aparát již 
náležitě vybudovaný a zapracovaný a ovšem i styky s úřady, 
vlivnými činiteli britského politického,kulturního i hospodář
ského života a především ovšem i tiskem.Nic takového oposice 
neměla.Nepřekvapí proto,že od samého počátku byl britský tisk 
zaplavován nadšenými referáty z Prahy, dodávanými buč. přímo 
vládním aparátem, či různými oportunist&ckými,polokomunistic- 
kými či zcela komunistickými publicisty a jimi informovanými 
britskými novináři, či úředními činiteli.Paralysovat tuto 
činnost bylo naprosto nemožné.Bylo by to bývalo krajně obtíž
né,! kdyby zbylá oposice byla jednotná,početná a vybavená 
hmotnými prostředky, jichž docela prostrádala. Ve stavu, v 
němž byla, se všechno zdálo naprosto beznadějným.S největším 
úsilím se mi podařilo otisknout v týdeníku "Time and Tide" 
několik stručných upozornění na to,že všechno není tak krásné 
v novém Československu, jak se to veřejně tvrdí.

Nzadšení z konce války bylo v Británii stejně veliké,jako 
pochopitelná únava z války.Nikdo si již nechtěl komplikovat 
život novými problémy.Každý toužil po klidu a věřil,že je 
opravdu na dosah ruky.víra ve Stalina a Sovětský svaz (ač již 
poněkud otřesená u mnohých státníků,kteří ku své hanbě po
strádali odvahu yeřejně to doznat a přes své smutné zkušenosti 
pokračovali v šÍĚhx šíření ošidných a nebezpečných legend) 
b^$a celkem všeobecná. Také víra v dr.Edvarda Beneše, jako 
velikého demokrata, byla pevně zakotvená mezi těmi,kteří 
jej neznali .Byla ostatně stejně sdílena těmi,kteří si myslili, 
že jej znají.

Koaliční vláda, jíž dominovali konservative!, byla vystří
dána vládoji labouristickou. Její přímo sensačn« velike vo
lební vítězství posunulo život v Británii náhle prudce do
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leva a posílilo tendence veřejnosti Haxháwixgm očekávat nyní 
konec všch trampot a ráj na zemi.Jen hrstka "reakcionářů" 
davala na jevo nedůvěru ku Kremlu a komunistům vůbec.přemno
hý z veřejných činitelů se však pošetile obával označení za 
reakcionáře a tak i mnohý z prozíravějších lidí buí docela 
mlčel,nebo projevoval obavy z toho co přijde, jen hodně opa
trně. Tisk byl vůbec po této stránce smutným příkladem.Kdysi 
dobře konservativní "Times" byly již od druhé poloviny války 
označovány za třípenyové vydání komunistického deníku "Daily 
Worker".

Oposice v exilu, $xk jež se pomalu formovala, neměla ani 
Českého ba ani anglického tiskového orgánu a nemohla jej ani 
zřídit.překážkou nebyly jen finanční potíže, ale také předpis
z doby války,který byl dosud v platnosti.Nové časopisy neměly 
ještě v prvních měsících po válce nárok na příděl papíru, 
jenom listy,jež vycházely před válkou, nebo listy zřízené si
ce za války,ale mající výslovné povolení (u exilního tisku 
doporučeními e jich vlády), mohly dostat papír .Britské úřady 
byly celkem hodně liberální v poskytování tohoto povolení, 
ale tisk emigrací byl handikapován tím,že potřeboval doporu
čení svých vlád.Lze si snadno představit,že zahraniční vláda 
československá takové doporučení nedala nikomu,kdo jí neposlu- 
hoval až do roztrhání.I ta levicově socialistická "Nová svo
boda", za níŽ stáli mnozí vlivní členové vlády a Státní rady, 
musila překonat značné potíže,než se jí podařilo získat 
vládní doporučení. Můj pokus za války získat takové doporu
čení skončil žalostným nezdarem.Vyslanec Kraus,&terý formal
itě taková doporučení vystavoval, tvrdil,že mi doporučena/dal, 
ale že britské úřady odepřely dmpmaiiamffimmmjapidaíiia povolení vydat. 
Britové, u nichž intervenoval můj přítel,nakladatel Bradlau&h 
Bonner, předseda Rationalist Press Association,tvrdili naproti 

tomu,že žádné doporučení nedostali.Neodvažuji se tvrdit,že 
britské úřady jsou neschopny lži,ale nepochybuji ani v nej- 
menším,že po této stránce jsou daleko za schopnostmi českoslo
venské zahraniční vlády.Polská vláda s naprostým klidem umož-
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ňovala za války své oposici vydávat časopisy.Ale ovšem, i v 
její Radě narodowe byla oposice nejen zastoupena,ale ozývala 
se tam dokonce velmi hlasitě.

Pokus vydávat časopis za války podnikly i tri České krajan
ské spolky, v době, kdy jim stál v čele ještě Bečvář.Začali 
vydávat "Věstník",ale když vydali asi pět čísel, o příděl 
přišli. Československá zahraniční vláda zakročila s poukazem 
na to,že "Věstník" není jen spolkovým věstníkem,ale normálním 
časopisem a britské úřady, aby neměly potíže se zahraniční 
vládou, jíž měly ostatně z mnoha důvodů plné zuby, českoslo
venským spolkům příděl papíru odebraly.Tisk československých 
komunistů mohl vycházet docela nerušeně, ba dokonce zvětšo
vat svůj rozsah a obohacovat svůj obsah.

Také "Národní výbor" generála Prchaly byl postižen stej
ným způsobem. Některé své periodické publikace musil zastavit 
na úřední zákrok československé zahraniční vlády po vydání 
několika málo čísel.Papíru bylo totiž v obchodech dost a publi
kace s malým nákladem a tudíž malou spotřebou,dostaly docela 
snadno co potřebovaly. "Národní výbor" se tedy pokusil obejiti 
potíže tím,Že svůj rozmnožovaný oběžník vydával s pravidelně 
se měnícím názvem.To ovšem umenšovalo účinnost akce.V podobné 
situaci byla skupina slovenské separatistické emigrace.

V prvních dobách po válce, kdy se pomalu začínala formovat 
v Londýně veřejná oposice proti košické "lidové demokracii", 
byla situace asi takováto: proti náladě neinformované a lhostej- 
né britské veřejnosti a mocné a účinné propagandě z domova a 
ze zastupitelských úřadů, stála zde malé hrstka politických 
odpůrců režimu, nejednotná organisačně a rozcházející se v 
názorech na taktiku a konečné cíle, bez hmotných prostředků 
a často také i ve velkých existenčních potížích.Neměla val
ných styků s tiskem a politickými činiteli britskými a byla 
bez možností získat oprávnění podniknout soustavnou tiskovou 
akci, třeba v rozměrech sebe skromnejších, tak skromných, 
na jaké by byly stačily její víc než omezene prostředky.Ne
mohla se ani opřít o staré spolky československé kolonie,jež
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se nyní docela podřídily vlivu československých zastupitel
ských úřadů. Činnost těchto spolků byla ovšem náležitě ochro
mena nejen úbytkem členů,ale také nemoudrým vyřáděním "nových" 
přistěhovalců, k čemuž došlo v posledních měsících války.Vůdci 
krajanských spolků usoudili,že ti,kteří přišli do Británie & 
před nacisty,vrátí se po válce domů a že by proto bylo neúčel
né volit je znova do výborů,protože odejdou.Když se ukázalo,

xz

že odešlo přemnoho starousedlých činovníků, o nichž se myslilo, 
že zůstanou, musily tyto spolky pracně hledat pra za ně náhra- 
dji.A ku všemu ještě Bečvář, skoro všemocný pohlavár krajanské
ho živlu, se s režimem v Praze dohodl a zanechal krajanské 
hnutí v rozvratu a myšlenkové bezradnosti.

Oposice nemela tedy nikde spolehlivou základnu, s níž by 
se mohla opřít.Byla na tom hůře, než všechny ostatní národní 
emigrace ze zemí porobených komunismem.Nejlépe na tom byla 
ovšem polská emigrace,ač jejím handikapem bylo,že byla postiže
na stigmatem " reakcionářství".Poláci,kteří si v Londýně 
uchovali vládu, dosud uznávanou některými státy, mocný aparát 
úřední a zejména propagační, mohutnou siř dobře situovaných 
organisací,posílených demobilisací polských branných sil,je
jichž většina odepřela se vrátit do vlasti, tisk ve vlastní 
řeči i mnoha jiných cizích, měli ku všemu/ještě velmi značné 
mezinárodní styky.Byli proto mezi národními emigracemi oprav

dovou velmocí. Na druhém místě byli mocensky tuze organisovaní 
Ukrajinci,ale přátelství s jedním z těchto národů obvykle vy
lučovalo Hebo alespoň značně ztěžovalo přátelství nebo dokonce 
i spolupráci s národem druhým.

Poláci poskytli "Národnímu výboru" generála Prchaly podporu 
politickou i hmotnou.Učinili tak způsobem přeštědrým,až nero
zumným.Dík této podpoře se postavení tohoto "Národního výbo
ru" stalo až do únorových událostí z r.1948 přímo dominujícím 
v pomalu a s mnoha těžkostmi se organisujícím novém odboji. 
"Národní výbor" mohl tedy docela snadno dávno před únorovými 
událostmi sjednotit všechnu československou oposici a znemožnit 
tak, co se přihodilo potom, že se zahraniční akce ujali lide, 
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kteří byli zatíženi dobrovolnou či nedobrovolnou spoluprací 
s komunisty za košického režimu a někdy i před tím.Pri troš
ce pochopení, že nikdo neodmítá podrobit se totalitě jedné, 
aby se podřídil totalitě druhé, mohl to "Národní výbor" doká
zat docela snadno.Ale od samého počátku byl "Národní výbor" 
naplněty podivnou samolibostí a brzy se v něm projevil velmi 
odpudivě sklon k autoritářství.MÍstó, aby se stal bodem sou
středění, stal se podpůrným činitelem rozmíšek a rozkladu 
oposice.
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Nejisté styky s domovem

Když byl navázán poštovní styk s domovem, snažil jsem se 
zvědět,jak se darí príbuzným a přátelům.Nečekal jsem,alespoň 
v první době,že tou budou nějaké zvláštní prekážky.Ani ten, 
kdo se díval nejcerněji na nové uspořádání věcí v Českoslo
vensku po Košicích, nemohl si učinit představu o tom,kolik 
zla dolehne na náš lid po jeho pochybném "osvobození".Zajisté, 
očekával jsem politický útisk a značné omezení osobních svobod. 
x‘etušil jsem,že hrozný systém československého vydání sovět
ského Gestapa bude uveden v plnou činnost tak kvapně a s ta
kovou důkladností.Netušili^o také ani ti doma.AČ tomu byli 
vystaveni, uvedomili si to mnohem pomaleji,než my v zahrani
čí.Pravda, my jsme měli příležitost sledovat, co se děje v 
ostatních "osvobozených"zemích a mohli jsme si učinit jasněj
ší představu než domov,jakou cenu mají sovětské sliby.A měli 
jsme také již jakési zkušenosti se slavnostními sliby naší 
zahraniční vlády.Ještě do únorových událostí z r.1948 pano
valy doma iluse,jež byly nám v Londýně jasné zřejmé jako 
naivní.Na neštěstí lidí,kteří věřili i v Londýně a jinde v 
zahraničí,našich i jinonárodních, bylo až příliš mnoho nejen 
1948,ale i potom.

■Pochopitelně jsem chtěl navázat nejdříve styk s příbuzný
mi a hned po obnovení poštovního styku s Československem a 
Británií, jsem psal na všechny možné adresy,pokud jsem si je 
pamatoval.Odpověděl mi můj strýc, plukovník zdravotní služby 
ve výslužbě, spolužák a přítel Macharův, z doby, kdy oba 
chodili na Akademické gymnasium.Je^o známosti s Macharem vdě
čím ostatně paňámky za počátky dlouholetého přátelství s tím
to mužem, jemuž vděčím za premnoho úsluh,jež mi prokázal.Od 
strýce jsem se nedovedši nic, než že žije.Ve svém pokročilém 
věku hík jinak nic nevěděl.

Pravidelně nám začala psát Avakrová,sestra me manželky a 
vdova po někdejším zástupci šéfredaktora "Venkova" Oldřichu 
Daňkovi, který,kromě toho,že byl mým švakrem, byl také jed
ním z mých nej starších přátel mezi novináři.A jeho bratr,
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universitní profesor dr.Slavomír Daněk (nyní již také zesnulý) 
mi poslal stručný telegrams"rodina Kopeckých zmizela beze 
stopy".(Podrobnosti o tomto "zmizení" jsem se dozvěděl až o 
mnoho let později, kdy se mi docela nečekaně ozvala sestra 
manželky mého mladšího bratra Emila.Psala,ovšem ne z Česko
slovenska, ale ze Santiago de Chile, kde žila se svým manže
lem a kde také jakýmsi záhadným způsobem přišla na to,že a 
kde žiji.)

Postupne se mi ovšem začali přihlašovat i jiní.Pensijní 
ústav pro novináře mi poslal najednou sdělení, jaké výsluŽné 
mohu očekávat, jak bude zvýšené,aŽ se mi započítají válečná 
léta a příslib,že budu o vývoji věcí zpraven, ttaor 1948 uči
nil tomu ovšem dammm definitivní konec.Kol.Vladimír Vicovský, 
kdysi člen politické redakce "Národních listů",který byl ta
ké vězněn v Buchenwaldu, se mi pochlubil se svou novou manžel
kou,dcerou Ladislava Tůmy a vyzval mne k spolupráci Ha gKxúx
právě založeném listu "Rozmach",orgánu to Svazu obchodních a 
průmyslových komor. Prihlásil se také další můj milý přítel, 
škpt.František Turek, kdysi generální tajemník Nezávislé 
jednoty ěs.legionářů, hodlající s/ některými jinými
přáteli založit nezávislý týdeník.Také on žádal o příspěvky, 
jeŽ jsem mu poslal,ale které nevyšly,protože podnik nebyl 
dovolen. V dopisech, jež dosud chovám ve svém archivu,vylíčil 
mi Turek obšírně život pod národní frontou s komunisty,stej
ně jako předchozí život pod nacistickými okupanty a v koncen
tráku v Buchenwaldu.Od něho jsem se dozvěděl, jak se Vojtěch 
Holeček vyhýbá smxaýmxakmxým všem starým přátelům a jak 
opouští staré zásady ve službách nových pánů.Ozval se dokonce 
docela nečekaně někdejší komunistický poslanec Heřman Tausik, 
s nímž jsem kdysi sedával občas v kavárně. Na dotaz, jak se 
daří jeho synu,jemuž jsem kdysi opatřil zaměstnání, odpověděl 
svým jadrným:"neptej se mne na něj.V něm jsem potrestán za 
všechny své hříchy.Ten pitomec je komunista".

Po čase se ozvalo i několik bratří ze zednářské lože.Od 
nich jsem se dozvěděl o persekuci zednářství za nacistů i 
za "národní fronty" a o nepromyšlené akci některých zednář- 
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ských skupin, jež sixy vyžádala mnoho životů,mezi nimi i 
mého bratra a jeho rodiny, Karla Švába, syna slavného kdysi 
našeho komika švába-Malostranského a ovšem pnnoha jiných, z 
nichž jsem většinu dobře znal.

Některé dopisy byly ovšem poněkud zábavné. Tak mi přišlo 
na příklad sdělení Národního svazu novinářů,který mne poně
kud nepromyšleně jmenoval svým zástupcem v Británii (snad 
proto,že jsem formálně byl dosud jednatelem válečného Syndi
kátu čs.novinářů v zahraničí) a pověřil mne organisováním 
pomocné akce pro novináře. Nebo Svaz vězněných a injjernova- 
vaných, který mne jmenoval svým členem (ač jsem nebyl nikdy 
vězněn nebo internován) a chtěl na mně podobenku a současně, 
abych podnikl pomocnou akci.To všechno ovšem brzy přestalo, 
jakmile se o mně dozvěděli,Že jsem nepolepšitelný "starý 
reakcionář".

AŽ do únorových událostí jsem psal pravidelně do "Rozma
chu". Platili mi 500 Kč za článek, ale na mou žádost mi pení
ze neposílali.Nechával jsem je u nich, aby za mne platili 
účty za knihy a noviny,jež jsem si objednával-obvykle jejich 
prostřednictvím- a přebytky aby dali mé švakrové.Mel jsem 
tak předplaceny "Svobodné noviny" a "Lidovou demokracii" a 
kromě toho mi známí posílali občas různé týdeníky nebo měsíč
níky. Za únorových událostí to přestalo, ale "Svobodné noviny" 
chodily ještě nejaký čas, i když jsem je neplatil.Napsala mi 
jedna slečna z administrace,abych jí poslal nylonové punčo
chy, vždy jednu v každé obálce,protože celý pár je příliš 
nápadný.Ona zase za mne zaplatí predplatné.To vydrželo nějaký 
čas, ne právě dlouhý. "Lidová demokracie" mi naproti tomu 
chodila až do konce událostí z r.1968,aniž bych jí platil. 
Velkou oklikou jsem dostal sdělení,abych se o nic nestaral. 
AŽ nastane v Československu svobodaf budu si to moci odpra
covat .

Tou měrou, jak xs doma přituhovalo a také,jak se začínalo 
objevovat mé jméno v některých anglických listech (a zrejme 
v referátech čs.zpravodajců, dozírajících na život exiluj.
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omezoval jsem dopisovaní do domova a přátelům doma jsem dopo
ručil,aby byli opatrnější a dali si pozor na to,aby je styky 
se mnou nepřivedly do neštěstí. Československý konsulát v Lon- 
dyne,jehož personal začínal kvapne ovladat zejména sokolskou 
jednotu londýnskou již 194-5, vynaložil veškeré úsilí,aby mne 
vytlačil z výboru jednoty,do něhož jsem byl poměrně krátce 
před tím povolán, abych pomohl jednotu zachránit. Hodně k té
to konsulární akci napomohla návštěva "lidických dětí" v Lon
dýně.Výpravu vedla komunistická poslankyně Leffjerová.Deti 
byly uvítaný a pohoštěny v Národním domě a paní poslankyně po
užila této příležitosti k štvavému útoku na Británii.Považo
val jsem za nutné uvésti její projev na pravou míru.Konsulát 
mi to odplatil tím,že mne označil za osobu "národně i státně 
nespolehlivou".Nakonec mne na Čas z výboru jednoty dostal.

V té době jsem sice již pracoval v BBC jako výpomocný 
překladatel a hlasatel,ale nepsal jsem dosud pravidelné komen
táře. AŽ do únorových událostí jsem za více než dva roky neudal 
více než asi pět komentářů povahy zcela "nezávadné", což zna
menáme jsou touto žinn® svou činností nevzbuzoval ještě tako
vé pohoršení, jako se stalo později.Nicméně, pro zastupitelské 
úřady,sledující pečlivě každý krok krajanů na britské půdě, 
jsem se stal kvapně prašivou ovcí. Ustaly návštěvy jejich za
městnanců v mém bytě, kam mnozí zavítali na popovídání si,když 
se sešli se mnou nebo s mou rodinou v Sokole.

Ačkoliv jsem se snažil vyhnout se všemu, co by mohlo vypa
dat jako pokus o podzemní akce v domovině a radil přátelům k 
opatrnosti, dostal jsem z domova několik zpráv,z nichž bylo 
patrné,že se tvoří tajné oposiční skupinky.Nekteré se pokusily 
nahradit rozpuštěné politické strany (pokud vím, byly dvě sku
pinky národně demokratické- Ježkova a Knebortova-)- a také ně
kolik se hlásilo k agrarismu a dokonce jsem zvěděl,že ač do
sud oficiálně existovala soc.dem. strana, byla zde jedna taj
ná oposiční skupinka.) Od jedné z národně demokratických sku
pinek jsem dostal jednoho dne velmi překvapující zprávu,že co 
nejdříve bude jmenován nový Československý velvyslanec pro 
Británii. Bude to jakýsi dr.Kratochvíl a sociálně demokratická

I
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skupina doporučila nár.dem. skupine, aby mi to sdělili a dopo
ručili mi vejít ve styk s tímto jejich přívržencem.Neznal 
jsem tohoto dr.Kratochvíla- původně jsem měl dojem,že tu jde 
o lékaře, s nímž před nacistickou okupací chodila má mladší 
sestra Zdenka- ale pro jistotu jsem poslal oklikou do Českoslo
venska dotaz,byl-li tento dr.Kratochvíl svými soudruhy zpra
ven o tom,že XK má se mnou mluvit.Zakrátko došlo sdělení,že 
soudruzi odvolávají své doporučení a dokonce před Kratochví
lem varují.S velvyslancem Kratochvílem jsem tedy neměl docela 
žádných styků za jeho působení v Londýně a také ani potom,když 

se vzdal velvyslaneckého úřadu v Indii a přišel do Británie 
do exilu.Hodně pozdě jsem na něho narazil u jednoho přítele. 
Spřátelili jsme se a pak jsem zvěděl, že jeho zesnulá již 
manželka byla dcerou jedné přítelkyně mých sester a že jsem ji 
dokonce znal a choval jako malé děcko.Dr.Kratochvíl zemřel 
při návštěvě Kanady kolem r.1972.

len druhý Kratichvíl, který byl přítelem mé mladší sestry, 
se stal osobním lékařem Gottwaldovým a doplatil na to po jeho 
smrti.Jedna přítelkyn^né zesnulé sestry- nevím, kde sehnala 
mou adresu-mi o něm psala z Prahy a sdělila mi,že má sestra 
u něho uložila všechny naše rodinné památky a skvosty a radi
la mi, abych mu napsal.Psal jsem mu a dostal nevrlou odpověš, 
Že mi do/ ciziny nic nepošle.Chci-li něco, mám si pro to do 
Československa přijeti.

Od přátel z Nezávislé jednoty jsem zvěděl,že po odjezdu 
mém i mé rodiny,učiiili pokus zachránit všechno, co jsem tam 
zanechal.Předseda Slovanského úvěrního ústavu Simek,rusky 
legionář a člen správní rady Pražské akcioué tiskárny,mne za
psal jako dlužníka u tohoto ústavu, dal protestovat a pak za
žalovat směnky, jež vyrobili a za mne podepsali někteří moji 
přátelé,zabavili můj majetek a uložili jej nejprve v míst
nostech Kanceláře čs.legií a pak ve sklepě Slovanského úvěr
ního ústavu.Snažil jsem se dostat nábytek a hlavně knihovnu 
do Londýna a tak jsem pověřil bratra z lože dr.Richtera, 
aby jako advokát se věci ujal.Pak jsem zvěděl,že dr.Richter
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se stal předsedou advokátní komory,přesedlal a zaplaval do 
nových vod.Neudělal pro mne nic. Vzal jsem mu tedy plnou moc 
a poslal do Československa novou, do níž známí vepsali jméno 
dr.Branžovského.Ten se o věc staral,ale bylo už pozdě.Kvapně 
se blížil únor 1948. ( 0 chudáku Šimkovi jsem zvěděl,že 
zemřel doma v hrozné bídě.)

Jednoho dne jsem dostal také dopis od jedné ošetřovatelky 
nemocných z Vršovic.(žije nyní na Novém Zélandu a byl jsem s 
ní později dlouho v písemném styku.) Ta byla členkou skupin
ky, jež za nacistické okupace dodávala přes vlakové pošty 
zprávy do Polska. Později se mi přihlásil také úředník vlako
vé pošty,který byl hlavou této skupiny.Někde uzmuli nacis
tické censurní nálepky, jichž použili k propašování závadných 
informací,posílaných do ciziny.Potřeboval potvrzení o této 
akci.Poslal jsem mu to s upozorněním,že taevím, zda mu můj 
podpis na tomto esvědčení prospěje,nebo uškodí.hernám ani po
tuchy o tom, co se s rím a také s ním stalo.

Někdy v listopadu 1947 mne vyhledal v mém bytě továrník Ilk, 
který byl v Londýně na návštěvě. Byl to horlivý národní
demokrat, ruský legionář a člen předsednictva Nezávislé jed
noty legionářské. Domlouval mi, abych se vrátil.Byl pln opti
mismu. Od voleb, chystaných na r.1948 očekával,že skončí ví
tězstvím občanských stran a obnovením svobody a demokracie v 
Československu. Pak budou zase obnoveny "Národní listy" a bude 
po všech starostech.A než budu moci zasednout zase v redakci, 
mohu předstírat zaměstnání v jeho podniku.Nebudu musit nic 
dělat,stačí,, když si přijdu pro plat.Stejnou nabídku učinil 
prý LuoL&č-ov=š:,ale ten, pod vlivem sve manželky,zapojil se na 
komunisty.

Varoval jsem ho,že jeho naděje nebudou splněny a radil mu, 
aby zůstal v zahraničí, zejména když mi doznal,že má v zahra
ničí nejaké peníze. Nabídl jsem mu,že mu opatrím iúkaminm 
lékařské vysvědčení,že je v Londýně nebezpečne nemocny.Toto 
potvrzení umožní jeho rodině dostat povolení k odjezdu,aby 
ho viděla. Odmítl to s tím,že neznám poměry a jemu že se nic
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nemůže stra i/. Ma přece válečný kříž z Ruska a válečný kříž 
z pražského povstání.Nepodařilo se mi jej přesvědčit,že 
komunisté nevydají moc ze svých rukou po dobrém a že Českoslo
vensko je odsouzeno stát se sovětským protektorátem.Chudák 
se vrátil do domova a za únorových událostí telegrafoval do
konce své dceři, jež byla náhodou na návštěvě ve Vídni,aby 
se honem vrátila.Ještě v únoru byl zatčen a o jeho dalších osu
dech nic nevím.

Únorem skončily mé přímé styky s Československem,což 
ovšem neznamená,že tu a tam nedošlo k stykům oklikou.Ale 
únor 1948 byl velkým mezníkem a signálem k nové energické 
akci.
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První obtížné začátky

Od poloviny roku 1944 jsem tušil,že budu patrně musit zů
stat v emigraci.Od. návratu československé zahraniční vlády a 
zasedání Národní fronty k Košicích v dubnu 1945 jsem to vě
děl s určitostí.Podle toho jsem se zařizoval,ač mi mihistr 
Majer zaručoval úřední místo a komunističtí známí mi slibo
vali protekci.Byl jsem nucen odmítnout místo pro mne a pro 
rodinu v letadle, jež mi bylo nabídnuto čs.zahraničními úřady.
Musil jsem začínat od samého počátku.

Pokus získat spolupráci s Poláky- o němž vypravuji na ji
ném místě,kde pojednávám o své návštěvě u gen.Kukiela-docela 
selhal.Také existenční otázka byla velmi nejistá a dlouho 
málo nadejná.Snažil jsem se získat zaměstnání u firmy Baša, 
s níž jsem byl za války ve styku, jež měla a dosud má velikou 
továrnu v Tilbury nedaleko od Londýna a vydávala anglicky 
psaný list "Bata Record". To selhalo-protože si to Bašové ne
chtěli rozházet s režimem v Praze. Toliko pan "nakladatel 
Link" mi nabídl jakési zajištění,jež ovšem bylo jen fiktivní. 
Mel jsem však to štěstí,že jsem čirou náhodou získal zaměstná

ní u Britského rozhlasu.Ani to nebyla na počátku niterak stálé 
a bylo hodně skromné.

Nebyla to ovšem jen existenční otáaka,jež na mne naléhala, 
ač nemá smyslu tvrdit,že mi to nepůsobilo velké starosti. 
Nezůstal jsem v emigraci jen proto,abych se vyhnul nepříjem
nostem, jež přinese život pod polokomunistickým režimem,kte
rý, jak jsem pevně předpokládal, se musí změnit v režim doce
la komunistický.Chtěl jsem vykonat něco užitečného pro naši 
věc.Zde byly překážky ještě vetší, než byly ty existenční. 
Nemohl jsem se zapojit do Českého Národního výboru gen. 
Prchaly, protože se tento útvar kvapně měnil v politickou 
sektu.Nemohl jsem se také opřít o zbylé české spolky, v 
nichž jsem od svého příchodu do Londýna působil,protože, jak 
jsem již vyložil na jiném místě, byl jsem, stejne jako 
všichni "noví" členové vyřáděn z činnosti pod záminkou, 
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že se vrátíme do domova.Kromě toho, krajanský živel hodně 
dlouho neviděl a nechtěl ani vidět, co se stalo a co se ješ
tě stane.Musil jsem se proto připravit na práci na vlastní 
pěst a to v takovém měřítku, na jaký by stačila osoba brit
ské veřejnosti docela neznámá, s vratkou existenční základ
nou.

První pokus, zvláštní náhodou, jsem mohl podniknout za 
pomoci a vlastně i z iniciativy exilního dosud ministerstva 
zahraničí,jež pod dočasnou správou dr.Huberta Ripky se sna
žilo sedět na dvou židlích.Asi dva dny po vyhlášení Košické 
deklarace (jak o tom vypravuji obšírně na jiném místě) za
volal si mne jeden z hlavních důvěrníků dr.Ripky prof.Nigrín, 
dal mi do rukou text Košické deklarace, jak ji zachytila od
poslouchávací služba Britského rozhlasu.Vyzval mne, abych ji 
nakvap přeložil do angličtiny a preklad doprovodil výkladem, 
co znamená jak po stránce omezení občanských a politických 
svobod, tak i po stránce hospodářské.Sekl mi,že je to urče
no pro britského velvyslance Nichollse, který má být náleži
tě informován, ještě než odcestuje do Prahy.Deklaraci jsem 
přeložil a doplnil svým krátkým odmítavým posudkem.Co se s 
tím stalo, nemohu říci.Rczhodně mne ani trochu nepřekvapilo, 
ž</ministerstvo sedí na dvou židlích, bolševické a protibol- 
ševické.Vždyč když československá vláda oduznala vládu pol
skou v Londýně a přerušila s ní styky, poslal mne týž Ripkův 
důvěrník do Stratton House,kde bylo polské ministerstvo in
formací, abych svým tamním přátelům vyložil,že věc není tak 
zlá, jak vypadá a že ministr Ripka se všech sil vynasnaží, 
aby rozhodnutí bylo změněno.

Akci jsem zahajil způsobem, který nestal mnoho a pri tom 
nejvíce vyhovoval mým možnostem.Britský üsk přinášel hodne 
zpráv 0 Československu, většinou přehnaně nadšených pro Be
nešův režim.Protože většina britských otiskuje dopisy
žffiKmm čtenářů,začal jsem je bombardovat svým komentárem o 
tom, co se v Československu děje a jaké jsou tamní skutečnosti. 
Většina těchto mých připomínek zmizela v redakčních kosích,
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ale každý,který byl otištěn, byl pro mne úspěchem a potvrdil 
mi,že všechno záleží na vytrvalosti a že nejsem v Londýně tak 
zbytečně, jak to z počátku vypadalo. Některé listy měly ve 
zvyku opatřit dopisy,jež otiskly, nejen jménem pisatele,ale i 
jeho plnou adresu a tak se mi začínali ozývat různí zájemci, 
Britové i příslušníci národních exilů. Tak se mi na příklad 
přihlásil někdejší jugoslávský vyslanec v Praze, s nímž jsem 
potom dlouho udržoval pravidelné styky.Na neštěstí mi jeho 
jméno docela vypadlo z paměti.

Toho,ze dopisy bývalý opatřeny adresou, použil jsem k tomu, 
abych sám dopsal lidem, jejichž listy byly otištěny v novinách^ 
aŽ již Československo košického režimu chválili, nebo vyslo
vili větší či menší pochybnosti o tom,zda to tam vypadá tak 
krásně, jak to tvrdí československá úřední propaganda,nebo 
nedostatečně informovaný britský tisk, získal jsem tak několik 
užitečných známých.. Byl to na příklad jeden advokát z Leeds, 
který navštívil Československo a měl velmi značné pochybnosti 
o výkonu spravedlnosti ve státě,spravovaném Národní frontou. 
Mohl jxxx jsem mu posloužit dlouhým seznamem justičních zloči
nů nového režimu.

Zprávy a komentáře mi nejvíce tiskly tyto časopisy: "Time 
and Tide","Land and liberty","Weekly bulletin".Dva články 

mi otiskl katolický "Tablet".Některé infmxmxma mé informace 
pojal ämxmžánkKx spisovatel Montgomery Belgion do článku,jejž 
uveřejnil v "New English Revue".Později toho bylo ovšem mno
hem více, když jsem po Borinovi převzal úkol psát pravidelný 
týdenní referát pro "Continental News Service",kterou vydával 
Anthony Dargas a kterou financovala polská vláda v zahraničí 
prostřednictvím strany národně demokratické (ENDĽCI,stronnictwo 
narodowe).

Velmi bryy jsem pozhal , jak značným handikapem je byt sou
kromníkem, neznámým tisku a bez jakéhokoliv úředního postaveni. 
I v Británii razítko znamená mnoho a proto jsem se rozhodl 
vydávat pravidelnou korespondenci pod názvem "Czechoslovak 
National Liberal Information Service".Samozřejmě nebylo ani
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pomyšlení na to,abych tuto pravidelnou službu, jež komento
vala udalosti v Československu a přinášela vylíčení stavu v 
tisku,výkonu spravedlnosti,omezení práva spolčovacího a 
shromažčovacího a pod. mohl dát tisknout nebo alespoň cyklo- 
stilem rozmnožit. Zprvu jsem se omezil na to,že jsem stáž 
napsal s několika průklepy a poslal každé číslo na několik 
vybraných adres.Později,když jsem nalezl poněkud pravidelnej
ší výdělek v Britském rozhlasu,vyhrabal jsem|sfcařičký cyklo- 
stil,který mi xbyl po válečném Syndikátu československých no
vinářů a vydávali korespodenci ve větším nákladu.Abych nevzbu- 

v
dil klamný dojem, musím hned podotknout,že největší náklad, 
který jsem vytiskl, byl asi 20 kousků.Musil jsem tehdy ještě 
obracet dvakrát každý peňák a šetřit papírem a ještě více 
poštovným.

Byla to opravdu úmorná a pomalá práce, ale vytvořila jaký
si základ, na němž jsem mohl budovat, když přišly únorové u- 
dálosti, jež tak změnily i mou hmotnou situaci.Příležitostná 
práce v Britském rozhlasu se změnila v pravidelnou a měsíční 
plat,který byl sice daleko za tím, co mi Britský rozhlas pla
til později, odstranil mé existenční starosti.Mohl jsem prá
ci věnovat mnohem více času a nemusil se rozpakovat investo
vat do svého počínání více peněz (i když to stále nebylo mno
ho),než jsem dosud mohl.První překážky byly překonány,stej
ně jako první potíže.získal jsem slušný počet známých v tisku 
i mezi politiky a ovšem i v kruzích ostatních národních exi
lů. Ovšem, behem doby se objevily zase jiné potíže,docela odliš
ného druhu.Bo svobodného světa se začal uchylovat nový proud 
emigrace z Československa a jemu byli v čele muži,kteří až 
dosud stáli v řadách našich nepřátel,n£kdy dokonce v předních 
řadách.Jejich příchod byl pochopitelně pro tisk, v Britanii 
i jinde, velikou novinkou.Jim byla věnována pozornost a oni 
se také přičinili ze všech sil, aby zatlačili demokratickou 
oposici a aby po té, když pomáhali potlačovat v Československu 
demokracii a svobodu, vystupovali najednou jako jediní opravdo
ví obhájci demokracie a svobody. K válce proti Národní fronte
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s komunisty v Československu se nyní pridružila vojna se 
sirotky národní fronty bez komunistu.

Byí jsem vždy toho názoru,že nemá smyslu pronásledovat a 
napadat lidi,jejichž politika skončila takovým krachem, jestli
že jsou ochotni uznat svůj omyl a odříci se Košické deklara
ce.Každý se může dopustit chyby,konečně,proč to nedoznat, sám

z f 4 vjsem se za svého života dopustil chyb vxmKnjx vic nez dost.Na 
neštěstí ani jeden z politiků,kteří se utekli do svobodného 
světa, když už pro ně komunisté neměli potřebu, nebyl ochoten 
doznat svůj omyl.Ani jeden z nich nebyl ochoten uznat křivdu, 
spáchanou na politických směrech, i s jejich souhlasem otlače
ných košickým usnesením.Podle nich, všechno v Československu 
bylo v naprostém pořádku, toliko komunisté svým "puČem" zma
řili veliké dílo ''demokratické obnovy.A tak nezbylopí,než 
pustit se do zápasu také s nimi.
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Zmínil jsem se, hodně povšechně ovšem,o tom, v jaké situa
ci jsme se ocitli na konci války, když se objevila naléhavá 
potřeba nové a dobre organisované akse.Musím se k tomu vrátit 
nyní trochu podrobněji,protože ledacos z toho, co se stalo a 
co překáželo jednotnému a ráznému postupu,je dnešnímu exilu 
neznámo, nebo je jím záměrně přehlíženo.Proto snad nevadí, 
budu-li se na některých místech opakovat. Mluvím ovšem přede
vším o ■‘•‘ritánii a tamních poměrech,protože v tom jsem žil a 
■Pritánie byla na dlouho docela isolována od akcí v jiných ze
mích, byla jimi ovlivněna, stejně jako tyto akce ovlivňovala.

Válečná doba postavila Británii nejen do vůdčího postavení 
v protinacistické koalici-ač na Sklonku válečné doby byla z 
tohoto postavení zatlačována účastí Spojených států- ale také 
na nejpřednější místo ve svobodném světě, stejně jako v myslích 
podmaněných národů.Londýn se stal bezpečným útočištěm vlád, 
uchýlivších se sem ze zemí podmaněných nacisty.Byl také úto
čištěm pro mnoho utečenců z eě pevniny.Byl tu i rozhlas,který 
nejúčinn^ším způsobem informoval obyvatelstvo podmaněných ze
mí v jejich řeČích a dodával utištěným národům odvahu,povzbu
zení a víru v lepší budoucnost. Britský rozhlas se tehdy oprav
du těšil nezměrné popularitě v Evropě a zdaleka předstihl svou 
účinností všechny ostatní rozhlasy, jako Voice of America a 
pod.Není opravdu nadsázkou, řekneme-li,že v době, kdy^Británie 
stála proti nacismu sama, byl Londýn na čas hlavním městem 
světa a střediskem všech národních emigrací.Všechny zde měly 
svá vedení až do doby,kdy je po válce pro Spojené státy získa
la americká, někdy hodně nerozvážně štědrá, pomoc a podpora 
instituce Svobodná Evropa.

V Británii vznikla také první poválečná organisace přísluš - 
níků svobodného světa, rozhodně protikomunistická a zastáva
jící důrazně práva evropských národů na svobodu.Byla to Brit
ská liga pro svobodnou Evropu, jíž stála v čele vévodkyně z 
Athollu,kdysi známá jako "red Kitty" pro svůj původně hodne 
levicový postoj za španělské občanské války.Tato liga,původně

Příčiny počátečních zmatků v naší akci
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zcela britská, pojala do svého středu brzy preťWtavitele všech 
exilních organisací.

Na přechodu z války byl československý exil žalostně roz
vrácen a myšlenkově zmateniByl docela bezmocný tam, kde šlo o 
nějakou akci. Poměry byly tak neuvěřitelně žalostné,že je po
třebí mluvit o tom znova a znova. Československý exil ztratil 
především v prvnYch dobách po skončení války v Evropě na hodně 
dlouhou dobu veškerou spojitost.Středisko bylo zprvu docela 
pochopitelné v Londýně, kde bývalo xmid sídlo zahraniční vlá
dy a všech ostatných významných exilnich institucí.Koncem 
války byl tento exil skoro úplně decimován.To se stalo ovšem 
xáá záměrně.Československá vláda se vrátila do vlasti, jako 
všechny ostatní zahraniční vlády, s výjimkou ovšem polské a 
královské jugoslávské.Československá zahraniční vláda se při 
tom postarala o to, aby zlikvidovala každou možnost oposice v 
zahraničí dříve, než by se mohla vůbec nějak projevit.Odvezla 
do domova nejen celý svůj administrativní aparát,tiskové a 
zpravodajské podniky, ale nastolila také neprodleně ve svých 
obnovených zastupitelských úřadech politický a propagandistic
ký aparát, s nímž bylo víc než nesnadno soutěžit.Českosloven
ská zahraniční vláda se také přičinila velmi důkladně o to, 
aby z lidí, schopných něco podniknout, nezůstal nikdo v zahra
ničí .Přesídlila do Československa nejen pozemní armadu a le
tectvo,ale také všechny své zatímní zaměstnance a s nimi po
kud možná všechny ostatní civilní příslušníky exilu z doby vál
ky. Zašla dokonce tak daleko,že se pokusila zlikvidovat i kra
janské skupiny starousedlíků a jejich organisace.Z krajahských 
spolků odčerpala značný počet jejich pracovníků a to i v pří
padech,že Šlo o lidi v Británii již dávno usazené a mající 
britské státní občanství.Krajanské organisace, ustavené mnohdy 
již před první světovou válkou, přišly tak nejen o valnou 
část svých činovníků,ale také o velmi značný počet prostých 
svých členů. V době,kdy se objevila potřeba něco dělat proti 
režimu košické Národní fronty, všechny tři v Londýně zbylé 
krajanské organisace (Klub československé kolonie,Sokol a 
československá odbočka British Legion) pracné se snažily za

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 855



chránit vlastní existenci a vyvinovat alespoň jakousi velmi 
omezenou vnitřní činnost. Exil jako kolektiv prostě neexisto
val.zůstal tu jen malý hlouček lidí,kteří viděli, kolik uho
dilo.Většina těch, kteří v Londýně zůstali,kolísala pod vlivem 
slibů,jimiž byl exil i národ doma krmen i z nejvyšších míst.
Trvalo to hodně dlouho,,než československá veřejnost v Londý
ně poznala, že byla podvedena.

Co tu zbylo, bylo ještě ku všemu rozděleno dogmatismem* čes
kého Národního výboru gen. Prchaly a slovenským separatismem. 
Stanovisko Národního výboru jsem zaznamenal již opětovně a stej 
ně na ně v dalším narazím. Slovenský separatismus,pohybující 
se za války hodně nejistě na periferii válečného úsilí,nabýval 
postupně síly sil a docela pochopitelně zůstal nedotčen vládou 
organisavanou repatriací.Zastánci samostatného slovenského ná- 
národa, stejně jako ti,kteří věřili v obnovení naprosté samo- 
statnosti"svobodného slovenského státu",se pochopitelně do 
Československa nevrátili.Nestačilo jim rozpačité prohlášení 
dr.Beneše,že připouští možnost exv-istence samostatného sloven
ského národa, odlišného od národa českého.V tom sice viděli 
jakési potvrzení správnosti svého stanoviska,kx ale nevěřili, 
Že budou moci svobodně uplatnit svůj program, zacházející ne
sporně mnohem dále, než byl dr.Beneš ochoten připustit.

Zdá se ovšem, že hlavní vzpruhou separatistických skupin 
bylo "slovenské národní povstání" z r. 194-4- a návštěva delegace 
Slovenské národní rady v Londýně.Tato delegace byla po svém 
příchodu do Londýna velmi pečlivě isolována od neúředních pří
slušníků exilu, je však skoro naprosto jisté,že se tato dele
gace nebo alespoň někteří z jejích členů,dostala do styku se 
separatistickými skupinami. (xeprve mnoho let po valce (1976) 
jsem mohl zvědět z jedné slovenské publikace,že již za války 
se na Slovensku orientovali i oposičníci proti lučáckému re
žimu na program samostatného slovenského.národa,zcela odliš-

r r v z v tleZaVt-hŕVAiV _ - . .z . ' .
neho od naroda ceskehŕ,ze vsak ^ravrt'gPigiPft. ^dualisticky stat, 
zřejmě podle maěars&ého vzoru,ale že jej drrnroee požadovali.
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Za těchto okolností zůstalo zde jen několik málo odhodlaných 
odpůrců režimu nastoleného v Kosicích.Byli jsme nuceni obracet 
se na malou hrstku zbylých krajanů, docela neiformovaných a 
věřících více Praze než nám,nejednotných a neochotných cokoli 
podnikat.Prostě, byli jsme docela osamoceni,mezi sebou nejed- 
norni a samozrejme bez vešketých hmotných prostředků,někdy i

/ X* Zv existenční nejistotě, stejne jako v nejistotě,zda nam brit
ské úřady poskytnou nadále povolení k pobytu.V anglickém 
prostředí,jež se samozřejmě začalo starat především o vlastní 
záležitosti a jemuž j£ho vůdcové namluvili,že ve světě je 
všechno v nej lepším pořádku, byla to situace skoro úplně bez
nadějná.

uakoby na to nebylo dost, byla zde ještě jedna, specificky 
londýnská/potíž, malicherná snad a směšná, ale v oné době 
práci značne ztěžující.^ebylo totiž ani kde konat- schůze a 
porady,i kdyby to měly být schůze docela maličké.Londýnské 
restaurace a čajovny nejsou na nic takového zařízeny a kde ma
jí spolkové ( spíše ovsem společenské pro menší nebo vetší 
hostiny) místnosti, je potřebí zaplatit slušné nájemné za po
užití.A v restauracích a čajovnách samých nelze vysedávat 
tak dlouho na neformálních malých poradách, jako to Šlo vždy 
bez potíží v kontinentálních kavárnách. Byl zde ovšem Národní
dům, tradiční to již středisko československého živlu po 

Z ~ s, v
dlouhá leta.Ten se vsak docela pošetile prestehoval ze stredu

X Z X ( X

mesta na periferii a jeho sprava po několik let přihlížela 
velmi nevlídně k činnosti, namířené proti vládě v Praze. A 
i potom byl Národní dům pro některé skupiny hostitelem doce
la odmítavým.Byl opanován jednou politickou skupinou,jez si 
pro sebe tento dum docela zmnopolisovala.Kdyz se na pr. dr. 
Ladislav Feierabend pokusil uspořádat ustavující schůzi své 
skupiny agrární strany, byla mu v poslední chvíli místnost 
odřeknuta,ač byla původně řádně objednána.Zastupitelské u- 
řady československé mely prostě ještě dlouho po únorových 
událostech značný vliv na Národní dům a bylo potřebí velikého 
úsilí,než se Národní dům stal přístupným alespoň/ jedne casti 

exilu.
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Žádná z j inonárodních exilních skupin nebyla postižena po
dobnými potížemi, Jejich exilní organisace zůstaly nedotčeny 
koncem války.Mnohé z nich měly v Londýne své kluby a spolkové 
místnosti, obvykle v budovách jim patricích. Přímo magnátské 
postavení mezi všemi exilními skupinami měli Poláci.Vedle 
nich i Ukrajinci vymxgixii vypadali chudobně,ač jim dosud mu
síme závidět.Nebyla to ovšem ani trochu náhodné.

V Londýně zůstala na konci války netoliko polská vláda,^žx 
jež ač oduznána ve prospěch zrádcovského lublínského výboru, 
nebyla ani zdaleka tak odstrčená a bezmocná, jako na příklad 
stejnou západní zradou postižená/královská vláda jugoslávská. 
Poláci pomáhá,ale jistě, počínali vidět co se na ně chystá a 
podle toho se zařídili.Hmotné prostředky, jež za války nespo
třebovali, jako na pr.zlatý poklad státu, odvezený původně 
do Londýna,převezli do Kanady do bank,jež byly v rukou tamních 
polských usedlíků.A pro větší jistotu uložili svůj kapitál 
na jméno polského presidenta.Když pak došlo ku konfliktu mezi 

vládami polskou a sovětskou pro Katyň, zabezpečili se i proti 
svým dosavadním britským hostitelům. Kvapne vybrali nevyčerpa
né dosud dotace od britské vlády a nakoupili budovy, v nichž 
byly usídleny polské organisace.Budovu svého vyslanectví musi
li ovšem vydat zástupcům režimu, nastaleného Kremlem, ale tá 
dostali jen budovu nic v ní.Všechno zařízení záhadne zmizelo. 
A tak mohla polská vláda v exilu pokračovat ve své činnosti, 
jakoby se nic nebylo stalo,až na to,že její aparát se již ne
těšil diplomatickým výsadám.Nebyla zastavena polská tisková 
Činnost a ač polské vláda neměla již oficiální vliv na polské 
vysílání Britského rozhlasu,členové polské sekce jí zůstali 
do jednoho věrni.V době,kdy jsem působil v československé 
sekci Britského rozhlasu,stýkal jsem se často s polskými ko
legy a viděl,že mezi nimi nebylo zrádců.Také neúřední organi
sace polského exilu nebyly ochromeny a oslabeny.Naopak,byly 
podpořeny hmotně exilní vládou a také- a to snad hlavne-pn- 
livem obrovského počtu příslušníků polských branných sil,kte
ří odepřeli se vrátit do porobeného domova a dali se v Brita
nii demobilisovat.Pro ně byly zřízeny zvláštní tábory, nichž
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byli přeškolováni na civilní zaměstnání a od první chvíle 
byli pod neoficiálním a opravdu účinným dozorem zahraniční 
vlády.Zaplatil to, docela samozřejmě, britský poplatník. A 
tito demobilisovaní, jimŽ se ^dostalo vyškolení pro civilní 
život a současně i povolení zůstat v Británii, rozhojnili 
samozřejmě počet členů polských organisací a dodali jim prů
bo jnost stále se zvětšující. Vznikly zde i nové organisace, 
z nichž premnohé dosud trvají. Dosud je v Londýně na př.dů
stojnický klub Bílého orla (byl jsem jeden čas jeho Členem), 
dům kombatantů, klub polských letců, klub válečného námoř
nictva, klub obchodního námořnictva, polská YMCA ( mel jsem 
tam několik přednášek), Ohnisko polské, Polské srdce,Histo
rický institut gen.Sikorského, polské* historickoerbadatel- 
ské stredisko a pod. 0 rozmanitých polských organisacích ani 
nemluvím. Všechny tyto organisace jsou ve vlastních budovách. 
V Londýně byly dlouho dokonce dva denní listy polské, nyní 
sloučené v jeden a nejrozmanitějšíjtýdeníky a měsíčníky.

Dík své organisační a hmotné síle a celkové jednotě (byl 
zde ovšem jakýsi rozpor mezi stoupenci vlády a stoupenci 
Mikolajczykovými,ale převaha vlády byla drtivá), dominovala 
polská emigrace hodně dlouho ve všech exilních akcích .Ovlád
la na př. agrární internacionálu a docela samozřejmě i pod
niky, zřízené na můj podnět, ale neuskutečnitelné bez jejicfe 
pomoci,jako na příklad Mezinárodní federaci novinářů ze zemí 
za železnou oponou a Mezinárodní federaci kombatantů z nesvo
bodných zemí.Orientace na Poláky se stala prostě samozrej
mým příkazem nezbytnosti.

Naše exilní Činnost nemohla ovšem ni&áy doufat ve stejnou 
početnost a průbojnou sílu,ba ani na stejně výsadní postave
ní v exilním hnutí,ač ku podivu, všechny národní exily- s 
výjimkou ovšem slovenských separatistů- o naši součinnost 
stály.Naše činnost nemusila být také ve stavu tak žalostném, 
v jakém se ocitla, když se nemohla opřít ani o krajanské 
organisace, ani o nove příchozí.Vznikla podivná situace,za 
níž na polské straně nově příchozí dosavadní činnost posilo-
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váli,protože se mohli docela automaticky zapojit do vytvore
ného již a pevného rámčeka tak mohli být odolnějšími vůči 
zevním vlivům,zejména americké organisace Svobodná Evropa, 
jež to jistě myslila dobře, ale která docela nerozmyslně pří- 

v v < zlivem penez demoralisovala jednu emigrační skupinu po druhé. 
Sotva která emigrace podlehla tak mocně tomuto korumpujícímu 
vli^u, jako ta naše, do níž nově příchozí vnášeli zmatek,pod
pořený zejména zápasem o přízeň Svobodné Evropy.

Polská emigi-ace měla ku všemu ješte povšechnou národní jed
notu,navazující na tradice svobodného polského státu a tím i 
na celou jeho minulost.Mohla tak snadno překonávat generační 
problém.Proti tomu u nás, kteří jsme pracně sbírali trosky 
válečné gamaxa®® emigrace, byl příchod každé nové vlny sice 
početním rozhojněním,ale také zvětšením názorových zmatků a 
amkmnm® rozporů.Lidé,kteří pamatovali republiku,nebo prošli 
jejími školami a dokonce věděli co se v zahraničí stalo za 
války, se tu setkávali s lidmi,kteří republiku valne nebo 
vůbec nepamatovali,kteří procházeli školami docela jiného 
ražení a orientace než my a jejichž pomer k minulosti byl 
pokřiven částečně naprostou neznalostí, částečně pokřivenými 
informacemi,podávanými školou, nesvobodným tiskem a veřejný
mi institucemi.To všechno překážehT součinnosti a soustředění.

Příchod emigrace z r.1968 byl nesporně velmi potěšující, 
ale do našich řad vnesl také značné přiostření a rozhojnění 
zmatků a rozporů. Zde se objevili lidé, vychovaní v docela 
jiném myšlení než my,kteří nebyli prosyceni tradicemi,jez 
bývaly přenášeny s jedné generace na druhou.Jednotlivé 
vrstvy exiluj nemohou ovšem za to,že jsou odlišné.Odpověd
nost je na docela jiných činitelích.A protože krajanské 
spolky byly desorientovány a exil z doby války byl tak osla
ben,až byl skoro úplne bezmocný, nemohlo dojít k myšlenkové
mu splynutí tím,že by zde byla náležitá strediska, jež by 
mohla zachytit a duševně sjednotit nové vlny příchozích.

Místo snahy sjednotit exil duchovně ve starých národních 
tradicích, příliš mnozí z nás se honili za ilusemi a z ne- 
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znalosti světa a Jeho poměrů podlehli víře,ze náš pobyt v 
zahraničí je kmáikmkmfcý jen krátkodobý a ze důležité je 
hlavně připravit se na hodnosti,jež po návratu do domova připad
nou účastníkům exilu.Nehodlám to zde kritisovat- činil jsem 
tak často v novinářských článcích.Za daných poměrů to ani 
nemohlo valně udivit-byly zde lákavé (ač bychom měli říci 
správně nelákavé) příklady z dob dřivějsich.Mluvím o tom 
hlavně proto,abych vyložil, proč naše akce byly neúčinné. A 
krnká^ snad také,abych vysvětlil své “polonofilství",jež mi 
bývalo často vytýkáno.Rozhodně nebylo tak přehnané,jak mno
zí soudili.
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Český Národní výbor na počátku akce

Zmínil jsem se opětovně poněkud letmo o organisaci, vytvo
řené generálem Lvem Prchalou a jeho stoupenci.Je na ča^,abych 
o tomto exilním útvaru pojednal trochu soustavněji.

Vývoj válečného dění, vedoucí k rozdrcení Polska a potom
v

i Francie,měl za následek,že se těžiště naší zahraniční
v

akc& přeneslo do Londýna.Zde se ustavila zahraniční vláda a 
zde se také za války počala šikovat oposice, ovšem měrou do
cela nedostatečnou.Mluvit o nějakéjprganisované oposici je 
ovšem prílišnou nadsázkou,protože jedinou organisovanou sku
pinou byl Český Národní výbor generála Prchaly, jehož známých
stoupenců byla jen nepatrná hrstka.Jinak tu bylo ještě něko
lik jednotlivců,v lepším či v horším poměru k Národnímu x4 vý. 
boru.To ovŠen neplatí o Slovácích,kteří se oddělili od Čechů 
a kategoricky odmítali každé čechoslováctví.

český Národní výbor byl již od doby,kdy se pomalu rodil 
v Paříži, ve velmi srdečném poměru se slovenskou skupinou,jež 
se podřídila vedení Sidorovu a byla v Paříži a pak v Londýně 
zastupována Petrem Priedavokem. Prchalova organisace se těši
la od doby svého vzniku značné politické a finanční podpoře 
polské zahraniční vlády a to již za války.Tato podpora byla, 
pochopitelně, vystupňována v první poválečné době. Poláci 
nejen že najali pro Český Národní výbor dům na Thurloe Place 
na Kensingtonu,v bezprostřední blízkosti stanice podzemní 
dráhy South Kensihgton,ale platili všem jeho členům pravidel
né gáže a hradili všechny výdaje jejich akcí.Nepřekvapí pro
to,že Český Národní výbor měl pro oposici zvláštní přitažli
vost a to ne pouze z osobních hmotných důvodů,jež ostatne 
nebyly nijak malicherné v době, kdy nikdo z oposicníků ne
věděl, jak se uživit,protože skoro každý až do svého rozchodu 
s režimem dr.Beneše tím či oním způsobem existenčně závisel 
na vládě. Ale Národní výbor, dík pomoci Poláků, hu. o tne, spole
čenské i mravní, byl od první chvíle schopen určitých akcí, 
jež byly prostě nad všechny možnosti ostatních oposičmků.
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Česky Národní bybor si byl až príliš vědom svého výhodného 
postaveni a snažil se je využít.Přecenil je ostatně a podlehl

V* 
plne sklonu diktovat tam, kde se měl dohodovat.

Dva z mých národně demokratických druhů zaplavali nadšeně 
do rad Národního výboru, s jehož členy jsem byl v osobních 
4 v mnoha případech i přátelských stycích ještě před jeho usta
vením. Dr .Karel Locher, již ve Francii jeden z hlavních Prchalo
vých spolupracovníků, byl starým mým přítelem z dob xtadKrnská 
studentské organisace národní strany svobodomyslné před první 
světovou válkou.Za cepubliky jsme sice stáli každý na jiném 
křídle strany,ale to neznamenalo,že jsme zapomíhali na naše 
zelené mladí. Dr.Locher se stal prvním generálním tajemníkem 
Prchalovy organisace a zůstal jím až do své smrti hodně po 
válce.Také Jiří Bertl,jejž jsem znal doma celkem povrchně a 
na kterého jsem narazil v Polsku po nacistické okupaci a s 
Himz jsem v posledních měsících r. 194-4 navštívil dr.Ripku, se 
zapojil na Prchalovu organisaci již ve Francii. Také on stál 
doma- ovšem i v cizině - na docela jiném krídle stranickém^ 
názorovém.Berfifovo postavení v Národním výboru bylo trochu méně 
významné než Locherovo,ale byl fanatickým přímo stoupencem 
Prchaly až do doby,kdy přesedlal a stal se stejně fanatickým 
nepřítelem Prchaly a jeho skupiny.Jiných pracovníků národní 
demokracie v té dobe nebylo.Pokud tu byli někteří,nehonosili se 
tím a neměli s oposicí docela nic společného.Vrátili se pak 
do vlasti,aby na to krůtě doplatili.

Musím doznat,že mne Národní výbor hned po svém ustavení vel
mi důtklivě vyzval,abych se stal členem vedení,Rozhodně to 
nebyla nějaká neochota Národního výboru,že jsem se neocitl na 
polské výplatní listině.Zval mne výbor oficiálně i jeho jednotli 
ví členové, stejne jako to činili mnozí moji polští přátelé. 
Když Národní výbor změnil svou polonofilskou orientaci a navá
zal styky s Němci, vyhoštěnými z Československa, byli to zase 
Němci,kteří se velmi snažili získat mne po vstup do této^orga- 
nisace. VŠechaa tato pozvání jsem odmítl jiz na samém počátku 
a na tomto stanovisKU jsem nic nezměnil ani v dobách pozděj
ších.Byl jsem vždy ochoten spolupracovat v určitých akcích,ale 
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nehodlal Jsem se stát Členem a uznat program Národního výboru 
ve všech podrobnostech.Jistě mne občas lákala možnost uplatnit 
se v akci podpořené prostředky této organisace, stejně jako 
jsem si byl vědom,že členství by vyřešilo na hodně dlouhou 
dobu můj existenční problém.Nevěděl jsem, z čeho budu živ, 
až preruším styky s československým zahraničním třízením,jak 
se oficiálně nazýval úřední aparát zahraniční vlády.S generá
lem Prchalou jsem spolupracoval již v Polsky a pokračoval v 
přátelských stycích s ním ve Francii a v Británii za války a 
konečně i po válce až do jeho smrti.Vážil jsem si ho jako 
člověka i jako vynikajícího vojáka, i když jsem mel velmi znač
né pochybnosti o jeho politických schopnostech.

V Nabodni« výboru byl také důležitým činitelem (mohl bych 
říci rovnou, jeho zlým duchem) někdejší komunistický a pak 
melantrišský redaktor Vladimír Borin Ležák, s nímž jsem se 
znal z domova,náhodně se s ním sešel za války v Paříži a potom 
ovšem v Londýně. Borin byl jistě, i při své cholerické povaze, 
jež jej činila nevypočitatelným, jedním z xa^sxhisípnffix nej schop
nejších novinářů exilu,ač rozhodně nepatřil k těm nejcharakter- 
nejších. V Národním výboru byl dále můj milý přítel mjr.gen.
štábu Zdeněk Bládeček a ppor.Krahulec, oba druhové z doby mé 
služby v zahraniční armádě,stejně jako někdejší člen státní 
rady MÍšek a ještě jiní, s nimiž jsem měl méně styků a proto 
jsem zapomněl jejich jména.

Ačkoliv jsem soustavné odmítal členství, nebylo mezi nami 
nějaké nepřátelství.Tu a tam došlo k nezávislé spolupráci. 
Důvody, z nichž jsem si zachoval samostatné postavení, byly 
čistě zásadní a i dnes, s odstupem mnoha let,ač lituji,ze 
jiný postup nebyl možný, jsem přesvědčen,že jsem jednal 
správně.

Shodoval-li jsem se s Národním výborem gen.Prchaly v odmí
tání toho, co již v zahraničí připravoval a pak v Českosloven
sku pod komunistickým nátlakem, ba donucením, nastolil dr. 
Beneš, rozcházel jsem se velmi značně^ s^íárodním výborem v 
tom, co proti tomu hodlal podniknout.Nesouhlasil jsem s organi- 
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saČní formou akce, stejně jako v jeho zásadním stanovisku 
k základním problémům, zejména pokud jde o demokracii/ a bu
doucí politickou strukturu státu,stejně jako o jeho poměr k 
Slovákům a Polákům.Stál jsem pevně na základně dosud platné 
ústavy z r.1920. Rozpory v nazírání na německou otázku na
staly později, když Národní výbor změnil pronikavě své stano
visko k Polákům.

Organisační forma Národního výboru pripomínala až příliš 
značně mnou stejně zavrhovaný příklad Francouzského národní
ho výboru, vytvořeného za války gen.de Gaullem. Slenové výbo
ru nebyli ani voleni, ani delegováni,ani nebyli vybírání gen. 
Prchalou a jeho poradci tak,aby zastupovali pokud možná všech
ny demokratické skupiny z domova, nebo alespoň všechny názo
rové směry,přicházející v úvahu.Byli prost®« vybíráni a jme
nováni podle toho, jak se vedení výboru hodilo.Jsouce jme
nováni, mohli být také sesazeni podle vůle gen.Prchaly a je
ho dvou hlavních pomocníků, dr.Lochera a Borina-Ležáka. Všich
ni byli pevně vázáni na program, neuznávající nejmenších ú- 
chylek a odstínů a který byl doplňován usneseními a rozhod
nutími, do nichž prostí členové neměli co mluvit.Výbor dů
sledně popíral právo politických stran na existenci a zřejmě 
směřoval k vytvoření jednotné politické strany,eč později se 
pokusil také zřízením fiktivní "strany národní jednoty". Mno
hem později ovsem zřídil Národní výbor sám pod nejrůznějsími 
jmény několik zbrusu nových stran, jež všechny zůstaly ovšem 
na papíře.

Proti tomu jsem stál z důvodů zásadních i praktických.
Nehodlal jsem vyhánět čerta čáblem a nechtěl jsem proti pre- 
sidentskému systému,nastolovanému postupně v zahraničí a 
pak proti nezastřeně totalitní Národní frontě košické,stavět 
zastíranou totalitu Národního výboru.V zápasu o svobodu,de
mokracii a občanská práva, musí po mém názoru,zápasníci dát 
příklad, jinak lze v^žneT pochybovat o tom,že jim jde skuteč
ně o svobodu, demokracii a občanská práva.Nehodlal jsem se 
účastnit pokusu nahradit hnusnou diktaturu nejakou snad trochu 
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slušnejší diktaturou Jinou.
Neveril Jsem ostatně ani trochu v možnost nějakého úspěchu 

podobne snahy,až Ještě v exilu, nebo dokonce doma.Poznal Jsem 
dostatečně, Jak daleko pokročil Již myšlenkový zmatek ve zbyt
cích exilu,způsobený odtržením od domova, nedostatkem svobod
né a věcné diskuse a zklamáním 3. nepředpokládané zrady na náro
dě, provedené zahraniční vládou.Bylo potřebí odstranit přede
vším tento zmatek, což vyžadovalo hodně střízlivého vyjednává
ní a přesvědčování. Dohoda o dogmaticky formulovaném programu, 
předkládaném Ještě k tomu s gestem:příJmi, nebo Jdi k ČErtu, 
byla prostě nepředstavitelná.Jediné řešení, možné s hlediska 
zásadního a praktického,bylo vytvoření sboru,který by byl Jiz 
od počátku Jakousi koalicí stoupenců různých stran a směrů, 
sjednanou ve víře v demokracii, svobodu a prodchnutou opravdo
vou snášelivostí, šrámkovo "dohodli Jsme se,Že se dohodneme", 
mělo být doplněno Ještě anglickou thésÍ3"dohodli Jsme se,že se 
v něčem můžeme neshodovat".

J-'ehdy Jsem Ještě neměl nejmenšího úmyslu vystupovat Jako 
zástupce nebo třeba Jen Jako Jeden ze zástupců potlačené národ
ní demokracie.AČ stoupenec jejích zásad, neúčastnil Jsem se 
Jinak než novinářsky žádné činnosti ve straně, protože Jsem 
vždy- i když Jsem se někdy stal neochotně funkcionářem někte
rých organisací- považoval svou publicistickou činnost za hlav
ní a mne nejvíce vyhovující obor působnosti.K tomu,že Jsem za
čal v zahraničí zastupovat stranu, Jsem se dostal až mnohem po
zději a pod tlakem zevních okolností.Ovšem,považoval Jsem se 
za docela oprávněna zastávat politické, hospodářské a kultur
ní zásady strany,Jež pro mne vždy byla xpíšx více názorovým 
hnutím, než aparátem připravujícím volby a zápas o moc ve state.

Doporučoval Jsem proto, aby se výbor Jasne postavil za ústa
vu z r.1920,důrazně a Jqsně osvědčil své demokratické stano
visko a aby získal důvěru tím,že by se stal xx sdružením zá
stupců nebo představitelů různých skupinek exilních a tradič
ních nebo xxkú třeba také i nových názorových směrů.Prostě,aby 
byl Jakýmsi koordinačním sborem a ne Jmenovaným direktoriem.
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Všichni, s nimiž jsem o tom mluvil, mi řekli, někdy drsně, 
někdy opravdu přátelsky,že se musím přizpůsobit.Nehodlal jsem 
přijmout do posledního puntíku program, na jehož vypracování 
jsem neměl podílu a s nímž jsem v mnoha bodech nesouhlasil.

Nemluvě* o stanovisku k "tříštění národa politickými stra

nami", jež jsme do omrzení mohli slyšet od dr.Beneše a jeho 
skupiny a pak od Národní fronty, rozcházel jsem se s progra
mem Národního výboru především s hlediska demokrata, jenž 
chtěl konečné řešení ponechat národu doma.Nebyl bych mohl 
ostatně některé body programu národu doma doporučit a to ani 
v tom případě ne,že by Národní výbor byl ochoten předložit ty
to body k svobodné diskusi a svobodnému rozhodnutí a neměl v 
úmyslu jejich uskutečnění vnutit a nadiktovat.

Především tu byla otázka slovenská,problém národní jedno
ty československé a také jednotné republiky.Národní výbor zde 
přijal a kategoricky zastával stanovisko, hlásané spřátelenou 
slovenskou skupinou.Nejen že se odřekl myšlenky jednotného ná
roda československého a zavrhl ji jako výtvor "českého impe
rialismu" ,ale uznávaje právo Slováků na vlastní samostatný 
stát, přijal již za nezměnitelnou skutečnost,že Slováci samo- 
tatný stát chtějí a proto že jej musí mít,aniž by se čekalo 
jejich rozhodnutí.Národní výbor se chtěl s nimi dohodovat 
jako s rovnoprávnými činiteli a partnery na nějaké neurčité 
federaci Cechů, Slováků a Poláků.

Jiz v druhé polovině války bylo ovšem patrné,že bude ne
snadné a snad i nemožné udržet koncepci jednotného národa 
československého. Za touto koncepcí jsem stál, i když jsem 
jí nebyl nadšen,protože jsem osobně nesl nemile,že se česky 
národ měl změnit v národ československý.koxtoEdxmxhyatankyi 
ipxm^aimnaxfflxmxdxffinmaiipxaiia Rozchod bych byl přijal ne s nadše
ním, ale s pokrčením ramen. Rozhodně by mne nebyl přivedl do 
zoufalství,protože jsem nebyl tak zamilován do Slováků,abych 
toužil po národní jednotě s nimi za každou cenu.Když by byli 
dali jasně na jevo,že o ni a o nás nestojí, byl bych to vzal 
s naprostým klidem na vědomí. Nutit je k něčemu co nechteji, 
bylo to poslední,co mi tanulo na mysli.
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Myž dr.Beneš neblahým rozhlasovým? projevem ještě v Londý- 
ně kapituloval pred separatismem, byla situace podstatne zti
šena. Svým prohlášehím se dr.Beneš postavil na stanovisko po
zdější Košické deklarace.Soudil jsem však,ze to všechno je do
cela předčasné,že je vyčkat svobodného rozhodnutí národa doma* 
Dosud považuji rozkol za pošetilost,poškozující jak Čechy tak 
Slováky,ale ne každé pošetilosti se dá zabránit.Když se sta
la,nutno ji vzít na vědomí a sluší litovat,že k ní došlo,ale 
nemá smyslu snaha jí násilím zabraňovat.

Připustit,že jednotný původně národ český byl nepřízní o- 
sudu rozdělen tak,že se již nedokázal sjednotit, je jedna věc. 
Tvrdit,Že snaha sjednotit co nemělo být nikdy rozděleno, je 
hanebným imperialismem, je věc docela jiná.A byl-rli jsem ocho
ten uznat,že Slováci mají pmxmx mít právo jítskam je srdce 
táhne,nebyl jsem ochoten uznat,že je již spolehlivě známo,kam 
je opravdu jejich srdce táhne.A ještě méně jsem byl ochoten 
uznat,že exil by\měl právo rozpouštět Československou repub
liku, rušit ústavu z r.1920 a považovat to dokonce za něco 
záslužného.Nikdy bych nechtěl zabraňovat Slovákům (jestliže 
si toho bude přát jejich většina) v odchodu ze společného 
státu.Nepovažoval jsem však zřízení tohoto státu za projev 
českého imperialismu a jeho likvidaci za něco, co by měl někte
rý Čech podporovat, nebo dokonce o to sám usilovat.Nemohl jsem 
uznat,že jsme se na Slovácích n^jak provinili a nebyl jsem 
ovšem ani trochu ochoten uznat separatisty -zejména ty,kte
ří žijí mimo Československo- za jedině oprávněné představite
le slovenského lidu na tak dlouho, pokud se slovenský lid sám 
a svobodně rozhodnou většinou nevysloví.

S£ej ně mi vadil služebný poměr Národního výboru k Polá
kům a vášnivé zastáváni myšlenky federace, v níž by Poláci 
dominovali již proto^že by Feši byli odděleni od Slováku.Od 
samého počátku jednání mezi Čechoslováky a Poláky jsem se 
přikláněl k myšlence konfederace,ač i zde jsem soudil,ze exil 
může vykonat jen přípravu odstraněním sporů a vyřešením roz
manitých problémů,ale rozhodnutí,že musí byt ponecháno našemu 
lidu, stejně jako lidu polskému.Toto me stanovisko nebylo 
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jisti diktováno nějakým nepřátelstvím k Polákům. Nikdy jsem 
nebyl nepřítelem Poláků,ani nejtěsnější spolupráce mezi nimi 
a námi.Věděl jsem -a bylo opravdu těžké to nevidět-že zahranič
ní politika republiky byla v poměru k -^olsku a jeho zájmům 
pošetila až k zoufání a poškozující Polsko, stejně jako byla 
pošetilá až k zoufání a naše zájmy poškozující zahraniční 
politika Polska.S boláky nej různější orientace jsem spolupra
coval v posledních měsících před válkou v Polsku, v této spo
lupráci pokračoval za války v Polsku, v exilu v Rumunsku, pak 
ve Francii a potom i v Británii. V posledních měsících války 
jsem jednal s tehdejším polským ministrem váíky generálem dr. 
Kukielem, s nímž jsem se dobře znal z Krakova, o spolupráci v 
nové situaci a hned po propuštění z vojenské služby v Británii 
jsem pokračoval ve stycích s velvyslancem Filipovičem a jinými. 
Docela rozhodně jsem odsuzoval neblahou politiku dr.Beneše, jež 
tak Polákům ublížila a stejně jako nás přivedla i je do moskev
ského područí.^le přátelství je jedna věc. Docela jinou věcí 
je dostat se do polského područí, do závislosti,v níž by bylo 
nemožno hájit naše zájmy proti zájmům jejich.A zde bylo mnoho 
nevyřešených problémů, jež jsme musili řešit obhajobou našich 
spravedlivých zájmů.

Rozhodně jsem však nevěřil,že by si exil směl osobovat 
právo sjednávat s Poláky nebo s kýmkoliv jiným dohody tak da
lekosáhlé , jako je společný stát, když přátelské soužití by 
mohlo- ač nijak nemusilo - vésti oba národy k tomu, aby se v 
svobodě dohodly.A nemohl jsem také podporovat polské stanovisko 
vůči Ukrajincům,kteří, po mém názoru měli stejné pravo rozhor 
dovát o svém osudu a rozhodnout se třeba pro naprostou statní 
samostatnost, jako toto právo jsňxmžmžm příslušelo nám i Po la
kům.Hrozil jsem se některých výbojných plánů polských,jež 
byly pro Národní výbor okamžitě přijatelny.Casto jsem měl do
jemne v poměru k Polákům jsou papežštější než papež.

Nmxmkii Nechci ovšem nikterak tvrdit,že to byla jen hmotná 
závislost Národního výboru na Polácích, jež tuto skupinu
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vedla k naprosté myšlenkové závislosti,ale tato závislost tu 
byla.AČ jsem byl pro přátelství a spolupráci s Poláky,nesoudil 

xáxž jsem,že by československý exil měl provozovat politiku
polskou a ne především a výhradně československou.Poslal jsem 
v tomto smyslu jednou rozklad generálu ^ukielovi a pak jsme
s prof.Dvorníkem a dr.Papírníkem podnikli akci,jez měla vy
tvořit základnu spolupráce, v níž bychom byli rovnocennými 
partnery. Tato akce selhala,protože pro polskou vládu existo
val toliko Národní výbor.

Marné byly snahy varovat Poláky i Národní výbor.Polákům 
vyhovovala spíše služebnost Národního výboru než snaha naší 
skupinu/po samostatné^ přátelství. Národnímu výboru pak vstou-

4 z z < v

pila do hlavy polské uznaní a podpora a trval na to,ze jen on
je oprávněným zástupcem a správcem naší věci.A tak nedošlo k 
dohodě,aČ po pravdě musím doznat,že se Národní výbor opravdu 
snažil přimět mne a některé z mých přátek k vstupu do jeho 
řad, ovšem, za jeho podmínek. Tyto pokusy pokračovaly do chví
le, kdy se Národní výbor náhle rozešel s Poláky a dohodl se 
stejně náhle s jejich nepřáteli a odpůrci v Německu.Tak nasta
lo na dlouho ochlazení mezi námi,ale již před tím a před úno
rovými událostmi dogmatické stanovisko Národního výboru odsuzo 
válo k nezdaru všechny snahy o dohodu.Wiesbadenská dohoda pak 
Národní výbor trvale oddělila od ostatní emigrace.
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Continental News Service

•ttrzy po skončení války začal v Londýně vvycházet týdenní 
bulletin, nazvaný "Continental News Service". Emigrační orga
nisace různých národu založily od skončení války mnoho propa
gačních tiskovin nejrozmanitější jakosti, ale tento týdeník 
byl ze všech pokusů nejdokonalejší,nejobsažnější a vykonal 
také největší kus užitečné práce.

lento buletin začal vycházet v dobějj kdy veřejné mínění zá
padního světa ve své převážné většině bylo naprosto zmateno a 
nedovedli si uvědomit,že ač západní mocnosti vyhrály válku, 
jsou na nejlepší cestě prohrát mír a že situace ve jsvětě bude 
ještě horší, než byla před válkou.Byl sice poražen nacismus 
a s ním i italský fašismus,ale bolševická diktatura se rozší
řila na mnoho zemí, jež před tím nikdy nepodléhaly Kremlu.Vá-

V

léčné nadšení pro "strýce Joe", pošetilá víra,že bolŠevictví 
přestalo být bolševictvím a stalo se ruským, polským,českoslo
venským a pod. nacionalismem, to všechno dohasínalo velmi po
malu. "Lidová demokracie" byla považována za demokracii skuteč
nou, i když snad v některých směrech méně dokonalou,než byla 
ta západní.Protože však byla nastolena v zemích, jež západní 
veřejnost byla až příliš ochotna považovat za politicky nedosti 
vyspělé a tudíž nedozravších ještě pro plnou demokracii a všech 
ny občanské svobody, byli naivní lidé na západě obecně nakloně
ni věřit,že výstřelky, o nichž zprávy k nim někdy pronikly, 
jsou jen dočasné a omezení občanských a politických svobod 
jen přechodné. Odpůrci "lidové demokracie" byli označováni za 
reakcionáře,kteří patrně kolaborovali s nacistickým nebo fa
šistickým režimem. Bolševici a jejich přisluhovači vyvinuli 
v tomto smeru propagandu velmi ucinnou. Nalezli pri tom znač
nou podporu v levicových kruzích Británie a Spojených států. 
Státníci,kteří dosud soustavně ujišťovali své národy,ze se 
"Rusko" demokratisuje a liberalisuje,nebyli ani trochu ochotni 

doznat,že se mýlili a že mají o tom velmi nepříjemné doklady, 
o nichž se rozhodli mlčet jako zařezaní.Trvalo to přibližné 
třicet let od skončení války, než byly uveřejněny doklady o 
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tom,že to, co jsme ppvažovali za jejich hloupost, bylo zámer
ným zalháváním poznaných skutečností.

Propaganda, vycházející z řad různých národních emigrací 
narážela proto na značné potíže, tím spíše, že až na Poláky 
neměla vybudovaný pmspsgamš propagační a informační aparát, 
ani hmotné prostředky,umožňující řádnou akci. Poláci ovsem, 
jejichž vláda byla oduznána ve prospěch zrádcovského lublín- 
ského komitétu,jenž se pod patronancí Kremlu změnilxv západ-

«f z znimi mocnostmi uznanou vládu Polska, měli nejen hmotne pro
středky, ale také skoro nedotčený úřední a osvědčený informač
ní aparát.Propaganda ostatních národních emigrací byla ochot
nická a prováděná lidmi,kteří ji mohli vykonávat ve svém vol
ném Čase a většinou také ze svých soukromých a někdy hodně 
skromných výdělků.Poláci však mehli hmotně zajistit své 
propagandisty a tak umožnit, aby se své práci věnovali plně, 
bez zbytečných existenčních starostí, jež by je ubíjely a jim 
znemožnily navazovat potřebné osobní styky v britském tisku 
a mezi britskými politiky.Byla tu dále osobní kontinuita,proto 
že jejich propagandisté pokračovali jen v tom, co konali dří
ve z úřední povinnosti a mohly/ využít své zavedenosti.Handi- 
kapem informační Činnosti jiných národních skupin bylo,že 
drobné úspěchy, pracně získané tím či oním z jejich pracov - 
níků, nemohly býti náležitě využity pro nedostatečnost hmot
ných prostředků a volného času.

"Continental News Service", založená za podpory Witaíká 
vlády v exilu a řízená Anthony Dargasem, polským novinářem 
původem z Poznaňská a hlavním tiskovým referentem stronnictwa 
narodowego, byl bulletin o hojném počtu stránek.Byl cyklosti- 
lován a vzorně psán jen po jedné straně velkými typy.Prostě, 
byl tak upraven,aby každá redakce mohla materiálu pohodlně 
užiti.Nepřinášel stručné zprávy,ale souborné referáty o si
tuaci v jednotlivých zemích,nedobrovolně zapadnuvších za 
Železnou oponuu. Článkům byla věnována veliká jazyková pece.v 
List byl psán vzornou angličtinou.Kde se autor snad prohře
šil proti spisovné angličtině, redakce mu jeho angličtinu 
pečlivě opravila.
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Ještě v jedné věci se "Continental News Service" lišila do
cela podstatně od drtivé většiny exilních publikací.Redakce 
za příspěvky platila.Honoráře nebyly vysoké,ale pro nejednoho 
exilního novináře a publicistu byla možnost udat každý týden 
článek o své zemi a dostat za to zaplaceno, něčím neobyčejně 
svůdným, lákavým a prospěšným.

Pri těsné součinnosti polské emigrace s Českým Národním 
výborem generála/Lva Prchaly bylo celkem samozřejmé,že prv
ním referentem pro československé záležitosti se stal Vladi
mír Borin-Ležák.Nevím^ z jakých důvodů se "Continental News 
Service " a Borin rozešli.Slyšel jsem o tom ledacos,ale nevím, 
co je pravda v této věci. Prostě " Continental News Service" 
hledala nového spolupracovníka. Na doporučení dnes již zesnu
lého říšsko-německého kolegy Hanse Jaegera,který po válce zů
stal trvale v Británii a zde také zemřel, obrátil se Dargas 
na mne,abych mu psal týdenní referát o československých zále
žitostech. V tom jsem pokračoval až do zániku tohoto listu,k 
němuž došlo,když polská vláda vyčerpala své nahromaděné fondy 
a byla nucena omezit nebo dokonce zastavit dotace, jimiž pod
porovala rozmanité podniky.Úspornými opatřeními byla postiže
na "Continental News Service" a také Český Národní výbor,kte
rý pak najednou zjistil,že Poláci jsou hanební imperialisté 
a nakvap se dphodl s organisaci Němců z Československa, j^mEhm 
jejíž^SSŽ^ nebyly vyčerpány.

Psal jsem do "Continental News Service" rád a to ne pouze 
proto,že mi honoráře byly velmi vítané v době, kdy jsem měl 
z Britského rozhlasu příjem velmi nepravidelný.Články jsem, 
jako všichni ostatní, podpisoval a to mi umožnilo získat ně
kolik známých a dokonce i přátel v britském tisku.Pan Kimmit, 
který vydával týdenní "News Letter" mi otiskl několik příspěv
ků (nehoiiorovaných ovsem), stejně jako přetiskl několik mých 
článkp z buletin#. Redaktor "City Press" Alexander si ode mne 
opětovně vyžádal informace. Seznámil jsem se take s válečným 
zpravodajem "Daily Telegraphu" Christopherem Buckleyem, jenž 
později zahynul za války na Koreji a dokonce i katolicky 
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týdeník "Tablet" si ode mne vyžádal dva články o Jiráskovi a 
náboženské situaci v Československu.Přispíval jsem do "Time 
and Tide" a take "New English Revue" přetiskla jeden můj člá
nek s doprovodem spisovatele Montgomery Belgiona, jenž mne 
s uved/lemm mého jména opětovně citoval v jednom ze svých 
Článků. Přispíval jsem i do jiných listů- do značné míry mi 
to umožnila činnost v "Continental News Service".

Zánik tohoto buletinu jistě poškodil snahy všech národních 
emigrací nejen pro vysokou úroveň této periodické publikace, 
ale take proto,že ta byl jeden z mála podniků, neslouživších 
jen jednomu národu,ale všem, na něž dolehla pohroma bolševictví. 
Později se ohavily ovšem i jiné podniky tohoto druhu.Hraběn

ka z Listowel/u vydávala po nějaký čas tištěný list malého 
rozsahu, jejž později zastavila, když se dohodla s mačarskou 
vládou,že za pogolení k odjezdu jednoho člena její rodiny pře
stane s protikomunistickoujpropqgandou. ( 0 činnosti hraběn

ky z Listowelu na jiném místě.) Také později vzniklá organi- 
nisace Free Europe přišla se xmýipÉm svými publikacemi,ale ne
my šlím,že kterýkoliv z těchto podniků dosáhl takových úspěchů, 
jako "Continental News Service". Všechny tyto pozdější propa
gační publikace měly ovšem jednu výhodu, jíž "Continental News 
Service" a její současníci postrádali: začaly vycházet,když 
již i poloslepí poněkud a někdy jen na cas prohlédli.Jejich 
cesta- i když ne vždy snadná- byla mnohem snazší, nežjtohoto 
jejich předchůdce, protože sám Stalin se pečlivě pričinil,aby 
přesvědčil svět o tom,že líbivá představa, tak přehorlivě ší
řená za války, není ničífrl, neŽ hanebným podvodem ,páchaným na 
světu. "Continental News Service" neměla této xýsiiymx výhody. 
Musila obtížně razit cestu poznání pravdy a to v době,kdy ve
řejnost tuto pravdu za žádných okolností nechtěla ani slyset. 
Zavírala oči a ucpávala si uši a vládci a vůdčí činitelé svo
bodného světa stáli velmi důrazně proti všem pokusům varovat
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západní veřejnost před nebezpečím, jež se dalo velmi snadno •V
postřehnout. "Continental News Service" patrí pŕojjo plným 
právem čestné místo v dejinách zápasu národních emigrací.Po
važuji si za čest,že jsem mel příležitost být spolupracovní
kem rohoto listu.
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V těžkých poměrech zaslepeného ilusionismu hrála důležitou 
úlohu dvě střediska protikomunistické akce,ač označení "akce" 
je poněkud přehnané a nadsazené.Na dlouho ješte se nedalo mlu
vit o nějaké opravdové a účinné akci, jež by byla dokázala 
vzbudit víc než několik drobných a většinoji hodně přezíraných 
zmínek ve veřejném tisku a také alespoň přechodně mírný zájem 
veřejnosti.Všechno, co se dělo,vycházelo docela nutně jen od 
náležitě neorganisovaných národních exilů, mezi nimiž počet
ností a hmotnými prostředky, i když ne právě přílišnými, do
minovali Poláci a Ukrajinci. Kdykoliv se něco veřejného pod
niklo, byly to tyto národní skupiny, jež vykonaly všechnu prá
ci a dodaly počinům jakousi početnost.Britští činitelé,kteří 
se zúčastnili, byli zde hlavně proto,aby pokusům probudit 
britskou veřejnost z pošetilých snů a varovat ji před XExžkse 
ský hrozícím sovětským nebezpečím, dodali^jakési zdání hodno
věrnosti.

Za těchto okolností měla zvláštní důležitost Britská liga 
pro svobodnou Evropu,vzniklá pod vedením vévodkyně z Athollu. 
Po hodně dlouhou dobu to byla jediná Brity vedená a jimi udr
žovaná protisovětská organisace, jež měla nějaký význam.Liga 
uspořádala během let slušné množství veřejných schůzí o nebez
pečí, hrozícím ze Sovětského svazu a o utrpení zemí, podmaně
ných Kremlem. Vydala také slušný počet brožurek, většinou 
ovšem důsledně přezíraných veřejným tiskem, nicméně prece jen 
pomaloučku gazících cestu poznání, že "strýc Joe", za jakého 
byl dosud vydáván oficiálním světem, zámerné nevidomým a nedo
slýchavým, není tím miloučkým strýcem,plným dobromyslnosti a 
dobrých úmyslů.Liga byla v nejtěsnější spolupráci zprvu s 
Poláky, o jejichž zvláště výhodném postavení jsem se zmínil 
již opětovně.zájem o ostatní podrobené národy se dostavil v 
lize velmi brzy.Československé zájmy na akcích ligy zastupo
val skoro bezvýhradně Prchalův Národní výbor, ač v zajmu 
spravedlnosti musím doznat,že mi vévodkyně z Athollu poskytla

Dvě důležitá střediska protikomunistické akce
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asi dve príležitosti k informačnímu rozhovoru a že jsem byl 
take zván docela oficiálně na některé podniky lifey.

Vévodkyně z Athollu, vdova po otci dnešhího nositele vévod
ského titulu, byla dáma opravdu velmi pozoruhodná.Vzhledem ai
ani trochu nevypadala jako nositelka jednoho z nejvyšších 
šlechtických titulů v zemi.Nedbale,ba ošuměle oděná, vypadala 
spíše jako příslušnice nejchudších vrstev a měla také velmi 
mnoho osobních i politických nepřátel ze své předchozí veřejné 
činnosti.Její protisovětská působnost tento počet toliko 
zvětšňla. Za španělské občanské války stála v prvních řadách 

/generála Franc©/a vydala dokonce velmi polemickou brožurku pro
ti odpůrcům republikánské vlády ve Španělsku.Svou činností 
získala pověst fanatické příslušnice toho,čemu se říká levice 
a dostalo se jí přezdívky "red Kitto* (rudá Kateřina). Její 
někdejší přívrženci se ovšem v poválečné době postavili proti 
ní jako jeden muž a také konservativnějŠí část veřejnosti k ní 
valně nepřilnula,protože, jak již opětovně uvedeno, iluse o 
zlidštění a demokratisaci sovětského režimu byly dosud ve ve
řejnosti skoro naprosto neotřesitelné^a tako pošetilost neby
la omezena jen na tak zvanou levici,ale byla sdílena i tak zva- 
hou pravicí.

Liga pokračovala ve své záslužné činnosti po slušný počet 
let, ale již někdy v šedesátých letech zmizela ze zraku ve
řejnosti,ač je docela možné,Že vegetovala a snad dosud vegetu
je ještě nadále kdesi na periferii veřejného života.Její úkol 
převzaly jiné organisace, postupně vznikající,ač sotva o kte
ré lze říci,že svou účinností může soutěžit s jejími průkop
nickými zásluhami.

Druhým střediskem,jež bylo mnohem méně známo britské ve
řejnosti,ale měl^ také svou důležitost,ač z poněkud jiných dů

vodů, bylo ono,jež se seskupilo okolo hraběnky Judity z Listo- 
welu. "Krásná Judita", jak jsme jí obecně říkali,byla rozvede
nou manželkou tehdejšího socialistického ministra (myslím,ze 
pošt) hraběte z Listowelji a sama také pocházela z mačarskeho 
šlechtického rodu.Její dům v Elizabeth Street v dnešním
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Královském městě Kensiggton a Chelsea, byl hlavním střediskem 
macbarské propagandy v Británii.Brzy došlo k těsné spolupráci 
Maclarů s Poláky a tak hraběnka z Listowelu začala za pomoci 
jednoho polského plukovníka vydávat malý tištěný časopis,kte
rý v anglické řeči referoval o záležitostech strední a vý
chodní Evropy.Její zájem se postupně rozširoval na ostatní ná

rodní emigrace a tak se stalo,že jsem jednoho dne byl docela 
formálně pozván jako jediný Čech k pravidelné návštěvě jejích 
"pondělních večírků".

nrabČnka z Listowelu měla větší možnost než většina exil- 
ních pracovníků poznat britské společenské zvyky a mohla jich 
také xyu použít,už proto,že mela k tomu prostředky.Jednoho z 
těchto zvyků použila znamenitě a záslužně. Uvedl jsem již na 
jiném místě,že jednog z největších překážek,stavějících se v 
cestu malým a nebohatým skupinám, oř již provádět nejaké veřej
né akce, nebo alespoň vyvinovat jakýsi vnitřní život, je okol
nost,že restaurace a čajovny nemají obvykle spolkové místnosti, 
jež by zdarma nebo za nepatrný poplatek byly přístupny vznika
jícím nebo nebohatým skupinám pro větší nebo menší schůze. Je 
zde ovšem mnoho místností, jeŽ lze za řádn^zpoplatek získat 
pro hostiny, bankety a konečně pro schůze větší nebo menší, 
ale to je obvykle ginoha organisacím nedostupné.Již po mnoho 
let před válkou si menší britské skupiny pomáhaly tím, co se 
nakonec stalo tradičním zrovna zvykem.Malé schůzky byly pře
neseny do soukromých bytů. (AŽ do válečné doby byla britská 
bytová úroveň mnohem vyšší, než kontinentální.I chudí lide 
považovali za nutné,aby na každého člena rodiny připadala- 
kromě místností společných- jedna místnost vlastní.Přelidně
ní bytů nastalo až v závěrečných letech války a v dobách 
poválečných.I lidé, jež nelze nazvat zámožnými, mívali pro 
sebe rodinný domek podstatně větší,než obvyklé minimum.)

A tak se stalo zvykem,že se menší xvykymxmpmxm schůzky a 
porady drobných organisací konaly velmi často v soukromých 
místnostech. Prvně jsem na to přišel v závěrečných měsících 
války,kdy jsem byl uveden do jednoho diskusního klubu,který
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se jednou týdně scházel v domku na Pembridge Road na Konsing- 
tonu,patricím dvěma hodně postarším dámám. Ve slušně velké pří
zemní místnosti se konaly diskuse o nejrozmanitějších záleži
tostech politického a kulturního života. Návštěvníci dostali 
čaj a jednu nebo dve sušenky a když odcházeli, vložili na tácek 
u dveří peníz podle svého uznání.Na podobný klub jsem priŠel 
později také na Wilton Crescent.

v
Hraběnka z Listowelu mela pro sebe a pro svoji činnost malý 

domek v tiché ulici,přilehlé k velmi živé části Kensingtonu.Kaž
dé pondělí večer se zde scházeli docela nef ormál&ě různí pra

covníci nejrozmanitějších exilních skupin s různými příslušní
ky britského veřejného života.To umožnilo,že se zde mohli sejít 
a pohovořit si navzájem mnozí exilní činovníc^kteří by jinak 
neměli k tomu příležitost. Byla tak vytvořeno jakési interní 
forum pro všechny exilní skupiny a mnohdy teprve navázán vzá
jemný styk mezi nimi.

Dík svému společenskému postavení a hostitelské minulosti 
jako manze význačného politika, měla hraběnka z Listowelu po
chopitelně značné známosti s lidmi aktivně působícími ve veřej
ném a kulturním životě Británie.Využila toho náležitou měrou 
pro svoje akce a poskytla tak možnosti i jiným skupinám. Na kaž
dé schůzce, mající vždy rá^ čistě společenského a přátelského 
setkání jednotlivců bez nějakého schůzového uspořádání, se obje
vili lidé,kteří si mohli být navzájem prospěšní.Mimo jiné jsem 
se tu seznámil s dcerou někdejšího britského ministerského před
sedy z dob první svetové války Asquitha,vůdce liberální strany 
a pozdějšího lorda Oxforda, Lady Viýolet Bonham-Carter.Tato již 
slušně obstarší dáma byla již od velmi mladých let kmxliMxmmčm 
horlivě činná v liberální straně a v mnoha nestrannic kýhh orga- 
nisacích. Napsala velmi zajímavou knihu o Churchillovi, jejž 
znala po velmi dlouhá leta a jejž přímo zbožňovala. Bývala ta
káme styku s československým vyslanectvím v Londýně a pri tom 

velmi vřelou přítelkymí Jana Masaryka.
Na přátelské schůzky se dostavovali také někteří význační 

konservativní poslanci, právě tak jako někteří novináři a publi- 
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čisté.Myslím,že to bylo zde, kde jsem se prvně setkal s váleč
ným zpravodajem listu "Daily Telegraph" Christopherem Buckleyém, 
který zahynul později pri výkonu své ífinksa funkce za války na 
Koreji. Buckley byl mým velkým přítelem a svedl mne na př.se 
šéfem zahraničně politické rubriky "Daily Telegraphu" Maurice 
Ashleyem.

Pondělky u hraběnky z Listowelu byly opravdu střediskem vel
mi důležitým a sluší litovat,že měly jednoho dne náhlý a do
cela nečekaný konec. HrabXnka Judita měla v Mačarsku synovce, 
jmxnĽsm jejž se snažila docela pochopitelně za každou cenu do
stat do Británie.A tak se stalo,Že mačarský komunistický režim 
jí nabídl docela ve stylu starých otrokářů výměnný obchod. Oni 
pustá na svobodu do zahraničí jejího synovce na slavnostní 
závazek s její strany,že ona zastaví veškerou svoji politickou 
činnost."Krásná Judita" na to přistoupila a dům v Elizabeth 
StrEet přestal být xtřmdmxkKmxmxminxQknipnxníEivTiákmmx pohostin
ným střediskem exilních pracovníků a jejich britských přátel. 
Nesporně to bylo značné poškození naší činnosti,ale nebylo to 
tak tíživé, jako by to bylo bývalo,kdyby se to bylo přihodilo 
o několik let dříve.Exilní akce se začínaly rozvíjet již mě
rou poněkud značnější a obešly se nakonec bez těchto ponděl
ních schůzek, i když nejeden z jejich účastníků litoval je
jich neslavný konec.
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Počátky v Britském rozhlasu

Obtížný a zdánlivé neřešitelný existenční problém byl pro 
mne vyřešen skoro náhodou.Vzal jsem do ruky staré číslo vlád
ního "Čechoslováka" a nalezl tam inserát Britského rozhlasu, 
který hledal překladatele a hlasatele pro své československé 
oddelení-rInserát sliboval roční plat,který dokonce převyšoval 
to, co mi platilo ministerstvo, jež jsem opustil,ač ovšem pří
jem od čs.zahraniční vlády byl prost daní,kdežto plat z Brit
ského rozhlasu byl daním pochopitelně podroben.Jedinou záva
dou,kterou jsem viděl bylo to,že lhůta k podání žádostí jiŽ 
prošla.Nicméně, za dopis a za známku ten pokus stál.Podal 
jsem si tedy žádost, x ač jsem se neoddával valným nadějím.Ne

znal jsem poměry v britském vysílání do Československa,věděl 
jsem jen o něco lépe o vysílání československé zahraniční vlá
dy, jeŽ bylo zcela nezávislé na fcnxmxfaámxmimiakmxmtvMmxakmxmiřft 
mmm britským ministerstvem zahraničí vydržovaném cizojazyčném 
vysílání Britského rozhlasu.

Netušil jsem tehdy,že Britský rozhlas byl v onu dobu ve vel
mi svízelné situaci právě tam, kde šlo o vysílání v české a 
slovenské řeči. Zahraniční vláda československá,jak jsem již 
opětovně uvedl, zlikvidovala při svém návratu do Českosloven
ska přes Sovětské svaz, docela všechno, co bylo v tohdýně vy
tvořeno za války a mnoho z toho, co zde bylo již dávno před 
válkou.Odvolala tedy také nejen personál "Hlasu svobodné re
publiky",ale i několik členů Československé sekce Britského 
rozhlasu,jež se náležitě vylidnila. tak k svému milému 
překvapení jsem hned následujícího dne měl telefonickou ode
zvu na svou žádost.Dáma z personálního oddělení mi děkovala, 
že jsem se přihlásil a zvala mne na následující den k návště
vě jedné z četných budov v blízkosti Broadcasting House,jež 
byly zabrány korporací britského Eozhlasu.Zasel jsem tam, 
vyplnil složitý dotazník a byl pak zaveden do mastnosti, jež/ 
vypadala jako školská učebna.Dostal jsem cyklostilovany for-
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mulář,v němž bylo asi šest zpráv různé délky, z nichž jsem 
mel přeložit polovinu podle svého výběru do češtiny.Kromě to
ho jsem mel napsat krátký článek na jedno z asi tri thémat ve 
formulári uvedených, ha všechno mi byl dán čas dvou hodin.

-Hustil jsem se tedy do překládání a protože všechno bylo 
zrovna dětinsky snadné (zkušební texty s chytačkami byly vy
robeny až mnohem později, hlavně zásluhou Karla Brušáka),pře
ložil jsem všechno. Napsal jsem také ten článek a na všechno 
jsem potřeboval asi jednu hodinu.Hlavní potíží, s níž jsem 
musil zápolit bylo,že jsem musel psát plnícím perem a ne 
strojem. Již tehdy jsem byl po této stránce zkažen tím,ze jsem 
si zvykl až příliš na psací stroj. Když jsem skončil, zapálil 
jsem si rozhlížel se po pokoji. Dáma,jež dávala po
zor, abych si nebral na pomoc slovník nebo nějakou jinou po
můcku, přispěchala ke mně s připomínkou,že čas ubíhá a že ne
budu včas hotov. Když jsem jí ukázal, že jsem hotov a že jsem 
dokonce přeložil toho více, než bylo požadováno, byla udivena. 
Na můj rukopis napsala nějakou značku a milostivé mne propusti
la.

Pak jsem byl zavolán do sídla Evropské sekce britského roz
hlasu v Bush House, kde mne administrativní úředník s titulem 
managera středoevropské sekce- jmenoval se Loveday a stal se 
později mým velmi milým přítelem- vyslechl znova p celém mém 
životě a sdělil mi, ze býval námořním důstojníkem, dotáhl to 
naCommandera (to odpovídá našemu podplukovníku) a že za první 
svetové války byl s válečným ločstvem ve Vladivostoku a při
šel do styku s čs.legiemi.K Čechům měl značné sympatie a velmi 
mi pochválil,že jsem byl v armádě. Jako starý důstojník měl 
nepřekonatelnou nechuř k lidem, kteří za války neoblékli 
uniformu.

xoslal mne do studi«/, kde jsem se podrobil hlasové zkoušce, 
načež mi řekli,že vyřízení mé žádosti dostanu dopisem.okutečně 
také jsem dostal asi za tři dny sdělení,že mne Britský rozhlas 
zapsal do xmxmxmm svého seznamu výpomocných překladatelů a 
hlasatelů.Byl jsem tím poněkud překvapen,protože nejen
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inserat,ale i dáma z personálního oddelení mluvila o stálém 
smluvním postavení s pevně stanoveným ročním platem. A jak 
jsem se dozvěděl později od Členů sekce, na inserát se vůbec 
nikdo nepřihlásil a také nikdo nebyl přijat na pevné zaměst
nání v posledních měsících.Naopak,slušný počet členů se vrá
til do Československa a za únorových událostí odešli další a 
teprve pak začalo skutečné přijímání, sám jsem měl s tím potí
že, chtěli mne zprvu odbýt, že zůstanu "prvním náhradníkem", 
což jsem odmítl. (Kdosi se pokusil usadit tam jedno protekČní 
dítě). Ale,zůstaňme pri počátcích»

xz

Nejistota dlouho netrvala.Po několika dnech mne zavölaXte
lefonicky slečna z Lovedayova oddělení a ptala se mne, mohu-li 
se dostavit na službu zítřkem počínajíc a to na neurčitou dobu. 
Řekl jsem že ano a tak jsem začal pracovat pro Britský rozhlas. 
0 své činnosti budu mluvit v jiné souvislosti.Zatím jenjí něko
lik údajů o tom postavení, jež mne tolik překvapilo.

Jednou z podivných zásad celé organisace Britkkého rozhlasu, 
na níž se patrně po dnešní den nic nezměnilo, bylo pečlivé 
zachováváni systemisovaného počtu lidí, působících v každé 
jednotlivé službě. KdyJjy někdo stonal, nebo byl na dovolené, 
musil být opatřen náhradník, jemuž se za to zaplatilo.Na řád
ných členech sekce se nepožadovalo, aby zastupovali nepřítom
ného a to ani v tom případě ne,že by šlo o přeložení a přečte
ní nejakých dvaceti slov.Sekce byla vždy překrvená a nikdy 
nebyl nikdo přetížen prací,leda snad,jako to činil Brušak av 
když jsem na stálé zaměstnání přišel, také já- někdo se rozhodl 
ze zájmu o věc konat mnohem více, než činil jeho pracovní úva
zek. Tak se stalo,že jsem byl jako náhradník v prvním roce pů
sobení plně zaměstnán^celkem osm az" devět měsíců,s přestávkami 
ovšem. Někdy jsem pracoval jeden den v týdnu, jindy zase něko
lik plných týdnů po sobě následujících.Bylo to hodně nepravi
delné,ale protože príjem byl na onu dobu dost vysoký,krylo 

to zcela mé potřeby a když jsem poznal situaci, zaplašilo to 
všechny mé starosti, tím spíše,že jsem dosud měl naději,ze pan 
Link mi jednoho dne zaplatí honorář za knihu,kterou jsem pro 
něho psal.
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-‘■ento podivný systém měl ovšem za následek,že Britský 
rozhlas,ač potreboval kvalitní náhradní síly, nemohl je se
hnat. Každý, kdo zůstal v Británii v době,kdy se českoslo
venská zahraničí vláda vracela do vlasti, snažil se docela po
chopitelně najít především zaměstnání stálé s pevně zajiště
ným pravidelným příjmem. Aby si pomohl,přišel Britský rozhlas 
na málo poctivý způsob, jehož se přidržoval i v době, kdy jsem 
byl již dávno řádným členem sekce s pevným měsíčním platem. 
(Před tím jsem byl placen týdně.) Inseroval,že hledá zaměst
nance a uvedl v inserátu, kolik je ochoten ročně platit.A když 
se někdo přihlásil a udělal zkoušku, dozvěděl se,že je přijat 
jako náhradník. Stejných metod se používalo k získání náhrad
ních sil pro,psaní na stroji.Měli jsme písařky, jimž jsme 
diktovali.Překvapený uchazeč se ovšem xaá dozvěděl,že až se 
uprázdní systemisované místo, bude přijat.To ovšem mebyl nikdy 
závazný slib a ne vždy byl splněn.Kromě toho, co slabil je
den personální referent,nebylo nikdy v záznamu a nezavazovalo 
ovšem jeho nástupce.A personální referenti se střídali velmi 
často,nemluvě ani o tom,že vždy měl človek co činit se dvěma. 
Jeden seděl v Bush House a jiný byl nad v Broadcasting

House- . 5
I když wtopoměry nzsy nebyly ideální,bylo to mnohem lepši 

než všechno jiné- zejména, když jsem po únorových událostech 
povýšil a byl pověřen psaním komentářů.Personální politika ne
ní také mou největší stížností proti tomuto rozhlasu.
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Posovětštění Polska a útěk Mikolajczvkův

Churchillem objevená Železná opona nevyvstala toliko mezi 
svobodným světem a zeměmi vydanými na milost a nemilost sovět
ské zvůli.Ve skoro stejně neprostupné versi byla zřízena také 
ve svobodném světě,aby národy neviděly, co hanebného tropí je
jich vládci,až již z osobního oportunismu,či sř krátkozrace 
sobecké snahy nepřinášet žádné oběti za ty druhé.Oficiální 
propaganda xi i úřední projevy západních vlád byly stejně o- 
Šidné, jako soustavně rozvíjená sovětská propaganda.

Veřejnost západního světa nevěděla a také ani nemohla vě
dět, co bylo ujednáno na důvěrných poradách rozhodujících či
nitelů a byla docela nerozpačitě krmena stejnými nepravdami, 
jako nešžastné národy uvězněné za železnou oponou.Během let, 
uplynuvších od skončení války, vyšlo mnoho na jevo,ale pořad 
ještě ne všechno. Ustavičně jsou odhalovány nové zákeřnosti, 
jichž se dopustily vůdčí velmoci a jejich nejpřednější vůdci. 
Diví-li se někdo zaslepenosti britské a americké veřejnosti^ 
za dnešních časů, musí se vmyslit do oněch časů. Z Downing 
Street i z Bílého domu plynul tehdy mocný proud nepravd a hlav
ně polopravd.Veřejnost neměla přístupu k náležitým informacím. 
Ostatně, zacasté ani po více než třiceti letech nejsou známy 
mnohé důležité podrobnosti.

Postižené národní emigrace^nohly ovšem na své kůži pocižovat 
důsledky toho,že oyly zrazeny a opuštěny.ováděly jistě pravém, 
vinu na tom c© se stalo na Stalina a na Sovětský svaz, stejne 
jako na zrádce ve vlastních řadách a odsuzovaly neprozíravou 
ústupnost západních vlád.Nevěděly dobře,jaký je na tom pwžxi 
všem podíl i těch západních státníků,kteří se těšili důveře 
a oblibě nejen lidu západního světa,ale i oněch národních 
exilů.Nejedna událost byla vykládána nesprávně.xmxákmimxm Take 

tisk, britský i jiný, nevěděl skoro nic z toho, co se delo v 
zákulisí a pokud se něco dozvěděl,neměl mnoho chuti nebo odva
hy vyjít s tím na veřejnost.Za války byla zde ovšem omluva 
dosti vážná.Nebylo přípustné dodávat nepříteli informace a

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 885



vnášet rozklad do protinacistické koalice.Po válse začaly 
ovsem vnitřní spory a s nimi i občasná kritika ústupnosti 
západních vlád vůči náročivosti Sovětského svazu.I ta vsak 
byla brzděna jednak nevědomostí, jednak tím,že konservativ- 
ci,kritisuj^cí labouristickou stranu a její vládu, měli xamm 
také sami mnoho másla na hlavě. Churchill jim dosud dominoval 
skoro absolutně,ale každý, kdo mluvil kriticky o tom, co se 
stalo, musil kritisovat a velmi přísně soudit tohoto přehnaně 
zbožněného velikána, kritika byla proto hodně jednostranná a 
obvykle se omezovala na to, co se dělo v okupovaném Německu a 
v Rakousku.Bylo to velmi pomalé poznání,zjišťující alespoň 
částečně zločiny Sovětského svazu a neprozíravosti západních 
vlád. Nevědělo se dobře, kdy západ jednal z donucení a kdy 
jen z nezájmu, když se dopouštěl zrady na evropských malých 
národech.Při zradě Cíny mel Roosevelt velmi nepěknou inicia
tivu. Winston Churchill pak docela rozhodně nepatřil k onomu 
druhu lidí,kteří, jako u nás Kramář, byli ochotni doznat ve
řejně některé ze svých pochybení.Churchill zůstal neomylným, 
i když své názory měnil hodně často.

Do veřejné diskuse byl vnesen drsným způsobem kus pravdy/ 
r.1947 událostmi v Polsku, jež se nedalo zamlčovat.Došlo tam 
k necemu, co se na vlas/ podobalo pozdějším událostem z února 
1948.zřejmě to bylo jejich předzvěstí.

Jak známo, dostala se pahraniční vláda polská v Londýně 
r.1943 do otevřeného konfliktu se Sověty pro Katyň,kde so- 
větčíci vyvraždili obrovský počet důstojníků polských branných 
sil,upadnuvších do zajetí, když Sovětský svaz, jako spojenec 
nacistického Německa přepadl Polsko , s nímž měl smlouvu o 
neútočení.Když polská vláda žádala o mezinárodní vyšetření 
této hanebnosti, přerušil 3 ní Sovětský svaz všechny styky a 
podepřel jím vytvořený lublínský výbor, složeny z polských 
kolaborantů.západní mocnosti neměli^ ani chuť,ani odvahu po
stavit se na ochranu spojenecké polské vlády a odsunovaly ji 
ustavičně do ústraní.Na Yaltě a v Teheránu docela ustoupily 
sovětským požadavkům.Oduznaly vládu v Londýně-coz jim nepře
káželo hnát vojenské oddílu této vlády do krutých boju,jako
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na pr. v utoku na Monte Cassino. Československá zahraniční 
vlada,jez tehdy již docela plavala v sovětských vodách,násle
dovala sovětského příkladu a prerušila s polskou vládou nejen 
další vyjednávání o federaci,jež stejně ovšem byla na sovětský 
nátlak již dlouho na mrtvém vodě, ale i diplomatické styky.A 
r.1944 resignoval Stanislaw Mikolajczyk na svou funkci předse
dy vlady4 jímž se stal po smrti gen.Sikorského. Po něm se mi
nisterským předsedou stal socialista Arczyszewski.

1'0 ovšem nevzbudilo vialného zájmu v britské veřejnosti.Pro
paganda, hlavne socialistického a "liberálního" bloku v zemi 
vylíčila Poláky jako zavilé a docela nepoučitelné reakcionáře, 
kteří si svůj konflikt se Sovětským svazem sami a docela zby
tečně vyprovokovali.Za příklad jim bylo dáváno Československo, 
jež se dovedlo dohodnout se Sovětským svazem.Bylo to polskou 
vinou- tak znel obecný usudek v západních zemích,-ze přehnali 
svou nenávist k Rusům a Rusku, jejichž režim se přece očividně 
demokratisuje a zlidšřuje.

Polská zahraniční vláda v Londýně byla postupně docela od- 
uznána a v dubnu 1945 byla dohodou Sovětského svazu,Spojených

v
států a Velké Británie vytvořena zbrusu nová "provisorní vlá
da" , jíž v čele k všeobecnému překvapení/- při nejmenším ovšem 
všech exilních skupin- stál jeden z vůdců polské rolnické stra
ny Stanislaw Mikolajczyk.Pro exilní Poláky se stal rázem ha
nebným zrádcem a sotva se nalezl v jejich řadách - rozhodnuv- 
ších se nevracet - kdo by s ním sympatisoval, nebo jej považo
val pouze za pošetilce.Zavinil nesporně návrat dosti značného 
počtu lidí do Polska.Nejeden z nich odpykal krůtě svou důvěři
vost životem, žalářem a značným strádáním.Vláda v Polsku,vypa
dající docela t&k, jako ta naše košická Národní fronta,byla 
neprodleně uznáva všemi válčícími mocnostmi a na čas obdivo
vána, jako vzor demokracie.Potom, když posloužil zájmům Kremlu, 
byl Mikolajczyk odsunut z ministerského předsednictví na 
bezvýznamné místo druhého náměstka ministerského předsedy a r. 
1947 resignoval za událostí,jež se na vlas podobaly těm z 
února 1948 v Československu. Hned v říjnu 19^7 byl odsouzen
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ve Varšavě k trestu smrti jako zrádce a uprchl do zahnnaicm. 
Jeho útěk vyvolal ovšem jakousi sensaci na západě, stejně 
jako jeden hanebný ein pražského režimu/předúnorového ještě. 
Někteří Kmkm±aj:QxykQxmxpřámEimffl z Nikolajczykových přátel,kteří 
utíkali současně s ním, i když v oddělených skupinkách,byli 
zachyceni na československém území a bezohledně vydáni polškým 
uradům.

Protože se z našeho exilu nikdo k tomu neměl, napsal jsem 
sám projev, v němž jménem demokratických Čechoslováku a zej
ména těch, jimž se dostalo na půdě Polska útočiště před nacis
ty, protestoval jsem proti této hanebnosti pražského režimu. 
Uvádím jeho české znění, ijak jsem je doKmsvxi z dochovaného 
polského textu znova přeložil do Češtiny:

"Vážený pane redaktore,
během tří století od Komenského a dobrovolníků v armádách 

protestantských třicetileté války až k dobrovolníkům v armá
dách spojeneckých za poslední války, byli Češi donuceni puto
vat po celém světě a hledat útočiště.Občas měli sami možnost 
oplatit pohostinství,jejich lidu poskytnuté.V Cechách nalezly 
úitakŘm útulek tisíce nešťastných mužů a žen, uprchlíků před 
pronásledováním, od časů Cola di Rienzi až do nynějších dikta
tur krajní pravice i levice.

Teprve nynější režim český, jehož vůdcové sami byli ještě 
před nedávném uprchlíky^okázalí’ spáchat pronásledování po
litických uprchlíků.

Ve jménu Českých stoupenců svobody,žijících v Británii a 
také českých dobrovolníků, druhů bývalých polských ozbroje
ných sil, které stály pod velením západních spojenců a také- 
jak jsem přesvědčen- ve jménu všech poctivých lidí Českoslo
venska protestuji proti takovému nedůstojnému postupu a sou
časně vyslovuji své nejhlubší politování národu polskemu^xx Za 
hanebné vydání uprchlíků neodpovídá český národ,ale diktatíri^fty 

režim, vnucený cizími vlivy."
Projev, s uvedením mého podpisu vyšel v listě Dziennik

Polski i Dziennik Žolnierza dne 14.listopadu 1947.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 888



öl
Zapadni veřejnost přijala útěk Mikolajczyka a úplné po- 

sovětštění Polska se značnými rozpaky.Polská veřejnost spatřo
vala ve sve většině v Mikolajczykovi i nadále zrádce a na ně
jaký čas bylo polské exilní hnutí mírně rozštěpeno. Drtivá 
většina polské exilní veřejnosti stála i nadále za exilní vlá
dou a západní tisk a veřejnost se dívali na věc jako na něco 
nepříjemného, ale na čem mají Poláci sami značný kus viny.

Do toho vybuchla jako puma kniha Mikolajczykowa "The
Pattern of Soviet Domination", vydaná r.1948.Mikolajczyk vy
kládá a přetiskem dochovaných dokumentů dpkládá, jak západní

■v

monnosti jiz za války nechaly Polsko na holičkách a bezohled
ně je vydaly v područí Sovětů.Nerozpakuje se při tom reproduko
vat své rozhovory nejen se Stalinem a jeho poskoky,ale i s 
Churchillem a jinými západními státníky.V tomto líčení nevy
padají právě vábně.Mikolajczyk uvádí, jaký nátlak na něj vyko
nával Churchill, aby se vrátil do Polska, spolupracoval se 
Sověty a postavil se proti oduznané zahraniční vládě a proti 
polskému exilu.A také, co všechno mu Churchill pro Polsko 
sliboval.

Doba nebyla ještě taková, aby fakta bylo možno doprovázet 
příkrými úsudky a Mikolajczyk se snažil nepohoršit západní 
velikány.Ale čím později čte člověk t^vto knihu, tím více vidí, 
Že se její údaje shodují plně s později publikovanými doku
menty o jiných stránkách styků se Sovětským svazem. Četl 
jsem ji krátce po vydání,když mne na ni upozornili polští 
přátelé.Některá místa se mi tehdy zdála neuvěřitelná- dnes 
toho vím ovšem více, než Mikolajczyk prozrazuje.

I když byl iMikolajczyk opatrný, přece jen jeho kniha účin
kovala jako puma,zejména proto,že sejobjevila na trhu krátce 
po únorových událostech v Československu. Na veřejnost ne
měla ovšem takový účinek,jako mnohá pozdější odhalení, nejen 
proto,že autorem byl Polák a jednal o Polácích,jež všichni 
socialističtí a pseudoliberální duchaři považovali za haneb
né reakcionáře, západ nebyl dosud ochoten slyšet plnou pravdu, 

ani o "strýci Jose", ani o velikánech z doby války.Ale pomalu
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se přece jen začínaly zahošřovat obavy,že ten bodrý a dobro- 
myslnú^pan generalisimus není tm® takovým dobrákem, za jakého 
je vydáván.

Není mým úmymžmximxmx úkolem rozsuzovat, jednal-li Mikolaj- 
czyk moudře a správně, když se účastnil zřizování vzdorovlády 
proti oné, jejímž byl jeden čas význačným členem.Mel jsem o 
fa) Iri/ hodně osobních diskusí s některými jeho stoupenci v lon
dýnském exilu.Musím mu však poznat jednu docela historickou 

zásluhu.Svým návratem a svou knihou poddhrnul malý cípek opo
ny. My v exilu jsme jeho odhalení celkem nepotřebovali,ale 
veřejnost v Británii, Spojených státech a jinde to potrebovala 
opravdu velmi značně. I to přispělo k tomu,že se akce proti 
sovětskému panství mohla začít rozvíjet poněkud energičtěji, 
i když pořád ještě neměla větších výsledků.Zaslepenost je 
opravdu u mnoha lidí nemocí nevyléčitelnou.západní veřejnost 
jí ve své většině dosud trpí.
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Únorové události a svobodný svět

'Události z února 1948 byly opravdovým větším otřesem do
savadní slepé víry v sliby Sovětského svazu a falešné před
stírání západních státníků, politiků a publicistů.Nebylo to 
proto,že by západní veřejnost byla právě do nás tak zamilo
vána, jak se nám po dlouhá léta namlouvalo,ani proto,že jsme 
byli opravdovými "miláčky Evropy". Příčinou toho bylo,že to 
prišlo po různých předchozích, veřejností nechápaných, Činů 
Sovětského svazu, zejména po událostech v Polsku a že se to 
stalo docela nečekaně.Rozdrtilo to také mnoho ilusí,šířených 
západními činiteli,kteří si myli ruce nad východní a střední 
Evropou a ujišťovali své národy,že není potřebí se o něco 
starat,protože se nic nemůže stát.

Stížnosti na Sovětský svaz byly důsledně označovány za 
něco, co přichází oď'nepoučitelných a nepolepšitelných reak- 
cionářských nespokojenců," od zaslepených emigrací a od za— 
vilých skorofašistů v západních zemích,kteří nenáviděli ví
tězství socialismu, tak nadšeně prý pňijjxtxmm přijímaného v 
zemích, osvobozených nejen od nacismu,ale i od kapitalistic
kého vykořisťování.A byla to právě existence "nezávislého, 
svobodného a vpravdě demokratického" Československa,jež byla 
nejlepším důkazem,že ve střední a východní Evropě je všechno 
v nejlepším pořádku. I ta účast komunistů na vládách byla 
označována za důkaz změny k lepšímu.V Československu, na 
příklad, se komunisté aktivně pridružili k zahraniční vlá
dě, Loyálbe s ní spolupracovali.Presidentem je osvědčený prý 
demokrat dr.Edvard Beneš a ve vládě zasedají mnozí lide,kte
ří byli v zahraničí za války.Československá vláda měla spo
jenectví se Sovětským svazem,ale^to bylo pochopitelné,proto
že republika byla osvobozena sovětskými armádami a konečně 
Československo mělo se Sověty spojeneckou smlouvu již z do
by předmnichovské.Ta byla za války obnovena a prohloubena. 
A československá vláda své svazky se Zapadem. Její
činitelé jezdili pravidelně do západních zemí, informovali 
tisk zprávami a spontánně vyvraceli všechny nepravdivé sra a
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znepokojující pověsti.V Československu bylo všechno v nej
lepším pořádku.A jsou-li snad zmatky a potíže v některé jiné 
z osvobozených zemí, není to vinou Sovětů,ale zaslepených je
jich vlád. To byl obecný názor,panující alespoň v Británii, 
ale pokud jsem mohl zjistit, převládal i všude jinde.

Skutečně take nebylo země, jež by byla prováděla tak sou
stavně a důrazně propagandu, přesvědčivou zejména pro ty,kteří 
se chtěli dat přesvědčit. Na každou sebe menší zmínku,že v 
Československu to není tak krásné, jak tvrdí propaganda, reago
val okamžitě některý československý oficiální publicista,poli
tik nebo dokonce ministr.Dr.Hubert Ripka si mohl na příklad 
upsat ruce, aby vyvrátil všechny "pomluvy", šířené o Českoslo
vensku zlovolnými emigranty.Také -ministr zahraničí Jan Masaryk 
pri svých cestách do západních zemí vydával zanícená svědectví 
o loyálnosti "našich" komunistů a o vzorném respektování čes
koslovenské samostatnosti Sovětským svazem.Československá vlá
da, nastolená v Kosicích, měla mezinárodní uznání, ehŽ coŽ hod
ně platí,mela v rukou všechny mocenské prostředky,měla sty

ky se státníky, politiky a publicisty. Mohla prokazovat a také 
prokazovala úsluhy všeho druhu, mohla podplácet - aemohu ovšem 
říci, zda skutečně kupovala duše,ale jsem o tom přesvědčen. 
Jak to bylo možné,že najednou došlo k takovému převratu?

Pravda, i za tohoto naivního nazírání na život v Českoslo
vensky se čas od času stalo,že nekterý projev nebo Čin vzbudil 
v západní veřejnosti jakési rozpaky. Tak na příklad dr.Lev 
Sychravá na jedné mezinárodní konferenci jako oficiální vládní 
delegát vášnivě obhajoval censuru tisku, jako potřebnou insti
tuci a zastával se i její přísnosti v Československu. To vzbu
dilo mezi zájemci podiv a rozpaky.Ale pořád to zůstávalo ome
zeno na malé skupiny zájemců.

uakési mírhé rozpaky vzbuzovalo vyhoštění Němců z Českoslo
venska, schválené konferencí v Postupimi. západní veřejnost 
proti tomuto opatření celkem nemějba námitek.Videla v tom stejne 
spravedlivý trest,jako i celkem moudré opatření, jak odstranit 
přesídlením jinonárodního obyvatelstva príčiny k svarym. Vy-
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hoštěnci si však stěžovali a to hodně hlasitě nejen na to,že 
byli vypuzeni, ale také jakým způsobem se to stalo. V okupač
ních pásmech Nemecka, přilehlých k československým hranicím, 
kde byli soustředěni, měli příležitost si stěžovat zahranič
ním hovinářům,kteří přijeli se na ně podívat.Mnoho chvilkové
ho pohoršení vzbudila najména řeč dr.Beneše,pronesená v Plzni. 
Dr.Beneš obhajoval nejen vysídlení, ale i jeho zbytečnou 
drsnost. V oné dobe nechovala západní veřejnost nejmenších 
sympatií k Němcům.(Jestliže jestli v prvních fázích války bý
valo pečlivě rozlišováno mezi nacisty a Němci jako národem, 
bylo-li obvykle zatracováno, když někdo veřejné prohlásil: 
Němec jako Němec, v pozdějších fázích války, zejména vlivem 
komunistické propagandy se pojmy Němec a nacista slily v je
den.Hodné dlouho nebyla veřejnost ochotna ronit slzy nad osu
dem Němců,ař těch v Německu usídlených, nebo do Nemecka pře
sídlených. Ale brutality se netěšily oblibě, leda u zanícenců 
pro bolševictví.

Obecný podiv a značné rozpaky vzbudilo ovšem českosloven
ské odmítnutí Marshallova plánu,ač se československá vláda pů- 
vodne raJa-ědla tuto pomoc přijmout a účastnit se konference o 
provedení této akce. Bylo zřejmé,že se tak stalo na příkaz z 
Moskvy,který ovšem byl v naprostém rozporu s tím, co bylo ve-

v v <f
řejnosti soustavné tvrzeno.Ale i zde bylo zneklidněni jen po
vrchní a krátkodobém Široké vrstvy lidové se nikdy vážně neza

jímaly o problémy hospodářské, nebo mezinárodní politiky,po
kud to ovšem přímo je.Zase to bylo jen mírné roz-

v

čeření vln^ na hladine klidných vod.
A tak ve chvílích netečného nezájmu přišla zpráva o ráiaiffif 

mýmkmKďáaiEíffikfflEk únorovém státním převratu a s ním spojene kru
té čistce.To znamenalo již značnější otřes a to nejen v poli
tických kruzích,jež ovšem mohly vědět již dávno a také větši
nou věděly, ač se tím tajily,že se k tomu, co se stalo, situa
ce vyvíjela již dávno a docela nezadržitelně.Zapůsobilo to 
i na^iroké vrstvy lidové.Naše akce dostala možnosti docela ne
tušené. Že jsme jich nevyužili tak,jak bylo možné,protože jsme
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byli neschopni tak učinit, je jen tragickým důsledkem naší 
nepohotovosti a také vnitřních rozporů v exilu.

Na jiném místě uvádím príklady toho, jak pronikavě změni
ly udalosti na čas nazírání lidí, s nimiž jsem se stýkal a 
jež jsem se snažil informovat.Nebyly to ovšem jen tyto přxkix- 
dy případy. Mnoho lidí, kteří ještě několik dnů před únoro
vými událostmi se na mne ±xxx±±- stejně, jako na každého ji- 
neho,kdo varoval pred vírou v Sovětský svaz- dívali jako na 
pošetilého poblouznivce, ne-li jako na nestoudného štváče 
proti vlastní zemi ve skutečnosti tak dokonalé (mezi nimi byli 
i hodnostáři Britského rozhlasu- ředitelka československé 
sekce byla do té doby na čs.velvyslanectví pečená vařená) změ
nilo rázem svůj poměr k mně.Mel jsem z toho i xeje osobní vý
hodu: z výpomocného pracovníka v rozhlasu jsem se stal sko
ro neprodleně zaměstnancem smluvním na pevný plat - kus zá
sluhy na tom mělo ovšem to,že nekteří zanícenci pro únorový 
režim se honem vrátili do Československa. Byl jsem dokonce 
připuštěn k tomu,co mi dosud bylo odpíráno, totiž bylo mi ne
jen dovoleno, ale přímo uloženo psát pravidelné komentáře a 
mohl jsem mít i své pravidelné týdenní programy,polemisující 
s komunistickým režimem.

že jsme nedovedli plne a účinně využiti naskytnuvších se
< x . . , x * < _ x x . x , •a prospět tak veotx naroda a současné i všech ostat- 

nich národních emigrací, bylo jen naší vinou.Mnoho zavinil 
příchod politické emigrace z Československa.Nebyla to jen je
jich HÜHMm náročivost, s níž se dožadovali vůdčího postave
ní v emigraci. Byla tu také jejich žalostná neznalost poměrů 
ve světě, jež je vedla k tomu,že přecenili svůj význam a take 
hloubku a trvalost náhle probuzeného zájmu o náš lid.Byla tu 
a to především, jejich naprostá neochota doznat,že cesta k 
únoru 1948 byla nastoupena nejpozději již v Kosicích a že to, 
co se stalo, bylo jen nezbytným důsledkem toho, co se dělo již 
za války v Londýně. Nebyli ochotni zavrhnout nespravedlivosti 
a cestu k totalitě, vyhlášenou v Košicích.Podle nich všechno, 
co se dělo v Československu,bylo až do února v nejlepšííwpořádku,
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byla tam svoboda a demokracie,čímž nutně vzbudili podezření, 
že se nechtějí vrátit k systému předmnichovské republiky,ale 
k systému Košic. Tím vnesli docela nutně rozklad do řad exilu 
a oslabili jej.Otřásli také průkazností všeho, co jsme tvrdi
li dříve.Znemožnili západní veřejnosti pochopit,že byla napá
lena Sověty již za války a v prvních chvílích po válce a že

v

není naděje dospět se Sověty k nějaké dohodě, kterou by Sově
ty poctivě plnily.TÍm poškodili nejen nás,ale i celý další 
vývoj naší akce a také všech snah přesvědčit západní svět o 
nebezpečí, hrozícím nejen menším zemím, ale celému svobodnému 
světu vůbec.
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Zklamané iluse

udo zkoumá příčiny dnešního žalostného stavu svobodného 
sveta, jeho ustavocného odrolování se a neschopnost státníků 
i veřejnosti pochopit odkud se .žíří a v čem spočívá smrtelné 
nebezpečí pro cely svějj, musí se vždy znova vracet k druhé 
polovině války a k tomu, co po ní bezprostředně následovalo. 
A tak je potřebí mluvit ještě jednou o období, jež lze nazvat 
plným právem dobou ilusí,jež se postupně ukázaly ošidnými a 
poškozujícími, ale jez začaly bujet právě v té äkk době. Do 
dnešní dobu,přes všechny bolestné zkušenosti, ovlivňují^ do 
značné míry veřejné mínění a činy svobodných států.Těžko říci, 
zda státníci a publicisté,kteří po dlouhá desítiletí šířili a 
mtíohdy dosud šíří přehnané naděje v nový a lepší svět,plný 
shody mezi národy a státy,který přijde sám od sebe s demokra
cii, svobodou a ovšem neporušitelným mírem, byli a jsou pouze 
pošetilí, či Z-ločinně cyničtí .Možná,že všichni patří do jedno

. z

ho pytle.
Roosevelt a Churchill především a do určité míry také dr. 

Edvard Beneš, figurující jako samozvaný expert pro věci so
větské a komunistické vůbec, vytvořili skoro bezmeznou důvěru 
k Stalinovi a jím ovládaném Sovětském svazu. "Rusko se demo- 
kratisuje a již nikdy se nevrátí na staré cesty teroru a útis
ku", to byla legenda, kterou vyvrátit bylo nad lidské síly. 
Kdo se o to pokusil, nebo jen vyslovil opatrné pochybnosti,byl 
vystaven- jako se to ostatne děje dosud - podezření zavilého 
reakcionářství, ne-li dokonce pomahačství nacistickému Německu. 
Občas ovšem docházelo k jakémusi rozladění,když Sovětský svaz 
tou měrou, jak se pro něho lepšila válečná situace, začal vystu 
povát drsněji a vyděračtěji proti svým spojencům, kteří jej 
zachránili před naprostou porážkou.To však bylo vždy vysvětlo
váno sovětskou nedůvěrou k západním demokraciím a ne jeho zlo
volným imperialismem. Tato nedůvěra, tak se nám tvrdilo,byla 
do značné míry oprávněna.západní demokracie podnikly na konci 
první světové války pokus o intervenci a dlouho nechtěly uznat
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sovětskou vládu.Proč došlo k intervenci- ovšem hodné nedosta
tečné a předčasně opuštěné- se ovšem velmi opatrně zamlouvalo, 
stejně jako proč tu byla ta nechuř uznat Sovětský svaz. Ale za 
druhé světové války se stal Sovětský svaz rovnoprávným čle
nem protinacistické koalice a pak i zakládajícím členem Orga
nisace Spojených národů a uznal její slavnostní zásady,nebo 
alespoň k nim pripojil svůj nic neznamenající podpis.

Pravda,Sovětský svaz přepadl Finsko a mnoho nechybělo, byl 
by se proto ocitl ve válce s Británií a Francií.Finsko se pak 
později spojilo s nacistickým Německem, čímž "dokázalo",že je 
fašistické.Že byl Sovětský svaz spojen s nacistickým Německem 
a mohl být podle téže metody uvažování považován za fašistický, 
se nikdo neodvážil připomenout. Sovětský svaz anektoval Litvu, 
Lotyšsko a Estonsko, ale to apologetové Stalina vysvětlovali 
jednak tím,že tyto země dobrovolně vstoupily samy do Sovětské
ho svazu, jednak tím,že to byly země nedostatečně pokročilé, 
reakcionářské, jejichž vnitřní systém vedl nutně k bolševické 
revoluci.A ta je nyní docela jiného ražení, než byla ona,která 
postihla zaostalou někdejší ruskou říši.Trochu znepokojení 
vzbudil osud Polska, pro něž západní mocnosti šly do války 
proti nacistickému Německu, spogenému tehdy se Sovětským sva
zem,který mu pomáhal v napadení Polska,ale i zde byl svět 
oblažen oficiálním výkladem.Za to všechno mohla reakční pol
ská vláda, jež se nedovedla dohodnout se Sovětským svazem, 
jenž přece nemohl nechat na svých hranicích režim mu krajně 
nepřátelský.Válka, vedená proti nacistické doktrině o "Le
bensraum" a proti zájmovým sférám, končila uznaním zájmových 
sfér a nauky o životním prostoru.Winston Churchill, tento 
někdejší velký nepřítel bolševictvů a pak jeden z tvůrců 
legendy o dobromyslném strýci Joe, doznal docela neostychavě 
ve svých pamětích,že sám nabízel Stalinovi na jedne konferenci 
dohodu o rozdělení zájmových sfér. Ale Winston Churchill se 
tím veřejně příliš nechlubil afač mnozí znali pružnost jeho 
zásad,v obecnou známost vešla jeho zásadní nezásadovost az 
mnohem později.Zdá se ovšem,že převážná většina světového ve
řejného mínění ji dosud nevzala na vědomi.
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Tu a tam se objevil neklid a obava o osud Jugoslávie,

Rumunska a Bulharska, nebo o ohrození Sečka. Bylo to zapla
šováno poukazem na to,ze jsou to "reakcionáři'',spojenci 
Osy-aČ Jugoslávie stanula po boku západních spojenců a do

platila na to kruté- o něž se vítězné mocnosti nepotřebují 
starat.NejvetŠím argumentem proti znepokojení ze sovětské

ho imperialismu Kýla naivní víra,že Československo je nej
lepším důkazem,že Sovětský svaz opravdu poctivě respektu
je mezinárodní úmluvy a plní své sliby,že respektuje nezá
vislost svých sousedů i odlišných politických systémů v 
nich.(Že si zabral Podkarpatskou Rus,o tom se moudře nemlu
vilo.) československá úřední propaganda tuto ilusi účinně 
podporovala.A tak se stalo obecným argumentem: když se 
mohlo Československo dohodnout se Sovětským svazem a mítx z 
toho prospěch, mohly to dokázat jistě i všechny ostatní ze
mě,kdyby byly jen dokázaly odložit svou nerozumnou nená
vist k demokratisujícímu se Sovětskému svazu a byly ochot
ny žít vedle něho a s ním v přátelském poměru.

Československo mělo dočasně v zahraničí kurs poměrně
značně vysoký, do značné míry právě proto,že sá dodávalo 
argumenty šiřitelům legendy o ušlechtilosti Kremlu.Levice, 
jako vždy po každé válce velmi vlivná, měla &ak k Českoslo
vensku sympatie zvláště vřelé, pokud ovšem nic nestály.Ze 
všech zemí, porobených nacismem, bylo státem nejpokročilej
ším, dr. Beneš pak byl propagandou povýšen na jednoho z 
nejvýznačnějších státníků světa,nejvřelejsího demokrata a 
liberála. Nebylo to jen důsledkem Mnichova a studu z něho 
a také i válečné propagandy,ale také již předválečné česko
slovenské úřední propagandy.0 žádném státníku nmfcykmxmydxffl 
nuamkmim nevyšlo tolik oslavných článků, a knih i brožurek, 
jako o Benešovi. Většina z nich byla ovšem zaplacena česko
slovenskými úřady.

0 tom, jak byla zakotvena tato iluse, ze v Československu 
je všechno v nejlepším pořádku, může se každý přesvědčit 
nahlédnutím do periodického tisku a knih z one doby.Mohu
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uvesti jen některé osobní zážitky z mé kampaně proti této 
nepravdivé legendě.

Několik týdnů před únorovými událostmi jsem se dostal do 
nepříjemného rozporu s žžáy Lady Violet Bonham-Garter, o níž 
jsem se již zmínil na jiném místě.Na pondělních večírcích u 
Lady z Listowelu jsem v neformálním rozhovoru vyložil,jak to 
v Československu vypadá a jak je prolhaná úřední československá 
propaganda. Lady Violet mne přerušila;"Tvrdíte,že váš president 
republiky a ministr zahraničí (kteří mluvili k západní veřej-V 
nosti jinak) jsou lháři?" Odpověděl jsem na to,ze to tvrdím. 
Lady Violet na to pohoršené:"To se nesluší".A pokračovala 
výkladem,že její milý přítel Jan Masaryk jí sdělil-----* K je
jí cti musím uvésti,žs se mi po únorových událostech omlubila 
písemne.

Nebo malá událost z mých styků s revuálním týdením " Time 
and Tide",jehož jsem byl občasným spolupracovníkem. Tento 
list, jehož majitelkou byla Lady Rhondda, otiskl mi,zásluhou 
výkonné redaktorky Miss Fridy Bruce-Lockhartové a pak její 
nástupkyně Miss Howard, několik článků i drobnějších informa
cí o tom,x?ž že to v Československu není tak krásné,jak to 
tvrdí československá propaganda a jak to líčí angličtí a ame
ričtí novináři, buč v Praze usazení, nebo ji jen příležitost
ně navštěvující.Na každý z mých příspěvků reagovala Praha 
velmi nevrle, ale "Time and Tide" i nadále statečně dovoloval, 
abych čas od času něco pravdivého o Československu napsal.Když 
došlo k únorovým událostem, zavolala mne telefonicky Miss 
Howard,abych ji okamžitě navštívil v redakci.Když jsem k ní 
přišel,žádala mne o článek a dodala naivně,že je sice hrozně 
zarmoucena tím, co Československo postihlo,ale že má po jedne 
stránce dadost,že k tomu došlo.Nedovedu si představit, dodala, 
jaké měla potíže, když tiskla mé informace a ze teprve nyní 
může dokázat, že jsme oba měli pravdu.

Pohoršení nad únorovými událostmi bylo na neštěstí značně 
zmateno]^ vírou- pmsmsiiimxiáin přehorlivě podporovanou novou 
politickou emigrací z Československa- že totiž v unoru 1948 
došlo k něčemu docela ojedinělému.Nečekaně byl povalem demo-
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kratičký a svobodny režim.jŔQkmšmEkým^fflsimkinaifariiininx Byl však 
pokošicky režim demokratický a svobodný? Dosud se nám, hlavně 
zásluhou politických činitelů z únorových událostí, nepodařilo 
presVedciti svět o tom,že již od samého počátku byl tento 
režim jen přípravkou na režim docela totalitní a že Košice a 
do značné míry již Londýn byl počátkem cesty,jež vedla k 
naprostému podřízení Kremlu.Jak zakotvené bylo a dosud je toto 
přesvědčení, může ukázat jedna má zkušenost.

Někdy kolem r.1950 (možná,že to bylo o rok nebo dva pozdě
ji) rozhodl se tehdy velmi známý denní list "Manchester Guar
dian" (nyní vycházející v Londýně pod názvem "Guardian") při- 
nésti serii článků o persekuci, panující ve východní,střední 
a jižná* Evropě.List se obrátil na Britský rozhlas,aby mu do
poručil několik expertů.A tak se stalo,že mne jednoho dne za
volal do své úřadovny tehdejší zástupce přednosty Evropské 
služby BBC George Tarjan.Sdělil mi,že píŠe takový článek o Ma
ďarsku a že po poradě s Walterem Kolarzem mne doporučil 
"Manchester Guardianu".Souhlasím-li s tím, uděluje mi formál
ně povolení takový článek napsat.(Jako komentátor jsem tehdy 
patřil kategorii personálu, jež nesměla činit veřejné pro
jevy- hlavně ovšem v anglické řeči- bez formálního povolení 
autorit. To mělo zaručit,Že osoby,jejichž jména se vyskytují 
pravidelně v programech jako autorů přednášek,nebudou zaple
teny do vnitropolitických sporů.) Pozvánku jsem prijal, od šé
fa londýnské kanceláře listu p.Scotta jsem dostal dopis,v němž 

mi děkujje za mou ochotu a sděluje současně,kolik za článek 
dostanu.Napsal jsem článek a pro jistotu jsem požádal jednoho 
přítele, anglického novináře,aby mi jej upravil pro potřebu 
anglického denního listu.A pak jsem dostal dopis,v němž list 
žádá, abych vyškrtl několik prvních řádků článku.V nich jsem 
uvedl,že persekuce začala v Československu hned po "osvobození". 

Jako doklad jsem uvedl,že v prvním roce svobody tylo v Českoslo
vensku,podle sdělení tehdejšího ministra spravedlnosti dr. 
Drtiny, více než 800 politických poprav a že bývalý minister
ský předseda Rudolf Beran, jejž Němci poslali do koncentračního
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tabora jako neprifeéle Vetší nemecke rise, byl pokosickym 
režimem poslán do kŽekx vězení a na nucené práce,jako "kola
borant " s Nemci.Uvedl jsem také potlačení některých politic
kých stran a časopisů. Pro "Manchester Guardian" to bylo ne
při jatelné .Redakce mi sdělila,Že " it is a policy of the
Manchester Guardian, that the persecution started in February 
1948." (Stanoviskem Manchester Guardian je,že persekuce zača
la v únoru 1948.) Napsal jsem jim tehdy hodně nezdvořile,aby 
šli k čertu a aby si našli někoho jiného.Nevím, zda a koho 
našli a zda dosud zastávají tuto thési,protože jsem od té 
doby onen list nevzal do ruky.

Veříi?,že pravda zvítězí, ale vím také,že jí to pravidelně 
trvá hodně dlouho.Dodnes v Británii a j jinde nezvítězila. 
Splaskla-li snad- ale ne všude a u všech- bublina víry v dobre 
úmysly Sovětského svazu, nesplaskla dosud bublina víry v doko
nalost předúnorového režimu.Jeho sirotci mají na tom smutnou 
zásluhu.
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Počátky "třetího odboje" v Británii

Dvacet let vnitřního života svobodné republiky vyplňoval 
pošetilý a zbytečný spor mezi domácím a zahraničním odbojem o 

zásluhy na získání svobody.Diskutovalo se, kdy a kde tento od
boj začal a kdo a jak se zasloužil.Po Mnichovu a okupaci 
vznikl nový spor,kdo zahájil, vedl a hlavně se zasloužil v 
druhé akci za hranicemi a doma.A nyní se dožíváme třetí disku

se tohoto druhu.Je tu přemnoho těch, kteří "odboj zahájili" 
a z toho titulu si vyvozují nárok na vůdčí postavení.

K tomu je potřebí říci docela jasně,že první, druhý i tře
tí odboj mají počátek docela spontánní.Kde byli dobří ČeŠi, 
kteří mohli jednat,nalezli se lidé,kteří jednali.Nekteří tak 
činili s hrozným risikem a obvykle bez nároků na odměnu.

Kdo začal a kde a kdy se projevil první odboj je ámtjmšmmn
dobře známo.V zahraničí se naši krajané postavili proti Rakous
ku a Německu mnohem dříve,než se dalo mluvit o nějaké sjedno
cené a záměrné akci větších rozměrů, k níž se dospělo právě
splynutím akcí drobných. Také národ doma, ochromený a dlouho 
docela bezmocný k větším činům, nastoupil Hned od samého po
čátku cestu pasivní resistence, jež se stupňovala den ze dne, 
až vyvrcholila manifestem českých spisovatelů, národní prisa- 
hou a divadelními slavnostmi. Stejně tomu bylo po Mnichovu a
zejména po nacistické okupaci.Nikdo nečekal na vůdce a na 
povel.Bezpočet drobných skupinek zahájil nezávisle na sobě
akce, z nichž některé byly účelné a dobře promyšlené a jiné 
/nebyly ani promyšlené, ani účelné.A podobně bylo v zahraničí, 
kde na rozdíl od akcí domácích, hned na počátku se začaly
srážet nároky osobní a politické.

Stejně tomu bylo s tím,čemu říkáme třetí odboj, nechř 
jde uŽ o to, co se děje v zahraničí nebo doma.Odpor proti to
muto se připravovalo v Londýně, vyvrcholilo v Košicích a pak 
v únorových událostech, začal vlastně již za války.Vedle se
paratistické akce slovenské,jež neměla s naší akcí docela nic 
společného, byla zde především skupina generála Lva Prchaly, 
pomalu se vyvíjející v pozdější Český Národní výbor.Byli tu

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 902



8Ž 
take dr.Milan Hodža a dr.Stefan Osuský s několika druhy,jejichž 
akce probíhala hlavně na půdě úřední nebo poloúřední a nebyla 
širší exilní veřejnosti valné známa.A pak tu byly, v sídle za
hraniční vlády československé tři krajanské spolky,stojící 
pod vedení někdejšího kapitána ruských (nebo snad fEamEOKmxinýin 
francouzských?) legií a velkostatkáře Bečváře. Ty stály 
dosti dlouho v oposici proti oficiálnímu vedení naší xkkk za
hraniční akce. Tu opustily,když se Bečvář s režimem smířil a 
přenechal vedení lidem formátu mnohem menšího.Ale za války se 
ovšem nedalo mnoho dělat a když válka skončila, nebylo tech 
možností o mnoho více.západní veřejnost byla unavena válkou a 
věřila skálopevně,že nyní je konec všech potíží mezinárodní 
povahy.Přijímala proto nevlídně, nebo alespoň s nezájmem,kaž
dou připomínku,že západ sice vyhrál válku,ale je na nej lepší 
cestě prohrát mír.

Akce,kterou podnikala skupina gen.Prchaly, jako jediná orga- 
nisavaná skupina, narážely na mnohé potíže.Z mnoha důvodů 
jsem s ní byl sice v přátelském styku, ale nezapojil se na 
ni.Pokoušel jsem se- s nevalným zdarem- zásobovat tisk infor
macemi o tom, jak to v Československu doopravdy vypadá.Snažil 
jsem se oživit Mezinárodni federaci novinářů, jez byla za 
války v Londýně ustavena- byl jsem jedním z jejích zakladate- 
lůjjako jeden z pěti zástupců Syndikátu Československých no
vinářů v zahraničí- ale ta byla přeložena do Pfcahy a musila 
být postupně přebudována.Pro nás tam stejně místo nebylo.No
vinářská federace, zastupující novináře ze zemí okupovaných 
Sověty byla zřízena později. Byl jsem jedním ze spoluzakla
datelů.Ale to všechno bylo až později. Zatím jsem měl něko
lik přednášek v různých malých skupinách, udal jsem několik 
informací v "Time and Tide" a jinde,ale to všechno bylo po
řád docela minimální. Jediná britská organisace, jež měla za
jem,byla Britská liga pro svobodnou Evropu, vedená vévodkyní 
z Athollu,ale i pro ni jsme byli velmi dlouho velmi málo 
důležití. Teprve únorové události vytvořily pro nas podmínky

v V r

poněkud příznivéjší.Na neštěstí,poměry v československé kolo
nii v Británii a v ostatních zemích pmxmm příznivé nebyly.
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Dne 25.února 1948 podepsal president dr.Beneš listinu,jíž 

prijíma odstoupeni nekomunistických Členu vlády a jmenuje 
vládu "obrozené" Národní fronty, v níž komunistický vliv-domi- 
nující jiz vládám předchozím- byl jasně zřejmý každému,kdo 
nechtel dosud vidět co bylo skutečností.A teror,který byl do 
té doby uplatňován s jakousi opatrností, začal se měnit hned 
následujícího dne v organisované štvanice, "čistky" obrovských 
rozměrů.První proud uprchlíků se začínal valit do sousedního
Německa a spěl odtud pomalu do Francie a Británie.

Zatím, co sk veřejné mínění západního světa bylo mírně pobou
řeno a některé vlády nalezly dokonce i trochu odvahy odsoudit 
události v Československu, československá veřejnost v Londýně 
zůstala pasivní a netečná. Tři hlavní spolky českých a sloven
ských usedlíků v Británii, totiž Klub československé kolonie, 
Sokol a československá odbočka British Legion, byly nyní již 
v rukou opatrníků, ne-li docela kolaborantů. Ještě 7«března 
1948 vzpomínali naši londýnští krajané Masaryka na společné 
oslave v Národním domě tím,že si za slavnostního řečníka pozva
li -tehdejšího československého velvyslance dr.Kratochvíla,o 
němž tehdy nikdo ani netušil,že se jednoho dne jako velvysla
nec v Indii rozejde s režimem. Poslali dokonce z oslavy holdo- 
vací telegram komunistickému ministerskému předsedovi Gottwal
dovi. A tak první, kdo promluvil v Británii a myslím i na ce
lém světě, byli čeští novináři v exilu.Tuto akci jsem organiso- 
val já, což ovšem neuvádím proto,že bývá se chtěl tím honosit 

a vyžadoval nějaké uznání,ale abych zaznamenal historickou sku
tečnost a uvedl trochu na pravou míru legendy,jež se začaly 
šířit velmi brzy po té.

Jakmile bylo patrno,že dr.Beneš podle svého zvyku ustoupí 
nátlaku ulice, radil jsem se s některými kolegy z českosloven
ské sekce Britského rozhlasu, zejména s Karlem Brušákem,dr. 
Přemyslem Papírníkem a Josefem Kosinou.Oznámil jsem jim,ze obno
vím činnost Syndikátu československých novinářů v zahraničí a 
s datem 27.února 1948 jsem rozeslal všem zbylým členům Syndi
kátu dopis následují/ho|znění:
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"Vážený pane kolego, v červenci 194-5 zastavil Syndikát čs. 

novinářů v Londýne svoji činnost, avšak nerozešel se.Členové 
předsednictva,kteří nakvap odcestovali do Československa,pově
řili mne vedením agendy Syndikátu až do té doby, kdy dojde k 
sloučení Syndikátu s Národním svazem novinářů.Ve stejném smyslu 
rozhodla take poslední valná hromada Syndikátu, konaná poÉŽfcn 
počátkem r. 194-5,která toto ustanovení vložila také do schvá
lených stanov.

K sloučení Syndikátu s Národním svazem novinářů nikdy nedo
šlo, protože organisační vývoj v Českém novinářství pokračoval 

jiným směrem,než bylo za války předpokládáno.Poslední události 
v Československu nutí nás pak, abychom obnovili znovu činnost 
Syndikátu, jakožto jediné organisace svobodných črských novi-

< v O naru*
Jako poslední řádně zvolený jednatel Syndikátu a jediný Člen 

předsednictva Syndikátu na půdě V.Británie, který dosud nebyl 
volbou nahražen někým jiným, obnovuji dnešním dnem činnost 
Syndikátu a táži se vás, zda se nadále považujete za člena to
hoto Syndikátu a chcete pomáhat zastávat zásady,jež mu byly 
vloženy do vínku při jeho založení, toti^ pomáhat osvobození 
našeho národa a zastávat svobodu tisku v rozsahu alespoň ta
kovém, jaká byla v předmnichovské republice.

Vyprošuji si Vaši odpověď, abych podle toho zařídil vŠe 
potřebné a informoval Vás o dalších akcích.

0 obnově Syndikátu zpravuji současně obě novinářské organi
sace britské a všechny zahraniční organisace novinářské.

Jsem, s kolegiálním pozdravem, R.Kopecký, jednatel." 
Zprávu o obnovení činnosti jsem poslal National Union of 

Journalists, Instituce of Journalists, dále novinářské orfea- 
nisaci polské, tiskové kanceláři United Press a Britskému 
rozhlasu.Psal jsem také všem trém krajanským spolkům v Londý
ně a požadoval jejich spolupráci.Na tento dopis jsem nedostal 
nikdy odpověř.Krajanům to trvalo hodně dlouho,než se jim rozle- 
želo v hlavě a pochopili, co se stalo a než se rozešli s komu
nistickou Prahou a její diplomatickou expositurou v Londýně.
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Vetší úspěch jsme měli u Britského rozhlasu,který po urči

tém váhání a v rozpacích vydal zprávu,kterou zaznamenávám tak, 
jak byla úředně dodána československé sekci:

"Czechs only.28.2.1948.M.P./GMR.Czech Press Association in 
London.

The Syndicate of Czechoslovak Journalists in London has re
newed its activities.The General Secretary is the former editor 
of Národní listy Rudolf Kopecký, who, during the war held the 
same office.The Syndicate of Czechoslovak Journalists in London 
was dtUiing the war the only recognised organisation of Czecho
slovak democratic journalists and will now resume its full 
activities. End. 5 1/2 lines".

V poledne téhoř dne byl vysílán český text v tomto znění: 
"V Londýně obnovil svou činnost ž Syndikát českých noviná

řů. Generálním tajemníkem je bývalý redaktor Národních listů 
Rudolf Kopecký,který zastával tento úřad za války.Syndikát 
českých žurnalistů byl za války jedinou oficiální revoluční 
organisací českých novinářů a nyní plně obnoví svou činnost. 
End.kbk."

Večer byl vysílán tento slovenský text:
"Dnes oznámil v Londýne Syndikát československých novinárov, 

že znova zahajuje svou činnosž.Generálným tajomníkom je býva
lý redaktor Národných listov Rudolf Kopecký, ktorý vykonával 
tuto funkciu aj za vojny.Syndikát československých novinárov

z . z . v
v Londýne byl za vojny jedinou uznanou organizáciou českoslo
venských demokratických novinárov a Syndikát obnovuje svoju 
plnú činnosř. End.B."

Mezi českým a slovenským textem, stejně jako mezi textem 
anglickým je rozdíl v označování "český" a "Československy". 
0 sporech, má-li být Syndikát český nebo československý,jez 
začaly v první chvíli, se zmíním v jiné souvislosti, i o tom, 
jak se stalo,že český text opustil označení "československý". 
Stalo se tak bez tíého vědomá.!

Obno/vení činnosti Syndikátu vzbudilo velký zajem v brit
ském i jiném tisku.Tisková kancelář Associated Press mne po-
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3^ 
zvala k návštěvě, vyslechla mé informace a zprávu rozší
rila po celé zemi. Z tiskové kanceláře United Press mne 
telefonicky da bytu zavolal můj dobrý přítel Walter Kolarz 
(kdysi Člen redakce "Prager Presse") a vyžádal si podrobněj
ší informace.Poslal mi pak originální kopii zprávy,jak ji 
o naší akci vyslal dálnopisem do Spojených států.Zazname
návám ji zde i s jejím interními značkami:

"bouverie ordy,IM-01-London.
London,March 1.-----CUP) Czech journalists in London quickly

responded to event in Czechoslovakia by forming an anti-commu
nist resistance group.

The Syndicate of Czech Journalists existing in London du
ring the war announced today, t& rough its last Sceretary 
General R. Kopecký, that it resumed its activities.

The organisation,said Kopecký, will function as the ouote 
only free organisation of Czech journalists remaining faith
ful to the tradition of liberty and democracy unouote.

Kppecky added tak the syndicate which interrupted its 
activities in 194-5 but was never disbanded would accept only 
journalists with a clear anti-communist record, who never 
entered the quote autoritarian organisation unquote set up 
in Prague.

-^o pecky declared that 200 Czech journalists have been 
expelled from the organisation of Czech journalists in 
Prague ahd in the provinces since the present purge started. 
Unipress ln-JWK."

Takhle začala novinářská a vůbec československá organi- 
sovaná akce v Británii.Na činnost Syndikátu jsem však dlouho 
vliv neměl. Sotva jsem navázal styky s jřoláky a začal s nimi 
připravovat zřízení Mezinárodní federace novinářů ze zemí 
za železnou oponou, byl jsem z vedení Syndikátu vytlačen.a 
před slušným počtem let jsem z této organisace docela vy
stoupil,zřejmě k veliké radosti těch,jimž byl na překážku 
můj smysl pro novinářské tradice. Objevili se totiž štědří 
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sé 
příznivci z Ameriky a lidé,kteří dříve nehnuli prstem, nalezli 
pojednou vášnivý zájem o funkce, jež by mohly přinésti hmotné 
výhody.Shánění těchto výhod zatlačilo ovšem docela všechny sna
hy konat práci,pro kterou byl Syndikát obnoven. Dnes nixmm 
nic neznamená a existuje jen na papíře.Byla však doba, kdy 
byl první československou organisací ve svobodném světě, jež 
otevřeně promluvila tam,kde národ musil mlčet a krajanské 
kruhy mlčely z bezradnosti.
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Britský rozhlas do únorových událostí

činnost v Britském rozhlasu nebyla pro mne jen vítaným 
existenčním zajištěním, i když zprvu velmi skromným a nejistým. 
Stala se mi důležitým- a nadlouho nejdůležitějším prostřed
kem exilního působení.Mohl jsem mluvit k národu, i když zprvu 
jen slovy, jež anglicky napsal někdo jiný a jež byla někdy 
víc než opatrnická. Ale opatrnou stylisací překladu a zbarve
ním hlasu bylo možno do hodně neutrálního textu vložit leda
cos,co tam nebylo.Musím říci,že jsem nebyl jediný, kdo tak 
činil.

Uvedl jsem již,že jsem do Britského rozhlasu přišel v let
ních měsících r.1945 a až do únorových událostí v r.1948 pů
sobil jako výpomocná síla překladatelská a hlasatelská.Ačko
liv vysoké platy přišly mnohem později - dotáhl jsem to postup
ně až na nejvyšší stupnici dostupnou kategorii "programme 
assistant",prece jen i ten nepravidelný počáteční příjem sta
čil na skromné živobytí.A byla zde naděje, jež se ovšem splni
la až nějaký čas po únoru,že až se uprázdní některé systemiso- 
vané místo,bude mi přiděleno. To uchlácholilo moje Eozčarová- 
níz poznatku,že hned na samém počátku svého styku s BBC jsem 
přišel ve styk s trikem, jejž hodnostáři tohoto rozhlasu použí
vali kde se jim to jen hodilo.

Zahraniční vysílání Britského rozhlasu podléhalo administra
tivně Britské rozhlasové korporaci,ale po stránce redakční-na 
rozdíl od ostatních oddělení BBC- podléíU&jakémusi dozoru mi
nisterstva zahraničí, jež ostatně platilo BBC co dmxtEhsihm 
toto oddělení korporaci stálo.Služba pro zahraničí byla rozdě
lena na několik zeměpisných skupin.Tak zvaná Evropské služba 
byla usídlena v jednom křísžžx z křídel Bush House. ( V jiném 
krídle tohoto domu byla služba pro Asii a byly zde ještě jiné, 
stejně jako byla část zahraničního vysílání usídlena v jedné 
budově na Oxford Street.Ale s tím jsem nepřišel do styku.)

Evropská služba byla rozdělena na několik skupin, z nichž 
každá byla rozdělena v příslušné národní sekce. Tak zvanou 
středoevropskou službu tvořily sekce čxxkx Československa, 
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polská a maclarská. Administrativní hlavou této skupiny byl p. 
Loveday, o němž jsem mluvil dříve.Programovým šéfem byl muž, 
jemuž js<ňu byl při první návštěvě budovy představen,ale jehož 
jméno si nepamatuji proto,že byl již na odchodu do jiného po
stavení. Jeho místo zaujal Gregory Macdonald,který odešel do 
výslužby až po mém odchodu z pravidelné působnosti v rozhlasu. 
Byl to celkem málo významný novinář,který po své konvefcsi na 
katolictví působil nějaký čas jako redaktor týdeníku "Catho
lic Herald".Jako většina konvertitů byl i on papežštějšm než 
papež a jeho přísná ortodoxie zacházela až do směšnosti.Za 
jeho režimu bylo na příklad zakázáno psát o bolševických dog
matech,protože zlehčování dogmat by se dalo vykládat,podle 
jeho názoru, za útok na xsk katolickou církev,jež dogmata má. 
Podobných pošetilosti bylo zde mnoho.

V čele jednotlivých národních sekcí stáli hodnostáři Zvaní 
Programme Organiser, kteří měli k disposici vlastní sekretář
ky a jimž bylo nutno předkládat původní příspěvky členů sekce. 
Když jsem přišel do rozhlasu, všem sekcím vládli v této hod
nosti Britové, ale postupně byli nahraženi příslušníky náro
da, k němuž sekce mluvila.Pouze sekce Československa Haxnidkga 
se nikdy na nic podobného nevzmohla.Ještě při posledním pí
semném styku dávno pojzí mém odchodu, stál v čele sekce Angli
čan. Protože sekcí prošlo několik schopných lidí, ba byli tu i 
velmi schopní členové, lze si věc vysvětlit jen vnitřní ne
svorností sekce.Rozpor mezi Čechoslováky a Slováky k tomu sta
vu náležitě přispěv

Na počátku mé působnosti v československé sekci vládla jí
Angličanka Miss Frosdick.Ta byla na československém velvysla
nectví jako doma.Byl jsem u ní velmi špatně zapsán,protože 
jsem se netajil svým zaujetím proti režimu, jejž ona povazova
la za naprosto dokonalý.Frosdicková nebyla komunistka,ale 
patřila mezi ty zmatené pokrokáře,kteří jsou ochotni omlou
vat každou nedokonalost a popírat každou špatnost,pokud při
chází od režimů nebo skupin "levicových" a naproti tomu,kaž
dou kritiku nebo projev nedůvěry k bolševictví a sovětskému
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bloku povazují za výplod "fašistických" sklonů. Byla tu také 
jedna dána, jinak neobyčejně schopná, v oddělení jež sekci do
dávalo již upravené zprávy,vydané na cyklostilu.Tato dáma, man
želka jednoho krajně levicového labouristického poslance,tak 
levicového,že Herbert Morrison zařídil jeho vyřadění,Mačarka 
rodem,jež Miss Frosdick v tom podporovala.Nebyly v tom jediné. 
Britsky rozhlas byl již od války ve svém anglicky mluvícím per
sonálu úplně prolezlý tímto druhem lidí.Také v Británii jsme 
naráželi na zjev, patrný patrně ve všech zemích, zapletených 
do války.Vlastenci, "reakcionáři" a jim podobní "zabedněnci" 
šli na frontu, kdežto komunisté a jiní "pokrokáři" šli válčit 
do ministerstev a pronikli zejména do propagandy.Britský roz
hlas byl plný těchto lidí a někdy se zdálo,že britská vláda 
platí rozhlas,aby kritisoval její vnitřní a zejmeha zahraniční 
politiku a straniC* odpůrcům, ba nepřátelům země.Za slabého re

žimu řrnesta Bevina, jejž z neznámých důvodů v Británii považu
jí za vynikajícího ministra, měli tito zaslepenci naprostou vol
nost. Když se ministrem zahraničí stal Herbert Morrison, o němž 
se celkem všichni shodují,že byl znamenitým ministrem vnitra, 
nemluvě o tom, že byl jedinečným přímo organisátorem strany, 
ale žalostným ministrem zahraničí, došlo alespoň k jednomu 
jeho záslužnému činu.Komunisté byli v rozhlase- a také jinde- 
vytlačeni ze svých mést a buä propuštěni, nebo přeloženi na 
místa méně důležitá.Tato čistka nebyla tak důkladná,jak měla 
být- p.Loveday tvrdil,že v BBC měli být všichni zaměstnanci 
nejprve propuštěni a pak po přezkoumání přijati znova ti 
vhodní- ale hodně prospěla.Dolehlo to jak na Miss Frosdick, tak 

i na onu Mačarku.Miss Brosdick byla přeložena do oddělení pro 
zprávy a ta MaŮarka poslána do jednoho oddělení pro asii.Obe 
vystřízlivěly. Dokonce se mnou čas od času seděly v kantině 
při čaji v přátelském rozhovoru.

Hlavou československé sekce se stala Miss Audrey Anderson, 
jež byla před tím zaměstnána v Czechoslovak Trust Bundu (o tom 
na jiném místě.) Mnoho toho o Československu nevěděla a ksns® 
do konce svého působení se nenaučila česky ani tolik,aby byla 
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schopna česky číst, když už ne mluvit,ale byla s ní spíše řeč 
neŽ s její předchůdkyní. Byla opravdu slušná a přívětivá.

Práce v rozhlasu byla organisována takto: kdesi bylyfsepsá- 
ny a cyklostilem uniformně pro všechny skupiny a sekce rozmno - 
ženy zprájHp x$jo Tyto zprávy byly doručeny oddělení pro zprá
vy^ nichž byly službu konajícím "subeditorem" upraveny pro 

potřebu příslušné sekce.K tomu přišel pak program- někdy to 
byl přehled tisku- seškrtaný případně tak, aby nepřesahoval 
vyměřený pro něj čas.Programy přednáškové vyrábělo buč zvlášt
ní oddělení tím se zabývající a pro všechny sekce stejné-ač 
sekce si mohly vybrat mezi několika nabídnutými-nebo je napsa
li príslušníci sekce samé. Přednáška musila být vždy napsánav 
anglicky a to s náležitým poetem kopií( to obstarala ?Žex 
písařka šéfa sekce ), schválena šéfenj sekce a potom i hlavou 
příslušné skupiny,jíž pro nás byla středoevropská služba.Pak 
byla přeložena do češtiny nebo do jiné řeči.Protože v šastaHEima 
v.gswm československé sekci byli také Slováci, byly zprávy i 
přednášky překládány buč do češtiny nebo slovenštiny.Podle 
starého zvyku z republiky se dlouho nerozlišovalo mezi textem 
českým a slovenským.

V dobe, kdy jsem přišel do rozhlasu, měli z členů sekce 
pravidelné přednášky jen Karel Brušák (v úterý) a Josef Kosi
na (ve čtvrtek).V pátek míval přednášku vždy známý novinář 
Wickham Steed a po něm měl pátek vyhražený Sir Robert Bruce 
Lockhart.Všichni ostatní z nás psali přednášky hodně nepravi
delně. AČ jsem v pozdějších letech psával pravidelně dvě nebo 
tri do týdne,až do únorových událostí jsem jich udal sotva 
pět.

překlady byly kontrolovány "jazykovými dohližiteli",znalci 
příslušné řeči,často ovšem znalci velmi povrchními a někdy 
přehnaně shovívavými.Přečetli originál i překlad a pak s ori- 
gináftffuv ruce ve studiu kontrolovali/:, co hlasatel do mikrofo
nu čte. Měli při ruce malý vypínač, jímž mohli vypnout mikro
fon,kdy by se hlasatel snad odvážil říkat něco, co nebylo ve 
schváleném textu.S těmito hodnostáři jsme žili celkem v doko
nalé shodě, sám si na ně nemohu stěžovat.
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91
Pokud se mohu upamatovat, vysílalo se zprvu čtyřikráte za 

den.První vysílání bylo časně z rána a trvalo 15 minut.Vysí
lání bylo tak časné,že hlasatel a překladatel musil spát v 
noclehárně a totéž platilo i pro jeho písařku. Následující 
bylo v polední době. Také to mělo 15 minut,ale na službě byli 
již dva hlasatelé.Hlavní vysílání,jež melo 30 minut, bylo 
večer.Působili tři překladatelé a hlasatelé. Potom bylo ještě 
jedno pozdní večerní, jemuž bylo také vyměřeno 15 minut a 
působili dva překladatelé a hlasatelé. První radní poř^d obsa
hoval zprávy a přehled britského tisku, po/lední zprávy a krát
ký komentář,večerní zprávy a dva komentáře a pozdní ve
černí zprávy a krátký komentář.Později bylo některé vysílání 
rozděleno na čistě české nebp na slovenská. Mám dojem,že 
později bylo přidáno zvláštní vysílání jen ve slovenské řeči, 
ale nemohu si na to přesně vzpomenout. Po únorových událostech 
se mé postavení a pracovní určení značně změnilo. Když jsem 
začal pracovat v BBC,překládal jsem a co jsem přeložil jsem 
také přečetl do mikrofonu.Později jsem již jen překládal a 
psal komentáře a zprvu četl ty komentáře do mikrofonu,ale 
pak i to odpadlo a mé komentáře předčítal do mikrofonu kol.
Adolf Mokrý. A tak se stalo,že jsem do studia chodil jen vý
jimečně a ztratil trochu kontakt s denní praxí v sekci.A 
kromě toho,doby vysílání mohu určit jen velmi povšechně. Ne
závisel jsem na nich tolik,jako jiní a jejich presný čas se 
měnil nejen podle nálady vrchnosti, ale také proto,že Brita
nie kromě normálního času měla "letní čas" a dokonce ještě 
"dvojí letní čas". Po letech je opravdu skoro docela nemožné 
zjistit veci tak staré, tím spíše,že se personál sekce od té 
doby radikálně vyměnil.

V době,kdy jsem přišel do rozhlasu, byla Československa 
sekce náležitě vylidněna.Odešla většina jejích členů a zůsta
la jen malá hrstka těch, kteří se nevraceli domů*Nejstaršími- 
služebně ovšem- byli dr.Přemysl Papírník a Josef Kosina, 

který za války vystupoval jako Josef Kalina.Oba byli velcí 
přátelé, ale přeli se ustavičně kdo z nich dvou je v sek-V f

ci déle.Oba totiž nastoupili službu ještě pred vypuknutím 
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války.A oba meli celkem nevraživý poměr k další dvojici,jež 
do rozhlasu přišla za války, totiž Karel Brušák a dr.J.kmxanta 
Fraenkel. Protože jsem Papírníka a Kosinu znal z dřívějška a
odjinud a neznal se ani trochu s Brušákem a Fraenkelem,byl 
jsem zprvu jaksi automaticky připočten k skupině Kosina-Pa- 
pírmk. Trvalo to poměrně dlouho,než jsem se sblížil také s 
Brušákem a než se náš formální styk změnil ve velmi přátelský 
Brušak ma take hlavní vinu na tom,Že píši tyto "Vzpomínky".

Byli zde v sekci také dr.Lev Braun a jeden další Šech,je
hož jméno mi vypadlo z paměti.Oba po únorových událostech od
cestovali do Spojených států.Kromě těchto českých členů 
byli zde dva Slováci,Prekop a Steiner.Prekop byl hysterický 
přímo slovenský separatista,Steiner fanatický komunista,kte
rý za únorových událostí ddešel z BBC- k veliké nelibosti 
své manželky Polky rodem a rozhodné stoupenkynš xžx polské

v
vlády v zahraničí. Steiner přešel do služeb velvyslanectví,
aby tu redigoval Central European Observer,když vykopli dosa
vadního redaktora toho listím kjnžmm Kodíčka a pak do brati
slavského rozhlasu,kde působil pod jménem Steiner-Rosian. 
Krátce před únorovými událostmi přišel k nám z bratislavského
rozhlasu Pavel Bej(, který se s námi sžil a opustil pak BBC, 
aby se venoval velmi úspěšné obchodní činnosti.Později do
rozhlasu přišli další Slováci, Petr Pridavok a jeden mladý 
muž, který si změnil jméno na Stewart.

Nedá se tvrdit,že život v českoslovnnské sekci byl právě 
harmonický a plný přátelství.Byly zde nevraživosti osobní i 
politické a teprve únorové události vedly alespoň k přechodné
mu sblížení těch,kteří stáli rozhodně proti tomu, co se dě
lo ve vlasti. V každém případě však byla i poněkud nejednot
ná sekce nejúčinnějším a neíčilejšínj činitelem exilu v Bri- 
tánii.mela na domov větší vliv, než jsme si sami predsta
vovali a uvědomovali.

Snad bych měl uvésti,že kromě byrokratisrau celeho podni
ku potíží byly také naše písařky na stroj i.Byly ro dámy 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 914



většinou hodně příjemné a úslužné,ale na neštěstí ne každá 
z nich mela potrebné znalosti pravopisu.Každý rukopis bylo 
potřebí velmi pečlivě přehlédnout a překladatel,pracující 
ve značné časové tísni, nikdy nevěděl, má-li opravovat
anglicismy a nemotorné formulace,jež se mu do jeho překladu 
vloudily, nebo překlepla někdy i nesmyslná přepsání,jež 
mu tam vložila písařka. Dáma,jež dovedla bezvadně česky a 
psala hbitě a bez chyb, byla jednou ze zvláštností hodně 
vsáných.
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Trapné půtky na samém počátku

Události z února 1948 se staly na čas sensací, náležitě za
znamenanou tiskem celého světa. Již proto vzbudily docela po
chopitelně hodně dočasného vzrušení a také pohoršení nad sovět
ským imperialismem.Projevy představitelů veřejného mínění,xg 
zejména tisku,politiků a někdy i vládních činitelů tlumočily 

/Stanoviska někdy sice opravdová,ale většinou pokrytecky jen 
předstíraná.západ měl jistě od samého vzniku Sovětského svazu 
a zejména od skončení války dost času a příležitosti obeznámit 

se s jeho mravy a metodami. Těchto zkušeností nedbal ani před 
válkou, ani za ní a samozřejmě ani po ní. Již v posledních 
fázích války,za níž byl Sovětský svaz dokonce po nějaký čas 
spojencem nacistického Německa,mohly západní mocnosti znova 
poznat, jak pošetilé byly iluse,že Kreml je schopen a ochoten 
se nějak změnit a polepšit. (Z dokumentů,publikovaných mnohem 
později,je jasně zřejmé,že vlády měly tyto informace a že je 
zatajovaly.) západ zůstal nepoučitelným.Také události od kon
ce války až do únorových událostí aohly probudit svět z naiv
ních snů, ale neprobudily. Ostatně nedokázaly to přece ani 
události a zkušenosti let ještě pozdějších.

Tak, jak byla mystifikována západní veřejnost, tak byla 
uvedena v omMl velmi nebezpečný vlnív emigrace z Českosloven
ska v době poúnorové. Dočasné vzrušení,až opravdové,ač před
stírané, posílilo v novém exilu pošetilou víru,že se něco 
stane,co obnoví svobodu v Československu.Tato naivní pošeti
lost měla svůj vznik již v předmnichovské republice.Z mini
sterstva zahraničí a od jeho přidruženců byla soustavné ší
řena víra,že jsme miláčky Dohody,že celý svět se na nas dí
vá s láskou a obdivem a že je ochoten pro nás něco učinit. 
Mnichov mohl hxjcx být jistě náležitým poučením,ale nebyl. 
Naopak, přišla zde ještě legenda.že ze studu nad tím, co bylo 
na nás spácháno za Mnichova, svět pocižuje nyní jakési zvlast- 

nní závazky k nám.Na tyto naivnosti jsme narazili za každým 
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krokem při styku s nově příchozími, prostými lidmi i s poli
tickými činovníky.

V < sz Z

Příznačnou ukázkou, skoro humoristickou, bylo tragikomické 
memorandum, poslané jednou skupinou uprchlíků,vzniklou na úze
mí Německa. Psali tamní Mezispojenecké komisi,aby je přestala 
považovat za uprchlíky,ale požadovali, aby byli považováni za 
spojence. Trvalo to slušně dlouho, než nejpřehnanější iluse 
začaly mizet, i když nezmizelý.Ale alespoň řadoví uprchlici 
počínali chápat správnost Havlíčkova:" V nouzi dá ti radu kaž
dý dobrý přítel, ale málokterý dá ti mouky pytel".Po přívěti
vém, někdy ostatně nevalně přívětivém přijetí,putovala větši
na prostých uprchlíků do bídy a špíny uprchlických táborů, 
jež se již postaraly o jejich demoralisaci. (Několik let po 
únorových událostech jsem měl příležitost navštívit ten nej
proslulejší z nich, zvaný "Sřxkx Valka" u Norimberku a viděl na 
vlastní oči,že pochmurné zprávy o něm nebyly ani trochu pře
hnané .)

mnohem trvalejší byly ovšem iluse, vzbuzené dočasným záj
mem o naši věc, u skupiny větších nebo menších hodnostářů po- 
košické doby,kteří se odebrali do zahraničí.Snad k tomu přispě
lo,že měli podstatně snazší život v exilu než lidé bez hodností, 
že s nimi po jejich přxQkmXa: příjezdu mluvili s předstíraným 
zájmem reportéři tisku a někdy dokonce i západní politikové 
menšího vlivu a významu. To podpořilo jejich představu o ne
změrné důležitosti jejich osobiček, s níž ostatně do exilu 
přikvačili.Těžko říci,kolik demokratického snyslu měli původ
ně, než na národ a stát dolehla pohroma košického režimu a ko
lik si toho smyslu uchovali v době až do osudového února.Obdo
bí od Košic do února zřejmě vštípilo většině z nich přesvěd
čení, že národ je tu k tomu, aby slepě a pokorně poslouchal 
nadřaděnou vůdcovskou kastu, do jejíhož složení nemá nikdo co 
mluvit a že lidé odchylných názorů mají mlčet ku všemu.Z kaž
dého jejich projevu vanul hanebný duch Kosic. Od prvního vkro
čení na cizí^půdu dávali na jefco, že pro sebe a jen pro sebe 
reklamují právo mluvit za kmk národ a že jako zaujímali hod- 
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nostařska postavení pod dozorem komunistů, budou je zaujímat 
v exilu bez komunistické protekce. Prostí příslušníci exilu 
se měli jim podřídit bez řečí a bez odmluvy.A ovšem, stoupen
ci směrů a skupin, zatracených v Košicích,mají zůstat párii 
i v zahraničí. Mluvili o svobodné republice,ale každý jejich 
projev dokazoval,že jim nejde o republiku předmnichovskou,ale 
pokošickou.

A tak se skxia docela nutně^xx hned v prvních dnech poúno
rových objevil konflikt mezi tou částí emigrace, jež zavr-v 

hovala Kosice a košickými hodnostáři.Nově příchozí, docela po
matení představou o své důležitosti a pozorností,k#erá jim 
byla na chvilku venávána v západním tisku, věřili pevně,ze 
západní mocnosti je dosadí v jejich hodnostech- nebo v ještě 
vyšších- do republiky, v níž budou panovat podle svého.A tak 
začali nechutné tažení proti všemu, co bylo v exilu již vy
budováno nebo co se budovalo bez jejich svolení.Většina dosa
vadního exilu je byla ochotna přijmout jako vítanou posi- 
lu.Nebyla vsak ochotna před nimi padnout na kolena a přijímat 
jejich přxfasiaym rozkazy.

^rotože exilní akce byly více méně ve stavu zrodu a nově 
příchozí se těšili jakési přechodné známosti, mohli ihned na 
počátku uplatnit svou ničivou vůli.AŠ již šlo o pomocné vý
bory ,Evropské hnutí, zahraniční dohodu odborových organisací, 
vliv na Czechoslovak Trust Fund a podpůrné instituce v uprch
lických táborech- o krajankých organisacích ani nemluvě- 
všude začal být uplatňován názor Košické deklarace,ze ne čle
nové,ale hodnostáři rozhodují. Kdo se pánům z těch,kteří za
čali pracovat před jejich příchodem, nelíbil, nebo nepatřil 
snad do jejich kastyf či názorové skupiny,byl prostě vyhoštěnt 
Po Národní frontě s komunisty se v exilu začala šikovat tatáž 
Národní fronta, i když bez komunistů.

£ento postup lidí,zmatených velikášstvím a docela nezna
lých světa a poměrů v něm, narazil docela pochopitelné na 
odpor.Na tento odpor reagovali osobními útoky na lidi jim 
nepohodlné,ostouzenýma v některých případech i snahou je e- 
xistenčně poškodit.Došlo i k nekterym denunciacim u britských 
úřadů, jež dokázaly toliko vzbudit jejich pohrdaní k všemu

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 918



9? 
emigrantskému počínaní práve na místech,jejichž přízeň byla 
pro národní exily důležitá.Byl jsem mezi těmi,kteří hned od 
počátku vzbudili nelibost xškdxgxmrah některých někdejších 
spolupracovníků s komunisty.Již 27.března jsem byl nucen vy
dat pro rodící se skupinu národní demokracie oběžník tohoto 
znění:

"Mé osobní stanovisko.
Uprostřed války považoval pan Prokop Maxa za účelné roz

šiřovat o mně povesti,že jsem "protihradní".V téže Hdmmrnjj 
z z >zdobe jsem slýchal od skupiny gen.Prchaly vytky,ze jsem "hrad

ní" a "benešovský". Aby tedy bylo jasno: xnxmpjmffimmmffitogaixnx 
nejsem, ani jsem nebyl ani "hradní" ani "protihradní",protože 
ani jedno ani druhé není postačitelným politickým programem. 
V něčem jsem byl v republice pro whrad" a v něčem jsem byl 
proti "hradu".Nevěřím totiž v neomylnost papežskou a nevěřím 
ani v neomylnost kohokoliv. Neomylný nebyl pro mne "hrad",ani 
odpůrci "hradu",ani jsem nepovažoval za neomylnou svou vlast
ní politickou stranu,ba dokonce ani sebe sama nepovažuji za 
neomylného.Po mém názoru má každý rozumný človek myslit na 
vlastní pěst a tam, kde souhlasí s něčím říci to otevřeně.A 
tam kde nesouhlasí, má to zase říci jasně a otevřeně.To je 
jeho právo a toto právo budu vždy a za všech okolností zastá
vat a hájit, pro sebe i pro jiné. Dokonce i pro své politické 
odpůrce.

j~Q™ na tomto stanovisku a proto jsem byl tím čemu 
straničtí ortodoxové říkají "Špatný straník".Nejsem schopen 
dětinské víry,že "naše strana " je stranou nejlepší, nejmou
dřejší, nejdokonalejší a že je vždy v právu i že je složena 
ze samých geniůx a ušlechtilých lidí, právě tak jako jsem 
nedovedl příjmouti názor,že ostatní strany jsou složeny ze sa
mých hlupáků a darebáků.Na to jsem chodil příliš dlouho do 
školy,četl příliš mnoho knih a dosti se nepřemýšlel,abych 
nepodlehl takovýmto dětinskostem,které jsou,bohužel,stale ješte 
základem víry normálního českého politického dítete.

Politická strana, i když jsem byl v ní organisovan,nikdy mi
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98 
nepřirostla tak k srdci, jako politické zásady,jež jsem dou
fal uplatňovat jejím prostřednictvím. Strana mi nikdy neby
la samoučelem, ale pouhým nástrojem k dosažení určitého cíle. 
Proto jsem také v minukém odboji tak ochotně se podřídil jed
notě- i když jsem měl důvodné obavy,že se jí použije proti 
nam- a proto jsem také SMKmgmim±mKki®mjináibsis na své politické 
přátele naléhal,aby více než na zastoupení ve Státní radě a 
jiných institucích státního zřízení v Londýně myslili o tom, 
jak reformovat stranu,aby byla užitečná národu a zásadám,jež 
má zastávat.

Jenom okolnost,že zde není jiných povolaných představitelů 
českého liberalismu (říkám docela otevřeně a ne teprve ode 
dneška, že se nezajímám o krajně pravicové přílepky národní 
demokracie) mne přiměla,že jsem se ujal politického zastupo
vání hnutí, které bych jinak raději zastupoval pouze v tisku-

Ale,jak je to s tím mým"prchalovstvím?? Nechci nijak zkou
mat, zda být "prchalovcem" je vůbec nejakým deliktem.Mohu 
jen říci,že jsem "prchalovcem" nebyl, jako jsem nebyl "bene- 
šovcem" a vůbec nejakým vyznavačem nejakého opravdově nebo 
jen domněle velikého muže.Pracoval jsem s gen.Prchalou v Pol
sku,ale již před tím jsem se postavil proti Osuskému a pro 
Beneše z toho prostého důvodu,že se mi Benešova tehdejší kon
cepce zdála vhodnější, než koncepce Osuského.Nebyl jsem pro
rokem, abych věděl , co se stane 1943.Když jsem vešel ve styk 
s gen.Prchalou- a každý, kdo v oné době pracoval v Polsku, byl 
nucen s ním spolupracovat- snažil jsem se ho přimět k tomu, 
aby zachovával jednotu naší akce a aby se dohodl s dr.Bene
šem. Zachoval jsem si kopie dopisů,které psal v té věci gen. 
Prchala dr.Benešovi (sám jsem je koncipoval) a mám i opis 
dopisu, jímž dr.Beneš nabídl gen.Prchalovi velitelství v Polsku 
a jímž formuluje dohodu mexi Londýnem a Varšavou. Co privo
dilo pozdější rozchod sám přesně ani nevím,ani jsem na tom 
nebyl účastněn.Byl jsem vždy přesvědčen o tom,že se ve 
Francii stala Prchalovi křivda a neváhal jsem to říkati.Přál 
jsem si,aby se Prchalovi dostalo zadostiučinění,prave tak jako

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 920



1UÜV 
jsem si přál, aby Prchala přivolil k smíru.Protože na oboji 
stranách prevládli lidé,kteří si dohody nepřáli, došlo k 
zbytečnému rozporu,který nikomu neprospěl.Pro své stanovisko 
jsem byl u stoupenců dr.Beneše "prchalovcem" a u Prchalových 
přátelů "benešovcem".Nebyl jsem ani jedním, ani druhým,ale 
soudil,že odboj není vhodným kolbištěm pro osobní spory.

Spolupracoval jsem loyálně s čs.vládou v Londýně, dokud to 
bylo možné, i když js&frl již 1944 viděl,že se chystá zastřená 
diktatura.Rozešel jsem se s čs. státním zřízením,když byla 
v ČSR 1945 potlačena politická svoboda.Nej lepším důkazem,že 
jsem se nestal ani "prchalovcem"- coz by snad nebylo tak zlé, 
jako se státi "gottwaldovcem"- je okolnost,že jsem nevstoupil 
do Prchalova Národního výboru,ač mi to bylo nabízeno.To bylo 
v době,kdy jsem nevěděl z čeho budu žiti v Británii a odmíta
je podpis na Prchalův projev jsem odmítl také zajištěný pra
videlný důchod s tím spojený.Rád bych viděl, kolik z lidí, 
kteří mají troufalost mne kritisovati, by dovedlo živořit! v 
cizině a odmítati bezpracný důchod jen proto,že ačkolmv jsou 
v oposici proti Praze, nemohou souhlasit se vším,co hlásá opo
sice ,jež by jim mohla poskytnout existenční zajištění.

Zachoval jsem nezávislost na gen.Prchalovi v době, kdy mne 
to materiálně pmxmxx poškozovalo, jako jsem neváhal poukazo- 
vati na křivdy, jež byly na něm spáchány,ač i to mne poškozo
valo. Bráním-li se důrazně proti výtce,že jsem "prchalovcem" 
není to proto,že bych "prchalovství" považoval za něco tak 
hrozného,ale proto,že to není pravda.Nebyl jsem služebníkem 
nikoho,vždy jsem byl nezávislý a postupoval jsem podle svého 
svědomí.Dovedl jsem v téže době v něčem s Prchalou souhlasit 
a v jiném ohledu ho odmítat.Sloužil jsem, sloužím a budu slou
žit pouze jediné věci, totiž svému přesvědčení.Nepesbuji a 
nebudu pěstovati osobní kult žádné osoby.Zastávám a budu vždy 
zastávat věc českého liberalismu,protože se tak domnívám nej
lépe sloužit národní věci.A zájem národa stavím a budu stavět 

nad zájem všech osob a stran".
Zaznamenávám tento dokument, protože osvětluje příčinu 

sporů,jež od únorových událostí po dnešní den rozvracejí náš
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exil a znemožňují jednotu,jakou mají celkem všechny ostatní 
exily. Ne z bolestímství, nebo z přesvědčení o vlastní důle
žitosti tomu věnuji tolik místa.Byla to jen má první delší ode 
zva na osobní štsanice, pěstované v exilu.Nepostihlo to ovšem 
jen mne a také to neustalo ani mnohem později.Že jsou v exilu 
lidé,kteří v hanobení odpůrců nedovedou ustat ani po desíti
letích,ukazuje humorný případ z r.1974.Tehdy mne pozval tehdej 
ší redaktor "Zpravodaje", organi^- čs. spolků ve Švýcarsku, abych 
se stal spolupracovníkem ono^o listu.Snažil jsem se vždy vy
hovět každému exilnímu listu,který redakční spolupráce potře-

Z Z V zboval a mne o spoluprací pozadal.Poslal jsem tedy i jemu člá
nek, který sice otiskl,ale pak mi skroušeně napsal,že mé jmé
no vzbudilo pohoršení u jednoho z vůdčích činitelů exilu v oné 
zemi-Protestoval proti tomu, aby list přinášel články,jejichž 
xmxmxmsi jsem autorem, protože, po jeho názoru, jsem ,co ele
gantně nazval "starý fašoun".Docela pochopitelně jsem se nena

máhal na to odpovídat. Zastavil jsem prostě spolupráci s oním 
listem,zřejmě k uspokojení jeho redaktora.

iMemohu tvrdit,Že mne útoky proti mé ^osobe vedené,ně jak 
zvláště vzrušovaly nebo bolely.Mnohem více mne pohoršovala
neschopnost našich odpůrců pochopit,že tohle všechno je do
cela nečasové a že rozeštvávání exilu poškozuje národ a prospí
vá jen našim komunistickým a henleinovským odpůrcům.

z
Jenom v jedné věci mely tyto kampaně pro mne jakýsi trva

lý následek. Stal jsem se,aniž bych byl po tom toužil a to 
nějak zamýšlel, britským občanem,aniž bych se namáhal získat 
propuštění ze sixiíiura státního občanství československého s 
stal jsem se jím v rekordním přímo Čase,ač ani to nebylo v 
mých plánech.

Zůstal jsem v Británii v r.1945,kdy se Československa za
hraniční vláda společně s armádou a drtivou většinou emigrace
vrátila do osvobozeného prý Československa,o jehož dokonalosti 

svobodě a demokracii Šírila vládní propaganda pohádky,jimž na
neštěstí britský tisk ( ostatně ne jen ten britsky) věřil.
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A britské veřejnost věřila ovšem co tvrdil britský tisk.Pro 
většinu mých známých (československých i britských) jsem se 
pomátl na smyslech.

Rozhodnutí se nevracet znamenalo ovšem nejen existenční ne
jistotu,ale také nejistotu právní.Nevěděl jsem a nemohl vě
dět, dovolí-li mi britské úřady zůstat v zemi, do níž jsem 
pmxmjľffli přijel bez nějakého příjezdního povolení, jako prostá 
součást armády, evakuované z Prancie. Obrátil jsem se na obě 
britské novinářské organisace, Institute of Journalists a Na
tional Union of Journalists,ale ani jedna ani druhá organisa
ce nemohla,nebo nechtěla,nic podniknout.Jeden z mých britských 
přátel, známý nakladatel, přišel na důvtipný nápad.Poradil mi, 
abych formálně požádal o udělení britského státního občanství. 
Potvrzením o tom,ze jsem tu žádost podal, budu se moci vykázat, 
že čekám v zemi na její vyřízení.To jsem povazoval za moudré, 
protože z novin jsem věděl, jak dlouhá je čekací lhůta.Za 
války se v Británii takové žádosti zásadně nevyřizovaly a tak 
lidé,gteří si podali podobnou žádost, musili čekat několik 
let,než na xx ni vůbec přišla řada.Mohl jsem tudíž doufat,že 
vyřízení nedojde tak brzy.Onen nakladateľmi na žádost pode- 

psal a sehnal mi ještě další potřebné .Netušil jsem,
že opatření, k němuž jsem se uchýlil,abych měl nějaké zajiště
ní před případným vyhoštěním, budu musit použít ještě jako 
ochrany před jiným nebezpečím, totiž před denunciacemi se 
strany čs.udavačů.

Když jsem žádost podával netušil jsem,že v můj prospěch 
budou pracovat věci, o nichž jsem nevěděl a urychlí úřední 
postup.Předně jsem byl v Británii demobilisován z armady,jez 
podléhala britskému velení.To byla jedna priorits,stanovená 
zákonem. (Českoslovenští letci byli na tom ještě lépe.Oni 
sloužili v přímých britských formacích-i když složených třeba

V*

jen z Čechoslováků - nosili britské uniformy a přisahali 
britskému králi- i když třeba také čs.presidentu- a tak do
stali britské státní příslušenství beze všech formalit,zrovna 
na počkání.) Druhou prioritou,kterou jsem take nebral v uvahu, 
bylo,že jsem tehdy již pracoval v Britském rozhlasu,coz
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znamenalo,že jsem byl jaksi ve službách britské propagandy. 
A jakoby to všechno nestačilo, přišlo k tomu něco,o čem 
jsem tehdy nemel ani potuchy.Předběžná zkoumání žádostí pro
váděla zpravodajská služba britská, jež si k tomu přibrala 
své důvěrníky z řad uprchlíků z kontinentu.A tak se stalo,že 
má žádost padla do rukou jednoho říšsko-německého novináře, 
který toho hodně věděl o Československu- dovedl dokonce mlu
vit lamanou češtinou- a s nímž jsem se za války náhodou se
známil v Londýně. Ten mne vyhledal a sdělil mi,že mne tak 
vřele doporučil,že má žádost bude vyřízena skoro okamžitě.
Byl trochu překvapen, když jsem mu řekl,Že to nespěchá a že 
jsem tu žádost podal jen proto,abych zabránil případnému vy
hoštění ze země. Dohodli jsme se,že žádost zůstane ležet až 
do chvíle,kdy mu řeknu,že chci, aby byla vyřízena.

Na věc jsem skoro zapomněl, když se sirotci po Národní fron
tě postarali o to,abych se k věci vrátil.Začal jsem vydávat 
cyklostilovaný měsíčník "Národ",anglicky psaný bgletin "Hard 
Times" ,začal organisovati národní demokracii v exilu a vůbec 
jsem byl činný v exilním životě. To se jim nelíbilo a tak 
začali nejen s nenávistnými pomluvami,ale uchýlili se i k de- 
nunciacím u Britského rozhlasu ,u munisterstva vnitra a zahra
ničí. Byla to zejména jedna českasloven^ůSocialistick^poslanky- 

ně a sokolka,která v této činnosti obzvláště vynikala.Stíž
nosti se dostaly nakonec k administrativnímu šéfu středoevrop
ské služby Britského rozhlasu. Ten se musil jimi k své neli
bosti zabývat a protože mi byl nakloněn, dal mi je číst.A jed
noho dne mi řekl,že už toho má dost a vyzval mne,abych si 
vzal britské státní občanství,abychom oba měli pokoj. Zavolal 
jsem proto svého přítele, aby věc vyřídil. Do týdne jsem byl 
povolán k návštěvě příslušného oddělení ministerstva vnitra, 
měl tam velmi příjemný rozhovor s jedním refer-tttfem, dostal od 
neho príkaz, abych di dal do novin předepsaný referát,ze se 
ucházím o státní občanství.Zašel tak daleko,Že mi vrátil 
žádost mé manželky s tím,že od 1.ledna 1949 vstupuje v plat
nost nový zákon, podle něhož manželky nepotřebují žádat o 
udělená státního občanství a platit za to. Stačí, když si pak

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 924



1(4

podá zadost o mnohem levnejsi registraci jako manželky 
britského státního občana.Slíbil také,že se se mnou společ
ně svezou me dcery- nezletilého syna připíší na můj dekret. 
A opravdu,ještě před koncem 1948 jsem byl povolán, abych slo-
žil přísahu,předepsanou pro všechny nové státní příslušníky.

Největší radost z toho měl-administrativní šéf střefioevrop 
ské služby Brithkého rozhlasu,protože mohl všechny stížnosti 
na mne odbýt nevrlým poukazem na to,že jsem britským státním 
občanem, který má právo kritisovat svobodně koho chce a že 
lidem,kteří nejsou britskými občany do toho, co dělám,doce
la nic není.

V poměrně krátké době se většina "politických činitelů" 
exilu odebrala do Spojených států,kde je financovala Svobodná 
Evropa. Ozvuky jejich tamní činnosti byly znáay v Londýně
jen neúplně, těžiště čs.exilu se přesunulo do Spo
jených států,ač ostatní exily měly i nadále střediska v
Londýně,Zde po těchto našich hostech zůstal jen rozvrat,zej
ména v organisacích krajanských.
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Příchodem nove emigrace, jíž dominovali političtí pracov
nici,kteří az do únorových událostí táhli za jeden provaz s 
komunisty, dostala zahraniční akce podivný vzhled.Lidé,kteří z 
presvedčení , donucení, nebo ze žalostného prospěchářství po
máhali komunismu v Československu do sedla, ujali se vedení 
"boje" proti komunismu.Lidé,kteří se ochotně nebo neochotně 
podřídili Benešovu pokusu nastolit autoritářský systém,jenž 
vedl docela nutně k únoru přes Košice a kteří neměli valných 
námitek proti potlačování demokracie a občanských svobod v 
republice, vystupovali před zahraniční veřejností jako ti pra
ví ochránci demokracie a svobody.A aby dokázali, jak opravdově 
to myslí se svou demokracií a svobodou,obhajovali, co se sta
lo od Košic do února,čímž zastáncům systému předmnichovské 
republiky dokázali,že kdyby uspěli, byli by stejně bezprávní, 
jako za režimu Národní XMniy fronty. A proto také tito nově 
příchozí vyhlásili ihned klajžtbu na ty,kteří stáli od prvního 
počátku proti Benešovu pokusu o vlastní diktaturu,snad civili- 
sovanější než byla ta,která přišla a proti komunistickému pře
vzetí toho, co samozvaný president republiky začal.

Čelit tomu nebylo xpx právě snadné, i když ve svobodném 
světě nebylo SNB,aby vynucovalo poslušnost.Emigrace,jež zůsta
le ve svobodném světě po skončení války, byla názorově značně 
rozdělena.Neměla také hmotných prostředků, aby něco podnikla, 
ani neměla spolehlivého střediska,z něhož by akce mohly vychá
zet. Nemohla se ani dohovořovat diskusí,protože chybělo stře
disko,jež by umožnilo a organisovalo takový rozhovor.Oposiční 
skupinky vznikaly pomalu a ještě pomaleji navazovaly vzájemné 
styky a vyjasňovaly svůj profil.

Nepochybně to byla veliká příležitost pro Český Národní vý
bor gen.Prchaly,který jediný představoval vytvořenou jiz sku
pinu se slušným poetem pracovníků a postačiteínými hmotnými 
prostředky.Národní výbor byl jediný,který mohl hned v prvních 
měsících poúnorových podniknout záchytnou činnost v táborech 
uprchlíků v Německu.Národní výbor se mohl opravdu velmi snadno

Nezdařený pokus o Dvorníkův výbor

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 926



ioéT" 

stát opěrným bodem,pmnmm základem pro soustředění demokratické 
oposice. Tuto příležitost promeškal, ba zmařil, protože ne
byl ochoten respektovat i jen poněkud odlišné názory.Vyložil 
jsem již na jiném místě, jaké bylo jeho stanovisko k těm,kteří 
nepřísahali na jeho program do posledního bodu.

Za techto^éolností bylo potřebí podniknout něco jiného. Teh

dy jsem již začal organisovat zárodky národně demokratické orga
nisace v zahraničí, ale mnohem Pice než na straně samé mi zá
leželo na soustředění opravdu demokratických živlů.Stejně to
mu bylo u dvou katolických pracovníků, s nimiž jsem byl tehdy 
ve velmi přátelském styku. Dr.Přemysl Papírník, člen redakce 
československého oddělení Britského rozhlasu mne svedl s uni
versitním profesorem P,dr.F.Dvorníkem, vynikajícím historikem 
a světoznámým byzantologem.Dr.Dvorník se těšil velké úctě a 
oblibě zejména u Poláků,Papírnik i já jsme zde měli dosti 
značné styky a tak jsme se rozhodli požádat Poláky o pomoc při 
zřizování koordinačního výboru,který by se ujal soustřečovací 
akce,jíž se Národní výbor vyhýbal.Neměli jsme ani trochu v 
úmyslu zatlačovat nějak Národní výbor do pozadí.Naše akce ne
byla namířena proti němu. Dosud jsme viděli ^mámxiiua jedinou 
frontu. Nepřítelem byl režim doma a jeho někdejší spolupracní- 
ci v zahraničí, kteří se snažili přenést totalitu předúnoro- 
vé doby do exilního života a pak ji přenésti znova do vlasti.

Nebyl to ani pokus zajistit si nějaké funkce.Tříčlenný 
výbor,který jsme hodlali založit, se měl ^postupně rozšiřo
vat o všechny poctivé pracovníky,kteří by byli ochotni se 
přidat k naší práci. Neměli jsme na mysli také nějakou orga- 
nisaci davového typu.Chtěli jsme sdružovat organisace rozma
nitých názorů.V první době však jsme Einimim hodlali přede- 
ším informovat zahraniční i exilní veřejnost o pravém stavu 
věcí.V tom smyslu jsme se také rozdělili o práci,jez pocho
pitelně neměla být placená. Dr.Papírník,který žil v Britá
nii již před válkou a měl poměrně značné stjfky s verejnými 
pracovníky i s jinonárodními organisacemi, měl se věnovat 
prohlubování těchto styků.Mně měla připadnout prace novinaře, 
propagandistická činnost,kterou jsem ostatne #±x zahajil jiz
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před tím spoluprací na "Continental News Service", vydáváním 
cyklostilovaného buletinu "Hard Times" a "CzecQ. National Libe
ral Information Service", stejně jako psaním do anglických 
listů, pokud se mi ovšem podařilo prolomit jejich nevšímavost. 
Věděli jsme,že by vytvoření výboru tuto činnost značně podpo
řilo.A prof.Dvorník,známý svou vědeckou činností alespoň v 

akademických kruzích, měl jako nepolitický, ale vážený předse
da tohoto výboru, či spíše jeho zárodku, být jakousi zárukou 
jeho seriosnosti.

Potřebovali jsme ovšem podporu a to jak morální, tak hmot
nou.Poláci, jimž zůstalo skoro nedotčené celé jejich zahra
niční zřízení s propagačním aparátem a značnými styky,mohli 
nám snadno poskytnout podporu společenskou a otevřít nám cestu 
k místům,k nimž se dostat jinak znamenalo mnoho nesnadné a 
zdlouhavé práce. A protože vládli dosud velmi značnými hmotný
mi prostředky,mohli nám umožnit počátky.Bylo potřebí mít dobry 
psací stroj a pěkné dopisní papíry a mít peníze na cyklostil 
a známky.Proto jsme se rozhodli žádat polskou vládu o půjčku. 
Nebylo toho mnoho.Navrhli jsme, aby nam pujpili 2000 liber 
šterlinků.

Jednání začalo nadějně a příznivě.Mluvili jsme s různými 
význačnými činiteli vlády.Zejména bývalý ministr prof.Folkier- 
ski mne ujistil,že věc je na nejlepší cestě.Na neštěstí 
všchno dopadlo jinak, než jsme doufali.0 naší žádosti se ně
jakým způsobem dozvěděl Český Národní výbor a Vladimír Borin- 
Ležák si došel na velvyslance hraběte Raczinského, úřednické
ho šéfa polského ministerstva zahraničí v exilu.žxe Borin kxx 
jménem Národního výboru protestoval proti každému pokusu Polá
ků mít styky s nejakou jinou skupinou a dokonce jí nějak po
máhat. Tento jeho zákrok mel úspěch.Poláci,kteří financovali 
Národní výbor stejným způsobem, jako každou jinou jim primo 
patřící instituci, s politováním odmítli.
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Udělal Jsem poslední pokus.Napsal jsem ministru války gen. 

dr.Marianu Kukielovi dopis, v němž jsem mu vyložil,že je doce 
la ppohybené, snaží-li se Poláci pestovaírís Čechoslováky pro
střednictvím svých přímých zaměstnanců a odmítají-li součin
nost s lidmi,kteří jsou jim nakloněni,ač nehodlají vstoupit 
do jejich služeb, ale chtějí si zachovat nezávislost.Generál 
Kukiel mi odpověděl velmi přívětivým dopisem, ale to na věci 
docela nic nezměnilo.Polská vláda vsadila všechno na Český 
Národní výbor a byla jednoho dne ohromena, když v±žž viděla, 
jak se k ní Národní výbor obrátil zády a spojil se s Němci, 
vypuzenými z Československa a Polska a začal hodně hlasitě 
mluvit o polském imperialismu.

Za těchto ks okolností jsme zamýšlenou akci likvidovali. 
Dr.Papírník se vzdal přímé činnosti v exilním prostředí. 
Prof.Dvorník,který měl mnoho potíží se svým místním biskupem, 
rozhodl se přesídlit do Spojených států a věnovat se tak 
plně své vědecké práci.Pokud jde o mne, mohl jsem psát pole
mické komentáře do rozhlasu,věnovat se i jiné publicistické 
práci,stejně jako budování národní demokracie v exilu.Obje
vily se i jiné skupinky,jež stály o mou pomoc.A tak xk z cele 
akce mi zbyla jen část politické knihovny prof.Dvorníka, 
který vzdávaje se své veřejné činnosti, zanechal mi několik 
pro mne důležitých knih,jež si během času nastřadal.Většina 
z nich byla v tu dobu již xaámsíhx docela nedostupná.
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Vzkaz do domova

Laskavostí jednoho zaměstnance Spojených národů,amerického 
občana,pocházejícího z dobré mladoěeské,později národně demo
kratické rodiny, jsem mohl v květnu 1948 poslat do Českoslo
venska vzkaz,návrhující skupinám domácího odporu metodu a zá
sady podzemní politiky.Pokusil jsem se při tom podat i jakési 
povšechné informace o mezinárodní situaci.Onoho přítele jsem 
žádal velmi důrazně,aby si mem<a»ndum pečlivě přečetl a aby je 
spálil,než dorazí do Československa.K svému zděšení jsem se

v
později dozvedel,že je odvážně i když neopatrně doručil jedno
mu z mých přátel. A ten je stejně odvážně i když neopatrně roz- 
množil a rozšíril. Podle informací, jež jsem dostal od jiného 
přítele,který přijel z Československa do Itálie- také na slu
žební cestě,jako zaměstnanec jednoho ministerstva- a z oné ze
me mi psal, memorandum kolovalo v jedné známé restauraci v 
Praze mezi zmxTnxmsmýBi zasvěcenci.Dostalo-li se memorandum do 
rukou policie nevím- obávám se,že ano. Memorandum, jež nutno 
posuzovat podle situace a nálady z r.1948,má toto zněná:

"Únorové události znova potvrdily,že naše otázka je otázkou 
zahraniční a ne vnitřní a že se kolaborantství nevyplácí a ná
rod pouze poškozuje.

Rozhodující úloha připadá za dané situace odboji za hrani
cemi. To neznamená,že by úloha odboje doma byla podřadná.Domácí 
odboj má nesporně úlohu odpovědnější a nebezpečnější,odboj za
hraniční má však možnost rozhodnout záležitost,nevpadne-li mu 
domov vzad.

Sovětský svaz sleduje politiku střídavých výbojů a konsoli-
v y,

dace zisků. V prítomné dobe bude patrně sledpvat politiku kon
solidace ziáků.Mírová ofensiva, která by uklidnila vzrušení ve 
světě, je součástí této taktiky,jež vedle k pohlcení polozá- 
viských zemí.Je nutno počítati s tím,že všechny země západního 
bloku budou připojeny k Sovětskému svazu jako organické sou
části sovětského státu.To se stane možná před příštím obdobím 
výbojů,rozhodně vsak do vypuknutí války.
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Zapadni mocnosti chtějí mír,ačkoliv jsou dnes velmi proti- 
ruské.Touha po míru je tak silná,že je potřebí nové ruské 
agrese, aby se postavily rozhodně proti Eusku.Proto přijde no
vá ruská mírová ofensiva,aby je uchlácholila.AŽ rozhodnutí 
Rusku odporovat opadne, přijde nový výboj.

západní mocnosti nepodniknou válku pro dosavadní výboje.Kdy
by se Rusko spokojilo s tím co má,západní mocnosti to vezmou- 
třeba nerady - na vědomí. Naše jediná naděje je,že Rusko bude 
ve výbojích pokračovat.Nepochybuji o tom,že se tak stane.

Za těchto okolností je potřebí se připravit,že dojde k vál
ce, jíž bude předcházet období appeasementu.Nedat se tím de
primovat.

Naše posice není tak výhodná, jako 1939-4-5«Neprihlížíme-li 
k chybám naší politiky, jsou tu tyto vlivy: slabost Francie a 
potíže Británie dávají USA vždy důležitější postavení.Ale 
Amerika nemá jasného plánu ani pevné politiky a nemá ani zku
šenosti pro vůdčí úlohu. Sledují se nyní ve všech zemích plány 
federativní a kotifederativní - to je nebezpečí,že budeme zatla
čeni do nějakého zvláštního státního útvaru.Slováci se větši
nou staví proti nám- chtějí být samostatní.Německá otázka je 
proti nám.Hrozí nebezpečí,že německý nacionalismus,fedrovaný 
především Ruskem, bude žádat zaplacení, jež za cenu spojenec- 
tví by snad přinesly obe strany.Sudetské Nemce múze do Cech 
nastěhovat Rusko, hrozí nebezpečí,že by je chtěli stěhovat k 
nám Američané.

Nemůžeme, jako xaxpEjmimdmmram to bylo za poslední války,vystu 
povát jako uznaná vláda a Eozhodovat o tom, jak si to zařídí
me. Musímevyjednávat, ovlivňovat, agitovat a prosit.Nelze za- 
ujmouti príkré stanovisko.Sici ano, udělejte si co chcete, 
znamená přistoupit i na nemožná stanoviska. Sici hladce ne, 
znamená si znepřátelit £ty, kteří budou rozhodovat a způsobit, 
že nám bude nakonec nadiktováno něco, co by jinak nebylo, 
kdybychom dovedli jednat účelne.

Situace vyžaduje velmi soustavnou a opatrnou prací uvedo
movací a diplomatickou,prováděnou dovedně a obezřetelne.

Mnoho bude záleželi na tom, budeme-li jednotni a dokazeme- 
li vystupovat svorně.Rozbijeme-li se na několik skupin a
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budeme-li buč přehnaně ústupni nebo přehnaně neústupní,bude 
se rozhodovat o nás,ale bez nás.

Je mnoho jiných problémů,ale toto zatím stačí.
Naše akce je roztříštěna ve tři hlavní skupiny.Je pravdě

podobněme drobné místní akce, jako akce Živanského v Německu 
a isolované akce v Americe se spojí s některou ze tří hlavních 

frakcí. Usiluji o sjednocení těchto tří táborů.Vyhlídky jsou 
zatím nepatrné.

Nejstarší akcí je Prchalův Národní výbor.Politický vliv u 
Spojenců je nepatrný.Také politickou emigraci nedokázal sou
středit .Nemá schopných lidí pro diplomatickou a propagační 
práci.Dohodu zatím odmítá, pracuje příliš pro osobní režim a 
vládu jedné strany.Snad zkušenosti něco změní na tomto stano
visku, jež po tři /toky zabraňovalo veškeré dohodě.Je příliš 
závislý na některých polských skupinách, rozchod se Slováky 
považuje za bod svého programu (československá idea je mu 
jsYiam jen projevem českého imperialismu), v německé otázce za
ujímá stanovisko příliš pro-měmecké. Odmítá každý pardon pro 
lidi,kteří jakýmkoliv způsobem pracovali v 1945-4-8 pro praž
ský režim.

Skupina politických uprchlíků,kteří prišli po únoru,stojí 
na principu kontinuity "třetí republiky". Chtějí Národní 
frontu, bez komunistů.Všechno bylo dobré do 25.února.Smějí 
býti jen ty strany,které byly.Odmítají jednati se zakázanými 
politickými stranami.Tato skupina je velmi nejednotná a znemož
ňuje se rychle politickými chybami.

Tretí skupinu představuje koalice nár.dem.a/agrarníků. 
Chceme dohodu jak s Prchalou, tak i s politickými ■uprchlíky z 
Národní fronty na základě prituiipů ústavy "první republiky". 
Požadujeme zajištění plných politických svobod,zapadni orien
tace a rozumný s xtamx±ým střízlivý postup.Práce v zahraničí 
nejsou obecní xmtugi volby v zapadlé vesnici, metody jsou jiné: 
je nutno získat ne hlasy a poroučet na základě získané moci, 
ale získat podporu těch,gteří mají moc. Na ty nelze s hesly 
ale s fakty a důkazem,že je v jejich zajmu,aby poslechli na- 
Ší rady.

I

*
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Vyhýbáme se vší okázalosti,protože úřady britské a americké 
nemilují příliš veřejných vystoupení cizinců.Diplomatické sty
ky s ČSR trvají , na to se nesmí zapomínat.Není dobře půso- 
biti potíže vládám, které nám poskytují pohosyinství.

Pracujeme všichni bez prostředků.Prchala má málo, skupina 
Národní fronty ne o mnoho více, my nemáme nic.P^ouj^gre^axmkam 

všechno ze svého, nikdo se nemůže věnovat akci jinak,než 
ve volném čase, po svém zaměstnání.To je velký handikap.

Za dobu naší práce se nám podařilo získat mnoho vlivných 
přátel, zejména u politiků, v tisku a v mnoha organisacích 
zabývajících se mezinárodními otázkami.Vydáváme Czech Liberal 
Information Service, čtrnáctideník Hard Tines a pro krajany 
Národ.

Agrárníci začnou co nejdříve s tiskovou službou podle na
šeho vzoru.Pomůžeme jim v tom, jak jen budeme moci.

Zlá je situace uprchlíků v Německu.Pomocný výbor,z něhož 
byli- po příchodu politických npxmhixfaů činitelů z domova- 
vyhozeni jeho zakladatelé,kteří nejsou cleny "uznaných straníW', 
pro svou neznalost poměrů nedokázal sehnat žádné prostředky. 
Nejvhodnější doba, kdy byl zvýšený zájem o Československo,byla 
promeškána.Lidé,kteří uprchnou, musí se připravit na těžký ži
vot.Vždy je vsak možné se dostat do •Dritánie z tábora na pol
ní práce, do textilních továren a do dolů.

Na domu žádáme, aby neztrácel naději a neztrácel hlavu.La
ciný radikalismus nemá smyslu. Kdo se dá zavřít za to,že na
psal na zeě. "Stalin je vůl", je drtina.Nic nedokázal,sebe zni
čil.Kdo zahyne dnes, prospěl národu stejně, jako když se da 
přejeti autem na Václavském námestí»

Neradím k zbabelosti,ale k opatrnosti.Všechno ma xuigmĚmm 
svůj čas.AŽ přijde čas k obětem, bude nutno je prinesti.Ale 
ne dříve.Budou docházet z ciziny pokyny k sabotážím a podob
ným věcem.Pozor, nenaležte hysterickým radikálům.Obeti ano, 
ale ne zbytečné obeti.Rozumný človek pozná, kdy přišel čas a 
nedá se vyprovokovat lacinou romantikou.

Na druhé straně se nikdo nesmí zbytečně kompromitovati.
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AŠ nikdo nemluví o tom,že se nemůže politicky uplatnit jinak, 
než v povolených, stranách a v Národní frontě.Teč není čas,aby 
se někdo uplatňoval a aby dělal kariéru.Když není možno dělat 
politiku bez kompromitování- a to dnes nejde- nechte politiku 
politikou a živte sebe a své rodiny a pomáhejte obětem perseku- 
ce.

Úkoly jsou jiné.Je potřebí zachovat v přívalu propagandy 
soudnost a zdravý rozum.Studujte předválečnou politickou lite
raturu, upevňujte se v zásadách a zůstaňte jim věrni.Učte se 
střízlivě mysit a připravujte se na úkoly,které příjdou,doži- 
jeme-li se osvobození.Všechno záleží na mládeži, nenechte ji 
zpustnout mravně a duchovně. Vychovávejte ji potajmu pro před
válečné ideály svobody, demokracie a osvíceného vlastenectví. 
Národ nežije řečí, ale tradicí.Nedovolte přerušení tradice, 
jinak vám nebude svoboda nic platňa a budeme muset žít pod do
zorem americké policie.

Snažte se zachovat duchovní zdraví alespoň části národa.
Zachraňujte dobré české knihtj/politické i naukové z doby před
válečné,které jsou dnes vyřaěovány z oběhu.

v Varujte se romatických spikleneckých organisací.Ty vždy 
někdo prozradí. Udržujte mezi sebou společenské styky, disku
tujte mezi sebou o politice a zásadních otázkách, nedělejte 
žádných usnesení, ale sbližujte se mezi sebou, učte se soli
daritě a snášelivosti.To všem dá sílji jednat v pravý čas.

Tyto informace jsou pro každého dobrého Čecha.Nyní něko
lik sdělení pro národní demokraty a agrárníky.

Nelekejte se "obratu do leva". Ten se jeví jen ve východ
ní Evropě.Svet zase jde do prava, někdy dále, než je dobře. 
V Británii je socialistická vláda-podstatně odlišná od na
šich socialistů- jen vládou menšinovou a zteží vyhraje příští 
volby. Kanada je liberální a socialismus nemá šance, zaujetí 
proti Rusku je prudké.USA nemají vážné socialistické strany 
a politika jde zde spise do prava, než do leva.Veřejnost je 
příkře protiruská a protikomunistická.Jižní a Střední Amerika 
je velmi konservativní.V Jižní Africe vyhrála reakce velmi
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černá.V Austrálii prohrává socialistická vláda Jedny volby po 
druhých a Její dny Jsou spočteny. V západní Evropě Je socialis
mus na ústupu.

Nevyvozujte z toho,že se musíme obrátit příliš do prava. 
Zapas se Sovětským svazem se nedá věsti proti odporu levico
vých vrstev,které nelze zneklidnit přílišným odklonem do prava. 
Rozumný a klidný pokrok Je to, co nám bude nejlépe vyhovovat, 
ochota k sociálním reformám a svoboda podnikání při zachování 
ochrany sociálně slabších.Musíme se zařadit sovětových proudů, 
agrárníkům bude sluset rozumný konservativismus, národním de
mokratům rozumný liberalismus.

v .

Je potřebí, aby za hranice prišli pracovníci agrární a nár. 
dem- (Snad by bylo dobre, kdyby se ven dostal někdo ze živnsst- 
níků.) xrosím, aby ihned, Jakmile se někdo dostane ven, ve

šel ve styk s nami a nedohodoval se s Jinými dříve, než se do
hodne s námi.

Bylo-li by možno uvolnit z peněz v cizině nějaké prostředky, 
bylo by to dobré. Když ne, budeme musit to tlouci i nadále, 
Jak se dá.Ale bez prostředků Je práce velmi těžká.KraJanské 
vrstvy selhaly, krajané Jdou s Prahou, nebo nejsou interesováni.

Ujal Jsem se vedení nár.dem» akce proto,že tu nebyl nikdo 
Jiný, kdo by to chtěl a mohl dělat.Nevyvozuji z toho nároky, 

že po návratu stranu povedu.Příjde-li někdo schopný,kdo 
bude moci věsti akci úspěšně, rád mu odevzdám vedení a budu mu 
loyálně pomáhati.Uznám kohokoliv, odmítnu Jen toho,kdo Je ne
schopný a ohrozil by akci svými chybami.

Budu vděčen za každou podporu, jíž se mi dostane.Informujte 
lidi,kteří prchají za hranice, aby se u mne hlásili.VÍte-li 
o uprchlících z Jiných stran, sdělte Jim,ze mne podporujete. 
Vyhněte se všeho, co by mne mohlo desavuovati.To žádám ne z 
důvodů prestýže,ale proto, aby to neztišilo práci.Potřebuji 
alespoň morální podporu,když Již nedostanu žádnou Jinou.Opaku
ji,že to nežádám pro sebe.Pro mne^by bylo lépe, kdybych to 
všechno nemusil dělat.a mohl se věnovat svým věcem.

protože máme dohodu s agráníky, dejte Jim mou adresu a
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udržujte s nimi styky.Pomáhejte si navzájem.Jede-li sem něk
do za obchodem, nebo do nějaké jiné svobodné země, dejte mu 
vzkaz.Nedávejte mu adresuzta by ho mohla prozradit.Jsem jedi
ný toho jména v londýnském telefonním seznamu, Jtam je má adre
sa.A v každém velkém městě mají na hlavní postě tento seznam, 
také v jiných zemích.V nejhorším případě až mi píše na BBC 
(to není tak spolehlivé) a až poznamená na obálce "pr-čvate".

Potrebujeme zde politiky (s titulem),novináře, hospodářské 
a jiné odborníky.Proboha neposílejte samolibé lidi,kteří nic 
nedovedou a mají veliké nároky .Takových lidí mají^zde dost stra
ny Národní fronty.Zahynou na to.Za ta léta,co jsme zdexa pra
cujeme v politice a propagandě, nasbírali jsme jakési zkuše
nosti a známe poměry.Nejsme ovšem neomylní,ale je potřebí,aby 
lidé,kteří neznají věci, dali si námi radit.

Vytrváte až do poslední chvíle.Vytrvejte i vy na nebezpečném 
místě.Udělám pro vás všechno co budu moci,podepřete mne,bude
te-li moci vy.

V Londýně, JO.května 1948. R.Kopecký".
S odstupem mnoha let se mohu na tento vzkaz dívat kriticky. 

V ledacems jsem se mýlil,přes svůj skepticismus jsem byl pořád 
až príliš optimistický v odhadu poctivosti západních vlád a ji
ných vůdčích činitelů svobodného xxžžsvěta.Nicméněprece 
jen jsem se díval do budoucnosti střízlivěji,než drtivá větši
na exilu,jež se naivně domnívala,že západ nemá na starosti nic 

jiného, než jak nám pomoci.Trvalo jim to hrozně dlouho,než s 
překvapením poznali,že skutečnost je docela jiná,než/idaní.

K memorandu je potřebí dodat ješte vysvětlení zmínky o do
hodě s agráníky.V oné době byla v Londýně skupina agrárníků,s 

v v < .
nimiž jsem spolupracoval.Dohoda s nimi padla,kdyz se v Parizi 
ustavilo vedení republikánské strany,jež se rozhodlo pro doce
la odlišný postup,na němž setrvalo i po přenesení sídla do 
Spojených států.zůstaly ovšem srdečné styky s některými agrár
níky pracovníky,jako na př. s poslancem Rechcíglem a redakto
rem "Venkova" Josefem šámalem, jež potrvaly až do jejich 
předčasné smrti.
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Udalosti z února přivedly do svobodného světa nový proud emi
grace z Československa.Cesta do zahraničí vedla docela přiroze
né především do Německa, rozděleného toho času ve Čtyři okupač
ní pasma. Pasmo americké hraničilo s Československem přímo a 
proto do tohoto pasma směřoval skoro bezvýhradně příval emigra
ce. Nemecke úřady neměly hodné dlouho co mluvit do toho,komu 
bude poskytnut asyl, kdo se dostane dále, nebo kdo zapadne v 
žalostných táborech, kvapne zřizovaných pro uprchlíky.-^yli to 
Američané, kteří rozhodovali.Měli nesporné mnoho dobré vůle, 
ale ta nestačila.V oné dobé byl svět již poněkud unaven ustavič
nými přírůstky nejrůznéjšleh emigrací.Od nastoupení Adolfa Hit
lera byla tato záplava lidí bez domova a bez prostředků přítě

ží celkem značnou a nepřijemnou.Nelze se divit, že nejeden z 
těch,kteří čekali něco jiného, byl hned na samém počátku poby
tu v zahraničí zklamán a případně i docela demoralisován.

Hned od samého počátku byli uprchlíci z Československa roz
děleni do tri hlavních kategorií.Především zde byli hodnostá
ři, lidé ,kteří měli doma hodnosti, nebo měli z dřívějška sty
ky s vlivnými osobnostmi,které jim mohly pomoci.Pak zde byli 
lidé,kteří mohli tím či oním způsobem býti užitečni okupačním 
mocnostem, zejména ovšem Američanům. Ti byli po příchodu cel
lem rychle dopraveni do Frankfurtu a odtud se jim umožnila 
cesta do Francie, Británie a tam,kde šlo o zvláště "významné" 
nebo užitečné osobnosti i do Spojených států.Zde začal celkem 
neblahý vliv neuvážené americké politiky,jež ve snaze pomoci, 
jednala obvykle hodně nerozumně a přesvědčila nejednu naivní 
nebo domýšlivou duši o tom,že cesta k velikosti je docelaV 
otevřena. Po letech lze uvésti celkem humorný/ prípad z prv
ních dnů poúnorových.Pavel Tigrid, který do exilu, předcháze
jícího druhé svetové válce,šel s povestí komunistického,nebo 
alespoň komunisti jí čího intelektuála a který se za války stateč
ně družil k levici, jež infiltrovala na nejvlivnější místa, 
byl po návratu do Československa bojovným katolisujícím publi
cistou.Byl jedním z prvních,kteří se dostali do Frankfurtu,

První kroky poúnorové emigrace
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So střediska, v němž Američané opatrovali exilní "elitu". 
Pod patronancí amerických hostitelů uspořádal tiskovou konfe
renci, na níž udiveným novinářům sdělil,že se ujal vedená, no
vého odboje.To mu nestačilo.Na gramofonovou desku namluvil 
svůj slavnostní projev k národu a poslal ji napusmäi neprodle
ně Československé sekci britského rozhlasu v Londýne se žá
dostí, aby ji vydílala ve svém pořadu a tak oblažila národ do
ma sdělením,že bude osvobozen Pavlem Tigridem.

Když deska došla, dali jsme si ji prehrá# a po poradě po
slal naším jménem Karel Brušák 'Mgridovi do Frankfurtu tele
gram tohoto znění:" Stop fooling and come to London". (»Nehloup- 
ni a přiječ do Londýna") CoŽ byl konec Tigridova vůdcovství a 
počátek jeho nevraživého poměru k Britskému rozhlasu.a jeho 
československým pracovníkům.^,

Skupinou, jeŽ se těšila jakýmsi výsadám, v tomto případě 
docela oprávněným, byli příslušníci někdejších českosloven
ských leteckých útvarů v Británii.Jejich postavení bylo do
cela odlišné od postavení příslušníků ostatních čs.jednotek. 
Armáda, i když pod vrchním velením spojeneckým, byla armádou 
československou a přímo spravována československým minister
stvem národní obrany.Českoslovenští letci,ač zůstali pod do
zorem československého inpektorátu letectví, stali se přímou 
součástí britského letectva.Služební přísahu sklaáali neto
liko republice, ale také panovníku Spojeného království a 
Severního Irska. Měli hodnosti nejen československé,ale i 
britské , jež vždy nekryly s hodnostmi československými*Hod- 
nostní odznaky byly britské pásky a ne Československé
hvězdičky.Jen na ramenou měli pásek s nápisem Czechoslovakia. 
Složením služební přísahy Spojeného království dostáli
jednomu,- snad nejdůležitějšímu- předpisu pro získaní brit
ského státního občanství.A proto jim konsuláty Britanie v 
Nemecku, nebo kdekoliv jinde se objevili, na předložení doku
mentů bez řečí vystavily normální britské cestovní pasy.

V

Mohli do Británie bez potřebného visa a zde nepotrebogali 
žádat o naturalisaci.Měli britské pasy,stali se automaticky 
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britskými státními občany.Pro většinu z nich to bylo obrov
skou výhodou,ale byly případy,kdy je to poškodilo. Vím z vlast
ního poznání o jednom z nich-ač*” vina nebyla na naturalisaci 
poskytnuté automaticky, ale na Šlendriánu a zaujatosti v insti
tuci,od níž se ižaÝiax" Čekat něco jiného. Nadporučík Písek,kdy
si redaktor melantrišského a patrně i stříbrňáckého tisku,který 
byl jedním z mých průvodců na cestě do zahraničí,přišel za vál
ky od pěchoty k letectvu. Když se po návratu do Československa 
po únorových událostech vydal znova do exilu, dostal v Německu 
britský cestovní pas a občanství.Požádal o pomoc Czechoslovak 
Trust Fund- o jehož skandálním nehospodářství a protekcionář
ství kolovaly již za války divoké historky, jež se po únorových 
událostech podstatně rozmnožily.Jejich jedinou vadou bylo,že 
žádná z nich ani zdaleka nevystihovala korupci, panující v 
tomto podniku.Czechoslovak Trust kund pomoc PÍškovi odmítl 
proto- poněvadž mu Británie za jeho službu v uniformě udělila 
britské občanství. Pomoc, tak usoudili páni nad fondem, je 
pouze pro československé státní občany a ne pro britské, i 
když jsou československého původu.PÍšek zemřel v bídě.

Třetí- poslední kategorie uprchlíků- samozřejmě že nejpo- 
četnější, uvázla v táborech, z nichz/nejproslulejším a naj:h®nn 
nejhroznějším byl tábor Valka u Norimberku.Navštívil jsem 
jej, když už existoval několik let a když pod nátlakem kri
tiky se poněkud zlepšil. Ale to,co jsem viděl, mi docela po
stačilo. Z těchto táborů se někteří dostali poměrně brzy do 
Francie, Británie a Itálie a do zámoří. Jiní tam Čekali hodně 
dlouho a někteří se odtamtud vůbec nedostali a zapadli mezi 
německým obyvatelstvem,nebo se kajícně vrátili.Bavorsko,jež 
bylo plné Němců, vyhoštěných z Československa, nebylo pravě 
končinou, kde cítili k Čechům lásku a měli soucit s uprchlíky. 
Někdy to byla i náležitě škodolibá radost,aČ nutno doznat,že 
i když byli chladní, chovali se Němci k nim celkem slušně.

Kromě hrstky letců se do Británie dostalo zprvu jen vel
mi málo emigrantů.Britské úřady nebyly záplavou emigrace,at 
již z kterékoliv země, ani trochu nadšeny.Ačkoliv britské
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veřejné mínění odsoudilo příkře co se v Československu stalo a 
vláda musila rozpačitě přizvukovat, socialistický režim Attleeho 
vždy se zálibou rozlišoval mezi obětmi "pravicového útisku" a 
těmi,kteří byli vystaveni útisku "levicovému",pro který se hle
daly nejrůznejŠí omluvy.Zde se již tehdy socialisté a tak zva
ní liberálové, kteří ovšem nemají docela nic společného s oprav
dovým liberalismem, začali přidržovat rozlišování,jež se jim 
v dnešních dobách stalo pomalu již druhou přirozeností.Kromě 
toho ovšem,po skončení války, zůstávaly v Británii desítky ti
síců Poláků,Jugoslávců a jiných obětí nacistického a bolševic
kého teroru.Britská vláda neměla valného zájmu na tom rozmno
žovat počet emigrantů na své území.

V důsledku toho drtivá většina československé emigrace mu
sila zůstat v Německu, válkou rozvráceném a ochuzeném.Domorodé 
obyvatelstvo se tam mělo zle, emigracejd ještě hůře. V bídě a 
nedostatku se nemohla nijak zvláště uplatňovat veřejně.Poli
tičtí a jiní pohlaváři z domova se na čas soustředili do Fran
cie, kde krajanský živel byl čilejší a chápavější,než ten v 
Británii.Zde bylo také na čas vytvořeno středisko někdejších 
politických spolupracovníků s komunist^než se přeneslo do 
Spojených států,jež jim poskytly štědrou podporu a tím jim u- 
možnily pokusy diktovat exilu.Rozklad exilního hnutí byl zavi
něn dobře sice míněnou,ale Špatně uváženou politikou State 
Departmentu a rozmanitých dobrovolných organisací.Ovšem, kdyby 
českoslovenští političtí uprchlíci nebyli demoralisováni Košic
kou dohodou a zvyklostmi z ní vyplývajícími, nemuselo k tomu 
dojít.Byla zde ovšem vždy teoretická možnost,že by českoslo
venský Londýn mohl postupovat účinně a úspěšně proti Paříži 
a Washingtonu. Na neštěstí krajanské organisace v Británii se 
zapojoval^ na akci proti tomu, co se stalo v Československu, 
jen velmi pomalu a neochotně.Také britská vláda po hodne dlou
hé měsíce pečlivě si vybírala, koho do země pustí a hezky 
dlouho měli přednost někdejší hodnostáři pokošickeho režimu. 
Stálo to i^noho bojů a polemik,než se podařilo zlomit tuto 
zaujatost vládních kruhů a když se to podařilo, bylo již 
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pozdě.Washington se mesitím stal střediskem československé 
exilní akce,ac Londýnu připadla čestná úloha být střediskem 
oposice proti nové totalitě,žířené ze Spojených států samo
zvanými osvoboditeli, kaimm kteří pro osvobození docela nic 
nevykonali.
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Jméno Vladimír Borin-Ležák se objevilo opětovné v těcho 
Vzpomínkách.Vyskytne se zaovu ještě později,protože zasáhl opě
tovně od osudů exilního hnutí,i když ne prátoe k jeho prospěchu. 
A tak je na místě napsat- poněkud podrobněji co si o něm pama
tuji.Nebude to ovšem soustavný životopis,Nemám zde potrebný 
materiál, z něhož bych si mohl doplnit některé podrobnosti, 
zejména pokud jde o časová období, v nichž mi dXKXX docela 
zmizel z obzoru.Nemnhu také prověřovat co vím jen z doslechu, 
zejména, když to není pochvalné.Nehodlám nikoho vinit z něče
ho, o čem nemám informace dost spolehlivé.A musím doznat,že 
jsem se nikdy nezajímal valně o jeho osohu a o jeho osudy. 
Sledoval jsem jen jak zasahoval do veřejného života doma i v 
exilu.

Je docela možné,že jsem se s ním prvně setkal již na Něja
ké schůzi Syndikátu československých novinářů nebo v někte
ré pražské kavárně.Nejsem si tím jist.AČ jsem měl pravidelné 
styky s kolegy z ostatních listů, mé známosti novinářuTkomu- 

nistických byly jen omezené.Z novinářů,kteří sloužili v komu
nistickém tisku jsem nejčastěji se viděl s kol.Novotným,pro
tože byl po dlouhá leta pokladníkem ústředního výboru Syndiká
tu.Jinak byl figurou docela neškodnou.Nemyslím,ze jsem kdy 
četl něco co napsal-pokud se ovšem pod své výplody podpisoval. 
Znal jsem ovšem dobre Ivana Olbrachta a Josefa Horu,oba již 
před tím, než zabloudili do komunistického tisku,odkud zase 
po čase se vrátili do prostředí vivilisoaanějsího. Jediným 
novinářem, jejž jsem poznal jako komunistu,byl Karel Vanek. 
I ten ovšem po čase nalezl cestu do Melantricha a občas jej 
bylo vidět u proslulého stolu "zrádců proletariátu" v Tůmo
vé kavárně.

Na Borinovo jméno jsem přišel prvně, když po Vaňkové odcho
du z "Rudého večerníku" (myšlím,že se tak nazýval oficiálně 
a ne přezdívkou večerník "Rudého práva") převzal jeho zají
mavou a hodně čtenou rubriku "Střepiny".Bořin psal ty "Stře
piny" dobře- Marie Majerová otiskla jednou%nom listě velmi

Vladimír Borin-Ležák
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nadšene hodnoceni Borinových příspěvků.(Také ji jsem poznal 
než propadla komunismu)- ale přes všechnu Borinovu snahu ne
mohl pokračovat xk® zcela ve Vaňkově slohu."Střepiny" byly ovšem 
i nadále nejzajímavější součástí komunistického tisku.Rozdíl 
mezi Vánkem a Borinem byl ten,že Vanek byl muž hodně prostornýsi
ný a také jeho "Střepiny" byly velmi prostomyslně ÍŽireďíČte- 
nář - i když jím byl hodně skeptický novinář- musil vidět,že 
Vaněk věří všemu co napsal, i když to byl někdy v očích neko- 
munisty docela horentní nesmysl.Bořin itžxk byl protixitíř&ciixfflm 
Vaňlweí/ nesporně učenější a logičtější, spolehlivě ovládající 
komunistickou pravověrnost.

Bořin prožil všechny hojné převraty v Komunistické straně 
Československa a v jejím tisku, ale jednoho dne- nevím již a 
snad jsem ani nikdy nevěděl- měl toho buč dost, nebo se stal 
také obětí jedné z přečetných čistek v kompartaji.Přesídlil 
do Melantricha,kde jej zrovna potřebovali.Zemřel jim Karel 
Vaněk a Borin mohl tedy zase zde pokračovat v díle Vaňkově. 
Válčil s kompartají- znal velmi dobře poměry v ní panující, 
aniž by se nějak namáhal dokázat,že se rozešel také s vírou 
v Karla Marxe. "rielancích" proslul jako útočiště novinářů, 
kteří se rozešli s marxistickou sektou.Bylo to především záslu
hou Heřmana Tausika, kdysi sociálně demokratického poslance, 
pak poslance komunistického, jenž byl jednoho dne ze strany 
slavnostně vyloučen, ^eho hrozným zločinem bylo,že když byl 
za svou velmi radikální činnost pro stranu ddsouzen na dva 
roky do žaláře- a komu se to stalo v předmnichovské republi
ce musil se o to hodně přičinit- strana nechala jeho rodinu 
na holičkách. A tak si Tausik podal žádost o milost,aby se 
mohl starat o svou rodinu.Milost dostal a ze strany byl vy
loučen.Našel si zaměstnání v insertním oddělení Melantricha, 
dotáhl to na disponenta a pravidelně vysedával v TŮmovce u 
stolu "zrádců proletariátu".

V době kolem Mnichova,kdy jsem se chystal odejít do zahra
ničí, měl jsem jiné starosti než Borina a jeho osudy.Bylo to 
již v zahraničí,že jsem se doslechl,že Bořin se po Mnichovu 
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zapojil na fašisty, nevím již zda to byla "Vlajka" ,nebo 
Národní obec fašistická. Musím zdůraznit,že jsem se o tom do
slechl a nemohl jsem si to nikdy proveřit+Vlastně, ani jsem 
se o to nesnažil, protože jsem netušil,že s Borinem někdy bu
du mít co činit. S fašistickými skupinami jsem neměl styků a 
nečetl řádně ani jejich iexisktisk,ac vím,že mne tu a tam vě
novali hodné neláskavou pozornost. Ale to činila také národ
ně sjednocenecká "Polnice volá","Národní studenť'a ovšem také 
pan Rys-Rozsévač.a ještě jiní fxxípfetenči, jichž bylo tolik,ze 
jsem se nemohl o ně všechny zajímat.

V Polsku jsem jinak o Borinovi neslyšel.Ve Francii,když 
jsem v lednu 1940 dostal krátkou dovolenou, zajel jsem si z 
Agde do Paříže, kde jsem v jedné restaurační místnosti nara
zil nejen na jednoho poloopilého československého vojína,jejž 
jsem si potom vzal za or eman&z, ale take na Borma.^dyz gsme 
se dostali do rozhovoru, pověděl mi Bořin všechny pařížské 
klepy o Národním výboru a jeho hodnostářích ,politických i 
vojenských, vyložil mi,že jako novinář mařím čas v uniformě, 
doporučil mi, abych vyhledal gen.Prchalu a slovenskou sepa
ratistickou skupinu, vedenou Přidavokem, dal mi jejich adresu 
a tak jsme se rozešli.Prchalu jsem vyhledá}./,navštívil také 
polské ministerstvo války,o čemž jsem se zmínil v předchozím 
svazku vzpomínek.Neznal jsem kdo všechno je v Prchalově sku
pině kromě dr.Lochera, starého přítele ze studentské organi
sace národní strany svobodomyslné a nevím,by1-li Bořin již 
tehdy členem oné skupiny či ne.

Nezdá sě,že v Prchalově skupině měl Borin nějaké význač
né postavení,protože když jsme přibyli do Británie a z tábor/a 
v Gholmondeley Parku jsem dostal dovolenou na výlet do Londý
na,sešel jsem se s Prchalou,který mi dal adresu Locherovou.O 
Borinovi se nezmiňoval.Pozdě ji,když byljstanový tábor likvi
dován a "Naše noviny" přesídlily do Leamington Spa",slysel 
jsem,že Borin byl po příjezdu do Británie internován v tábo
ře pro nelegální přistěhovalce.Po přezkoumání byl propuštěn 
na svobodu. V Leamingtonu jsme narazili na jednu pristěhovalec- 
kou rodinu, od níž jsem prvně slyšel, jak si Prchalova skupiWL
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0 kterou se naše úřady nestaraly, najala sama lož, jíž 
připlula do XmxmKmffi Británie.Tito přistěhovalci se plavili s 
nimi a stěžovali si na Borina,že na nich bezohledně vymáhal 
značné peníze za místo na lodi.Nemohu posoudit oprávněnost 
této stížnosti.0 věci jsem nikdy s Borinem a jeho druhy nemlu
vil a nejsem si jist, nebyla-li tato stížnost jen emigrant
ským bolestínstvím.

Když jsme obnovili Syndikát novinářů, potkal jsem při jed
né z mých četných návštěv Londýna na Edgware Road Borina.Uví
tal mne hodně nevlídně a označil mne za Benešova panoše.Vylo
žil jsem mu,že jsem v uniformě,že nepěstuji toho času politické 
spory a že po mém názoru vnitřní politika docela počká až na 
dohu,kdy budeme zase doma.

Teprve po svém propuštění z vojenské služby, když jsem 
přesídlil do Londýna a pokračoval v osobních přátelských sty
cích se skupinou gen.Prchaly, začínal jsem fesžx nabývat dojem, 
že dr.Locher,dosud hlavní politický pobočník Prchalův,je kvap
ně zatlačován do pozadí Borinem.Protož jsem se nikdy nestal 
členem této organisace, nevím docela nic, co se v jejím vnitř
ním životě dělo.Postupně však při každém politickém vyjedná
vání to byl Borin, který přišel s programovými formulace a 
který určoval linii této organisace. Generál Prchala byl zna
menitý voják, jeden z nejlepších,jež jsme měli,ale o politice 
neměl valné potuchy. Dr.Locher, muž velmi horkokrevný a se 
sklony k politickým fantasiím, se vždy podřídil svým náladám, 
jež převládly nad střízlivým uvažováním.Ostatní členové sku- 
piný byli stejně politická jako organisátorská děckfceU Jen 
Borin dovedl sestavit soustavné a logicky skloubené prohlá
šení a dovedl mu dát formu,přesvědčující alespoň ty,kteří 
měli náhklonnost se dát přesvědčit.Myšlím,že stanovisko,jež 
zaujala Prchalova skupina k slovenské otáce (československá 
národní jednota je projevem českého imperialismu) bylo pře
devším, ne-li výhradně jeho dílem. K Polákům, s mimiz styky 
navázali Prchala a Locher,měl poměr poněkud shovívavý,ac ovsem 
pečoval náležitě o udržení příjmů z polských vládních fondů. 
Když skončila válka, Prchalova skupina vystoupila prvně s
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nároky,zastupovat veškerý časký exil a národ doma a vytvořila 
Česky Národní výbor,pozval mne do sídla této organisace v 
Thur/loe Place a přečetl mi programové prohlášení se žádostí, 
abych je podepsal.Pohoršil jsem jej odmítnutím.Viděl xxxx v tom 
jakési pozůstatky mého "benešovství",jehož nedostatek mi zase 
ctitelé dr.Beneše opětovně vyčítali.

Nicméně nutno doznat,že ani Borin se nerozešel tak docela 
sjBenešovým režimem.Po odjezdu čs.zahraniční vlády do domova 
proskočila Londýnem zpráva,že oposicník Bořin dochází pravi
delně do čs. velvyslanectví a že od oddělení, jež dozírá na 
exil z Československa, přijímá peníze na špehování exi&ní 
činnosti. (Stejné obvinění bylo předneseno proti někdejšímu 
vydavateli a redaktoru německy psaného buletinu pro "aktivis
tický" tisk v republice, financovaného čs.úřady, kol.Kntt.lu 
Straussotei.Strauss byl za války zaměstnán čs.ministerstvem 
vnitra,vůstal však v Británii a přijal britské státní občan
ství. Po tomto odhalení bylo mu občanství odňato s poněkud ná
silným zdůvodněním,že v žádosti o udelení občanství nepři
znal příjem od čs. velvyslanectví.)

Borin na^toto obvinění odpověděl typicky borinovským způ
sob em. Ano peníze,ale nešpehoial-* Když jsou na vel
vyslanectví tak hloupí,proč by od nich nebral peníze? ( Když 
jsem se o tomto případu zmínil v jednom článku,který vyšel 
v polském jednom časopise, hrozil Český Národní výbor mně i 
onomu listu žalobou.Ale pak si to rozmyslil.)

Naděje na rychlou likvidaci sovětských výbojů ve střední 
a východní Evropě zcizely a polská vláda se musila připravit 
na dlouhou dobu zápasu.To ji přinutilo k různým úsporným opa
třením a Český Národní výbor se stal jednou z obětí nove šetr
nosti. Nepochybu ji,že byl finaxmEriHm financován velmi štědře. 
Sám jsem poznal,že i nejraenší maličkosti mu platili Poláci. 
Když jsem si pořídil nový psací stroj, přenechal jsem Bori- 
novi na jeho velmi naléhavou žádost svůj starý psací stroj za 
směšně nízkou cenji £ 10.Když jsem těch několik liber dostal, 
musil jsem potvrdit príjem - na polské potvrzencei Nevím,
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do jaké míry byl polský příspěvek omezen, patrně se to dotklo 
velmi značně měsíčních platů,jež pobírali členové vedení Národ
ního výboru.To bylo příčinou,že Jiří Bertl, do té doby fanatic
ký stoupenec Národního výboru z organisace vystoupil, zabavil 
jejich archivy a přesel na docela jinou politickou linii.Bořin 
pak začal hledat nový zdroj příjmu.Nalezl jej u organisace Něm
ců, vyhoštěných z Československa. 0 tom vyjednávání mi sdělil 
dnes již zesnulý Vladimír Pekelský,který stál v čele jediné 
početné složky Národního výboru,totiž jeho organisace v Němec
ku, zajímavé podrobnosti. Pekelský se účastnil porad o tak zva
nou WAesbadenskou dohodu, spolupodepsal ji a pak svůj podpis 
odvolal a s Národním výborem se rozešel. Podle Pekelského, 
hlavním vyjednavačem byl Bořin.

Borin také zastával novou orientaci, jejíž podstatou bylo 
zavržení vypuzení Němců z Československa a zaručení jejich ná
vratu.Byl to také Bořin, který objevilxKxž,že Poláci jsou ne- 
polepšitelní imperialisté.Kus pravdy na tom ovšem byl,ale to 
bylo známo každému již dříve.

Borin dominoval politice Národního výboru,ale jednoho dne, 
nemohu říci kdy a proč, přesídlil do Austrálie, kde pěstoval 
politiku na vlastní pěst.O tom, co se dělo v Austrálii jsem 
byl celkem málo informován,ale dostal jsem jednoho dne výtisk 
jednoho českého listu, vycházejícího v Austrálii,s Borinovým 
článkem, v němž doporučuje exilu,aby upustil od všech svých 
dosavadních ilusí a vzal na vědomí,že se na situaci nic ne
může změnit.Exil se má asimilovat,češi v Austrálii se mají 
stát prostě Australany a ničím jiným.Nepochybně nejeden z 
uprchlíků se odnárodnil i bez jeho rady,ale na československé 
organisace Borin v tomto směru nezapůsobil.

A zase nastala mezera ve zprávách o Borinovi.Teprve za 
událostí z r.1968 jsem zvěděl k svému překvapení,že se Borin 
vrátil do Českoslovemsks- zřejmě slušný čas před oním otře
sem - a že zase kajícně se dal znova na komunismus-V pohnute 
době chvilkového obratu stál věrně po boku poraženého režimu 
Novotného. Četl jsem velmi zajímavé citáty ze "Života strany"
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hlavně "Reportéra",kteréžto listy použily krátkodobé svobo
dy tisku k tomu, aby příkře napadly Borina nejen pro jeho 
politickou orientaci,ale pro různé jeho mravní defekty.Zdálo 
se opravdu neuvěřitelným,že někdejší bojovník proti komunis
mu se vrátil k své předchozí pravovčrnosti."Praždé jaro" by
lo násilné potlačeno a Borin byl tedy na straně vítězů.Pozdě
ji se,zřejmě se svolením držitelů moci, usadil ve Vídni, 
kde zemřel, nikým neželen.

Nehodlám ho soudit. Zaznamenávám toliko skutečnosti,nako
lik jsou mi známé.Opakuji,že v mých vědomostech o jeho život- 

< z V Z Z .

ni draze je mnoho mezer.Osobne jsme nebyli ani přátele, ani 
nepřátelé, pokud jsme se stýkali, bylo to proto,že toho bylo 
v dané situaci zapotřebí.V exilu jsme se mohli bez něho doce
la dobře obejít.Nikdy jsem nepociťoval potřebu překročit 

ve xá vzájemném styku formální meze a navazovat nějaké sou
kromé a bližší styky.Nemyslím ostatně,že měl mnoho přátel i 
mezi těmi,kteří jinak šli stejnou cestou v rámci organisa- 
cí, v nichž působil.
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Povšechně o Britském rozhlasu I.

Britská rozhlasová korporace, coz byl oficiální název 
instituce, spravující, co jsme si navykli nazývat obvykle 
britským rozhlasem, nepodléhala britské vládě,ač jí byla 
ustavena. Tím se podstatně odlišovala od ostatních institucí 
toho druhu,zřízených v jiných zemích.Pod vedením lorda Reitha, 
jenž byl jakýmsi otcem a zákonodárcem všeho britského rozhla
sového vysílání, stala se institucí vpravdě celonárodní, 
pečlivě střežící svou autonomii a nezávislost na vládách a 
politických stranách a také ovšem nátlakových skupinách.Lord 
Reith dal korporaci směrnice velmi přísné a dovedl jejich 
respektování vynutit. Jeho odkaz zůstal na slušně dlouhou dobu 
tradicí neporušitelnou. Neutralita ve všech politických 
XKEte a názorových sporech, přísná mravnost a hluboká úcta 
k zákonům a legálním státním institucím, to byl předpis, 
jejž zanechal lord Reith všem svým nástupcům.

Cizojazyčné vysílání Britského rozhlasu začalo již v po
sledních měsících před druhou světovou válkou a rozvinulo se 
mocně za války, jako účinný nástroj válečné propagandy.Z 
praktických důvodů bylo organisačně připojeno ku korporaci, 
vytvořené pro vysílání pro Británii.Hned od samého počátku 
své existence stál rozhlas pro zahraničí před vážným pro
blémem, zdůrazněným ještě pozdějším rozhodnutím Královské ko
mise,jež byla ustavena,aby dala směrnice tomuto novému dru
hu vysílání.Komise dospěla k názoru, jenž byl také přijat 
vládou a parlamentem,že vysílání pro zahraničí se má ve všem 
řídit stejnými xáxadmBmxmxsaEŠxmiEiKnix zásadními smenicemi,jaké 
platí pro rozhlas, určený pro Británii.Ne tedy propaganda a 
zaujímání stanovisek, ale spolehlivé zpravodajství, predkla
dané s naprostou neutralitou.V Bush House, sídle Evropské 
služby, bylo slovo propaganda zrovna nenáviděno.Bylo přísné 
zavrhován©.Ale nebylo toto vysílání vytvořeno prave proto, 
aby pěstovalo propagandu?
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Za války nebyl tento problém tak obtížný, jak se stal po 
valce.Úkolem rozhlasu bylo povzbuzovat okupovanou Evropu a 
neutrály,nejisté, co jim přinese zítřek.Bylo docela samozřejmé, 
že rozhlas z Londýna musil být tehdy agrdsivní a že nemohl re
ferovat o událostech v Zemích,podmaněných nacisty, s nějakou 
povznesenou neutralitou.Nemohu z vlastní zkušenosti říci mno
ho o tom, co bylo v oné době obsahem československého vysílá
ní a jaká byla jeho úroveň,protože jsem je nesledoval a nemohl 
ani sledovat. V Polsku nebylo příležitosti a jaksi pochopitel
ně hlavní zájem budil rozhlas polský.Ve Francii nebylo v tá
boře možnost^ i když jsem měl soukromý byt tábora,ne
měl jsem přijimač. V Británii pak jsem kromě přímého anglické
ho vysílání aledoval především pořady československé xiády za
hraniční vlády.To platí ostatně také o Polácích, Francouzích a 
jiných exilních skupinách v Británii.Všichni sledovali přede
vším pořady organisované jejich vládami.Z toho mála, co jsem 
slyšel, jsem viděl,že rozhlas byl pochopitelné bojovný.Bylo 
to samozřejmé.Za války nebylo ani pomyšlení na nějakou neutra
litu mezi západem a nacisty a na pečlivé odvažování každého 
slova, aby se snad nepřítele nepříjemně nedotklo. Nepřítel 
byl prostě nepřítel a kašičkování něčím, co jsme zavrhovali 
stejně jako celá britská veřejnost.Byli jsme všichni prostě 
přesvědčeni,že nepřítel je v neprávu,že nikomu ani nenapadlo 
uvažovat o tom, není-li po nejaké stránce v právu.

I když za války byly v Británii nadále staré různosti v ná
zorech na nejednu důležitop. otázku národního i státního živo
ta, válka docela samozřejmě všemu dominovala.Bylo potřebí vy
hrát válku a v tom se shodovala levice,pravice i ti,kteří 
byli mezi oběma tábory.K prudkému konfliktu v názorech došlo 
až v den německé kapitulace.Britský rozhlas mohl tedy ve 
svých anglických a pro domov určených pořadech, pojednávají
cích o domácích záležitostech, nebo o bojích na fronte, doce
la snadno zachovávat předepsanou mu nestrannost,i když od 
něho nikdo nepožadoval aby byl neutrální v zápasu akx zapadni 
koalice proti nacistickému Nemecku,fašistické Itálii,brutal- 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 950



nímu Japonsku a ostatním poskokům osy, včetně zrádců v podma
něných zemích. Každý by tím byl dokonce velmi pohoršen.Ale 
myšlenka nestrannosti nebyla pohřbena.Hned po skončení války 
byla oprášena a zanesena do Evropské služby.To přineslo mno
ho zmatků v myslích osvobozených národů a zavinilo,že dlouho 
národy, ohrožené Sověty, neviděly jasně, co se na ně chystá.

Válka přinesla Evropské službě Britského rozhlasu populari
tu docela sensační.Na dlouho bylo postavení londýnského vysí
lání zrovna výsadní v celé Evropě.Přesvědčení,že po této strán
ce není nic lepšího na světě, bylo hluboce zakořeněno v myslích 
hm±iöxfaznejen britské veřejnosti,ale především v myslích ředite
lů tohoto rozhlasu.Toto přehnané sebevědomí by nebylo bývalo 
na škodu,kdyby si vládci nad rozhlasem byli uvědomili, co da
lo vznik této popularitě. Domnívali se,že to byla jeho obsa
hové znamenitost,ač z převážné mihy to byly zevní okolnosti,jež 
daly vznik tétp oblibě a důvěře.

Vítězný pochod nacistických armád značnou částí kontinen
tální pevniny způsobil,že se britský rozhlas stal na dlouhou 
dobu jediným zdrojem informací lidu podmaněnému nacisty.Stal 
se také hlavním zdrojem důvěry, že nebudou zklamány naděje v 
odstranění okupaci a obnovení svobody.řs±x Po této stránce 
Britský rozhlas dlouho neměl vážného konkurenta.Zachycovat 
londýnské pořady ,casto za cenu vážného nebezpečí, se stalo 
samozřejmým zvykem, ba životní ehx potřebou lidu zbaveného 
vlastního tisku a rozhlasu.Tisk i rozhlas v okupovaných ze
mích sloužil okupantům,byl tedy nepřátelský,protinarodní. 
Cech prostě nevěřil Praze, jako Polák nevěřil Varšavě a 
Francouz Paříži.Byl to Londýn, odkud mluvili zastánci svo
body a nezávislosti každého z podmaněných národů.Proto,když 
skončila válka, zůstal Londýn ještě na dlouho místem,k němuž 
se upínaly zraky a mysle kontinentálních národů, zejména pak 
tech, které vyměnily nemeckou okupaci za okupaci, nebo ales
poň nadvládu Sovětského svazu.

Je pohřebí ještě dodat,že na tehdejší popularite Brit
ského rozhlasu měla hlavní podíl vysílání, organisovana a 
řízená jednotlivými exilními vládami.Je ovšem pochopitelné,
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že posluchač v okupované zemi nečinil valného xmxáxiMm rozli
šení mezi tím, co mu říkal rmxinixx pořad, ohlašovaný slovy 
"Volá Londýn" a co hlásal jiný pořad z téhož zdroje,ohlašova
ný slovy "Hlas svobodné republiky".Obojí přicházelo z Londý

na,obojí bylo Šířeno na vlnách Britské rozhlasové korporace a 
z jejích vysilaček.(Stejně tomu bylo i v ostatních jinonárod- 
ních pořadech,ač některé byly jen britského původu,bez doplň
ků zahraničních vlád nebo uznaných jejich zastupitelstev,rozma
nitých hodností.)Britský rozhlas nebyl tedy jen hlasem nejdů- 
ležitějšího a na čas vlastně jediného významného spojence 
ponížených a utištěných,ale také jejich národních vlád nebo 
jim vice nebo ména na roveň postavených zastupitelstev v za
hraničí .Proto také Britský rozhlas,ač postupně přestal být 
jediným hlasem, obracejícím se k okupované Evropě a jejímu 
lidu, zaujal postavení docela jedinečné.Protože posiloval ví
ru v osvobození, získal víru a důvěru posluchačů.Ne proto, 
Že by byl snad neutrálním a objektivním k nepříteli, ale pro
tože byl bojovný až nesmiřitelný,protože se stal mluvčím ná
rodů,jež se nechtěly smířit se svým ponížením.

Vládci nad britským rozhlasem nepochopili vůbec, co bylo 
opravdovou příčinou jeho popularity ve světě.Domnívali se do
cela pošetile,že sláva rozhlasu a jeho vliv vyplynuly z res
pektování zásad, stanovených lordem Reithem, ječ se hodily 
pro domov,ale ne pro země, jejichž problémy neskončily kon
cem války.Odložené moudře za války, byly v míře naprosto po
vážlivé občasně uplatňovány po skončení válk^a přispěly ty

to zásady k tomu,že obrovský fond důvěry a obliby byl promarněn.
Je ovšem docela přirozené,že rozhlas nemohl postupovat ji- 

nak, když skončila válka a britská vláda,financůjící vysíla
ní do zahraničí, začala pěstovat politiku krajně kolísavou 
aftichošlápskou.Bez pevné politické směrnice těžko ovšem dě
lat nějakou politickou propagandu, Čili, protože v Bush House 
dostávali zrovna křeče, když slyšeli toto slovo, těžko zastá
vat nějaké zásady,nebo alespoň přinášet objektivní informace, 
jež nejsou v souladu s naivními sny velkých pánů .A tak od
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skončení války až do únorových událostí můžeme sledovat žalost 
né kolísání Britského rozhlasu,jako to můžeme vidět ve vlád
ních projevech a v úvahách veřejného tisku. Pak nastalo na 
čas období "studené války", v němž se londýnský rozhlas vrá
til k své původní válečné činnosti,aby se pak po uplynutí ně
kolika let zase vrátil k své předepsané "politice neutrality 
s objektivnosti", jež ve své podstatě nebyla ničím jiným,než 
žalostným oportunismem, docela v rozporu s nazíráním poslucha
čů za hranicemi a drtivé většiny svých cizojazyčných spolupra
covníků. Popularita -oritského rozhlasu se počínala zmenšovat. 
Postupně nabýval vždy většího vlivu "Hlas .merikyS a přes 
své počáteční dryáčnictví "Hlas svobodné Evropy".

přišel jsem do Britského rozhlasu v letě r. 194-5,tedy po 
skončení války, když tento rozhlas začal povážlivě kolísat 
a,abych použil slavného porovnání Ezopova, začal "studené a 
horké foukat z jedné huby".
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Povšechně o Britském rozhlasu II.

Zahraniční a cizojazyčné vysílání Britského rozhlasu nebylo 
handikapováno jen naivní představou,že co je dobré a vhodné pro 
Británii, je stejně dobré a vhodné pro země kontinentální,zej- 
ména pak pro ty, jež upadly za Železnou oponu.Stejně nebyl ta
ké jedinou potíží nadbytek "levicově" orientovaného personálu, 
zejména ve středních postaveních,ač každý, kdo jen trochu znal 
poměry o nich věděl a mohl si učiniti docela přesnou představu 
o ton^jak působí na posluchače za železnou oponou chvála jejich 
utiskovatelských režimů, přicházející ze země, o níž věřili,že 
je oddána svobodě a demokracii.Nebo jak na ně působí soustavné 
citování tisku,příkře kritisujícího britskou zahraniční politi
ku pro věci, jež posluchači v porobených totalitních nebo polo- 
totalitních zemích nadšeně schvalovali jako něco, co jim při
náší naději na zlepšení jejich smutného osudu.

Britský rozhlas skoro aŽ do samých únorových jidálostí z r. 
1948 vřele podporoval režimy, jež byly nastoleny po válce.Je 
to jen pochopitelné,ač to nebylo nutné do té míry, v níž se 
to dělo.Britská vláda podporovala a uznala tyto režimy za vál
ky a považovala je za spojence. Nestarala se při tom valně o 
to, co tropí na úaxa územích, na něž se vrátily tyto exilní vlá
dy, ani o to, co zlého na těchto územích kvapně nebo postupně 

vybujelo.Někdy to byla nevědomost, někdy to byl nezájem a něk
dy to bylo něco,čemu pošetile britská vlááa za války a za pře
chodu do míru sama napomohla. Teprve smutné zkušenosti přimě
ly vládu a také Britský rozhlas k změně dosavadního stanoviska, 
obvykle ovšem jen na krátký čas. Následky toho se projevovaly 
ovšem i nadále a pokud se mohu upamatovat, i po únoru byk 
pro Britský rozhlas - i když ne pro všechny členy českosloven
ské sekce - dr.Beneš i nadále vzorem osvíceného demokrata a 
slovo Košice a co znamenalo něčím, o čem se nemluvilo.Každý 
pokus připomenout je a naznačit,že únor je důsledkem Košic , 
byl přísně potlačen censurou vedení sekce nebo skupiny.0 tom, 
co bylo spácháno za války na různých konferencích se "strýcem
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Joe" samozřejmě nebylo tehdy ani zmínky.
kmxKxixm To vedlo docela pochopitelně k tomu,že angličtí 

3BKX šéfové rozhlasové organisace, sympatisující s režimem,vlád
noucím v Československu, docela nezbytně se dívali na nové 
členy sekce,kteří odepřeli se vrátit do Československa a stá
li v oposici proti tamnímu režimu, jako na podivné kverulanty, 
kteří z jakéhosi zarytého reakcionářství nedovedli ocenit vy
nikající vlastnosti režimu jejich vlasti.Bylo sice nutno je 
zaměstnat,ptotože jiných nebylo,ale bylo potřebí na ně dávfct 
dobrý pozor. (Dokonce si BBC opatřil z bratislavského roz-i*-
hlasu jednoho "spolehlivého" zaměstnance,ač pri neschopnosti 
pohlavárů nemohlo překvapit,že také on byl "nespolehlivý".) 
Teprve únorové události na tom něco změnily.

základní omJl,Že cizojazyčné vysílání do zahraničí bylo za
členěno do Britské rozhlasové korporace, měl za následek,že 
také britský personál do tohoto oddělení exponovaný, necítil 
se v této společnosti doma. Za války byla tato služba vybave
na lidmi,kteří to považovali za vlasteneckou nebo politickou 
povinnost.Zde mohli alespoň slovy válčit proti nacismu.Větši
na z nich po válce odešla jinam. Zbývající britský perosnál, 
až již administrativní nebo redakční, šilhal ustavičně po 
Broadcasting House, po službě v ústředí, kde bylo možno dělat 
kariéru již proto,že zaměstnanci ^ústředí byli stále na očích 
těch,kteří rozhodovali* o postupu Byl to zjev docela přiro
zený. Každý úředník se snaží být v ministerstvu a je nerad něk
de daleko od ústředí. Důsledkem toho je,že to nejsou nej lep
ší síly, jež jsou vysílány do kolonií.Bush House byl, v nej
lepším případě, kolonií Broadcasting House.To se týkalo hlav
ně hodnostářů středních kategorií, přednostů sekcí a skupin, 
kteří dirigovali každodenní činnost sekcí a skupin, s nimiž 
je nic nepojilo.Ani znalost řeči, ani nějaké vědomosti o ze
mi, do níž byly programy zaměřeny.

Československá sekce byla po této stránce na tom nejhůře, 
ty době,kdy jsem přišel do BBC, dirigovali již ve středoevrop
ské službě sekci polskou a mačlarskou příslušníci obou národu 
a jen vyšší autority byly britské.zástupcem sefa stredoevrop-
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ske služby byl dokonce také již jeden Maclar. (Pokud vím z 
přímého poznaní, německé sekci vládl Nemec, ruské Rus a tu
recké Turek- o jiných sekcích ne-Katův mluv it s určitostí,ale 
myslím,ze tam tomu bylo stejně.) československá sekce nejen 
že neměla samosprávu ani v první instanci,ale vládla jí vždy 
rozená britská dáma a také její zástupkyně byla Angličanka. 
ISevím, proč byla československá sekce tak potlačována,ale byla 
a dosud je to smutná skutečnost.

Znalost československých pomeru byla minimální a cim výše, 
tím menší.Většinou byla Čerpána z novin britských a přehledu 
Československého tisku,vyrobeného v monitoringu v Readingu. 
Znalosti začínaly obvykle dnem ustanovení na ono služební 
místo a vědomosti o tom, co bylo dříve, obvykle neexistovaly. 
Pouze Miss Nicholls, jež byla jeden čas zástupkyní Miss Ander
son, dovedla česky natolik,že mohla čisti české noviny- byla 
totiž jeden čas na britském velvyslanectví v Praze, ti době, 
kdy britským velvyslancem byl její bratr.To bylo ovšem také 
až po válce a v Praze dlouho nebyla.

základní neznalost poměrů zabraňovala šéfům skupin poznat 
důležitou skutečnost,že naše historie nezačala dnem, kdy se 
oni začali o Československo zajímat.A jejich nedostatek novi
nářské schopnosti a znalosti sveta vůbec je nepřivedl k pozná
ní,ze i když se referuje každému národu o stejných věcech,má 
k nim každý národ tradičně poněkud odlišné stanovisko a zájem. 
Nechápali,že argumentace musí být pro každý národ poněkud 
odlišná.Nebo/ také,že každý národ má vlastní frazeologii a že 
anglické texty, používajících oblíbených slovních obratů,jsou 
nepřeložitelné doslovně a že je potřebí používat pri překla
dech slovně sice docela odlišných slovních obratů, i když 
dávají žádaný smysl. A ovšem,že je nutno spolehlivě znát tradi
ce a poměry v každé zemi, má-li program mít vůbec nějaký 

smysl.
Nemohu zacházet dde do podrobností.Uvedu jen dva příklady 

z drobných potyček s nadřaděnými autoritami.Volím jen takové,
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jez nejsou sprrne jako věc odlišných politických názorů,jako 
ukázku bohorovné naproste neznalosti našeho národního a stát
ního života u rozhodujících Činovníků Evropského vysílání.(V 
programech pro jiné části světa to nebylo o nic lepší.)

«Jedním z vazných nedostatků britského státního Života je 
nedostatek prava občanů zažalovat stát před soudy proti rozhod
nutí úředních činitelů. V prvních letech po válce bylo toto 
omezení konečně xmímnŠK poněkud zmírněno, i když měrou na
prosto nedostatečnou. Když však bylo uzákoněno toto naprosto 
nedostatečné rozšírení práv občanů dovolat se spravedlnosti 
proti státy. a jeho byrokracii, napsal tehdejší lord kancléř 
Jowitt pro rozhlas přednášku, v níž vylíčil toto nové opa
tření a vylíčil jak značný Británie tím předběhla ostatní svět.
Dostal jsem přednášku k překladu a po jejím přečtení jsem se 
odebral k šéfu sekce, abych upozornil , že přednášku je potře
bí přepsat, protože v daném znění vzbudí v Československu jen 
posměch. Upozornil jsem,?e i po této úpravě zákonů zůstane

Británie daleko za předmnichovským Československem, ba do
konce i za starým Rakouskem,protože- jako v jiných kontinen
tálních zemích- v obou státních útvarech existoval Nejvyšší 
správní soud, k němuž se mohl každý a v každé veci odvolat.

Mé námitky byly přijaty velmi nevlídně.Místo uznání,že se 
snažím zabránit omylu, jsem musel vyslechnout drsný dotaz: 
"Jste lepším právníkem než lord Jowitt?" Marne jsem namítal, 
že nejsem právníkem a že nepředstírám nějaké právní vědomosti, 
ale že znám poměry, v nichž jsem žil. Byl jsem propuštěn vel
mi nemilostivě a přednášku přeložil některý jiný z členů 
sekce, jemuž více záleželo na přízni představených, než na 
kvalitě programů.

Podobný byl druhý prípad. Britský rozhlas zásoboval zahra
niční rozhlasy nejrozmanitějšími prednáškami, jež zaměstnanci 
rozhlasu překládali za zvláštní honorář.Laskavostí administra
tivního přednosty středoevropské služby Lovedaye jsem byl 
pojat do seznamu těchto překladatelů a jednoho dne dostal od 
správkyně této Transcription Service k překladu cyklus před
nášek o pokrocích britského zbikx zemědělství .Nemohu tvrdit,

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 957



jsem sice ze studentských let jakési žalostné pozůstatky 
vědomostí o fysice,ale bylo to nad m®^0- vzpomínky. Čirou ná
hodou jsem vsak dostal do rukou brožurku, pojednávající o teo
riích lorda Kelvina a tak jsem mohl, s náležitou námahou, pře
ložit dosud nepřeložitelnou přednášku.Jak dobře,nevím.Aid do
vedu si představily ze kromě odborníků nikdo z posluchačů z to
ho nerozuměl víc, než že v městě Norwichi mají pumpu, spočíva
jících na sensačních,ale laikovi depochopitelných principech.

Nejhumornější ukázkou pomeru Britského rozhlasu k odbornic- 
/ / Z o Z Z vtví je vsak případ svou komentátoru centrální akce, jez vy

ráběla programové přednášky pro všechny národní sekce, mých 
dvou přátel Martina Esslina a Waltera Kolarze. Kdosi "nahoře1* 
usoudil,Že by si Britský rozhlas měl pořídit nějaké znalce 
kolonií a tak Esslin a Kolarz byli vybráni,aby věc studovali. 
Byli posláni na šest měsíců do afrických kolonií Británie a 
aby si práci příliš neulehčili, jeden cestoval ze západu na 
východ a druhý z východu na západ.A když se vrátili, stalcjse 
něco,co bylo pro BBC typické. Esslin byl určen pro oddělení, 
zabývající se především záležitostmi kontinentální Francie 
a kromě toho všeobecnou evropskou zahraniční politikou a 
Kolarz(jeden z nej schopnej sich novinářů v podniku,který při
šel do Británie jako někdejší člen redakce "Prager Presse") 
dostal na starost sovětské věci a komunismus vůbec. Na kolo
nie mohli oba s klidem zapomenout. Specialisace byla vždy 
a dosud je v Britském rozhlasu věcí velmi neoblíbenou, snad 
proto,že nevědomí šéfové skupin a sekcí nestáli o to,aby 
někdo z jejich podřízených věděl něco lépe než oni.

Za těchto kmimm okolností není divu,že úroveň Britského 
rozhlasu stále upadala, tím spíše,že znova začala klesat 
jazyková úroveň-alespoň v československé sekci. Za války by
la žalostná- zejména pokud šlo o vlastní programy BBC , ty 
vládní byly lepší. Československá armáda, když přišla z 
Francie do Británie, protestovala proti žalostne úrovni češti
ny tak často, že to generál Miroslav rozkazem zapověděl.Po
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válce se na čas rázem zlepšila, ale postupem doby zase upada
la do původní žalostnosti.Jedna z našich dohližitelek na jazy
kovou kvalitu a hlavně ovšem přesnost překladu, Ruska jménem 
Hyna, měla zápisníček plný sensačních nesmyslů, objevených 
v našich překladech, čas od času mi do tohoto zápisníčku do
volila nahlédnout- mne a Brušáka považovala za jediné,jejichž 
překlady není potřebí sledovat s lupou.A nedovedla pochopit, 

Že my dva nemůžeme na věci něco změnit a že nehodláme dělat 
udavače. Bylo by to bývalo neslušné tak činit.Stejně by to 
nebylo pomohlo. A bylo to konečně vecí jazykových dohlizitelů.

BBC to stejně nebolelo.Po mém odchodu z podniku jsem se do
četl- a také v tisku komentoval- že jazykový dozor byl v BBC 
v rámci úsporných opatření zrušen.
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Vnitrní život československého exilu v Británii a přede
vším ovšem v Londýně se až do únorových událostí vyznačoval 
především snahou získat pomoc a součinnost krajanských orga
nisací. Ty, ač oslabeny odchodem mnoha xžkx starých členu do 
republiky,představovaly přece jen v daných poměrech značnou 
mocenskou základnu.Vlastne jedinou v Londýně,jež stála za 
řeč.Tyto organisace se vsak ihned po skončení války dostaly 
plně pod rozhodující vliv Československých zastupitelských 
úřadů,jejichž zaměstnanci velmi snadno se ujali vedení těchto 
organisací, jejichž členové tvořili skoro bezvýhradně prostí 
lidé, neznalí problémů,jež přinesl konec války a nastolení 
košického systému ve vlasti, jíž všichni také již neznali a 
k níž byli vázáni spíše sentimentálními pocity, než vědomým 
pomerem rozumovým.Toto proniknutí úřednického živlu do kra
janských organisací mělo za následek,že nakonec v nich neby
lo místa pro kritiky, nebo dokonce odpůrce košického režimu. 
Trvalo to opravdu hodně dlouho, než na né zapůsobily únorové 
události.

Proto se také nedalo dlouho mluvit o nějaké organisované 
a účinné akci, už proto ne,že zde byl jen nepatrný počet lidí 
ochotných nebo schopných se postavit proti Praze "lidové de
mokracie" .TÍm spíše,že tomu nepřála ani nálada v britské ve
řejnosti.A tak se tu a tam podařilo jednotlivcům dostat do 
tisku nejaký isolovaný projev- a britský tisk byl sice ochoten 
přijímat sensační zprávy,ale byl krajně neochoten ve své drti
vé většině z nich něco vyvozovat.Po této stránce nebylo v pod
statě valného rozdílu mezi tím, co jsem podnikal sám za sebe 
nebo za Syndikát Československých novinářů, dosud stejně jen 
na papíře a mezi akcemi Českého Národního výboru.Ten měl ne
sporně větší hmotné a pracovní možnosti a také podstatně 
větší styky, ale narážel na stejnou neochotu britské politické 
a novinářské veřejnosti.Někdy také nedovedl udržet si naskyt
nuvší se možnosti a využít, jako tomu bylo v případě "Continen
tal News Service", jejichž/ sloupce se nečekaně otevřely mně.
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Někdy také zbytečnými rivalitami.Když jsem v representativním 
katolickém týdeníku "Tablet” na požádání redakce, jež byla na 
mne upozorněna právě mými články v "Continental News Service", 
vevdvou článcích vyložil husitské tradice v našem národním ogc 
myslení a akcentoval jsem právě národní a ne nábožensky dogma
tické jejich stránky, přispěchal nečekaně Borin se svou pole
mikou. Dokázal tím,že "Tablet" nestál jiŽ o články ani moje, 
ani jeho.To byly ovšem jen malichernosti,jež poškozovaly více 
Národní výbor a jeho pracovníky, než nás ostatní.Obvykle vsak 
nedocházelo k sporům mezi Národním výborem a těmi,kteří se k 
němu hemohli připojit pro jeho dogmatičnost.Dokonce tu byla 
jakási občasná/ součinnost, kalená tu a tam drobnými rozmíška
mi, obvykle ne veřejnými.

Únorové události změnily situaci v tomia směru,že bylo po
někud snadnější- ač ne příliš snadné- získat sluch veřejnosti, 
Postupné se tu také objevila posila početní jednak z řad kra
janských, kde se pozvolna zvětšoval počet krajanů,kteří ales
poň částečně prohlédli.Jednotlivci,stojící mimo Národní výbor 
se začínali seskupovat ve vlastní skupiny- příkladem toho by
lo obnovení Syndikátu československých novinářů.

Prvním větším sporem mezi národním výborem a ostatním exilem 
kromě nároku Národního výboru být výhradním představitelem za
hraniční akce, byla otázka slovenská. Národní výbor zaujal 
docela nesmlouvavě stanovisko,že Československo, {jak jsme je 
zhali,je definitivně mrtvo a nemůže být vzkříšeno ve stare 
formě.Slováci jsou samostatný národ a volání po československé 
národní jednotě a starém Československu je jen pozůstatkem 
českého imperialismu,který dominoval přednichovské republice. 
Slováci mají právo na vlastni stát a mají se také v exilu 
samostatně organisovat a uplatňovat.

To bylo ovšem docela nepřijatelné ostatnímu exilu,ač ani 
zde nebylo jednoty v khxxx nazírání. Jedni trvali na předmni
chovské republice, včetně národní jednoty československé, dru
zí byli ochoóni připustit ,že chtějí-li se Slováci osamostat
nit, nifcäo jim v tom nemůže zabránit.Ale v každém prípdde,
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nebylo exilu o tom rozhodovat.V exilu ma byt svornost
ve snaze osvobodit republiku a její lid ,ten pak musí mít pxxi 
právo svobodné a jednou pro vždy rozhodnout mezi spornými 
názory.

Ještě v jedné věci byl rozhodný rozpor s Národním výborem. 
Šlo o stanovisko k lidem, kteří přišli do exilu po té,když 
se měrou větší nebo menší uplatňovali politicky i jinak v po- 
košickém režimu. Národní výbor, který zavrhoval tvoření stran 
i pro budoucnost, odsuzoval k nečinnosti každého, kdo se poli
ticky, nebo na nejaké^vyšším úředním nebo jinak veřejném místě 

/uplatňoval po válce. Pro Národní výbor byl každý,kdo spolupra-
coval s komunisty a dr.Benešem, prostě kolaborantem.Na tom, 
jak se choval, valné nezáleželo.Ostatní odpůrci poválečného 
režim» v Československu- patřil jsem k nim s naprostou rozhod
ností- odmítali toto primitivní stanovisko.Soudili jsme,že 
je potřebí posuzovat každý případ individuálně a přihlížet 
také k poměrům, na nichž byl učiněn inkriminovaný projev nebo 
čin.Chtěli jsme rozlišovat mezi těmi,kteří byli přinuceni mix 
mlčet, nebo snad i sloužit trpně a neochotně a těmi,kteří 
tak Činili z vlastní vůle a kompromitovali se svou pchotou a 
konáním špatných činů,?xmlEX±x prostě^ mezi těmi,kteří konali 
úlohy z pilnosti a dobrovolně. Soudili jsme také,že je potře
bí rozlišit mezi těmi,kteří mluvili,psali nebo jednali z nevě
domosti a mezi těmi, kteří mohli vědět a také věděli, kam 
vede cesta a v některých případech byli iniciátory toho, co se
stalo.Jistě jsme neměli v úmyslu omlouvat a snad odměňovat 
uctíváním vyloženou zbabělost a ramenářství,ale zdálo se nám 
docela nepřípustným, aby ten, kdo jako my,xáitaxmpm žil v 
bezpečí a mohl jednat i mluvit jak chtěl a svobodně podle 
svého přesvědčení, zasedal na soudnou stolici nad těmi,kteří 
se netěšili stejnému bezpečí jako my.Byli jsme ostatně ochot
ni pardonovat i ty,kteří zastávali význačná postavení v dobe 
předúnorové, pokud byli ochotni uznat svůj omyl jasně a ne
dvojsmyslně a odříci se přesvědčivým způsobem toho co bylo.

Rozpor v nazírání na tut<^btázku byl snad jednou z hlav
ních příčin,proč se Národní výbor nemohl stát koncentračním
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bodem nove zahraniční akce.Nově příchozí sa'pochopitelně vy
hnuli a ani mezi těmi,kteří zde již byli, nezískal mnoho čle-"' 
nů- o než ostatně nestál,protože se přidržoval své koncepce 
vůdcovske skupiny vybraných vyvolenců-a tím méně pak opravdo
vých a schopných pracovníků. Sám si znemožnil uskutečnění sna
hy stát se alespoň zárodkem jakési representace podmaněného a 
jjíis umlčeného národa.

Do těchto nejednotných a chabých počátků začali přicházet 
kromě řadových uprchlíků také svých hodností únorovými áái 
událostmi zbavení političtí hodnostáři,kteří v pokošickém 
režimu zaujímali význačná nebo polovýznačná místa a kteří se 
tedy mohli ohánět hodnostmi, udělenými jim Národní frontou,v 
níž mela rozhodující slovo Komunistická strana Československa 
jako důvěrnlkx a pověřenec Kremlu.ačkoliv se většina z nich v 
první době soustředila v Paříži, kde jim dominoval a rozum do
dával především "vynikající odborník*zahraničnč politický", 
neblaze proslulý dr.Hubert Ripka, do Londýna se jednoho dne 
damtmiäxm dostavila skupina čtyř degradovaných generálních 
tajemníků stran Národní fronty.S nimi přibylo několik jejich 
nevýznamných pomocníků.A tag gsme mohli zde uvítat spoluzakla
datele marxistického bloku v socialistickém bloku Národní 
fronty, posledního generálního tajemníka soc.dem.strany Bla
žeje Vilíma, který někdy 1976 zemřel v Londýně, do poslední 
chvíle nepoučen skutečnostmi.Byl tu dále někdejší tajemník 
strany čs.socialistů dr.Vladimír Krajina, generální tajemník 
lidové strany Klimek a dva slovenští velikáni, dr.Martin Kvet- 
ko a dr.Belluš. Všichni tito nově příchozí se opírali o své 
hodnosti, udělené jim za souhlasu, nebo i na rozkaz komunistic
ké strany.Všichni trvali na svém nároku pokračovat v činnosti 
Národní fronty, zatím bez zjevných komunistů.Činili si nárok 
na právo být jedinými oprávněnými zástupci lidu Českosloven
ska a požadovali, aby se exil podřídil jim slepě a bez odmluv. 
S některými z nich - hlavně s dr. Kra jinou ▼ js,0»? měl dlouhé 
rozhovory,ale nepodařilo se mi je přesvědčit,že mohou xsgx 
nanejvýše zastupovat jen ty skupiny, z nichž vzešli.Marne 
jsem je žádal, aby se odřekli Košické deklarace a systému ji
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nastoleného,aby jasně odmítli potlačení svobody tisku,svobody 
spolčování a uznali právo existovat pro skupiny potlačené.Po
žadoval jsem- a ovšem nebyl jsem sám kdo tak činil- aby se 
jasně a hedvojsmyslně přihlásili k ústavě z r.1920, nebo 
alespoň k jejich zásadám a aby také uznali,že politické hod
ností nejsou na doživotí.

Všechny pokusy o dohodu byly marné.Konečně,ani dodnes,přes 
všechno naléhání různých exilních skupin,nebo části exilního 
tisku- sám jsem v tom smeru napsal několik článků-,4 této stra
ny nedoälo dosud k odmítnutí a zatracení toho, co se stalo v 
Kosicích a z čeho vyrostl únor 1948, jako sovětský vpád do 
Československa v r.1968. Vůdci nekomunistických stran v exi
lu xxnalezli trvalé zalíbení v autoritativní totalitě,jíž se 
neostýchali nazývat opravdovou demokracií.

To znemožnilo a dosud znemožňuje sjednocení exilu .& to 
také mělo za následek,že jsem - hodně neochotně a se značnými 
rozpaky- začal organisovat národní demokracii v exilu a napo
máhal obnovení zakázaných ostatních stran.Byl jsem ve styku 
s pracovníky jak republikánské strany čs.venkova, tak i 
strany živnostenské.

Nove> příchozí hodnostáři měli ovsem hlavní úspěch mezi tě
mi,kteří v téže době jako oni, pronikali do zahraničí a parna - 
tovali je z domova jako hodnostáře.Podařilo se jim proniknout 
do krajanských organisací a ovládnout je,zejména dík naprosté 
neinformovanosti a naivitě jejich funkcionářů.Byla to zejména 
sokolská jednota v Londýně, jež jim plne podlehla.Gvládíti 
Pomocný výbor, jehož prostřednictvím mohli pak vykonávat 
hmotný nátlak na prosté uprchlíky, závislé na jeho podpore.

Vnesli rozklad i do Čistě exilních organisací,vzniklých 
v době, kdy se oni těšili dosud národně frontovnírau hodnostář- 
ství, nebo v době bezprostredne předcházející jejich příchodu 
do Londýna. Tak na příklad Josef Kosina,člen Československé 
sekce Britského rozhlasu,který byl před okupací Československa 
nacisty tajemníkem Odborového sdružení Československého a 
byl za války jedním z hlavních propagátorů jednoty odborového
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hnutí/, učinil pokus xsložit v exilu jednotnou organisaci 
odborářů na zaklade demokratické dohody.Těšil se podpoře 
Britské odborové ústředny, jež mu dokonce poskytla místnosti 
ve vlastní budově.Na porady o dohodě jednotlivých odborových 
směrů pozval m.j. nejen zástupce Syndikátu čs.novinářů,ale 
také zástupce jednotlivých odborových organisaci, vpetně 
těch Košicemi potlačených.Byl jsem pozván, jako někdejší 
Člen předsednictva Národního sdružení odborových organisaci 
(nár. dem.), stejně jako zástupci Československé obce dělnic
ké, křesťansko sociálních a dokonce i agrárních organisaci, 
Psibráni byli ovšem také nově příchozí z domova, jako na pr. 
čestný plukovník Rudé armády Handlíř, doma komunistický a pak 
soc.dem. odborář a nakonec i hodnostář nacisty vytvořeného 
NOUZ,jenž tedy kromě komunistické minulosti měl i minulost 
kolaborace s načitý. To všechno jsme pmJřhžáxi mu přehlédli. 
On sám ovšem nepřehlédl,že jsme nepatřili k národní fronte.

Se souhlasem všech jsem vypracoval program a organisační 
statut,který respektoval odlišnost politických názorů,Sotva 
však byl schválen, na nátlak Handlířův a generálních tajem
níků, rozhodla se tato organisace pokračotoat ve šlépějích 
lidové demokracie a odříci se demokracie a snášelivosti. 
Všichni,kdo nepatřili k soc.dem. nebo Československo socia
listické straně,byli jsme vyloučeni.V zájmu spravedlnosti 
musím doznat,Že tomu odporoval nejen Kosina, ale také taj. 
CÍfka, zastupující čs. soc.odboráře. Sdružení odborářských 
pracovníků přesídlilo po čase do Spojených států, kde vege
tuje, ale novým držitelům nešlo nikdy tak o členy, jako o 
razítko,jejž mohli používat pjfi svých nárocích někoho repre
sentovat.

“■dyž byla založena internacionála liberálních stran, za 
člena byla přijata- naprosto neliberální strana českosloven
ských socialistů a odmítnuta přihláška opravdově liberální 

skupiny.
O tom, jak se vyvinuly poměry v Pomocném výboru,mluvím 

na jiném místě.
Stejný osud potkal zástupce skupin, jež nekolaborovaly
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s komunisty v Národní fronte, v zakladané odbočce Evropského 
hnutí.V souladu s náladou v britské verejnosti založili jsme 
Evropské hnuti,jez bylo zprvu omezeno jen na zástupce t.zv. 
občanských stran, protože jak sociální demokraté, tak i čs. 
socialisté účast na této organisaci kategoricky odmítli.Když 
se však toho hnutí, jehož jednatelem byl agrárník dr.Linhart 
a jemuž se jjivní hmotné prostředky dostaly od skupiny národně 
demokratické, začalo uplatňovat, sociální demokraté a čs. so
cialisté vstoupili do organisace a hned na první schůzi,jíž 
byli přítomni,vyhodili z výboru národní demokraty, republiká
ny a živnostník^/.

Rozklad byl kvapně vnesen i do Syndikáku československých 
novinářů.Objevil se náhle prudký nával členů, z nichž převáž
ná většina neměla na členství nárok, ani kdyby jejich pxxkix 
přihláška byla posuzována měřítky mnohem mírnějšími a shoví
vavě jšími,než jaké stanovil československý zákon o služebním 
postavení redaktorů. Byli přijati lidé s velmi komunistickou 
minulostí,kteří se dostali kvapně do popředí.A tak,ac jsem 
organisaci obnovil a vypiplal, nepřijal jsem o volbách ani 
členství ve výboru a o několik let později z organisace vůbec 
vystoupil.

I jinak se projevoval podivný duch lidové demokracie mezi 
nově příchozími. Kol.František Klátil mne ujistil v pohnutém 
rozhovoru, v němž mi vytýkal mou "zaujatost“ proti dr.Benešovi 
a dr.Ripkovi,že se napříště bude zatýkat již na hranicích.To 
mu ani mně nevadilo,abychom zůstali po mnoho let až do jeho 
smrti v celkem přátelské korespondenci.Na jedné veřejné 
schůzi prohlásil jeden politisující mladý katolický kněz,že 
slovenskou otázku vyřešíme docela snadno.Na Slovensko se po
šlou tanky a bude to.Nebo v Paříži se zakládala organisace 
spisovatelů a jeden ze zakladatelů prohlásil,že je jediným 
členem výboru spisovatelské organisace das® z domova,který 
je v zahraničí, a proto se musí stát předsedou. Také se jim 
stal. Jinak o působnosti této organisace není mnoho známo.Sam 

o ní nevím nic, než že byla založena.
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Jeden mladý optimista, který v té dobé začal vypomáhat v 

Britském rozhlasu, usoudil,že všechny rozpory plynou jen z ne
dostatečné informovanosti.Svolal proto do domu ve Finchley 
Road, v němž většina hodnostářů schůzi, na niž jsem
měl podat vyklad o mezinárodní situaci a o vyhlídkách exilu v 
ní,stejne jako o nejúčelnějších metodách práce v cizím prostře
dí.Vyhovel jsem mu a vyložil, co se dělo v mezinárodní veřej
nosti od skončení války a jaká je nálada v zemích, jež rozhodu
jí v mezinárodních stycích.Varoval jsem je před ilusemi.Upozor

nil jsem je na to,že současné zanícení pro nás pohasne mnohem 
rychleji, než si dovedou predstaviti a že okolnost,že někdo 
je vhodným objektem pro sensační zprávu, neznamená,že noviny 
budou pokračovat v zájmu o ně$ a o jeho snahy a zejména,že ni
komu ani nenapadne doporučovat, aby veřejnost přinesla nějaké 
oběti pro svobodu naši,nebo kteréhokoliv jiného podmaněného 
národa, západ není ochoten se pro nás ,nebo pro jinou porobenou 
zemi, pohašteřit se Sovětském svazem, tím méně pak prinésti 
vážné oběti.Několik přívětivých ß>$K£jez jsme mohli vyslechnout, 

docela nic ne znamená. Dokud/ se nám nepodaří přesvědčit veřej
nost,že jde o její nejvlastnější zájmy a že přehlížením toho, 
co se stalo, připravují na sebe chomout, nikdo pro nás nehne 
prstem. Náš úkol bude těžký,těžší, než si mnozí z nás uvědomu
jí- a zde jsem prvně použil formulace, jíž jsem později tak 
často opakoval: před námi není sprint na 100 yardů,ale dlouhý 
a zdlouhavý překážkový běh přespolní.

hebyl jsem valně překvapen tím,že se tento můj výklad neset- 
kal se souhlasem. Musil jsem vyslechnout,ze jsem škodlivý ži
vel,který deprimuje a tím demoralisuje exil. Naše věc je na 
nej lepší cestě, všechno bude vyřízeno v náš prospěch a to ve 
velmi krátké době. ( To se také stalo- pokud šlo ovšem o 
hodnostáře-.přesídlili do Spojených států,kde se jim dostalo 
podpor a ilusí hodností.Mohli pak statečně válčit- & ta ko

ryta- mezi sebou. A když byli svorni, mohli potírat exilní 

pochybovače o jejich dokonalosti.)

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 967



14?
O vůdce bylo postaráno a o podvůdce také,i když v míře 

mnohem skcomnější. Ti zůstali do značné míry v Londýně, 
zmocnili se krajanských spolků a zasloužili se plně o naprostý 
rozklad exilu v Británii. Úkol něco konat připadl docela ji
ným skupinám»
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Pomocné výbory nástrojem hmotného nátlaku

Naivní iluse,že západní mocnosti něco podniknou proti komu
nistickému uchvácení síhsí plné moci v Československu, byly 
zklamaný.Zvolna, velmi zvolna počínalo se v exilu zahošřovat 
poznaní,že situace xsx naní tak růžová, jak se nové příchozím 
zdálo.Nicméně, alespoň po jedné stránce se dostalo exilním pří
chozím pomoci: lidem bez prístreší bylo potřebí poskytnout 
střechu nad hlavou a hladovícím bylo nutno dát potravu.Všude 
byly zřizovány pomocné instituce a protože v zemích,kam se do
stali uprchlíci, nebylo mnoho znalosti češtiny, byli správou 
těchto institucí pověřeni lidé z Československa.A byli to ovsem 
velikáni nového exilu,kteří zaujali čelná místa, i když pod 
hodně povrchní a ne právě důkladné kontrole místních činitelů.

Hlavní podíl na této humanitní činnosii^í .měli Američané. 
Bylo to pochopitelné.Jejich pásmo v Německu bylo přímo zapla
veno uprchlíky a německé úřady, jež nestačily náležité pečo
vat o vlastní lidi, byly nuceny se dožadovat pomoci, pro tyto 
nezvané a v mnoha případech jimi nevítané hosty. A Američané, 
stejně ovšem jako Britávé a jiní, z neznalosti věci si vyžáda
li pomoc lidí s titulem, získaným spoluprací s komunisty.A ti 
toho náležitě využili k svým politickým účelům. Velmi brzy 
začaly docházet stížnosti ze všech táborů,zejména ovšem těch 
v Německu,že podpory jsou jen pro stoupence stran, v Košicích 
komunisty povolených. Peníze, potraviny a visa k odcestování, 
to všechno bylo k disposici jen těm, kteří byli ochotni se 
klánět u vrbiček a uznávat dr.Petra Zenkla za nového neomylné
ho a nekritisovaného spasitele národa. Pan dr.Zenkl byl kdy
si náměstkem komunistického předsedy vlády Gottwalda, což byl 
zřejmě jeho největší a hlavní nárok na funkci nejpřednějšího 
odpůrce komunismu a totalitního vůdce československého exilu. 
Jeho výběr nejlépe charkterisuje výrok slovenského demokrata 
kmžaxmxa Kočvary, který slavnostně prohlásil na poradách, 
konaných ve Spojených státech:"Když nemáme Beneše, tak si ho 
uděláme".Udělali si jej v podobě dr.Petra Zenkla.
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Stížnosti na stranickost pomocných akcí nepřednáŠeli jen 
"reakcionáři", to jest lidé,kteří byli vždy proti komunismu a 
kteří soudili,že podpory mají být pro všechny,kteří toho po
třebují .Dokonce i sociální demokraté, partneři československých 
socialistů v tak zvaném marxistickém bloku tak zvaného socia
listického bloku v Národní frontě, vyčítali docela veřejně 
československým socialistům,že zneužívají podpor,určených 
pro všechny uprchlíky tím,že odpírají pomoc žiXxm jejich li
dem a všechno soustřeďují jen na své stoupence.

Nejproslujejším uprchlickým táborem,na který bylo nejvíce 
stížnostv, byl onen nazvaný "Valkať při samém Norimberku. 
Když jsem několik let po únorových událostech navštívil tento 
tábor, mohl jsem se na vlastní oči přesvědčit,že stížnosti 
uprchlíků jsou docela oprávněné,ač behem doby se poměry znač
ně zlepšily proti tomu, co bylo v prvních dobách.Ale i tak 
za mé návštěvy byl strach z teroru, panujícího v táboru tak 
značný,že se člověk doslechl jen Část toho, co se tam dělo. 
Nepotřeboval jsem ovšem jezdit do Německa,abych mohl poznat, 
jaká korupce a jaký teror panují v pomocných akcích.Mohl 
jsme to shlédnout docela pohodlně v Londýně samém.

Hned na počátku únorové akce byl členy československé sekce 
Britského rozhlasu zapožen první pomocný výbor pro Británii, 
který, kdyby se mu bylo podařilo zxkxxx získat dost prostřed
ků, byl by svou činnost rozšířil i na Německo a jiné země. 
Předsedou výboru byl zvolen dr.Macháček, za války úředník 
československého státního zřízení,který byl jedním z prvních 
nové příchozích.Dr.Macháček byl československý socialista, 
ale členové československé sekce Britkkého rozhlasu,kteří 
se podíleli na této akci, se nestarali o stranickou přísluš
nost.Ve výboru zasedal silně katolický dr.Přemysl Papírník a 
mezi lidovci a národními deisokraty kolísající Karel BruŠák, 
sociálně demokratický Josef Košina a moje národně demokratic
ká maličkost.Sehnali jsme první peníze- prvním dárcem byl 

dr.Lobkovic,který projížděl Londýnem- ne mnoho, ale byl to 
nadějný počátek,ale konec přišel velmi kvapne.Do Londýna se
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dostali generální tajemníci stran povolených Národní frontop., 
totiž Blažej Vilím za sociální demokraty, dr.Krajiná za 
československé socialisty,Klimek za lidovce, a dr.Kvetko,spolu 
s poverenníkem Stanislavem Bellušem, za slovenské demokraty. 
Presne dle národně frontových zvyků usoudili,že se všechnp# 
buduje shora a ne zdola. Ujali se vlády nati exilem.Na poradě, 
konané v bytě sociálního demokrata Leise, byli jsme všichni z 
výboru jednoduše vyhoštěni.Nikdo z nás nebyl členem nějaké 
instituce uznávané Národní frontou, nebyli jsme jí jmenováni 
a tak jsme neměli co pohledávat v nejaké pomocné akci.Soukro
má iniciativa a svobodná volba, to bylo něco co se nemohlo 
strpět.

Bylo to příznačné pro situaci, v níž se náhle ocitl exil, 
ale nepovažovali jsme to za tragické,protože jsme nemohli 
vedet,že se americká vláda, ve svém náladově přechodném,ale 
velmi povrchním protibolševickém zanícení, postaví docela roz
hodně na stranu komunisty odkopnutých spolupřipravovatelů toho, 
co se v Československu stalo.

V^Éritánii se ovšem objevila otázka co s Czechoslovak Trust 
Fund. Tento fond pro uprchlíky před nacismem byl po Mnichovu 
zřízen britskou vládou, většinou z peněz, jež měla českoslo
venská republika uloženy v Londýně. Tento fond- vyložil jsem 
to na jiném místě- byl sice oficiálně spravován různými po
slanci,byl však docela v rukou personálu a ve skutečnosti 
byl v rukou komunistů, z nichž nejaktivnějším byl pan Heřman 
Field. Tito komunističtí, veřejnosti neznámí, dirigenti 
fondu se o to zasloužili,aby se jejich péčí nedostal# do 
Británie z politických uprchlíků před Hitlerem nikdo,než 
komunista nebo německý sociální demokrat.Fond poskytoval ixx 
das podporu lidem pronásledovaným z rasových důvodů, sotva 
však kdy podpořil i nejmenší maličkostí někoho,kdo patřil k 
občanským stranám.Ti,kteří nepatrili k skupinám favorisova- 
ným Trust Fundem, se do Británie dostali jen pomocí jiných 
činitelů, nebo přišli po pádu Francie s československou armá
dou, dopravenou z oné zeme.Stranickost Trust Fund byla znama 
v Británii již před válkou a pod vedením pani Benjaminové z
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Leamington Spa,význačné# pracovnicí/ v ženském odboru Labour 
Party, byla zřízena jakási konkurence Trust Fund.Sešel jsem 
se s ni - jak jsem uvedl na jiném miste- prvně v Krakově a 
slysel od ní o nehospodářství a zaujatosti tohoto podniku a 
setkal jsem se s ní znova, když se naše armáda dostala do 
Leamington Spa.V zajmu spravedlnosti musím uvésti,že na korup
ci v Trust Fund neměli jeho oficiální představitelé,jmenovaní 
britskou vládou jiné viny,než že se o podnik nestarali a spo
kojili se tím,Že jej "representovali".

Konec války znamenal^ovšem konec pravidelné podpůrné čin
nosti Trust Fund.Uprchlíci se vrátili do Československa a ti, 
kteří zbyLuz v Británii, nalezli si obživu.Zbyly velmi značné 
nevyčerpané hmotne prostředky, včetně několika budov,kancelá
ře a úrednÍÄ'. Czechoslovak Trust Fund existoval blaženě bez 
práce a bez opatrovanou.Opatrovatelé, dobre placení, ovšem 
zůstali.

Docela pochopitelně byly hned po únorových událostech vy
vinovány snahy přimět Czechoslovak Trust Fund k tomu, aby ze 
svých značných a nevyčerpaných prostředků se ujal péče o 
československé uprchlíky před komunismem. Hodnostáři Trust 
FunfLde tomu bránili jak jen mohli.Zakládací listina mluvila 
o uprchlících před nacismem a proto nemohli se starat o uprchlí 
ky před komunismem.Ovšem, ani jim nenapadlo likvidovat fond a 
propustit britské zaměstnance, když už nebylo o koho se starat.

Dalo to mnoho práce, než se podařilo přimět vládu,aby roz- v
šírila agendu Fondu na uprchlíky před komunismem.A když se to 
stalo,ihned se odbornými poradci fondu stali lidé z řad česko
slovenských socialistů, delegovaní Pomocným výborem pro česko
slovenské uprchlíky, je^už po jeho "očištění" od původních 
zakladatelů, předsedal generál Miroslav (Neumann). Tento vý
bor, v němž zasedali jenom členové stran kdysi uznaných Národ
ní fDontou, docela samozřejmě podporoval jen lidi náležitě 
poslušné.

^etrvalo dlouho a Londýn byl plný pověstí o korupci a nepo- 
tismu v tomto výboru.Psal jsem o tom opětovně v "Národě",který 

jsem začal vydávat,ale nápAatfě jsem nepomohl.Dokazal jsem jen
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zvetšit svou neoblitou. V legionářské "Výzvě" jsem jednou otiskl 
výroční zprávu jedné složky tohoto výboru, z níž bylo patrno, 
že asi jedna desetina výdajů Šla na skutečné podpory,kdežto 
devět desetin prasklo na administrativní výdaje.

Nespokojenost v exilní veřejnosti byla tak veliká,že se 
nakonec objevila potřeba jí čelit. Byl jsem, trochu nečekaně 
vyzván, abych se stal členem výboru.Dostavil jsem se na schů
zi,byl velmi nevlídně přijat panem předsedou Miroslavem.Když 
jsem pak ^ádal, aby výboru a veřejnosti byly předloženy účty 
o hospodaření a vyvráceny tak povesti o neho^podářství a stra
níckosti,mé členství ve výboru okamžitě skončilo.Páni věděli 
dobře,proč mne tam nechtěli.

0 nepotismu a o korupci jsem toho slyšel mnoho,ale nehodlám 
zde uvádět o čem jsem slyšel.( 0 případu kol.PÍška jsem se 

zmínil již dříve a nemusím se tedy jím zabývat v této souvislos
ti.) Omezím se tedy jen na to, co vím/ z přímé a bezprostred
ní zkušenosti.

Velmi zajímavý byl případ blahobytného poslance lidové 
strany Fuška.(Poněvadž jsem s ním na čas udržoval přátelské 
styky, musím zde uvésti, jak jsem k němu přišel. Fušek uprchl 
do Švýcarska a psal mi,že se se mnou seznámil v Nezávislé 
jednotě československých legionářů, že byl poslancem živno
stenské strany a teprve po "osvobození" vstoupil do lidové 
strany a byl za ni poslancem.Žádal mne, abych pro něho a jeho 
rodinu opatřil vstupní visum do Británie. To jsem učinil a po 
příjezdu do Británie jsme se nejaký čas stýkali.Když zjistil, 
že mne již nepotřebuje, ochladl, ale to mne nijak nevzrušilo, 
protože to nebyl ani první ani poslední případ,kdy se něco 
takového stalo.Byl dokonce výjimkou v tom,ze když naše styky 
ustaly,alespoň nic nepřátelského proti mně- pokud ovšem vím- 
nepodnikal.)Fusek přicestoval do exilu s rodinou v ixxx 
luxusním automobilu a nikdy netrpěl nedostatkem hmotných 
prostředků.Stal se členem pomocného výboru a od něho dostal 
podporu,aby si mohl v Londýně zakoupit dům.Jakmile dům 
koupil, pronajal jej a odcestoval do Spojených statu,kde si
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jeden cas pôhraval s myšlenkou zalozit vlastní Živnostenskou 
stranu.Nemyslím,že bylo posláním Trust Fund financovat tako
vé věci.Ale pro poslance Národní fronty bylo ovšem měřítko 
jiné, než pro obyčejné lidi, jako na příklad pro bratry 
Schönbachy.

Tito dva někdejší majitelé továrny na kožené zboží našli 
si po svém příchodu do Londýna zaměstnání v jedné tamní továr
ně. Po case se rozhodli se osamostatnit, už proto,že měli potí

že s ostatními zaměstnanci podniku, v němž pracovali.Dopouště
li se,tehdy již pomalu neodpustitelného zločinu, Že totiž pra-

v

covali príliš pilně a používali svých znalostí k tomu, aby 
zvyšovali svůj a tím i celého podniku výkon. A to už tehdy 
britský personál nerad viděl. Trust Fund sliboval podporu 
£300 tem živnostníkům,kteří se chtěli osamostatnit.Bratří 
Schônbachové si tedy nalezli muže,který jim chtěl dělat proda
vače, získali příslib půjčky od jedné dámy z anglického oddě
lení Britského rozhlasu a hodlali, podle zdejšího zvyku,zalo
žit akciovou společnost s minimálhím kapitálem. K tomu potře- 
bovali ovšem jméno alespoň jednoho britského státního pří
slušníka jako člena správní rady.Jejich obchodní poradce i 
ona slečna z BBťse obrátili na mne- byl jsem tehdy již natu- 
ralisován- abych jim pomohl tím,že propůjčím jim své jmého. 
Poněvadž jsem je všechny znal jako slušné lidi a kromě toho, 
pokud šlo o Schönbachy, byli to staří národní demokraté, 
vyslovil jsem s tím souhlas.Sepsali jsme ujednání, podle ně
hož nebudu mít z podniku žádný příjem a že budu mít jen prá
vo kontrolovat jejich hospodářství,abych v případě jejich 
neúspěchu nebyl zapleten do nějakého řízení pro úpadek.

Po této dohodě se bratří Schônbachové obrátili na Trust 
Fund se Žádostí o příspěvek,který jim byl přislíben.Byli 
vŠak současně upozorněni na zákon, vyžadující, aby měli ales

poň jednoho britského občana ve správní radě. Funkcionář Po
mocného výboru jim nabídl,že jim jej opatří.Sdělili mu,ze si 
toho britského občana již opatřili a sdělili mu moje jméno. 
To stačilo,aby jim byla podpora odepřena.

^ebyl jsem tím osobně postižen.Spíše jsem měl pocit úlevy,
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že nebudu mít nic společného s obchodním podnikáním a že ne
budu nést odpovědnost za něco, co mne nezajímá a čemu nerozu
mím. Viděl jsem však znova, jak to vypadá v Pomocném výboru, 
vládnoucím Trust Fundem. Bratří Schonbachové tedy prodali 
zárodky svého chystaného podniku Fuskovi,který si získal na 
to potřebné xp prostředky od svých přátel v Pomocném výboru.

Oba odcestovali do Argentiny a po čase mi poslali fotografii 
svého tamního závodu.Zaměstnávali trndhyrnj tehdy již dvacet 
dělníků a žili si blahobytné, Kdyby byli zůstali v Británii, 
mohli poskytnout obživu několika našim lidem a mohli také 
ze svých přebytků poskytovat podporu Pomocnému výboru ,nebo 
některým jiným našim akcím.Ale peníze britské charity,spra
vované československými korupčníky, nebyly pro lidi,kteří se 
stýkali s oposičníkem.

Historie Czechoslovak Trust Fund a různých pomocných výbo
rů nebyla nikdy vypsána a jejich účt^/nebyly nikdy předlože
ny veřejnosti k prozkoumání.Bylo by na čase, aby se tohoto 
úkolu ujal někdo, kdo má přístup k dokladům.Nehodlám opa
kovat zde historky, jež jsem slyšel, ač nepochybuji,že jsou 
pravdivé.Omezil jsem se na to, o čem mohu mluvit z vlastního

* € Z z <přímého poznaní.
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Několik přechodných podniků

V prvních dnech po únorových událostech se u mne prihlási
lo několik mladých studentů z Československa,žijících v Lon
dýně. Někteří mne znali ze Sokola, jiní pak věděli o mně ze 
zpráv o obnovení xmnm činnosti Syndikátu československých 
novinářů, jež se objevily v tisku. Mezi nimi byl Zdeněk Václa
vák, syn mého starého přítele, inxanm továrníka Václavíka z 
Jilemnice,který byl v době před Mnichovem přesedou organisa
ce národně demokratické strany ve volebním kraji Mladá Bole
slav.0 něm vsak a o spolupráci s ním na jiném místě.Nejagil- 
nějším z nich a nejpodnikavějším byl Zdeněk Mastnílf,který 
dnes působí y československé sekci Britského rozhlasu a je 
snad nej známejší v exilu jako zakladatel a majitel knihkupec
tví Interpress,jež po dlouhou dobu bylo jediným dodavatelem 
českých knih, většinou získaných z nejrůznějších antikvariátů 
v Německu,kam po jejich zákazu v Československu zabloudily. 
Režim vyprodal v cizině ohromné množství knih, zabavených v 
československých knihkupectvích, ba dokonce i ve veřejných 
nebo úředních knihovnách.Je trochu humorné vidět na někte
rých knihách, tvořících mou knihovnu,že kdysi zdobily knihov
nu ministerstva zahraničí, nebo dokonce knihovnu Ústavu pro 
studium marxismu-rleninimsu. A Interpress, bez mé valfcé záslu
hy vznikl- u mně v bytě.

Můj byt se tehdy stal jaksi automaticky jedním ze středi
sek rodících se akcí. Byl to byl tehdy velmi malý a skromný- 
jako mnoho jiných jsem Žil v očekávání,že se jednoho dne vrá
tím do vlasti a nestaral jsem se valně o to^ získat pořádný 
byt.DŠti byly v pensionátních školách a doma se objevily jen 
pi^onesie.Ale byl jsem majitelem psacího stroje s českými li-

v Z Z
terami, mel jsem telefon a byla to proste stala adresa, na 
níž mohly chodit dopisy s libovolnými 4^ayí^adresáta.To umož

ňovalo,že návštěvníci si mohli nechat posílat dopisy i na 
fiktivní jména,což ovšem činilo za tehdejších londýnskych po
měrů ten byt mistem, kde se také mohly konat male porady o 
akcích,někdy uskutečnitelných a někdy docela beznadějných.
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Jednou z těchto akcí, jež tam vznikla a na nějaký čas 
se uskutečnila, bylo zřízení Mezinárodní studentské korespon
dence, jež navazovala styky se studentskými organisacemi v růz
ných zemích a také s jednotlivými československými studenty, 
roztroušenými po nejrůznejších místech.Na celé této akci byl 
ovšem můj podíl docela minimální.Mohl byth říci,že docela žád
ný,až na to ,že jsem o tom věděl a poskytl svou adresu,pro 
věc jsem docela nic nevykonal, všechno je zásluhou jen Zdeňka 
Mastníka a jeho spolupracovníků.Nemohu ani říci, jak dlouho 
se tato akce udržovala a kdy skončila a jak.

0 několik domů vedle mého bytu v Sutherland Avenue si za
koupil chatrný dům domek na dlul?.,který nikdy nebyl schopen 
řádně uplácet, jeden bývalý náš lete<&> jehož jméno jsem už dáv
no docela zapomněl,ač jsem s ním byl tehdy po hodně dlouho v 
pravidelném a přátelském/ styky. Pamatuji si toliko,že mel 
doktorát,nevím ovšem čeho a že se politicky hlásil k republikán
ské straně čs.venkova.Od něho jsem získal adresy některých ji
ných příslušníků této strany,žijících v exilu, s nimiž jsem 
později navázal styky.V jeho domku jsme občas konali- za 
přítomnosti některých studentu- ruzne porady o akcích,jez jsme 
hodlali společně podniknout.Bylo zde několik mladíků z rodin 

národně demokratických,kteří se později stali základem národ
ně demokratické straby v zahraničí. (Pamatuji si jména Višňák, 
který pak přesídlil do Spojených států a Válek,který přesídlil 
do Kanady.) Dostali jsme se až tak daleko,že jsme měli poradu 
s našimi republikánskými přáteli a založili jakousi koalici 
národně demokraticko-republikánskou.Na neštěstí to zůstalo 
jen na papíře,protože realisování celého podniku narazilo nelmi 
brzy na různé přímo nepřekonatelné potíže.Teprve o hodně pozd- 
ději se za přítomnosti republikánského tajemníka Srba a někdej
šího slovenského konsula inž.Harmince uskutečnil na krátký 
čas tento projekt,aby zase usnul, tentokráte zasahem vedeni 
republikánské strany v zahraničí.

V Londýně vznikly během času dve další agrární skupiny.
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Jednou z nich byla ta,kterou zřídil dr.Ladislav Feierabend, 
ministr financí čs.zahraniční vlády za války,který po pří
chodu do exilu začal budovat vlastní republikánskou stranu pro
ti te, jíž v Paříži ustavil a pak do Spojených států přenesl 
Svehlův zet dr. Černý.Se skupinou dr.Feierabends jsem neměl 
žádných styků a Kxmxyx nemyšlím,že jsem někoho z ní znal,ale 
s dr.Feierabendem samým jsem měl delší rozhovor.Radil jsem mu 
při této příležitosti,aby upustil od tříštění republikánské 
strany a zapojil se na tu,jíž bylo nesporně nutno uznat za 
oficiální pokračování strany z domova.Úspěchu jsem s tím ovšem 
neměl.

Druhou agrární skupinou v Londýne, z níž jsem také nikoho 
neznal, kromě jejího zakladatele dr.Svobody,neuznával ani dr. 
FeiercK^öuet, ani moji přátelé z původní skupiny.Aby byl vyřešen 

tento problém tří agrárních organisací v jednom místě, přibyl 
do Londýna tajemník Hrabík- s nímž jsem se spřátelil o mnoho 
let později a který se po smrti dr.Černého stal předsedou 
zahraniční organisace republikánské strany.Jeho úkolem bylo 
rozhodnout,kterou z těchto skupin oficiální vedení strany uzná» 
Sešel jsem se s n-ú^tehdy prvně v živote a doporučoval mu 

skupinu uznání skupiny Srb-Harminc, ale Hrabík- nebo snad dr. 
Černý- dal přednost skupině, vedené dr.Svobodou a litoval pak 
toho, jako ostatně každý, kdo tomuto pánu kdy podal ruku a 
vůbec xffixxmMáunmxažmäimmmm s ním vyměnil několik slov, sám jsem 
s ním měl hodně nepříjemných zkušenosti ze sokolského hnutí. 
Co se s ním stalo nevím a celkem mne to ani trochu nezajímá.

Předběhl jsem ovšem ve svém líčení událostem.Na oné první 
pořade, na níž jsme sjednali spolupráci mezi zárodkem národ
ní demokracie v exilu a zárodskem republikánské strany,jsme 
se rozhodli založit také společnou organisaci, jež se měla 
stát pojítkem všeho exilu, totiž zahraniční organisaci Nezá
vislé jednoty československých legionářů a Kruhu
jejich přátel.I to však bylo děcko mrtvě narozené.Hlavní pří
činou toho bylo,že exil, odmítající pokračování v Národní 
frontě i v zahraničí, byl dosud příliš nepočetný,aby mohl 
unésti nové organisace vejvětším počtu.Stačil stěží na jejich
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minimální počet.Teprve o hodně později, když došlo v londýn
ske jednote^ Československé obce legionářské k rozkolu,na 
nemz jsem neměl žádného podílu, už proto ne,ze jsem nikdy ne
byl členem teto organisace, se tento pokus zdařil v podobě 
Československé legie v exilu.Zde jsem však přišel k organisaci, 
jejíž základy položili jiní.Působení této organisace a její 
osudy patří ovšem do dob mnohem pozdějších.

Positivním ziskem z těchto pokusů bylo,že jsem získal, 
hlavně ovšem od studentské organisace, pro vlastní akce sluš
ný počet adres jednotlivců i různých skuüin v mnoha zemích. 
Asi měsíc po únorových událostech jsem založil cyklostilovaný 
měsíčník "Národ" a mohl jsem těchto adres použít k tomu,abych 
rozeslal jednotlivá čísla na všechny adresy, jež mi byly dány 
k disposici.Protože jsem náklady na vydávání a rozesílání 
hradil ze svého,podnik nestál na obchodní základně a většina 
nákladu byla posílána zdarma. Nahromadil jsem tak ve velmi 

krátkém pase několik set adres a to nejen pro list,ale take 
pro všechny akce v Londýně i v Británii podnikané.Byl to 
adresář "Národa",který nejen umožnil zřízení národně demokra
tické skupiny v exilu,ale také její kvapné rozšíření v něko
lika zemích. Bylo až překvapující, jak se národně demokratic- 
ka skupina stala jednou z nejpocetnejsich a nejaktivnejsich 
skupin exilu vůbec.V prvních letech po únoru jí mohly konkuro
vat jen krajanské organisace ve Spojených státech,ač ovšem 

Rada svobodného Československa mela k disposici mnohem znač
nější prostředky.

Pomalu se na čas probudila londýnská tělocvičná jednota 
Sokol. Hlavní zásluhu na tom měl její přestárlý již,ale pro 
náyodní a sokolskou věc horoucně zanícený zakladatel Josef 
Kučera, nyní také již dávno zesnulý a v nevděčném exilním 
prostředí pochopitelně docela zapomenutý.Protože byla bez 
schopných pracovníků,jmiinxjichž se sama nerozmyslně během 
času zbavila,byl jsem znova povolán k činnosti. Stal jsem 
se zase členem výboru,ale bylo to ovšem toliko na krátký 
čas.Do jednoty začaly zase kvapně pronikat rušivé stranicko
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politické vlivy. Mel jsem však přece jen příležitost navrh
nout výboru formální usnesení,že spolupráce s komunistickým 
režimem ve vlasti je neslučitelná s členstvím v Sokole.Na
razil jsem na prudký odpor a výbor, stejně jako členská 
schůze zamítli můj návrh.Mohl jsem ovšem opakovat tento ná
vrh na výroční valné hromadě, jíž byla přítomna také posled
ní náčelnice ÖOS sestra Provazníkové,jež v tu dobu přibyla na 
krátký čas do Londýna, než se odebrala do Spojených států. 
Po rozhořčené rozpravě se nám podařilo toto usnesení prosadit.

Má činnost v londýnské jednotě neměla dlouhého trvání.Po 
zastupitelských úřadech republiky ovládli jednotu fanatičtí 
stoupenci dr.Beneše,kteří každé slovo kritiky této jejich 
modly považovali za hanebný zločin proti národu a státu.K 
modloslužbě jsem neměl nejmenší chuti. Stáhl jsem se znova 
z činnosti a zůstal prostým členem, který se do ničeho nepletl, 

už proto ne,že jsem měl jiné práce nad hlavu.Teprve když do
šlo k roztržce v jednotě, jež způsobila,že z jednoty odešli 
i tak staří Mohykáni jako Josef Kučera, jeden zmístopředse- 
dů a náčelník, o ostatních členech ani nemluvě, odešel jsem 
s nimi.Na roztržce samé jsem neměl iniciativního podílu- 
dozveděl jsem se o ní od jejích iniciátorů a společně s nimi 
jsem se účastnil založení nové jednoty "Tyrš a Pugner'*1', v níž 
jsem odmítl všechny jiné funkce, kromě úřadu vzdělavatele.Ve 
výboru jednoty jsem zasedal až do jejího zániku,který take 
ukazuje, jak kvapně zmizely všechny stopjř po sokolském du
chu z exilní veřejnosti.

de snad na čase říci něco o osudu ostatních sokolských 
jednot v Británii.Ty,jeŽ byly založeny při armádě a letec
kých oddílech,zanikly pochopitelně při konci války odchodem 
čs.armády do vlasti, zůstávala zde velmi čilá a na zevních 
okolnostech nezávislá jednota v ftíMury, jež byla za války 
vlastně nejčilejší ze všecft jednot.Na neštěstí, tato jedno
ta, složená výhradně ze zaměstnanců firmy Bařa a jejich ro
din, byla naprosto závislá na této firmě.Brzy po pochybném 
osvobození zastavila činnost a byla pak i rozpuštěna .Pirma
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Baša toužila, pochopitelně, získat nazpět mateřskou svou 
továrnu ve Zlíně a doufala,že když se přikrčí, dostane oprav
du Zlín,ač již od samého počátku bylo zřejmé,že již v poko- 
šickém režimu je odzvoněno soukromému podnikání v Českosloven
sku. Vyhýbání se konfliktu s režimem bylo zbytečnou zbabělostí. 
Zlín nedostali, exil však značně poškodili,ač nekterym osob
nostem exilu poskytla tato firma větší či menší hmotnou pod
poru. Nicméně, kapitulace byla zbytečná.
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163 
Mezinárodní novinářská akce

Ód samého počátku svého zahraničního působení jsem se 
snažil zapojit naše hnutí do většího mezinárodního rámce.Mel 
jsem vždy velmi vážné pochybnosti o eeeíi ochotě západní ve
řejnosti a zejména jejich vlád učiniti něco pro nás a pro 
všechny ostatní národy stejně postižené. Pro blažené obyva
tele svobodného světa válka skončila a všechno bude nadále v 
nejlepším pořádku.všechny stížnosti, jež se čas od času ru
šivě ozývají,přicházejí od zlovolných kazimírů, xmxmkýEhxinEakiH 
mEmEmážžm většinou zavilých^reakcionář^z'. A konečně,i kdyby 
snad nekde opravdu nebylo všechno takové, jak ^y to mělo bý- 
ti,od toho jsou jiní,aby přinesli nějaké oběti.A ostatně, 
ti kontinentálci stejně ještě nedozráli k životu ve svobodě 
a demokracii.Na jednu nesmělou výčitku svědomí se nalezly 
vždy četné chlácholivé omluvy.

Síly jedné, ne právě početné a hodně nesvorné emigrace ne
mohly stačit vyvrátit'všechny pošetilé a sobecké iluse,vště
pované svobodným národům jejich státníky, politiky a publi
cisty.Nebyly by bývaly postačitelné ani v tom případě,že by 
ta emigrace byla mnohem početnější, jednotnější a výkonněj
ší, než byla ta naše. Považoval jsem proto za naprosto nezbyt
né začlenit každou naši akci do akcí ostatních národních sku
pin ze zemí Sovětským svazem podmaněných.Z důvodů docela po
chopitelných jsme vždy pri tom myslil na součinnost s Poláky.
Mezi všemi emigracemi měli postavení zrovna velmocenské.Mě

li v zahraničí svou legální vládu, i když mnoha mocnostmi 
skandálním způsobem opuštěnou a oduznanou.Ale pro Poláky 
byla tato vláda dosud nespornou autoritou, jejíž existence 
zabránila tříštění tak mocnému, jaké postihlo ostatní exil
ní skupiny a především naši. Z dřívějška měli dobře zapraco
vaný a dobře organisovaný aparát,osvědčené pracovníky,značné 
hmotné prostředky a docela pochopitelněi jedinečne osobni a 
politické styky s význačnými osobnostmi v mnoha zemích sveta.
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Ze všech akcí jsem považoval akci tiskovou za nejdůleži

tější a nam nejprístupnější.Proto jsem také povazoval za na
prostou nezbytnost součinnost novinářů všech exilních národů.
Když jsem obnovil Syndikát československých novinářů v zahra
ničí, snažil jsem se ihned navázat také styky s polskou novi
nářskou organisaci, jejímž sídlem byl Londýn,který až po ny
nější dobu zůstává střediskem polských národních snah. Mezi 
polskými novináři jsem měl od samého počátku svého pobytu v 
zahraničí značný počet známých, ba dokonce i opravdových přá
tel.V tu dobu to byl především Anthony Dargas,redaktor "Conti
nental News Service", do níž jsem pravidelně přispíval. Dále 
zde byli bratří Boleslaw a Kazimirz Wierzbianski, dr.Bzowiecki 
a jiní,jejichž jména mi během let vypadla z paměti.A byl zde 
také někdejší úředník ministerstva zahraničí Slawinski, muž 
názorů hodně fantastických,ale vždy ochotný nám ve všem pomm- 
ci.Narazil jsem na něho již v Polsku,kde byl polskými úřady 
dmiffigmxáit nějak delegován, aby byl jakýmsi pojítkem mezi naši 
legií a polskými úřady. Za těchto okolností mi nedalo mnoho 
práce navázat styky s polskou novinářskou organisaci, jejímž 
předsedo^ byl tehdy Boleslaw Wierzbianski.

V prvních dobách po skončení války podléhali ovšem také 
Poláci a dokonce i jejich novináři mnohým hodně naivním ilusím, 
že přes všechno, co se stalo, alespoň je nenechá západ docela 
na holičkách. Na ostatní exily se dívali poněkud s patra a ne
chtěli věřit, že nakonec nebudou na tom o nic lépe, než ti 
ostatní. Poznání tvrdých skutečností se i u nich zahošřovalo 
postupně a v některých případech hodně pomalu.Nedivme se tomu 
přílišně. Ani naši lidé,kteří přicházeli do exilu po událostech 
z února 1948 nebyli velmi dlouho schopni pochopit záludnost 
západnich veřejných činitelů a pomatenost veřejnosti jimi po
blouzněné .Někteří to přece nepochopili ani po M&ŕnež čtvrt 

století pobytu v exilu.
Nicméně oficiální a přátelské styky mezi oběma organisace- 

mi byly naváaány a tak jsem mohl přijít s návrhem,abychom 
společně založili Mezinárodní federaci novinářů z podmaněných
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164* 
zemi.Zde jsme vsak narazili na jednu velmi vážnou prekážku. 
Tehdy ještě existovala Mezinárodní federace novinářská, jež 
byla rozvracena válkou,ale kterou jsme za války obnovili v Lon
dýně. Té tehdy dominovala britská National Union of
Journalist-ijř. My i Poláci jsme byli zakládajícími Členy xmímx 
této organisace,ale naše budoucnost v ní. byla víc než nejistá.
Federace přeložila ihned po válce své sídlo do Prahy a naše 

místo v ní zaujal Národní svaz novinářů, docela pod komunistic
kým vedením. Také celá federace zaplavala kvapně do komunistic

kých vod a pro nekomunisty a dokonce odpůrce komunismu v ní ne
bylo již místa.0 jedné její schůzi, jednající o této věci,jíž 
jsem se mohl ještě účastnit jako oficiální zástupce českoslo
venských novinářů, referuji v předchozím svazku.

Polští kolegové lpěli na svém členství v této federaci a 
odmítali věřit,že z ní budou jednoho dne vykopnuti.Zdálo se jim 
neuvěřitelným, že by mohli býti tzyloučeni z exikx organisace, 
jejíhož založení se činně zúčastnili. Betoii se toho ovšem.Na 
jedné schůzi této organisace byli z ní slavnostně vyhoštěni a 
jejich místo zaujala komunisty již plně ovládaná organisace z 
Polska. Dokud se tak nestalo, nehodlali nám v tomto směru po
moci.Pak ale přišel čas,kdy viděli,že ani pro ne nejsou výjim
ky. Pak jsme se dostali k tomu,že jsme jednoho dne mohli 
svolat ustavující schůzi této nové exilní Mezinárodní fede
race. Podařilo se nám získat několik význačných osobností 
britského veřejného a novinářského života k účasti na schůzi, 
na níž byla formálně ustavena tato nové federace.Mluvili na 
ní m.j. konservativní poslanec a později i ministerský před
seda Harold Macmillan a také jeden z nejpřednějších britských 
novinářů Malcolm Muggeridge.Federace zvolila výbor,složený 
ze zástupců členských organisací. Byl jsem také po nějaký 
Čas jeho členem, ale mnoho jsem nevykonal.Federace se usídlila 
ve vlastních místnostech v budově na Bayswateru,najatých za 
války polskou vládou. 2Jde byl také její oficiální sekretariát, 
jemuž, pochopitelně, dominovali Poláci.

Za dobu své působnosti vydala Federace několik informativ-
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nich drobných publikaci.usobne jsem se zúčastnil prací na in
formativním letáku,jejž náš Syndikát vydal společně s polskou 
novinářskou organisaci. (Na jedné straně byl text náš, mnou 
koncipovaný, na druhé text psix Poláků. Nevím ovšem dnes,bylo-li 
to psáno anglicky nebo francouzský.) Tento projev byl rozhozen 
na jakési poradě Organisace Spojených národů, konané ve Švý
carsku, patrně v ženevě.

0 další činnosti Federace nemohu mnoho říci.Podnikavým pol
ským pracovníkům se totiž podařilo získat celkem značné pro
středky- podle doslechu ze Spojených států, jež v té době po 
této stránce ani trochu neskrblily. Tento úspěch znamenal také 
konec mé přímé působnosti v celé organisaci,protože se k 
činnosti a k funkcím začali kvapne tlacitjlidé,kteří až dosud 
k veškerému počínání přihlíželi celkem netečně. Jakmile se 
však objevily peníze, byl u mnoha lidí vzbuzeni zájem obdivuhod
ný velmi živý. V Syndikátu a v jeho zastoupení i ve Federaci 
se vsunuli do popředí dr.Papírník a dr.Markovič.Nepřekážel 
jsem tomu.Mtplím,že jsem se zde dopustil chyby, ale byla to 
chyba, jíž jsem v exilu ( a ostatně již i doma) tak často o- 
pakoval. Pokrčil jsem nad nově objevenou horlivostí rameny , 
přenechal jsem funkce jiným,kteří o ně stáli.Nebylo ro z ura- , 
žene ješitnosti.Spise z nechuti k organisacni činnosti a oo&fe- 
he odporu zápasit o funkce,o něž jsem nestál.Ne ze skromnosti, 
ale proto,že mé aspirace a má ctižádost jdou docela jiným 
směrem, totiž novinářským a publicistickým. V BBC jsem měl 
plat, zcela postačující mým potřebám a hodně práce, jež mi vy
hovovala víc , než co jiného.Kromě toho jsem byl postupně vždy 
více zapražen do činnosti v národně demokratických akcích,psal 
do různých časopisů a s klidem jsem tedy přenechal jiným 
schůzování,jehož jsem se účastnil vždy jen když toho byla krad
ní potřeba.Měl jsem ovšem od samého počátku jakési pochybnosti

v 
o vhodnosti obou našich zástupců,ale spolehl jsem se poněkud 
pošetile na to,že zástupci ostatních národních skupin budou 

míti více rozumu a smyslu pro zájmy novinářského stavu a exil- 
ní snažení vůbec.
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Hako v Syndikátu, tak ±x i v Mezinárodní federaci jsem se 
postupne stahl do ústraní a sledoval jejich činnost jen jaká 
prostý člen.Nemohu tvrdit,že Federace zahálela,ač o míre její 
Činnosti a o leckteré akci, jíž podnikla, jsem měl a dosud 
mám poněkud odchylné názory.Patrně bych byl postupoval ve 
funkci jinak, ale stejně bych nebyl diktátorem a odpovědnost 
je na těch,kteří Federaci ( a také Syndikát) vedli. Je také 
docela možné a snad pravděpodobné,že i kdybych si byl udržel 
funkce, nebylo by vždy šlo po mém rozumu. Stejně by ovsem vý
sledky nebyly nijak zázračné- doba tomu nepřála.

jednoho dne se vyčerpaly fondy federace.Dotace byly zasta

veny.Nevím jak a proč. Federace se ovsem nerozešla.Ztratila 
toliko rázem několik svých vůdčích činovníků,kteří ztratili 
zájem, když tu nebylo již peněz.Po několika letech jsem byl 
zase pazván na iéŠii.i'ederace měla již zbrusu nový výbor,kte

rý však usoudil,že aefnedá mnoho dělat. NepOVazOval jsem za 
vhodné pxxik přicházet s kritikou a rušivými návrhy.Spokojil 
jsem se s tím,Že jsem zaplatil členský příspěvek a prijal J»- 
g-SkHaľáaa s fotografií .Federace dosud nepochybně existuje- 
nekdo má jistě její dopisní papíry a razítko-ale jinak není 
o ní ani slyšet,jako není slyšet ani o Syndikátu novinářů. 
Ani to nepřekvapí.V exilu jsem učinil jedno bolestné sice,ale 
zajímavé poznání: bez peněz se těžko pracuje, ale jakmile se 
objeví peníze, je obvykle konec s prací a začne zápas o funkce 
který všechno zastíní.A když ty peníze zmizí, je také po sxkx 
organisaci.Není snad jediné exilní akce, v níž by se tato sku
tečnost znova a znova neprojevovala.
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Vznik československé národní demokracie v exilu

Vždy zřetelněji se projevující nevraživost zahraniční vlá
dy a celého režimu proti národní demokracii a všem ostatním 
občanským stranám, byla již za války příčinou,že se přátelské 
schůzky v kavárnách v Leamington Spa začaly zabývat vŽdy více 
otázkou politického utváření Československé republiky po je
jím osvobození.Dosud nebyl u nikoho úmysl vnášet do armády 
poíitiku.Všichni jsme byli v uniformě a nikdo z nás nechtěl 
měnit nit na nepolitičnosti branných sil republiky v zahrani
čí. Ale všichni jsme měli obavy z toho, cp přijde a uvažovali 
jsme o tom co počíti, aby se tomu čelilo včas.Vázáni vojenskou 
kázní nemohli jsme více, než trudně uvažovat o tom,že i®nxt® 
tento odboj vypadá docela jinak, než jak jsme si představovali, 
když jsme se k němu přidávali a než jeho vůdcové slavnostně 
slibovali.

Když jsem byl propuštěn z vojenské služby a povolán do 
Londýna, obrátili se na mne někteří příslušníci národně demo
kratické strany, dosud v uniformě, abych něco podnikl,protože 
jsem jediný z nich, kdo již nepodléhá vojenské kázni.K své 
hanbě musím doznat,že jsem situaci viděl špatně.Napsal jsem 
obežník, v němž jsem vyložil přátelům, že jakkoliv je situace 
pro nás zlá, není tak zlá, aby byla beznadějná, žádná polévka 
se nejí tak horká, jak je uvařena a nakonec to bude národ, 
který ve svobodných volbách rozhodne o tom, jak se bude repub
lika vyvíjet.Snad nám bude jen ku prospěchu, nejsme-li zastou
peni ve vládě a Státní radě a neponeseme-li před národem od
povědnost za to, co se v zahraničí dělo.Je potřebí mít trpě
livost , zatnout zuby a připravit se na diskusi, k níž bude mu
sit dojít. Zde nemůžeme nic dokázat, nemůžeme porazit sve od
půrce volbami.Proto, počkejme.( Mám dosud kopii tohoto pro
jevu,který snad dokazuje, jak jsem b^l oddán jednotě zahra
niční akce, ale také, jak málo jsem dosud znal panstvo u moci.)

To ovšem neznamená,že jsem docela zahalel.Účastnil jsem 
se práxce v londýnském Sokolu, v Syndikátu novinářů,kde jsem 
se snažil získat jeho souhlas k vypracovaní návrhu na novou 
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upravu tiskových zákonů, jež by zajistila naprostou svobodu 
tisku, v poradním sboru pro otázky hospodářské pji minister
stvu obchodu,průmyslu a živností a hospodářské obnovy a ko- 
necne styky s jinoMarodnimi organisacemi, zejména s Poláky. 
Ale byl jsem docela rozhodně proti každému pokusu obnovovat 
v zahraničí národní demokracii, i když během války se pomalu 
všechny ostatní strany rekonstruovaly.Kromě mé nechuti k stra 
nickému tříštění zde byla ještě jedna úvaha: nikdo z naší sku 
piny neměl ve strane postavení tak význačné, aby byl opráv
něn se vyhlásit za představitele strany.Nesoudil jsem,že na
dešla již chvíle, kdy osoby méně významné ve straně, nebo v 
ní docela bez významu, mohou vžiti na sebe její zastoupení. 
Zejména pak jsem nehodlal býti tím, kdo bude mluvit jménem 
strany.Byl jsem ochoten pro ni pracovat jako novinář,ale ne
byl jsem ochoten vystupovat jako organisační nebo dokonce 
representativní funkcionář strany a velmi jsem se obával,že 
by na mne mohla spadnout tato úloha.

Když odcestovala zahraniční vláda do Československa, kolí
sal jsem mezi zapojením se na Český Národní výbor generála 
Prchaly a mezi prací na vlastní pěst.Dlouho jsem dával před
nost Prchalové akci,protože toto řešení, kromě hmotných vý
hod a jiných možností, bylo by mne zbavilo nepříjemné prá
ce organisační a umožnilo mi věnovat se vlastní novinářské 
a publicistické práci.V tomto smeru jsem vždy dával přednost 
zásadě,že švec má zůstat u svého kopyta.Požadoval jsem ovšem, 
aby se Národní výbor změnil v koalici politických směrů,při 
čemž jsem více myslil na ideologii než na organisace.Byl 
jsem ochoten do Národního výboru vstoupit jako zástupce ná
rodní demokracie ve vlasti, aniž bych si byl činil nějaký 
nárok na to, být představitelem hlavním, nebo dokonce jediným 

Na jiném místě jsem již vyložil, jak se k tomu stavěl 
Český Národní výbor, čímž mi byla účast znemožněna.Byl jsem 
tedy nucen rozhodnout se pracovat na vlastní pěst a až najto, 
že jsem musil ze svých dosud velmi skromných a hodně nepravi
delných prostředků akci sám financovat a vykonávat při tom 
mnoho manuální práce, nebyl jsem tím valne zarmoucen.K čistě 
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publicistické práci v zájmu zásad strany jsem stranu nepotře
boval, ač aimxtay±Bi by mi bylo hodně pomohlo*mít nějaké pověře
ní nebo XHzxxk® alespoň razítko. Snad jsem byl pošetilý,že 
jsem si razítko s jménem nějaké pomyslné organisace nepořídil. 
Nemiloval jsem však nikdy předstírání něčeho, co ve skutečnosti 
neexistovalo.

V
A tak až do príchodu nové emigrace po válce a zejména po 

únorových událostech jsem docela vystačil s prací na vlastní 
pěst a s vytvořením "Czech National Liberal Information Ser
vice" v jejích velmi skromných rozměrech.Vstoupil jsem do
Britské liberální strany a účastnil se schůzek ve dvou jejích 
diskusních klubech a nemohu si stěžovat na to,že bych byl zde

v
nějak nevlídně přijímán.Po několika měsících jsem však ze 
strany a jejích klubů vystoupil,když jsem poznal,Že se česko
slovenská a britská představa liberalismu velmi podstatně od 
sebe lisí.

Příchod poúnorové emigrace změnil ovšem podstatně situaci. 
V prvních dnech se ovšem zdálo,že budeme moci vytvořit jednot
nou organisaci demokratické emigrace a že se nebudeme musit 
zabývat stranickou politikou.Ale hned první političtí mata
doři mezi námi, ministři ve vládách, v nichž zasedali a smer
nice udávali komunisté, partneři komunistů v socialistickém 
bloku a v marxistickém bloku a v Národní frontě a dokonce i 
muži, kteří sami podepsali Košickou deklaraci, přišli s pro
gramem, dokazujícím,že jsou docela nepoučitelní tím,co se 
stalo. Košická deklarace s omezením občanských a politických 
práv, jako s potlačením občanských politických stran, byla 
pro ně »ecí nedotknutelnou.Nebyli ochotni se jí odříci,ale 
od první chvíle se snažili vytvořit vlastní stranické orga
nisace a sdružit je v jakousi novou Národní fronťu, bez komu- 
nistů sice, ale s komunistickými mravy.0 tom vsak v jiné 
souvislosti.

Jakmile se organisovaly strany Národní fronty, bylo potře
bí organisovat strany Národní frontou potlačené.Organisovali 
se agrárníci a živnostníci, bylo tedy nutno, aby se organi- 
sovala také národní demokracie.Nadešel čas, kdy podle starého
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vojenského zvyku,když není velitelů, vezme vec na povel ten,

r < v vkdo se cítí schopen pokračovat v boji. Učinil jsem tak,pro
tože skupina mladých studentů, kteří docházeli ke mně a byli 
z národně demokratických rodin, na mne naléhala, abych něco 
podnikl.A z uprchlických táborů v Nemecku, kde se ocitlo ně
kolik mých přátel z vojenské služby, docházely zprávy dopisy 
ve stejném smyslu.Založil jsem proto zahraniční representaci 
národní demokracie.

Doufal jsem ovšem, že tato representace zůstane hodně dlou
ho omezena jen na hrstku lidí, dokud se do zahraničí nedosta
ne někdo, komu bych mohl s klidným svědomím přenechat stranic
ko politickou akci a věnovat se xáizzxž nadále výlučně práci 
publicistické. Nicméně, dvě okolnosti způsobily,že jsem byl 
nucen změnit své původní stanovisko.Na jedné straně skupiny 
Národní fronty pokračovaly ve svých košických mravech.Nejen 
že budovaly horečně své organisace mezi uprchlíky,ale uplat
ňovaly striktně praksi Národní fronty doma.Hned za úmmmmmm 
únorových událostí založili jsme v BBC, dr.Papírník, Josef Ko
sina, dr.Macháček, Karel Brušák a já Pomocný výbor pro uprchlí
ky a získali pro tento výbor první malé částky.Ale jakmile 
přibyli včerejší spolupracovník^ komunistů do zahraničí, již 
nás z tohoto výboru všechny vyhodili.A v jiných místech tomu 
nebylo jinak.A prostředků, získaných na podporu uprchlíků se 
ihned použilo ku kupování duší a hospodářskému nátlaku proti 
těm, kteří nebyli ochotni se hrbit pred nimi,kteří přivodili 
novou katastrofu republiky.

Za této situace na mne vykonávali nátlak mladí přátele,kte
ří se seskupili kolem mne a své Mezinárodní studentské kores
pondence, jež používala mé bytové adresy. A časopis "Národ", 
jejž jsem začal hned měsíc po únorových událostech vydávat 
jako list demokratický, bez přímého stranického zabarvení, 
vzbudil ihned značný ohlas v uprchlických táborech a odtud 
se mi začali hlásit první členové národní demokracie.Musil 
jsem tedy s těžkým srdcem začít s organisováním "hromadné" 
organisace nejen ve Velké Británii,ale i v Německu,Itálii, 
Francii a jinde.Najednou, k mému překvapení a k sve krajní
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nelibosti jsem se stal vůdcem a předsedou politické strany, 
jejímž jsem do svého odchodu do zahraničí byl členem hodně 
nepravoverným a rozhodně docela netečným, pokud se týče orga- 
nisační práce. Utěšoval jsem se vsak nadějí,že jednoho dne 
přece jen přijde některý z organisačních a politických pracov
níků strany, aby se ujal práce, jíž jsem vzal na sebe jen z 
pocitu odpovědnosti a protože tu prostě nebylo nikoho, komu 
bych ji mohl vnutit.

Tato naděje byla však zklamána.Nikdo z domova nepřišel. 
Pravda, poměrně bfczy se objevili kandidáti vůdcovství jakmi
le se organisace tak rozrostla,že mohla dáwat ctižádostivcům 
naději na úřady, když ne doma, tedy alespoň v zahraničí a 
když mohla nuly povýšit na cifry.Na neštěstí tito xmižmamá 
kandidáti vůdcovství myslili jen na funkce a ne na službu.A 
tak jsem byl nucen k svému velikému zármutku odmítnout jejich 
nároky a návdavkem ku vší práci se zabývat ještě
vnitrostranickými spory.Znechucen těmito spory jsem jednoho 
dneí se všeho vzdal. Strana se kvapně rozštěpila a zanikla. 
Zřejmě jsem pochybil- byl jsem si toho vědom hned ve chvíli, 
kdy jsem se rozhodl odejít do ústraní, ale jako v jiných pří
padech, tak i zde jsem nemohl překonat svůj vrozený odpor zá
pasit o něco , co vypadalo jako můj zájem, jako má touha ucho
vat si funci.Protože jsem nikdy nestál a proto ani nebojoval 

o nějaké funkce, pokud neměly přímý a bezprostřední vztah k 
mé novinářské činnosti, učinil jsem tuto chybu v plném vědo
mí, že jednám chybně.
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Rozkvět i rozklad národní demokracie v exilu

Uvedl jsem již,že to byla skupina mladých studentů,kteří pucházeli z 
národně demokratických rodin, jež nine přiměla,abych se ujal budováni 
národní demokracie v zahraničí v měřítku poněkud větším, než jsem původně 
zamýšlel.Viděli, jak se socialisté organisují a snaží se imponovat počtem. 

Proti svému lepšímu přesvědčeni jsem se dal přemluvit,ale dosud jsem 
přesvědčen,že můj původní plán byl lepší.Nevěděl jsem, proč by počet 
měl mít nějaký význam v situaci, v níž nedojde,protože nemůže dojít, 
k volbám a kdy všechno závisí na kvalitě a ne na kvantitě,na zásadách a 
ne na demons trativnim předstíránj^ hodně pochybné síly.K tomu se pojil«z 

má osobní nechut k organisační práci. Ač jsem po celou dobu svého působeni 
v repuolioe byl činným v některých organisacích a to občas i na velmi 
čelním místě, znal jsem své nedostatky.Nemiluji větší společnost a ne
rad si hraji na autoritu a ve spolkových věcech až přílišně respektuji 
většinu, i když s ni nesouhlasím.werad provádím usnesení, jez nejsou v 

Súladu s mými názory a úsudky, s nimiž se nehodlám tajit. A trpím naprostou 
nechutí k zápasu o funkce, jež stejně nerad přejímám a které ochotně 
odstupuji tomu, k>do se dere do popředí,i když jsem si občas vědom,ze je 
to veliká chyba, jež poškodí organisaci a její zájmy. Ale jako jsem se vždy 
dovedl přít o zásady a jejich uplatnění, nikdy jsem nedovedl zápasit o 
vlastní posici v organisaci, i kčýž jsem si byl mnohdy vědom,že trochu 
více neústupnosti v osobních věcech by bylo na prospěch organisaci a 
jejím cílům. Nikdy jsem však nedokázal překonat neodolatelné pokušeni udělat 
místo těm,kteří se drali na mé místo. Poškodil jsem tak vlastní hodnostář- 
ství,na němž mi celkem nezáleželo a které jsem obvykle považoval za zbyteč
né zatížení,ale organisace, na nichž mi záleželo. Tak jsem před válkou 
opětovně prohrál pro sebe a občas pro různá hnutí a tato situace se 
opakovala i za mé působnosti v zahraničí. Je-li národní demokracie v zahra
ničí dnes Jjenom na papíře-či není-li jí již vůbec- je to do značné míry i 

moje vina. Obávám se však,že kdyby se zítra opakovalo co se stalo v minu
losti,ne jednal bych jinak.

Národní demokracie v zahraničí měla hned na samém počátku docela pře

kvapující veliký úspěch. "Národ" získal rychle velikou odezvu a za poměrů, 
panujících v exilu, bylo vlastně docela samozřejmé, že se lidé seskupovali
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kolem časopisů.Nedalo se schůzovat,když exulanti byli roztroušeni po ce- 
léra světě a místo aby se soustřeďovali,spíše se rozptylovali ve shonu 
za prací a obživou. Byla-li na samém počátku většina uprchlíků z "Českoslo
venska v Německu, v IrtimAiriiii Itálii,"Francii a Británii,proud se brzy pře
sunul do Kanady, Spojených států, Austrálie a na Nový Zealand, do sever
ní Afriky, ba i až na Madagaskar. Strana,jejíhož organisování jsem se 
ujal, byla na počátku a vlastně až do svých konců v podstat" kruhem 

čtenářů "Národa”.
Hrstka přátel v Londýně vytvořila organisaci strany pro Británii.Před

sedou se stal syn mého přítele a někdejšího předsedy mladoboleslavské 
župní organisace strany,Zdeněk Václavík.Jednatelem se stal Mirko Višňák. 
Velmi brzy se vytvořily skupiny v Německu,pod vedenír|dr.Václava Schauers 

a dr. J.Měšťana. V Itálii vznikla organisace,jíž stáli ve v čele prof. 
Činka, jenž později přesídlil do Spojených států a Miloš čák, jenž pře
sídlil do Austrálie,kde stál po slušný počet let v čele tamní organisace 
strany.V Chicagu vznikla organisace, vedená Jiřím Havelkou,synem někdej-

V>o 
šího protektorátního ministra.I v Kanade<pod vedením barona Parishe 
seskupilo n?kolik našich stoupenců. Situace tedy byla velmi nadějná. Se 
vzrůstem organisace se však ibjevily problémy pro mne neřešitelné.

V Paříži,kde byl od samého počátku značný počet našich přívrženců, 
vznikla organisace, jež se od první chvíle postavila docela stranou od 
naší akce.Předsedou pařížské organisace se stal p.Rys,o jehož dalších 
osudech docela nic nevím.V oné době však,jak jsem čím dále tím více po
znával, byl chrán'ncem agrárního vůdce dr.Černého. Dr.čerzhý pomýšlel 
zprvu na vytvoření jednotné občanské strany, ale musil od toho upustit 
pro odpor zástupců- lidové strany. Snažil se proto vutvořit jakousi obdo
bu národní fronty, v níž by republikánská strana pod jeho vedením domino
vala národní demokracii a živnostenské straně a snad také straně lidové.

Situaci komplikovalo jednání o vytvoření Rady svobodného československá. 

Porady o zřízení Rady,konané v Paříži, se rozbíjely o odpor někdejších 
partnerů komunistů, uznat strany, rozpuštěné a zakázané Košickou deklara

cí. Agrární orgán, vydávaný v Paříži,prohlásil v době svízelného vyjedná
vání, že bez národních demokratů a živnostníků republikáni do Rady nepůjdou. 

Načeš tam šli: ihned šli a oznámili v následujícím čísle svého časopisu, 
že tak učinili "na příkaz z domova".
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Republikáni dostali zastoupení ve výboru Rady i v tom tak zvaném zastu
pitelstvu, jež se neschá-elo a pro roztroušení členstva ani scházet scházet 
nemohlo a jehož členství bylo jen prázdnym titulem.Rys a jeho druhové za
toužili alespoň po tomto titulu a po dlouhých tahačkách se pan Rys stal 
členem zastupitelstva,Zástupce strany dostal postavení,jaké u jiných stran 
připadlo jen docela podružným osobnostem.

Od samého počátku jsem zastával stanovisko,že národní demokracie musí 
býti přijata do jednotné organisace exilu jako rovnocenná stranám jiným, 
ale že především je potřebí jasné dohody o programu.Rada svobodného 
Československa, jak jsem po celou dobu exilu zdimamňmm zdůrazňoval, má-li 
nám býti přijatelná, musí odvolat Košickou deklaraci a musí jasné a 
nedvojsmyslně prohlásit,že se nesmí opakovat zákaz politických stran,potla
čovaní tisku a práva spolčovacího a shromažňovacího. Do dnešního dne se 
někdejší národní frontisté tak daleko nedostali.

Protože se pařížská organisace pod vlivem Rysa, jejž na vedení dosadil 
dr.Černý a jejž hmotná podporoval továrník Pošusta»postavila na docela 
odchylné stanovisko a nespolupracovala se stranou, jak se seskupila kolem 
"Národa",byl náš poměr hodně napjatý. Rys přijel jednoho dne do Londýna 
a za přítomnosti někdejšího živnostenského a pak lidoveckého poslance 
Puska jednal se mnou o dohodu.Vyložil jsem mu své stanovisko i to,že 
nejde o to,kdo je a bude předsedou strany v zahraničí,ale o zásady a o 
demokratické zřízení stranické organisace.V zájmu dobré vůle jsem přistou

pil na to,aby se Rys stal předsedou strany a já jejím politickým jednate
lem, za předpokladu ovšem,že organisace strany budou vyzvány,aby provedly 
definitivní volbu.Rys na to přistoupil,ale k volbám nedošlo. A když k 
nim nedošlo, došlo pochopitelně k roztržce.

Po delším vyčkávání provedly organisace strany v Británii a v Itálii 
volbu, jíž se zúčastnily organisace v Německu a ve Spojených státech.Byl 
jsem zvolen předsedou strany,prof.Činka místopředsedou a Zdeněk Václavík 
jednatelem. Itys se svou skupinou zůstali mimo naši organisaci,ale to dr. 
Černému nevadilo.Podporoval nadále organisaci Rysovu.

V tu dobu tov. Pošusta věnoval peníze na tištěný časopis "Návrat",který 
neměl být orgánem jen jedné strany,ale spíše listem nesocialistického 
bloku.Můj přítel,republikánský poslanec Rechcígl, se na mne obrátil,
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abych převzal vedení listu a abych přijal jako spoluredaktorku někdejší 
lidoveckou poslankyni Helenu Koželuhovou, rozvedenou manželku lidoveokého 
vůdce a ministra Prooházky. Znal jsem ji jako statečnou odpůrkyni hmMm 
bolševictví a protože jsem věděl, že peníze potřebuje,napsal jsem Rech- 
cíglovi,že především peníze nepotřebuji,protože mám dobré zaměstnání 
v BBC a že se list nedá dobře redigovat z míst od sebe tak xx vzdálených, 
jako je Londýn a Paříž.Proto bude nejlepší, svěří-li redakci Koželuhové. 
Slíbil jsem neplacenou spolupráci.Koželuhové se stala redaktorkou a sou
časně oznámila,že vystupuje z lidové strany a přestupuje do národní demo
kracie. Rys jí ihned udělil funkci ve vedení celé strany,aniž by se ptal 
ostatních organisací, co tomu říkají.

Napsal jsem do "Rozmachu" asi dva nebo tři články,z nichž jeden byl 
Koželuhovou censurován.Sdělil jsem jí, že nelze nsco měnit na tom co jsem 
napsal a podepsal a že tím naše spolupráce končí.Dostal jsem její dopis 
s omluvou a současně s návrhem,že bychom se měli spojit a Rysa odstranit. 
Měla představu,že se může ujmout vedení strany, do níž před několika 
týdny přestoupila z jiné.Vyložil jsem jí,že za své postavení v pařížské 
organisaoi vděčí Rysovi,že nemám rád takové postranní akce a že konečně 
je příliš novou členkou strany,aby mohla přímo aspirovat na důdoovskou 
nebo podvůdcovskou funkci. Dostal jsem od ní předlouhý dopis a tím naše 
styky skončily. Brzy stasmžmiaxriímio ostatně skončila také veškerá činnost 

pařížské organisace.
Potíže se objevily ostatní i na různých jiných místech.Jiří Bertl, 

syn slavného kdysi rektora pražské techniky, starý člen strany a jeden 
z bouřliváků krajní její pravice, se rozešel v nedobrém ne právě důstoj

ným způsobem s Prchalovým Národním výborem.Polská vláda omezila totiž 
dotaci Národnímu výboru poskytovanou a jeho člehové musili hledat v 
některých případech nové zaměstnání, nebo alespoň podstatný snížení 
dosavadních požitků.Bertl pohoršené z Národního výboru odejel a docela 
neoprxvněně odnesl si celý jeho archiv.Měl-li jsem dsxunžxx až dosud 

námitky proti jeho bouřliváctví a ne snášelivosti, nemohl jsem považovat 
způsob jeho odchodu z Národního výboru za slušný U a kvalifikující jej 

k čemukoliv.
Bertl přišel za mnou do mého bytu a oznámil mi velkopanským způsobem, 

že se ujme politického a organisačního vedení strany-proti jejímuž 
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obnovení v exilu měl dosud zuřivé námitky,protože zastával názor,že jen 
Národní výbor má oprávnění v exilu existovat a něco podnikat - a laskavě 
mi nabídl,že pod vedením strany - to jest jeho- mohu i nadále pracovat 
novinářsky pro stranu.Vyložil jsem mu, že nemám práva udělovat někomu 
vůdcovskou funkci,protože o tom musí rozhodnout členové a že ovšem 
nejsem ani ochoten podporovat jeho kandidaturu.A pokud jde o publicistickou 
činnost, provádím ji za vlastní peníze a pepříjmu od nikoho příkaz, jak 
mám postupovat.

Bertl ode/el pohoršen? a sppjil se s Miroslavem Ra činem. Rašín,mladší 

syn nezapomenutelného ministra financí dr.Aloise Rašína, se ani doma 
nikdy neexponoval pro národně demokratickou stranu.Po tak zvaném osvobození 
v r. 1945 se stal československým velvyslancem někde v Argentin? a v tomto 
vysoce politickém postavení sloužil až do února režimu,který zatratil 
a potlačil stranu,jejímž tak význačným a důležitým xmxmfcxixx členem vůd- 
covské garnitury byl jeho otec.Hned po zahájení akce pro obnovu strany v 
zahraničí jsem mu psal a zval jej, aby se připojil a aby tak odčinil svou 
spolupráci s režimem národní fronty. Rašín na dopis nereagoval a po více 
než po jednom roce mi napsal, že se rozhodl ujmout se vedení strany.Odpo
věděl jsem mu celkem příkře,že jeho činnost před únorem a po únoru ho 
rozhodně neoprávňuje k tomu,kdx aby, když jiní stranu v zahraničí vybu
dovali, přišel najednou k hotovému jako samozvaný vůdce.Vyložil jsem 
mu, že musí členstvo přesvědčit o tom,že bude skutečn? a opravdově zastá
vat zásady strany.Pak může kandidovat, ale do té doby, dokud nebudu míti 
jistotu,že kandidát na předsednictví je k tomu kvalifikován, nehodlám se 
vzdát funkce, o kterou jsem nikdy nestál.A připojil jsem,že trvám na tom, 
aby o všem rozhodoval výkonný výbor a že docela kategoricky odmítám 

vůdcovský princip.
Rašín s Bertlem se zapojili na Radu svobodného Československa, zase na 

podružném místě a aniž by vymáhali odvolání hanebná pomluvy,obsažené v 
Košické deklaraci. Sebrali trosly pařížské organisace,ale protože oba chtěli 

jen hodnostářstvi a nestáli o práci, o nějaké budování stranické organi- 

sace se nepokusili. Stačilo jim oficiální uznání Rady svobodného Československa-
Potíže byly občas s chicagskou organisaci,jež se zásluhou Jiřího Havel

ky dostala pod vliv dr.Černého.Na čas vydávala vlastní časopis "Národní 
politika", jenž neměl nic společného s později vzniklým listem téhož 
jména, jenž vznikl v Německu.
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Během doby se mi podarilo navázat styky s různými skupinami, jako Vla
dimíra Pekelského v Německu, p rot'. G-helfanda v Belgii a někdejšího so o. dem. 
poslance J. Novotného v Kanadě. 0 těch skupinách na jiném místě. Zatím jen o 
národní demokracii. Provedli jsme další volby a strana rostla. Trval jsem ne
oblomně na tom,že strana jako celek i místní skupiny musí provádět každo
ročně volby svých výborů a jejich činovníků.Jestliže ostatní strany měly 
doživotní funkcionáře, národní demokracie, usilující o demokratické zřízeni 
ve státě a hlásající věrnost ústavě z r. 1920,měla jim po dát

príklad v demokratickém způsobu života.Nicméně,funkcionáři různých místních 
skupin tim ne by 14/valně nadšeni a nakonec to dali jasně na jevo.Když pak 
jednou,když končilo mé funkční období a chicagská organisace začala bělat 
potíže,odevzdal jsem veaení strany místopředsedovi prof.Minkovi a oznámil, 
ze se ujmu funkce znova jen bude-li mi udělena řádnou volbou.Upozornil jsem 
členy,že nehodlám si hrát na doživotního předsedu,protože jsem byl jednou 
k tomuto uřadu zvolen,ale že trvám na pravidelných řádných volbách,v nichž 
strana může zvolit mne nebo kohokoliv jiného. Nehodlán dělat,co jiným vytýkán 
a co odszuzuji, trvým prostě na demokratickém zřízení a vnitřním životě 
strany.

Pak došlo ku křísí/d Ústředím demokratického exilu z Československa,o 
němž mluvím na jiném místě, zastavením "Národa” a mým paprostým stažením 
se z exilní činnosti.Vrátil jsem se znova plně k své publicistické činnosti. 
Strana,kterou jsem varoval pred spory a zápasy o hodnosti,mizela kvapně s 
povrchu zemského.Množila se štěpeníij, jež ovšem znalenalo konec její činnosti 
i jejího vlivu.Litoval jsem toho,ale publicistickou činnost jsem pcva:oval za 
mnohem důležitějsi,než potýkáni se s pošetilými ctižádostivci některých 

členů v nejrůznějšíoh zemích. 0 několik let později jsem na nátlak dr.Měš^ana, 
předsedy organisace strany v Německu^učinil pokus stranu znova sjednotit. 
To se mi však nepodařilo a tím pro mne skončila tato kapitola mého života.Ne
pochybně jsem mohl pmhmmé pohromě zabránit,nebo ji alespoň za střít,kdybych 

trochu více lpěl na svém hodnostářství.Nečinil jsem tak ze skromnosti,ale pro
to,že jsem pro to neměl smyslu. Snad jsem měl přinésti tuto ooět a potlačit 
svou nechjrt,ale neučinil jsem tak. Po letech existence exilu a pxa poroby ná
roda většina toho, co jsme v exilu vytvořili,nemá valné ceny pro národ.Naše 
úkoly jsou dnes jiné nez spolkařeni,jez nemá pro cudoucnost ceny a důleži

tosti.
*
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Začínám s holýma rukama

T*d*l Jsem již od poloviny r, 1%4 že Je nožné, že budu «oset 

zůstat v emigraci a začal Jsem se sajištovat, s nevalným úspěchem 

ovšaa. Od návratu československé zahraniční vlády * zasedání Márod- 

ní fronty v Košicích r. 1%5 Jsem věděl, že v zahraničí budu naset 

zůstat, ač sd ministr Majer zaručoval úřední místo a kol. Kcvý, hla

va komunistického tisku v Londýně, nabízel svou protekci. Pokus 

slskat spolupráci z Poláky ♦ o němž vypravuji v souvislostí se 

svým Jednáním s generálem Kukielem • selhal docela. Snažil Jsem 

se získat zaměstnání u finty lala, Jež měla a dosud má velikou to

várny v Tilbury, ale i to selhalo. Toliko pan "nakladatel* Xdjft 

mí nabídl jakési zajištění, Jež se Ukázalo fikal- na štěstí so 

ní podařilo získat zaměstnání u britského rozhlesu.

Jfebýle to ©všem Jen existenční otázka, Jež mi ležela na srdci. 

Nesol Jsem v úmyslu zůstat v emigraci Jenom proto, abych se vy

hnul nepři Jemností y.(JeŽ by nutně znamenal návrat. Chtěl Jsem dě

lat n-oo užitečného pro naši věc a zde se td překážky zdály sňat 

Ještě větší, než byly problémy existenční. Nemohl Jsem se spoleh

nou ti na Beský Národní výbor, který čím déle tím více se stával 

sektou. Nemohl Jsem se opřít oni o Seská spolky, v nichž j~em 

působil od r^ého příchodu do londýna, protože, Jak Jsem Jíž vy

ložil, byl Jsem, jako i ostatní "noví " členové vyřazen z Sla

nosti. Misel Jsem se rozhodncni^pre práoi na vlastni pěst V tako

vém měřítku, na Jak^ stačila osoba dooela neznámá, s vratkou oxie- 

tenční základnou. Mi sel jsem se rozhrnout pro drobnou práci.
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Pivní pokus, zvláštní RÍhoiou, jsem nebi podnilmout ca pmoei

exilního ministerstva sahrauiší, jel pod vládou Šuberta Šipky 

se snažilo sedět »a drou židlích. Asi dra dny po přijetí Xošioké 

déklareoe savolal si km jedem s důvěrníků dr. Roberta Šipky

a «al ai do roky 

text Košická dekl&r&ee, jak ji zachytila mamdtmx »dposlouehlvaoi 

slnlba Britského rozhlasu. Týzvsl uns, abych ji kraj®? přeložil

do an^liStiay a doprovodil výklsfiom, oo to znamená jak po stršnoe 

oaesenl občanských a politických svobod, tak i po stránoe hospo- 

déř&ds lekl mi, 1« tento překlad je urcan pro britského velvyslam- 

oe MahoUae, který ná být náležitě informován, ještě sel se ode

bere do Prahy. Jteklaraoi jsea tedy přeložil a doplnil ji svým kraj

ně odmítavým rozborem a kosentářen. Co m e tímto pokusem opoiloe, 

vycházející přímo od skupiny ifcberta Mpky stalo, nemohu fdoi. 

Rozhodně ane nepřekvapilo, ie ministerstvo sedí na dvou židlích, 

bolševické a protibolševické. Vždyl přeoe^kdyi Beskoslovenská za

hraniční vláda oduzaala polskou vládo v Zondýně, poslal ume týl 

Mpk&r důvěrník de Stratton Rouse, kde bylo polské ministerstvo 

informací, abych svým tamním přátelůmvyložil,že věc není tede 

slá jak vypadá a že ministr Šipka ae se všech sil vynasnaží, aby 

rozhodnuti bylo změněno.

Akci jeers zahájil způsobem, který nestál skoro nic a který 

mém založení nejvíce vyhovoval* britský tisk přinášel hodně 

správ o Československu, většinou hodně nadšených pro Benešův re

žim. Protože většina britských listů otiskuje dopisy čtenářů, sa

dal jsem britské noviny bombardovat svým komentářem o tea, oo 
se v Československu děje. Mnoho t?kovýeh dopisů nebylo otištěno, 
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každý, který byl otištěn byl pro sne úspSohea a potvrdil mi, že 

nejsea v lodnýSS tek docela sbyteSno. Většina listů Běla ve 27k* 

svyku dopisy, Jež otiskla, opatřit nejen jnénea, ale i adresou pi~ 

sstele a tak se ni Bacali ozývat r&zní sájcmci, z kruhů národních 

emigrací. Tak se ni na příklad přihlásil někdo jší Jugoslávský vy* 

Blanco v Ärase, s nímž Jsem pk hodně dlouho udržoval pravidelné 

sejdu, styky. Ka neštěstí ni jeho >éno docela vypadlo s paaěti.

Toho, že dopisy byly opatřeny adresou, jsem použil k tom, 

abych napsal dopisovatelům novin, kteří bui nové Československo 

ehvÄlili, nebo vyslovili nějaké pochybnosti o to», že to tam vy

padá tak krásně, jak to tvrdí deskosloventfcá úřední propaganda, 

nebo nedOBtateřně Informovaný britský tide. tiskal Jses tak ně

kolik užitečných snámýoh. Byl tu na příklad Jeden advokát 1 lee&su, 

který navštívil Československo a něl dosti značné pochybnosti o 

výkonu spravedlnosti ve státě, spravovaná lárodní frontou. Mohl 

Jsem sra posloužit dlouhý® seznanou Justičních zločin! nového 

režim.

Kejvíoe si tiskly správy a komentáře tyto časopisy« “Tine 

and Íi4e*, “land and liberty* a “Weakly bulletin*. Kěkolik * mfjA 

statí shrnul v Jednu Montgomery Belgion ve článku, který vyšel 

V “few %gXish Revue*. Pbsdš ji toho bylo ovšem mnohem víoe,když 

jsem na příklad po lorinovl převzal úkol psát pravidelný týl an* 

ní referát pro “Continental Kews Service*, kterou vydával Anthcuy 

Burgas a kterou financovala bul přímo polská vláda, nebo kterou 

ptt^pmmz&u umožnila vydávat polské stran* národně demokratické. 

( Btrtanictvo n&rodowe).
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Velmi brzy jseu poznal, Jek veliký® handikapen Je,když Člověk 

není snám tisku & nemá nějaké úřední postaveni« X v Británii razítko 

mnoho znamená a proto jsea se rozhodl vydávat praví deinen koře spon*
Rational'

denci pod názven "Czechoslovak Liberal Ža^ormatisa Servioe*. Sarao- 

sře js? nabylo ani poayálenl na to,abych tuto pravidelnou službu, 

Jež komentovala události v Be■ skoslovensku a přinášela vylíčení stavu 

v tisku, výkonu spr" veŠnosti,omezení práva spolčovacího e shrenaž- 

lovacího a pod. ,nohl dát tisknout, nebo alespoň cyklostileu rosssno* 

žit. Zfcrvu Jses se omezil na to, že Jsem stal napsal a nScollk* 

průklepy a poslal každé Číslo Jan na stolík sálo vybraných adres. 

Později, když Jsem nalezl pon^cvi pravidelnější výdělek v Britské« 

rozhlasu, vyhrabal Jsem plochý oyklostil, který ni zbyl po váleč* 

nén Syndikátu československých novinářů a vydával jsem korespcn* 

lend ve většin nákladu. Abych nevzbudil klamný dojes, susíai hned 

podotknout, že největší náklad, který Jsem vytiskl, byl asi *0 

kousků. Musel Jsea tehdy ještě obracet každý hele? dvakrát a 

šetřit papíren a ještě víoe poštovným.

Byla to opravdu únomá a pomalá práce, ale vytvořila základ, 

na němž Jsem nohl budovat, když přišly únorové události, Jež také 

s&šnlly i sou hmotnou situaci. Příležitostná práce v Britské» 

rozhlasu se zA.ila v pravidelnou a něsíční plat, který byl daleko 

sa tím, oo Britský rozhlas platil později, odstranil né existenční 

starosti. Mohl jsem práci věnovat nnohem víoe času a nemusel se 

rozpakovat investovat do svého počínání vice peněz,než jsen 

dosud nohl* Počátky byly překonány, stejně Jako první potíže. 

Přišly ovšem potíže jiné a to docela Jiného druhu. Do svobodného 

světa přišel nový proud emigrant's Jemu v čele suži, kteří až
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dosud stáli v ’adáoh n&šioh nepřátel« bojích příohod byl pro brit

ský tisk velikou novinkou, Jis byla věnována pozornost a oni se 

také přičinili se vseoh sil» aby zetlač111 dom okra ti okou ©posici 

a aby po té, když pomáhali potlačovat v Československu svobodu 

a demokracii, vystupovali Jako Jediní opravdoví obhájci demokra

cie a svobody. Ttauoix K válce proti Ká rodní front? V Českosloven

sku se přidružila nyní vojna se sirotky národní fronty v sahrani- 

»i.

Rusia ř£oi předeš. Be Jsem byl vždy toho názoru,Že nemá aayslu 

napadat lidi,jejíchž politika skončila takovým krachem, Jestli

že Jsou ochotni uznat svůj omyl a ©d?-íci se Košické deklarace. 

Ra neštěstí ani Jeden t politiků, kteří přišli do svobodného 

světa, nebyl ochoten doznat svůj omyl. Ani Jedem e nich nebyl »- 

ohcten usnat křivdu, spáchanou na politických asčrech,potlačených 

košickým usnesením. Podle nich, všechno v Československu bylo 

naprosto dokonalé, toliko komunisté svým "pučem" smařilik veli

ké dílo demokratické obnovy. A tak nezbylo, než pustit se do 

boje také s nimi.

»♦
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Život v Britském rozhlasu

Do Britského rozhlasu jsem přišel v letních měsících 
r.194-5 a do únorových událostí z r.194-8 jsem působil jako 
výpomocná síla. Ačkoliv vysoké platy přišly až mnohem pmžm 
později, přece jen příjem za výpomoc stačil na slušnou obži
vu.Kromě toho, byla zde naděje,jež se ovšem splnila teprve 
po skoro třech letech,že až se uprázdní nějaké místo,budu 
samozřejmým náhradníkem. To chlácholilo moje rozčarování, 
že hned počátek mého působení v Britském rozhlasu mne při
vedl ve styk s trikem, jejž hodnostáři tohoto rozhlasu pou
žívali kde se jim to hodilo.

Zahraniční vysílání Britského rozhlasu,ač administrativně 
podléhalo autoritám Britské rozhlasové korporace, bylo sou
časně podřízeno ministerstvu zahraničí, jež mělo na vysílá
ní do ciziny v cizích řečích vrchní dozor a konečně,platilo 
korporaci příslušnou dotaci, z níž se hradily náklady tohoto 
vysílání. Zahraniční služba byla rozdělena na několik skupin, 
z nichž tak zvaná evropská služba byla usídlena v Bush House. 
Evropská služba byla pak rozdělena na několik skupin, z nichž 
Československé, polské a mačarské vysílání tvořilo středo
evropskou skupinu.V čele této středoevropské six skupiny byl 
muž, jemuž jsem byl při první návštěvě budovy představen, 
ale jehož jméno jsem zapomněl,protože byl již na odchodu a 
jeho místo zaujal Gregory Macdonald,málo významný novinář, 
který po své konversi na římský katolicismus působil jako re
daktor Catholic Herald. Jako všichni konvertité byl i on pa- 
pežštější než papež a jeho přísný katolicismus zacházel do 
směšností.Za jeho režimu nebylo na příklad dovoleno psát o 
bolsevictvi, ze ma dogmata,protože zlehčovaní dogmat by se 
dalo vykládat jako útok na katolickou církev.Podobných směš
ností zde bylo mnoho.

Československé sekci vládla Angličanka, Miss Frosdick,jež 
byla na Československem velvyslanectví pečena vařena.Byl jsem 

^z v z vz \z \z
u ni velmi spatné zapsan,protože jsem byl proti režimu, jejž 
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ona považovala za naprosto dokonalý.Frosdicková nebyla komu
nistka, ale patřila mezi ony zmatené pokrokáře,kteří byli 
ochotni omluvit každou nedokonaloisý,ba špatnost, pokud byla 
"levá", ale v každém sklonu y'u konservativismu/ nebo alespoň 
v každém odsouzení či alespoň nedůvěře k bolševictví a sovět
skému bloku spatřovali "fašismus". Nebyla jediná, protože 
B.B.C. byl prolezlý ve svém anglickém persohálu tímto druhem

Také v Británii byl snadno pozorovatelný z jev,patrný 
ve všech zemích, zapletených do války. Vlastenci, "reakcioná
ři" a podobní "zabedněnci" šli na frontu, kdežto komunisté a 
jiní "pokrokáři" šli válčit do ministerstev a zejména do pro
pagandy. Britský rozhlas byl plný těchto lidí a někdy se 
zdálo, že britská vláda platí rozhlas, aby kritisoval její 
zahraniční politiku a stranil odpůrcům Británie. Za slabého 
režimu Ernesta Bevina, jejž z neznámých důvodů v Británii do
sud považují za vynikajícího ministra zahraničí,měli tito za
slepenci naprostou volnost.Když Bevina vystřídal Herbert 
Morrison, o němž se celkem všichni shodují,že ač vynikající 
ministr vnitra a skvělý organisátor strany,jako ministr zahra- 
niqí nebyl k ničemu,došlo alespoň k jednomu záslužnému činu. 
Komunisté byli vytlačeni ze svých posic a buč propuštěni,nebo 
přeloženi na místa méně důležitá.Tato čistka nebyla tak dů
kladná, jak měla být,ale hodně prospěla.Miss Frosdick byla 
přeložena do oddělení pro zprávy a vystřízlivěla. Dokonce 
jsme spolu sedávali obČas v kantinŠ. Na její místo přišla 
slečna Sudrey Andersonová,jež byla před tím zaměstnána v 
Czechoslovak Trust Fund, instituci, zřízené na pomoc českoslo
venské emigraci po Mnichovu. Mnoho toho o Československu ne
věděla a do konce svého působení v československé sekci se 
nenaučila česky ani tolik, aby byla schopna česky číst,když 
už ne mluvit,ale byla s ní přece jen spíše řeč, než s její 
předchůdkyní.

Práce v rozhlasu byla organisována takto: novinářské 
či zpravodajské oddělení dodalo vybrané zprávy,jež byly 
cyklostilovány pro všechna oddělení a službu konajícím redak
torem "subditorem" uprav^tjpro potřebu příslušné sekce. K
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tomu přišel pak program, který byl v některých případech pře
hledem novin, jejž také"subeditor " seškrtal podle svého vku
su nebo podle toho, co soudil,Že by zajímalo nebo mělo zajímat 
posluchače v zemi,kterou měl na starosti, Někdy to byla přednáš
ka, napsaná buč zvláštním oddělením pro výrobu takovýchto 
přednášek, nebo sepsaná přímo členem sekce. Přednáška musela 
být ovšem napsána anglicky se značným počtem kopií a po schvá- 
lem "hlavou středoevropské sekce" byla přeložena do češtiny 
nebo do jiné řeči, podle toho, pro kterou sekci byla určena. 
Protože v československé sekci byli také Slováci, zprávy a 
přednášky byly také překládány do slovenštiny. Podle starého 
československého zvyku se hodně dlouho nerozlišovalo mezi tex
tem českým a slovenským.

V době,kdy jsem přišel do B.B.C. měli pravidelné přednášky 
Karel Brušák a Josef Kosina. Všichni ostatní psali přednášky 
hodně nepravidelně. AČ jsem v pozdějších letech míval dvě až 
tři přednášky týdně, až do únorových událostí jsem udal jich 
jen pět.

Překlady byly eekbeeeiy kontrolovány pensory,kteří jako 
tomu bylo za války, přečetli si originál a překlad a pak s 
originálem v ruce kontrolovali co překladatel,který byl sou
časně hlasatelem, do mikrofonu hlásí. Sedávali u malé krabičky, 
opatřené vypínačem,který jiminc umožnil vypnout mikrofon,kdyby 
snad hlasatel se odvážil říkat něco, co nebylo ve schváleném 
textu. S těmito censory, jejichž oficiálním názvem byl "jaky- 
kový dozorce" jsme žili celkem v dokonale shodě. Ja si na ne 
alespoň nemohu stěžovat.

Československa sekce byla v dobe,kdy jsem do m přisel, 
náležitě vylidněna.Odešla většina hlasatelů z doby války a 
zůstali jen někteří, kteří se nehodlali vrátt. Nejstaršími 
šlehy byli dr.Přemysl Papírník a Josef Kosina,který za války 
hlásil pod jménem Kalina. Oba byli velcí přátelé,ale přeli 
se ustavične ,kdo z nich je v sekci dél&. Oba totiž nastou
pili službu ještě před yypuknutím války. Oba tvořili skupinu,
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jež měla poněkud nevraživý poměr k druhé skupině,kterou 
tvořili Karel Brušák a dr.Fraenkel.Protože jsem znal Papírní
ka i Kosinu z dřívějška a neznal se ani s Brušákem a Fraenklem, 
byl jsem jaksi automaticky zapojen na skupinu Kosina a Papír
ník a trvalo to dosti dlouho, než jsem se sblížil s BruŠákem, 
s nímž mne potom pojilo opravdu vřelé přátelství.

Kromě těchto ctyr Cechu byli zde dva Slováci,Prekop a 
žžřix Steiner. Prekop byl hysterický slovenský separatista, 
Steüner fanatický komunista,který za únorových událostí ode
šel z BBC - k velké nelibosti své manželky, Polky a rozhodné 
stóupenkyně polské vlády v exilu- nejprve do služeb velvy
slanectví, kde redigoval Central European Gbserver, načež ode
šel do Československa, kde pod jménem Rossian působil v brati
slavském rozhlasu a pak i na universitě.

Krátce po únorových událostech odešel z rozhlasu fiaké dr. 
Braun, který přesídlil do Spojených států a před únorovými 
událostmi přišel z bratislavského rozhlasu Pavel Bek,který 
později BBC opustil^, aby se věnoval s velkým úspěchem obdhod- 
ní činnosti.

Nedá se tvrdit,že by československá sekce byla zvláště 
harmonická.Byly zde spory osobní i politické a teprve únoro
vé události vedly k sblížení.

Jedním z velkých handikapů byly písařky na stroji, jimž 
jsme diktovali své překlady.Dámy byly celkem příjemné,ale na 
neštěstí jejich znalost češtiny nebyla vždy rozhodně taková, 
jak bychom byli očekávali.Každý rukopis bylo potřebí velmi 
peclive kontrolovat a překladatel,pracující v časové tsmi, 
nevěděl nikdy, má-li opravovat anglicismy a nekotorné formula
ce, jež se mu do jeho překladu vloudily,nebo překlepy a někdy 
i nesmyslná přepsání, jež mu tam vepsala písařka. Nezdá se,že 
by tuto potíž BBC do dnešni doby nějak úspěšně zvládl a 
překonal.

* * ♦
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Události z února 1948 přivodily nový proud emigrace z 
Československa do svobodného světa. Cesta do zahraničí vedla

Sz V f \Z z v v KZ f
především do Nemecka, dosud rozdeleného ve čtyři okupační 
pásma.Pásmo americké přímo hraničilo s Československem a 
proto do tohoto pásma směřoval skoro bezvýhradně proud emi
grace .Německé úřady neměly zprvu mnoho co mluvit do toho, 

komx^bude poskytnut asyl,kdo se dostane dále, nebo kdo za
padne v žalostných uprchlických táborech.

Hned od samého počátku byli uprchlíci rozděleni do tří
hlavních kategorií. Především zde byli hodnostáři, nebo li

dé,kteří mohli tímyči oním způsobem být užitečni Spojencům, 
to jest Američanům. Ti byli dopraveni do sídla pro elitu ve
Frankfurtu a odtud se jim umožnila xextx další cesta do
Francie, Británie, nebo ve zvláště "významných" případech 
do Spbjených států.Zde začal neblahý vliv americké politiky, 
jež ve snaze pomoci, jednala velmi nerozumně a přesvědčila 
tak nejednoho jednotlivce,že je povolán k velikým věcem.Hned 
první dny přinesly toho zajímavou ář ukázku. Pavel Tigrid, 
který do druhého odboje šel jako komunistický intelektuál,za 
války se v Londýně statečně družil k levici a po návratu do 
Československa se stal bojovným katolicisujícím publicistou, 
byl jedním z prvních,kteří se dostali do Frankfurtu.Zde pod 
americkou patronancí uspořádal tiskovou konferenci, na níž
udiveným novinářům oznámil,že se ujal vedení nového odboje. 
Ne dost na tom. Na gramofonovou desku namluvil řeč k národu 
a poslal ji neprodleně československé sekci Britského rozhla
su, aby ji vysílala a oznámila tak národu,že bude osvobozen
Pavlem Tigridem.

Když deska došla, dali jsme si ji nahrát a po poradě po
slal naším jménem Karel Brušák Tigridovi telegram tohoto zně
ní: "Stop fooling and come do London." (Přestaň dělat hlou
posti a přijecí do Londýna.) Což byl počátek Tigridovy nevra
živosti k Britskému rozhlasu a jeho československým pracovní

kům .
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Druhou skupinou,těšící se jakýmsi výsadám, v tomto případe 
docela důvodným a oprávněným, byli příslušníci někdejšího 

Československého letectva v Británii.Zatím co armáda byla samo
statnou československou armádou, i když pod nejvyšším xpxExenm 
spojeneckým velením a byla spravována z ministerstva národní 
obrany, Českoslovenští letci, ač pod dozorem československého 
inspektorátu letectví, byli přímo začleněni do královského 
letectva. Služební přísahu složili nejen republice,ale také krá
li. Měli hodnosti nejen Československé, ale i britské, jež se 
vždy nekryly. Složením služební přísahy králi Spojeného krá- 
lovstvi dostali jednomu - snad nejdulezitejsimu-predpokladu 
získání britského státního občanství. A proto jim britský kon- 
sulát v americkém pásmu Německa na předložení jejich dokumentů 
vystavil bez řečí britské cestovní pasy a umožnil jim cestu do 
Velké Británie. Zde o naturalisaci žádat nemuseli. Pro většinu 
z nich to bylo velkou výhodou,ale vím o jednom případě, kde to 
emigranta poškodilo.Nadporučík Píšek, který jako redaktor Me- 
lantricha býl jedním z mých průvodců na cesta do zahraničí, 
přešel za války od pěchoty k letectvu a když se znova vydal do 
emigrace, dostal cestovní pas a britské občanství.Po krátkém 
čase v Británii se roznemohl a ocitl v bídě. Požádal o pomoc 
Czechoslovak Trust Fund -o jehož skandálním nehospodárství a 
protekcionářství kolovaly nejhroznější historky, jejichž jedi
nou vadou bylo,že ani zdaleka nevystihovaly korupci,panující 
v tomto podniku- xmxmmmxpxs! jenž mu pomoc odmítl. Pomoc je jen 
pro československé statni příslušníky a ne pro britské.Písek 
zemřel v bídě.

Třetí kategorie uvázla v táborech pro uprchlíky z nichž nej
proslulejším a nejhroznějŠím byl tábor Valka v Norimberku. 
Navštívil jsem jej,x®dn&m^ když už existoval po několik let. Z 
těchto táborů se někteří dostali poměrně brzy do Francie,Britá
nie,Itálie a do zámoří, jiní Čekali hodně dlouho a někteří 
se odtamtud vůbec nedostali. Tábor existoval, když již ostatní 
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dva nebo tri tábory v Norimberku byly likvidovány.
Do Británie se kromě hrstky letců dostalo zprvu poměrně má

lo emigrantů.Britské úřady nebyly záplavou nové emigrace nijak n 
nadšeny.Ačkoliv britské veřejné mínění i vláda odsoudili 
příkře co se v Československu stalo, socialistický režim 
Attleeho vždy pečlivě rozlišoval mezi obětmi "pravicového" 
utisku a těmi,kteří byli vystaveni utisku "levicovému".Kromě 
toho,po skončení války zůstaly zde desítky tisíců Poláků,Jugo- 
slavcu , o jiných obětích nacistického a bolševického moru 
ani nemluvě.Britská vláda neměla valného zájmu na tom rozmno
žovat poČet emigrace na svém území.

V důsledku toho masa československé emigrace byla v Nemecku, 
kde v bídě anebo alespoň nedostatku nemohla se nijak zvláště 
uplatňovat. Političtí a jiní pohlaváři se soustředili do 
Francie,kie bylo na nějaký čas středisko někdejších politic
kých kolaborantů s komunismem, než se přenesloá do Spojených 
států, jež poskytly včerejším národním frontistům štědrou 
podporu a tím umožnily jim pokusy diktovat novému exilu.Roz
klad exilu byl zaviněn nerozumnou politikou State Department. 
Ovšem, kdyby mezi československými politiky bylo více rozumu 
a slušnosti, nemuselo k tomu dojít.Byla zde ovšem vždy mož
nost,že by československý Londýn mohl paralysovat Londýn a 

Washington.Na neštěstí krajanské organisace se zapojovaly 
na akci proti tomu, co se stalo v Československu, jen velmi 
pomalu a britská vláda po slušný čas pečlivě rozlisovala mezi 
národními frontisty,jež do Británie pouštěla a mezi těmi dru
hými, jimž na dlouho poskytovala zdráhavé povolení k jep. 
krátkodobé návšteve.Stalo to mnoho boju a polemik, nez se po
dařilo zlomit tuto zaujatost vládních kruhů a když se to po
dařilo, bylo již pozdě. Washington se mezitím stal již stře-

^z z xz z xz xz z z
diskem československé akce,ac Londýnu pripadla čestná úloha 
střediska oposice proti nové totalitě.
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Počátky svárů v nové situaci

Život československého exilu v Británii a především ovšem 
v Londýně až do únorových událostí se vyznačoval především 
zápasem o krajanské organisace, jež ač oslabeny odchodem 
mnoha lidí do republiky,přece jen představovaly v daných 
poměrech dosti značnou mocenskou základnu. Tyto organisace 
se však po skončení války dostávaly pod stále se zvětšující 
vliv zastupitelských úřadů a nakonec v nich nebylo místa 
pro kritiky košického režimu. A trvalo to dosti dlouho,než 
jimi otřásly únorové události.

Proto se o nějaké organisované a účinné akci nedalo dlou
ho mluvit, už proto, že zde byl nepatrný počet lidí ochotných 
nebo schophých se postavit proti Praze "lidové demokracie", 
tím spíše, že i nálada v britské veřejnosti tomu nepřála.Tu 
a tam se zdařilo dostat nějaký isolovaný projev do tisku, ne 
právě ochotného něco takového otiskovat.Po této stránce ne
bylo valného rozdílu mezi tím, co jsem podnikal sám a mezi 
akcemi Ceskeho národního výboru,který mel sice nesrovnatelné 
vetší hmotne i pracovní možnosti a mnohem vetší osobni styky, 
ale který narážel na stejnou neochotu britské politické a no- 
vinárske verejnosti. Někdy take nedovedl těchto příležitosti 
a možností využiti- jako na příklad tím,Že z neznámých mi 
důvodů Ztratil možnost uplatňovat se v "Continental News Ser
vice", jež připadla potom mně. Někdy také zbytečnou rivalitou, 
jako když jsem v katolickém týdeníku "Tablet" ve dvou článcích 
vyložil husitskou tradici našeho národa a akcentoval národní 
stránky,vyhýbaje se všem otázkám dogmatickým, přispěchal 
Bořin se svou polemikou a dokázal, že "Tablet" nepřinášel již 
články ani ode mne, ani od něho. Nicméně, nedocházelo k mnoha 
sporům mezi Národním výborem a těmi,kteří stáli sice proti 
Praze, ale nemohli se k nemu přičlenit. Spise tu byla obcasna 
součinnost, tu a ýam kalená drobnými rozmíškami,povahy spíše 

osobní.
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Únorové události změnily poněkud situaci tím,Že poskytly 
mnohem větší možnosti získat sluch veřejnosti. Poskytly také

4 v ( N/ Z

jakousi mírnou početní posilu jednak z rad krajanských,kde se 
nalezl zprvu ne značný počet starousedlíků,kteří prohlédli, 
jednak z prvních nově příchozích. Jednotlivci, stojící mimo 
Národní výbor se začínali seskupovat -příkladem toho bylo 
obnovení Syndikátu čs.novinářů - a mezi nimi a Národním výbo
rem se objevovaly první drobné a nevášnivé rozpory.Nebylo to 
jen pro nárok Národního výboru,že jako nej starší oposiční sku
pina, ustavená již za války a řádně vybudovaná v dobách před- 
únorových, má právo ujmout se výhradního vedení. Bylo to také 
pro odlišnost v názorech na mnoho věcí, v nichž se Národní vý
bor stavě do posice neomylného rozhodčího. Byla tu především 
otázka : co se Slováky, má být odboj československý či český? 
Národní výbor zaujmul docela dogmaticky stanovisko,Že Českoslo
vensko je mrtvo a nemá být vzkříšeno. Slováci jsou samostatný 
národ s právem na samostatný stát a volání po Československu je 
českým imperialismem. Ve všech akcích požadovali zástupci 
Národního výboru rozlišení mezi Čechy a Slováky. To bylo 
nepřijatelno i tem z nás, kteří jsme byli ochotni přijmout 
odlišnost Slováky a snad i jejich státní odloučení se od nás, 
pokud to bude vůlí Slováků ve vlasti.V zahraničí jsme upírali 
právo každému rozhodovat za lid doma.Za jediné možné a přípust
né řešehí jsme považovali:národ doma rozhodne a v exilu si po
necháváme každý právo na odchylný názor na to, jaké rozhodnutí 
by bylo správné.

S Národním výborem jsme se rozcházeli také v tom,ze jsme 
nemohli souhlasit s jeho odmítáním politických stran, xx právě 
tak,jako nám bylo nepřijatelné strohé odmítnutí všech,kteří se
nejakým způsobem ač činně či trpně uplatňovali ve veřejné Živo- 
te pokosickeho režimu. Pro Národní výbor kafedy,kdo za války a 
po ni stal za dr.Benešem a po valce za pokosickym režimem, byl 
kolaborantem. Na tom, jak se choval valně nezáleželo.Ostatní 
odpůrci lidově demokratického režimu- patřil jsem k nim s 
naprostou rozhodností- chtěli posuzovat každý případ individuá]
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ně. Přáli jsme si rozlišit mezi těmi, kteří byli přinuceni 
mlčet,nebo snad i sloužit trpně a neochotně a mezi těmi,kteří 
sloužili z vlastní vůbe a kompromitovali se svou ochotou a ko 
náním špatných činů. Soudili jsme,že je potřebí rozlišit mezi 
těmi, kteří jednali z nevědomosti a byli svedeni ošidnou pro
pagandou a mezi těmi,kteří věděli kam vede cesta a případně 
byli iniciátory toho, co se stalo. A věděli jsme,Že je pod
statný rozdíl v posuzování toho, co činí nebo EnsmKrm opome
ne činit člověk, vystavený nebezpečnému nátlaku a tím,jak se 
chová člověk, který jedná z vlastní vůle. Jistě jsme nehodla
li omlouvat a snad i odměňovat uctíváním vyloženou zbabělost 
a ramenářství, ale zdálo se nám nepřípustným, aby ten, kdo 
sedí a seděl v bezpečí a mohl jednat podle svého přesvědčení, 
aniž by ho to poškozovalo, soudil s nepřípustnou přísností ty 
kteří se netěšili stejnému bezpečí jako my.Byli jsme dokonce 
ochotni pardonovat i ty,kteří zastávali význačná postavení 
v době předúnorové, pokud byli ochotni uznat svůj omyl,nebo 
provinční a odříci se toho.

Rozpor v tomto nazírání vedl ku konfliktům 3 Národním výbo
rem a je,po mém názoru, jednou z hlavních příčin,proč se Ná
rodní výbor nemohl stát koncentračním bodem nové zahraniční 
akce.Nove příchozí se mu většinou vyhnuli a ani mezi temi,kte 
ří zdejjiž byli,mnoho členů- a hlavně pracovníků- nezískal.

^romě toho Národní výbor byl fascinován příkladem obou 
předchozích zahraničních akcí a chtěl se stát jakousi výhrad
ní representací exilu -ne-li zrovna zahraniční vládou.Pokud 
slo o nas ostatní, poučeni bolestnými zkušenostmi nechtěli 
jsme nic takového. Soudili jsme, že je především potřebí

XZ XZ XZ xz z xz xz
informovat svet, přimet jej k nejake akci,jez by zaplašila 
nastolenou diktaturu a závislost na Sovětském svazu a umož
nila národu, aby si sám a ve svobodě upravoval svůj národní 
a státní život podle svého, ve svobodě a demokracii.
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Do těchto nejednotných a chabých počátků začali přicházet 
kromě řadových uprchlíků taká političtí hodnostáři,kteří v 
pokočickém režimu hráli jakousi úlohu a mohli se tudíž ohánět 
hodnostmi, udelenými jim Národní frontou. Ačkoliv se většina z 
nich v první době soustředila v Paříži,kde jim dominoval pře
devším jako "vynikající odborník pro zahraniční záležitosti" 
neblaze proslulý dr.Hubert Ripka, do Londýna se jednoho dne 
dostavila skupina politiků se čtyřmi generálními tejmníky mi
mo službu v čele. Byl tu spoluzakladatel marxistického bloku 
v socialistickém bloku Národní fronty, poslední generální 
tajemník sociálně demokratické strany Blažej Vilím, byl tu 
generální tajemník strany čs.socialistů dr.Krajina,generální 
tajemní» lidové strany Klimek a dva slovenští hodnostáři,dr. 
Martin Kvetko a dr.Samule Belluš, kromě jiných,méně známých. 
Tito nově přídhozí se opírali o své hodnosti, udělené jim 

komunisty ovládanou Národní frontou a trvali na svém nároku 
pokračovat v této Národní frontě,toho času bez zjevných ko
munistů, být představiteli národa doma. Soudili a požadovali, 
že je potřebí se podřídit jejich vedení bez veškerých odmluv. 
Měl jsem s některými z nich dlouhé rozhovory,ale nepodařilo 
se mi je přesvědčit,že mají nanejvýše právo zastupovat ty 
politické skupiny, jež v Národní frontě zastupovali.žádal 
jsem na nich, aby se odřekli Národní fronty, Košické dekla
race a systému jí nastoleného.Připomenul jsem jim - a to 
činili ostatně i jiní- že v nejlepším případě mohou zastupo
vat jen polovinu národa a že ani o té není jisto,že tato 
polovina souhlasí s tím, jak s demokracií a občanskými právy 
bylo naloženo v Košicích a v dobách předúnorových.Požadoval 
jsem návrat k ústavě z r.1920 a odvolání nespravedlivého 
odsouzení a potlačení občanských stran.A trval jsem na 
tom,že co bylo není a že žádná hodnost není na doživotí.

Všechny pokusy o dohodu byly marné- ostatně ani po více 
než pět a dvaceti letech se toto panstvo nevzdalo Košic a 
svého doživotního hodnostářství - vůdci nekomunistických
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stran Národní fronty nalezli trvalé zalíbení v autoritativbí 
totalitě. Ani když musili EEKEtmi uprchnout z Československa 
nebyli ochotni odčinit křivdy, spáchané na zakázaných stranách,

V v v z
nebyli ochotni jasn£ a nedvojsmyslné se vyslovit pro obcanska 
práva a politické svobody v rozsahu předmnichovské republiky. 
To mělo za následek,že - hodně proti své víi- jsem byl nu
cen organisovat národní demokracii v zahraničí a podporovat 
snahy jiných,kteří obnovovali v zahraničí republikánskou a 
živnostenskou stranu. Hv

Tlak národně frontových hodnostářů se projevil ffža-swPxpůfflx 
mstiKm rušivým vlivem. Ovládli krajanské organisace, zejména 
londýnská sokolská jednota jim docela podlehla. Ovládli Pomoc
ný výbor. Vnesli rozklad také do čistě exilních organisací, 
vzniklých v dobách, kdy oni se těšili plně národně frontovému 
hodnostářství, nebo v době, předcházející jejich příchodu do 
Londýna. Tak na příklad Josef Kosina, kdysi úřední^Odborového 
sdružení československého (soc.demokratického), který byl za 
války jedním z organisátorů jednotného hnutí odborového,uči
nil pokus založit za podpory Britské odborové ústředny sdruže
ní odborářů v exilu.Na porady, konané v místnostech Britské 
odborové ústředny, pozval m.j. i mne, jako zástupce Syndiká
tu čs. novinářů a někdejšího člena předsednictva Národního 
sdružení odborových organisací (náé.dem.), stejně jako zástup
ce křesťansko sociálních, čs.socialistických a republikán
ských odborů.Přibráni byli i nově příchozí z domova,jako na 
pr. čestný plukovník ruie armady Handlir, doma komunisticky,pak 
soc,dem.odborář a za protektorátu i NOUZu, který po komunistic
ké minulosti měl tedy i minulost hodně nacisticko-kolaborant- 
skou. To všechno jsme mu přehlídli,ale on nepřehlédl nám to, 
že jsme nepatřili k národní frontě. Se souhlasem všech jsem 
vypracoval statut,který respektoval odlišné politické orien
tace, ale sotva byl schválen, na jeho a generálních tajemní
ků nátlak se nová organisace rozhodla kráčet ve šlépějích 
lidové demokracie a odříci se demokracie.Všichni,kteří jsme 
nepatřili k soc.dem. nebo k cs.soc. straně, byli jsme vyho-

-----o..- fln^.nat.že ze všech spolu-
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zakladatelů to byl jen Čs.socialista Cífka,který proti tomu 
protestoval. Komitét po čase přesídlil do Spojených států, 
kde vegetuje.,

0 tom, jak se vyvinuly poměry v Poftocném výboru , mluvím 
na jiném miste.

Stejně tomu bylo v Evropském hnutí.V souladu s náladou v 
britské veřejnosti založili jsme Evropské hnutí, jež bylo 
zprvu sabotováno sociálními demokraty a čs.socialisty. Když 
seir# však toto hnutí -první a jediné peněžité prostředky do
stalo od národně demokratické skupiny- začalo uplatňovat, 
sociální demokraté a čs. socialisté do hnutí vstoupili a ná
rodní demokraté,republikáni a živnostníci byli z hnutí slav
nostně vyhozeni.

Do internacionály liberálních stran byli přijati -zástupci 
československých socialistů, kteří doma tak statečně pomáhali 
odstraňovat všechny občanské svobody.

Rozklad byl vnesen i do Syndikátu československých noviná
řů. Měli jsme náhlý prudký příliv členů, z nichž převážná vět
šina nemela na členství nárok, ani kdyby jejich přihláška byla 
posuzována měřítky mnohem mírnějšími a shovívavějšími, neŽ 
podle ustavení čs.zákona o služebním postavení redaktorů.Byli 
přijati lidé s velmi komunistickou minulostí,kteří se dosta
li kvapně do popředí. A tak, ač jsem organisaci obnovil a 
vypiplat, nepřijal jsem ani Členství ve výboru.

I jinak se projevil podivný duch lidové demokracie mezi
Xz XZ z { znove příchozími. Frantisek Klátil mne ujistil v pohnutém 

rozhovoru, v němž mi vyčítal mou "zaujatost" proti dr.Bene
šovi, Že "na příště se bude zatýkat již na hranicích" .Na |<Afó 
jedné veřejné diskusi prohlásil jeden mladý katolický kněz.?

že slovenskou otázku vyřešíme docela snadno. Na Slovensko se 
pošlou tanky a bude to. Nebo v Paříži se zakládala organisa
ce spisovatelů a jeden ze zakladatelů prohlásil,že je jedi
ným členem výboru spisovatelské organisace a domova,který je 
v zahraničí a proto se musí stát předsedou. Take se stal.
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Jeden mladý optimista,který v té době začal působit v BBC, 
usoudil,že všechny rozpory plynou z nedostatečné informovanosti. 
Svolal proto do domu na Fľ’nchley Road, kde bydlila většina 
hodnostářů IžfeSf^na níž jsem měl podat výklad o mezinárodní 

situaci a o vyhlídkách exilu v ní, stejně jako o nejúčelněj
ších metodách práce. Vyhověl jsem mu a vyložil, co se dělo od 
skončení války, jaká je nálada v zemích,jež rozhodují v 
mezinárodní politice.Varoval jsem před ilusemi.Upozornil jsem 
je na to,že současné zanícení pro ně pomine rychleji, než si 
dovedou představit a že okolnost,že někdo je vhodným předmě
tem pro sensační zprávu neznamená,Že týž list bude pokračovat 
v zájmu o něj a dokonce doporučovat,aby veřejnost přinesla 
nějaké oběti.Západ není ochoten se pro Československo,nebo 
pro kteroukoliv jinou komunisty okupovanou zemi, pohašteřit 
se Sovětským svazem, tím mene pak něco v našem zajmu riskovat. 
Několik přívětivých slov, jež jsme slyšeli, nic neznamená. 
Dokud se nám nepodaří přimět veřejnost k poznání,že jde o 
jejich zájmy, nikdo pro nás nehne ani prstem.Náš úkol bude 
těžký- a zde jsem použil formulace, jíž jsem později často 
opakoval: před námi není sprint na 100 yardů,ale těžký a zdlou
havý překážkový přespolní běh.

Nepřekvapilo mne,že se tento můj výklad nesetkal se sou
hlasem.Musil jsem vyslechnout,Že jsem škodlivý živel,který 
deprimuje a tím i demoralisuje exil.Naše věc je na nejlepší 
cestě, všechno bude vyřešeno v náš prospěch. (To se také 
stalo-pokud šlo o hodnostáře.Přesídlili do Spojených států, 
kde se jim dostalo platů a iluse hodností.Mohli pak statečně 
válčit - o ta koryta - mezi sebcu.

0 vůdce bylo postaráno, o podvůdce také.Ti zůstali do zna
né míry v I.ondýně, zmocnili se krajanských spolků a zaslouži
li se XKX plně o rozklad exilu.Úkol něco konat připadl docela 
j i nýto skupinám.
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Počátky československé legie v exilu .

Príchod nové emigrace po ňorových událostech roku 1?48 
znamenal hromadné zakládání nejruznějších organisaci. 
Pod jménem československá obec legionářská byla zřízena 
organisace oývalých příslušníku armády a to nejen zahraniční, 
ale i domácí, a jako drtivá většina těchto organisaci byla 
i tato spravována výborem, který se sám ustavil a organisaci 
dirigoval, nestaraje se valně o to,co o tom soudí členové. 
Duch národní fronty, hodnostářské nadřaděnosti a neblahá 
tradice zahraničního zřízení československého, spolu s 
nezastrenou totalitou qoo válečné okupace, to všechno dáv<lo 
ráz mnona exilním organisacím.

československá Obec legionářská měla ovšem v aondýně 
dosti početnou jednotu, jež vyvinovala horlivou činnost 
a vydávala dokonce cyklostilovaaý měsíčník " Výzva", hodně 
nevalné úrovně. Protože jsme byl Členem Československé 
odboc"ky British uegion a stejně nechtěl mít mnoho společného 
s hodnostáři, kteří se neodřekli nošic a předúnorové Národní 
fronty, nestal jsem se členem a ani se o organisaci a její 
činnost nezajímal.

Někdy v bubnu roku 1^0 se vsak konala v uondýně valná 
hromada Obc$ na níž stylem v organisacích tohoto druhu 
celkem obvyklým, vedení se členstva na nic neptalo a rozhodo 
podle svpho. Nepamatuji se co bylo věcnou příčinou rozporu 
a snad jsem to ani nikdy spolehlivě nevěděl, nondýnská jednota 
se dostala do přímého konfliktu s vedením, outrhla se a začala 
s Čin .ostí na vlastní pěst,

V tu dobu jsem již vydával svůj měsíčník " Národ" a staral 
se o organisaci národní demokracie v exilu a měl jsem tedy 
toho na starosti dost. Künflikt, o němž jsem slyšel mnoho 
protichůdných zvěstí byl pro mne prostě potvrzením mého 
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přesvědčení, že ito slavní borci za demokracii a svobodu 
rozumí pod demokracií a svobodou to, co svým členům a ostatnímu 
lidu nařídí.

Jednoho dne jsem však dostal dopis, podepsaný jmény Huták 
a Kamenický, Oba tito hlavní činitelé oposiční jednoty navazovali 
svým dopisem na jeden Článek v "Národě" aptali se, zda by se dalo 
něco konkrétního učinit ve prospěch sjednocení demokratických 
živlu v exilu, po němž jsem ustavičně volal.Odpověděl jsem jim 
a sešel se s nimi na jejich práni, Výsledkem tohoto setkání 
bylo pozvání, abych psal do "Výzvy" a abych se dostavil na 
najbližší členskou schůzi jednoty jako host,

Nemohu s urei ostí říci, zda jsem již tehdy vyhověl jejich 
výzvě a napsal jim článek do "Výzvy", Či zda k této spolupráci 
došŮo až později. Na schůzi jsem však přišel a setkal jsem se 
tam s několika přáteli z dob vojanoení, zejména s kolegou z 
Moravsko-slezského deníku, Svatoplukem Martínkem, kteý po svém 
návratu do Británie byl Častým hostem v mém bytě. Schůze byla, 
jako skoro všechny schůze, celkem nezajímavá a také nevalné 
úrovně, plná rozhořčení na samozvané vedení Obce . Nepamatuji 
se ani, zda jsem na té schůzi něco řekl, ale ku konci schůze 
jsem byl zapleten do diskuse s účastníky. Předseda jedntýy 
xios totiž oznámil, že emigruje v nejbližší době do Spojených 
států a že z toho důvodu se musí vzdát předsednictví a že je 
potřebí jej nahradit co nejrychleji. Tato resignace byla vzata 
s politováním na vědomí . Schůze se začala zabývat problémem 
kdo se má stát novým předsedou. Nikdo z Členů výboru se nehlásil 
že by i'unkci převzal a Martínek mne navrhl za předsedu. 
Než mohla schůze uČiniti rozhodnutí přihlásil jsem se ke 
slovu a upozornil že nejsem dosud ani Členem a nemohu tudíž 
být ani předsedou, ba ani Členem výboru, Přišel jsem jako 
host a ze schůze odejdu jako host, který je ochoten občas 
přijít na schůzi, bude-li pozván. Připomenul jsem že je nezbytné 
aby si dobře uvážili některé věci, na nichž se nedá nic měnit. 
Především to, že jsem příliš zaměstnán organisaČní prací v 
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národní demokracii artěžko bych mohl přibrat ještě práci 
další, Druhou po+íží je, že organisace bývalých vojáků, ac 
musí zasahovat do veřejných záležitostí, má zůstat paliticky 
neutrální, to jest neutrální vůoí různým politickým stranám. 
Exponent jedné strany na celném místě by mohl sr^no vzbudit 
dojem,že organisace je zapojena do této strany že^jaksi její 
okrajovou složkou a to by jí nijak neprospělo. Dále je tu 
okolnost,že mám zásadní námitky proti Československé obci 
legionářské samé a proti jeji tradici přisluhování Benešovi a 
jeho druhům. To byl důvod, proč jsem do organisace nevstoupil a proč 
také nevstoupím ani do jejich jednoty,pokud je dosud součástí 
Obce - i když oposiční, Do organisace bych mohl vstoupit 
teprve tehdy, kdyby se roznodli provésti Čistý řez, to jest 
provedli úplný rozchod a kdyby se jednota změnila v docela 
samostatnou organisaci bývalých vojáků. A pak ovšem bude 
záviset na tam,jakou cestou se bude bráti, pro jaký program 
se rozhodne, jaké budou metody jejího postupu a kdo ji povede.

£

Po delší diskusi se mi’podařilo přesvědčit schůzi,že 
nástupcem dosavadního předsedy se musí stát někdo ze starých 
Členů, pokud možná známý pracovník jednoty a tak se předsedou 
stal Huták.

Ovšem to byl první počátek mé spolupráce s touto odbojnou 
jednotou,jež brzy na to bez mé součinnosti ukončila i ťormálně 
své svazky s Československou obcí legionářskou a rozhodla se změnit 
se v samostatnou organisaci. Za předsedu byl původně navržen generál 
Mézl, který začal přripravovat předlouhé stanovy nové organisace. 
Doporučoval jsem aby nová organisace přijala jméno Nezávislé 
jednoty Československých legionářů a do poslední chvíle jsem 
byl také přesvědčen, že tohoto názvu bude použito. Z důvodů 

mně docela neznámých organisace se rozhodla pro název 
Československá legie v exilu a předsedou byl zvolen Huták. 
Myslím, že přes všechno upejpání po tom převelice toužil.
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Jednatelem byl zvolen Adolf Kamenický. Byl jsem zvolen 
místopředsedou, ač jsem jak se později v době sporu v této 
organisaci zjistilo nikdy členskou přihlášku nepodepsal. 
Toto opomenutí nebylo ovšem úmyslné. Organisace byla původně 
myšlena jako skupina Čistě místní, všichni jsme se znali a 
chtěli jsme se vyhnout formalismu, Ani později, když se za 
mého předsednictví rozros-tla, nevydávali jsme Členské legitimace, 
ač jsme měli již odbočky v různých zemích, Na to, že jsem Členskou 
přihlášku nepodepsal - patrně tak neučinili ani ti, kteří se tím 
oháněli - přišli lidé, kteří potřebovali alespoň toho argumentu 
proti mně. Ale to je zase věcí pozdější.
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Záhadný případ Bohumila Laušmana

V květnu roku 1954 oznámil pražský rozhlas rozjásaně, 
ze dne ?5«prosince předchozího roku se dobrovolně do 
Československa vrátil z exilu Bohumil Laušman. Toto sdě
lení vzbudilo v exilu s ve svobodném světě značné vzruše
ní. Byl to přece první případ, že se do československého 
komunistického ráje vrátil někdo, kdo měl z dřívějška 
vůbec nějaký politický význam. Zatím, co de do komunistic
kých států z exilu jiných národů vraceli různé celkem zná
mí veřejní činitelé, z0 československého exilu šly nazpět 
až dosud jen docela malé ryby a většinou lidé,jez jsme ra
ději viděli za železnou oponou,než mezi námi. A najednou 
tu byl bývalý poslanec předmnichovského Národního shro
máždění, ministr doby předúňorovéx a nakonec i volený 
předseda Československé sociálne demokratické strany děl
nické. Snadno se dá pochopit,ze byla v komunistickém re- 
žinu Československa veliké redost nad tímto návratem mar
notratného syna. Překvapovalo jen,že komunisté s touto 
novou atrakcí natropili poměrně malý povyk a že jim to tak 
dlouho trvalo, než tuto svou radost oznámili svetu.

Potom o Laušmanovi nebylo dlouho slyšet,až najednou 
přinesl po slušné řadě let londýnský ±kx koneervativní 
deník "Daily Telegraph" zprávu svého vídeňského zpravcda-V 
je,ze Bohumil Laušman zemřel ve věku 55 let. Podle téže 
zprávy byl hodné dlouho ve vězení e pak pracoval na stav
bě silnic. Československý komunistický tisk ip tom ovšem 
mlčel jako zařezaný, není vsak potřebí míti pochybnosti 
o správnosti této informace.A tak můžeme s bezpečností bra
ti na vědomí,že je to smutný konec smutné historie jedné 
z nejspornějších osobností našeho po
litického života.
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Laušmanův návrat do Československa se stal předmětem 
mnoha dohadě a sporů v exilu. Jedni byli presvedčení,že 
se Lausman opravdu vrátil do Československa dobrovolně,aby 
tím dovršil svou zradcovskou službu proti emigraci a proti 
zbytkům domácího odboje,Nechyběly náznaky,ze Lausman sel do 
emigrace jenom proto,aby se jednoho dne vrátil.Jiní zase o 
dobrovolnosti jeho, návratu pochybovali a netajili se tímto 
názorem.Soudili,ze byl do Československa vlákán,nebo násil
ně unesen. Ti první ukazovali na někdejší Laušmanovy blíz
ké styky s československými komunisty ku konci války a pak 
v předúnorovém Československu,na jeho spolupráci s jugosláv
ským komunistickým režimem, když hodné pozdě po únoru 19M3 
se é® odebral do exilu. Ti druzí se dovolávali toho,že 
Lausman zmizel z Vídně,aniž by byl vzal si své věci,písem
nosti a dokonce i pení ze.Vídeň byla dosud okupována z polo
viny západními vojsky ,z poloviny vojsky komunistickými.

Diskuse pokračovala. Jedni povazovali jeho protikomunis
tickou éru za pouhé předstírání,druzí si připomínali jeho 
knihu, vydanou v exilu a jiné projevy, jež se zdály to vylu
čovat. Pravdu nelze ovšem zjistit s naprostou bezpečností a 
dokud nebudou dostupný tajné archivy československého komu
nistického režimu, budeme všichni odkázáni na pouhé dohady, 
jež mohou být stejně správné jako nesprávné. Pro svou oso
bu jsem se nikdy netajil názorem,že Lausman byl buč násilně 
unesen nebo alespoň záludné vlá fctán do Československa,Jsem 
dosud toho názoru,protože jsem Laušmana dobře znal.AČ jsem 
nikdy nesdílel jeho politické názory, byl jsem s ním po 
větší Část války v pravidelném přátelském styku a -dyž Laun- 
man znova přišel do exilu, vymanili jsme navzájem několik 
dopisů právě o jeho poměru ku komunismu.

Svůj názor na případ Laušmanův nemohu ovšem prokázat něja
kými neotřesitelnými důkazy.Ovšem, nikdo nemůže také dokázat 
opak.Oznámila-li Praha,že se Lausman vrátil d brovolne,poně- 
vaŮz poznal svůj omyl,nelze to jistě považovat za nejaký důkaz.
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Kekne-li něco nejaký komunistický funkcionář, nezasluhuje to 
nejmenší víry,Každý z nich je lhářem z povolání. Ovsem i 
lháři mohou někdy z nedopatření mluvit pravdu,I to se někdy 
stává.Mohu se tedy mýlit.Nemyslím vsak,že by tomu tak bylo,

Bohumile Lausraana udělal Mnichov, Do té doby byl jen 
jedním z málo známých e nevlivných sociálně demokratických 
poslanci,Byl krajským sekretářem strany někde v Cechách 
(neiaýlím-li se bylo to v Pardubicích) a právě tato jeho ne- 
významnost v nasec veřejném Živote ho vynesla do popředí,do 
něhož rozhodně nepatřil.Pod nacistickým diktátem byl v 
Československu, oklestěném Mnichovem a vydaném docela na mi
lost a nemilost Němcům, zaveden uměly systém dvou stran,So
cialisté se uchýlili do nové strany práce, z jejíhož vedení 
museli ustoupit- alespoň před veřejností - všichni staří 
vůdci,protože byli přílišné ‘kompromitováni’' svým vlastenec
tvím a odporemwproti fašismu a nacismu, Bohumil Laušman se 
stal vedoucím nove strany prave proto,ze se o
nem a na něho nic nevedelo, co by mohli Němci považovat za 
provokaci.

Laušman ekx ovšem ani v novém postavení neurčoval politi
ku své strany,jíž byl stejně usouzen jen kratičký ž vot,Za
nikla po okupaci. Dokuď však existovala, plnil rozkazy je
jích skutečných vůdců,kteří působili v zákulisí a po okupa
ci se zapojil odhodlaně na konšpirační práci. Tím jsem se 
s ním prvně dostal do styku,kro akci v Polsku jsme nezbytně 
potřebovali několik Českých psacích strojů,protože to, co 
bylo na konsulátč, naprosto nestačilo,když se agenda rozrostla 
Prostřednictvím obetevých odvážlivců,kteří přenášeli zprávy 
přes hranice, vzkázal jsem na několik adres do Českosloven
ska,aby nám poslali co potřebujeme. Za několik dní přišel 
jeden z poslů s dvěma propašovanými kufříkovými stroji.Byly 
od Laušmana, z majetku někdejší sociální demokracie.Je jen 
pochopitelné,ze se mi tím Lausrnan vepsal příznivé do paměti,

Do osobního styku jsem se s Laušmanem dostal až po pádu 
Francie, když jsme v Londýně obnovovali Syndikát novinářů.
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Laušman byl tehdy Již členem Státní rady a já byl členem za
kládajícího výboru,jakožto zástupce novinářů,sloužících v 
armáde a také jako jediný bývalý člen výboru Syndikátu ve 
vlasti. Po neblaze proslulém Bohouši Benešovi se Laušman stal 
předsedou a já jsem byl zvolen jednatelem, když mi Laušman 
po mém propuštění z vojenská služby umožnil přesídlení do 
Londýna a nalezení existence. Za války mel Syndikát novinářů 
úkoly docela odlišné než jaké mel doma. Sloužil politické 
akci a mezi předsedou a jednatelem byla nutno ustavičná spolu
práce.V každodenním styku jsem poznal Laušnana dostatečně. 
Mel jsem dojem muže dobronyšlného, velmi ctižádostivého a se 
značným sklonem k oportunistu. Zprvu byl orientován hodné 
pravicové ( v pojmech socialistických ovšem) a netajil se 
ani trochu svou nechutí a nedůvěrou ku komunistům. Ovšem, to 
byla nálada doby a i neblaze proslulý pozdější kolaborant 
Jiří Hronek byl rozhodně proti komunistům a když komunistič
tí novináři podali hromadnou přihlášku do Syndikátu, dopo
ručoval jejich odmítnutí. Také odmítnuti byli.Později ovsem 
Xaušman videi odkud vítr vane a začal se, jako tak mnozí 

jiní v exilu, kvapné točit do leva. Jeho cesta do Sovětského 
svazu dokonala tento obrat.Bchunil Lsušman se spoluzaslcužil 
o sovštcfilskou orientaci čs.zahraniční vlády.Zdůrazňuji: 
spoluzaslouzil.Nebbírám mu na jež o smutné zásluze, když při
pomínám,ze tuto orientaci nevymyslil,ale ze se k ní jenom 
ochotně přidal. Všichni ministři a skoro všichni členové 
Státní rady a jiní hodnostáři Benešova režimu s ním v tom 
velřmi statečně závodili a nejeden z nich jej předčil ve své 
horlivosti. V torte stadiu ustaly naŠe pravidelné styky,ac 
jsme se nerozešli a nic se nezmenilo na přátelském našem po- 
meru.Ale politicky jsme se sobe odcizili. Laušmsnovými neroz
lučnými druhy se stell Jiří Hronek, Vilém Nový a jiní ze 
skupiny komunistického "Nového Československa" a skorokomu- 
nistické "Nové svobody".

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 1024



206
*

Protože Jsem se nevrátil do předúnorového Československa, 
nemohu o Lausmanove tamní činnosti z oné doby říci více,než 
co Je známo z novin a co mnozí příslušníci exilu znají lépe 
z přímého poznání. Vím tedy,že statečné kolaboroval s komu
nisty, právě tak,jako s nimi kolaborovali ti,kteří ho,po 
jeho opětném nečekaném příchodu do zahraničí tak přísné od
suzovali. Nesdílel Jsem nikdy onu fanatickou nenávist k ne
mu, kterou proti jeho osobě dávali na Jevo lidé,kteří dělali 
totéž »o on, Ooudil Jsem a dosud soudím,že je kolaborant 
Jako kolaborant.Omlouval Jsem vždy ty,kteří byli ku kolabo
raci donuceni a kteří se omezili na to,co musili dělat.Nevi
dím však, proč by se mělo nějak rozlišovat mezi těmi,kteří 
kolaborovali dobrovolné a z vlastního rozhodnutí a v této ne
kalé Činnosti se předháněli.Laušman má proste kus viny na 
pohromě, Jez postihle Československo,ale o tuto vinu se po
dílí s mnoha jinými. Nebyl lepší jiných, ale dosud jsem ne
přišel na to, proč by mel být souzen přísněji než ti druzí.

V tomto smyslu jsem uvítal Lausanne,když přišel do exilu, 
nevlídném článkem v ’’Národě", jejž jsem tehdy vydával,ale 
netajil jser se názorem,že není správné, jestliže ti druzí 
kolaboranti na něho svalují všechnu vinu a považují se za 
něco lepšího a dokonce jej odsuzují, aniž by k tomu měli 
morální právo. A když kampaň proti Lausmanovi pokračovala, 
musel jsem později napsal, Že mu opravdu nemají co vyčítat, 
protože tropili přesně totéž, co tropil on. A zase nechtěl 
jsem a nechci umensotrat Laušmanovo provinění když konstatuji, 
že jsou zde mnozí, Jejichž vina je nejen stejná, ale dokonce 
i vetší než jeho.

Po tomto článku se najednou Laušman ozval necekané do
pisem z Jugoslávie. Velmi sentimentálne mi vyčetl,ze jsem 
o něm psal tak nevlídně. Od starého přítele to necekal.Trpce 
si stěžoval na kampaň,kterou proti němu vedli lidé,kteří 
se hrbili před ®-EKk®siovRsfaýin±x československými a sovětský
mi komunisty. Když vydal svou zajímavou knížku "Kdo vinen?"e 
poslal mi ji svenováním. Nebyl spokojen s tím, co jsem o 
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ní nepsal do "Národa"«Vyložil jsem mu tehdy dopisem,ze ač 
nepřenáším politické rozpory do osobních styků, nehodlám, 
sni osobní přátelství přenášet do politiky.Tam,kde jde o zá
sady ,přestává stejně přátelství jako nepřátelství ze soukro
mého živote. A napsal jsem mu také,ze se v exilu o nom obec
ne tvrdí,ze do zahraničí přišel jako agent ťk komunistického 
režimu, až již československého nebo jugoslávského, s úkolem 
rozkládat exil a snad o něm dokonce referovat Praze. Krátce 
před tím,než se údajné vrátil do Československa, dostal jsem 
od neho dlohhý dopis s rozhořčenou odpovědí.

KdyŽ Praha oznámila,Že se LauŠmsn vrátil do Českosloven
ska,protože doznal svůj omyl a v exilu došlo k prudkým pto- 
kům na něho, byl jsem ve velikém pokušení otisknout jeho do
pis. Ale protože jsem nevěřil v dobrovolnost jeho návratu, he- 
chtěl jsem mu zbytečně ublížit u tech,kteří ho měli ve svých 
spárech. Laušman v onom dopisu mluvil nenávistně o komunis
tech a kladl mi otázku, jak si mohu myslet,Že je dosud ve sty
ku s režimem,který uvěznil jeho rodinu a popravil jeho zetě?

V prosinci 1953 zmizel lausman záhadné z "Rakouska.Ve svém 
opuštěném příbytku zanechal celý svůj majetek, písemnosti i 
peníze. Zejména ty písemnosti a ty peníze ve mně vzbuzovaly 
pochybnosti o pravdivosti toho, co hlásala do sveta Praha, 
A pak, Praha o tomto sensačním návratu mlčela plných pet měsí
ců.Toto pětimesíční mlčení mne přesvědčovalo více než cc jiné
ho. Každá malá rybička, jež se vrátila do československá, 
byla neprodleně oslavována, postavena před rozhlasové mikro
fony, interviewována tiskem,sloužícím režimu. V tomto přípa
de, kdy Šlo o osobu velmi známou,režim mlčel po pět měsíců 
jako zařezaný. Ve svém tehdejším rozhlasovém komentáři jsem 
se ptal Prahy na vysvětlení tohoto nevysvětlitelného průtahu, 
ale nedostal jsem žádnou odpověcjsem ji ani nece
kal. Re^&»m?natiCKfaKKJEk Vysvětlení je KnxnMméšx ovšem na snadč. 
EeŽim potřeboval těch plných pět měsíců k tomu, aby zpracoval 
muže,jenŽ se tím Či oním způsobem dostal do jeho rukou.Nikdy 
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této přestávky opravdu imponovala. Odolávat pot měničů 
ucelivýn žákům moskevského Gestapa Je již slušný výkon, za
sluhující obdivu.

Pokud jsem mohl zji3tit, Lausman se objevil u komunistic- 
kých mikrofonů jen jednou.Pak zapadl.V tažení proti emigra
ci vystupují jiní rezinní "experti",ač Laustaan o exilu roz
hodne toho věděl mnohem více, nez ti žalostní pisálkové,jichž 
režim používa. I to se mi zda byt důkazem,ze s nim koraunistic 
tí páni nebyli xpsksjxni ani trochu spokojeni a ze konal 
jon to,k čemu byl donucen a ze se ani trochu nehrnul k tomu, 
aby plnil úlohy zjpilnost i. Provdá, po Laušmanove příchodu do 
Československa,ap již dobrovolném či vynuceném, bylo zatčeno 
mnoho odpůrců režimu, hlavne sociálních demokratů,ale take 
i z jiných politických směrů. Nedivil bych se,kdyby zde by
la nějaká příčinná souvislost.Nemyslím ovsem,že by Laušman 
dělal nějakého dobrovolného udavače. Komunistické Gestapo 
dovede rozvazovat jazyky.Eelo dobrou školu a znamenite učite
le z Krenlu.Ale ani všechna ta zatčení bych nechtěl svalo
vat na Leušmana. V zahraničí je dost ncprozíravých lidí,kteří 
si nedovedou dat pozor na svůj žvanivý jazyk a přivádějí ty 
doma do zbytečných malérů. Nejedno zatčení, připisované 
dnes Laušranovi, ja potřebí připsat na jejich vrub. A je 
vůbec otázkou, kdo zavinil více neštěstí, zde udavači, či 
exilní ťaxuiiknxK fantastové,organisátoři lehkomyslných akcí 
a švanilové. Abych byl spravedlivý musím doznat,ze i doma 
bylo těch lehkomyslných popletů více nez dost,kteří přivo
lali neštěstí na sebe i na jiné.

Neviděli jsme také,že by byl komunistický režim v Česko
slovensku Mejak Laušmana odměnil za jeho udsnlivé pokání. 
Takový dr,Lev Sychravá,jehož návrat do Československa,ne
sporně dobrovolný, nevzbudil ani zdaleka takovou pozornost, 
jako Laušmanovo objevení se v komunistickém p?šalíku,byl 
odměněn výslušným,aby mohl pohodlne a bezstarostně pokra
čovat ve svém "studiu".Laušman skončil na stavbě silnic,
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kdyŽ pred tím prosel kriminálem. I to se mi zdá být spolehli
vým důkazem,z-e jsem se nezmýlil e že byl unesen.

Nepíši to, abych Lsusmans oblejoval.Provinil se na národu 
e proto zasluhoval trest.Je lhostejno,potřestal-li jej národ, 
proti němuž sc provinil, či ti,kterým sloužil.Ale nemohu se 
přidat k tes,kteří hlasitým odsuzováním tohoto ctižádostivé
ho slabocha se snaží zastřít provinění jiných,nebo dokonce 
své vlastní. Bohumil Lauer an patřil prosto k< skupině politi
ku,kteří z nezřízen* ctižádostivostl, sebeckosti,chamtivosti, 
ješitnosti a někdy i ze zbabělosti národu, krůtě ublížili. 
Nikdo z nás není oprávněn soudit,pekud není sám prost viny. 
Kdo kolaboroval, nesmí soudit kolaboranta a Lausmanův případ 
nesmí provinilcům,nekdy jest* větřím než byl on,noskytnout 
příležitost si hrát ne neviňátka. Lav.sran si vř svůj trest 
odpykal.Na ně to ještě ceká.

Dodatečná poznámka z r. l976

Ačkoliv se v těchto •'Vzpomínkách" omezuji důsledné na 
vylíčení událostí, jez .jsem znal a jak jsem je znal v do
bě jejich psaní, někdy jsem nucen priciniti k tomu dodatek, 
^e- to zejména, objeví-li se nové poznatky, jež jsem tehdy 
nemohl vedet a jimž nemohu věnovat v této souvislosti 
zvláštní kapitolu, už proto ne,že tu nejue o nějakou moji 
vzpomínku. íak je tomu s případem Bohumila Lausmana.Od 
jeho zcizení do Československa napsal jsem do různých exil- 
ních listů (a také pronesl v československém vysílání 
Britského rozhlasu) vylíčení tohoto případu a uvedl dů
vody» z nichž jsem nevěřil v dobrovolný návrat Lausmanův 
do češi oslovenska.Nepochyboval jsem o tom,ze byl unesen, 
ale nemohl jsem to ovsem dokázat. Od L&usmanova zmizení
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bylo prostě všechno, vcetne jeho dalšího osudu, jen vecí 
dohadů.

Hodně pozdě po napsání předchozí kapitoly se mi dostalo 
informací, jez spolehlivě prokázaly,žc jsem se nemýlil ve 
svém presvedčení,Že Lausman byl do Československa záludné 
unesen.Na můj Článek v torcntských “NeŠldh hlesech” se mi 
totiž 1975 přihlásil Laušsanův spoluvězeň,který s ním byl 
v jedné kobce až do jeho smrti,pan Stefan Pagáč, žijící 
nyní ve Spojených státech. Poslal mi kopii rukopisu své 
obsažné knihy, pojednávající o jeho rozhovorech s Lausma- 
nem a zde je taká sdělení, jak k únosu do Československa 
došlo,Někdejší poslanec rakouské sociálna demokratické 
strany p.Herrmann Rauscher pozval Laušmana na rozhovor s 
některými Čechoslováky,kteří se vraceli do domova a mohli 
by vyřídit jeho vzkazy. Není známo, věděl-li či nevěděl p, 
Rauscher, že tu jde o agenty komunistického Gestapa p. 
generála Molnára,Lausman se s nimi secel, pripil si s 
nimi a probudil se ze svého hlubokého spánku spoután az 
za hranicemi v autu, jež kvapilo aby jej dodalo drábům 
komunistického režimu. Nepochybuji,se jo nutné doplnit 
tímto údajem moji vzpomínku.

• * *
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Přemysl Pitter

Katolický tábor je v exilu zastoupen velkým množ- 
stvím opravdových katolických pracovníků a snad jeste 
větším množstvím těch,kteří svou katolicitu z oportu- 
nistiokých důvodů předstírají. Tábor evangelický po
strádá skoro úplně významných mužů a zejména nemá 
vůdčí osobnosti, jež by jeho postup usměrňovala a dá
vala mu vzpruhu. Z evangelických pracovníků, km vedle 
prof.Odložilíka, je nejznámějším Přemysl Pitter. Je to 
jeden z mých starých známých z republiky. Myslím,že po 
počátečnímh mírně přátelských stycích v první době e- 
xilu na mne docela zanevřel, protože se naše cesty ro
zešly. Kritisoval jsem hodně nevlídně jednu z jeho kní
žek a dosud jsem přesvědčen, že jsem jednal správně. 
Nikdy jsem neměl ve zvyku chválit co se mi nelíbilo a 
co jsem považoval za škodlivé jenom proto,že to napsal 
někdo, s nxmmm^sam nímž jsem byl v přátelských stycích.

V z V* z
Maximum toho, co jsem ochoten udělat pro sve přátele 
je,že jsem ochoten jim přiznat dobré úmysly, jež se 
nepodařily, ale někdy jsem na své přátele dokonce 
přísnější, než na ty druhé. Po této stránce si nemohu 
pomoci.Jsem přesvědčen, že první povinností novináře

V V z
je sloužit v tisku veci a ne přátelům. A jalovosti je 
potřebí odsoudit. Přemysl Pitter,po mém názoru, na
psal těch jalovosti opravdu mnoho. Kdybych ho nebyl 
znal, byl bych xnctixm býval mnohem přísnější^protože 
při psaní referátu jsem vzpomínal na to,že jsem ho 
poznal jako muže přísných zásad, i když jsem si ne
byl už tak docela jist,že xaxnru těmto zásadám zůstal 
věrný. Rozhodně se mu nezb; střil zrak, aby viděl,kde 
je koren zla, jež nutno potírat.
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Prvně jsem se s ním setkal na jedné schůzce paci
fistických organisaci, na níŽ byl pozván tisk a na 
kterou mne poslala redakce. Byl jsem tehdy ješte na
prostý začátečník, jímž vynetali všechny kouty a mé 
vyslání na schůzi rozhodně neznamenalo,že by jí redak
ce přikládala nějakou důležitost. Spíše tomu bylo na
opak. A protože jsem navštívil za dolzu svého novinář
ského působení.bezpočet schůzí a přednáasek, jistě 
bych si na ni nevzpomínal, nebýt toho,že se konala 
v abstinentílík a vegetářské xextn/jzmci restauraci v 
Divadelní ulici za Národním divadlem. Nevadilo mi ani
trochu,že se tam neprodávalo pivo, protože jsem o pi
vo nikdy valně nestál a mohl bych se bez toho nápoje 
docela dobře obejít.Nebolelo mne také,ze tam nepodává 
li maso, protože jseu tam nesel na veřeri. Vadilo mi 
však opnavdu,ze se tam také nesmelo kouřit a já byl 
tehdy ještě kuřák opravdu náruživý. Tragické však 
pro mne byli),že z neznámých důvodů vařili tam kávu,
která byla vyrobena z něčeho, co s kávou nemělo nic 
společného. Byla snad zemitá, či čert ví z čeho. A je-li 
na světe něco, co naprosto nesnesu a po čem je mi fy
sicky docela spatně, je to náhražková káva, nebo špat
ně připravená. Po té, kterou jsem tam vypil, mi bylo 
opravdu nanic. A to je hlavní důvod, proč si onu schů
zi ještě po mnoha letech pamatuji.

Na čem se tehdy pacifisté dohodli nebo nedohodli,
eo se na schůzi mluvilo a dmkmx usneslo, vymizelo mi 
již docela z paměti. Napsal jsem o tom referát,který 
patrně vyšel, protože redakce nikoho nikam neposílají 
na výlet.Protože jsme všichni, ač pro mír,nemohli se
ani trochu nadchnout pro jednostranné odzbrojení,když 
jsme byli oblaženi tak milými sousedy, jako bylo Ne
mecko a MaSarsko, sotva lyl ten referát nadšený. Ale
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to je dnes už docela vedlejší. Na schůzi jsem poznal 
Pittera, jenž byl jedním ze svolavatelů a od té doby 
jsem při výkonu svého zaměstnání na něj narazil čas
těji, Byl horlivě činný ve všech evangelických orga- 
nisacích a institucí^a prostřednictvím obou svých 
švakrů jsem měl dosti značné styky s evangelíky nejrůz
nějších denominací. Jeden z nich, člr.Slavomil Daněk, 
býval Českobratrským farářem v LÍbštátu a potom pro
cesorem na Husové fakultě bohoslovecké, Jeho mladší 
bratr Oldřich, redaktor ’’Venkova", byl jeden čas ta
ké redaktorem "kostnických jisker". A tak se stalo,že 
mne Fitter dostal na schůzi, na níž společné s jinými 
zakládal československou odbočku "Armády spásy",jako 
jsem byl přítomen poradě, na níž Bradáč Nežárecký se 
svými druhy organisoval konkurenci "Armádě spásy" pod 
jménem "BoŽí bojovníci", při kaŽdé takovéto příleži
tosti jsem se setkal s Fitterern a vyměnil s ním něko
lik přátelských slov.

Pak přišel Mnichov, exil, válka, zbolševisování 
Československa a z českých novin, docházejících do 
Londýna jsem zvěděl, že Pitter byl na krátký čas 
správcem jednoho z koncentračních táborů Benešova reži
mu, do nichž byli nahnáni Němci před vyvezením za 
hranice. Dozvěděl jsem se,že resignoval na své místo, 
nebo byl k resignaci donucen. Známí mi pak pověděli 
příčinu. Pitter, zbožný evangelík, protestoval proti 
ukrutnostem, páchaným v koncentračních táborech a vzhu- 
dil tak značnou nelibost u panstva u moci.Připsal jsem 
mu to kš dobru a když jsem pak několik let po válce 
prvně zajel do Německa,abych se mimo jiné podával do 
tábora uprchlíků "Valka" v Norimberku,ohlásil jsem se 
mu předem a opravdu se těšil na setkání, věděl jsem,
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pnncnšľúxa^EimÄDxiäšmxi^a^mxtiyEhinsmx Jssm^mxmxmxmxnixmxm 
^y^í^že měl hned od počátku mnoho možností vyemigro- 
vat do zemí, v nichž by se mu Žilo mnohem příjemněji 
a kde by nalezl také mnohem lepší existenci, než byl 
úřad evangelického duchovního správce v uprchlickém 
táboře. V exilu člověk nepotkal mnoho lidí zásadních 
a obětavých a proto si musel známosti s nimi velmi 
vážit.

Když jsme se setkali, navštívili jsme mého příte
le, těžce nemocného dr.Václava Schauera, o něhož se 
Fitter staral opravdu obětavě a jemuŽ nakonec pomohl, 
aby se odebral na léčení do Leysinu ve Švýcarsku. I 
to na mne mocně zapůsobilo a začal jsem jej považovat 
za jednu z výjimečných osohností našeho exilu. Nic na 
tomnezmčnila jedna poněkud komiö^pisodka, jež jen 

potvrdila,že se Fitter ani trochu nezměnil ve svých 
zvycích a názorech. Žádal jsem jej, aby mne zavedl 
na večeři, protože jsem v Norimberku se nijak nevy
znal. Fripoměl jsem mu naše první setkání a vyslovil 
naději, že mne nepoveoe do nějaká abstinentní a ve
ge tářské restaurace. Pitter mi řekl, abych byl bez 
starostí a spolehl se na něho - a zavedl mne pak do
restaurace, kde nebylo ani pivo, ani maso.Kouřit se 
tam smělo. Na štěstí to nemělox následků, protože 
poučen zkušenostmi jsem si nedal žádnou kávu.

Tímto setkáním se naše styk^ prohloubily, ale na 
neštěstí toto sblížení netrvalo dlouho. Odpůrce kon
formity se začal přizpůsobovat. Jeho projevy k domo
vu, vysílané z žžxfcsksinE Britského rozhlasu i z roz
hlasu Svobodné Evropy, byly plné mlhavého moralisová- 
ní, bez veškeré odvahy postavit se zpříma a rozhod' 
ně proti skutečným neřestem i proti těm, kteří demo- 
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ralisují exil a kteří si z "boje proti diktatuře", jíž 
pomáhali nasWobat, učinili výnosnou živnost. Přemysl 
Fitter, který mi kdysi imponoval svou otevřenou nebo
jácností, zavřel pojednou své oči před zlem a smířil 
se s ním alespoň do té míry,že se vyhýbal jeho odsou
zení. Mravnost se mu redukovala na povšechné a mlhavé 
výklady, často dokonce velmi nespravedlivé zaměřené 
proti těm, kteří se snažili vyčistit zaneřáděné koutky 
tak zvaného třetiho odboje. Nepřidal se k nám,kteří 
jsme se snažili o nápravu, ale připojil se k těm, kte
ří nejprve zavinili pád republiky, potom promarnili 
všechny obeti, přinesené na obnovu její svobody a ny
ní si osobovali nároky věsti exil.

Knížečky do nichž Fitter sebral svá kázání, adre
sované7 domovu a články v exilním tisku, jsou ctením 
velmi skličujícím. Jsou limonádové, povrchní a zjev
ně hodně licoměrné. Bigotní kult Masaryka a Beneše, 
mravní napomínky, postrádající odvahy ukázat prstem 
na to, co a kde je zlo, to vsechnC budí dojem farizej- 
ství, jaké si jen člověk dovede představit. A proto 
jsem musel veřejné odmítnout jeho knížku,abych zne
možnil jí zvětšovat ještě více duchovní a mravní zma
tek v exilxtf, Tím jsem vzbudil jeho nelibost. Což mne 
ani trochu nepřekvapilo.

Nejsem sentimentální a ne truchlím nad tím,že se 
naše cesty docela rozešly, vždy jsem se s lidmi snad
něji EEZdfehxmE rozcházel než scházel, vždy jsem mnohem 
snadněji ukončoval přátelství než navazoval nová,, Rmou
tí mne jen,že v tomto, našem zápasu církve a nábožen
ské společnosti džJ^i^^r-s^íhaly^v^^nenti římsko-kato- 

lické církve pěstují většinou decela tmářský dogmatis
mus a snaží se ze všech sil rozpoutat za hranicemi
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škodlivý kulturní boj, jímž by z českých tradic vy
hladili všechny reformační i pokrokové tradice.Expo
nenti českého evangelictví nejsou na neštěstí o mno
ho lepší. Pro národ doma i pro exil mají všichni jen 
laciné a hodně omšelé fráze a žádnou odvahu poznat a 
veřejně osvědčit nezakrytou pravdu. A případ Fřemysla 
Pittera je i smutným případem exilních církevních 
exponentu, kteří v potu tváře sháněji členy a přívr
žence, místo aby se snažili získat duše, očistit a 
zocelit je a povznésti k něčemu jinému.

A
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Příčiny počátečních zmatků v naší akci.

Ne Sknfa. místě jsem již vyložil v hrubých rysech^v jaké situaci 

jsme se ocitli na jmšáx konci války, kdy ee objevile potřeba nové akoe. 

Nioméně musím se k tomu vrátit trochu zevrubněji»protože ledaeos z toho, 

oo překáželo jednotnému 6 ráznému postupu, je většinou dnešního exilu 

přehlíženo, ba je mu docela neznámo. Proto snad nevadl, budu-11 se v 

některých směrech opakovat. Kluvím ovšem o akci v Británii,jež na 

dlouho byle docela isolována od akcí v jinýeh zemích.

Válečná doba postavila Velkou Británii nejen do vůdčího postavení 

v protinacistické koalici, ale také na nejpřednější mleto v celém svo

bodném světě, stejně jako v syslích podmaněných národů, Londýn se stal 

bezpečným útočištěm vlád, uchýlivších se son ze roní nacisty podmaně

ných. Byl také útočištěm pro mnoho utečenců z pevniny. Zde byl 1 rozhlas, 

kt. rý nejúčinnčjším způsobem informoval obyvatelstvo podmaněných zemí 

v ‘jejich řečích a dodával utištěným odvahu,povzbuzení a víru v lepší 

budoucnost. Britský rozhlas se teh<*y těšil nezměrné popularitě v Evropě 

a zdaleka předstihl v oblibě a účinnosti všechny ostatní rezhlesy,jako 

Voice of Amerika a pod. Není opravdu nadsázkou, řekneme-li,že v době, 

kdy Británie stála sama proti nacisar, byl Londýn na čas hlavním 

městem světa a střediskem všech národních emigrací. Všechny zde měly 

své vedení až do doby, kdy je po válce pro Spojené státy získala 

americká/někdy hodně nerozvážná t štědrost instituce Svobodné Evropy.

V Británii také vznikla první poválečná organisace příslušníků 

svobodného světa, rozhodně protikomunistická a zastávající důrazně 

práva evropských národů na svobodu, Byla to Britská liga pro svoj;
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bodnou Evropu, jíž ztála v Sele vévodkyně z Atholu»kdysi známá jako 

•red Kitty*, rudá Kateřina,pro svůj původně hodně levičácký ’olitíaký 

postoj. Tato liga, původně čistě britská, brzy smmžřaÉždix připouta

la k sobě všechny národní ecigreoe.

Uvedl jsem již,že československý exil byl za přechodu z války do 

nejistého síru žalostně rozvrácen e myšlenkově zraten.Ve skutečnosti 

byl doeele beasocný. Poměry byly tak neuvěřitelně žalostni, že je po

třebí o teas mluvit znova a znov<,protože jen znalost toho může vysvětlit 

co následovalo, československý exil ztratil především po skončení války 

na oas veškerou vzájemnou souvislost. Středisko bylo zprvu pochopitelně 

v Loddýně, kde bylo sídlo vlády a všech ostatních významných exilních 

institucí.Koneea války byl však jtxfcxx pozůstatek exilu nejen naprosto 

rozvrácen, ,ale také isolován a skoro úplně »decimován. To se stalo 

ovšem záměrně. Československá vláda se vrátila, stejně jako všechny 

ostetní zahraniční vlády, a výjirkou ovšem polské a královské jugo

slávské, do vlesti.A Československá zahraniční vláda se postarala o 

to, aby zlikvidovala každou možnost oposiee v zahraničí dříve, než se 

vůbec bude moci ozvat. Odvezla s sebou nejen celý svůj organisační apa

rát, tiskové a sprsvodejské podniky,ale nastolila také neprodleně ve 

svých zastupitel akých úřadech politický a propagandistický aparát, s 

nímž bylo víc než nesnadno soutěžit. Československá vláda se dokonce 

velmi důkladně přičinila, aby z lidí, schopných něco podniknout, za 

hranicemi nezůstal pokud možná nikdo. Přesídlila do Československa 

nejen pozemní armádu a letectvo, ale také své zaměstnance e s nimi 

skoro všoohny ostatní civilní příslušníky válečného exilu. Zašla dokonce 
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ještě mnohem dále. Vynasnažila se zlikvidovat docela exil, včetně 

starousedlých krajanských vrstev. Z kre janských spolků odčerpala velmi 

značný počet jejieh vůdčích pracovníků a to 1 v takových případech, 

kdy šlo o dávno již us dlé v zemi, naturalisované a tudíž britské stát

ní příslušníky. Kra janské organisace, ustavené dávno před válkou, při

šly nejen o valnou část svých činovníků,ale také i o značnou část své

ho členstva. V době, kdy bylo potfiébí zahojit činnost demaskujíeí 

falešnou tvářnost Národní fror.ty, všechny tři zbylé krajanské orga- 

nissce v Londýn? ( Klub československé kolonie,Sokol a československá 

odbočka British Legion) pracně se snažily zeohránit vlastní život a 

vyvinout jakousi značně omezenou činnost. Exil, jako kolektiv,prostě 

neexistoval. Byl tu jen malý hlouček politioky uvědomělých jednotlivců. 

Vláda se opravdu velmi účinně postarala o to, aby se opozice neměla o 

eo opřít.

Co tu bylo, bylo ještě ku vše^u rozděleno dogmatismem Českého Národ

ního výboru a slovenským separatismem. Stanoviska Národního výboru jsem 

vypsal již na několika místech t- chto Vzpomínek. Nemusím se k nim za

tím vracet. Slovenský sepantismus, pohybující se nejistě za v-'lky na 

periferii válečného exilu,nabýval postupně sil a zůstal dooela pocho

pitelně nedotčen vládou organisovanou repatriací. Zastátnoi samostat

ného slovenského národa,stejně jako ti, kteří věřili v obnovení na

prosté samostatnosti "Svobodného slovenského státu" se docela pocho

pitelně do Československa nevrátili. Jim nestačilo rozpačité prohláše

ní dr.Beneše,že připouští možnost samostatného slovenského národa. V 
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tow vid’H jen jakési potvrzení s? rovnosti jejich stanoviska,ale ne

věřili,že budov moci uplatnit svůj program, zacházející mnohem dále, 

než kolik byl dr. Beneš oohoten připustit.

Zdá se ovšem,že hlavní vzpruhou ji» bylo "slovenské národní povstá

ní” a návštěva delegace Slovenské národní redy. Teto delegr-oe b'la po 

svca příchodu do Londýna vc-lsi pečlivě isolována od veškerých styků 

s neúředníffil příslušníky ěs. exilu, je však skoro jisté(že se teto de

legace nebo aleapoň někteří z jejíoh clenu, dostala do styku se sepa-w 

tistiokými skupinami. (Teprve mnoho let po válce jcem se mohl dozvě

dět, že již za války se na Slovensku orientovali i oposičníci proti 

lužickému režimu na program naprosto samostatného slovenského národa, 

pln? odlišného od Ceehů, že vsek nezavrhovali duelvstický stát,zřejmě 

podle sterého uherského vzoru.)

Za těchto okolností zůstala zde jen nepatrná hrstka odhodlaných 

odpůrců režimu, ustavivšího se v Košicích, Byli jsme nuceni obracet 

se na malou hrstku fe^anů, ne práv? dobře informovaných e rozhodnutých 

spíše vyčkávat, než něco podnikat.Byli jame prostě osamoceni, nejednot

ní a samer^ejmě i bez praž prostředků finančních. V anglickém prostře

dí, jemuž namluvili jeho vůdoi,že všechno je v nejlepším jtnxáiajm po

řádku, byla to situace skoro úplně beznadějná. Tím spíše,že skoro 

všichni z nás jsme si musili teprve pracně získávat pracovní a tím 1 

hospodářskou základnu pro vlastní obživu.

Jakoby na tom věera nebylo dost, byla zde ještě jedna, specificky 

londýnská potíž, malicherná ba an’šná, sie v oné době práci značně 

ztěžující.Nebylo totiž kde konat schůze. Londýnské restaurace a kaxáuc 

čajovny nejsou na nic takového zařízeny a kde aa jí spolkové (spíše ěvoem/
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společenské pro menší nebo větší hostiny) místnosti, je potřebí «arlattt 

slušné nájemné.A v restsuracíeh a v čajovnéah ne'se vysel'vat tak dlou

ho ns nefor^lníeh ssháxte&Bk malýob poradách, jako to jda vždy e bes po

tíží v kontinentálních keváméeh. Byl «de ov’es Károdní dm. Ten však 

se docela pošetile přestěhoval ss středu města ns periferii a po hodně 

dlouho přihlížel nevlídně k činnosti, nemířené proti vládě v Prese.A i 

pak byl pro nčktoré skupiny hostitelem valmi nevlídným.(Když se dr. 

Feierabend r?Shodl uspořádat v Národní® domě «stavu jíví schůzi své 

republikánské strany, som^luvené místnost mu byla v poslední chvíli 

odřeknuta. ) Zastupitelské úřady Československé měly ještě dlouho po 

únorov'eh událostech vliv na Károdní dte a bylo potřebí vynaložit msatar 

snsčné úsilí, než se nešla krajanům, vládnoucí® Károdnísu domu, roz

břesklo v hlavách.

ládnž s jinonárodních exilních skupin nebyla vystavena takovýmto 

potížím, jako my. Jejich exilní organisier byly prost? nedotčeny konown 

války, ba byly jím značně posíleny a vspruženy k činnosti, jak« dosud 

nevyvinovaly. Jfeohé z niob měly v Londýn? své klby a spolkové míst

nosti, obvykle v budovách ji® petříeíi^. Přímo magnátské postavení mezi 

všemi ostatními exilní®! skupinami a?li Poláci. Vedle nich i Ukrajinci 

vypadali chudobně,ač i jim musíme dosud sávidčt. Kobylo to ovšem nikte

rak náhodné.

V Londýn? cústa'a na kornel války netoliko polská vládě, jež ač 

odusnána ve prospěch kolaborantského lublínského výboru, nebyla ani 

«daleka tak odstrčená a besmocná, jako na příklad královská vláda 

jugoslávská, jíž se dostalo fcctji Jtenebného odkopnutí. Západ se kvapné učil 

sapoffiínat na slavnostní sliby a utíkat od svých «ávatků.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 1040



222

Bylo až překvapující, jek bystrozraké Poláci pochopa! *iJ

hodně šlísnhyýnež došlo k ©sudovému konfliktu»Viděli, jak západní moc

nosti nerozmně ustupují Sovětskou svazu a jak Sovětský svaz postup

ně dává na jevo své imperialistické eile. Proto již včas wtešifcl 

uložili hmotné prostředky, jichž nezbytně se války nepotřebovali,jako 

na př. zlatý poklad státu, odvetený původně do londýna, rit do Kansdy a 

to do bank v rukou polských usedlíků,Učinili tak,pro větší jistotu,na 

jaéno polského presidenta. Když pak došlokonfliktu »eri vládou 

polskou a sovětskou pro Katyň,pochopili kolik uhodilo a jakou cenu 

má pochybná přízeň velkých pánů a jimi svedené veřejnosti.Vybrali 

kvapně nevyčerpané dosud dotace od britské vlády a nakoupili budovy, 

v nichž byly usídleny polské organisace. Budovu vyslanectví musili 

ovšem vydat novému režimu, nastolenému Sověty v Msku,ala diplomatič

tí sástupei sovětského protektorátu v Polsku dostali jen budovu. Co 

r ní bylo dříve, neprodleně ssizelö. Falská vláda aohla/pokračovat ve 

své činnosti jakoiy se docela nic ne stalo,až na to,že její aparát ne

sel již diplomatických výsad. Kebyla zastavena tisková činnost a vláda, 

ač neměla již přímý vliv na polské vysílání Britského rozhlasu, měla v 

členech polské sekce oddané stoupence. Bylo tomu tak i po váloc-uěl 

jsem možnost se stýkat s příslušníky polské sekce a vidět,že mezi nimi 

nebylo ani skrytech komunistku Také OTganisaoe polského exilu nebyly 

ochromeny a oslabeny. Ks opak, byly podpořeny hmotně obilní vládou a 

také- a to snad hlabně- přílivem obrovského počtu příslušníků polských 

branných sil, jež odepřely se vrátit do domova, upadnuvšího do nové 

poroby, djjrto bramé síly byly demóbili sovány ve zvláštních pře školová- 
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vlády » na náklady vlády britské, jež to přes všeohno své sovětofilství 

nemohla odepřít. A demobilisovení, jimž se dostalo nejen odborného vyško

lení pro jejich další obživu, ale také asylu v Británii, rczhoj/nili 

počet členů polských organiseeí a dodali jim potřebnou průbojnost. Vznikly 

i jiné organisaee, z nichž přemnohé dosud trvají. Dosud je na př. ▼ 

Londýně důstojnický klub Bílého orla( byl jsem jeden 5es jeho členem), 

Dům kombatantů, Klub polských leteů, Klub válečného námořnictva, Klub 

obehodního námořnictva,polská TMCÁ, Ohnisko polské. Polské srdee, 

historický institut gen. Sik or akého a Polské historidko-bafetelaké 

středláco a pod. 0 rozmanitých pozdějších orgafti sacích eni nemluvím. 

Všechny tyto instituce jsou ve vlastních budovách.V Londýně byly dlouho 

dva demí listým nyní sloučené v jeden) a najrozmanitejší týdeníky 

a měsíčníky.

Dík své organisační a hmotné síle a celkové jednotě (byl zde ovšem 

jakýsi rozpor mezi stoupenci vlády 8 stoupenci Mikolajcykovými,ele 

převaha vlády aezi exulanty byla přímo drtivá) do

minovala polská emigrace hodně dlouho všem akcím všech exilů. Ovládla 

na př. agrární internacionálu, stejně jako podniky, zřízené z mého 

podn-'tu, totiž Mezinárodní federaci novinářů xnxxx z podmaněných zemí 

& Mezinárodni federaci kombatantů z nesvobodných zemi. Orientace na 

Poláky se stala v oné době prostě příkazem nezbytnosti.

Kb se cxilní činnost nemohla ovšem nikdy doufat ve stejnou početnost
V*

a průbojnou silu, ba ani na stejělt výsadní postavení v ex'lrí® hnutí, 

•č ku podivu, všechny národní exily - s výjimkou toho sloven skýah 

separatistů- o naši součinnost stíly. Kasusila být ovšem ve stavu tak 
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orgeniseče. Vznikla situaee, v níž Move příchozí polskou eaigraol posilo

vali,protože se mohli docela automaticky zapojit do vytvořeného a pevné

ho rámce a tak mohli být odolnější vůči vlivu americké organise os Svo

bodné Evropa,Jež to sloe Kyslila dobře, alo nerozmyslně demoralizovala 

přílivem penes jednu emigrační skupinu po druhé. Sotva které emigra se 

podlehla tak «osně tomuto korumpují čímu vlitu., jako právě ta naša<<ÍZ

Polská emigrace «ohla také svou povšechnou jednotou, nevarující pří

mo ne tradice svobodného polského státu a tím i na celou jeho minu

lost, poměrně snadno překonávat generační problém. Proti towu pro nás, 

kteří jsme praonš 3bíral$ trosky válečné emigrece, byl příchod každé 

nové vlny emigrace siee početním tozhojr.ěnía, ele také zvětšení« zmat

ků, jež mezi námi panovaly. Lidé, kteří «matovali republiku a prosil 

jejími školami, se tu eetkávali s lidmi,kteří tuto republiku nepamato

vali & kteří procházeli školami docela jiného ražení 8 orientace, než 

my a Jejichž poměr k minulosti byl pokřiven Částečně neznalostí, částeč

ně překresleným poučením škol, ti siru a veřejnosti. To všechno překá

želo součinnosti a sov střednění. BdálcEBiasattiž^afix Příchod emigrace z 

r. 1958 byl nesporně velmi potěšující,ale do našich řad vnesl jen při- 

ostředni problémů a rozporů. Zde byli lidé, kteří byli vychováni v doop- 

le jiném syšlení, než ny,kteří Jsme víoe néně přesně dochov.'váli národy 

ní tradice. Jednotlivé vrstvy exilu ovšem nemohou za evou odlišnost. 

Odpovědnost za to patří docela jiným Sinitelťcu Protože kra j&nrfcé spolky 

Vyly desorientovány e exil z doby války byl tak oslaben, až byl skoro 

bezmocný, nemohlo dojít k myšlenkovém splynuti jednotlivých generačních 

skupin.
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Možná, že Jsme se sěll věnovat troahu vice výahově těoh,kteří 

přižil v pozdějšíeh dobách do exilu 8 že jsae si sěli uvědomit,že aelý 

národ prosel dobou hrozného přelomu Poněkud pošetile jsae se honili 

88 Husami a z neznalosti svete jsme podlehli víře,že náš pobyt v 

zahraničí je >á±i±fcckxxt opravdu jen krátkodobý. Nohodláa to zde kriti- 

aovet. Bylo to vlsstne samozřejmé, že tomu tak bylo. Považu ji však 

za svou povinnost vyložit, proč všeahny naše akee byly tak neúčinné, 

jako byly a dosud jsou, A snad to poslouží také za vysvětlení aého 

•polonofilstrí*, jež ai bylo tak často vytýkáno», Nebylo tak přehnané, 

jak «nozi soudili.

•v*
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Svatopluk Čech

Nevěřme nikonu

Jitřili piano

Nevěřme nikomu na světě širém, 
nemáme jednoho gřítele tam, 
starý boj za každým skrývá se mírem, 
soucit a přízeň jsou šalebný klam; 
nevěřme radě ni chvále ni haně, 
nevěřme pocelu,stisknutí dlaně, 
nevěřme ničemu -všechno je klam.

Všude nám hrozí zášř litého vraha, 
dýku on skrývá i pod vábný,kroj, 
zhubit n-s věčna mu,wjediná snaha, 
pr^ti nám svata,mu všeliká zbroj: 
plápolej válečným, osyěty třpytem, 
v našili zjevném i v uskoku skrytem 
bez klidu vede ten odvěký boj.

Nevěřte! Baltu k nám peřeje hučí, 
nevěřte! z jihu zní Adrie hlas, 
nevěřte!^minule vě^y nás,učí, 
stale též varuje přítomný čas - 
Ka^bratří zklamaných ohromnom rovu 
^szdý den úskočné klamáni znovu 
ci chcete, bláhoví, věřiti zas?

Jde-li k£o s pozdravem k našemu domu, 
zve-li nás úsměvné,pod vlastní krov, 
nevěřme pozdravu, usmevu tomu, 
nevěřme nástraze lahodných slov., 
nevěřme slibům ni přísahám svátým, 
slavně necní hlahol| nad stolcem zlatým, 
ruce nechř královské píší je v kov.

Věřme jen sobě, své práci a píli, 
věřme jen svátému nadšení v pás, 
věřme jen vítězství slovanské,sily, 
která si podepře,kr.jní tu hráz, 
věřme,že národ nqš, veliká Sláva 
s korouhví lidskosti,za št|tem prava 
dobude korunu velebných kras!

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 5 – 8 Stránka 1045



227

Epilog

Bučí zdrava, otcinol Vein poslední můj list
-ne Jako omluvu, já před tebou jsem cist -
jak pozdrav prostinký, v nčjz Jsem zas sebe klad.
A moh jsem krátcej jej a lépe vyslovit,
po starém způsobu jak říkává náš lid!
já na te vzpomínám,, mne po tobe se stýská
a mám te z celé duše rádi

J.S.Machar (Tristium Vindobona)
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